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INTRODUCERE 

Volumul al X-lea al lucrării Stenogramele şedinţelor Consiliului de 
Miniştri. Guvernarea Jon Antonescu conţine nouăsprezece stenograme, datate 
între 12 ianuarie şi 29 aprilie 1944, dintre care şaisprezece sunt ale Consiliului de 
Miniştri, una a Consiliului de Miniştri Economic, două ale Consiliului de 
Miniştri General. Cinci şedinţe ale Consiliului de Miniştri au fost dedicate special 
evacuării şi Apărării Pasive. La şedinţa Consiliului de Miniştri din 26 ianuarie au 
participat şi guvernatorii provinciilor Basarabia, Bucovina şi Transnistria, 
respectiv: Olimpiu Stavrat, Corneliu Dragalina şi Gheorghe Alexianu, iar la cea 
din 27 ianuarie, tot cu guvernatorii, nu a mai participat guvernatorul 
Transnistriei, prof. Gheorghe Alexianu. Din cele nouăsprezece şedinţe ale 
Consiliului de Miniştri, unsprezece au fost conduse de Mareşalul Ion Antonescu, 
iar celelalte opt de către Mihai Antonescu. 

Faţă de situaţia anterioară, în perioada ianuarie-aprilie 1944 şedinţele 
Consiliului s-au înmulţit, au fost zile în care s-au ţinut şi câte două şedinţe, ca la 
10 aprilie, când s-au ţinut şedinţe la orele 18 şi 19 ,30 sau la 20 aprilie, când s-au 
ţinut şedinţe la orele 17, 15 şi 19. 

Ion Antonescu comunica miniştrilor, în şedinţa din 9 februarie, că, ,,dat 
fiind că evenimentele sunt destul de grave şi se pun probleme foarte mari pentru 
Neamul Românesc, atât în legătură cu evacuarea, cât şi cu facerea 
aprovizionamentelor necesare [ ... ], am luat hotărârea ca aceste Consilii de 
Miniştri să fie mai dese ca înainte, vor fi o dată la două săptămâni, şi dacă 
evenimentele ne vor strânge de gât mai mult, vom face Consiliu chiar o dată pe 
săptămână, cum a fost în trecut, când era o situaţie mai gravă" 1 • 

Situaţiile mai grave nu au întârziat să apară şi, în şedinţa din 29 aprilie, 
Ovidiu Vlădescu amintea că: ,,Principial, s-a hotărât ca în fiecare sâmbătă să se 
ţină câte un Consiliu de Miniştri. Lucrul n-a rămas stabilit deffititiv, fiindcă 
depinde de faptul dacă domnii miniştri au ceva de propus pentru ordinea de zi"2

• 

Este evident că situaţia grea în care se găsea ţara a impus ca şedinţele Consiliului 
de Miniştri să se ţină mai des. Bombardamentele asupra Bucureştiului şi asupra 
altor oraşe impuneau luarea unor măsuri privind organizarea activităţii 
instituţiilor Statului şi de protecţie a populaţiei şi bunurilor. 

1 Infra, p. 135. 
2 Infra, p. 550. 
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La şedinţa - pentru evacuare şi Apărare Pasivă - din 1 O aprilie, de la 
ora 19,30, pe lângă miniştri, au participat şi reprezentanţi ai altor instituţii, 
precum: Consiliul de Patronaj, Comisariatul General al Refugiaţilor, Societatea 
Română de Radiodifuziune etc. 

După catastrofa de la Stalingrad, ,,moment crucial în desfăşurarea 
războiului, a început o nouă fază în politica externă a României, fără ca prin 
aceasta să se schimbe tendinţa ei fundamentală. Obiectivul principal al 
Mareşalului a rămas, ca şi înainte, asigurarea României faţă de ameninţarea din 
Est"3

• 

Relaţiile Germaniei cu aliaţii ei - în perioada ianuarie-aprilie 1944 -
sunt foarte bine redate în Jurnalul lui Joseph Goebbels, care, analizând „situaţia 
în planul politicii externe" arăta, la 25 ianuarie 1944, că tabloul „este destul de 
sumbru": italienilor le-ar plăcea să treacă la inamic; ungurii „îşi petrec timpul ca 
să ne trădeze. Dacă nu le-ar fi frică de noi, dacă nu s-ar teme că românii s-ar 
năpusti peste ei pentru a-şi recupera teritoriul ce le-a fost luat, fără îndoială că de 
mult ar fi fost în tabăra englezilor. Chiar şi românii nu mai sunt aliaţii siguri[ ... ]. 
Soldaţii români se bat foarte bine pe front. [ ... ] Filhrerul nu mai are încredere 
absolută în români. [ ... ] Desigur, pentru moment, Fuhrerul nu are nici o îndoială 
faţă de Antonescu, dar niciodată nu se ştie cum ar putea evolua lucrurile. În fond, 
aliaţii noştri formează o bandă de laşi care nu ne inspiră încredere". Şi la 
18 aprilie a reluat aceleaşi teme: Filhrerul „este îndeosebi foarte nemulţumit, încă 
o dată, de Ungaria. [ ... ] În Italia, la fel, avem încă multe de curăţat, fără să mai 
vorbim de România. Antonescu îşi dă multă osteneală cu Casa Regală, iar 
românii ar vrea mult să dezerteze, şi mai degrabă azi decât mâine, la prima 
ocazie',4. 

În ianuarie 1944, trupele române se aflau dincolo de Bug, ,,cam la 
30-40-50 km" distanţă de acesta5

• Ion Antonescu arăta, în şedinţa din 12 ianuarie, 
că aşa cum ,,noi am ajuns până la Stalingrad şi am pierdut fructul a doi ani de 
lupte victorioase, tot astfel ruşii pot veni până în Galiţia şi acolo să piardă undeva 
bătălia şi să se dea peste cap cu totur,6, şi atrăgea atenţia că, dacă se luau anumite 
măsuri, nu însemna că pericolul era atât de grozav7

• La 26 ianuarie nu avea 

3 Andreas Hillgruber, Hitler, Regele Carol şi Mareşalul Antonescu. Relaţiile 
germano-române (1938-1944), ediţie şi studiu bio-bibliografic de Stelian Neagoe, 
Bucureşti, Editura Humanitas, 1994, p. 205. 

4 Joseph Goebbels, Jurnal; despre el vezi lucrarea de faţă, Stenogramele, voi. 
IX, p. IV, nota 7. Extrase, în limba română, din voi. IV al Jurnalului, vezi la: dr. Dumitru 
Preda, în ,,Revista de istorie militară", 1-2 (93-94), 2006, p. 90-91. 

5 Infra, p. 34. 
6 Infra, p. 18. 
7 Infra, p. 20. 
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convingerea că vom pierde războiul8 şi, ,,chiar în cazul cel mai rău, avem încă 
luni de zile înaintea noastră"9 • ,,Germanii au încă mari posibilităţi ca să câştige 
războiul sau să ajungă la o pace de compromis. Ei spun că în primăvară vor veni 
cu mijloace noi şi vor câştiga războiul'' 10, arăta Mareşalul Antonescu în şedinţa 
cu guvernatorii, din 27 ianuarie. 

Mihai Antonescu, la 6 martie, aprecia că ,,Perioada critică pentru 
bombardamente aeriene - va fi sigur şi a războiului - este aceea dintre mai şi 
octombrie"11

• Dar evenimentele se desfăşurau cu rapiditate, astfel că, după ce, la 
şedinţa din 26 ianuarie, Ion Antonescu a anunţat transmiterea administraţiei 
civile româneşti a Transnistriei în mâna unei administraţii militare române, 
înlocuindu-l pe guvernatorul Gh. Alexianu cu un general12

, la 13 martie, Mihai 
Antonescu spunea că „în ceea ce priveşte Transnistria, din cauza situaţiunii 

frontului, în câteva zile se va face transmiterea administraţiei de sub 
Comandamentul Român, în mâinile Comandamentului German"13

, şi, ca urmare, 
operaţiunile de evacuare a Transnistriei trebuiau să înceapă imediat14

• La 
27 martie, Mihai Antonescu anunţa că programul care s-a urmărit până în acel 
moment nu mai putea fi executat din cauza realităţilor militare şi trebuia să fie 
revizuit complet. El arăta că „este puţin probabilă ipoteza unui bombardament 
asupra Bucureştilor, întrucât dvs. <ştiţi>, ca şi mine, că ruşii nu au mijloace de 
aviaţie atât de numeroase şi nu întrebuinţează bombardamentul aviatic decât ca 
mijloc de presiune politică. [ ... ]Un bombardament rusesc asupra Bucureştilor nu 
se poate pune"15, şi, de asemenea, ,,iminenţa unui bombardament în Ploieşti nu 
există" 16 • Însă evenimentele care au urmat, la scurt timp, l-au contrazis şi au 
agravat situaţia ţării. În şedinţa din 1 O aprilie el anunţa că: ,,Pământul ţării a fost, 
din nefericire, din nou năvălit şi ne găsim într-o fază a războiului când se pun 
pentru fiecare dintre dumneavoastră, pentru Armata ţării şi pentru conducerea 
ţării, pentru Guvern şi pentru ţară însăşi, probleme dintre cele mai grele"17

• 

Bucureştii au fost bombardaţi la 4 aprilie, apoi Ploieştii, la 5 aprilie. La 14 aprilie 
oraşele Iaşi şi Buhuşi erau evacuate, după care urmau Romanul şi Bacăul, dar 

8 Infra, p. 66. 
9 Infra, p. 72. 
10 Infra, p. 75. 
11 Infra, p. 220. 
12 Infra, p. 61. 
13 Infra, p. 295. 
14 Infra, p. 304. 
15 Infra, p. 368. 
16 Infra, p. 390. 
17 Infra, p. 397. 

V 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Mareşalul mai credea că, într-o lună, ,,vom putea porni operaţii ca să cucerim 
Nordul Basarabiei, Moldovei şi Bucovina"18

, sperând să fixeze frontul în 
Basarabia19

• Însă, până atunci, în Moldova trebuiau să se facă evacuări până la 
linia Focşani-Nămoloasa-Galaţi20 şi afirma că „ţin frontul acolo"21

• La 20 aprilie, 
Bucureştiul a fost supus unui bombardament „atât de grav". În Consiliul de 
Miniştri din 29 aprilie, Mihai Antonescu arăta că: ,,Până acum, din cauza 
bombardamentelor, în Bucureşti au fost 3391 morţi, 3005 răniţi, 1527 spitalizaţi, 
1822 dărâmări totale şi 1489 dărâmări parţiale"22 • Au fost bombardate şi oraşele 
Turnu-Severin şi Braşov. 

În situaţia grea în care se găsea ţara, liderul Partidului Naţional Liberal, 
Constantin 1.C. Brătianu, şi cel al Partidului Naţional Ţărănesc, Iuliu Maniu, au 
adresat scrisori Mareşalului prin care arătau situaţia dezastruoasă în care se găsea 
România şi îi cereau ieşirea din război. În şedinţa Consiliului de Miniştri din 
22 aprilie, Mareşalul face referire la intervenţia celor doi oameni politici: ,,Au 
venit însă presiuni asupra mea: să capitulăm, pentru că nu mai putem lupta. Am 
primit de la dl. Maniu şi de la dl. Brătianu scrisori peste scrisori. Puneţi-vă şi dv. 
în situaţia unui om, care este bombardat de dimineaţa şi :Rână seara cu scrisori în 
care i se cere să capitulăm, fiindcă nu mai putem rezista" 3

• 

Relaţiile româno-germane au fost discutate de Ion Antonescu cu 
Adolf Hitler cu ocazia întâlnirilor pe care le-au awt în Germania şi au fost 
expuse şi prin corespondenţa dintre ei24

• 

18 Infra, p. 435. 
19 Infra, p. 439. 
20 Infra, p. 440. 
21 Infra, p. 444. 
22 Infra, p. 543. 
23 Constantin I.C. Brătianu, Iuliu Maniu, Ion Mihalache, Gheorghe T!tărescu au 

adresat lui Ion Antonescu şi Mihai Antonescu, în perioada 21 septembrie 1940-6 aprilie 
1944, scrisori privind diferite probleme grave cu care se confrunta România: aonosfera 
de teroare a regimului legionar; rebeliunea legionară; plebiscitul de la 2 martie 1941; 
situaţia ţării după doi ani de război etc. Anterior datei de 22 aprilie 1944, când s-a ţinut 
Consiliul de Miniştri despre care este vorba, la 21 martie, C.I.C. Brătianu şi Iuliu Maniu 
au adresat o scrisoare Mareşalului, în care au prezentat necesitatea ieşirii României din 
război, iar la 6 aprilie, C.I.C. Brătianu i-a scris Mareşalului despre situaţia dezastruoasă în 
care se găsea România. Mareşalul a răspuns la unele dintre scrisori. Corespondenţa 
liderilor politici cu Mareşalul - totalizând 48 de scrisori - a fost publicată de Mihai Pelin, 
sub titlul Mareşal Ion Antonescu. Epistolarul Infernului, avertisment, note şi indice de 
nume de Mihai Pelin, Bucureşti, Editura Viitorul Românesc, <1993>, 430 p. 

24 Pentru întâlnirile şi corespondenţa dintre Ion Antonescu şi Adolf Hitler, vezi: 
Antonescu-Hitler. Corespondenţă şi întâlniri inedite (1940-1944), voi. 1-11, ediţie de 
Vasile Arimia, Ion Ardeleanu, Ştefan Lache, Bucureşti, Editura Cozia, 1991. 

VI 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Germanii nu erau de acord să plătească mărfurile din Transnistria, 
considerând că aceasta este un teritoriu de ocupaţie, supus legilor războiului, deşi 
constituia „un drept de administraţie şi suveranitate necontestabilă pentru 
Guvernul şi Comandamentul Român", arăta Mihai Antonescu, în şedinţa din 
26 ianuarie25

, şi că „Transnistria este un teritoriu de ocupaţie, dar nu e mai puţin 
adevărat că noi am făcut investiţii acolo; chiar şi astăzi avem nevoie să facem 
cheltuieli mari ... "26 

La şedinţa din 27 martie, Mihai Antonescu informa Consiliul că, 
datorită plecării Mareşalului la Marele Cartier General al Filhrerului, n-au putut 
discuta anumite chestiuni urgente27

• 

În ceea ce priveşte relaţiile româno-germane, în şedinţa din 23 februarie 
s-a discutat acordul economic cu Germania şi s-a subliniat că negocierile 
economice din 1944 au fost cele mai grele: germanii nu mai puteau da nici aur, 
nici devize, arătând că nici o cerere a Guvernului Român nu poate fi satisfăcută; 
nu mai puteau acorda nici chiar pentru armament, nici continuarea executărilor 
acordurilor. Mihai Antonescu sublinia că „petrolul nostru poate să atragă 

bombardamente, mai ales pentru că serveşte Germaniei; războiul Germaniei este 
întreţinut prin petrol românesc şi atrage nevoia de acţiune a altora împotriva lui, 
acţiune care altfel n-ar fi dusă împotriva noastră, dacă acest petrol ar avea o altă 
destinaţie, în aşa fel că este legitim ca Germania să contribuie pentru apărarea 
acestui teritoriu"28

• 

Iar Mareşalul îşi exprima dezacordul: ,,Nu se poate ca noi să continuăm să 
dăm cereale - ceea ce pentru Germania reprezintă aur - şi petrol, iar Germania să nu 
ne dea metale, maşini, minereuri şi unelte, care pentru noi reprezintă tot aur',29

• 

În această perioada (ianuarie-aprilie) cinci şedinţe ale Consiliului de 
Miniştri au avut ca subiect de discuţie evacuarea şi Apărarea Pasivă în Bucureşti 
şi în alte oraşe mari. 

S-a preconizat închiderea mai devreme a cursurilor la şcoli şi 
universităţi. 

Se evacua şi populaţia din Basarabia, Bucovina, Transnistria şi 
Moldova, iar Marele Stat Major a fixat anumite judeţe unde aceasta trebuia să 
ajungă. S-au dat ordine prefecţilor ca să facă situaţii statistice ale populaţiei care 

25 Infra, p. 37. 
26 Infra, p. 38. 
27 Despre convorbirile dintre cei doi, din zilele de 23-24 martie 1944, 

I. Antonescu a dictat lui G. Davidescu nişte note, vezi Antonescu-Hitler. Corespondenţă 
şi întâlniri inedite (1940-1944), vol. II, p. 143-149, doc. 73. 

28 Infra, p. 177. 
29 Infra, p. 185. 
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intenţiona să se evacueze, din care rezulta că: din Basarabia s-au înscris pentru 
evacuare 60.000 persoane, fiind posibilităţi de cazare pentru 75.000 de persoane; 
din Bucovina s-au înscris 55.000, locuri de cazare fiind pentru 133.000; din 
Moldova s-au înscris 141.000, fiind locuri de cazare pentru 176.000. 

La românii care se evacuau s-au adăugat şi germani din Transnistria, 
care urmau să meargă în judeţele Brăila şi Ialomiţa. 

S-a stabilit să nu fie golite ţinuturile româneşti de români. Intelectualii 
trebuiau să rămână pe loc, pentru a apăra viaţa populaţiei româneşti şi a asigura 
continuitatea muncii româneşti. Industria rămânea pe loc şi numai ceea ce nu era 
necesar se transporta în V est. De asemenea, ceea ce putea fi folosit de inamic, ca 
să continue lupta împotriva noastră, nu trebuia lăsat acolo, sau se evacua, sau se 
distrugea. Trebuia să fie asigurată hrana populaţiei cel puţin până la recolta 
viitoare. Ion Antonescu cerea ca, dacă va fi nevoie să se părăsească Bucovina, 
toate produsele să fie împărţite populaţiei. 

S-a discutat, de asemenea, despre lucrările de dispersare din Capitală, 
avându-se în vedere şi „varianta mult mai grea, aceea a evacuării Capitalei, a 
autorităţilor şi populaţiei"30, ca şi a unor instituţii de cultură: fundaţii, muzee, 
posturile de radiodifuziune, Opera Română, Teatrul Naţional etc. 

O serie de instituţii trebuiau să rămână să funcţioneze în Bucureşti, 
pentru continuitatea activităţii: Ministerul Industriei, Primăria Municipiului, 
Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, Ministerul Finanţelor, Ministerul 
Afacerilor Străine etc. 

Pe lângă populaţia românească, germanii doreau să scoată din 
Transnistria populaţia germană, care trebuia trecută în Sudul Basarabiei sau în 
Dobrogea, pentru a fi dusă cu vapoare pe Dunăre în sus. 

Coloanele germane, în retragere, s-au dedat la acte de nesuportat, pentru 
că în ele existau ucraineni, uzbeci etc. Trebuia ca toţi refugiaţii să se angreneze în 
muncă, deoarece nu există ,,meseria de refugiat", spunea Ion Antonescu, în 
şodin~ din 14 4prili0. 

Frecvent s-a discutat despre evacuarea instituţiilor şi funcţionarilor 

publici, cărora trebuia să li se dea salariul pe trei luni. Scoaterea produselor 
agricole din provinciile Transnistria, Basarabia şi Bucovina - grâul, orzul, 
ovăzul, porumbul - urma să se facă după asigurarea hranei populaţiei şi numai 
prin cumpărare. Toate industriile evacuate din Transnistria sau Bucovina se 
preconiza să fie instalate şi puse în funcţiune la Calafat, Corabia, Izlaz, Turnu 
Măgurele, Roşiorii de Vede, Alexandria sau Caracal. Astfel se dădea şi de lucru 
populaţiei care se evacua31

• 

30 Infra, p. 208. 
31 Infra, p. 169. 
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O atenţie deosebită s-a acordat arhivelor. Cea din Transnistria urma să 
ajute Istoriei ca să judece dacă „bine sau rău am făcut primind ocupaţia 
Transnistriei; care au fost titlurile, din punct de vedere politic şi din punct de 
vedere economic, care, în faţa Istoriei, să dea sens ocupării Transnistriei, dincolo 
de teritoriul românesc şi de drepturile noastre"32

. O parte din arhive se putea 
proteja într-un subsol la Mănăstirea Dealul; arhivele ministerelor trebuiau să fie 
evacuate; cea a Ministerului Afacerilor Străine, care conţine acte de Istorie, putea 
să fie asigurată într-un adăpost la Banca Naţională. La 6 martie, Mihai 
Antonescu, vorbind despre arhive, spunea: ,,Iată, de pildă, Arhiva Ministerului 
Afacerilor Streine cuprinde toate acţiunile diplomatice şi mărturisirea evoluţiei 

Istoriei noastre. Deja am făcut greşeala, în trecutul nostru, să nu respectăm 
Arhivele Statului, care au avut o politică de distrugere, în loc de conservare, chiar 
în timpuri de pace"33

• 

Între refugiaţii veniţi din Moldova, în Bucureşti, au fost şi 20-30.000 de 
evrei, după informaţia pe care o avea Ion Antonescu, dar generalul C. Vasiliu a 
precizat că sunt cel mult 6.000. Ion Antonescu a arătat că unii dintre ei au 
încercat să plece în Germania, dar că era sigur că germanii, pe drum, i-au jefuit şi 
ucis. Din Transnistria au „scăpat mulţi" la noi, au venit 20.00034

• 

Ca şi la volumele anterioare, ne exprimăm regretul că într-o sumară 
Introducere a lucrării nu se poate reda totalitatea informaţiilor cuprinse în 
stenograme. 

32 Infra, p. 59. 
33 Infra, p. 233. 

Prof.univ.dr. Marcel-Dumitru Ciucă 

34 Extrasele din stenogramele Consiliului de Miniştri privitoare la evrei, pe 
perioada acestui volum, au fost publicate în lucrarea Evreii din România între anii 1940-
1944, voi. II, Problema evreiască în stenogramele Consiliului de Miniştri, prefaţă de 
acad. prof. dr. Nicolae Cajal, volum alcătuit de Lya Benjamin, Bucureşti, Editura 
Hasefer, 1996, p. 532-556. 
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Lista miniştrilor Guvernului Ion Antonescu 
(în perioada ianuarie-aprilie 1944) 

Preşedintele Consiliului de Miniştri: - Mareşal Ion Antonescu 
Vicepreşedintele Consiliului de Miniştri: - Mihai A. Antonescu 

- secretar general la Preşedinţia Consiliului de Miniştri: - I. Al. Rădulescu 
- subsecretar de Stat la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, pentru 

Românizare, Colonizare şi Inventar: - Ovidiu Vlădescu 
- secretar general la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, pentru Românizare, 

Colonizare şi Inventar: - Mircea Enăchescu 

Ministerul Afacerilor Interne: 
- ministru: - g-ral Dumitru I. Popescu 
- subsecretari de Stat: - g-ral Constantin Z. Vasiliu 

- Petre Strihan 

Ministerul Afacerilor Străine: 
- ministru: - Mihai A. Antonescu 
- secretar general: - Gheorghe Davidescu 

Ministerul Finanţelor: 
- ministru: - Alexandru Neagu (26.09 .1942-4.04.1944) 

- Gheron Netta (4.04-23.08.1944) 
- subsecretar de Stat: - Mircea Vulcănescu 
- secretar general: - I. Tomoroveanu 

Ministerul Justiţiei: 
- ministru: - Ion C. Marinescu 
- secretari generali: - Gheorghe Oprescu 

- Mircea Georgescu 

Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor: 
- ministru: - prof. Ion Petrovici 
- subsecretar de Stat pentru Şcoală: - prof. Ion C. Petrescu 
- secretar general: - prof. Vintilă Mihăilescu 

Ministerul Propagandei Naţionale: 
- subsecretar de Stat: -prof. Alexandru Marcu 
- secretar general: - Alexandru Bădluţă 
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Ministerul Apărării Naţionale: 
- ministru: - g-ral Constantin Pantazi 
- subsecretari de Stat pentru: 

-Aprovizionarea Annatei şi Populaţiei Civile:- g-ral I. Arbore 
-Aer: - g-ral Gheorghe Jienescu 
- Marină: - g-ral Nicolae Şova 

Ministerul Înzestrării Armatei şi Producţiei de Război: 
- ministru: - g-ral Gheorghe Dobre 
- secretari generali: - amiral Alexandru Gheorghiu 

- g-ral Ştefan Stoica 

Mmisteru/ Agriculturii şi Domeniilor: 
- ministru: - Ion Marian 
- secretar general: - prof. Constantin Câlniceanu 

Ministerul Economiei Naţionale: 
- ministru ad-interim - g-ral Gheorghe Dobre 
- subsecretar de Stat pentru: 

- Industrie, Comerţ, Mme: - ing. Stavri Ghiolu 

Ministerul Lucrărilor Publice şi al Comunicaţiilor: 
- ministru: - Constantin AL (Atta) Constantinescu 
- secretar general: - I. Zarifopol 

Mmisteru/ Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale: 
- ministru: - prof. dr. Petre Tomescu 
- subsecretar de Stat pentru MW1că: 

- arh. Ion D. Enescu 

La şedinţele Consiliului de Miniştri au participat, W1eori., şi: 
GuvemAtonil Bancii NAţionale " României: - Con.tantin AngeleKu 
Guvernatorul Basarabiei: - g-ral Olimpiu Stavrat 
Guvernatorul Bucovinei: - g-ral Corneliu Dragallna 
Guvernatorul Transnistriei: - prof. Gheorghe Alexianu 
Directorul General al Căilor Ferate Române: - g-ral T. Orezeanu 
Directorul General al I.N.C.O.O.P.-ului: - Gheorghe Minescu 
Administratori delegaţi ai B.N.R.: - Costin Stoicescu, Victor Bldulescu, 

M. Râmniceanu 
Şeful Marelui Stat Major al Annatei: - g-ral Ilie ŞteOea 
Comisarul General al Preţurilor: - M. Gr. Romaşcanu 
Directorul General al Institutului Central de Statistică: dr. Sabin Mlnuilă 
Şeful Cabinetului Militar: g-ral Radu Davidescu 
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Primarul General al Capitalei: g-ral L Răşcanu 
Prefectul Poliţiei Capitalei: coL Mircea Elefterescu 
Comandantul Mişcării Apărării Pasive: g-ral Gh. Marinescu 
Director General al Casei Naţionale a Asigurărilor Sociale: Cezar Rişcanu 
Comandantul Militar al Capitalei: g-ral Iosif Teodorescu 
Directorul General al P.T.T.: g-ral I. Teodorescu 
Secretarul General al Consiliului de Patronaj al Operelor Sociale: Marcel Stafi 
Consilier Tehnic la Subsecretariatul de Stat al Românimii: Aurel Gociman 
Director General la Ministerul Economiei Naţionale: I. Andonie 
Director General la Ministerul Finanţelor: C. Pandele 
Şeful Domeniilor Militare: g-ral L Sdnescu 
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LISTA DOCUMENTELOR 

1. 1944 ianuarie 12. Se discută despre: proiectele de case tip pentru 
sinistraţii din Câmpina, care trebuie să se înscrie într-un proiect luat în studiu de la 
începutul guvernării, privind refacerea tuturor satelor şi oraşelor; reia ideea dintr-un 
Consiliu anterior, ca toţi cei care au făcut industrii mari să ridice şi cartiere pentru 
lucrători, după reguli stabilite; situaţiile tehnice ivite la silozurile construite la 
Ţăndărei şi Medgidia; schimbul în lei al mărcilor germane aduse de refugiaţii din 
Caucaz; intensificarea transporturilor de produse petroliere; exporturi în Serbia în 
contul creditului acordat românilor din Timoc şi Banatul Sârbesc etc. (p. 1) 

2. 1944 ianuarie 26. Se discută: problema evacuării din Transnistria, 
Basarabia şi Bucovina, privind bunurile şi populaţia; raporturile cu germanii în 
privinţa Transnistriei; înlocuirea lui Gh. Alexianu cu un general şi verificarea 
raporturilor Transnistriei cu Vechiul Regat etc. (p. 33) 

3. 1944 ianuarie 27. Se discută despre: evacuarea populaţiei, hrana 
necesară populaţiei care rămâne şi întreprinderile industriale ce trebuie lăsate în 
funcţiune, dacă va fi nevoie să fie părăsite Basarabia şi Bucovina. (p. 70) 

4. 1944 februarie 9. Se discută despre: Statistică şi rolul ei în diferite 
domenii de activitate; situaţia şcolilor româneşti şi a celor ungureşti din 
Transilvania şi despre situaţia parohiilor ortodoxe şi a celor greco-catolice din ţară; 
evoluţia puterii de cumpărare a diferitelor categorii de salariaţi în perioada 1913-
1943 etc. (p. 102) 

S. 1944 februarie 10. Se discută despre: situaţia valorificării cerealelor la 
1 decembrie 1943; evacuarea fermelor din Basarabia şi încadrarea personalului 
evacuat; intensificarea culturilor de floarea-soarelui şi bumbac; asanarea Băncii 
,,Basarabia" etc. (p. 136) 

6. 1944 februarie 23. Se discută despre: acordul economic româno
german pentru anul 1944, în urma informării pe care o face Mihai Antonescu 
asupra tratativelor care s-au purtat cu partea gennană. (p. 170) 

7. 1944 martie 3. Se discută despre măsurile care trebuiau să fie luate în 
cazul evacuării instituţiilor şi populaţiei, dacă frontul s-ar fi apropiat, şi pentru 
diminuarea efectelor bombardamentelor. (p. 190) 
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8. 1944 martie 6. Se discută două probleme: aceea a evacuărilor din 
Transnistria, Basarabia şi Bucovina şi, eventual, din Moldova, şi aceea a dispersării 
din Capitală, cu varianta cea mai grea, a evacuării autorităţilor şi populaţiei, din 
cauza bombardamentelor. (p. 207) 

9. 1944 martie 8. Se discută despre: evacuarea din Basarabia; lipsa 
creditelor în agricultură, viticultură şi exploatările forestiere; dreptul evreilor 
asimilaţi cu românii de a folosi aparate de radio-recepţie; buna funcţionare a 
instituţiilor de asistenţă medicală; situaţia scontului Băncii Naţionale pe luna 
ianuarie 1944 etc. (p. 246) 

10. 1944 martie 13, ora 18. Se discută despre: măsurile de evacuare din 
Basarabia şi Bucovina; transmiterea administraţiei din Transnistria în mâinile 
germanilor; evacuarea populaţiei germane din Transnistria; drepturile 
funcţionarilor publici evacuaţi etc. (p. 292) 

11. 1944 martie 20, ora 18. Se discută un comunicat în legătură cu 
evacuarea populaţiei, în judeţele repartizate; a populaţiei din Basarabia, Bucovina, 
Transnistria şi Moldova; a funcţionarilor, care trebuia să înceapă imediat; a 
spitalelor, întreprinderilor; a Radiodifuziunii; şcolile trebuiau să fie închise la 
31 martie etc. (p. 326) 

12. 1944 martie 27, ora 18. Se discută despre: evacuări şi Apărare Pasivă, 
ca urmare a noii situaţii militare, datorită căreia vechiul program de dispersiune şi 
evacuare nu poate fi executat. (p. 3SS) 

13. 1944 aprilie 10, ora 18. Se discută despre: evacuarea populaţiei, 
neregulile comise de coloanele germane - compuse din calmuci, cazaci, uzbeci, 
kirghizi, îmbrăcaţi în uniforme germane - în condiţiile în care „în ultimele zile 
situaţia s-a agravat, desigur, foarte mult", pământul ţării fiind, ,,din nefericire, din 
nou năvălit". (p. 396) 

14. 1944 aprilie 10. Se discută despre: problema transporturilor din oraş la 
gară a autorităţilor în vederea evacuării; plata salariilor înainte de sărbătorile de 
Paşti; construirea de adăposturi în Bucureşti pentru autorităţi etc. (p. 410) 

lS. 1944 aprilie 14. Se discută despre: evacuările produselor alimentare 
( cele din depozite mai bine să fie distribuite populaţiei, decât să cadă în mâna 
inamicului); evacuările unor oraşe din Moldova; munca obligatorie pentru tineri, 
prizonieri, femei; situaţia frontului; problema salariilor funcţionarilor; evreii veniţi 
din Moldova etc. (p. 432) 
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16. 1944 aprilie 20. Se discută despre: un proiect de decret-lege pentru 
sprijinul ce trebuie acordat sinistraţilor de bombardamente şi întreprinderilor 
deteriorate de bombardamente; crearea de oficii pe lângă primării pentru a face 
liste de imobilele distruse şi de persoanele sinistrate; comunicatul dat de Banca 
Natională ca institutiile să depună banii la bănci şi la C.E.C. pentru a nu pierde 
bancnotele în timpul bombardamentelor. (p. 455) 

17. 1944 aprilie 20. Se analizează situaţia după ultimul bombardament: 
Apărarea Pasivă a functionat bine; echipele de evrei au lucrat foarte serios şi foarte 
bine; să se filmeze imobilele din Bucureşti, Turnu-Severin, Ploieşti, Braşov, pentru 
a avea o evidentă a „acestui moment de civilizaţie universală"; se va elabora o lege 
în sprijinul sinistratilor de pe urma bombardamentelor; organizarea cantinelor 
pentru refugiaţi etc. (p. 477) 

18. 1944 aprilie 22. Se discută despre: stabilizarea frontului pe linia Focşani
Nărnoloasa-Galaţi; revenirea autorităţilor în Moldova; soluţiile ce ar trebui să se adopte 
în chestiunea evreilor din Moldova; neajunsurile şi organizarea Armatei; plata 
salariilor, scrisorile primite de la Maniu şi Brătianu pentru a capitula etc. (p. 506) 

19. 1944 aprilie 29. Se discută despre: situaţia acordurilor economico
financiare cu Germania; se analizează textul decretului-lege privind măsurile 
excepţionale pentru ajutorarea sinistraţilor de bombardamente, constatarea 
sinistrului şi Statutul sinistraţilor; se prezintă situaţia dezastruoasă din domeniul 
sanitar etc. (p. 530) 
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DOCUMENTE 

1. 1944 ianuarie 12. Se discută despre: proiectele de case tip pentru 
sinistraţii din Câmpina, care trebuie să se înscrie într-un proiect luat în studiu 
de la începutul guvernării, privind refacerea tuturor satelor şi oraşelor; reia 
ideea dintr-un Consiliu anterior, ca toţi cei care au făcut industrii mari să 
ridice şi cartiere pentru lucrători, după reguli stabilite; situaţiile tehnice ivite 
la silozurile construite la Ţăndărei şi Medgidia; schimbul în lei al mărcilor 
germane aduse de refugiaţii din Caucaz; intensificarea transporturilor de 
produse petroliere; exporturi în Serbia în contul creditului acordat românilor 
din Timoc şi Banatul Sârbesc etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI ECONOMIC 

de miercuri, 12 ianuarie 1944, ora 11,15 

Şedinţa se deschide la ora 11,15, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte dnii: Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi 
Comunicaţiilor; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi Producţiei de Război 
şi ad-interim la Ministerul Economiei Naţionale; I. Marian, ministrul Agriculturii şi 
Domeniilor; AI. Neagu, ministrul Finanţelor; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat 
la Ministerul Finanţelor; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor 
Interne; Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi 

Inventarului; Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; 
Costin Stoicescu, administrator delegat la Banca Naţională a României; M. Gr. 
Romaşcanu, comisar general al Preţurilor; Gh. Minescu, directorul general al 
I.N.C.O.O.P.-ului; I. AI. Rădulescu, secretar general al Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri; col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar al Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, sunt două chestiuni la ordinea de zi, care 
privesc Ministerul Lucrărilor Publice. 

Prima este cu privire la: Proiectele de case tip pentru sinistraţii din Câmpina. 
Trebuie să ştiţi că aceasta este o chestiune de ordin general şi nu priveşte 

numai oraşul Câmpina. Noi am luat această chestiune în studiu încă de la începutul 
guvernării noastre şi a fost însărcinat Ministerul Lucrărilor Publice, precum şi dl. 
arhitect lotzu să facă studiile şi planurile necesare pentru înfăptuireit acestui proiect în 
mod cât mai neîntârziat. Nu este vorba numai de sinistraţii din Câmpina, ci este vorba 
de refacerea tuturor satelor şi oraşelor. Este vorba de supravegherea construcţiilor la 
sate şi la oraşe, pe tot întinsul ţării. La sate şi în oraşe şi în special în Bucureşti a 
domnit o dezordine catastrofală în această privinţă: fiecare şi-a construit tipul de casă 
pe care l-a vrut, a aşezat-o aşa cum a vrut, stricând estetica străzilor, sau căutând să 
facă mizerii vecinului, ori să-şi satisfacă cu orice chip gustul neţinând seamă de 
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prejudiciile celor din jta11l lui. De pildă, la Predeal unul şi-a pus grajdul în faţa 
salonului vecinului, ori şi-a instalat latrina în faţa sufrageriei vecinului. Ei bine, acestea 
sunt lucruri care nu se pot îngădui. Omul acela a cheltuit milioane ca să aibă o casă în 
care să stea liniştit, să respire aer CW'at, să admire priveliştea munţilor şi un altul 
construieşte în faţa lui, luându-i vederea sau făcându-i fel de fel de mizerii. 

Trebuie să se studieze sistemul de case, să se facă tipuri pe regiuni, pentru şes, 
pentru munte, pentru deal, pentru stepă. 

În al doilea rând, trebuie să mergem în trecutul nostru şi să vedem stilul caselor 
noastre vechi, să nu se adopte modelul de casă evreiască sau ştiu eu ce alt model. 

Chestiunea aceasta s-a studiat la Facultatea de Arhitectură şi la Direcţiunea 
Generală a Construcţiilor. Acum trebuie să o punem în practică pentru tot cuprinsul ţării. 

Nu este vorba, domnilor, să reconstruim Statul Român din temelie, să 
dărâmăm casele făcute, pentru a face totul din nou; este vorba ca pe măsură ce se 
construieşte din nou, să se impună nu un tip absolut, dar cetăţeanul să-şi aleagă un tip 
de casă din cele câteva tipuri care le vor sta la dispoziţie şi să o aşeze aşa cum se 
cuvine în raport cu vecinii şi cu necesităţile de ordin arhitectonic, urbanistic, higienic 
climateric etc. 

În acelaşi timp, trebuie să se instaleze fabrici de cărămidă, fabrici de ţiglă, 
fabrici de tâmplărie, unde să se construiască tâmplărie standard pentru ca oamenii după 
război să-şi poată reface gospodăriile lor în condiţii cât mai avantajoase. Deci aceasta 
este o chestiune de ordin general, nu este vorba numai de sinistraţii de la Câmpina. 

A. Constantinescu: Domnule Mareşal, dl. profesor Mihai Antonescu ne-a 
convocat, împreună cu dl. arhitect Marcu, ca specialist, şi cu dl. Vântu ca jurist, pentru 
ca să dăm fiinţă principiilor expuse de dvs. 

La ordinea de zi a fost chestiunea specială a Câmpinei şi în această privinţă am 
avut o conferinţă la Câmpina unde au luat parte şi reprezentanţii Ministerului de 
Interne şi ai Economiei Naţionale. Acolo s-a pus problema de a se degaja rafinăria şi de 
a se clădi provizoriu pentru cei 86 sinistraţi case, cheltuieli care s-ar ridica la 400 
milioane. 

Dl. Petre Strihan a cerut ca rafinăria să contribuie cu 150 milioane, plus că va 
da şi terenul pe care urmează a se construi casele. 

Mareşal I. Antonescu: În ce stadiu se găseşte chestiunea? 
A. Constantinescu: Rafinăria nu a răspuns încă dacă primeşte şi nu ne-a 

proc\ll'at nici datele necesare în ce priveşte întinderea suprafeţei ce urmează să fie 
degajată în jurul rafinăriei. Acum trebuie să se stabilească ce teren este nevoie să se 
degajeze. 

Mareşal I. Antonescu: Nu rafinăria, ci primăria Câmpina trebuie să dea terenul. 
Am spus că întâi trebuie să se facă lucrările edilitare, să nu se înceapă nici un 

fel de construcţie înainte de executarea lucrărilor edilitare: apă, canalizare, lumină 
electrică etc. În Anglia nu este îngăduit să parceleze nimeni terenul, să construiască 
ceva înainte de facerea lucrărilor edilitare. Pe aceste baze trebuie să ne aşezăm şi noi, 
pentru construcţia viitoarelor cartiere. Fenomenul care s-a petrecut după războiul 
trecut, imigraţia populaţiei de la ţară către oraşe, se va petrece pe o scară şi mai întinsă 
după actualul război. Refacerea oraşelor distruse de război va necesita înfiinţarea unei 
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industrii foarte dezvoltate care va pompa şi mai mult spre oraşe populaţia sătească. 
Această industrie care se va crea pentru redresarea oraşelor va pompa proletariatul 
agricol. Acest fenomen a creat criza de locuinţe pe care am trăit-o cu toţii după războiul 
trecut; ei bine, aceeaşi criză, cu consecinţe sociale şi mai mari, va izbucni după actualul 
război, pentru că distrugerile provocate de acest război sunt mult mai mari decât cele 
provocate de războiul trecut. 

Deci, chestiunea ca societatea să dea şi bani şi teren nu se poate aplica aici. 
Terenul se va da de către primărie, iar societatea să fie obligată, pentru că ea cere 
degajarea, să contribuie la refacerea acestor locuinţe. Dacă lăsăm, însă, la bunul lor 
plac, nu vom avea soluţionată problema. 

P. Strihan: M-am dus la Câmpina, sesizat fiind de Societatea „Steaua 
Română", care cerea să se facă formele pentru exproprierea unor terenuri strict 
necesare extinderii instalaţiilor rafinăriei. 

Acolo am constatat că Societatea nu înţelegea să realizeze această zonă de pro
tecţie, care protejează atât propagarea incendiului din oraş spre rafinărie, sau mai probabil 
de la rafinărie către oraş, nu voia să facă această extindere decât pentru interesele ei. 

Şi atunci eu, care cunoşteam punctul dvs. de vedere şi hotărârea de principiu 
de a se realiza această zonA de protecţie ... 

Mareşal I. Antonescu: Nu este numai pentru Câmpina. Astăzi toate rafinăriile 
sunt bAgate în mijlocul populaţiei. Este o calamitate şi pentru rafinărie şi pentru 
populaţie şi trebuie sA ieşim din această situaţie. Nu putem sta cu braţele încrucişate. 

P. Strihan: ... şi atunci eu le-am impus anwnite obligaţii care le incwnbâ. La 
14 decembrie Societatea ne-a comunicat cA renunţ! definitiv la exproprierea proiectată. 
Faţâ de această situaţie trebuie sA se intervin! atât pe cale administrativă, cât şi pe cale 
legală. 

Mareşal I. Antonescu: De altfel, aceasta intrA în cadrul problemei generale pe 
care am discutat-o. Şi la Bucureşti au luat fiinţă industrii mari, cum e „Malaxa" şi 
altele, dar nu s-a gândit nimeni unde se vor caza lucrătorii, cum vor trAi etc. Or, aceasta 
este problema capitală pe care trebuie s-o avem în vedere în viitor, iar pe cei cari au 
greşit în trecut, trebuie sA-i aducem la îndreptare. Toţi acei cari au fhcut industrii mari, 
aceştia trebuie să-şi facă cartiere (sic!) pentru lucrători, care se vor construi după 
regulele de higienă, confort şi aspect fixate de noi, iar cei cari înffiptuiesc industrii de 
aci înainte, trebuie să avem grije să nu-i lăsăm să înceapă construcţia fabricilor şi 
atelierelor înainte de a ne arăta ce fac cu problema lucrătorilor din punct de vedere al 
existenţei şi traiului lor. Aşa, de exemplu, s-a fficut Rafinăria ,,Brazi", o foarte 
frumoasă construcţie modernă, dar împrejurul acestei rafinării vedeţi un gol complect 
până la marginea oraşului Ploieşti. Nimeni nu se interesează unde stau lucrătorii acestei 
rafinării. Peste 10-15 ani împrejurul acestei rafinării va apare un sat oribil şi am 
trivializat în felul acesta şi partea frumoasă de la Sud de Ploieşti, prin lipsa de interes şi 
a Statului şi a întreprinderii respective. 

Nu mai este permis să se facă asemenea lucruri. 
Lucrătorii cari lucrează la „Unirea" trAiesc în condiţiuni de higienă mizerabile. 

Tuberculoza de aici îşi recrutează victimele. Asemenea neglijenţe dau naştere la 
probleme sociale. Pentru viitor trebuie să aşezăm bazele legale ale intervenţiei serioase 
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a Statului în această privinţă. dar până acwn nu s-a Bcut nimic. Încă de anul trecut v-am 
dat să studiaţi această chestiune şi care este rezultatul? 

S. Ghiolu: Chiar mâine ne întrunim ca să studiem această chestiune şi peste 1 S 
zile vom avea totul gata. 

A. Constantinescu: În Conferinţa de la 12 decembrie s-a stabilit că Ministerul 
de Interne se va ocupa de partea edilitară şi de parcelare, iar Ministerul Lucrărilor 
Publice va face casele tip. 

P. Striban: Parcelarea priveşte autorităţile administrative, iar construcţia de 
case tip priveşte Ministerul Lucrărilor Publice. 

Organul Ministerului de Interne, Oficiul Tehnic, de curând înfiinţat, a şi 
elaborat un plan de parcelare pentru 30 de ha. Va fi cel mai frumos cartier al Câmpinei. 
Planul de parcelare a fost supus Comisiei de Sistematizare şi s-a aprobat. Ceea ce a 
depins de noi şi nu costă bani s-a Bcut; de aci înainte este nevoie de intervenţia 
Statului. Trebuie să se facă exproprierea acestui pământ care nu aparţine nici primăriei 
şi nici Societăţii „Steaua Română", care are nwnai 2 hectare şi jwnătate şi care ni l-ar 
putea da, scăzându-i în schimb din taxele la care am impune-o. Noi am socotit că avem 
nevoie de 300.000 m.p. 

Mareşal I. Antonescu: Este terenul pe care au fost locuinţele sinistrate. Acest 
teren este parcelat, are plantaţii pe el, este producător de venituri; are străzi pavate cu 
bani publici şi deci nu se poate da un metru pătrat împrejurul rafinăriei în schimbul 
unui metru pătrat din celălalt teren. Totul trebuie socotit la justa sa valoare. Mie îmi 
este indiferent care este partea d-tale şi care a Ministerului de Comunicaţii, dar dvs. 
trebuie să rezolvaţi problema. 

În al doilea rând, trebuie să vă încadraţi în principiile arătate. Aceste principii 
trebuie să îmbrăţişeze tot ce este industrie veche şi tot ce va fi industrie viitoare, care se 
va instala în Ţara Românească. Noi nu putem să-i cerem astăzi lui Malaxa să scoată 
bani pentru a construi un întreg oraş, poate că nici nu-i are acwn, şi nici nu ar fi bine 
să-i cerem aceasta, dar urmărind în timp realizarea acestor deziderate, se va putea 
realiza cu vremea şi vom ajunge să îmbunătăţim situaţia şi să înlăturăm aproape toate 
neajunsurile de astăzi. 

În ce priveşte industriile noi, care se creează de aci înainte, acestea trebuiesc 
obligate să se confonneze întocmai planului nostru. Avem exemplul „Dinamicei" de la 
Brăila. Aceasta nu poate să-şi facă nici o instalaţie înainte de a face cartierul 
lucrătorilor. Dacă vrea să-l facă, va putea funcţiona aşa cum îşi propune, dacă nu-l va 
face, nu va putea funcţiona. 

Domnilor, trecem la al doilea punct din ordinea de zi: Situaţia silozurilor de la 
Ţăndărei şi Medgidia. 

Ce este cu acestea? 
A. Constantinescu: Domnule Mareşal, domnilor miniştri, vă voi expune 

chestiunea foarte pe scurt. Voi face un scurt istoric, apoi, voi arăta constatările, 
măsurile luate şi răspunderile. 

Silozurile au luat naştere în 1938-1939. 
S-a comandat o tranşe de 34 silozuri de către Direcţiunea Porturilor de care 

depindea Direcţiunea Silozurilor şi de către Ministerul Aerului şi Marinei, de care ţinea 
atunci Direcţiunea Generală a Porturilor. 
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În 1938-1940, Direcţiunea Generală a Porturilor a ţinut de Ministerul Aerului 
şi Marinei. 

Contractele au fost făcute cu diferite Case de construcţie. Majoritatea 
contractelor au fost încheiate cu Firma „Suka-Silobau". Astfel, din 34 silozuri, 17 s-au 
dat Societăţii „Suka-Silobau", iar celelalte: două s-au dat Firmei „Prager", două Firmei 
„Ignat", patru Societăţii Naţionale de Comerţ, două lui Tiberiu Eremia şi şapte Firmei 
„Inginer Mititelu". Din aceste 34 silozuri două se găsesc în teritoriul ocupat, în 
Cadrilater, iar 32 au rămas la noi. Din acestea 9 sunt gata terminate. 

Trei din cele 32 silozuri vor face obiectul unei expuneri speciale a mea. 15 
silozuri sunt în observaţie, deoarece ele încă nu au fost încărcate cu „plin", deci nu se 
poate spune dacă vor rezista sau nu. Celelalte 13 sunt în stare de bună funcţionare. Ele, 
deşi au avut încărcătura maximă, totuşi n-au depăşit tasarea prevăzută, care este până la 
15-16 cm. 

Silozurile au fost construite în două feluri: pe radiere din beton sau pe radiere de 
beton cu piloţi de beton. Cele cu radiere de beton şi piloţi nu vor avea tasare decât 2 cm. 

Direcţiunea Generală a Silozurilor s-a adresat unui expert german, profesorul 
Scheideke, o somitate mondială în arta şi tehnica construcţiilor, pentru a studia terenul 
respectiv unde urma să fie aşezate silozurile. Profesorul Scheideke de la Freiberg a 
venit în ţară, a făcut sondajele necesare şi a dat indicaţii cum trebuiau construite aceste 
silozuri, adică unele cu simple radiere, iar altele cu radiere şi piloni. 

în acest fel comanda pentru 17 silozuri a fost dată Firmei „Suka-Silobau". 
întâmplarea face ca acest profesor Scheideke să fie şi expert oficial al firmei 

,,Suka-Silobau". 
Celelalte firme au avut lucrările date tot pe baza expertizei profesorului 

Scheideke. 
Contractele au fost contracte tip. Le-am verificat la Contencios. Atât contractul 

făcut cu firma germană cât şi cele făcute cu firmele româneşti sunt contracte tip, trecute 
şi prin Contenciosul Statului şi prin Contenciosul Ministerului de Finanţe. Singura 
deosebire este clauza financiară, care era altfel pentru societatea germană decât pentru 
societăţile româneşti. 

Lucrările au fost terminate şi s-a început încărcarea. Deodată la 3 silozuri - la cel 
din Medgidia, la cel de la Ţăndărei şi cel de la Lehliu - am avut o surpriză: ele, deşi n-au 
avut încărcătura complectă, ci numai 60-70% din aceasta, au avut o tasare mult mai mare 
decât tasarea previl.zută, şi anume, în loc de 15-16 cm au avut o tasare de 68 cm. 

Sesizat de acest lucru, prima măsură care am luat-o a fost să descongestionăm 
aceste silozuri, mai ales a două din ele, pentru că al treilea nu prezintă gravitate prea 
mare. 

L-am convocat pe dl. Kling, proprietarul firmei, şi pe dl. profesor Scheideke, 
precum şi pe inginerul Mititelu. 

Am examinat problema acestor trei silozuri. 
Cu toate că împrejurările sunt grele, domnii Kling şi Scheideke au făcut tot 

posibilul ca să răspundă convocării noastre şi vă pot comunica că domniile lor sunt de 
5 zile în Bucureşti şi stau la dispoziţia noastră, pentru a începe cercetările. 

Ce se întâmplă din punct de vedere tehnic? 
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Experţii au două lucruri de constatat. În primul rând urmează să se facă 
constatarea, cercetarea terenurilor pe care au fost construite aceste silozuri. 

Am ordonat să se facă din capul locului verificarea forajelor. 
A vând în vedere că n-avem decât un singur aparat de foraj la dispoziţie, nu s-a 

putut termina până în ziua de astăzi forajul, decât la unul din silozuri, la cel de la 
Medgidia, care prezintă tasările cele mai importante. 

Al doilea rezultat tehnic, care a şi fost determinat, a fost de a se vedea dacă 
construcţiile silozurilor au fost făcute conform caietelor de sarcini, dacă tasările, mai 
ales cele înclinate - pentru că avem un siloz înclinat cu 28 centimetri mai mult la un 
cap decât la celălalt - au fost provocate de felul cum silozurile au fost construite, dacă 
acestea au fost construite bine şi dacă radierele, pe care au fost ridicate aceste silozuri, 
au fost bine calculate, bine construite şi bine dozate, adică dacă ele n-au suferit 
crăpături din pricina înclinaţiilor. 

Expertizele făcute de toţi specialiştii au constatat că atât radierele, cât şi 
pereţii, cât şi tavanele n-au suferit absolut nici o crăpătură, că construcţia silozurilor a 
fost făcută în perfecte condiţiuni, pentru că, cu aceste înclinări aşa de mari, dacă 
rezistenţele ar fi fost greşit calculate, sau silozurile ar fi fost rău construite, rezultatul 
inevitabil ar fi fost crăparea radierelor. 

Ce s-a constatat? S-a constatat că terenul, care a fost sondat din nou. conţine 
foarte multă apă, mai multă apă decât conţinea după analizele din 1938-1939. 
Rezultatul definitiv al acestor analize ale terenului îl vom avea peste 4-5 zile, când 
expertul Scheideke, care chiar astăzi este la Medgidia, le va fi terminat. 

Din momentul când s-a oprit încărcarea silozurilor, adică la o capacitate de 60-
65%, silozurile nu s-au mai tasat. Prin urmare, în momentul de faţă nu mai există nici 
un pericol să se taseze mai mult la încărcătura actuală, nici să se mai producă vreo 
crllpătură cauzată din cauza trecutei scufundări. 

Silozul din Lehliu prezintă cea mai puţină gravitate, pentru că a avut tasările 
cele mai mici şi flrll înclinaţii. Astăzi el este încărcat cu 4.000 tone, faţă de 5000 tone, 
cât este capacitatea lui maximă. Deci, acest siloz, chiar încărcat la capacitatea maximă, 
nu mai prezintă nici un fel de gravitate. 

În ceea ce priveşte celelalte două silozuri, cel de la Ţăndărei şi cel de la 
Medgidia, silozul din Ţăndărei este cel mai puternic înclinat; celălalt este tasat aproape 
orizontal. 

Care 1mnt primele 11aluthmi date, pentni repararea ace11tor greşeli? Dl 
Scheideke, ca şi experţii noştri - pentru că noi până acum patru ani n-am avut nici o 
direcţie şi nici un institut, care să studieze această chestiune geo-tehnică în mod 
ştiinţific; noi am avut un inginer Tomescu, care a lucrat cu expertul Scheideke şi pe 
care l-am asociat la aceste lucrări -, experţii au fost de părere că, pentru îndreptarea 
silozului, este necesar să se golească terenul în partea unde este mai ridicat; silozul se 
va tasa automat ca şi în cealaltă parte şi el nu va mai prezenta în viitor nici un alt 
inconvenient decât acela de a fi intrat în pământ cu 30 centimetri mai mult decât s-a 
prevăzut la început. 

În ceea ce priveşte însă posibilităţile de a fi încărcat mai târziu, numai după ce 
vom avea forajele făcute complect, vom vedea dacă silozul, odată tasat la 30 centimetri 
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şi adus la orizontală, nu se va tasa din nou. Acest rezultat nu-l vom putea avea, pentru 
silozul din Medgidia şi pentru celelalte două silozuri, decât peste 5-6 zile. 

Aceasta este situaţia tehnică în care se găsesc silozurile. Acum vine problema 
răspunderilor. 

În ceea ce priveşte cele 17 silozuri, şi cel de la Ţăndărei şi cel de la Lehliu, ele 
sunt flcute de Societatea „Silobau", aşa că pentru două silozuri din cele trei în discuţie, 
răspunderea din punct de vedere juridic, după examenul Contenciosului, cade în mod 
exclusiv asupra firmei şi asupra expertului, pentru că firma a avut acelaşi expert pe care 
I-am avut şi noi, ministerul. 

În ceea ce priveşte răspunderile izolate ale celorlalte construcţiuni, ele de la 
prima vedere apasă asupra a două persoane, sau mai bine zis asupra unei persoane şi 
asupra unei direcţii generale: expertul german şi Direcţia Generală a Silozurilor. 

Un singur contract prezintă o circumstanţă mai agravantă şi el este în studiul 
Contenciosului Statului. Este vorba de contractul pentru construcţia silozului de la 
Medgidia, fficut de inginerul Mititelu, care, după ce i s-au dat planurile şi i s-a indicat 
terenul, a comunicat ministerului, în 1939, că nu crede că acest teren este bun, fiind 
foarte mlăştinos, şi că nu-şi ia răspunderile construcţiei, în cazul când terenul n-ar da 
rezultatele prevăzute şi tasările ar fi mai mari decât cele stabilite. La aceasta, ministerul 
a răspuns că ministerul stă pe punctul de vedere că, din moment ce a adus pe cel mai 
mare specialist din Germania ca să studieze terenul şi din moment ce, la noi această 
ştiinţă nu este decât la începuturile ei, se menţine la expertiza domnului Scheideke, 
care a flcut câte un raport pentru fiecare siloz în parte, şi deci menţine alegerea de 
teren fficută de acesta. 

La această adresă, firma ,,Mititelu" răspunde din nou că nu-şi ia nici o 
răspundere pentru construcţie, că propune alt loc pentru construirea silozului şi că, 
deci, altfel nici o consecinţă nu cade în sarcina acestei firme. 

Cu toate acestea, ministerul s-a menţinut pe punctul de vedere al expertului 
german şi firma ,,Mititelu" a continuat lucrarea. 

Mareşal I. Antonescu: Dar Direcţia Silozurilor a avertizat pe expertul german 
de această obiecţiune a finnei „Mititelu"? 

A. Constantinescu: Nu l-a avertizat. 
Mareşal I. Antonescu: Aici e vina: Direcţia Silozurilor, de îndată ce a fost 

pusA în faţa acestei obiecţiuni, trebuia s-o arate expertului german. Şi numai dacă 
expertul german s-ar fi menţinut pe acelaşi punct de vedere, ministerul l-ar fi aprobat 
din nou, iar construcţia silozului ar fi continuat pe acelaşi teren, problema ar fi avut altă 
faţă. 

A. Constantinescu: A doua chestiune: din moment ce s-a dat această formă 
contractului, ministerul trebuia să convingă firma ,,Mititelu" că expertul german este 
infailibil sau să găsească o altă formă, ca să facă pe inginerul Mititelu să lucreze flră 
nici o rezervă. 

Acum Contenciosul răspunde care este exact răspunderea Direcţiei Silozurilor 
faţă de firmă, pentru că fuma are o răspundere categorică, răspundere care constă în 
întrebuinţarea materialului, în proporţiile stabilite, la radieră şi la construcţia silozului. 
Aici trebuie constatat dacă s-au respectat aceste proporţii. 
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În ceea ce priveşte radiera, cu cât este mai mare, cu atât presiunea pe fiecare 
centimetru pătrat este mai mică. Calculaţia aceasta a fost tacută de Scheideke, care a 
arătat în expertiza lui că radiera, de mărimea cutare, rezistă Ia atâtea kilograme 
presiune pe centimetru pătrat. Şi dacă Direcţia Silozurilor a tacut aceste calcule şi n-a 
greşit, atunci, evident, răspunderea apasă mai puţin asupra ei. 

Toate aceste detalii referitoare la fixarea răspunderilor sunt în decurs de 
lămurire şi în câteva zile vor fi precizate. 

În ceea ce priveşte celelalte 17 silozuri, răspunderea cade indiscutabil - şi aici 
am avizul Contenciosului - în sarcina firmei germane. Cât priveşte silozurile construite 
de firmele româneşti, răspunderea apasă asupra expertului, asupra Direcţiei Silozurilor 
şi asupra firmelor constructoare, dacă acestea n-au respectat dimensiunile radierelor şi 
calităţile de materiale întrebuinţate, în proporţiile stabilite. 

Acesta este aspectul chestiunii în mare. 
În ceea ce priveşte celelalte 13 silozuri, vom începe imediat forajele, ca să nu 

avem surprize după încărcări şi să cunoaştem situaţia lor mai înainte. 
Mai este încă o chestiune, pe care am pus-o şi în discuţia Delegaţiei Economi

ce: această firmă germană şi-a terminat lucrările; mai este discuţie dacă ea mai are de 
dat sau de luat câteva milioane. Dar societatea aceasta n-a terminat lucrările din tranşa 
a doua: din 36 silozuri, au fost începute 30 de silozuri, care încă n-au fost terminate. 

Se pune problema finanţării. 
În contractul cu „Silobau", s-a prevăzut ca plăţile să fie tacute pentru 62% în 

lei şi 38% în mărci. S-a fixat această proporţie, pentru că era o serie întreagă de 
materiale şi maşini, care trebuiau aduse din Germania şi plătite în mărci; în afară de 
aceasta, s-a mai calculat un beneficiu destul de important, tot în mărci. 

Între timp, mâna de lucru şi preţurile au sporit foarte mult, faţă de 1939, iar 
proporţia de preţ ce trebuia plătită în mărci, nu mai trebuia să fie aşa de mare, pentru că 
- din fericire - între timp s-au adus maşinile de care era nevoie. 

Acum, această societate este în încetare de plăţi; s-au produs greve la aceste 
şantiere. Şi atunci, cu învoirea domnului ministru al Finanţelor, am f!cut un virament 
de conturi şi am executat direct plăţile care trebuiau tacute la aceste şantiere pentru 
societate, pentru că silozurile tot trebuiau terminate. 

Deşi n-am o adresă din partea domnului Kling, în care să mi se arate cum 
urmează să se raca aceste reparaţii, totuşi aş vrea sll vad cwn î;ii va îndoplini el 
obligaţiunile să repare silozurile, dacă nu se rezolvă problema finanţării. Iar dacă 
Societatea „Silobau" îşi ia această obligaţiune, chestiunea trebuie adusă la Delegaţia 
Economică, pentru ca să se ceară o aprobare, care până acum a fost refuzată de două 
ori, şi anume ca Guvernul să schimbe proporţia monedelor, majorând procentul de lei 
şi scăzând procentul de mărci, sau, dacă nu se aprobă această cerere, să se ajungă la 
lichidarea societăţii, iar Statul să repare singur silozurile din tranşa întâia şi să continue 
construcţiile silozurilor din tranşa a doua. 

Acestea, însă, sunt probleme care se vor pune peste câteva zile. Schimbarea 
planului de finanţare a mai fost propusă odată şi eu am fost de părere ca cererea să nu 
se aprobe, ci să preluăm noi lucrările, pentru că Statul n-are nici un interes să majoreze 
proporţia de lei şi să micşoreze proporţia de mărci. 
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Chestiunea, însă, se va pune cu ocazia reparării silozurilor din tranşa întâi. Voi 
vorbi în această privinţă cu domnii Kling şi Scheideke şi la viitoarea Delegaţie 
Economică voi da relaţii. După primul aspect, cred că justiţia îşi va da părerea în ceea 
ce priveşte răspunderile, nu pentru Societatea „Silobau", dar în ceea ce priveşte 
silozurile construite de societăţile româneşti. 

Sunt la dispoziţia dv. dacă mai aveţi vreo lămurire tehnică de cerut sau altă 
dorinţă. 

Mareşal I. Antonescu: În privinţa silozurilor, trebuie să examinăm chestiunea 
din punctul de vedere al silozurilor construite, cât şi din punctul de vedere al acelora 
care urmează să se construiască. Pentru cele construite, este nevoie de o verificare 
generală, mai ales la acelea care până acum n-au fost supuse presiunii maxime de 
încărcare. 

în ceea ce priveşte răspunderile, chestiunea este platonică şi nu ne avansează 
cu nimic. Ceea ce ne interesează pe noi este să salvăm silozurile construite iar, în viitor, 
să nu mai cădem în aceleaşi greşeli. Acestea sunt cele două aspecte ale problemei. 

În ceea ce priveşte silozurile, care par compromise, după ce d-ta vei avea toate 
rezultatele cercetărilor şi analizelor, trebuie să alergăm la toate mijloacele pentru 
repararea lor. Că reparaţiile vor fi fllcute de firmă sau de noi, nu interesează; pe noi ne 
interesează economia generală a ţării şi nu care este rezultatul unui proces de 
răspunderi şi cine plăteşte paguba. 

Este evident că nu putem urmări această societate în Germania şi chiar dacă 
am putea s-o facem, procesul ar dura zeci de ani şi nu acesta este scopul nostru. Ceea 
ce ne interesează este să facem silozuri şi să avem răsplata sacrificiului pe care îl 
facem. 

Deci, în primul rând, să se facă cercetarea situaţiei, pentru salvarea silozurilor; 
în al doilea rând, să se facă verificarea celorlalte silozuri, ca să fim siguri că nu se va 
întâmpla cu acestea ceea ce s-a petrecut cu silozurile de la Medgidia, Ţăndărei şi 
Lehliu; în sfârşit, în al treilea rând, pentru silozurile ce se vor construi, să ne luăm toate 
garanţiile şi să ţinem seama şi de părerile mititeilor acestora ai noştri. Într-adevăr, 
părerea unui specialist al nostru ar fi folosit la ceva, dacă Direcţia Silozurilor şi-ar fi 
fllcut elementara datorie să comunice expertului german: ,,lată ce spune şi Mititelu 
nostru". Deci, să se facă cercetări cât mai serioase, ca să avem garanţia că pe viitor nu 
se vor mai rastuma silozurile, ce se vor construi, datorită uşurinţei cu care se lucrează 
la noi în ţară. 

De altfel, cutremurul a venit şi a sancţionat această uşurinţă: tot ce a fost 
construit fllră pricepere sau cu rea-credinţă, fără suficiente studii din punct de vedere 
tehnic sau călcându-se principiile în ceea ce priveşte calitatea şi dozarea materialelor -
şcoli, biserici, clădiri publice -, a awt enorm de suferit de pe urma cutremurului, mai 
ales când a fost vorba de imobile construite în ultimii 30 ani; pe când casele cele vechi, 
pe care le avem de la străbunii noştri, au rămas neclintite în picioare. 

A. Constandnescu: În ceea ce priveşte măsurile de luat, din punct de vedere 
al continuităţii, societatea care urma să facă construcţiile fiind în încetare de plăţi, am 
continuat noi lucrările, iar cu privire la măsurile de garanţie pentru silozurile în 
construcţie terminate sau numai începute, am întrebuinţat serviciul nostru geotehnic, 
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unde acum 3 săptămâni l-am numit acolo pe inginerul cel mai bun pe care l-am găsit în 
această materie. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt chestiuni de amănunt. Dvs. trebuie să 
unnăriţi directivele generale, să nu vă pierdeţi în amănunte. Chestiunile celelalte cu 
procesele şi alte lucruri de astea nu vor duce la nici un rezultat practic pentru Statul 
Român. 

Statul Român trebuie să facă o acţiune practică şi să-şi salveze un bun al său 
care este necesar economiei naţionale. Noi nu umblăm cu procese, care sunt în curs sau 
care se vor intenta în viitor, ca să căutăm vinovaţii, ci trecem mai departe. 

Schimbul în lei al mărcilor germane şi carbovaneţilor, pe care le posedă 
refugiaţii din Caucaz. 

Domnilor, principial am vrut să discut această problemă. Nu poate Statul 
Român să-şi ia o asemenea obligaţie pentru că nu are de ce să şi-o ia. Nu se poate ca 
pentru toţi streinii care fug din faţa invaziei ruseşti şi sunt primiţi pe teritoriul nostru, 
Statul Român să-şi ia obligaţia să le mai schimbe şi moneda. 

Aşadar, nu avem nici o obligaţie faţă de aceşti oameni. 
Dar se pune, în primul rând, chestiunea: ce facem cu refugiaţii din Caucaz? 

Unii au venit cu cămile, cu cai, cu o bună parte din avutul lor. Au venit caucazieni, 
circazieni, tot felul de naţii. Dar noi nu putem accepta toată această omenire. Aceasta 
arată însă un lucru: arată că la frontierele noastre nu există un suficient control. 

Regimentele au adus cămile. Am spus să se dea aceste cămile instituţiilor 
noastre a_gricole, să nu mai fie ţinute la regimente, fiindcă n-au ce face cu ele. 

1n ce priveşte refugiaţii de origină streină, trebuie să terminăm cu ei. Pe 
musulmani să-i trimitem în Turcia. Turcia are vaste teritorii nepopulate şi poate să-i 
primească, mai ales că sunt de acelaşi neam cu ei, noi nu putem să-i primim. Avem 
refugiaţii noştri, românii noştri din Transnistria şi, Doamne fereşte, şi din alte părţi şi 
trebuie să ne gândim ce facem cu ei. Noi n-avem obligaţia să-i primim pe streinii din 
Caucaz. Primii care sunt obligaţi în această privinţă sunt cei de la comunitatea 
turcească din Dobrogea. Ei să le dea posibilitatea ca prin muncă să poată trăi. 

Noi nu ştim de unde vin oamenii aceştia şi mai ales cu ce intenţii vin şi nu ştim 
ce ne poate aştepta ziua de mâine. Se poate să fie de bună credinţă şi bine intenţionaţi, 
dar pot fi şi rău intenţionaţi. 

Ceea ce spun despre refugiaţii din Caucaz se aplică pentru toţi refugiaţii. Noi 
nu suntem obligaţi să schimbam banti tuturor natiunllor de pe pamam. Suntem datori sa 
ne îngrijim de ei omeneşte şi să ne ocupăm cu atenţia necesară, ca să-i expediem cât 
mai repede de pe teritoriul nostru. Dacă nu putem face aceasta, să-i adunăm şi să-i 
punem într-o regiune unde să poată fi urmăriţi de organele Siguranţei. Să nu fie lăsaţi 
de capul lor aşa cum s-a întâmplat cazul cu anumiţi evrei de la Cernăuţi. Nu i-am luat 
pe toţi atunci când trebuia şi să-i trimit de acolo, ci am lăsat, în urma intervenţiilor care 
s-au făcut pe lângă mine, am lăsat câţiva intelectuali. Or, tocmai aceştia au fost găsiţi 
de Siguranţă la Bucureşti în toate comploturile care se puneau la cale împotriva 
Neamului Românesc. Am flcut greşeala că n-am luat o măsură radicală şi am lăs:it 
intelectualii evrei în Cernăuţi - şi aceasta datorită presiunilor mari tăcute pe lângă 
mine, chiar şi de către unii membri din Guvern - şi acum aţi văzut ce s-a întâmplat. 

M. Vulcinescu: Aceste măsuri se aplică şi pentru refugiaţii români? 
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Al. Neagu: Chestiunea nu s-a discutat decât în legătură cu refugiaţii români. 
Cu românii cum procedăm, în ceea ce priveşte schimbul monedelor? 
Mareşal I. Antonescu: Am vorbit pentru refugiaţii de origină streină. Cei de 

origină română sunt ai noştri, dar trebuie să procedăm cu măsură şi cu multă 
precauţiune. 

Cum stăm cu stocul de mărci? 
M. Vulcinescu: Dl. Alexianu are 31 milioane ....... 1, iar noi mai avem 23 

milioane. Cheltuim dincolo de Bug 3 milioane pe lună. Astfel avem o marje şi nu vom 
trece peste plafonul propus de dvs. 

Dar aceşti refugiaţi, în drumul lor, vor cumpăra din Transnistria lucruri de care 
au nevoie şi alimente, vite etc. 

Mareşal I. Antonescu: Ei pot cumpăra orice. În Transnistria este o bogăţie 
imensă. Hambarele sunt pline de bucate, curţile sunt pline de vite, aşa că aceştia pot 
cumpăra orice, mai ales că vin şi le aduc aici. 

Încă odată însă: tot ce este român, trebuie să-l ajutăm. 
M. Vulcinescu: În ce priveşte carbovaneţii, aceştia se schimbă, după 

înţelegerea cu germanii, pe R.K.K.S. 
Mareşal I. Antonescu: Dvs. însă trebuie să vă faceţi stocul de mărci, pe care 

v-am spus că trebuie să-l restituim germanilor. 
Prin urmare, eu nu mai mă ocup decât de cadrul principial al problemei. 
Trecem mai departe: Intensificarea transporturilor de produse petroliere; 

constituirea de rezerve. 
Am cerut mai demult să se facă aceste rezerve, dar nu s-au flcut depozitele aşa 

cum doream eu. Totuşi situaţia nu este rea. Nu sunt reclamaţiuni că este lipsă de 
produse petroliere. 

Din rapoartele care îmi vin aici nu rezultă că această chestiune constituie astăzi 
o problemă. În 1941-1942, a fost o problemă; în 1942-1943, problema s-a mai 
simplificat, iar anul acesta nu a mai fost o problemă. 

S. Ghiolu: Situaţia din noiembrie şi până acum s-a îmbunătăţit foarte mult. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am privit totdeauna situaţia de pe teatrul de 

operaţii din Est şi cu ochiul meu de expert militar vedeam că situaţia nu va putea ţine 
mult şi că frontul va ceda. Mi-am dat seama că datorită acestui fapt, căile noastre ferate 
la un moment dat vor fi supuse la un efort militar foarte mare şi atunci am socotit că 
acest moment, care acum a venit, trebuie să ne găsească cu toate depozitele noastre, şi 
de aprovizionare şi de rezerve de petrol şi de lemne, îndestulate. S-au flcut depozite, 
dar nu în măsura în care am dorit-o eu. 

În cursul verii căile noastre ferate au şomat, iar acum sunt supuse la un efort 
extraordinar. Cu începere de la 16 ianuarie peste 500 de vagoane vom avea zilnic 
pentru economia naţională. Aceasta deocamdată. Dacă ne-ar fi surprins evenimentele 
din Nordul Moldovei cu depozitele pline, desigur că n-am fi avut oarecari riscuri din 
punct de vedere economic, cred, însă, că nu le vom avea. 

În această privinţă, cum stai d-ta, domnule g-ral Arbore? 

1 Lipsi în text. 
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G-ral I. Arbore: Stau relativ bine. 
Mareşal I. Antonescu: Deocamdată transporturile militare absorb 30%. În 

cazul când transporturile militare vor cere un efort mai mare şi vor ajunge la 50% din 
capacitatea Căilor Ferate, atunci situaţia pe plan economic devine gravă. 

Cifrele sunt însă relative. Dacă nevoile vor cere să trecem de la proporţia de 
30% la 50% şi mai mult, noi nu putem să refuzăm germanilor să le executăm 
transporturile. Dacă vine puhoiul peste mine, eu nu pot sta să discut cifrele. În primul 
rând, trebuie să apăr frontierele. 

situaţia? 
Dacă trec de cota de astăzi, pe care am impus-o Căilor Ferate, care va fi 

G-ral I. Arbore: Putem răbda în tot restul teritoriului 3 luni. 
Mareşal I. Antonescu: În toate domeniile: pâine, grăsimi, zahăr, uleiuri? 
G-ral I. Arbore: Grăsimile vin din Nord, şi acolo situaţia o să devină cam 

grea. Producţia de uleiuri este legată de ceea ce se petrece în Nord şi de acolo vin foarte 
puţine vagoane. Totuşi pentru o lună şi jumătate răspund. 

Pentru came nu este o problemă. 
Pentru evacuările ce eventual trebuie să le facem, să ni se dea vagoanele 

necesare. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să faceţi planul de evacuare. Colonelul 

Davidescu are de la mine dispoziţiuni precise în această privinţă şi pentru dvs. trebuie 
să aibă toate elementele necesare care să satisfacă toate cerinţele. Putem pierde 
paturile, dar trebuie să luăm floarea-soarelui. Trebuie să dozaţi lucrurile în funcţie de 
încărcătura vagoanelor în cadrul etapelor succesive. 

De aceea, în fiecare săptămână se va ţine câte o conferinţă interministerială, în 
care să se discute nevoile tuturor în această privinţă, pentru ca să se dozeze evacuarea 
regiunii de Nord. 

Nu este o măsură disperată în faţa unui pericol, ci este o măsură de prudenţă. 
V-aţi opus să aducem bogăţiile din Transnistria şi nu aţi vrut să le luaţi. Banca 
Naţională nu a vrut să finanţeze operaţiunile şi acum aceste bogăţii le iau germanii, iar 
mai târziu le vor lua ruşii. 

Valorificarea producţiunii de cereale 
Cum merge chestiunea cumpărărilor din Basarabia şi Bucovina? 
Dl. Alexia.nu II ascwts zahllrul şi acum are 900 de vagoane de evacuat. Vrea sA 

evacueze aceste vagoane de zahăr cu convoaiele de căruţe. Am pus rezoluţia să nu 
meargă vagoanele ca până acum, ci să le împingem dincolo de Râbniţa, până la fabrică, 
până la Moghilev, ca să suprimăm convoaiele de căruţe. Nu se poate face nimic cu 
aceste convoaie de căruţe atunci când bubuie tunul. Să se împingă vagoanele până în 
fabrica care (sic!) se găseşte între linia Nistrului şi calea ferată Smerinka-Odesa. 

Col. R. Davidescu: Aşa a propus Guvernământul. 
Mareşal I. Antonescu: Nu este posibil să încărcăm 900 vagoane în căruţe cu 

cai. Dar ce hrană trebuie pentru oamenii şi pentm caii care transportă? Apoi ce 
cantitate pot transporta aceste căruţe? 

Iată de ce trebuie să contramandăm măsura convoaielor cu căruţe. 
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G-ral I. Arbore: Din cantitatea de grâu şi secară am cumpărat 60% din cota 
pe care trebuia s-o cumpărăm. 

Mareşal I. Antonescu: Problema se pune în felul unnător: trebuie să golim 
dinspre Est spre Vest. Nu cumpărăm din Sudul şi nici din Vestul ţării. În primul rând, 
cumpărăm din Transnistria, apoi din Basarabia, din Nordul Bucovinei, din restul 
Bucovinei şi aşa mai departe. 

G-ral I. Arbore: În Basarabia avem 2557 vagoane grâu, care aşteaptă să fie 
evacuate. Această cantitate este depozitată în gări. 

Mareşal I. Antonescu: În ce parte a Basarabiei sunt depozitate? 
G-ral I. Arbore: În mare majoritate la Sud de linia Chişinău-Iaşi. La Nord n-am 

mai mult de 800 vagoane. 
În ce priveşte zahărul avem la Nord 2.550 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: O să se creeze o criză de grăsimi şi zahăr în Vestul ţării. 
Trebuie să facem depozite şi pentru necesităţile de consum ale anului acesta, 

dar şi pentru anul 1944-1945. Dacă pierdem teritoriile din Răsărit, trebuie să facem 
rezerve de săpun, de uleiuri, de zahăr. 

Rândul trecut s-a tăcut evacuarea Basarabiei în condiţiunile ştiute. Atunci am 
lăsat peste 1000 de vagoane. Economia Naţională din decembrie până în iulie nu fusese 
în stare să scoată din Basarabia cele 1 OOO vagoane .zahăr, pentru că erau certuri cu 
Banca Naţională. Acum nu am izbutit să scoatem din Transnistria ceea ce trebuia să 
scoatem, cam tot din aceleaşi cauze. Astăzi vom rămâne cu hârtia în tezaurul Băncii 
Naţionale, iar grâul rămâne acolo. Lupta nu se duce numai cu armele, ci şi cu 
posibilităţile de alimentare a acestei lupte şi rezervorul de alimentare trebuie să-l 
împingem către Vest. 

M. Vulcinescu: Am conceput o soluţiune care să permită aprovizionarea 
chiar fără să finanţăm. O parte din recoltă este deja finanţată de către bănci şi o bună 
parte de cereale sunt constituite în gaj la Bănci. Am cerut să ni se comunice lista 
acestor gajuri. Cerealele vor fi transportate aici şi lichidarea se va face în zona 
interioară. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mă intereseaz.ă amănuntele, ci execuţia. Dacă 

puteţi cumpăra totul tără bani, eu sunt cel mai fericit să vă strâng mâna. 
Dar pentru că a venit vorba de bani, dvs. ştiţi că rândul trecut au rămas la 

sucursalele B.N.R., importante <cantităţi>2 de hârtie monedă. 
C. Stoicescu: N-au rămas la sucursalele noastre; au rămas numai la 

administraţiile financiare. 
Mareşal I. Antonescu: În Bucovina s-a petrecut ceva mai urât: contabilii de la 

Fondul Religios au plecat fără registre. Registrele arată buna sau reaua credinţă a celui 
care le mânuieşte. Dacă d-ta, mânuitor de bani, nu salvezi registrele de casă, înseamnă 
că nu vrei să mai dai seama de mânuirile tăcute. Acum s-a mai agravat situaţia: atunci 
când ne-am întors în Bucovina, cei care au reluat conducerea Fondului Religionar de 
acolo n-au tăcut un inventar din ce au găsit, încât nu se poate spune cum a fost 
administrat până acum Fondul Religionar. 

2 Omisiune. 
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Dacă oamenii aceştia n-au făcut un inventar, ce se mai poate face astăzi? Sunt 
oamenii aceştia cinstiţi? 

Deci, acestea sunt învăţăminte pe care trebuie să le tragem şi dacă se vor mai 
petrece lucruri de acestea, în orice administraţie - să se dea instrucţiuni în această 
privinţă -, vinovaţii vor fi scoşi afară din cadrul legilor nonnale şi sancţionaţi 
exemplar. Aceste lucruri nu trebuie să se mai petreacă. Nu se poate concepe ca cel 
dintâi gest pe care îl face un contabil să fie acela de a-şi arunca registrele. 

Ce s-a făcut în chestiunea monezii, cu care unnează să se plătească, în cazul 
când trupele germane fac pe teritoriul nostru achiziţii, rechiziţii etc.? 

Al. Neagu: Problema s-a pus exact la fel şi în 1941. 
Col. R. Davidescu: Dl. g-ral Şteflea a studiat dacă este bine să se dea bonurile 

acelea cu trei despărţituri sau să se plătească în bani. 
Mareşal I. Antonescu: În ziua când Basarabia, Bucovina şi Moldova se vor 

transfonna în teatre de luptă, trebuie să avem chestiunea pusă la punct. Le dăm 
germanilor carnete bonuri, cu ştampila Misiunii Gennane, numerotate, şi atunci când 
militarul gennan se va duce la restaurant, va cumpăra ceva, căci el este om şi trebuie să 
mănânce, să conswne, să nu se mai ivească diferende, aşa cwn a fost cazul când 
soldatul gennan a vrut să plătească cu dinari, cu leva, sau cu R.K.K.S. În asemenea 
cazuri negustorul refuză şi atunci militarul plăteşte cu pistolul. Trebuie să discutăm cu 
Comandamentul German, dar să creăm noi bazele tehnice. Statul Major să discute cu 
Economia Naţională, cu Ministerul de Finanţe şi să rezolvăm problema ajungând la 
soluţiuni româneşti. Altminteri, vor veni gennanii şi vor lua de pe teritoriul nostru vite, 
vor merge la localuri publice şi în restaurante şi, întrucât lei nu le dau, vor căuta să 
plătească cu pistolul. De aceea trebuie să găsim soluţia, care nu poate fi o soluţie 
ideală, dar va rezolva într-un fel oarecare această necesitate de război. 

M. Vulcinescu: Să nu ne găsim în faţa unei soluţii militare, fără să fie 
discutată cu noi. 

G-ral Gb. Dobre: Chestiunea este dată şi studiată la Marele Stat Major. 
G-ral I. Arbore: Am studiat-o şi am dat-o Marelui Stat Major, pentru ca 

împreună cu Misiunea Gennană să se ajungă la o soluţiune. 
Mareşal I. Antonescu: Să fie dată întâi Ministerului de Finanţe. Altminteri se 

poate întâmpla ca să ajungeţi la o înţelegere cu Misiunea Gennană, dar soluţia să nu 
convină Ministerului de Finanţe, şi dacă Misiunea Gennană a apucat de a acceptat 
soluţiunea, ne va fi foarte greu să o schimbăm, căci vom fi consideraţi neserioşi. 

G-ral I. Arbore: Germanii au cemt lei, dar noi am răspuns că nu le putem da. 
Mareşal I. Antonescu: În primul rând trebuie să discutăm chestiunea în 

cadrul românesc, cu toţi membrii Guvernului cari sunt interesaţi în această chestiune. 
Sunt luni de zile de când am dat această chestiune în studiu. Aici sunt două aspecte ale 
problemei. 

În primul rând, este aceea a trupelor şi, apoi, este aceeaşi chestiune care a fost 
creată când ne-am retras din Bucovina şi Basarabia: atunci am lăsat acolo peste două 
miliarde lei, care au fost schimbaţi de ruşi cu ruble, alţii luaţi de la administraţiile 
financiare şi apoi întrebuinţaţi la noi în ţară pentru propaganda comunistă. 
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De aceea am discutat cu dl. ministru Neagu ca imediat, în mod automat să 
schimbăm moneda, toată hârtia pe care o avem pe toată suprafaţa ţării să o schimbăm 
cu altă monedă pe care o avem deja în pivniţa Băncii Naţionale, în aşa fel ca hârtia care 
rămâne dincolo să nu mai fie operantă. Trebuie să găsiţi dvs. soluţiunea ca în mod 
automat să schimbăm moneda pe toată suprafaţa ţării. Toate lucrările pregătitoare 
trebuie să fie făcute de dvs., împreună cu Ministerul de Finanţe, ca atunci când voi da 
ordin să se execute această măsură, dvs. să o puteţi executa pe loc. 

Deci acestea sunt cele două aspecte ale problemei, aspecte separate, cărora 
dvs. trebuie să le găsiţi soluţiunea şi apoi vom trece la execuţiune. 

Ne vom înţelege cu germanii pentru partea întâi, iar penbU partea a doua, care 
este o problemă pur românească, m-am sesizat şi am spus că această chestiune o veţi 
discuta cu Ministerul de Finanţe şi cu ceilalţi miniştri ai departamentelor interesate, 
pentru ca toţi să fiţi de acord în această privinţă. 

Al. Neagu: Mi se pare foarte greu ca să introducem două monede cu putere 
liberatorie pe teritoriul Statului Românesc. 

Mareşal I. Antonescu: Care sunt acele monede de care vorbiţi dvs.? 
Al. Neagu: Este moneda care are curs legal şi sunt aceste bonuri care urmează 

să aibă putere liberatorie. 
Mareşal I. Antonescu: Domnule Neagu, unităţile noastre dau bonuri de 

rechiziţie din nişte camete cu cotor. Un regiment se găseşte într-o regiune oarecare, în 
timp de manevră sau război, şi are nevoie să cumpere cereale sau vite. Atunci 
regimentul dă bonuri de rechiziţie pentru ceea ce ia de la populaţie, iar bonurile acestea 
sunt plătite de Stat mai târziu. 

Asemenea bonuri trebuie să dăm şi germanilor. 
Al. Neagu: Nu este tot monedă? 
Mareşal I. Antonescu: Este tot ca şi moneda, însă bonurile acestea se 

lichidează cu Statul german. Dacă nu se dau aceste bonuri, atunci se repetă ceea ce s-a 
întâmplat în Teleorman, când un sergent german a dat unui ţăran o notă scrisă de mâna 
lui, penbU ceea ce luase de la el. Când, însă, dăm germanilor bonuri, pe care ei le 
liberează în anumite condiţiuni, este altceva. 

Al. Neagu: Este ca şi cum li s-ar da lei. 
M. Vulcinescu: Bonurile acestea să fie asemănătoare cu acelea pe care le 

liberează unităţile militare române, având în plus un semn distinctiv. Aceste bonuri se 
centralizează în anumite conturi, care se trec în socoteala Germaniei. Ele echivalează 
cu avansuri în lei, cu singura deosebire că nu li se dau germanilor banii în mână. 

Mareşal I. Antonescu: Când m-am dus în Basarabia, mi-au ieşit înainte foarte 
mulţi ţărani şi mi-au arătat hârtiile care le-au fost date de nemţi, în schimbul cerealelor 
sau vitelor luate de ei. Aceste hârtii, însă, n-au fost recunoscute de germani. 

Al. Neagu: Bonurile se dau pentru constatarea rechiziţiilor, nu pentru plată. 
Aceasta însemnează că acceptăm ca germanii să facă rechiziţii pe teritoriul nostru, cu 
plata ulterioară. 

Mareşal I. Antonescu: Nu pot să fac altfel. Războiul nu cunoaşte legi. 
Al. Neagu: Din punctul de vedere al Ministerului de Finanţe, soluţia dv. este 

mai bună. 
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C. Stoicescu: Altfel nu ştim ce fac cu banii. 
M. Vulcinescu: Dacă se dă o cantitate de monedă, atunci se poate frâna 

numai în totalitate. Dar capacitatea de achiziţie a bonurilor este nelimitată, pentru că 
acestea vor avea valoarea ce se va scrie pe ele. Recunosc că obiecţiunea este teoreticii, 
fiindcii unităţile militare achiziţionează după nevoi. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Vulcănescu, dă-mi voie: pe lângă fiecare 
unitate germanii se va găsi câte un intendant român, care controlează cumpărăturile 
făcute cu aceste bonuri, în acelaşi fel în care şi intendenţa gennană primeşte bonurile 
de care are nevoie de la intendenţa română, drept autorizări de cumpărare. 

Deci, o unitate germană - o divizie - nu este liberă să cumpere orice, nu e 
liberă să ia toate vitele din Moldova. Intendantul român spune: O unitate de atâţia 
oameni are nevoie de atâtea cereale şi de atâtea animale pentru hrană, şi dă bonuri 
pentru cantităţile respective, iscălite şi de intendantul german şi de intendantul român. 
1n felul acesta avem o dublă garanţie că se limitează abuzurile. 

Se vor face abuzwi şi aşa, dar trebuie ca un intendant român să fie ataşat pe 
lângă fiecare comandament de divizie gennană, care operează pe teritoriul românesc. 
Pentru lucruri care depăşesc nevoile unităţii respective, nu se dau bonuri. 

Prin urmare, chestiunea trebuie reluată şi studiată. Am făcut greşeala că am 
vorbit numai cu câteva persoane, în loc să pun chestiunea la ordinea de zi. 

AI. Neagu: Aceasta înseamnă că dv. admiteţi ideea de rechiziţie în folosul lor. 
Mareşal I. Antonescu: Ce să fac? 
AI. Neagu: Eu nu fac contradicţie; vă întreb. 
Mareşal I. Antonescu: Nu, când am fost chemat la Berchtesgaden şi ni s-a 

pus, pentru prima oară, chestiunea necesităţii trecerii trupelor germane pe la noi, spre 
Balcani, nu puteam să mă opun. Nu puteam în momentele acelea să pun armata să tragă 
în germani. Trebuia să accept fiindcă şi altfel germanii tot ar fi trecut; am pus, însă, 
condiţiunile maxime pe care le puteam pune, arătând: ,.Nu pot să contribui cu nimic, 
nici din punctul de vedere al hranei, nici din punct de vedere economic, decât în cadrul 
contingentelor". Hitler a fost de acord. Al doilea: nu pot să dau lei; Hitler a fost de 
acord. Am luat aceste garanţii. 

Dar cu toate că am luat garanţiile acestea, pe care mi le-a dat şi Hitler şi 

Goring şi Keitel şi Ribbentrop, s-a întâmplat pe teritoriul nostru ceea ce ştiţi şi dv. 
foarte bine. 

Trec la a doua problemă: s;-au tăcut concenrrări masive de trupe sennane în 
Moldova de Nord. Deşi aveau trenuri de aprovizionare, germanii s-au dus şi au luat ce 
au găsit pe la locuitorii din drum, ce le trebuia, fiindcă în afară de hrana care i se dă, 
omul mai vrea şi alta. 

Italienii au făcut şi mai mari orori în judeţul Rădăuţi pe unde au trecut: au luat 
vitele oamenilor, au luat păsările, au rupt gardurile, ba câteodată au luat chiar şi 
nevestele de lângă bărbaţi. 

Acesta este războiul. Eu nu găsesc altă soluţie. 
AI. Neagu: N-am făcut nici o obiecţie. Am vrut să ştiu care este limita la care 

mergeţi. Dacă mergeţi pe ideea de rechiziţie, nu se mai pune problema să dăm lei. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă preferaţi să daţi lei ... 
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Al. Neagu: Din punct de vedere tehnic, preferăm să dăm bonuri decât lei. 
M. Vulclnescu: Populaţia îşi va apăra mai bine bunurile. 
Mareşal I. Antonescu: Cât va putea. De altfel, cu jandanni şi cu poliţie, voi 

mări siguranţa în regiunile în care vor cantona unităţile germane. 
M. Vulclnescu: Acest sistem este preferabil, fiindcă putem scădea valoarea 

bunurilor rechiziţionate din contingentele ce urmează să le dăm Germaniei. 
Mareşal I. Antonescu: N-am alt sistem. Între monedă şi bonurile acestea, am 

ales bonurile. 
Vasăzică, pentru finanţarea Armatei germane care va veni la noi, aceasta va fi 

soluţia. 

Domnule Minescu, ai început să retragi mărfurile din depozitele I.N.COOP-ului 
din Bucovina şi din Basarabia? 

Gh. Minescu: Am început să evacuez de când v-am anunţat. 
G-ral I. Arbore: Domnule Mareşal, vreau să pun o problemă: Noi vom 

cumpăra mai departe cereale, ceea ce va face să mai intre o serie de lei în aceste 
teritorii. Atunci m-am gândit ca marilor proprietari, cari până acum nu prea au putut 
vinde, să le dăm voie să predea cerealele I.N.COOP-ului, rămânând ca contravaloarea 
(sic!) să le fie plătită în rate lunare. Ei, însă, pretind să li se dea banii imediat. 

Pentru ţăranii cari se evacuează, dacă am ajunge şi la această măsură, noi 
trebuie să dăm neapărat banii momentan, măcar în parte, rămânând ca restul să se 
plătească aici. 

Mareşal I. Antonescu: Noi trebuie să rămânem în cadrul principiilor. Dacă 
facem excepţie, ajungem la o birocraţie complicată şi dăm naştere la conflicte. 

Care este cadrul? Dacă luaţi ceva, plătiţi. Vom vedea mai târziu ce vom face. 
În ceea ce priveşte acea schimbare a monedei, despre care v-am vorbit, trebuie 

să vă spun că domnul Lavrentiev a venit la noi în ţară cu 2.000.000.000 lei şi a 
cumpărat toate conştiinţele. Acum, însă, pentru aceleaşi scopuri, au fost întrebuinţate 
numai 15.000.000 lei. Agenţii puşi în slujba inamicului, pentru a justifica cheltuielile, 
au declarat în acel comitet al lor că au organizat diferite acte de sabotaj în fabricile 
noastre de muniţii. Eu am spus, de la început, că toate aceste afirmaţii nu sunt 
adevărate. Într-adevăr, Siguranţa a cercetat şi a constatat că nici un act de felul acesta 
n-a fost săvârşit. Aceasta însemnează că agenţii au luat bani şi au justificat în felul 
acesta sumele cheltuite. 

Acum nu s-a întrebuinţat decât un fond de 15 .OOO.OOO lei, pe când atunci, după 
plecarea lui Lavrentiev, sobele de la Legaţia Rusească au fost găsite pline de cenuşe şi 
de resturi de hârtie monedă, arsă în ultimul moment. 

Al. Neagu: O afacere bună. 
C. Stoicescu: Pentru Stat, fiindcă noi plătim această hârtie monedă Statului. 
Domnule Mareşal, aş avea de propus ceva. Nu ştiu cât se întinde această 

evacuare. Se poate întâmpla ca în Basarabia I.N.COOP-ul să n-aibă sume suficiente 
pentru cumpărături. Şi atunci s-ar putea face altceva: I.N.COOP-ul să ofere 
agricultorilor locuri de depozitare pentru cerealele lor în magaziile acestei instituţii 
situate în alte regiuni ale ţării, flră să primească bani. 

Al. Neagu: Ei acceptă această operaţie în schimbul unor bonuri de depozit. 
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I. Marian: Vom discuta la Delegaţia Economică. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. Eu v-am spus: ,,Dacă puteţi cumpăra 

mărfuri ffiră bani, cu atât mai bine". 
Al. Neagu: Chiar şi pentru acordul cu Gennania, ne gândim la sistemul acesta. 
Gh. Minescu: Aceste cumpărături din regiunile de Nord-Vest ale ţării 

trebuiesc flcute în funcţiune de posibilităţi de transport, nu să depozităm cerealele în 
gări şi acolo să le găsească alţii. 

Mareşal I. Antonescu: Mai este la mijloc şi o chestiune socială: ţăranii din 
Basarabia, cari au experienţa acestor schimbări, nu vor să fie surprinşi flră bani de ruşi. 
Într-adevăr, dacă sunt găsiţi cu cereale, ruşii le rechiziţionează, pe câtă vreme cu bani, 
mai iau ruble şi mai trăiesc. 

De aceea, sunt nemulţumiri în Basarabia că nu cumpărăm cereale. Pe de altă 
parte, unii basarabeni vor să vină încoace, alţii nu. Noi nu facem nici un fel de 
presiune, pentru că nu trebuie să provocăm un exod de populaţie. Francezii, dacă au 
fost bătuţi, aceasta s-a întâmplat din cauză că coloanele de populaţie, care se evacuau, 
s-au amestecat cu trupele lor, care din cauza aceasta n-au mai putut să lupte. De faptul 
acesta au profitat germanii. 

Asemenea lucruri eu nu pot să creez în Ţara Românească, pentru că asemenea 
situaţii ne-ar dezorganiza foarte repede. Eu voi fi la faţa locului ca să pun capăt la astfel 
de eventualităţi, însă aceasta este posibil numai dacă din vreme toate măsurile sunt 
puse la punct, toate lucrurile sunt studiate şi toate ipotezele sunt prevăzute şi bine 
încadrate cu personal de execuţie. Atunci execuţia va merge bine şi multe din 
inconvenientele de felul acesta vor fi evitate. 

Este chestiune de gândire, de pregătire, de organizare şi de execuţiune. Totul 
trebuie realizat la maximum, şi se poate realiza. 

V-am dat destule principii în această privinţă. Am luat dispoziţie ca 
săptămânal şefii de departamente respective şi cei cari se ocupă de chestiunea 
evacuărilor să se întrunească la Preşedinţia Consiliului sau altundeva, ca să vedem care 
sunt greutăţile care ni se pun în cale şi mijloacele pentru a le înlătura. 

M. Vulcinescu: S-a mai pus chestiunea în legătură cu evacuările: dacă tindem 
să lăsăm acolo moneda divizionară sau biletele de bancă. Noi vrem să lăsăm cât mai 
multă monedă divizionară, pentru că n-am ştiut că se face operaţia de schimbare a 
biletelor de bancă. 

Dacă schimbăm biletele de bancă, însă, atunci nu mai facem acest lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Noi trebuie să punem răul înainte şi de aceea am 

presupus situaţia cea mai rea. Totuşi nu se poate ca germanii să vină cu luptele pe 
teritoriul nostru, căci atunci războiul este pierdut total. Ei dacă pierd linia Smerinka
Odesa, atunci nu mai pot aproviziona trupele din Ucraina. 

Niciodată, în război, nu se pot trage concluziuni pripite. Nu poţi să ştii ce se va 
întâmpla până în ultima clipă. Aşa ne spune istoria. Anibal ştim că a ajuns până la 
porţile Romei şi a tenninat-o la porţile Cartaginei; Napoleon a câştigat bătălii peste 
bătălii, pentru ca să ajungă la Moscova şi acolo să piardă tot ce câştigase în 20 ani de 
victorie; noi am ajuns până la Stalingrad şi am pierdut fructul a doi ani de lupte 
victorioase. Tot astfel ruşii pot veni până în Galiţia şi acolo să piardă undeva bătălia şi 
să se dea peste cap cu totul. 
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Nu trebuie să ne grăbim să tragem o concluzie. Victoria totdeauna stă pe o 
muchie de cuţit. La Waterloo a stat pe o muchie de cuţit şi structura politică a Europei 
ar fi fost cu totul alta în ultima sută de ani, dacă rezultatul ar fi fost altul şi dacă 
Bliicher nu ar fi venit la timp cu diviziile sale; bătălia de la Mama a întors soarta 
războiului dintr-o singură lovitură. 

Ceea ce facem noi sunt măsuri pregătitoare ca să nu fim surprinşi nepregătiţi 
de evenimente. 

M. Vulclnescu: Ultimele plăţi să le facem cu monedă divizionară sau cu 
bilete de bancă? 

Mareşal I. Antonescu: Să aveţi totdeauna înainte icoana celor petrecute în 
războiul trecut, când, după o lună de zile, ţara cu hambarele pline de grâu şi băncile cu 
pivniţele pline cu aur, după o lună s-a produs în Ţara Românească cea mai mare criză. 
Nu mai aveam pâine; nu mai aveam nimic la Bucureşti. De ce? Deoarece conducerea 
politică şi militară nu prevăzuseră decât un război victorios. Nimeni nu s-a gândit că 
putem merge şi înapoi. 

Noi prevedem că vom veni înapoi la Bucureşti. Punem şi această ipoteză. Ei 
bine, ne organizăm pentru această eventualitate. Privim răul înaintea noastră şi trebuie 
să fim pregătiţi a-l înfrunta. 

Dl. Alexianu îmi dădea mereu asigurări, iar acum vine să arunce în Ţara 
Românească tot tifosul exantematic şi febra aftoasă, şi toate pacostele celelalte. 

Al. Neagu: Noi luasem dispoziţia ca în zona de Nord să se plătească trei 
salarii. Între momentul în care noi dăm ordinul de plată şi momentul când se execută 
acest ordin la ultima celulă trec de obicei l 0-12 zile. Acum se pune problema: 
declanşăm acest ordin de plată a celor trei salarii? 

Mareşal I. Antonescu: Să procedezi aşa cum procedăm noi în Armată: să pui 
în plicuri salariile pentru fiecare administraţie şi plicurile nu se deschid decât atunci 
când vine ordinul ca să se deschidă. În plic se găseşte o notă: ,.Aceasta reprezintă 
salariul d-tale pe trei luni". Pe plic scrie: ,,Nu vei deschide plicul decât la ordinul 
cutare". Aşa facem noi. Când am deschis plicul atunci ştiu ce este în plic. Aşa pregătim 
noi ipotezele de război. Acelaşi lucru să-l faceţi şi dv. 

Am ~cut mobilizarea de la 1941 şi nu aţi auzit nici o tobă, nici un clopot, nici 
o trompetă, pentru că am pregătit aceasta în cele mai mici amănunte. A răspuns la 
mobilizare flră să fie chemat satul cu toba. Aşa am procedat şi acum pentru o anumită 
parte a ţării. Dacă veţi face aşa, veţi înlătura multe neajunsuri. 

M. Vuldnescu: Declanşăm ordinele de plată de pe acum, însă nu le trimitem 
acolo. 

Mareşal I. Antonescu: Fiecare magistrat, fiecare învăţător, fiecare preot din 
Basarabia şi Bucovina trebuie să aibă un plic pe care să scrie că nu-I va deschide decât 
în momentul cutare, iar înăuntru să cuprindă o notă pe care să scrie: ,,D-ta te vei duce 
cu familia d-tale în cutare loc, te prezinţi acolo şi-ţi iei serviciul în primire". Astfel îl 
iau pe magistratul de aici din Basarabia sau din Nordul Bucovinei şi-l duc la 
judecătoria X din Oltenia, unde am un judecător lipsă. Acelaşi lucru îl fac cu preotul: el 
îşi găseşte biserica, intră imediat în funcţiune şi nu-l plătesc degeaba. Sunt instrucţiuni 
date în această privinţă, pe care le perfecţionăm, aşa cum am perfecţionat şi Apărarea 
Pasivă, pentru ca la eventualul cataclism, să suferim cât mai puţin. 
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Eu fac, în orice caz, maximum ca să nu fiu surprins de evenimente. 
Vă atrag atenţia încă o dată că dacă luăm aceste măsuri nu înseamnA ci\ 

pericolul este atât de grozav. 
Trebuie sA fim prevăzAtori şi prudenţi. Trebuie să ne pregătim din vreme. 

Acum am constatat ci\ Ministerul de Finanţe nu ştie nimic astAzi de dispoziţiunile 
acestea care arată cum se va proceda faţă de trupele germane, care se vor gAsi pe 
teritoriul nostru. Am vorbit cu fiecare în parte, pentru ca să nu arunc sămânţa panicei, 
dar n-am fost totdeauna tocmai bine înţeles. Acwn a venit momentul ca să vll vorbesc 
mai deschis. 

Al. Neagu: Vor fi unele măsuri pentru facilităţi financiare. 
C. Stolcescu: Am auzit că au început să se vândă bunuri la preţuri derizorii. 

Este necesar să se imobilizeze bunurile şi sA nu se mai poată face tranz.acţii decât cu o 
anumită autorizaţie. 

Mareşal I. Antonescu: Putem face altceva. Să dăm un avertisment că toate 
vânzările acestea oneroase se vor anula, dar îmi este teamă să nu blocăm toată viaţa 
economică. Cum stabilim noi că preţul este oneros? 

M. Vulcinescu: Mai ales că acel care cwnpără dovedeşte încrederea în Statul 
nostru. 

Mareşal I. Antonescu: Este deplasarea firească a bunurilor care trebuie să 
treacă dintr-o mână în alta. Nu este bine nici să luăm o asemenea măsură. 

I. Marian: Aceasta n-o putem împiedica. Eu am auzit de o vânzare în Oltenia 
exagerată în sens contrat: Eustaţiu Stoenescu a cerut la preemţiune, la Institutul de 
Credit Naţional Agricol, să-şi vândă moşia cu 200.000 lei ha. E un preţ exorbitant. 
Probabil că s-a găsit cineva care n-are încredere în monedă şi să-i ofere acest preţ. 

C. Stoicescu: în Bulgaria s-a făcut lucrul acesta: tocmai pentru a se împiedica 
vânz.ările oneroase, ele trebuie să fie supuse unei autorizaţiuni date de autoritate. 

Mareşal I. Antonescu: Măsura pe care trebuie să o luaţi este ca bunurile 
acestea să nu treacă în mâini străine, ci în mâini româneşti. Dacă nu trec în mâini 
străine, ci în mâini româneşti, atunci e foarte bine. Este o lege naturală pe care noi n-o 
putem combate. Să luăm averea Cantacuzineştilor. Cantacuzino Nababul a făcut o 
avere formidabilă, pe care a lăsat-o urmaşilor. Dar aceştia, într-o singură generaţie, ce 
au făcut cu această avere? Ce s-a ales de ea? A circulat de la cel nevrednic la cel 
vrednic. Dacă un om îşi pierde capul sau are soluţiuni proaste pentru fiecare problemă 
pusă în viaţă, noi n-avem ce să-i facem. Viaţa este o acţiune, o luptă de dimineaţa până 
seara. De modul cum soluţionezi d-ta problema depinde situaţia d-tale şi locul pe care-l 
ocupi în viaţă. Totul depinde de modul cum ai soluţionat această luptă de când ai ajuns 
adult şi până la sfârşitul vieţii. 

Dacă omul nu ştie să-şi stăpânească nervii şi este nebun ori îşi bate joc de 
averea lăsată de părintele lui, noi trebuie să ne preocupăm de aceşti oameni slabi de 
minte? Arătaţi-mi ce a devenit averea strânsă de Cantacuzino Nababul? Poţi să-l 
împiedici pe nepotul Nababului să joace la club linia de table pe un milion? 

Mergem mai departe: Înfiinţarea unui târg de animale la Bucureşti. 
Problema aceasta aţi discutat-o şi la Consiliul Interministerial. Este de 

neînchipuit ca Bucureştiul să nu aibă târgul lui de animale. Am luptat ca să realizăm 
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toate problemele în legătură cu viaţa economică: abatoare, silozuri, târguri de vite. 
Toate au flcut parte dintr-un cadru general de potenţial economic. Urmăriţi toate 
problemele de la septembrie 1940 până astăzi. 

Vă rog să daţi posibilitatea Municipiului Bucureşti ca să aibă un târg de vite. 
Câtă vreme nu vom avea un târg de vite aici nu vom putea rezolva problema 
schimbului de bunuri economice cu provincia. Deci, să daţi posibilitatea primarului 
Bucureştilor să rezolve această problemă. 

Ce este cu cheltuielile de întreţinere a economatelor judeţene? 
P. Strlban: Eu am pus această chestiune la ordinea de azi. Am cerut ca 

cheltuielile (sic!) de întreţinere care sunt în sarcina prefectului să fie acoperite din 
eventualele beneficii de la gestiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Acest lucru a fost chiar de la început. Trebuia să se 
asigure o mică cotă (sic!) de beneficii, din care să se acopere cheltuielile reclamate de 
manipularea mărfurilor de către economat. 

G-ral I. Arbore: Prin lege se arată că economatele nu plătesc chirie pentru 
localurile în care sunt instalate, ci prefecturile le dau aceste localuri. 

Mareşal I. Antonescu: Noi ne-am închipuit că sunt case de la Centrul de 
Românizare, care le pot fi puse la dispoziţie. Sunt atâtea prăvălii în Nordul Moldovei, 
cari au intrat în posesiunea Centrului Naţional de Românizare, unde plătesc o chirie 
corespunzătoare cu cota de 3% care a fost dată economatelor. Aceasta o pot suporta. 
Economatele pot pune un plus de 7-10%, flră ca prin aceasta să scumpească marfa. În 
marea lor majoritate economatele şi-au ajuns scopul. Ele în afară de câteva, care au fost 
rău administrate, au corespuns scopului urmărit şi s-au interesat de ele nu numai 
funcţionarii, ci chiar şi lume din afară. 

Cheltuielile de întreţinere a economatelor nu trec în sarcina Statului. Dacă nu 
pot lua din imobilele trecute în sarcina C.N.R.-ului, atunci să ia din beneficiile lor o 
cotă pentru chirie. De asemeni, dacă sunt câteva economate deficitare, să fie ajutate 
acestea de către economatele care, având mai mulţi membri, sunt excedentare. 

O. Vlldescu: De altfel excedentele se varsă la un fond comun care poate să fie 
repartizat între economatele deficitare. 

G-ral I. Arbore: Aţi ordonat să nu se facă decât foarte mici cheltuieli. Toate 
cheltuielile sunt de aproximativ 38.000.000 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Cât au rulat? 
G-ral I. Arbore: 2 miliarde. Aceasta înseamnă 2%, pentru cheltuieli. 
Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, cheltuielile reprezintă 2%. Aceasta face 

dovada unei administraţii ideale. 
M. Vulclnescu: Nu plătesc chirie, nu plătesc funcţionarii. 
Mareşal I. Antonescu: Cât reprezintă cheltuielile pentru chiria localurilor 

puse la dispoziţie de prefecturi? 
G-ral I. Arbore: Este vorba de o cheltuială de 2.000.000 lei. 
P. Striban: Mai este chestiunea fimcţionarilor detaşaţi de la prefecturi la economate. 
Mareşal I. Antonescu: Salariile acestora le suportă Statul. Dacă în viitor vor 

da excedente mai mari aceste economate, atunci vom plăti şi funcţionarii din 
excedente. Studiaţi şi chestiunea aceasta. Vedeţi cât reprezintă şi salariile lor. Mai 
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puteţi pune 2-3% în plus la mărfuri, mărfurile prin aceasta nu se vor scumpi, faţă de 
piaţă, căci economatele vând cu 50-60% mai ieftin, şi atunci veţi avea de unde să plătiţi 
şi pe funcţionari. Puteţi pune în felul acesta instituţia pe adevărate baze comerciale, pe 
baze sănătoase şi dacă se poate vom băga acolo şi întreţinerea funcţionarilor. De 
asemeni, puteţi să-i băgaţi şi la beneficii pe funcţionari. 

Legea economatelor am tăcut-o sub imperiul necesităţii, căci nu puteam merge 
la sporirea lefurilor funcţionarilor la fiecare şase luni. Am tăcut economate. Negustorii 
au fost minţiţi şi au spus că vom da peste cap comerţul românesc. Alţii au spus că nu 
vor funcţiona şi că se va fura. Rezultatul a fost, însă, că ele au fost folosit 
funcţionarilor. Au folosit nu numai funcţionarilor, dar şi altor categorii de cetăţeni cari 
au tăcut apel la ele. 

O. Vlidescu: Mergând pe ideea aceasta s-ar putea să le atribuim acestora 
imobilele lor. 

Mareşal I. Antonescu: Dă-le imobile evreieşti. Expropriem definitiv anumite 
imobile evreieşti şi le constituim în patrimoniul economatelor. Să iei d-ta în studiu 
chestiunea aceasta. 

Suspendarea până la 1 ianuarie 1944 a predării încălţămintei uzate în locul 
celei noi 

Noi rămânem pe principiul pe care l-am fixat. Am văzut că acest lucru se aplică 
şi în alte ţări, nu numai la noi. Când îi dau unui cetăţean un costum de haine, el trebuie să 
aducă un costum de haine vechi. Aceasta mai ales astăzi când sunt oameni cari au 
costume de haine cu duzinele. Şi eu chiar, antrenat de domnul Mihai Antonescu, care are 
garderobe întregi cu zeci de costume de haine, am mult mai multe costume decât îmi 
trebuie, şi civile, şi militare. Aşa este o înclinare a omului de a avea cât mai multe 
costume, dar noi trebuie să punem frâu acestui lucru. Eu îmi aduc aminte de doi oameni 
politici cari se lăudau totdeauna cu numărul de costume de haine pe care-l aveau. Unul a 
murit şi pot spune numele, este Niculae Titulescu; celălalt este în viaţă. 

Aşadar, rămânem pe principiul fixat: se predă încălţămintea uzată în locul 
celei noi. 

Controlul fabricării încălţămintei 
La O.R.A.P. se petrec lucruri necurate. Mi-am tăcut această convingere şi eu, 

ori de câte ori am perseverat într-o chestiune, am avut dreptate. M-am convins că acolo 
e ceva putred. Tot aşa şi cu dl. Dragoş la Românizare. D-sa m-a asijlUrat că la 
Românizare domneşte o onestitate desăvârşită, că prin acţiunile domnilor de acolo nu 
se compromite regimul. Ei bine, vă va spune dl Vlădescu ce se petrecea acolo. Tot aşa 
şi cu dl Alexianu. Eu i-am spus că nu sunt judecător de ocol ca să vină la mine cu 
argumente să combată anumite afirmaţiuni; eu vreau să văd fapte. 

La O.R.A.P. se petrec lucruri foarte urâte. 
G-ral Gh. Dobre: Este şi un falş acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Din moment ce este unul, desigur că, cercetând, vei 

găsi mai multe. 
G-ral Gh. Dobre: Să pun mâna cel puţin pe unul. 
Mareşal I. Antonescu: Un om avertizat face cât doi. Dv. nu sunteţi 

responsabili de ce se petrece acolo, dar trebuie să fiţi avertizaţi. 
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L-am ascultat pe dl Pella, care mi-a comunicat lucruri oribile. Trebuie cu orice 
chip să înlăturăm intermediarii. Este groaznic ca să ajungem astăzi ca reprezentantul 
unui Stat să ne spună: ,,La dv. este un haos". Iată ce mi s-a comunicat prin dl Pella: un 
tractor care în Elveţia, cu toate taxele, costă 30.000 franci elveţieni a fost cumpărat la 
noi în ţară cu 80.000 franci elveţieni. 

Ştiu că aţi cumpărat tractoare şi ştiu că s-au cumpărat tractoare şi din 
Transnistria. Cu ce preţ au fost decontate aceste tractoare? Să faci o anchetă. Eu sunt 
omul care nu mă supăr când mi se arată că am făcut o greşeală, şi dacă din greşeală am 
pus piciorul într-o groapă, imediat îl trag înapoi şi nu caut să intru şi cu celălalt în 
groapă. 

I. Al. Rădulescu: Domnul Alexianu mi-a trimis o notă în care spune că 
maximum de preţ a fost 28.000 franci elveţieni, pentru un tractor. 

Mareşal I. Antonescu: Eu mă găsesc în faţa unui act care spune că un tractor 
cumpărat cu 30.000 franci a fost decontat cu 80.000 franci elveţieni. 

Trebuie să se facă cercetări şi dacă se dovedeşte că este inexact, atunci să-i 
cerem dlui Pella ca să-i spună acelui domn că este un mincinos. Eu sunt fericit să fac 
dovada că cineva de dincolo este de rea-credinţă. Dar nu este mai puţin adevărat că şi 
haosul în departamentele noastre economice există. 

Am dat dispoziţii ca tot ce se tratează într-o ţară străină să se facă cu (sic!) 
cunoştinţa ministrului nostru de acolo, fără ca acesta să se amestece în chestiune. El 
trebuie să fie un fel de arbitru. 

Eu, când am fost ataşat militar la Londra, am refuzat să fiu amestecat într-un 
contract de furnituri, însă am cercetat şi m-am informat asupra modului cum a fost 
încheiat contractul cu firma „Wickers" şi când s-au ivit divergenţe am arătat că Statul 
Român nu are dreptate şi ci dacă va fi dat în judecată va pllti daune, dar eu nu eram 
acela care tratam cu „Wickers". Dar dv. aveţi în strlinAtate agenţi economici. 

S. Ghiolu: Sunt ai Ministerului Afacerilor Strline. 
Mareşal I. Antonescu: Ce face agentul nostru economic din Elveţia? Domnul 

acesta îşi întoarce degetele pe dos şi acum suntem în imposibilitate de a trage pe cineva 
la rlspundere. Vine cineva cu un tractor pe care l-a plătit cu 30.000 franci şi-l vinde cu 
80.000 franci în Ţara Românească. Aceasta atrage după sine scumpirea vieţii şi în alte 
domenii. 

VA rog să-mi arătaţi într-o notă exact care este situaţia. 
Al. Neagu: Această chestiune cu tractoarele tot aici s-a putut încurca. 
Mareşal I. Antonescu: După acest preţ ar rezulta că intermediarul a câştigat 

aproape 200 la sută. 
M. Vulclnescu: În lei româneşti 80.000 franci elveţieni fac circa 16.000.000 

lei, socotind cursul la bursa neagră, iar după cursul Băncii Naţionale fac 4.000.000 lei. 
Este o imposibilitate să se fi vândut tractoare cu aceste preţuri. 

Mareşal I. Antonescu: Eu din capul locului am văzut că este o cifră exagerată 
şi i-am spus dlui Pella că nu cred posibil acest lucru. 

S. Ghiolu: Poate să fie diferenţă de preţ, dar nu de ordinul acesta. Dacă dl 
Alexianu a trimis nota aceea şi dovedeşte că nu s-a plătit mai mult de 28.000 franci 
tractorul, atunci vedeţi că vi s-a relatat o situaţie inexactă. 
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C. Stoicescu: Era să se cwnpere nişte pantofi de către „Casa Oştirii", pantofi 
care la Ziirich costă 40 franci, iar aici urma să se plătească 70 franci. Chestiunea s-a 
oprit însă la timp. 

Mareşal I. Antonescu: Cine propusese contractul? 
G-ral Gh. Dobre: Era o propunere făcută la „Casa Oştirii", dar nu s-a realizat. 
Mareşal I. Antonescu: Ce măsuri a luat Crăiniceanu contra domnului care a 

venit să propună afacerea aceasta? Înseamnă că domnul acela voia să facă această 
afacere, se bizuia el pe ceva. Trebuie chemat, cercetat şi trimis în lagăr. 

S. Ghiolu: Noi avem nevoie de oameni cari să vină să ne facă propuneri ... 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie multă prudenţă. 
S. Ghiolu: Trebuie să lăsăm oamenii să vină să ne facă propuneri, iar noi să 

luăm măsuri, ca să nu fim înşelaţi. 
Mareşal I. Antonescu: Vin elveţienii şi ne propun să facem un concern de 

bănci româno-elveţian, care ar fi de mult folos pentru comerţul dintre cele două ţări şi 
pentru interesele superioare ale neamului, în afară de faptul că, într-un asemenea caz, 
am avea pe cine să tragem la răspundere în caz de abuz. 

Aceasta trebuie să fie soluţia şi în ceea ce priveşte relaţiile comerciale cu 
Germania şi în ceea ce priveşte relaţiile comerciale cu celelalte ţări: faceţi concemuri 
de bănci. Eu n-am nici o bancă pe care s-o protejez, aşa cwn făceau alţii înainte; sunt 
fericit că sunt bănci româneşti serioase, care pot face astfel de afaceri. 

S. Ghiolu: Acwn, şi propunerea elveţiană are un anumit substrat: este în 
legătură cu tratativele cu Germania. 

Mareşal I. Antonescu: Se petrec astfel de lucruri şi în Spania şi în Bulgaria şi 
în Elveţia; trebuie să le punem capăt odată. Eu nu caut acwn să văd cine este vinovatul, 
ci să găsesc o soluţie pentru această problemă. Ce este exportatorul unic? Tot de la 
principiul acesta am plecat, ca să nu mai fim la discreţia tuturor intermediarilor şi 

tuturor societăţilor. 
Reviu asupra problemei încălţămintei. Chestiunea aceasta va fi una din ruşinile 

regimului şi ale O.R.A.P.-ului. Deci, mergeţi categoric aici până la schimbările cele 
mai radicale. 

Organe de desfacere „Amero " 
S. Ghiolu: ,.,Amero" este o societate care desface produsele Societăţii 

„Viscoza Română". S-a pus la noi chestiunea dacă mai este cazul să mai fiinţeze astfel 
de 11ocietliti, cu caracter de intermediari, care percep un beneficiu do 14% şi prin 
aceasta scumpesc mărfurile. S-a hotărât în Delegaţia Economică ca (sic!), acolo unde 
aceste întreprinderi reprezintă un monopol, trebuiesc desfiinţate. 

G-ral Gh. Dobre: Am spus să se desfiinţeze. 
Mareşal I. Antonescu: Să le desfiinţaţi pe toate, pentru că scumpesc mărfurile. 
Ce ai :făcut cu controlorii aceia, dle g-ral Dobre? 
G-ral Gh. Dobre: I-am desfiinţat. Decretul este la dv. 
Mareşal I. Antonescu: Am constatat că nu mi-am atins scopul cu ei, pentru că 

s-au transformat în paraziţi, cari s-au pus de acord cu patronii fabricilor respective. 
Exporturi în Serbia în contul creditului de 175.000.000 lei acordat pentru 

românii din Timoc şi Banatul Sârbesc 
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Cunosc problema acestei societăţi „Sârbo hrana", care se ocupă cu exporturile. 
S. Ghiolu: S-a pus problema de către Preşedinţia Consiliului ca să se dea 

pentru Banatul Sârbesc produse româneşti, prin cooperative. 
Mareşal I. Antonescu: Am examinat chestiunea. Să nu facem, însă, această 

operaţie în profitul instituţiilor şi băncilor sârbeşti; dacă o putem face în profitul 
românilor, s-o facem. Am văzut, însă, din documente că din sacrificiile pe care le face 
Statul Român beneficiază sârbii, ceea ce nu este scopul nostru. Dacă fac un sacrificiu, 
înţeleg să profite grupul etnic românesc, nu băncile sârbeşti. 

S. Ghiolu: Au venit delegaţii românilor din Banatul Sârbesc şi vor face o 
propunere în acest sens. 

Mareşal I. Antonescu: Vă spun lucrul acesta, pentru că, din nenorocire şi spre 
ruşinea neamului acestuia, ne-am lovit şi în Ardealul de Nord şi în Iugoslavia şi în 
Grecia de oameni, cari, în loc să meargă pe linia pe care am vrut să meargă toţi românii 
şi Statul nostru, au căutat să tragă profituri personale, de pe urma sumelor de bani sau a 
produselor pe care noi le-am trimis acolo pentru ajutorarea românilor noştri. 

Nu vreau să mai discut această chestiune însă vreau să arăt că nici cooperativa 
,,Plugarul" de la Cluj, nici cei cari au fost însărcinaţi cu ajutorarea românilor din 
Grecia, din Banatul Sârbesc şi din Timoc nu şi-au făcut datoria. Se fac afaceri de felul 
acesta! 

Gb. Minescu: La cooperativa „Plugarul", preşedinte este domnul Haţieganu. 
Al. Neagu: Să ni se spună şi nouă, pentru că acum câtva timp am dat o 

interpretare fiscală foarte favorabilă pentru această cooperativă, tocmai avându-se în 
vedere că sunt în joc interese naţionale. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt interese naţionale în joc, însă cei cari conduc 
societatea sunt profitori. Au venit la mine oameni din Ardealul de Nord, cari au strâns 
din pumni de necaz pentru ceea ce face acolo. N-am crezut pe unul, n-am crezut pe 
altul şi apoi am întrebat pe oameni foarte serioşi, cari, însă, n-au curajul să spună 
adevArul. Mi l-au spus, totuşi, între patru ochi. 

Al. Neagu: Din păcate, românii sunt invidioşi şi exagerează mult. 
Mareşal I. Antonescu: Este adevărat. 
Noi mergem înainte cu această ajutorare. I-am dat până acum domnului 

Haţieganu trei avertismente. 
Şantierele Navale „Dinamica" 
Am dat principiile în această privinţă. 
C. Stoicescu: Ni s-a cerut un aviz, şi noi l-am dat. 
Mi s-au trimis informaţii asupra capitalului şi-mi pare rău că trebuie să spun de 

la început că este o nepotrivire între ceea ce se afirma şi ceea ce se scrie acum. Se 
spune întâi: ,,Capitalul va fi de 100.000.000 lei". 

G-ral Gh. Dobre: Se va spori. 
C. Stoicescu: Mai departe se spune: la toate aceste lucrări, care însumează 

1.400.000.000 lei se poate realiza un beneficiu de 130.000.000 lei, care pe lângă 
100.000.000 lei, ne va da un fond ... 

Mareşal I. Antonescu: E socoteala lăptăresei, cu ouăle. E neserios. 
C. Stoicescu: Capitalul de azi al societăţii este de IO.OOO.OOO lei. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu intru în amănunte. Ca la toate celelalte chestiuni, 
eu nu vă dau decât principiile. Eu am spus să se facă aceste şantiere, dacă este vorba de 
un lucru serios. 

C. Stoicescu: Noi am găsit că este vorba de o propunere neserioasă. 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu, pentru că eu nu sunt specialist în chestiuni 

tehnice; de aceea mă menţin numai în cadrul principiilor. Ceea ce vă pot spune este 
numai atât: ori se face un lucru serios - şi ca să fie serios, trebuie să aibă o bază 
serioasă - ori nu se face nimic. 

C. Stoicescu: Din cele câteva cuvinte pe care vi le-am citit, aţi văzut că este 
vorba de ceva neserios. 

Mareşal I. Antonescu: Mai ales că „Dinamica" apare şi în noul acord 
economic. Este acolo un cerc pe care vom vedea cum îl vom tăia. 

A. Constantinescu: În momentul când s-a hotărât ca Direcţia Generală a 
Porturilor să treacă la Subsecretariatul de Stat al Marinei, a rămas următoarea situaţie 
de fapt: terenul expropriat pentru ,,Dinamica" este acela pe care îl cunoaşteţi. Şi atunci, 
îmi permit să subliniez şi astăzi acele rezerve: în principiu, deşi nu este căderea mea, 
am fost de acord cu trecerea Direcţiei Generale a Porturilor la Subsecretariatul de Stat 
al Marinei, însă am cerut ca în ceea ce priveşte această problemă, terenul pentru port să 
fie rezervat. Aceasta este o chestiune tranşată. Nu este, însă, tranşat ceea ce rămâne din 
acest teren, expropriat de la un particular. Rămâne de văzut. 

G-ral Gh. Dobre: Este al primăriei. 
A. Constantinescu: Atunci s-a discutat degeaba. 
O. Vlldescu: Situaţia este mai curioasă: se expropriază de la primărie pentru 

un particular. 
C. Stolcescu: Decretul acesta trebuie anulat. 
P. Strlhan: Decretul se referi la cazul de la Galaţi. 
Al. Neagu: Nu, la cel de la Brlila. 
G-ral Gb. Dobre: Nu e anulat. 
Mareşal I. Antonescu: Anulaţi-l. Anularea are consecinţe? 
O. Vlldescu: Atâta vreme cât exproprierea nu s-a exercitat, n-are consecinţă. 
Mareşal I. Antonescu: În orişice caz, vă rog să studiaţi chestiunea şi 

săptămâna viitoare să-mi prezentaţi o notă. Am oprit de atunci lucrurile în loc şi am dat 
avertismentul să nu se execute legea. 

C. Stolce11~u: Decretul trehuie anulat. Monitorul eiite aici. 
M. Vulclnescu: Ar fi bine ca, în momentul când se anulează acest decret, la 

Subsecretariatul de Stat al Marinei să se găsească altă soluţie. 
Mareşal I. Antonescu: Nu s-a perfectat exproprierea. Legea stabileşte numai 

principial un drept de expropriere, care nu s-a executat. În orişice caz, decretul trebuie 
anulat. 

Al. Neagu: Decretul nu s-a adus la îndeplinire. 
Mareşal I. Antonescu: Finanţarea fabrici/or de uleiuri vegetale. Chestiunea 

unui prim credit de 300.000.000 lei, ce urmează a fi acordat de Banca Naţională a 
României, fără garanţia Ministerului de Finanţe,Jnstitutului Naţional al Cooperaţiei, 
pentru valorificarea seminţelor de oleaginoase. 
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Gh. Minescu: Domnule Mareşal, I.N.COOP-ul colectează seminţe 
oleaginoase alături de „Solagra", pe haz.a unui alt acord. Operaţia se face pe contul 
I.N.COOP-ului. 

S-a pus problema să se intensifice aceste însămânţări. I.N.COOP-ul a răspuns 
că poate face această operaţiune, dacă i se înlesneşte finanţarea. Ministerul Finanţelor, 
văzând că noi vrem să facem pe contul şi riscul nostru această operaţie, a ridicat 
anumite obiecţiuni. 

M. Vulcinescu: Dacă se spune de la început că I.N.COOP-ul nu poate să facă 
această operaţie, Statul ar fi putut să dea garanţia. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt chestiuni de formă. Problema de fond, 
însă, este alta: e necesar sau nu să dăm garanţie pentru această operaţie? 

M. Vulcinescu: Este. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci trebuie s-o înlesnim. Forma trebuie s-o găsiţi dv. 
Al. Neagu: Dar nu trebuie să garantăm I.N.COOP-ului orişice operaţie. 
Mareşal I. Antonescu: Nici I.N.COOP-ul n-o face din proprie iniţiativă. Este 

un interes naţional ca să se colecteze cât mai multe seminţe şi să se aducă încoace. 
Al. Neagu: Este o afacere bună. 
I. Marian: La un moment dat poate să nu mai fie o afacere bună. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta, domnule Minescu, să continui să cumperi. 
Gh. Minescu: Da, domnule Mareşal, eu continui să cumpăr. 
G-ral Gh. Dobre: S-a propus şi s-a aprobat să se dea I.N.COOP-ului 

200.000.000 lei, fără garanţia Ministerului de Finanţe. Trebuie să se dea. 
C. Stoicescu: Nu se poate să se dea. 
S. Ghiolu: S-a aprobat în Delegaţia Economică. 
C. Stoicescu: Noi am mai dat I.N.COOP-ului şi alte credite. 
Fiecare firmă are un plafon până unde poate să-şi ia riscurile, potrivit cu 

capitalul, cu mijloacele, cu garanţiile pe care le oferă. 
Noi am socotit că faţă de operaţiunile cooperaţiei, s-a ajuns la limită. 

2.000.000.000 sunt creditele noastre date cooperaţiei fără garanţia Statului şi 
7.000.000.000 sunt date cu garanţia Statului pentru cereale. 

Acum vine Statul şi spune: ,,Măreşte afacerile de ulei". Este natural că, 
întrucât afacerile acestea se fac la cererea Statului, ele nu se pot arunca în sarcina 
cooperaţiei. 

Mareşal I. Antonescu: Cooperaţia a crescut formidabil din 1940 datorită 
concursului dat de noi. Nici d-ta, domnule Minescu, nu poţi fi atât de exigent. Banca 
Naţională are o răspundere şi totul trebuie să opereze în cadrul legal. Dar pentru d-ta ce 
reprezintă 100.000.000 la ceea ce ai rulat d-ta şi la beneficiul d-tale? 

Gh. Minescu: Am luat 17.000.000.000 de la Banca Naţională, din care am 
restituit cea mai mare parte. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu a restituit cooperaţia înainte de 1940? Pentru 
că nu a fost încurajată de Stat. După aceea, Statul a înţeles problema. Era o necesitate 
de Stat şi cooperaţia a început să fie încurajată. Dar nici d-ta nu poţi la fiecare pas să 
prelungeşti orice discuţie şi să ceri mereu credite. Cât rulezi d-ta pe an? 

Gh. Minescu: 20.000.000.000 lei. 
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Mareşal I. Antonescu: De ce ceri garanţia Statului? 
Gh. Minescu: Nu eu o cer, ci Banca Naţională. 
C. Stoicescu: Am convenit deocamdată să mărim acel credit de la 

100.000.000 la 200.000.000. 
Gh. Minescu: Din care am luat chiar şi astăzi şi am trimis în Basarabia. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta nu lucrezi cum se lucrează cu bugetul Statului. 

D-ta poţi să iei de la un capitol şi să treci la altul. Nu poţi fi strâns în frână. Nu-mi 
închipui că d-ta nu ai o libertate suficientă ca să mânuieşti fondurile de la Banca 
Naţională în cadrul conjuncturei economice. 

Gh. Minescu: Complectă nu o am. 
Mareşal I. Antonescu: Dar cine poate pretinde să aibă o libertate complectă? 
Crezi d-ta că, deşi eu am puteri aşa cum n-a avut nici un rege în Ţara 

Românească, crezi că eu am libertate complectă? Dar mă frânează conştiinţa mea, mă 
frâneu.ă legea şi atâtea altele. Nu am această libertate complectă şi nici nu este bine s-o 
am. 

C. Stoicescu: În orice zi cooperaţia poate dispune de 300 milioane până la 400 
milioane. 

Al. Neagu: Vă veţi tocmi după-amiază, la Consiliul Interministerial. 
M. Vulclnescu: Ministerul de Finanţe nu a refuzat să dea garanţia, dar pentru 

că în însăşi Delegaţia Economică se discutase că anul trecut Ministerul de Finanţe a dat 
o garanţie de Stat pentru o sumă care se recuperează printr-o taxă. Şi noi am spus că 
dacă nu se poate tără garanţia Statului, nu i-o vom da. 

Mareşal I. Antonescu: Problema diferenţei de preţ la pâine pentru evrei. 
Aceasta este o problemă mai mare, care a trecut prin fel de fel de cuptoare. 
G-ral I. Arbore: S-a ajuns să se depună o sumă forfetară şi dl Lecca s-a 

obligat s-o încaseze. 
Mareşal I. Antonescu: În primul rând este cotizaţia evreilor, pentru ca să 

acoperim diferenţa de preţ şi în al doilea rând este vorba de regimul pâinii. Prima 
problemă, cotizaţia evreilor. Aceasta ei trebuie s-o plătească, dar trebuie să găsim o 
formă etică şi s-o luăm ca o contribuţie socială în folosul săracilor. Să nu treacă în acte 
şi în tratativele care au loc în această privinţă că evreii plătesc această sumă ca să vină 
în ajutorul Statului. Dacă este să prezentăm problema ca o chestiune de ordin social, 
atunci trebuie să argumentăm că, întrucât evreii fac afaceri în Ţara Românească, ei sunt 
datori să contribuie la rezolvarea problemelor sociale, aşa cum contribuie şi oamenii de 
nfncori romani. AcoAStA ca sa nu fim judecaţi rău în forurile internaţionale, unde evreii 
vor avea un cuvânt greu de spus, să nu fim acuzaţi că le-am impus sarcini neobicinuite, 
ci le-am impus aceasta ca o contribuţie pentru operele sociale, chiar dacă Ministerul de 
Finanţe dă acestor sume destinaţia pe care crede de cuviinţă să le-o dea. 

Cui dau eu pâinea ieftină? Săracului. Principiul este: trebuie să vindem grâul 
scump, dar să vindem pâine ieftin. Grâu scump, pâine ieftină. Dau cultivatorului un 
preţ care să-i convină, iar pe de altă parte îi dau muncitorului şi săracului o pâine 
ieftină. De unde scoatem noi această diferenţă de preţ? Este treaba dv. Din vechime şi 
până astăzi unde nu s-a respectat acest principiu s-au produs perturbaţiuni sociale mari. 

Deci, pentru chestiunea evreiască veţi găsi forma sub care veţi lua contribuţia, 
iar Ministerul de Finanţe îi va da destinaţia cuvenită acestei sume. 
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Al. Neagu: Toate aceste contribuţii evreieşti trebuie să le îndreptăm către 
operele de asistenţă socială şi putem să luăm din ele la bugetul viitor. 

De trei luni mă gândesc la acest sistem. Să nu mai încasăm la bugetul Statului 
bani de la evrei. De pildă, s-au făcut la un moment dat biserici cu bani de la evrei. I-am 
restituit domnului Lecca banii. 

Asistenţa socială, însă, are un alt aspect. Să se verse aici cota cuvenită. Vă voi 
face chiar o notă în această privinţă. 

Mareşal I. Antonescu: De asemeni, din acte să rezulte că sumele vărsate de 
evrei nu merg la acoperirea nevoilor bugetare, ci pentru nevoile de ordin social. 

M. Vuldnescu: La Centrala Evreilor se arată într-un raport că mai mult de 
50% merge pentru operele sociale pentru evrei. 

Mareşal I. Antonescu: Ce aţi hotărât în privinţa regimului pâinii? 
G-ral I. Arbore: Am căzut de acord cu brutarii să facem o extracţie de 65%, 

iar tărâţe să extragem 15%. 
Mareşal I. Antonescu: Când am discutat chestiunea în august trecut, atunci s-a 

spus de dv. că ştiinţificeşte este dovedit că dacă păstrăm proporţia între Bina albă, făina 
neagră şi tărâţe, atunci nu pot brutarii să facă anumite ticăloşii, care nu se petrec la 
moară, ci la brutării. Dacă noi modificăm acest regim, nu vor putea face acum morile 
aceste manopere? Eu sunt de acord ca cetăţenii să se îmbogăţească, dar să nu se 
îmbogăţească în detrimentul unor nenorociţi. 

Prin urmare, să nu răsturnăm acum prin aceste noi măsuri principiile dezbătute 
atunci multă vreme, şi care erau o consecinţă a unei triste şi dureroase experienţe fhcute 
în 1940-1941. 

G-ral I. Arbore: Este o imposibilitate de a se stabili exact proporţia, însă 
problema făinei albe a ajuns de apasă pe morarii aceştia cu aproximativ 2.000.000.000. 

Mareşal I. Antonescu: Ne găsim cu stocuri de fhină albă neconsumate. Putem 
la un moment dat să începem să nu dăm obligatoriu decât pâine albă, adică toţi evreii 
să nu mai poată cumpăra decât pâine albă. De asemeni putem să dăm pentru toată 
lumea pâinea albă, pentru câtva timp, iar din diferenţa de preţ să restituim 
funcţionarilor, într-o formă sau alta, ceea ce au dat mai mult. 

Al. Neagu: Este foarte greu în practică să se realizeze acest lucru. 
G-ral I. Arbore: Veţi avea proteste. 
S. Ghiolu: Mai uşor este să se supravegheze fabricaţia la mori. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru funcţionari, militari şi muncitori, să li se dea 

cartele pentru pâine neagra. Vorbesc de muncitorii din fabrici, nu muncitorii liberi. 
Aceştia câştigă destul. Eu ştiu un zidar care câştiga astă-vară 90.000 lei pe lună, 
bineînţeles în timpul cât lucra. Aceştia pe mine nu mă interesează. Mă interesează 
muncitorul din fabrici. Acestora să le dăm cartele pentru pâine neagră, precum şi 
militarilor şi funcţionarilor. 

G-ral I. Arbore: Avem sărăcimea din centrele mari. 
Mareşal I. Antonescu: Îi văd pe toţi mahalagii, în zdrenţe chiar, mâncând 

pâine albă. Dacă vă veţi duce pe la periferie, veţi vedea oameni îmbrăcaţi în zdrenţe cu 
pâine albă la subsuoară. 

G-ral I. Arbore: Proporţia de pâine albă care se vinde a scăzut simţitor. În 
afară de Bucureşti, unde consumul aproape se menţine, în celelalte oraşe de provincie 
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consumul de pâine albă este infim. În Basarabia nu se consumă aproape deloc, în 
Moldova a început să scadă şi ceva mai mare este în Ardeal. 

Mareşal I. Antonescu: Care este soluţia? Eu cred că este cea arătată de mine, 
dar totul este chestiune de organizare. 

G-ral I. Arbore: Este o chestiune socială. 
AI. Neagu: Facem o administraţie care ne costă foarte mult. 
G-ral I. Arbore: Să trecem la un măciniş care să scumpească pâinea cu 2 lei. 
C. Stoicescu: Să găsim cei 2 lei. 
G-ral I. Arbore: Doi lei astăzi nu înseamnă prea mult, mai ales dacă se dă o 

pâine care calitativ va fi mai bună. 
C. Stoicescu: Nu este vorba cu cât scumpeşti, ci faptul că scumpeşti. 
M„ Gr. Romaşcanu: Grâul se vinde sub preţul oficial şi nu este nici un motiv 

să scumpim pâinea când toate celelalte rămân la fel. Pe de altă parte, nu este nici 
momentul politic potrivit ales. 

Soluţiuni ar fi. S-a discutat mai înainte problema sumei depuse de evrei pentru 
pâinea consumată de ei. 

G-ral I. Arbore: Au venit evreii şi au dovedit că au 75% sărăcime care nu 
cumpără nici pâine neagră, ci cartofi. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta i-ai crezut? 
G-ral I. Arbore: Da, pentru că am văzut că în cartierele lor a scăzut 

cumpărarea de pâine. 
AI. Neagu: O cumpără din alt cartier. 
M. Gr. Romaşcanu: Noi n-avem în prezent o diferenţă de preţ la pâine pe 

care s-o susţinem cu diferenţa pe care o varsă evreii şi în eventualitatea aceasta să 
găsim cei doi lei. 

Mareşal I. Antonescu: Preţul pâinii nu-l scumpesc, pentru că îmi calc 
principiul. 

M. Gr. Romaşcanu: Cea mai bună soluţie este să dăm pâine albă. 
G-ral I. Arbore: Avem tărâţe foarte multe. 
Mareşal I. Antonescu: Vorbeam ieri cu dl. Mihai Antonescu. Au venit 

proteste de la Berlin şi ni s-a comunicat că dl. Funk este supărat că se prelungesc 
tratativele economice. Am răspuns că în alţi ani tratativele au fost încheiate mai târziu. 
Aşa, acum 2 ani au fost încheiate la sfârşitul lui ianuarie, iar anul trecut la sfirşitul lui 
februarie, deci nu suntem în întârziere. Dar probabil că nevoile sunt mai mari acum 
decat atwicf. Eu, însa, nu pot sA dau peste cap totul. Au cedat tn multd prlvlnfd :;ii 

probabil că vor mai ceda. Mai bine să se strice I 00 sau I OOO vagoane de tărâţe decât să 
se dea peste cap ceea ce am realizat până acum. 

Dar, de ce nu daţi tărâţele la crescătoriile de vaci şi de ce nu le daţi pentru 
vitele domnului Alexianu? Vă rog, azi după-masă, să ajungeţi la o soluţie, ţinând seama 
că preţul pâinii nu se sporeşte. 

De asemeni, socotesc că nu trebuie să schimbăm regimul morăritului, căci 
dacă nu schimbăm preţul pâinii, nu putem schimba nici restul. Vom vedea dacă până la 
urmă nu vom da numai pâine albă pentru 10-20 zile. 

G-ral I. Arbore: Atunci să li se mărească creditele morarilor, pentru că au 
capitalurile imobilizate. 
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C. Stoicescu: V-am spus că în privinţa aceasta nu este nici o greutate; nu se 
cere nici un gaj. 

Mareşal I. Antonescu: Deci, rămâne preţul actual al pâinii, nu se schimbă 
regimul morăritului şi, în al treilea rând, dacă nu terminăm tratativele economice cu 
Germania şi stocurile de făină albă şi tărâţe devin prea mari şi ne copleşesc, să dea 
Dumnezeu să fie totdeauna aşa, atunci dai numai pâine albă pentru 10-20 de zile. 

Câte stocuri de făină albă ai? 
G-ral I. Arbore: 1.600 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Câtă făină se consumă zilnic? 
G-ral I. Arbore: Se consumă 34 vagoane zilnic numai în Bucureşti. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, întrucât n-ai nevoie să consumi toată cantitatea, 

ci este de ajuns doar o treime, dacă dai 15 zile pâine albă, atunci, fără mare greutate, ai 
rezolvat problema. 

Am scumpit tariful la tramvaie, dar am discutat chestiunea pe toate feţele. Şi 
apoi, câţi oameni călătoresc zilnic cu tramvaiul? Să zicem l 00.000, şi din aceştia nu 
toţi sunt săraci. Scumpind tariful, am nemulţumit I 00.000 oameni, dar dacă scumpim 
pâinea vom nemulţumi milioane de oameni. 

C. Stoicescu: Pentru epoca în care urmează să se consume pâine albă, să se 
micşoreze preţul. 

G-ral I. Arbore: Cine suportă paguba? 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta să fie toată paguba. 
Trecem mai departe: Importul de orez şi caşcaval din Bulgaria pentru 

economatele .funcţionarilor. 
Sunt de perfect acord cu ceea ce a spus dl. Marian. Noi am încurajat cultura 

bumbacului şi orezului la noi în ţară. Ştiu că s-au realizat câştiguri enorme de către cei 
care au făcut aceste culturi. Aşa a dat beneficii mari Banlocul principesei Elisabeta, 
moşia d-lui Berceanu etc. Nu pot da, însă, peste cap producţia noastră proprie. Acea 
situaţie va dura cât durează şi războiul. După război va fi altă situaţie. Acum, trebuie să 
reconstituim ambianţa şi condiţiunile din 1940, când am luat măsura încurajării culturii 
bumbacului şi orezului la noi în ţară. Aceste culturi sunt deocamdată o necesitate de 
Stat şi apoi nu putem să nu ne ţinem de cuvânt, să nu-i lăsăm pe aceşti proprietari să-şi 
amortizeze capitalurile investite. Este drept că şi-au amortizat într-un an, s-a scumpit 
orezul, dar, era mai bine să nu avem orez deloc? Imediat, însă, ce va veni pacea, vom 
aduce orez din st:ră.inAtate. Acelaşi lucru se va petrece şi cu bumbacul. 

Am aplicat, însă, aici un corectiv, şi anume am adus orez pentru funcţionari, 
pentru Patronaj, şi aceasta reprezintă maximum 400 vagoane. Pe funcţionar nu pot să-l 
oblig să cumpere un orez scump, pentru că orezul trebuie să facă parte din alimentaţia 
lui, deoarece este un aliment hrănitor. Aşadar, pentru funcţionari şi pentru Patronaj, 
pentru operele sociale, se va aduce orez. 

Dacă, însă, se aduce orez pentru funcţionari şi apoi se vinde pe piaţă, făcându-se 
concurenţă producătorilor români, atunci vin sancţiuni grave, pentru cei cari compromit 
vânzarea produselor naţionale. 

Noi avem nevoie de 3000 vagoane orez pentru necesităţile ţării. Am produs 
1.400 vagoane. Deci este o diferenţă de 1.600 vagoane. Nu putem aduce toate aceste 
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vagoane, însă dacă aducem 400 vagoane n-am compromis vânzarea orezului produs în 
ţară. Deci, pentru Armată, pentru funcţionari, pentru operele sociale, puteţi aduce orez 
din Bulgaria. 

De asemenea, puteţi aduce caşcaval, din care să ia şi Patronajul şi se poate da 
şi pe piaţă pentru săraci. Prin aceasta nu facem o concurenţă produselor naţionale, căci 
nu avem destul. 

Caşcavalul pe care-l avem în ţară astăzi satisface nevoile pieţii? 
S. Ghiolu: Se găseşte, dar este scump. 
Mareşal I. Antonescu: Să se dea caşcaval pentru funcţionarii Statului, pentru 

Armată, pentru operele sociale. Aceasta este o politică pe care trebuie s-o facem, ca să 
venim în ajutorul Statului. 

De asemeni, preţul zarzavatului a scăzut faţă de toamna şi iama anului 1943. 
Deci în această privinţă nu se pot ridica obiecţiuni de către funcţionari şi muncitori, 
căci pe măsură ce au sporit lefurile lor, nu au sporit preţurile articolelor de primă 
necesitate. 

Acelaşi fenomen se petrece, în afară de sectorul alimentar, şi cu chiriile, pentru 
că, prin legile pe care le-am făcut, am dominat şi acest al doilea capitol mare, care 
determină scumpirea vieţii. Într-adevăr, atât cât au sporit chiriile, au fost mărite şi 
lefurile. 

Un decalaj mare este, însă, la îmbrăcăminte. Aici trebuie să facem eforturile cele 
mai mari, fie prin dezvoltarea producţiei textile, fie prin economate. Aici diferenţele de 
preţ sunt de 300-400%; de aceea, aici trebuie să acţionăm în modul cel mai serios. 

Un alt decalaj este şi cel între preţurile produselor agricole şi preţurile 

produselor industriale, de care au nevoie marii şi micii proprietari agricoli. Dacă n-ar 
avea aceste avantajii, marii proprietari şi micii agricultori ţărani ar lucra în pierdere. 

Deci, aici trebuie să acţionăm: asupra articolelor de îmbrăcăminte şi asupra 
produselor industriale necesare agricultorilor. Vă spun ca să ştiţi. 

Şedinţa se ridică la ora 14.15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi I. Vasilescu 

D.A.NLC..fond P.C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944.f 824-892 
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2. 1944 ianuarie 26. Se discută: problema evacuării din Transnistria, 
Basarabia şi Bucovina, privind bunurile şi populaţia; raporturile cu germanii 
în privinţa Transnistriei; înlocuirea lui Gh. Alexianu cu un general şi 
verificarea raporturilor Transnistriei cu Vechiul Regat etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI CU GUVERNATORII 

de miercuri, 26 ianuarie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 11, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă dnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de Miniş
tri; prof. Ioan Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-ral Dumitru Popescu, minis
trul Afacerilor Interne; prof. dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocroti
rilor Sociale; g-ral Constantin Pantazi, ministrul Apărării Naţionale; g-ral Gheorghe 
Dobre, ministrul Înzestrării Armatei; Alexandru Neagu, ministrul Finanţelor; Ion 
Marian, ministrul Agriculturii şi Domeniilor; Atta Constantinescu, ministrul 
Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral Ilie Şteflea, şeful Marelui Stat Major; Ion 
D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat al 
Aerului; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; prof. I.C. 
Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat al 
Propagandei; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi 
Minelor; g-ral Nicolae Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral Arbore Ion, 
subsecretar de Stat al Aprovizionării; Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat al 
Românizării; M. Gr. Romaşcanu, comisar general al Preţurilor; g-ral Olimpiu 
Stavrat, guvernatorul Basarabiei; g-ral Corneliu Dragalina, guvernatorul Bucovinei; 
prof. Gb. Alexianu, guvernatorul Transnistriei; Gh. Minescu, directorul general al 
I.N.C.0.0.P.-ului; prof. S. Mănuilă, director general al Institutului de Statistică; g-ral 
V. Cusen, consilier tehnic; Costin Stoicescu, administrator delegat la B.N.R.; g-ral S. 
Mardare, subşef al M.St.M.; col. Gh. Mosiu; I. Al. Rădulescu, secretar general al 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri; col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar al 
Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, chestiunea evacuării priveşte, în primul 
rând, Transnistria şi guvernămintele Basarabiei şi Bucovinei. Sunt cele două probleme 
pe care le vom discuta în Consiliul de azi, rămânând ca celelalte chestiuni care sunt la 
ordinea de zi să le analizăm într-o şedinţă viitoare, care probabil va fi mâine. 

Trec astăzi la prima problemă, la chestiunea Transnistriei. Ne interesează, şi vă 
interesează şi pe dvs., care este situaţia în Transnistria, care sunt dificultăţile locale pe 
care le întâmpină dl. Alexianu acolo şi care sunt dificultăţile pe care le întâmpină în 
raporturile pe care le are cu ţara, pentru ca din expunerea care se va face, şi din ceea ce 
cunoaşteţi dvs., în ce priveşte raporturile dintre Transnistria şi ţară, să tragem concluzia 
necesară, ca să putem da o soluţie; căci nu este suficient să constatăm că sunt lucruri 
care nu merg, şi să lăsăm să se agraveze la infinit situaţia. 
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Gb. Alexianu: Domnule Mareşal, situaţia actuală din Transnistria trebuie 
privită din două puncte de vedere. 

Primul punct de vedere este situaţia evacuărilor care s-au făcut din 
Transnistria; şi al doilea punct de vedere este situaţia funcţionării administraţiei şi al 
condiţiilor în care această administraţie poate să funcţioneze în Transnistria. 

Situaţia actuală a administraţiei, în Transnistria, este unnătoarea: în partea de 
Nord a Transnistriei, în regiunea care merge de la Vapniarka până la Smerinka, cu toată 
partea de Est până la Bug, ne găsim într-o situaţie quasimilitară, de ocupaţie a armatei, 
în care administraţia poate să funcţioneze în condiţii destul de grele. 

Motivele pentru care ne găsim în această situaţie vă sunt cunoscute, în parte, şi 
dvs. Sunt o serie de trupe regulate, sub forma de partizani, care atacă administraţia, şi 
convoaiele şi transporturile. Prin măsurile ordonate acum, desigur că aceşti partizani 
vor fi lichidaţi, şi această situaţie, în special în judeţele Moghilev şi Tulcin, se va 
îndrepta, şi administraţia va putea să-şi continue activitatea. De altfel, după măsurile 
luate, toată administraţia este la postul ei. Este singura parte unde la un moment dat era 
periclitată administraţia. 

Aceasta din punct de vedere al ordinei. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, situaţia este următoarea: până la o linie, care 

trece la Sud de Balta, situaţia este foarte confuz.A. Ea a fost mult mai gravă, dar s-a 
îmbunătăţit. Forţe sovietice, şi motorizate, şi transportate în camioane, trecuseră Bugul, 
şi ajunseseră până la Calea Ferată Smerinka-Odesa, principala linie de comunicaţie 
care leagă Berlinul cu Odesa, principala linie dublă de alimentare a întregului front de 
Sud. Celelalte linii, care traverseaz.ă Ţara Românească, în lungul Moldovei, cât şi cele 
care trec prin Ungaria, sunt cu totul secundare. Baza de aprovizionare în trupe, 
materiale şi aprovizionamente a frontului de Sud o constituie această linie din 
Transnistria. 

Ce se întimplase? în timpul ofensivei ruseşti, ruşii reuşiseră să ajungă cu 
elemente motoriz.ate până în acest spaţiu. Reacţiunea germană a fost destul de promptă 
în această privinţl, şi toate forţele care au pătruns aici au fost distruse. Frontul se 
găseşte astăzi depărtat cam la 30-40-50 km de Bug, şi tot ce au fost care de luptă, au 
fost distruse, iar elementele care au scăpat sunt răzleţite prin păduri, şi s-au unit cu 
partizanii, cu elementele locale - în care dl. Alexianu avea atât de multă încredere, dar 
în care eu n-am avut niciodată încredere, şi constituie astăzi un pericol zilnic pentru 
de•flturArea acţiunii administrative. 

Această situaţie ne costă foarte scwnp, pentru că pierdem foarte mulţi 

jandarmi - sunt mulţi cari au plătit un tribut glorios în această regiune - şi mai ales 
oameni de la coloane. 

Sunt luate măsuri, care au început să se desfăşoare cu începere de ieri, cu trupe 
româneşti, şi foarte puţine unităţi germane, ca să cureţe această regiune. Sperăm că în 
câteva zile chestiunea va fi lichidată şi din acest punct de vedere, şi atunci totul va intra 
într-o ordine relativă. Spun ordine relativă, pentru că acţiunea aviaţiei inamice este 
foarte violentă în această regiune; şi este şi explicabil, pentru că Smerinka este o placă 
turnantă pentru întreaga regiune de Sud, şi ea va suferi tot timpul acţiunea de 
bombardament a aviaţiei ruseşti. 
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La fel vor păţi şi centrele din Nordul Transnistriei. Trebuie, deci, să luăm toate 
măsurile de precauţiune, şi să ne obişnuim cu ideea că o administraţie regulată nu se 
mai poate face în această parte a ţării. 

În Sudul Transnistriei, la Sud de linia Balta, până acum nu s-au ivit greutăţi 
din acest punct de vedere. Frontul este destul de departe, şi ordinea administrativă este 
încă menţinută. 

Aceasta este situaţia sub raportul evenimentelor militare, şi cu consecinţele pe 
care le are asupra administraţiei. Deci d-ta poţi să continui în condiţiile destul de bune 
administraţia, în două treimi din Transnistria, şi în condiţii destul de rele în restul, şi în 
partea de Nord, care este o regiune foarte bogată, unde ţi-au rămas multe bogăţii. 

Gb. Alexianu: A mai fost încă un motiv care ne-a împiedicat zilele acestea, 
scurgerea de coloane de ucraineni, care au trecut spre Germania. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt lucruri cunoscute, şi te-am prevenit încă 
din iunie. Ştiam ci apropierea frontului atrage o serie mare de consecinţe. Era de 
presupus că de îndată ce frontul se va apropia, o serie de elemente, organizate şi 
dezorganizate, se vor năpusti asupra teritoriilor noastre, cu toate consecinţele care 
decurg din aceasta. Lucrul s-a petrecut aşa, şi nu s-a terminat încă. 

Gb. Alexianu: Domnule Mareşal, în ce priveşte situaţia economică şi 

financiară a Transnistriei ... 
Mareşal I. Antonescu: Cum sunt raporturile d-tale cu germanii? 
Gh. Alexianu: Sunt foarte bune. La început, când au venit germanii acolo, 

până s-a aşezat armata, au fost oarecari dezordini şi oarecari nemulţumiri. Dar de la 
sosirea generalului Angen, care a luat comanda, la ordinul expres dat de cei doi 
mareşali, Manstein şi Kleist, s-a făcut ordine desăvârşită în ce priveşte conduita 
trupelor germane în Transnistria. Că sunt mici abuzuri, sau mici lucruri de acestea, este 
firesc la o armată aşa de mare şi la numărul de soldaţi cari se găsesc actualmente în 
Transnistria. Dar Armata gennană păstrează o atitudine de complectă recunoaştere a 
administraţiei noastre şi de complectă deferenţă. Este ordinea cea mai perfectă, şi 
Armata gennană a fost aprovizionată de noi cu tot ceea ce este necesar pentru dânşii, 
din Transnistria, potrivit dispoziţiilor dvs., pe cinci luni, până la 1 aprilie 1944. 

german. 

Mareşal I. Antonescu: Ai făcut convenţie în această privinţă cu dânşii? 
Gb. Alexianu: N-am făcut convenţie special, însă ei au recunoscut tot ce au luat. 
Eu am primit dispoziţie să dau aceste bunuri în contul clearingului româno-

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, aceasta este dispoziţia principială. Nu ţi-au 
făcut nici o obiecţiune? 

Gb. Alexianu: Nici una. 
Mareşal I. Antonescu: Au recunoscut că este în contul clearingului? 
Gh. Alexianu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Ai în scris în această privinţă? 
Gb. Alexianu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru că este o chestiune esenţială pe care trebuie s-o 

stabilim astăzi. 
Prin unnare, tot ce se dă Armatei germane din Transnistria, afirmi d-ta că ai 

discutat cu ei, că se dă în contul clearingului. 
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D-ta ştii cA la un moment dat ei au ridicat pretenţii, confonn Convenţiei 
Hauffe-Tătlranu, ca să fie aprovizionaţi din Transnistria fără plată, având dreptul la o 
cotă-parte din această administraţie. 

Am refuzat să discut Convenţia Hauffe-Tătăranu, pe motiv că această 
convenţie a fost depăşită de evenimente, şi ulterior, prin faptul că toată administraţia a 
trecut în sarcina noastră, Convenţia Hauffe-Tătăranu nu mai putea să se aplice. 

Prin unnare, astăzi nu stăm pe această convenţie, şi refuzlm să tratăm pe baza 
ei. Astăzi nu tratez decât pe baza raporturilor principiale, stabilite prin tratativele 
economice care se duc la Bucureşti între dl. Mihai Antonescu şi Clodius. 

întreb încă o dată: ,,Ai d-ta date certe în această privinţă?" 
Gh. Alexianu: Domnule Mareşal, n-aş putea să răspund dacă ei au recunoscut 

în terminis, dar din toate discuţiile pe care Ie-am avut cu conducătorii Armatei 
germane, cu colonelul Angen şi cu generalul Zlimer, ei au spus ... 

Mareşal I. Antonescu: D-ta eşti om de drept. În materia aceasta trebuiesc 
preciziuni, mai ales când cineva caută, prin diferite mijloace, să scape de anumite 
obligaţii în această privinţă. Şi eu, de la început, ţi-am dat indicaţii, că aşa trebuie să 
mergem, clar, după cum şi la Bucureşti, în tratative, am trasat anumite principii, pe 
baza cărora am aşezat toată discuţia. 

La fel trebuie să faci în Transnistria. În materie de schimburi de bunuri care 
aparţin Neamului Românesc, nu avem nimeni dreptul să procedăm într-un fel au altul, 
ca să lăsăm la discreţia interpretării unuia din Berlin sau unuia din Transnistria acest 
lucru. 

Toate aceste lucruri, care se pun la dispoziţia Armatei germane, trebuie să se 
ştie că nu merg gratuit. Este o muncă românească, este un sacrificiu bănesc românesc, 
care a fost flcut acolo; şi România nu este o ţară ocupată, nu este un protectorat, nu 
este o ţară învinsă de germani, şi nu poate să facă gratuităţi de această natură. Deci, 
după cum dăm petrolul, în anumite condiţii, şi cerealele şi bunurile noastre din Ţara 
Românească, tot în acelaşi cadru principial trebuie să intre în bunurile pe care le dăm 
din Transnistria. 

Acesta este un lucru care trebuie să fie clar între d-ta şi Comandamentul 
German din Transnistria, cu care tratezi, căci orice lucru neclar va da naştere la 
consecinţe grave, mai târziu, pentru Ţara Românească. 

Nu trebuia, de la început, să eviţi şi discuţia şi să încetezi acţiunea de a obţine 
o data certa în aceasta privinfA. 

Gh. Alexianu: Eu n-am avut mandat ca să tratez cu dânşii. Mi s-a comunicat 
de aici ca să dau aceste bunuri în contul clearingului româno-german. 

Mareşal L Antonescu: Ai început prin a afirma că ai categoric recunoaşterea lor. 
Gb. Alexianu: Am recunoaşterea în ce priveşte bunurile pe care le-au luat: 

cereale, grâu, vite; tot ce a trebuit să le dăm. 
Mareşal I. Antonescu: Când dai un bun, nu tratezi cu cineva condiţiile? În ce 

condiţii dai acest bun? 
Gh. Alexianu: Mi s-a comunicat să dau în contul clearingului româno-german. 
M. Antonescu: Din discuţiile pe care le-am avut cu dl. Clodius, cu ideea ca să 

fie considerate contingentele sau mărfurile care s-au dat din Transnistria, în cantităţile 
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şi contingentele prevăzute de acordurile economice, aici suntem de acord. Dar dl. 
Clodius consideră aceasta ca o simplă obligaţie de a face, adică România se angajează 
să dea, conform acordurilor, anumite contingente anuale. Obligaţia aceasta se va 
considera împlinită, fie făcându-se exporturi din Regat, fie livrându-se mărfuri din 
Transnistria. 

Când este vorba, însă, de plata acestor mărfuri, când este vorba, cu alte 
cuvinte, de plata mărfurilor primite din Germania, fără preţ, din Transnistria, pentru că 
au fost livrate de către administraţia noastră, acolo începe discuţia şi acolo nu mai 
suntem de acord. 

Se consideră, cu alte cuvinte, că livrarea mărfurilor din Transnistria împlineşte 
obligaţia de a face a României, livrând cantităţile şi contingentele prevăzute de 
acorduri. 

În ce priveşte mărfurile din Transnistria, germanii nu sunt de acord că trebuie 
să le plătească, aşa cum cumpără de pe piaţă mărfuri, din Vechiul Regat. Consideră că 
Transnistria, cu sau fără Convenţia Hauffe-Tătăranu, este un teritoriu de ocupaţie; că 
acest teritoriu de ocupaţie, supus legilor războiului, deşi constituie un drept de 
administraţie şi suveranitate neconstestabilă pentru Guvernul şi Comandamentul 
Român, totuşi, din punct de vedere al foloaselor, al fructelor, al culegerii rezultatelor 
ocupaţiei din punct de vedere economic, socotesc că acesta este şi un drept german, în 
sensul că dacă nevoile războiului îi obligă să se apropie de acest teritoriu, şi au neapărat 
nevoie, pentru întreţinerea trupelor germane, de mărfuri din acest teritoriu, nu pot fi 
trataţi pe acest teritoriu ca şi când ar fi pe teritoriul naţional românesc, adică 

cumpărând (sic!) şi plătind pentru fiecare marfă. 
De aceea, era important ca, atunci când s-au livrat aceste mărfuri din 

Transnistria - ceea ce nu s-a făcut nici altădată -, să se ia declaraţiuni, chitanţe şi 
dovezi, pentru ca pe baza lor să putem apoi să stabilim cel puţin unele soluţii 
tranz.acţionale; dacă nu vom reuşi să obţinem recunoaşterea şi plata integrală în lei, cel 
puţin să ajungem la unele instrumente compensatorii şi, în cadrul general al acordurilor 
economice, să găsim mijloace de compensaţie cu alte avantajii, pe care le-am cere. 

Până acum, n-am putut face acest lucru şi din altă cauz.ă: a fost o permanentă ne
potrivire şi contestare între datele relative la mărfurile livrate de noi şi cele privitoare la 
ceea ce au primit dânşii. Dacă noi socoteam o listă cu mărfurile ridicate din Transnistria, 
ni se opunea totdeauna necunoaşterea şi neexactitatea cifrelor arătate de noi. 

De aceea, dl Alexianu va trebui, de acum înainte, să facă o comunicare - şi nu 
printr-o rotativă, care să se adreseze tuturor departamentelor - şi să comunice 
Ministerului Economiei Naţionale, departamentul de resort, şi Ministerului Afacerilor 
Străine, Direcţia Economică, copiile acestor acte şi dovezi de predare a mărfurilor, ca 
să nu mai fie discuţie în această privinţă, după cum trebuie să se dea acum o statistică şi 
să se alăture aici copiile dovezilor de predare şi primire a tuturor mărfurilor livrate 
germanilor, pentru ca, în cadrul negocierilor care sunt în curs, să punem şi problema 
reglementării plăţilor şi să cerem compensaţiuni pentru aceste mărfuri. 

Mareşal I. Antonescu: Încă o dată te fac atent, dle Alexianu, să nu fi procedat 
cu uşurinţă. D-ta ai spus că ai dat germanilor mărfuri pentru aprovizionarea lor pe şase 
luni. 
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Gh. Alexianu: Pe patru luni. 
Mareşal I. Antonescu: Nu s-ar fi petrecut acest lucru, dacă evacuările ar fi 

fost flcute în ordine: atunci, gennanii ar fi luat numai ce ar fi găsit. Le-am fi dat numai 
anumite produse, fiindcă n-am fi putut spune gennanilor să se ducă să-şi aducă 
alimente şi provizii din Gennania, mai ales că aceste cantităţi de mărfuri - nedeclarate 
de dv. - ar fi fost expuse să cadă în mâinile ruşilor. De aceea, am fi preferat să le dăm 
germanilor, trecându-le în clearing. 

În ceea ce priveşte argumentarea gennană, nu pot s-o admit. Germanii iau 
mărfuri şi se aprovizionează de pe teritoriul nostru. Dacă mâine, Basarabia şi Moldova 
ar deveni teatre de război, ar însemna ca germanii să vină şi să susţină această teză şi 
această argumentare şi pentru aceste două provincii. 

Transnistria este un teritoriu de ocupaţie, dar nu e mai puţin adevărat că noi 
am flcut investiţii acolo; chiar şi astăzi avem nevoie să facem cheltuieli mari cu plata 
personalului administrativ de toate categoriile, cu întreţinerea căilor ferate şi a 
instalaţiilor industriale care, toate, costă destui bani Statul Românesc. De aceea, nu pot 
germanii sA spună ci acesta este un teritoriu de ocupaţie, de pe care ridici cât vor şi 
când vor, la fel cum au ridicat din celelalte teritorii ocupate de ei, unde n-au investit 
capitaluri germanii şi unde nu se pune problema aceasta a diferenţei de monedă. 

într-adevlr, ei întrebuinţează Reichskreditkasenscheine, care este o monedă 
germana, iar noi plltim aici contravaloarea în lei. 

Deci, nu putem admite acest principiu şi trebuie să găsim altă soluţie. 
Este adevărat ci în toate problemele pe care le-am avut cu Gennania, am 

întâmpinat dificultăţi. Noi, însl, rAmânem pe punctul nostru de vedere şi de la nimeni 
nu trebuie sA simtă şi să înţeleagll vreun neamţ - de la primul soldat din Transnistria şi 
pânl la domnul Clodius de la Bucureşti - că noi am fi dispuşi să tratăm pe aceste baze, 
pe care dl Clodius incearcl sl le aşeze în ceea ce priveşte raporturile Armatei germane 
cu Transnistria. Pur şi simplu, nu acceptăm. 

Iar d-ta, dle Alexianu, ai datoria, daci n-ai actele în regulă - pentru cil d-ta eşti 
acela care vei răspunde -, pentru că dl Mihai Antonescu a spus că dl. Clodius contestă 
actele care i se prezintă, să faci ca aceste acte să fie bine ţinute la curent, să fie investite 
cu date şi semnlturi oficiale şi să nu rămână în birourile d-tale, ci să fie trimise 
organelor care tratează, pentru că atunci când dl Clodius va veni cu argumente şi soluţii 
de avocat, săi se opună acte cu cifre şi semnături, care să nu poată fi contestate. 

Deci, d-ta ai datoria să nu pleci de la Bucureşti până când nu vei da, în bune con
diţii de prezentare şi clar arătate, toate aceste acte pe care le ai. Iar dacă dl Clodius nu va 
recunoaşte principiile, pe care noi vrem să le aşezăm la baza discuţiilor, vom înceta, pur 
şi simplu, livrările către Annata germană din Transnistria şi, la nevoie, vom ridica toată 
administraţia de acolo, pentru ci nu înţeleg să fac cheltuieli care să apese greu pe umerii 
Neamului Românesc şi de pe urma lor să profite numai Armata gennană. 

Incontestabil ci daci n-ar fi Armata gennană, care să ne apere, ar fi foarte greu 
şi pentru noi. Aceasta, însă, este o chestiune de ordin politic. Important este ca datele şi 
cifrele referitoare la mărfurile livrate din Transnistria Armatei germane să fie foarte 
precise, rămânând ca chestiunea (sic!) politică să fie discutată mai târziu. 

D-ta, dle Alexianu, ca administrator al acestei provincii eşti dator să faci o 
administraţie corectă şi să prezinţi aceste acte aşa cum trebuie şi la timp; să nu fie 
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ţinute cu lunile, pentru că între timp negocierile se încheie şi mai târziu este foarte greu 
ca actele acestea să mai poată fi opozabile dlui Clodius. 

Acum trebuie să se facă acest lucru. Aceasta aveam să spun asupra acestui punct. 
Care este situaţia bunurilor care mai există în Transnistria? 
M. Antonescu: Domnule Mareşal, chiar în legătură cu această chestiune, 

vreau să spun câteva cuvinte. 
Mai întâi, în legătură cu negocierile duse cu dl Clodius, am expus acelaşi 

punct de vedere: investiţiile flcute în Transnistria sunt tot atâtea contribuţii ale 
capitalului românesc. Nu se poate face o analogie între Transnistria şi celelalte 
provincii ocupate de germani, pentru că în Transnistria, de exemplu, este trimis 
material rulant de cale ferată de la noi din ţară şi se uzează acolo. Dar însăşi soldele 
sunt plătite acolo tot de noi; însăşi administraţia este întreţinută tot de noi. Deci, toate 
acestea trebuie să-şi găsească un echivalent. Este necesar ca însăşi administraţia să-şi 
găsească o compensaţie, pentru că altfel această administraţie a Transnistriei devine o 
servitute pentru noi şi este lipsit de sens să păstrăm o ocupaţiune, care se întoarce 
împotriva noastră în loc să sprijine nevoile războiului. 

În ultima discuţie, a rămas să examinez posibilitatea unei sume forfetare, care 
să fie re.cunoscută de germani şi să fie plătită în lei, în mărci sau în altă formă, pentru 
ca, totuşi, să existe o compensaţie patrimonială, bănească, pentru ceea ce reprezintă 
sarcinile noastre şi aprovizionările Armatei germane din Transnistria. 

Tocmai pentru ca să avem, cu ocazia discuţiei acesteia - dacă vom ajunge la 
stabilirea unui acord în ceea ce priveşte suma forfetară - tocmai pentru ca să avem 
criterii obiective în discuţie trebuie să avem toate datele la zi, asupra tuturor ridicărilor 
germane flcute din Transnistria; ca să putem dovedi şi arăta valoarea pe care o pierde 
economia românească şi Statul Românesc, dând aceste mărfuri şi bunuri pentru 
Comandamentul Armatei germane. 

Mareşal I. Antonescu: Din tabelele de evacuare întocmite de Cabinetul 
Militar, după datele primite de la Organizaţia ,,Mosiu" şi Marele Stat Major, d-ta, dle 
Alexianu, ai evacuat până acum 9.961 vagoane cereale şi seminţe selecţionate. După 
această situaţie, mai sunt de evacuat 9.747 vagoane cereale de diferite categorii, ceea ce 
nu corespunde, dle col. Davidescu, cu situaţia arătată în graficul nr. 2, în care se spune 
că mai sunt de evacuat: grâu şi secară 2.141 vagoane; orz 2. 183 vag.; ovăz 334 vag.; 
orz cu grâu 218 vag.; porumb 4.126 vag., mei 1.061 vag.; floarea-soarelui 1.107 vag.; 
fasole 28 vag. şi mazăre 549 vag., ceea ce în total face peste 12.000 vagoane, pe când 
dincoace, la concluzii, se arată că mai sunt de evacuat 9.747 vagoane. 

Deci, nu s-a lucrat cum trebbie, fiindcă este o nepotrivire de 3000 vagoane. 
Col. R. Davidescu: Datele au venit azi-noapte şi n-am mai avut timp să le 

schimbăm. 
Mareşal I. Antonescu: În orişice caz, nu acest lucru vreau să-l pun în discuţie. 
D-ta ai cultivat anul trecut 600.000 ha şi ai avut o producţie medie de 500 kg 

la ha, să zicem; aceasta face în total o producţie de 30.000 vagoane. 
Vreau să scot în evidenţă că noi lucrăm cu aproximaţii, pe care nu şi le permit 

nici astronomii, atunci când este vorba să măsoare distanţa dintre cele mai depărtate 
stele ale universului. 
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Într-adevăr, dacă d-ta ai avut o producţie nwnai de 30.000 vagoane, atunci de 
unde ai putut să trimiţi 9.960 vagoane cereale şi ţi-au mai rămas de evacuat încă 12.000 
vagoane? 

Gh. Alexianu: Dar n-am avut cultivate numai 600.000 ha, dle Mareşal. Să-mi 
daţi voie să vă arăt situaţia. Cred că am avut 1.400.000 ha. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci producţia totală a fost de 70.000 vagoane. 
Gh. Alexianu: Disponibilul Transnistriei a fost de 65.000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Eu sunt un om care am memorie. Când am fost rândul 

trecut în Transnistria, am discutat cu d-ta această problemă. Ai avut 600.000 ha 
cultivate cu grâu, iar restul, până la un milion şi ceva de hectare, cu alte cereale. Atunci 
ai spus că nu contezi pe o producţie de 700-800 kg la ha, ci pe una de 500 kg la ha. 

Gh. Alexianu: La orz, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Şi dacă mie mi-e îngăduit să merg cu aproximaţii de 

sute sau chiar de mii de vagoane, d-ta, care eşti administratorul acestei provincii, 
trebuie să ştii cu preciziune şi să arăţi exact ce producţie ai avut în această provincie şi 
ce destinaţie i-ai dat. 

Gh. Alexianu: Situaţia recoltei probabile, şi disponibilităţile, în ce priveşte 
principalele plante de cultură. 

situaţia? 
Mareşal I. Antonescu: De ce recoltă probabilă? La ce dată a fost încheiată 

Gh. Alexianu: La data când s-a trimis: în august. 
Mareşal I. Antonescu: Acum suntem în ianuarie. Mai putem vorbi pe probabil? 
Gh. Alexianu: V-am dat situaţia cealaltă, când aţi fost acolo. 
Am avut: grâu, 500.000 ha însămânţate. Producţie medie, 600 kg; producţie 

totală 30.000 vagoane. Am oprit pentru sămânţă, pentru armată şi pentru consiliul 
local, 16.000 vagoane, şi am oprit disponibil pentru ţară, 14.000 vagoane. Aceasta a 
fost situaţia dată la august. 

Orzul: 500.000 ha însămânţate; cu 900 kg la hectar, fac 45.000 vagoane. 
29.000 vagoane sunt necesare pentru armată şi pentru Transnistria. Rămâne un 
disponibil de 16.000 vagoane. 

Ovăz, disponibil dat atunci, 30.000 vagoane; porumb, 15.000 vagoane, mei, 
3.000 vagoane, mazăre, 2.000 vagoane, fasole, 500 vagoane, soia, 500 vagoane, 
floarea-soarelui, 6000 vagoane, cartofi, IO.OOO vagoane. 

Mare,al I. Antone■cu: Nu ne interesează. 
Vasăzică, în total fac 60.000 vagoane. Ce s-a făcut cu aceste 60.000 vagoane? 
Gh. Alexianu: S-au expediat în ţară, pe uscat şi pe apă, în total, până astăzi, 

14.230 vagoane cereale. 
Mareşal I. Antonescu: De ce aici sunt date 9.961 vagoane? 
Col. Gh. Mosiu: Datele sunt primite de la Guvernământ. 
Gh. Alexianu: Poate sunt date mai vechi. 
Mareşal I. Antonescu: Noi avem ultima situaţie la 20 ianuarie, şi dl. col. 

Mosiu spune că datele sunt tot de la Guvernământ. 
Ia notă d-ta, şi în cursul zilei de azi să se controleze 'Şi să se vadă unde au fost 

expediate aceste 14.000 vagoane, căci este o diferenţă de 4.000 vagoane. Nu putem 
merge cu o astfel de aproximaţie. 
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Gh. Alexianu: Vă spun şi unde s-au dus. 
Mareşal I. Antonescu: Cine ţi-a dat d-tale, dle col. Mosiu, aceste date? 
Col. Gh. Mosiu: Direcţia Agriculturii. 
Mareşal I. Antonescu: În scris? 
Col. Gh. Mosiu: Da. Le am în scris. 
Mareşal I. Antonescu: Când au fost date? 
Col. Gh. Mosiu: S-a cerut de la Preşedinţie acum 4 zile, şi le-am cerut de la 

Guvernământ. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Alexianu, ceea ce se petrece cu acest caz, se 
petrece absolut cu toate problemele care sunt pendinte între dvs. şi Regat. 

Nu pot să pun la îndoială datele prezentate de dl. Mosiu că a putut să schimbe 
dumnealui cifrele. I le-a dat Direcţia Agriculturii. Dar această direcţie nu este sub 
controlul d-tale? 

Gh. Alexianu: Ba da. 
Mareşal I. Antonescu: Încă o dată întreb: ,,Printr-un act scris, oficial, v-au 

fost comunicate aceste date?" 
Col. Gh. Mosiu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Iată, dle Alexianu, un lucru care trebuie lichidat. ca şi 

multe.altele. Este absolut necesar şi pentru prestigiul administraţiei din Transnistria, şi 
pentru prestigiul guvernului întreg, şi pentru prestigiul ţării; căci nu putem merge pe 
diferenţe de acestea, între diferitele acte pe care le avem la dispoziţie. 

D-ta afirmi, în faţa Consiliului de Miniştri, că ai trimis 14.000 vagoane. 
Direcţia Agriculturii a răspuns oficial, la întrebarea făcută de Preşedinţie, că sunt numai 
9.961 vagoane, şi mai sunt 9.747. Prin urmare, ceva putred există în Danemarca aceasta 
transnistriană. 

Gh. Alexianu: Eu trimet în fiecare săptămână ... 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai discutăm. Ne găsim în faţa unei situaţii. Nu 

spun că d-ta spui un neadevăr - nu mi-aş îngădui - dar nici faţă de col. Mosiu nu pot să 
spun. 

Eu constat că există o diferenţă mare între o afirmaţie făcută de un om foarte 
serios, care a îmbătrânit în serviciul Statului, şi altă afirmaţie, făcută de un alt om, 
foarte serios, şi dânsul îmbătrânit în serviciul Statului. 

Eu sunt învăţat cu lucrurile precise. Când am afirmat un lucru, nimeni n-a 
putut să spună că col. Antonescu, că g-ralul Antonescu a afirmat un lucru care nu este 
exact. Atunci când am afirmat ceva, afirmaţia este sfântă. Sau nu cunosc chestiunea, şi 
nu afirm nimic, sau spun: ,,Nu cunosc problema." 

Suntem în faţa acestei afirmaţii. Trebuia s-o lichidăm. Să vedem dacă Direcţia 
Agriculturii va contesta că a făcut această comunicare scrisă. După ce să ne luăm, decât 
după comunicări scrise? 

Gh. Alexianu: În fiecare săptămână trimet la Preşedinţia Consiliului, d-voastră, 
d-lui prof. Mihai Antonescu, dlui g-ral Dobre şi d-lui g-ral Arbore. 

Mareşal I. Antonescu: Prea multe trimiţi. Mai bine trimite într-un singur loc, 
şi să corespundă cifrelor, căci de la locul acesta ia toată lumea, şi nu se mai fac 
confuzii. 
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Prin unnare, d-ta spui că ai dat 14.000 vagoane. Eu sunt de acord să consider 
această cifră justă. Unde sunt restul, pânA la 60.000 vagoane? 

Gh. Alexianu: Am dat Armatei române 11.042 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta, dle col. Mosiu, ai date precise în această 

privinţă, că le-a primit armata? 
Col. Gh. Mosiu: De aceasta nu m-am ocupat eu. Am cerut de la etape, şi am 

raportat Preşedinţiei şi ce s-a dat armatei. 

date. 
Mareşal I. Antonescu: Rog pe dl. secretar general RAdulescu să aducă aceste 

Când ai trimis d-ta aceste date? 
Col. Gh. Moslu: Maximum o săptămână. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta ce ai, dle g-ral Şteflea? 
G-ral I. Şteftea: Tot ce s-a primit la etape. 
Mareşal I. Antonescu: Cere şi d-ta la telefon, ca să fie trimise. 
Gh. Alexianu: Va fi, poate, nepotrivire. Etapele trimit la Marele Stat Major 

situaţia de ceea ce au ridicat efectiv. Noi am trecut aici ceea ce am predat efectiv 
armatei, din care o parte se găseşte în gări, le are armata sub pază, dar nu ne dă recipisă 
decât atunci când se ridică efectiv din gară, pentru ca dacă nu le ridică, să nu rămână 
încărcaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Se tem, şi cu drept cuvânt. D-ta, când nu era pericol, 
le-ai ţinut ascunse; şi acum, când ai văzut pericolul, le-ai pus la dispoziţia armatei. 

Gh. Alexianu: Eu nu spun să trebuie să răspundă de acestea. Vă spun că poate 
fi nepotrivire. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, să cerem şi aceasta - ia notă d-ta - să vedem 
dacă cifrele raportate de etape cuprind în ele şi ce au primit şi au înmagazinat în 
magaziile proprii, şi ce a pus la dispoziţie Guvernământul prin gări. 

Gh. Alexianu: Am dat Armatei germane 3.140 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: În aceste 3.000 vagoane intră şi cele 500 vagoane 

restanţă de anul trecut, şi cele 2.000 vagoane de mei şi orz? 
Gh. Alexianu: Nu. 
Mareşal I. Antonescu: Era vorba să le daţi 2.000 vagoane orz. 
Gh. Alexianu: Aceea este altceva: este la export; se plăteşte. 
Mareşal I. Antonescu: Şi celelalte se plătesc, am spus adineauri, căci nu pot 

să le dau gratis. 
Nu face această separaţie! 
Gh. Alexianu: Aceste 2.000 vagoane orz, care s-au şi aprobat de Ministerul 

Economiei Naţionale, le dau la expon, ca să fie duse în Germania. 
Mareşal I. Antonescu: Şi în timpul acesta mai daţi încă 3.000 vagoane. 

Vasăzică, fac 5.000 vagoane. 
Gh. Alexianu: Aceste 2.000 vagoane nu le-am dat Armatei germane. 
Mareşal I. Antonescu: Germaniei. 
VasăzicA, ai dat peste 5.000 vagoane. Ce mai ai în afară de acestea? 14.000 

vagoane ai trimis în ţară, ai dat etapelor I I .OOO vagoane; fac 25.000 vagoane. Ai dat 
5.000 vagoane Germaniei; fac 30.000 vagoane. Mai sunt 30.000 vagoane. 
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Gb. Alexianu: Din aceste 30.000 vagoane trebuie să scoateţi cota care ar 
putea intra în diferitele produse industrializate, pe care le-am trimis în ţară sub forma 
aceasta de produse industrializate. 

Mareşal I. Antonescu: Câte vagoane ai trimis în ţară? 
Gb. Alexianu: Sub această formă, 6.188 vagoane. Să zicem că în aceste 

produse grâul a intrat în proporţie de o treime; nu-mi dau exact seama. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să mergem pe calcule exacte. Unde sunt 

aceste 30.000 vagoane? 
Gb. Alexianu: Am porumb. 
Mareşal I. Antonescu: Eu nu spun că nu ai. Dar să vedem unde sunt. 
Gb. Alexianu: N-am fost pregătit pentru aceasta acum. 
Mai am de trimis: grâu şi secară 2.141 vagoane, orz 2.184 vagoane ... 
Mareşal I. Antonescu: Exact. Nu mai ceti, corespunde cu situaţia pe care ai 

dat-o aici, şi pe care tot d-ta ai dat-o. 
Vasăzică, ai încă 9.000 vagoane. În total face 40.000 vagoane. Aici sunt şi 

4.000 vagoane porumb. 
Ai trimis însă 6.000 vagoane, transformate. Să spunem că grâul a intrat în 

acestea, în proporţie de jumătate. 
Gb. Alexianu: Este mult. Cred că numai o treime. 
Mareşal I. Antonescu: Să spunem jumătate. Face 43.000 vagoane. Lipsesc 

încă 17 .OOO vagoane. 
Gb. Alexianu: Domnule Mareşal, în aceste vagoane trebuiesc socotiţi şi cartofii. 
Mareşal I. Antonescu: Nu intră cartofii. Ţi i-am eliminat din aceste 60.000 

vagoane. Trebuie să-ţi faci o situaţie absolut exactă. 
Gb. Alexianu: Vă rog să credeţi că nu lipseşte nici un kilogram de grâu sau 

secară. 

Mareşal I. Antonescu: Nu-mi închipui că ai mâncat d-ta 30.000 vagoane, sau 
că le-ai vândut pe sub mână, căci ar fi o aberaţie. Dar vreau să demonstrez că trebuie să 
mergem pe cifre matematice, ca şi la contabilitatea unei bănci: seara, când casierul a 
tras obloanele şi s-a dus acasă, dacă se duce cineva în urmă, să-i facă socotelile, să iasă 
la centimă. 

Aşa trebuie să faci în administraţia Transnistriei, şi aşa pretind să se facă şi la 
administraţia unui regiment, şi la administraţia oricărei instituţii. Du-te la Contabilita
tea Preşedinţiei Consiliului, şi vei vedea că seara conturile trebuiesc să fie încheiate la 
zi. 

Acest lucru trebuie făcut de toată administraţia, şi d-ta trebuie să-l impui cu o 
voinţă de fier, fiindcă d-ta ştii că actele ne scapă, sau ne bagă în ocnă., deşi sunt acte 
foarte frumoase în care intră lucruri urâte, dar sunt şi acte foarte urâte, în care intră 
lucruri frumoase. Avem legile Statului, şi acestea ne obligă să ne încadrăm în ele. 
Legea spune: ,,Nu trebuie să fie nici o diferenţă între ceea ce se afirmă astăzi de un 
serviciu al d-tale, faţă de ceea ce se afirmă mâine de alt serviciu, şi faţă de ce vei afirma 
d-ta, ca şef al lor". 

Este primul lucru pe care trebuie să-l urmărim în viaţa noastră publică, fiindcă 
altfel dăm naştere la toate suspiciunile posibile. 
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Eu ţi-am spus d-tale recent, într-un act pe care ţi l-am trimis, că nu este numai 
onoarea d-tale în joc, şi onoarea Mareşalului Antonescu, ci este onoarea Neamului 
Românesc, şi pentru aceasta trebuie să avem această contabilitate în cea mai perfectă 
ordine, şi în administraţia Transnistriei, ca şi în administraţia Statului. Ne căznim s-o 
punem într-o ordine desăvârşită. Nu facem decât aceasta de când am luat conducerea 
Statului. 

D-ta ai făcut o afirmaţie scrisă, care a venit la dl. g-ral Cusen, în care ai spus: 
„Din moment ce dl. Mareşal Antonescu a pus o rezoluţie, nu mai are dreptul nimeni să 
comenteze, într-un fel sau altul". 

Nu. Eu sunt un simplu cetăţean, ca oricare alt cetăţean de pe stradă, şi sunt 
supus obligaţiilor legale, cum este supus orice cetăţean. Nu pot eu să tai şi să spânzur în 
această ţară. Nu înseamnă că dacă am pus o rezoluţie - care este de bună-credinţă -
aceasta trebuie să facă lege în Ţara Românească, faţă de toţi. Nu face lege nici faţă de 
justiţie, faţă de nimeni. Ceea ce face lege faţă de noi toţi este legea însăşi, care ne 
obligă la anumite reguli pe care trebuie să le păstrăm în toate acţiunile şi raporturile 
noastre publice. 

Nu lua rezoluţiile mele în sensul că pot să absolve orice, cu toate că eu judec 
totdeauna mult, şi nu cred că în răstimp de 3 ani să fi pus vreo rezoluţie de felul acesta 
ca să se spună: ,,Dl. Mareşal a spus şi a făcut". Mulţi spun: ,,Este ordinul Domnului 
Mareşal". Dar nici nu mă gândesc la aceasta, fiindcă eu nu mă pot amesteca în toate. 
Deci şi din acest punct de vedere eu doresc să fim precişi. 

Trecem la chestiunea cealaltă, după ce punem concluziile următoare: tot ce ai 
d-ta în Transnistria trebuie să cauţi, prin organele pe care le ai, să evacuezi, pe toate 
căile posibile, fiindcă este bine să dăm nemţilor din ţară. Să nu mai dăm loc la discuţii 
asupra obiecţiunilor ridicate de dl. Clodius. Este altceva dacă dau din ţară, chiar dacă 
aduc din Transnistria, decât să spună că a fost teritoriu ocupat şi au contribuit şi ei la 
aceasta. 

Acesta a fost punctul meu de vedere de la început. Am avut, însă, dificultăţi şi 
din partea d-tale, şi din ţară. 

Aş fi preferat să aduc toate aceste cereale aici, şi de aici să le dau, chit că ar fi 
fost o deplasare inutilă şi neeconomică de mărfuri dintr-o regiune în alta. Dar ca să evit 
orice discuţie în această privinţă, era bine să facem aceasta. 

Ce ţi-a mai rămas d-tale, trebuie strâns tot, căci nu se ştie ce va fi; frontul 
poate fi dat peste cap, poate să se stabilizeze, poate să se modifice în avantajul nostru. 
Noi, însă, trebuie să ne aşezăm de la început pe baze de prudenţă, şi să punem cazul cel 
mai rău, că situaţia va deveni mai periculoasă pentru noi, şi nu trebuie să ne surprindă 
cu mărfuri, care reprezintă o avuţie românească, lăsate acolo sub o formă oarecare, 
predate nemţilor, lăsate ruşilor, sau la discreţie populaţiei. 

(Dl. I. Al. Rădulescu, secretar general al Preşedinţiei Consiliului, aduce dom-
nului Mareşal situaţia cerută). 

Ai spus: 14.000 vagoane. Aici sunt 9.939 vagoane. 
I. Al. Rădulescu: Le-am cerut telegrafic. 
Gh. Alexianu: La ce dată? 
Mareşal I. Antonescu: l octombrie - 15 ianuarie. 
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Gh. Alexianu: Şi eu v-am dat pe I ~eptembrie. 
Mareşal I. Antonescu: Cine este de vină că sunt date de acestea diferite? 
Gh. Alexianu: Acesta este tabloul de evacuări. 
Evacuările au început de la I O octombrie, şi ni s-a cerut să dăm situaţia despre 

ce s-a evacuat, de la I octombrie până acum. De aceea este nepotrivire. 
Mareşal I. Antonescu: Nepotrivirea n-o fac eu. Noi o constatăm aici. 
Domnule Alexianu, cât timp trebuie ca să poată fi făcută, aşa fel încât nimeni 

să nu aibă nevoie să dea vreo explicaţie? Căci dacă la orice act al d-tale, sau la un act 
contabil, este nevoie să fie prezent contabilul în toate locurile unde se face verificarea 
unui astfel de act, ca să dea explicaţii, înseamnă că actul n-are valoare. 

Eu n-am nevoie de explicaţii la actele contabile pe care le face Banca 
Naţională, decât dacă nu mă pricep să citesc în ele; şi se întâmplă şi aceasta, fiindcă nu 
sunt de specialitate. Dar altfel, este imposibil. 

De aici iese şi confuzia. De ce nu vă puneţi de acord? De ce nu dai d-ta 
instrucţiunile pe care trebuie să le dai? Actul este semnat de Pescaru şi Şerban, 
persoane cunoscute de d-ta. 

Prin urmare, principial, d-ta trebuie să cauţi să scoţi de acolo maximum ce se 
poate scoate. Aducem în ţară, şi de aici vedem ce facem: să le dăm la germani, le 
mâncăm, le distrugem. Ne priveşte. Este un bun românesc, rezultatul unei munci 
româneşti, şi trebuie să-l avem aici şi să-l valorificăm în modul cel mai bun posibil. 

Care sunt dificultăţile pe care le ai d-ta, în raporturile cu diferite departamente? 
Gh. Alexianu: Eu, neputând să valorific în ţară nici unul din aceste bunuri, n-am 

putut să-mi procur sumele necesare, în lei, ca să plătesc salariile funcţionarilor şi 
carburanţii necesari. 

Mareşal I. Antonescu: Care este soldul d-tale debitor în această privinţă? 
{Ţi-am dat ordin, dle g-ral Cusen, să stabileşti acest sold, fiindcă eu vreau să 

ştiu care este situaţia în ţară, şi nu pot să am această situaţie). 
G-ral V. Cusen: Am stabilit-o după datele mele, împreună cu Ministerul de 

Finanţe. 
Dl. ministru de Finanţe stabileşte un debit de 7 miliarde. Eu îl scot la 11 

miliarde. 
Mareşal I. Antonescu: L-a scos la 7 miliarde acum 2-3 luni. Aceasta este 

diferenţa. Este acelaşi pe care l-am subliniat adineauri. 
Dl. ministru al Finanţelor a scos debitul acesta la sîarşitul lui august. Atunci a 

fost o discuţie. 
Al. Neagu: Cred că este o diferenţă de un întreg capitol. 
Mareşal I. Antonescu: Este ceea ce am spus despre casierul unei bănci, care 

pleacă seara, închide saltarele, şi, dacă moare, situaţia se găseşte încheiată. 
Ce datorezi d-ta azi în ţară? Lefurile funcţionarilor la ce sumă se ridică? 
Gh. Alexianu: Le-am trecut în proiectul de buget, pe care l-am întocmit şi l-am 

trimis Ministerului Finanţelor. 
Mareşal I. Antonescu: Lasă aceasta. La ce sumă se ridică restanţele d-tale? 
Gh. Alexianu: Datoresc, întâi, la societăţile petroliere ... 
Mareşal I. Antonescu: Am vorbit de funcţionari. 
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Gb. Alexianu: Eu am nevoie, ca să achit toate salariile funcţionarilor, şi 
restanţe, şi pe 3 luni, până la I aprilie, de suma de 655.000.000. 

Mareşal I. Antonescu: Notează d-ta, dle g-ral Cusen,: 655.000.000 salarii. 
Cât reprezintă restanţele? 

Gb. Alexianu: Le am făcute pe direcţii. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie făcut un buget. 
Gb. Alexianu: Am făcut. Bugetul pe 3 luni, în care să intre şi restanţele, cu 

excepţia carburanţilor, este de 2.000.000.000. 
Pentru carburanţi, până la 1 aprilie, suma reprezintă 900 milioane. 
Mareşal I. Antonescu: Care sunt restanţele? 
Gh. Alexianu: 355.000.000. 
Mareşal I. Antonescu: Nu este exact. Restanţele d-tale sunt peste 400.000.000. 
S. Ghiolu: Este just ceea ce spune dl. Alexianu, fiindcă între timp a mai plătit. 
Al. Neagu: Noi vom vărsa 40.000.000. 
S. Ghiolu: Restanţele sunt de 325.000.000. 
Mareşal I. Antonescu: Unde sunt aceste restanţe? 
Gb. Alexianu: La ,,Distribuţia", ,,Creditul Minier" şi „Unirea". 
Mareşal I. Antonescu: Câţi carburanţi îţi mai trebuie? 
Gb. Alexianu: De 900.000.000, fără această restanţă. 
Mareşal L Antonescu: Adică, pentru februarie, martie şi aprilie. Aceasta însem-

nează că d-ta ai în Transnistria nevoie de carburanţi în valoare de 300.000.000 pe lună? 
Gh. Alexianu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: De ce, fiindcă acum tractoarele nu merg? 
Gb. Alexianu: Nici nu întrebuinţez pentru tractoare, ci numai pentru uzinele 

electrice şi industriale din Transnistria. Mi se socoteşte cu 34 lei kg de benzină. 

Cusen. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, mai adaugă încă 900.000.000 acolo, dle g-ral 

Ce debit mai ai d-ta în Ţara Românească? 
Gh. Alexianu: Totalul cheltuielilor şi restanţelor se ridică la 2.215.000.000. 
Mareşal I. Antonescu: Nu poate să meargă aşa. 
Eu ţi-am spus că funcţionarii pe cari i-ai adus în ţară n-au dreptul la salarii 

similare cu cei cari sunt în Transnistria. Noi am făcut aceste lefuri pentru cei cari stau 
în Transnistria. 

D-ta ai instalat o mare parte din funcţionari aici şi în diferite centre. Ei nu 
trebuie să primească aceleaşi lefuri ca şi cei din Transnistria şi te fac răspunzător pe d-ta 
de aceasta. Nu se poate ca un director, un subdirector, sau un şef de birou, care stă aici, 
să aibă o leafă de trei ori mai mare decât altul. Se creează nedreptăţi sociale, cu 
consecinţe foarte grave. 

Gb. Alexianu: Cu începere de la 1 ianuarie funcţionarii primesc numai un 
singur salariu în lei, egal cu salariul din ţară, şi primesc o indemnitate în 
Kassenscheine, echivalentă cu o dată şi jumătate salariul, fără drept de schimb. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
Gb. Alexianu: Este o situaţie inferioară, faţă de cei din Basarabia şi Bucovina. 
Mareşal I. Antonescu: Dar funcţionarul pe care îl ai în ţară, cât are? 
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Gh. Alexianu: Salariul în lei, şi are dreptul la indemnitate de muncă excepţională. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, intri în nonnal. 
Prin unnare, în calculele acestea de salarii, trebuie să pleci de la bazele pe care 

le-am stabilit adineauri. 
Restul, ce ai cheltuieli? 
Gh. Alexianu: Restul, sunt cheltuieli pentru cărbuni şi pentru materiile prime 

pe care trebuie să le iau, ca să funcţioneze diferite industrii. Cea mai mare parte din 
cheltuieli sunt pentru cărbuni. 

în bugetul pe care l-am prezentat, am prevăzut la fiecare capitol ceea ce este 
strict necesar pentru funcţionare. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, aceasta face 2.215.000.000, până la aprilie. 
Ce venituri ai d-ta? 

Gh. Alexianu: Am prevăzut veniturile în lei, din vânzArile obişnuite care se 
fac în magazinele Guvernământului, sau din vânz.ările lucrurilor care se pot vinde: 
655.154.000 lei. 

Situaţia aceasta se prezintă cu un deficit aparent de 1.559.867.000. Noi am spus 
că acest deficit pe care îl avem se poate acoperi cu unnătoarele bunuri şi mărfuri, pe care 
le are Guvernământul Transnistriei în ţară, şi cerem să le putem valorifica: 200 vagoane 
zahăr, cu preţul de 100 lei kg - restul reprezintă taxele - fac 200.000.000; 100 vagoane 
tutun, a 300 lei kg, fac 300.000.000; 800 vagoane grâu, pe care îl avem în ţară. 

Mareşal I. Antonescu: Afară de ce este în stocul de rezervă? 
Gh. Alexianu: Da. A 230.000 lei vagonul, fiindcă trebuie să suport o parte din 

transport ... 
'- Mareşal I. Antonescu: D-ta ai 210.000 lei pe vagon. Aceasta este baza rapor

turilor economice pentru cereale, în ce priveşte Transnistria şi Vechiul Regat. D-tale nu 
ţi s-a aplicat cota de scumpete care s-a aplicat producătorilor români, căci ai lucrat în 
Kassenscheine, şi ai utilizat gratis munca tuturor. 

AI. Neagu: Trebuie să adaug ceva. Diferenţa de preţ între grâul din Ţara Româ
nească şi grâul din Transnistria nu a fost pierdută de Guvernământul Transnistriei, 
întrucât eu am considerat-o ca o restituire a avansului făcut de tezaur şi pe această bază 
am făcut deschideri de credite, pentru toate operaţiile care au fost aprobate direct de dvs. 

Mareşal I. Antonescu: Intendentul General Cusen este însărcinat cu aceasta, 
să ia de la început administraţia Transnistriei. Vom numi o altă comisie, care să 
stabilească în mod precis care este situaţia conturilor intre Regat şi Transnistria, căci nu 
putem merge mai departe aşa. Unii fac o afirmaţie, alţii alta. Eu nu pot trage o 
concluzie, şi să spun că cutare (sic!) sau cutare este vinovat. 

G-ral V. Cusen: Comisia este sub preşedinţia d-lui Oghină, şi membri sunt 
doi secretari generali de Minister şi dl. Minescu. 

Mareşal I. Antonescu: Dar să lucreze intensiv. 
G-ral V. Cusen: Am vorbit cu dl. g-ral Dobre, şi azi mă duc la Consiliul 

Intenninisterial, unde îi vom da fonna definitivă. 
Mareşal I. Antonescu: Să lucreze intensiv toţi, ca să vedem care este situaţia 

şi să se termine discuţiile. 
Prin urmare, dle Alexianu, d-ta ai: 200 vagoane zahăr, 100 vagoane tutun şi 

800 vagoane grâu - indiferent la ce preţ ţi le va socoti dl Neagu. 
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Ce mai ai? 
Gh. Alexianu: Vitele şi oile. 
Mareşal I. Antonescu: Nu le punem în socoteală. Să vedem ce va rămâne în 

primăvară. 

Gh. Alexianu: Mai am 50 vagoane sămânţă de sfeclă. 
Mareşal I. Antonescu: Îţi trebuie, domnule Marian? 
I. Marian: Am fost înştiinţat târziu, după ce s-a făcut comanda în străinătate. 
Mareşal I. Antonescu: Şi nu putem revoca comanda (sic!)? 
I. Marian: Să vedem. Comanda o face Asociaţia Fabricilor de Zahăr. Să-i 

întrebăm dacă n-au contractat deja. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu se poate ca dl Strunga să trateze peste capul 

tuturor. Avem sămânţă în ţară. 
S. Ghiolu: Să se vadă câtă ne trebuie şi să se comande diferenţa. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta să discuţi cu dl Strunga şi să vedeţi care este 

valoarea acestor seminţe. 
G-ral Gh. Dobre: Este adusă în ţară? 
I. Marian: Mi s-a cerut avizul şi, întrucât atunci sămânţa de sfeclă nu se găsea 

în ţară, l-am dat. 
S. Ghiolu: N-a putut să vină în ţară până acum. 
M. Gr. Romaşcanu: Sămânţa urmeazA să vină din Germania, în cadrul 

contingentului. N-a sosit încă. 
Al. Neagu: Dar sămânţa trebuia să fie comandată în Germania, pentru că, dacă 

comanda (sic!) n-ar fi fost făcută până acum, în preajma zilei de 1 februarie, am fi 
riscat să rămânem :flră sfeclă. 

Mareşal I. Antonescu: Sămânţa de sfeclă ţine doi ani de zile? 
Al. Neagu: Ţine, domnule Mareşal. 
Gh. Alexianu: Mai sunt 2000 vagoane porumb, care poate fi adus. 
Mareşal I. Antonescu: Dar ceea ce ai spus până acum este intrat în ţară? 
Gh. Alexianu: A intrat, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Cât face datoria d-tale şi cât valorează aceste produse? 
Gh. Alexianu: Deficitul este de 1.559.000.000 lei, pe care eu propun să-l 

acopăr cu mărfuri în valoare de 1.834.000.000 lei, la care se mai adaugă debitul din 
ţară în valoare de 2.000.000.000 lei şi o parte cel puţin din subzistenţa dată armatei 
germane, care reprezintă 1.200.000.000 lei. 

M•rot•I I. Antone•cu: Subzistenta annatci germane n-o putem l:ldmlte şi 

socoti; este o discuţie care nu se face. Nu putem socoti şi valorifica în ţară decât ceea 
ce s-a trimis. Pentru ceea ce d-ta ai dat armatei germane, noi să-ţi dăm lei? Nu se poate. 

Gh. Alexianu: În privinţa transporturilor pe Calea Ferată, am o situaţie 
inadmisibilă: transport de dimineaţa şi până seara numai pentru armata germană, 
fiindcă transporturile pentru armata română sunt foarte reduse. Pentru aceste 
transporturi, nu se plăteşte de nimeni nimic, deşi am făcut o convenţie cu armata 
germană şi am stabilit că aceste transporturi se plătesc prin comisia de la Viena. Calea 
Ferată a şi încasat 400.000.000 lei până acum. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, d-ta plăteşti cărbuni pentru Căile Ferate şi 
tot Căile Ferate încaseazA. 
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Gb. Alexianu: Căile Ferate au încasat până acum, dar acum germanii nu mai 
plătesc. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este adevărat în această chestiune, dle Atta 
Constantinescu? 

A. Constantinescu: Domnule Mareşal, n-am fost sesizat şi nu cunosc problema. 
Mareşal I. Antonescu: Să vezi cum stau lucrurile, fiindcă mi se pare ceva 

imposibil aici. 
Gb. Alexianu: S-a scăzut, în contul Căilor Ferate, această sumă. 
Al. Neagu: Dacă s-a scăzut, de ce mai puneţi problema? 
Gb. Alexianu: Eu am de încasat de la germani 2.000.000.000 lei pentru 

transporturile flcute. 
Mareşal I. Antonescu: în ce? 
Gb. Alexianu: În lei, pentru că aşa am convenţie cu germanii: să deconteze 

prin comisia de la Viena şi ei să plătească. 
Mareşal I. Antonescu: Ai trecut această chestiune şi dlui Mihai Antonescu? 
Gb. Alexianu: Este la Calea Ferată. Convenţia s-a încheiat şi până acum 

plăţile s-au flcut potrivit acestei convenţii. 
Mareşal I. Antonescu: Cine a încheiat convenţia? 
Gb. Alexianu: Căile Ferate din Transnistria, cele din ţară şi Căile Ferate 

GenRane. 
M. Antonescu: Ca să evităm asemenea situaţii, am stabilit că nu se pot încheia 

convenţii cu străinătatea decât prin Ministerul de Externe. 
Mareşal I. Antonescu: Da, am pus principiul că nici o convenţie cu 

străinătatea nu poate fi încheiată, până ce nu este aprobată de guvern. 
Gb. Alexianu: Nici n-am încheiat-o flră să fie aprobată de guvern. Am trimis 

această convenţie şi am cerut germanilor s-o execute. Cred că s-au decontat până acum 
vreo 400.000.000 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Din expunerea care se face nu prea sunt lămurit. 
M. Vulcinescu: Calea Ferată plăteşte aici pe funcţionarii Transnistriei şi 

atunci încasează în lei echivalenţa, adică banii cari se datoresc Transnistriei. 
Dar, din această socoteală, Transnistria rămâne datoare, pentru că nu ajung 

aceşti 400.000.000 lei, ca să se plătească funcţionarii Căilor Ferate din Transnistria, 
cari sunt în sarcina Transnistriei. 

A. Constandnescu: Funcţionarii Căilor Ferate sunt plătiţi de la Bucureşti. 
Mareşal I. Antonescu: De ce să nu tăiem nodul gordian şi să facem o singură 

administraţie? 

A. Constantinescu: Este administraţie germană. 
Mareşal I. Antonescu: Nu, este administraţie românească. 
M. Vulcinescu: Aceasta este, totuşi, o sarcină a Regatului, care trebuie ţinută 

într-un cont, însă Calea Ferată nu se acoperă de cheltuielile fficute în Transnistria şi de 
sacrificiile flcute acolo; Transnistria rămâne datoare. 

Mareşal I. Antonescu: Ce înseamnă aceasta? 
M. Vulcinescu: Însemnează că Transnistria lucrează în pagubă. Într-adevăr, 

dl Alexianu spune că mai are de încasat bani de la germani. 
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Aceasta este situaţia: Calea Ferată plăteşte pentru întreţinerea liniilor din 
Transnistria anumite sume. 

Mareşal I. Antonescu: Din ce spui d-ta rezultă că Direcţia Căilor Ferate din 
Transnistria lucreaz.ă în pagubă, iar din ce spune dl Alexianu reiese că Direcţia 
Generală a Căilor Ferate de la Bucureşti ar păgubi, pentru că ea are de luat bani de la 
germani. 

M. Vulcinescu: Cât au de dat germanii? 
Gh. Alexianu: 2.000.000.000 lei. Dacă germanii ar plăti, s-ar acoperi datoria. 
M. Antonescu: V-aş ruga, dle Vulcănescu, ca, în afară de dialectica aceasta, 

care poate să dureze foarte mult şi să coste foarte mult pe Stat, să-mi înlesniţi 
negocierile cu dl. Clodius, dându-mi toate elementele necesare în ceea ce priveşte 
convenţia aceasta încheiată între Căile Ferate Germane şi Guvernământul Transnistriei 
şi asupra acestei creanţe pe care Calea Ferată o are asupra Guvernământului, ca să nu 
pară că administraţia Transnistriei este excedentară şi ceea ce cerem germanilor să 
plătească, cele 2.000.000.000 lei, sunt un lux pentru Transnistria şi nu o acoperire, 
pentru datorii reale şi pentru sarcinile Regatului. Vă rog să-mi daţi aceste date într-un 
raport scris. 

Mareşal I. Antonescu: Iată câtă discuţie! A vorbit dl Mihai Antonescu de 
dialectică: nu e zi să nu mă lovesc de astfel de greutăţi care rezultă din faptul că 
afirmaţiile Guvernământului Transnistriei nu se potrivesc cu datele primite aici tot de la 
acest Guvernământ şi cu cifrele puse la dispoziţie tot de acolo în urma cererilor noastre. 

Transnistria a ridicat totdeauna un zid chinezesc, dincolo de care n-a putut să 
pătrundă nimeni. Când am încercat cu comisia aceea de la Curtea de Conturi, care să 
pună ordine în administraţia Transnistriei, nu să te verifice pe d-ta, dle Alexianu, dacă 
ai făcut o administraţie incorectă, ci să pună ordine, pentru că avem interes ca 
administraţia acestei provincii să fie cât mai bine rânduită şi să mergem la Conferinţa 
de Pace cu această chestiune lămurită - este în interesul Neamului Românesc această 
bună administrare, şi din punct de vedere economic şi din punct de vedere financiar -
d-ta, dle Alexianu, n-ai lăsat această comisiune şi ai fi!cut fel de fel de intervenţii, ca să 
fie schimbată. Am schimbat această comisiune, prezidată de dl Ghimpa, care mai este 
şi în alte comisiuni şi care nu se pricepe în aceste probleme, dânsul fiind magistrat. 

D-ta, dle Alexianu, ai stăruit ca să se schimbe această comisiune, pentru ca nu 
Curtea de Conturi, care este calificată, să facă această operaţiune şi ca să iei apoi, fără 
asentimentul Curţii de Conturi, pe consilierul Hubert de la această instituţie, pentru 
ocecaata în1an:>incan,; cnre consilier, însa, are o mare servitute: este rudă cu domnii 
Nichel şi Argintaru, funcţionari la Serviciul Finanţelor din Guvernământul 
Transnistriei. 

Gh. Alexianu: Pentru munca pe care am depus-o acolo, nu pot, domnule 
Mareşal, să suport insultele dlui g-ral Cusen. L-am recuzat şi-l recuz şi astăzi în faţa 
Consiliului de Miniştri, pentru că are vrăjmăşie împotriva mea. Cer ca Curtea (sic!) de 
Conturi să instituie un control şi să verifice toată gestiunea mea. Vă rog să numiţi o a 
doua comisiune, formată din consilieri de la Curtea de Casaţie ... 

G-ral V. Cusen: Lasă, domnule, Curtea de Casaţie. Ce să caute Curtea de 
Casaţie aici? 

Gh. Alexianu: ... care să verifice întreaga gestiune. 
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Sunt acuz.at: ştiu că se spune că am cumpărat tractoare şi am flcut afaceri cu 
ele, o spun în Consiliul de Miniştri ca să se ştie, se spune peste tot acest lucru. 

Este onoarea mea în joc şi nu pot admite ca, sub forma de şoapte şi de vorbe, 
să se ia găleata cu lături şi să se arunce în capul meu. 

Vă rog să ordonaţi toate anchetele; să se instituie toate comisiile. Sunt pus pe 
banca de acuz.are, fără să se dovedească nimic în favoarea mea. 

Mareşal I. Antonescu: Ai terminat, dle Alexianu? 
Gb. Alexianu: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Să-ţi răspund: Te zbaţi în această situaţie, pentru că d-ta 

singur ai intrat în ea. Ţi-am spus de la început: administraţia d-tale să fie o 
administraţie conformă legilor ţării. 

Gb. Alexianu: Da, domnule Mareşal, este conformă. 
Mareşal I. Antonescu: Această administraţie sA fie controlată, aşa cum sunt 

controlat eu, la Preşedinţie. Într-adevăr, eu sunt controlat lunar de către Curtea de 
Conturi; lunar se încheie un proces-verbal de toate sumele pe care le mânui eu aici. 

Nu se petrece acest lucru cu administraţia Transnistriei. Nu spun nici astăzi, 
pentru că nu pot s-o spun - dar în ziua când voi putea, să nu crezi că voi ezita s-o spun 
- că administraţia din Transnistria este incorectă. Spun, însă, că este neregulată. 

D-ta ai afirmat că recuzi pe dl. g-ral Cusen. D-ta ai recuzat şi pe dl. Neagu; d-ta 
ai recuzat pe foarte mulţi până acum, şi într-o zi vei ajunge să ne recuzi şi pe noi, pe dl. 
Mihai Antonescu şi pe mine. Dar nu putem merge cu sistemul acesta al recuzărilor. 

Trebuie să vedem ce va ieşi din aceasta, fiindcă am interes să pun în ordine 
ceea ce s-a flcut ca administraţie în Transnistria, deoarece în entete-ul adreselor pe care 
le faci d-ta de acolo, este scris: ,,Comandamentul de căpetenie al Armatei". Acesta sunt 
eu. Deci nu onoarea d-tale este în joc, ci onoarea mea, cum ţi-am scris, într-o scrisoare 
particulară, şi nici a mea, ci a Neamului Românesc. Şi de onoarea Neamului Românesc 
sunt responsabil nu numai eu, suntem responsabili cu toţii, şi nu trebuie să aruncăm 
vorbe de acestea goale, că recuzi pe cutare şi pe cutare. 

Intendentul general Cusen a fost prim-preşedinte al Curţii de Conturi, este un 
om de specialitate, şi nu poate fi recuz.at. 

Este adevărat sau nu că Hubert este rudă cu Argintaru şi cu celălalt, sau nu? 
Căci dacă lucrurile sunt aşa, desigur că orice suspiciune este posibilă. 

Gh. Alexianu: Eu nu ştiu dacă este adevărat sau nu. Dar ce poate face acest 
Nichel, care n-are dreptul să ordonanţeze o centimă? 

Mareşal I. Antonescu: Cine 1-a ales? 
G-ral V. Cusen: Dl. guvernator Alexianu. 
Gb. Alexianu: Eu întreb pe dl. ministru al Finanţelor dacă dl. consilier Hubert, 

de la Curtea de Conturi, nu este unul dintre cei mai buni consilieri? 
Mareşal I. Antonescu: Se poate. Însă eu n-am dreptul să mă controlez aici cu 

cea mai bună rudă a mea. 
Gb. Alexianu: Nichel şi Argintaru nu sunt gestionari. Este posibil să nu fie 

cineva rudă cu un funcţionar? 
Mareşal I. Antonescu: În astfel de ocazii, este. 
Prin faptul că pui această întrebare, spun: este posibil să nu fie. Am avut şi eu 

rude în armată, şi am refuzat să mă duc sub comanda lor. 
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G-ral V. Cusen: ,,Hubert este unchiul subdirectorului Finanţelor, pe care îl 
controlează cu o firească dragoste de unchi. Hubert este cumnat cu Argintaru, controlor 
al Finanţelor în Transnistria, pe care de asemenea îl controlează cu o dragoste de 
cumnat. De asemeni, dl. consilier mai are şi alte rude funcţionari în Guvernământ, şi 
anume nepoţi, nepoate de ale sale, şi ale celorlalţi." 

Am controlat aceasta chiar acolo, la dl. Alexianu, şi toţi funcţionarii mi-au 
afirmat că este adevărat. 

Mareşal I. Antonescu: lată, domnule Alexianu. Aceasta nu se poate. 
Hubert trebuia să spună aceasta, chiar dacă I-ai ales d-ta. Admit că nu ai ştiut. 

Poate ţi-a şoptit Argintaru să-l aduci, dar când se face o afirmaţie ca aceasta, nu poţi 
recuza pe dl. g-ral Cusen. 

Gh. Alexianu: Nu pentru aceasta l-am recuzat. 
Mareşal I. Antonescu: Să-l recuzi pe Hubert, dacă într-adevăr este rudă cu 

toţi aceştia pe care îi controlează. 
Stabilim atunci, în principiu, că în caz că este rudă, nu avea ce căuta Hubert ca 

verificator al actelor Transnistriei. 
Gh. Alexianu: Aşa cum puneţi dvs. problema, recunosc ... 
Mareşal I. Antonescu: Cum ar pune-o orice om. 
Gh. Alexianu: ... dar din moment ce aceşti oameni sunt funcţionari de birou, 

şi nu fac acte de gestiune, nu-l controlează nici pe Nichel, nici pe Argintaru. 
Mareşal I. Antonescu: Este cineva de aici, care poate găsi că acest lucru este 

normal? 
M. Antonescu: Domnule Mareşal, chestiunea aceasta a Transnistriei şi 

discuţiile din Consiliul de Miniştri, cred că în nici un caz nu pot să cinstească prestigiul 
unui guvern. 

Dacă până astăzi chestiunea aceasta nu a comportat manifestări şi acuzări 

publice atât de grave, dacă până astăzi totul a purtat asupra unor controverse de cifre, 
cred că se putea să înregistrăm aceste controverse, să aşteptăm verificarea lor, şi nici o 
măsură să nu fie luată, faţă de toate afirmaţiile care au fost Bcute. 

Aş vrea să vă amintesc că, filră ca să alunece până la un grad atât de grav 
controversa asupra gestiunii Transnistriei, într-un Consiliu de Miniştri din vara anului 
trecut s-a pus problema verificării afirmaţiilor şi cifrelor cu privire la administraţia 
trammiiitrianii. 

În acel Consiliul de Miniştri s-a stabilit că nu putem aplica legile din Regat, 
privitoare la gestiune, în Transnistria, întrucât în teritoriul de ocupaţie, şi încă într-un 
teritoriu cu o administraţie de regim de socialism de Stat, nu se poate aplica regimul de 
contabilitate publică, cu organe gestionare. 

Pentru că, în asemenea condiţii, se punea problema numai a verificării 
afirmaţiilor şi a controlului exactităţii cifrelor, pentru a înlătura toate controversele de 
până atunci, s-a hotărât să se numească, de către Preşedinţie, o comisie care să nu aibă 
sarcina de verificare gestionară, în înţelesul Curţii de Conturi, şi nici al legilor de 
contabilitate a Statului, ci care să raporteze Consiliului de Miniştri, Preşedinţiei, 
Domniei-Voastre şi mie, dacă da sau nu cifrele prezentate de dl. Alexianu sunt exacte. 

Aceasta era sarcina comisiei prezidată de consilierul Ghimpa. 
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Recunosc că eu l-am recomandat pe consilierul Ghimpa, pentru că consilierul 
(sic!) Ghimpa este camarad de liceu cu mine şi fiul fostului meu director de liceu de la 
Piteşti. Am ftcut studenţia dormind în aceeaşi cameră; studenţi săraci. A t'lcut o carieră 
frumoasă şi este şeful promoţiei sale de magistraţi. La 31 ani a fost consilier de Curte 
de Apel, şi eu aveam încredere într-însul. 

Astăzi, însă, constat că, datorită unei serii întregi de afirmaţii, care au fost 
ftcute, se pune în discuţie însăşi probitatea de ordin general, răspunderea de ordin 
moral şi personal a d-lui guvernator Alexianu. 

Eu declar formal - un profesor universitar cu etica aspră, şi cu demnitatea pe 
care ţi-o dă profesiunea de dascăl care trebuie să îndrumeze pe alţii - că aş fi plecat de 
mult, în locul dlui Alexianu, şi aş fi tras consecinţele atingerii demnităţii mele. 

Fiindcă, sau sunt om cinstit şi de onoare, şi pot să port răspunderea - şi dacă 
nu sunt în stare, trebuie să mă dau la o parte şi să trag consecinţele - sau, dacă este 
vorba să se facă acuzaţii nedrepte, atunci, ftră îndoială, trebuie, pe de o parte, în ce mă 
priveşte, să-mi iau toate măsurile ca să le evit, pe de altă parte, să cer cea mai aspră 
anchetă, prin constatarea adevărului şi stabilirea unei apărări demne a onoarei mele. 

Dl. Alexianu primeşte această discuţie, pentru că astăzi se cere o comisie de 
anchetă. Dar după ce aceste lucruri au fost înregistrate de d-nii miniştri şi de 
stenograma care consemnează aceste lucruri, eu cred, domnule Mareşal, că în nici un 
caz nu putem pleca de aici ftră instituirea unei comisii care, odată pentru totdeauna, să 
stabilească acest lucru, şi să stabilească cine poartă răspunderea, dacă sunt acte de 
gestiune neregulate; dacă este o gestiune cuprinzând nedelicateţi; dacă dl. Alexianu, în 
administrarea gestiunii sale, a depăşit ceea ce şi demnitatea profesorului şi răspunderea 
de guvernator îi cerea să facă. 

Fiindcă, însăşi discuţiile la fiecare Consiliu, asupra probităţii, asupra 
metodelor, asupra competinţei, ajung să ne umilească pe toţi, domnule Mareşal, şi nu 
putem să mergem la infinit cu această situaţie. 

Sau dl. Alexianu trage consecinţele, şi se pune într-o situaţie de demnitate 
personală, aşteptând rezultatul anchetei, sau se face această anchetă. 

Dar cred că devine o atingere nu numai a prestigiului şi a răspunderii de mâine 
a guvernului dvs., ca acest lucru să fie lămurit, dar este şi o problemă de demnitate şi 
de răspundere a noastră, astăzi chiar, şi faţă de noi înşine, ca această situaţie să nu mai 
fie continuată. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, deja de aseară am hotărât să se numească o 
comisie de anchetă, din care să facă parte organele îndreptăţite în Stat ca să facă 
această anchetă. 

Încă o dată afirm: nu este în joc cinstea dlui Alexianu, ci cinstea Neamului 
Românesc. 

S-au ftcut atât de multe afirmaţii, chiar şi scrise. Şi dl. Alexianu a t'lcut o serie 
de rapoarte, prin care a intrat în polemică aproape cu fiecare dintre dvs., care sunteţi 
aici. Dvs. aţi cunoscut sau nu această chestiune, pentru că rapoartele dlui Alexianu au 
venit la mine, şi s-au oprit la mine. 

Văzând că lucrul acesta continuă la infinit, am fost nevoit să-i fac o scrisoare -
pe care dl. Mihai Antonescu n-o cunoaşte - prin care i-am interzis formal caracterul 
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acesta pe care îl dădea actelor oficiale pe care mi le trimetea din Transnistria; polemică 
cu (sic!) dvs. toţi din Guvern, care aveţi legături cu Transnistria. 

Dl. Alexianu recuza pe toţi, şi afirma că tot ce se spune în sarcina dânsului 
sunt lucruri neexacte. La rândul dvs., sunteţi foarte mulţi cari mi-aţi spus că dl. 
Alexianu afirmă lucruri neexacte. 

Iată situaţia în care ne găsim; o situaţie destul de anormală. Trebuie să ieşim 
din această situaţie, dle Alexianu. 

Ceea ce m-a împiedicat să găsesc mai devreme o ieşire este că eu sunt un om 
care toată viaţa mea am înlăturat adversităţile şi n-am lăsat să mă domine. Şi în această 
guvernare, ca în toate, sunt greutăţi pe care le întâmpinăm. Dar trebuie să le înlăturăm. 

Am vrut să înlătur aceste greutăţi din calea guvernării, pentru că mergea din ce 
în ce mai rău, din cauza raporturilor d-tale cu miniştrii departamentelor care erau în 
legătură cu Transnistria, şi pentru că aceste raporturi ajunseseră aşa de rele, încât 
administraţia Transnistriei s-a resimţit, ca şi întreaga administraţie, şi se impunea grijii 
Statului. 

Un singur lucru m-a împiedicat: mi-a fost frică, în momentele acestea, să nu 
agravăm situaţia administrativă a Transnistriei şi raporturile ei cu ţara, din faptul că d-ta 
stai călare pe graniţă, administrezi şi în Transnistria şi în Ţara Românească. 

Este o problemă foarte dificilă. Totuşi, noi trebuie să ieşim din această situaţie. 
în rapoartele d-tale, ai afirmat că tot ce spune dl. Neagu este inexact, că tot ce spune dl. 
g-ral Cusen, de asemenea, este inexact, că tot ce afirmă Calea Ferată este inexact. Până 
şi col. Mosiu a fost acuzat că face afirmaţii neexacte. 

Eu nu pot să cred că col. Mosiu a făcut afirmaţii neexacte. În ce priveşte 
vagoanele, d-ta ai spus că ceri vagoane şi nu ţi se pun la dispoziţie. Şi pe dl. Buradescu 
l-ai acuzat la fel, şi a spus: ,,Sunt gata să trag orice consecinţe, dacă se va dovedi că ce 
spune dl. Alexianu este exact, fiindcă eu dau vagoane, însă nu sunt încărcate". 

Eu nu pot să cred că d-ta spui inexactităţi, după cum nu pot să cred nici că dl. 
Buradescu face aceasta. Dar aşează-te şi d-ta în locul meu, să vezi că zilnic, de 
dimineaţă până seara, suntem puşi în faţa acestei situaţii: tot ce se afinnă de unul este 
răsturnat de altul. 

Putem noi să mergem, în astfel de condiţii? S-ar fi putut întâmpla aceasta, dacă 
toate raporturile d-tale, cu toţi cei cari sunt aici, erau acelea care trebuiau să fie? 

Aceste raporturi nu le-om creat noi. Am evitat să vină în faţa CunsHJulul de 
Miniştri, şi mă doare în suflet că vin. Dar lucrurile au luat o dezvoltare prea mare. Se 
vorbeşte in toate părţile de această chestiune. Sunt miniştri - nu pot să-i numesc; mă uit 
la ei - cari au spus: ,,Domnule Mareşal, cu un minut mai devreme schimbaţi situaţia din 
Transnistria". 

G-ral C. Pantazi: Eu am fost. 
Mareşal I. Antonescu: A fost un Consiliu de generali la Statul Major - dl. g-ral 

Şteflea ştie - şi s-a pus în discuţie chestiunea Transnistriei, şi raporturile care sunt între 
Transnistria şi Armată. 

D-ta, ştiu că ai servit Armata cu dragoste, dar rezultatele sunt că toată lumea 
are un sentiment de neîncredere. 
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Aceasta n-am creat-o nici eu, nici dl. Mihai Antonescu, nici dl. Neagu, nici dl. 
g-ral Cusen. Trebuie să fie o cauză care a creat-o. Poate că persoanelor care te 
secundează le-ai dat mână prea liberă. 

Rezultatul iată-l: d-ta afirmi, în faţa Consiliului de Miniştri, un lucru. În 
realitate - îţi aduc acte - situaţia este alta. D-ta spui: ,,Este numai de la 10 octombrie, 
pe când eu dau date de la I septembrie". 

Este posibil să fie aşa. Dar cine este de vină că la Administraţia Centrală 
sosesc acte care conţin lucruri ce diferă de afirmaţia d-tale, care eşti cel mai mare acolo 
şi pe ale cărui cuvinte trebuie să ne bazăm. 

Aceste acte rămân la dosar. D-ta, eu, toată lumea dispare. Arhiva Transnistriei 
va fi cercetată cândva de foarte mulţi, şi se vor găsi în această arhivă acte de ale d-tale, 
în care recuzi pe dl. Neagu, pe dl. g-ral Cusen, şi în care poţi să mă recuzi şi pe mine, 
într-o bună zi. 

Ce vor spune cei cari vor cerceta această arhivă, despre noi? 
Nu a fost o guvernare slabă, căci nu este nici un cadavru între d-ta şi mine, şi 

ceilalţi de aici. Noi facem parte dintr-un regim, care nu acoperim lucrurile care nu sunt 
de dat la iveală. Din contra, dăm pe mâna justiţiei. Şi nu a fost problemă care să fie în 
căderea justiţiei şi să n-o trimet imediat acolo. 

Nu m-am mulţumit numai cu atât; este singurul caz în care fac injocţiuni 

asupra justiţiei: cer totdeauna d-lui Marinescu ca să ancheteze cu judecătorii cei mai 
severi şi să accelereze judecăţile, căci vreau să iasă la lumină toate aceste lucruri, care 
nu trebuiesc puse mâine în spinarea regimului nostru. 

Cum a spus dl. Mihai Antonescu, nu este nici un interes, în ce priveşte 
administraţia Transnistriei, nici al d-tale, nici al nostru, ca să rămânem la dosar cu 
aceste acte. 

Iată un act, încheiat ieri de dl. g-ral Cusen, din ordinul meu, în care arată cum 
a evoluat chestiunea controlului în Transnistria, câte note ai :fhcut, în care ai spus să nu 
se facă control - acte oficiale, cu număr şi dată-, să nu se facă control (sic!) de Curtea 
de Conturi. Numai acest fapt a putut să creeze suspiciune. 

D-ta poate ai crezut că eşti şicanat acolo. Nu. Actele d-tale trebuie să fie ca 
într-o vitrină; să stea toată administraţia d-tale deschisă ochilor şi minţilor 
cercetătorilor, căci cu cât va fi mai deschisă această administraţie a Transnistriei, cu 
atât vom închide mai uşor gurile. 

Ştiu că se vorbeşte în această ţară şi ce trebuie, şi ce nu trebuie. Se vorbeşte 
asupra Transnistriei şi se vorbeşte asupra faptului că eu n-am intervenit mai devreme în 
această problemă cu măsuri radicale. 

N-am intervenit, pentru un motiv de ordin politic şi unul de ordin tehnic. 
Motiv de ordin politic, căci n-am vrut să schimb guvernatorul. Acum, însă, mă găsesc 
într-o situaţie militară, care nu-ţi dă posibilitatea d-tale să mai administrezi, şi sub acest 
pretext voi pune acolo un militar, care să administreze. 

Rămâne, însă, problema foarte dificilă a organizaţiilor pe care le ai d-ta în ţară, 
care sunt producătoare de venit sau de pagubă - nu ştim până acum - care nu au o 
formă juridică concretă (sic!) încă stabilită, ceea ce este un lucru foarte rău şi periculos. 
Şi această problemă să vedem cum o vor soluţiona dl. Neagu şi Mihai Antonescu; 
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pentru că trebuie să le găsim o soluţie. Aceasta este o chestiune: ce facem cu 
organiz.aţiile din ţară? 

Iar dacă din cercetările făcute, dle Alexianu, va reieşi că nu eşti vinovat decât 
numai de uşurinţă în administraţie, fii sigur că sunt cel dintâi care îţi voi da reabilitarea 
- public, în faţa Consiliului de Miniştri - la care ai dreptul, şi la care avem dreptul 
fiecare, când suntem acuz.aţi de un lucru nedrept. 

Este, însă, interesul tuturor, şi al d-tale şi al nostru, ca să se tennine cu aceste 
acuz.aţii. Nu se poate să mergem la infinit cu situaţia ca d-ta să afinni un lucru, şi 
celălalt, care este întrebat, să afirme altceva. Calea Ferată, Ministerul Finanţelor afirmă 
cu totul altceva decât ce afirmi d-ta. Statul Major, de asemenea. 

Nu se poate aceasta. Tot cu acte afinnă şi Statul Major, şi Calea Ferată, şi 
celelalte instituţii; şi tot cu acte afirmi şi d-ta. 

Putem să mergem aşa într-o bancă, dle Stoicescu? 
C. Stoicescu: Nu. 
Mareşal I. Antonescu: Putem merge aşa într-o instituţie care administrează 

fonduri publice? 
Dacă o administraţie particulară ar merge pe aceste baze, ar fi dez.astru; dar o 

administraţie de Stat. 
Recunosc că au venit şi aceste evenimente, care au precipitat lucrurile şi au 

creat un haos. Poate, dacă aveai timp, reuşeam să punem ordine în această administra
ţie, încet, încet, cu tactul care unnăream să-l pun, căci nu voiam să dau ocazie Mosco
vei şi radioemisiunilor din toată lumea să vorbească pe această chestiune. 

Ieri am luat o dispoziţie la Bucureşti, şi Londra a şi transmis-o. Am luat dispozi
ţia să nu mai vină nimeni la Bucureşti, şi prefectul Capitalei a dat ordin. Radio-Londra a 
şi spus astă-noapte că noi am luat dispoziţii să evacuăm populaţia din Bucureşti etc. 

Vedeţi cum se aud toate. 
Deci, în privinţa Transnistriei, concluzia să fie numai acea comisie, care ţi-am 

dat ordin ieri s-o alcătuieşti, dle g-ral Cusen. D-ta te vei da la o parte. 
G-ral V. Cusen: Nu sunt acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Din cine se compune comisia? 
G-ral V. Cusen: Un preşedinte de la Curtea de Conturi, dl. Minescu, de la 

I.N.C.0.0.P ..... 
Mareşal I. Antonescu: Ce rol are dl. Minescu? 
Ai avut diferende cu Transnistria? 
Gb. Minescu: Nu. 
Mareşal I. Antonescu: Ai ceva de zis contra, dle Alexianu? 
Gh. Alexianu: Nu. 
G-ral V. Cusen: Este apoi secretarul general de la Ministerul Annatei, g-ralul 

Cameniţă, pentru chestiunile referitoare la Annată, şi secretarul general Crăiniceanu, 
de la Ministerul Agriculturii. 

Mareşal I. Antonescu: Ai ceva de spus contra? 
Gh. Alexianu: Nu. 
S. Ghiolu: Această comisie avea destinaţia numai să examineze inventarul 

bunurilor trimise de Transnistria aici, nu pentru anchetă. N-ar avea căderea, şi nici n-ar 
putea s-o facă. 
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Mareşal I. Antonescu: Atunci cine s-o facă? 
AI. Neagu: Domnule Mareşal, problema conflictului cu Transnistria a plecat 

de la Finanţe, şi a fost ridicată de mine. 
Declar că niciodată - şi dvs. sunteţi cel dintâi martor în această chestiune -

niciodată n-am pus în discuţie probitatea d-lui guvernator Alexianu. M-a surprins 
adineauri ieşirea d-sale, fiindcă, din ce cunosc eu, nu s-a discutat niciodată între noi 
cinstea d-sale. 

Ceea ce s-a discutat, Domnule Mareşal, şi ceea ce sunt nevoit să afirm este 
politica financiară execrabilă care s-a dus de Transnistria, care a reprezentat în 
continuu o emoragie în bugetul Statului, pe care n-o puteam stăpâni decât cu acte 
negative. Niciodată n-am putut să ajung la aranjamente de ordine şi disciplină, aşa cum 
avem cu toate departamentele. 

A doua acuzaţie pe care am adus-o este că, adeseori, în rapoartele sale, dl. 
Alexianu tlcea o interpretare de cifre sau de fapte inexactă, care nu corespundea cu 
cele mai elementare cunoştinţe economice, şi care avea repercusiuni asupra vieţii 
economice a Statului, atât asupra finanţelor publice, cât şi asupra economiei naţionale. 

Afirm, însă, că niciodată n-a fost pusă probitatea d-sale în discuţie. 
Dacă s-a pus problema controlului, nu este ca o problemă de probitate a d-sale. 

Pentru a elimina orice dispoziţie legală românească, care permite controlul tuturor 
subalternilor, care trebuie să fie câteva sute - care au lucrat sub Domnia-sa, Domnia-sa 
a :tlcut un gest politic, îndepărtând controlul, şi ne-a împiedicat să controlăm 
funcţionarii, aşa cum sunt controlaţi cei de aici. 

Încă o dată - pentru a treia oară - repet: nu a fost pusă cinstea d-sale în joc. 
Comisia, dacă are ceva de cercetat, nu cred că are de cercetat cinstea d-lui Alexianu, 
care nici nu a fost pusă în discuţie. Poate să cerceteze, dacă credeţi util - după părerea 
mea n-ar mai fi util, după cele spuse de dvs. - modul cum s-a administrat Transnistria. 
Dacii mergem la alte sisteme de administraţie în viitor, nu văd câştigul, din punct de 
vedere politic şi din punctul de vedere românesc, să reluăm problema. 

Mareşal I. Antonescu: Credinţa mea este - şi am afirmat-o mai de mult - că 
dvs. nu aveţi dreptate. 

Dl. Alexianu a adus în economia românească foarte multe lucruri, şi a venit cu 
acestea la un moment dat, când aveam foarte mare nevoie să fim ajutaţi. 

Nu mai departe decât ieri sau alaltăieri, venind în automobil, de la Predeal, cu 
dl. Mihai Antonescu, şi-a adus aminte de tragicele clipe pe care le-am trăit în 1940 şi 
1941, când toată ziua şi toată noaptea eram asaltaţi de telegrame, venite din toate 
părţile, în care primarii şi prefecţii ne avertizau că nu au asigurată, pentru a doua zi, 
fabricarea pâinii necesare. Şi noi ne zbăteam aici, pentru a obţine cele necesare de unde 
puteam. Şi regiunea care ne-a venit cel mai mult în ajutor a fost Transnistria şi, în al 
doilea rând, Basarabia. Dacă nu tlceam toate operaţiile care s-au :tlcut în 1941, intram 
în iama anului 1941 şi în vara anului 1942, într-o criză economică, care (sic!) ar fi 
putut să aibă consecinţe sociale foarte mari şi poate şi politice. Dar cu disponibilităţile 
pe care le-am găsit în Basarabia, şi cu disponibilităţile mici pe care le-am găsit la 
început în Transnistria şi cu cele care au rezultat din munca românească acolo am putut 
să facem faţă la un moment economic foarte critic pentru ţara noastră. 
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Dar unde începe vina, este acolo că această administraţie nu a ţinut 
contabilitatea, aşa cum trebuia s-o ţină. 

În al doilea rând, această situaţie s-a agravat prin faptul că în loc să se caute să 
se înlăture toate aceste dificultăţi, printr-o înţelegere amicală şi colegială, am intrat în 
polemică unii cu alţii, şi am ajuns în starea în care ne găsim. 

Nu este bine ca într-un Stat, cei cari sunt înalţi demnitari să aibă astfel de 
raporturi şi să schimbe între ei astfel de rapoarte, ca cele care trec zilnic pe sub ochii 
mei, între Transnistria şi diferite departamente. 

Eu am trăit, datorită vieţii mele, destul de îndelungată, şi datorită tragediei pe 
care o trăiesc de când m-am născut, am trăit la Iaşi momente foarte tragice pentru 
guvernarea lui Ionel Brătianu. Ei bine, ceea ce se petrece astăzi, o stare de încordare 
între membrii Guvernului şi unii funcţionari de Stat, era atunci şi mai agravat, la Iaşi, şi 
situaţia era provocată de starea de război, de ameninţarea că vom pierde războiul şi 
suntem ameninţaţi de o criză, ceea ce a provocat o stare de spirit de aşa natură, încât 
toată lumea era enervată şi nu mai putea să-şi păstreze, cu calm, dreapta şi buna 
judecată. 

De aceea, vă rog să nu intrăm şi noi în acest grav proces, pentru că orice 
enervare şi orice ceartă aici, în Consiliul de Miniştri, care este creierul conducător al 
acestui neam, are repercusiuni profunde în jos, demoralizează întreaga ţară şi o face să 
piardă, cu drept cuvânt, întreaga încredere în guvernare. De aceea, mai ales cei cari 
guvernăm trebuie să fim strâns uniţi, ca să putem face faţă problemelor care ne stau în 
faţă, şi ne vor sta mult mai grav mâine. 

Aceasta este ceea ce am de spus. Măsura nu este în contra dlui Alexianu. Dar 
avem toată datoria ca dosarele acestea care s-au adunat, care se găsesc azi în Arhiva 
Statului, care conţin lucruri dureroase, şi din care se pot trage mâine concluzii şi mai 
dureroase pentru neamul întreg, să fie cercetate de cineva, care să arate că a fost o 
greşeală provocată de scripte. Realitatea este, însă, cu totul alta, şi pentru aceasta 
trebuie să numim pe cineva care să prezinte, şi în faţa noastră, şi în faţa ţării, şi în faţa 
Istoriei, garanţia de imparţialitatea şi de competinţa necesară. 

Pentru aceasta m-am oprit la o comisie, care să fie compusă dintr-o comisie a 
Curţii de Conturi. Nu poate nimeni să bănuiască, că (sic!) un preşedinte de la Curtea de 
Conturi, sau un referendar de la Curtea de Conturi va ţine socoteala, într-o chestiune, 
de părerea domnului Mareşal Antonescu, a dlui Neagu, sau a lui X sau a lui Y. Va ţine 
itdllma numai de conşliinJa i111 şi de lege. Şi dacă aceşti oameni vor spune ca nu este 
decât o chestiune de ordine de pus în scripte, că situaţia reală este unnătoarea - şi 

trebuie s-o cunoaştem şi pentru interesul nostru, ca să ştim pe ce bază stăm - atunci, 
pentru aceste dosare, care au luat proporţii imense, şi umplu mai multe camere, vom 
avea actele necesare, din care să se constate că totul a fost numai o chestiune de 
procedură, nu de fond. 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, dl. ministru Neagu afirma adineauri că nu 
este vorba de probitatea dlui Alexianu. 

Eu declar că după ce am auzit pe dl. g-ral Cusen punând problema de rudenie 
între unii membri ai comisiei şi funcţionarii dlui Alexianu, nu mai se poate evita 
această chestiune a demnităţii şi onoarei dlui Alexianu, fără ca noi înşine să fim acuzaţi 
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de laşitate. Cine este necinstit trebuie să tragă consecinţele necinstei; cine este om de 
onoare trebuie să fie respectat. 

Comisia aceasta trebuie să se ocupe şi de acest aspect al chestiunii. 
Ţiu la acest lucru, domnule Mareşal, şi pentru altă consideraţiune: purtăm în 

amintire experienţa unităţii naţionale şi trăim acuzaţia care a fost adusă guvernelor 
Unirii naţionale de la 1918, că au trimis în Basarabia şi în Bucovina ce a fost mai prost 
în administraţia noastră. 

În ministru de Externe şi în om, care a stat alături de dv. în ceasuri grele şi de 
răspundere mare, am datoria să vă cer, pentru răspunderea noastră şi pentru 
răspunderea în faţa Istoriei, ca şi acest capitol să fie lămurit din punct de vedere moral, 
pentru că Istoria va avea să judece dacă, bine sau rău am fficut primind ocupaţia 
Transnistriei; care au fost titlurile, din punct de vedere politic şi din punct de vedere 
economic, care, în faţa Istoriei, să dea sens ocupării Transnistriei, dincolo de teritoriul 
românesc şi de drepturile noastre. 

Pe de altă parte, nu e bine să se spună că, nu numai că n-am ţinut seama de 
riscurile de ordin istoric, trecând dincolo de Nistru, dar am primit să ne luăm 
răspunderea unei administraţii, care nici măcar principiul elementar de respect al 
civilizaţiei şi de administraţie ordonată n-a putut să-l îndeplinească. 

În al doilea rând, această comisiune trebuie să se ocupe de cercetarea 
Arhivelor Transnistriei. Repet ceea ce în conferinţa de la dv. am discutat: Transnistria 
va fi o problemă de la Conferinţa de Pace, orişicare ar fi rezultatul războiului. Rusia 
este o mare putere şi oricare ar fi rezultatul războiului, la Conferinţa de Pace va aduce 
în discuţie, aşa cum s-a adus şi la Verssailles şi la celelalte tratate, problema lichidării 
drepturilor şi intereselor legate de regimul războiului. 

Este necesar ca Arhiva Transnistriei să cuprindă absolut limpede şi 
necontestabil realităţi asupra administraţiei noastre în Transnistria. Ea trebuie să 
reprezinte, mai ales, toate sarcinile şi toate greutăţile întâmpinate de Statul Român, 
sumele cheltuite în investiţii, pentru punerea în funcţiune a întreprinderilor şi 
instituţiunilor de pe acest teritoriu, sumele cheltuite pentru activitatea culturală, dar şi 
sumele cheltuite pentru conservarea acestui teritoriu: cheltuielile militare fficute de 
trupele noastre, cheltuielile fficute pentru construcţii de şosele, pentru lucrări publice 
etc. Toate acestea să fie adunate împreună şi socotite ca tot atâtea contribuţii date de 
Statul Românesc dincolo de Nistru. 

Trebuie să examinăm toate aceste acte, pe baza concluziunilor la care va 
ajunge comisiunea. 

În sfârşit, în legătură cu prima problemă şi cu cea de a doua, trebuie să 
ajungem la o concluzie: sau Transnistria, cu sau ffiră bună administraţie, reprezintă o 
contribuţie şi un folos pentru Regat şi atunci are sens să păstrăm mai departe ocupaţia 
acestui teritoriu, sau dacă această provincie nu este decât o servitute economică şi 
militară şi, pe deasupra, şi o primejdie morală, prin greutatea unei administraţiuni, care 
nu poate să treacă dincolo de slăbiciunile omeneşti - dacă o asemenea afirmare va intra 
în constatările comisiei - să tragem toate consecinţele şi, domnule Mareşal, mai ales în 
ceasurile când germanii vor să folosească teritoriul Transnistriei şi să considere acest 
teritoriu supus legilor războiului - deci trebuie să intre, în primul rând, în conducere 
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germană- să tragem toate consecinţele şi să lăsăm teritoriul Transnistriei, pentru ca dv. 
să nu aveţi în faţă judecata Istoriei şi a oamenilor, impresia că aţi mers la un 
imperialism administrativ, care nu poate fi justificat în împrejurările de astăzi, chiar 
dacă în anii 1941 şi 1942, când împrejurările economice ne-au creat greutăţi aşa de 
mari, pe care nu trebuie să le uităm, Transnistria a reprezentat un rezervor, cu ajutorul 
căruia s-a ţinut liniştea, ordinea internă şi rezistenţa frontului intern. 

De aceea, eu propun ca, indiferent de concluziile pe care le va pune 
comisiunea, pentru administrarea tehnică a mandatului său, pentru constatarea gestiunii 
în sine, ca această comisiune să fie astfel alcătuită, încât să pună concluziuni, pentru 
religiunea dv. şi a noastră a tuturor, pentru trei puncte: condiţiunile de administrare 
până ieri, inclusiv elementul moral, constatările în această privinţă, apoi elementele 
administraţiei de astăzi, pentru ca din ele să putem trage concluzia asupra rosturilor de 
mâine şi raporturilor cu Transnistria. 

Mareşal I. Antonescu: În ceea ce priveşte răspunderile istorice asupra 
ocupaţiei Transnistriei, mi le iau toate, şi de ordin moral şi de ordin politic. De ordin 
politic, pentru că noi, conform dreptului ginţilor, aveam dreptul şi noi să administrăm 
anumite teritorii, la a căror cucerire a contribuit şi sângele românesc, cu atâta 
abundentă, în operaţiile militare, pe care le-am dus spre Est. 

1n ceea ce priveşte partea pur administrativă, răspund şi din acest punct de 
vedere în faţa Istoriei şi în faţa Conferinţei de Pace de mâine, pentru că, după cum am 
afirmat de mai multe ori în faţa dv. şi, public, în faţa Naţiei, în Transnistria s-a făcut 
una din cele mai civilizate administraţii, care s-a reuşit să se facă vreodată de vreun 
ocupant într-un război modem. 

Am flcut patru războaie şi într-unul din ele am avut ocazia să văd teritoriul din 
Ungaria, cuprins între fosta noastră frontieră românească şi Tisa, teritoriu care a fost 
organizat administrativ şi administrat milităreşte, tot pe baza principiilor, 
instrucţiunilor şi controlului perseverent făcut de mine. Şi totuşi, pot să vă spun astăzi 
că acolo am flcut o foarte bună administraţie, însă timpul nu ne-a permis s-o 
organizăm şi nici nu prezenta pentru noi importanţă acel teritoriu, aşa cum prezintă 
astăzi provincia dintre Nistru şi Bug. 

Şi astăzi în Transnistria, bazat pe experienţa pe care am căpătat-o atunci, am 
făcut o administraţie care, într-adevăr, poate fi calificată drept civilizată şi care este 
incomparabil superioară tuturor administraţiilor pe care vreun ocupant le-a făcut 
vreoclatA în Europa. 

Deci, din acest punct de vedere, dl Alexianu nu poate decât să merite toată 
recunoştinţa naţiunii, pentru că a făcut într-adevăr o administraţie superioară. Vă 
afirmă un om care nu vorbeşte după acte, ci din constatări făcute personal şi din 
inspecţii la faţa locului. Şi orişicine poate spune dacă sunt în stare să-mi dau seama că 
o administraţie este bună sau rea, dacă ea a făcut progrese sau este în regres faţă de 
trecut. 

Am afirmat în faţa Naţiei întregi că în Transnistria s-a făcut o administraţie 
superioară, care a dat posibilitatea populaţiei din această provincie să aibă mai bune 
gospodării şi să trăiască într-o mai mare libertate, în comparaţie cu viaţa pe care a dus-o 
şi cu regimul la care era supusă sub dominaţia bolşevică. 
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Deci, din acest punct de vedere, nu este nimic pus în discuţie. Ceea ce este pus 
în discuţie sunt raporturile intre Transnistria şi Vechiul Regat. Aceste raporturi au fost 
puse pe baze greşite. Aceasta este toată vina şi asupra acestui lucru trebuie să insistăm. 
Deci, dl Alexianu nu este vinovat de administraţia propriu-zisă a Transnistriei, ci este 
vinovat, dacă vina există - şi o vom constata prin comisiunea care va face cercetări-, 
de raporturile pe care a crezut că este bine să le stabilească între Vechiul Regat şi 
administraţia Transnistriei. Atât şi nimic mai mult. 

Domnilor, pentru că din motive pe care vi le-am arătat, situaţia este de aşa 
natură în Transnistria, încât nu mai putem ţine o administraţie civilă acolo - şi n-o mai 
putem ţine numai pentru aceste motive, pentru că dacă am putea s-o ţinem, tot dl 
Alexianu ar continua-o, iar comisiunea şi-ar face datoria, aşa cum o vom însărcina-, 
dar din cauză că acolo este o suprapunere a autorităţii militare germane cu 
administraţia guvernământului civil şi aceasta dă naştere la greutăţi şi pentru o 
autoritate şi pentru cealaltă, am hotărât să numesc ca continuator (sic!) al dlui Alexianu 
pe un general. 

Mă voi consulta şi astăzi şi voi decide definitiv cine va avea rolul să continue 
administraţia Transnistriei, până la lichidarea ei într-un fel sau altul. 

De ce, până la lichidare? Stau pe aceleaşi baze pe care stă şi dl Mihai 
Antonescu, în expunerea pe care a făcut-o adineauri: Transnistria dacă este o sarcină, şi 
politică, şi economică, şi morală pentru Neamul Românesc, n-avem nici un avantaj ca 
să continuăm să o administrăm. Pe de altă parte, nu putem să lichidăm Transnistria 
dintr-odată, ci în mod succesiv. Avem investiţii făcute, avem producţia de anul trecut, 
pe care n-am ridicat-o încă. A lichida administraţia Transnistriei şi a o trece în mâna 
germanilor înseamnă să mărim paguba eventuală, pe care a suportat-o Neamul 
Românesc, de pe urma administrării acestei provincii. Deci trebuie să punem în grija 
dlui Alexianu şi sarcina să lichideze această problemă, în cazul când situaţia frontului 
se va agrava. 

Când frontul german va veni pe Bug, chiar cu aceste operaţiuni de lichidare, 
eu renunţ la administraţia Transnistriei, pentru că suprapunerea autorităţii militare 
germane deasupra Guvernământului civil va da naştere la conflicte şi mai mari, pe care 
trebuie să le evităm. 

Deci, acesta este punctul de vedere în ceea ce priveşte administraţia 
Transnistriei: dacă frontul rămâne unde este, situaţia poate să continue. Din haosul pe 
care l-a creat înaintarea ruşilor către Bug, trebuie să ieşim printr-o bună administrare. 

Rămâne chestiunea bunurilor aduse de d-ta, dle Alexianu, în ţară. Nu ştim 
precis care este situaţia acestor bunuri. E bine să se precizeze numărul şi cantitatea lor 
şi apoi să vedem care este situaţia reală, cât ne costă administraţia acestor bunuri şi 
dacă ele produc excedente sau provoacă deficite în administraţia Statului. 

Ai adus, d-ta, dle Alexianu, multe bunuri industriale, agricole şi produse. 
Acestea sunt cele trei categorii de bunuri pe care le-ai adus în ţară. 

Alimentele să fie trecute în consum sau să fie date la export, este atribuţia 
Delegaţiei Economice. 

Bunurile industriale, fabricile, a căror evidenţă o am aici, să fie cercetate şi 
studiate la Ministerul Economiei Naţionale, ca să vedem ce facem cu ele; complectăm 
cu ele utilajul fabricilor existente sau construim întreprinderi noi. Sunt o serie de 
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probleme care trebuiesc examinate, ca să vedem dacă pentru industria noastră de război 
avem nevoie să ne complectăm instalaţiile acum în funcţiune sau creăm întreprinderi 
noi pentru sporirea producţiei. 

Sunt apoi bunuri agricole şi anexe ale lor. Vine primăvara, timpul de lucru, şi 
nu putem ţine instrumentele şi maşinile agricole nefolosite, ca să se mai întâmple ce s-a 
întâmplat. Timpul este foarte scurt şi trebuie să hotărâm ce facem cu ele: le dăm 
gospodăriilor comunale, pentru ca ele să le întrebuinţeze sau facem centre de 
motocultura, şi în cazul acesta trebuie să avem grijă de conducere, finanţare, gestiune şi 
aşa mai departe. Sunt probleme care trebuiesc examinate cu cea mai mare atenţie. 

Mai este apoi personalul, pe care dl Alexianu I-a adus în ţară şi care nu trebuie 
lăsat în vânt. Totul trebuie făcut în cea mai perfectă ordine, pentru ca din chestiuni de 
formă să nu rezulte probleme de fond grave pentru situaţiunea ţării noastre. 

Toate aceste chestiuni vă rog să le luaţi în cercetare cu dl Alexianu. Dacă aveţi 
o formă juridică, adoptaţi-o, pentru că pe aceea, pe care a propus-o dl Alexianu, n-am 
admis-o, în aşa fel ca domnia-sa să-şi continue mai departe administraţia, sau o altă 
formă juridică, care (sic!) trebuie găsită. 

în orişice caz, vedeţi să nu ne surprindă primăvara şi vara cu aceste articole 
aduse din Transnistria, lăsate în părăsire, fiindcă atunci fiecare se va duce şi va lua ce 
va vrea, distrugându-se în acest fel o bogăţie, de care vom avea nevoie mâine. 

Acestea sunt cele ce aveam de spus în ce priveşte Transnistria. 
G-ral V. Cusen: Domnule Mareşal, D-voastră aţi aprobat înfiinţarea unui 

organ central, lucrând pe lângă Consiliul Interministerial, cu misiunea de a hotărî în 
privinţa evacuării, conservării şi valorificării bunurilor. 

În raportul meu secret, eu v-am propus instituirea unei comisii, stabilindu-i 
atribuţiile. Pe lângă această comisie va trebui să lucreze un serviciu, constituit prin 
detaşări de funcţionari, care să arate cine a dispus trimiterea, sub ce titlu, şi totodată să 
stabilească existenţa bunurilor, constatând la faţa locului atât cantităţile, cât şi 
condiţiile de conservare. Această comisie să aibă îndatorirea de a face evaluarea, pentru 
punerea în valoare a bunurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Am înţeles. 
Dar nu se pot administra bunuri, a căror valoare reprezintă, poate, câteva 

miliarde, de o comisie. Trebuie să găsim, deci, o formulă şi în această chestiune. 
Comisia va stabili valoarea acestor bunuri, ce destinaţie trebuie să le dăm, sub 

ce forma. însa administrarea şi utilizarea lor nu se poate face prin co111blc:, cad 
producem o confuzie nemaipomenită. 

G-ral V. Cusen: Aceasta o discutăm astăzi, la ora 5. 
A. Constantinescu: Dvs. aţi constituit o comisie, ale cărei atribuţii este vorba 

să fie extinse faţă de primele ei îndatoriri. 
S. Ghiolu: Este altă comisie. 
Mareşal I. Antonescu: Am terminat cu aceasta. 
Gh. Alexianu: Domnule Mareşal, v-aş ruga un lucru. Eu am avut până acum 

gradul de ministru. Înţeleg să fiu examinat, potrivit legii, de consilieri de la Curtea de 
Casaţie. De aceea, vă rog să instituiţi o comisie de la Curtea de Casaţie, care să verifice 
gestiunea. 
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În al doilea rând, ţine de datoria mea să vă aduc toate mulţumirile şi 
recunoştinţa pentru modul cum m-aţi ajutat, timp de doi ani şi jumătate, ca să duc 
sarcina administraţiei în Transnistria. Cu toate greutăţile timpului, opera care s-a flcut 
acolo, nu de mine personal, ci din îndemnul, grija şi dragostea dvs. pentru Transnistria, 
va rămâne o operă cu care se va mândri ţara ( dl. Gh. Alexianu părăseşte sala de 
Consiliu). 

Mareşal I. Antonescu: Trec la chestiunea evacuării Nordului Basarabiei şi 
Bucovinei. 

Aş vrea să aud pe dl. g-ral Dragalina, care este situaţia în Bucovina, şi pe plan 
politic şi pe plan moral şi pe plan economic. 

G-ral C. Dragalina: Domnule Mareşal, din punct de vedere moral, voi vorbi 
la sfărşit, fiindcă a fost o panică formidabilă. 

După instrucţiunile speciale ale Marelui Stat Major, în ce priveşte evacuarea 
persoanelor, provincia nu trebuie să se golească de populaţie, cu excepţia elementelor 
armatei şi a acelor persoane cari ar fi compromise în faţa sovietelor. Aceasta se putea 
referi la români, sau la români şi ucraineni. 

Pe această bază s-au întocmit lucrările. Au rezultat cca I 00.000 persoane, din 
care 13.000 funcţionari. Prin urmare, ar trebui să plece cca 87.000 bucovineni. Aceasta 
reprezintă un procent de I 0%. 

Mareşal I. Antonescu: Am înţeles problema. 
În privinţa evacuării, nu ştiu dacă Statul Major a dat astfel de instrucţiuni; dar 

dacă le-a dat, sunt contrare principiilor puse. 
În ce priveşte evacuarea populaţiei, noi trebuie să urmărim un principiu, care 

are la bază un interes superior al Neamului Românesc. Dacă în aceste provincii, care 
din cauz.a fluctuaţiilor luptelor între popoare trec periodic dintr-o mână în alta, la 
fiecare fluctuaţie evacuăm elementul românesc de aici - şi am arătat în ordinul de zi 
către ostaşi că în 120 de ani noi am fost călcaţi de 5 ori de ruşi, şi administraţi ori 
dominaţi de 3-4 ori -, dacă de câte ori eram ameninţaţi cu invazia, populaţia româ
nească pleca, am fi rezolvat problema în dezavantajul nostru şi avantajul ocupantului, 
căci n-am fi putut să ne mai valorificăm niciodată drepturile noastre etnice şi istorice 
asupra acestor provincii. 

Deci, nici prin gând nu-mi trece aceasta. Găsesc că s-a flcut foarte rău ce s-a 
flcut în Ardealul de Nord, şi eu nu pot repeta această greşeală, ca să evacuez masiv 
populaţia din aceste regiuni. 

Suntem în stare de război. Este o situaţie critică pentru toate popoarele 
Europei. Dar cea mai critică situaţie o are fiecare element al acestei naţii, care se 
găseşte pe front: el riscă, de dimineaţă până seara, să-şi piardă viaţa. 

După cum soldatul consimte să-şi sacrifice viaţa, pentru ca alţii s-o trăiască pe 
a lor, tot aşa locuitorii acestor provincii, condamnate să fie călcate de ocupaţia străină, 
trebuie să-şi ia riscul vieţii lor, ca să asigure continuitatea vieţii Neamului Românesc. 

Deci noi nu trebuie să ne gândim să facem o evacuare masivă a populaţiei 
româneşti. 

Vom scoate din Bucovina, după cum vom scoate şi din Basarabia, dacă 
nenorocirea va veni peste noi, şi vom scoate şi din Moldova, însă numai ce este strict 
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necesar, căci nu se poate ca Neamul Românesc să piară. A fost ocupat şi altă dată, şi de 
mai mulţi, şi cu toate acestea Neamul Românesc s-a salvat, pentru că a continuat să se 
lupte unde se găsea. Fiecare este dator să rămână pe loc, să asigure continuitatea vieţii 
Neamului Românesc. Deci şi din elite, şi din populaţie trebuie să rămână acolo, şi 
trebuie să-i convingem. Sigur că vor cădea în faţa călăilor ruşi, din aceştia, mai ales din 
burghezie. Dar nu putem lăsa ţărănimea fără elemente de conducere. 

în Ardeal, tot ce a fost intelectual, elită, falsă sau adevărată, a plecat, şi astăzi 
populaţia din Ardealul de Nord este lipsită de apărare. Din această cauză suferim 
consecinţele tragice pe care le suferim, fiindcă suferim alături de suferinţa lor. 

Să nu repetăm greşeala din Ardeal. N-am ezitat să spun dlui Maniu în faţă, că 
de la dumnealui, până la învăţătorul şi preotul din sat, toţi aveau datoria să rămână 
acolo, nu să fugii la Bucureşti. Din această cauză ungurii au fiicut şi fac ceea ce fac. 

Deci nu vom evacua din Bucovina şi Basarabia decât elementele tinere -
aceasta este ceea ce am spus şi dlui g-ral Şteflea -, care sunt capabile de luptă, clici 
dacă îi lăsăm acolo, vor fi biigaţi de bolşevici în luptă; precum şi elementele din 
administraţie, care nu pot să riimână. Dar cei din mica administraţie, învăţătorii, preoţii, 
trebuie sii-i convingem, prin propagandă şi prin acţiunea dvs., să rămână pe loc. 

Nu putem goli aceste ţinuturi străbune moldoveneşti de românii noştri, pentru 
că vor fi imediat ocupate de elitre ucraineni, ruşi, polonezi şi alte naţiuni, şi nu vom mai 
putea sii ne întoarcem acolo, de unde plecăm odată pentru totdeauna. 

De aceea, am fost indignat când am citit propunerea dlui Manoilescu, în nişte 
acte date dlui Mihai Antonescu ieri, care avea aceeaşi idee, a schimbului de populaţie: 
schimbarea a 2.000.000 români, faţă de 3-400.000 unguri. Nu se poate să admitem 
aceasta. 

Schimb de populaţii pe o scară foarte redusă putem să admitem, dar să luăm 
masiv românii noştri din alte ţinuturi, şi să-i aducem aici, pentru ca minoritarii, cari 
sunt în adeviir minoritari în ţinuturile noastre, să aibă beneficiul unor terenuri care 
constituie leagănul Neamului Românesc, şi toată istoria noastră să rămână acolo, 
aceasta nu putem să subscriem. Regimul acesta se înscrie în fals contra acestui lucru. 

În ce priveşte minoritarii şi evreii, n-am putut să controlez. D-ta vei spune 
dacă este exact că ţi-ai luat angajamentul să evacuezi 5.000 evrei în Vechiul Regat. 

M. Antonescu: Pot să spun eu că nu. Domnul acela a comunicat într-o 
scrisoare că este informat că dl. guvernator ar putea consimţi. 

M•l"Of•I I. Antone•eu: Domnule g-ral Dragalina, indiferent ce Al vorbit d-tA 
cu acesta, eu nu pot să accept să primesc nici un evreu, de nicăieri de pe pământ, în 
Ţara Românească, atunci când nu pot să primesc români. 

Evacuăm numai români, şi numai în baza principiilor puse adineauri. Dacă ar 
rămâne încă loc, m-aş gândi şi la aceştia, nu să-i fixez definitiv, dar să fie trecuţi, într-un 
timp foarte scurt, în afara graniţelor noastre. Dar să aducem toţi evreii din Transnistria, 
după cum comunitatea evreiască a avut îndrăzneala s-o ceară, când eu nu pot aduce din 
Transnistria pe transnistrieni, ar însemna că nu poate să existe o crimă mai mare faţă de 
istoria neamului. Dacă nu pot aduce pe transnistrieni, nu pot aduce nici un evreu, după 
cum nu pot să aduc nici pe românii din Bucovina, nici pe cei cari intră în cadrul liniilor 
generale arătate, căci am produce haos, cu atât mai mult nu pot să aduc evrei sau 
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ucraineni. Fiindcă ceea ce am spus pentru evrei, este şi pentru ucraineni. N-are ce căuta 
în Ţara Românească nici un ucrainean din Bucovina. Nu evacuăm decât români, şi 
numai cei cari nu sunt indispensabili să rămână acolo. Atât şi nimic mai mult. 

G-ral I. Şteflea: Exact acelaşi lucru a fost spus în instrucţiunile Marelui Stat 
Major în ce priveşte populaţia: este în interesul neamului să nu se golească aceste 
teritorii de populaţia românească existentă, exceptând elementele armatei, şi cazurile 
speciale, prevăzute de instrucţiunile de faţă. 

Mareşal I. Antonescu: De aceea, mă îndoiesc că trebuie să aducem din 
Bucovina 87.000. 

G-ral C. Dragalina: Tocmai baz.at pe această consideraţie, am fixat acest număr. 
Populaţia totală este 1.100.000. 
Mareşal I. Antonescu: Câţi ucraineni sunt? 
G-ral C. Dragalina: Circa 350.000. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, rămân 800.000 români. Din aceşti 800.000, 

câţi vrei să aduci d-ta? 
G-ral C. Dragalina: Până acum n-am aplicat decât instrucţiunile date. 
Dacă îmi permiţi, dorinţa celor de acolo este următoarea: marea majoritate a 

românilor, nu numai că vor să plece, dar şi-au făcut căruţele, şi-au luat alimente şi sunt 
gata de drum. 60-70% din ucraineni au vrut să-şi lege soarta de aceea a românilor. Unii 
dintre ei, şi am aici adresa unui şef ucrainean, au cerut să lupte pentru apărarea 
Bucovinei, alături de români. 

Mareşal I. Antonescu: Unul poate să fie foarte sincer. 
G-ral C. Dragalina: Evreii, bineînţeles, vor toţi să vină. Au teamă, poate nu 

atât de invazia rusă, cât de regimul tranzitoriu german. 
În privinţa celor 5.000 n-am făcut nici o promisiune, dar în adevăr am primit 

pe şeful lor la mine, care a spus: ,.Un minimum - şi cifra coincide, cca 5.000 -
reprezentând pe foştii ofiţeri, foştii magistraţi, foştii funcţionari de Poliţie, şi cei cari au 
avut prea mari legături cu Statul Român, deci cari ar putea trage consecinţe, ar putea fi 
evacuaţi". 

Ei au raţionamentul aşa: numai cei din Transnistria pot fi agreaţi de ruşi. 
Ceilalţi, cari au rămas sub aripa românească, însemnează că au fost favorabili 
regimului românesc. 

Dar promisiune nici nu puteam da. 
M. Antonescu: Nici nu a afirmat că aţi făcut promisiune. Aducea la cunoştinţă 

că s-a discutat chestiunea. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, nici ucraineni, nici evrei. 
G-ral C. Dragalina: Am înţeles. 
Mareşal I. Antonescu: În ce priveşte starea de spirit a populaţiei, datoria d-tale 

şi a întregei administraţii este să faceţi propagandă, să stăruiţi şi să luptaţi chiar, pentru 
ca această populaţie să vină la realitate. 

Unde să vină în Ţara Românească? Acum sunt speriaţi, şi de aceea vor să vină 
toţi; dar nu vor pleca. Presupun, ·însă, că vin 2-300.000. Vin şi din Basarabia 2-300.000. 
Fac 600.000 români. Vor veni şi din Transnistria 10-15.000. Unde punem noi toată 
această lume? 
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D-ta ştii tot aşa de bine, ca şi mine, că Franţa a pierdut războiul, în 1940, 
datorită exodului populaţiei din Belgia şi Nord-Estul Franţei. Aceasta a provocat dezor
dinea operativă şi Comandamentul n-a mai putut să domine situaţia. De această situaţie 
a profitat Comandamentul German; trupele germane au pătruns printre coloanele de 
refugiaţi, au înaintat până la Somme, şi de acolo a venit catastrofa militară franceză. 

Să nu cădem în aceeaşi greşeală. De altfel, nu avem nici posibilitatea de 
cazare, nici de hrănire, a acestor mulţimi, care vor pune fel de fel de probleme pentru 
Neamul Românesc. Dar cea mai mare problemă pe care o vor pune este că nu vom mai 
avea dreptul să revendicăm această Bucovină mâine; căci nimeni dintre noi nu poate să 
creadă că istoria Europei s-a terminat cu acest război. 

Au fost mulţi naivi, şi dintre guvernanţii, şi dintre cetăţenii acestei ţări, ca şi de 
peste tot globul, care au crezut că o dată cu războiul trecut s-au terminat războaiele. Nu 
au trecut decât câţiva ani, şi între statele mici au început fel de fel de lupte, care au 
culminat cu acest conflict mondial, la a cărei tragedie asistăm zilnic. Nu se va scrie 
ultima pagină a istoriei Neamului Românesc, chiar dacă pierdem acest război. 

N-am convingerea că-l pierdem, căci fac parte din generaţia de luptători, care 
luptă până la ultima clipă a vieţii, cu credinţa că trebuie să învingă. Şi nu se poate să nu 
învingem, dacă pierdem această credinţă în victorie, suntem de la început învinşi. 

Eu sunt luptător, şi vă cer şi dv. să fiţi luptători, şi în această direcţie şi cu 
acest sentiment să activaţi. 

G-ral C. Dragalina: Vom căuta să-i convingem, să le demonstrăm. Însă 
Bucovina de Nord are experienţa de data trecută, când ruşii, într-o regiune, din 5.000 
persoane au omorât 500 şi au deportat 1.000. 

Evident că la apropierea frontului sunt foarte speriaţi şi nu ştiu dacă, venind 
ziua aceasta fatală, nu vor pleca toţi, pe drumul Siretului, în jos. 

Dacă s-ar putea, să se retuşeze câteva cifre, la soluţia minimă a Statului Major. 
De exemplu, în ce priveşte femeile, este suficient să se aplice regimul german. Germa
nii au luat toate femeile din Rusia ocupată, nu pentru a le sancţiona, dar le-au dus în 
Germania pentru a le pune în fabrici să muncească, sau pentru sporirea rasei germane. 

Mareşal I. Antonescu: Nu cred eu că germanii vor să-şi aducă slavi în 
Germania, şi să se slavizeze. 

G-ral C. Dragallna: Este o situaţie de fapt. 
Germanii nu vor să lase surse de oameni prea multe. Ruşii ar putea să 

întrebuinţeze pe românii noştri din punct de vedere militar, în fabrici, la lucrdri, şi chi,u 
şi în annată. 

S-ar putea pune chestiunea că, eventual, ar putea fi un plebiscit, ca plebiscitul 
din 1918, din Silezia şi Renania, care s-a făcut şi cu oameni cari nu erau de acolo. 

Mareşal I. Antonescu: Să nu ne bazăm viaţa Neamului Românesc pe 
plebiscitul neamului ucrainean şi evreiesc. 

G-ral C. Dragallna: Cred că din punct de vedere pur militar, rămânerea lor 
acolo ar fi numai la început. Dar după ce trece valul frontului după ei, nu ştiu dacă mai 
rămân mulţi. 

Sunt puţini şi românii, şi ucrainenii care vor să rămână. Sunt cei mai săraci, 
mai bătrâni, şi legaţi de case, mai ales în Bucovina care a fost ocupată de ruşi. Nu mai 
ştiu cum să-i potolim pe aceştia, căci toţi vor să plece. 
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Prin urmare, partea de execuţie a acestui ordin va întâmpina dificultăţi. 
Mareşal I. Antonescu: În Basarabia eşte aceeaşi situaţie? 
G-ral O. Stavrat: Nu. · 
G-ral C. Dragalina: Se credea că ucrainenii sunt ruşi, sunt bolşevicţ, sunt 

terorişti. Marea lor masă s-a realipit, însă, la soarta românească. Chiar bucovinenii 
aveau credinţa aceasta, pentru că între bucovineni şi ucraineni, în Bucovina Austriacă, 
a fost o ură veche, pe care românii înţelegeau s-o menţină. Dar poate că ucrainenii şi 
Ucraina de mâine vor merita atenţia unui vecin. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă se face Ucraina de mâine, ucrainenii din 
Bucovina la cine se raliază? 

G-ral C. Dragalina: La Ucraina. Dar între ucraineni şi ruşi este deosebire. În 
1922, ucrainenii au votat alipirea întregei Ucraini la România. 

Domnule Mareşal, tot în această privinţă ei spun: ,,Să se lase industriile, 
fiindcă degarnisirea Bucovinei de industrii ar însemna punerea ei pe drumul sărăciei". 

Aş vorbi de a doua chestiune de principiu: ce lăsăm acolo? 
Lăsăm populaţia, dar cred că este bine să lăsăm şi un minimum de existenţă. 

Am văzut satele din Rusia. Oamenii trăiau, fiindcă aveau ascuns grâu şi porumb. 
Locuitorii de la oraşe erau muribunzi; cutreierau câmpurile ca să găsească 1-2 cartofi. 

Aş ruga să binevoiţi a stabili cât trebuie să lăsăm acestei populaţii, zahăr, grâu, 
porumb, pe care să-i obligăm să le depoziteze în gropile care le vor face sau în pivniţe. 

Mareşal I. Antonescu: Cât mai multe cantităţi, pentru asigurarea lor până la 
recolta viitoare, plus sămânţa. 

G-ral C. Dragalina: Sunt unii săraci, cari nu pot cumpăra. Trebuie să 
intervină Statul. Sunt unii cari nu pricep sau nu vor să priceapă. De aceea îi vom 
constrânge. 

Avem grijă mai mult de orăşeni, fiindcă aceştia sunt candidaţi la foame într-o 
ocupaţie. 

Mareşal I. Antonescu: În această privinţă Statul Major are deja instrucţiuni 
de la mine, cAci administraţia nu se retrage decât o dată cu frontul, şi depozitele care 
rămân acolo se împart înainte, la populaţie. Nu se dă foc. Depozitele militare sau ale 
Economiei Naţionale se împart la populaţie, în mod proporţional, bineînţeles, şi la 
oraşe şi la sate, însă mai mult la oraşe. 

I. Marian: Sunt foarte mari cantităţi de cartofi, care ar putea să asigure hrana 
oraşelor. 

Mareşal I. Antonescu: Ai văzut principiul, dle g-ral Dragalina: lăsăm 
populaţiei hrana asigurată. 

Încă o dată: noi nu discutăm acum decât elementele problemei. Aceasta nu 
înseamnă, însă, că mergem la execuţie. Nu luăm de la această populaţie decât ceea ce 
credem că are surplus; dar trebuie să aibă hrana asigurată, cel puţin până la recolta 
viitoare, plus sămânţa, pentru ca viaţa să-şi poată continua cursul <ei>3 normal. 

G-ral C. Dragalina: În ce priveşte vitele, Bucovina are foarte multe; şi decât 
să fie evacuat surplusul, care ar putea avea o soartă tristă din cauza frigului, mai bine să 
le vindem. Primăria Capitalei a trimis un număr mare de achizitori. Am pus locuitorii la 

3 În text: lor. 

67 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



adăpost, ca să nu vândă pe preţuri mici. Dar ar trebui f!cute cumpărături cât mai masiv 
de vite. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta să se facă. Dar nu aducem vitele pe jos, ca să 
le omorâm, ci în limita posibilităţii transportului pe Calea Ferată. 

Şi în Basarabia să se facă la fel; să puneţi populaţia la adăpost contra 
speculanţilor. Nu au voie să cumpere, speculând populaţia. 

Primul lucru, trebuie să calmaţi această populaţie. De altfel am intenţia să vin 
şi eu în Bucovina, pentru aceasta. Nu înseamnă că toate aceste pregătiri ne vor duce şi 
la situaţia tragică de a trece la execuţie. Totuşi, sunt anumite lucruri pe care trebuie sA 
le facem. 

G-ral C. Dragallna: În ce priveşte industria, cea mai puternică este Industria 
lemnului; dar sunt şi alte numeroase industrii. 

Mareşal I. Antonescu: Principiul pe care l-am pus în această privinţă este 
următorul: nu se evacuează, ca industrie, decât ce este indispensabil industriei româ
neşti, pentru complectarea industriei din restul ţării, şi în special complectarea 
industriei de război. Tot ce nu este absolut necesar Ţării Româneşti nu evacuăm de 
acolo; cu toate că toate dispoziţiile acestea nu vor avea nici un efect practic, deoarece 
aceste industrii vor fi distruse de ocupant, sau când această provincie va fi transfonnată 
în teatru de operaţiuni. 

Practic ar fi deci să luăm de acolo. Însă pentru împăcarea conştiinţei noastre, 
ca să nu spunem că am creat o situaţie nenorocită, lăsăm. N-am, însă, nici o siguranţii 
că fiind lăsat acolo, va rămâne la dispoziţia populaţiei. Noi, însă, nu luăm decât 
industria indispenabilă nouă aici. 

Luăm, într-o măsuri foarte mare, tot ce este materie primă, din ceea ce îmi 
lipseşte, de exemplu, textile. Să degarnisim toate magazinele, căci sunt foarte bine 
asortate, şi au făcut şi depozite mari, ca să speculeze la plusvalută. În Bucovina trebuie 
să se glisească depozite mari de flanele, ciorapi etc., căci aceste industrii, create după 
reluarea Bucovinei, şi sub efectul legilor de românizare, s-au îmbogăţit peste noapte, 
cum este cazul lui Noveanu şi al celorlalţi. 

G-ral C. Dragalina: Sunt mulţi cari au f!cut 3-400 milioane exact într-o 
noapte, vânzând materii prime, şi toţi au tendinţa de a deveni proprietarii acestor 
industrii. Cred că lucrul trebuie înlătwat, pentru că este un val de nemulţwnire, şi cred 
că n-ar fi moral să reediteze încă o dată chestiunea acestor beneficii. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o chestiune pe care s-o discuţi cu dl. g-ral 
Dobre şi cu dl Ghiolu. 

G-ral C. Dragalina: Dl g-ral Dobre este absolut de acord. 
Mareşal I. Antonescu: Cunosc, în parte, chestiunea. 
Aceştia au speculat la maximum. Dar nu sunt ei de vină, cât noi, că n-am fost 

în stare să punem capăt acestei febre. 
G-ral C. Dragalina: În privinţa industriilor, dacă ar fi să se demonteze şi să se 

remonteze instalaţiile în alte părţi ale ţării, ar însemna ca producţia să se întrerupă doi 
ani de zile. 

Mareşal I. Antonescu: În această privinţă, intrăm în principiul stabilit. 
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G-ral C. Dragalina: De altfel, problema industriilor mai are şi alte aspecte: de 
proprietate, de ordin bănesc şi aşa mai departe; şi toate aceste aspecte duc la părerea că 
industriile trebuiesc cât mai puţin evacuate. 

Mareşal I. Antonescu: Bine. 
G-ral C. Dragalina: În momentul acesta este un şomaj foarte pronunţat în 

Bucovina. 
Mareşal I. Antonescu: Fabricile care se demontează şi se ridică din Bucovina 

se aduc o dată cu lucrătorii lor. 
S. Ghiolu: Cu specialiştii. 
G-ral C. Dragallna: Specialiştii sunt ucraineni. Îi evacuăm pe ei şi lăsăm pe 

români? 
Mareşal I. Antonescu: Domnule Ghiolu, ţineţi, vă rog, seama de ceea ce 

spune dl g-ral Dragalina; să nu ajungeţi în această situaţie. Luaţi-i pe toţi. 
G-ral C. Dragalina: Creditul a sistat complectarnente şi a lăsat fabricile şi 

magazinele pe uscat. Magazinele nu mai au alte mărfuri decât cele din vitrine. 
Industriile, neputând face investiţii, stagnează şi ele. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, chestiunea este destul de importantă şi, 
fiindcă ora este înaintată, rămânem în continuare pentru mâine, mai ales că am foarte 
multe de spus în privinţa organizării evacuărilor. 

În cursul zilei de astăzi, însă, vă rog să-mi propuneţi soluţii concrete în ceea ce 
priveşte organizarea administraţiei Transnistriei şi organizarea administraţiei bunurilor 
aduse aici de peste Nistru. Vă rog să fixaţi nu numai principiile de bază, ci şi organele 
care să îndeplinească aceste însărcinări, fiindcă eu n-am persoanele de care este nevoie. 

Să vedem pe cine însărcinăm să ia de la dl Alexianu continuarea administrării 
bunurilor de aici. Trebuie consultat şi dl Marian, fiindcă este vorba de foarte multe 
bunuri cu caracter agricol. 

Al. Neagu: Vom discuta după-masă la Delegaţia Economică. 
Mareşal I. Antonescu: Da, bine. 
Şedinţa se ridică la ora 14,5. 

Stenografi: D. Fierăscu şi N. Dumitrescu 

.... 
D.A.N.l.C..fond P.C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 223 (fost 222)/1944.f 76-152 
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3. 1944 ianuarie 27. Se discută despre evacuarea populaţiei, hrana 
necesară populaţiei care rămâne şi întreprinderile industriale ce trebuie 
lăsate în.funcţiune, dacă va.fi nevoie să.fie părăsite Basarabia şi Bucovina. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI CU GUVERNATORII 

de joi, 27 ianuarie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 11, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă dnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de Miniş
tri; prof. Ioan Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-ral Dumitru Popescu, minis
trul Afacerilor Interne; prof. dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocroti
rilor Sociale; g-ral Constantin Pantazi, ministrul Apărării Naţionale; g-ral Gheorghe 
Dobre, ministrul Înzestrării Armatei; Ion Marinescu, ministrul Justiţiei; Al. Neagu, 
ministrul Finanţelor; Ion Marian, ministrul Agriculturii şi Domeniilor; C. Atta 
Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral Ilie Şteflea, 
şeful Marelui Stat Major; Ion D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. 
Jlenescu, subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Finanţelor; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; prof. Al. 
Marcu, subsecretar de Stat al Propagandei; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al 
Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral Nicolae Şova, subsecretar de Stat al Marinei; 
g-ral Arbore Ion, subsecretar de Stat al Aprovizionării; Ovidiu Vlădescu, subsecretar 
de Stat al Românizării; M. Gr. Romaşcanu, comisar general al Preţurilor; g-ral 
Olimpiu Stavrat, guvernatorul Basarabiei; g-ral Corneliu Dragalina, guvernatorul 
Bucovinei; Gh. Mlnescu, director general al I.N.C.0.0.P.-ului; prof. S. Mlnulll, 
director general al Institutului de Statistică; g-ral V. Cusen, consilier tehnic; Costin 
Stolcescu, administrator delegat la B.N.R.; g-ral S. Mardare, subşef al M.St.M.; col. 
Gh. Moslu; I. AI. Rldulescu, secretar general al Preşedinţiei Consiliului de Miniştri; 
col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar al Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, continuăm discuţiunile începute în şedinţa 
de ieri. 

În ,edinfA precedentA am vorbit despre chestiunea evacuării populaţiei, despre 
hrana care trebuie lăsată acestei populaţii şi despre întreprinderile industriale care 
trebuiesc lăsate în stare de funcţiune. 

În privinţa evacuării populaţiei am stabilit principiul că nu trebuie să golim 
ţinuturile româneşti de români, nici de ţărani, nici de muncitori şi nici chiar de 
intelectuali. În special intelectualii au datoria de a rămâne, pentru că turma nu poate 
ramâne fMă păstor, căci atunci se pierde. Trebuie să rămână cineva care să apere viaţa 
populaţiei româneşti şi interesele ei şi să asigure continuarea muncii româneşti. 

Noi vom încerca să facem totul, şi vom vedea în ce măsură vom reuşi, aceasta, 
bineînţeles, dacă tragedia va face să ducem lupta pe teritoriul nostru, pentru apărarea 
neamului. 
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În ce priveşte industria, rămâne pe loc absolut tot ce nu este necesar să 
transportăm în Vest. Această industrie trebuie să continue să funcţioneze. 

Se înţelege însă că tot ce poate fi folosit de inamic, ca să continue lupta 
împotriva noastră, nu trebuie lăsat acolo. 

G-ral Gh. Dobre: Sau se evacuează, sau se va distruge. 
Mareşal I. Antonescu: Desigur, dacă nu distrugem noi, va fi distrus de 

trupele în retragere. 
În ce priveşte hrana populaţiei, trebuie să asigurăm populaţiei hrana cel puţin 

până la viitoarea recoltă, şi chiar peste aceasta. 
De asemeni, trebuie să ajutăm populaţia acolo unde va fi nevoie. Sunt regiuni 

sărace, deficitare în ce priveşte recolta; aici va trebui să le trimitem hrană. 
Ceea ce vorbesc acum pentru Bucovina este valabil pentru toate celelalte 

regiuni. Toţi trebuiesc ajutaţi deopotrivă. Acestea sunt cele trei probleme, pe care le-am 
dezbătut în şedinţa de ieri. 

G-ral C. Dragallna: Cu privire la populaţiunea nevoiaşă care trebuie ajutată 
cu hrană, cum aceştia nu-şi vor putea plăti hrana, va fi nevoie urgentă de credite. 

Mareşal I. Antonescu: Vom avea depozite de hrană. D-ta cunoşti mai bine 
decât . oricine situaţia lor şi vei lua măsurile necesare, împreun! cu comandamentul 
local, cu care stai în foarte bune raporturi. În ultimul moment, dacă va fi nevoie să 
părăsim provincia, atunci distribuim totul la populaţie. 

Domnilor, dacă în teritoriul inamic, atunci când am plecat de acolo, am aplicat 
sistemul de a da foc la toate depozitele, în teritoriul românesc nu mai aplicăm acest 
sistem. Tot ce rămâne în depozite - şi de aceasta să ia notă Marele Stat Major - când 
un teritoriu naţional este părăsit, depozitele nu se distrug prin foc sau prin alte mijloace, 
ci se împarte totul la populaţie. Când vorbesc de depozite, nu vorbesc numai de 
depozitele alimentare, ci vorbesc de depozitele de orice categorie: hrană, îmbrăcăminte, 
încălţăminte, combustibil şi aşa mai departe. 

Prin urmare, nu este nevoie să ne preocupăm în mod special de acest lucru, 
pentru că toate regiunile acestea sunt prevăzute cu depozite şi noi nu le putem evacua 
din vreme, căci ele sunt necesare trupelor. 

Trebuie să vă atrag atenţia asupra faptului că această problemă nu se pune nici 
pentru astăzi, nici pentru mâine, nici pentru o săptămână sau o lună, chiar. N-am harta 
aici, dar dacă priviţi harta, şi urmăriţi de la data de când ruşii au pornit ofensiva lor cu 
maximum de mijloace, ofensiva pregătită timp de un an jumătate, de pe linia Orel
Smolensk, spre Nord şi până au ajuns, după 7-8 luni de la ofensivă, acolo unde au 
ajuns, veţi vedea că adâncimea acestui spaţiu nu este prea mare. De asemeni trebuie să 
se ţină seama că de aci înainte înaintarea lor va fi din ce în ce mai înceată. În măsw·a în 
care ei pătrund în teritoriul nostru, în aceeaşi măsură situaţia de dezechilibru se 
răstoarnă în favoarea noastră, pentru că liniile de comunicaţii pentru noi sunt mai bine 
organizate şi ne dau posibilitatea să comunicăm cu mai multă uşurinţă şi să manevrăm 
mai bine rezervele şi mijloacele noastre de acţiune, pe care le punem în joc, pe când în 
spatele ruşilor rămân zone pustii, lipsite de mijloace de comunicaţie. Aceasta ne poate 
duce foarte uşor la concluzia că nu trebuie să vedem lucrurile prea în rău. Se poate 
întâmpla ca victoria rusească de până acum să se sfărşească cu o înfrângere catastrofală 
pentru ei. 
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Aşadar, avem, chiar în cazul cel mai rău, avem încă luni de zile înaintea 
noastră, până când vom lua aceste măsuri şi le vom traduce în fapt. Dar noi trebuie să 
pregătim totul pentru cazul cel mai rău şi atunci suntem siguri că vom fi în măsură să 
facem faţă la momentele cele mai grele care ne vor ieşi în cale. 

G-ral C. Dragalina: Până la noua recoltă mai sunt încă 7-8 luni. Dacă se face 
evacuarea zahărului, care este pe cale de intensă evacuare, poate că ar fi nevoie ca să se 
oprească la un moment dat această evacuare, ca să mai rămână ceva pentru nevoile 
populaţiei. Nu ştiu dacă eu am autoritatea şi competinţa să fac acest lucru. 

Mareşal I. Antonescu: N-ai autorizaţia aceasta. Nu pentru că n-avem 
încredere în d-ta, dar dacă fiecare ar avea autorizaţia aceasta, s-ar putea întâmpla un 
dezechilibru. 

Din schema care mi-a fost prezentată, constat geneza tuturor încurcăturilor 
produse. Vom trece la o totală organizare şi executare a evacuărilor în raport cu ordinea 
de urgenţă a lucrărilor şi posibilităţilor. 

Am făcut ceva schematic şi simplu. Am pus un organ în fapt, care are 
ramificaţii pretutindeni. Nu se mai dau ordine ca până acum, ordine care provoacă cea 
mai mare dezordine. Am dispus ca toată problema să stea în mâna Marelui Stat Major, 
care are o organiz.aţie denumită a colonelului Mosiu. Planul se face de Marele Stat 
Major, iar elementele le dau diferitele ministere, prin anumite organe care fac legătura 
cu colonelul Mosiu. 

Organizaţia Mosiu are sucursale pe lângă guvernăminte, pe lângă prefecturi şi 
tot ce cer guvernămintele şi prefecturile dau acestei organizaţii. 

Sucursalele organizaţiei Mosiu şi organizaţia Mosiu fac planul de evacuare. 
N-am pretenţia că este ceva ideal ceea ce am făcut, dar aceasta se va 

perfecţiona şi se va simplifica foarte mult problema. 
Aşadar, domnule general Dragalina, d-ta nu poţi face acest lucru, dar d-ta îţi 

exprimi dezideratul domniei-tale la Marele Stat Major. De exemplu, este vorba de 
zahăr. Cine se ocupă, care este organul central care se ocupă de problema 
aprovizionărilor? Este organul domnului general Arbore. D-ta îi vei arăta domnului 
general Arbore datoria pe care o are, de a face depozite şi pentru prezent şi pentru 
viitor, dar şi în eventualitatea că vom avea un an deficitar în 1944-1945, cu greutăţi 
economice similare cu cele pe care le-am întâmpinat în 1941-1942. D-sa are 
instrucţiuni în această privinţă ca să se organizeze pentru a face faţă tuturor ipotezelor 
,\ii în special celor mai grele ipoteze. 

După ce veţi vedea toate aceste necesităţi şi după ce veţi constata ce va mai 
rămâne disponibil, atunci, plecând de la cererea d-tale, generalul Arbore va decide: fac 
un depozit de zahăr în cutare loc pentru Bucovina; fac alt depozit de zahăr în cutare loc 
pentru Basarabia. 

După ce generalul Arbore a hotărât aceasta şi Marele Stat Major, prin 
organizaţia Mosiu, execută şi îndrumează trenurile şi evacuarea se face după planul 
care a fost stabilit. 

Am discutat chestiunea zahărului şi nu le mai discutăm pe celelalte, deoarece 
tot ce am spus pentru zahăr este valabil şi pentru toate celelalte. 

G-ral C. Dragalina: În Consiliul din 17 noiembrie trecut s-a pus chestiunea 
creditului care era din ce în ce mai absent. Acum, sub imperiul panicei, creditul a 
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dispărut complect. Băncile merg până la evacuarea gajului c~iar. În acest moment nu se 
mai poate găsi un ban pentru a însufleţi viaţa economică, care în Bucovina este destul 
de precară, şi nu ştiu cum vom putea rezolva această problemă. 

Evident că aici este un motiv psihologic. 
Mareşal I. Antonescu: Acum această problemă este extrem de gravă, dar ea 

nu se limiteaz.ă numai la Bucovina, ci se întinde şi asupra Basarabiei, Moldovei şi a 
trecut chiar şi înspre Vestul tării. Deci, este o situaţiune generală, care nu se întâlneşte 
numai în Bucovina, ci pretutindeni. 

Suntem însă pregătiţi. Discutăm de mult cu domnul Neagu şi cu Banca Naţiona
lă şi această eventualitate şi vom vedea cum vom face faţă. Deocamdată s-a pus 
problema. 

G-ral C. Dragalina: În această privinţă, dacă este o economie dirijată, să fie şi 
un credit dirijat. 

Mareşal I. Antonescu: Te asigur pe d-ta că dacă vom da mâine 2 miliarde 
pentru Bucovina, pentru ca să însufleţim creditul, aceşti bani se vor ascunde imediat, şi 
dacă vom da şi alte 2 miliarde, imediat se vor ascunde şi aceştia. Deci, este inutil să se 
vină acum cu asemenea măsuri. 

Practic, soluţiuni nu se pot găsi nicăieri. Imediat ce este un pericol, banul se 
ascunde. Când circulaţia monedei între ţări era liberă, tot aurul a fugit în America. 
Acum va fugi şi de acolo. Cum fuge şi cum se întoarce aurul nu ştie nimeni nimic. Tot
deauna în faţa primejdiei, omul a ascuns moneda şi metalul preţios. De aceea găsim în 
pământ, pe unde scormonim, bani, monede pretioase. Sunt cantităţi enorme de bani 
ascunşi în pământ, din timpuri străvechi, pentru că atunci când era o invazie banul se 
ascundea în pământ. Şi acum tot în pământ se ascunde. Deci, noi nu putem soluţiona 
radical această problemă. Aceasta nu înseamnă însă că trebuie să stăm cu braţele încru
cişate în faţa ei; nu înseamnă că trebuie să trimitem banii de la centru acolo, dar trebuie 
să ridicăm moralul populaţiei şi să-i arătăm că nu este nici un interes ca să se provoace 
această panică şi această ascundere a monedei. Trebuie să se facă propagandă pentru a 
se crea o atmosferă de optimism şi atunci banul nu va mai fugi, ci va ieşi la iveală. 

Domnul Stoicescu face anumite semne; sunt sigur că şi d-ta în locul d-sale tot 
aşa ai face. 

Ce putem face, domnule Neagu? 
Al. Neagu: Este foarte greu să răspundem aici. 
Mareşal I. Antonescu: Este foarte rău că panica a plecat de la bănci. Băncile 

trebuia să-şi facă cu (sic!) discreţie evacuarea, dar aşa cum au procedat au contribuit la 
mărirea panicei. 

C. Stoicescu: Gajurile s-au evacuat pentru motivul că s-a pus problema aşa: 
cantităţile disponibile de cereale din aceste regiuni trebuiesc evacuate. Ca să le 
evacuezi, trebuie să le plăteşti, dacă nu-i poţi procura magazie proprietarului în altă 
parte. Şi atunci s-a spus: cantităţile cele mai uşor sesizabile sunt cele pentru care s-au 
dat bani. Evacuarea lor însă nu dăunează creditul cu nimic. Noi arătăm sucursalelor că 
trebuie să continue cu acordarea creditelor şi am invitat băncile să continue 
operaţiunile, cu singura condiţiune: ca banii daţi să fie investiţi imediat în lucrări. 

Mareşal I. Antonescu: Tot ce este proprietar caută să-şi valorifice 
proprietatea vânzând-o, sau luând bani de la Stat, pentru ca să plece cu bani. El nu cere 
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credite pentru ca să asigure continuitatea funcţională a întreprinderilor, ci el cere bani 
pentru ca să-şi transfere avutul său sub formă de monedă în altă parte. Şi atunci el 
găseşte un pretext şi te ameninţă pe d-ta, domnule general Dragalina, că nu poate 
continua viaţa economică, pentru că nu are credite. 

Dar să vedem lucrurile mai de aproape. Micii negustori n-au nevoie de credite 
mari. În această provincie d-ta n-ai comercianţi prea mari, cu nevoi prea mari de 
credite. 

La d-ta se ridicA chestiunea industriilor. Industriile, fatalmente, sunt împlrţite 
în două categorii: industriile care lucrează pentru Armată, care continuă sA primeascA şi 
primesc credite, şi industriile care au depozitată materia primă şi acestea trebuie sA 
lucreze, pentru ca să ruleze capitalul. 

DacA trecem la agriculturll, aici nu sunt decât marii proprietari cari au nevoie 
de credite în această privinţă. D-ta n-ai însă prea mulţi mari proprietari. Proprietarii cer 
bani pentru ca sA-şi facil transferul avuţiei lor în altă parte. Pe noi nu ne intereseazA însă 
nici aceştia. Sunt sigur că ei nu-şi vor )Asa pământul nelucrat, dacA situaţia va rllmâne 
cea de acum. 

Singura parte vulnerabilA este la Creditul Forestier, pe care chestiune vil rog s-o 
examinaţi împreun! cu Finanţele şi cu Banca Naţională şi să găsiţi o soluţiune. De 
aceea suntem unde suntem, pentru ca să găsim soluţiuni pentru orice problem! şi 
meritul cel mare este să gllsim soluţiuni la problemele care sunt socotite fără soluţie. 

C. Stolcescu: Pentru Creditul Forestier avem Creditul Naţional Agricol, apoi 
Banca de Nord. 

Mareşal I. Antonescu: Dv. să luaţi în discuţiune chestiunea, pentru ca să 
găsim o soluţiune şi să putem constrânge pe cei cari primesc banii ca să investească 
aceşti bani, iar nu să plece cu ei în buzunar. 

M. Vulclnescu: Pentru ajutorarea agricultorilor, în locul sistemului de credit 
s-a întrebuinţat sistemul cumpărăturilor. Domnul general Arbore a dat dispoziţii să se 
facă mari cumpărături. 

Mareşal I. Antonescu: Aşa este firea omului: omul este în stare să moară 
stând însă pe sacul cu bani. Datorită însă acestui fapt s-a realizat progresul până acum. 

G-ral C. Dragalina: Sunt o serie de propuneri în legătură cu problema 
evacuărilor, adică tot ce se face să fie în acord cu problema aceasta. 

În primul rând, trebuie să ne gândim la mijloacele de transport. 
Mareşal I. Antonescu: Eu n-am înţeles să începem evacuarea, ci să pregătim 

evacuarea în cele mai mici amănunte şi în cele mai perfecte condiţiuni. Am flcut o analo
gie cu lucrările de pregătirea mobilizării şi de concentrare a mobilizării. Fiecare categorie 
de cetăţeni, învăţători, profesori, preoţi, magistraţi, toţi trebuie să ştie ce au de t'ăcut şi 

unde se duc. Dispoziţiunile sunt puse în plicuri închise şi, împreună cu organele de 
execuţiune, care au la dispoziţie toate elementele de execuţiune, trebuie să se stabilească 
posibilităţile în raport cu nevoile. Putem să facem, dacă n-avem trenuri suficiente, sau 
dacă n-avem autocamioane suficiente, putem să facem chiar coloane de căruţe. 

Am studiat această chestiune în cele mai mici amănunte şi am dat-o Statului 
Major şi fiecllrui şef de departament. Am dat dispoziţii în conversaţiile particulare pe 
care le-am avut cu fiecare conducător de departament. Astfel, Ministerul de Justiţie, 
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care ştiam că nu are nevoie de prea mult timp )Pentru ca să pregătească problema, a 
primit indicaţiuni, prin domnul ministru al Justiţfoi, de la mine personal, acum câteva 
zile; cu domnul ministru al Armatei am vorbit mai demult, pentru că avea nevoie de 
foarte mult timp ca să pregătească totul; cu Banca Naţională, la fel. Am gradat aceste 
dispoziţii în raport cu importanţa şi cu greutăţile pe care le are fiecare departament. 

N-am înţeles însă să trecem la evacuări, pentru că panica de acolo se poate 
întinde aşa cum se întinde orice panică. Aşa este şi pe câmpul de luptă, aşa este şi în 
timp de revoluţie şi aşa este şi acum în perioada pe care o trăim. Noi trebuie însă să 
aducem ordine peste tot. Prin unnare, facem o pregătire în cele mai mici amănunte, 
toate chestiunile bine judecate, găsite soluţiuni, totul pus Ia punct în strânsă colaborare 
cu organizaţia Mosiu. 

Nu înseamnă că va trebui să luăm măsuri grave imediat. Nu într-o săptămână 
vor ajunge ruşii la munţii Bucovinei. Apoi, cu cât va înainta frontul, cu atât va merge 
mai încet. Frontul va trebui să se oprească aici, căci altfel războiul este pierdut. 
Germanii au încă mari posibilităţi ca să câştige războiul sau să ajungă la o pace de 
compromis. Ei spun că în primăvară vor veni cu mijloace noi şi vor câştiga războiul. 
Nu trebuie să credem însă că inamicul în timpul acesta stă pe loc. Inamicul lucrează şi 
el şi va veni şi el cu alte mijloace. Poate îl vom învinge; poate nu. 

D-ta, domnule general Dragalina, trebuie să pregăteşti totul acum cu 
sucursalele Mosiu, care vor fi la d-ta. Noi aici arătăm numai principiile. 

Avem acolo material de război care nu ne trebuie în regiune. Să-l scoatem de 
acolo. Este fier vechi, şi aceasta nu produce panică. Tot aşa avem surplus de alimente 
într-o direcţiune: avem surplus de cartofi, de ceapă, care depăşesc nevoile locale. 
Acestea trebuiesc aduse. 

Noi pregătim toate mijloacele necesare după indicaţiunile Statului Major. 
Trebuie să ştim de câte vagoane are nevoie Justiţia, de câte vagoane are nevoie 
Instrucţia Publică etc. 

Judecătorul din comuna X din Basarabia va şti că trebuie să se ducă în comuna 
Y în Oltenia şi imediat ce ajunge acolo îşi găseşte postul şi intră în funcţiune; un 
profesor secundar la fel. În acest fel s-a aranjat cu fiecare din dv. 

Prin urmare, d-ta îţi pregăteşti toate aceste lucrări. Bineînţeles că se va da 
pentru fiecare familie posibilitatea să-şi evacueze strictul necesar, ~ panică şi în 
deplină ordine. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, dacă îmi daţi voie: eu am supravegherea 
şcoalelor şi, pentru că la consfătuirea de la Statul Major s-au luat anumite dispoziţiuni 
cu privire la şcoli, aş vrea să ştiu de ce a fost evacuat liceul din Cernăuţi, creându-se 
două categorii de şcoli: unele care se evacuează şi altele care nu se evacuează? 

G-ral C. Pantazi: Liceul din Cernăuţi a fost evacuat pentru că aveam un local 
la Timişoara. N-a fost nici un inconvenient. 

Mareşal I. Antonescu: Dar s-a produs panică. 
I. Petrovici: Celelalte şcoli au dreptul să se întrebe: noi suntem şcoli de 

categoria a doua? 
Mareşal I. Antonescu: Tocmai de aceea am venit şi am pus problema în 

Consiliul de Miniştri: pentru ca fiecare din dv. să fiţi orientaţi. Suntem acum numai în 
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faza de pregătire a evacuării şi trebuie să aveţi elemente foarte serioase care să vă 
execute dispoziţiunile. Dv. n-aveţi organe pregătite în acest sens. Chiar şi la noi în 
Armată sunt ofiţeri cari lucrează ani de zile în şir şi totuşi nu pot să execute bine o 
lucrare de mobilizare. 

Statul Major -are în mână dirijarea execuţiei acestor măsuri. Deci, elementele 
dv. se duc la Statul Major şi iau instrucţiuni de felul cwn trebuie să lucreze. 

I. Petrovici: Numai măsurile să fie identice. 
Mareşal I. Antonescu: Acum punem ordine în dezordinea care s-a creat. Vă 

voi arăta ce este caracteristic în dezordinea care s-a produs Ia un moment dat, ordinele 
care s-au trimis prefecţilor, pentru ca să tragem acum toate consecinţele şi să luăm 
măsuri. 

Este imposibil să ne închipuim că dintr-odată noi putem deveni acum ţara cea 
mai bine organizată. Ştiţi ce s-a petrecut la Berlin şi la Sofia, cu ocazia ultimelor 
bombardamente. Nici eu nu-mi fac nici o iluzie asupra celor ce se vor petrece în 
Bucureşti sau în ţară, dacă şi noi am fi bombardaţi, deşi de un an şi jumătate lucrez 
zilnic la întărirea apărării pasive, la organizarea măsurilor de aprovizionare a populaţiei 
în caz de bombardament şi de adăpostire a ei. Ştiu totuşi că se vor produce dezordini, 
dar aceasta nu mă împiedică să lucrez mai departe. Dezordinea este în fiecare român, în 
fiecare bărbat, în fiecare femeie, în fiecare copil, şi acest defect nu se poate schimba 
numai prin voinţa unui singur om. 

I. Petrovici: Panica s-a produs şi pentru că se ştie că în România asemenea 
măsuri se iau foarte târziu; este tradiţie la noi în ţară ca măsurile de evacuare să se ia 
chiar în ajun. De aceea, toată lumea a crezut că evacuarea este iminentă. 

Mareşal I. Antonescu: O vom calma. Nu este prima oară când ne găsim în 
faţa unei probleme pe care n-o putem rezolva decât cu mari greutăţi. Dacă vă amintiţi, 
în toamna anului 1940 era o dezordine grozavă în suflete şi în administraţie. Şi totuşi, 
am izbutit să punem ordine. 

Au mai fost apoi clipe grele. Cererile de credit pe care astăzi le-a adus domnul 
general Dragalina în faţa Consiliului, pentru Bucovina, nu le aud pentru prima dată. 
Strigătul de alarmă, că nu este credit, l-am mai auzit. Şi totuşi am examinat această 
problemă cu mult calm. Suntem în stare de război şi, dacă asemenea cereri se produ
ceau în timp de pace, cu atât mai nonnal este să se producă în timp de război. 

Ceea ce trebuie să faceţi este ca, la toată această acţiune, să veniţi cu o 
reacţiune de calm şi încredere, pe care s-o inspiraţi prin măsurile ordonate, prin 
gesturile pe care le faceţi, prin sfaturile pe care Ie daţi; astfel ca cei (sic!) veniţi la dv. 
să plece alţi oameni. Dar dacă ei văd că şi dv. sunteţi în panică şi n-aveţi soluţii pentru 
această problemă, pleacă şi mai înspăimântaţi. 

Deci, degeaba facem ceea ce facem aici, dacă dv., la rândul dv., nu continuaţi 
această acţiune la periferie. 

Aceasta nu este o acuzare pentru d-ta, domnule general Dragalina. Panica se 
produce în toate ţările. Şi Elveţia este în panică; şi Portugalia tremură de teama 
înaintării comuniste, deşi această ţară se găseşte la câteva mii de kilometri de ruşi. 

I. Petrovici: Interesul nostru ar fi să tremure cât mai mulţi în Europa. 
G-ral C. Dragalina: Domnule Mareşal, aş vrea să vă arăt cum stăm cu panica 

în Bucovina. 
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În urma cotropirilor din timpul războiulwi trecut, când Bucovina a fost călcată 
de câteva ori de annatele lui Brussilov sau de acelea ale lui Konrad von Rotzendorf, 
panica a intrat în sângele bucovinenilor şi a devenit un fenomen subiectiv. 

Anul acesta a fost în Bucovina de patru orii panică: o dată la căderea Kiew-ului, a 
doua oară la căderea Berdiansk-ului, a treia oară când a căzut Berdicev-ul şi a patra 
oară când ruşii au ajuns la Bug. De fiecare dată, bucovinenii puneau centimetru pe 
hartă şi flceau socoteala câţi kilometri mai sunt din locul unde a ajuns frontul şi până la 
noi. Prima dată, am potolit singur panica, însă ultima oară panica a awt cauze interne: 
au început să sune telefoanele de la Bucureşti şi să sosească sute de ordine. Şi atunci, a 
fost o întrecere între instituţii, în special între cele independente, cum este Societatea de 
Telefoane, cum sunt băncile, care să se evacueze mai repede. 

Mareşal I. Antonescu: Acesta este adevărul: panica a venit nu dinspre 
Berdicev, ci dinspre Bucureşti. 

G-ral C. Dragalina: Bineînţeles că unii interpretau ordinele într-un fel şi 
plecau, alţii le interpretau în alt fel şi rămâneau pe loc. 

Mareşal I. Antonescu: Cea mai mare panică a produs-o g-ralul Manoliu, 
comandantul Corpului IV, care a dat nişte ordine, pe baza cărora ar trebui să-i luăm 
imediat comanda. 

Ordinele le are domnul general Popescu. Vom vedea ce se spune acolo. 
G-ral D. Popescu: Domnule Mareşal, datorită evenimentelor, judeţele ţării au 

fost împărţite în două categorii: unele care se evacuează şi altele care primesc ce~a .ce 
se evacuează. Pentru judeţele care se evacuează s-au dat prefecţilor o serie de ordine de 
foarte numeroase autorităţi, care n-aveau căderea să le dea. 

Mareşal I. Antonescu: Să înceteze acest sistem. Totul să meargă la Statul 
Major. 

G-ral D. Popescu: Nu ştiu cum aţi hotărât dv. prin schema aceea, însă am 
constatat că Corpul IV Armată şi Comandamentul Corpului III Teritorial au dat 
prefecţilor ordine să întocmească planul de evacuare a tuturor autorităţilor din judeţ. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, prefectul este acela care hotărăşte. Prefectul, 
care nu cunoaşte nimic din dispoziţiunile organelor superioare, hotărăşte cine şi cum se 
evacuează. Dacă el vrea ca preşedintele Curţii de Apel să rămână pe loc, acesta va 
trebui să rămână. Şi tot prefectul va avea să hotărască ce depozite se evacuează şi ce 
depozite rămân pe loc. Nu se poate, domnilor. 

G-ral D. Popescu: Pentru orientarea mea, am cerut aceste dispoziţiuni date de 
Corpul IV Armată şi Comandamentul Corpului III Teritorial şi am trimis şi inspectori 
în câteva judeţe ca să-mi aducă o notă de autorităţile care urmează să fie evacuate din 
fiecare judeţ, potrivit ordinelor acestor comandamente militare. 

Mareşal I. Antonescu: Citeşte ordinele. 
G-ral D. Popescu: Domnule Mareşal, se evacuează dintr-un judeţ - şi repet: 

aceste lucruri trebuiau flcute de prefect, în totală necunoştinţă de cauză - tribunalul, 
camera agricolă, liceul, administraţia financiară, protoeria, casa asigurărilor sociale, 
întreprinderile comunale, şcolile secundare etc. Sunt 25 autorităţi, ale căror planuri de 
evacuare se cereau să fie flcute de prefect. 

Mareşal I. Antonescu: Auziţi, domnilor: generalul dă ordin prefecţilor. 
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G-ral D. Popescu: Aceste autorităţi însumează: 4000 funcţionari, 12.000 
persoane, familiile, 250.000-1.500.000 kg arhivă şi bagaje. 

Eu am dat prefecţilor ordinul să întocmească planul de evacuare al instituţiilor 
lor proprii şi să dea concursul şi mijloacele de transport necesare Ia orişice evacuare. 

Ce ordine au primit prefecţii? Iată unul: ,,Domnul Mareşal ordonă să se 
execute evacuarea tuturor depozitelor de mărfuri de la magazinele particulare" ... 

Mareşal I. Antonescu: Cine m-a auzit pe mine dând un astfel de ordin? 
G-ral D. Popescu: Alt ordin: ,,În conformitate cu ordinul domnului Mareşal, 

industriile care nu pot deveni productive nu se vor evacua; se vor dirija însă - operaţia 
revine tot prefectului de judeţ - ... 

Mareşal I. Antonescu: M-aţi auzit pe mine vorbind de asemenea lucruri? 
Şi, pentru că am ajuns la acest capitol, trebuie să vă spun că de trei ani de zile 

mă lupt cu ordine şi circulări ca să ajung să nu se mai facă uz de numele meu. Din două 
una: sau cel care dă ordinul n-are suficientă autoritate şi are nevoie de o proptea, ca să 
asigure executarea ordinului, sau este de rea-credinţă. Un om care conduce o 
instituţiune trebuie să aibă şi o autoritate personală, pentru ca subalternii lui să execute 
ordinele. Deci el nu mai are nevoie să spună: din ordinul domnului Mareşal sau din 
ordinul domnului ministru cutare. Poate însă să spună: pe baza ordinului cutare. 

Dacă se spune : în numele domnului Mareşal, atunci toată lumea se sperie şi 
execută, de teama lagărului sau a altor pedepse. 

Dar chiar dacă aş trimite eu ordine, le trimit din pricina situaţiei pe care o am 
în Stat. Nu este însă nevoie ca peste tot să se dea ordine în numele meu, fiindcă atunci 
şefii de autorităţi devin neînsemnaţi în faţa subalternilor lor, dacă au nevoie de o 
persoană superioară lor, în numele căreia ei să ordone. 

Vă rog să renunţaţi la acest sistem. 
Deci, domnilor, vedeţi ce ordine a dat domnul general Manoliu. 
Pot eu să dau ordin să se evacueze toate depozitele de mărfuri din Ţara 

Românească? Ce catastrofl economică s-ar produce! 
Dar domnul general Manoliu a mai dat şi alte ordine, pe care le are domnul 

general Popescu şi nu le citeşte; îl menajează, pentru că sunt prieteni. 
Te rog, domnule general Popescu, să arăţi ordinele acestea domnilor generali 

Pantazi şi Şteflea. 
G-ral I. Şteflea: Le cunoaştem. Dar, domnule Mareşal, dacă v-am fi adus şi 

ordinele prefecţilor, v-aţi fi crucit şi mai mult. 
Mareşal I. Antonescu: Parcă eu am timp să mă crucesc toată ziua! 
G-ral I. Şteflea: Au fost special aduşi şefii de Stat Major şi li s-a arătat cum să 

facă operaţiile de evacuare. S-au dat instrucţiuni verbale şi scrise, care există, şi dacă 
veţi găsi în ele vreo neînţelegere sau dacă veţi constata că nu sunt clare, atunci ... 

Vina însă a fost a autorităţilor din Bucureşti, care au dat fel de fel de ordine. 
Mareşal I. Antonescu: Dar vedeţi că apare numele meu: din ordinul domnului 

Mareşal Antonescu ... 
G-ral I. Şteflea: S-a întrebuinţat numele dv. pentru că s-au dat ordine 

reprezentanţilor tuturor autorităţilor. Desigur însă că este o mare greşală. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar n-am dat ordin să nu se mai întrebuinţeze numele 
meu, ci fiecare să facă apel la autoritatea lui proprie? 

G-ral I. Şteflea: Incontestabil că este o greşală, însă atunci când am întrebat 
Corpul IV Armată cum şi-a permis să oprească circulaţia autovehiculelor, 
comandamentul mi-a răspuns că s-au descoperit cazuri când s-a plătit câte 200.000 lei 
maşinilor unor autorităţi, ca să ducă bagaje la Bucureşti. Am răspuns atunci: Cu toate 
acestea, circulaţia nu trebuia interzisă. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuia să-i spui: Pentru unul care a greşit, să 

paralizăm viaţa economică a unei regiuni? Aceasta este ceea ce nu vrea să citească 
domnul general Popescu. 

G-ral I. Şteflea: Şi camioanele militare începuseră să evacueze mobilele 
ofiţerilor. Atunci, au fost aşezate posturi de pază, pentru ca vehiculele militare să nu fie 
întrebuinţate cu asemenea scopuri. Am revocat imediat acest ordin, dar mai sunt şi 
altele multe de felul acesta. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mai insistăm. Eu am spus următorul lucru: fiecare 
departament, care a primit dispoziţiuni sumare în trecut, să-şi organizeze un organ 
special pentru evacuări. Fiecare din dv. aveţi M.O.N.T.-ul; să-l întrebuinţaţi pentru 
organizarea evacuărilor, cu condiţiunea însă ca să-l dotaţi cu elemente serioase, care să 
nu intre în panică şi care, pentru fiecare ordin primit, să-şi pună capul la contribuţie, ca 
să vadă ce este logic să facă şi, numai după ce a judecat bine, să dea drumul ordinului 
pentru executare. 

Eu admit ca la un moment dat cineva, un general sau un ministru, să-şi piardă 
cumpăna minţii şi să dea un ordin, care este neexecutabil. Însemnează atunci ca toată 
lumea să se ia după el? 

Din Şcoala Militară, eu nu executam ordinele neexecutabile; sunt cunoscut în 
ţară pentru acest lucru. Executam însă orişice ordin executabil, cu conştiinciozitate şi -
să mă iertaţi - şi cu oarecare pricepere. 

Vă pot spune un caz, care a devenit celebru în războiul trecut: la un moment 
dat, când duceam lupte foarte grele pe crestele munţilor, s-a întâmplat pe Valea 
Prahovei un fapt foarte grav. Atunci, s-a trimis următorul ordin: 

,,Divizia VIII, care se găseşte în munţii Vrancei, să fie trimisă şi, în 24 ore, să 
fie la Aiud". 

Divizia VIII se găsea pe un front de 60-70 km în munţii Vrancei şi mi se cerea 
mie ca în 24 de ore această divizie să se găsească la Aiud, unde o aşteaptă trenul ca să 
fie transportată. 

Răspunsul meu a fost că nu se poate să se execute acest ordin. Am fost chemat 
de generalul Rosetti care mi-a spus: ,,Este ordinul M.S. Regelui". 

Am răspuns: ,,Comunicaţi M.S. Regelui că să vină şi Dumnezeu şi nu se poate 
executa acest ordin; dacă poate Majestatea Sa să facă acest lucru, să poftească să vină 
şi să execute acest ordin". 

Realitatea a fost că divizia a avut nevoie de 14 zile ca să ajungă la Aiud. 
Am întrebat ce se pune în locul Diviziei VIII pe front? Nu mi se dădea nici un 

răspuns. 
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La fel, când se dă un ordin care porneşte din capul unui om care şi-a pierdut 
dreapta judecată, să nu-l executăm. 

Fiecare departament să aibă un serviciu căruia să i se dea instrucţiuni clare: ce 
are de evacuat, unde se evacuează şi ce trebuie să se evacueze. 

Am făcut o tristă experienţă cu evacuările din Ardealul de Nord şi din 
Cadrilater. Nimic nu era pregătit. Atunci a fost însă o scuză, căci era ceva neaşteptat, 
deşi erau anumite semne care făceau să se prevadă şi această situaţie. S-au produs 
atunci erori de pe urma cărora a suferit neamul întreg. 

Astăzi însă noi nu mai găsim nici o justificare, pentru că suntem şi cu 
experienţă şi avem şi timp. 

Ce s-a petrecut atunci? Fiecare refugiat s-a dus unde s-a gândit el. Profesorul 
s-a dus unde era nevoie de cismar şi cismarul s-a dus unde era nevoie de profesor. 
Fiecare a umblat luni de zile de colo până colo până când am făcut Comisariatul 
Refugiaţilor. 

De aceea, am umplut Bucureştii cu ţăranii ardeleni, cari au intrat în fabrici, iar 
la munca câmpului n-avem braţe. 

Eu nu vreau să se mai întâmple acest lucru. Vreau ca fiecare, care pleacă dintr-un 
loc, să ştie unde se duce şi nu-şi alege fiecare locul singur, ci departamentul i-l alege. A 
doua zi când a ajuns acolo, el trebuie să-şi pună braţele la muncă, la munca câmpului, 
la şosele, la căi ferate, iar intelectualul să-şi pună creierul la lucru şi funcţionarul să 
intre în funcţiune. 

Deci, acestea sunt principiile care trebuie să vă călăuzească. 
Pentru aceasta trebuie să ştiţi în fiecare departament care sunt lipsurile pe care 

le aveţi şi unde se găsesc aceste lipsuri. 
Ministerul Justiţiei trebuie să ştie că judecătoria cutare n-are funcţionari şi 

atunci i se repartizează funcţionari de la o judecătorie evacuată; trebuie să ştie unde are 
lipsă de magistraţi, ca să repartizeze magistraţii refugiaţi. Ministerul Instrucţiunii 

Publice trebuie, de asemeni, să ştie unde are lipsă de învăţători, de profesori, pentru a-i 
complecta cu profesori şi cu învăţători refugiaţi. Toate aceste nevoi le arătaţi Marelui 
Stat Major, care le clasează şi creează etape după ordinea de urgenţă. 

Am arătat care este legătura intre departamente şi Marele Stat Major. Pe lângă 
fiecare prefectură se găseşte o sucursală a colonelului Mosiu, care este flcută cu 
elemente de la cercurile de recrutare sau de la regimente, ori de la comandamente. Ne 
folosim de clcmcmtclc lucalc, însa acestea trebuiesc instruite. Să se aleaga W1 şef care 
să se ocupe numai de această chestiune. El primeşte instrucţiuni de la dv. El discută cu 
prefectul, care-i dă toate elementele. 

Vom discuta mai în amănunt legătura care se face între autoritatea civilă şi 
autoritatea care execută, între cel evacuat şi cel care evacuează. 

Dacă acest sistem ii găsiţi defectuos, vă rog să propuneţi dv. ceva mai bun şi 
eu îl accept. Eu n-am fost niciodată încăpăţânat, ca să merg până la capăt cu un lucru 
care mi s-a spus şi mi s-a arătat că este defectuos. Voi fi fericit dacă mi se dau sugestii 
care să perfecţioneze ceea ce spun eu. 

Noi am făcut această schemă ţinând seama de ce s-a petrecut în ţară, căci am 
contribuit mai mult decât inamicul, prin măsurile luate, la formarea haosului. 
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G-ral I. Şteflea: Soluţiunea dată de dv. acum este tocmai ceea ce s-a stabilit 
de Marele Stat Major şi a fost comunicat reprezentanţilor departamentelor. S-au 
urmărit să nu se piardă nici un ceas şi departamentele să arate imediat ce nevoi au. 

Mareşal I. Antonescu: Eu am spus că pregătim totul şi evacuăm tot ce nu este 
indispensabil acolo şi ceea ce nu întrerupe viaţa economică a ţării. Cum se face însă că 
departamentele lucrând aşa, după instrucţiunile date de mine prin d-ta, cum se face că 
fiecare a ordonat măsuri ca acelea pe care le-a ordonat generalul Manoliu? 

G-ral I. Şteflea: Instrucţiunile sunt foarte categorice. Noi n-am executat nici o 
evacuare, ci am făcut numai pregătirea. Evacuări n-au fost făcute decât cele care intrau 
în competinţa generalului Arbore. 

Ce au făcut însă departamentele? Au început să ordone anumite măsuri, aşa 
încât n-a fost o evacuare organizată, ci a fost ordonată o evacuare după capul fiecăruia. 

Mareşal I. Antonescu: Acum lucrurile s-au mai potolit şi trebuie să punem 
ordine. 

Guvernatorii sunt la Bucureşti. Să chemaţi prefecţii din regiunile de unde 
evacuăm şi pe acei din regiunile unde ducem. 

Aceasta nu înseamnă că fiecare prefect trebuie să se pună în panică. Încă o 
dată: nu suntem decât în faza pregătitoare. Se poate întâmpla ca niciodată să nu fim 
obligaţi să trecem la faza a doua, care este execuţia. Mai mult decât atât, pot să spun că 
nu se va întâmpla lucrul acesta, căci dacă germanii se retrag pe Carpaţi, atunci au pier
dut războiul. Deci ei au tot interesul să ţină liniile de comunicaţie ale frontului. Dacă 
săgeata rusească, care ameninţă poarta de invazie către Europa Centrală şi care ame
ninţă cu încercuirea tuturor forţelor germane din Sud, nerămânând decât un gât foarte 
mic, dacă această săgeată ajunge la Carpaţi, atunci frontul este spart, poarta către 
Europa Centrală este deschisă şi cele două ramuri ale Armatei germane, cea de Nord 
este închisă către Marea Baltică, cea de Sud către Marea Neagră şi atunci pe germani îi 
aşteaptă dezastrul. Ruşii n-au însă atâtea rezerve ca să le reuşească aceasta, iar germanii 
au destulă putere încă pentru ca să-i înfrângă pe ruşi. Deci pericolul nu este atât de mare. 
Ruşii au nevoie de o forţă gigantică, ca să le reuşească aceasta şi ei n-o au. Armata 
germană are toată coheziunea organică şi disciplinară, pentru că soldatul german nu şi-a 
pierdut încrederea în victorie. Această armată nu mai este armata germană din 1918, 
astăzi această armată se luptă pe viaţă şi pe moarte şi trebuie să cadă zece ruşi ca să 
doboare un german. Frontul german care se bizuie pe puterea militară a Germaniei, care a 
fost clădită de Frederic cel Mare şi întărită mereu de atunci încoace, acest front nu se 
poate clătina atât de uşor. O întreprindere formidabilă nu se poate dărâma ca un castel de 
joc de cărţi, ca o jucărie. Acest front german reprezintă un dinamism incalculabil şi prin 
materialul de război, şi prin oameni, şi prin conducătorii militari. 

G-ral C. Dragalina: Domnule Mareşal, între deziderate este şi următorul: să 
se hotărască regiunile unde vor fi adunaţi toţi gestionarii. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt lucruri de amănunt de care se ocupă 
Statul Major. 

G-ral I. Şteflea: Cererea noastră nu se potriveşte cu aceea a Ministerului 
Afacerilor Interne şi cu a altor departamente, ca în momentul când se evacuează să se 
ducă în zonele fixate de noi şi de acolo să plece toţi unde s-a hotărât că este nevoie. 
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Mareşal I. Antonescu: în zonele unde se duc, trebuie să ne îngrijim din 
vreme ca să fie o organizaţie sanitară, să organizăm totul pentru ca în zonele unde îi 
aşezăm pe aceşti oameni să se găsească tot ce le trebuie, să poată să-şi înceapă viaţa de 
la capăt în condiţiuni bune de igienă, de confort etc. Trebuie să ştie de unde iau 
mâncarea, cine se ocupă de ei. Comandanţii de regiuni trebuie să aibă la dispoziţie tot 
ce le trebuie şi să nu mai facem transferuri de depozite care costă şi bani şi produce şi 
risipă. 

G-ral D. Popescu: Este drept că Marele Stat Major a fixat zone de adunare 
pentru organele Ministerului de Interne. 

Dacă am fi fost şi noi întrebaţi în această privinţă, nu s-ar fi ajuns la 
confuziune. Marele Stat Major a fixat şi locurile pe care le vor ocupa funcţionarii. 

G-ral I. Şteflea: Au fost date principii. Zonele au fost alese în funcţiune de 
operaţiunile viitoare. 

G-ral D. Popescu: S-a fixat o zonă unde să meargă organele administrative. 
Noi n-am fost însă întrebaţi deloc, şi atunci ce vom face cu funcţionarii cari sunt 
indispensabili serviciului? 

G-ral I. Şteflea: Sunt dispoziţiuni generale date fiecărui minister. Aici au 
intervenit însă organele dv. subalterne, prefecţii. 

G-ral D. Popescu: Cui au dat ordin prefecţii? Vă rog să produceţi acest ordin, 
aşa cum am produs eu ordinele în privinţa organelor militare. 

G-ral I. Şteflea: Principiile date de domnul Mareşal Antonescu v-au fost 
trimise. 

G-ral D. Popescu: V-am spus că sunt lucruri asupra cărora doresc să fiu 
consultat şi eu. 

De ce să fixeze Marele Stat Major zonele de adunare ale administraţiei fiecărui 
judeţ? 

G-ral I. Şteflea: Sunt zonele unde se adună provinciile: Transnistria, 
Basarabia, Bucovina. 

G-ral D. Popescu: La mine scrie altceva. 
Mareşal I. Antonescu: În împrejurări de acestea dezarmonia se produce la noi 

mai mult datorită lipsei de pregătire. Chiar când se ivesc neînţelegeri, trebuie să le 
tranşaţi în mod amical între dv. Luaţi contact personal unul cu altul şi tranşaţi toate 
diferendele pe cale amicală. Trebuie să se facă săptămânal reuniri între dv., pentru ca 
să discutaţi dificultătile care ~-Ru ivit în cursul sAptAmânei şi să perfecJionaţi, din ce în 
ce mai mult, sistemul pe care-l pregătim. 

Acelaşi lucru se petrece şi cu apărarea pasivă. Suntem în plină organizare şi 
din acest punct de vedere. Este drept că sunt multe lipsuri şi aici. Metodele se schimbă 
mereu, pentru că, zilnic, se schimbă şi metodele de acţiune ale aviaţiei inamice şi noi 
trebuie să fim oricând în măsură să le putem face faţă. 

Deci n-aş mai avea nimic de spus în ceea ce priveşte aceste evacuări, decât 
dacă sunt probleme pe care le puteţi ridica dv., pentru că în ceea ce priveşte 
organizarea voi da ultimele instrucţiuni şi voi aştepta de la dv. amănuntele. 

G-ral D. Popescu: Prefectul de Botoşani a primit ordin să evacueze fabrica de 
spirt şi fabrica de zahăr de la Ripiceni. 
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Mareşal I. Antonescu: Cine a trimis acest ordin? 
G-ral D. Popescu: Regiunea industrială laşi a dat acest ordin. 
Mareşal I. Antonescu: Cine le-a spus să dea acest ordin? 
S. Ghiolu: Nu ştiu cine l-a dat. Vom cerceta. 
Mareşal I. Antonescu: Până la cercetări, să daţi ordin să se anuleze această 

dispoziţie. 

G-ral D. Popescu: Prefectul de Roman a dispus evacuarea Arsenalului. 
Mareşal I. Antonescu: Arsenalul trebuie să-l scoatem de acolo. Avem la 

Arsenalul de la Roman depozite foarte mari de materiale. 
Chestiunile militare sunt chestiuni cari trebuiesc tratate aparte. Chestiunile 

industriale depind de Ministerul Industriei. 
Pentru toate chestiunile acestea vă rog să vă întruniţi în cursul zilei de mâine şi 

să intraţi în cadrul principiilor fixate astăzi. 
Eu speram să soluţionăm aceste probleme prin acţiune individuală fiecare din 

dv., însl n-am putut s-o fac, şi acum trebuie să discutăm aceste chestiuni aici. Voiam s-o 
fac discutând cu fiecare din dv. în parte, pentru că nu este bine în asemenea probleme, 
care au caracter strict secret, nu este bine să se discute în mod public - şi aici discuţiile 
nu sunt tocmai secrete. 

Am flcut rândul trecut următoarea operaţiune: l-am chemat pe fiecare ministru 
în parte - pe unul cu 3 zile mai înainte, pe altul cu o lună mai înainte, pe altul cu 3 luni 
mai înainte - şi am pregătit operaţiunile reocupării teritoriilor noastre. Pentru ca să nu 
se facă vreo indiscreţie nici chiar şeful Marelui Stat Major n-a ştiut ce pregătim decât 
în ultimul moment. Era şeful Statului Major, răposatul general loaniţiu, şi el nu ştia 
exact dacă noi intrăm sau nu în război. El pregătea totul. Operaţia mobilizării a început 
la I iunie şi la 15 iunie a fost gata. 

G-ral C. Pantazi: Se dăduse ordin să dăm grâul din depozitele militare. 
Mareşal I. Antonescu: Am făcut aceasta tot pentru ca să nu deşteptăm 

atenţiunea ruşilor. 

Venea la mine generalul loaniţiu, se uita la mine, mă privea şi mă considera 
nebun. Îmi spunea: ,,Am discutat cu generalul Hansen şi mi-a spus că nici gând nu este 
să se înceapă aşa ceva". I-am răspuns: ,,Nu te priveşte". 

Când am văzut armata mobilizată, atunci i-am spus: ,,Ei, loaniţiu, facem 
război, şi-ţi voi spune peste câteva zile momentul când pornim". 

Nimeni dintre dv. nu aţi avut impresia că se porneşte vreo operaţiune în contra 
ruşilor. Totul a fost :flcut cu cea mai mare discreţiune. Am făcut toate operaţiunile de 
mobilizare ftră să se spună nimic la gazete, la radio, fără să dau o telegramă nimănui, 
şi toată lumea s-a prezentat la datorie. N-a fost forfoteală în ţară. 

Acum la mobilizarea făcută în Moldova s-a procedat la fel. Şi acum, ca să vă 
dau încrederea necesară, vă pot comunica astăzi că trec la operaţiunea inversă: 
demobilizez. După ce vom pune jaloanele acestei operaţiuni vom trece la o parte de 
descongestionare, pentru că frontul s-a mai stabilizat. 

Am flcut practica mobilizării Corpului IV Armată. Ne-am perfecţionat 
sistemul de mobilizare şi acum putem trece la o operaţiune de demobilizare. 

I. Petrovici: O mică lămurire: dv. înţelegeţi ca, într-un caz nefericit, întregul 
corp didactic să-l aducem aici? 
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Mareşal I. Antonescu: Nu. Nu putem dezorganiza viaţa provinciilor pe care 
le vom părăsi din cauza războiului. O parte din funcţionari vor rămâne acolo, de la 
notar şi până sus de tot. Şi noi am mers în ţară inamică şi imediat au început să apară de 
a doua zi şi magistraţi şi învăţători şi tehnicieni ruşi, pe cari i-am utilizat şi cari au 
lucrat acolo unde i-am pus. 

Deci tot aşa se va întâmpla şi cu ai noştri, căci oricât de fioros va fi inamicul 
care pătrunde la noi, nu-i va distruge pe toţi. Dar vă întreb pe dv.: toţi soldaţii cari 
pleacă pe front - şi dv. dacă ar trebui să plecaţi şi să staţi în tranşee - toţi sunt expuşi 
de dimineaţă şi până seara să moară şi totuşi nu se face nici o excepţie cu nimeni. Toţi 
trebuie să-şi facă datoria către ţară şi către neamul său. La fel trebuie să facă toţi 
românii cari rămân acolo. Este drept că au riscuri mari aceştia. Neamul Românesc are 
riscul acesta de 2000 ani şi totuşi a reuşit să rămână până astăzi. Nu-mi închipui că 
acest neam va fi dislocat acum şi nici ce spune generalul Dragalina că toţi şi-au 
exprimat dorinţa că vor să plece. Omul în faţa panicei, înainte de a pleca îşi pune 
întrebarea: ce se face cu avutul lui şi până la urmă renunţă de a pleca. Îi este greu 
omului să se despartă de casa lui, de locul unde s-a născut şi a trăit. Noi nu trebuie să-l 
încurajăm să plece, ci trebuie să-l convingem pe omul acesta că el trebuie să rămână 
acolo. Este posibil să ne închipuim că ruşii vor omorî 3 milioane de oameni! Dar tot 
atâţia ar trebui să cadă şi din partea lor. 

G-ral D. Popescu: Aţi spus de notari, ca să rămână pe loc. Eu am luat măsuri 
ca notarul sll plece, căci pleacă arhiva şi el trebuie să fie acolo unde este arhiva. 
Rămâne în schimb primarul. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt amănunte care vă interesează pe dv. 
G-ral D. Popescu: Am luat dispoziţia ca întreprinderile comunale sll rămână 

pe loc. Astfel vor rămâne pe loc funcţionarii de la apă, gaz, electricitate etc. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
G-ral D. Popescu: Am hotărât ca pompierii civili să rămân! pe loc şi numai 

cei militari să poată pleca. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
G-ral D. Popescu: Mai am la întreprinderile comunale un bogat material, care 

însumează în Moldova 300 vagoane, de pildă, tuburi de fontă pentru canalizare. 
Mareşal I. Antonescu: Ia-le. 
G-ral D. Popescu: Transportul lor mă costă 40 milioane. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci lasă-le pe loc. 
G-ral D. Popescu: Valoarea materialului este 300 milioane. 
Mareşal I. Antonescu: Soluţia ţi-o va da domnul Neagu. Dacă d-sa vrea sli 

piardă 260 milioane, atunci nu-ţi va da cele 40 milioane de transport. 
G-ral D. Popescu: Le-a plătit administraţia locală. Cer să mi se dea gratuitate 

laC.F.R. 
Se pune apoi chestiunea transportului funcţionarilor pe C.F.R. 
Mareşal I. Antonescu: S-a prevăzut şi această chestiune. 
În ceea ce priveşte evacuarea funcţionarilor - şi-mi pare bine că s-a ridicat 

această chestiune - iată soluţia la care s-a ajuns şi care nu mi se pare cea mai bună: 
„Pentru căllltori se vor face bilete speciale clasa III, la suma fixă de 970 lei 

pentru funcţionari şi militari şi 1940 lei pentru particulari. 
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Biletele se dau în contul departamentului respectiv pentru funcţionari şi contra 
plată la particulari. 

Bagajele se transportă cu foi de drum speciale. Fiecare are drept la 60 kg 
bagaje şi se plăteşte 1350 lei; funcţionarii Statului în contul ministerului respectiv, 
particularii cu bani proprii. 

Transportul mărfurilor aparţinând Statului se face cu „foi de strămutare" în 
contul departamentului respectiv. Ministerul de Finanţe a deschis un credit de 60-70 
milioane în acest scop. 

Swna de 50 milioane lei, cerută de Guvernământul Bucovinei pentru cheltuieli 
în vederea evacuării, se va suporta din fondurile Guvernământului. 

întrucât s-a constatat că unii proprietari şi-au declarat animale de rasă, pentru a 
le sustrage de la rechiziţii, s-a dispus ca, în caz de evacuare, unităţile militare să ridice 
aceste animale, pentru a nu le lăsa la inamic". 

Trebuiesc şi sancţiuni pentru cei vinovaţi. 
Ei bine, domnilor, cu această soluţie, toţi se vor duce la ghişee, unde casierii 

vor trebui să verifice actele, ca să vadă cine este funcţionar şi cine nu şi să ştie cât să 
încaseze. 

E mai bine ca fiecare să plătească, însă după ce ajunge la locul de destinaţie, 
mai târziu, să vină şi să spună: am plătit transportul, pentru necesităţi de Stat. Foarte 
bine, atunci noi îi luăm biletul şi-i dăm bani, decât să punem acwn pe casierii gărilor să 
facă toată această contabilitate. 

E bine să plătească toată lumea, şi funcţionar şi particular şi, ulterior, făcând 
dovada cât 1-a costat transportul, să li se ramburseze swnele plătite. 

G-ral D. Popescu: Mie mi-a dat Direcţia Căilor Ferate 60.000 bilete, care se 
împart funcţionarilor respectivi, prin şefii de autorităţi, în mod gratuit, fără nici o 
justificare. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine, dar aceasta nu corespunde cu ceea ce 
scrie aici: 970 lei este costul biletului pentru funcţionar şi 1940 lei pentru particular. 

G-ral S. Mardare: Este propunerea Căilor Ferate: un tarif forfetar, însă aceste 
bilete se repartizează de Ministerul respectiv pe numărul funcţionarilor, după tabelele 
de evacuare. 

Mareşal I. Antonescu: Nu e mai practic să plătească toată lwnea şi costul 
biletelor să se restituie mai târziu? 

G-ral S. Mardare: Pierdem avantajul acestei reduceri. 
Mareşal I. Antonescu: Reducerea se face ulterior. 
G-ral D. Popescu: Dar n-au oamenii bani, domnule Mareşal. Închipuiţi-vă un 

funcţionar mic, plătit cu 12.000 lei pe lună, care trebuie să-şi cwnpere bilete de tren la 
Cernăuţi, pentru Timişoara, şi are nevastă şi doi copii. Îl costă biletele peste 1 O.OOO lei. 

I. Marian: Cred că propunerea este foarte bună, dacă se dau funcţionarilor 
aceste bilete, valabile orişicând. 

G-ral D. Popescu: Eu le-am dat bilete şi nu vor să plece. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu li se dea aceste bilete acwn funcţionarilor, 

fiindcă se produce panică. 
G-ral D. Popescu: Biletele sunt la autorităţi. 
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Mareşal I. Antonescu: Rămân la autorităţi şi nu le distribuiţi decât la nevoie. 
Atunci, rămâne aşa cum aţi spus, deşi sistemul mi se pare cam complicat. Fiecare şef 
de autoritate păstrează biletele în plic şi când primeşte ordinul le distribuie. 

G-ral D. Pope~cu: Din Moldova s-au înscris numai 4 funcţionari, ca să plece. 
I. Petrovici: In ceea ce priveşte Biserica, odoarele bisericeşti de preţ se 

evacuează, însă preoţii, cari vor să se evacueze, merg fiecare pe socoteala lui. De 
aceea, nu le fixez nici un loc de evacuare, pentru că ei sunt cei mai calificaţi să rămână 
pe loc. 

Mareşal I. Antonescu: Însă d-ta trebuie să ştii toate parohiile din Ţara 
Românească, cât este de întinsă şi de bogată fiecare, câţi preoţi se găsesc acolo şi dacă 
o parohie sau alta mai poate primi încă un preot sau doi, în afară de cei cari sunt acolo. 
Sunt unele parohii bogate, ai căror preoţi luptă cu furie ca să nu mai primească pe alţii. 
Şi, ca să nu ne mai dăm în spectacolul din trecut, când ştim ce au flcut unii preoţi, ca să 
nu primească pe alţii lângă ei în aceeaşi parohie, venim noi cu autoritatea de Stat şi 
pregătim din vreme aceste lucruri. 

De aceea, să se vadă câţi preoţi sunt la parohiile bogate şi câţi se mai pot 
primi. Şi atunci, cel care nu primeşte pe altul sau acela care, venind din altă parte, caută 
să ia locul titularului, să fie sancţionat cum trebuie, fiindcă sunt şi din aceia, în special 
ardeleni, fiindcă regăţenii sunt mai timizi, cari vor să ia locul acelora pe lângă cari sunt 
numiţi. 

I. Petrovici: Dar nu trebuie să încurajăm pe preoţi să plece. 
Mareşal I. Antonescu: Execuţia operaţiilor de evacuare să se facă numai prin 

Statul Major şi elementele care lucrează acolo. Dv., domnilor miniştri, trebuie să vă 
creaţi organe speciale pentru aceste lucrări, organe care să stea în permanentă legătură 
cu Statul Major, ca să se orienteze. Şi atunci, pe baza observaţiunilor flcute de fiecare 
dintre dv., se corectează săptămânal măsurile şi instrucţiunile date de Statul Major. 

Şi dacă, cum aţi văzut, un comandament militar s-a amestecat în atribuţiile 

prefecţilor, să nu vă supăraţi ... 
I. Petrovici: Dar Liceul Militar din Cernăuţi a fost trimis la Câmpulung, la 

Şcoala Normală de Băieţi, şi nici măcar n-am fost anunţat dacă pot să dau acest local 
sau dacă trebuie să-l dau. 

G-ral C. Pantazi: Înainte, Liceul Militar din Cernăuţi a fost la Câmpulung. 
Acum, în cazul când ar trebui să se evacueze liceele militare de la Cernăuţi, Chişinău şi 
laşi, s-au flcut recunoaşteri ca ele să fie trimise la locurile unde au funcţionat înainte. 

Mareşal I. Antonescu: Dar acolo găsesc pe altcineva. 
G-ral C. Pantazi: N-am deplasat pe nimeni. 
I. Petrovici: Dar Şcoala Normală din Câmpulung a primit ordin ca, în câteva 

zile, să plece de acolo, pentru ca în locul ei să vină Liceul Militar din Cernăuţi. 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, iată ce se mai semnalează. 
„Unele departamente, după ce au fixat o ordine de urgenţă în evacuări, revin şi 

stabilesc alta, ceea ce produce încurcături în planul general de transporturi". 
Domnilor, vă rog să nu mai schimbaţi ordinea de urgenţă. Mai bine să greşim 

cu ordinea de urgenţă iniţial stabilită şi să executăm bine o concepţie greşită, decât să 
executăm în dezordine o concepţie ideală. Or, schimbarea aceasta produce inevitabil 
dezordine. 
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După ce aţi luat o dispoziţie, n-o modificaţi singuri, ci în înţelegere cu auto
ritatea care este însărcinată cu execuţia. Şi dacă această autoritate dă curs modificării, 
atunci o puteţi face. Dar dacă schimbarea nu este posibilă, din cauza perturbărilor care 
s-ar produce, atunci n-o faceţi. 

Vă dau un caz concret: domnul Alexianu, ca să vină la Consiliul de Miniştri de 
ieri - lasă că a fost rău inspirat că a venit - a folosit un automotor. Ei bine, spune d-ta, 
domnule general Şteflea, ce perturbări a produs acest automotor pe linia pe care a 
parcurs-o. 

G-ral I. Şteflea: A întâlnit l 04 trenuri, care mergeau în aceeaşi direcţie sau în 
sens contrar; le-a oprit pe toate, ca să treacă înainte. 

Mareşal I. Antonescu: Auziţi, domnilor: domnul Alexianu a deranjat din 
mersul lor 104 trenuri, pentru că, în loc să ia un avion, s-a suit într-un automotor ca să 
vină aici. Vă închipuiţi ce pagubă şi ce deranjamente a produs. 

G-ral D. Popescu: Aceasta n-a fost singura dată, domnule Mareşal. Şi eu a 
trebuit să aştept, odată, într-o gară, ca să treacă trenul cu domnul Alexianu. 

I. Petrovici: Îl trăgea aţa încoace. (Ilaritate). 
Mareşal I. Antonescu: Deci, domnilor, să nu vă supăraţi dacă vi se refuză 

câteodată automotoare sau trenuri speciale. Eu aproape niciodată nu m-am dus în 
inspecţii cu trenul, ca să nu produc deranjamente pe liniile ferate; am folosit aproape 
totdeauna avionul sau automobilele, ca să evit orişice perturbaţii în circulaţia trenurilor. 

Cu aceste operaţii, să fim foarte atenţi acum ca să nu deranjăm capacitatea 
căilor noastre ferate. Şi când drumul nostru de fier de-abea face faţă nevoilor, mai vine 
cineva, şi pentru că este guvernator, se suie într-un automotor şi produce o perturbare 
generală în circulaţia trenurilor de pe linia respectivă. 

I. Petrovici: Dar acum, cu ce se întoarce domnul Alexianu? 
G-ral D. Popescu: Nu se mai întoarce. 
Mareşal I. Antonescu: Prefecţii primesc ordine de la toate departamentele, 

ceea ce a creat confuzii şi întârzieri în lucrări. 
Să înceteze odată acest sistem. Prefecţii nu mai primesc ordine de la toate 

departamentele. Fiecare primeşte ordin de la şeful lui. De trei ani jumătate de când sunt 
aici, niciodată n-am dat direct ordine secretarilor dv. generali sau funcţionarilor dv., ci 
numai împreună cu dv. Ca să dau eu ordine direct subalternilor dv., ar însemna să 
folosesc cel mai bun procedeu pentru dezorganizarea unor instituţii. Dacă am încredere 
într-un şef, îl ţiu; dacă nu, îl schimb, dar ca să dau eu direct ordine subalternilor dv., 
aceasta nu se poate. 

Sistemul acesta, ca prefecţii să primească ordine de la toate departamentele, 
contribuie să-i zăpăcească, oricât ar fi ei de calmi. 

,,Departamentele n-au ţinut seamă de dispoziţiunile Marelui Stat Major de a se 
încadra cu evacuările numai în zonele fixate pentru evacuare şi au tăcut lucrări 
pregătitoare de cartiruiri şi achiziţionări de imobile şi în alte localităţi, fixate altor 
instituţii sau unităţi militare, ceea ce a produs confuzii la autorităţile locale şi a dat 
naştere la încurcături în planul fixat de Marele Stat Major". 

Dacă dv. vă duceţi fiecare să vă aşezaţi acolo unde vreţi, atunci, într-o.zonă în 
care Statul Major a destinat să se instaleze alte autorităţi, se poate întâmpla să vină, 
unele peste altele, 5-6 instituţii. 
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Deci, numai Statul Major fixează aceste zone. 
Unele departamente n-au trimis delegaţi ca să ia contact cu organele 

Guvernământului, pentru a se întocmi planul de evacuare efectivă. 
Acelaşi lucru pentru unele districte, pentru unele judeţe. 
Să nu hotărâţi un lucru până nu staţi de vorbă cu autoritatea care cunoaşte 

situaţiunea la faţa locului şi după ce vă edificaţi asupra acestui lucru, după aceea să 
luaţi o hotărâre definitivă. Situaţia arătată de domnul general Popescu că prefectul a 
primit ordin să evacueze fabrica de spirt şi fabrica de zahăr, fără să se vadă dacă este 
necesar să fie evacuate aceste fabrici, această situaţie a fost provocată tocmai de faptul 
că nu s-a studiat chestiunea la faţa locului şi n-au fost consultate autorităţile locale. În 
al doilea rând, cât timp cere ca să ducem o fabrică de zahăr în altă parte şi s-o instalăm 
acolo? Ce perturbaţie economică se produce? Sunt fabrici a căror demontare cere o 
săptămână, o lună şi chiar mai multe luni de zile. Acest lucru nu se poate hotărî decât 
de un organ de aici de la Bucureşti, care va lua contact şi cu organele locale şi trebuie 
să vadă dacă este folositor sau nu să demontăm o fabrică şi s-o ducem în altă parte. 
Sunt o serie întreagă de probleme care se leagă de o deciziune de această natură. 

Al. Neagu: Chiar problema evacuării trebuie văzută într-un spirit respectiv, 
pentru că altminteri dezorganizăm teritoriul înainte de a apărea inamicul şi am făcut 
astfel jocul inamicului. Pe de altă parte, acest fapt are o influenţă extraordinară şi 
asupra încasărilor Statului şi acest lucru, mai ales în timp de război, este foarte 
important. 

Mareşal I. Antonescu: De aceea, d-ta, domnule general Dragalina, nu trebuie 
să lipseşti de la nici o măsură atunci când se hotărăşte ceva, în această privinţă. D-ta şi 
organele d-tale trebuie să fiţi prezenţi şi să vă arătaţi punctul dv. de vedere. Nu trebuie 
să dezorganizăm viaţa economică a Statului. Nu ridicăm dintr-o regiune decât ceea ce 
este absolut indispensabil pentru viaţa şi lupta Neamului Românesc, şi acestea nu le 
ridicăm decât numai atunci când se dă ordin, iar ordinul nu se dă decât în ultimul mo
ment. O fabrică ce se demontează într-o lună nu o demontăm aşa încât să nu se aleagă 
nimic din ea. Mai bine o pierdem decât să avem consecinţele arătate de domnul Neagu. 

în ce priveşte chestiunea finanţării, aceasta trebuie organizată ca să nu profite 
corbii de această epocă. Ştiţi ce s-a petrecut cu evacuările din Bucovina şi Basarabia: 
toată lumea a luat din ce era al lor şi din ce nu era al lor, pentru ei. Au distrus toate 
actele. N-au rămas acte nici la plecare şi nu s-au făcut acte nici la sosire. Astfel nu s-a 
qozat viaţA po bGZo sorioa„e, pentru cll cei (sic!) cari luau conducerea diferitelor 
instituţii economice n-aveau interesul să plece de la o bază clară. Au lăsat acolo toate 
registrele, în casele de fier, şi eu refuz să cred că au lăsat acolo şi bani. N-au luat 
registrele cu ei, dar cred că au luat banii. Când s-au întors, n-au făcut nici un inventar, 
şi aceasta pentru un fond cu o cifră de afaceri de câteva miliarde. 

Deci, să te gândeşti d-ta la chestiunea finanţării şi să vedem ce nevoi de 
finanţare avem acolo. 

Al. Neagu: O serie de măsuri au fost deja luate. 
M. Vulclnescu: Ori de câte ori se semnează o convenţie, unde este vorba de 

plăţi, cum este aceea cu Căile Ferate, care se centralizează la Direcţia Generală, să se 
cheme şi un reprezentant al Căilor Ferate. 
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Mareşal I. Antonescu: Aceasta s-o spui domnului Atta Constantinescu, nu 
mie. Vorbiţi împreună. Trebuie să discutaţi aceste lucruri cu şefii de servicii, cari, de 
multe ori, ignorează lucrul acesta. 

În Basarabia ce probleme mai ai? 
G-ral O. Stavrat: În Basarabia este linişte, ordine şi viaţa merge aproape 

normal. Puţină nelinişte a fost între 3-13 ianuarie, pentru motivele arătate aici. 
Guvernământul a pregătit, acum 3 luni, chestiunea evacuării într-un cadru 

secret de ipoteză. Am dat o serie de instrucţiuni în noiembrie, cu caracter strict secret, 
iar la 28 decembrie lucrările erau gata şi predate domnului colonel Mosiu. 

Între 3-13 ianuarie au urmat o serie de ordine date prin telefon şi tot caracterul 
secret a dispărut. Am sesizat pe domnul general Popescu ca (sic!) să nu se mai dea 
dispoziţii de acestea prin telefon. 

Prin învăţători, prin preoţi am putut să aflăm care este atitudinea populaţiei. 
Populaţia este calmă şi foarte cuminte. Ţăranii îşi fac depozite de alimente. 

Expedierile de cereale în Regat continuă. Din 70.000 vagoane s-au expediat 
până acum 13.000 vagoane; în magazii se găsesc 3000 vagoane şi s-au depus frahte 
pentru 2000 vagoane. Mai sunt de colectat încă 52.000 vagoane. Oleaginoase avem 
7900 vagoane. Sunt colectate 2000 vagoane; transportate 1987 vagoane şi mai rămân 
disponibile aproape 4000 vagoane. În această privinţă, ordinele sunt clare. În primul 
rând, luăm grăsimile, în al doilea rând, luăm zahărul. 

Mareşal I. Antonescu: V-am spus, ca măsură de prevedere, că trebuie să 
trimitem spre Vestul ţării tot ce este mai hrănitor sub volum mic şi tot ce se poate 
păstra în condiţiuni mai bune: zahărul, fasolea, grăsimile vegetale. Dacă am reuşit să ne 
salvăm în războiul trecut, aceasta a fost datorită faptului că am avut un an cu o recoltă 
bună de fasole în Moldova. Noi dacă vom avea depozite mari de fasole şi grăsimi ne 
vom putea salva. Este inutil să strângem lucruri cu volum mare, care nu se conservă. 

G-ral O. Stavrat: În Nordul provinciei şi în Soroca am luat oarecari măsuri, 
firă a provoca alarma. Am transportat cerealele care aparţineau Statului, am flicut o 
regrupare a tractoarelor şi animalelor şi am luat măsura să se adăpostească exemplarele 
animale de valoare. Ţin să vă raportez că s-au luat, cu ocazia rechiziţiilor, o serie de 
exemplare de rasă. Am raportat aceasta Marelui Stat Major şi ar fi bine să se ia măsuri 
până nu este prea târziu, ca să nu pierdem aceste animale de rasă. 

Mareşal I. Antonescu: Tot ce este animal de rasă, de la oaie până la cal, nu 
trebuie să-l aducem în cadrul Armatei. Veţi primi lista de tot ce este animal de rasă din 
Basarabia şi Bucovina şi, împreuni cu Ministerul Agriculturii şi cu depozitele Armatei, 
să le luaţi de la trupă şi să le duceţi unde aveţi nevoie de ele. 

Aceasta nu înseamnă că noi părăsim munca de redresare începută acolo, pentru 
ca să sporim producţiunea în Basarabia şi s-o punem pe o altă cale mai sănătoasă. Noi 
continuăm efortul. Am un raport de la Ministerul Agriculturii în care se aduc elogii 
departamentului silviculturii. Noi am fost bine îndrumaţi în această privinţă şi să nu 
punem punct acum acestei activităţi. Continuăm această activitate, ca şi cum nimic nu 
s-ar fi întâmplat. Viaţa nu stă în loc şi nici nouă nu ne este permis s-o oprim. Viaţa va 
continua în aceste provincii. Pentru d-ta este mult mai uşor, pentru că nu ai problema 
industriei, cum este în Bucovina, ci numai viaţa agricolă. 
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Cel puţin ţăranii de acolo trebuie să-şi dea seama că ceva nou este în Ţara 
Românească şi ei sunt cei dintâi cari profită de pe urma noilor sisteme aplicate. 

Pe scurt să nu dezorganizăm viaţa. 
G-ral O. Stavrat: Au trecut din Transnistria prin Basarabia: 29.000 boi, 

106.000 oi, 4.800 cai şi am oprit: 8878 boi şi 88.000 oi. N-am dat la particulari, pentru 
că am avut cu ce să le hrănim. Starea lor este foarte bună. Valoarea lor reprezintă la 
primăvară circa 200 milioane şi nu consumă decât furajele şi meiul pe care nu pot să le 
vând. 

Am cheltuit cu vitele care au trecut dincolo de Prut 19 milioane. Nu ştiu cum 
voi recupera această sumă. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o chestiune care se va tranşa. Acum s-a 
fllcut o schimbare la conducerea Transnistriei. I-am dat instrucţiuni complecte 
domnului general Potopeanu, care astăzi se va edifica. atât cât va putea, în ceea ce 
priveşte administraţia Transnistriei, de la Bucureşti. Încetul cu încetul vom pune la 
punct această problemă. 

Dacă eşti jenat în această activitate a d-tale de suma aceasta, Ministerul de 
Finanţe ţi-o va pune la dispoziţie. 

G-ral O. Stavrat: Momentan nu sunt jenat. 
Mareşal I. Antonescu: Iată, domnul ministru Neagu, atâta timp cât nu-i cereţi 

parale, tace. 
Al. Neagu: De acum înainte, tot se vor cere bani. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să dai. 
G-ral O. Stavrat: Situaţia moldovenilor refugiaţi este următoarea: am primit 

până acum 3500 suflete; rnai sunt încă 4500 de aşteptat la Rezina; şi mai sunt apoi alte 
30 vagoane cu refugiaţi la Cetatea Albă. 

Am greutăţi, fiindcă vin aproape cu nimic şi trebuiesc hrăniţi. Vreau să-i 
plasez, dar nu pot s-o fac cu toţi, fiindcă sunt unii de meserii cari n-au rost: actori, 
pictori, şi n-am ce face cu ei. 

Mareşal I. Antonescu: Actori din aceştia putem şi exporta. 
G-ral O. Stavrat: A intervenit Consiliul de Patronaj, a fllcut colecte, însă n-a 

putut face faţă. Atunci, am împrumutat din bunurile pe care le am la Românizare. 
Mareşal I. Antonescu: Dar erau actori şi pictori români în Rusia? 
G-ral O. Stavrat: Da, la Dunaevca. 
Mareşal I. Antonescu: De unde vin aceşti refugiaţi? 
G-ral O. Stavrat: Acum vin de la Vosnesensca; cei de la Rezina sunt veniţi 

din Caucaz. 
Mareşal I. Antonescli: Pe aceia să-i primeşti. Să-i aducem în satele germane 

din Sudul Basarabiei; fiindcă, dacă ar da ruşii peste ei, i-ar masacra. 
G-ral O. Stavrat: Acum, cazarea refugiaţilor se face în condiţiuni mai grele, 

din cauza iernei. 
Mareşal I. Antonescu: Românii s-au aşezat în casele ucrainenilor, care au 

fost trecuţi la Oceacov; au găsit acolo case bine înzestrate. 
G-ral O. Stavrat: Aceştia vin în mai bune condiţiuni. Am însă dificultăţi cu 

ei, sub raportul cazării. Îi duc în satele nemţeşti. 
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Mareşal I. Antonescu: Cunosc chestiunea aceasta. Am dat instrucţiuni să 
refaci casele acestea. 

G-ral O. Stavrat: Am luat măsurile de conservare şi de reparare necesare, atât 
cât am putut să fac. Mă interesează acum uşile şi ferestrele. 

Mareşal I. Antonescu: Am văzut: pentru aceasta ceri milioane. Or, nu putem 
face acum investiţii în Basarabia, ci ceea ce am investit acolo să folosim cât mai mult. 

Oamenii aceştia au stat până acum, sute de ani, în bordeie şi eu nu pot să fac 
pentru ei acum case şi palate. 

G-ral O. Stavrat: Respectuos vă raportez că am găsit soluţia. 
Mareşal I. Antonescu: Soluţia d-tale am văzut-o: ceri 20.000.000 lei. 
G-ral O. Stavrat: I.N.COOP-ul are nişte cherestea ... 
Mareşal I. Antonescu: Ţi-o dă dl Minescu pe credit, pentru că I.N.COOP-ul 

nu dă nimic pentru opere de binefacere şi de asistenţă; acapareaz.ă mereu. Tot aşa şi 
Banca Naţională. 

Să-i dai chitanţă pentru cheresteaua aceea, domnule general Stavrat, nu bani. 
Gh. Minescu: Aşa ne-am şi înţeles, domnule Mareşal. 
G-ral O. Stavrat: O plătesc la primăvară. 
O. Vlidescu: Domnule Mareşal, toate aceste bunuri sunt provenite fie de la 

repatriaţi, fie de la evrei; deci sunt proprietatea Românizării. În asemenea condiţiuni, 
domnul general Dragalina şi domnul general Stavrat sunt administratorii acestor 
bunuri. 

De aceea, aş vrea să mă încarc eu cu aceste 20.000.000 numai pentru ca 
guvernămintele să nu facă acte de dispoziţie referitoare la aceste bunuri şi pe urmă să 
discutăm proprietatea lor. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
O. Vlidescu: În al doilea rând, dv. aţi aprobat ca în Sudul Basarabiei să facem 

o politică de colonizare. S-au şi fixat pentru aceasta două sate: Berezina şi Borodin, 
unde să se facă colonizări cu ofiţeri din actualul război. În acest scop, s-au făcut diferite 
planuri şi lucrări la Serviciul Comercial al Colonizării. 

Trebuie să mă ocup personal de această chestiune, pentru că este o manifestare 
a unui drept de proprietate ... 

Mareşal I. Antonescu: Dar care este soluţia în privinţa acestor două sate? 
Lasă că nu reprezintă mare lucru; punem acolo oameni din aceştia sau nu? 

G-ral O. Stavrat: Nu, domnule Mareşal. 
O. Vlidescu: Eu sunt de părere să-i punem, ca să nu mai facem alte lucrări de 

investiţie. 

Mareşal I. Antonescu: Da, şi tot ceea ce se face nu rămâne definitiv făcut. 
Dacă se termină războiul, pe cei cari i-am instalat acolo provizoriu, vom vedea dacă îi 
lăsăm pe loc definitiv, sau dacă îi scoatem şi-i ducem în alte părţi. Nu putem merge 
acum la o soluţie definitivă. Ceea ce trebuie să facem însă este să cazăm pe aceşti 
oameni în condiţiunile cele mai bune. Este o greşeală să-i ducem în alte sate, unde nu 
este nimic pregătit şi să lăsăm goale satele care au tot ce le trebuie. 

Nu stăm acum pentru lucrări de colonizare. Acestea le vom face numai atunci 
când se vor stabili graniţele, prin Conferinţa de Pace care va veni. Până atunci, spunem 
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că această colonizare o pregătim în cele mai mici amAnunte, din toate punctele de 
vedere, flră însă ca să trecem la executare, pentru că nu este momentul s-o facem. 

O. Vlidescu: Aceşti transnistreni pot să stea, deci, şi în aceste două localităţi. 
G-ral O. Stavrat: Când am fost în audienţă cu domnul ministru Neagu, s-a 

pus chestiunea să se facă un început de colonizare în toamna trecută. Atunci eu am 
propus să începem cu aceste două sate. Trebuia însă să intervină şi Subsecretariatul de 
Stat al RomânizArii, însă n-a intervenit cu nimic. De aceea, am intervenit singur, cu 
propriile mele mijloace, ca să pot caza 450 colonişti. S-au făcut toate lucrările şi noi 
eram gata să primim pe aceşti 450 colonişti, cari ar fi trebuit să vină. 

Prin urmare, acolo am debursat noi din fondurile noastre ale Guvernământului, 
de la Directoratul Afacerilor Administrative, adică din veniturile comunei şi din ce am 
putut să le ajut eu, dând cam câte un milion de lei de fiecare comună. Am reparat şi am 
pregătit şi bisericile şi şcolile şi dispensariile, am făcut şi drumuri mai bune şi am dat o 
faţă mai curată satelor. Păstrăm aceste sate, crezând că odată şi odată vor veni coloniştii 
acolo, ca să facem începutul operei de colonizare. 

Vreţi acum să aduc acolo pe aceşti moldoveni, cari se găsesc spre Vest. Eu mi-am 
propus să încep cu plasarea lor de la Nistru. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine, începi de acolo. Să-i mai laşi şi pe ei să se 
descurce singuri, nu să venim numai noi cu ingineri şi cu arhitecţi, ca să le reparăm 
casele. Pe front, ofiţerii superiori, chiar şi generalii şi mareşalii germani, stau în 
condiţiuni detestabile, la posturile lor de comandă. Aşa trebuie să stea şi ei. 

Să-i plasăm în anumite sate şi să se aranjeze şi ei, până când vom putea să-i 
ajutăm mai mult. Cu aşezarea lor, începem de la Nistru spre Prut. Dacă vin prea mulţi, 
aranjează-i şi în ·aceste două sate. În privinţa cheltuielilor, te înţelegi cu 
Subsecretariatul de Stat al Românizării. 

O. Vlidescu: Domnule Mareşal, este o problemă de principiu între 
guvernatori şi Românizare, şi anume: s-a hotărât ca toate bunurile aparţinând evreilor 
să fie date în seama administrării guvernămintelor, dar până astăzi Centrul Naţional de 
Românizare şi Subsecretariatul de Stat al Românizării n-au, comunicate de 
guvernăminte, nici măcar evidenţele acestor bunuri, adică, eu nu ştiu ce bunuri am, nici 
în Basarabia nici în Bucovina, nu ştiu ce valoare au aceste bunuri şi nu ştiu ce venituri 
s-au realizat. 

Mareşal I. Antonescu: E vina predecesorului d-tale şi a întregului organism. 
O. Vlidescu: De la instalarea mea, am făcut două adrese şi nu mi s-a răspuns. 

V-am raportat şi dv. fmr-o audienfA de lucru. 
G-ral O. Stavrat: S-a răspuns, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Nu puteţi să faceţi aici amândoi afirmaţiuni contrarii. 

D-ta, domnule general Stavrat, nu poţi să ai pretenţia ca răspunsul pe care l-ai trimis să 
fi ajuns la domnul Vlădescu; d-ta poate că ai răspuns, dar domnul Vlădescu se poate să 
nu fi primit răspunsul d-tale. Şi nici d-ta, domnule Vlădescu, nu poţi să susţii că tot 
ceea ce intră într-un minister vine şi ţi se prezintă d-tale. Sunt şi funcţionari care ţin 
lucrările în sertare, fiindcă n-am ajuns până acum să punem o ordine desăvârşită în 
ceea ce priveşte funcţionarea serviciilor. Deci, se poate întâmpla să-ţi fi venit 
răspunsul, dar să nu fi ajuns la d-ta. 
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Noi, aici, stabilim principiile. Dv., domnilor generali, de la cele două 
guvemaminte, să aveţi evidenţa acestor bunuri, care aparţin C.N.R.-ului, fie că vin de 
la germanii sau polonezii cari au plecat, fie că provin de la evrei. Această evidenţă s-o 
daţi Românizării ca s-o ţină în ordine. 

A doua datorie: aceste bunuri, la maximum posibil, să le administraţi în 
condiţiuni superioare, şi din punctul de vedere al întreţinerii şi din punctul de vedere al 
realizării de venituri, pentru ca ele să nu fie distruse sau să nu devină o sarcină pentru 
Stat. Dacă le lăsăm să se piardă, atunci producem o pagubă patrimoniului naţional. 

O. Vlidescu: Problema este cu atât mai importantă, cu cât s-au considerat 
drept excedente, ceea ce nu erau în realitate şi nu s-a acoperit plata anuităţilor la 
amortismente. Eu însă răspund de toate aceste bunuri şi domnul ministru al Finanţelor 
îmi face destule dificultăţi, ca să invoc aceste venituri. Predecesorul meu i-a vărsat o 
sumă ca excedent, şi nu era. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă nu mă înşel, predecesorul d-tale era jurist. 
Al. Neagu: Domnule Mareşal, eu am ridicat chestiunea a doua zi după ce am 

venit la minister. 
Mareşal I. Antonescu: Am pus la Românizare pe domnul Dragoş, un om care 

era recomandat de cele mai înalte foruri. Nu vom face procesul domnului Dragoş, dar 
vom face şcoală din ceea ce s-a întâmplat acolo. Veţi auzi de la domnul Vlădescu şi de 
la domnul g-ral Cusen cum, cu toate semnalele de alarmă pe care le-am dat, destul de 
tare şi în scris şi verbal, şi de multe ori, exasperat fiind, mă adresam domnului Mihai 
Antonescu, ca să-l cheme şi să-i spună, ei bine cu toate acestea domnul Dragoş ţinea 
lucrări şi rezoluţii categorice de ale mele, privitoare la administrarea acestor bunuri, 
neexecutate în sertare. Şi cu toate acestea, la toate intervenţiile pe care le făceam, 
rAspunsul domnului Dragoş era totdeauna neschimbat: Domnule Mareşal, aveţi 
încredere, totul merge în ordine; este acolo o administraţie perfectă şi desăvârşită. Mă 
dezarma cu acest răspuns, până când, într-o zi, exasperat de ceea ce primeam ca 
informaţii, l-am schimbat pe domnul Dragoş şi l-am pus pe domnul Vlădescu. Are să 
vă spună dânsul ce a găsit acolo: lucrări şi rezoluţii categorice, rămase neexecutate. 
Este adevărat, domnule Vlădescu? 

O. Vlldescu: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: În schimb, domnul Dragoş avea masă rezervată la 

,,Cina", unde trona ca un mare şah al Persiei. 
G-ral O. Stavrat: Domnule Mareşal, o altă chestiune foarte importantă: în 

1941, foarte multe case din satele şi oraşele basarabene au fost dărâmate. S-a făcut o 
operă de curăţire, din care au rezultat cantităţi importante de materiale de construcţie. 
Din acestea, şi predecesorul meu şi eu am înţeles să dăm autorităţilor, ca să-şi poată 
repara localurile, şcolile, bisericile etc. 

Toate aceste aprobări rog să aibă o sancţiune, în sensul ca să se considere că 
ceea ce am făcut noi, am făcut un lucru legal, pentru că altfel, după interpretarea care 
se dă, că noi facem acte de administraţie şi nu facem şi acte de dispoziţie, ar însemna 
că am depăşit mandatul. 

O. Vlldescu: Lucrurile acestea trebuiesc discutate pe larg; sunt o serie 
întreagă de lucrări pe care nu le putem rezolva nici în Consiliul de Miniştri. 
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Mareşal I. Antonescu: Eu pot să spun că aţi făcut lucruri foarte bune, care 
corespund şi cu cadrul pe care I-am fixat. Care este acest cadru? Când, în inspecţiile 
făcute în Basarabia şi Bucovina, am constatat că o serie de bunuri rămase de la evrei se 
năruie, făcând ca aceste localităţi să aibă un aspect detestabil, am dat prefecţilor şi 
primarilor dispoziţia ca toate materialele rămase de pe urma clădirilor dărâmate să fie 
întrebuinţate la repararea şi refacerea localurilor autorităţilor de Stat. L-am avertizat şi 
pe domnul Dragoş de această dispoziţie, arătându-i că tot ceea ce nu se poate 
reconstitui, tot ceea ce se dărâmă să fie recuperat, ca material, pentru că altfel tot se 
pierde, şi uşi şi ferestre. Toate aceste materiale trebuiau să fie întrebuinţate Ia scopul 
arătat ca să nu se irosească. 

Deci d-ta ai această acoperire, oricât ţi-ar ridica domnul Vlădescu fel de fel de 
principii juridice. D-ta însă să faci dovada că ai făcut ceva bun şi că ele au fost folosite, 
şi atunci nimeni nu poate să ţi le pună la pasivul d-tale. 

G-ral O. Stavrat: Acelaşi lucru pentru cedările făcute Consiliului de Patronaj. 
Mareşal I. Antonescu: Domnul Alexianu era cel dintâi care era pornit să 

dăruiască Franţei, Elveţiei şi apoi punea totul la soldul său creditor. D-ta nu ţi-ai 
acoperit deficitul cu ceea ce ai dat Patronajului. Patronajul are veniturile lui precise şi 
ceea ce i se dă este o donaţie. Ceea ce dau ordin să se dea este acoperit; dacă nu dau 
ordin, nu-i daţi. 

Domnul Alexianu a dat Patronajului, dar imediat după aceea a trimis contul 
domnului Neagu. S-au ridicat sumele acestea la miliarde. 

Noi i-am cerut să vină în ajutorul economiei sociale şi a economiei româneşti, 
dar să nu pună în sarcina economiei româneşti aceste lucruri. 

La fel şi cu Basarabia şi Bucovina. Trebuie să fiţi în serviciul economiei 
generale româneşti; nu ţara întreagă să fie în serviciul economiei particulare din 
Basarabia sau Bucovina. Punem totul la mijloc şi-l folosim spre binele ţării. 

O. Vlldescu: Departe de mine ideea ... 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai facem procese de acestea. 
O. Vlldescu: Vreau să se fixeze principiul că guvernămintele fac administra

ţie şi nu acte de dispoziţie, în ceea ce priveşte bunurile Românizării. 
Mareşal I. Antonescu: Suntem de acord şi am terminat cu această chestiune. 

Dv. nu faceţi acte de dispoziţii, şi administraţie se va face în cele mai perfecte 
condiţiuni. 

hllll cc Mt de adaug11t în cc priveşte Basarabia. D-ta în Basarabia şi mai ales în 
Sudul Basarabiei trebuie să continui opera de umplere a spaţiului gol lăsat de germani, 
cu români, cari vin din Transnistria. Dacă va fi nevoie, să aducem şi români din 
Bucovina, în cazul când operaţiile militare se vor desfăşura în partea de Nord a ţării. 
Totul este în funcţie de modul cum decurg operaţiile. 

Se poate întâmpla ca ruşii, găsind drumul total barat spre Vest, să pornească 
spre Sud, la Marea Neagră. Dacă se consolidează frontul în Sud şi vom avea elementele 
de judecată necesare ca să spunem că s-a consolidat frontul în Sud, atunci continuăm 
opera de umplere a golurilor din Sudul Basarabiei cu elementele pe care le aducem din 
Nord, în cazul când Nordul este mai ameninţat. 
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Poate că ruşii, după înţelegerea de la Teiheran, să înainteze direct către Berlin, 
ca să coordoneze acţiunea lor cu altă direcţi1Lllle de înaintare de pe un punct de 
debarcare de pe coasta europeană din Apus. În cazul acesta Ţara Românească poate fi 
ocolită de furtună, care va devia către Berlin. Se poate, de asemeni, să fie coordonată o 
acţiune în Sudul Ucrainei, cu planul de debarcare în Balcani, şi atunci se schimbă total 
problema. 

Deci totul este în funcţiune de modul cum se vor des~şura evenimentele 
militare. 

Dacă se pune în practică a doua ipoteză, şi anume coordonarea operaţiunilor 
militare din Sudul Ucrainei cu acţiunea de debarcare în Balcani, atunci se pune 
problema Sudului Basarabiei înainte de evacuarea Nordului. 

Trecem la celelalte probleme puse pentru Basarabia. 
Noi încetăm investiţiunile pentru Basarabia. 
Pentru drumuri desăvârşim ce este început pentru necesităţile militare, însă nu 

mai începem nimic să construim din nou. Oprim deci planurile pe care le aveam în 
această privinţă şi care trebuiau să treacă în executare cu începerea campaniei de lucru 
în a treia etapă. Desăvârşim numai etapa rămasă neterminată din campania trecută de 
astă-toamnă. 

În ce priveşte economia naţională am dat instrucţiuni. N-avem prea mult de 
evacuat în ce priveşte fabricile, însă sunt două fabrici noi, cari nu sunt absolut 
indispensabile acolo şi cari aparţin Statului. Acele fabrici, după ce vor termina de 
transformat uleiul <din> 4 floarea-soarelui şi sfecla în zahăr, le vom lua şi le vom duce 
în altă parte. 

Alte industrii mari nu mai sunt acolo. 
M. Vulclnescu: Ministerul de Finanţe are o tipografie nou instalată la 

Chişinău. 
Al. Marcu: Şi Ministerul Propagandei are o tipografie. 
Mareşal I. Antonescu: Nu putem întrerupe viaţa spirituală acolo. Presa 

trebuie să continue să apară. Propaganda trebuie să fie chiar intensificată. Nu ridicaţi de 
acolo decât ceea ce credeţi că reclamă timp mult pentru demontare. Nu trebuie să 
ridicăm de acolo orice fleac de tipografie, orice instalaţie cât de neînsemnată. Şi de la 
ruşi am găsit multe lucruri, întreprinderi şi instalaţii şi în unele părţi chiar mai mult 
decât am lăsat noi. 

G-ral O. Stavrat: Vă rugăm chiar ca ziarul „Basarabia" să se imprime la Chi
şinău, pentru că ,,Basarabia" se ocupă de orice altceva, numai de provincia noastră nu. 

M. Antonescu: De nenumărate ori am cerut Guvernământului să se 
organizeze pentru o redacţie proprie, în al doilea rând, să ne dea material şi, în al treilea 
rând, să-şi facă ziarul. Dacă ne cereţi să fim propagandişti şi pentru Basarabia, atunci 
ce mai rămâne din serviciile dv. de propagandă pe care tot noi le-am organizat? 

De la începutul reocupării Basarabiei ne-am luat sarcina aceasta şi, în loc de 
mulţumire pentru că noi vă scoatem ziarul fără nici o contribuţie din partea dv., ne 
faceţi imputări că „Basarabia" se ocupă de orice afară de provincia Basarabia. 

4 în text este: în. 
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Fără îndoială că redacţia nu se poate ocupa de particularismul regional. Noi 
avem probleme pentru ţara întreagă şi dacă vreţi să adăugăm problemele speciale ale 
Basarabiei, depinde de dv. ca să ne daţi tot concursul, pe care de nenumărate ori vi l-am 
solicitat. 

Mareşal I. Antonescu: Când a reînceput viaţa românească în Basarabia, au 
fost domni cari credeau că se va relua viaţa pe aceleaşi baze pe care au trăit mai înainte. 
Au apărut tulburători de apă şi speculanţi de idei, pentru ca să creeze în Basarabia 
anumite curente. Atunci am pus capăt acestui lucru. 

Deci, dacă ,,Basarabia" nu mai este pe placul basarabenilor, este pentru că nici 
această „Basarabie" nu s-a mai compromis ca mai înainte. N-am găsit oameni de 
gândire şi nici de cultură cari să poată scrie lucruri serioase. De aceea, intraseră înainte 
în presă toţi jidanii, toţi aventurierii, toţi semidocţii. 

Ei bine, nu puteam să mai mergem aşa înainte. 
Însă, cum a spus domnul Mihai Antonescu, aveţi un serviciu de propagandă 

local. Care este activitatea lui? Aşteaptă să-i dea cineva de la Bucureşti materialul? De 
ce nu scrie despre problemele locale? Să-i pui la lucru. 

G-ral O. Stavrat: Sunt două ziare locale: ,,Cuvânt moldovenesc" şi ,,Raza", 
precum şi o serie de scriitori foarte buni, cari ar putea colabora foarte bine, dacă 
,,Basarabia" s-ar edita la Chişinău. · 

Mareşal I. Antonescu: Cei cari critică regimul actual sunt anumiţi basarabeni 
şi bucovineni paraponisiţi că n-au administrat ei Basarabia şi Bucovina. Sunt oameni ca 
domnul Pan Halippa, de pildă, care când s-a văzut neluat în seamă şi înlocuit cu un 
general, atunci nu i-a mai convenit. După părerea acestor oameni este o catastrofă în 
Basarabia, pentru că nu se mai poate fura, nu se mai pot înjura, nu mai pot face 
provincia de râs. 

G-ral C. Dragallna: Ţin să relev faptu.I că în bugetul Basarabiei există suma 
de 30 milioane pentru propagandă, pe când în bugetul Bucovinei este prevăzută suma 
de mai puţin de un milion. 

Mareşal I. Antonescu: Aici ai fost nedreptăţit. 
G-ral C. Dragallna: S-a produs un mare reviriment în sufletul ucrainenilor 

când au aflat că se permite plecarea lor în România. 
Mareşal I. Antonescu: Te rog să n-ai şi d-ta naivitatea domnului Alexianu. 

N-aducem nici un ucrainean în ţară, pentru că eu n-am încredere în sufletul slav. Eu am 
novoio do romani, nu do ucr11inoni, şi dacii nu-i pot aduce pe toţi românii, nu însea.mna 
că trebuie să-i aduc pe ucraineni. 

A fost o presiune asupra mea ca să-i aduc pe evrei. Argumentul esenţial pe 
care l-am adus a fost: dacă nu-i aduc pe români, cum să-i aduc pe evrei. Prin urmare, 
nu-i aduc nici pe evrei nici pe ucraineni. Aceştia n-au ce căuta în Ţara Românească. 
Trebuie să reconstruim blocul românesc în cadrul istoric şi milenar. 

N-aducem elemente de peste Bug, din Transnistria. Se poate întâmpla ca peste 
20-30 ani să fim condamnaţi că am pompat aceste elemente româneşti spre centru, în 
loc să le pompăm de la centru spre periferie. Operaţia trebuie făcută invers. Trebuie să 
îndrumăm elementele româneşti către periferie, către graniţele noastre milenare. 
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Eu nu sunt imperialist şi chiar dacă aş fii nu este o ruşine, pentru neamul tău. 
Dar să ne întoarcem în urmă cu 200 ani. Acum 200 ani, ruşii nu erau acolo unde sunt 
astăzi. Poate că Europa se va deştepta, dacă nu aistăzi, mâine, şi va vedea că pericolul 
rusesc este un pericol asiatic şi nu numai pentru România, ci pentru întreaga civilizaţie. 
Cred că întreaga Europă va ajunge într-o zi la o r.:oaliţie împotriva acestora cari în 200 
ani au făcut continue presiuni asupra existenţei, liiniştei, ordinei şi civilizaţiei tuturor, şi 
atunci se va ajunge la o unire a tuturor forţelor europene, pentru ca să se pună capăt 
acestui sistem, împingând pe aceşti asiatici cât mai mult spre Asia. Se poate să ajungem 
şi aici, se poate să nu ajungem. Dar în ipoteza că Europa ajunge la această concluzie, 
nu este bine să avem elemente româneşti în Transnistria? 

I. Petrovici: Numai să nu dispară. 
Mareşal I. Antonescu: Nu dispar şi din altă cauză, aşa cum n-au dispărut nici 

cei din Bulgaria, pentru că sunt alimentaţi continuu de cei din Vechiul Regat: trec de la 
unii la alţii. 

I. Petrovici: Este şi acesta un punct de vedere. 
Mareşal I. Antonescu: În regiunea evacuată din Caucaz, s-a întâmplat acelaşi 

lucru: au împuşcat câţiva, dar pe ceilalţi i-a lăsat. Dacă pe unde trec ruşii ar nimici 
populaţia, de la Stalingrad şi până aici, cu cine mai lucrează ei aceste terenuri din care 
alimentează însuşi războiul? Să nu exagerăm lucrurile acestea. 

I. Marian: Aş vrea să vă întreb: în Bucovina mai ales se trăieşte din industria 
forestieră; se continuă activitatea forestieră în acelaşi ritm? 

Mareşal I. Antonescu: Se accelerează. Avem nevoie de lemn pentru clădirea 
de bordeie. Noi avem în Transnistria păduri pe care le-am menajat. Domnul Alexianu 
dorea să facă acolo Eldorado european. Este drept că n-am vrut să pozez în devastator; 
din contră, am reconstruit. Totdeauna am fost aşa, şi ca mic ofiţer şi ca mai mare în 
grad, mai târziu. Totdeauna am fost un om pornit spre reconstrucţie. Când am văzut, în 
Războiul din 1913, casa unui bulgar distrusă, am pus soldaţii români să i-o refacă. 
Acelaşi lucru l-am făcut în Transnistria. Am vrut să lase urme bune administraţia 
românească în Transnistria. În acest cadru a intrat şi chestiunea pădurilor în 
Transnistria. 

În Nordul Transnistriei sunt păduri de stejar. Cât putem, trebuie să menajăm 
pădurile noastre, dar acum trebuie să începem exploatarea pădurilor din Transnistria, 
pentru a ne procura lemnul necesar în regiune. 

În ce priveşte Bucovina, trebuie să continuăm activitatea forestieră. Singura 
problemă de credit este aceea a Creditului Forestier. 

I. Marian: Mi s-a semnalat că viaţa economică este întrucâtva îngreunată din 
faptul că o anumită pane din materialul lemnos nu se poate vinde în anumite regiuni. 
Avem cereri ca materialul care rezultă acum să poată fi vândut imediat. Ştiţi că ce se 
exploatează acum, ca lemn de lucru, nu se poate vinde decât anul viitor. Mi se cere să 
permitem vânzarea imediat. 

Mareşal I. Antonescu: Acum, ce se va întâmpla? Dacă aceste materiale se vor 
vinde, în timp de panică, se vor vinde pe preţuri de nimic, iar acaparatorii le vor 
specula în detrimentul Statului. 
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Dacă noi putem face aceste cumpărături, să le facem; dacă nu, atunci vânzările 
de material să se facă aşa cum spune domnul Marian, dar cumpărătorii să fie unnăriţi, 
ca să vadă unde duc materialul şi acolo să-l pună la dispoziţia autorităţilor de Stat, care 
au nevoie de el, pe un preţ, în care să fie cuprinsă numai cota de câştig nonnală, faţă de 
preţul de cost cu care s-a cumpărat. 

Acelaşi lucru se întâmplă şi cu cerealele, care acum se vând foarte ieftine în 
această regiune. Or, în afară de micii consumatori, cumpără acaparatorii, cari duc 
aceste cereale în alte părţi. Trebuie să ştim unde sunt duse aceste produse, pentru ca Ia 
vânzarea lor să nu se perceapă decât cota de câştig legală. 

Am văzut că d-ta, domnule general Arbore, ai dat o decizie prin care ceri să se 
declare anumite câştiguri ilicite. 

Mai întâi, am stabilit că nimeni n-are voie să cumpere sub preţurile oficiale. 
Am venit cu o decizie în această privinţă, iar acum dăm o altă decizie, prin care cerem 
să se declare beneficiile ilicite. Aceasta denotă că recunoaştem singuri că n-am avut 
autoritate, de vreme ce tot noi, Guvernul, obligăm pe cei cari au cumpărat sub preţurile 
oficiale să declare acest lucru, pentru ca avantagiile respective să vină în folosul 
Statului. Este cazul acestei decizii. 

G-ral Gb. Dobre: Este numai o chestiune cu morarii, care se poate verifica. 
M. Gr. Romaşcanu: Nu este o decizie; este un decret. S-a pus problema 

grânelor care se aduceau din Transnistria şi se vindeau la mori sub preţurile celor 
oficiale. Din cauza aceasta rămânea morarilor un beneficiu. 

În al doilea rând, morarii nu cumpără cerealele de la colectorii oficiali, ci de la 
particulari. Deci, n-aveau de suportat cheltuielile de colectare făcute de cooperaţie. 

Decretul avea două scopuri: întâi, să ia câştigurile nelegale ... 
Mareşal I. Antonescu: N-am nimic de zis. Putem să stabilim valoarea acestor 

câştiguri? 
M. Gr. Romaşcanu: Da, este foarte simplu, fiindcă fiecare moară comercială 

are în permanenţă un controlor al Ministerului de Finanţe. 
Mareşal I. Antonescu: Eu ţiu să subliniez că ne-am dezis: am dat un 

comunicat prin care am arătat că n-are nimeni voie să cumpere cereale sub preţurile 
oficiale, şi invitam pe cerealişti să denunţe pe cei cari fac astfel de încercări, n-am 
primit nici un denunţ de acest fel, şi am venit acum cu un decret, prin care confirmăm 
existenţa unor acte neregulate. 

G-ral Gb. Dobre: Numai pentru morile pe care le cunoaştem precis. 
C. Stoicescu: Cerealele care s-au vândut din Transnistria, s-au dat la preţuri 

mai ieftine. 
Mareşal I. Antonescu: A fost o frânare a Transnistriei. 
G-ral Gb. Dobre: Cei cari n-au cumpărat cerealele de la I.N.COOP. aveau un 

câştig dublu. 
Mareşal I. Antonescu: Îi ştiţi? 
G-ral Gb. Dobre: Îi ştim, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci ar fi trebuit să spuneţi altfel: domnul cutare şi 

domnul cutare, cari au cumpărat cereale 'Sub preţurile oficiale, sunt obligaţi să declare 
câştigurile pe care le-au realizat în acest fel. 
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G-ral Gh. Dobre: N-am fi avut fonna j1uridică necesară. 
I. Marian: Domnule Mareşal, mai este încă o chestiune, referitoare la Fondul 

Religionar din Bucovina. 
Din cauza formelor greoaie, orişice vânzări mai mari ~cute de acest Fond 

trebuiesc aprobate de Ministerul Agriculturii. Acum, faţă de evenimentele în curs, 
administraţia Fondului cere învoirea să facă şr aceste vânzări direct, flră aprobarea 
ministerului. 

Mareşal I. Antonescu: Da, dar numai în cadrul principiului pe care l-am 
stabilit: să ştim în mâna cui trec mărfurile şi la ce preţuri. 

I. Marian: Putem să-i dăm latitudinea, pentru că dv. ştiţi ce înseamnă admi
nistraţia acestui Fond. 

Mareşal I. Antonescu: Putem să lăsăm frână liberă, însă controlul trebuie să 
fie permanent. 

I. Marian: Ce control mai pot face în situaţia actuală? Acesta era singurul 
meu control: să aprob licitaţiile mari. 

C. Stolcescu: Putem să lăsăm Guvernământului această însărcinare. 
Mareşal I. Antonescu: Să vedem dacă putem s-o lăsăm asupra GuvemAmân-

tului. 
I. Marian: Este vorba de Fondul Religionar. Fiindcă acolo se întâmplă lucruri 

care nu trebuie sl se întâmple, singura mea posibilitate de control este aprobarea pe 
care o dau licitaţiilor mai mari. 

Având în vedere că, în situaţia actuală, Fondul Religionar găseşte bani foarte 
greu şi dat fiind faptul că n-are nici fonduri de rulment, administraţia lui cere 
autorizarea sl vândă prin licitaţii, flră această aprobare a Ministerului Agriculturii. 
Dv., domnule general Dragalina, puteţi să preluaţi acest control? 

G-ral C. Dragallna: Guvernământul n-are nici un organ de control pentru 
administraţia Fondului, care se face în mod independent. 

Mareşal I. Antonescu: Nu cred că poate să-şi ia asupra lui generalul 
Dragalina această sarcină. 

Cred că soluţia este ca noi să dăm Fondului această latitudine, însă să urmărim 
în mâna cui trec aceste materiale, pe ce preţuri şi unde se duc. Desigur că tot în ţară se 
vor duce, pentru că nu le vom lăsa să treacă nici în Germania, nici în Ungaria. Cei cari 
le vor cumpăra, le vor aduce în ţară, să le speculeze, însă, ca să nu creăm o nouă 
breaslă de speculanţi, dv., de la Ministerul Economiei Naţionale, veţi lua aceste măsuri 
de supraveghere. Numai aşa nu se va repeta procedeul cu grâul şi cu celelalte cereale, 
despre care am vorbit adineauri. 

M. Gr. Romaşcanu: În legătură cu această problemă, sunt două aspecte 
separate: este vorba de vânz.a.rea lemnului tăiat şi este vorba de vânzarea cherestelei. 

În ceea ce priveşte lemnul tăiat, se poate practica perfect sistemul stabilit de 
domnul Mareşal. Pe de altă parte, cheresteaua are şi ea preţuri fixate şi este blocată de 
Ministerul Înzestrării Armatei. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, trataţi între dv. Principial, trebuie să dăm 
Fondului o libertate mai mare ca până acum. Situaţia este de aşa natură, încât avem 
interes să-i dăm această libertate. Tot ce este produs în Bucovina, aducem în ţară. De 
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aceea, trebuie să mai slăbim puţin frânele, însă organizând controlul, ca să nu creăm o 
nouă sursă de afaceri pentru unii oameni. 

I. Marian: Domnule Mareşal, altă problemă: C.A.P.S.-ul era pe punctul să 
pună în funcţiune o fabrică de cherestea la Chişinău şi mai are nevoie de investiţiuni 
relativ mici pentru complectarea utilajului acestei întreprinderi. 

Credeţi că este bine s-o punem în funcţiune sau s-o evacuăm? 
Mareşal I. Antonescu: La cât s-ar mai ridica investiţiile? 
I. Marian: La 7-8 milioane lei, însă fabrica are o valoare mult mai mare. Ea 

reprezintă un sacrificiu flcut pentru Bucovina, pentru că noi avem nevoie de o fabrică 
de cherestea, pentru exploatarea marelui masiv păduros de la Băbeni, pe care nu-l 
putem pune în valoare, tocmai din această cauză. 

S. Ghiolu: Noi, în principiu, am stabilit că nu evacuăm fabricile de cherestea. 
Mareşal I. Antonescu: Dar aceasta este nouă şi ea Statului. A fost încadrată 

în planul întocmit în anul 1941 pentru dotarea ţării cu aparatura necesară, pentru 
exploatarea în cât mai bune condiţiuni a bunurilor. S-o duci la Băbeni. 

I. Marian: Guvernământul Transnistriei făcuse propunerea să demonteze o 
fabrică de placaje de la Odesa, propunând C.A.P.S.-ului o afacere: jumătate, jumătate. 

Mareşal I. Antonescu: Şi aceasta intră în cadrul afacerilor domnului 
Alexianu. 

I. Marian: Cred că n-ar fi gospodăresc ca noi să facem astfel de afacere. Eu 
propun Guvernământului să pună această fabrică la dispoziţia C.A.P.S.-ului, care să 
facă această exploatare, iar veniturile să le verse Ministerului Finanţelor. 

Mareşal I. Antonescu: Discută cu Potopeanu şi vă veţi înţelege. I-am dat 
instrucţiuni în această privinţă şi ceea ce spui d-ta intră în aceste directive. 

lată ce a evacuat domnul Alexianu: patru fabrici pentru prelucrarea lemnului; 
mai sunt de evacuat încă trei. 

I. Marian: Probabil că şi această fabrică este cuprinsă acolo. Eu vream ca dv. 
să nu aprobaţi să facem o combinaţie de felul acesta, ci să se dea în exploatarea 
C.A.P.S.-ului întreprinderile de care are nevoie. 

Cu ocazia stabilirii planului acesta de evacuare, am ruga ca administraţia 
forestieră a Bucovinei să facă evacuările numai după ce va consulta C.A.P.S.-ul şi 
Serviciul Silvic al Ministerului, pentru a organiza repartizarea în detaliu a personalului 
forestier de acolo, de care avem mare nevoie. 

Col. Gb. Moslu: La fiecare minister s-au trimis tabele cu pcrsonulul cure 
urmează să se evacueze. Deci, aranjează fiecare minister aşa cum crede. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, e târziu. În chestiunea Transnistriei vom 
merge pe un drum nou şi vom face ordine, pentru ca dezordinea de care vorbea domnul 
Neagu, spunând că domnul Alexianu făcea dezordine în ordinea din Stat, să dispară. 

I-am dat instrucţiuni domnului general Potopeanu să te vadă pe d-ta, domnule 
ministru de Finanţe, chiar în cursul zilei de astăzi. Ceea ce trebuie să realizăm, flră 
pierdere de timp, este să asigurăm mai departe funcţionarea instituţiunilor publice din 
Transnistria, fiindcă dacă n-o asigurăm, dăm motiv germanilor să ia asupra lor Căile 
Ferate şi întreaga administraţie a Transnistriei. 
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N-am avea nimic de zis dacă am fi asigiJTat evacuarea întregului rod al muncii 
româneşti din vara trecută. Mai avem însă a.colo multe bunuri şi multe produse 
alimentare, pe care le-am pierde, dacă, din cauza carenţei administrative a acestei 
provincii, germanii ar pretinde să le trecem lor administraţia acestei provincii. 

Şi apoi, mai este Odesa, care lucrează pentru înzestrarea Armatei şi în folosul 
războiului nostru; mai este portul. Toate acestea sunt alimentate cu carburanţi din Ţara 
Românească. Sunt apoi spitalele, instituţiunile civile şi administraţiile militare, care 
trebuie să funcţioneze. Dacă pe toate acestea le punem în imposibilitate să funcţioneze, 
din cauză că s-a ivit această neînţelegere dintre Guvernământul Transnistriei şi 
Ministerul Finanţelor, iar noi continuăm cu acest sistem, atunci noi ne tăiem singuri 
craca de sub noi. 

Deci, d-ta, dle ministru Neagu, ai să vezi astăzi cum asiguri Transnistriei, în 
primul rând, plata funcţionarilor, în cadrul principiilor pe care le-am discutat ieri; cum 
asiguri, în al doilea rând, carburanţii şi materiile prime necesare, pentru ca 
administraţia Transnistriei să funcţioneze mai departe, rămânând ca, după calculele 
care se vor face, la bilanţul definitiv, să vedem cum acoperim debitul ce va rezulta. 

Al. Neagu: Aseară, în urma dispoziţiunilor dv., la Delegaţia Economică am 
constatat că este imposibil ca să desfiinţăm de azi pe mâine Guvernământul 

Transnistriei. 
Mareşal I. Antonescu: I-am spus domnului general Potopeanu: Te rog să iei 

în primire şi administraţia de aici şi cea de la Odesa, fiindcă este în strânsă corelaţie 
una cu alta. Administraţia de aici este producătoare de venituri şi n-o putem da peste 
cap de azi pe mâine. Dimpotrivă, să întreţinem această organizaţie de aici, nu în 
dezordine, ci în ordine şi pe baze sănătoase, pentru că veniturile pe care ea le produce 
intră în economia noastră naţională. Deci, trebuie să asigurăm alimentarea ei, aşa cum 
s-a flcut şi sub domnul Alexianu. 

Pentru aceasta, după ce vom avea rezultatul controlului care se va exercita, şi 
chiar şi până atunci, va trebui să lăsăm ca aceste două administraţii să meargă mână în 
mână, iar în ziua când vom cunoaşte întreaga situaţie, vom hotărî care va fi soluţia la 
care trebuie să ajungem. Va trebui să fie o soluţie netă, care să hotărască definitiv în 
privinţa acestor două administraţii. 

Şedinţa se ridică la ora 14.20. 

Stenografi: D. Fierăscu şi I. Vasilescu 

.... 
D.A.NI.C..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 223 (fost 222)/1944.f 4-74 

101 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



4. 1944 februarie 9. Se discută despre: Statistică şi rolul ei în diferite 
domenii de activitate; situaţia şcolilor româneşti şi a celor ungureşti din 
Transilvania şi despre situaţia parohiilor ortodoxe şi a celor greco-catolice 
din ţară; evoluţia puterii de cumpărare a diferitelor categorii de salariaţi în 
perioada 1913-1943 etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI GENERAL 

de miercuri, 9 februarie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 11, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. 
I. Petrovlci, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; g-ral D. Popescu, ministrul 
Afacerilor Interne; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor 
Sociale; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral 
Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi Producţiei de Război şi ministru ad-interim 
al Economiei Naţionale; Al. Neagu, ministrul Finanţelor; I. Marian, ministrul 
Agriculturii şi Domeniilor; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi 
Comunicaţiilor; I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gb. Jienescu, 
subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulclnescu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Finanţelor; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; prof. Al. Marcu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Striban, subsecretar de Stat la 
Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, 
Comerţului şi Minelor; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral I. Arbore, 
subsecretar de Stat al Aprovizionării Armatei şi Populaţiei Civile; Ovidiu Vlldescu, 
subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; Costin Stolcescu, 
administrator delegat la Banca Naţională a României; M. Gr. Romaşcanu, comisar 
general al Preţurilor; Gb. Mtnescu, directorul general al I.N.COOP.-ului; Sabin 
MlnuUI, directorul general al Institutului Central de Statistică; Ion Al. Rldulescu, 
secretarul general al Preşedinţiei Consiliului de Miniştri; col. Radu Davidescu, şeful 
Cabinetului Militar al Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, pentru că este aici dl. Mănuila, sa rezolvam 
problema în legătură cu Statistica. 

Dvs. ştiţi că de la începutul guvernării, am întâlnit în calea noastră dificultăţi foarte 
mari, din cauza lipsei datelor statistice. 

Aceste date statistice pentru diferitele probleme, care vi se pun şi dvs. în fiecare zi, 
lipseau total, şi dacă erau adunate, erau adunate în mod neştiinţific, de către diferitele 
servicii ale departamentelor. 

Din cauza aceasta, chiar în cadrul departamentelor era confuzie nemaipomenită. 
Am găsit un Serviciu Statistic, care funcţiona, însă el nu era pus la punct. 

Facem de atunci eforturi foarte mari, ca să ajungem la punerea pe baze din ce în ce 
mai ştiinţifice a acestui Serviciu Statistic, pentru că dacă nu reuşim în această direcţie, noi 
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nu putem să găsim soluţiile adevărate şi cele mai bune, şi la momentul oportun, referitor la 
diferitele probleme care se pun în Stat. 

Dvs. ştiţi cA în Italia progresul a fost datorit, în mare parte, înţelegerii pe care a 
avut-o Mussolini în această problemă şi în organizarea unui serviciu, pus pe bazele cele mai 
ştiinţifice - după cunoştinţele mele - şi datorită acestui fapt, în Italia s-a pus ordine în scurt 
timp şi s-au flcut progrese. 

Am flcut eforturi ca să punem în funcţiune acest Serviciu Statistic, însă nu este 
încA întrebuinţat. Sunt dificultăţi, pentru că fiecare departament se menţine, conform iner
ţiei, la sistemele trecute, şi fiecare serviciu din departament îşi caută sigur datele statistice. 

Nu este bun sistemul, pentru că este risipă de fimcţionari şi lipsă de metodă, iar 
rezultatele sunt acelea care sunt. 

Eu am să rog pe dl. dr. Mănuilă să arate care sunt dificultăţile pe care le întâmpină, 
din experienţa pe care o are în aceşti doi ani şi jumătate de cAnd am început sl lucrăm 
intens în aceastA direcţie, ca sl găsim astăzi care sunt soluţiile cele mai apropiate, ca să 
perfecţionlm sistemul. 

Ai fost prevenit d-ta, dle Mănuilă, de aceasta. 
S. Mlnulll: Domnule Mareşal, situaţia de astăzi a Statisticei se poate înţelege ca o 

consecinţl a trecutului. Eforturile care s-au flcut în timpul din urmă au fost mari, însă nu au 
putut să compenseze toate lipsurile trecutului. 

Intr-adevăr, în ţara noastră, spre deosebire de ţările occidentale, organizarea 
statistic! a început la mijlocul secolului trecut. Aceasta înseamnă un mare dezavantaj, 
fiindcA nu avem o tradiţie; dar, în acelaşi timp, înseamnă şi un mare avantaj, pentru că 
tradiţia veche nu ne împiedică să putem să luăm măsuri. Este, însă, numai teoretic acest 
avantaj, pentru cA în realitate, chiar dacă nu avem o tradiţie, totuşi actualele organizaţii, care 
există la toate serviciile publice, opun destul de mare rezistentă, faţă de tendinţa dvs. de a 
centraliza Statistica la instituţia care a fost trecută la Preşedinţia Consiliului de Miniştri. 

Între cauzele care au flcut ca la noi Statistica să se dezvolte foarte încet, este şi 
faptul cA ţara noastra a avut relaţii foarte intime în special cu ţările care nu au avut o 
guvernare bazată pe statistic!. Franţa este, în special, ţara care ne influenţa foarte mult, şi în 
Franţa Statistica a fost totdeauna un auxiliar foarte interesant, dar niciodată pe baza în care 
este în Germania, unde totul se bazează pe documentarea statistică. 

Mareşal I. Antonescu: Şi în Anglia la fel. La epoca în care eram eu acolo, 
Statistica era foarte dezvoltată. Aceasta, acum vreo 20 ani. La Universitate, la toate 
colegiile, nici o problemă nu se analiza decât pe baze statistice. 

S. Minuill: Domnule Mareşal, acesta este unul dintre cele mai mari dezavantaje 
pe care le avem noi, că în Universităţile noastre Serviciul Statistic este aproape inexistent. 

Până acum a mai existat ceva. Acum, au dispărut şi acele rudimente care erau, aşa 
încât intelectualii noştri, cari ies din Universitate, ies flră să aibă această idee statistic!. Nu 
noţiunea de statistică, fiindcA Universitatea nu trebuie să pregătească statisticieni, dar 
trebuie să predispună pe intelectuali la ideea de analiză cantitativă a fenomenelor sociale. 
Fără această predispoziţie, tinerii noştri intelectuali ajung în funcţiuni publice şi în fimcţiuni 
foarte înalte, flră să aibă deloc sensibilitate pentru problemele statistice. Şi dificultatea cea 
mai mare pe care o întâmpinăm, în special în organizarea exterioară. este că diferiţii 
conducători de servicii publice sunt complect imuni, faţă de orice fel de idee de statistic!. 
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De aceea v-am prezentat un memoriu, în care v-am rugat respectuos să admiteţi să se 
identifice învăţământul statistic în toate universităţile şi în toate şcolile superioare. 

Dvs. aţi aprobat să se introducă chiar în şcoalele secundare, şi în adevăr, în 
şcoalele de sub Universitate s-a introdus. Î!} special în învăţământul militar, s-a intensificat 
în mod apreciabil învăţământului statistic. In Universităţi, însă, din nenorocire, situaţia este 
foarte precară. 

Mai adaug încă două dificultăţi, care ne împiedică în organizarea statistică. 
Ştiţi foarte bine că noi n-am awt un aparat statistic profesionist. 
Mareşal L Antonescu: Să ne oprim la chestiunea universitară. Cwn vezi d-ta 

practic soluţionarea acestei probleme ? 
S. Mlnuill: Domnule Mareşal, eu nu cred că crearea (sic!) de catedre de statistică 

ar putea fi o soluţie; pentru că nu o stăruinţă profesională asupra unei probleme poate să 
aducă, fie conştiinţa generală, fie simpatia pentru această ramură de activitate. 

Cred mai degrabă că ar trebui ca aceşti domni profesori cari au discipline, în cadrul 
cărora statistica este un element de metodă indispensabilă, să stăruie asupra acestei 
probleme şi să introducă în lecţiile lor, o oră sau două - atât cât vor socoti de cuviinţă -, 
asupra importanţei metodei statistice pentru disciplina respectivă. 

În felul acesta, toţi cei cari termină Universitatea îşi vor da seama că pentru a putea 
să facă o lucrare de categoria cutare, este indispensabil să-şi adune materialul statistic 
necesar, şi că această adunare de material statistic nu se poate face la întâmplare, şi nici nu 
se poate face prin oameni cari să nu aibă buna-credinţă necesară. 

Organiz.area aceasta a adunării de date statistice este o problemă generală, care 
priveşte pe orice intelectual. Nici un intelectual nu se poate lipsi astăzi de o tehnică 
elementară de adunare de date. Trebuie să cunoască el însuşi această operaţie. Şi începând 
cu astronomia, şi tenninând cu toate disciplinele, medicina, politehnica, agricultura, au 
nevoie de date statistice. Şi literatura întrebuinţează statistica pe o scară foarte întinsă şi 
folclorul. Aşa încât, dacă d-nii profesori şi-ar lua osteneala să studieze acest aspect al 
problemelor, să se arate care este metoda de studiu a fenomenelor, cantitativ, prin metoda 
statistică, cred că ar câştiga în respect; şi acesta este cel mai important lucru pe care trebuie 
să-l urmărim, ca viitorii intelectuali să-şi câştige oarecare respect pentru aceste discipline, şi 
nu socotesc ca un exces de zel al unui serviciu public, care trebuie să-şi justifice existenţa, 
că stăruie să se facă statistică din orice şi pe orice temă. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Petrovici, după cum vedeţi, problema are o 
importanf1' fowte mare. 

Nu putem face, însă, la Universităţi catedre speciale de statistică. Dar nimic nu 
poate să fie dus la o concluzie serioasă, dacă nu este bazat pe statistică. 

Aceasta are şi o valoare profesională, dar are şi o valoare morală superioară. Dacă 
vom ajunge ca toate elitele noastre să-şi bazeze concluziile la care ajung, în diferitele 
ramuri în care activează, chiar şi în viaţa publică, pe date statistice serioase, atunci vom ieşi 
şi din neseriozitatea în care ne zbatem astăzi, că flecărim în problemele care se aud în 
tramvai, pe stradă şi în cafenele, ffiră să ne dăm seama că discutăm lucruri neserioase_. 

Dl. dr. Mănuilă va face un studiu în această privinţă, şi să concretizeze ideile sale 
mai categoric şi mai amplu, iar dvs. le veţi lua în consideraţie, ca să vedem cwn rezolvăm 
problema aceasta în cadrul Şcoalei. De la şcoala secundară şi până la Universitate, toţi 
trebuie să-şi bazeze elementele lor de analiz.ă pe date serioase, culese în mod ştiinţific. 
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în al doilea rând, am stabilit ca toţi funcţionarii Statului, înainte de a fi angajaţi în 
aparatul Statului, să urmeze nişte cursuri administrative. Acolo este locul să facem o 
catedră de Statistică, şi să arătăm care este valoarea acestei ştiinţe, şi care sunt consecinţele 
aplicArii ei în condiţii optime. 

Acestea sunt, deci, cele două căi pe care cred eu să atacăm problema. 
S. Mlnuill: În ce priveşte situaţia de astăzi, se poate afinna că în unele departa

mente Statistica, care (sicl) nu a fost încă centralizată, se face în condiţii destul de bune. 
Departamentele au aparatul statistic compus din specialişti, au aparatura 

necesară şi pot să facă faţă singure. Noi, studiind situaţia la faţa locului, ne-am convins 
cil în adevilr lucrurile se fac în condiţii destul de bune, şi deşi nu intră în prevederile 
stabilite de dvs., de a se centraliza statisticile la Institut, n-am stăruit nici un moment să 
se facil, fiindcil am avut convingerea că sunt pe calea bună; şi paralel cu dezvoltarea 
Statisticii de la Institutul Statistic, se va dezvolta, în aceeaşi măsură, şi suficient pentru 
nevoile Statului, şi această statistică. 

În această situaţie este Ministerul Lucrărilor Publice care are nu o statistică 
generali. pe departament, şi acesta este dezavantajul, ca de altfel la toate, pentru că nici 
un alt departament nu are o statistică a departamentului, ci are o statistică pe fiecare 
direcţiune. Şi idealul pe care îl urmărim noi deocamdată este să vedem centralizate 
statisticele departamentale, nu numai în Institutul Central Statistic, dar înainte de a 
trece la Institut, să se centralizeze statisticele de la toate direcţiile într-o singură unitate. 

Avantajul centralizării este că se face o economie de personal de specialitate. 
Este aşa de mic numărul specialiştilor, încât nu se poate concepe ca un departament să 
dispunil de 4, 5, 6 statisticieni, care să aibă şi pricepere, şi tehnica de lucru, şi oarecare 
iniţiativil, ca să poată fi, într-adevilr, colaboratori ai conducătorului departamentului, în 
sensul de a putea interpreta datele statistice inteligent şi tehnic. 

Dacă s-ar face o centralizare, măcar în cadrul aceluiaşi departament, cei cari 
nu sunt acolo ar putea face o treabă mai bună. 

Institutul Central Statistic este avantajat, prin faptul că avem un grup de 6-7 
specialişti, de prima mână, dar se ocupă nu numai de toate subdiviziunile pe 
departamente, ci de întreaga statistică generală a Statului, trebuind să rezolve toate 
problemele, care sunt atât de nwneroase, şi uneori extraordinar de grele. De aceea, de 
nenumilrate ori am fost · în situaţia de a ne vedea copleşiţi de însărcinările primite. 
Totuşi am putut să facem faţă, prin manevrele pe care am avut putinţa de a le realiza, 
prin aceşti câţiva specialişti, pe care i-am avut totdeauna la îndemână. 

Dacă aceştia ar fi fost la departamente, sunt sigur că situaţia statistică de azi ar 
fi fost alta. 

Mareşal L Antonescu: Vasăzică, două concluzii se degajă din această expunere. 
Întâi, este că dvs., conducătorii departamentelor, să revedeţi, în cadrul 

departamentelor, problema. Şi te rog, domnule Mănuilă, să iei contact cu fiecare din şefii 
departamentelor, căci· d-ta cunoşti situaţia de la fiecare departament, să arăţi în amănunt 
care este situaţia şi cwn vezi d-ta soluţia problemei, pentru ca să realizăm acest prim pas, ca 
în fiecare departament să avem o centralizare a serviciului statistic. 

Când s-a mai atacat problema aceasta, în trecut, v-am arătat că cea mai mare con
fuzie, din cauz.a lipsei datelor statistice, de care suferă întreaga ţară, era în Armată. Armata, 
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care trebuie să cunoască absolut tot ce se petrece într-un Stat, pentru că îşi trage energia, 
viata şi lupta din toate elementele şi din toate forţele creatoare, şi chiar cele negative, ale 
unui neam, această Annată lipsea de toate aceste data statistice. Şi aceasta m-a detenninat, 
de când am ajuns la trepte mai superioare de conducere, să stărui, în cadrul Armatei, cât s-a 
putut, ca să aşezăm Armata, refacerea ei, instrucţia ei, numai pe date statistice. 

Problema a fost foarte greu de soluţionat, fiindcă ne loveam de dificultăţi nu numai 
în cadrul Annatei, dar erau dificultăţi enonne şi în afara cadrului Armatei. Şi atâta timp cât 
nu punem ordine în Statistic!, nu vom putea trage toate resursele din naţiunea aceasta, toată 
forţa ei de luptă şi toată forţa ei creatoare, ca să asigurăm progresul Statului. 

Acesta este lucrul de la care nu putem să ne îndepărtăm; şi atâta timp cât va fi 
dezordine în Statistic!, va fi dezordine în Stat, şi cât este dezordine în Stat, va fi dezordine 
şi în Armată, şi deci lupta Neamului Românesc, pentru apărarea lui şi realizarea drepturilor 
sale, nu va putea fi asigurată în condiţii optime. De aceea, insist asupra acestui lucru. 

Vă rog, deci, cu cea mai mare insistenţă, să puneţi ordine în această chestiune, căci 
este şi în interesul departamentelor dvs., şi în interesul Statului, şi, deasupra tuturor, în 
interesul aplltrii naţionale. 

Este în interesul Statului şi din punct de vedere financiar. Sunt foarte multe 
elemente, în cadrul aceluiaşi minister, care se ocupă - cum a spus dl. Mănuilă - cu culesul 
de date statistice. 

Se întâmplă, însă, un lucru foarte grav. În acelaşi timp, elementele asupra cărora 
noi lucrăm, şi de unde pompăm toate datele de care avem nevoie, ca să ajungem la o 
concluzie, şi să ne facem o idee asupra stărilor de fapt, aceleaşi elemente, în aceleaşi 
probleme, fac obiectul mai multor autorităţi. Sunt foarte multe statistici care se cer, în 
acelaşi timp, de mai multe departamente, şi atunci, oamenii de la periferie sunt dezesperaţi. 
Îşi pierd nopţile, ca să poată da aceste date. Fac aluzie la elementele acestea nenorocite, care 
sunt la extrema periferie a vieţii noastre, la sat, la celula noastră administrativă şi de viaţă, 
notarii. Ei bine, notarul este un martir al vieţii publice, pentru că noaptea, la o lampă care 
fumegă, el trebuie să lucreze aceste date statistice, pe care i le cer Serviciul Statistic, 
Annata, Siguranţa, Agricultura, Administraţia etc. 

Dacă am avea un serviciu centraliz.at, pe care urmărim să-l realizăm, şi dacă 
fiecare din dvs. ar cere aceste date acestui organ central, desigur că datele s-ar aduna 
mai ştiinţific, mai ordonat, şi noi n-am pune la o muncă titanică şi inutilă aceste 
elemente de la periferie, de care v-am vorbit. 

Acelaşi lucru veţi vedea, dacă vă veţi duce la toate cercurile teritoriale. Este acolo 
o uzină imensă de date statistice, de încurcături de dosare şi de hârtii, ţinute în neregulă, din 
cauza avalanşei de lucrători care vin pe capul acestor oameni, plutonieri şi ofiţeri, mai mult 
sau mai puţin pregătiţi, cu mai multă sau mai puţină lipsă de conştiinţă, fiindcă de 
dimineaţă până seara vin pe capul lor cereri de date statistice. 

Dacă ne-am organiza cu un serviciu statistic, care să plece de la sat să meargă până 
la autoritatea centrală a Serviciului Statistic, atunci, oricine ar avea nevoie ar găsi aceste 
date statistice, în orice moment, la acest serviciu. 

Dar până să ajungem la această situaţie ideală în Stat, va trebui să treacă multă 
vreme. Nu trebuie să ne uităm însă către viitor, ci trebuie să căutăm să rezolvăm., în cadrul 
posibilităţilor de azi, acest lucru. Şi nu puteţi soluţiona chestiunea, decât numai dacă puneţi 
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ordine în cadrul fiecărui departament. De aceea, rog pe dl. Mănuilă să vină la dvs. ca să 
pwieţi ordine în această privinţă. 

Incontestabil că s-a făcut Wl imens progres în această direcţie, în aceşti trei ani, 
şi îl constat din datele care vin la mine. Veţi vedea, de altfel, chiar astăzi, din 
problemele care se vor pwie în faţa dvs., ce importanţă are faptul că analizăm 
problemele după date statistice, pentru că tragem concluzii şi găsim soluţia 
problemelor. Va veni rândul acestora după ce dl. Mănuilă va termina expunerea sa, şi 
voi arăta câteva cazuri concrete ca să vedeţi necesitatea acestor statistici. 

S. Mănuilă: În ce priveşte aplicarea Legii de centralizarea statisticelor în cadrul 
Institutului Statistic, nu s-a făcut aplicarea în mod prea sever, şi nici n-am urmărit-o cu 
extremă severitate, pentru că împrejurarile erau de aşa natură, încât nici Institutul Statistic 
n-ar fi putut, în mod automat, să-şi ia sarcina nu numai de a trece la Institut toate statisticile 
departamentelor, dar, în acelaşi timp, de a le şi organiza aşa după cum se cere astăzi să fie 
organizată o statistică modernă. 

Lucrul acesta nu-l putem realiza, nu numai pentru că nu avem mijloacele materiale 
necesare la dispoziţie în orice moment, ci, mai ales, pentru că nu exista Wl personal tehnic 
suficient de bine pregătit. Şi operaţia aceasta de pregătire nu se poate improviza. 

În ultimii 3 ani, mijloacele financiare obţinute de la dl. ministru al Finanţelor 
şi de la dl. subsecretar de Stat de la Ministerul Finanţelor au fost suficiente ca să putem 
da Wl ritm şi mai viu organizării Statisticii. Dacă n-am putut să beneficiem în mod 
satisfăcător şi să transformăm în mwică utilă mijloacele materiale de care am dispus, 
este din cauza lipsei de personal specializat. 

Acest personal ar trebui mai întâi găsit şi apoi specializat. Operaţia aceasta 
cere timp, şi noi, în ultimii ani, ne-am transformat nu atât în uzină de prelucrat cifrele 
statistice, ci mai ales într-o uzină de pregătit funcţionari specializaţi. Am rugat pe toţi 
specialiştii din ţară să colaboreze. Au fost chiar şi domni miniştri cari au binevoit să 
facă cursuri (sic!) de statistică, urmărind această idee de a ridica prestigiul profesiunii 
în ochii înşişi ai funcţionarilor, pentru ca ei înşişi să creadă în importanţa acestei 
statistici. 

În ceea ce priveşte centralizarea de fapt, ea s-a făcut incomplet, şi numai câteva din 
departamente şi-au cedat statistica Institutului Statistic. 

În primul rând. a fost Ministerul Finanţelor, care ne-a cedat toată arhiva, toată 
aparatura, tot inventarul şi I 03 funcţionari. 

Al doilea departament a fost Ministerul Justiţiei, care ne-a cedat arhiva, mobilierul, 
maşinile şi 12 funcţionari. 

Mareşal I. Antonescu: Mai face statistici Ministerul Justiţiei, ori dvs. faceţi 
operaţia? 

S. Mănuilă: Noi facem acum statistica. Nici Ministerul de Finanţe n-o face, pentru 
că facem noi toate lucrările ... 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
S. Mănuilă: ........ şi credem că swit mult mai satisfăcuţi. 
Nu ştiu dacă dl. ministru îmi permite să fac această afirmaţie: astăzi există statistici 

financiare cum n-au mai existat niciodată în trecutul Ţării Româneşti. Calitatea lor cred că 
este mai mult decât satisfăcătoare, aşa încât cred că, pentru moment, ne-am ţinut 
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angajamentul faţă de Ministerul Finanţelor, care avea deja un aparat modem şi care nu 
trebuia să piardă prin cedarea statisticei, ci să câştige. 

Ministerul Culturii Naţionale ne-a predat de asemeni inventarul şi 4 funcţionari. 
Mareşal I. Antonescu: Ministerul Culturii Naţionale avea numai 4 funcţionari 

pentru statistică? 
S. Mlnuili: Da. 
Mareşal L Antonescu: Vedeţi, domnilor, ce posibilităţi de informare pentru Şcoa

lă, care trebuie să aibă cele mai vaste date statistice, pentru că eram o ţară de 20 milioane 
locuitori, şi se pwieau probleme mari pentru Şcoală, de Ia cea mai inferioară, până la cea 
mai superioară. De aceea, nu a fost pus deloc pe baz.e ştiinţifice învăţământul acesta în 
şcoli. 

S. Mlnuili: La Statistica Culturii (sic!) Naţionale avem o secţie care, pentru mo
ment, elaborează date, e ca să le aducă la zi. Această secţie are 300 funcţionari în mom".1tul 
de faţă, şi am afectat acestei lucrări toate maşinile de la alte secţiuni, pe care le-am pus pe 
alt plan, pentru ca să putem aduce încă o statistică departamentală la nivelul cuvenit 

Mareşal L Antonescu: Statistica şcolară trebuie coroborată foarte strâns cu 
statistica sanitară a ţării, deoarece copilul trebuie urmărit de la şcoala primară, în ce priveşte 
sănătatea, prin fişa lui, până când vine la Armată. Atunci se ocupă Armata de el, şi când 
trece, de la Armată, în viaţă, sunt alte instituţii care se ocupă de sănătatea lui. Dar statistica 
şcolară trebuie să meargă mână în mână cu statistica sanitară a ţării. 

S. Minuili: 1n cursul anului 1944, noi vom pune la punct complet Statistica 
Culturii (sic!) Naţionale şi a Justiţiei. Celelalte statistici departamentale sunt abia în faza de 
studiu, de pregătire şi de tratative pe chestiunea organizării. 

Organiz.area Statisticei nu se poate face în Institutul Statistic, decât într-o formă de 
intimă colaborare cu departamentele. Acolo unde n-am avut această colaborare, n-am 
încercat să facem organiz.area Statisticei, fiindcă dificultăţile pe teren sunt aşa de mari, încât 
materialul obţinut n-ar reprezenta o valoare serioasă, ca să merite să facem un efort la 
centru pentru a prelucra datele. În această privinţă îmi voi permite să vă citez cazuri 
concrete. 

Celelalte departamente nu ne-au predat nici personalul, nici arhiva statistică şi 
continuă să păstreze statisticele la departamente. 

În ce priveşte stăruinţa noastră de a obţine, totuşi, serviciul, pentru că aceasta era 
condiţia prealabilă, pentru a putea organiza Statistica, ca să vedem suspendată activitatea 
statistică în departamente, răspunsurile celorlalte departamente au fost că nu există personal 
illtlll!!tk ht departamente, c11r0 ar putea să fie cedat Institutului Statistic. 

Mareşal I. Antonescu: Ascultaţi, domnilor. Nu există. Noi mergem, noi funcţio
năm în întunerec. Statul Românesc a funcţionat până acum în întunerec, şi acum tot aşa, cu 
toate eforturile fficute. 

S. Mlnuili: Totuşi există această statistică la fiecare departament. 
Mareşal I. Antonescu: Pe care o face fiecare birou. 
S. Minulli: O face foarte descentralizat, după cum am avut onoarea să vă rapor

tez. Însă departamentele, în faţa interdicţiei de a mai face statistici, au abandonat termenul 
de statistică şi consideră toate aceste lucrări ca simple evidenţe administrative, care sunt 
indispensabile pentru buna administraţie zilnică a departamentului. 

Aceasta este situaţia din toate celelalte departamente, unde încă noi n-am început 
să lucrăm în mod activ şi direct. 

108 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



În ceea ce priveşte ideea de centralizare, domnule Mareşal, vă rog să-mi penniteţi 
să explDl domnilor miniştri principiul pe care am avut onoarea să vi-l expun dvs. asupra 
acestei probleme. 

Centralizarea nu este idealul pe care-l urmărim noi şi nici n-am stăruit, pentru a 
produce o inflaţie la Institutul Central de Statistică. Experienţa internaţională din toate 
ţArile, pe care o cunoaştem destul de bine şi din literatura de specialitate şi din cercetările la 
faţa locului - în momentul când a izbucnit războiul, eram pe drumul întoarcerii din Statele 
Unite, unde cercetasem, ca şi în Canada, de altfel, problemele statistice, aşa că cunosc (sic!) 
şi de visu situaţia din acest punct de vedere şi din Europa şi din America -, experienţa 
internaţională arată că o statistică se poate organiza şi centraliza şi descentraliza; nu se 
poate afirma că sistemul centralizării statisticei este mai bun decât acela al decentralizării, 
sau invers. 

Totuşi, pentru a obţine o bună organiz.are, părerea mea este că noi trebuie să 
trecem printr-o fazA de centralizare; şi argumentele, care sunt într-adevăr decisive, pentru a 
adopta această politică de centralizare în faz.a primă, pentru că după ce vom fi organizat noi 
statistica lDlui departament, aceasta să poată fi trimisă înapoi la departamentul respectiv, 
pentru ca acolo să fie la îndemâna şefului departamentului, sunt următoarele: 

Mai întâi, este necesar să se creeze o atmosferă de tehnicitate şi de unitate a 
organiz.ării statistice. O organizare unică pe departament nu este posibilă, orişice stăruinţi ar 
deplDle cineva, care ar vrea să facă o simplă coordonare, dacă nu se creează această 
atmosferă. Condiţiunea aceasta este mai grea de îndeplinit la noi decât în străinătate, dat 
fiind spiritul individualist, care face imposibilă colaborarea şi cu atât mai mult coordonarea, 
care ar însemna dirijarea sistematică a lucrurilor. 

Al doilea argument: centralizarea pennite o mecanizare, o modernizare şi o 
raţionalizare a statisticei. Aceasta reprezintă, evident, un efort concentrat, în special în ceea 
ce priveşte pregătirea de personal, şi nu se poate concepe o modernizare şi o standardizare a 
lucrărilor dacă ele nu sunt centralizate. 

Tot aşa de important este şi motivul economic: costă infinit mai mult o organizare 
descentralizată decât una centralizată. 

Lipsa de experţi, în sfârşit, este argumentul cel mai important, pentru că n-am 
putea găsi în momentul de faţa experţi suficienţi pentru fiecare departament, cari să fie 
însarcinaţi cu organizarea temeinică a statisticei departamentale. 

Din cauza imposibilităţii de a se face o centralizare complectă, astăzi, domnule 
Mareşal, suntem într-o situaţie foarte delicată, pentru unnătoarele motive: 

Statisticile departamentale nu sunt dirijate în aceeaşi linie în care sunt conduse 
statisticile de la Institutul Central de Statistică. Acest Institut încearcă să facă orişice fel de 
lucrări pe plan sistematic, adică, acolo încercăm să introducem statistici periodice şi să 
înlocuim sau să îndepărtăm cu totul statisticile ocazionale. Încercăm să convingem pe toţi 
cei cari cer date statistice să prevadă de ce statistici vor avea nevoie anul viitor, ca să putem 
face lDl plan şi un buget şi să încadrăm lucrările în limita posibilităţilor noastre, în loc să 
aşteptăm cu tot aparatul inactiv şi să primim la un moment dat cereri de date statistice 
dintr-o parte sau alta. 

Această planificare este o operaţie foarte grea, ea implică neapărat cunoaşterea 
temeinică a tuturor acţiunilor departamentale şi nu se poate concepe un plan de 
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necesităţi statistice departamentale, fără ca să se cunoască întreaga activitate şi toate 
planurile departamentului respectiv. 

Pentru aceasta, în propunerile pe care le-am făcut noi a figurat totdeauna 
dezideratul de a avea la fiecare departament un oficiu de studii compus din referenţi 
competenţi, cari să cunoască departamentul în cele mai mici amănunte şi să fie cu 
adevărat tehnicieni ai problemelor respective, fiind în stare să ne comande nouă date 
statistice şi fiind capabili şi să prelucreze şi să dirijeze materialul statistic, pe care noi îl 
fumizăm, noi rămânând un simplu organ tehnic de adunare, prelucrare şi prezentare a 
datelor. 

Prin urmare, Institutul are nevoie neapărat de o posibilitate de colaborare cu 
organul tehnic al departamentului. Astfel de organe tehnice există la unele 
departamente. În momentul de faţă un organ cu care putem colabora foarte bine este 
Oficiul de Studii al Ministerului Finanţelor. 

Există şi alte departamente, care au oficii de studii, cu care însă colaborarea 
este ceva mai dificilă. Astfel, unul din departamente, care are un oficiu de studii bine 
conceput, este Ministerul Economiei Naţionale, însă pentru moment colaborarea nu s-a 
putut închega cu acest minister, deşi există acest oficiu de studii, care ştie să preţuiască 
eforturile şi lucrările noastre. De aceea, în organizarea care este în curs să se facă, 
suntem în tratative cu Ministerul Economiei Naţionale, ce e drept, foarte dificilă, nu 
pentru că n-am avea concursul domnului ministru şi domnului subsecretar de Stat de la 
acest minister, pentru că îl avem, dar fiindcă n-avem nici pe departe concursul tuturor 
funcţionarilor de la acest departament. 

O situaţie similară este la Ministerul Afacerilor Interne, unde de asemenea este 
un oficiu foarte bine organizat şi cu care institutul nostru colaborează în condiţiuni 
satisfăcătoare. 

O a doua calamitate a actualei organizaţiuni statistice este, domnule Mareşal, o 
multitudine de formulare statistice; cu toate că noi ne plângem că nu există decât foarte 
puţini experţi statistici, acum suntem una din ţările care elaborează cele mai multe 
formulare statistice. Orişicine, pentru orişice chestiune, elaborează imediat un formular 
statistic şi nu ezită să-l trimeată îndată la tipografie şi să-l distribuie apoi organelor 
exterioare. 

Mareşal L Antonescu: Vă amintiţi, domnilor miniştri, că într-o şedinţă a 
Consiliului de Miniştri am adus formularul statistic întocmit de un intendant oarecare, 
formular mare cÂt un cearceaf şi cu o infinitate de coloane şi de rubrici mari şi mici. Privea 
aprovizionarea. 

S. Minuilă: Aceste formulare păcătuiesc nu numai pentlu că sunt netehnice, ci şi 
prin faptul că nu se adresează organelor cărora trebuie să se adreseze. Un minister, care are 
organe exterioare proprii, nu se adresează numai acestora, ci se adresează şi organelor 
administrative exterioare, şi în special notarilor. 

Notarul primeşte o veritabilă avalanşă de formulare statistice. Noi am stăruit, şi 
domnul ministru al Afacerilor Interne a binevoit să aprobe, ca nici o autoritate să nu mai 
trimeată la primării asemenea formulare statistice, iar primarii şi notarii să fie obligaţi 
personal să refuze complectarea acestor formulare, dacă n-au viza Institutului Central de 
Statistică, nu pentru că noi am avea pretenţia să fim unicul organ care să elaboreze 

110 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



fonnulare statistice, ci ca să existe un organ care să ştie că un asemenea fonnular a mai fost 
trimis şi de o altă autoritate, cu oarecari variaţiuni. 

Intr-adevăr, aceste formulare păcătuiesc nu nwnai prin nwnărul lor foarte mare, 
dar şi prin faptul că, dacă o autoritate are nevoie de anumite date statistice şi o altă autoritate 
are nevoie de aceleaşi date, aceasta din urmă întocmeşte un alt fonnular deosebit de primul, 
în aşa fel ca aceste fonnulare nu se pot suprapune, iar notarul, în loc să utilizeze de două ori 
aceeaşi lucrare, trebuie să facă lucrarea din nou. 

Faptul acesta îl depăşeşte şi, ca să evite efortul, inventeaz.ă date. Şi atunci, dacă 
notarul inventează date statistice pentru toate autorităţile care cer asemenea date, aceasta 
însemneaz.ă moartea Institutului Central de Statistică. Într-adevăr, dacă toate direcţiunile din 
ministere trimit unui notar formulare statistice şi primesc date falşe, ele justificându-şi 
existenţa prin astfel de lucrări şi dacă Institutul de Statistică primeşte şi el date de aceeaşi 
valoare ca şi departamentele şi face o lucrare, orişicât de tehnică, dar baz.ată pe date falşe, 
atunci, Institutul Central de Statistică nu mai are nici un rost de existenţă. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă ar exista oficii de studii la departamente şi la diferite 
instituţii mari şi dacă alături de acestea ar exista şi organe de statistică, atunci toate aceste 
nevoi de date statistice, pe care le au diferitele direcţii din ministere, s-ar adresa la Oficiul 
de Studii al departamentului respectiv şi acesta, cu ocazia punerii unor noi probleme, s-ar 
pune în legătură cu dv. şi ar face formularele cuvenite,~ să mai cadă în această greşeală. 

Desigur că notarii fac aşa, pentru că datele statistice care li se cer trebuie să 
complecteze formulare deosebite concepute de o infinitate de persoane. Şi atunci ei dau 
astfel de date, totdeauna aceleaşi, sub diferite forme. 

Noi am flcut această experienţă în timpul dificultăţilor economice pe care le-am 
întâmpinat. Ţinând seama de faptul că avem puţine produse alimentare şi cu acestea trebuia 
să facem faţă la nevoi foarte mari, toată lumea a cerut date statistice în această privinţă, 
date, însă, care n-au corespuns realităţii. De aceea şi noi am dat soluţii care nu 
corespundeau stării de fapt. 

lată, o experienţă pe care o facem în fiecare an în privinţa suprafeţelor cultivate şi 
a producţiei acestor suprafeţe. Toate datele primite în această privinţă de la Institutul 
Central de Statistică, Ministerul Agriculturii şi Ministerul Afacerilor Interne nu sunt de 
acord. Şi totuşi, aceleaşi persoane contribuie la adunarea datelor: notarii şi agenţii agricoli. 
Cu toate acestea, datele sosite pe canalul Institutului Central de Statistică nu se potrivesc cu 
datele venite de la Ministerul Afacerilor Interne şi de la Ministerul Agriculturii, deşi toate 
sunt fumizate de aceleaşi organe. Din ce cauză? Din cauz.a pe care ai arătat-o d-ta, domnule 
doctor Mănuilă, pentru că se prezintă formulare deosebite; privitor la aceeaşi problemă, se 
pun întrebări în diferite feluri. 

Aceasta este o situaţie care arată în ce stare rea ne găsim noi, pentru că venim cu 
soluţii întemeiate pe date inexacte. 

Ca să concretizez mai bine ceea ce am vrut să spun este destul să vă arăt că dacă 
noi am fi avut la îndemână numai cereale şi alimente arătate de datele statistice, n-am fi 
reuşit să hrănim populaţia ţării până la recolta următoare. Foarte multă lume, însă, şi-a 
ascuns producţia de cereale şi până la sfârşit, încet, încet, cu ajutorul acestor rezerve 
ascunse care au ieşit treptat, am putut să facem faţă nevoilor. Datele statistice, însă, arătau 
atunci că noi avem numai 120.000 vagoane de grâu la dispoziţie, din care 60.000 vagoane 
erau necesare numai pentru însămânţări. Ar fi însemnat că ne rămâneau numai 60.000 
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vagoane pentru hrănirea populaţiei, pentru aprovizionarea Annatei şi pentru export - o 
cantitate, cu care n-am fi putut face faţă acestor.nevoi. 

Acelaşi lucru s-a întâmplat cu porumbul. 
A fost o fericire că am putut rezista până la recolta următoare, dar aceasta a fost 

posibil nwnai cu preţul unor sforţări extraordinare; şi numai eu, domnul Mihai Antonescu şi 
ceilalţi ştiu cât am avut de suferit atunci, când trebuia să calculăm cu grijă rezervele şi când 
în fiecare zi eram îngrijoraţi dacă vom putea face faţă nevoilor de hrană a populaţiei de la 
oraşe, din regiunile miniere, din fabrici, pentru a doua zi. Dacă am fi avut date statistice 
exacte, n-am fi trecut prin aceste eforturi mari, cari ne-ar fi putut da pe toţi peste cap. 

S. Minuill: Dacă Institutul Central de Statistică ar avea posibilitatea să stea de 
vorbă cu notarii, să le dea instrucţiuni cum să alcătuiască lucrArile şi să le garanteze că 
nimeni altcineva nu-i va şicana cu cereri de astfel de date, noi, prin aceasta, v-am putea 
garanta îmbunătăţirea cu sută la sută, instantaneu, a acestei situaţii. 

Mareşal L Antonescu: Numai cu condiţiunea să fie un acord desăvârşit între d-ta 
şi Ministerul de Interne, pentru că dacă cineva cere notarului date statistice şi acesta nu le 
dă, atunci el este dat peste cap, dacă cineva nu-l acoperă. Trebuie să fie un acord desăvârşit 
între d-ta şi Ministerul de Interne. 

Ca să formezi d-ta pe notari în această privinţă, este foarte uşor, pentru că în mod 
periodic notarii sunt adunaţi la cursurile de perfecţionare administrativă, cari au contribuit 
foarte mult la ridicarea nivelului acestor funcţionari, cari lucreaz.ă la periferie. 

S. Minuili: Domnule Mareşal, contactul pe care îl avem cu notarii nu este de 
ordin de autoritate, ci de ordin de persuasiune. Şi îmi permit să citez un exemplu. În 1930, 
statistica demografică a trecut de la Ministerul de Interne la Ministerul Sănătăţii, care era \Dl 

minister flră priză asupra administraţiei locale. S-a început organizarea tehnică şi mecanică 
a acestei statistici demografice, şi astăzi se poate afirma că cea mai bună statistică ce există 
în Ţara Românească este statistica demografică. A fost tlcută de către noi, cu organele 
Ministerului de Interne, şi flră ca noi să fi avut vreodată posibilitatea de a pedepsi vreun 
notar. În general, Institutul Statistic, cu toate că are o lege care îi dă posibilitatea să aplice 
sancţiuni, niciodată n-a aplicat vreo sancţiune. În Institutul de Statistică, care (sic!) are 
astăzi 1.200 funcţionari români şi vreo 3.000 şi ceva evrei, nu se cunoaşte, în general, 
noţiunea de pedeapsă. 

Mareşal I. Antonescu: Dar atunci să-mi dai voie să-ţi spun că tragi şi 
consecinţele. 

În Im:titutul StAtistic aAsim cuiburi de legionari, găsim cuib de naţional-~ociAlişti, 
găsim cuib de comunişti; găsim tot mereu. Ministerul de Interne are mereu de-a face cu 
elementele de la Statistică, care (sic!) nu sunt elemente răzleţe, ci organizate, în cadrul 
Statisticei. Deci şi această concepţie de a nu aplica sancţiuni, căci sunt tlcute numai ca să 
fie afişate pe pereţi, poate fi foarte bună, dar poate duce şi la rezultate rele. Dl. g-ral Vasiliu, 
care cunoaşte problema, poate să spună că Siguranţa a descoperit organizaţii întregi, în 
cadrul Serviciului Statistic. 

S. Minuili: Sunt câteva cazuri izolate. 
Mareşal L Antonescu: Nu sunt cazuri izolate; sunt organizaţiuni. 
Aşa s-a întâmplat la Universitatea de la Cluj, cu un asistent. Am cerut dosarul de la 

Instrucţie, şi am văzut declaraţiile tuturor. Acolo este un caz izolat, şi nu putem acuza că 
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Universitatea din Cluj este copleşită de spiritul defetist sau bolşevic. Pe când la Statistică 
sunt organizaţii, cu şef, cu ramificaţii, care nu sunt nwnai într-o direcţie, şi cuib de 
legionari, şi cuib de comunişti, şi alte lucruri, pe care Ministerul de Interne le cunoaşte, ca şi 
Serviciul de Informaţii. 

Deci, să nu mergi d-ta pe linia aceasta. Sancţiunile sunt foarte bune, însă, natural, 
aplicate cu tact şi metodă şi dozate în raport cu persoana şi cu gravitatea greşelii. 

Chestiunea n-a ajuns la o concluzie finală. Este în cercetare, şi când datele 
complete vor fi adunate în această privinţă, vom putea trage concluzia. Aşteptăm 
elementele statistice în această privinţă, şi acestea le culege Ministerul de Interne cu 
organele de Siguranţă; apoi Justiţia se va pronunţa, şi atunci vom trage o concluzie în 
această privinţă. 

S. Mlnulli: Justiţia s-a pronunţat totdeauna în favoarea Institutului de Statistică. 
Mareşal L Antonescu: Mulţi oameni, pe care lwnea i-a arătat cu degetul în mod 

permanent, 30 - 40 ani, că în viaţa lor au Bcut o greşeală, au trecut prin faţa Justiţiei şi 
Justiţia i-a invitat să iasă afară, fiindcă nu i-a găsit vinovaţi. Aceasta nu înseamnă că degetul 
mulţimii nu a rămas încontinuu asupra acelor indivizi. 

S. Mlnuill: Domnule Mareşal, operaţiunea pe care am Bcut-o noi, în legătură cu 
organizaţia Statisticei demografice, a constat într-un continuu contact cu toţi notarii din ţară, 
contact care nu avea deloc o tendinţă agresivă, ci nwnai şi nwnai de educaţie. Şi graţie 
acestei munci foarte stăruitoare şi chinuitoare, de educaţie, de ani de zile, pentru ca oamenii 
să ajungă să aibă respect de această lucrare. Şi în adevăr, astăzi cred că este singura lucrare 
sincronizată. În ziua de 4 a fiecărei luni, notarii din întreaga ţară iau graficul în mână şi taie 
buletinul demografic. Noi unnărim cu străşnicie o întârziere chiar de o singură zi, fiindcă 
prin aceasta ni se poate periclita întreg sistemul. 

Este foarte importat ca notarii să aibă încredere în autoritatea superioară, să fie 
convinşi că lucrarea pe care o fac este utilă la ceva. 

Noi publicăm un buletin demografic lunar, tocmai pentru ca să fie convinşi că 
toate datele fumizate de ei sunt imediat prelucrate. Credem că notarii au ajuns la 
această convingere, că munca pe care ei o depun în materie de Statistică demografică, 
la oficiile de stare civilă, este utilă şi n-ar putea fi neglijată. Ca probă este că neglijează 
alte lucrari mai importante de ordin administrativ, dacă este ca să le pun în cumpănă, 
căci aici s-a Bcut o tradiţie, şi a dat rezultate. 

Mareşal I. Antonescu: Încercaţi să faceţi tradiţie în toate domeniile statistice: în 
domeniul agricol, în domeniul industrial, în domeniul sanitar etc. 

Suntem începători, dar trebuie să perfecţionăm. Tocmai acesta este motivul pentru 
care te-am adus pe d-ta în Consiliul de Miniştri, ca să spui toate greutăţile pe care le ai, şi ce 
putem face, ca să continuăm progresul pe care am început să-l înffiptuim şi în această 
direcţie de activitate. 

Este incontestabil - am spus-o de la început şi o repet şi acwn - că nu putem noi să 
îmbunătăţim o situaţie care a fost atât de rea, şi cu toţi specialiştii pe care îi vom face, în 5-
6-1 O ani, va fi imposibil să ajungem la perfecţiunea altor state. 

Mai întâi, nu avem personal pregătit. Al doilea, avem o structură care reclamă un 
sistem metodic şi meticulos. Al treilea, nu avem deocamdată fondurile necesare, pe care le 
reclamă organizarea unui serviciu statistic bine organizat. Aceasta nu înseamnă că 
încrucişăm braţele, spunem că nu avem nimic de Bcut, ci mergem la derivă înainte. Din 
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contra, perfecţionam mijloacele pe care le avem, constatăm unde este rău şi încet, încet, 
îmbunltăţim. 

S. Minuill: Cel mai important deziderat al Statisticei, în momentul de faţă, este 
tocmai acesta, care nu costă nici mijloace financiare, şi nici nu este împiedicat din lipsă de 
personal, ci este o problemă de înţelegere şi de disciplină. 

Dl. ministru al Afacerilor Interne a dat ordin să nu se mai răspundă la nici un 
fonnular statistic, dacă nu este aprobat de către organul central statistic. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bună măsură. 
S. Minuil.l: Acest ordin a avut, însă, o viaţă puţin cam scurtă, fiindcă autorităţile 

l-au respectat un anumit timp, şi apoi notarii, văzându-se constrânşi de către autorităţi, care 
trimeteau fonnulare cu ameninţări, au început din nou să răspundă şi să complecteze 
fonnularele. Dacă astăzi mergem în toate cancelariile notariale, găsim o avalanşă de 
fonnular statistice, şi găsim din nou pe notarul comunal strivit de aceste supralucrări, care 
sunt nu inutile, sunt dăunătoare; pentru că dacă noi avem astăzi o statistică demografică 
bună, aceasta se datoreşte faptului că notarul ştie că face o singură lucrare, pe care o trimite 
la o singură autoritate, care ştie ce vrea. Câtă vreme, însă, notarul nu este convins că 
autorităţile de la centru se pun de acord asupra lucrurilor, se creează o cri7.ă de autoritate. 
Aceasta se răsfrânge asupra tuturor autorităţilor, şi se răsfrânge mai ales asupra noastră, 
asupra Statisticei, care nu suntem autoritate cu drept de a decide. 

Mareşal I. Antonescu: Se răsfrânge asupra ordinei în Stat, şi asupra soluţiilor 
bune pe care poate să le ia Guvernul. Dacă avem date statistice sănătoase, luăm soluţii 
sănătoase. Dacă avem date statistice care induc în eroare, luăm soluţii care induc în 
eroare naţiunea etc. 

De ce nu se respectă dispoziţia dată? 
G-nl D. Popescu: Acum aud de lucrul acesta. 
Mareşal I. Antonescu: Domnule g-ral Popescu, ar fi bine ca atunci când 

convocaţi prefecţii şi notarii, să fie chemat şi dl. dr. Mănuilă, care să le facă lecţii de 
acestea. Ia notă să se facă acesta şi dă dispoziţie ca să nu se mai trimeată fonnulare nevizate 
de Institutul de Statistică. Căci, într-adevăr, în inspecţiile ~cute prin diferitele primării, am 
constatat o mare neregulă în această privinţă. Oamenii aceştia lucrează până la ora 1-2 
noaptea, pentru că ziua trebuie să alerge prin comună, să fie pe teren, căci aşa le-am cerut. 
Notarul trebuie să stea noaptea să lucreze; n-are personal, n-are tot ce-i trebuie, n-are 
lwrună, n-are confortul necesar şi el dă aceste elemente superficial. 

Deci, te ros 1111 iei mA.suna aceasta, şi d-ta, domnule Mănuilli, de acwn înainte sa ţii 
contact direct cu Ministerul de Interne, cu privire la aceste rew,iuni, fiindcă dl. ministru de 
Interne convoacă pe prefecţi la Minister, la două-trei luni. 

S. Minuill: Domnule Mareşal, vă rog să-mi penniteţi să citez câteva exemple de 
felul cum s-a produs confuzie în ceea ce priveşte organizarea sistematică. 

Institutul de Statistică, în înţelegere cu Ministerul de Agricultură şi Domenii, a 
introdus, la fiecare maşină de treierat din ţară, un carnet cu buletine, în care se înregistra 
cantitatea de cereale treierată. Aceste buletine săptămânale se centralizau, se detaşau de 
către notari. Deci era în legătură cu administraţia. Noi am intrat în contact cu Ministerul de 
Interne şi am obţinut această colaborare între Ministerul Agriculturii şi Ministerul de 
Interne. 
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Cu ajutorul acestor buletine, încă din 1937 am putut face o statistică a producţiei 
de cereale, care a fost relativ bună. Avem posibilitatea să urmărim care este gradul de exac
titate, pentru că în anumite centre, unde avem funcţionari mai abili şi mai zeloşi, aceştia 
reuşesc să descopere, la fiecare maşină, care este cantitatea declarată şi care a fost cantitatea 
efectiv treierată. Şi din aceasta ne dăm seama de gradul de exactitate al cifrelor noastre. 

La un moment dat, însă, la maşinile de treierat au fost distribuite, într-o primăvară, 
cametele Institutului de Statistică. Dar de abia a început treieratul, şi a sosit un nou carnet. 
Acest carnet a fost tipărit ffiră ca noi măcar să ştim ceva despre această chestiune, tot pe 
cheltuiala Statului, de Ministerul Agriculturii şi Domeniilor, cu care noi căzuserăm de acord 
şi ne înţeleseserăm. S-a început să se completeze două rânduri de buletine, acelaşi model. 
Diferenţa o constituia numai coperta, care era de altă culoare. 

Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, având nevoie de date, a tipărit şi el un 
carnet, care nu mai era identic cu celelalte două, şi l-a trimis, la o săptămână după ce sosise 
carnetul Ministerului Agriculturii, aşa încât la un moment dat la fiecare maşină de treierat, 
fiecare mecanic avea trei registre de acestea de contabilitate a recoltei. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, am urmărit un lucru bun, dar iată unde s-a ajuns 
prin execuţie. 

S. Minuill: Atunci s-a întâmplat următorul lucru: am început să primim buletine 
săptămânale, care erau încurcate de notari, trimiţându-ni-se din celelalte buletine. Noi 
urmăream numerele buletinelor de la maşina cutare. Dacă buletinul primit avea numărul 15, 
săptămâna viitoare trebuia să înceapă cu numărul 16. Din cauz.a aceasta, însă, nu se mai 
potriveau, şi în felul acesta noi n-am mai avut o singură serie de buletine şi n-am mai putut 
face prelucrarea. 

Ne-am sesiz.at de acest lucru şi am arătat ministerelor în ce situaţie am ajuns. 
Prima măsură a fost că imediat am retras cametele noastre, ca să salvăm prestigiul 
Statisticei, fiindcă pe noi ne doare mai mult decât pe ceilalţi această problemă. Celelalte 
departamente urmăreau probleme economice, noi, statistice; consecinţa era numai 
economică. Astăzi mi se pare că mai sunt numai două camete, al Ministerului Agriculturii 
şi al Aprovizionării. 

Totdeauna procedăm în felul acesta. Când primim de la dvs. ordin să facem o 
lucrare, ne înţelegem cu departamentele respective şi începem lucrarea pe teren. Pe teren 
întâlnim, însă, formulare similare, trimise de alte autorităţi. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta a fost o experienţă. Acum noi, din experienţa 
flcută., trebuie să tragem concluzia, şi de la această concluzie să trecem la pregătirea 
execuţiei pentru viitor. 

Suntem în februarie. Treieratul viitor va fi în iulie şi august. Deci dvs. trebuie să vă 
gândiţi de acum să vă puneţi de acord cu Ministerul Agriculturii şi Subsecretariatul 
Aprovizionării, să faceţi un singur formular. Desigur, nu vom mai avea dificultăţile pe care 
le-am avut. 

Omenirea aceasta a ajuns unde se găseşte nu dintr-odată, ci a tlcut paşi succesivi, 
a mers prin evoluţie, nu prin revoluţie. Şi în Statistică suntem în acelaşi cadru; principial nu 
trebuie să revoluţionăm. S-a flcut o experienţă. Ne vom mai lovi de chinezerii. Se lovesc, 
de altfel, toate statele de pe pământ, fiindcă orice lucru trebuie să treacă printr-o filieră de 
experienţă şi retuşare. Cum am mai spus: statuile, cari vor trăi secole, nu au fost tlcute 
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dintr-o singură lovitură de daltă; fiecare a dat de un milion de ori. Aşa trebuie să proced!m 
şi noi, ca să perfecţionăm. 

D-ta ai tras o concluzie. Suntem în februarie. Trebuie prevAzut de acum pentru 
statistica pe care trebuie s-o am în anul acesta. Am nevoie de o statistică asupra elementelor 
A, B, C. Pun de acwn în studiu probleme şi execuţia. 

Suntem în perioada de iarnă. Începem mllllca câmpului (sic!) peste o lună, şi 
treieratul peste 5-6 luni. De acum trebuie să pregăteşti această problemă cu Serviciul 
Statistic şi cu departamentele respective. 

Bineînţeles, rămâne în picioare ceea ce am spus, că ministerele trebuie să se 
reorganiza.e. Să discuţi probleme cu ele. 

Alt exemplu nu mai da în această privinţă, fiindcă cunoaştem multe. Acesta este 
destul de edificator. 

S. Mlnuili: Am citat acest exemplu, deoarece, deşi nu este de actualitate, este 
totuşi caracteristic. 

Mareşal I. Antonescu: Nu toate cerealele trec pe la maşina de treierat. Noi am 
făcut-o, fiindcă eram sub presiunea evenimentelor. Eu am dat, însă, şi alte sonde. Anul 
trecut am trimis în diferite regiuni ale ţarii, în Muntenia, în Oltenia, în Moldova, în 
Dobrogea, în Basarabia. Am trimis în regiunile de munte, de deal şi de şes, şi am văzut ce 
producţie este la hectar în Oltenia, la deal, la şes, în Câmpia Dunării, şi am mers aşa până în 
Nordul ţarii. Toate aceste date le-am comparat cu datele primite de la dvs., şi au fost 
diferenţe foarte mici. 

Cam aceasta ne trebuie nouă. Nu putem să ajungem la precizie de vagon sau 
de kilogram în ce priveşte producţia ţării. Cum ţi-am mai spus, noi trecem pe la maşina 
de treierat o parte din cereale, fiindcă o parte din ţărani treieră cu cai sau cu alte 
sisteme. 

Dar este regretabil că s-a întâmplat ce s-a întâmplat. Dar Serviciul Statistic 
trebuia să intervină la timp, să se opună şi din aceste trei registre să rămână numai unul. 
Nu ai putut s-o faci. Nu ai awt organizarea necesară; nu este vina Serviciului Statistic. 

Domnilor, luaţi act de acestea. Sunt pline de învăţământ aceste lucruri, fiindcă 
noi trebuie să perfecţionăm acest Serviciu Statistic, trebuie să-l ducem încet, încet către 
perfecţiunea pe care o reclamă interesele superioare ale ţArii. 

S. Mlnuili: În regiunile unde vom avea organe statistice locale, adică chiar (sic!) 
comunale .... 

Mareşal L Antonescu: Aceasta este. Trebuie să plece de la comună. Această 
organizare trebuie s-o facem când mijloacele financiare ne vor permite. Dar n-avem nevoie 
numai de mijloace financiare, fiindcă putem avea miliarde, dar nu vom putea face nimic, 
cât timp nu vom avea personalul pregătit; şi chiar dacă vom avea acest personal, cât timp nu 
vom avea cadrele necesare. Pentru Universitate am ftcut cadrele necesare; am făcut 
laboratoare. Acum s-au ftcut laboratoare pentru capitalele de judeţ, fiindcă Sllllt capitale de 
judeţ care nu pot analiza apa, şi din cauza aceasta sunt atâtea boli. Avem acum toată 
aparatura necesară; nu avem şi personalul necesar pregătit. 

Prin urmare, chiar dacă vă pllllem la dispoziţie mijloacele necesare ca să faceţi 
aceasta până la periferia Statului, până la celula organismului nostru, la sat, nu avem 
elementele pregătite, pentru că nu avem cine să le pregătească. 
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Vom începe să mergem succesiv, cum s-a mers în administraţie, cum se merge la 
şcoală, şi chiar înainte de şcoală, cu copii mici de care se ocupă Patronajul. 

Paralel cu această formare de cadre, trebuie să pui ordine în ministere, în ce 
priveşte culegerea datelor, în acord perfect cu şeful Departamentului, fiindcă trebuie să 
creăm acel Oficiu de Studii, să se centraliz.eze într-un organ central toată activitatea, şi apoi 
efortul cel mai mare îl constituie coordonarea. 

în paralel, trebuie prevăzute toate problemele. Să lucrezi iama pentru problemele 
care vor găsi soluţii vara, şi să lucrezi vara pentru probleme care vor găsi soluţii iama. Aşa 
trebuie să mergem; nu să aşteptăm să vină problemele peste noi. Şi atunci, să căutăm să 
adunăm datele statistice, fiindcă dacă s-a pus problema, nu mai interesează, deoarece 
soluţia s-a dat, bine sau rău, pe baza acestor date statistice. 

S. Mlnuill: Cea mai importată activitate a Institutului de Statistică, în momentul 
acesta, este tocmai această muncă de pregătire de cadre. Şi aceasta este extraordinar de 
dificil, fiindcă noi nu putem aştepta până când vor ieşi din Universitate oameni cu 
predispoziţie, ca să-i pregătim. Suntem nevoiţi să apelăm la oameni gata pregătiţi. 

Mareşal L Antonescu: Eu te previn că d-ta vei intra într-o criz.ă foarte mare de 
personal, căci astăzi, dacă ai reuşit să faci ceea ce ai putut, aceasta se datoreşte elementului 
evreiesc pe care ţi l-am pus la dispoziţie. Nu ştiu cât vom mai putea s-o facem. Dar dacă 
tenninăm războiul, nu mai putem dispune de oameni. Acum am dispus, în timp de război, 
când fiecare trebuie să presteze o muncă în folosul Statului, pe câmpul de luptă, în spate sau 
în birouri. 

Deci, tot ce organizăm acum va veni peste cap, dacă paralel nu formezi un 
personal care să fie pregătit în această privinţă, pe care să-l dai la ministere, fiindcă dacă 
este cineva care are o doctrină formată la această şcoală, şi este element de valoare, reuşeşte 
să-şi impună modul de a vedea. 

S. Mlnuill: Toţi cei cari au o funcţiune de conducere în Institutul de Statistică au 
ca activitate principală această operă didactică. Noi facem cursuri câte două-trei ore pe zi 
fiecare, aşa încât suntem, pur şi simplu, elemente didactice în momentul de faţă. 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, mai întâi, s-a pus aici problema Statisticei în 
Universitate. 

Ca membru al învăţământului, aş vrea să afinn că nu învăţământul a fost pus pe 
baze greşite, ci Statistica nu a fost pusă pe baze ştiinţifice. 

După cum în materie dogmatică, învăţământul şi ştiinţa nu pot să primească orice 
date de experienţă şi orice afirmări şi atitudini, ci între faptă şi judecată trebuie să pună timp 
şi luciditate, pe care ştiinţa o dă în răspundere profesorului, la fel, în materie de informaţie, 
profesorul care utilizează date incomplecte, insuficiente sau false, departe de a face 
învăţământ ştiinţific, deformează adevărul şi falşifică cunoştinţele şi instrucţia celor pe care 
are să-i formez.e. 

Când dl. dr. Mănuilă ştie că Statistica nu a început decât la data când d-sa a 
înfiinţat Institutul, şi de când d-sa a început activitatea în România în mod serios; când dl. 
dr. Mănuilă ştie că până atunci n-a existat în ţara noastră nici ştiinţă statistică, nici statistică 
serios organizată, cu metodă, cu buletine şi documente purtând pecetea răspunderii, fie a 
unui Institut ştiinţific de Statistică, fie a unui organ de Stat, care să poarte, prin prestigiul 
său, toată greutatea afumării acelor cifre, cred că învăţământul n-are decât să se plângă, că 
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nici Statul, nici ştiinţa statistică nu i-a organizat până astăzi, în ţara noastră, mijloace 
proprii, pentru ca, alături de documentarea generală, să folosească şi datele experienţei, 
concentrate în cifrele pe care le aduce Statistica. 

În ce priveşte Statistica metodă ştiinţifică, nu cred că ştiinţa şi Universitatea au 
aşteptat până astAzi ca să primească indicaţii de metodă. Dl dr. Mănuilă ştie că chiar (sic!) 
în materie de psihologie, pe care a citat-o dânsul, se foloseşte, mai ales în psihologia 
experimentală, în psihotehnică, în psihofizică, de multă vreme, infonnaţia dată de Statistică. 

îmi aduc aminte, de pildă, că acum 20 şi mai bine de ani, eu însumi am tlcut -
când fficeam Filosofia - o lucrare despre dinamism şi noile curente în psihologia 
experimentală, în care am folosit datele americane, pentru că la noi nu existau. Şi de atunci 
există în învăţământul nostru, chiar de Psihologie, nu mai vorbesc de Medicina 
experimentală, Psihiatria şi alte compartimente ştiinţifice, aceasta. Mărturisesc că în materie 
de psihologie şi de pedagogie, mai ales, eu n-am ajuns până astăzi să fiu convins de 
valabilitatea datelor statistice. 

Dar, în sfârşit, nu se poate afirma că ştiinţa noastră nu le-a utilizat. Şi dl. dr. 
Mănuilă, care a fost împreună cu mine la congrese internaţionale, ştie că ştiinţa Dreptului 
internaţional a folosit totdeauna şi Statistica Şi eu însumi am folosit, la conferinţele de 
securitate colectivă, datele statistice ale d-lui dr. Mănuilă, privitoare la Bazinul Dunărean. 
Nu se poate, deci, spune că ştiinţa noastră nu a folosit Statistica. 

Dar nu pentru această constatare am vrut să mă ocup de statistică în învăţământ. 
Cred că de la 1930, când s-a tlcut recensământul general la noi, pe baze statistice serioase, 
publicate mult mai târziu de Institutul de Statistică, cred că de la această dată se poate 
marca, în infonnarea ştiinţifică a profesorilor şi ştiinţelor noastre, un moment hotărâtor. 

Dacă dl. dr. Mănuilă vrea să ajute ştiinţa - fiindcă aceasta este datoria d-sale-, 
dacă vrea să ajute ştiinţa şi metodele de învăţământ, atunci cred că Institutul de Statistică 
are datoria să prelucre:ze el materialul, dacă vrea ca în prelucrarea materialului să nu iasă 
mâine, în metodele ştiinţifice, alte date, greşite ca interpretare, nu ca sursă de informaţie, şi 
din nou să se ajungă să se critice metodele unor ştiinţe, rezemate pe statistici, de data 
aceasta din învăţământ 

Dacă dv. veţi întocmi buletine pe materii, publicând date prelucrate, fie în 
domeniul economic, fie în domeniul demografic general, fie în domeniul sanitar, şi dacă 

aceste buletine le veţi pune la îndemâna profesorilor universitari, vă asigur că ei nu vor mai 
aştepta nici o nouă sugestie, pentru ca, la lecţiile lor, să le folosească şi să le treacă 
lltlldenţilm-, c::i Atllff', 

Dacă, de asemenea, la orele de educaţie generală, care se fac în Universităţi, 

confonn programelor, alături de noţiunile teoretice de medicină socială, de medicină 
preventivă şi de asistenţă socială, veţi veni dv. şi veţi expune grafice şi cifre concrete şi 
dacă în fiecare facultate, cu banii Statului şi cu concursul dv., veţi întocmi fişiere generale, 
la dispoziţia tuturor seminariilor, un fişier şi un buletin indicativ pentru Institutul şi 
seminarul economic, care funcţionează pe lângă fiecare catedră economică, un fişier 
demografic, cu mişcările de populaţie, mişcările de capitaluri şi schimburile pentru 
institutele şi seminariile care trebuie să funcţionez.e pe lângă catedrele de Drept 
Internaţional, dacă la Medicină, alături de medicina socială şi de medicina preventivă, veţi 
veni cu fişe, cu care profesorii să lucreze alături de studenţi, nu mai aveţi nici un fel de 
metodă de recomandat profesorilor. De la sine se va întrebuinţa această metodă. 
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Pentru aceasta, însă, trebuie să-i ajutaţi, să creaţi fişiere tip şi să daţi instrumentul 
tehnic de pedagogie, ţinând seama de tehnica statistică, pe care dv. sunteţi cel mai în 
măsură s-o aplicaţi. 

În ceea ce priveşte statistica în ministere, domnule Mareşal, aţi amintit dv. 
experienf!i pe care am fficut-o în I 94 I . Eu aş vrea să amintesc şi o altă experienţă. 

1n 1940, la Ministerul Justiţiei, prima lege pe care am avut s-o facem şi pe care am 
redactat-o personal a fost aceea a chiriilor. A fost prima dată când am venit cu o lege de 
intervenţie în raporturile dintre proprietari şi chiriaşi, de la războiul celălalt şi până anmci. 
Exista un serviciu al statisticei judiciare la Ministerul Justiţiei. Am cerut date statistice; am 
cerut să mi se dea date asupra situaţiei proprietarilor şi chiriaşilor în România Mi s-a 
răspuns: ,,Nu există". Am cerut atunci date asupra proprietăţii şi asupra chiriaşilor în 
Bucw-eşti. Mi s-a răspuns iarăşi: ,,Nu există". Atunci am întrebat: ,,De ce s-a fficut Cartea de 
Imobil, care cuprinde date statistice, dacă rezultatele ei nu se centralizeaz!? La ce serveşte 
paperaseria aceasta inutilă, dacă nu tragem concluzii din ea?" 

Am mai avut problema reorganiz.ării penitenciarelor şi problema accelerării 

judecăţilor printr-un sistem represiv, care să grăbească judecata şi care să asigure în 
penitenciare nu un sistem de prevenţiune nedeterminată şi neterminată, ci un sistem de 
educare şi de wmărire a infractorilor în cursul pedepsei. 

Am cerut date de la Serviciul Statisticei judiciare, condus de dl. Decusară, el iru.uşi 
un penalist. Ei bine, domnule Mareşal, asupra acestei probleme, sunt zeci de mii de hotărâri 
penale, care în loc să fie urmărite, ca să se vadă ce devin infractorii respectivi, ajung să fie 
rezolvate prin amnistii. 

Am vrut să văd statisticile, ca să-mi dau seama cât costă cheltuielile cu judecătorii 
pe cari îi ţinem degeaba şi n-am reuşit. 

Dar ce valoare mai au textele penale, care condamnă la 10, 15 sau 20 ani 
închisoare, când apoi vine amnistia? Câteodată chiar Direcţia Penitenciarelor cere singură 
amnistia, pentru că nu mai are unde să bage pe infractori sau pe cei cari stau în prevenţie. 

Nu există nici o statistică, în care să se arate ce devin cei cari au fost condamnaţi. 
În asemenea condiţiuni, nu mai are nici un rost o statistică judiciară privitoare la infractori. 

Am vrut să reglementez regimul femeii infractoare şi al copilului infractor, regim 
care a fost prevăzut într-o lege foarte veche a penitenciarelor. Nu există nici o statistică. 

Aţi amintit dv., domnule Mareşal, că în 1941 n-aveam nici un fel de date privitoare 
la aprovizionare; vă amintiţi că, atunci când, în urma unor rapoarte alannante, m-am ocupat 
de regimul economic, am spus că n-am constatat existenta nici unui plan şi a nici unei 
statistici privitoare la prezenta capitalurilor străine în întreprinderile româneşti. Nu exista 
nici o statistică privitoare la naţionalitatea capitalurilor, deci nu putea exista nici o concepţie 
de apărare naţională, care să ţină în mână industriile cheie şi să asigure un minim de 
independenţă economică pentru poporul român. Am cerut statistici privitoare la creditele 
acordate, la circulaţia activă a capitalurilor, ca instrumente de producţie, nu la situaţia lor 
statică - nimic. Am cerut statistici privitoare la materiile prime, statistici referitoare la 
intrările de materii prime - nimic. 

În asemenea condiţiuni, flră îndoială că, dacă poate să fie vorba de o 
defectuozitate a regimului nostru de statistică în ministere, aceasta este datorită lipsei totale 
de organizare şi a unei concepţii în organizarea Statisticei de Stat şi a introducerii acestei 
concepţii în practica administrativă. 
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Şi astăzi, domnule Mareşal, se discuta, după cum vedeţi, problema teoretică şi 
abstractă a centraJizArii serviciilor statistice într-un singur serviciu sau a descentralizArii 
serviciilor pe ministere, care este o altă formulă sau aceea a autonomiei totale a unui 
serviciu, care ar depinde de o singură organiz.are, dirijând statistica sau acea uniformitate 
sau unitate profesională pentru specializarea personalului şi obligaţiunea de a nu avea 
personal statistic decât pe această bază de pregătire wtiformă. 

Domnule Mareşal, câtă vreme nu adoptăm un principiu şi nu ne decidem pentru o 
soluţie, putem să facem toate oficiile de studii. Oficiile de studii nu sunt oficii statistice şi 
nu li se pot cere oficiilor de studii funcţiuni statistice. Un oficiu de studii într-un departa
ment este organul cerebral şi tehnic, care oferă pragmatismului şi rapidităţii actului admi
nistrativ soluţia docwnentată şi comparată cu stările din alte ţări. Acesta este oficiul de 
studii, care nu se poate transforma într-un oficiu statistic şi nici nu poate să-şi ia răspunderi 
statistice. 

De aceea, cred că putem stabili astăzi un principiu de bază: principiul că dl. dr. 
Mănuilă şi Institutul Central de Statistică să-şi ia angajamentul de a organiz.a cadre, pentru 
dobândirea uniformităţii şi pregătirei tehnice a personalului statistic din administraţia 
noastră. 

A doua obligaţiune: dl. dr. Mănuilă trebuie să asigure specializarea acestui perso
nal, a acestor cadre, în domeniile principale ale activităţii naţionale de Stat şi statistice, după 
cwn este vorba de demografie sau de statistică sanitară, de statistică de ordin economic sau 
de statistică judiciară sau socială, toate aceste elemente fiind esenţialmente deosebite şi 
neputând duce la o unitate de pregătire a personalului. Într-adevăr, nu vom putea niciodată 
face ca personalul, care este pregătit pentru complectarea unei fişe la arie, să studieze şi 
problema natalităţii sau a mortalităţii la sate. Dacă falşificăm realităţile, nu înaintăm cu 
nimic. 

Pe de altă parte, va trebui, domnule Mareşal - şi vă rog să aprobaţi chiar astăzi -, 
să luăm altă măsură, care, la Ministerul Finanţelor, s-a luat în materie de contabilitate. Deşi 
s-a spus că după Caz.a metafizică, am intrat în terorismul contabil, atunci când s-a ajuns la 
ideea că contabilitatea (sic!) este o ştiinţă tehnică, pe care n-o putem improviza, s-a creat 
corpul contabililor în Ţara Românească. În acelaşi timp s-a creat un cadru de Stat al 
contabilităţii, adică direcţiile şi serviciile de contabilitate publică, aceste direcţii şi servicii, 
care nu depind de fiecare departament, nici în privinţa personalului, nici în privinţa 
funcţiunii, ci depind de Ministerul Finanţelor, care recruteaz.ă, numeşte, înaintează şi 
schimbă acest personal. 

Cred că va trebui ca în statistică să ajungem la aceeaşi soluţie: alături de principiul 
cadrelor şi de formarea unitară şi uniformă a personalului, trebuie să ajungem şi la unitatea 
de serviciu, nu numai la unitatea personalului, şi anume: Institutul de Statistică să-şi ia 
răspunderea de a organiz.a în fiecare administraţie, fie în administraţiile centrale, în 
departamente, fie în administraţiile regionale sau locale, coborâte mai jos, până la 
prefecturi, preturi sau comune, servicii statistice, care să depindă, în această filieră de 
organizare statistică pe întreaga ţară, de Institutul de Statistică. 

Dacă, după ce se vor crea asemenea cadre, dl. dr. Mănuilă va vedea că este 
insuficient nwnărul funcţionarilor de care dispune astăzi, poate folosi elementele de astăzi, 
însă treptat, treptat le va înlocui şi în modul acesta va asigura speciali:rarea personalului şi 
uniformitatea serviciului, fiindcă pe această unitate de cadre şi de acţiune nu se poate 
realiza un regim statistic în România 
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Pe de altă parte, atâta vreme cât n-aveţi asemenea personal pregătit, trebuie să vă 
explicaţi de ce unele departamente, obligate de noi să prezinte anumite date pentru luarea 
\Ulor hotărâri, trebuie să le comunice, totuşi, trecând peste tehnica dv., care nu funcţioneazA, 
pentru că nu există. 

Nu voi cita statistica invalizilor, orfanilor şi văduvelor, care a durat peste opt luni 
de zile şi pe care nici astăzi n-o avem; şi chiar dacă o avem, de atunci şi până acum s-au 
mai adăugat şi alte elemente şi nu mai puteţi exercita un control asupra datelor decât prin 
declaraţiile celor interesaţi şi prin birourile locale. Fără îndoială, însă, că aceasta a fost o 
statistică serios organizată. 

lată, dlui Stoicescu i s-a cerut astăzi o statistică a conturilor creditoare şi debitoare 
la casele ţ!răneşti şi alte date. O statistică de felul acesta s-a cerut azi Băncii Naţionale. 

Sunt la \Ul moment dat nevoi practice de informare, care cer să se treacă peste 
rigiditatea întârzierii sau ştiinţifizarea, pe care o urmăriţi dv. Dacă vreţi să nu se treacă 
n-aveţi decât o singură cale: formarea cadrelor, organizarea personalului şi alcătuirea 
acestei unităţi de acţiune, prin servicii astfel specializate. 

Dacă nu puteţi face aceasta şi nu vă puteţi lua răspunderea, atunci mergem în 
aprioric; nu putem nici critica, nici judeca, nici condamna, pentru că atâta vreme cât nu 
există o organi7.are de temelie şi cadre statornic pregătite, care să stea la dispoziţie, nu se 
poate spune că a fost înlăturată o organizare temeinică, în folosul unei acţiuni apriorice sau 
în folosul unei acţiuni statistice neserioase. 

De aceea, cred eu că problema trebuie să se pună pe aceste baze, atât în ceea ce 
priveşte folosirea statisticei în învăţământ, cât şi în ce priveşte problema organiz.ării 
statisticei în ministere. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, am aici o statistică şi nişte grafice, care privesc 
învăţământul din Transilvania de Nord. Datele au fost culese de Serviciul Statistic, în baza 
ordinului pe care l-am dat, pe baza wiei infonnaţii pe care am primit-o, că la anumite şcoli 
din Ardealul de Sud se găseşte \Ul număr de profesori cari nu intră în cadrul legal. 

Am pornit de la această notă informativă şi am ajuns la un studiu interesant în ce 
priveşte şcoala noastră din Ardealul cedat şi din Ardealul de Sud. Veţi vedea, din aceste 
grafice pe care le tălmăcesc acum, care este situaţia noastră sub raportul învăţamântului, în 
Ardealul de Nord, faţă de situaţia învăţământului unguresc în Ardealul de Sud. 

Din datele statistice, constatăm că în Transilvania de Sud avem 369.000 unguri, 
ceea ce reprezintă l 0,9% din populaţia Transilvaniei de Sud, iar în Transilvania de Nord 
avem 911.000 unguri, cari reprezintă 36% din toată populaţia, şi românii reprezintă 49%. În 
Ardealul de Sud suntem 68% români, faţă de I 0% unguri, şi în Ardealul de Nord suntem 
49% români, faţă de 36% unguri. 

Care este raportul, în ce priveşte învăţamântul? Pe când ungurii, cari nu reprezintă 
decât I 0% din populaţia din Ardealul de Sud, au 19 şcoli secundare ungureşti, ceea ce 
revine la \Ul milion unguri 52,3% şcoli, noi, în Ardealul de Nord. avem 8 şcoli româneşti, 
ceea ce revine 8,8% şcoli, la un milion locuitori. 

Vedeţi deci că la 300.000 unguri - şi iată de ce sunt necesare aceste date şi aceste 
grafice statistice, sunt 19 şcoli secundare ... 

I. Petrovici: Douăz.eci şi una. 
Mareşal I. Antonescu: Cu atât mai rău ...... pe când la 1.173.000 români, noi nu 

avem decât 8 şcoli. 
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Situaţia este mai gravă, şi din alt pllllct de vedere. Din punct de vedere al persona
lului unguresc, al profesorilor unguri de la şcolile din Transilvania de Sud, şi al personalului 
românesc de la şcolile noastre, care sunt în număr atât de redus în Transilvania de Nord, 
constatăm că pe când în Transilvania de Sud, unde avem 19 şcoli - dl. Petrovici spune 21 -
iar în Transilvania de Nord noi avem 8 şcoli, noi avem în Transilvania de Sud 51 profesori, 
iar ungurii au 188. 

De ce sunt numai 51 profesori ? 
S. Minuill: Sunt date primite de la Ministerul Culturii Naţionale. 
I. Petrovici: În Transilvania de Nord sunt 144 profesori secundari la şcolile 

confesionale şi la şcolile Statului, şi în Transilvania de Sud, 257. 
Mareşal I. Antonescu: Uitaţi-vă pe acest grafic, domnilor, ca să vedeţi 

disproporţia dintre nummtl şcolilor şi profesorilor români şi unguri, în Transilvania de 
Nord şi în Transilvania de Sud. De aceea rog pe dl. ministru al Şcoalelor ca, împreună cu 
Ministerul de Externe, să studieze această problemă şi să ajllllgem la o dreptate naţională, 
căci nu se mai poate ca noi să contribuim la cultura ungurească - fiindcă Statul 
contribuie -, iar dincolo să fim într-o totală carenţă. Deci trebuie urmărită această 
problemă, ca să nu mergem la derivă. 

Dacă mergem mai departe, la nummtl de elevi, constataţi că la 300.000 unguri din 
Ardealul de Sud, avem 2.671 elevi în cele 21 şcoli secundare. 

I. Petrovici: 2.937. 
Mareşal I. Antonescu: Pe când, la 1.173.000 români, se găsesc numai 1.155 copii 

în şcolile secundare, care sunt învăţaţi de profesori unguri. 
lată la ce servesc aceste statistici. Vă rog să le luaţi în analiz.ă, şi să găsiţi soluţia în 

această privinţă, până la anul viitor, căci ori ne dau ungurii dreptul să avem şcoli, 
proporţional cu nummtl de locuitori, ori reducem şcolile lor de aici. 

Şi sub raportul profesorilor trebuie să procedăm la fel. 
Sub raportul nummtlui de elevi, este o situaţie pe care n-o putem analiz.a, fiindcă o 

mare parte din copiii cari ajunseseră la vârsta de a urma liceul, s-au refugiat. Dar şi de la ei 
s-au refugiat Şi, în raport cu cifra populaţiei lor, cei cari s-au refugiat la ei sunt mai mulţi 
decât românii cari, în raport cu cifra populaţiei, s-au refugiat în Vechiul Regat. 

Iată încă un aspect al problemei statistice, care trebuie să fie analiz.at cu toată 
atenţia. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, pentru că suntem în preajma unor oferte ale 
mini11trului 11U1ghiar, Vl'C4n1 nWtULi sa vil atrag atentia asupra unui singur punct, nu Intru tn 
alte detalii. 

În momentul de faţă, dacă ungurii ne-ar oferi să deschidem tot atâtea şcoli 
româneşti, câte şcoli ungureşti sunt la noi, n-am avea profesori, în Ardealul de Nord, pentru 
că marea majoritate S\Dlt refugiaţi. 

Aceasta este o chestiune conexă, care trebuie relevată împreună cu înfiinţarea 
şcolilor româneşti în Ardeal. 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, dacă îmi îngăduiţi, fiindcă n-aş vrea să las 
Consiliului de Miniştri impresia că până astăzi n-am încercat tot ceea ce era posibil în 
această privinţă, aş vrea să dau unele lămuriri. 
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Întâ~ este adevărat că Ministerul de Externe are, în general, o activitate foarte 
ingrată. El trebuie să arate foarte puţin din ceea ce face; pentru că în momentul când arată, 
acţiunea lui încetea7A să mai fie de politică externă. 

În materia aceasta a Transilvaniei de Nord, însă, condamnarea aceasta la tăcere şi 
la nearătarea activităţii era îndoielnică, pentru că alături de măsurile şi tehnica generală a 
politicii externe, care dacă aş fi arătat-o, s-ar fi întors încontra Statului, alături de aceasta, 
chiar prietenii noştri, germanii şi italienii, m-au chinuit, de la 1941 şi până astăzi, în modul 
cel mai odios, ori de câte ori am luat măsuri de retorsiune sau represalii împotriva Ungariei. 

Am găsit, luând Ministerul de Externe - şi chiar înainte de a lua acest minister 
- ocupându-mă de problemele din Transilvania de Nord, o situaţie înspăimântătoare: 
nenumărate şcoli desfiinţate, biserici închise, dărâmate sau transformate în grajduri, o 
sumă întreagă de proprietăţi, cărora li se aplicase ordinul 1.440, ducea la deposedarea 
românilor, o sumă întreagă de bunuri economice româneşti confiscate, pur şi simplu, de 
unguri, flră nici o formalitate, comerfUl românesc şi activitatea economică în 
Transilvania de Nord inexistentă, pentru că ungurii o împiedicau; funcţionarii români, 
cari se găseau în administraţia de Stat, izgoniţi, şi chiar în întreprinderile private, 
muncitorii calificaţi abia puteau fi admişi. 

Am întocmit memorandumuri, unele de 600 pagini, pe care le-am prezentat la 
Berlin şi la Roma, cerând, în conformitate cu angajamentele anterioare, respectarea 
principiilor puse şi a drepturilor elementare ale populaţiei româneşti. 

N-am primit nici un răspuns, în afară de unele făgăduieli. 
Am trecut la măsuri de retorsiune. Prin retorsiune am desfiinţat, din 78 ziare 

ungureşti, câte apăreau în România, şi am redus la 3 numărul ziarelor ungureşti; şi 
chiar şi pe acestea le vom supune unui nou examen, ţinând seamă de publicaţiile 
noastre. 

Am luat, după aceea, o serie de măsuri economice. La inspectorii de control 
instituiţi de Guvernul maghiar, am instituit de asemenea inspectori de control, ca şi 
controlori de imobile, pentru ca prin retorsiune să constrângem cel puţin la respectul 
drepturilor. 

În ce priveşte cooperativele româneşti, care fuseseră desfiinţate sau puse în 
imposibilitate să lucreze în Transilvania de Nord, am răspuns cu mijloace de retorsiune. 
Guvernul maghiar a fost silit să revină asupra măsurii. 

De asemenea, în fiecare zi, şi astăzi, între Marele Stat Major şi Ministerul de 
Externe - şi de un an şi jumătate această activitate continuă - există o coordonare 
complectă. De îndată ce se iau măsuri, fie privitoare la mobiliz.ări, fie la rechiziţii, fie la 
concentrări de muncă, fie la orice alte măsuri privative de libertate, sau care ating 
dreptul de muncă, răspundem cu măsuri identice, sau mai grave. 

Ori de câte ori români de ai noştri au fost condamnaţi - şi unii au fost 
condamnaţi la moarte, ca învăţătorul Butnaru şi fiul său - nu numai că am făcut 
intervenţii personal, dar până la urmă am procedat la arestări şi condamnări 
asemănătoare, pentru că aveam şi prilejul acestor condamnări, mult mai legitimate 
decât ale celor din Transilvania de Nord. 

De aceea, pot să vă asigur că din 1940, în special din primăvara anului 1941, şi 
pânl în 1944, nu a existat sector în care să se desflşoare o acţiune de prigoană sau de 
lezarea drepturilor româneşti, flră să răspund. 
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Pot să vă mărturisesc - şi îi fac omagiu public aici - că într-o zi ministrul 
Filotti a venit la mine şi, cu toate că măsurile de retorsiune de aici uneori îmblânzeau 
situaţia acolo, dl. Filotti, cu lacrămi în ochi mi-a spus: ,,Vă rog rechemaţi-mă; nu mai 
pot să suport suferinţele românilor de acolo". I-am răspuns: ,,Te rog să găseşti şi în 
suferinţa mea, care este tot ca a d-tale, un îndemn, fiindcă d-ta ai o răspundere locală, 
pe când eu am o rlspundere generală, de ministru de Externe. Iată ce se face; iată 
imposibilitatea unei acţiuni mai strânse". 

Am flcut apoi retorsiune în materie economică, de rechiziţii. Am discutat cu 
Comisia Henke-Roggeri, şi deliberările sunt stenografiate, domnule Mareşal. 

Am prezentat, în şedinţe care au durat zile întregi, cu statistici pe care dl. 
Mănuilă mi le-a pus la dispoziţie atunci, şi în privinţa refugiaţilor, şi în privinţa 
bunurilor din Transilvania de Nord, după datele pe care le aveam, pe baza arhivelor de 
care dispuneam, şi pe baza tuturor actelor, am prezentat eu însumi, în afară de dl. 
ministru Davidescu şi colaboratorii mei de la Externe, absolut toate cazurile, dacă era 
vorba de o confiscare de proprietate, dacă era vorba de o atingere a exerciţiului 
comerţului, sau a muncii, cu nume concrete, dând absolut toate amănuntele. 

Când, la un moment dat, problema gravă a expulzărilor era atât de 
ameninţătoare, încât riscam să vedem golită Transilvania de Nord de români, am mers 
eu însumi la Turda, şi comisia militară de constatare la frontieră a asistat la anchetele 
pe care eu însumi le-am întreprins, ascultând de la copiii de 8 ani, de refugiaţi, şi până 
la bătrâni, şi întocmind, ca urmare, comisiile pentru refugiaţi, şi organele de informaţie, 
de luare de declaraţii, cu fotografii de amprente digitale, şi toată procedura pentru a 
întocmi acte care să nu poată fi niciodată contestate, şi complectând aceste declaraţii, 
privitoare la statutul şi condiţia persoanei, cu toate actele şi lămuririle pe care le da 
fiecare despre condiţia economică sau personală din acele regiuni. 

În asemenea condiţii, vă asigur că primesc orice judecată. Dl. Mareşal ştie că 
atunci când eu mersesem foarte departe, şi provocasem chiar un incident de presă, ca 
urmare, cu Germania, şi apoi au fost şi măsuri de retorsiune şi de rechiziţii economice 
aplicate aici, ţinând seamă de situaţia militară, că nu avem decât 6 divizii în ţară, n-am 
putut, ca ministru de Externe, să merg la acte mai grave, pentru că ne găseam într-o 
situaţie militară; şi domnul Mareşal însuşi mi-a declarat că nu trebuie, în acel moment, 
să provocăm situaţii care să ducă Ungaria la un act de iresponsabilitate, provocând o 
situaţie şi mai gravă, fie pentru cei din Transilvania de Nord, ca unnare a măsurilor de 
retorsiune, pentru că ar fi şi mai prigoniţi, fie chiar un act grav din partea Ungariei, 
folosind acel moment militar. 

în ce priveşte şcolile, ffi.ră îndoială că cu (sic!) simţul de răspundere pe care îl 
am, ca profesor, din primul ceas m-am ocupat şi de problema şcoalelor. 

Am avut de plătit două greşeli făcute anterior, şi anume statizarea 
învăţământului confesional din Transilvania, îndată după Unirea din 1918, fără 
statizarea învăţământului confesional ungar din Transilvania; şi a doua greşeală, lăsarea 
de a veni aici a personalului didactic din Transilvania de Nord, la 1940. 

Prima greşeală a condus la această situaţie: în timp ce Ministerul nostru a 
respectat învăţământul confesional ungar în România, ungurii putând, cu titlu de 
învăţământ confesional, să-şi organizeze până şi şcoală de agricultură în ţara noastră, 
noi am purces imediat la statizarea întregului învăţământ românesc din Transilvania de 
Nord. 
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Când Ungaria, la 1940, a luat, prin actul de la Viena, teritoriul Transilvaniei de 
Nord, şcolile fiind statiz.ate, principiul de drept internaţional al succesiunii de la Stat la 
Stat, îngăduind să se aplice succesiunea şi acestui regim de organiz.are a şcolilor, a 
substituit Statul Ungar în organiz.area de învăţământ a şcolilor româneşti de acolo, 
devenind, prin aceasta, stăpânul şi organizatorul tuturor şcolilor româneşti, primare, 
secundare şi profesionale, din Transilvania de Nord. 

În aceeaşi vreme, însă, la noi s-a păstrat învăţământul confesional ungar şi s-a 
lăsat ca să continue funcţiunile lui, fără ca de la început să se pună o problemă de 
retorsiune, adică de limitare a cadrelor de învăţământ şi a condiţiilor de învăţământ, 
identice cu acelea pe care le aveau românii în Transilvania de Nord. 

Ca urmare, d-lui von Ribbentrop, cu ocazia vizitei de la Berlin, i-am depus, o 
dată cu un memorandum de 300 pagini, Soarta Românilor din Transilvania de Nord, o 
serie de note, pe care -le consideram de imediată urgenţă. Între acestea intra problema 
Ordonanţei 1440, pentru că ungurii începuseră să deposedeze pe români, chestiunea 
şcolilor din Transilvania de Nord, chestiunea profesiunilor românilor din Transilvania 
de Nord, cu date statistice, cu nume de persoane, nu numai cu cifre, indicând numele 
avocaţilor, medicilor, inginerilor, funcţionarilor, ale tuturor acelora cari în Transilvania 
de Nord nu puteau să-şi exercite profesiunea. 

Dl. von Ribbentrop m-a rugat să nu trec la măsurile de retorsiune şi represalii, 
pe care le anunţasem chiar atunci când am depus actele, spunând că nici o putere din 
lume nu poate împiedica dreptul Neamului Românesc de a apăra soarta românilor din 
Transilvania de Nord. Mi-a fl\găduit că va interveni, şi cu siguranţă se va ameliora 
această situaţie. 

A fl\cut, în adevăr, intervenţie. Rezultatul, însă, a întârziat. Când a venit 
Comisia Henke-Roggeri, prezentându-i din nou nu numai date statistice, dar toate 
numele de întreprinderi româneşti, toate numele de forme, de persoane şi de bunuri, 
care au fost atinse, am atras atenţia că în nici un caz nu mai putem suporta acest regim 
şi că vom trece la măsuri de retorsiune şi de represalii. 

Dl. Henke şi dl. Roggeri au fl\găduit ca, printr-o recomandare internaţională, 
să constate această neegalitate a regimului românesc faţă de cel ungar, crezând că, 
poate, într-o bună zi, pe plan istoric mai mare, să servească Neamului Românesc, 
pentru a arăta că chiar (sic!) şi în 1940, Ungaria n-a învăţat nimic din toate lecţiile 
istoriei şi continuă abuzurile, cu toată stăruinţă Germaniei şi a Italiei. 

Aceasta explică pentru ce, în înţelegere cu Ministerul Culturii Naţionale, n-am 
aplicat de îndată măsuri de retorsiune în ce priveşte şcolile, pentru ca astfel să putem 
restabili echilibrul. 

Acest echilibru, însă, nu poate fi restabilit decât îndreptând a doua greşeală. 
Pentru ca dacă, mâine, ungurii ar spune - şi voi arăta îndată ultima comunicare fl\cută 
de Guvernul Ungar - că ne recunosc libertatea de învăţământ şi ne dau dreptul să 
organiz.ăm învăţământul, noi, în acest moment, nu dispunem în Transilvania de Nord 
de cadre suficiente pentru organiz.area învăţământului secundar şi profesional, şi chiar a 
celui primar, în unele părţi, pentru că este şcoală de Stat ungară, din cau.ză că cea mai 
mare parte a cadrelor noastre de învăţământ a părăsit Transilvania de Nord, la 1940. 
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Totuşi, trecând peste toate aceste contingente, am aplicat soluţia închiderii 
celor 3 şcoli ungureşti, la care ungurii ţineau foarte mult. Ca dovadă, a fost reacţiunea 
produsă în Parlamentul ungar, de la 27 noiembrie, când, contele Bela Teleky, şeful par
tidului din Ardealul de Nord, s-a arătat indignat de acest lucru, vorbind de trecutul 
şcoalei din Aiud, de şcoala din Braşov, de Gimnaziul de fete din Braşov, care reprezin
tă şcoala A veche ungurească, şi pe care civilizaţia românească nu Ie Iasă să funcţioneze. 

In toată această vreme am discutat continuu cu Guvernul Ungar soluţia 
practică pentru restabilirea drepturilor de învăţământ în Transilvania de Nord. 

1n ziua de 18 ianuarie, ministrul Ungariei, ca urmare a măsurii de retorsiune, 
mi-a flicut o propunere scrisă, privitoare la restabilirea unor drepturi de învăţământ. 
Înainte de a veni cu aceasta, şi în chiar ziua când s-a prezentat noul ministru al 
Ungariei, prima oară la mine, mi-a spus că mă roagă, în interesul unei bune dezvoltări a 
raporturilor dintre România şi Ungaria, în aceste ceasuri grave pentru ambele ţări, mă 
roagă să revenim asupra măsurii de închidere a acestor trei şcoli, făgăduind că 
Guv~ul Ungar va face o revenire largă pentru învăţământul românesc, dar nu poate s-o 
facă sub presiune. 

I-am răspuns că nu primesc acest limbaj, de mare putere, că regret că prima 
dată când fac cunoştinţa dumnealui, la începutul misiunii, trebuie să-i ţin acest limbaj; 
dar că nu consider presiune închiderea a trei şcoli ungureşti de câteva săptămâni, atunci 
când noi aşteptăm de 2 ani restituirea unor drepturi pe care Ie-a avut totdeauna 
populaţia românească şi ffiră de care nu se poate concepe viaţa românească în 
Transilvania de Nord. 

Am cerut să comunice dlui Kallay că nu nwnai că nu revin asupra acestei 
măsuri, dar că dacă şi în acest domeniu Guvernul Ungar nu va respecta principiul 
parităţii şi reciprocităţii, ca în materie de ziare, pe care l-am aplicat anii precedenţi, 
vom reduce numărul şcolilor ungare din România nu numai pentru un sistem paritar de 
şcoli între noi şi unguri, ci paritar şi proporţional, în acelaşi timp. 

Cu alte cuvinte, dacă la o populaţie de 1.100.000 români din Transilvania de 
Nord, numărul şcolilor trebuie să fie un număr stabilit, nwnărul şcolilor ungureşti din 
România trebuie să fie nu un număr egal, cu un nwnăr corespunzător faptului că aici nu 
sunt decât 400.000 unguri. Şi i-am dat termen, pentru că dacă nu îmi comunică o 
modificare a atitudinii, în termen de 30 zile, la fel ca în materie de ziare şi de publicaţii, 
voi aplica regimul şi în materie de şcoli. 

La 18 ianuarie 1944, ministrul Ungariei a venit întâi sA-mi comunice cli 
Guvernul Ungar acceptă, în principiu, restabilirea întregului învăţământ confesional în 
Transilvania de Nord. 

Cu toată ura - este singura ură pe care o port în sufletul meu, ura pe care o port 
Ungariei, şi lipsei sale de omenie şi de civilizaţie - nu mă pot abţine de a considera 
această recunoaştere de principii a învăţământului nostru confesional, ca cel dintâi act 
serios pe care îl face Guvernul Ungar, în această direcţie. Fiindcă prin învăţământul 
confesional vom putea organiza, în Transilvania de Nord, nu nwnai instrucţiunea din 
sate şi din pătura noastră de cărturari sau de burghezie, dar vom putea întreţine şi 
elementele naţionale, tlcând o solidaritate între Şcoală şi Biserică, prin această nouă 
organiz.are, reîntorcând, cu alte cuvinte, tradiţia Şcoalei transilvănene, la tradiţia pe 
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care a awt-o şi care va da putere de rezistenţă românilor din Transilvania de Nord, prin 
acest centru moral şi naţional pe care îl reprezintă învăţământul confesional. 

Când i-am cerut, însă, să precizeze data reintroducerii acestui învăţământ 
confesional în toată Transilvania de Nord, întâi a spus că însăşi declaraţia de principiu 
este un mare lucru pe care îl face Guvernul Ungar. 

În al doilea rând, că practic n-o vom putea realiza, pentru că lipsesc cadrele de 
învăţământ. 

I-am declarat d-lui ministru al Ungariei că nu iau act de declaraţia privitoare la 
restabilirea învăţământului confesional, decât dacă este întovărăşită de data şi de 
condiţiile în care acest învăţământ confesional va fi restabilit. Până atunci consider 
situaţia identică. 

O Bceam aceasta, Domnule Mareşal, cu toate că în aceeaşi zi, ministrul 
Ungariei remitea o notă scrisă, prin care declara formal: ,,Le Gouvemement Royal de 
Hongrie est dispose : 

I. ă. rendre A la Direction de la Fondation - pur etre administre par }'organe 
autonome de celle-ci - le lycee de Naszod, y permetre la distribution des bourses 
provenant du fonds de la Fondation et a consentir a ce qu 'un president A elire en 
remplacement du president nomme par le Gouvemement y entre en fonctions". 

Problema Fundaţiei Năsăud, pe care o cunoaşteţi, desigur, din tot trecutul 
românesc, restituirea acestui fond şi dreptul de administrare autonomă, cu alegerea de 
preşedinte flicută de românii din Comunitate, este de asemenea un pas sănătos înainte, 
pentru restabilirea drepturilor şi acţiunii noastre culturale. 

„2. A autoriser la continuation de l'enseignement actuellment suspendu dans le 
lycee de Kolozsvar, a renoncer a la suspension de l'enseignement dans le lycee de 
Nagyvarad et A assurer que Ies examens des etudiants puissent avoir lieu a la fin de 
cette annee scolaire." 

Ca urmare a suspendării învăţământului în cele 3 licee ungare, au închis, apli
cându-ne tot ei retorsiunea nouă, liceul de la Cluj, au închis liceul de la Oradea şi, în 
acelaşi timp, au creat studenţilor noştri, din Universităţile ungureşti, o imposibilitate 
totală de studiu. Au fost loviţi, au fost goniţi din Universitate. Aceasta m-a silit ca să 
chem pe ministrul Ungariei şi să-i spun că mă voi duce să prezidez chiar eu şedinţa 
Facultăţii de Drept, care va cere Universităţii româneşti excluderea tuturor studenţilor 
unguri, ca răspuns la actul de brutalitate flicut de unguri asupra studenţilor noştri de la 
Cluj. 

Am flicut, desigur, intervenţii diplomatice. Şi, Domnule Mareşal, am flicut mai 
mult decât atât: am arestat chiar studenţii de etnicitate ungară de aici şi i-am dat afară 
de la cursuri, eu, profesor de Universitate. 

După aceea, am păstrat, cu toate insistenţele, închiderea acestor şcoli. Am 
încercat intervenţii, prin Vatican, în ce priveşte aceste şcoli confesionale, unele din ele 
având fie o structură catolică, fie având legături cu cercurile catolice. 

Am trecut peste toate acestea. I-am răspuns şi Nunţiului Papal, că nu numai că 
nu revin, dar au datoria să intervină pentru stabilirea tuturor drepturilor româneşti de 
învăţământ în Transilvania de Nord, pentru că altfel duc la desfiinţarea învăţământului 
confesional ungar de la noi, prin reciprocitate faţă de regimul aplicat în Transilvania de 
Nord. 
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„3. a exempter de tout cantonnement militaire Ies ecoles et intemats de langue 
d • enseignement roumaine." 

La un moment dat, ca să ne creeze şi mai mari dificultăţi, au flcut să se 
rechiziţioneze localurile şcolilor noastre de acolo, pentru ca în modul acesta, în fapt, şi 
cu titlu legal de măsuri militare de război, să împiedice ţinerea învăţământului. 

Am flcut acelaşi lucru, şi dl. general Şteflea mi-a dat tot concursul, pentru ca 
şcolile ungureşti din Transilvania de Sud, chiar şi internatele, să fie ocupate şi 
rechiziţionate. Până şi pe preoţii catolici i-am scos, din case în care unii crescuseră, şi 
n-am ţinut seamă de nimic. 

„4. a transferer aux ecoles de langues d'enseignement roumaine le personnel 
enseignant d'origine ethnique roumaine et a reengager dans celles-ci du personnel 
retraite d'origine ethnique roumaine." 

Ministerul Ungariei, ca urmare a acestei comunicări, cerând fireşte ca să se 
revină asupra măsurilor de retorsiune luate, flgăduia, pe de o parte, restabilirea 
învăţământului confesional, pe de altă parte, admiterea tuturor membrilor corpului 
didactic, primar, secundar sau profesional, pe care i-am recomanda noi, pentru 
complectarea cadrelor din învăţământul din Transilvania de Nord. A fost discuţie dacă 
are dreptul să revizuiască pe unii dintre ei, temându-mă ca nu cumva prin acest drept de 
revizuire personală, să paralizeze intrarea în învăţământ. Am respins şi aceasta, şi după 
negocierile cu dl. Kallay însuşi, care se ocupă de această problemă, până la urmă au 
spus că au primit formula pe care o propusesem, ca numai de comun acord şi pentru 
motive de ordine publică flagrantă. 

Prin urmare, în această privinţă, domnule Mareşal, vă asigur că atât Ministerul 
Culturii Naţionale, cu care am lucrat în perfectă înţelegere, cât şi Ministerul Afacerilor 
Străine, care a lucrat şi are toată drama aceasta românească adunată în acte, în cifre şi 
în fotografii - există un serviciu special la Direcţia Politică, domnule Mareşal; dacă 
domnii miniştri vor să meargă, vor vedea acolo cu ce pregătim Conferinţa de Pace, 
dacă vom avea această sarcină grea să ne apărăm drepturile noastre asupra Ardealului: 
acolo sunt dosare cu acte, cu cifre, cu fotografiile bisericilor dărâmate, cu fotografiile 
bisericilor transformate în grajduri, cu fotografiile copiilor refugiaţi şi cu toate celelalte 
acte, statistici, grafice şi situaţii referitoare la toţi refugiaţii, întocmite pe baza datelor 
Institutului Central de Statistică-, atât Ministerul Culturii Naţionale cât şi Ministerul 
Afacerilor Străine au lucrat la adunarea întregului material documentar. 

Ml..ni:m:rul de: Ex.tc:mc nu putea s4 facă în aceasta perioada proa maro 
publicitate acestor lucrări, pentru că, până în ultima vreme, când am trecut, fără să ţin 
seama de nici o consideraţie, la măsuri de represalii, şi miniştrii Germaniei şi Italiei n-au 
mai venit cu intervenţiile de altădată, până la această dată, cel mai neînsemnat act 
produs în România, cel mai neînsemnat articol publicat într-un jurnal românesc, care se 
referea la actul de la Viena, la această sfâşiere a Ardealului, făcea ca imediat să apară 
de la Legaţia Germană domnul Killinger sau domnul Stelzer, care, câteodată, remiteau 
câte o notă scrisă sau verbală, ca să protesteze împotriva acestei abateri de la regim. 

Au fost zile - şi nu v-am mărturisit, domnule Mareşal; şi poate că nu v-aş fi 
mărturisit nici astăzi - când am chemat pe domnul Killinger şi i-am înmânat scrisori 
adresate domnului Gobbels, cu care am avut convorbiri, atunci când am fost la Berlin, 
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şi în care arătam că nu este posibil ca un român conştient şi demn să poată admite 
această situaţie, iar o naţiune care luptă pentru crearea unei lumi noi nu poate să îndure 
mai departe nedreptăţile pe care le suferă poporul românesc din Transilvania de Nord. 

Am criticat şi în scris şi verbal actul de la Viena, aşa cum aţi făcut şi dv., 
domnule Mareşal, în convorbirile pe care le-aţi avut cu Filhrerul şi cu domnul 
Ribbentrop, şi am tras toate concluziile din constatarea caducităţii acestui act,la capătul 
unor stări grave de ofensă a omeniei, nu numai a simţului românesc din mine, în timp 
ce eraţi pe front şi în timp ce în fiecare lună veneau din Ardealul de Nord câte 16.000-
17 .000 români printr-un singur punct de graniţă; într-unul din ele au venit 70.000 
români într-o singură lună, şi în acelaşi timp în Transilvania de Nord populaţia unor 
regiuni întregi era înfometată, casele erau devastate, bisericile erau dărâmate. 

Am făcut tot ce s-a putut în condiţiunile internaţionale actuale, Germania 
având interesul şi chiar datoria ca să nu dea celor din afară impresia că între doi aliaţi 
un conflict este pe punctul să nască. De aceea, punctul de vedere german, pe care 
trebuie să-l vedem, stăpânea cu mare stăruinţă şi considera ca o problemă de arbitraj 
între noi şi Germania atitudinea pe care o luăm faţă de Ungaria în această perioadă. 

Am trecut peste toate acestea şi am făcut foarte multe acte, care depăşeau 
răspunderea şi tehnica sau prudenţa diplomatică. 

Vă asigur că şi în materie de Şcoale am urmărit acelaşi lucru şi am făcut tot ce 
am putut. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, tot ce a spus domnul Mihai Antonescu 
este foarte interesant. Domnul ministru al Culturii Naţionale va lua însă măsuri ca, 
începând de anul şcolar viitor, situaţia aceasta de inegalitate totală între noi şi unguri să 
dispară cu totul. Situaţia politică şi militară este de aşa natură încât România nu mai 
poate primi injoncţiunile tuturor în ceea ce priveşte drepturile sfinte ale Neamului 
Românesc. Deci, nu numai că trebuie să existe un paralelism şi o egalitate complectă 
între Ungaria şi noi, dar şi sub raportul numărului liceelor, al elevilor şi al profesorilor, 
raportate la numărul de populaţie, trebuie să existe o egalitate totală; acelaşi lucru în 
privinţa tratamentului. 

Dacă ungurii nu se supun acestor măsuri, toate şcolile lor, toate, absolut toate, 
vor fi închise cu începere de anul viitor; este un lucru pe care trebuie să-l ştie cu toţii şi 
pe care trebuie să-l aplicăm. 

Realitatea graficelor şi a cifrelor stă în faţa noastră şi noi nu ne putem justifica 
în faţa Istoriei, dacă nu aplicăm aceste măsuri. Au depăşit prea mult măsura, ungurii. 

Şi dacă ei n-au personal didactic suficient acolo, trebuie să-l primească pe 
acesta, pe care-l trimitem noi. 

M. Antonescu: Am tratat pe baza aceasta. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă nu primesc, închidem şcolile şi lăsăm numai atâtea 

şcoli câte corespund numărului populaţiei. Deci, să intrăm în această privinţă pe 
drumul egalităţii, al omeniei, al legalităţii şi al raporturilor bune dintre vecini. 

I. Petrovicl: Domnule Mareşal, orişice om care simte cu adevărat româneşte 
nu poate fi decât de perfect acord cu programul pe care dv. l-aţi preconizat. Este incon
testabil, însă, că măsuri care să meargă până la suprimarea totală a şcolilor, noi n-am fi 
putut lua decât în legătură cu Ministerul Afacerilor Străine. 
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Mareşal I. Antonescu: Acum mergem aşa până Ia sÎarşitul anului şcolar. Noi 
continuăm să tratăm, însă nu e mai puţin adevărat că ungurii trebuie avertizaţi din 
vreme. 

M. Antonescu: Chiar şi în cursul acestui an. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă se poate, cu atât mai bine. Trebuie să terminăm 

odată. 

I. Petrovici: Un singur lucru vreau să adaug, domnule Mareşal: dacă pentru 
măsuri radicale, trebuie o hotărâre luată de Conducătorul Statului şi de domnul 
ministru de Externe, vă asigur că, în cadru mai mărunt, am închis, în cursul acestor doi 
ani, foarte multe şcoli maghiare, fiindcă nu îndeplineau condiţiunile legale, fie de local, 
fie de nwnăr de elevi, fie de profesori. 

Pe acest teren mai mărunt şi în numele legii, am închis foarte multe şcoli 
maghiare, pentru ca măcar în acest fel să ne apropiem de un echilibru. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, vreau să vă arăt acum altă situaţie foarte 
interesantă, aşa cum reiese dintr-un studiu statistic, în ceea ce priveşte Cultele. 

Domnilor, avem o ţară cu o populaţie de 16.805.388 locuitori. Din aceştia, 
sunt: 

1) ortodocşi. ........................... 14.056.100 locuitori 
2) greco-catolici (uniţi) ................... 537.183 " 
3) rom.-catolici ........................... 798.218" 
4) reformaţi (calvini) .................... 269.971 11 

5) evanghelici (luterani) ................ 306.904 " 
6) unitarieni . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 31.444 " 
7) alte confesiuni ........................ 865.476 11 

Vasazică, sunt 14.000.000 de credincioşi ortodocşi faţă de 2.800.000 
credincioşi de alte confesiuni. 

lată acum cât cheltuieşte Statul anual cu întreţinerea, în genere, a unui slujitor 
bisericesc: 

1) greco-catolic (unit) . .. .. . . .. .. .. . . . . . . ..... lei 
2) romano-catolic . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. ... . ,, 
3) unitarian . . .. . . . . .. .. .. . . .. . . . . . . . . . . . . . . . .. . ,, 
4) evanghelic-luteran .. . . . . .. .. .. .. .... .. ..... ,, 
5) retbnnat-calvin . .. .. . . .. . .. . .. . .. .. .. .. . .... ,, 
6) cu întreţinerea în genere a unui slujitor 

170.444 
166.645 
158.681 
152.377 
149.363 

ortodox, Statul cheltuieşte numai . . . . .. . ,, l 06.12 l, 

ceea ce înseamnă că noi, majoritatea Neamului Românesc, contribuim pentru 
ca un preot greco-catolic să fie plătit cu 170.000 lei anual, pe când un preot ortodox să 
fie plătit numai cu 106.000 lei anual. 

De asemenea, în timp ce Statul cheltuieşte, pentru necesităţile sufleteşti ale 
unui credincios greco-catolic, 309 lei anual, pentru necesităţile sufleteşti ale unui 
credincios ortodox cheltuieşte nwnai 137 lei pe an, adică mai puţin decât jumătate. 

Vedeţi, domnilor, care este situaţia din acest punct de vedere. 
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Acum, dacă trecem la numărul parohiilor cultului ortodox şi greco-catolic, în 
raport cu numărul credincioşilor, constatăm că, în timp ce la o parohie ortodoxă sunt în 
genere 1562 credincioşi, la o parohie greco-catolică (unită) sunt în genere numai 658 
credincioşi. 

lată politica tlcută în această privinţă. 
Dar, este altceva şi mai grav: s-a ajuns să se calce până şi Concordatul, care 

prevede că nu se pot crea parohii cu mai puţin de 200 credincioşi şi s-a ajuns să se 
înfiinţeze parohii greco-catolice cu câte I sau 2 credincioşi, din cauza presiunii care s-a 
flcut asupra altor guverne. 

Prin urmare, deşi Concordatul a fost criticat, s-a ajuns totuşi ca el să fie călcat 
tot în favoarea greco-catolicilor, creându-se peste 160 parohii care n-au numărul legal 
de credincioşi. Vedeţi ce situaţie umilitoare pentru noi şi ce dezordine s-a creat din 
acest punct de vedere. Cât de prost poate fi judecat un neam care nu-şi poate apăra cele 
mai elementare drepturi şi care nu aplică cel mai puţin convenţiile internaţionale, pe 
care le-a încheiat! 

De aceea, şi în această privinţă, Ministerul Culturii Naţionale să ia în studiu 
această chestiune şi să intre în cadrul legal. Intrând în acest cadru, respectăm toate 
convenţiile internaţionale, aşa cu respectăm şi legile noastre, flră să facem de la ele 
nici o abatere în detrimentul Neamului Românesc. 

Dacă s-au comis abateri, să revenim asupra lor şi să intrăm în cadrul legal. Nu 
mă interesează protestele nimănui. Va rezulta de aici şi o economie bugetară. Deci, 
domnii miniştri Petrovici şi Neagu se vor înţelege şi vor desfiinţa toate aceste parohii 
care nu îndeplinesc condiţiunile cerute de legi. Vor fi desfiinţate şi parohiile ortodoxe 
care au fost înfiinţate din cauza intervenţiilor politice locale şi care nu se încadrează în 
Legea Cultelor; să fie desfiinţate şi ele, ca şi celelalte. 

Iar, în ceea ce priveşte cheltuielile pe care le suporta Statul Român pentru 
întreţinerea fiecărui preot şi pentru necesităţile sufleteşti ale credincioşilor, n-am 
pretenţia să fie create condiţiuni 11\lli bune pentru cultul majoritar ortodox, dar cer să nu 
se aplice măsuri care să nedreptăţească pe slujitorii şi credincioşii acestui cult, faţă de 
celelalte. 

Acestea aveam de spus. Am pus şi o rezoluţie, care vă priveşte numai pe dv., 
domnilor miniştri de Culte, Externe şi Finanţe şi pe care vă rog s-o respectaţi. 

O altă problemă care interesează numai din punct de vedere intern este aceea a 
evoluţiei puterii de cumpărare a diferite/or categorii de salarii în perioada 1913-1943. 

Am urmărit împreună cu Ministerul de Finanţe, ca să vedem care este, sub 
raport financiar, situaţia tuturor categoriilor noastre de funcţionari, pentru ca, din 
graficele prezentate şi din statisticile tlcute, să tragem concluzii pentru viitor; să 
constatăm nedreptăţile şi să căutăm mijloacele de corectare. 

Am aici un grafic primit de Ministerul de Finanţe, care a fost întocmit pe 
categorii de salariaţi: militari, magistraţi, funcţionari administrativi, ingineri şi membri 
ai corpului didactic. 

Domnilor, am clasat pe aceşti funcţionari după categoriile stabilite de Codul 
funcţionarilor publici. Ce constatăm din comparaţia acestor grafe, luând de bază anul 
1913, când salariile funcţionarilor corespundeau nevoilor costului vieţii şi deci leafa 
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fiecărui funcţionar asigura, în condiţiuni mai mult sau mai puţin bune, traiul fiecăruia? 
Putem spune că anul 1913 a fost un an când s-a realizat o situaţie cât se poate de bună 
pentru funcţionari. 

Am luat anul 1913, am trecut la 1933, când a fost perioada de criză, apoi la 
1940, când am luat conducerea Statului, şi la 1943. 

Ce constatăm? Că de la 100%, cât ar fi fost în 1913, un general de divizie nu 
primeşte astăzi decât 26%. în 1933 primea 67%, faţă de 1913, în 1940 primea 48%, iar 
sub noi a scăzut la 26%. 

Vedeţi condiţiile grele în care este pus astăzi să trăiască un general de divizie. 
Primul preşedinte al Curţii de Casaţie primea în 1933 118%, faţă de 1913 -

deci a Bcut un salt mare înainte - ca să scadă la 59% în 1940, şi în 1943 să ajungă la 
45%. 

Un director cu o gradaţie a avut în 1933 106%, apoi 60% în 1940, ca să ajungă 
la 27% acum, adică aproape cât un general de divizie. Un inginer inspector clasa I a 
ajuns la 21 %. Un profesor universitar cu 4 gradaţii se găseşte la 29%. 

Trecem la categoria B. Un maior a ajuns la 43%, iar un consilier de Curte de 
Apel, care are acelaşi grad după Codul funcţionarilor publici, a ajuns la 26%. Un şef de 
serviciu cu o gradaţie a ajuns la 32%, un inginer şef clasa IT la 24%, un profesor 
secundar la 27%. 

Ce mai constatăm, examinând acest tablou? Că între 1913 şi 1943, lucrurile au 
mers la derivă, adică după cum fiecare categorie a avut pe cineva care a ştiut să-i 
susţină mai bine drepturile; căci procentul variază. Găsim o epocă în care a luat-o 
înainte şeful de serviciu clasa I; înseamnă că atunci i-a susţinut cineva drepturile <:u 
tărie şi l-a împins înainte. Acelaşi lucru cu primul preşedinte al Curţii de Casaţie. 

M. Antonescu: Numai pe profesori nu i-a împins nimeni înainte, în nici o 
perioadă. 

Mareşal I. Antonescu: în categoria C, este impiegatul flră gradaţii. Acest om 
a trecut de la 100%, în 1913, la 145%, în 1923, datorită demagogiei, pentru ca în 1943, 
să ajungă la 69%. Pe când un sublocotenent avea 72,93 şi 52%, impiegatul flră 
gradaţii, care este în aceeaşi categorie, dar are mai puţine greutăţi decât celălalt, are 
69%. învăţătorul, profesorul flră gradaţii are 65%. 

Ce mai constatăm? Că echivalarea s-a tlcut în raport cu salariul gradului, flră 
indemnitate. Primul preşedinte de la Casaţie are 72.000- lei. Cine mai are egal cu 
dânsul? Profesori universitari cu 7 gradaţii au ajuns, prin lefuri, în rang exact cu primul 
preşedinte al Curţii de Casaţie. 

Al. Marcu: Numai câţiva pe ţară sunt cu 7 gradaţii. 
Mareşal I. Antonescu: Tot câţiva sunt şi în alte funcţiuni, şi poate mai puţini. 
Vasăzică, au ajuns în rang cu primul preşedinte al Curţii de Casaţie. Este 

nedrept, faţă de Codul funcţionarilor publici. 
M. Antonescu: Să rugăm pe dl. ministru al Finanţelor să-i dea înapoi, ca să nu 

mai constituie un exemplu. 
Mareşal I. Antonescu: Toate acestea nu sunt tlcute ca să lovească, ci ca să 

constatăm o stare de fapt şi s-o remediem; dl. ministru al Finanţelor s-o ia în analiză, ca 
să facem dreptate socială. De exemplu, Armata n-are nici un grad în situaţia aceasta, 
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funcţionarii administrativi nici unul, dintre ingineri nici unul nu a ajuns în situaţia 
aceasta. Profesorii universitari cu 47.000 lei sunt echivalaţi cu generalii de divizie cu 
comandă superioară, cu consilierii de Curte de Casaţie, cu secretarii generali. Inginerii, 
însă, nu au nici un element care să aibă leafa aceasta de 46.000 lei. Or, probabil că şi în 
corpul ingineresc se găsesc elemente de valoare, care au servit ţara, şi pot fi ridicaţi 
până la gradul acesta. 

AI. Neagu: Situaţia cea mai proastă o au inginerii. 
Mareşal I. Antonescu: Toate acestea sunt foarte caracteristice şi vă rog să le 

examinaţi, ca să facem această dreptate. 
Cum putem face această dreptate? Printr-o sporire a lefurilor? Dvs. ştiţi care 

este punctul meu de vedere: nu putem merge la infinit cu sporirea lefurilor, căci nu dă 
rezultate. Dar trebuie să venim în ajutorul acestor categorii indirect, cum facem şi la 
Armată. 

Statistica de aici nu reprezintă situaţia reală, fiindcă, de exemplu, corpul 
ofiţeresc, de la generalul cel mai sus pus, până la sublocotenent şi la reangajat, 
primeşte, o dată pe an, un echipament complet, şi cămaşă, şi lingerie, şi tot ce-i trebuie. 
Aceasta le vine în ajutor într-o măsură foarte mare. 

în al doilea rând, am contribuit cu organizaţia popotelor, organizaţie veche, 
tradiţională la noi, care era deja aşezată pe baze foarte bune. Astăzi am perfecţionat 
aceste baze, aşa încât şi ofiţerul, şi familia lui, găseşte un ajutor mare în această 
organizaţie. 

În al treilea rând, prin organizarea grădinilor de zarzavat. Acolo unde au fost 
excedentare, ofiţerii au primit o cotă-parte, în raport cu greutăţile sociale, cu numărul 
de copii şi cu alte greutăţi, gratuit. Unde grădinile n-au fost excedentare, au primit 
zarzavatul cu preţ redus. 

În al patrulea rând, am creat economatele militare, care vin în ajutor, împreună 
cu celelalte economate. 

Putem trece deci la o organizaţie mai complectă în această privinţă, folosindu
ne chiar de Armată pentru grădinile de zarzavat, şi pentru altele, ca să producem mai 
mult, şi să venim în ajutorul funcţionarilor locali din diferite garnizoane. 
· De asemeni, cu economate, cu popote, organizând restaurante de acestea, unde 
să poată veni şi funcţionarii, şi magistraţii, şi profesorii, putem să venim în ajutor, şi în 
felul acesta putem să înfrăţim şi diversele clase. 

I. Marinescu: Magistraţii şi-au făcut. 
Mâreşal I. Antonescu: Nu-i forţăm să vină. Îi invităm şi, dacă găsesc un 

avantaj, vin. 
Deci în sensul acesta trebuie să venim în ajutorul funcţionarilor. Pentru viitor, 

însă, pentru că problema va trebui să vină odată la scadenţă, la terminarea războiului, 
trebuie să avem un studiu pregătit, ca să nu ne mai găsim cu această curbă sinoasă, care 
merge de la funcţionar la funcţionar, de la categorie de funcţionar la categorie de 
funcţionar, de la instituţie la instituţie şi care creează nedreptăţi sociale. Chiar dacă 
primeşte puţin, să ştie că colegul (sic!) de la alt departament primeşte tot atât de puţin. 
Dar când ştie că la alt departament primeşte o leafă mai mare, sau că în cadrul aceluiaşi 
departament, un element care lucrează mai puţin are mai puţine studii, dar primeşte mai 
mult, nedreptatea aceasta nu poate fi suportată. 
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Din această cauză eu rog pe dl. ministru de Finanţe să ia în studiu chestiunea. 
Eu i-am complectat studiul făcut de dl. Vulcănescu. Poate că această complectare mai 
are nevoie să fie studiată, împreună cu Statistica, ca (sic!) să fie pus pe baze cât mai 
corecte posibil, pentru ca din aceste constatări şi din comparaţia pe care o facem, să 
tragem concluzia şi să aşezăm corpul nostru funcţionăresc, şi Armata, şi Magistratura, 
şi Şcoala, pe bazele pe care erau aşezate în 1913, când a fost anul cel mai înfloritor în 
administraţia Statului Român. 

M. Antonescu: Aş vrea să rog pe dl. ministru al Finanţelor să examineze o 
propunere, pe care am mai făcut-o într-un Consiliu de Miniştri anterior. 

Pentru că situaţia inginerilor, ca şi a altora din corpul tehnic, este aceasta de 
care s-a vorbit, cea ce pune problema gravă a părăsirii cadrelor de Stat de către 
funcţionari, cari pot să-şi găsească în altă parte o întrebuinţare mai remuneratorie, cred 
că chiar de la primul buget ar trebui să introducem principiul angajerilor prin contract 
pe o durată determinată, cu salarii, fireşte sub controlul Ministerului de Finanţe, cu 
baze legale, care să limiteze excesele sau să nu degenereze în contracte subiective. 

Dar cred că acesta este singurul mijlo~, pentru că inginerii sunt atât de 
numeroşi, şi inginerii propriu-zis, şi inginerii agricoli, şi inginerii silvici, şi toţi aşteaptă 
o îmbunătăţire a condiţiilor de astăzi, ceea ce nu poate fi făcut dintr-o dată. 

Al doilea, amintesc că s-a amânat la două bugete - şi, Domnule Mareşal, cred 
că este timpul s-o facem - dar trebuie să facem desafectarea imobilelor care sunt în 
folosinţa unui departament sau a serviciilor sale, şi în administraţia şi îngrijirea altora, 
ducând la situaţii ca acelea pe care le-aţi constatat dvs. în unele inspecţii. 

Mareşal I. Antonescu: S-au trimis deja instrucţii, pentru bugetul viitor. 
Nedreptatea mare care se face este şi aceea care rezultă din situaţia specială a 

funcţionarilor care sunt la diferite regii autonome. Sunt şi în administraţia Statului 
funcţionari cari lucrează foarte mult şi cu rezultate foarte bune. Este, însă, o diferenţă 
de salarii între unii şi alţii, care produce foarte mari nemulţumiri, mai ales că toţi sunt 
supuşi, sub raportul înaintării, ca şi al pensionării, aceluiaşi regim. 

Deci şi în această privinţă trebuie să fie reexaminată problema, pentru că toate 
aceste instituţii producătoare de venit sunt în fond tot instituţii de Stat şi s-au încadrat 
tot cu funcţionarii Statului. Dacă putem să-i răsplătim în plus printr-o primă 

corespunzătoare cu beneficiul realizat, se poate admite, dar lucrul trebuie realizat la 
toate instituţiile producătoare de venit ale Statului. Dacă un inginer este angajat într-o 
întreprindere, trebuie să primească o cotă din beneficiu, ca să fie interesat sa taca 
lucrarea în condiţii superioare, la timp şi ieftin. 

Deci este un studiu, o analiză întreagă de făcut în această privinţă, ca să facem 
maximum de dreptate posibilă. 

Încă o dată subliniez acest lucru: nu va apare în bugetul viitor decât ajutorul 
indirect. Dar bazele definitive ale problemei salarizării funcţionarilor de t?ate 
categoriile din Statul Român nu pot să fie puse decât la terminarea războiului. Insă 
terminarea războiului trebuie să ne găsească cu studiul complet fficut în această 

privinţă, pentru că în ziua când nu vom mai pune accentul şi efortul pe război, trebuie 
să schimbllm pe pedală, şi să punem accentul pe aparatul Statului, aşa încât acesta să 
fie ceea ce îi trebuie Statului, fiindcă numai aşa Statul va putea să progreseze. Altfel, 
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toată munca noastră, ca şi a celor cari vor veni după noi, se iroseşte, fiindcă cu 
funcţionari nepregătiţi şi neplătiţi, nu putem aştepta de la ei un serviciu credincios. 

Domnilor, ora fiind înaintată, celelalte probleme le lăsăm pentru mâine. 
Profit de această ocazie, să vă anunţ că, dat fiind că evenimentele sunt destul 

de grave şi se pun probleme foarte mari pentru Neamul Românesc, atât în legătură cu 
evacuarea, cât şi cu facerea aprovizionamentelor necesare, pentru momente mai critice 
pentru Neamul Românesc, şi pentru menţinerea ordinei în Stat şi pentru pregătirea 
Armatei, toate aceste probleme care ne procupă zi de zi şi ceas de ceas, pe fiecare 
dintre noi şi dvs., trebuie să fie tratate cu o atenţie deosebită, coordonate şi dirijate sub 
o comandă unică. 

De aceea, am luat hotărârea ca aceste Consilii de Miniştri să fie mai dese ca 
înainte. Vor fi o dată la două săptămâni, şi dacă evenimentele ne vor strânge de gât mai 
mult, vom face Consiliu chiar o dată pe săptămână, cum a fost în trecut, când era o 
situaţie mai gravă. 

La aceste Consilii de Miniştri vă rog să veniţi absolut cu toate problemele care 
trebuie coordonate între noi, ca să nu ne irosim energia şi să nu ne enervăm, din cauza 
măsurilor care se iau neconcordant între diferite departamente şi instituţii ale Statului. 

Subliniez, deci, încă o dată: ţinem un Consiliu de Miniştri în continuare, 
mâine, ca să terminăm problemele acestea. Peste două săptămâni vom ţine un nou 
Consiliu de Miniştri. Dacă va fi nevoie, vom ţine în fiecare săptămână câte un Consiliu 
de Miniştri. Dar la aceste Consilii de Miniştri, vă rog să nu veniţi numai ca simplu 
spectator care ia bilet la intrare şi ia loc în stal, ca să asculte o piesă bună sau rea; să 
veniţi cu probleme pregătite şi să le aduceţi să le dezbatem. 

Şedinţa se ridică la ora 14. 

Stenografi: D. Fierăscu şi S. Mihail 

... 
D.A.N.I.C.,fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.f 4-76 
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5. 1944 februarie 10. Se discută despre: situaţia valorificării cerealelor 
la 1 decembrie 1943; evacuarea fermelor din Basarabia şi încadrarea 
personalului evacuat; intensificarea culturilor de floarea-soarelui şi bumbac; 
asanarea Băncii „Basarabia" etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI GENERAL 

de joi, 1 O februarie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 11, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. 
I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; g-ral D. Popescu, ministrul 
Afacerilor Interne; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor 
Sociale; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral 
Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi Producţiei de Război şi ministru ad-interim 
al Economiei Naţionale; Al. Neagu, ministrul Finanţelor; I. Marian, ministrul 
Agriculturii şi Domeniilor; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi 
Comunicaţiilor; I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. Jienescu, 
subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Finanţelor; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; prof. Al. Marcu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la 
Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, 
Comerţului şi Minelor; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral I. Arbore, 
subsecretar de Stat al Aprovizionării Armatei şi Populaţiei Civile; Ovidiu Vlădescu, 
subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; Costin Stoicescu, 
administrator delegat la Banca Naţională a României; M. Gr. Romaşcanu, comisarul 
general al Preţurilor; Gh. Minescu, directorul general al I.N.COOP.-ului; Ion Al. 
Rădulescu, secretarul general al Preşedinţiei Consiliului de Miniştri; col. Radu 
Davidescu, şeful Cabinetului Militar al Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, doresc să mergem mai repede, căci nu vreau să 
răpesc prea mult din timpul dv. 

Trec peste punctul întâi din ordinea de zi, pe care-l vom discuta când va veni 
domnul Mihai Antonescu. 

Situaţia valorificării cerealelor la I dec. 1943 
Care este situaţia, dle g-ral Arbore? 
G-ral I. Arbore: Aproximativ 50% din necesar s-a colectat. 
Mareşal I. Antonescu: Ce înseamnă acest aproximativ 50%? Noi avem două 

teluri de colectări. Avem stocajul intangibil al Armatei şi avem stocurile de rezervă. 
G-ral I. Arbore: Din stocurile de rezervă nu s-a realizat decât ceea ce s-a adus din 

Transnistria, 5000 vagoane de grâu. Restul este destinat exportului, care a şi început să se 
execute. 

Prin urmare, numai în ceea ce priveşte grâul, acesta este socotit ca stoc intangibil şi 
acesta este depozitat. 
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Mareşal L Antonescu: Vasăzică avem 5000 vagoane. 
G-ral Gh. Dobre: Sunt două chestiuni care trebuie clarificate, întâia de a se şti 

care sunt avantajiile şi dezavantajiile Legii pentru circulaţia cerealelor, iar a doua este 
relativă la măsurile care au fost luate de către Ministerul Finanţelor cu Banca Naţională, ca 
ceea ce a strâns I.N.COOP-ul în vederea rez.ervei naţionale, să fie dat pentru export în 
Germania, adică această rez.ervă să fie consumată într-un fel. 

Dv. aţi hotărât să dăm din această cantitate o cotă de 4000 vagoane. 
Banca Naţională şi Ministerul Finanţelor nu vor putea face această operaţiune. 
Mareşal L Antonescu: Eu am discutat cu domnii Mihai Antonescu şi Clodius. 

Până când nu voi vedea acordurile semnate, nu voi putea trage nici o concluzie. Din discuţii 
trunchiate nu se poate ajunge la o concluzie. 

De altfel am spus şi dlui Clodius acest lucru, acum câteva minute. în tot cazul, 
principiile mari care au fost trasate au fost respectate. 

C. Stolcescu: Domnul ministru al Finanţelor mi-a cerut să finanţăm exportul în 
Germania, pentru ca să-şi poată să procure .... 

Mareşal I. Antonescu: Cunosc chestiunea. 
C. Stolcescu: Am stabilit o cifră maxi.mă, care poate că depăşeşte posibilităţile 

reale ale noastre. 
Mareşal I. Antonescu: Exportul va fi pe tranşe succesive. Pe măsură ce 

exportăm, pe aceeaşi măsură trebuie să şi importăm. De îndată ce regula aceasta nu joacă, 
noi va trebui să oprim operaţiunea. 

C. Stoicescu: Sumele acestea lipsesc Ministerului de Finanţe. Ele vor lipsi din 
buget. Admiţând că se execută în tranşe şi admiţând că se execută totul, la noi nu se 
întoarce nimic. Numai atunci când se face importul pentru piaţă, numai atunci se întorc 
banii la noi. 

Este vorba de mărcile care sunt necesare Statului. Şi atunci, cu toate că am 
ajuns la o cifră foarte mare, totuşi Ministerul Finanţelor nu ajungea să realizeze sumele 
puse de dl. Clodius - cele I 15.000.000.000 - şi atunci cifra s-a complectat cu 
5.000.000.000, care reprezintă cea mai mare parte din valoarea cerealelor colectate de 
I.N.COOP. 

Adică Ministerul Finanţelor, în loc să ne ceară nouă bani, dă în plata 
armamentului cerealele care sunt colectate de I.N.COOP pentru valoarea de 
5.000.000.000. 

Această sumă n-o mai plătim. 
Ne găsim astăzi cu o depăşire de angajament. De altfel, angajamentul a fost 

depăşit şi din alte puncte de vedere. 
G-ral I. Arbore: în ceea ce priveşte cumpărăturile, v-am raportat, domnule 

Mareşal, că pentru stocul de rezervă naţională avem pe acela din Transnistria. Un alt 
stoc intangibil pentru Armată, din grâu, nu am făcut. Am făcut colectarea pentru 
Armată, în vederea asigurării consumului până la 1 iulie. Din această cantitate am 
realizat 75% şi am avea de făcut încă 25% ... 

Mareşal L Antonescu: Ţinând seama de efectivele mari. 
G-ral I. Arbore: La efectiwl de un milion de oameni, iar pentru animale pentru 

efectiwl de 100.000. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate. Trebuie să fie mai multe. 
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G-ral I. Arbore: Aceasta în afară de ceea ce au Corpurile asupra lor. În ceea ce 
priveşte populaţia, am asigurată operaţia prin I.N.COOP, până la 1 mai, dacă nu dăm la 
export. Dacă dăm la export, atunci înseamnă că acest stoc nu mai joacă şi înseamnă că 
trebuie să se facă noi colectări. 

În general, am dispus ca toate rez.ervele să se mişte către rezervele care erau 
deficitare, în special către Muscel, Gorj, Vâlcea şi Hunedoara. 

Mareşal L Antonescu: Judeţele Muscel, Hunedoara şi Târnava Mică au porumb. 
G-ral L Arbore: Dar slDlt în deficit Acoperind deficitul acestor judeţe, am 

garanţia aprovizionării până la mai în toate judeţele. Am disponibilităţi, şi I.N.COOP-ul la 
rândul lui are ordine în această privinţă. 

Mareşal I. Antonescu: în situaţia pe care mi-ai prezentat-o, văd că la data de 
1 decembrie d-ta colectaseşi pentru Annată 60% din grâu, şi pentru populaţia civilă 40%. 
Cred că situaţia nu mai corespunde astăzi. 

G-ral I. Arbore: Eu v-am dat o situaţie la data de 4 februarie. La 4 februarie se 
colectase pentru Annată 60% din grâu, E v-am dat o situaţie la data de 4 februarie. La 4 
februarie se colectase pentru Armată 60% din grâu, 48% orez şi 76% ovăz. Aceasta din 
cantităţile necesare până la mai. 

Mareşal L Antonescu: Dar pentru populaţia civilă? 
G-ral I. Arbore: 48% grâu, 55% orz şi 68% ovăz. Floarea-soarelui 18%, în afară 

de ceea ce a intrat în fabrici. 
Mareşal I. Antonescu: Situaţia este destul de slabă. Care sunt greutăţile 

întâmpinate de d-ta? 
G-ral I. Arbore: Greutatea transporturilor din Basarabia şi Moldova, către 

Muntenia. 
Mareşal L Antonescu: în Basarabia ai rez.erve şi unde le ai depozitate? 
G-ral I. Arbore: Am rez.erve depozitate în magaziile gărilor. 
Mareşal I. Antonescu: Văd că nu este de faţă dl. g-ral Orezeanu. Eu mmAresc 

situaţia evacu!rilor din Basarabia şi constat că se face într-un ritm foarte încet, mult mai 
încet decât în Transnistria. 

G-ral I. Arbore: Am discutat problema cu dl. g-ral Orezeanu, ca să se grăbească 
operaţia transporturilor. 

Mareşal I. Antonescu: De ce scade numărul vagoanelor de la 600, la 250 pe zi? 
Colonel Davidescu, să iei notă în această privinţă. Noi contăm pe un ritm de 600 

vagoane zilnic şi am văzut că a scăzut săptămâna aceasta numărul vagoanelor la 390. 
Cu celelalte aprovizionări, cum stai? 
G-ral I. Arbore: Ceea ce este pentru Armată se evacuează imediat, în afară de 

ceea ce este ordin să rămână acolo. 
Mareşal L Antonescu: Să continui să faci depozite în Vest. 
G-ral I. Arbore: Până la 1 martie totul va fi gata, afară de furaje. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru nevoile Annatei ? 
G-ral I. Arbore: Da. 
Mareşal L Antonescu: în ceea ce priveşte exporturile care se vor face, să se ştie 

că nu se va ridica absolut nimic din Vest şi din Muntenia, se va ridica cât mai mult din 
Basarabia, Bucovina şi Transnistria. 

De asemenea, I.N.COOP-ul nu va lua nimic din Vest, ci numai din Basarabia, 
Bucovina şi Transnistria 
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Prin unnare, orice cumparături se fac de acum înainte din aceste regiuni şi se vor 
transporta de la Est spre V est. 

Dv., dle g-ral Arbore, să ţineţi socoteală de acest lucru şi să nu se spună mâine că 
n-aţi auzit de această dispoziţie a mea: totul merge de la Est spre V est Mai târziu vom 
vedea ce vom face. 

C. Stoicescu: În ceea ce priveşte grija aceasta, ca în Vestul ţării să nu se facă 
cumpărături, această situaţiune am expus-o a.seară şi am discutat-o cu domnul ministru de 
Agricultură. 

Situaţia este wmătoarea: recolta a fost abundentă, şi până acum n-a dispărut de la 
proprietar decât numai în măsura consumului, plus ceea ce este rezervă. Făcându-se 
cumpărături foarte mari, acestea rămân tot pe loc, şi de dispărut n-au cum să dispară. 

Aşa încât, inconvenientul că cerealele nu sunt colectate în anumite magazii din 
ţară nu este atât de mare. 

Mareşal L Antonescu: Nu este decât de ordin psihologic. Populaţia a ajuns la 
concluzia că este mai bine să ţină produsele în magazii, decât să le transforme în bani, mai 
ales că această populaţie nu are ce să cumpere. 

Aşa că lucrurile se cam echilibreazA în aceasta privinţă. 
Nu trebuie să ne surprindă recolta viitoare decât cu magaziile pline. Am stimulat 

pe ţăran şi l-am sfltuit să cultive grâu. Oricât de mult grâu s-a făcut, ţăranul a avut unde să-l 
depoziteze. 

I. Marian: În legătură cu ceea ce a spus dl Stoicescu, văd că s-au dat dispoziţii ca 
din Vest să nu se facă export. Va veni acum, peste vreo două luni, o perioadă când oamenii 
vor avea nevoie, pentru însămânţările de primăvară, de oarecare capitaluri. Aceşti 
proprietari vor trebuie ajutaţi de institutele de credit Aceste institute de credit vor trebui să 
fie mai largi la acordarea creditelor în Vest, unde vor fi siliţi să stea cu produsele 
imobilizate. 

Gh. Minescu: Sunt un număr de şlepuri pentru Finlanda, la Turnu Măgurele. 
Urmează să se încarce cerealele pe care le am depozitate acolo. Mai am 800 vagoane, iar 
cantitatea convenită va fi complectată cu ceea ce aduc din Basarabia 

Mareşal I. Antonescu: Dv. aţi umplut Brăila, Galaţi şi Ismailul cu cantităţi 
importante de cereale. Va veni o situaţie din ce în ce mai grea Mă gândesc la situaţia 
vapoarelor de la Odesa În loc să le ţinem goale în porturi, este preferabil să le transformăm 
în magazii, pe care să le umplem cu cereale şi să le ducem în sus pe Dunăre. 

G-ral N. Şova: Sunt în reparaţie. 
-Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, d-ta, dle g-ral Şova, să studiezi şi această 

problemă. Dacă ni se bombardează şantierele de aviaţia rusească, atunci situaţia este mai 
grea, dar dacă nu se bombardează şi se termină reparaţiile şlepurilor, atunci să le 
transformăm în magazii mobile, pe care să le ducem în susul Dunării. 

Am avut până acum norocul că n-a îngheţat Dunărea şi este foarte puţin probabil 
că va îngheţa de acum înainte. Tot exportul să-l facem, fie pe Dunăre, spre centru Europei, 
spre Elveţia, fie să utilizArn la maximum linia Lemberg, ca să decongestionăm cât se poate 
mai mult liniile interne. 

Gh. Minescu: Şi linia Adjud-Palanca. 
Mareşal L Antonescu: Numai dacă nu reintra pe teritoriul ţării, atunci merge. 

Chestiunea aceasta o vom mai discuta şi separat cu ministrul Economiei Naţionale. 
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Am primit acum de la moara „Gagel" un memoriu, în care arată că regimul actual 
al Binei şi al tărâţelor produce pagube enonne. 

lată ce spune memoriul fabricei „Gagel": 
,, Regimul nou prevede o extracţie de 85% din care se mai extrage şi 25% 

Bină albă, ceea ce va da o pâine mai rea ca cea din anii lipsiţi de grâu. 
Conservarea acestei ffiini cu tărâţe, pe timp mai îndelungat, va constitui o nouă 

problemă din cauza pericolului de alterare. 
Aplicarea eventuală a noului regim nu va soluţiona problema, ci va crea noi 

dificultăţi în fabricaţiunea pâinei şi va nemulţumi publicul consumator al pâinei negre. 
Respectuos ne îngăduim a propune următoarea soluţie: 
1. Menţinerea extracţiei actuale de 80% cu extracţie de cel mult 20% Bină 

albă." 

G-ral I. Arbore: Acest regim l-am vrut cu toţii. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Reducerea greutăţii la ambele calităţi de pâine fabricate, 

de la 600 gr. la 500 gr., vânzându-se ambele pâini Bră cartelă, la preţurile de lei 20 pentru 
pâinea neagră şi lei 53 pentru pâinea albă, conform calculaţiei anexate." 

G-ral I. Arbore: Atunci scumpiţi pâinea. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Reducerea preţului la tărâţe de la lei 14 la lei I O kg, ceea 

ce n-ar influenţa decât în prea mică măsură preţul Binei." 
G-ral I. Arbore: Noi v-am propus ca să dăm pentru Germania o cantitate de 8000 

vagoane tărâţe. Acesta înseamnă că tărâţele au un debuşeu. 
Mareşal I. Antonescu: De ce nu începeţi să daţi? 
M. Vulclnescu: Nu s-a semnat acordul. 
Mareşal I. Antonescu: În vederea semnări acordului, să începem să exportăm. Să 

exportăm mazăre şi tărâţe. 

lată ce spune memoriul la punctul 4: ,,Menţinerea cotei actuale de suprataxă la 
Bina albă, deoarece fiscul nu < va> avea încasări mai mici, pentru că în situaţia actuală, 
deşi cota se aplică la o extracţie de 30%, fiscul nu încasează decât numai în parte taxele, şi 
anume în măsura în care flina albă se poate vinde, taxarea Beându-se în momentul 
vânzării. în afară de aceasta, fiscul va mai încasa diferenţa de preţ la Bina albă şi neagră 
rAmasă în stocaj în ziua aplicării noului regim, adică diferenţa de la 93,60 la 112 lei la ffiină 
albă şi de la 32,47 la 35,90 lei la Bina neagră." 

M. Vulclnescu: Am luat notă, dar va trebui să studiem problema. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Menţionăm că pâinea neagră din extracţia de mai sus 

propusă de noi va fi şi de mai bună calitate, de asemenea şi pâinea albă, decât aceea ce se 
fabrică în condiţiunile regimului de azi." 

G-ral I. Arbore: Acesta este regimul pe care vi l-am propus prima dată. V-am 
raportat că cea mai bună extracţie ar fi de 20% făină albă, 65% Bină neagră şi 15% tărâţe. 
Nu s-a admis, din cal.17a scumpirei şi din cauză că Ministerul Finanţelor nu a vrut să cedeze 
cu nimic din taxe. Dv. nu aţi admis să se scumpească cu (sic!) nimic pâinea. Nu s-a găsit 
decât această cale. Eu v-am raportat că nu ne satisface în totul, însă pentru moment ne 
sporeşte producţia de Bină neagră cu 500 vagoane şi se micşorează producţia de flină albă 
cu 300 vagoane. Pâinea neagră va fi o calitate ceva mai slabă, însă preţul va fi menţinut. 

5 Omisiune 
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Mareşal I. Antonescu: Nu puteţi să faceţi şi cu OOna la fel, ca să putem exporta 
flină albă? 

G-ral I. Arbore: Am admis la export 500 vagoane. 
Mareşal L Antonescu: Pentru Gennania, dar noi avem putinţa să exportăm în 

Elveţia şi în alte ţări. Acolo nu se cere t"lină albă? 
S. Ghiolu: Se cumpără grâu, dar grâul nostru este enorm de scump faţă de grâul 

oferit de Ungaria, de exemplu. Ministerul Finanţelor a renunţat la taxe, pentru că dacă nu se 
vinde tot, nu se încaseazA nimic. Noi căutăm să dăm t"lină, şi pe urmă grâu. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică nu se cere. 
S. Ghiolu: Întreaga cantitate pentru Gennania este de 5000 tone. 
Mareşal L Antonescu: Nu rezolvă problema. 
S. Ghiolu: Este o uşurare. 
Mareşal I. Antonescu: Vă rog să examinaţi împreună cu dl. ministru de Finanţe, 

având în vedere bazele convenţiei cu Germania, şi să vedem dacă ni se creeaz.ă o situaţie 
nouă prin această convenţie, cum şi posibilităţile pe care le-am avea în legătură cu comertuI 
exterior pe care-l facem cu celelalte ţări. 

Să vedem dacă ne creăm o bază nouă, pentru că altfel trebuie să ne gândim la 
schimbarea regimului morăritului. Nu trebuie să întârziem cu rezolvarea acestei probleme, 
căci ajungem la situaţii cari produc nemulţumiri. 

G-ral I. Arbore: Noi pe ziua de 13 trebuia să aplicăm noul regim. Trebuia semnat 
numai decretul. 

Mareşal I. Antonescu: Să examinaţi această chestiune şi să veniţi cu toţii la mine 
ca să o discutăm. Să întrebaţi şi pe morari, căci „Gagel" spune că s-au luat soluţii fără ca ei 
să fie întrebaţi. 

G-ral I. Arbore: I-am invitat pe toţi morarii. 
Mareşal I. Antonescu: lată ce spune memoriul: ,,În urma memoriilor depuse de 

noi, atât onoratul Minister al Aprovizionării, cât şi onor. Minister al Economiei Naţionale, 
speram să fim şi noi convocaţi, ca specialişti, spre a ni se cere părerea la fixarea noului 
regim." 

Memoriul adaugă că i-ai convocat numai ca să le aduci la cunoştinţă hotărârea 
luată de minister. 

G-ral I. Arbore: Aceste discuţii durează din decembrie. 
Mareşal I. Antonescu: ,,În depunerea probelor de pâini, am atras atenţiunea 

ministerului, că probele în mic, de laborator, nu corespund fabricaţiei în stil mare". 
Avem acum o nouă bază în raporturile economice cu Germania, şi vom avea 

ocazia să vedem dacă ni se schimbă sau nu situaţia. 
Referatul domnului ministru al Agriculturii în legătură cu problema evacuării 

fermelor din Basarabia şi încadrarea personalului evacuat. 
I. Marian: Directoratul Agriculturii din Basarabia ne-a ~cut o adresă în care ne 

cere să-i rezervăm 3 ferme în Muntenia care să fie destinate, în eventualitatea unei evacuări, 
să adăpostească inventarul viu sau mort. 

Cu adresa noastră am arătat că animalele de elită ce intenţioneazA să le evacueze 
mai devreme pot să fie evacuate în judeţul Vlaşca. 
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În adresa pe care ne-o trimite în wmă se spune că Guvernământul Basarabiei 
doreşte să păstreze în aceste fenne personalul propriu, pe tot timpul cât va dura această 
stare de provizorat. 

Fennele din Oltenia, Muntenia şi Banat au fost destinate să găzduiască inventarul 
viu sau mort ce se va evacua din anumite teritorii, personalul încadrându-se în organizaţia 
de sub autoritatea Ministerului Agriculturii. Bunurile ce se vor evacua, noi credem că este 
mai bine să fie inventariate în patrimoniul Statului, unnând a fi folosite sau destinate, după 
cum se va hotărî de forurile superioare. 

În ceea ce priveşte personalul, cred că el trebuie să fie repartiz.at la instituţiile unde 
vom avea nevoie. Dacă evacuarea din Basarabia se face aşa cum a flicut-o şi dl. Alexianu 
din Transnistria, cu personalul propriu, în acest caz noi n-am putea să le punem la dispoziţie 
fennele, căci s-ar pune pentru noi întrebarea., ce facem cu personalul nostru şi cu animalele 
noastre? 

Mareşal I. Antonescu: Basarabia este şi ea o parte a Ţării Româneşti. Ţara 
Românească nu poate să aibă decât o singură administraţie. Ce s-a flicut cu Transnistria a 
fost o excepţie. 

I. Marian: Acelaşi lucru ne cere şi Basarabia. 
Mareşal I. Antonescu: Deocamdată nu se pune problema evacuării fennelor din 

Basarabia, Bucovina şi Moldova. 
Noi trebuie să continuăm viaţa economică a Statului, cu aceeaşi intensitate cu care 

am executat-o din 1941 până astăzi. 
Nimeni nu are putinţa să stabilească perspective de viitor. 
Noi trebuie să luăm măsuri de precauţie numai, de pregătire, şi trebuie să ne 

gândim la rezolvarea problemei. Trebuie să ne gândim mai întâi, la bogăţiile Basarabiei şi 
Bucovinei. Acestea sunt măsuri pe care trebuie sa le luăm în cadrul planului de evacuare. 
Mai târziu vom merge pe baze mai serioase dacă va fi nevoie. Suntem în tratative. Am dat 
Ministerului de Comunicaţii instrucţiuni ca să trateze cu Germania şi să obţină de la ei 
vagoane şi locomotive, pentru că avem destulă capacitate a căilor noastre ferate. 

Ai primit această înştiinţare, dle Atta Constantinescu? 
A. Constantinescu: Aseară am primit-o. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am dat-o mai demult; sunt vreo zece zile de atunci, dle 

col. Davidescu. 
Germanii au swplus de vagoane şi locomotive, iar noi avem deficit. Am spus că 

IWtllll!ltA choi1tiW10 !111 so tratozo prin Comandamentul Militar al Căilor Femte gennAne, 

pentru că în felul acesta se rezolvă mai repede această chestiune. Într-adevăr, cu autorităţile 
militare, care pun problema din punct de vedere militar, se va ajunge la o soluţie mai rapidă 
decât dacă ar fi să tratăm cu autorităţile civile, care ar putea să vină cu fel de fel de 
consideraţiuni politice sau financiare. De aceea se tratează în felul acesta. 

D-ta, dle Atta Constantinescu, trebuie să cunoşti problema, s-o studiezi cu dl g-ral 
Orezeanu şi s-o discuţi cu Comandamentul german de Căi Ferate. 

Prin urmare, noi luăm măsuri pentru evacuarea bunurilor. Trebuie, însă, să nu 
atingem prin nici o dispoziţie, pe care am lua-o, continuarea activităţii agricole, economice 
sau financiare. A pregăti o operaţie de evacuare nu înseamnă a o şi executa îndată. Cu cât 
vom pregăti, însă, mai bine această operaţiune, cu atât executarea va fi flicută în mai bune 
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condiţiuni. Desigur că executarea acestei operaţii va depinde şi de situaţia din momentul în 
care se va trece la executare; de acea pregătirea evacuării trebuie să fie fficută în cele mai 
mici amănunte şi sub toate feţele. 

Reluăm chestiunea evacuării fermelor şi a inventarului agricol viu şi mort. 
Trebuie mai întâi, domnule ministru Marian, să stabiliţi ce cantităţi de blllluri şi ce 

animale urmeaz.ă să fie evacuate din Basarabia şi Bucovina. 
Trebuie să ne gândim şi la eventualitatea că vom fi obligaţi să evacuăm o mare 

parte din teritoriul de Est al tării şi atunci trebuie să stabilim cât inventar agricol viu şi mort 
avem în aceste regiuni; ce facem cu el; unde îl ducem? Avem foarte puţine ferme şi încă şi 
acestea trebuiesc dotate cu tot ce le lipseşte, ca să le punem în stare de bună funcţionare. 
Acolo vom duce o parte din acest inventar, iar restul îl vom împărţi între marii proprietari 
de pamânt şi la gospodăriile comunale, acolo unde s-au executat sau sunt în curs de 
construcţie grajduri comunale - s-au tăcut puţine, faţă de câte sunt necesare, dar totuşi şi 
cele construite reprezintă ceva. Ministerul de Interne va continua această acţiune de 
construire de grajduri comunale. Ei bine, la aceste gospodării comunale va fi îndrumat o 
parte din inventarul agricol viu şi mort, pentru ca aceste gospodării să fie dotate cu animale 
de munci şi cu instrumente agricole, tractoare, batoze etc. aduse din regiunile evacuate. 

Deci, d-ta, dle ministru Marian, trebuie să examinezi problema pe aceste baze: 
distribuirea acestui inventar agricol la ferme, la marii proprietari şi la gospodăriile 

comunale. Şi dacă, şi după această distribuire, mai rămâne încă inventar agricol, atunci îl 
vom da şi proprietarilor mijlocii de pământ, cari au nevoie de el ca să-şi sporească 
producţia. 

Deci iată bazele pe care trebuie pusă această problemă. 
I. Marian: Studiile s-au fficut deja, pentru că dv., domnule Mareşal, mi-aţi mai 

recomandat acest lucru. 
Eu am adus, însă, această problemă aici, pentru că concepţia Guvernământului 

Basarabiei este alta. 
Mareşal I. Antonescu: Nu conteaz.ă această concepţie. Acestea sunt măsurile care 

trebuie luate. 
1n ceea ce priveşte personalul, el se varsă în cadrul personalului general al Statului 

şi este folosit de dv. ca atare. 
Domnilor, ceea ce am spus pentru Ministerul Agriculturii este valabil pentru toate 

departamentele. Acesta este principiul pe care ne aşezăm. Aşa facem şi cu fabricile şi cu 
celelalte bunuri şi cu personalul respectiv. 

Mai întâi trebuie să ştim ce evacuăm din aceste regiuni, respectând principiul că nu 
facem o evacuare totală a lor, ca să nu lăsăm populaţia locală muritoare de foame. Nu 
vom lăsa, desigur, inventar agricol sau personal la ferme, dar populaţiei, ca să-şi 
continuie viaţa şi rezistenţa, îi vom lăsa bunurile; vom scoate numai ceea ce vom arăta 
acum, şi vom împărţi, aşa cum am spus. Deci, problema trebuie perfect de bine 
studiată, ca să ştim ce scoatem din aceste regiuni, unde ducem bunurile evacuate şi cui 
le repartizăm. Trebuie să ştim din vreme ce luăm, unde trimitem şi cui repartizăm 
aceste bunuri. Este o operaţie foarte migăloasă, care, cu cât se va face cu mai multă 
conştiinţă, va contribui la o executare mai ordonată. 
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Deci aceste date vreau să mi se prezinte de Ministerul Agriculturii. Această 
lucrare, însă, nu pune problema execuţiei; este o chestiune de pură prevedere. Viaţa 
Neamului Românesc trebuie să continue, nu normal, ci mai intens decât până acwn, 
pentru că Statul, ca să poată rezista, trebuie să-şi asigure o viaţă în condiţiuni optime. 
Din această groaznică furtună nu se va salva decât acela care va rămâne agăţat de 
stâncă. Deci, ca să ne menţinem agăţaţi de stâncă, trebuie să fim viguroşi şi ca să fim 
viguroşi, trebuie să lăsăm ca viaţa să pulseze şi să-şi meargă cursul. 

I. Marian: Domnul Mareşal, cred că dv. aţi fost greşit înţeles şi ca temei, pe care 
urrneaz.ă să se facă pregătirile, fiindcă văd că s-a pus şi problema evacuării oilor .... 

Mareşal L Antonescu: Acum o discutăm. Ce luăm din vitele de fiecare categorie? 
În ceea ce priveşte caii, avem interesul ca tot ce este cal bun pentru Armată, să-l 

luăm, pentru că avem lipse foarte mari. Se mai pune încă o problemă, pe care am văzut-o 
expusă într-o notă din mapa mea, referitoare la schimbul unor cai de ai noştri cu cai de 
tracţhme germană. O vom discuta altădată. 

Cât priveşte vitele, principial scoatem tot ceea ce este vită de rasă, pentru 
regenerarea rasei vitelor noastre. 

I. Marian: Pe noi, din punct de vedere agricol, nu ne interesează vitele evacuate, 
ca rasă, pentru că aceste vite nu sunt de o rasă recomandabilă la noi. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine; atunci scoatem surplusul. Nu trebuie să uităm 
că noi am tlcut până acum o politică de sporire a cheptelului românesc şi am ajuns ca anul 
acesta să avem un număr de vite mai mare cu 39% decât aveam în 1939 şi 1940. Aceasta 
înseamnă că posibilităţile de hrană ale populaţiei au fost depăşite din acest punct de vedere 
şi că ţăranii au dificultăţi cu adăpostirea şi hrănirea acestui surplus de vite. 

Noi nu vom lăsa să rămână această situaţie în regiunile evacuabile. Vom retrage 
tot surplusul de vite şi dacă d-ta, dle Marian, vrei să iei gloabele şi să laşi vitele bune, treaba 
d-tale. 

I. Marian: Nu sunt de rasă, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Toate vitele care au fost găsite în cirezi mari dincolo de 

Bug au fost îndrumate către ţară. Cu ele am complectat nevoile populaţiei din Basarabia şi 
am ajuns acolo să creăm o stare atât de înfloritoare, încât sunt acum în Basarabia mai multe 
vite decât erau înainte de 1940. Când s-au retras ruşii, au luat cu ei foarte multe vite, în 
special vaci şi oi, aşa că, în 1941 era în Basarabia un mare deficit în ceea ce priveşte aceste 
animale. După trei ani s-a ajuns ca în Basarabia să se înmulţească foarte mult numărul 
animalelor de muncă. Ce facem cu acest surplus? Îl lăsăm acolo? 

I. Martan: Nu, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Desigur că nu. Animalele de la ferme, care sunt bunuri ale 

Statului, le vom aduce pe toate şi le vom da fermelor de aici, marilor proprietari, 
gospodăriilor comunale şi chiar proprietarilor agricoli mijlocii. 

I. Marian: Domnule Mareşal, v-aş ruga, aşa cum am rugat şi în Delegaţia 
Economică, ca (sic!) acest surplus de vite să fie întrebuinţat, în primul rând, pentru hrana 
Armatei, pentru că prin aceasta se măreşte şi proporţia de piele, care stă la dispoziţie pentru 
prelucrare în tăbăcării şi fabricile de încălţăminte. 

Mareşal I. Antonescu: Această chestiune priveşte Ministerul Economiei 
Naţionale. Desigur că nu vom lua vite de tăiere din Banat pentru armata din Dobrogea şi 
nici vite din Dobrogea, ca să le ducem şi să le tăiem pentru hrana armatei din Banat. 
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Acum, în privinţa cailor, avem în Moldova caii de rasă huţulă, cari trebuie 
evacuaţi. 

I. Marian: Am şi evacuat din ei. 
Mareşal L Antonescu: Mai sunt apoi aşa-zişii cai de Botoşani, cari au fost 

totdeauna preţuiţi în trecutul ţării noastre, şi sub Ştefan cel Mare şi în timpul dominaţiei 
turceşti şi mai târziu. Toată lumea lăuda atunci calul moldovenesc. Au luat din aceşti 
cai şi turcii şi tătarii, iar noi, cum am scăpat de dominaţia străinilor, ne-am bătut joc de 
aceşti cai de Botoşani. 

în privinţa oilor, trebuie să asigurăm o evacuare cât mai masivă a lor, lăsând 
din ele şi ţăranilor. Cred că aici nu te mai opui să evacuăm oile de rasă. Pe acestea din 
urmă le evacuăm pe toate, iar din celelalte un mare număr, lăsând ţăranilor numai 
atâtea câte le trebuie pentru nevoile lor. 

Problema oilor trebuie, însă, studiată şi din alt punct de vedere: trebuie să 
vedem în ce regiuni le ducem şi cum le hrănim. Vom da peste cap anumite reguli ale 
regimului silvic şi le vom băga în păduri şi în poienele de munte. 

În concluzie, să aducem cât mai multe oi spre Vestul ţării. 
I. Marian: Eu vream numai o dezlegare de la dv. ca să ştiu în ce măsură se 

evacueaz.ă oile ţăranilor, pentru că oile din crescătoriile mai mari şi chiar acelea ale 
proprietarilor mijlocii vor fi aduse toate. Este vorba: câte oi lăsăm ţăranilor din regiune? 

Mareşal I. Antonescu: Noi ne găsim în faţa următoarei probleme: toţi soldaţii 
noştri din Moldova au spus că luptă până la moarte, cu condiţia ca să le salvăm familiile, 
avutul şi vitele. Această problemă se studiază acum la Ministerul de Război şi cred că, 
odată ce vom aplica această măsură, foarte multe din oi vor fi aduse încoace, pentru că toate 
familiile care se vor evacua îşi vor aduce cu ele şi animalele. 

Noi trebuie să ne pregătim pentru un război, care s-ar putea întâmpla să dureze 
foarte multă vreme. Sunt prea mari forţe angajate în luptă: germanii sunt încă foarte 
puternici, iar aliaţii - deşi nu sW1t aliaţii noştri, toată lumea le zice aşa -, cu toate că au tot 
globul în spatele lor, nu sunt în stare să dea jos Germania. într-adevăr, debarcarea de la 
Nettuno face dovada că nu este uşor să lupţi cu forţa militară, atât de valoroasă, a 
Germaniei. Deci, se poate întâmpla ca războiul să fie de lungă durată. Pentru acest 
război de lungă durată mă pregătesc şi fac planuri, ca să mă ţin agăţat de stânca de care 
v-am vorbit adineauri. Dacă va fi nevoie, am să mă retrag şi am să dau bătălia acolo 
unde am să cred că am cele mai favorabile condiţii din punct de vedere strategic. Până 
atunci trebuie, însă, să iau toate măsurile ca să asigur existenţa şi viaţa Neamului în cât 
mai bune condiţiuni. 

Se poate întâmpla ca războiul să se termine în anul 1944. Cu atât mai bine, 
căci vom putea să ne punem în executare toate aceste pregătiri. 

Sunt dator să vă dau explicaţii, ca să lucraţi în cunoştinţă de cauză; nu o fac 
pentru a vă alarma, şi nici pentru a vă dovedi că văd situaţia în negru. Situaţia este 
destul de gravă, însă au fost situaţii mult mai grave în luptele care s-au dat de omenire 
în trecut, pe acest pământ. Aceasta nu înseamnă că lupta nu s-a terminat în avantajul 
acelor cari se socoteau pierduţi. 

Nu mai departe decât în războiul trecut, în bătălia de la Marna, s-a răsturnat 
întreaga situaţie, de care ar fi depins istoria omenirii. A venit înfrângerea germanilor de 
la Marna, care a răsturnat soarta Istoriei. 
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Aceasta se poate întâmpla şi mâine, şi poimâine, şi oricând, şi oricui. 
S-a întâmplat în trecut, şi nu este exclus să se întâmple şi în viitor. 
G-ral C. Pantazi: În privinţă lânii, noi avem atâtea oi în Basarabia, încât ar 

compensa nevoile de lână. Noi în Basarabia luăm o cotă de lână calculată aşa fel încât 
rămâne şi proprietarului ceva. 

Mareşal I. Antonescu: Şi acum, vrei să-i iei, şi pielea şi carnea oilor. 
1n tot cazul, chestiunea trebuie studiată. Vom ţine socoteală şi de interesele 

ţaranului, însă va trebui să aducem cât mai multe oi de acolo. Trebuie studiată problema 
hranei oilor, a împărprii lor la proprietari, cari sunt acei proprietari, cari sunt locuitorii cari 
Sllllt capabili să hrănească mai bine aceste oi. Trebuie verificaţi toţi aceşti cari primesc oile 
ca să nu le dăm la ţigani. 

lăsăm. 

I. Marian: Eu îmi permit să contez pe jumătate din numărul oilor de acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta înseamnă că sunt vreo 500.000 de oi. 
I. Marian: Am o statistică: până la 5 oi, sunt 149.000 de gospodari. 
Mareşal L Antonescu: Ce înţelegi prin aceasta? 
I. Marian: Înţeleg că sunt aproximativ 150.000 de locuitori cari au până la 5 oi. 
Mareşal I. Antonescu: Acestor locuitori care au numai maximum 5 oi, să le 

Dar aceasta înseamnă că este vorba de un număr de 750.000 de oi, cari rămân 
locuitorilor. 

I. Marian: Nu toţi aceşti locuitori au câte 5 oi. 
Mareşal I. Antonescu: Să spunem 300.000. 
I. Marian: Până la IO oi, sunt 68.000 de gospodari. 
Mareşal I. Antonescu: Ar fi iarăşi vorba de un număr de 300.000 de oi. 
I. Marian: 27.000 de gospodari au până la 20 de oi, iar peste 20 de oi, au 8.000 de 

gospodari. 
Mareşal I. Antonescu: Ar fi vorba, deci, de un total de aproximativ un milion de 

oi. 
I. Marian: În Basarabia sunt 254.000 de gospodari, cari posedă aceste oi, iar la 

marii agricultori sunt 157 .172 de oi. Acestea din urmă au fost evacuate. 
Aceste date statistice ne vor putea da media oilor pe care le colectăm în Basarabia 

şi acelora care sunt lăsate lucuitorilor. 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, iată ce situaţie înfloritoare am creat în 

Baaanabia. Neamul Rorruînoso va putoa culoge roadele acestei politid. 
I. Marian: V-aş ruga, domnule Mareşal, să dispuneţi ca să se lase un număr de 5 

oi de fiecare gospodar, cari să nu fie ridicate. 
Mareşal I. Antonescu: Să se lase până la 5 oi. Aceasta este numai o medie, şi 

pentru ca să ştim pe ce contăm. Pe urmă, trebuie să stabiliţi modul cum trebuie aduse aceste 
oi şi vite în ţară. Trebuie flcut, împreună cu Armata, un sistem de asistenţă medicală, 
trebuie amenajate centre de asistenţă medicală, cu veterinari, cu tot personalul necesar 
pentru toate vitele care se scurg de la Est spre V est. 

I. Marian: Este o comisiune la Marele Stat Major unde se studiază toate aceste 
chestiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Toate aceste chestiuni trebuie puse perfect la punct. 
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Intensificarea culturii floarei-soarelui 
Trecem acum la problema grăsimilor. Trebuie găsită soluţia împreună cu Econo

mia Naţională, Agricultura şi Finanţele. Trebuie să intensificăm cultura floarei-soarelui spre 
Vestul ţării. Suntem înaintaţi ca timp, şi nu mai putem acum să colectăm sămânţa necesară. 

Ştiu că este un proces cu Societatea „Solagra". Pe mine mă intereseazA nu 
personal, ci mă intereseazA ca problema să fie soluţionată şi să nu vină timpul de 
însămânţare, şi să nu avem sămânţă necesară de floarea-soarelui. 

Se ceartă Societatea „Solagra" cu dl. g-ral Arbore. Nu mă interesează această 
ceartă. Pe mine mă intereseazA să se modifice de către ministrul Agriculturii întregul plan 
de însămânţare. Inul, cânepa, floarea-soarelui, toate aceste plante trebuie mutate în V estul 
ţării, până trece furtuna. Trebuie să avem vitele necesare pentru toate aceste culturi, şi 
trebuie să facem tot efortul pentru ca să nu ne lipsească grăsimile. 

I. Marian: Am discutat problema în Consiliul de Miniştri şi a rămas nmnai 
discuţia de a se şti cine face organizarea? Rmnâne Societatea „Solagra", sau altă instituţie? 

Societatea „Solagra" costă pe Statul Român 500 milioane lei. Dacă dl ministru al 
Finanţelor vrea să dea mai departe aceşti 500 milioane, atunci şi mie îmi pare foarte bine. 

Mareşal L Antonescu: Avem timp să facem o nouă organ.iz.are? 
I. Marian: Cred că s-ar putea, este vorba de bani. Nici „Solagra" n-ar mai putea 

face nimic, dacă Ministerul Finanţelor nu i-ar mai da cele 500 milioane lei. 
Mareşal I. Antonescu: Cunosc problema Societăţii „Solagra". Dacă „Solagra" 

este o pacoste pentru bugetul Statului, atunci s-o desfiinţăm, însă cu condiţiunea ca să 
punem altceva în loc, ca să ne asigure cultura floarei-soarelui. Aceasta, pentru că nu putem 
dura în acest război flră grăsimi, şi pentru Armată, şi pentru populaţia civilă. Trebuie să 
avem linişte. Aceasta este o problemă esenţială. Ştiu că, contribuabilul (sic!) român 
plăteşte beneficiile Societăţii „Solagra". Că este drept, sau nedrept, nu discut acum, căci 
trebuia să soluţionăm problema. Dar astăzi este timpul să ducem un proces cu Societatea 
.,Solagra''? Astăzi, când bate însămânţarea la poarta noastră? 

S. Ghiolu: Cred că nu. 
Mareşal I. Antonescu: Este colectată sămânţa? 
G-ral I. Arbore: Am până acum un total de 600 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Avem sămânţa colectată pentru aceste însămânţări? Dacă 

o avem, de ce mai trebuie credite? 
G-ral I. Arbore: Această sămânţă este în mâna Societăţii „Solagra". Ea are 600 

vagoane. Eu cer, ca oricine ar lua sămânţa, ea să fie plătită. 
Mareşal I. Antonescu: Care este soluţia? 
I. Marian: Dacă vreţi ca „Solagra" să fie lăsată mai departe, ea trebuie finanţată. 
Al. Neagu: ,,Solagra" mai cere credite noi? 
I. Marian: A fost o adresă depusă la Finanţe şi a făcut un memoriu şi domnului 

Mareşal, în care ne scoate din an în an datori cu sume din ce în ce mai mari. 
Mareşal I. Antonescu: Ne ameninţă. Spune că pentru anul viitor nu va mai avea 

culturi de floarea-soarelui. 
Această problemă cu „Solagra" nu trebuia soluţionată tocmai în februarie. Ea 

trebuia soluţionată în septembrie, când nu suntem strânşi de gât de două probleme, aceea a 
strângerii uleiului, şi a doua a însămânţării. 
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I. Marian: Eu pot să vll spun că aportul Societăţii „Solagra" în ceea ce priveşte 
culturile de floarea-soarelui este nul. 

Mareşal L Antonescu: Atunci pentru ce s-a mai înfiinţat această societate? 
I. Marian: Are o organizare care a costat pe Ţara Românească foarte mult. 
Al. Neagu: Eu ştiu că, la un moment dat, s-a pierdut o sumă de 300 milioane. 

Această sumă a fost acoperită de centrala lor de la Berlin. Imputarea pagubei se face asupra 
Berlinului, nu asupra Ţlrii Româneşti. 

Mareşal L Antonescu: Vasăzică paguba a suportat-o Berlinul. 
Al. Neagu: Acum, dacă vina este a administraţiei Societăţii „Solagra", pentru ce 

să plătim noi această pagubă? 
Cred cll a fost şi o neregulă. Al doilea, în momentul de faţă „Solagra" are o serie 

de credite; are credite prin C.A.F.A. şi are credite şi la diferite bănci. Dacă mâine creem o 
instituţie nouă, va trebui să procedăm la lichidarea creditelor Societăţii „Solagra". Banca 
Naţională şi alte bllnci, cred cll vor fi mai dispuse să facă credite (sic!), pentru că acwn se 
plâng grozav. Băncile nu fac credite Societăţii „Solagra" decât sub presiunea Guvernului 
German şi a Guvernului nostru. 

S. Ghiolu: În afară de creditele pe care le are „Solagra", şi în afară de pagubele 
acoperite de Germania, ,,Solagra" a primit de la Guvernul Român credite în valoare totală 
de 500 milioane lei, care s-au acoperit din suma de 12 lei, pe care o plăteşte fiecare 
consumator la kilogramul de ulei. Aceste 500 milioane lei „Solagra" le-a primit ca să facă 
culturi (sic!) de floarea-soarelui, adică să acopere sămânţa pe care a dat-o cultivatorului şi 
pe care n-a mai recuperat-o. ,,Solagra" pretinde că nu a recuperat 50% din swnele avansate, 
plus cheltuielile. Noi trebuie să vedem dacă aceste 500 milioane au fost cheltuite în realitate 
sau nu. 

Partea a doua: oricine ar face aceste culturi va avea nevoie de fonduri. Putem noi, 
în momentul de faţă, să creăm un nou organism, să-l dotăm cu credite agricole? Este de 
văzut dacll băncile s-ar lăsa tentate să acorde credite unui nou organism. 

Noi avem o experienţă tristă cu cultura (sic!) bumbacului. În loc să cultivăm cel 
puţin 60.000 hectare, am cultivat numai 27.000. 

Mareşal I. Antonescu: Din multe cauze s-a cultivat mai puţin. Oficiul 
Bwnbacului nu a influenţat asupra însămânţării. Asupra însămânţării a influenţat inducerea 
noastră în eroare de către dl ministru Pană. Ne-a spus că avem cantităţi mari. Mai întâi a 
spus cll avem prea multă sămânţă, pentru ca în februarie să spună că sămânţa nu este bună 
şi că trebuie să cumpărăm alta. 

A fost o carenţă a Ministerului Domeniilor, în cap cu şeful departamentului care 
stătea în proces cu dv., pentru ca în urmă să ajungem să nu putem semăna decât 26.000 
hectare în loc de I 00.000 hectare şi pentru aceşti 26.000 hectare să dea, la rândul lor, o 
producţie foarte slabă. 

Domnule Marian. dacă ţi se dau d-tale creditele necesare, asiguri însămânţarea? 
I. Marian: Eu nu pot să fac asemenea operaţiuni comerciale. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se asigure sămânţa pentru „Solagra". Eu nu 

vreau ca la. anu să nu avem însămânţată suprafaţa de floarea-soarelui necesară. Nu mai 
avem timp. 1n martie începem însămânţarea. 

I. Marian: Eu am întrebat Uniunea Sindicatelor Agricole, dacă ar putea face 
operaţia şi mi s-a răspuns că o poate face oricând. 
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Mareşal I. Antonescu: Uniunea Sindicatelor Agricole a luat asupra ei un export 
de mame şi a dat un faliment aproape complect în această chestie. Uniunea Sindicatelor 
Agricole a luat asupra ei şi strângerea lânei acum doi ani. Dacă nu interveneam noi cu 
celelalte mijloace, ca să fie ajutată să-şi poată îndeplini mandatul, desigur că această 
chestiune mergea foarte încet. 

I. Marian: Eu am avut foarte puţină simpatie pentru această Unilllle a Sindicatelor 
Agricole, însă. ca să fiu obiectiv, vă atrag atenţiunea că în chestillllea exportului de mame 
nu Unillllea Sindicatelor Agricole este de vină. 

Eu v-aş ruga să le cereţi un memoriu, ca să vedeţi că au fost cu totul alte cauze. 
Mareşal I. Antonescu: Cu memorii nu rezolvăm problema. Se loveşte, şi în 

exportatori, şi în interesele ţării. Aţi văzut ce a spus dl Mănuilă. 
I. Marian: Li s-a dat cu o mână şi li s-au luat cu alta. 
Mareşal I. Antonescu: A venit cineva la mine să-mi spllllă? 
I. Marian: Nu ştiu. 
S. Ghiolu: Conducătorii Sindicatelor Agricole au stat în contact cu mine şi au fost 

totdeauna de acord. Niciodată n-au obiectat că trebuie sa facă singuri întreaga operaţilllle. Ei 
n-au mijloace tehnice. Au declarat singuri că ei nu pot face decât o simplă supraveghere. 
Aceasta este situaţia reală. 

AL Neagu: Ar trebui să se hotărască lichidarea Societăţii „Solagra" pentru anul 
1945, lăsându-se să continue activitatea în campania anului 1944. În acest interval de timp 
vom avea la dispoziţie un an ca să ne organiz.ăm. 

Mareşal I. Antonescu: Acelaşi lucru l-am spus şi anul trecut, că nu susţin această 
Societate „Solagra". 

Am văzut convenţia încheiată cu Societatea „Solagra" şi am observat că ea se 
poate desfiinţa oricând. Această desfiinţare trebuie tlcută la timpul său, ca să nu ne tăiem 
craca de sub picioare şi să cădem jos. 

Dacă Ministerul Agriculturii îşi ia angajamentul că poate asigura însămânţarea 
după planul de care-l reclamă ţara, eu chiar astăzi dau ordin Ministerului de Finanţe să-i 
pllllă la dispoziţie creditele necesare. 

Dacă d-ta, dle Marian, îţi iei răspunderea că Sindicatele Agricole pot face operaţia. 
şi îmi daţi garanţie de sută la sută, atunci sunt gata să vă trec executarea acestor operaţilllli 
dv. şi să vă asigur creditele necesare. 

Trebuie, însă. să-mi daţi garanţie că puteţi executa operaţia. 
I. Marian: Ministerul Agriculturii nu este un organ comercial. 
Mareşal I. Antonescu: Decizia pe care o iau acum este să daţi credite Societăţii 

„Solagra", ca să se asigure însămânţările după planul de însămânţări, care, după cum v-am 
spus, trebuie să meargă de la Est către Vest. 

În acelaşi timp, să începem studiile în legătură cu lichidarea acestei Societăţi 
„Solagra" şi să trecem atribuţiile ei asupra altei instituţiuni. Să se procure sămânţa prin 
Sindicatele Agricole şi să fie altcineva care să se ocupe de toată această problemă. 

Cred că problema este tranşată şi săptămâna viitoare să ni se spună dacă s-au dat 
creditele necesare pentru însămânţare. 

Domnul ministru al Agriculturii este rugat să facă planul de însămânţări pentru 
Vestul ţării şi pentru Banat. 

149 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



strică. 
Noi trebuie să avem depozite de săpun către Vestul ţării, pentru că săpunul nu se 

Dv. cunoaşteţi tragedia pe care o trăieşte Franţa. Este vorba şi de o tragedie de 
curiţenie. Toţi francezii aceştia au dat exemplul civilizaţiei Statelor din Europa. Astăzi, toţi 
aceşti francezi sunt plini de râie, de la profesorul universitar şi până la ultimul copil, pentru 
că acolo nu există. Este cea mai mare fericire pentru francezii cari primesc o bucată de 
săpun de la noi. 

În razboiul trecut, numai Armata şi anumiţi oameni aveau o bucată de săpun ca să 
se spele. Restul populaţiei era în lipsă. 

Deci, trebuie o precauţiune în plus, precauţiune care nu strică, să ne asigurăm 
cantitatea de grasime şi să facem depozite mari de seu. Aceste grăsimi să nu se exporte 
decât cu măsură. Să luaţi m1suri şi să creaţi posibilitatea de fabricaţie a săpunului, 
depozitându-l către Vestul ţarii. 

Aceasta am avut de spus în ceea ce priveşte floarea-soarelui. 
Vreau ca săptămâna viitoare să primesc o notă cu lucrările în legătură cu această 

problemă. 

Chestiunea priveşte pe g-ralul Dobre. Să nu dăm credite pentru fleacuri, dar să 
dim credite pentru lucrurile esenţiale. 

Dacă cineva crede că nu este înţeleaptă propunerea mea de a crea depozite către 
Vestul ţării, depozite cu materii folositoare, acela s-o spună şi să spună că este de părere să 
ţină mai bine banii în pivniţă decât să facem asemenea operaţii. 

Finanţele, domnilor, dacă se vor da peste cap, ele se vor putea reface. Le-a reflcut 
Neamul Românesc după războiul trecut. În 20 de ani, Statul Românesc şi-a refilcut întreaga 
finanţă. Ce n-a putut să-şi refacă a fost viaţa economică, din cauză că a ieşit din război 
într-o stare de slăbiciune totală. 

Aceasta vreau să asigur eu, ca Neamul Românesc să nu iasă slăbit economiceşte 
sub raportul posibilităţilor de viaţă, aşa cum a ieşit din războiul trecut. În războiul trecut, 
erau sate în Muntenia şi Oltenia care nu erau în stare să scoată nici măcar un plug ca să are 
pământul. Erau sate unde nu exista o vacă, nu aveau nici fănul necesar cu care să hrănească 
vitele. Nu aveam în toată Ţara Românească decât 200 locomotive de Cale Ferată, şi acele 
cu ţevile sparte. Ţara era plină de monetă germană, coroane ungureşti, ruble ruseşti şi, în 
plus, tezaurul nostru expediat la Moscova. 

Din această situaţie economică am plecat în 1919, şi am ajuns să creăm o situaţie 
bună. 

Trebuie să ţinem seamă de unde am plecat şi cum am ajuns să creăm această 
situaţie destul de bună până la 1940, când am luat conducerea. De atunci încoace am filcut 
eforturi mari ca să îmbunătăţim situaţia. Dacă sunt ascultat, şi pregătirile, şi execuţia se fac 
în bune condiţiuni, vă asigur că nu vom mai trece prin criza prin care a trecut Neamul 
Românesc în 1917 în Moldova. 

Vasăzică, rămâne bine stabilit: de acum înainte se va studia problema desfiinţării 
Societăţii „Solagra" şi trecerea atribuţiunilor ei unei alte instituţii. Pentru anul în curs să i se 
dea creditele necesare. 

Domnule Marian, pentru că discutăm chestiunea însămânţărilor, vă întreb ce aţi 
filcut cu sămânţa de bumbac, de in şi de cânepă? 
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I. Marian: Cu sămânţa de bumbac am ~cut tot ce omeneşte se putea face. Cu 
regret trebuie să vă spun că nu am mers prea departe. Instituţia aceasta nouă nu ştiu ce face, 
însă constat că nu mişcă, nu face nimic pozitiv. 

Acum s-au tenninat tratativele cu Bulgaria. Bulgaria ne livrează 3000 tone 
sămânţă de bumbac. Suntem exact în aceeaşi situaţie în care eram acum o lună jumătate. 

G-ral Gh. Dobre: A fost delegatul dv., dle Marian, şi a ~cut analiza la faţa 
locului. A găsit că jumătate din cantitate era bună de germinat Am vorbit cu dl ministru 
Cristu, ca să-i dea concursul delegatului şi s-a dispus ca 150 vagoane să fie expediate. 

I. Marian: Domnul Crum Mihăilescu a fost trimis pentru aceasta în Bulgaria. 
Acum este dus dl Karagheorghe, şi acum telegrafiază că nu poate să facă nimic. Eu i-am dat 
însărcinarea dlui Crum Mihăilescu să se ocupe de toate chestiunile. 

G-ral Gh. Dobre: Eu am vorbit cu Burada al dv. 
Mareşal I. Antonescu: Vedeţi, domnilor, câtă discuţiune se face pentru o 

problemă atât de capitală, care ştiţi că mă preocupă atât de mult. 

mai. 

I. Marian: Noi am luat toate măsurile de îndreptare. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru însămânţarea bumbacului, noi avem timp până la 

I. Marian: Sămânţa ar fi trebuit să fie acum aici, ca s-o putem distribui. 
Mareşal I. Antonescu: Câtă sămânţă avem în ţară? 
I. Marian: 40-50 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Câte hectare se pot însămânţa cu această cantitate? Ce 

suprafaţă este prevăzută să fie însămânţată anul acesta în planul agricol? 
I. Marian: Pentru 100.000 hectare, câte se vor însămânţa, avem nevoie de 400 

vagoane sămânţă. 
Mareşal I. Antonescu: Care este situaţia? De cine depinde procurarea sămânţei 

de bumbac, dle Ghiolu? 
S. Ghiolu: De noi, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Ce aţi ~ut în această privinţă? 
S. Ghiolu: Din partea Oficiului Bumbacului este plecat în Bulgaria dl 

Karagheorghe. 
Mareşal I. Antonescu: Când am înfiinţat Oficiul Bumbacului, s-a cerut ca el să 

aparţină de Ministerul Agriculturii şi eu l-am trecut la Ministerul Economiei Naţionale. 
Acum Ministerul Agriculturii face ceea ce anul trecut au flcut diferite direcţii din acest 
minister: un adevărat sabotaj. 

I. Marian: Eu nu fac nimic, domnule Mareşal; mie îmi trebuie sămânţă. 
S. Ghiolu: Dl Karagheorghe, care este reprezentantul firmei care aduce sămânţa 

de bumbac, este plecat de zece zile în Bulgaria, ca să cerceteze situaţia la faţa locului. 
Mâine sau poimâine are să ne dea răspunsul cu privire la centrele unde se găseşte sămânţa. 
Dl Mihăilescu Crum, specialistul Ministerului de Agricultură, care pleacă tot în Bulgaria, 
pentru cele 60 vagoane de sămânţă, are să se ocupe şi de această chestiune. 

În Bulgaria sămânţa de bumbac se colectează printr-un organ similar I.N.COOP
ului. Am rugat pe dl ministru al Bulgariei să dea dispoziţiuni imediat la Sofia, ca să se dea 
tot concursul celor I O sau 15 delegaţi ai noştri cari vor pleca, îndată după primirea 
răspunsului, în Bulgaria, pentru a analiza sămânţa chiar în localităţile unde se află. 
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Mareşal I. Antonescu: Bulgarii au acum nevoie de vreun import de la noi? 
S. Ghiolu: Bulgarii n-au vrut să ne dea sămânţa de bumbac decât în schimbul a 

300 vagoane sămânţă de floarea-soarelui. I.N.COOP-ul are deja 40 vagoane disponibile la 
Galaţi; ,,Solagra", cu care s-a vorbit, va da restul de 60 vagoane. S-au depus frachtele la 
Căile Ferate pentru această cantitate, vagoanele unnând să fie dirijate spre Galaţi. Vom 
avea, deci, acolo toată cantitatea de 300 vagoane sămânţă de floarea-soarelui, pe care o 
vom da imediat. 

Mareşal L Antonescu: Donnant donnant6. 
S. Ghiolu: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal L Antonescu: Puneţi şi condiţia că dacă noi nu vom avea această 

sămânţă până la 15 martie, nu mai facem schimbul. 
S. Ghiolu: Le-am şi spus acest lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă sămânţa este proastă şi nu genninează? 
S. Ghiolu: Proba de genninare se face la faţa locului, ca să nu mai pierdem 

vremea. De aceea, vor pleca I O inşi în Bulgaria, în afară de cei din Oficiul Bumbacului. 
Mareşal I. Antonescu: Să rezolvaţi problema pe bazele acestea. Să discutaţi cu 

ministrul Bulgariei şi să-i arătaţi că dacă n-avem sămânţa de bumbac până Ia 15 martie, nu 
mai dăm sămânţă de floarea-soarelui nici pentru sămânţă de bumbac nici pentru alte 
articole. 

în al doilea rând, te rog, dle Ghiolu, ca imediat să stabileşti cu dl ministru Marian 
data când trebuie să fie sămânţa în ţară; personal să vă ocupaţi şi s-o aduceţi, ca să nu mai 
păţim ce am păţit până acum, mai ales că suntem şi în întârziere. Dacă s-ar lua stenograme
le Consiliului de Miniştri din iama şi primăvara anului trecut, s-ar putea constata zbuciumul 
meu pentru aducerea sămânţei de bumbac, zbucium asemănător cu cel de astăzi. 

D-ta ştii ce s-a întâmplat cu o altă chestiune, dle g-ral Dobre: a importat bumbac dl 
Grigorof. Domnul acesta scumpeşte viaţa, pentru că a oferit Patronajului cu 1500 Iei 
kilogramul, aceeaşi calitate de bumbac, din aceeaşi recoltă, din aceeaşi ţară şi adusă Ia 
aceeaşi epocă, cu ajutor din parte Statului, ca şi bumbacul pe care Consiliul de Patronaj l-a 
importat din Turcia cu preţul de 390 lei kilogramul. 

Vedeţi dv. ce diferenţă. lată o instituţie de Stat care speculează o altă instituţie de 
Stat, cerându-i 1500 Iei pentru kilogramul de bumbac adus din aceeaşi ţară, în aceeaşi 
epocă şi de aceeaşi calitate cu bumbacul importat de Consiliul de Patronaj cu 390 Iei 
kilogramul. Acest lucru nu-l las eu aşa: şi dl Grigorof şi ceilalţi trebuie să sară de acolo. Noi 
facem sforţări ca să nu scumpim viaţa şi însăşi o instituţie de Stat, nu nwnai că nu face 
aceleaşi eforturi ca si noi. dar face si sabotaj. 

S. Ghiolu: Este o nuanţă aici, domnule Mareşal: bumbacul importat de Consiliul 
de Patronaj este bumbac puf, iar bumbacul oferit de dl Grigorof este bumbac în fire. 

Mareşal I. Antonescu: Nu, este vorba de acelaşi articol: de bumbac Erle, de 
aceeaşi calitate. 

S. Ghiolu: Domnule Mareşal, am să vă fac o notă în această privinţă: unul este puf 
şi celălalt este în fire. 

Mareşal I. Antonescu: Un lucru este cert: toţi cei cari au activat în acest domeniu 
au câştigat foarte mult de pe urma bumbacului şi şi-au umplut safeurile cu miliarde de lei; şi 
aproape toţi sunt anneni şi jidani, cari au fost toleraţi de noi, şi nu trebuia. 

6 Marfa se dl doar cu condiţia de a primi altceva în schimb. 

152 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Al doilea capitol unde se face o speculă foar1te mare este pielăria şi O.R.A.P.-ul. 
Dacă O.R.A.P.-ul n-ar depinde şi de Ministerul Agri,culturii şi de Ministerul Economiei 
Naţionale şi de Subsecretariatul de Stat al Aprovizio111ării şi de multe alte instituţiuni şi n-ar 
primi ordine şi de la d-ta. şi de la dumnealui, şi de l:a dumnealui şi de la alţii, n-ar mai 
profita de pe urma acestei situaţii toţi nemernicii. 

lată, la Armată, unde acest compartiment a fost organizat sub un comandament 
unic, problema a fost soluţionată, nu pentru că Annata primeşte 80% din producţia de piele, 
ci pentru că s-a ftcut o bună organizaţie. 

La Armată s-a ajuns ca o pereche de bocanci să coste numai 1900 lei; şi de unde o 
pereche de bocanci trebuie să reziste cel puţin un an de zile, s-a ajuns astăzi, prin grija care 
se plDle în lucrarea lor, ca această durată să fie dublată şi chiar triplată. Într-adevăr, am 
organizat o serie de ateliere la unităţi, unde se fabrică şi se repară bocancii. Nu mai este ca 
înainte, când în aceste ateliere, orişice cârpaci era numit croitor sau cismar şef. Acum se 
lucreaz.ă ordonat 

Tot aşa am făcut şi cu îmbrăcămintea. 
Cu o btmă gospodărire, vom reuşi, în curând, să avem echipament complet pentru 

un milion de oameni. Pe când în timpul trecutului război, în România Mare, bogată şi cu 
aur mult, se ajunsese ca, după o lună de zile de război, soldaţii să umble în picioarele goale, 
astăzi, dupA aproape trei ani de război, Armata este foarte bine echipată. Şi dv. nu ştiţi ce 
mai este în magaziile unităţilor. Dl ministru Marinescu a fost cu mine şi a vizitat magazia 
unui regiment din Craiova şi cred că ceea ce a văzut acolo n-a mai văzut la nici o unitate. 

G-ral Pantazi: La Corpul IV Armată, care a mobiliz.at, fiecare om are câte două 
rânduri de bocanci: unii noi şi alţii reparaţi. 

Mareşal L Antonescu: Am să ajung să trec pe seama Armatei şi aprovizionarea 
cu încălţăminte a populaţiei civile. Cred că atunci situaţia se va schimba. 

Tot aşa mi s-a spus că problema încălţămintei în Armată este insolubilă; noi am 
ajuns s-o soluţionăm. Şi chiar dacă dv. vedeţi uneori unii soldaţi rău îmbrăcaţi, aceasta nu 
înseamnă că n-avem echipament: avem, dar facem economie. 

De patru ani de când stăm cu frontierele închise şi cu teritoriul ţării ciuntit şi totuşi 
am reuşit să asigunlm echipament şi armament pentru o Armată de un milion de oameni. 
Tot ceea ce am pierdut la Don, am refăcut într-un an de zile, pentru că m-am ocupat special 
de această problemă. Dar nu pot să mă ocup special de toate. 

C. Stoicescu: Domnule Mareşal, mă iertaţi că interviu într-o chestiune care nu mă 
priveşte, dar dintr-o experienţă cu bulgarii, am impresia că trebuie procedat cu ei ceva mai 
drastic. 

Mareşal I. Antonescu: Mai drastic decât am spus eu!. ... 
C. Stoicescu: Mai este şi un alt mijloc: bulgarii cumpără de la noi petrol, care le 

trebuie zilnic. Să se pună problema: ,, Nu <ffim petrol, dacă nu ne daţi sămânţă de bumbac." 
Mareşal L Antonescu: Foarte bine, faceţi şi aşa. 
Tot aşa trebuie să faceţi şi în ceea ce îi priveşte pe unguri, cari au tipărit acum în 

urmă un calendar foarte ofensator pentru poporul român. Despre această chestiune este 
vorba într-un articol scris de dl Romulus Dianu în „Curentul" de astăzi. Să facem şi noi un 
calendar similar. 

Al. Marcu: Este pus în lucru. 
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Mareşal I. Antonescu: Puneţi mai multe, ca să nu rămâneţi cu un an în unna 
ungurilor. Vă aduceţi aminte că înainte de războiul celălalt Austria era totdeauna cu un 
secol în urmă, în ceea ce priveşte ideile şi execuţiile. De aceea a fost înfrântă. 

AL Marcu: Răspwidem la provocări, domnule Mareşal. 
I. Petrovici: Faceţi şi dv. un calendar pentru anul viitor. 
Mareşal I. Antonescu: Faceţi unul chiar pentru anul acesta, ca să se ducă grofii şi 

să protesteze la Budapesta, aşa cwn a venit şi dl Haţieganu şi a protestat la mine. 
R!spundeţi prompt, pentru că altfel, până la anul, calendarul tipărit şi răspândit de 

unguri îşi va face efectul. 
Deci, în ceea ce priveşte pe bulgari, faceţi aşa cum spune dl Stoicescu: strângeţi-i 

cu chestiwiea petrolului, pentru că pentru ei petrolul este o chestiune de viaţă şi de moarte, 
aşa cum este pentru noi bumbacul. Dacă nu ne <dau>7 sămânţă de bună calitate, nu mai le 
dăm petrol. Ce să mai stam să trimitem în Bulgaria agenţi, cari să facă analize? Să-i spui 
dlui ministru al Bulgariei categoric acest lucru. I-aş fi spus eu, dar nu l-am văzut, pentru că 
n-a venit să-şi prezinte scrisorile de acreditare. 

I. Marian: Dacă aveţi mijloace de presiune împotriva Bulgariei, vreau să vă mai 
semnalez şi altceva: ştiţi că bulgarii ne sunt datori să ne mai dea 600 tone sămânţă de 
bumbac gratuit, confonn Convenţiei de la Craiova. Delegatul meu, dl Crum Mihăilescu, a 
fost în Bulgaria numai pentru aceste 60 vagoane. Ei bine, bulgarii ne-au pus la dispoziţie 
nişte sămânţă de bumbac, din care mare parte a avut zero la sutA genninaţie. Nici jumătate 
din cantitatea trimisă n-a atins 50% putere de genninaţie. A trebuit să ne scoborâm cu acest 
procent sub 50. Deci ceea ce ni s-a trimis reprezintă numai jumătate din ceea ce ar fi trebuit 
săni se dea. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine: să faceţi presiuni asupra lor. 
I. Marian: Atunci aş ruga ca să se ia măsuri, pentru ca cele 60 vagoane de 

sAminţA să fie de o calitate utilizabili. 
Mareşal L Antonescu: Din Turcia nu se poate aduce? 
S. Gblolu: SlmAnţa adusA din Turcia nu dA rezultate bune la noi; planta nu creşte, 

pentru ci regiunile sunt prea diferite, din punct de vedere al climei. 
Mareşal L Antonescu: Ce facem daci nu înslmânţăm nici anul acesta decât 

20.000 hectare? Poarta Italiei s-a închis. Or culturile de bumbac italiene sunt în Sud şi în 
Sicilia. 

S. Ghiolu: Italia mai are o serie de mărfuri pe care vrea să le plaseze. Facem 
sforţAri ca să le luAm. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mai trataţi pe cale oficială; trimiteţi negustorii români, 
pentru ca mal repede reuşesc ei sa aduca marfuri, şi acesUt este interesul nostru. 

Vă dau iarăşi un exemplu cu Consiliul de Patronaj. Acesta a adus din Italia mărfuri 
care valorează astăzi miliarde, numai cu 300 milioane lei, pe care i-am pus la dispoziţie. 
Consiliul de Patronaj vinde o parte din aceste mărfuri acum, ca să restituie, potrivit 
dispoziţiunilor mele, împrwnutul de 300 milioane lei, care i-a fost acordat din mijloace 
extrabugetare. Cea mai mare parte din mărfuri, însă, vor rămâne în depozitele Consiliului 
de Patronaj. 

Acelaşi lucru trebuie să facem şi acwn cu mărfurile din Italia, mai ales că în toate 
ţările curba scumpetei este ascendentă. Noi avem un regim alimentar privilegiat şi de aceea 
stăm mai bine, dar încolo, curba scumpetei merge în sus. 

7 În text este: dă. 
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Nu este nici un motiv ca la anul viitor să nu .co!lltinue aceeaşi ascendenţă către cer a 
preţurilor. Ce este astăzi luat, este bun luat. 

Aşa trebuie să mergem să rezolvăm probfiema şi în privinţa bumbacului. Şi în 
privinţa bumbacului, să mă ţineţi săptămânal la curent de tot ce se face, şi în privinţa 
seminţei de floarea-soarelui, la fel. 

Să aveţi împănate, şi Elveţia, şi Slovacia, şi toată Europa, cu oameni de 
competenţă. Eu sunt infonnat că având un vagon de grăsimi, putem să obţinem orice 
vrem din Europa. 

S. Ghiolu: Vom da slănină de porc şi vom aduce tot ce avem nevoie. 
Mareşal I. Antonescu: Am văzut, în trecerea mea spre Predeal, din săptămâna 

trecută, în regiunea aceea a Văii Prahovei că grădinile de pomi fructiferi nu sunt îngrijite. 
Nu văd nici prin presă atacată această problemă a distrugerii omizilor. Desigur că problema 
trebuie tratată şi în legătură cu pădurile. Trebuie să fie zilnic dusă prin ziare o adevărată 
campanie, ca toată lumea să ştie cum se distrug aceste omizi. Ciorile şi omizile trebuie 
distruse. 

I. Marian: Nu ni s-ar putea pune la dispoziţie ceva sulf? 
S. Ghiolu: Este foarte proastă situaţia la sulf. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă fiecare om şi-ar face datoria, atunci s-ar putea 

realiza ceva. Aşa şi cu chestiunea ciorilor. Luna februarie este foarte proprie pentru 
distrugerea ciorilor şi a omizilor. Dacă ar mai fi ţinut căldura, ar fi fost bine, căci ar fi înviat 
larvele de omizi, şi acum cu revenirea frigului, toate ar fi murit. 

Cu sămânţa de in ce faci, dle Marian? 
I. Marian: Mi-a dat dl ministru al Finanţelor un împrumut la Casa de Depuneri. 

SArnânţă de cânepă nu se găseşte. Din nenorocire, cea mai mare cantitate era în Basarabia. 
Am rugat pe delegatul Marelui Stat Major să dea oarecare precădere la înclrcarea acestor 
seminţe. 

Mareşal I. Antonescu: Iată în „Universul" de astAzi tratată problema cartofului, 
de către dl prof. Săvulescu. Ce aţi flcut în această privinţă, dle ministru al Agriculturii? 

I. Marian: Am luat toate măsurile posibile şi imposibile. 
Mareşal I. Antonescu: Dl prof. Săvulescu aduce acuzaţii precise. 
I. Marian: Una din acuzaţii este dreaptă. Cu ocazia ultimei organiz!ri a 

Ministerului Agriculturii şi Domeniilor s-a scindat Serviciul de protecţie a plantelor în trei 
pArţi. Aici este discuţie mai mult academică. 

Mareşal L Antonescu: Prin acest articol se aduc acuzaţii precise. Trebuie să i se 
răspundă dlui prof. Săvulescu. 

Această boală a cartofului ne-a venit din ţări mai bine organizate, din Anglia, din 
Germania. în aceste ţări n-au fost cauzele de la noi, căci s-au luat din timp măsuri şi trebuie 
de văzut dacă articolul nu este şi tendenţios. 

I. Marian: Am şi eu o stimă deosebită pentru dl prof. Săvulescu, dar cred că nu 
trebuie să luăm spusele d-sale ad litteram. 

Să vă fac o dovadă. Dl prof. Săwlescu a thcut ca la Minsterul Agriculturii să 
se comande anul acesta fungicide în valoare de vreo 300 milioane, iar consumul anual 
pentru întreaga ţară nu este decât de aproximativ 50 milioane. Aşa că ne-am încărcat 
bugetul Ministerului cu un împrumut pentru şase ani următori. 

155 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Mareşal L Antonescu: Cine este vinovatul? Vine cineva şi propune un lucru. Din 
moment ce eu am admis acest lucru, înseamnă că eu stmt cel vinovat. 

I. Marian: Eu am găsit comanda fficută. 
Mareşal I. Antonescu: Nu este vinovat dl prof. Săvulescu. 
I. Marian: PArerea mea este că Ministerul nu trebuie să facă operaţii a la hausse 

sau a la baisse. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuia ca chestiunea (sic!) să fie dezbătută. 
I. Marian: Eu mi-am luat o linie de conduită, aceea de a nu mă băga în polemică. 

Deci nu pot intra în polemică cu (sic!) dl prof. Săvulescu. 
Mareşal L Antonescu: Chestiunea este să facem un studiu academic şi să nu dăm 

naştere la panică, pentru ca lwnea să nu mai semene cartofi. 
I. Marian: Este o acţiwte foarte susţinută. N-a descoperit dl prof. Săvulescu 

această boală la cartofi. 
Mareşal L Antonescu: Nu trebuie să fie, nici opinia publică, şi nici cultivatorii 

influenţaţi. 

Dacă cele spuse de către dl prof. Săvulescu sunt juste, atunci situaţia trebuie 
remediată. Noi trebuie să folosim presa, trebuie să luăm în consideraţie şi lucrurile 
bune, şi cele rele, şi subiective, şi obiective. Toate trebuie văzute şi studiate. Trebuie să 
tratăm problema cu obiectivitatea necesară şi cu date ştiinţifice, pentru a arăta opiniei 
publice care este realitatea. Ţăranul nostru care citeşte articolul dlui prof. Săvulescu nu 
mai cultivă cartofi. Noi nu avem interesul ca ţăranul să nu mai semene cartofi şi, deci, 
trebuie să răspundem tot pe calea publicităţii la articolul dlui Săvulescu. 

I. Marian: Am să dispun să se dea un răspuns chiar de către Serviciul respectiv. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie spus, prin presă şi prin radio, că este foarte 

folositor să cultivăm cartofi. Îţi dau articolul d-tale. 
I. Marian: L-am citit azi-dimineaţă. 
Mareşal I. Antonescu: în tot cazul, presa trebuie folosită. Dacă pe baza sugestiei 

dlui Săvulescu. Ministerul a cumpărat fungicide pe 6 ani înainte, nu este vina dlui 
Săvulescu. 

I. Marian: Săptămâna trecută a ţinut o conferinţă la Academia de Agricultură, în 
care a spus că toate aceste fungicide nu fac doi bani. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci schimbaţi-l de acolo, căci nu poate să fie savant un 
astfel de om care a fficut atâta pagubă ţării. Un astfel de om nu este folositor ţării. 

C. Stoicescu: Este un savant şi membru al Academiei Române. 
Ma"'fal L AntonCBCu: Savanţii nu sunt fficuţi ca să ne luăm după ei. 
C. Stoicescu: Nu este negustor. 
Mareşal I. Antonescu: Nu-l mai acoperi. 
I. Petrovici: Eu nu pot să iau o măsură decât împotriva savanţilor care nu sunt 

savanţi, nu cari nu sunt negustori (ilaritate). 
Mareşal I. Antonescu: SWlt şi mulţi savanţi cari fac rău. În războiul trecut am 

avut mari savanţi care au ţinut annata neutilată, şi guvernelor le convenea, pentru că nu 
scoteau bani. Erau generalii Rudeanu, Burileanu şi Ghenea. Guvernelor le convenea., că nu 
deschideau credite. 

Eu cunosc această problemă a savanţilor. Bineînţeles, aceasta nu înseamnă că sunt 
în contra savanţilor, dar vreau savanţi creatori. 
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Situaţia decretelor-legi care au prevăzut ela1borarea de regulamente şi a căror 
publicare n-a fost făcută. 

Domnilor, în Statul acesta a fost foarte IT!lare neregulă în ceea ce priveşte 
legislaţia, care a făcut-o inaplicabilă. Legile noastre nu s-au putut aplica, pentru că 
toate legile votate de Parlament în trecut prevedeaiu că vor fi complectate printr-un 
regulament. Foarte rar s-a întâmplat ca să se mai facă regulamentul. Avem legi cu o 
vechime de 40 ani, care prevăd redactarea unui regul.ament şi care sunt inaplicabile din 
cauza lipsei regulamentului. 

Când am venit noi la conducere, am dat ordin ca să se facă aceste regulamente. 
N-am urmărit chestiunea de-aproape, dar acum câtva timp am cerut Secretariatului 
General să ne facă un tabel de legile care vorbeau de existenţa unui regulament, un 
tabel de legile care nu cereau redactarea unui asemenea regulament, şi pentru care din 
legi s-au flcut regulamente. 

Am luat măsura, ca orice lege care vorbeşte despre un regulament, să fie 
însoţită de acest regulament. 

Dacă nu are anexat regulamentul, restitui legea. În acelaşi timp, am însărcinat 
pe ministrul Justiţiei să pună la punct această problemă. 

Aceasta era treaba Ministerului de Justiţie. 
I. Marinescu: Totdeauna legile au privit pe miniştri de resort, iar originalele 

acestor legi se păstrează la Preşedinţie. 
Mareşal L Antonescu: Cine urmăreşte ca legile să-şi păstreze cadrul lor juridic? 
I. Marinescu: Eu nu iau cunoştinţă de legi decât din ,,Monitorul Oficial". 

Totdeauna se ocupă ministrul respectiv. 
· Mareşal I. Antonescu: Dar sub regimul trecut, de unde lua cunoştinţă ministrul 

Justiţiei? 
I. Marinescu: El, după Constituţie, era obligat să păstreze originalul legilor. 
M. Antonescu: Noi am vrut să păstrăm şi acest sistem, ca un exemplar să rămână 

la Preşedinţie şi altul la Ministerul Justiţiei. Dv., domnule Mareşal, aţi dispus să fie un 
singur exemplar. 

Mareşal I. Antonescu: Era o risipă de hârtie. Pe mine mă intereseaz.ă fondul; cine 
trebuie să se ocupe, să urmărească dacă legile trebuie complectate? 

M. Antonescu: Un regulament este un act de administraţie publică în formă 
normativă. Cu alte cuvinte, departamentul care propune legea, având răspunderea executării 
legii, face să se dezvolte textul lor legal prin norme de aplicaţiune hotarâte dinainte, ţinând 
seama de realitatea lucrurilor. 

În principiu, regulamentul trebuie să fie făcut de acelaşi departament care a 
elaborat legea. 

Mareşal L Antonescu: Cine urmăreşte? 
M. Antonescu: Nu există în practica noastră de până astăzi nici un organ, nici 

chiar Ministerul Justiţiei, învestit astăzi cu funcţimea de a urmări executarea legii sau 
redactarea unui regulament. 

Am fllcut cândva o propunere, pe care trebuie s-o reluăm, aceea a organizării 
Consiliului Legislativ, în care eu ceream crearea unei secţii speciale, care să urmărească 
adaptarea legilor la realităţile jurisprudenţiale şi la practica vieţii juridice, iar de altă parte să 
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constate legile desuetudinare, sau a căror aplicaţiune s-a întors împotriva scopului unnărit 
de legiuitor. 

Această secţiune ar putea să împlinească şi această nevoie pe care o găsiţi dv., că 
ar trebui să fie reglementată aici în legătură cu regulamentele legilor. 

Mareşal I. Antonescu: Să se dea instrucţii în această privinţă. 
Am aici un întreg tablou de la Ministerul Afacerilor Interne care prevede legile 

votate în 1941-1943 şi care prevedeau să aibă un regulament şi nu-l au. 
Ori este necesar regulamentul, şi atunci legea prevede existenţa lui, ori nu este 

necesar, şi atunci de ce mai pW1eţi în lege că trebuie să se redacteze un regulament? 
Dacă este prevăzut în lege, înseamnă că legea are nevoie de claritate, şi acest 

regulament trebuie să existe. Deci, nu putem să mergem în neregulă ca în trecut, mai ales că 
luptăm să punem ordine în Statul acesta. Ordinea trebuie să plece de sus. O lege trebuie să 
reprezinte ordinea şi trebuie ea însăşi să fie pusă în ordine. 

Pe viitor nu voi mai semna nici o lege care prevede un regulament, dacă nu este 
anexat şi regulamentul. 

Aceasta am de spus. Pentru trecut, trebuie să punem legile în ordine. Eu am dat 
dispoziţii ca regulamentele să se facă la timp. Rezultatul îl văd în tabelul care prevede o 
serie de legi cu menţiunea existenţei unui regulament, şi la care regulamentele lipsesc. 

O. Vlldescu: Cred că ar fi indicat să se fixeze într-o lege un termen. 
Mareşal L Antonescu: Am fixat şi nu s-a respectat. Am pus un termen de un an. 

Nu s-a respectat acest lucru, pentru că direcţiile din Ministere nu sunt organiz.ate. Lucrăm în 
dezordine. 

M. Antonescu: Este necesar să se ajungă la soluţiunea dv., şi din alt punct de 
vedere. înainte era necesar să se facă această secţie la Consiliul Legislativ. Astăzi nu se 
poate spWle că din punctul de vedere al conţinutului normei de drept ar fi vreo deosebire 
între lege şi regulament, pentru că tot dv. semnaţi regulamentul transformându-l în regulă 
normativi, şi tot ministrul îl propune la fel ca şi o lege. O lege poate să cuprindă noime 
funcţionale pentru un serviciu public, iar regulamentul să fie, să reprezinte modalitatea 
practică prin care noimele generale ale legii să fie puse în aplicare. 

Deci, legea trebuie să cuprindă norme cu caracter general reprez.entând substanţa 
dreptului, iar regulamentul să fie lD1 act de executare a legii, care, dezvoltând principiile, 
1Sigurl aplicarea legii. 

Dacă mergem pe această despărţire de substanţă, şi nu de formă, este cu atât mai 
nece!tlll' ctt tn momentul c4nd se depw1e o lege de principii, de fond, ea sa alba ttneXltt şi 
regulamentul, care este norma de aplicaţie a principiilor legii. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt o serie de legi deja studiate de mine de pe vremea 
când eram şeful Marelui Stat Major. Mă lupt să refac aceste legi, şi n-am reuşit să pun la 
punct decât vreo trei. 

Legea nu conţine decât principiile. Regulamentul dezvoltă principiile legii şi el 
poate să fie modificat mai uşor. Executanţii au acest regulament la dispoziţie. Oricât de bine 
am explica noi legea, nu-i putem da toate nuanţele necesare care trebuie să le aibă la 
dispoziţie cel care este chemat să aplice legea. Deci, este bine ca orice lege să nu conţină 
decât anumite nonne. 
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Se spunea că în Anglia nu există Constituţie. Anglia nu are o Constituţie, dar are 
atâtea principii cari se modeleaz.ă tot timpul, şi acest.ea se fac de către birourile administrati
ve, în cap cu şeful de departament, încât s-a creat aceas;tă idee, că Anglia nu are Constituţie. 

Cwn vă închipuiţi că acest imperiu poate să fie lăsat la discreţia capetelor tuturor 
savanţilor de nuanţa aceluia despre care am vorbit adiineauri? Anglia are, în schimb, atâtea 
regulamente, cari se modeleaz.ă cu nevoile de viaţă pe care le impune timpul. 

Noi am fficut legi cari de multe ori sunt o ruşme. Nimeni nu le poate urmări. Face 
o impresie foarte rea, când la fiecare dată vedem că apare în ,,Monitorul Oficial" 
modificarea unei legi. N-ar mai trebui să apară asemenea modificări, dacă am avea 
elemente elastice. 

Prin urmare, una este o modificare a regulamentului şi alta este modificarea de 
principii. Dacă modificăm mereu principiile, dezorientăm lwnea. Elementele de execuţie 
cuprinse într-llll regulament sunt elemente care se adaptează la circumstanţe. Modificând 
legea, modificăm elementele esenţiale, facem ca un comandant de vapor care dă din mâini 
tot timpul. Dacă am pus mâna odată pe volan, să lăsăm vaporul să meargă, iar ceea ce 
priveşte personalul din interiorul vaporului, acela pune cărbuni, care se îngrijeşte de 
mărfuri, acela să-l întrebuinţăm după circumstanţe. 

Deci, să punem ordine pentru trecut, iar pe viitor să luaţi act de acest lucru. Eu sunt 
cel mai puţin apt sl vă dau lecţii, căci toţi sunteţi veniţi de la Universitate. 

I. Petrovlci: În ceea ce priveşte trecutul, din cauzA că regulamentele şi legile se 
fficeau dup! aceleaşi modalităţi şi cu aceleaşi fonne, dacă s-ar găsi o modalitate mai rapidă, 
de exemplu, în Consiliul de Miniştri să se schimbe regulamentele, atunci da, dar cu 
modalitatea de astăzi, şi regulamentul şi legea se fac tot de puterea executivă. 

Mareşal I. Antonescu: Este o chesthme de coordonare. Trebuie ca o măsuri 
legislativă sau de regulament să fie lăsată un timp oarecare ca să-şi producă efectul. 

I. Petrovici: Una din cauzele pentru care nu s-au fficut regulamente pentru toate 
legile este şi aceasta: din cauză că regulamentul şi legea se fficeau cu aceleaşi forme, s-a 
găsit sistemul ca să se introducă regulamentul chiar în lege. Legile actuale cuprind o bună 
parte care ar putea să treacă la regulament. 

Mareşal I. Antonescu: Eu am dispus ca legile să nu conţină decât principii. Am 
dat directive scrise. 

I. Petrovici: Din această cauzA nu s-au fficut regulamentele, pentru că legile 
cuprindeau şi dispoziţii de amănunt, care serveau şi de regulament. 

Mareşal I. Antonescu: Dar când spunea că legea va fi complectată de un 
regulament? 

I. Petrovici: Este o formulă. 
Mareşal I. Antonescu: De ce să ne mai acoperim? Este superficialitatea 

românească, care (sic!) apare aici ca şi în alte părţi. Noi ne luptăm să punem ordine în Stat. 
Am reuşit să facem ca Ţara Românească să fie creditoarea ţărilor mari, şi liniştea pe care o 
aveam înseamnă ordine. Că nu este ceea ce ne dicteaz.ă nouă conştiinţa, aceasta e altceva. 
Dezordinea vine de sus. Să punem ordine acolo. 

Am văzut legi fficute la 1880-1890, care vorbeau de regulament, şi care nu-l au 
nici până azi. Legile acestea nu puteau să dea posibilitate executanţilor ca să aplice 
dispoziţiile din ele. 
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M. Antonescu: Şi aceasta este, în parte, relativ, pentru că o lege este o regulă 
nonnativă, generală şi obligatorie. Un regulament nu poate suspenda aplicarea unei legi, 
pentru că atunci însemneaz.ă că legea n-a mai intrat în vigoare. Regulamentul nu putea, în 
sistemul legislativ anterior, decât să dezvolte principiile legii; şi s-a discutat, în sistemul 
vechi, dacă regulamentul poate să adauge la lege. Se poate întâmpla ca într-o lege să nu se 
precizez.e că ea trebuie dezvoltată printr-un regulament. Sunt, însă, şi legi care n-au putut fi 
complectate cu regulamente şi din această cauză n-au putut să meargă la aplicare. 

Mareşal I. Antonescu: Există o jurisprudenţă a Înaltei Cwţi de Casaţie, care a 
stabilit că regulamentul face parte din lege şi are putere de aplicare ca şi legea. Stăm pe 
această bază. Cunosc, însă, şi cazuri concrete, când legile n-au fost aplicate în condiţiuni 
favorabile, pentru că n-au fost însoţite de regulamente. 

Să trecem în domeniul administrativ. Au fost în acest domeniu legi administrative, 
care n-au putut să dea rezultate, pentru că n-au fost însoţite de regulamente. Există 
asemenea legi, dle ministru Strihan? 

P. Strlhan: Există, domnule Mareşal. Eu, însă, vream să atrag atenţia asupra altor 
laturi: Consiliul Legislativ este prea ortodox în ceea ce priveşte respectul principiilor 
consacrate de Constituţie, care se sprijină pe separaţia puterilor. 

În regimul constituţional, aşa cum spunea dl vicepreşedinte al Consiliului, legea 
era fficută de rege şi Parlament, iar regulamentul era flcut de puterea executivă. 

Acum ce se întâmplă? Noi, prin regulamente, putem să ne pennitem să fim ceva 
mai largi, în ceea ce priveşte dezvoltarea principiilor din legi, cu atât mai mult cu cât dv. 
cereţi, iar noi căutăm să respectăm principiul că legile să fie cât mai sintetice şi să conţină 
numai principii generale. 

Mareşal I. Antonescu: Nu cer numai eu; am văzut că şi în alte State e la fel. 
Numai la francezi şi la belgieni există legi aşa de voluminoase ca la noi. 

Eu am stat în Anglia patru ani de zile şi vă pot spune că în tot acest timp nu s-au 
votat în Parlamentul englez atâtea legi cât se votau într-o zi la noi. Atunci am întrebat: ,,Cu 
ce se guverneaz.ă Imperiul Britanic?" 

I. Petrovici: Cu legalitate şi cu spiritul practic. 
Mareşal I. Antonescu: M-am informat şi am aflat că sunt în vigoare norme 

reglementare, în cadrul unor principii stabilite de secole. 
Acum, a venit Anglia şi a impus Portugaliei să-i cedeze insulele Azore, pe baza 

unui tratat care a fost încheiat acum 700 ani. Este o bătaie de joc. Aşa va putea Anglia să 
spună mâine şi Turciei, sau va putea să facă presiuni asupra Spaniei, ca să nu mai dea nimic 
GermA11iei, 11au d-i punii la dispoziţie baze maritime, gAsind formule juridice care dateazll 
din secolul XIV sau XV. 

I. Petrovici: Englezii cred în ele. 
Mareşal I. Antonescu: Sigur că cred (sic!), atunci când vorbesc cu alţii. Sofisme 

câte vreţi. 
P. Strihan: Noi facem regulamente care dezvoltă legile, însă Consiliul Legislativ 

este aşa de ortodox ... 
Mareşal L Antonescu: Am înţeles: acwn Consiliul Legislativ e vinovat. 
P. Strihan: Mă refer la W1 caz concret, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Switeţi trecut şi dv. pe lista neagră. 
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P. Strihan: Cu trei legi. La una din ele, I.a )Legea regiei asigurărilor de Stat, am 
flcut regulamentul de acum şase luni, dar Consiliul !Legislativ susţine că noi adăugăm la 
lege. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă vezi că discu~iile şi controversele durează de atâta 
vreme, treci la dl ministru Marinescu, la dl Mihai Anttonescu şi chiar la mine, ca să găsim 
soluţia. Sunt multe probleme care s-au înfundat la Consiliul Legislativ şi îndată ce au venit 
aici, au fost soluţionate, pentru că noi nu suntem obiligaţi să ţinem socoteală de ceea ce 
spune Consiliul Legislativ. 

Au fost şi multe chestiuni în care Consiliul Legislativ a avut dreptate şi i-am dat-o, 
însă am constatat de multe ori că obiecţiunile Consiliut-ui Legislativ erau nefundate. 

Dacă nu vă puteţi înţelege, duceţi-vă la dl Marinescu şi dacă nici atunci n-ajungeţi 
la o soluţie, veniţi aici şi discutaţi problema împreună cu dl Mihai Antonescu şi cu mine, ca 
să ne punem de acord. Trebuie să găsim o soluţie. 

Noi trebuie să urmărim ca orişice lege, care este de principiu, să fie însoţită de un 
regulament, care să ne dea posibilitatea să fim elastici în aplicarea legii şi să putem 
modifica regulamentul. Deci, legile să fie scurte, principiale şi însoţite de regulamente, însă 
regulamentele să se facă. De aici înainte să nu mai facem legi care să fie adevărate volume; 
atunci când a ajuns cineva la pagina l O a ei, nu mai ştie ce este în pagina întâi; cu cât 
punem mai multe articole într-o lege, cu atât dăm peste cap sensul şi conţinutul ei. 

I. Petrovici: Atunci daţi amnestie pentru trecut, cu atât mai mult cu cât unele legi 
au şi căzut în desuetudine. 

P. Strihan: Cred că, din punct de vedere practic, este bine ca regulamentul să vină 
după lege, pentru că amănuntele de organizare survin în prima perioadă de aplicare a legii. 

Mareşal L Antonescu: La legile mari, cum este Legea administrativă, pe care am 
văzut-o zilele trecute, am stabilit ca să înceapă să se aplice la un an după promulgarea şi 
semnarea lor. Orice lege structurală în Stat nu e bine să fie aplicată imediat după 
promulgare. Într-un an de zile avem timp să vedem toate amănuntele, în aşa fel ca să-i 
cunoaştem defectele, înainte să trecem la aplicare. 

În orişice caz, vom face regulamente la legile care prevăd acest lucru. Pentru 
viitor, să nu mi se mai prezinte nici o lege fru'ă regulament, dacă prin lege se prevede că un 
regulament va dezvolta principiile legii. 

Asanare Băncii „Basarabia" 
Domnule ministru Neagu, problema aceasta a fost rezervată pentru dv. 
Al. Neagu: Domnule Mareşal, aceasta este o problemă în care trebuie să se ia o 

hotărâre în Consiliul de Miniştri. Banca Basarabiei, în timpul ocupaţiei ruseşti, a pierdut o 
parte din activul ei; şi s-a discutat cu Banca Naţională dacă este cazul ca Statul să ia asupra 
lui răspunderea wior pierderi suferite de pe unna unor acte de război. 

Banca Basarabiei a fost una din cele mai bune bănci. Dacă, însă, examinăm 
situaţia ei din pwict de vedere contabil, constatăm că şi-a pierdut şi capitalul şi debitorii. Şi 
atunci, se pune problema: sau o desfiinţăm, fiindcă aşa cum trăieşte, nu mai poate continua, 
sau venim şi facem o acţiune de asanare, acoperind o parte din pagubă, pe baza unui decret
lege special. 

Mareşal I. Antonescu: Banca Naţională a fhcut credit Băncii Basarabiei, iar acum 
aceasta din urmă a profitat de evenimentele politice, ca să arunce în spinarea Statului 
această pagubă. Este de văzut dacă toată această pierdere este datorită în întregime 
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circwnstanţelor politice sau unei încurcate şi proaste administraţii. Dacă este datorită nwnai 
evenimentelor politice, atunci Statul trebuie să-şi ia răspunderea; dacă, însă, paguba este 
provocată şi de alte cauze, atunci problema este de examinat. În acest din unnă caz, sunt în 
drept să întreb Banca Naţională pentru ce, atunci când a constatat că această bancă merge 
rău, a continuat totuşi să-i acorde credite, până ce a ajuns în situaţia de astăzi. 

Al. Neagu: Toată paguba este de 280 milioane. 
Mareşal I. Antonescu: E mai mare. 
C. Stoicescu: Această pierdere se împarte în două: 60 milioane lei reprezintă o 

parte din plasamentele pierdute, atunci când s-a ocupat Basarabia de ruşi şi alte 214 
milioane de atunci încoace. 

Mareşal I. Antonescu: lată ce văd eu aici: ,,În concluzie, Banca Naţională a 
României propune ca Statul să preia portofoliul vechi al Băncii Basarabiei în swnă de 
6S.472.000 lei şi să garanteze creditele de scont deschise numitei Bănci, în sumă totală de 
lei S33.500.000, din care Banca Basarabiei foloseşte azi swna de 280.29S.OOO lei." 

Al. Neagu: Pagubele nu sunt mai mari decât 280.000.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Eu înţeleg că Statul trebuie să ia asupra lui 600.000.000 

lei, fiindcă se propune să se preia portofoliul vechi de 6S.472.000 lei şi să se garanteze şi 
creditele de scont, în valoare de 533.500.000 lei. 

C. Stolcescu: Banca aceasta a fost silită şi de noi şi de autorităţile de Stat să facă 
credite (sic!), dupl ce am reintrat în Basarabia, în condiţiuni care dacă ar fi fost judecate din 
punct de vedere bancar, în mod sever, n-ar fi putut duce la acordări de credite. S-au dat 
aproape cu sila credite Wlor oameni, ca să-şi refacă gospodăriile. Banca Basarabiei a fost 
silită să-şi clilde.ascl imobile pentru sucursale, să cumpere case sau să închirieze şi să 
acorde credite imediat, ca să se poată relua viaţa economică din Basarabia. Banca 
aceasta n-avea capital şi disponibilităţi necesare pentru acordarea de credite atât de largi. 
într-adevăr, totalul capitalului şi a rezervelor ei nu trece de SO.OOO.OOO lei. Or, o bancă nu 
poate să acorde credite de zece ori mai mari decât capitalul şi rezervele la un loc. Noi am 
ajutat Banca Basarabiei să facă aceste operaţii, pentru că era în interesul Statului să se 
reia viaţa economică din această provincie. Altă bancă cunoscută (sic!) nu era acolo, iar 
celelalte banei nu erau destul de bine organiz.ate pentru astfel de operaţii. 

Acum ne găsim în situaţia că această bancă, din pWlct de vedere bilanţier, nu 
există, iar noi acordăm credite unei instituţii bancare inexistente. 

Al. Neagu: Normal, ar trebui declarată în stare de faliment. 
Marei,111 I. Antoaeacu: Dar din aceste credite nu se poate recupera nimic':i 

Împrumuturile au mers la oameni cari au făcut afaceri acolo. 
C. Stoicescu: Cele 65.000.000 lei reprezintă un portofoliu nerealii.abil. Din 

plasamentele de 280.000.000 lei, nu se va pierde decât 15-20%. 
Mareşal I. Antonescu: Prima măsură care trebuie să se ia este să se caute să se 

recupereze cât mai mult din aceste credite. 
Cred că, din punct de vedere politic, nu este potrivit să lăsăm ca această bancă să 

fie declarată în stare de faliment. Ar fi atunci un motiv de muzică pentru Moldova! Să apară 
în ziare declararea în faliment a unei bănci din Basarabia!! 

C. Stoicescu: Dar Banca Basarabiei este utilă, domnule Mareşal. 
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Mareşal L Antonescu: Deci, această pirolblemă nici nu se pune. Se pune 
chestiunea ca de acum înainte să nu mergem la derivă ieu această bancă. Şi atunci, care este 
soluţia? 

C. Stoicescu: Noi ne găsim în această neregula formală care face un precedent în 
favoarea altor solicitanţi, că am dat credite atât de mari unei bănci, care nu are nici o bază 
care să justifice aceste credite. 

Dacă am dat credite, a fost pentru o necesitate naţională. În atare situaţie, Statul 
trebuie să ia asupra lui asanarea acestei bănci. 

Mareşal I. Antonescu: Statul trebuie să facă tot posibilul ca să recupereze tot ce 
se poate recupera din creditele acordate. 

AL Neagu: În Basarabia şi Bucovina este o tendinţă de a nu se mai acorda credite. 
Fără îndoială, că dacă aceste credite s-ar acorda Băncii Basarabiei, se va da un impuls vieţii 
în această provincie. 

Mareşal L Antonescu: Viaţa primitivă a plugarului din Basarabia n-a putut fi 
ridicată cu cele câteva fabrici, căci această provincie nu are o viaţă industrială. 

Nu este acelaşi lucru cu Bucovina. Acolo toţi domnii aceia s-au îmbogăţit, şi astăzi 
nu vor să scoată nimic din capital şi cer totul de la Stat, ca Statul să suporte pagubele care 
vor surveni din cauza evacuării. 

Aceasta este tactica care (sic!) se întrebuinţează. Eu constat dintr-o situaţie, care 
nici aceasta nu corespunde realităţii, că starea industriei noastre este foarte înfloritoare. De 
exemplu, iau industria minieră-petrolieră şi văd în situaţia Băncii Naţionale cât este de 
înfloritoare această situaţie, deşi nici ea nu arată purul adevăr. 

C. Stoicescu: Cu o singură nuanţă, că ceea ce nu se arată nu este în favoarea 
acţionarului, ci în favoarea Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Banca Naţională nu mi-a arătat niciodată adevArul. Nu-i 
mai puţin adevărat că de la Banca Naţională nimeni nu arată o situaţie reală. Dacă am 
merge la Justiţie, ne-ar pune la categoria excrocherie. 

LuAm această industrie petrolieră şi constatăm că la un capital de 11 miliarde a 
avut un beneficiu de 1.200.000.000, cu o rezervă de 30.425.000.000. Această rezervă, la un 
capital de 11.000.000.000. 

C. Stoicescu: Nu sunt rezerve existente. Din 30 miliarde, or fi câteva rezerve 
reale. 

Mareşal L Antonescu: La industria metalurgică văd capital de 4.360.000.000. 
Este posibil ca această industrie metalurgică să aibă un capital numai de 4 miliarde? 

Iată o primă falsificare a adevărului. 
Ştiu că sunt şi investiţii de altă natură, şi poate şi peste graniţă. Mulţi au făcut 

transfenni în străinătate, cum sm1t d-nii Auşnit şi Malaxa. Dacă îi luAm lui Auşnit tot ce are 
în Ţara Românească, el ar putea trăi în străinătate ca un miliardar. Industria petrolieră a 
făcut nwnai transferuri în străinătate. 

Şi d-ta, dle Marinescu, dacă ai merge la Justiţie, ai avea multe de suferit. 
I. Marinescu: Eu n-am avut nici o contravenţie şi nici un proces-verbal. 
Mareşal L Antonescu: Mă iartă, dar eu ştiu tot ce s-a făcut în această ţară. De ce 

să nu spunem drept? Eu nu spun că dacă aş fi fost Marinescu n-aş fi făcut la fel. 
I. Marinescu: Vă stau la dispoziţie cu registrele. 
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Mareşal L Antonescu: Lasă, că în registrele d-tale nici eu, nici ministrul de 
Finanţe nu vedem nimic. 

I. Marinescu: Eu cât am fost acolo, vă dau garanţie că nu s-a Bcut nici o 
evaziune. 

Mareşal I. Antonescu: Am cunoscut o doamnă Diarbekirian. Această doamnă a 
venit în Ţara Românească cu bărbatul său, din Turcia Într-un interval de 1 O ani a Bcut 
avere de miliarde. 

Când a început mişcarea legionară la noi, această familie a plecat tocmai în 
Argentina. Acolo a montat o industrie atât de mare, încât valoreazA multe miliarde. 
Întreprinderile industriale ale familiei Diarbekirian, care au rămas în ţară, au fost cumpArate 
de un alt annean, numit Kassasian. 

Această doamnă Diarbekirian avea în Bucureşti, în Piaţa ,,Hitler", un adevArat 
palat cu mai multe etaje, cu sufragerii, la etajul I saloane, la etajul II săli de recepţie, apoi 
donnitoarele bărbatului şi ale altora. 

Cum se explică că (sic!) au putut să facă această avere, decât jucând cu registrele? 
I. Marinescu: Aceştia n-au registre. 
Mareşal L Antonescu: Aşa a făcut şi petrolul. 
I. Marinescu: Acţionarii din petrol n-au căpătat. de când se cunoaşte această 

industrie, 5% pe an. Dl. Costin Stoicescu ştie că această industrie de abia se mai ţine pe 
picioare. 

Mareşal I. Antonescu: Problema aceasta a creditelor trebuie să fie examinată 
foarte serios. Toţi se reped la Ministerul de Finanţe şi la Banca Naţională. Şi Banca 
Naţională a făcut unele greşeli în această privinţă. 

Noi am spus să dezvoltaţi creditele în Basarabia, dar n-am spus să daţi credite la 
toţi pungaşii. 

C. Stoicescu: Ce riscuri vor fi, le vom lua. 
Mareşal I. Antonescu: Jumătate luaţi dvs. şi jumătate le ia Statul. 
AL Neagu: Am luat act. 
Mareşal I. Antonescu: Vă rog să examinaţi cu toată seriozitatea această problemă 

a creditelor. Oamenii cari s-au bucurat de credite de la Stat să facă bunătate să le restituie. 
Acum revin la acei domni din Bucovina, cari fac toate manevrele să-şi valorifice 

câştigurile, Beând alte intervenţii şi transferuri de capitaluri în străinătate. Acum au 
îndrămeala să ceară Statului să suporte el transportul acestor industrii. Noi nu trebuie să ne 
pretăm la jocul acestora. 

Ce este cu chestiunea polonezilor colonizaţi în Basarabia? 
M. Antonescu: Este pusă din greşeală la ordinea de zi. Va trebui pusă la ordinea 

de zi într-un Consiliu cu guvernatorii. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ne scăpăm de aceşti polonezi, însă în mod 

civilizat. Am văzut că sunt 560 familii cari trebuie lăsate să-şi încarce întregul avut şi să fie 
duse până la frontiera noastră în condiţiuni omeneşti. Nu trebuie lăsat ca aceşti oameni să 
fie speculaţi pe drum. Deci chestiunea trebuie organizată aşa fel ca ei să nu plece cu o 
impresie proastă asupra noastră. 

Politiceşte trebuie să căutăm să gonim toate elementele streine din mijlocul 
Neamului Românesc, de la evrei şi până la polonezi. Toţi cei cari vor să plece, să fie 
chiar ajutaţi cu bani, ca să putem ajunge la unificarea blocului etnic românesc. 
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Acum văd că la Bălţi au început să se petteaică oarecari nereguli. 
Ministerul Afacerilor Interne şi Siguranţa Generală să ia nota. Au venit acolo 

germani şi s-au instalat. Noi nu avem interes să ste aşeze în Basarabia elemente cari 
produc dezordini. 

C. Vasiliu: Sunt în trecere. 
Mareşal I. Antonescu: La un moment dait ne vom pomeni că ei trec şi cu 

elemente străine, lăsate chiar de ruşi în spatele frontului. Nu vreau să păţesc ca în 
Transnistria. Dacă tolerăm acest lucru, vom avea aceeaşi situaţie şi în Basarabia. 

Deci, pază mare la Nistru. Coloanele acestea germane n-au voie să aducă pe 
nimeni, iar coloanele de refugiaţi ruşi care vor să treacă prin Basarabia de Nord nu vor 
mai fi tolerate pe teritoriul Basarabiei. Ele vor trebui să se scurgă spre Galiţia, prin 
Nordul Transnistriei. 

Germanii pot să treacă, dar elemente străine, nu. Trebuie un control pe tot 
traseul acestor coloane, pentru ca ele să nu se apuce să devasteze sau să dea naştere la 
spectacole care demoralizează populaţia. 

în concluzie, g-ral Vasiliu, nu le dai voie să intre în Basarabia cu elemente 
străine. Pentru toate celelalte elemente, căutaţi să ţineţi ordinea. 

A apărut astăzi în jurnale discursul dlui Funk la întrunirea băncilor germane. 
D-sa face aluzie şi la creditele pe care Germania trebuie să le capete de la ţările satelite. 

Vreau ca chestiunea (sic!) să fie studiată, şi din punct de vedere tehnic, şi din 
punct de vedere politic, pentru că dl Funk face aluzii interesante în legătură cu creditele 
germane. 

Vă rog să analizaţi problema, ca să ştim ce să răspundem şi să ştim cum s-o 
tratăm. 

Dl. Funk face aluzie la obligaţiile pe care Ie-ar avea ţările aliate Germaniei, ca 
să acorde credite, pentru că Germania ar lupta pentru ele. Apoi face teoria mărcii. Noi 
ştim care este astăzi valoarea mărcii germane. În al treilea rând, pune chestiunea 
emisiunii monetare, care pentru Germania n-a crescut decât într-o proporţie foarte 
mică. 

C. Stoicescu: Pentru că germanii au silit celelalte ţări să facă emisiuni pentru ei. 
Pentru încheierea acordului cu Germania, şi noi am fost de acord să dăm 

Ministerului de Finanţe sumele necesare pentru armament. Aceste sume se vor întrebuinţa 
la cumpărările de cereale în ţară, leii vor servi la aceste cumpărări de cereale care urmează 
să fie exportate. 

Noi ne-am înţeles cu dl. ministru de Finanţe asupra unei sume, care este foarte 
mare, dar care nu este suficientă pentru acoperirea întregului program al acordului cu 
Germania. O parte se va acoperi din resursele Ministerului de Finanţe. Lipsea, însă, o sumă 
de 5 miliarde, care s-a propus să fie acoperită prin predarea către Germania a unei cantităţi 
de cereale. 

Am cerut, însă, în această privinţă, ca să avem şi acordul dlui vicepreşedinte al 
Consiliului, ca cerealele de la I.N.COOP, până la limita unei valori de 5 miliarde, să fie 
exportate în cadrul acordului acesta, fără, însă, a ne obliga pe noi să mai acordăm alte 5 
miliarde pentru refacerea acestui stoc. 

Dl. vicepreşedinte ne-a dat acordul. 
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Mareşal L Antonescu: Am epuiz.at stocul de rezervă şi eu nu pot tolera aceasta. 
M. Antonescu: Problema se pune astfel: în ziua când am discutat cu Banca 

Naţională tehnica financiară a acordurilor cu Gennania, în ziua când Banca Naţională a 
depus o notă care a fost transfonnată într-o scrisoare expunând principiile acordului din 
punctul de vedere al Băncii Naţionale, în momentul când am terminat aceste discuţiuni şi 
ne-am pus cu toţii de acord, dl. ministru al Finanţelor a ridicat o problemă de finanţare care 
se punea imediat şi Banca Naţională a ridicat, la rându-i, această chestiune, dacă noi 
înţelegem să continuăm politica de stocaj. 

La aceasta am răspuns atunci când Banca Naţională cerea ca să nu mergem mai 
departe cu mărirea stocurilor actuale ale I.N.COOP-ului, ceea ce ar însemna o nouă sarcină 
pentru Banca Naţională. Am spus atunci că, în principiu, trebuie să ţinem seama de 
condiţiile normale ale exportului, de aplicarea acestui program, pentru că ne găsim deja 
aproape de sfârşitul lunei februarie şi este de presupus că ceea ce este prevăzut în acord ca 
posibilitate de export pentru Gennania, sumele sunt atât de importante, că nu le vom putea 
J'eciliza instantaneu. 

Dacă izbutind să facem exporturile în Gennania, exporturile prevăzute de 
program, dacă se va pune atunci problema finanţării recoltei care trebuie să-şi găsească un 
debuşeu, dacă am fi constrânşi de motive de ordin social şi de ordin economic intern să 
facem această operaţie, într-o asemenea ipoteză, de acord cu Banca Naţională, voi examina 
problema pentru o asemenea împrejurare. 

Astfel, cred că programul de export în conformitate cu acordul presupune 
cumpărări atât de importante, că executarea integrală a acestui acord, pentru multă vreme, 
nu deschide nici o perspectivă a fonnlrii de noi stocuri şi deci de noi finanţări. 

De aceea, dl Costin Stoicescu voia să discutăm această problemă. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să aşteptăm convenţia, şi pe urmă să punem la 

punct execuţia. Eu am să vă spun numai o chestiune de principiu. Trebuie luat cazul cel mai 
rău; trebuie de vAzut întâi situaţia în care ne găsim. Fondul intangibil pentru Annată trebuie 
realizat cu orice preţ şi stocajul în acest scop trebuie fficut. 

în al doilea rând, trebuie să ne asigurăm de tot ceea ce ne trebuie pentru Annată 
până la recolta viitoare. în al treilea rând, în cazul unei situaţii grele pe care o vom avea fie 
din cauza unei recolte deficitare, fie din cauza războiului trebuie să vedem ce avem de fficut 
şi, deci, trebuie să examinAm problema. 

Am hotărât să facem stocuri intangibile pentru Armată până la recolta viitoare şi 
am hotărât o rez.ervă naţională. 

Ce am realizat pAnă acum? O parte din stocurile intangibile ale Annatei, pe care 
am reuşit să le grupăm către Vestul ţării. Aceste stocuri intangibile îmi dau pentru moment 
liniştea în ceea ce priveşte rez.ervele din care voi alimenta Armata. 

Ceea ce s-a realizat din stocurile pentru alimentaţia zilnică, încă nu sunt edificat. 
Rămân stocurile de rez.ervă care sunt la I.N.COOP. Aceste stocuri sunt situate, o parte în 
ţară şi altă parte în Basarabia, colectate şi plătite. Sunt strânse în magaziile gărilor şi în 
unele porturi de pe Dunăre. 

Să presupunem că operaţiile militare se precipită. Nu depinde nici de mine, nu 
depinde nici de d-ta. 
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Prevă7And cazul cel mai rău, prevăz.ând că cedam cum am cedat şi în Transnistria 
din cauza dlui Alexianu care credea pe germani, şi s-au mai întâmplat şi alte cauze asupra 
~ra nu mai revin, cu fricţiuni cu autorităţile din ţară, cari toate au întârziat execuţia 
ordinelor mele, dar dacă se precipită şi în Basarabia, dacă cedăm şi daci lăsăm şi aceste 
depozite acolo, trebuie, totuşi, să avem alte stocuri importante de rezervă ale Neamului 
Românesc, o rez.ervă care să dea putinţa să ne ţinem cramponaţi de stâncă până la sfârşit. 

Numai acela va fi salvat din furtună care va şti să se ţină cramponat de stâncă. 
Ei bine, ne trebuie aceste stocuri intangibile de rezervă naţională. Dacă prin 

tehnica aceasta a executării acordului cu Germania, noi ne golim aceste stocuri şi ne 
surprind evenimentele militare, care va fi situaţia Neamului Românesc, întreb eu? - Bună, 
sau rea? 

Ca o concluzie: nu este bine să golim stocurile de rezervă, dacă nu avem 
putinţa ca în aceeaşi măsura să le completăm. 

Acesta este punctul meu de vedere. Tehnic, financiar, nu mă priveşte. 
AI. Neap: SA-mi daţi voie să vă arăt că eu am cerut Băncii Naţionale un 

sacrificiu considerabil, cel mai mare efort al Băncii Naţionale de la începutul 
rAzboiului. 

Eu mA gAsesc într-o situaţiune foarte grea. 
Ma"'al L Antonescu: în cea mai grea situaţie mA găsesc eu. 
Al. Neap: Trebuie să gAsesc până la sfărşitul Junei martie o sumA de 8 

miliarde lei, şi aceasta cu toate eforturile Băncii Naţionale şi ale dlui g-ral Dobre. 
Am pierdut din încasări, în ultimele 4 luni, cca 15 miliarde lei. 
Întreaga acţiune de evacuare din Nordul ţArii cltre Sud, care blocheazA CAile 

Ferate, şi mai ales consumul foarte redus sunt cauzele acestei sclderi de încaslri. 
Astlzi Calea Ferat! transport! mult mai mult ca înainte, însl, din cauza stArii 
excepţionale, veniturile ei au scAzut cu un miliard pe lunA. 

Cu alte cuvinte, trebuie sA se glseascA şi pentru Calea Ferat! sumele necesare. 
Am cerut, pentru executarea acordului cu Germania, un ajutor de la Banca 

Naţional!. Banca Naţionali ne-a dat maximum de ce a putut. Am socotit cA nu trebuie 
sA lAsAm Banca Naţionali ca sA faci noi emisiuni şi, de aceea, am socotit ca sA 
executlm obligaţiile faţA de Germania, în naturi, nu cu lei. 

Rezerva de la I.N.COOP am spus cA este rezultatul unei acţiuni de valorificare 
a cerealelor, acţiune dusA de dl. g-ral Arbore, de la I.N.COOP, plus ceea ce ne venea 
din Transnistria. 

Pe de altă parte, domnule Mareşal, consumaţia acestui stoc s-ar face în cursul 
lunilor februarie, martie şi aprilie; şi n-ar fi vorba nici de întregul stoc al I.N.COOP
ului, care are mArfuri de 7 miliarde lei: noi luăm produse în valoare numai de 5 
miliarde lei, şi acestea succesiv. 

În ipoteza, pe care o puneţi dv. - ipoteză proastă - daci frontul se mut! 
încoace, noi nu mai continuăm să luăm produse de la I.N.COOP şi efortul, pe care-l 
face Banca Naţională pentru livrări către Germania, l-ar face în acest caz pentru 
menţinerea stocurilor noastre. 

Cât! vreme, însă, nu suntem ameninţaţi de această situaţie, într-o ţari cu o 
recoltă aşa de mare, cum a fost cea de anul trecut, nu văd să fie nevoie de un efort de 
emisiune, ca să blocăm toate celelalte nevoi ale Statului, care pot să ducă la întârzieri în 
plata funcţionarilor sau la livrările de material de război, pentru a asigura o cantitate 
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livrată în plus, când este sigur că putem recurge la alte mijloace mai puţin plăcute 
posesorilor de cereale decât plata peşin, dar totuşi putem obţine o rezervă de 5-6000 
vagoane, cu ajutorul unor bonuri de rechiziţie, până în mai sau iunie, când cred că se va 
putea ameliora situaţia. 

N-aş crede că totdeauna este bine să se dea bani; nu cred că această măsură, 
foarte bună, cadrează cu dificultatea în alte sectoare şi cu riscul de a ne vedea la un 
moment dat cu tot mecanismul financiar blocat. 

Cred că, o dată cu reluarea exportului cu Germania, vor creşte şi încasările, 
notaţi că 60% din încasări sunt de la taxele vamale. Probabil că ne vom recupera astfel 
mijloacele cu care să ne refacem trezoreria. Eu nu pot, însă, sconta viitorul. Vă 
semnalez această situaţie care este foarte grea. Efortul cerut Băncii Naţionale este aşa 
de mare, încât nu există soluţia într-un spor de emisiune, ci există într-o operaţiune 
bună sau utilă, pe care, însă, n-o putem face astăzi. 

Mareşal I. Antonescu: Rezervă naţională nu este numai ceea ce se găseşte la 
l.N.COOP sau la Ministerul Economiei Naţionale, ci şi ceea ce se află la proprietarii 
agricoli din Vestul ţării; din Oltenia, din Muntenia şi din Banat. Şi pe aceasta o considerăm 
rezervă naţională, numai să ştim că există acolo şi că nu dispare la un moment dat printr-un 
sistem oarecare; să ştim că putem conta pe ea. 

Subscriu la ceea ce spune dl Neagu, dar cu condiţiunea ca să aveţi permanent în 
mintea dv. să nu cumva să mergem la o catastrofă, în cazul când frontul se precipită şi vine 
peste noi. Să nu ne surprindă o astfel de situaţie într-o imposibilitate de a face faţă nevoilor 
de alimentare pentru o perioadă destul de lungă, în Armată şi pentru populaţia civilă. 
Aceasta vă cer eu. 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, cred că în afară de tehnică - pentru că am 
discutat cu această ocaziune şi cu domnul ministru al Finanţelor şi cu organele Băncii 
Naţionale, care era reprezentată prin dl viceguvernator Lapedatu, şi prin domnii 
administratori delegaţi Costin Stoicescu, Romniceanu, Victor Bădulescu şi Râmniceanu -, 
am discutat şi problema aceasta a unui program general; ţinând seama de noile condiţiuni 
economice, care s-au produs în ţară, prin efectul situaţiei frontului şi de diferite alte 
schimbări în ordinea circulaţiei şi aşezării capitalurilor şi având în vedere şi acordul acesta, 
care va provoca de acum înainte o altă serie de schimbări şi de măsuri care trebuie luate, eu 
m-am angajat atunci, chiar faţă de Banca Naţională, ca să facem un Consiliu prezidat de 
dv., în care să se prezinte punctul de vedere al tuturor departamentelor. 

Vom discuta cu această ocazie liniile mari ale acordului, vom stabili executarea lui 
de comun acord cu toate organele şi, în acelaşi timp, vom examina consecinţele acordului şi 
împrejurările economice şi financiare, de care vorbea domnul Neagu, pentru ca şi măsura 
aceasta privitoare la stocarea şi finanţarea recoltei sau alte măsuri financiare, care urmează 
să fie luate, să fie încadrate într-un principiu de ordin general, pe care îl veţi stabili atunci. 

Mareşal I. Antonescu: Mai am de adăugat încă un lucru, care constituie ultimul 
aspect al problemei: aceste dificultăţi pe care le exagerăm noi şi care capătă aspectul unei 
catastrofe, pe care o produce frontul, din pricină că trebuie să oprim în loc viaţa economică 
din partea de Nord şi de Est a ţării - în special în partea de Nord, pentru că în ce priveşte 
Basarabia pericolul nu există -, vor putea fi întâmpinate în condiţiuni optime pentru 
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Neamul Românesc, dacă aceste instalaţii industriale pe care le lu!m şi le deplasăm din 
Nordul şi din Estul ţării vor fi montate şi puse în funcţiune în Vest într-un timp foarte scurt. 

Dacă vom fi capabili să facem aceasta, toate dificultăţile prin care trecem astăzi, 
din pricina încetării acestei activităţi industriale, vor fi învinse în foarte scurt timp. 

Deci, este o problemă pentru Ministerul Economiei Naţionale şi pentru 
Subsecretariatul de Stat al Industriei, ca toate industriile evacuate din Transnistria sau din 
Bucovina să fie instalate şi puse în funcţiune Ia Calafat, la Corabia, la Islaz, la Turnu 
MAgurele, la Roşiorii de Vede, la Alexandria sau Ia Caracal. S\Dlt regiuni bogate ale ţării, 
care au lâncezit din pricină că acolo nu s-a dezvoltat o viaţă industrială. 

Putem cultiva sfeclă în Romanaţi mai bine decât în Bucovina, pentru că este mai 
b\Dl pâmântul de cultură din şesul Dunării decât cel din Nordul ţării. Deci, fabricile de zahăr 
de la Zarojani şi de la Bălţi le vom aduce şi le vom instala acolo 1D1de vor putea să 
fimcţioneze în cele mai bune condiţiuni. 

Acelaşi lucru cu fabricile de ulei şi cu fabricile de textile. 
Deci, o problemă care trebuie examinată imediat este ca tot ce se aduce din 

Transnistria şi din Bucovina să nu fie depozitat în magazii ca fier vechi, de 1D1de să fure 
orişicine ce vrea. 

întreprinderile acestea trebuiesc puse în funcţiune, cu atât mai mult cu cât se 
va pune problema să găsim de lucru muncitorilor agricoli, cari vor fi împărţiţi pe 
suprafaţa ţării, în raport cu nevoile de braţe, ca să nu mai fie nevoie să mai înfiinţăm 
iarăşi unităţi speciale pentru executarea muncilor agricole. 

Or, ca să putem da de lucru acestei populaţii, care se evacuează, trebuie ca mai 
întâi să punem în funcţiune instalaţiile industriale evacuate. Vom cheltui ceva, dar vom 
relua ritmul vieţii economice. 

Cu această ocazie, vom profita de împrejurări şi vom înfiinţa întreprinderi 
industriale în regiunile româneşti, fiindcă până acum centrele noastre industriale au fost 
aşezate în regiuni locuite de străini: sau în Ardeal, în mijlocul ungurilor sau saşilor, sau 
în Bucovina, în mijlocul evreilor, iar în regiunile româneşti le-am lăsat în părăsire. 

Am mers la derivă şi am făcut aşa cum dictau interesele străinilor, nu aşa cwn 
impuneau interesele noastre naţionale. 

Deci, aceasta este chestiunea pe care trebuie s-o rezolvaţi. 
Şedinţa se ridică la ora 14.15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi S. Michail 

D.A.N.l.C . .fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.f 79-153 
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6. 1944 februarie 23. Se discută despre: acordul economic româno
german pentru anul 1944, în urma informării pe care o face Mihai Antonescu 
asupra tratativelor care s-au purtat cu partea germană. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de miercuri, 23 februarie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 11, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de 
Miniştri; prof. dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; 
g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gb. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei 
şi ministru ad-interim al Economiei Naţionale; I. Marian, ministrul Agriculturii şi 
Domeniilor; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; 
g-ral Gb. Jienescu, subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulclnescu, subsecretar de 
Stat la Ministerul Finanţelor; lng. Stavrl Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, 
Comerţului şi Minelor; g-ral Nicolae Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral I. 
Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării Armatei şi Populaţiei Civile; g-ral Ilie 
Şteftea, şeful Marelui Stat Major; g-ral Gb. Potopeanu; V. Petala, ministru 
plenipotenţiar, directorul Afacerilor Economice; I. Al. Rldulescu, secretar general al 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri; N. Rlzmlrlţl, preşedintele Comisiei 
Guvernamentale Române; g-ral T. Orezeanu, directorul general al CAilor Ferate; Gh. 
Mlnescu, directorul general al I.N.COOP-ului; Costin Stolcescu, administrator delegat 
la Banca Naţionali; Victor Bldulescu, administrator delegat la Banca Naţional!; col. 
Radu Davldescu, şeful Cabinetului Militar al Conducltorului Statului; Traian 
Burade■cu, directorul Mişclrii de la Căile Ferate. 

Mare,al I. Antonescu: Domnilor, la ordinea de zi chestiunea principali este 
discuţiunea acordului economic român-german. 

Cred că aţi primit la timp instrucţiuni şi aţi luat cunoştinţă de el, l-aţi studiat şi aţi 
venit astAzi cu ceea ce aveţi de obiectat, de propus pentru ca execuţiunea acordului să se 
facA în cele mai bune condiţiuni posibile. 

Domnul Mihai Antonescu vA va face un scurt istoric asupra fazelor prin care 
au trecut tratativele şi discuţiunile care au dus la încheierea acestui acord. 

M Antonescu: Domnule Mareşal, domnilor miniştri, negocierile economice 
din anul acesta cu reprezentanţii Guvernului gennan au fost, desigur, cele mai grele. 
Am participat din 1940 şi până acum la toate negocierile cu gennanii. Vă marturisesc 
cil niciodatA n-am întâmpinat greutăţi şi pot spune imposibilităţi de a ajunge la unele 
soluţiuni ca în anul acesta, pentru că bazele însăşi ale discuţiunilor erau cu totul 
deosebite. 

În timp ce în alţi ani plecam de la un principiu pe care domnul Mareşal a ţinut 
totdeauna să-l pună ca un sistem practic la baza oricăror negocieri, fără multă filozofie 
economică, schimbul: Îţi dau, ca să-mi dai; nu pot să înstrăinez produsele şi bogăţiile 
româneşti fără echivalent, în timp ce în alţi ani Gennania oferea totdeauna un 
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echivalent, ori de câte ori erau conturi deschise, ,emisiuni ale Băncii Naţionale care 
cereau acoperire şi puteam discuta pe aceste baze, în anul acesta, bazele de discuţiune, 
aşa cwn ne-au fost anunţate la început, erau dintre cele mai grave. Germanii nu mai 
puteau da nici aur, nici devize, arătând fonnal că nici o cerere a Guvernului român în 
această direcţiune nu poate fi satisfăcută, amintind că în 11 ianuarie 1943, când la 
Marele Cartier s-a acordat ultima acoperire de aur şi devize, aceasta a fost în mod cu 
totul excepţional, şi aceea a trebuit să fie dată de Filhrer-ul însuşi, pentru că nimeni din 
Guvernul Reichului nu-şi mai putea lua o asemenea îndatorire. 

De asemeni, al doilea principiu tot atât de grav era că germanii nu mai pot 
acorda nici chiar pentru armament, nici continuarea executărilor, fie a acordurilor, fie 
mai ales a Protocolului din 11 ianuarie 1943, conform căruia Germania nu nwnai că se 
angaja să ne dea armament pe credit, dar consimţea să-l fumizeze 50% pe credit, 
plătibil în 7 ani, iar 50% la sîarşitul ostilităţilor. 

In sîarşit, germanii propuneau un program de schimburi, care el însuşi 
constituia una din cele mai grave baze de discutii atât în ceea ce priveşte schimburile 
economice şi posibilităţile noastre de a realiza economic raporturi cu Germania, cât şi 
sistemul financiar pentru finanţarea acestor schimburi, adică ne ducea de-a dreptul la o 
inflaţie dintre cele mai grave. 

Germania propunea un program de schimburi care cerea ca noi, pe lângă 
exportul de petrol de circa 32 miliarde, să exportăm: 60.000 vagoane grâu, 25.000 
vagoane porumb şi orz, 5000 vagoane oleaginoase, 1000 vagoane soia, 100.000 vite, 
porci şi altele, alături de toate celelalte elemente de export, care în mod obicinuit 
constituiau contingentul anual. 

Alături de acestea trebuia să continuăm a finanţa toate nevoile germane în 
România. Prin urmare, trebuia să finanţăm nu numai exportul de petrol, de cereale şi de 
animale, dar să finanţăm toate nevoile militare în România, posturile pentru Armata 
germană, arieratele şi altele, trecând dintr-o dată la 16 miliarde, în afară de propunerea 
de plăţi pentru pensiile care urmează să fie plătite membrilor Grupului Etnic German 
înrolaţi în Armata germană, cari după prima propunere trebuiau să treacă de 4 miliarde. 

De asemenea, aveam situaţiunea gravă a arieratelor care treceau de 3,6 
miliarde. 

În sîarşit, aveam în acelaşi program neprevăzută măcar, deci rămânând în 
sarcina noastră, problema finanţării şi executării programului de apărare antiaeriană, 
din care aveam 2, l miliarde deschise în conformitate cu primul aranjament dintre Co
mandamentul român şi Comandamentul german. Apoi, în conformitate cu Protocolul 
din 17 iulie 1943 aveam o altă cotă de 4,9 miliarde, conform celor stabilite între Co
mandamentul aviaţiei române şi Comandamentul aviaţiei germane, la acestea 
adăugându-se alte 3 miliarde cereri noi. 

În sîarşit, rămâneau deschise conturile din Transnistria pentru care se refuza 
orice fel de acoperire, orice fel de plată. 

Este de la sine înţeles că cu (sic!) asemenea baze de discuţie era cu neputinţă 
să se ajungă la vreun acord. Greutăţile au fost atât de mari încât dl ministru Clodius a 
propus să renunţăm de a mai încheia un acord în acest an şi să mergem pe sistemul 
lunar, să ajungem la un troc simplu, pe schimb de mărfuri restrâns, limitat la un 
program lunar. 
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Această soluţie, însă, pe lângă faptul că nu putea constitui o garanţie pentru 
noi, dar mai grav decât atât ea putea constitui pentru noi imposibilitatea de a lichida 
toate conturile care însumau circa 18 miliarde - fie provenite din programul aviaţiei, fie 
din avansurile pentru trupele germane din România, conform Protocolului din 17 iulie 
1943 - şi întrucât ne găseam la sfirşitul anului 1943 şi programul şi plăţile nu 
merseseră decât până la 1 octombrie 1943, şi la acestea adăugându-se programul apără
rii antiaeriene şi arieratele, toate acestea rămâneau deschise şi ar fi fost o imposibilitate 
totală ca să ajungem să lichidăm după un program bine stabilit toate aceste conturi. 

Apoi ne găseam în situaţia gravă de a nu putea şti ce facem cu cerealele 
noastre, cu exportul nostru de cereale, ce program să urmăm şi nici să organizăm 
tranzitul sau alte posibilităţi de a ne soluţiona problemele economice interne, fie prin 
vânzarea de cereale, fie prin asigurarea tranzitului din partea Germaniei, înlesnind 
operaţiunile Băncii Naţionale, care, pe de o parte, ar fi continuat să finanţeze recota la 
interior, iar, pe de altă parte, ar fi trebuit să continue finanţarea germanilor în România, 
însă flră posibilitatea de acoperire şi echilibrare prin schimburi internaţionale, prin 
comerţul exterior şi prin intrarea de devize libere din alte părţi. 

La un moment dat dl ministru Clodius mi-a declarat că nici nu mai poate 
negocia. S-au repetat momente grele, pentru că, datorită acestei distanţe prea mari, 
rămâneau în prima fază de discuţie peste 50 miliarde pentru care nu se oferea absolut 
nici un fel de acoperire, spunându-se categoric că poporul român se găseşte el însuşi 
într-o criză de ordin militar şi geografic în faţa Rusiei, că Germania, pentru a ajuta 
poporul român să se apere şi apărând poporul român prin trupele sale, înţelege să 
aştepte din partea poporului român o contribuţie şi jertfe cu care să sprijine marele efort 
german, de care profită România în Răsărit. 

Acestea au fost bazele de discuţie iniţiale. 
V-aş ruga să credeţi că am făcut toate eforturile şi după cum anul trecut, când 

am fost la Marele Cartier, însoţindu-l pe domnul Mareşal Antonescu, am ajuns să scot 
tot ceea ce puteam să obţinem şi fusesem pus în situaţia grea ca să spun Filhrerului că 
dacă executăm programul înseamnă să lucrăm contra intereselor ţării mele şi nu s-a 
născut omul care să-mi impună să fac aceasta, tot astfel şi acum am făcut tot ce 
omeneşte se putea face pentru a obţine ceea ce am obţinut. 

Domnul Mareşal Antonescu, de la prima întâlnire pe care a avut-o cu dl 
Clodius, a fost atât de categoric încât dl Clodius a plecat la Marele Cartier, căci avea 
sentimentul că niciodată nu se va ajunge la un rezultat. 

Am amintit dlui Clodius împrejurările grele din ianuarie 1943 şi swu gtlUl sa 
repet ceea ce am spus atunci ca să se înţeleagă că nu putem lua angajamente care să 
însemne o acţiune împotriva intereselor ţării noastre. 

Domnul Mareşal Antonescu, ca răspuns la argumentele dlui Clodius, în scris, i-a 
spus c.ă nu se simte obligat să contribuie la apărarea Europei, căci România a pierdut 
graniţele prin Europa şi Europa are să ne dea, nu să ne ia. 

În asemenea condiţiuni, dl ministru Clodius, mergând la Marele Cartier, a avut 
de prezentat o situaţiune şi nu din cele mai uşoare. 

Fără să micşorez cu nimic poziţiunea de prestigiu pe care o are domnul 
Mareşal - şi niciodată n-am să fac aceasta şi nici nu se poate o asemenea micşorare să 
fie împlinită atunci când este vorba de apărarea intereselor ţării - aş voi să ştiţi că 
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domnul Mareşal a avut să primească de data aceasita unele manifestări care erau un 
ecou al poziţiei pe care am stat până atunci la Marele· Cartier. 

Banca Naţională, înţelegând că este vorba dle o contribuţie pe care trebuie s-o 
dăm în împrejurările politice şi militare de astăzi, mii-a cerut să fac o declaraţie care să 
explice poziţiunea militară şi politică a Guvernului, care să acopere măsurile Băncii 
Naţionale, care exced regulele clasice în această materie, fac acum public această 
declaraţie, pentru ca toţi colegii mei din guvern să ştie că negocierile acestea au fost din 
cele mai grele şi atmosfera lor din cele mai apăsătoare, mai ales în această fază când nu 
vedeam ~ici o posibilitate de găsire a unei soluţiuni. 

Inainte de plecarea dlui Clodius la Marele Cartier i-am amintit ceea ce i-am 
spus înainte de încheierea Protocolului din iulie 1943, i-am spus că niciodată Neamul 
Românesc nu va putea consimţi la o răsturnare a echilibrului financiar şi ordinei 
economice - şi sunt sigur că nici domnul Mareşal nu va consimţi s-o facă şi nu pot s-o 
fac nici eu - decât dacă Germania înţelege situaţiunea României şi dacă nu poate s-o 
înlesnească pe planul economic pentru a organiza cu România schimburi pe principiul 
slnltos al egalităţii de prestaţiuni, în orice caz Germania să înţeleagă că România are 
nevoie de un minimum de armament, care trebuie să-i fie asigurat; că poporul român ar 
consimţi jertfele, Banca Naţională şi contribuabilul român le-ar da, ştiind că aceasta se 
face pentru apărarea naţională şi pentru securitatea românească, dar în nici un caz n-ar 
face aceste jertfe dacă noi am continua să rămânem în situaţia de a cere mereu drepturi 
de înarmare, firi ca Germania să le înţeleagă. 

De asemenea, am amintit dlui Clodius că un alt principiu discutat în iulie 1943 
a fost că în nici un caz România nu înţelege ca Germania să-i refuze egalitatea de 
prestaţiuni cu mArfuri, care să facă echilibrul în balanţa comercială de mArfuri ca: 
cereale, petrol, vite etc. România nu înţelege ca Germania să-i refuze dreptul legitim de 
a exporta pe alte pieţe produsele sale pentru ca astfel să-şi complinească, fie prin 
schimb, fie cu devizele obţinute, să-şi complinească nevoile unui minim de echilibru 
sau pentru acoperirea emisiunilor necesare finanţării exportului sau pentru echilibrarea 
minimală a balanţei comerciale. 

I-am amintit aceste lucruri dlui ministru Clodius, adăugându-i protestul ci 
Guvernul german consimţise să dea Guvernului ungar 5000 vagoane grâu şi alte 
produse la export pentru pieţele occidentale, în timp ce nouă ne fficuse toate greutăţile. 
Datorită acestor întârzieri şi în parte şi unei diferenţe de preţ noi nu putuserăm să 
exportăm în Elveţia, în timp ce Ungaria fficuse acest angajament. 

La întoarcerea dlui Clodius am reluat discuţiunile. De data aceasta, dl Clodius 
a înţeles că firi un minimum de devize nu se poate asigura acoperirea diferenţelor între 
programul exporturilor noastre spre Germania, pe de o parte, şi, pe de altă parte, între 
programul nevoilor germane în România, al finanţărilor şi echilibrării conturilor 
reciproce, după cum dl Clodius de data aceasta a venit cu o nouă listă de armament 
care sporea cantităţile iniţial prevăzute, care dădea satisfacţie cererilor noastre, mai ales 
privitoare la mijloacele blindate şi motorizate, în special pentru autocamioane. A venit 
cu un post de peste 5 miliarde cu livrarea de autocamioane în cursul acestui an, după 
cum a primit o discuţiune obiectivă asupra problemei apărării antiaeriene, a executării 
Protocolului din iulie 1943, în conformitate cu stipulaţiunile lui. De la 132 miliarde, cât 
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era programul iniţial propus de germani, I-a redus la 115 miliarde, din care petrolul era 
32 miliarde, pentru finanţările militare, arierate şi toate celelalte restanţe 20 miliarde, 
pentru produsele agricole de la 65 miliarde, cât reprezenta contravaloarea cerealelor, pe 
care le-am citat, a ajuns la 48 miliarde şi diferite altele la 13 miliarde. 

Acoperirea acestor posturi Germania o propunea prin 80 miliarde exporturi de 
mărfuri şi armament: mărfuri de 55 miliarde, armament 25 miliarde. Apoi, creanţe şi 
scadenţe diferite pentru 15 miliarde, rămânând o marje de I O miliarde, pentru care 
Germania oferea un sistem de garanţii, pentru 150 milioane franci elveţieni pe care să-i 
obţinem în schimbul unei obligaţiuni de livrare de cereale, putând să aranjăm un 
program cu oarecare echilibrare. 

În acelaşi timp, acceptând discuţiunea pe aceste baze şi ajungând să revizuim 
posturile ulterioare, reducând, de pildă, pensiunile Grupului Etnic German de la 4 
miliarde la 2 miliarde, şi altele, după ce am stabilit aceste baze de ordin general, am 
început să discutăm problemele pendinte, în timp ce dl Clodius discuta cu delegaţiunea 
română, condusă de dl Răzmiriţă, cu colaborarea dlui ministru Petala îl sprijineau pe dl 
Neagu în găsirea formelor tehnice, care împreună cu Banca Naţională ne făcea să 
putem realiza tehnic acest program financiar, care se ridica pentru prima dată în 
raporturile cu Germania la 115 miliarde. Am discutat apoi lichidarea arieratelor şi 
problema n-a fost uşoară. 

Germanii susţineau că, în conformitate cu convenţiunea militară şi cu 
principiile în această materie, fie că era vorba de creanţe ale Misiunii Militare germane 
în România, fie că era vorba de colaborarea militară pe baza raporturilor celor două 
armate, susţineau că acestea trebuiesc să fie obiectul unei lichidări de război şi, prin 
urmare, în nici un fel acoperite. În ce priveşte Transnistria se invoca Convenţia (sic!) 
Hauffe-Tătăranu, Transnistria fiind un element de ocupaţiune militară care fusese 
lăsată României, conform scrisorii Fiihrerului Hitler, dar care în drept nu înceta de a fi 
totuşi un teritoriu ocupat şi de trupele germane. Cu alte cuvinte, Germania nu înţelege 
să plătească absolut nimic pentru ce a fost ridicat din Transnistria, sau care se datoreşte 
unor împrejurări economice sau de comunicaţie, sau orice altceva legat de teritoriul 
Transnistriei. Creanţele Căilor Ferate, atât de importante, legate de transportul trupelor 
germane în Transnistria, ajungeau să nu fie nici măcar puse în discuţiune. 

După ce am încercat unele discuţiuni de lichidare forfetară, fără să fi izbutit şi 
considerând că chestiunea {sic!) Transnistriei trebuie rezervată, am intrat apoi în 
discuţiune ca să ajµngem la lichidarea arieratelor pe altă cale, întrucât Calea Ferată 
nven crellflţele c4rbunilor nduti din Germania. Şi, în sfiirşiit, am ajuns la ace11stcl 11itu11-
ţiune: ca să se compenseze contul de cărbuni aduşi din Germania cu aceste arierate. 

In fine, dl Clodius a acceptat să se facă lichidarea diferenţelor prin discutarea 
unor posturi la Casa de Economii Germană şi constituirea unui depozit pe care să-l 
utilizeze Căile Ferate pentru achitarea anuităţilor la împrumuturilor sale, desigur, nu în 
cursul acestui an, pentru anuităţile din acest an, ci pentru anii următori. 

Apoi an1 stăruit asupra unui principiu esenţial, principiul menţinerii 
acordurilor de credit. 

Pretenţiunea germană era să se renunţe în viitor la orice operaţiune de credit. 
Aceasta avea consecinţe grave, pe de o parte, pierdeam consecinţele Protocolului din 
11 ianuarie, semnat de domnul Ribbentrop şi mine, prin care 50% din armament se 
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trecea într-un credit pe 7 ani, iar 50% unna s:ă :fie lichidat la sfârşitul războiului, 
pierdeam posibilitatea de a obţine atmament pe cr:edit, şi încă cu (sic!) jumătate din 
preţ, şi pierdeam şi beneficiul acordurilor din 4 dece:mbrie. 

Dacă în ce priveşte acordul din ianuarie 1942, cu adăugirile succesive, dacă în 
ce priveşte aceste acorduri am fi putut renunţa fără prea mari jertfe, pentru că multe din 
ele ajunseseră la plafonul de credit consimţit, în ce priveşte acordul din 4 decembrie, 
care stipula obligaţiuni de creditare pentru Rom.ân:ia, pentru Căile Ferate şi altele pe 
termen de I O ani, însemna să pierdem beneficiul unui sistem de credite între noi şi 
Germania atât de important, cu atât mai mult cu cât era de aşteptat că dacă primim 
această bază de discuţii, la viitoarele negocieri n.i se punea problema nu numai a 
refuzului unor credite noi, dar şi a lichidării conturilor. 

De asemenea, aveam o serie de creanţe, de pildă, creanţele bunurilor 
expatriaţilor din Basarabia şi Bucovina, în suma de 4 miliarde, care intraseră în acordul 
de credite, tără să fie achitate de noi până astăzi, dar care, conform protocoalelor 
anterioare, unna să fie plătite prin sistemul acordurilor şi acum însemna să renunţăm la 
acest mod de plată. 

In sfârşit, era o serie întreagă de angajamente pe care le avea fie Statul Român 
prin comenzile de armament, fie Căile Ferate prin comenzile tăcute şi în curs de livrare 
şi care intrau în acest sistem de credit şi nu puteam renunţa la el. 

Pe de altă parte, am socotit că şi punctul nostru de vedere era potrivit ca, în 
locul renunţării la credite fără nici un fel de contrapartidă pentru noi, mai curând 
trebuie să găsim un sistem de creditare aici, paralel, între noi şi germani, pentru ca 
astfel să menţinem statutul tuturor conturilor între noi şi Germania, pentru că lichidarea 
lor ar fi dus la o serie de operaţiuni pentru posturile de care dispunem sau care ar fi 
intrat ulterior şi dacă admiteam renunţarea la credite înseamnă că toate posturile de 
credite puteau veni imediat în discuţiune şi ne puteam aştepta ca Germania să ceară 
lichidarea acestora din contul nostru la Berlin. 

Mi se părea deci, şi în fapt şi principial, foarte periculos ca să renunţăm la 
sistemul creditului. 

în cele din unnă, am ajuns la soluţia menţinerii tuturor acordurilor de credit. 
Domnul ministru Clodius, faţă de greutăţile de livrare germane din acest an, a 

stăruit ca, în ceea ce priveşte livrările pentru Căile Ferate, să ţinem seama de situaţia pe 
care o are Germania, care ar fi silită să nu mai livreze Căilor noastre Ferate, dacă am cere 
să ne fumizeze materiale, tără nici o contrapartidă. flrA nici un sistem de compensaţie din 
partea noastră sau fără nici o acoperire, fie chiar şi indirectă, aşa cA. deci, Căile Ferate ar 
fi avut de pierdut, pentru că Germania, chiar dacă ar menţine acordurile de credit integral 
pentru Căile Ferate, în fapt nu le-ar realiza. 

Aveam de ales între menţinerea unui acord teoretic şi între obţinerea reală a 
tuturor mArfurilor şi materiilor prime cerute de Căile Ferate pentru realizarea unui 
program în conformitate cu unele contracte deja angajate sau cu altele, care unnau să 
intre în curs. Am socotit că este potrivit să nu pierdem aceste mărfuri şi de aceea, 
împreună cu Ministerul de Finanţe şi cu Banca Naţională, am examinat un program 
conform căruia Statul să poată ajuta în cursul acestui an Căile Ferate şi să facă unele 
din aceste finanţări, fără ca, principial, Guvernul român să renunţe la acordul de credit 
din 4 decembrie şi fără să facă o renunţare principială la dreptul de credit al Căilor 
Ferate pentru toate contractele sale. 
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În sfârşit, în aceste acorduri am obţinut stabilitatea pentru o categorie de 
preţuri gennane. Desigur, sunt multe greutăţi încă şi asupra acestui lucru va trebui să 
avem toată vigilenţa. Există o tendinţă, care se poate explica prin o mie de elemente, în 
situaţia militară de astăzi, după atâtea bombardamente, de a urca preţurile în fiecare zi. 
Vă rog şi vă atrag atenţia ca toate aceste sporiri de preţuri să fie semnalate, ca să ştim 
în fiecare moment dacă listele de preţuri fixe comunicate de Guvernul german nouă 
sunt sau nu depăşite, pentru că avem tot interesul să ne opunem la aceste sporiri de 
preţuri, şi fiindcă altfel se răstoarnă conţinutul acordului, ajungându-se să se menţină 
cifrele, dar să se modifice cantităţile şi pentru că noi trebuie să răspundem la orişice fel 
de majorări cu majorările corespunzătoare, ca să nu răsturnăm, altfel, bazele de 
echilibru ale acordului. 

Am obţinut, domnule Mareşal, majorarea preţului la petrol, chestiune care era 
de multă vreme trenantă şi în privinţa căreia nu izbutisem să ajungem la un acord. 

În confonnitate cu programele militare, cărora Marele Stat Major le-a dat toate 
datele, potrivit cu necesităţile noastre, livrările de armament sunt foarte însemnate, nu 
numai prin cifrele trecute în program, dar şi prin listele depuse. 

în afară de mijloacele blindate cerute de noi şi de mijloacele motorizate, 
despre care am vorbit, toate totalizând 5-6 miliarde, se mai dau şi alte materiale: tunuri 
antitanc, obuziere şi materiale de transmisiune în valoare totală de circa 
33.500.000.000 lei. 

Mai avem şi unele anuităţi pentru armamentul pe care ni l-a livrat Gennania, 
în aşa fel că postul privitor la armament este destul de însemnat. 

în ceea ce priveşte raporturile dintre noi, Guvernul Reichului şi 
Comandamentul aerian, privitoare la apărarea antiaeriană, având deschis, după cum 
ştiţi, postul iniţial, de care vorbeam, de 2.100.000.000 lei, plus programul de 
8.900.000.000 lei, plus cel de 3.300.000.000 lei, cerut recent, din care nu s-a realizat 
până acum decât un program de circa 8.000.000.000 lei, am ajuns să obţinem din partea 
dlui Clodius o complectare a Protocolului din 17 iulie, Germania luând asupra sa 55% 
din aceste cheltuieli şi angajându-se în viitor ca eventual să suporte integral orişice fel 
de cheltuieli privitoare la apărarea antiaeriană. 

Pentru acoperirea sumelor şi posturilor existente, se dă materialul şi 
armamentul prevăzut într-o listă, care a fost stabilită de domnul ministru Jienescu şi de 
Ministerul Aerului, material şi armament în valoare de 8.480.000.000 lei. 

Se fiac apoi alte li,Tllri de 3.000.000.000 lei şi anume: nouă hidroavio11110 
Heimkel 114 A sau B, cu piese rezervă şi 3 motoare de rezervă; două escadrile a câte 
11 avioane Heimkel 111, cu piese de schimb, utilaj de escadrilă şi 12 motoare de 
rezervă; una escadrilă vânătoare noapte cu: 12 avioane Me 110, 7 motoare rezervă., 
piese schimb; 13 companii de apărare pasivă ( 4 batalioane) dotate cu materialele 
prevăzute în listele oficiale germane; una escadrilă asalt cu: 12 avioane Henschel 129, 
7 motoare de rezervă, piese de schimb, utilaj de escadrilă. 

Valoarea totală a acestor materiale, la care se mai adaugă încă 3 escadrile de 
vânătoare, este de 13.500.000.000 lei, reprezentând contribuţia de 55% a Germaniei, în 
afară de materialul prevăzut în listele de 8.480.000.000 lei. 
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În realitate, trebuie să vă mărturisesc, donnnule Mareşal, că datorită marilor 
stăruinţi, pe care le-a făcut dl ministru g-ral Jienesc1u, căruia ţin să-i mulţumesc în faţa 
dv., pentru că a trecut multe nopţi în discuţii cu dl Clodius, ajutat fiind şi de dl 
comandor Pop, am izbutit ca ultimele materiale, de pildă câteva baterii de tunuri, în 
valoare de un miliard lei, să le obţin în ultimele momente înainte de semnare, refuzând 
să semnez, iar o altă escadrilă am obţinut-o cu o seară înainte, după nesfârşite discuţii. 

Toate acestea, în realitate, valorează mult mai mult şi reprezintă din partea 
Gennaniei o contribuţie mult mai mare. Eu trebuie să fiu obiectiv şi să recunosc, pentru 
că mai întâi Gennania, în conformitate cu Protocolul din 17 iulie, trebuia să contribuie 
la aceste materiale, dând 42% pur şi simplu. Acum nu numai că contribuie (sic!) cu 
aceşti 42%, dar pentru materialele pe care nu le-am primit, în acoperirea celor 42%, în 
special în armament, noi am aplicat principiile Protocolului din 11 ianuarie, cu conside
rarea numai a o parte din valoarea acestui material. În plus, am stabilit şi pentru trecut 
şi pentru prezent şi pentru viitor obligaţiunea de contribuţie gennană cu toate mate
rialele de întreţinere, muniţii şi altele, în aşa fel încât acum contribuţia este cu mult mai 
mare. 

Mareşal L Antonescu: Pentru materialele proprietatea Statului Român. 
M. Antonescu: Pentru materialele care sunt şi rămân proprietatea Statului Român. 
Deci, nu numai că am dotat apărarea antiaeriană, Bră ca să plătim în integralitate, 

nu numai că am obţinut colaborarea germană pentru muniţii şi altele, care întreţin 
activitatea acestor instalaţii militare, dar, în acelaşi timp, Germania plăteşte o cotă din 
aceste materiale, deşi ele ne apără pe noi şi rămân proprietatea noastră. 

Desigur, am arătat că şi pe plan politic acest lucru este explicabil să-l cerem şi nu 
este un abuz din partea noastră, pentru că petrolul nostru poate să atragă bombardamente, 
mai ales pentru că serveşte Germaniei; războiul Germaniei este întreţinut prin petrol 
românesc şi atrage nevoia de acţiune a altora împotriva lui, acţiune care altfel n-ar fi dusă 
împotriva noastră, dacă acest petrol ar avea o altă destinaţie, în aşa fel că este legitim ca 
Gennania să contribuie pentru apărarea acestui teritoriu şi cu mijloace financiare pentru 
realiz.area acestei apărări. 

1n sfârşit, am stabilit principiul că cheltuielile (sic!) pentru reconstrucţia 

rafinăriilor, până la 4.500.000.000 lei, să fie suportate pentru o treime de Guvernul gennan, 
pentru o altă treime de Guvernul român şi pentru cealaltă treime de societăţile petroliere. 
Ţinând seama că societăţile petroliere s\Dlt în majoritate sub control german, ffiră îndoială 
că şi această contribuţie de o treime a societăţilor petroliere sub control german sau cu 
participaţiuni gennane însemnează o uşurare pentru noi. 

N-am izbutit să soluţionez problema diferenţelor de preţ la armament, chestiune 
care de doi ani este discutată şi reluată în toate formele, cu toate că s-a depus o serie de acte 
şi documentaţiuni în această privinţă. 

Rog pe dl ministru g-ral Dobre să ia toate măsurile ca să pună un termen lichidării 
acestei chestiuni. Ceea ce este surprinzător este că de la diferenţa de circa 13.000.000.000 
lei, cu care în septembrie 1942 m-am dus la Marele Cartier, arătând că această sumă este 
derivată din neexecutarea Oelpaktului de către Germania, întrucât s-a livrat petrol pe preţuri 
antebelice şi n-am primit nici un echivalent în armament şi nici respectarea preţurilor 
antebelice pentru acest armament, de la 13.000.000.000 lei diferenţă de preţuri - pentru că 
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totalitatea pretenţiunilor, confonn calculelor dlui m1mstru g-ral Dobre erau de 
36.000.000.000 lei - am ajuns acum ca dl Clodius să susţină că, din examinarea acestei 
situaţii, ar rezulta că noi ar trebui să mai plătim diferenţe. 

De aceea rog pe dl g-ral Dobre să ia din nou în examinare această problemă. 
G-ral Gh. Dobre: Este o comisiune, care trebuie să încheie în această., privinţă un 

protocol la Berlin. ' 
M. Antonescu: Am prevăzut constituirea acestei comisii, ca să terminăm 

discuţiile. Înainte, însă, de a ne angaja în aceste discuţii, ţinând seama de afirmaţiile grave 
ale dlui Clodius, de calculele unilaterale care ar fi fost făcute, ceea ce ar face ca în realitate 
diferenţele să fie în favoarea Gennaniei, nu a noastră, să nu ne angajăm în aceste discuţii 
dacă ar însemna să ajungem la asemenea rezultate. Dacă, însă, datele dv. riguros verificate 
conduc la păstrarea concluziei anterioare, vă rog să luaţi măsuri pentru trimiterea tuturor 
datelor comisiei de la Berlin, pentru discuţii şi pentru stabilirea acestor diferenţe, în vederea 
recuperării lor. 

Am izbutit în aceste acorduri să prevedem obligaţiunea Gennaniei de a ne asigura 
tranzitul, nu numai pentru că, în schimb, Gennania să ne garanteze cele 150.000.000 franci 
elveţieni, care se pun la dispoziţia noastră, pentru că acesta nu este decât echivalentul 
exportului a 27.000 vagoane cereale, dar pentru toate cererile de tranzit, pe care le vom 
avea de fonnulat pentru pieţele celorlalte ţări, în care este nevoie de concursul Gennaniei. 

Clauza de liberaţiune pe care o pune Germania este foarte fermă. Nu era la început 
şi a trebuit să fac mari sforţări ca să obţinem această clauză, pentru că în situaţia actuală şi 
faţă de greutăţile transportului, inerente razboiului, precum şi faţă de stricăciunile cauzate 
de bombardamente, desigur că nu este uşor pentru Germania să asigure transporturi fenne, 
din care alţii să tragă foloase. 

Am prevazut, ca să nu mai fie nici o discuţie, ca, pentru fiecare lună, o listă de 
exporturi şi de tranzite să fie transmisă unui birou înfiinţat special prin protocol şi care are 
sarcina colaborării cu organele gennane şi cu Căile Ferate, pentru asigurarea tranzitului 
mArfurilor din această listă. 

Am obţinut, în principiu - ceea ce este introdus pentru prima dată în acordurile 
noastre cu Germania - reglementarea precisă a sistemului de decontări şi plăţi. 

Până astăzi, domnule Mareşal, cu toate sforţările pe care le-am făcut noi în repetate 
ocaziuni, n-am izbutit să introducem în acorduri o clauzA fennll, care să ne dea posibilitatea 
de echilibrare efectivi a conturilor reciproce, orişicâte proceduri de revizuire din douA în 
douA luni sau din trei în trei luni prevăzusem în acordurile anterioare, ca să constatăm 
valoarea oonturilor8 .reoip.rooe. 

Decontările pW astăzi se &ceau în mod obicinuit pe cale de scrisori cu Banca 
Naţionali şi de multe ori din aceste scrisori s-au tras - cum s-a încercat să se scoată şi din 
Protocolul din 11 ianuarie, semnat de domnul von Ribbentrop şi de mine - interpretări 
asupra acoperirilor, asupra procedurii decontărilor şi asupra obigaţiunilor Băncii Naţionale 
de a deconta cu sau fără plafon. 

Pentru a evita orice fel de greutăţi, atât în executarea acordurilor, în sistemul 
de decontări al Băncii Naţionale, cât şi în sistemul de plăţi şi de finanţare pe care 
suntem obligaţi să-l practicAm, am stabilit un acord între decontări şi plăţi, pe principiu 

8 ln text: posturilor. 
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de automatism: Banca Naţională nu este ob)igattă să plătească decât disponibilităţile 
r~zultate prin livrări şi plăţi germane, fie că este vorba de livrări de mărfuri pentru 
piaţă, fie că este vorba de sume pentru care Banca Naţională primeşte dispoziţiuni de 
plată din parte Guvernului român pentru material efectiv primit de către acesta, fie că 
este vorba de annament sau de alte materiale pe care Guvernul le-a acceptat în 
executarea programului. 

Acest automatism, în măsura disponibilităţi lor, a livrărilor şi a plăţilor, cred că 
este singura garanţie pe care o avem noi şi prima garanţie efectivă că nu vom ajunge 
din nou la un decalaj grav între exporturile şi plăţile noastre în favoarea Germaniei şi 
prestaţiunile Germaniei în viitor. 

De asemenea, aceasta este şi garanţia pe care o dau tuturor acelor care, 
interpretând acordurile, ar găsi în unele elemente de discutat sau de precizat, din 
momentul în care depinde de noi ca în executare să nu facem nici o altă plată, nici o 
altă decontare decât în măsura livrărilor efective de mărfuri destinate pieţii şi conform 
cărora trebuie să se facă decontul de mărci - pentru transferul de mărci de pe piaţă, 
aprobate de Guvern prin autorizaţiile de export şi comunicate Băncii Naţionale, fie 
pentru sumele în lei vărsate pentru plăţile Statului însuşi -, din moment ce aceasta este 
baza precisă, categorică a obligaţiunilor noastre reciproce în ceea ce priveşte 
finanţarea, depinde de noi ca în executare să nu ieşim niciodată din acest principiu. 

În ce priveşte protocolul pentru materialul necesare aviaţiei şi acoperirea 
cheltuielilor de apărare antiaeriană, am menţinut integral şi în această perioadă 
procedura la care am insistat la 17 iulie, semnată cu dl. Clodius, şi anume Guvernul 
român îşi menţine rezervă atât asupra oportunităţii unor lucrări de apărare antiaeriană, 
cât şi asupra quantumului şi ordinei de preferinţă, pe care dvs. le-aţi considera că 
trebuie permise. 

În stărşit, tot materialul primit în acoperirea sumelor pe care le punem noi la 
dispoziţia Ministerului Aerului, pentru executarea programului de apărare antiaeriană, 
toate acoperirile acestor sume se fac prin mărfurile care se precizează printr-o listă 
depusă şi care este supusă aprobării Guvernului român, prin Subsecretariatul de Stat al 
Aerului. Cu alte cuvinte, în executarea programului de acoperire pentru materiale de 
cca 8,4 miliarde, lista veche, plus lista următoare, adică executarea programului de 13,5 
miliarde, Subsecretariatul de Stat al Aerului are toată libertatea de a cerceta situaţiunea 
fiecărui material şi de a-l accepta sau nu, de a-i verifica preţul, care este cel prevăzut în 
Protocolul din 17 iulie şi pe care l-am menţinut în întregime. 

În ceea ce priveşte lichidarea arieratelor, am obţinut, şi acesta era lucrul cel 
mai important, sunt o serie întreagă de disponibilităţi create de împrejurarea că de la 
I octombrie până astăzi şi însăşi plăţile pentru finanţarea nevoilor militare germane în 
România le-am tăcut cu multă parcimoniozitate, încât în programul pentru anul întreg 
care se repartizează pe primele luni de la I octombrie 1943, rezultat din acest fapt 
singur o diferenţă, o margine între sumele care ar fi trebuit să fie puse la dispoziţie 
Germaniei până la zi, dacă s-ar fi tăcut aceste plăţi în conformitate cu programul admis 
la 9 februarie şi între ceea ce s-a plătit efectiv până la 9 februarie, din această diferenţă 
noi urmează să ne acoperim, în primul rând, arieratele şi Ministerul de Finanţe va 
veghea, prin Mişcarea Fondurilor, să se facă toate reţinerile, din plăţile care în viitor 
vor urma să fie efectuate fie pentru misiunea militară, fie pentru orice alte nevoi, pentru 
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ca nu cumva contul arieratelor să nu fie acoperit. Am calculat aceste arierate din primele 
plăţi şi nu din repartiz.area lor pe întregul an. Sunt o serie de arierate care unneazA să fie 
acoperite în cursul anului, de pildă, nevoile de transporturi, de telefoane etc. 

în afară de conturile vechi, cele care urmează în cursul anului desigur că se vor 
executa prin acoperirea în fiecare lună. Ministerul de Finanţe va veghea ca arieratele să 
nu întârzie să nu se refacă arieratele, în cazul când executarea pentru fiecare lună a 
programelor ar face să se amâne unele plăţi fie ale Misiunii Militare, fie pentru 
acoperirea altor nevoi militare. 

în ceea ce priveşte executarea livrărilor de mărfuri în 1942, ca şi în 1943, 
livrările germane de mărfuri în România au fost destul de importante şi executarea 
programului s-a tăcut în mod mulţumitor, ţinând seama de procentul de neacoperire a 
angajamentelor şi al posibilităţilor programului. Preţurile au fost ridicate. Aceasta a dus 
indirect şi implicit la o reducere a cantităţilor, ceea ce este o atingere a intereselor 
economiei româneşti, ţinând seama de datele iniţiale. 

Dacă, însă, urmărind cifrele date de Ministerul Economiei Naţionale şi 
calculele Ministerului de Finanţe în această privinţă, putem afirma că în 1943 n-am 
avut raporturi deficitare de schimburi cu Germania. 

S. Ghiolu: Acesta este adevărul. 
M. Antonescu: Dl. ing. Ghiolu confirmă că aceasta este realitatea. Depinde de 

noi ca în cursul anului economic ce urmează să păstrăm acest principiu. Cu alte 
cuvinte, păstrând toată reciprocitatea pentru exporturi în cadrul programului financiar 
şi în cadrul măsurilor de emisiune şi de finanţare, trebuie să ţinem seama, în acelaşi 
timp, şi de necesitatea ca să urmărim cu multă străşnicie importul de mărfuri din 
Germania şi executarea contingentelor şi angajamentelor germane în această privinţă, 
mai ales că suntem într-o întârziere pe care germanii şi-o pot acoperi prin dobândirea 
de cereale, conform programului financiar, în cazul când îşi execută obligaţiile lor, prin 
cei 150 milioane franci elveţieni şi tăcând livrări de armament, dar, la rândul nostru, 
trebuie să stăruim ca timpul de la octombrie până la februarie să-l folosim ca să nu 
îngrămădim pe restul anului exportul şi prin aceasta să ne îngreunăm propriile noastre 
condiţiuni. 

Rămâne să examinăm chestiunea livrărilor de fier de la Krivoirog, faţă de 
situaţiunea creată şi faţă de obligaţia germană de substituire a acestui fier, prevăzută în 
acord. Faţă de noua situaţie, aceasta nu rămâne mai puţin o obligaţie germană, pentru 
că noi n-am cerut să ni se dea fier de la Krivoirog. ci am cerut să ni se dea o cantitate 
de fier adus de germani ca echivalent al prestaţiunilor româneşti. 

Mareşal I. Antonescu: Era vorba de 150.000 tone. Astăzi nu se mai poate 
conta pe fierul de la Krivoirog. 

M. Antonescu: Externele şi dl. Răsmeriţă să pună imediat problema 
substituirii fierului de la Krivoirog cu fier din altă parte. 

N. Rlsmeriţl: în text este prevăzut acest lucru. 
M. Antonescu: Desigur, pentru că situaţiunea se arăta destul de turbure încă 

de pe atunci. Rămâne în practică să stăruim pentru obţinerea lui. 
Mareşal I. Antonescu: Problema se pune pentru trecut. Ştiu că ei ne-au mai 

fumizat minereu de fier din Rusia. La cucerirea Krivoirogului au contribuit şi trupele 
române şi avem dreptul la acest minereu. 
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M. Antonescu: Germanii n-au executat acteastă obligaţiune şi astăzi n-o mai 
pot executa dacă ar vrea, pentru minereul de la Krivoirog. 

Mareşal I. Antonescu: Nu înseamnă, însă, că această chestiune este închisă. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte Căile Ferate, clauz.a menţinerii creditelor 

este asigurată, însă am consimţit la declaraţiunea făcută de germani, - imposibilitatea 
de a continua livrările numai pe credit pentru anul în curs, până la I octombrie. Totuşi, 
pentru conducta de la Potorca dl Clodius a declarat că se execută obligaţiunea, aşa că 
pentru această conductă nu mai este nimic în discuţiune, căci iese din sistemul 
creditelor. 

Până astăzi ne găsim în această situaţie, nu s-au făcut anumite precizări în 
contractul nostru şi ne temem să nu înceapă mâine întârzieri la livrări. Dv. trebuie să 
supravegheaţi ca executarea să se facă. 

G-ral T. Orezeanu: Ne-au comunicat că vor continua livrările. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să fiţi foarte atenţi în această privinţă. 
M. Antonescu: Dl Clodius ne-a comunicat că ni s-au pus la dispoziţie 300 

milioane lire italiene în clearing-ul german, prin care să putem procura mărfuri din 
Italia. 

Vă rog să luaţi imediat toate măsurile ca şi comenzile militare şi alte livrări din 
Italia să poată fi plătite şi executate prin acest sistem. 

Mareşal I. Antonescu: Mai aveţi 250 milioane lire şi pe acestea trebuie să le 
lichidaţi repede. 

S. Ghiolu: Le lichidăm pe toate. 
Mareşal I. Antonescu: Chiar dacă nu aveţi mărfuri angajate pentru 250 

milioane, să angajaţi altele. 
M. Antonescu: Din partea ministrului Italiei republicane ni s-a făcut 

propunerea ca să continuăm unele livrări de grâu, care au fost oprite, în contul celor 
I OOO vagoane şi vor continua raporturile de schimb cu Italia, punând din nou problema 
de export de textile pentru noi. 

Mareşal I. Antonescu: Să luaţi tot ce găsiţi. 
G-ral Gh. Dobre: S-au blocat toate sumele în mărci în Italia. 
V. Petala: Era o măsură cu caracter general. În ce ne priveşte, s-a revenit. 
M. Antonescu: Trebuie să dispunem de cele 300 milioane lire. Dl Clodius mi-a 

comunicat astăzi prin dl Klugkist că ni s-au pus la dispoziţie aceste lire italiene şi am 
rAspuns ci se vor lua măsuri imediat. 

Mareşal I. Antonescu: Însă, tratative directe. 
M. Antonescu: Domnule Mareşal, acestea au fost condiţiunile şi rezultatele 

obţinute. Vă asigur că negocierile au fost foarte grele. 
Nu trebuie să lipsesc de a mărturisi recunoştinţa mea pentru sprijinul dat de dl 

ministru Neagu, de a mulţumi dlor Răzmiriţă şi Petala pentru activitatea tehnică desfă
şurată, după cum nu pot să lipsesc de a mulţumi Băncii Naţionale pentru înţelegerea 
arătată Guvernului ţării şi nevoilor ţării în aceste împrejurări, pentru că la discuţiunea 
pe care am avut-o eu cu Banca Naţională, chiar dacă anterior fuseseră obiecţiuni mai 
insistente, la conferinţa pe care am avut-o cu eminenţii reprezentanţi ai Băncii 
Naţionale, am stabilit acordul şi au consimţit ca Banca Naţională să ia asupra sa sarcina 
de finanţare, făcând unele excepţiuni pe care am făgăduit să le aduc la cunoştinţă 
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Consiliului, şi anume: Banca Naţională aşteaptă ca nici un credit pentru Stat să nu mai 
fie cerut în această perioadă de executare, considerând că până la I octombrie 1944 
nevoile pentru executarea creditelor constituie cea mai grea sarcină a Institutului de 
Emisiune. De asemenea, Banca Naţională a stăruit atunci ca nici un decont de mărci, în 
afară de sumele vărsate fie pentru piaţă, fie pentru plăţile Statului, să nu mai fie făcut. 

În ce priveşte punctul l, am răspuns Băncii Naţionale că nu putem face 
angajamente formale şi precise că până la l octombrie 1944 nu vom fi siliţi să 
recurgem la Banca Naţională pentru unele nevoi care s-ar prezenta. Am făgăduit Băncii 
Naţionale că atunci când s-ar ivi nevoi excepţionale, să le examinăm împreună cu 
Banca Naţională, pentru a găsi soluţiunea, după cum împreună să cercetăm aceste 
acorduri pentru a găsi baze noi atât pentru valorificarea cât şi pentru finanţarea recoltei. 

Pe de altă parte, aceste acorduri cu plăţi pentru armament, pentru executarea 
exportului de petrol, presupunând o serie întreagă de emisiuni ale Băncii Naţionale, 
toate acestea creeazA atâtea sarcini, încât executarea lor trebuie urmărită concomitent 
cu alte obigaţiuni ale Statului sau sarcini ale Băncii Naţionale şi în nici un caz să nu se 
creeze din executarea paralelă condiţiuni care să facă greutăţi în executarea planului 
economic şi în finanţarea internă. Am făgăduit să examinăm împreună şi să găsim îm
preună cele mai bune soluţiuni, spunând deschis Băncii Naţionale că, dacă totuşi vom 
avea nevoie, vom examina situaţiunea, dar nu putem face angajamente de principiu că 
niciodată Statul nu va face apel din nou la Banca Naţională până la l octombrie 1944. 

Pe de altă parte, datorită împrejurărilor militare, Banca Naţională nici nu 
aşteaptă un angajament în această privinţă. 

Eu mi-am făcut datoria să vă aduc la cunoştinţă aceste lucruri. 
Aceasta în ce priveşte chestiunea creditelor, pentru Stat, pentru că şi eu 

împărtăşesc convingerea că desigur trebuie să facem toate sforţările pentru ca în 
această perioadă toate cheltuielile de investiţiuni care nu sunt în legătură directă cu 
apărarea naţională să fie amânate, urmând ca din executarea acordurilor să ne creăm 
mijloace financiare şi prin cumpărarea recoltei să înviorăm piaţa şi prin aceasta să 
aşteptăm intrări în casa Statului, să mărim veniturile prin taxele vamale care s-au redus 
cu jumătate din cauza împrejurărilor politice şi militare, să înviorăm piaţa şi prin cele 
55 milioane mărci, dar nu putem şti ce va fi până la l octombrie 1944. 

În ce priveşte a doua chestiune, aceea a decontului de mărci, în însuşi 
protocolul prevăzându-se expres aceasta, consider că Banca Naţională şi-a văzut 
împlinit dezideratul într-un text care organizează atât de precis sistemul prestaţiunilor 
reciproce şi finanţarea lor. 

Acestea sunt, în general, condiţiunile şi principiile acordului. Vă asigur că am 
făcut toate sforţările ca să obţinem cât mai mult pentru noi. Aş fi dorit să o-atingem 
sistemul creditelor obţinute în Germania, pentru care domnul Mareşal a luptat în 1940 
şi eu de atunci încoace, după cum am făcut totul pentru ca în angajamentele germane să 
obţinem cât mai mult. 

Dacă n-am putut spori contul mărcilor şi prin aceasta să asigurăm o echilibrare 
economică cu Germania, am obţinut în schimb armamentul, care poate să of ere Statului 
şi ţării siguranţa sporirii potenţialului militar. Întrucât am considerat acest lucru 
fundamental pentru acordul cu Germania am prevăzut în protocolul secret, încheiat cu 
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dl ministru Clodius, cil tot spiritul acordului se in.spirll din sarcina pe care trebuie sit o 
primeascll Germania, aceea a sprijinirei efective a inarmllrii noastre. 

De aceea, îl rog pe dl g-ral Şteflea şi pe dl g-ral Dobre ca de aici înainte, 
pentru livrllrile de armament, din punct de vedere al comenzilor, sl mit ţinll în curent 
totdeauna, pentru ca, daci ritmul acestor livr!ri de armament sau nerespectarea 
condiţiunilor în genere ar necesita o intervenţie, sA invoclm ceea ce a constituit pentru 
noi explicaţiunea unor concesiuni flcute Germaniei, aceea a obligaţiunii de 
contrapartidll luat! de Germania de a veghea şi sprijini înarmarea noastrll. 

Acestea sunt principiile acordului şi rezultatele obţinute. 
Dacit s-ar fi putut obţine mai mult, am fi flcut-o până în ultimul ceas. Iar ulti

mul protocol pentru apllrare antiaerianll a stat 24 ore cu o singură semnllturll, câştigând 
în ultimul moment un miliard în plus pentru bateriile antiaeriene, semnalate ca necesare 
de dl g-ral Jienescu şi în ultima noapte am mai obţinut câteva escadrile în plus. 

Aş fi fost mulţumit să pot obţine mai mult, după cum anul trecut la Berlin am 
putut obţine atunci acele cantităţi de aur şi devize, o dată cu un program economic mult 
mai bun, decât cel de anul acesta. Vă asigur că aceeaşi conştiinţă a vegheat şi anul 
acesta. Nu s-a putut, însă, obţine mai mult decât atât. 

În împrejurările politice şi militare de astăzi am considerat necesar să încheiem 
acordul pe aceste baze. 

Mareşal I. Antonescu: Ce are de spus Economia Naţională? 
G-ral Gh. Dobre: Am studiat tot programul şi n-avem nimic de adăugat decât 

în ce priveşte chestiunea cauciucului. 
Am cerut 5000 tone cauciuc, şi ei ne-au dat 1600 tone, ceea ce înseamnă ci 

vom avea numai jumătate din ceea ce am avut anul trecut. Anul trecut ne-au mai rămas 
nelivrate 250 tone. 

M. Antonescu: Aţi negociat personal aceast! chestiune şi vi s-a arătat imposi
bilitatea. Am lăsat chestiunea deschisă în sensul că vom reveni asupra cererii noastre. 
Desigur, trebuie, cu ocazia conferinţei din martie, să stăruim ca sA se înţeleagă nevoile 
noastre şi să se complecteze cauciucul cerut de noi. 

Mareşal I. Antonescu: Avem rezerve. 
G-ral T. Orezeanu: Calea Ferată duce lipsă de cauciuc. 
G-ral Gh. Dobre: A doua chestiune este aceea a minereului de fier şi a 

fierului vechi. Am făcut o intervenţie ca în locul minereului de la Krivoirog să ni se dea 
minereu din Polonia, unde sunt rezerve mari. 

Situaţia se prezintă astfel: avem acum rezerve de fier în fabrici pentru două 
luni şi cu ce mai putem colecta din ţară ne va ajunge pentru 7-8 luni. Trebuie, însă, să 
insistăm mai mult. 

Mareşal I. Antonescu: Situaţia dată mie îmi arată că avem rezerve până la 
începutul anului 1945. 

G-ral Gb. Dobre: Aceasta în ce priveşte minereul de fier. În ce priveşte fierul 
vechi, avem în fabrici material pentru două luni şi în ţară material ce urmează a fi 
colectat pentru maximum 8 luni. 
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Mareşal I. Antonescu: Am flcut eforturi fonnidabile ca să asigurăm funcţio
narea fabricilor noastre, în perioada de război, trebuie să fim atenţi ca să nu ne înecăm 
la sfărşit. 

Este încă mult fier în ţară, vorbesc de fierul vechi şi vă recomand să ridicaţi 
fierul vechi din Basarabia, unde este mai puţin, dar mai ales din Moldova şi Bucovina, 
unde se găseşte mai mult. 

G-ral Gh. Dobre: Această colectare a fost amânată pentru ca să putem face 
celelalte transporturi mai urgente. 

Mareşal I. Antonescu: Fierul vechi să fie depozitat în gări şi de acolo când 
avem posibilităţi de transport să-l ridicăm. Noi am socotit până acum fierul vechi ca o 
rezervă şi atâta timp cât putem să-l aducem din străinătate, aici trebuie să punem 
pedala. 

G-ral Gh. Dobre: În chestiunea cerealelor colectate de I.N.COOP, nu ştiu 
cum se va aplica ceea ce s-a hotărât de Ministerul de Finanţe şi Banca Naţională. S-a 
stabilit ca cele 12.000 vagoane de cereale colectate, care reprezintă circa 5.000.000.000 
lei, să fie date de I.N.COOP, ftră să se facă o compensare. Or, aceste 12.000 vagoane 
cereale reprezintă rezerva noastră. 

Mareşal I. Antonescu: Din ce parte a ţării sunt ridicate cerealele acestea? 
Gh. Minescu: Din Basarabia şi din Moldova. 
Mareşal I. Antonescu: N-ai golit de cereale Vestul ţării. 
Gh. Minescu: Nu, domnule Maresal. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci noi ne mulţumim să avem rezerve la 

producător şi să nu sporim emisiunea Băncii Naţionale. 
G-ral I. Arbore: Ceea ce are colectat domnul Minescu, are în toată ţara. 
Gh. Minescu: Noi vom da în trei tranşe aceste 12.000 vagoane. După ce voi 

primi o sumă în franci elveţieni, voi mai cumpăra. 
M. Antonescu: S-au dat 20.000.000 franci elveţieni şi am fost anunţat că se 

dau încă 30.000.000. 
V. Bidulescu: Pentru ca acordul să poată juca, trebuie să intre SO.OOO.OOO 

franci elveţieni. 
Gh. Minescu: Eu dau 12.000 vagoane, cu ceea ce voi mai cumpăra. 
Mareşal I. Antonescu: Aceste 12.000 vagoane nu se vor da dintr-o dată, ci 

treptat. De ce să ridicăm obiecţiuni care nu vor juca. Acordul se va executa în timp, iar 
tuijlu11cek de mmsport swit acum destul de grele. 

Ceea ce mă interesează este de unde ai adunat d-ta aceste 12.000 vagoane, din 
Basarabia şi Moldova sau din regiunea cea bogată a ţării? Mai există încă cantităţi 
(sic!) mari de cereale în Basarabia şi în Moldova. Acolo, pe măsură ce împrejurările 
vor îngădui, Ministerul de Finanţe are instrucţiuni să găsească fonnula prin care să dea 
proprietarilor alte echivalenţe în schimbul cerealelor. Chestiunea aceasta este în studiul 
Ministerului Finanţelor. 

M. Vulcinescu: Se studiază la noi, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Paralel cu livrările către Germania, vom găsi şi alte 

fonnule, cu ajutorul cărora d-ta să ai posibilitatea să ridici cereale, ftră să facem apel la 
emisiunea Băncii Naţionale. 
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Gb. Minescu: Eu repet că n-am acum toarte cele 12.000 vagoane adunate din 
Basarabia şi din Moldova, dar cu ceea ce voi comphecta, voi ajunge la această cantitate. 

Mareşal I. Antonescu: Nici în trei luni nu vei ajunge la această cantitate. 
Vom vedea cum va juca acordul. 

A subliniat dl Mihai Antonescu că noi l1Uptăm de la început, din 1940, să 
realizăm un paralelism între exporturile noastre şi prestaţiile germane. Cu toate 
dificultăţile enorme, pe care le-am avut de întâmpinat, am ajuns în sÎarşit la 
concretizarea categorică a acestui principiu şi la respectarea lui. Rămâne ca, în 
execuţie, să-l respectaţi şi dv. şi să nu-l călcaţi. 

Vid că, în ceea ce priveşte executarea acordului din 2 februarie 1943, situaţia 
este mult mai gravă, pentru că sunt foarte mari diferenţe la produsele nelivrate de 
Germania. Şi aceasta se întâmplă la unele articole foarte importante nu nwnai pentru 
economia generală a ţării, dar şi pentru economia de război. 

Lucrul acesta trebuie urmărit cu foarte multă atenţie, fiindcă dacă ni se dau 
numai produse fără însemnătate .... 

M. Antonescu: Şi cu preţuri mari. 
Mareşal I. Antonescu: .... iar din articolele importante nu ni se dă nimic sau 

foarte puţin, situaţia noastră devine foarte dificilă. 
Nu se poate ca noi să continuăm să dăm cereale - ceea ce pentru Germania 

reprezintă aur - şi petrol, iar Germania să nu ne dea metale, maşini, minereuri şi unelte, 
care pentru noi reprezintă tot aur. 

S. GbJolu: Noi nu putem întocmi date statistice decât după mărfurile intrate în 
vamă. De aceea, la fierul vechi intrat din Germania situaţia este mai bună cu 20.000 
tone, care n-au trecut prin vămi. 

Mareşal I. Antonescu: Dv. să urmăriţi totdeauna schimbarea aurului contra 
aur, adică a grâului şi a petrolului nostru, cu fierul, maşinile şi minereurile germane. 
Aceasta trebuie s-o urmărim. 

Sunt, însă, alte lucruri neînsemnate, pe care nu le mai caut, ca să vă arăt că nu 
reprezintă mare valoare economică, dar care, însă, ne-au fost livrate sută în sută de 
către germani. 

Executarea acordului trebuie urmărită cu foarte multă seriozitate, aşa cwn a 
spus dl Mihai Antonescu. 

Vă rog să daţi semnalul de alarmă la timp, ca să nu fim puşi în situaţii grave, 
care să producă un dezechilibru şi să aibă repercusiuni asupra Băncii Naţionale. De 
altfel, Institutul nostru de Emisiune are posibilitatea să stopeze plăţile. 

Prin urmare, chestiunea aceasta rămâne stabilită aşa: se livrează din depozitele 
I.N.COOP-ului cerealele colectate mai cu seamă din Nordul şi din Estul ţării. Cele care 
se pot scurge din Basarabia şi din Sudul Moldovei pe Dunăre să fie trimise pe această 
cale, ca să descongestionăm cât se poate mai mult transporturile pe Căile Ferate. Deci, 
în executarea acordului, dv trebuie să urmăriţi pe cât posibil ca transporturile să se facă 
pe Dunăre, iar petrolul să fie trimis pe conductă. Numai în felul acesta vom reuşi să 
degajăm Căile Ferate în interior şi vom face ca economia naţională să nu sufere. 

Finanţele noastre, în ultimele trei luni, au avut un deficit de 2.500.000.000 lei 
la încasări, nwnai din pricină că schimburile economice au scăzut ca volwn, din 
cauzele cunoscute. 
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Gb. Mlneacu: Eu am cerut sA se trimeată şlepurile la Ismail. 
Mare,al I. Antoneacu: Acestea sunt principiile pe care vreau sA vi le dau. 
În privinţa petrolului, am atras atenţia Ministerului Economiei Naţionale şi 

Subsecretariatului de Stat al Industriei asupra mAsurii foarte prevAzAtoare, pe care a 
luat-o Guvernul român în timpul trecutului rAzboi, de a obţine de la englezi asigurarea 
de reconstruire a sondelor şi rafinAriilor, în cazul când ele ar fi fost distruse din cauza 
bombardamentului sau din alte motive. Trebuie sA faceţi eforturi în această privinţl şi, 
împreun! cu domnul Mihai Antonescu, sA încercaţi să obţineţi de la germani aceastl 
garanţie. Este foarte greu de obţinut o astfel de asigurare, de la germani, dar aceasta nu 
însemneazl să renunţlm la acest principiu, dac! nu reuşim la primele discuţii. Să 
insistlm ca germanii sl ia asupra lor cel puţin o parte din despăgubiri, dac! nu toate -
aşa cum au flcut englezii - printr-un act formal. 

De altfel, şi eu, în discuţiile pe care le voi avea, probabil că voi pune din nou 
această problem! germanilor. 

Aceasta este chestiunea asupra căreia vă atrag atenţia în mod special. Noi 
luaserlm o opţiune pentru terenurile petrolifere din Caucaz; era o iluzie. Acum trebuie 
sl mergem sl ne aplrlm în altă direcţie. 

Ministerul de Finanţe are de tlcut vreo observaţiune? 
M. Vulclnescu: Singura observaţiune este referitoare la Transnistria, pe care a 

expus-o domnul prim-ministru. Nu s-a putut obţine de la germani decontarea în contul 
de clearing a ceea ce ei iau pentru armată din Transnistria. 

M. Antoneacu: Problema este deschisă. 
Mareşal I. Antoneacu: Noi am văzut toate încercările lor de a face valabilă 

Convenţia Hauffe-Tltlranu. Am spus că pentru mine această convenţie, încheiată în 
anumite împrejurări militare, nu există. Pe urmă situaţia s-a schimbat şi au ajuns şi 
armatele noastre să colaboreze la cucerirea unor provincii din Rusia. Ca atare, avem şi 
noi dreptul la beneficiile trase de germani din administrarea teritoriilor ruseşti ocupate. 

În afară de aceasta noi avem în favoarea noastră şi precedentul că ni s-au livrat 
minereuri de la Krivoirog şi din alte regiuni ruseşti, care au fost trecute în contul de 
clearing. Şi atunci, şi noi avem dreptul să trecem în acelaşi cont ceea ce am livrat din 
Transnistria armatei germane, cu atât mai mult cu cât şi trupele noastre au contribuit la 
cucerirea Krivoirog-ului, aşa cum şi trupele germane au colaborat la cucerirea 
Transnistriei. 

Chestiunea aceasta nu este închisă, atâta vreme cât soldaţii noştri luptă alături 
de soldaţii germani. 

Banca Naţională n-are nici o obiecţiune de făcut în legătură cu executarea 
acordurilor? 

C. Stoicescu: Domnule Mareşal, domnule prim-ministru şi domnilor, domnul 
vicepreşedinte al Consiliului a subliniat grija noastră şi conştiinţa că efortul pe care noi 
îl facem este foarte greu şi va avea consecinţe economice indiscutabile. Situaţia 
economică se va adapta la această sforţare, ca şi finanţele publice, de altfel. 

V. Bldulescu: Este vorba de 45.000.000.000 lei. 
C. Stoicescu: Grija noastră este foarte mare şi situaţia poate să fie foarte 

gravă. Dacă va fi nevoie să se facă apel la noi, noi vom examina, în acelaşi spirit al 
promovării intereselor naţionale, cererile care se vor face. 
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De aceea, rugămintea noastră este ca, în prealabil, să se facă toate sforţările 
posibile, pentru ca cheltuielile (sic!) Statului să fie acoperite din mijloace proprii. 
Aceasta este rugămintea pe care am fficut-o şi domnului prim-ministru şi domnului 
ministru al Finanţelor şi pe care o repetăm mereu, pentru că ne dăm seama de gravele 
consecinţe care s-ar putea produce dacă nevoile obicinuite ale Statului ar trebui 
satisfăcute cu emisiuni ale Băncii Naţionale. 

Suntem convinşi că sforţările necesare se vor face şi suntem foarte recunoscă
tori domnului prim-ministru dacă, atunci când se vor pune asemenea probleme, ele vor 
fi cerce~te împreună cu noi, ca să putem da şi noi sugestii şi să vedem ce se poate face. 

In ceea ce priveşte executarea acordurilor, sunt luate toate măsurile să stea în 
mâna noastră şi să putem stopa la un moment dat prestaţiunile noastre, dacă contribu
ţiile (sic!)din partea Germaniei nu vor fi fficute în măsura prevăzută de convenţii. 

Deci, din acest punct de vedere suntem liniştiţi. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am de răspuns reprezentanţilor Băncii Naţionale că 

grijile pe care le are Institutul nostru de Emisiune sunt foarte legitime şi foarte 
justificate. Nu e mai puţin adevărat, însă, că şi Banca Naţională trebuie să recunoască 
că (sic!)nici grijile noastre nu sunt mai mici. În acelaşi timp, Banca Naţională trebuie să 
recunoască că (sic!)în timpul acestui regim n-a fost niciodată nevoie să se atragă atenţia 
că se fac cheltuieli inutile, care nu corespund necesităţilor de existenţă, de viaţă şi de 
luptă ale Neamului Românesc. Toate investiţiile care s-au fficut au fost necesare şi dacă 
am putea să facem altele tot aşa, ar trebui să continuăm, pentru că toate investiţiile au 
avut un caracter productiv şi au avut de scop să ne facă să ieşim din sistemul practicat 
sub trecutele regimuri, care bazau totul pe impozite, în loc să meargă la investiţii de 
sporire a producţiei. 

Noi, dimpotrivă, am căutat să sporim la maximum producţia, prin eforturile pe 
care le-am făcut, tocmai ca să creăm noi posibilităţi financiare pentru Stat şi să-l facem 
să nu trăiască numai de pe urma impozitelor. 

Sforţările acestea au reuşit şi ne-au dus, după trei ani şi jumătate, la rezultate 
foarte bune. Într-adevăr, din punct de vedere financiar şi economic, situaţia ţării noastre 
este invidiată de alte State. 

Dacă greutăţile sunt foarte mari, şi riscurile pe care le avem în faţa noastră de 
aici înainte sunt destul de importante, şi pentru emisiunea Băncii Naţionale şi pentru 
viaţa economică a Statului nostru. Acestea trebuie să le punem pe seama circumstan
ţelor de ordin general, nu pe seama faptului că nu suntem preocupaţi îndeajuns de 
această problemă. 

Dimpotrivă, ne preocupă mereu să tăiem tot ceea ce este cheltuială inutilă, ca 
sA armonizăm încasările cu plăţile şi să nu facem apel la emisiunea Băncii Naţionale, 
aşa cum s-a făcut în războiul trecut. 

Dv. ştiţi foarte bine, din experienţa gravă fficută în războiul precedent, că tota
litatea nevoilor Statului şi ale războiului a fost acoperită atunci numai din emisiuni, pe 
când acum numai două treimi din nevoile Statului au fost acoperite pe această cale. 

într-adevăr, s-au dat anul trecut 500 miliarde lei, în afară de plăţile făcute 
pentru funcţionarea normală a Statului. Din această sumă, 388 miliarde lei a consumat 
Armata. S-au făcut apoi investiţii în armament de 144 miliarde lei; s-a cheltuit cu 
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întreţinerea Armatei o sumă destul de importantă; am dat Căilor Ferate 55 miliarde lei; 
am dat 23 miliarde lei pentru drumuri, în afară de bugetul normal, ca să creăm artere de 
comunicaţii, care folosesc şi pe plan strategic şi pe plan economic. 

Orişice efort facem în această privinţă nu contribuie decât la valorificarea 
producţiei şi a muncii naţionale. 

Celelalte cheltuieli, până la 500 miliarde lei, au fost tot plăţi fficute în folosul 
Armatei. 

S-au mai dat şi 14 miliarde lei pentru laboratorii şi şcoli, care toate folosesc 
Neamului Românesc. 

Am fficut aceste eforturi ffiră să vă supunem pe dvs., Banca Naţională, la o 
presiune prea mare ca să faceţi o nouă emisiune. Peste 70% din investiţiuni au fost 
fficute din veniturile normale ale Statului, ceea ce înseamnă că am administrat în 
condiţiunile cele mai bune Statul. 

Dacă, însă, situaţia militară şi politică nu ne mai îngăduie să continuăm 
această acţiune înfloritoare, sunt probleme care ne depăşesc şi cred că nimeni de bună
credinţi nu ne poate acuza că recurgem la alte mijloace. Dacă frontul vine peste noi, 
atunci condiţiunile se vor schimba aproape total şi vom vedea ce este de fficut. 

Dl. Mihai Antonescu şi întreg guvernul fac toate eforturile ca să nu facă apel la 
Institutul de Emisiune pentru a face faţă la plăţile Statului. Aceasta este realitatea, 
acesta este tot adevărul, aşa cum este el, spus cinstit. Însă nu depinde de noi să ne ţinem 
sau nu de această atitudine. 

Totuşi, nu veţi găsi nici un efort la noi fficut zadarnic şi care să iasă din cadrul 
nevoilor de apărare a Neamului şi de dezvoltare a producţiunii, pentru ca să asigurăm 
viaţa Statului în condiţiunile de până acum. Vom continua eforturile pentru Calea 
Ferată, pentru că ne găsim din acest punct de vedere într-o situaţie care, şi strategic şi 
economic, devine catastrofală, în cazul când frontul avansează către Moldova. Am 
construit patru linii ferate spre Est şi de la Bucureşti spre Vest nu ne rămâne decât o 
singură linie ferată. Am dat dispoziţiuni categorice ca să se pună accentul pe grăbirea 
construcţiei liniei ferate Bucureşti-Craiova, pentru a crea a doua arteră de legătură, ca 
să ne servească în viitor în cazul unei eventuale nenorociri spre Răsărit. 

A doua regiune, cuprinsă între linia Bucureşti - Giurgiu - Ploieşti şi Arcul 
Carpatic spre cotul Dunării, este lipsită de şosele şi de căi ferate. Bărăganul, unde vom 
avea nevoie poate să facem transporturi masive, este lipsit de căi de comunicaţie. Am 
dat Îl1 accasUl privittJA toate instrucţiunile şi vom da tot ajutorul pentru Cil sa 
complectăm liniile de comunicaţie în această regiune. Acest efort va servi economiei 
naţionale, dar va servi şi din punct de vedere militar. 

Nu putem lăsa ţara într-o situaţiune care poate să-i provoace o catastroffi 
militară din cauză că regimurile care ne-au precedat nu s-au gândit la aceasta. Regiunea 
cea mai bogată a ţării este regiunea cea mai lipsită de căi de comunicaţii. De altfel, am 
dat instrucţiuni ca să punem la contribuţie şi pe proprietarii care profită de noile artere 
de comunicaţie din judeţul Ialomiţa. 

V-am dat aceste exemple ca să nu luaţi drept lux de cheltuieli investiţiunile pe 
care le facem. 
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Conducta de la Potorca trebuie s-o facem, depunând toate eforturile, căci ne 
ajută să economisim combustibilul. Anul acesta producţiunea de combustibil s-a redus 
la 5.300.000 tone, când noi speram s-o menţinem la 5.500.000 tone, deci am pierdut 
200.000 tone. Este drept că printre cauze este ş.i bombardamentul aerian, precum şi 
faptul că germanii nu ne-au livrat aparatele de foraj la timp. Dar acestea sunt rezultate 
defavorabile planurilor care trebuie să susţină efortul de război. 

Au început acum să sosească conductele (sic!) şi punerea lor în pământ şi 
darea în exploatare trebuie să se facă în cel mai scurt timp. Eu socotesc că pe măsură ce 
conducta se va realiza, pe Valea Prahovei, să treceţi la folosirea gazului metan, aceasta, 
bineînţeles, dacă se poate din punct de vedere tehnic. 

S. Ghiolu: Din punct de vedere tehnic, acest lucru nu se poate. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru mine aproape nu există acest ,,nu se poate". Vă 

rog să studiaţi problema şi dacă putem da succesiv în exploatare această conductă, pe 
măsură ce este gata, s-o facem imediat. Aceasta ne aduce o mare economie de 
combustibil. Lemnele astăzi au devenit aur şi trebuie să folosim metanul drept 
combustibil, mai ales că prin aceasta degajăm şi Calea Ferată. 

G-ral T. Orezeanu: ,.Sonametan" nu a început încă punerea sondelor. 
S. Ghiolu: Au avut discuţiuni şi greutăţi din partea germanilor. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt de 20 ani discuţiw1i în această privinţă şi a trebuit 

să-l dau la o parte pe dl. Motaş şi să hotărăsc eu. Numai aşa s-a făcut conducta şi astăzi 
aveţi gazul metan. Pe mine nu mă interesează dificultăţile pe care le fac aceşti domni. Îi 
dăm la o parte, lucrăm noi şi vom vedea socoteala la urmă. 

S. Ghiolu: Dl. Motaş a fost la mine. Dreptatea era de partea lor, căci 
materialul fumizat nu corespundea necesităţilor. 

Mareşal I. Antonescu: Pe mine mă interesează să nu pierdem nici un minut în 
această privinţă. Interesele particulare nu mă interesează, ci numai interesul colectivită
ţii româneşti. Acest interes îl pun mai presus de toate în orice chestiune. Deci, Calea 
Ferată continuă lucrările, şoselele continuă. Oprim celelalte cheltuieli care nu interesea
z.A direct Economia Naţională şi Armata. Cheltuielile pentru biserici, şcoli, spitale le 
oprim în mod radical. Am dat deja instrucţiuni în această privinţă. Pentru acestea ne 
mărginim la ceea ce putem face în mod indirect. Încolo, nu facem nimic decât numai 
pentru ce este în legătură cu Armata şi cu producţiunea de război. 

Deci, acestea în ceea ce priveşte acordul economic încheiat şi care se referă şi 
la Căile Ferate. 

A fost o luptă titanică pentru ca să detenninăm Statul German să renunţe la 
cererile exprimate când au venit la început, ca să renunţe la creditele pe care le aveam 
în această privinţă şi să renunţe la răsturnarea acordului din decembrie 1940. Acesta 
este un mare succes al dlui Mihai Antonescu pentru că d-sa a obţinut acest punct de 
vedere pe care l-am exprimat categoric dlui Clodius. 

Dacă mai are cineva ceva de adăugat, îl rog să spună. 
A. Constantinescu: Suntem satisfăcuţi de explicaţiunile date. 
Mareşal I. Antonescu: Cu acestea, mulţumesc dlui Mihai Antonescu, pentru 

marile eforturi depuse, pe care le-am urmărit pas cu pas şi vă mulţumesc şi dvs. care i-aţi 
dat tot concursul. 
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Acordul acesta poate să nu fie perfect, şi nu putea fi perfect, căci şi 
condiţipnile în care se zbate Germania şi ne zbatem şi noi şi toată lumea sunt extrem de 
grele. Insă, orice lucru, oricât de perfect ar fi, dacă execuţiunea nu este la înălţime, 
atunci orice lucrare nu are nici o valoare. 

Deci dvs., Economia Naţională, Finanţele şi Banca Naţională, trebuie, chiar 
când convenţiunea ar avea părţi defavorabile nouă, dvs. trebuie să le perfecţionaţi prin 
modul de execuţiune. 

Domnilor, restul problemelor puse la ordinea de zi le amânăm pentru Consiliul 
de Miniştri viitor. 

Şedinţa se ridică la ora 13,20. 

Stenografi: D. Fierăscu şi I. Vasilescu 

D.A.N.I.C . .fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.f 156-201 

7. 1944 martie 3. Se discută despre măsurile care trebuiau să fie luate 
în cazul evacuării instituţiilor şi populaţiei, dacă frontul s-ar fi apropiat, şi 
pentru diminuarea efectelor bombardamente/or. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de vineri, 3 martie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Anton~cu, Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de 
Miniştri; g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; I. Marinescu, ministrul 
Justiţiei; g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; Atta Constantinescu, ministrul 
Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; 
lng. Stavrl Ghiolu. s;ubs;ecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor: 11-ral 
Socrate Mardare, subşef al Marelui Stat Major; g-ral Ramiro Enescu, subşef al 
Marelui Stat Major; g-ral I. Stănescu, şeful Domeniilor Militare; Ion Al. Rădulescu, 
secretar general al Preşedinţiei Consiliului de Miniştri; col. Radu Davidescu, şeful 
Cabinetului Militar al Conducătorului Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, este o chestiune penibilă, de care am fost 
sesizat chiar acum de dl ministru Atta Constantinescu şi pe care vreau să v-o aduc la 
cunoştinţă. Iarăşi s-a comis un act necugetat, care arată uşurinţa cu care procedează 
administraţia la noi şi în acest caz este cu atât mai surprinzător cu cât în fruntea 
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administraţiei care a tolerat acest act revoltător !8-at găsit un om de drept, un profesor 
universitar. 

Domnilor, au ajuns în Bucureşti nenumăr:ate vagoane cu pietre funerare, cu 
monumente de la Odesa. 

Ceea ce n-au făcut bolşevicii, pe cari noi îi acuzăm că sunt sălbateci, că n-au 
nimic stănt şi au devastat totul, în 20 ani, am făcut-o noi acum, cari ne-am dus acolo ca 
să facem operă constructivă, nu distructivă. 

Vă închipuiţi cât de scump ar plăti Neamul Românesc acest act necugetat, 
dacă s-ar aduce la cunoştinţa lumii civilizate aceasta. 

Toţi speculanţii de monumente din Bucureşti s-au repezit să facă din aceasta o 
afacere strălucită pentru ei. Dl Gherman Pântea le-a vândut ,,marmoră cioplită", ,,piatră 
de granit'', ,,blocuri de marmoră neagră" şi în realitate acestea sunt monumente luate de 
laOdesa. 

Cine le-a luat? 
Văd aici diferite nume: Bătrânu Ion, Cazacu, Cojocaru Ion, Mami, Niculescu 

Gheorghe, Grigorescu Victor, Nicolau Marin, Gavrilă Iosif. 
Am spus dlui Atta Constantinescu să-i cheme pe toţi aceştia, să le spună că 

guvernul înfiereaz.ă acest procedeu şi dacă nu depun imediat sumele necesare pentru 
retransportarea lor la loc, atunci imediat vor fi ridicaţi şi trimişi în lagăr. În acelaşi 
timp, trebuie să găsim formula legală ca să plătească din banii lor cheltuielile necesare 
pentru retransportarea şi instalarea monwnentelor, care trebuie să se întoarcă imediat la 
Odesa. 

Secretariatul General să facă imediat o adresă către Guvernământ şi să 
înfiereze acest act şi să facă cele mai aspre observaţiuni domnului Pântea pentru acest 
procedeu neomenos şi cu consecinţe grave pentru viitorul Neamului nostru. 

Domnilor, intrăm acum în ordinea de zi. 
Domnul Mihai Antonescu, care s-a ocupat îndeaproape de problema 

evacuărilor, ne-a adus la cunoştinţă constatarea sa că lucrurile nu merg deloc. Există 
încă confuzii (sic!) şi se tatoneaz.ă în necunoscut. 

O-sa vă va arăta ce a constatat. 
A venit g-ralul Manolescu la mine. Ştiţi că d-sa se ocupă de reconstrucţia 

Mânăstirii Dealului şi mi-a spus că are acolo un subsol gata, unde se pot depozita în 
condiţiuni bune 40-50 vagoane de arhivă. Acest subsol, prevăzut cu planşe de beton 
armat, cu fundaţie de 8 metri în pământ, va fi gata în 8- I O zile şi vom vedea care din 
Arhivele Statului vor fi duse acolo. 

Am mai constatat că şi în tunelul care duce de la Moroeni la Sinaia putem 
băga foarte multă arhivă şi chiar lucruri de artă. 

Posibilităţi de acestea trebuie să fie multe, dar noi stăm la Bucureşti cu braţele 
încrucişate şi dormim. 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, ca urmare a hotărârii luate în Consiliul 
Militar şi în Consiliul de Ordine Publică în legătură cu măsurile pentru adoptarea 
Jurnalului Consiliului de Miniştri şi deciziunilor Ministerului de Interne, în aşa fel încât 
rechiziţiile să se poată face de Marele Stat Major pentru nevoile militare direct cu 
exclusivitate în anumite localităţi destinate unor concentrări speciale şi cu drept de 
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rechiziţie de imobile în întregime, am ~cut o conferinţă săptămâna trecută la care au 
participat, în afară de reprezentanţii Marelui Stat Major, domnii miniştri de Interne, de 
Justiţie şi dl g-ral Vasiliu. 

Cu această ocaziune, constatând că nu numai pentru diplomaţi, pentru 
dispersiunea Ministerului Afacerilor Străine şi pentru cazarea şefilor de misiuni, dar că 
şi alte ministere şi alte autorităţi n-au izbutit să-şi găsească formule practice pentru 
realizarea dispersiunii şi evacuării, în afară de măsurile luate şi de stabilirea principiilor 
după care să se facă adoptarea rechiziţiilor şi măsurilor necesare, domnii generali 
Popescu şi Vasiliu au cerut în mod formal, faţă de experienţa la care au ajuns, ca să 
instituim un organ permanent de coordonare şi de executare practică a măsurilor de 
rechiziţie; dl g-ral Vasiliu punând de-a dreptul problema că soluţiunea pentru şefii de 
misiune este foarte uşoară, dar neliniştea cea mare este: ce ar ajunge populaţia civilă 
când bombardamentele ar veni la Bucureşti. 

Dl g-ral Vasiliu a cerut formal instituirea unei comisii permanente, conside
rând că din executarea măsurilor de rechiziţie a constatat o prolexitate, o confuzie. S-a 
procedat la ocuparea unor oraşe, pe care le hotărăşte oricine, ~ă o reglementare 
practică pe teren. 

Ca urmare a acestei situaţii, v-am atras atenţia că consider (sic!) necesar să 
întruniţi dv., domnule Mareşal, o conferinţă în care să daţi directivele generale şi, în al 
doilea rând, să funcţioneze aici la Preşedinţie un organ cu domnii miniştri cari poartă 
personal răspunderea evacuărilor. Acest organ să se întrunească săptămânal pentru a 
lua măsurile de evacuare. 

Luând această iniţiativă, n-am înţeles să neg existenţa unor eforturi serioase şi 
cu toată bunăvoinţa ~cută din partea Marelui Stat Major, care, el însuşi nu poate 
cunoaşte toate problemele în amănunt, de pildă, problema evacuării Justiţiei, a Curţilor 
de Apel sau a Curţii de Casaţie într-o localitate, unde ar urma să funcţioneze chiar, 
deschide dintr-o dată o infinitate de probleme: găsirea localurilor, transportarea 
arhivelor, a magistraţilor, a familiilor lor, refacerea procedurii cu indicarea localurilor 
unde au loc dezbaterile, deci o sumă de probleme. 

Pentru Ministerul Afacerilor Străine, dacă el trebuie să fie evacuat, trebuie să 
se întocmească un program precis, pe care să-l cunoască Marele Stat Major, ţinând 
seama de nevoile Ministerului, dacă este vorba de stabilirea legaţiilor. Dacă Ministerul 
Afacerilor Străine se duce la Curtea de Argeş şi dacă un şef de misiune importantă, 
olll"O ll1"0 logaturi dese cu Ministerul Afacerilor Străine, primeşte o instalare la 3-400 
kilometri, este foarte greu să-şi menţină aceste legături. 

De asemeni, nu este vorba numai de coordonarea măsurilor, ci şi de aplicarea 
principiilor, cu cunoaşterea practică a tuturor realităţilor fiecărui departament. 

În Consiliul întrunit la mine săptămâna trecută, mi s-a prezentat o adresă de 
evacuare a Ministerului Muncii. Domnul ministru al Muncii, pe baza unei instrucţiuni 
generale date de Marele Stat Major, dispunea evacuarea, pur şi simplu, a tuturor 
funcţionarilor şi tuturor serviciilor. 

De aceea, aceste conferinţe, în afară de normele generale pe care le daţi dv., 
aceste conferinţe ţinute în fiecare săptămână vor verifica aplicarea în practică şi apoi 
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v~r h~tări condiJiunile de evacuare, prioritatea, diviziunea şi metodele pentru realizare 
ş1 apoi se <vor> crea chiar organe şi mijloace comune pentru realizarea evacuărilor. 

Dacă se hotărăşte dispersiunea unui departament, dar nu i se pun la dispoziţie 
mijloace de transport suficiente, fără îndoială că se ajunge ca o operaţie de evacuare să 
dureze şase luni. 

Pe de altă parte, din relatarea pe care a făcut-o atât dl g-ral Popescu, cât şi dl 
g-ral Vasiliu, rezultă că în ce priveşte indicaţiunile, îndrumările şi ajutorarea dată 
populaţiei de a se evacua singură, în afară de serviciile publice, normele generale care 
au fost date, neconducând în practică la nici un fel de iniţiere a populaţiunei, toate 
acestea fac ca, în mod practic, plecarea din Bucureşti şi din alte centre ameninţate să fie 
aproape neexistentă şi într-un caz de bombardament am fi complect surprinşi şi s-ar 
petrece şi la noi ceea ce s-a petrecut în Sofia. 

În sfirşit, domnule Mareşal, am constatat cu acel prilej că este necesar să 
trecem la unele măsuri practice de evacuare, o dată cu îmbunătăţirea timpului, o dată cu 
venirea primăverii şi anume să ducem afară din Bucureşti anumite departamente, 
anumite servicii, pentru ca în modul acesta să creăm o stare psihologică necesară, prin 
atmosfera care urmează, de a împinge lumea la prudenţă şi la cuminţenia părăsirii 
Bucureştiului şi, în acelaşi timp, să vedem consecinţele practice care se nasc de aici. 

În situaţia de astăzi, aşa cum am constatat pentru Ministerul Propagandei şi 
Afacerilor Străine, s-au fixat o serie de localităţi destinate unor departamente, care 
localităţi sunt deja supraîncărcate prin venirea refugiaţilor, sau prin deplasările făcute. 

Apoi este necesar ca măsurile de evacuare a populaţiei din Basarabia, 
Bucovina, Nordul Moldovei să ducă la fixarea unor anumite localităţi anume destinate 
şi să nu se mai deroge de nimeni de la aceste norme, căci numai aşa putem dispune de 
anumite localităţi cu o anumită destinaţie. 

De pildă, citesc ca exemplu şi voi trimite Marelui Stat Major raportul făcut de 
un secretar de legaţie, care a mers să se ocupe la Timişoara de cazarea în vederea 
evacuării Ministerului Afacerilor Străine şi, după ce a stat acolo câteva săptămâni - mi-a 
relatat verbal apoi i-am cerut să-mi facă în scris -, a constatat o serie întreagă de lacune 
în realizarea practică a măsurilor de evacuare, o serie întreagă de imposibilităţi de 
aplicare a măsurilor de evacuare, care desigur nu pot să fie cunoscute nici Statului 
Major, dacă nu i se relatează de organele locale situaţia reală, situaţia pe teren. S-au 
găsit unele clădiri care trebuiau să primească o anumită afectaţiune, dar în care se 
instalaseră alte servicii. 

De aceea, principala preocupare în aceste conferinţe este executarea practică 
pe teren şi coordonarea tuturor măsurilor, pentru ca între măsurile militare şi programul 
abstract, sau principiile generale ale evacuării şi între realitatea practică să nu mai fie 
deosebirile de până acum. 

Am constatat, în conferinţa pe care am a,ut-o, că, de pildă, la Câmpulung 
unde, ca urmare a unor măsuri se decisese să se trimită anumite servicii publice, s-au 
găsit 40 contracte făcute cu refugiaţii din Basarabia. 

9 În text este: va. 
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Avem, deci, îndoita problemă a executării măsurilor hotărâte de dv. şi a 
principiilor de ordin general pe care le puneţi sau acele pe care le alegeţi, în cazul când 
în aplicare rezultă imposibilităţi sau contradicţiuni. Apoi avem de executat pe teren 
lucrări, pentru ca să evităm asemenea neajunsuri. · 

În ce priveşte principiile, rămâne ca dv., domnule Mareşal, să hotărâţi astăzi 
care sunt principiile dominante, pe care trebuie să Ie urmăm în acţiunea aceasta, dacă 
programul se întocmeşte numai de Marele Stat Major, dacă acest program urmează el 
însuşi, atunci când nu atinge interese militare, să fie adus în discuţia conferinţei ca să-l 
verificăm. 

Cred că la o asemenea conferinţă trebuie să participe, întâi, toţi membrii 
Guvernului şi apoi, în primul rând, să stabilim prin această coordonare ceea ce urmează 
să fie făcut de fiecare departament în parte. Apoi să luăm pentru fiecare departament în 
parte executarea, să vedem care sunt dificultăţile care au fost întâmpinate pe teren, iar 
Ministerul de Interne să dea tot concursul în executarea evacuării populaţiunii civile, în 
afară de serviciile publice şi funcţionarii departamentelor. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, e mai bine de un an de când mă ocup de 
această problemă, am dat toate directivele generale şi am crezut că aţi primit la timp 
toate indicaţiunile necesare pentru ca să pregătiţi operaţiunile, pentru ca, pe baza unei 
pregătiri desăvârşite, execuţiunea să fie şi ea desăvârşită. Execuţiunea în toate acţiunile 
omeneşti este la înălţimea pregătirii. Pregătire slabă - execuţie catastrofală. 

Văd că în această privinţă ne găsim astăzi la un punct mort. Mai mult am 
încurcat lucrurile decât le-am descurcat. 

Pregltirea se face numai de către Marele Stat Major pe baza ideilor directoare 
şi principiilor de bazl stabilite în discuţiunile pe care le-am avut cu dv. 

Execuţiunea cere o perfectă orientare asupra situaţiunii, pentru că altfel cădeţi 
în ceea ce a spus dl Mihai Antonescu că s-a întâmplat şi cunosc şi eu această situaţiune. 
De exemplu, unui ministru străin de la noii s-a dat de dv. o casă, iar când s-a dus omul 
acolo, proprietarul i-a pus la dispoziţie o odaie. 

Noi am stabilit principiile, dar nu s-a făcut nimic. 
Acum luăm chestiunea de la capăt, pentru ca să punem ordine în dezordinea 

care s-a creat. 
Despre ce este vorba? Ne pregătim pentru ca să asigurăm continuitatea vieţii 

Statului în cazul unor bombardamente la care va fi supusă ţara noastră. Aceste 
bombardamente nu trebuiesc privite că vor fi de intensitatea bombardamentelor c11n:i 11u 

avut loc în Germania sau în alte state. Deocamdată condiţiunile teatrului de război care 
ne înconjoară sunt de altă natură, încât nu vom putea fi supuşi unor bombardamente 
distrugătoare cum este supus Berlinul şi alte oraşe. Poate că sunt şi alte consideraţiuni 
de natură politică ce vor împiedica ca (sic!) o acţiune masivă asupra Ţării Româneşti să 
se desfăşoare ca în alte părţi. 

Totuşi, oricare ar fi intensitatea acestei acţiuni asupra noastră, noi trebuie să ne 
pregătim pentru cazul cel mai grav. 

Am profitat de toate rapoartele informative pe care le-am primit în această 
privinţă şi de toate informaţiunile pe care am căutat să mi le procur personal, chiar de 
la persoane care au asistat la asemenea bombardament, care au văzut dezorganizarea la 
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care au dat naştere. Chiar şi la întâlnirea pe care am avut-o acum cu Filhrerul am căutat 
să mă informez şi să mă interesez de toate în văţănnintele ultime trase de ei la aceste 
bombardamente. 

Încă o dată, vă spun, trebuie să ne pregătim pentru bombardamentul cel mai 
masiv, căci atunci vom putea rezolva în condiţiuni mai uşoare probleme mai puţin 
grele. 

Un principiu pe care trebuie să-l avem în vedere, şi este capital la pregătirea 
operaţiunii de a face faţă bombardamentelor masive ale aviaţiei inamice asupra noastră, 
este să asigurAm continuitatea funcţionării Statului. Acesta este primul principiu pe 
care trebuie să-l avem în vedere. 

Dv. aţi văzut ce s-a întâmplat la Sofia, care a avut câteva zile o sincopă. Acum 
s-a redresat, însă consecinţele vor fi grave pentru toată economia bulgară. Sofia este un 
oraş cu 370-400 mii locuitori. Noi avem o Capitală cu peste un milion locuitori şi dacă 
nu pregătim în cele mai mici amănunte şi evacuarea şi adăpostirea şi hrănirea, 
calamitatea va fi mai mare decât la Sofia. 

Prin unnare, plecăm de la principiul de bază pe care l-am pomenit adineauri. 
Trebuie să asigurăm continuitatea funcţionării Statului. Pentru aceasta trebuie să 
asigurăm Capitala. Aici este şi creierul gânditor şi creierul politic al Statului, de unde 
pulsează viaţa pe toată suprafaţa ţării: Capitala să nu înceteze de a funcţiona. Acolo 
unde s-a încercat de a se evacua Capitala, s-a produs, numai prin această simplă idee, o 
calamitate în funcţiunile Statului. S-a încercat şi la Berlin să se facă evacuarea şi 
imediat s-a revenit asupra acestei misiuni. Bulgaria nu a tras nici un învăţământ prin 
aceasta şi a pornit la evacuarea Capitalei. Statul a stopat. 

Deci, noi nu vom evacua din Capitală decât numai acele instituţiuni necesare 
Statului, dar nu absolut indispensabile pentru continuarea vieţii Statului. 

Care sunt instituţiunile care trebuie să rămână aici? Instituţiunile cu caracter 
economic: Ministerul Economiei Naţionale, împreună cu toate anexele şi 
compartimentele lui economice, Ministerul de Finanţe, Banca Naţională, instituţiunile 
de credit, instituţiunile comerciale şi industriale. 

Deci, toate aceste instituţiuni trebuie să continue să funcţioneze şi pentru 
aceasta trebuie să le asigurăm rămânerea lor la Bucureşti, în condiţiuni optime, adăpost 
şi pentru arhivă şi asigurarea vieţii funcţionarilor. 

Mai trebuie să continue să funcţioneze, alături de aceste instituţiuni, şi 
Siguranţa Statului, deci, Ministerul de Interne cu organele de Siguranţă. Aici se găseşte 
a 16-a parte din populaţia ţării. Aici, în Capitală, sunt focarele cele mai periculoase 
pentru existenţa Statului. Deci, Siguranţa, Poliţia şi Ministerul de Interne trebuie să 
rămânJ pe loc. 

Foarte bine a pus problema dl Mihai Antonescu în ce priveşte Justiţia, lucru la 
care nu m-am gândit. Justiţia n-o putem deplasa, căci ar face să înceteze viaţa juridică a 
Statului. 

I. Marinescu: O dispersăm numai în localitate. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, aceasta este o altă instituţiune mare pe care n-o 

putem scoate din Bucureşti. 
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Apoi Armata. Bineînţeles că nu voi ţine Armata în cazănni cu toate depozitele. 
Dar forţa militară a Capitalei va rămâne. 

Va mai rămâne Guvernul, în cap cu noi doi, cu mine şi cu dl Mihai Antonescu, 
ca să dăm primul exemplu şi în această privinţă, căci este o necesitate să fim în mijlocul 
populaţiei, care va fi greu lovită în cazul de bombardament. 

Iată instituţiunile care vor rămâne. Celelalte instituţiuni, cum este Şcoala, de 
pildă, vor proceda conform dispoziţiunilor pe care le-am dat deja în această privinţă. 
Şcoala, de pildă, are instrucţiuni de la mine. Încă de la începutul anului şcolar trecut a 
primit instrucţiuni ca să comprime materia de la şcoala primară până la universitate, în 
aşa fel ca la Paşti cursurile să se poată termina. Dacă împrejurările militare şi politice vor 
îngădui să continuăm viaţa şcolară şi după Paşti, o vom face, dar până atunci a avut grijă 
instituţia superioară să dea indicaţiunile necesare corpului profesoral ca să restrângă 
programul la elementele strict necesare, aşa încât anul şcolar în fond nu se termină, dar în 
formă se termină, pentru că elevii vor continua, unde se vor evacua, să studieze 
programul şi vor da examene la şcolile unde vor fi refugiaţi. Dacă împrejurările vor 
permite, va continua funcţionarea Şcolii până la iunie; dacă nu, le stopăm imediat şi 
degajăm Capitala de aceste elemente. 

V-am dat indicaţiunile necesare, ca să le aveţi în vedere. Aceasta nu înseamnă, 
însă. că în fiecare din aceste instituţiuni indispensabile pentru continuarea vieţii Statului 
nu se găsesc elemente ce nu sunt absolut indispensabile vieţii Statului însuşi; ele pot 
funcţiona la periferie. 

Toate aceste părţi din instituţiunile dv., care nu sunt absolut indispensabile, 
începând cu Economia Naţională, cu Armata, Justiţia, Ministerul de Interne, toate acestea 
sunt elemente destinate să meargă la periferie, în zona de dispersiune sau de evacuare 
definitivă, către Vestul ţării. 

lată, domnilor, unele din marile principii pe care trebuie să le aveţi în vedere. 
În ce priveşte execuţiunea, aceasta trebuie să fie descentralizată, pentru că nu-şi 

poate îngădui Statul Major să ia singur asupra lui această delicată, vastă şi complicată 
operaţiune. 

Statul Major nu face decât stabileşte zona pentru un anumit departament - un 
departament în regiunea A, altul în regiunea B, altul în regiunea C şi aşa mai departe -, şi 
acest departament, cu mijloace proprii şi ajutat de organele Ministerului de Interne, face 
ca execuţiunea să fie posibilă. 

O a.Ita actiw10 po ca.ro trobuio s-o întreprindll Statul Major este aceea de a crea 

coloanele necesare pe care le va pune la dispoziţie la anumite date şi la anumite locuri, 
pentru ca să se poată face deplasarea, bineînţeles după ce departamentul a flcut 
recunoaşterea; Statul Major va pune la dispoziţie mijloacele necesare pentru deplasarea 
arhivei, mobilierului, personalului. Să nu trimiteţi coloanele înainte de a începe 
organizarea şi când ajungeţi la locul de destinaţie să constataţi că imobilul a fost închiriat 
la 40 locatari, cum a arătat dl Mihai Antonescu că s-a întâmplat la Câmpulung. în 
prealabil trebuie o punere la punct perfectă, iar execuţiunea nu începe decât atunci când 
totul a fost pus la punct. 

Statul Major pune la dispoziţie mijloace de transport, iar departamentele se 
folosesc de ajutorul Ministerului de Interne. 
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O altă preocupare a Statului Major este să nu producă aglomerări în regiwtlle 
viz.ate de aviaţia inamică, sau în regiunile supratîncărcate, cum este, de pildă, Sibiul, 
centrul wtlversitar. Peste acest oraş au venit valuri de populaţie, pentru că nu s-au luat 
măsuri la timp şi i-am lăsat pe oameni la discreţia corbilor Neamului Românesc, ca să se 
îmbogăţească aceşti corbi pe spinarea celor cari fug din faţa inamicului. Trebuie să 
punem capăt şi acestui sistem. 

Deci, să dirijăm această acţiune şi să arătăm unde trebuie să se ducă aceste 
elemente spre Vestul ţării. Să găsim zone diferite pentru populaţia care se evacuează de 
bunăvoie. Să indicăm, de pildă, că regiunea cutare este destinată pentru populaţia 
evacuată din Moldova şi dacă găsim pe cineva din această provincie instalat contra 
acestui ordin, îl trimitem în regiunea ce i-a fost fixată. Altminteri ne încurcăm. 

Fac excepţie de la această regulă - unde nu ducem pe nimeni - centrele deja 
aglomerate, indispensabile vieţii economice, industriale şi culturale ale Neamului 
Românesc şi care sunt şi ele supuse bombardamentului, de exemplu: Sibiu, cetate 
universitari foarte aglomerată. Am avut dificultăţi enorme cu cazarea studenţilor acolo. 
Am văzut că Facultatea de Medicină vrea să se ducă la Sibiu, flră să se gândească nimeni 
că acolo acum deja suntem la o suprasaturaţie în ceea ce priveşte aşezarea locuitorilor. 
Acum venim cu studenţii de la Medicina din Bucureşti, peste 1 OOO, şi îi ducem acolo, 
ffiră să vedem dacă Universitatea şi Facultatea sunt în măsură să-i primească, să-i 
instruiască etc. Este uşor să spunem: să se ducă la Sibiu. Deci, peste o situaţie extrem de 
grea, punem încă o sarcină în plus. 

Toată lumea din Moldova vrea să se ducă la Sibiu. Sibiul şi el va fi bombardat 
ca şi Braşovul şi Timişoara. 

Populaţia nu poate fi lăsată să meargă unde vrea ea. Sunt câteva oraşe pe care nu 
le destinăm nici ca să primească diferite autorităţi evacuate, nici populaţie refugiată. 

lată ce aveam de spus în această privinţă şi cred că având aceste elemente în faţa 
dvs., flcând comisiunea de care a vorbit dl Mihai Antonescu, puteţi lucra şi perfecţiona 
ceea ce s-a flcut până acum. 

încă o dată: pregătire perfectă. Două treimi din timp să fie întrebuinţat pentru 
pregătire, pentru că atunci execuţia se va face în condiţiuni perfecte şi nu va fi nevoie 
decât de foarte puţin timp pentru execuţie, şi acest timp îl vom hotărî noi, în legătură cu 
operaţiunile care se desflşoară pe câmpul de luptă. Lucrurile trebuie să fie pregătite de 
Statul Major, de fiecare departament în parte, în legătură cu Ministerul de Interne, iar 
execuţiunea se va face atunci când se vor da ordinele. 

în primul rând, vom da ordin să dispersaţi ceea ce nu este absolut necesar să stea 
aici. De exemplu, arhivele puteţi să le dispersaţi chiar de pe acum; depozitele din bănci şi 
de la Casa de Depuneri şi Consemnaţiuni de asemeni să fie dispersate, domnule 
Vulcănescu, către Vestul ţării. Este aceasta o operaţie pe care trebuie s-o începeţi chiar de 
pe acum. 

A doua etapă va fi dispersiunea direcţiilor care nu vă sunt indispensabile aici. 
Când va fi nevoie, vom da acest ordin; până atunci, pregătiţi operaţiile. 

A treia etapă va fi după un bombardament şi în funcţiune de cât de grav va fi 
bombardamentul. 
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Totuşi, viaţa Statului trebuie să funcţioneze aici, în acest centru de unde pulseaz.ă 
în mod pennanent, în timpuri normale, şi să luăm toate măsurile ca să funcţioneze în 
orice condiţiuni în Capitala ţării aparatul de Stat. 

Pregătim problema în condiţiuni optime şi cred că şi în această privinţă vom ieşi 
destul de bine. 

în ultimele discuţiuni pe care le-am avut recent asupra bombardamentelor de la 
Berlin am ajuns la concluzia că localuri ca acesta, cum este Ministerul de Externe, 
Ministerul de Interne cel nou, Ministerul de Finanţe cel nou, sunt mai puţin expuse la 
distrugere. Ele nu pot fi distruse decât numai în cazul nenorocit şi cu totul rar, când vor 
cădea două-trei bombe peste ele. 

Care sunt măsurile care trebuiesc luate în această privinţă? Dacă pe acest 
planşeu de beton de la acoperiş se găseşte un strat de o palmă de nisip şi avem acolo 
câteva butoaie cu apă şi o pompă cu motor, este imposibil clădirea să fie atinsă de 
incendiu. Acestea sunt clădiri care trebuiesc luate. în Germania, în fiecare cameră unde 
am stat se găseau jos, la uşă, 6 săculeţe cu nisip. Până şi în closet erau 6 pungi de nisip. 

La noi, de un an am cerut să se ia măsuri şi nu s-a fficut nimic. Se poate întâmpla 
ca o bombă incendiară să treacă pe undeva şi noi nu ne putem apăra, pentru că nu este 
luată nici o măsură: nici apă nu avem, nici pompă cu motor, nici saci cu nisip. În 
Germania s-au întâmplat cazuri nenorocite când bomba s-a strecurat pe undeva şi a ajuns 
până în pivniţA, incendiind clădirea. Bomba se poate strecura prin deschiderea de la 
ascensor. Un general gennan şi un amiral veniţi de pe front au fost omorâţi în felul 
acesta. Sunt lucruri care nu le poţi prevedea, dar noi n-am luat măsuri nici pentru cazurile 
pe care le putem prevedea. 

Casa Telefoanelor este la adăpost în această privinţă. De asemeni, mai sunt 
câteva clădiri mari care sunt şi ele asigurate. Totuşi, constat că, cu toate dispoziţiunile 
mele şi cu toate insistenţele depuse în această privinţă şi publicate mereu, nu s-a luat nici 
o mlsurA. Cine sunt cei cari dau exemple de nesocotirea acestor măsuri? Chiar cei de la 
Preşedinţie, care îmi aduc la cunoştinţă că nu se execută ordinele date în această privinţă, 
în altă parte, dar ele nu se execută nici aici. Şi ceea ce se petrece aici se petrece peste tot; 
aceeaşi indiferenţă şi aceeaşi nepăsare. 

Prin unnare, să se facă comisiunea (sic!) propusă de dl Mihai Antonescu şi care 
comisiune va funcţiona în fiecare săptămână pentru coordonarea măsurilor. 

Statul Major va face lucrările pregătitoare; pregăteşte toate mijloacele de 
deplasare şi le pune la dispoziţie, la cerere, pentru transportul arhivelor, farnHHlor t:tc. 

Căutaţi să degajaţi tot ce puteţi, ca să salvăm tot ce se poate. Aici este averea noastră a 
tuturor şi cu greu o vom putea reface după război. Să stăm aici cât mai rudimentar, să 
trimitem mobilierul mai scump spre periferie în locuri unde este mai puţin expus 
bombardamentului. 

În ce priveşte locurile unde să le puneţi, interesaţi-vă şi dvs. şi sunt convins că 
veţi găsi nenumărate locuri foarte sigure şi de care uneori poate chiar întâmplător să 
aflaţi. V-am spus chestiunea cu subsolul de la Mânăstirea Dealului ca să vă sugerez o 
idee asupra modului cum puteţi să vă interesaţi şi dvs. Când g-ralul Manolescu mi-a spus 
că are un subsol încăpător la Mânăstirea Dealului, imediat am prins chestiunea şi l-am 
întrebat dacă putem caza arhiva acolo. Mi-a răspuns afirmativ şi noi vom folosi acest 
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subsol. Cazuri de acestea cred că sunt nenumărate. Aşa este tunelul de la Moroeni, unde, 
de asemeni, se pot adăposti multe lucruri. 

Pe de altă parte, ceea ce vă mai recomand este să evitaţi ceea ce se întâmplă în 
Bucureşti şi la periferie că totdeauna vine o autoritate şi dă la o parte altă autoritate, mai 
ales autorităţile militare procedeaz.ă în felul acesta. Nu se poate să organiz.ăm ceva 
dezorganizând altceva. Aşa s-a dus cineva să facă conferinţe (sic!) cu privire la Apărarea 
Pasivă şi a ales cel mai curat local, care era al Consiliului de Patronaj, destinat pentru 
copiii cartierului. A fost luat acest local ca să ţină acel domn conferinţe săptămânal, să 
vină acolo fel de fel de oameni, cu noroi, să strice mobilierul, când alături, la doi paşi, se 
găsea un local de şcoală. Dar tendinţa este de a murdări, de a trivializa tot ce este frumos 
şi curat şi nu se gândeşte nimeni la consecinţe. Cel care abuzează zice că este autoritate şi 
are dreptul să abuzeze şi să murdărească cea mai frumoasă casă. Tot aşa s-a întâmplat că 
un general l-a luat la el acasă pe bucătarul restaurantului Consiliului de Patronaj. în felul 
acesta s-a dezorganizat bucătăria unui restaurant din Bucureşti, restaurant care aducea 
servicii funcţionarilor, muncitorilor. 

Acestea sunt abuzuri pe care le fac militarii în timp de rlzboi. Dvs. aţi dat ordine 
să se facă exerciţii de apărare pasivă, însă domnii care le execută să le execute cu capul. 

G-ral D. Popescu: Domnule Mareşal, ordinele date de dvs. astăzi au mai fost 
date încă o dată şi cu toate acestea rezultatul este acela la care am ajuns astăzi. 

Mareşal I. Antonescu: De mai multe ori am primit pe fiecare din dumnealor în 
parte şi le-am spus să-şi pregătească evacuarea. Aşa, un judecător din Basarabia trebuie 
să ştie judecătoria unde are să se ducă să lucreze. 

I. Marinescu: Are şi biletul de tren în buzunar. 
G-ral D. Popescu: Mie îmi este teamă că rezultatul va fi tot acela de până acum. 

De aceea sunt dator să vă raportez următoarele: am avut o conferinţă la mine, la minister, 
cu g-ralii Marciare şi Vasiliu. Problema evacuării se rezumă la problema evacuării 
autorităţilor, a întreprinderilor şi a populaţiei. În ce priveşte autorităţile şi întreprinderile, 
urmează ca Marele Stat Major să întocmească fişe pentru fiecare autoritate, în care să se 
arate unde merge această autoritate şi cu cine merge autoritatea. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se procedeze invers: fiecare instituţiune să 
arate ce are de evacuat şi Statul Major, pe baza celor arătate, pregăteşte evacuarea. 

G-ral S. Mardare: Aşa s-a şi făcut. 
G-ral D. Popescu: Aici voiam să ajung. De o lună şi jumătate îi tot cer dlui g-ral 

Mardare să dea fişe pentru evacuarea autorităţilor, pentru ca să pot da ordine judeţelor 
respective, şi până acum n-avem aceste fişe făcute, pentru că departamentele nu execută 
dispoziţiile Marelui Stat Major. 

I. Marinescu: Justiţia a executat. Avem bilete de tren pentru 60 milioane lei şi 
avem şi încartiruirile făcute. 

Mareşal I. Antonescu: Şcoala desigur că n-are făcut nimic. 
G-ral R. Enescu: La Pucioasa. 
Mareşal I. Antonescu: Fiecare învăţător, fiecare profesor din Basarabia. din 

Bucovina trebuie să ştie la ce şcoală are să se ducă să funcţioneze. 
G-ral S. Mardare: Iată. domnule Mareşal, o hartă, în care se arată precis 

regiunile unde urmează să se facă evacuările. 
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Mareşal I. Antonescu: Foarte frumos, Mardare, dar vreau să ştiu cum iese în 
practică. 

G-ral S. Mardare: Ministerele şi-au întocmit lucrările, vin la noi, noi le 
înscriem în fişe şi fiecare judeţ va primi o fişă, unde sunt înscrise, în ordine, autorităţile 
militare care se duc acolo. 

În această regiune nu se poate plasa decât populaţie înscrisă în fişele regiunii 
respective. 

Nenorocirea este, însă, că populaţia s-a alannat şi cei cari au dispus de fonduri 
au plecat şi s..au instalat unde au vrut. 

Apoi s-a pus principiul ca să nu avem o populaţie parazitară, adică institutorul să 
se ducă la catedră, să nu umble fm-ă serviciu, judecătorul la judecătorie etc. Aceasta 
rezultă din regula generală. 

Sunt, însă, şi excepţii. De pildă, ingineri din Bucovina au fost luaţi şi duşi la 
Severin, pentru că acolo a avut Calea Ferată nevoie de ei. Aceştia, însă, erau destinaţi să 
fie trimişi în altă regiune. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă vine o instituţiune la d-ta şi îţi spune: eu am 
interesul să întăresc personalul meu în zona cutare, atunci d-ta ţii socoteală de aceasta şi îl 
treci în lucrările d-tale pe inginer pentru acea regiune. 

Partea cea mai grea este că s-a dus populaţia care a plecat din Basarabia şi 
Bucovina, s-a instalat în anumite oraşe, din Vest, a plătit chirii mari şi acum vom avea 
greutăţi cu ei. 

G-ral C. Vasiliu: Este atât de puţin această populaţie încât nu contează. De 
exemplu, s-au găsit 40 familii la Câmpulung. Ce contează acestea faţă de 15-20.000 
locuitori. 

Mareşal I. Antonescu: Dvs. să aplicaţi Jurnalul Consiliului de Miniştri şi dacă 
găsiţi cetăţeni plasaţi în afară de cadrul Jurnalului, să-i scoateţi de acolo. 

Din neexecutarea acestui Jurnal ies toate încurcăturile. 
G-ral S. Mardare: Sunt unii oameni cari au închiriat case şi au plătit chirii 

mari, în regiuni unde nu trebuiau să se ducă. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă aceşti oameni cari s-au deplasat au flcut cheltuieli, 

au plătit chirii mari, putem să-i lăsăm mai departe acolo şi să nu-i mai ducem în altă 
parte. Nu sunt nici ei vinovaţi şi nu este bine să creăm prea multe nemulţumiri. Deci, cei 
care s-au instalat deja în anumite oraşe, făcând cheltuieli, pot fi lăsaţi, dacă nu sunt în 
aglomoraţiwii proa mari. 

Sibiul trebuie descongestionat; Timişoara, la fel. Anumite centre mari trebuie să 
rămână la dispoziţia Guvernului. 

Prin urmare, eu cred că ceea ce am spus astăzi este suficient, pentru ca dv. să 
aveţi elemente directoare cu care să lucraţi. Dv., dle g-ral Mardare, pregătiţi la Statul 
Major toate mijloacele de execuţie şi lucraţi cu fiecare departament în parte. Ministerele 
vă vor arătat ce personal, ce mobilier şi ce arhivă are de evacuat fiecare. Apoi, împreună 
cu Ministerul de Interne, veţi stabili unde se duce fiecare autoritate, iar Marele Stat Major 
ajută evacuarea cu mijloacele de execuţie. 

G-ral S. Mardare: Aşa am şi flcut, pentru fiecare minister în parte. Avem 
tablouri de'persoanele, materialul şi mobilierul care urmează să se evacueze. Suntem în 
curs de executare. 
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Mareşal I. Antonescu: S-a comparat situaţiia noastrA cu a Sofiei. Eu cred că, în 
cazul unui bombardament al Capitalei, nu s-ar produce la noi un exod de populaţie, aşa 
cum s-a întâmplat la Sofia. La Ploieşti, de-abia a încetat bombardamentul şi oamenii au 
început să iasă în stradă. Când m-am dus pe la spital,e, împreună cu dl Mihai Antonescu, 
populaţia m-a aclamat. Am întrebat: ,.Ce căutaţi dv. aici?" Într-adevăr, am găsit lume 
îngrămadită în jurul bombelor cu explozie întârziată. Şi noi am Bcut această greşeală: 
dacă ar fi explodat vreuna, ne-ar fi curăţat pe toţi. 

Populaţia, în loc să intre în panică, a luat lucrurile ca la nuntă. Aşa se va 
întâmpla şi la Bucureşti, în cazul unui bombardament. 

G-ral D. Popescu: Tocmai aceasta este nenorocirea: lumea, în loc să intre în 
adăpost, vi aclamă pe dv. 

Mareşal I. Antonescu: Bagă d-ta oamenii în adăpost, că acesta este rolul d-tale. 
Şi dă-i peste mână celui care mă aplaudă, pentru că eu n-am cerut nimănui să mă 
aclame. 

G-ral D. Popescu: Ştiu, domnule Mareşal, că şi eu eram cu dv. atunci. Nu ia 
nimeni lucrurile în serios. 

Mareşal I. Antonescu: Uite, la Preşedinţie, nu există un sac cu nisip. Nu 
execută nimeni măsurile care se iau. 

I. Marinescu: Am golit podurile, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Ai d-ta, domnule Marinescu, vreun sac de nisip în biroul 

d-tale? 
I. Marinescu: N-am, domnule Mareşal, că nu mi-a dat nimeni. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, prin grija Statului Major, să se facă pungi de 

acestea pentru nisip şi să se împartă la autorităţi. Fiecare Minister să arate de câte pungi 
de acestea are nevoie. Se vor lua şi pompe cu motor şi furtun pentru stingerea incendiilor. 
Am adus atâtea butoaie din Transnistria. Să luăm din ele şi să punem pe acoperişurile 
imobilelor mai mari, instruind, în acelaşi timp, echipe speciale, ca să ştie să se folosească 
de ele la caz de nevoie. Iată ce trebuie să facă Statul Major. 

Cu fondurile cum stai, domnule Vulcănescu? 
M. Vulclnescu: Noi am pus la dispoziţie 2. 700.000.000 lei. Nu s-au 

întrebuinţat, însă. toţi banii. 
Mareşal I. Antonescu: Cum s-au întrebuinţat? 
M. Vulclnescu: Am dat pentru bazinele de apă din Bucureşti ... 
Mareşal I. Antonescu: Vreau ca lunar - săptămânal este prea des - să primesc 

o situaţie de ce daţi dv. din aceste fonduri, iar Secretariatul să urmărească şi să vadă cum 
s-au întrebuinţat aceşti bani, cu control la faţa locului. Să-mi faci situaţia şi pe trecut, dle 
Vulcănescu. 

M. Vulclnescu: Am Bcut un control în ceea ce priveşte lăzile: unii au 
cumpărat mai ieftin, alţii mai scump. 

Mareşal I. Antonescu: S-a Bcut o greşeală. Ar fi fost mai bine ca toate lăzile 
acestea să le fi ftcut la Arsenal, ne-ar fi costat mult mai ieftin. 

Te rog să iei notă, dle col. Davidescu, ca să facem noi lăzi tip, prin Ministerul 
ÎOzestrArii Armatei. Ne va costa pe trei sferturi din cât s-a plătit. 

M. Vulclnescu: Pentru lăzi s-a cheltuit între I 500 şi 6000 lei de bucată. 
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Mareşal I. Antonescu: Să vă arăt eu lucruri executate, al căror cost I-am redus 
lao zecime. 

G-ral D. Popescu: Noi le-am făcut la Atelierele Comunale. 
I. Marinescu: Acolo le-am făcut şi noi. 
S. Ghiolu: Noi le-am comandat. Ministerul Înzestrării a făcut la fel. 
Mareşal I. Antonescu: Am fi putut să le facem la şcolile de meserii, dacă 

ne-am fi gândit din vreme. Le-am fi dat instrucţiuni şi am fi înzestrat şi şcolile cu uneltele 
necesare. 

S. Ghiolu: A fost urgenţă, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: N-a fost nici o urgenţă; nu suntem oameni practici. 
Domnule Vulcănescu, te rog să-mi arăţi, într-o situaţie, cum s-au acordat 

fondurile acestea pe trecut, la fiecare departament, ca să organizăm un sistem de control. 
M. Vulclnescu: Pentru multe din autorităţi am prevăzut sume, care nu s-au 

cheltuit încă. Astfel, pentru biletele de Cale Ferată, se pun la dispoziţie biletele, dar nu se 
plătesc decât în momentul când sunt folosite. 

Mareşal I. Antonescu: Toate cheltuielile acestea să fie controlate, ca să nu se 
facă risipă. Lumea spune că niciodată nu s-a furat ca sub regimul acesta. Este adevărat, 
ins!. că niciodată n-a fost un volum de afaceri atât de mare ca acum. La 500 miliarde, cât 
s-a cheltuit pentru Armată, au putut să treacă mulţi bani în buzunarul multora, dar totuşi 
mai puţini ca sub regimurile trecute. Şi mai avem şi consolarea că se fură peste tot, 
fiindcă aşa e la război. 

Impozitele care s-au pus cât vor da? 
M. Vulclnescu: Sperăm să încasăm 2. 700.000.000 lei. Noi am făcut cum aţi 

spus dv. Au fost unele plângeri, pentru că sumele ar fi fost prea mari, însă s-au dat 
dispoziţii Ministerului de Interne să eşaloneze plăţile la populaţia săracă. 

Mareşal I. Antonescu: S-au luat măsuri la Statul Major pentru adăpostirea şi 
hrănirea populaţiei în caz de bombardament. Şi aceasta va fi o dificultate, dacă dv. nu 
faceţi din timp nişte cartele speciale pentru cei cari în caz de bombardamente şi-ar pierde 
locuinţele. Nu trebuie să suporte Statul toate aceste cheltuieli. Deci hrana aceasta nu se va 
da pe gratis, ci va fi plătită cu preţuri reduse. Deci, funcţionarii sau lucrătorii cari vor fi 
nevoiţi să se hrănească în felul acesta, fie de la bucătării ambulante, care vor merge din 
cartier în cartier, cum este studiată problema, fie de Ia bucătării fixe, unde sunt repartizaţi, 
vor trebui să plătească această hrană, cu preţurile care vor fi calculate din vreme. 

M. Vulclnescu: Aşa am tăcut. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea nu este pusă la punct. 
M. Vulclnescu: Fiecare departament a organizat un sistem de cantină. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se facă din vreme şi bonuri de plată pentru 

locuinţe, fiindcă acolo unde vor fi cazaţi funcţionarii evacuaţi, nu vor sta pe gratis. 
G-ral D. Popescu: Cartiruirea este gratuită. 
M. Vulclnescu: Pentru motivul că se păstrează şi vechea locuinţă. 
Mareşal I. Antonescu: Dar funcţionarul care pleacă şi se instalează în altă parte 

trebuie să plătească acolo o indemnitate de locuinţă. Este bine ca alocaţia de chirie plătită 
funcţionarilor să fie trecută asupra acelor cari îi găzduiesc în localităţile unde se vor face 
evacuările. Trebuie studiată problema şi în felul acesta. 
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M. Vulcănescu: Funcţionarii cari se evac·uează n-au voie să plece decât cu 
60 kg bagaje. 

Deci, vor continua să plătească chirie (sic!) Ia vechile locuinţe. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie studiată şi această chestiune. 
A treia chestiune şi cea mai gravă este chestiunea îmbrăcămintei. Dacă toţi 

oamenii aceştia, cari sunt anunţaţi prin ziare să-şi pregătească haine şi aprovizionări, 
pentru cazuri de bombardament, şi nu iau această măsură, ne vom pomeni la un anumit 
moment cu o avalanşă de oameni, cari vor cere haine, cămăşi, pălării etc. Deci, şi din 
aceste articole trebuie să avem depozite, din care să dăm, Ia nevoie, cu cartela. 

Vor fi şi cazuri nenorocite ale unora cari îşi vor fi pregătit geamantanul cu tot ce 
le trebuie, dar şi geamantanul le-a fost distrus de bombardament. 

De aceea, trebuie să avem depozite cu articole de îmbrăcăminte, în afara 
oraşelor. V-am mai spus şi altădată să scoateţi depozitele mari din mijlocul centrelor 
populate. 

M. Vulclnescu: Pentru facerea acestor depozite, ca să nu ne coste bani, 
Ministerul Economiei Naţionale a luat dispoziţiunea ca ele să fie flcute de I.N.COOP şi 
de comercianţii cari evacuează stocuri de mărfuri. Depozitele se vor face în jurul oraşelor 
care ar putea fi supuse bombardamentelor. 

Mareşal I. Antonescu: Să venim în ajutorul acestor oameni, cari evacuează 
depozitele. Degeaba le daţi ordine, dacă, în acelaşi timp, nu le puneţi la dispoziţie 
mijloacele necesare de transport - nu vor evacua, şi atunci, pierderea acestor mărfuri ar fi 
o pierdere pentru noi toţi. Dacă un magazin ca acela al lui Dinischiotu sau altul vrea să 
evacueze, îi punem la dispoziţie mijloacele de transport. 

Am mai spus Ministerului Economiei Naţionale să nu mai permită să se facă 
depozite mari în Capitală. Să rămână aici produsele necesare pentru o lună de zile şi să 
mergem la consumul rezervelor. Negustorii să-şi depoziteze mărfurile în afară de 
Bucureşti, pe măsură ce epuizează stocurile. Sunt dispus să le punem la dispoziţie 
mijloacele de transport necesare pentru evacuări. Deci, Marele Stat Major va organiza 
lucrurile şi din acest punct de vedere. 

Noi, dacă vom fi bombardaţi, vom fi bombardaţi la punctele vulnerabile. Inami
cul nu va căuta să ne distrugă, pentru că noi n-am greşit cu nimic; ne-am apărat numai 
drepturile noastre. Pentru ca să câştige războiul, inamicii vor căuta, însă, să ne lovească în 
punctele vulnerabile; gări, căi de comunicaţie, petrol. Dacă este aşa, atunci să nu băgaţi 
mArfuri în gările de mare trafic, mai ales în acelea care au triaje, cu plăci turnante, pentru 
că acestea vor fi lovite. 

S. Ghiolu: Noi am căutat să facem magazii mai departe de gări, pentru 
depozitarea mărfurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Eu vă dau indicaţiuni ca să ştiţi la ce ne putem aştepta: 
gările şi mai ales triajele cu plăci turnante vor fi lovite; tot aşa şi petrolul. Bucureştiul, 
daci va fi bombardat, va fi lovit în special în nodurile lui de comunicaţie: Gara de Nord, 
Gara Filaret, Triajul. Acestea vor fi căutate. 

De altfel, aşa au început bombardamentele şi la Sofia; apoi au trecut asupra 
oraşului, din alte cauze. 
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Prin urmare, în orişice aţi face, ţineţi seama de acest mare principiu: asigurarea 
continuităţii vieţii Statului şi, în cadrul acestui principiu, lucraţi la evacuări. Viaţa Statului 
trebuie să continue, chiar dacă Bucureştiul este ras de pe suprafaţa pământului. 

Aţi văzut că Stalin a evacuat misiunile diplomatice din Moscova, dar el a rămas 
acolo şi a căutat să facă să funcţioneze mai departe industriile lovite de bombardamente. 
O fabrică, oricât de greu ar fi lovită şi oricât de rea impresie face după un bombardament, 
mai poate fi refficută, dacă parte din clădire rămâne în picioare şi mai există materie 
primă. Şi la noi, dacă, de exemplu, ar fi lovită fabrica ,,Malaxa", am căuta s-o refacem, ca 
să-şi continue activitatea. Dacă va fi bombardată Gara de Nord, vom căuta s-o refacem, 
ca să continue să funcţioneze. 

Berlinul, placa turnantă a Europei Centrale, centrul prin care trec aproape toate 
liniile ferate ale Germaniei, a fost bombardat destul de greu şi cu toate acestea 
transporturile merg destul de bine în Germania. Cu toate că gările din Berlin au fost greu 
lovite, ele au fost refficute şi continuă să funcţioneze. 

Este un mare pericol pentru război că s-a fficut această concentrare. Experienţa 
dovedeşte, însă. că oricât de mare ar fi un bombardament asupra unei gări, ea totuşi poate 
fi refficută. Pentru aceasta, însă, gara trebuie să fie prevăzută cu toate mijloacele, pentru 
ca, după trecerea pericolului, să se poată reface. 

G-ral D. Popescu: Domnule Mareşal, din cine se va compune Comisiunea 
specială pentru evacuări? 

Mareşal I. Antonescu: Hotărăşte dl Mihai Antonescu. 
G-ral D. Popescu: Din populaţie, cine are dreptul la evacuare? 
Mareşal I. Antonescu: În principiu, se evacuează, în primul rând, cei cari nu 

sunt absolut indispensabili vieţii Statului. 
G-ral C. Vasiliu: Vă referiţi numai la Capitală? 
Mareşal I. Antonescu: La toate oraşele expuse bombardamentului. 
G-ral C. Vasillu: Noi vorbim de cele trei provincii. Câţi se duc, când se duc şi 

unde se duc? Să nu ajungem sub presiunea frontului şi să ne pomenim cu valuri de lume 
venind pe gâtul acesta al Moldovei, pe care să nu le putem opri. 

G-ral D. Popescu: Jurnalul Consiliului de Miniştri prevede că nimeni nu se 
poate evacua dacă n-are autorizaţia organelor locale de evacuare, care arată unde se 
evacuează. Or, organele locale, ca să dea această autorizaţie, trebuie să ştie cine are drept 
la evacuare. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt aici două aspecte: evacuarea din oraşele supuse 
bombardamentului şi evacuarea din provinciile care probabil că se vor transforma 1n 
teatru de război. 

Pentru oraşe am pus principiul: scoateţi toate elementele care n-au nici o treabă: 
pensionarii, cei cari n-au nici o ocupaţie, copiii de şcoală. Numai în Bucureşti sunt 
100.000 copii de şcoală. Să rămână numai ceea ce este indispensabil vieţii Statului; 
ceilalţi toţi să plece. 

Vom merge şi mai adânc, ca să evacuăm şi spitalele. Ordinele sunt date de 
Marele Stat Major şi, într-o mare măsură, răniţii au fost împinşi către spitalele din Vestul 
ţării şi oraşele mai puţin expuse. Continuăm cu această acţiune, ca să salvăm zestrea 
spitalelor. Am băgat miliarde în mobilierul şi înzestrarea spitalelor, pe care trebuie să le 
salvăm şi să le punem la adăpost, ca să le putem reconstitui după ce va trece pericolul. 
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În ceea ce priveşte regiunile acestea, care s-ar putea să fie transfonnate în teatru 
de operaţie, din aceste regiuni vom lua pe intelectualii cari vor vrea să vină. Nu se va 
repeta greşeala t'lcută în Ardeal, când au fost evacuaţi toţi intelectualii români din partea 
cedată. Bineînţeles, însă, că sunt alte condiţiuni acum în Estul ţării de cwn au fost atunci 
în Vest. Eu îi consider trădători pe intelectualii cari au părăsit Ardealul cedat şi cred că 
atunci când ei se vor întoarce la locurile lor, după ce şi această parte din Ardeal va fi 
realipită ţării noastre, vor fi linşaţi de populaţie; toţi Ie vor reproşa de ce i-au părăsit şi 
i-au lăsat singuri. Acolo a fost o greşeală: s-a dat ordin tuturor intelectualilor să 
părăsească provincia. A fost cea mai mare greşeală pe care ar fi putut s-o facă un guvern. 

Dincoace, este altceva: intelectualii sunt ameninţaţi să fie deportaţi. Pe de altă 
parte, Basarabia n-a trăit niciodată de pe urma intelectualilor; a fost o masă de ţărani, 
dusă de cnut. Noi n-am putut să formăm elite pentru această provincie; va mai trece încă 
multă vreme până ce să se formeze aceste elite. 

Deci, problema nu este prea gravă. Elementele intelectuale din Basarabia sunt 
provenite de la noi, afară de o parte din învăţători, şi trebuie să le primim înapoi. 

Dintre ţăranii înstăriţi, cei cari vor să se evacueze, să-i lăsăm să vină. Să nu vă 
temeţi că vor fi prea mulţi, căci omul preferă să moară decât să-şi părăsească locuinţa şi 
avutul. 

G-nl C. Vasiliu: Acum, curentul este pe plecate. 
Mareşal I. Antonescu: Întâi este pe plecate şi, în ultimul moment, când omul 

este vorba să plece, se hotărăşte să rămână pe loc. Ţăranii nu se dezlipesc uşor de locurile 
lor, rămân agăţaţi de stâncă, aşa cwn v-am mai spus. Va muri unul, doi sau zece, dar 
restul va rămâne. Nici nu putem disloca mase mari de populaţie, pentru că aceasta este 
împotriva intereselor noastre. Noi suntem în dest'lşurarea unui mare proces istoric cu 
ruşii, care a început la 1700 şi nu ştim cât va mai dura. Am pierdut o dată partida; va veni 
o vreme când o vom recâştiga. De la 1760 şi până acwn mereu am pierdut-o şi am 
recâştigat-o. Între 1760 şi 1853 am avut şase ocupaţii ruseşti şi totuşi am reuşit să ne 
refacem. Poate să pierdem şi partida aceasta; atunci, o s-o lu!m de la capăt, după o 
generaţie sau după mai multe. 

Nu cred că Rusia va pune călcâiul în Europa. Va trece cu tăvălugul o zi, două 
sau un an; a mai trecut şi altă dată peste noi şi am rămas pe loc. Este imposibil de crezut 
pentru mine că Europa aceasta, care a reprezentat o forţă, pe plan militar, politic, 
intelectual şi economic, să se lase să fie călcată de colosul acesta rusesc. Va ajunge odată 
şi acest colos la epuizare. 

G-ral C. Vasiliu: Când se va hotărî plecarea? 
Mareşal I. Antonescu: În ultimul moment. Noi stăm în spatele frontului. 

Când autorităţile din Transnistria au trecut Nistrul, autoritatea noastră asupra acestei 
provincii a dispărut. Dacă frontul se va deplasa şi de la Nistru, atunci vom lua măsurile 
impuse de împrejurări. Eu, însă, n-o cred probabil; este posibil chiar ca frontul să nu 
ajungă nici la Bug. Sunt interese aşa de mari, încât germanii n-au să lase ca frontul să 
se apropie. într-adevăr, dacă ei au plecat de la Petrograd, au pierdut Finlanda. Dacă se 
deplasează frontul încoace, ar putea să piardă şi Ţara Românească. 

S-ar putea ca germanii să facă o acţiune ofensivă şi să restabilească situaţia pe 
un front mai depărtat. Se poate sau nu, aceasta nu este o chestiune de competenţa noastră. 
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G-ral C. Pantazi: Cu familiile ostaşilor ce facem? 
Mareşal I. Antonescu: Am vorbit: este o chestiune în studiu la Statul Major. 
G-ral R. Enescu: În ceea ce priveşte evacuarea populaţiei, din cauza 

bombardamentelor aeriene, această evacuare păstrează un caracter benevol. Cei cari vor 
să plece pot pleca, numai ei, sau forţăm noi pe anumiţi oameni să plece? 

Mareşal I. Antonescu: Nu forţăm pe nimeni. Dacă este cineva care vrea să 
plece, poate pleca. Ceea ce cerem noi populaţiei este să aibă în casă nisip, sapă, târnăcop, 
lopată, să golească podurile, să aibă oameni şi echipe instruite pentru stingerea 
incendiilor. 

Imediat ce trece bombardamentul, va trebui ca echipele de specialitate formate 
din vreme să scoată materialele care se mai pot întrebuinţa de la clădirile lovite de bombe 
şi cu aceste materiale să construiască mici bordeie pentru adăpostirea celor rămaşi fără 
locuinţă. Cei cari vor voi să rămână vor locui mai departe în bordeiele acestea, construite 
cu mâna de lucru dată de noi, ca să punem la adăpost de speculă pe cei interesaţi şi cu 
materialele luate de la clădirile sinistrate. 

G-ral R. Enescu: Am pregătit lucrările. 
Mareşal I. Antonescu: Populaţia din mahalalele oraşelor noastre locuieşte în 

case mai rele decât bordeiele pe care le-am face noi. Această populaţie, după 

bombardamente, trebuie să stea pe loc. Dacă am lua-o şi am duce-o în altă parte s-ar 
dezorganiz.a toată viaţa economică a oraşelor. Va fi evacuat cel care a locuit într-un bloc, 
dărâmat de o bombă. Acela nu va consimţi să stea mai departe într-un bordei. Dar 
populaţia de la periferie, care formează două treimi din populaţia Capitalei, va rămâne pe 
loc. Dacă s-au dărâmat casele acestora, se scot de la aceste case toate materialele 
întrebuinţate şi cu ele se construiesc bordeie în apropiere, cu ajutorul echipelor speciale 
organiz.ate de Statul Major. 

G-ralul Marinescu să fie pregătit cu echipe de intervenţie imediat şi, cu ajutorul 
muncii de folos obştesc, să construiască astfel de bordeie, cu materialele scăpate de la 
dezastru. 

Populaţia sinistrată va continua să stea în bordeiele acestea, să cumpere de la 
aceeaşi piaţă, de la aceeaşi băcănie şi să-şi continue activitatea, ca să nu se dezorganizeze 
viaţa oraşului. 

Numai cine vrea să plece să fie întrebat unde vrea să se ducă şi dacă acolo nu 
este prea mare aglomeraţie, în planurile stabilite, să poată pleca. 

G-ral D. Popo1cu: Aţi hotArât despre intelectuali şi despre ţAranii înstAriţi. Par 
negustorii cari vor să plece? 

Mareşal I. Antonescu: Cine vrea poate să plece. Toţi aceştia formează 
burghezia Neamului Românesc, pe care nu trebuie s-o distrugem. Ei au capitaluri şi 
pricepere, aşa că pot să deschidă magazine şi în alte părţi şi să trăiască mai departe. 

D-ta vezi ce s-a petrecut cu ardelenii. Foarte mulţi din ei s-au plasat şi au devenit 
astăzi multimilionari. S-au pus pe treabă, fiindcă nevoia i-a învăţat să lucreze. Au fost 
abili în afaceri de export şi au câştigat parale. Cred că tot aşa şi aceşti negustori din 
Basarabia se vor instala în alte locuri şi îşi vor reface viaţa. 

La conferinţă cine va participa? 
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Părerea mea este ca să vină şefii de departamente împreună cu secretarii generali 
cari execută aceste măsuri. 

lată ce a ~cut dl Marinescu. Aşa trebuie să facă fiecare departament: 
Instrucţiunea Publică pentru fiecare profesor, pentru fiecare învăţător; Ministerul de 
Finanţe pentru fiecare agent al Fiscului şi aşa mai departe. 

Şedinţa se ridică la ora 19,45. 

Stenografi: D. Fierăscu şi I. Vasilescu 

... 
D.A.N.LC.,fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.f 203-239 

8. 1944 martie 6. Se discută două probleme: aceea a evacuărilor din 
Transnistria, Basarabia şi Bucovina şi, eventual, din Moldova, şi aceea a 
dispersării din Capitală, cu varianta cea mai grea, a evacuării autorităţilor şi 
populaţiei, din cauza bombardamentelor. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 6 martie 1944, ora 18 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia domnului profesor Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; g-ral 
D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Muncii, 
Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, 
ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ad-interim al 
Economiei Naţionale; I. Marian, ministrul Agriculturii şi Domeniilor; Atta Constan
tinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; arhitect I. D. Enescu, 
subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat al Aerului; 
Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat Ia Ministerul Finanţelor; prof. I.C. Petrescu, 
subsecretar de Stat al Şcoalelor; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; 
ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral I. 
Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; I. Lapedatu, viceguvernator la B.N.R.; 
C. Stoicescu, administrator delegat la B.N.R.; M. Rimniceanu, administrator delegat 
la B.N.R.; Gh. Minescu, director general al I.N.C.0.0.P-ului; g-ral aviator Gh. 
Marinescu; g-ral I. Rlşcanu, primarul general al Capitalei; g-ral T. Orezeanu, 
directorul general al C.F.R.; g-ral Socrate Mardare, subşef la M.St.M.; g-ral Ramiro 
Enescu, subşef la M.St.M.; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul Militar al Capitalei; 
col. I. Teodorescu, directorul general al P.T.T.; Ion A. Rldulescu, secretar general la 
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Preşedinţia Consiliului de Miniştri; Mircea Enichescu, secretar general la Subsecreta
riatul de Stat al Românizării; g-ral Velescu Nicolae, secretar general la Subsecreta
riatul de Stat al Aprovizionării; prof. V. Mihăilescu, secretar general la Ministerul 
Culturii Naţionale şi al Cultelor; Gh. Oprescu, secretar general la Ministerul Justiţiei; 
Gh. Davidescu, secretar general la Ministerul Afacerilor Străine; prof. Const. 
Cilniceanu, secretar general la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; AI. Bidiuţi, 
secretar general la Ministerul Propagandei Naţionale; amiral Gheorghiu Alexandru, 
secretar general la Ministerul Înzestrării Armatei şi Producţiei de Război; g-ral 
Cameniţi Petre, secretar general la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Armata de 
Uscat; comandor Roman August, secretar general la Ministerul Apărării Naţionale, 
pentru Marină; Marcel Stati, secretar general al Consiliului de Patronaj al Operelor 
Sociale; comandor Ferţu Tiberiu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al 
Aerului; Aurel Gociman, consilier tehnic la Subsecretariatul de Stat al Românizării; 
col. N. Protopopescu, şeful S.8 din Marele Stat Major; col. Radu Davidescu, şeful 
Cabinetului Militar al Conducătorului Statului; col. adj. Dimiceanu; ing. Zamfirescu 
N., directorul Întreţinerii C.F.R.; Niculescu-Buzeşti, secretar la Ministerul Afacerilor 
Străine. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, domnilor secretari generali, domnilor generali, 
constatând din executarea programului întocmit de Marele Stat Major şi executat de 
departamente o seamă de măsuri cari trebuiau luate şi, în special, măsuri de coordonare 
pentru executarea programului de evacuare şi de dispersiune, am hotărât să ţinem în fiecare 
săptămână, atâta vreme cât este nevoie pentru realizarea unei unităţi totale în măsurile pe 
care le luăm, o conferinţă între toate departamentele, de o parte, pentru a urmări ceea ce se 
realizează - lucruri deja înflptuite - iar, de altă parte, pentru a evita neajunsurile, 
inadvertenţele şi contrarietăţile. În sfărşit, pentru a da mijloace noi în vederea unei mai 
perfecţionate executări a programului întocmit de organele militare. 

Smtt două probleme distincte care trebuie examinate. Este problema evacuărilor 
din Transnistria, Basarabia, Bucovina, eventual Moldova. Este problema lucrărilor de 
dispershme din Capitală, cu varianta mult mai grea, aceea a evacuării Capitalei, a 
autorităţilor şi populaţiei. 

În ceea ce priveşte lucrările de evacuare din Transnistria, ca şi cele din Basarabia 
şi Bucovina, s-au îndeplinit o seamă de operaţiuni şi sunt evacuări în curs pentru mtele 
bunuri, pentru tractoare şi alte bunuri industriale. 

V"i maA l11 aflirşit pe domnul Ghiolu sA ne IU'llte care este situaţiunea, core sunt 
măsurile care trebuie luate şi ritmul în care se contează să fie executate toate aceste 
evacuări. Apoi avem problema evacuărilor de persoane. Domnul Mareşal a autoriz.at, în 
principiu, ca un număr de 5.000 persoane să poată să fie aduse în ţară, din acele care au 
servit în timpul ocupaţiei româneşti, organele de colaborare cu autorităţile noastre. 

Problema esenţială care se pune, şi am să rog pe domnii ministru de Interne şi 
g-ral Vasiliu să-i dea toată atenţiunea, este asupra controlului acestor persoane. Marele 
Stat Major, desigur împreună cu organele Armatei, controlează pe cei cari urmează să 
fie evacuaţi în ţară, verifică meritele şi drepturile de a fi evacuate, cum şi natura acestor 
persoane, ca să nu aducem aici elemente în stare să tulbure ordinea noastră sau să ne 
creeze complicaţii mâine. 
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Se pune, însă, altă problemă, aceea a pe,rsoanelor din Transnistria care se 
găsesc pe teritoriul nostru. Fără ca Ministerul Afacerilor Străine să fi fost vreodată 
consultat, flră ca să se fi cerut domnului Mareşal aprobarea de la caz la caz, s-au dat 
autorizaţii. Fără ca Ministerul Afacerilor Interne să fi fost întrebat, s-a dat o serie de 
autorizări de către organele locale din Transnistria, astfel că se găsesc multe persoane 
din Transnistria pe teritoriul Regatului. 

Ştiu că domnul g-ral Vasiliu face de pe acum o revizuire a acestor persoane şi, 
în cadrul unei descongestionări a Capitalei şi a oraşelor, controlează toată această 
populaţie. 

Aş vrea ca în această direcţie să se ia măsurile cele mai severe, pretutindeni în 
Regat. nu numai în Capitală. Măsura trebuie luată oriunde există concentraţiuni urbane, 
ca să nu ne trezim la un moment dat cu elemente venite din Transnistria care pot să 
devină mâine un pericol. 

Eu n-am dat niciodată asemenea aprobări. Vreau să informez pe domnul g-ral 
Vasiliu de acest lucru, fiindcă ştiu că s-a crezut, la un moment dat, că s-au dat de către 
Ministerul Afacerilor Străine unele aprobări. 

Ministerului Afacerilor Străine nici nu i s-a pus o asemenea problemă. 
G-ral C. Vasiliu: În total au venit 1125 persoane şi aceasta cu aprobarea 

Guvernământului Transnistriei, în special pentru încadrarea diferitelor unităţi agricole 
pentru bunurile din Transnistria. S-a făcut verificarea, aşa încât aceste persoane vor 
rămâne mai departe aici. Un număr de 1870 sunt verificaţi şi aprobaţi până azi. Aceştia 
se încadrează în cifra de 5000 aprobată de domnul Mareşal. 

M. Antonescu: În legătură cu aceste persoane, Marele Stat Major va trebui să 
controleze toate aceste persoane, nu numai evidenţa lor, pentru că, în modul acesta, dacă la 
un moment dat s-ar produce cea mai mică turburare, toţi cei cari n-au un statut bine lămurit 
să poată fi identificaţi şi să se poată lua măsuri împotriva lor, spre a nu ne trezi cu un număr 
important de persoane organizate care ar putea să întreprindă o acţiune de distrugere. 

G-ral C. Vasiliu: Sunt dispersaţi pe întreg teritoriul ţării. 
M. Antonescu: Dacă dv. credeţi că nu reprezintă o primejdie, atunci nu am nimic 

de spus, pentru că dv., probabil, aţi verificat. dar Marele Stat Major mi-a atras atenţia asupra 
pericolului pe care-l reprezintă aceste persoane. 

Altă chestiW1e în legătură cu Transnistria este aceea a evacuării germanilor. Zilele 
trecute am primit din partea domnului g-ral Hoffinayer, comandantul unităţilor din 
Transnistria, o propunere concretă în această privinţă, pe care am transmis-o domnului 
Mareşal. O dau acum Marelui Stat Major. 

Domnul Mareşal menţine principiul. Eu i-am arătat domnului g-ral Hoffmayer 
imposibilitatea şi am adăugat că domnul Mareşal Antonescu crede în imposibilitatea ca 
aceste comune germane să fie evacuate pe teritoriul Basarabiei. 

în orice caz, în cererea sa, domnul general Hoffinayer solicită ca unele din aceste 
comune să fie evacuate în Basarabia de Sud în bW1urile expatriaţilor germani. Ar fi cea 
dintâi consecinţă a acestei cereri,· şi noi nu vrem să riscăm ca să ne trezim, trecând peste 
ordinele Marelui Stat Major, ale Comandamentului român şi ale organelor de ordine 
publică, că (sic!) vin coloane germane în bunurile expatriaţilor germani. 

Văd că domnul Davidescu de la Externe nu este aici. 
Domnule secretar general Rădulescu, te rog să-l chemi imediat. Trebuia să fie la 

ora 6 aici. 
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Ministerul Afacerilor Străine va notifica de îndată, în confonnitate cu acordurile 
economice încheiate, în care noi avem o clauză de plată în tennen de 30 zile, va notifica 
imposibilitatea, sau, în orice caz, suspendarea plăţilor şi amânarea lor până la data când se 
clarifică această situaţie cu evacuarea generală din comunele gennane din Transnistria. 

Deocamdată, am să-l rog pe domnul colonel Davidescu ca, împreună cu Marele 
Stat Major, să propună un răspuns, care din punct de vedere militar şi tehnic să arate 
imposibilitatea - mai întâi greutăţi de ordin militar, pentru că plecarea unor coloane de 
110.000 oameni poate ajunge să blocheze toate drumurile, mijloacele de transport şi 
degajamentele necesare Armatei, iar, de altă parte, este o imposibilitate tehnică de a scurge 
11 O.OOO oameni prin porturile indicate în propunerea care o fac. Este imposibilitate 
materială să trecem 11 O.OOO oameni cu vapoarele pe Dunăre, mai ales dacă aceleaşi 
vapoare continuă traficul lor, pentru ca să servească în porturile militare. 

Pentru Ministerul Afacerilor Străine, dle ministru Davidescu şi dle Buzeşti, să luaţi 
măsuri pentru că este vorba de o propunere pe care o aveţi la Externe. În acordurile 
economice cu Germania, semnate de domnul Clodius, este un Protocol privitor la plata 
bunurilor expatriaţilor gennani. De altă parte, este scrisoarea g-ralului Hoffinayer, care 
propune ca toate aceste comune şi bunuri din Basarabia să fie ocupate de către evacuaţii 
germani din comunele din Transnistria. Noi nu vom executa plăţile în tennenul de 30 zile, 
prevAzut de acorduri, până nu se lămureşte această chestiune. 

în ce priveşte Basarabia, sunt o serie de probleme care se ridică şi care au un 
caracter mult mai întins. 

Desigur că dl. g-ral Arbore a luat măsuri ca să ajute, prin cumpărări de recolte, 
toate posibilităţile, de o parte, de a degaja teritoriul de aprovizionamente, iar de altă parte, 
de a înlesni proprietarilor vânz!rile acestea şi indirect deplasarea lor. În sfărşit, prin 
măsurile luate în legătură cu transporturile acestor aprovizionamente în zonele destinate 
evacuării, desigur că a pregătit prin aceasta o serie întreagă de operaţiuni pentru executarea 
programului. 

Din măsurile care s-au luat rezultă, de o parte, insuficienţa sumelor şi a creditelor, 
căci sunt multe şi continui plângeri pe care le primim la Preşedinţie în legătură cu această 
problemă. 

De altă parte, am avut o propunere semnată de câţiva din marii proprietari din 
Basarabia, ca să se facă ridicări de bunuri pe baza unor bonuri pe care le-ar elibera Statul, 
unnând ca mai târziu să se facă socoteala. Ceea ce mi se pare mai întâi esenţial este ca să nu 
pierdem nimic din aceste recolte, ferindu-le chiar şi de distrugerile pe care frontul le-ar 
putea aduce, chiar filra sa vina u situa~k 11Ul.i grea în Basarabia. 

Noi nu trebuie să pierdem absolut nimic din această recoltă; cred că Ministerul 
Finanţelor, Ministerul Economiei Naţionale şi dl. g-ral Arbore, împreună cu Banca 
Naţională, să examineze posibilitatea practică, dar până săptămâna viitoare, pentru ca la 
mijloacele financiare pe care le-a avut până astăzi dl. g-ral Arbore sau I.N.C.O.O.P-ul, 
pentru cumpărarea de recolte din Basarabia şi Bucovina, în special din Basarabia, să se 
adauge asemenea mijloace de plată, desigur cu toate garanţiile şi structura titlurilor de 
credit, pe care le veţi crede dvs., ca să nu reprezinte mijloace de plată şi de circulaţie de 
natură să mărească volumul emisiunii în mod indirect, să găsim, totuşi, posibilitatea ca în 
formă de depozit, de warantare, sau altele, pe care dreptul privat le pune la îndemâna oricui, 
şi cu atât mai mult la îndemâna Statului, să putem lua aceste recolte, fără să ne lovim de 
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greutatea plăţii lor imediate, din moment ce din partea proprietarilor chiar se oferă aceasta; 
şi vă voi transmite textul care este semnat de câţiva din marii proprietari şi exponenţii 
noştri, morali şi politici ai Basarabiei. Şi presupun că toată lumea va fi de acord cu aceasta, 
nu numai semnatarii acestei cereri. 

Ei propun să se găsească această modalitate de ridicare a recoltei, pentru ca Statul 
să fie înlesnit a o transporta imediat, unnând ca modalităţile de plată şi formula tehnică de 
executarea acestei plăţi să se găsească ulterior. 

practică. 
Nu cred că este bine să pierdem vremea; trebuie să realiz.ăm această soluţie 

G-nl C. Pantazi: În limita posibilităţilor de transport pe C.F.R 
M. Antonescu: Fireşte. 
În ce priveşte problemele Basarabiei şi ale celor evacuaţi, pe dl. ministru 

Davidescu îl voi ruga să convoace, în cursul săptămânii viitoare, pe basarabenii cari mi-au 
dat o serie de memorii, în legătura cu acţiunea în ţară şi în st:rAinătate, privitoare la 
problemele Basarabiei, ca să stabilim un program şi în această privinţă. 

Aş fi vrut să ştiu. dar dl. col. Mosiu nu este aici - dl. ministru de Interne poate să 
ne infonneze - care S\lllt rezultatele colaborării dintre organizaţia col. Mosiu şi Ministerul 
de Interne, dacă până astăzi mecanismul merge mulţumitor, sau dacă trebuie să-i aducem 
unele îndreptări. 

G-nl D. Popescu: Nu este cazul nici să meargă mulţumitor, nici să-i aducem 
îndreptări, fiindcă n-a început să fimcţioneze. 

M. Antonescu: Domnule g-ral Mardare, cu dvs. am discutat problema. Vă rog, 
deci, să luaţi măsuri. 

G-nl S. Mardare: În Guvernăminte fimcţioneaz.ă, fiindcă acolo este prima 
urgenţă. Pe teritoriul Moldovei este în curs de organiz.are. 

M. Antonescu: Pe dl. secretar general Rădulescu îl rog, în caz că nu vom putea 
face un Consiliu cu d-nii guvernatori ai Basarabiei şi Bucovinei săptămâna viitoare - dacă 
nu este la rând să vină un Consiliu cu Basarabia şi Bucovina, să convoace, pentru lunea 
viitoare, şi pe d-nii guvernatori, pentru că este esenţial ca la aceste lucrări de evacuare 
privitoare la Basarabia şi Bucovina să avem şi informaţiile domnilor guvernatori. 

Trimiteţi-le prin cifru să aducă tot materialul privitor la măsurile de evacuare şi ce 
s-a executat până astăzi. 

În ceea ce priveşte celelalte ministere, din informaţiile date, de care dispune 
Marele Stat Major, toate departamentele au transmis lucrările lor cu privire la evacuare. Se 
pare că Ministerul Sănătăţii, pentru Basarabia, n-a trimis încă plasarea pe care o propune. 

Dr. P. Tomescu: S-a trimis. 
G-ral D. Popescu: Nu numai că s-a trimis, dar au venit oarecari formaţii în 

judeţele din Muntenia; de pildă, Spitalul de boli mintale de la Cernăuţi. 
M. Antonescu: Dar din Basarabia? 
Dr. P. Tomescu: Au şi sosit 3 vagoane cu materiale la Râmnicu-Vâlcea. 
M. Antonescu: În orice caz, vă rog să examinaţi toate chestiunile şi să vă adresaţi 

direct dlui g-ral Mardare, pentru ca d-sa să le poată urmări. 
În ce priveşte populaţia şi proiectele pentru Basarabia, dl. ministru de Interne, 

imediat după conferinţa de săptămâna trecută, prezidată de Domnul Mareşal, a comunicat 
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Marelui Stat Major datele de principiu, aşa cwn le vede Ministerul de Interne, în legătură cu 
această populaţie. 

Rog pe dl. ministru de Interne să continue să dea Marelui Stat Major toate 
indicaţiile necesare, şi infonnaţiile, în legătură cu mişcarea de populaţie şi soluţia pe care o 
propune. 

Este apoi o altă chestiune, care se pune pentru toate aceste lucrări şi care se va 
pune mai ales în momentul când multe din aceste lucrări, până astăzi abstracte topografice, 
sau pe grafice, vor ajwtge să devină lucrări de realizare concretă. Nădăjduim să nu ajungem 
acolo şi dacă Dumnezeu ne va ocroti, cu atât mai bine. Noi, însă, avem datoria prevederii, şi 
trebuie să ne luăm din timp toate măsurile, ffiră a omite un singur lucru din tehnica realizAri.i 
acestor operaţii. 

1n toate sectoarele, fie că este vorba de servicii publice sau de materialele 
acestor servicii publice, fie că este vorba de transporturi de recoltă, fie că este vorba de 
bunurile Românizării - lunea viitoare să nu lipsească dl. Vlădescu de la această 
conferinţă, fiindcă sunt lucruri foarte importante .... 

M. Enichescu: Soseşte în Bucureşti astă-seară. 
M. Antonescu: . . . şi vă rog să aduceţi toate lucrările, în special pentru bunurile 

Româniz.ării, care sunt cele mai multe în Bucovina, precwn şi situaţia bunurilor din 
Basarabia - pentru toate aceste bunuri se pune o problemă de finanţare: cine plăteşte 
deplasarea? 

Este vorba de plata tuturor deplasărilor, fie că este vorba pentru anwnite materiale, 
fie că este vorba pentru aceste bunuri ale Româ.nizArii, fie că este vorba pentru însuşi costul 
transporturilor pe Calea Ferată, cu sistemul său de contabilitate rigid, de totdeauna, pe care 
îl cunosc, dintr-o veche şi sănătoasă practică, pentru Calea Ferată, dar care pentru noi a fost 
totdeauna un subiect foarte greu; Calea Ferată, cerând totdeawta să-i fie acoperite 
transporturile, pune problema fie a creditelor pentru foile de strămutare, fie găsirea fonnulei 
pentru plata tuturor sumelor necesare. 

S-a realiz.at această operaţie? 
M. Vulcinescu: Plata nu s-a făcut. 
M. Antonescu: Nu este vorba de ce s-a făcut până astăzi; este vorba de 

finanţarea întregului program. 
M. Vulcinescu: S-au tipărit biletele, s-au repartizat pe unităţi, dar nu se vor plăti 

decât în momentul când se vor face transporturile. 
M. Antonescu: Calea Ferată este de acord cu această modalitate? 
M. Vulclnescu: Suntem în discuţia câtorva mici detalii. 
G-ral D. Popescu: Transporturile au început să se facă. 
M. Antonescu: Nu discutăm aici în abstract, dle Vulcănescu, ci în concret. 
Aceste lucrări se relatează şi de organele Marelui Stat Major şi de Ministerul 

de Interne, care a pus problema mijloacelor financiare, pe care nu le are Ministerul de 
Interne, ca să poată executa toată această operaţie. După cum, dat fiind că cele mai 
multe bunuri industriale, care urmează să fie evacuate din Bucovina, sunt bunuri ale 
Românizării, se va pune, implicit, cel puţin pentru acestea, problema finanţării pentru 
transporturi şi a foilor de strămutare care trebuie plătite. 

M. Vulcinescu: Din prima zi când s-a pus această problemă, s-au convocat toate 
departamentele ca să-şi arate cerinţele. 
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Pe baza acestor cerinţe, centralizate la Minister, s-a deschis un credit de 470 
milioane, la dispoziţia departamentelor, pentru aceste lucrări. Din cauz.ă că unele 
departamente au uitat să dea aceste date, sau nu aveau puse la punct lucrările, s-a mai cerut 
ulterior şi s-a deschis credit. 

În ce priveşte transportul persoanelor, s-a hotărât sistemul, şi este o convenţie 
aproape semnată cu Calea Ferată. S-au tipărit bilete, se vor repartiza şi se vor plăti în 
momentul când se vor întrebuinţa, aşa încât, efectiv, pentru transporturile aparţinând 
autorităţilor publice, toţi cei cari au cerut credite le-au avut, în afară de cazurile acelea, când 
departamentele au uitat. 

G-ral R. Enescu: În ce priveşte cele spuse de dl. Vulcănescu, nu ştiu dacă 
recunoaşte şi Calea Ferată aceasta, că se vor plăti în momentul execuţiei; pentru că eu ştiu 
că, în ce priveşte evacuarea şi dispersiunea pentru eventualitatea bombardamentelor 
aeriene, se cer anumite acţiuni pregătitoare şi nu se vor face transporturile decât plătindu-le. 
Nu ştiu dacă este de acord Calea Ferată ca să facem aceasta, şi plata să se facă la evacuare. 

M. Vulcinescu: În ce priveşte problema evacuărilor, situaţia este cum spunem 
noi. 

În ce priveşte problema dispersiunii, o examinăm separat, şi vom lucra pe acelaşi 
principiu, însă sunt alte preţuri. 

M. Antonescu: Deocamdată, ca să nu mai fie nici o controversă în această 
privinţa, rog pe dl. g-ral Orezeanu să nu întârzie niciodată, pentru chestiuni formale sau 
de bani. 

G-ral T. Orezeanu: Niciodată. 
M. Antonescu: Ori de câte ori sunt dificultăţi în realiz.area practică a 

acoperirilor pentru Calea Ferată, rog să se sesizeze în conferinţe aceasta, sau să mi se 
transmită o notă, pur şi simplu, ca în alte ocazii, pentru negocieri şi sume mult mai 
importante, şi flră îndoială voi interveni pentru toate măsurile necesare, ca să nu fie 
nici o întârziere. 

M. Vulcinescu: Aşa a fficut Calea Ferată, niciodată n-a refuzat. 
M. Antonescu: Cu atât mai bine, că Marele Stat Major ştie de azi înainte că 

poate dispune, în baza acestui angajament al Căilor Ferate, de a efectua orice 
transporturi, flră a discuta preţul foii de drum, sau costul oricărui transport, rArnânând 
ca apoi între Calea Ferată şi Guvern să se stabilească condiţiile (sic!) de acoperire a lor. 

Acesta este un lucru care rămâne stabilit. 
G-ral S. Mardare: Faza întâi a evacuării este începută, şi aş vrea să ştiu dacă 

se pot întrebuinţa foi de strămutare pentru acoperirea transporturilor. 
M. Vulclnescu: Convenţia prevede că biletele şi foile de strămutare se 

distribuie la autorităţi şi se întrebuinţează în momentul în care Marele Stat Major 
hotărăşte că faza întâi a început, iar ele se decontează Ministerului de Finanţe, pe 
măsura întrebuinţării lor. Nu vom plăti de la început, fiindcă poate unele nu se vor 
întrebuinţa. Decontarea se face din 15 în 15 zile. 

M. Antonescu: Indiferent de ceea ce se stipulează în convenţie, foile de strămu
tare, pe care Marele Stat Major le consideră necesare să fie distribuite pentru executarea 
programului de evacuare, vor fi executorii. Calea Ferată le va executa şi va transmite 
Ministerului Finanţelor sau, când sunt întârzieri, acestei conferinţe sau mie, ca să nu 
complicăm pe domnul Mareşal cu această problemă şi nici pe dl. Atta Constantinescu, 
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fiindcă este o problemă de finanţare care priveşte Guvernul, Ie va transmite direct, ca să 
putem găsi soluţia de acoperire. Nu stăm pe loc cu discutarea tehnică şi financiară a 
acestor foi de strămutare, sau a condiţiilor de plată a transporturilor. 

M. Vulcinescu: Am dat dispoziţii să se distribuie de la început la toată lumea, 
dar să nu se întrebuinţeze decât la ora H. 

M. Antonescu: Foarte bine. 
G-ral D. Popescu: Ora H de care vorbeşte dl. Vulcănescu a trecut de mult, 

fiindcă până acum, în judeţele în care se face încartuirea s-au debarcat cel puţin 3000 
vagoane. Eu am cifra lor. 

M. Antonescu: Dl. Vulcănescu flcea o confirmare numai. 
SA nu mai discutăm ora şi împrejurările. Discutăm, pur şi simplu, principiul că 

Marele Stat Major hotărăşte care sunt foile de strămutare, care urmează să intre în 
vigoare în ce priveşte transporturile şi acestea se execută; decontarea şi socoteala se fac 
ulterior. 

M. Vulclnescu: Confonn convenţiei care se face cu Calea Ferată. 
M. Antonescu: în ce priveşte situaţia unora dintre instituţiile care depind 

indirect de autorităţi, care ar putea să beneficieze de acest regim, trebuie să hotărâm, de 
asemeni, astAzi. 

lată, de pildă, s-a prezentat zilele trecute Fundaţia „Ferdinand" de la laşi, care 
este o instituţie autonomă, neţinând de un minister, şi mi s-a prezentat chiar mie, prin 
Preşedinţie, o cerere a Fundaţiilor Culturale şi a Muzeului ,,Alexandru Saint Georges", 
a Institutului de Documentare, care de asemenea propune evacuarea, având 200.000 
piese, documente şi manuscrise, Muzeul numismatic, cu cca 40.000 piese, şi altele. 

1n această privinţă, cine stabileşte care sunt necesităţile pentru evacuare şi cine 
finanţează asemenea instituţii? 

Pentru foile de transport, dacă se lasă Marelui Stat Major posibilitatea, desigur 
rămâne să trimitem toate aceste cereri Marelui Stat Major, care, examinându-le cu 
instituţiile hotărâte, poate da foi de strămutare şi pentru bunurile unor asemenea 
fundaţii. Vreau, însă, să stabilim definitiv principiul, fiindcă pot să fie şi alte instituţii. 

M. Vulcinescu: Până acum am stabilit pentru instituţiile de Stat, aşa încât, 
dacă se dă şi altor instituţii, trebuie stabilit organul. Poate că ar fi bine să fie 
departamentul de resort, care să aibă grijă de ele; de pildă, de fundaţiile culturale, 
Ministerul Culturii Naţionale, de instituţiile economice, Ministerul Finanţelor. Aşa a 
hotărât Marele Stat Maior întâi. Aceste departamente ştiu dacă ele pot plăti sau nu. 
până la urmă. · 

M. Antonescu: Ministerul respectiv va face referat asupra posibilităţilor de a 
plăti sau a înlesnirilor care urmează să fie făcute fiecărei instituţii. 

Acesta este principiul care rămâne. 
Vă rog să examinaţi împreună cu dl. g-ral Dobre şi chestiunea Fundaţiilor 

„Ferdinand", pentru ca să luaţi măsuri pentru evacuarea lor, urmând ca ulterior să se 
vadă cine va plăti. 

O propunere din cele mai însemnate - şi-l rog pe dl g-ral Mardare să-i dea 
toată atenţia, iar pe dl col. Davidescu să urmărească executarea -- este aceea a evacuării 
posturilor de radiodifuziune şi reţeaua principală, cum şi celelalte lucrări pentru 
organizarea unei reţele de rezervă. Este o lucrare întocmită chiar de Marele Stat Major. 
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Până acum au fost o serie întreagă de controve·rse în ceea ce priveşte măsurile de 
rechiziţie, ca şi măsurile financiare. Aceste măsuri financiare vor fi luate de Societatea 
de Radiodifuziune, care va suporta cheltuielile. Dacă sunt unele înlesniri de rechiziţii 
care trebuie făcute, vă rog să le faceţi, pentru ca programul acesta să fie realizat fără 
întârziere. Mai ales în ceea ce priveşte postul de radiodifuziune şi reţeaua de rezervă, 
operaţiunile nu trebuie să întârzie nici un moment. 

G-ral Gh. Dobre: Când începem? 
M. Antonescu: Vom discuta chestiunea de principiu. Pentru Bucureşti, postul 

de radio-emisiune îl considerăm ca intrând în prima urgenţă, indiferent de ora H. 
Considerăm că trebuia să înceapă de mult şi vă rog, pentru posturile de radio, să se facă 
maximum, ca să nu rămânem într-o zi fără mijloace de radio-emisiune. 

G-ral Gh. Dobre: Sunt anumite piese care cer timp pentru a fi mutate. 
M. Antonescu: Societatea de Radiodifuziune are posibilităţi. În afară de 

postul Bucureşti, mai are două posturi. Se poate organiza. Măsurile sunt luate şi lucrul 
este deja început. Sunt o serie întreagă de lucrări de rechiziţii, pe care le-ar putea 
efectua chiar organele militare. 

G-ral R. Enescu: Va putea executa Ministerul Afacerilor Interne în cadrul 
unui Jurnal al Consiliului de Miniştri. 

M. Antonescu: Pentru mine, radio-emisiunea în experienţa războiului de 
astăzi este o problemă esenţială. 

De aceea, rog pe dl. ministru al Afacerilor Interne, care are în spate întreaga 
administraţie a ţării, evacuarea funcţionarilor şi a populaţiei, să facă aşa fel să luăm şi 
asupra noastră din răspundere, mai ales când este vorba de o lucrare de un interes atât 
de mare pentru naţiune. Vă rugăm, şi rog şi pe Marele Stat Major să dea concursul, iar 
pe dl col. Davidescu, pentru că este o chestiune care s-a plimba mult, îl rog s-o 
urmărească. 

Am să trimit pe directorul Societăţii de Radiodifuziune, pentru ca, împreună 
cu d-nii g-ral Mardare, Enescu şi Davidescu, să execute imediat. 

Vin la problema pusă de dl. g-ral Dobre în privinţa momentului când trebuie să 
înceapă. 

Este sigur că a veni cu o soluţiune generală, pe care s-o adoptăm în mod 
uniform - discutăm evacuările din Transnistria, Basarabia şi Bucovina, inclusiv 
Moldova -, a veni să discutăm acum cu precizie, fixând termene şi mărturisind public 
nevoia unei evacuări, înseamnă să luăm în spate toate consecinţele de ordin politic, 
moral şi, mai ales, de ordin financiar pe care le comportă operaţiunea. 

Faţă de experienţa care s-a căpătat în alte părţi în legătură cu măsurile care s-au 
luat, aceste măsuri au creat o stare de panică în populaţie şi cred că nu este bine ca noi 
să anunţăm oficial şi formal o oră de la care să înceapă programul de executare. 

De altă parte, nu cred că dl. g-ral Pantazi, din punct de vedere militar, 
socoteşte nedreptăţită părerea mea, cu alte cuvinte că nevoile militare ne-ar soma să 
fixăm un termen, cu toate riscurile publicităţii, ca să salvăm ceea ce trebuie de salvat. 

Cred că primul lucru care trebuie făcut şi de aceea v-aş ruga să veniţi personal, 
dle g-ral Dobre, dvs. care aveţi şi Economia Naţională şi Înzestrarea Armatei, dvs. ştiţi 
mai bine decât oricine care este prioritatea care trebuie dată transportărilor pe teritoriul 
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nostru. Primul lucru care trebuie făcut este să se fixeze urgenţa care trebuie pusă pentru 
transportul tuturor instalaţiilor, fiindcă altfel, avându-se în vedere transporturile de 
ordin militar, a căror prioritate o stabileşte Armata, ffiră nici o controversă, ajungem să 
facem transporturi de instalaţiuni cari nu interesează, în primul rând, şi să lăsăm la 
urmă altele cari sunt mai importante. 

Trebuie să ţinem seama că sunt o serie întreagă de priorităţi, unele ordonate de 
către Domnul Mareşal pe baza unor principii pe care d-sa le-a fixat, iar altele stabilite 
de Marele Stat Major şi de către dvs., dle g-ral Dobre, care purtaţi răspunderea pentru 
evacuările economice. 

De aceea, unul din motivele pentru care am instituit aceste conferinţe 
săptămânale este ca să urmărim în concret, să urmărim practic, executarea acestui 
program pe teren şi în cazurile de încălcări ale unor priorităţi stabilite, să hotărâm, 
practic, ce urmare dăm acestor solicitări egale de prioritate ierarhică pe care o dăm 
transporturilor şi permanenta coordonare între transporturile militare şi transporturile 
economice, în vederea apărării naţionale şi a rezervei apărării naţionale, dar şi a 
transporturilor, care intră, de asemenea, într-un program de care depinde şi ordinea de 
pe teritoriu. 

De aceea, în permanenţă trebuie să existe această supraveghere. 
Organul cel mai calificat să ne indice măsurile este Marele Stat Major, şi mai 

este şi Calea Ferată. 
Prin urmare, în fiecare săptămână, rog Marele Stat Major şi Calea Ferată să 

vină cu programele transporturilor executate în săptămâna anterioară, iar pe dl. g-ral 
Dobre, cu Înzestrarea Armatei şi Industria şi Comerţul, îl rog să-şi facă observaţii 
asupra acestor transporturi. 

Dl. g-ral Arbore ne va face raportul în legătură cu aprovizionarea şi 
transporturile de aprovizionări, iar dacă dl. g-ral Pantazi şi Marele Stat Major vor avea 
să stabilească anumite priorităţi militare, ne vor înştiinţa ori de câte ori asemenea 
programe urmează să fie sau suspendate, sau adaptate unor nevoi militare. 

Prin urmare, cred că nu trebuie să adoptăm principii rigide. Termenul este 
considerat ca început, căci au început deja să se strecoare mii de persoane spre locurile 
de destinaţie. 

Prin urmare, trebuie organizate centre de aprovizionări, care să preceadă 
evacuarea populaţiei sau a serviciilor publice în regiunile destinate. 

Este de la sine înţeles că ora a început, că programul îl considerăm ca 
executoriu şi că nu urmează decât să stabilim unele priorităţi în cazul când ele vin în 
conflict. Să punem ordine în ceea ce priveşte aceste priorităţi şi, ţinând seama de 
interesul general şi de normele stabilite, să înlesnim Marelui Stat Major şi Căilor Ferate 
executarea transporturilor. 

O problemă asupra căreia trebuie să stabilim astăzi o serie de principii noi este 
problema dispersiunii, adică a evacuării cu caracter provizoriu şi în vederea apărării 
antiaeriene a Capitalei. 

Situaţia Capitalei este, din acest punct de vedere, din cele mai întârziate. Să 
spunem cuvântul care se cuvine în aceste împrejurări. A fost o serie întreagă de 
elemente care explică pentru ce până astăzi problema Capitalei nu se impunea cu un 
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caracter de urgenţă şi pentru ce toate eforturile au trebuit să fie puse pentru lucrările de 
evacuare din provincie şi pentru bunurile industriale şi aprovizionările din Transnistria, 
Basarabia şi Bucovina. Erau lucruri de mari proporţii, care nu erau uşoare şi care 
trebuiau aduse la îndeplinire de urgenţă. 

Domnul Mareşal, la conferinţa de săptămâna trecută, a socotit că trebuie să 
reamintească principiile generale pe baza cărora trebuie să se facă această dispersiune 
şi principiile care urmează să fie executate de toate departamentele. 

Primul principiu este al unităţii de organizare a programului de evacuări. 
Acesta se realizează prin Marele Stat Major. Singurul organ învestit cu dreptul de a 
elabora programele de evacuare, singurul organ învestit cu dreptul de sinteză generală 
este Marele Stat Major cu organele sale. 

Al doilea principiu este că executarea acestei dispersiuni şi a evacuărilor, în 
genere, nu se împlineşte tot de Marele Stat Major. Marele Stat Major descentralizează 
lucrările toate, afară de cele militare, Propaganda sau Înzestrarea Armatei. Toate 
celelalte lucrări se efectuează, în primul rând, prin Ministerul Afacerilor Interne, care 
este organul învestit cu măsurile generale de executare privind toate evacuările, altele 
decât cele militare, şi coordonând chiar pe cele militare cu cele generale, împreună cu 
Statul Major. 

La acest program Marele Stat Major colaborează cu Ministerul Afacerilor 
Interne, care are plenitudinea în ceea ce priveşte organizarea programului pentru 
populaţie şi organele celelalte, cu fiecare departament, cu fiecare autoritate sau 
instituţie în parte. 

În conferinţele noastre urmărim, pe de o parte, să perfecţionăm metodele de 
colaborare între organele militare şi Ministerul Afacerilor Interne. De altă parte, 
urmărim să ajutăm Ministerul Afacerilor Interne, f!când, prin evidenţa lucrurilor, 
fiecare departament o coordonare a lucrărilor de evacuare pe departamente împreună 
cu programul general de evacuare al Ministerului Afacerilor Interne. 

În ce priveşte Bucureştii, principiul se aplică şi pentru Bucureşti. Marele Stat 
Major este cel care a întocmit deja programele şi pentru dispersiune, şi pentru o 
eventuală evacuare, Ministerul de Interne este organul de executare. Fiecare 
departament poartă răspunderea în ce priveşte executarea. 

Sesizat, acum câteva săptămâni, de către dl. ministru g-ral Popescu şi de dl. 
ministru g-ral Vasiliu asupra situaţiei de azi din Bucureşti, asupra faptului că nu sunt 
decât câteva mii de persoane care au plecat din Bucureşti în vederea unor măsuri de 
prudenţă, căci o altă mişcare de populaţie nu indică până astăzi executarea măsurilor de 
dispersiune şi de evacuare din Bucureşti; constatând, pe de altă parte, o serie întreagă 
de inadvertenţe şi unele lipsuri în măsurile de coordonare în privinţa aceasta, am avut 
săptămâna trecută cu dl. Mareşal Antonescu o conferinţă, care a hotărât, în special 
pentru Bucureşti, în afară de executarea programului evacuării din Transnistria, 
Basarabia şi Bucovina, de care ne-am ocupat până astăzi, ca de urgenţă această 
conferinţă săptămânală ministerială să îndrumeze şi să coordoneze toată activitatea 
pentru evacuarea Capitalei. Prin urmare, trebuie să stabilim aici şi o serie întreagă de 
principii. 

Dl. Mareşal Antonescu a indicat, numai în linii generale, câteva din măsurile 
care urmează să fie luate şi pe care îmi fac datoria să vi le aduc la cunoştinţă. 
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Considerăm necesar să luăm măsuri în special pentru dispersiune, adică pentru 
apărarea Bucureştilor împotriva bombardamentelor aeriene; deci, simple măsuri de 
apărare împotriva atacurilor aeriene, nu alte măsuri, care prevăd evacuarea 
Bucureştilor, pentru altă ipoteză de front sau situaţie militară. 

Prin această dispersiune trebuie să se asigure, în primul rând, continuarea 
funcţionării Statului, a Guvernului. 

Această continuitate, în Capitală, însemnează întâi că rămân în Bucureşti toate 
organele care au veghea conducerii generale a Guvernului. Bineînţeles, dl. Mareşal şi 
cu mine rămânem în Bucureşti. Apoi, toate organele de Poliţie şi Siguranţă, toate 
organele Ministerului de Interne, care privesc măsurile de Poliţie şi Siguranţă şi tot 
ceea ce priveşte ordinea publică şi evacuarea teritoriului. 

Trebuie să rămână apoi în Capitală organele de care depinde continuitatea 
vieţii economice: Ministerul de Industrie, în ce priveşte activitatea de îndrumare şi de 
control a ordinei economice, precum şi toate organele administrative locale 
descentralizate, cum este Primăria Municipiului, organele în legătură cu activitatea de 
aprovizionare şi, bineînţeles, organele de aprovizionare ale Subsecretariatului de Stat al 
Aprovizionării, care veghează asupra aprovizionării populaţiei, toate acestea, împreună 
cu toate organele activităţii economice, de care se leagă ordinea economică şi 

continuitatea ei, de care depinde aprovizionarea, şi deci liniştea şi ordinea normală a 
populaţiei, toate acestea rămân în Bucureşti. Bineînţeles, şi Ministerul Finanţelor, cu 
organele sale de încasare, Băncile, care sunt necesare, mai ales în împrejurările acestea, 
pentru finanţare pentru populaţia care ar vrea să plece. 

Este de la sine înţeles că rămâne în Bucureşti Ministerul Afacerilor Streine, 
care trebuie să aibă continuitatea acţiunii sale, împreună cu şefii de misiuni cari vor 
vrea să rămână, deşi, în conformitate cu planul de dispersiune, noi le creăm acestora 
posibilitatea ca să se deplaseze în apropiere de Bucureşti. 

Pentru Banca Naţională, măsurile în legătură cu securitatea specială a 
tezaurului şi celorlalte sunt luate. Voi avea numai de examinat, şi am să rog pe dl. 
guvernator Lapedatu şi pe dl. administrator să discute cu dl. ministru Davidescu o 
problemă care se pune urgent. La Ministerul Afacerilor Streine noi avem acte şi arhive 
de o însemnătate esenţială pentru Statul nostru. Nu este vorba de acte şi arhive de 
contabilitate, de gestiune; sunt acte de Istorie. Până când vom izbuti să ne creăm, 
împreună cu Ministerul Înzestrării, unele posibilităţi în alte regiuni, vă rog să luaţi 
măsuri şi să vă înţelegeţi cu dl. ministru Davidescu, pentru ca şi noi, Ministerul 
Atacerilor Streine, sa putem trimite ta dvs., la Banca Naţionala, unele din aceste arhive, 
pe care le considerăm esenţiale. 

La rândul meu, vă voi ruga ca, fie aici la Bucureşti, unde mi se spune că aveţi 
cel mai bun adăpost de apărare antiaeriană, fie la Sinaia, să-mi depun şi eu unele din 
arhivele de la Cabinetul meu, care sunt esenţiale. 

C. Stoicescu: Puteţi da dispoziţii şi mâine. 
M. Antonescu: Prin urmare, rog pe dl. ministru Davidescu şi pe dl. Buzeşti, 

ca, toate lucrurile esenţiale şi un exemplar din actele importante - am examinat şi am 
stabilit la Externe care sunt actele importante - să fie puse în acest adăpost, ca să 
evităm orice fel de primejdie de distrugere a lor. 
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O problemă care mi-a fost pusă astăzi, şi pe care am ridicat-o însumi în 
conferinţă prezidată de dl. Mareşal Antonescu zilele trecute, o problemă pusă astăzi 
concret de dl. g-ral Enescu, şi asupra căreia vă atrag atenţia, domnilor miniştri, pentru 
fiecare departament în parte, este să stabiliţi programul tuturor serviciilor publice care 
rămân în Bucureşti, şi al serviciilor publice care pot să intre în programul de 
dispersiune, pentru un îndoit scop: întâi, chiar din Ministerul Afacerilor Streine, sau din 
Ministerul de Interne, sau din Ministerul Armatei, sau din Banca Naţională, sau din 
oricare alt Minister, sunt servicii publice a căror activitate nu este indispensabilă la 
Bucureşti, a căror plecare nu va înrâuri cu nimic nici continuitatea funcţiunilor 
Guvernului, nici apărarea naţională sau liniştea populaţiei şi aprovizionarea ei. 

Toate aceste servicii publice este bine să intre în programul de dispersiune şi, 
ffiră întârziere, să fie trimise în locul destinat prin programul de dispersiune. 

Rămâne să luaţi de la Ministerul de Interne şi de la Marele Stat Major, fiecare 
departament, pentru anumite servicii, care nu au deja plasamentele flcute, dispoziţiuni. 
Să aşteptăm câteva zile, până se execută Jurnalul nou al Consiliului de Miniştri, şi noile 
măsuri luate de Ministerul Armatei, Marele Stat Major şi Ministerul de Interne, în 
legătură cu plasarea, în anumite regiuni, având o destinaţie exclusivă pentru anumite 
autorităţi, sau cu posibilitatea de a limita pe proprietarii locali în ce priveşte încăperile 
pe care le au, pentru ca să nu trimitem funcţionarii şi serviciile ffiră ca totul să fie 
dinainte stabilit. 

Al doilea motiv pentru care socotesc necesare aceste lucări de dispersiune este 
că dl. g-ral Vasiliu mi-a semnalat că din Bucureşti nu pleacă populaţia, luând ca temei 
psihologic faptul că nici unul din serviciile publice n-a plecat, şi că autorităţile, ele 
însele, n-au dat exemplul executării acestui program de dispersiune şi de evacuare. De 
îndată, însă, ce Statul ar face să plece o parte din serviciile sale publice, nu numai că ar 
servi prin aceasta acţiunea de dispersiune, dar ar da un exemplu care, mai ales ţinând 
seama de starea de spirit de oarecare grijă, ar fi urmat, ffiră îndoială, de îndată, de o 
plecare a populaţiei, adică tocmai ceea ce urmărim noi, ca să nu fim surprinşi de 
bombardament ffiră ca măsurile de dispersiune, fie ale serviciilor publice, fie ale 
populaţiei civile, să fie începute măcar. 

Din aceste două puncte de vedere, vă rog ca fiecare departament să stabilească, 
ffiră întârziere, şi până săptămâna viitoare să comunice chiar Secretariatului General al 
Preşedinţiei serviciile care intră în acest program de dispersiune şi să ia imediat contact 
cu Ministerul de Interne şi cu Marele Stat Major, pentru imediata intrare în vigoare a 
acestui program de dispersiune, care va fi cu siguranţă urmat, prin bunul său exemplu, 
şi de populaţia civilă. 

Rămâne să stabilim apoi, în conferinţă, o serie întreagă de servicii publice, 
asupra cărora unii din domnii miniştri aveţi ezitări, că urmează sau să nu intre în 
această dispersiune, şi să dăm soluţia. 

Iată, de pildă, problema Curţii de Casaţie, problema Curţii de Apel din Bucu
reşti, problema Universităţii din Bucureşti, problema materialului laboratoarelor, clini
cilor şi institutelor universitare din Bucureşti, şi problema bibliotecilor. 

În ce priveşte Curtea de Casaţie şi Curtea de Apel din Bucureşti, ştiu că 
programul, astfel cum este întocmit până astăzi, este pe principiul că Curtea (sic!) de 
Casaţie şi Curtea de Apel trebuie să rămână în Bucureşti. 
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I. Marinescu: Aşa s-a întâmplat şi în Germania, cu Curtea (sic!) de la Leipzig. 
Instanţa de apel şi tribunalele funcţionează normal, cu un număr redus de judecători. 

~- Antonescu: Principiile pot fi fixate, prin analogie, ca în Germania sau la 
Leipzig. lnsă eu cred că noi trebuie să ţinem socoteală de necesitatea de a examina şi a 
stabili din vreme un program, pentru că se poate întâmpla ca lucrurile să nu fie ca la 
Leipzig. 

I. Marinescu: Avem un program şi pentru faza a doua. Curtea de Apel o 
ducem la Craiova, iar în ce priveşte Curtea de Casaţie rămâne să hotărâm. 

M. Antonescu: Vă rog să examinaţi dvs., împreună cu Marele Stat Major, 
chestiunea aceasta a evacuării Curţii de Casaţie şi a Curţii de Apel din Bucureşti. 

Este de la sine înţeles că, în principiu, Curtea de Casaţie, ca şi Curtea de Apel, 
trebuie să rămân! în Bucureşti; după cum deplasarea lor trebuie să fie examinată 
chestiunea din punct de vedere procedural, al arhivelor, al magistraţilor şi familiilor lor, 
dar şi al ~vocaţilor şi al împricinaţilor, care urmează fiecare instanţă. 

1n legătură cu aceasta, însă, desigur că noi nu trebuie să facem nici un act 
prematur şi pripit, dar nici să omitem ceva, pentru că nu putem expune Curtea de 
Casaţie, care reprezintă sinteza magistraturii ţării, şi cei mai înalţi şi cei mai buni 
magistraţi pe care îi avem să fie în afară de programul de evacuare, dacă la un moment 
dat această evacuare ar trebui să atingă serviciile publice din Capitală. 

Este de la sine înţeles că într-un asemenea caz noi putem ajunge să evacuăm 
Curtea de Casaţie, suspendându-i activitatea, sau mărginind-o la anumite procese, 
legate de ordinea publică sau de bunul mers al Statului, pentru o anumită perioadă, 
pentru că noi putem face evacuarea de persoane şi putem face dispersiunea arhivelor 
esenţiale. 

I. Marinescu: Este ftcută. A dus la Râmnicu-Vâlcea arhivele importante ale 
Curţii de Casaţie, Curţii de Apel şi Tribunalelor. Au rămas numai dosarele în curs. 

M. Antonescu: Atunci, să luăm aceste măsuri şi ne vom adapta împrejurărilor. 
O problemă grea este aceea a universităţii, a clinicelor, a laboratoarelor şi a 

materialului legat de ele. Voi veni îndată şi la problema spitalelor. 
În ce priveşte problema clinicilor şi problema Universităţilor, deşi am văzut în 

unele note şi în unele comunicate făcute Universităţii că se pune problema evacuArii în 
anumite centre universitare, se va spune că s-a examinat problema şi s-au fixat 
principiile, dar în practică veţi vedea că nu s-au fixat, şi, deşi s-a comunicat acest lucru, 
până astăzi nu s-a precizat unde merg universităţile, laboratoarele, clinicile. 

Desigur, noi stabtlim un program de dispersiune. Acest program de 
dispersiune urmăreşte, în principiu, apărarea Bucureştilor împotriva bombardamentelor 
aeriene. 

Perioada critică pentru bombardamente aeriene - va fi sigur şi a războiului -
este aceea dintre mai şi octombrie. De aceea, pentru anul acesta, între mai şi octombrie 
noi putem să nu avem cursuri. Pentru aceasta menţinem chiar ceea ce a fost stabilit de 
la început ca principiu, şi anume: cursurile universitare, şi chiar clinicele şi 
laboratoarele trebuie să-şi termine lucrările, dacă se poate, la începutul lui aprilie chiar. 

I. C. Petrescu: La începutul vacanţei, la 8 aprilie. 
M. Antonescu: Să termine şi examenele, şi celelalte lucrări. 
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În ce priveşte clinicile şi laboratoarele, ele să intre în programul de dispersiune 
deocamdată, firă să ţinem seama de necesitatea continuării acestei activităţi în toamnă. 

Acelaşi lucru trebuie să facem pentru materialul sanitar, care nu este 
indispensabil activităţii spitaliceşti din Bucureşti, pentru continuarea funcţionării 
sanitare, de care este iarăşi neapărată nevoie, dar mai ales pentru spitalele de 
dispersiune şi centrele de dispersiune sanitară, în cazuri de bombardament. Însă, tot 
ceea ce nu intră în aceste categorii unnează să fie firă întârziere evacuat şi supus 
programului de dispersiune în înţelegere cu Marele Stat Major, care stabileşte. 

Dacă creaţi (sic!) depozite pentru o durată mai lungă, poate le băgaţi în planul 
de evacuare şi le trimiteţi la distanţe mai mari. Pe acelea de care aveţi nevoie mai 
curând, la duceţi în regiuni mai apropiate de Bucureşti, în depozitele pe care le stabiliţi 
în legătură cu Marele Stat Major. 

Dr. P. Tomescu: La Facultatea de Medicină s-a luat măsura ca toate cursurile 
anilor V şi VI să se termine la I aprilie. 

Dacă socotiţi oportun, va trebui luată măsura imediată pentru ceilalţi ani de 
studii, întrucât suntem foarte întârziaţi ... 

M. Antonescu: Imediat pun şi această problemă. 
Dr. P. Tomescu: ... ca toţi anii de studii să se termine la 1 aprilie. 
M. Antonescu: Toate universităţile. 
Dr. P. Tomescu: Noi suntem interesaţi ca studenţii să-şi dea examenele. 
M. Antonescu: Este de la sine înţeles. Principiul este valabil pentru întreaga 

Universitate şi faţă de toţi anii Facultăţii de Medicină. 
Dr. P. Tomescu: Evacuarea clinicelor nu poate fi făcută ca la celelalte 

ministere, pentru că o serie de clinici merg în jurul Bucureştilor. Acolo merge o parte 
din spitale şi clinicele trebuie să ia întregul material, pentru că ele n-ar putea funcţiona, 
întrucât tot acest inventar al clinicelor este un inventar care trebuie utilizat în 
permanenţă. 

Vă rog să admiteţi ca regimul clinicelor să fie de două feluri: unele care pot să 
meargă mai departe şi altele care să fie păstrate în apropiere. 

M. Antonescu: Eu am spus ca să examinaţi dvs. care anume din clinici şi 
spitale trebuie să meargă mai departe şi care trebuie păstrate în apropiere. Clinicele 
universitare cari desăvârşesc învăţământul şi sănătatea publică, dar şi absolut toate 
serviciile sanitare, depozitele farmaceutice, absolut toate le supuneţi aceluiaşi principiu. 
Tot ce este indispensabil pentru acţiunea de ajutorare şi executare a programului de 
dispersiune rămâne legat de programul de dispersiune în Capitală. Tot ceea ce nu intră 
în această categorie intră în programul de dispersiune sau în programul de evacuare 
întocmit de Marele Stat Major. 

În ceea ce priveşte continuarea activităţii clinicelor sau continuarea activităţii 
universitare, problema a fost pusă de Marele Stat Major, care, la un moment dat, se 
gândise să evacueze Politehnica din Bucureşti la Timişoara, ca să aibă legătură cu 
Politehnica de acolo, iar pentru Facultatea de Medicină, la Sibiu. 

Dvs. ştiţi bine că noi am avut de multe ori în Consiliul de Miniştri problema 
numărului de studenţi şi a deservirei clinicelor, laboratoarelor şi institutelor, în raport 
cu numărul studenţilor, şi cu câtă greutate am sporit numărul studenţilor de la 
Medicină, şi la Bucureşti, şi la Sibiu. 
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Este de la sine înţeles că, atunci când executăm un asemenea program de 
dispersiune şi evacuare, nu trebuie să omitem propria noastră experienţă. Nu ne putem 
gândi că am fi în măsură să continuăm învăţământul medical prin mutarea Facultăţii de 
la Bucureşti la Sibiu, atunci când ne dăm seama că astăzi, cu numărul de studenţi de 
acolo, faptul constituie o imposibilitate. 

De altă parte, cred că ideea aceasta de continuitate este foarte relativă. 
Programul de dispersiune este legat numai de perioada critică a bombardamentelor 
aeriene. Mai-octombrie, când s-ar putea distruge localurile, dar în perioada de iarnă, tot 
aici la Bucureşti, sau acolo unde va merge toată Capitala, vor reîncepe cursurile. 

Deocamdată trebuie să stăm pe acest principiu şi evacuarea s-o facem fără să 
ţinem seamă de Sibiu sau Timişoara, pentru că aceasta ar complica lucrurile, întrucât şi 
Sibiul şi Timişoara pot să fie bombardate şi, deci, concepţia poate să ducă la consecinţe 
şi mai grave, pentru că, aşa cum se poate distruge centrul Bucureştiului, se pot distruge 
şi centrele Sibiului şi Timişoarei. 

Deocamdată să ne menţinem la principiul dispersiunii prin încetarea cursurilor 
şi chiar a lucrărilor în clinici. 

Acelea cari aparţin programului de dispersiune, ca urmând să sprijine 
activitatea de prim ajutor sau să intre în programul de dispersiune în vecinătatea 
Capitalei, pentru acelea luaţi măsuri imediate. Celelalte le duceţi mai departe, şi cât mai 
puţin în concentraţiuni urbane, pentru că primejdia este ca bombardamentul să ne 
găsească şi acolo. 

Aş vrea ca de problema universitară să leg o altă problemă, pe care s-o pun 
astăzi în discuţie. 

Domnilor, dl g-ral Pantazi şi Marele Stat Major, împreună cu Sănătatea 
Publică, trebuie să ia măsuri. Se închid cursurile universitare la 1 aprilie. Normal, 
cursurile trebuie să urmeze până la 1 iunie şi, după toate practicile universitare din 
lume, până la 10-15 august durează examenele, iar după aceasta, conform Legii muncii, 
serviciului premilitar şi altele, studenţii încă sunt la dispoziţia Statului. 

Cred că ar trebui să legăm programul acesta de dispersiune de programul de 
învăţământ prescurtat, pentru ca, instituind un serviciu special obligatoriu pentru 
studenţimea şi tineretul care sfârşeşte cursurile, aceştia să nu-şi primească rezultatul 
examenelor şi să nu poată considera anul trecut, decât dacă îndeplinesc şi lucrările în 
interesul Apărării Pasive sau în interesul colaborării pentru această activitate de prim 
ajutor, pentru acţiunea de dispersiune, în sfârşit, conform unui program pe care l-ar 
smbili Marc,lo Stat Major. 

Chiar dacă luăm tineretul acesta de liceu, putem să-l utilizăm ca infirmieri în 
spitale, aşa cum a fost utilizat şi în războiul precedent. 

Şi astăzi, unii din ei au ~cut acelaşi lucru. Deci, este un lucru folositor ca 
aceşti studenţi să fie legaţi de acţiunea de apărare naţională. Statul Major să studieze 
problema şi să facă propuneri concrete. 

Ministerul Sănătăţii dispune deja de legile în conformitate cu care, în timpul 
vacanţei, studenţii să fie utilizaţi. 

Trebuie să se facă distincţie între studenţii până în anul 3 sau 4 şi cei cari au 
trecut de aceşti ani de studii, fiindcă aceştia pot fi utilizaţi la lucrări mai importante şi 
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mai folositoare. De altă parte, eu n-aş dori să se facă deosebire în ceea ce priveşte 
tratamentul acestor studenţi din punctul de vedere al sumelor cu care să fie plătiţi. 

De aceea, nu putem să aplicăm dispoziţiile privitoare la stagiul studenţilor de 
la anul 3 în sus, ci este bine să examinaţi problema, coroborând această lege privitoare 
la stagiul studenţilor cu măsurile pe care le-am luat cu privire la cadrul premilitar şi la 
munca obştească, apărarea pasivă etc. 

Trebuie să legăm pe aceşti studenţi de întreaga acţiune a noastră cu caracter 
social. 

Dr. P. Tomescu: Aş propune ca pentru medici să luaţi chiar astăzi o deciziune 
în sensul că stagiul de vară al studenţilor să fie prelungit la 6 luni, în loc de 2 luni. Prin 
aceasta se rezolvă problema. 

M. Antonescu: Dl. ministru Vulcănescu, asociindu-se la punctul meu de 
vedere, că nu trebuie să întindem finanţele Statului, dvs. aţi găsit oportun să-l 
încurajaţi. Aici noi urmărim o problemă de apărare naţională. Dvs., dle prof. Tomescu, 
aţi urmărit şi o descongestionare a Capitalelor, aţi urmărit să creaţi în mentalitatea 
medicului ataşamentul pentru acţiunea de la ţară şi crearea de noi cadre. 

Acum problema este cu totul diferită. Dl. ministru Vulcănescu mi-a spus că 
dacă din două luni fac 6 luni şi dacă plătim sume importante, atunci ajungem la 
consecinţe grele pentru tezaurul public. 

Dr. P. Tomescu: Am ajuns la situaţiunea ca studenţii cari absolvă 5 ani de 
studii să meargă în mediul rural, unde primesc un salariu. Aceşti studenţi ocupă 
locurile vacante în mediul rural. 

Prin această operaţiune, Ministerul Finanţelor a realizat o adevărat economie, 
pentru că, în loc să plătească pe titularii locurilor cu salariul corespunzător, plăteşte pe 
aceşti studenţi cu un salariu mult mai mic. 

Prin trimiterea acestor studenţi în mediul rural şi în locuri vacante, noi nu 
încărcăm bugetul, şi finanţele Statului au de câştigat, iar în ceea ce priveşte ajutorul 
care se va da, acel ajutor va fi dat numai celor săraci şi se referă numai la locuinţă şi 
mâncare, aşa cum primesc ei şi în spitale. 

M. Antonescu: Rog pe dl. Vulcănescu să examineze împreună cu Statul 
Major şi Sănătatea, cum şi cu Cultura Naţională, executarea acestui principiu de 
obligativitate în cadrul şcolarităţii pentru elevi şi studenţi, cum şi contribuţia pe care 
trebuie s-o dea Statul pentru finanţarea acestei operaţiuni. 

Dr. P. Tomescu: Prin urmare, examenele trebuie să se dea la toate 
universităţile între l şi 15 aprilie. 

M. Antonescu: Prin urmare, trebuie să se termine până la 15 aprilie şi 
examenele. Cred că termenul de 15 aprilie nu este un termen prea lung. 

Domnule Petrescu, vă rog să luaţi măsurile de principiu, ca până la sfârşitul lui 
martie cursurile să fie terminate. Cred că s-ar putea, până la 8 aprilie să se termine şi 
cursurile şi examenele. 

Este adevărat că este greu ca să iei pe student de la cursuri şi să-l bagi direct în 
examen. Eu sunt de 18 ani în învăţământul universitar şi îmi amintesc că au fost sesiuni 
la Academia de Comerţ şi la Şcoala de Ştiinţe Administrative unde am examinat într-o 
singură sesiune 3.200 de studenţi. Nu vă mai spun cum ieşeam eu după aceste 
examene, dar vă arăt numai că lucrul nu este imposibil. 
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P. Strihan: Este imposibil pentru un student să-şi dea odată toate examenele, 
când sunt câte 18 materii. 

M. Antonescu: Vă răspund şi la aceasta. Nu mai există în învăţământ 18 
materii pe an. Au existat altădată. Acum nu mai există. Existau la Academia de 
Comerţ. Nici elementele cele mai excepţionale nu treceau 18 examene într-o sesiune. 

Să nu mai luăm totdeauna imposibilul. 
Cred că în 8 zile se pot ţine toate examenele. Va fi greu, şi pentru student, şi 

pentru profesor, dar va trebui ca din vreme să se anunţe studenţilor ţinerea examenelor, 
ca ei să fie pregătiţi în acest scop. 

Vom vedea, atunci, dacă vom fi în măsură să prelungim termenul sau nu. Nu 
vreau, însă, ca într-o bună zi rezervele făcute de dl. general Jienescu să se întoarcă 
împotriva noastră şi să ne trezim cu bombardamente tocmai în perioada examenelor 
universitare. 

Stricăm şi cursurile, omorâm şi studenţii, şi ne facem şi în propria noastră 
conştiinţă umiliţi pentru această lipsă de prevedere. 

Ce însemnează o săptămână într-un curs universitar? 
I.C. Petrescu: Şcolile secundare în ce regim intră? 
M. Antonescu: În acelaşi regim. 
I.C. Petrescu: Cele primare pot să continue până în ultimul moment. 
M. Antonescu: Din contra. 
I.C. Petrescu: Dispoziţiunile luate de Ministerul Culturii Naţionale sunt 

următoarele: elevii pot să plece cu părinţii oriunde şi pot continua învăţământul şi da 
examene în orice parte a ţării. 

M. Antonescu: Când eu pot spune, cu relaţia obiectivă şi nediscutabilă pe care 
o dă dl. g-ral Vasiliu despre situaţia evacuărilor din Bucureşti, că sunt 3.000 persoane 
care au plecat din Bucureşti, cum vreţi să contăm ca un program, ca o orientare, ca un 
principiu, să merg la această idee a dispersiunii examenelor? 

Pe de altă parte, să examinăm chestiunea şi în pedagogie. Credeţi că este mai 
bine să trimit copilul pe care îl cunoaşte învăţătorul sau institutorul, de 6 luni, sau din 
anii anteriori, să-şi treacă examenul, chiar aprioric şi nepregătit, rămânând să nu se dea 
rezultatul la examen, şi să se continue apoi cursuri complimentare sau ce vreţi? 

Cred că este mult mai înţelept să-şi dea examenul cu institutorul care l-a 
format pe elev, decât să-l trimitem pe mâna institutorului sau învăţătorului din altă 
parte, care nu I-a avut niciodată, nu-I cunoaşte, îl supune cine ştie căror cazne; sau 
copilul, obosit de evacuare, de emoţia drumului, sa devina un prost candidac., şi prin 
aceasta să-l punem într-o situaţie de inferioritate. Nu este pedagogic. 

I.C. Petrescu: Prin urmare, aplicăm sistemul general. 
M. Antonescu: Rămânând ca să continue cursuri complimentare, cursuri 

ulterioare, sau în programul apărării pasive, cum va dispune Marele Stat Major, 
studenţii şi elevii să urmeze un curs pentru apărarea pasivă, ceea ce este foarte simplu 
dacă s-au terminat cursurile şi programele şcolare. Dar trebuie să avem fixat acest 
principiu: la I aprilie se termină cursurile, la 8 aprilie se termină examenele. 

Dr. P. Tomescu: Acelaşi program este şi pentru laşi şi pentru Sibiu? 
M. Antonescu: Pentru toată ţara. 
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I.C. Petrescu: Dl. Mareşal mi-a spus de săptămâna trecută că, pentru 
Bucureşti, Chişinău, Ploieşti şi Iaşi, este bine să luăm toate măsurile ca să încheiem la 
Paşte. 

M. Antonescu: Suntem profesori amândoi. Dvs. credeţi cA un învăţământ 
poate sA se termine la Universitate la un termen şi la altă Universitate la alt termen? 

Credeţi că este normal aceasta? Eu nu cred că este normal. 
I.C. Petrescu: Nici situaţia nu este normală pentru toate oraşele. 
M. Antonescu: Citaţi un oraş pentru care nu este normală. 
I.C. Petrescu: De exemplu, Râmnicu-Vâlcea. 
M. Antonescu: Vorbiţi de şcolile primare? 
I.C. Petrescu: Şi de cele secundare. 
Al. Bidiuţi: Avem nevoie de localuri, fiindcă altfel nu ne putem instala. 
M. Antonescu: Iată de ce sunt necesare conferinţele săptămânale. 
Marele Stat Major întocmeşte un program de evacuări pentru Râmnicu-Vâlcea. 

în acest program contează o serie întreagă de case. Dar elevii cu familiile lor, şi cu 
profesorii, dacă se termină anul şcolar, pot pleca, şi nu aveţi decât să faceţi 
recomandarea unei acţiuni de dispersiune chiar şi din aceste oraşe. 

Turcia nu este în război; este neutră. Ei bine, în Turcia se termină toată 
activitatea de învăţământ la începutul lui aprilie. Şi vă asigur, ca ministru al Afacerilor 
Streine, că n-am nici o indicaţie despre intrarea în război a Turciei; ca să nu credeţi că 
fac o indicare indirectă despre nu ştiu ce pregătiri militare ale Turciei. Din contra, sunt 
chiar indicaţii de neutralitatea Turciei; şi, totuşi, termină cursurile la 1 aprilie. 

Domnule Petrescu, suntem o generaţie care şi-a f'Acut studiile în timpul 
războiului celuilalt. Atunci au funcţionat? Ce vă faceţi atâtea scrupule, pentru 
Dumnezeu? 

Avem de asigurat unitatea de măsură pe întreaga ţară, nu de măsurat, cu 
milimetrul, nu ştiu ce îngurgitări de noţiuni, mai bine sau mai puţin bine puse în mintea 
elevului. 

Programul întocmit de Marele Stat Major este unitar. Veţi spune: ce 
importanţă are nu ştiu care sat, din Munţii Argeşului, sau nu ştiu de mai unde? Vor 
ajunge bombardamentele acolo? 

Dar noi ne uităm la sistemul general. 
I.C. Petrescu: Am pus problema, pentru că tot într-o comisie de coordonare, 

prezidată de dl. Mareşal, s-a luat această măsură. De aceea întreb: aceste măsuri noi le 
aplicăm şi la Iaşi şi la Sibiu? 

Dacă socotiţi că este bine să se aplice, noi nu spunem nimic. 
M. Antonescu: Dl. ministru general Pantazi ce părere are? 
G-ral C. Pantazi: Cred că peste tot ar trebui să fie o măsură generală. 
M. Antonescu: La dispersiunea ministerelor, familia funcţionarului va pleca 

din Bucureşti. Cum pleacă mama şi tatăl şi lasă copilul la şcoală? 
Totul este legat de un program. 
G-ral C. Pantazi: În ce priveşte dispersiunea, dacă nu se începe de acum şi se 

pune termen 8 aprilie, sau se aşteaptă primul bombardament, nu mai se face. 
M. Antonescu: Din contra, se începe imediat. 
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G-ral C. Vasiliu: Dl. ministru de R.azboi are perfectă dreptate. Dacă nu 
începem odată operaţia, şi tot o amânAm, nu facem nimic. 

G-ral Gh. Jlenescu: Am vorbit cu ataşatul militar finlandez de la Ankara, care 
mi-a arAtat măsurile luate în întreaga Finlandă. 

Este o problemă de organizare a existentului în fiecare aglomeraţie. Problema 
este ce trebuie să rămână undeva. S-a întocmit o ordine de bătaie pentru fiecare 
autoritate, în ce priveşte elementele care trebuie să rAmână, ca să fie continuitate. 

M. Antonescu: Aceasta am stabilit. 
G-ral Gh. Jienescu: Au fost evacuaţi toţi copiii până la o anumită vârstă şi 

bătrânii neputincioşi. 
M. Antonescu: Normal. 
G-ral C. Pantazi: Eu vreau să evacuez Casa Oştirii, şi materialul care este 

adus din streinătate, de o lună, şi până acum n-a putut să plece un tren. Aşa încât, nu 
este o operaţie prea uşoară, dacă nu se începe din vreme. Şi, oricum, noi avem trenuri 
la dispoziţia Armatei. 

Dr. P. Tomescu: O dată cu această dispoziţie de închiderea şcolilor, aş crede 
ca Ministerul Culturii Naţionale să dea indicaţii asupra obligaţiilor pe care învăţătorii şi 
profesorii de liceu le au, ca să contribuie la acţiunea socială de asistenţă, în tot timpul 
acestor 6 luni. 

M. Antonescu: Să se continue chiar programul. 
I.C. Petrescu: Este programul obişnuit. 
M. Antonescu: Cred că Marele Stat Major ar trebui să facă un program 

împreună cu Ministerul Culturii Naţionale, care să depindă de regiune. Trebuie să se 
considere că programul continuă, şi toţi sunt obligaţi, acolo unde merg, să contribuie cu 
diferite mijloace la această acţiune de evacuare, de dispersiune, ca şi la acţiunea de 
asistenţă sau de apărare pasivă. Se termină, deci, activitatea didactică propriu-zisă, 
pentru instrucţia elevilor, dar nu obligaţiile celelalte. 

Pe bazele acestea trebuie pornit de la început. Oriunde merge studentul şi 

elevul au această obligaţie. Fireşte, cei de o anumit vârstă ; ceilalţi pot mai mult să 
încurce. 

O altă problemă care se pune, şi în care dl. ministru g-ral Dobre trebuie să 
întocmească un program, la fel cum departamentele întocmesc un program pentru 
serviciile publice care urmează să intre imediat în dispersiune, este aceea a 
întreprinderilor; întreprinderile privind activitatea de război, cele de interes militar 
propriu-zis sau tn Iegatura cu tnzestrarea Armatei, cele de interes panicular sau cele cu 
activitate adiacentă, şi pentru fiecare din ele să se precizeze în ce categorie intră, pentru 
ca Marele Stat Major şi Ministerul de Interne să poată avea indicaţii asupra obligaţiilor 
pe care le au acestea. 

S. Ghiolu: În ce priveşte întreprinderile industriale de interes economic, acolo 
chestiunea dispersiunii nu se poate pune; fiecare lucrează pe locul unde este. 
Chestiunea se pune pentru organele de conducere. 

În ce priveşte conducerea acestor întreprinderi, fiecare a prevăzut plecarea 
serviciilor în regiunea unde are o fabrică sau o întreprindere. Arhivele le asigură în alte 
locuri, dacă acolo ar fi periclitate. 
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M. Antonescu: Prin unnare, vă luaţi măsmri ca, concomitent cu programul de 
dispersiune a serviciilor publice, să se exe,cute programul de dispersiune a 
întreprinderilor, în confonnitate cu programele stabilite. 

Bineînţeles, ţineţi seamă de interesele militare sau de ordinele date de 
Ministerul Înzestrării. 

În ce priveşte stabilimentele militare, ştiu că există un program aparte, şi 
executarea este deja tăcută. 

În ce priveşte dispersiunea, în general, pentru Bucureşti, dl. g-ral Răşcanu a 
trimis d-lui Mareşal un raport, în care pune întreaga problemă a finanţărilor. 

Sunt o serie întreagă de lucrări. Sunt planuri comune de lucrări de executat, fie 
în vederea aprovizionărilor Capitalei, fie pentru complectarea instalaţiilor de apărare 
pasivă, tranşee, adăposturi, bordeie etc., fie măsurile în care autoritatea comunală 
colaborează cu populaţia. 

Dl. g-ral Răşcanu, adresându-se Comandamentului CaJ?italei, i s-a răspuns că 
pentru activitatea şi programele militare sunt fonduri prevăzute. Insă pentru toate aceste 
lucrări, care ar privi conducerea şi apărarea pasivă revenind Primăriei Capitalei, sau 
opera de aprovizionare specială, revenind Primăriei Capitalei, nu există fonduri. 

De aceea, rog pe dl. Vulcănescu să examineze, împreună cu dl. g-ral Răşcanu, 
problema, şi fără întârziere trebuie să ajungem să găsim fonduri. 

Dl. g-ral Răşcanu propune să se pună la dispoziţie suma de 150 milioane, 
sumă care ar urma să fie rambursată treptat, din încasările care s-ar face prin răscumpă
rarea celor două zile de prestaţie în folosul apărării pasive, sau a taxelor corespunzătoa
re în folosul apărării pasive, lucru care este prevăzut în decretul din 9 februarie 1944. 

Ar fi, deci, vorba de o operaţiune care ar înlesni Primăriei Capitalei să dispună 
de fondurile cu care să angajeze imediat lucrarea. 

M. Vulclnescu: Pentru Finanţe, întregul program de apărare pasivă este 
considerat ci poate fi aplicat cu acea contribuţie rezultată din răscumpărarea prestaţiei. 
Ministerul Finanţelor a avansat suma de 300 milioane care i s-a cerut. Nu cred că se 
vor putea avansa sume din fondul acesta al prestaţiei, care urmează să se încaseze 
treptat. 

Va trebui să finanţăm noi. 
M. Antonescu: Indiferent de acoperirea pe care o găsiţi pentru această sumă, 

ea nu este extraordinari. Trebuie s-o găsiţi şi trebuie s-o puneţi la dispoziţia Primăriei, 
fiindcă sunt o serie întreagă de lucrări de aprovizionări, de tranşee, bordeie şi altele, 
indispensabile, şi fără de care întregul program de apărare al Capitalei nu poate sA ducă 
la rezultate. 

M. Vulclnescu: Acele lucrări sunt altele decât cele fixate în programul 
general? 

Va trebui să se facă, totuşi, o conferinţă între Primăria Capitalei şi Ministerul 
Finanţelor, ca să vedem ce intră în plan şi ce nu. 

M. Antonescu: Vă rog s-o faceţi şi până lunea viitoare problema să fie 
soluţionată, iar dl. g-ral Răşcanu să aibă la dispoziţie banii cu care să poată lucra. 

M. Vulclnescu: Sunt deja banii. 
G-ral Gh. Jienescu: S-a discutat această chestiune din punct de vedere tehnic 

şi s-a ajuns la o fonnulă. 
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M. Antonescu: Vreau să ajungem şi la bani. (Ilaritate) 
M. Vulclnescu: Sunt lucrări cari se pot face Bră bani şi numai printr-o bună 

organizare. Sunt acele stocuri de dispersiune care se impun negustorilor .... 
M. Antonescu: Nu este vorba de stocuri de dispersiune. Dl. g-ral Răşcanu vă 

va arăta pentru ce cere aceşti bani. Tot ceea ce este necesar de îndeplinit pentru 
apărarea Bucureştilor şi toate măsurile ce se impun trebuie luate. 

O problemă comună tuturor departamentelor este aceea a evacuării arhivelor, 
obiectelor de artă, bibliotecilor de valoare, laboratoarelor sau instalaţiilor de valoare. 

Rog pe d-nii miniştri să comunice dacă aceste lucruri au fost îndeplinite pentru 
departamentele respective şi în ce măsură, cum şi dacă mai au nevoie de mijloace 
necesare pentru executarea tuturor măsurilor de evacuare, afară de transporturile de 
Cale Ferată pentru care nu trebuie să contăm totdeauna prea mult, pentru că sunt atâtea 
transporturi militare care primează. 

Trebuie ca Statul Major să studieze problema şi să ne ajute în crearea unor 
posibilităţi de coloane mobile care să poată ajuta la evacuare, mai ales a actelor 
importante şi a obiectelor de valoare ale departamentelor. 

O voce: Majoritatea s-a trimis. 
M. Antonescu: Eu aş vrea, în locul unui cuvânt, oricât de cuprill7.ător, 

.. majoritatea", aş dori ca să se arate de fiecare departament, pentru convingerea mea, 
că această ,,majoritate" este o realitate. Vă asigur că am flcut investigaţii şi că atunci 
când afirm aceste lucruri nu mă gândesc să micşorez ceea ce s-a flcut deja, însă nu s-a 
executat ceea ce s-a ordonat şi, drept consecinţă, sunt multe lucruri cari trebuiesc 
evacuate. 

De aceea, fiecare departament trebuie să arate, în scris şi semnat, tot ce s-a 
evacuat, ce mai este de evacuat. Pe noi ne interesează numai dacă s-a evacuat totul. 

G-ral D. Popescu: Până acum s-au evacuat cinci vagoane. 
M. Antonescu: Cred că fiecare departament are ceva mai mult decât cinci 

vagoane. 
D-lor, fiindcă vreau să sfârşesc imediat cu indicaţiunile de ordin general, aş 

dori ca dl. g-ral Arbore să ne arate care este situaţiunea aprovizionărilor, iar dl. g-ral 
Răşcanu să ne arate care sunt măsurile luate în ceea ce priveşte hrana, în zonele de 
dispersiune sau în zonele de evacuare ale departamentelor, pentru că, de o parte, noi 
luăm măsuri de trimiterea funcţionarilor şi a populaţiei, iar de alta, avem îndatorirea ca 
să nu-i trimitem fn regiuni Hpsite de aproviziona.mente. 

De asemenea, rog pe dl. g-ral Orezeanu ca, ţinând seama de programul care se 
stabileşte în fiecare săptămână, să ne arate dacă el poate fi îndeplinit, pentru ca să 
vedem cu ce mijloace substituim măsurile luate şi neexecutate pe Calea Ferată. 

În ceea ce priveşte Capitala, eu aş dori ca să dispunem noi de organe proprii de 
investigaţii. Nu mi-o luaţi în nume de rău, dar vă pot spune că am mers la Ministerul 
Afacerilor Străine, la diverse birouri, ca să văd care este situaţia, şi am constatat că 
informaţiunile nu corespundeau cu realităţile. 

Rog pe fiecare dintre miniştri să facă la fel, să meargă şi să examineze 
personal, fiindcă fiecare poartă răspunderea. Şi atunci când sunt măsuri în completare, 
care nu mai pot fi urmărite personal, să dea delegaţie unui secretar general, care poartă 
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răspunderea, şi faţă de noi, şi faţă de ministrul nespectiv, pentru executarea acestui 
program. 

Îmi fac o datorie să vă spun că, eu persomal, urmărind măsurile de evacuare, 
atât a legaţiunilor, cât şi a şefilor de Misiuni, ca mitnistru al Afacerilor Străine, în ceea 
ce priveşte dispersarea, am avut mult de luptat. În legătură cu această chestiune am 
primit şi un raport foarte dezvoltat al funcţionarului nostru însărcinat cu cercetările la 
faţa locului în legătură cu evacuarea, raport pe care îl voi trimite Marelui Stat Major 
spre a vedea câte greutăţi sunt în calea celor cari execută programul de evacuare. 

De asemenea, o altă notă a Serviciului Protocolului în legătură cu evacuările în 
Ilfov, în conformitate cu programul de dispersiune. 

Pentru Ministerul Propagandei am întâmpinat aceleaşi dificultăţi. La 
Câmpulung, care este destinat Ministerului Propagandei, am găsit multe contracte ale 
refugiaţilor veniţi din alte părţi şi cari au închiriat locuinţe. Datorită acestor lucruri, 
Ministerul Propagandei se poate deplasa foarte greu. 

În afară de acestea, comisiunea instituită la Ministerul Propagandei pentru 
găzduirea unor servicii ale Ministerului mi-a propus să dau trei milioane lei pentru 
barăci. Această notă întocmită de domnii lgiroşeanu şi Davidescu va fi trimisă la 
Ministerele interesate spre aş spune cuvântul, mai ales că vor putea vedea că la 
Timişoara şi Câmpulung sunt multe lucruri folositoare pentru informaţiile dvs. 
generale. 

Aş dori ca fiecare ministru pentru departamentul respectiv să urmărească 
personalul însărcinat cu executarea programului. 

Eu îmi fac datoria să vă arăt greutăţile pe care le-am întâmpinat în executarea 
îndatoririlor mele şi vă rog şi pe dvs. să faceţi ca aceste greutăţi pe care le veţi 
întâmpina sA fie înlăturate. 

Zilele trecute am avut o altă constatare; că tocmai după ce s-au dat 
instrucţiunile de către Apărarea Pasivă, ca să existe săculeţe cu nisip, după ce s-au dat 
dispoziţii în legătură cu măsurile pregătitoare apărării în toate casele, am constatat că 
tocmai la Preşedinţia Consiliului - a constatat-o chiar domnul Mareşal -, nu s-a 
respectat acest lucru. 

Rog pe dl. col. Davidescu, pentru că este o problemă mai mult militară decât 
civilă, să ia urgente măsuri, şi pentru Preşedinţie, şi pentru Externe, să facă instruirea 
personalului de serviciu care este destinat să rămână aici, cum şi a funcţionarilor, cari 
vor trebui să ştie ce atribuţiuni au în timpul bombardamentului. 

în cazul în care vor fi instruiţi şi funcţionarii, voi veni şi eu, pentru a da 
dovada că măsura se aplică faţă de toată lumea. 

Paza bună trece primejdia rea! 
În orice caz, în ceea ce priveşte departamentele, eu socotesc că este o măsură 

potrivită, ca să dispună de organe proprii pentru investigaţii şi control asupra măsurilor 
pe care le luăm aici. 

De aceea, rog ca fiecare departament, pe dl g-ral Dobre pentru Economia 
Naţională şi având militari cari au experienţa lucrurilor, să-mi desemneze câţiva dintre 
ofiţerii d-sale cu experienţă, iar pe dl Ghiolu, unul sau doi tehnicieni cari să facă parte 
din acest organ de control; pe dl. g-ral Pantazi şi Marele Stat Major îi rog ca, împreună 
cu g-ralul Davidescu, să-mi desemneze oamenii de experienţă; pe dl g-ral Jienescu îl 
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rog, de asemenea, să-mi indice oameni cu experienţă pentru corpul nostru de control, 
oameni cari să fie gata a prezenta în orice moment soluţia pentru toate problemele. 

Pentru executarea acestei măsuri şi, deci, a înfiinţării acestui organ de control, 
vă pot spune că el va începe chiar de săptămâna viitoare, spre a putea vedea cum se 
execută măsurile. 

Pentru evacuarea populaţiei, rog pe domnii g-ral Popescu şi Vasiliu să-mi 
indice oamenii cari sunt mai bine pregătiţi, pentru ca lucrând împreună cu acest organ 
de control, să capete o experienţă mai mare, ca să aplicăm acelaşi lucru la populaţia 
civilă. 

Deşi ştiu că Apărarea Pasivă dispune de organe proprii, totuşi, ne trebuie 
reprezentanţi ai dvs., pentru că Guvernul este răspunzător. Mi se pare drept să instituim 
şi organe de control, care să vă atragă atenţiunea asupra unor omisiuni sau greşeli. 

I. Marinescu: Domnule prim-ministru, v-aş ruga să luaţi încă două măsuri, în 
legătură cu capitolul pe care l-aţi dezvoltat. 

Am inspectat podurile, am scos materialul şi tot ce se găsea acolo. Au rămas 
două lucruri de făcut: văruirea şi aşezarea nisipului. 

V-aş ruga să hotărâţi ca Serviciul de Apărare Pasivă să pună la dispoziţia 
populaţiei, şi nouă, var şi nisip, fie cu plată, fie fără plată, cum veţi socoti. Dar să se 
anunţe în mod public constituirea de depozite, unde putem găsi. 

M. Antonescu: Aceasta este o chestiune referitoare la Apărarea Pasivă. 
Rog pe dl. Bădăuţă să ia legătura cu Apărarea Pasivă şi, în cadrul acestei 

acţiuni noi, care de data aceasta nu este numai ursul din pădure, care vine cu legenda 
lui, sau evacuare cu slogan la radio sau cu manşetă de ziar, cu precepte morale, de data 
aceasta trecem la măsuri de executare şi, prin urmare, presa şi radio, împreună cu 
Apărarea Pasivă, să ia o serie întreagă de măsuri şi să dea sfaturi. 

Mi-aş îngădui, însA, pentru că şi cu sarcina de ministru al Propagandei 
urmăresc ce se petrece în această direcţie, să spun ca, în loc de sfaturi prea lungi şi 
tehnice, să dim mai bine sfaturi scurte şi simple. 

Nu ml jenez să spun, domnule ministru al Justiţiei, că acum câţiva ani, la 
Facultatea de Drept, mi-am flcut datoria să particip, ca profesor, la cursurile de 
Apărare Pasivi. Mi s-a prezentat, timp de o oră, teoria vopsirii acoperişurilor cu verde, 
care ştiţi cât mai reprezintă astăzi, şi apoi o serie de grafice, cu linii de Cale Ferată, cu 
noduri foarte importante, dar care nu priveau Facultatea de Drept, pe profesorii şi pe 
studenţii ei, fiindcă noi nu făceam cursuri de Apărare Pasivă pentru nodurile de Cale 
Ferată. Şi ora s-a pierdut cu aceste lucruri. 

Cele mai frumoase generalităţi, cele mai sănătoase măsuri tehnice sunt bune la 
locul lor, în propaganda generală. Noi, însă, trebuie să folosim sfaturile simple, mai pe 
înţelesul tuturor. Să plecăm de la ele, să le trecem şi prin autorităţi, sub formă de 
circulare, sau scoase din ziare. Direcţia Presei să întocmească apoi o colecţie de tot ce 
se publică, plătind hârtia ziarului - şi apoi se trece la fiecare autoritate o cărticică de 
sfaturi generale, pentru om, pentru familia lui, pentru copii, pentru serviciul unde 
funcţionează, pentru apărarea casei lui, pentru paza avutului lui, pentru aprovizionare 
în caz de bombardament, pentru măsurile de colaborare; în sfârşit, toate măsurile 
acestea, simplu, simplu, simplu, cât mai pe înţelesul tuturor, cât mai aproape de bunul 
simţ. Pentru că noi avem răspunderea practică, nu numai teoretică, a lucrului. 
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A. Constantinescu: Domnule prim-ministru, s-a dat ordin, mai demult, ca 
arhivele să fie evacuate, şi s-a fixat şi un termen, care apoi s-a prelungit. 

S-a dispus ca arhivele ministerelor să fie evacuate la locul de evacuare, nu la 
locul de dispersiune. Pentru Ministerul Lucrărilor Publice, undeva, în Ardeal, pe când 
locul de dispersiune este în altă parte. 

Aceasta nu s-a putut efectua decât în proporţie de 35-40%, fiindcă am putut 
evacua arhiva dosarelor închise, nu însă şi a celor în curs. De aceea, problema trebuie 
lămurită. Dacă se trimite toată arhiva la locul de dispersiune, Ministerul, rămânând în 
Bucureşti, nu mai poate funcţiona şi atunci trebuie stabilit principiul să rămână un 
simplu nucleu la Minister şi tot Ministerul să lucreze la locul de dispersiune. 

M. Antonescu: Dvs. puneţi o problemă care, cu aparenţa ei foarte simplă, 
este, totuşi, o problemă dintre cele mai grele. 

Instrucţiunile care au fost date de Marele Stat Major erau, desigur, ca pentru 
evacuarea arhivelor să se ţină mai ales seama de destinaţia de evacuare, nu de 
dispersiune, ca să nu facem de două ori transporturi, şi în acelaşi timp să fie puse de la 
început în siguranţă. 

Dvs. aveţi dreptate, când puneţi această problemă a discriminărilor. Personal 
vă fac o mărturisire: am fost astăzi la Ministerul Afacerilor Străine şi am văzut eu 
însumi cum se evacuează arhivele. Atrag atenţia în special domnilor miniştri asupra 
acestui lucru, pentru că riscăm să umplem trenurile, furgoanele şi autocamioanele cu 
arhive fără nici o valoare. 

Pentru arhivar fiecare dosar este o bijuterie, fiecare dosar are o valoare egală, 
când eşti născut arhivar şi ai, deci, un discernământ de foarte mare relativitate, şi când, 
pe deasupra, ai răspundere de arhivar şi ţi se lasă d-tale iniţiativa aceasta, desigur că 
arhivarul evacuează după capul lui, nu al miniştrilor. Iar dacă dăm instrucţiuni prea 
abstracte, să se evacueze arhivele vechi, acesta este un lucru relativ. Ce înseamnă 
arhivă veche şi arhivă nouă? 

Desigur, lucrările în curs nu trebuie să fie evacuate, sau trebuie să fie trimise la 
locul de dispersiune, pentru că altfel paralizăm activitatea acestor arhive. Arhivele 
absolut indispensabile serviciului trebuie puse în adăposturi ferite de bombardament, 
cu persoane care rămân în serviciul permanent la minister. 

Acesta este principiul. 
A. Constantinescu: Aşa am şi fficut. 
M. Antonescu: Arhivele care nu sunt de folosinţă imediată sau curentă, 

desigur, trebuie să le trimitem. Că le trimiteţi mai departe sau mai aproape, aceasta cred 
că trebuie să fie legată de însemnătatea dosarelor. 

Un dosar, de pildă, care consemnează lucrările Consiliului Tehnic referitoare 
la sistematizarea Galaţilor acum 80 de ani, să zicem, este un dosar de o însemnătate 
foarte relativă. Puteţi să-l trimiteţi undeva unde să cheltuim cât mai puţin pentru el, şi 
să ocupe cât mai puţin spaţiu, fie în tren, fie în automobil. 

Dacă se poate să creăm şi acest lucru, eu îl supun Marelui Stat Major să-l 
examineze: să creăm centre de degajament al arhivelor împrejurul Capitalei, la forturi 
sau în construcţiile neterminate. 

G-ral C. Pantazi: La forturi nu se poate. 
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M. Antonescu: Domnul Mareşal cita zilele trecute exemplul că, în mod cu 
totul accidental, ocupându-se de problema Târgoviştei, la Mânăstirea Dealului fiind o 
construcţie în curs, a găsit că aceasta poate fi utilizată pentru depozitat arhive. 

Eu rog Marele Stat Major să examineze posibilitatea de a crea baracamente 
sau instalaţii pentru arhive în diferite localităţi dimprejurul Bucureştilor, economisind 
în felul acesta şi trenurile, şi cheltuielile. Cred că arhivele de o valoare pur şi simplu 
documentară sau de o valoare pur şi simplu de conservare a nu ştiu căror acte nelegate 
de continuitatea Statului, sau referitoare la activitatea tehnică a serviciilor, sau la activi
tatea de ordin administrativ nici să nu intre măcar în programul de evacuare, ca să nu 
pierdem vremea, să cheltuim bani, şi să ocupăm vagoane de tren şi automobile cu ele. 

Aceasta, în privinţa arhivelor. 
M. Vulcinescu: La noi s-a pus o problemă asemănătoare în ce priveşte Curtea 

de Conturi. 
Curtea de Conturi are o serie de gestiuni încă neverificate şi nedescărcate de la 

1916. 
M. Antonescu: De câte ori se pune problema modificării structurii sale, ca să-şi 

abandoneze funcţiile jurisdicţionale, să înceteze a fi contencios de pensii şi nu ştiu ce 
contencios de alte materii, de atâtea ori este sensibilă, şi membrii săi vor să poarte robă 
şi să rămână judecători. 

M. Vulcinescu: Am pus întrebarea: ,,Ce s-a recuperat băneşte, pentru Stat, pe 
ultimii ani, din toate acestea?" 

M. Antonescu: Dacă Ministerul de Finanţe, de care ţine Curtea de Conturi, o 
spune, vă închipuiţi cât trebuie să-l credem. 

M. Vulcinescu: Am căzut la înţelegere să se trimeată în dispersiune dosarele 
vechi, iar Curtea să nu plece decât cu un număr mic de dosare, pentru lucrările 
obişnuite. 

M. Antonescu: Domnule Vulcănescu, aici este altă problemă. 
Sunt chestiuni în care n-aş putea să-mi iau răspunderea. Dvs. trebuie să 

examinaţi, să vedeţi ce fel de gestiuni neverificate sunt acestea, ce valoare au, din ce 
neverificări provin; căci nu se poate ca mâine să dispară elementele de verificare şi să 
se spună că noi, Guvernul, n-am avut grija lor. Fireşte, însă, să nu fie I .OOO dosare 
pentru o verificare. 

M. Vulcinescu: Procedura este ca pentru dosarele care au rămas cu gestiune 
neverificată, să se prevadă o procedură sumară de veritlcare. Însăşi cunea de Conturi 
ne-a propus un Jurnal, prin care a cerut instituirea acestei proceduri, ca pentru acele 
dosare unde în cursul primei verificări nu s-a găsit nici o neregularitate, să se proceadă, 
în cursul lunilor următoare, la lichidare. 

M. Antonescu: Nu-mi iau nici un fel de răspundere. Nu cunosc problemele şi 
nu ştiu ce verificare să cer. 

M. Vulcinescu: Ne-am luat-o noi. V-am informat numai. 
G-ral D. Popescu: Înţeleg ca evacuările de arhive să se facă în Oltenia, în 

Transilvania. Dar ca să scoatem arhivele din Bucureşti şi să le ducem în jurul 
Bucureştilor sau Ia Mânăstirea Dealului, la o distanţă de 70 km, cred că este mai bine 
să rămână aici. 
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M. Antonescu: Pentru Ministerul de Intemte principiul este valabil. Sunt, însă, 
alte departamente, pentru care arhivele au o însemnătate mai mare decât aceea de 
corespondenţă, sau chiar planurile de sistematizare, care, de asemenea sunt de valoare, 
care fac obiectul grijii Ministerului de Interne. 

Iată, de pildă, Arhiva Ministerului Afacerii or Streine cuprinde toate acţiunile 
diplomatice şi mărturisirea evoluţiei Istoriei noastre. Deja am făcut greşeala, în trecutul 
nostru, să nu respectăm Arhivele Statului, care au avut o politică de distrugere, în loc 
de conservare, chiar în timpuri de pace. 

Noi nu putem acum să proclamăm principiul că o arhivă, prin ea însăşi nu 
trebuie să fie respectată. Sunt arhive care sunt necesare. Altele sunt importante. De 
pildă, Arhiva de la Înzestrarea Armatei. Ne găsim într-un regim când nu există control 
parlamentar, nu există regimul general, şi s-au cheltuit zeci de miliarde şi sute de 
miliarde pentru apărarea naţională. 

Domnii miniştri legaţi de activitatea Armatei trebuie să păzească aceste dosare, 
care reprezintă însăşi onoarea Armatei, nu numai aceea personală a acelor cari au purtat 
răspunderea în această perioadă. 

De aceea, nu putem veni cu principii fixe. Desigur, lăsăm fiecărui departament 
răspunderea de a hotărî care sunt actele şi arhivele pe care le consideră indispensabile, 
care sunt cele ce trebuie păstrate în copii şi să se risipească aceste copii, spre a amortiza 
riscurile şi a mări puterea de conservare prin evacuarea lor în localităţi în apropiere de 
Bucureşti sau mai departe. 

Pentru Ministerul Afacerilor Interne, în afară de anumite acte foarte 
importante, cari trebuie puse la adăpost prin evacuarea lor, cealaltă corespondenţă şi 
arhivă a administraţiei poate să rămână pe loc. 

I. Marinescu: Noi avem registrele de Transmisiuni de proprietate, care, nici 
nu le putem duce departe, nici prea aproape nu le putem lăsa. Le-am dus la Vidra. 

G-ral D. Popescu: La Ministerul de Interne, la o singură direcţie avem 1600 
de lăzi cu arhivă. 

M. Antonescu: Lăsăm fiecărui Minister facultatea să examineze. Iată, la 
Ministerul Sănătăţii Publice, în afară de graficele sau rapoartele care indică mişcările 
de populaţie demografice cu referire la situaţia generală, în afară de acestea, ce ar mai 
fi important? 

Nu putem aplica o regulă generală la toate departamentele. 
A. Constantinescu: La Lucrările Publice toată arhiva care este de evacuat are 

12.000 kg, iar ceea ce a rămas este de 20.000 kg. 
M. Antonescu: De aceea, rog pe fiecare ministru să examineze personal 

situaţia arhivelor şi să hotărască, ţinând seama şi de locul unde le duc, de acord cu 
Marele Stat Major. 

G-ral C. Pantazl: Dacă Ministerul are unde s-o ducă, de ce să mai întrebe? 
M. Antonescu: Aş vrea să ascultăm pe dl g-ral Arbore asupra măsurilor de 

aprovizionare, pe domnii g-ral Orezeanu şi col. Teodorescu, îi rog să ne spună dacă, 
faţă de măsurile luate, mai au nevoie de alte măsuri cu caracter general în legătură cu 
Căile Ferate sau cu Poşta, în cadrul programelor de dispersiune şi evacuare, întrucât în 
afară de partea militară, în care nu-mi închipui că Marele Stat Major a putut să întârzie, 
dar în special pentru Poştă mai vin o serie întreagă de probleme de comunicaţii în 
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legătură cu dispersiunea, unde este nevoie de măsuri urgente. De asemenea, în ceea ce 
priveşte Centrala Telefoanelor, centrala de rezervă, centrala de dispersiune etc., dacă 
mai are unele măsuri de cerut, aş dori să ni le spună. 

De asemenea, doresc ca să atrag atenţiunea în mod special domnilor miniştri 
g-ral Popescu, g-ral Vasiliu şi Marelui Stat Major, ca să examineze cu toată atenţiunea 
problema tramvaielor pentru cazul de bombardament, cum şi aceea a măsurilor de 
apărare a unei părţi din materialul Societăţii Tramvaielor Bucureşti. 

Ştiu că, în principiu, nu există posibilitate, ştiu că, în principiu, tramvaiele sunt 
expuse şi trebuie să-şi urmeze condiţiunile, totuşi, cred că este bine să nu aplicăm acest 
principiu absolut, ci după cum Căile Ferate creează anumite zone, fie pentru materiale, 
fie pentru depozite, fie centre pentru modificarea traficului şi pentru degrevarea de căi 
ferate, la fel cred că şi în materie de tramvai se poate crea posibilitatea ca să ajungem 
să economisim o parte din material. 

Vreau să ştiu dacă problema a fost examinată. 
G-ral I. Rlşcanu: Se dispersează în diferite părţi ale Capitalei. 
M. Antonescu: Aceasta în ceea ce priveşte materialul rulant, dar din 

materialul celălalt, care este supus degradărilor în caz de bombardament, sau rezervele 
de materii prime, aţi flcut ceva ca acestea să fie puse la adăpost? 

G-ral I. Rlşcanu: Peste două zile problema se va rezolva. 
G-ral D. Popescu: Autobuzele au fost scoase afară din Bucureşti. De 

asemenea, depozitele din Bonaparte şi din alte părţi. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte automobilele, mi s-a adus atenţiunea că 

până acum erau ordine ca, în caz de bombardament, maşinile să meargă într-o anumită 
piaţă. Acum s-a primit ordin ca ele să iasă din Bucureşti. 

Mi s-a pus problema şi la rândul meu o pun dvs.: proprietarul maşinii care este 
chemat să scoată maşina afară din Bucureşti este chemat să o apere şi, mai ales, s-o 
puni în serviciul unui post de ajutor. Dacă în drum pentru executare şi pentru 
prezentarea maşinii în piaţa de concentrare, dacă primeşte, fie din partea autorităţii, fie 
din partea civililor, în caz de bombardament, cereri de sprijin, mi s-a spus că nu sunt 
instrucţiuni date maşinelor, asupra a ceea ce trebuie să facă. De pildă, a sunat alarma şi 
au sosit avioanele. Până să ajungă maşina la piaţa de concentrare, vine 
bombardamentul şi încep imediat măsurile de protecţie. Se strigă ajutor, ies în stradă 
medici sau particulari cari opresc maşina pentru ajutor. Ce face maşina în acest caz? -
Nu s-a primit nici o dispoziţie în această privinţă. 

Vă atrag atenţiunea că nu s-au dat dispoziţiuni în această privinţă proprietarilor 
de maşini. Nu este nici un lucru grav, dar dvs. trebuie să precizaţi ce fac aceste maşini 
într-un asemenea caz. 

Dl. Strihan a luat o hotărâre, că, în afară de centrele cari s-au creat, să mai facă 
şi centre de ajutor. Dar acest lucru totuşi trebuie să fie explicat. Desigur că milităreşte 
omul este dator să meargă ia locul indicat, dar dvs. trebuie să ţineţi seama că nu toţi 
sunt militari şi că vor fi cazuri când, în aplicarea măsurilor, veţi vedea maşini oprite şi 
oameni de bună credinţă care întreabă. 

De aceea, cred că este bine să daţi explicaţii. 
Sunt lucruri mici care pot opri în loc o acţiune mare. Eu am semnalat toate 

acestea numai ca un exemplu. 
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G-ral Gh. Dobre: Ei n-au înţeles că aceste rechiziţii sunt pentru cazuri de 
alannl. 

M. Antonescu: Trebuie să explicaţi prin radio şi prin jurnale. 
Col. D. Dlmlceanu: Pe ordinele de rechiziţie se spune: ,,Pentru necesităţi de 

Aplrare Pasivi". 
Totuşi, fiecare găseşte un argument. 
M. Antonescu: Domnule colonel, eu sunt profesor de Universitate. Daci mi s-ar 

prezenta o asemenea chestiune de ordin general, eu aş fi silit sl chem pe cineva care 
este specialist, ca să ml llmurească. 

Noi trebuie sl ajutlm pe aceşti oameni. 
Col. D. Dlmlceanu: Cei mai mulţi vin cu cereri de scutire. 
M. Antonescu: Dl. g-ral Dobre spune că ei n-au înţeles comunicatul. 
Domnule colonel, nu este nimic grav, dar vreau totuşi să se llmurească 

publicul, ca să ştie de la început ce are de făcut. 
D-nii g-ral Orezeanu şi col. Teodorescu sunt rugaţi să ne spună dacă au vreo 

chestiune urgentă de rezolvat. 
I. Teodorescu: S-a întocmit planul şi s-au luat bani. 
La jumătatea lui aprilie vom fi gata. M-am grăbit ca să obţin materialul 

necesar. 
M. Antonescu: Domnule Vulcănescu, vă întreb pe dvs., dacă închidem şcolile 

la 8 aprilie, este potrivit ca pentru un lucru esenţial, cum este starea de dispersiune, s-o 
lăsăm pentru mai? 

M. Vulclnescu: N-au mijloacele tehnice. Lucrează din plin. 
M. Antonescu: Domnule colonel, când credeţi că se poate termina, punându

se la punct tot? 
I. Teodorescu: Am materiale, am mijloace, am echipe de zi şi de noapte şi 

cred că la jumătatea lui aprilie reţeaua va fi gata. Reţeaua telegrafică este a mea şi 
reţeaua rurală telefonică, iar partea interurbană este a Telefoanelor. 

M. Antonescu: Vă angajaţi ca la 15 aprilie să fie gata? 
I. Teodorescu: Da. 
M. Antonescu: Domnule colonel, dacă în executarea acestui program se 

întâmplă să întâmpinaţi orice dificultăţi, întârzieri, de orice natură, întârzieri de credite 
etc., veniţi aici şi atrageţi atenţia. 

I. Teodorescu: Nu avem. Am început lucrul. 
M. Antonescu: Aţi luat informaţii de ce s-a petrecut la Sofia? 
I. Teodorescu: Da. Am văzut dezastrul care a fost. 
M. Antonescu: Aţi văzut cum comunicaţiile au fost paralizate, nemaiavând 

nici telefon, nici telegraf câtăva vreme. Abia după două zile jumătate au putut avea 
comunicaţii, prin telegrafia fără fir. 

Prin urmare, aţi luat toate măsurile şi pentru radio-transmisiuni. 
I. Teodorescu: Am luat toate posturile şi suntem în curs de montare în fiecare 

zonă. Fiecare capitală de judeţ va avea un post de radio-telegrafie cu reţeaua noastră. 
M. Antonescu: Dar radio-transmisiunea internaţională? 
I. Teodorescu: De asemenea. În momentul de faţă funcţionează. Legătura cu 

streinătatea este asigurată complect. 

235 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Eu întreb şi de transmisiunile de radio. 
Vă rog, domnule general Enescu, să luaţi măsuri şi pentru acestea, căci s-a 

stabilit, dar ştiţi care sunt greutăţile. 
Alte chestiuni urgente. 
G-ral D. Popescu: O singură chestiune. Acum vreo 2 ani, şi chiar şi anul 

trecut, am solicitat să se dea voie să se facă tranşee în Cişmigiu, în Grădina Icoanei şi 
în alte părţi. S-a răspuns că necesităţile strategice sunt de aşa natură, încât nu impun 
facerea acestor tranşee. 

Astăzi situaţia militară s-a schimbat. În plus, dl. Mareşal a cerut ca atâtea 
persoane proeminente din conducerea Statului să rămână în Capitală. În tot centrul 
Capitalei nu se poate face o tranşee. Cred că nu este bine să sacrificăm oamenii şi să 
păstrăm parcurile. De aceea, repet încă o dată propunerea făcută acum doi ani: să se 
dea voie să se facă tranşee în toate parcurile pe care le are Capitala. 

I. Marinescu: În jurul Cişmigiului sunt o seamă de autorităţi. 
G-ral I. Rlşcanu: S-a dat voie, şi jur împrejurul Cişmigiului se fac tranşee. 
M. Antonescu: Prin urmare, se fac tranşee în toate parcurile şi toate 

degajamentele de care dispune Capitala, şi chiar în terenurile virane, proprietare 
privată, care pot fi folosite astăzi. 

G-ral D. Popescu: Dacă s-ar face, aş fi cel dintâi care să cunosc această 
dispoziţie. Dar nu cunosc. 

în Cişmigiu se fac tranşee pe lângă case, şi aceasta este mai periculos decât 
dacă n-ar fi. Eu prefer să stau sub pomi în Cişmigiu, decât acolo. 

M. Antonescu: Dvs. sunteţi şi militari, aşa încât vă daţi seama foarte bine ce 
însemnează acest program. Vă rog să examinaţi dvs. tot ce s-a făcut până astăzi şi ce 
urmează să se facă, şi să ne semnalaţi dacă credeţi (sic!) că acest program trebuie 
dezvoltat, fiindcă şi eu consider că, mai ales dincolo de intenţiile noastre de a păstra o 
populaţie şi serviciile care să asigure continuitatea şi activitatea, dar când ne găsim 
astăzi în situaţia aceasta, că s-au evacuat numai 2.000-3.000, cum spunea dl. g-ral 
Vasiliu .... 

G-ral C. Vasiliu: Nici atât. 750 au plecat. 
M. Antonescu: ... când, deci, toată populaţia Bucureştilor este aici, trebuie să 

ne gândim la măsurile necesare. 
Domnilor, nu vreau să fac un act de penibilă mărturisire pentru propriul nostru 

cont; însă, vă fac o declaraţie: nici dl. Mareşal Antonescu, nici eu însumi nu avem un 
adapost care sa po1ua gtlfanl.lt oriee fel de bombardament. Aşa switcm organizllţi. 

Există un adăpost în acest local; există adăposturi, care au fost, însă, flicute pe 
calculele de beton ţinând seamă de posibilităţile de bombardament de acum 2-3 ani, şi , 
mai mult chiar, de acum 5 ani, când s-au făcut proiectele, fiindcă adăpostul de care 
dispune Ministerul Afacerilor Streine nu este invulnerabil, şi nici adăpostul de la vila 
de la Băneasa a d-lui Mareşal Antonescu. 

Aşa încât, fără nici un fel de întoarcere a problemei, dar eu mă simt dator să 
pun problema d-lui ministru g-ral Pantazi de data aceasta, fiindcă am pus-o de câteva 
ori Marelui Stat Major, şi vă rog să luaţi act că dl. Mareşal, la conferinţa precedentă, a 
declarat că rămâne în Bucureşti, şi să luaţi toate măsurile necesare pentru crearea unui 
adăpost, în care să poată sta în situaţia actuală. Şi după relaţiile date de Marele Stat 
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Major, un asemenea adăpost nu există. Ar trebui să fie transformat şi ameliorat acela de 
la Legaţia Sovietică, sau ar trebui construit unul nou. 

Astfel mi s-a relatat chiar în scris. 
G-ral R. Enescu: Noi facem tranşee. Acestea constituie adăposturi până la o 

limită oarecare, însă, în Bucureşti ne lipsesc adăposturi betonate sigure. 
G-ral C. Pantazi: Acelea nu se pot face. La Ministerul Armatei a costat 18 

milioane, numai pentru mine şi Cabinet. 
Înţeleg să se facă pentru dl. Mareşal betonat, dar nu se poate face pentru toată 

lumea. 
M. Antonescu: Fiindcă dvs. afirmaţi că aceeaşi este situaţia şi pentru 

Ministerul Armatei, nu-mi luaţi în nume de rău, dar eu oblig Marele Stat Major ca, 
până lunea viitoare, şi dvs., domnule ministru al Justiţiei, să veniţi cu un program; 
pentru că, de pildă, noi, Guvernul, obligăm anumite autorităţi să rămână în Bucureşti, 
iar, pe de altă parte, chiar ministrul de Război declară că n-are adăpost. Este o situaţie 
lipsită de sens, şi atunci, trebuiesc Bcute în 2-3 săptămâni astfel de adăposturi. 

G-ral C. Pantazi: La dl. Mareşal facem. 
M. Antonescu: Trebuie să se facă 2-3, în diferite regiuni, pe departamente. 

Dar aceasta nu însemnează că trebuie să lăsăm să nu existe adăposturi în Bucureşti, 
pentru că într-un asemenea caz de bombardament nu este vorba numai de viaţa noastră 
personală, a celor cari cădem - şi unii poate ar privi cu un surâs asemenea 
eventualitate, ca să scape de o tortură - dar ajungem să compromitem în faţa ţârii 
încrederea, şi în faţa streinătăţii prestigiul Statului, dacă nu putem face o organizare ca 
să ferim organele care rămân aici. 

G-ral C. Pantazi: Pentru oamenii Regimentului şi pentru noi toţi, avem 
tranşee Bcute în Cişmigiu. Cu voie, Bră voie, sunt Bcute. Dar adăposturi de acestea 
care să reziste, cu plafon de beton armat, n-am. 

I. D. Enescu: În legătură cu problema ridicată de dl. ministru Marinescu - este 
vorba de var şi de nisip - cu lipsa de mijloace şi cu greutăţile transporturilor, nu toată 
lumea poate să-şi procure nisip şi var, aşa încât ar trebui să se organizeze această 
aprovizionare, fie de primărie, fie la alt oficiu. 

M. Antonescu: Rog pe dl. g-ral Răşcanu, pe dl ministru Enescu şi pe dl. 
amiral Gheorghiu să examineze împreună problema şi până în conferinţa viitoare să ne 
facă propuneri în această privinţă. 

Domnilor, sunt probleme pe care nu le cunosc nici eu. Am avut la conferinţa 
anterioară, care ne-a legitimat instituirea acestui organ permanent. o adresă de la 
departamentul dvs., în legătură cu evacuarea, şi se vorbea acolo de măsuri de evacuare 
care poartă 10 asupra câtorva mii de persoane. 

Desigur, dvs. aţi primit dispoziţiile date de Marele Stat Major şi aţi crezut 
potrivit să le executaţi. Vă rog, însă, ca de acum înainte, şi rog pe fiecare dintre domnii 
miniştri, dacă nu cunoaştem o anumită problemă, nu este nici un fel de coborâre să ne 
informăm fiecare dintre departamente în ce priveşte măsurile de evacuare, şi totdeauna 
să se ia avizul Ministerului de Interne şi al Marelui Stat Major, asupra măsurilor pe 
care la ordonă, pentru că acesta este singurul mijloc ca să facem o acţiune coordonată şi 

10 Aşa este în text, formulă de epoci, cu sensul de: care se întind. 
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s1 nu greşim niciodată, trimiţând în regiuni nepotrivite, sau anticipând asupra unor 
soluţii care unneazl sA fie date. 

Pe dl. g-ral Arbore l-aş ruga să ne arate care este situaţia de principiu în 
privinţa aprovizionArilor. Nu cer amănunte acum. 

G-ral I. Arbore: Măsurile care au fost luate s-au realizat pânA astlzi. 
La vest de linia Bucureşti, adie! de judeţele Ilfov, Prahova şi Braşov, din punct 

de vedere al cerealelor, mai ales ci este o regiune de dispersiune şi este o regiune şi 
deficitara, regiunea de munte, am dus toate cerealele necesare pentru populaţia actuali, 
pânl la noua recoit!. Cerealele sunt deja pe teren. 

M. Antonescu: Ţinând seama de populaţia existent! anterior. Dar ţinând 
seaml de programul de evacuare? 

G-ral I. Arbore: Până acum nu cunosc prea mult din acestea, însă pentru ce 
vine am rezerve suficiente. 

M. Antonescu: Domnule g-ral Mardare, dvs. aţi spus că judeţul Argeş este 
repartizat pentru populaţia din Moldova. 

Care este numărul acestei populaţii, măcar aproximativ, văzut de dvs. ca 
intrând în acest program de evacuare? 

G-ral S. Mardare: Nu putem da o dată certă, fiindcă s-a stabilit de abia în 
conferinţa care a avut loc săptămâna trecută. Cunoaştem ce duce Armata, însă în ce 
priveşte populaţia civilă încă nu cunoaştem. 

M. Antonescu: Aproximativ. 
G-ral S. Mardare: Cunoaştem situaţia în ce priveşte Bucovina. Ni s-a dat 

cifra de 90.000 oameni, cari urmează să fie redusă; aşa s-a spus în Consiliul de Miniştri 
la care a luat parte şi dl. g-ral Dragalina. 

M. Antonescu: Cum sunt repartizaţi conform programului acela? 
G-ral S. Mardare: Sunt repartizaţi în judeţul Mehedinţi, o parte din Gorj şi 

Dolj şi, după statistica flcută de organele noastre militare, şi pe case. 
M. Antonescu: Cum staţi cu aprovizionările în Mehedinţi, dle g-ral Arbore? 
G-ral I. Arbore: În afară de ceea ce există pe judeţ, care nu este deficitar, am 

depozitat 225 vagoane grâu, adică peste suficient. 
M. Antonescu: Consumaţia anuală a Mehedinţilor, în faza actuală, cât este? 
G-ral I. Arbore: N-aş putea să vă dau acum datele, dar am ţinut seama. 

Mehedinţii nu fac pentru mine o problemă, ci Gorjul, Vâlcea, Argeşul, Muscelul, 
Fagaro,ul, Sibiul, Hunedoora ti Severinul. 

Cerealele sunt suficiente pe teritoriu, iar dacă mă refer la Dolj şi la Romanaţi, 
care sunt în preajma lor, şi Timiş-Torontal, din acest punct de vedere nu constituie o 
problemă. 

M. Antonescu: Vă rog să examinaţi chestiunea în raport cu Marele Stat Major 
pentru populaţia civilă. Dvs. cunoaşteţi care sunt efectivele Armatei şi posibilităţile 
Armatei, şi să examinaţi şi în raport cu populaţia civilă, pentru că depozitele de cereale 
şi celelalte trebuie făcute în raport şi cu aceasta. 

G-ral I. Arbore: Cu ceea ce am înmagazinat, satisfac toate cerinţele unui 
surplus de populaţie. 

M. Antonescu: Oricărui surplus? 
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G-ral I. Arbore: Pentru un surplus obişnuit; pentru ceea ce mi-a dat şi pentru 
ceea ce a dat Marele Stat Major: aproximativ 600. OOO oameni. 

M. Antonescu: Foarte bine. Trecem la Capitală. 
G-ral I. Arbore: Ceea ce vreau să remarc este că am clasat acest teritoriu din 

punct de vedere al cerealelor, al zahărului, al zarz.avaturilor uscate, care se găsesc în 
teritoriu, marmeladă şi coloniale. 

Ceea ce este în deficienţă este materia grasă şi, în special, uleiul. Acestea 
formeaz.ă o problemă pentru mine, pentru că toate fabricile sunt în Est, şi nu am 
cisterne cu care să fac transporturile. 

G-ral Gh. Dobre: Trebuie să facem ceva în această privinţă. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte cisternele, nu putem să ne împrumutăm de 

la germani pentru timp de o lună? 
G-ral T. Orezeanu: N-au cisterne. 
M. Antonescu: Au cisterne şi pentru ulei. Vă rog să luaţi măsuri, ca să le 

împrumutăm cel puţin pentru o lună. 
G-ral C. Pantazi: Dar în ce vom ţine uleiul? Nu trebuie să avem butoaie? 
M. Antonescu: Domnule g-ral Arbore, ce măsuri aţi putea lua, dacă aţi avea 

cisterne? Pentru depozite aţi putea face ceva? 
G-ral I. Arbore: Pentru o lună sau două aş putea face ceva. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi şi această problemă a transportului 

grăsimilor şi a depozitelor, pentru că, dacă luăm măsurile de evacuare, trebuie să ne 
gândim la toate. 

G-ral I. Arbore: În programul meu intră şi ideea de a face depozite cu o 
capacitate de 3 luni, însă trebuie să am posibilitatea de a face transporturi. 

M. Antonescu: Pentru cisterne, dl. g-ral Orezeanu ne va comunica răspunsul 
până lunea viitoare. Este nevoie să dau telegramă la Berlin? 

G-ral T. Orezeanu: Nu. 
G-ral I. Arbore: În ceea ce priveşte dispersiunea oraşelor, am luat toate 

măsurile. Pentru Bucureşti s-a luat măsura ca pentru populaţia civilă dotarea să se facă 
prin I.N.COOP, aprovizionându-se toate cooperativele cu tot ceea ce trebuie. În plus, 
ministerele dispun de economatele necesare. 

Până astăzi I.N.COOP-ul şi-a executat obligaţiunile luate. 
M. Antonescu: V-aş ruga ca până lunea viitoare să aduceţi toate piesele 

necesare. 
G-ral I. Arbore: Am să vi le prezint. 
M. Antonescu: Cu brutăriile cum staţi? 
G-ral I. Arbore: Vă pot spune că pentru Bucureşti am tot ce îmi trebuie 

pentru timp de o lună. 
M. Antonescu: Aţi pus ipoteza unui bombardament greu? 
G-ral I. Arbore: Da. Bucureştiul este un oraş care trăieşte din afară. Eu am 

dispersat conservele şi zahărul, cum şi o parte din coloniale. Restul întâmpină greutăţi 
din partea angrosiştilor. 

Transnistria are depozite cuprinzând 217 vagoane, care sunt deja plasate. Este 
oricând gata să le predea. 
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M. Antonescu: La ce situaţie aţi ajuns în ceea ce priveşte depozitările 
particulare? 

G-ral I. Arbore: Nu există mai mult de 15 zile nici pentru un angrosist. 
M. Antonescu: Pentru Galaţi, Brăila şi celelalte porturi, aţi luat măsuri de 

dispersare a depozitelor? 
G-ral I. Arbore: Sunt depozite, dar sunt date pentru export. 
M. Antonescu: Dar pentru noi? 
S. Ghiolu: Sunt mărfuri care reprezintă o valoare mare, dar care, din punct de 

vedere al unui bombardament, nu au importanţă, şi sunt materiale curente. Acolo am 
aranjat ca aceste mărfuri să nu se mai vămuiască în Bucureşti, ci să intre direct în 
depozitele din provincie. 

M. Antonescu: Mă interesează depozitele de aprovizionare. 
S. Ghiolu: Sunt cantităţi foarte mici. 
M. Antonescu: Să nu fie concentrate, de exemplu, la Giurgiu. 
S. Ghiolu: Nu vin mărfuri alimentare. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte silozurile de cereale? 
G-ral I. Arbore: Acele din Galaţi şi Brăila sunt în curs de încărcare. 

I.N.COOP-ul încarcă continuu (sic!). 
M. Antonescu: Calea Ferată, Marele Stat Major şi Ministerul Afacerilor 

Interne sunt obligate să ne informeze ori de câte ori asemenea depozite pot să ajungă să 
fie primejduite, pentru ca să putem lua măsuri de transport. 

G-ral I. Arbore: V-aş ruga să hotărâţi asupra celor 217 vagoane de produse 
alimentare pe care le are Transnistria în Bucureşti, pe Calea Plevnei. 

M. Antonescu: Aci trebuie ca dvs. să luaţi măsuri. Ce a fost s-a datorat 
schimbărilor de la conducerea Transnistriei. 

Patronajul are vreo nevoie pentru depozite? 
M. Stad: La Patronaj am început lucrările. 
Al. Bldluţl: Aţi binevoit să încuviinţaţi ca şcolile să se închidă pe ziua de 

8 aprilie. 
Este o măsură care ne salvează din multe complicaţii. 
M. Antonescu: De ce o relevaţi? 
Al. Bldluţl: Şcolile să ne dea voie să depozităm acolo tot ceea ce trimitem de 

la Bucureşti. Trebuie să ne accepte găzduirea, chiar pe timpul cât mai continuă 
curimrile, şi fllrA CA Ace11te cur11uri sil fie întrerupte. 

Dl. Vulcănescu este rugat să studieze problema economatelor, împreună cu dl. 
g-ral Arbore, ca să ajutăm aceste economate, să vedem cum le dispersăm şi să facem 
aşa ca ele să fie de un real folos. 

Ultimul lucru care prezintă importanţă este eludarea Jurnalului Consiliului de 
Miniştri de către proprietarii de casă, cari spun că trebuie să vină cineva la ei să 
locuiască în casă. 

M. Antonescu: Acest Jurnal a fost modificat recent, aşa fel că ori de câte ori 
aveţi dificultăţi, vă adresaţi Ministerului Afacerilor Interne pentru rezolvarea lor. 

I. Lapedatu: Am înţeles că Banca Naţională rămâne pe loc până la epoca 
evacuării. 
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Pentru evacuare se cere, din partea Statului Major, să ducem toate serviciile, 
toţi funcţionarii pe cari îi avem, inclusiv familiile lor. Aceasta înseamnă o cifră de 
2.600 persoane. 

în această cifră nu sunt cuprinse unele servicii foarte importante pe care le 
avem, printre care fabrica biletelor de bancă, care prin măsurile luate s-a şi deplasat şi 
este deja în funcţiune, sau în curs de instalaţie. 

A aduce 2.600 de persoane, vă puteţi închipui ce greutate este pentru noi, mai 
cu seamă că ne dăm seama că, în momentul când plecăm din Bucureşti, unele din 
serviciile noastre, prin forţa împrejurărilor, nu vor mai avea importanţă. Avem o seamă 
de servicii la care activitatea se reduce foarte mult. 

După un calcul flcut de noi, ca să putem continua activitatea băncii, ar fi 
suficientă a patra parte din personal. Astfel că, dacă vom avea 600 de persoane, 
inclusiv membrii familiilor, noi vom putea să ne organizăm acolo, să putem continua 
serviciile noastre. 

Pentru că Marele Stat Major ne pune o condiţie să ducem toţi funcţionarii, şi 
aici să nu lăsăm decât personalul necesar pentru paza edificiului şi pentru Apărarea 
Pasivă, credem că ar fi suficient să ducem numai personalul necesar, iar celălalt 
personal urmând să se evacueze după cum împrejurările îi vor dicta. 

M. Antonescu: Aceeaşi problemă este şi pentru celelalte ministere. 
Domnule guvernator, în ceea ce priveşte evacuare la Vest de Olt, noi n-am 

discutat astAzi această problemă decât numai cu ocazia discuţiei privitoare la 
executarea programului de dispersiune. 

Chestiunea evacuArilor n-o discutăm astăzi. O vom examina separat. 
În ceea ce priveşte măsurile generale de evacuare, cred că Marele Stat Major 

este de aceeaşi părere. Dvs., deocamdată, faceţi evacuarea funcţionarilor aşa cum 
credeţi şi în cadrul principiilor stabilite. 

I. Lapedatu: Noi nu facem nimic până când nu se dă ordin de evacuare. 
M. Antonescu: Rămâneţi la principiul aplicabil tuturor ministerelor. 
Dacă vreţi ca un serviciu - să zicem serviciul de control al biletelor - să se 

deplaseze în altă parte, în acest caz dvs. sunteţi liberi să dispuneţi trimiterea acestui 
serviciu. 

Deocamdată, însă, nu se pune problema evacuării, deci nici problema execută
rii acestei măsuri pentru Banca Naţională, cum nu se pune nici pentru Stat. 

Prin urmare, dle Lapedatu, rămâne precizat. Deocamdată nu se discută proble
ma evacuArii. Când se va discuta problema evacuărilor, vom vedea în ce măsură Banca 
Naţională va fi evacuată sau nu, după cum vor fi evacuate şi alte departamente. Până 
atunci nu putem să vă punem un principiu, pentru că dvs. nu veţi avea obligaţia de 
evacuare. 

C. Stoicescu: Noi rechiziţionăm case pentru aceasta, unde suntem destinaţi. Şi 
una este să rechiziţionezi pentru 6.000 de oameni, alta este să rechiziţionezi pentru 
2.600. 

M. Antonescu: Problema care se pune pentru Banca Naţională, se va pune 
pentru tot Statul Român. 

C. Stoicescu: Trebuie să ştim ce facem. 
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M. Antonescu: Deocamdată, vreţi să vă evacuaţi, evacuaţi-vă; nu vreţi, n-o 
faceţi. 

Depinde de dvs. Stabiliţi dvs., şi Marele Stat Major se va pune de acord cu 
dvs. Discutaţi cu Marele Stat Major; arătaţi care sunt serviciile şi persoanele ce trebuie 
evacuate. . 

Aceeaşi dispoziţie se aplică şi departamentelor. 
G-ral S. Mardare: Noi suntem încântaţi ca o instituţie să plece cu un număr 

mai mic de funcţionari, fiindcă ne cere mai puţină încartiruire. Dar problema se pune 
pentru plusul de funcţionari cari rămân în Bucureşti. Ce devin ei? Cine îi evacuează? 

I. Marinescu: Trebuie asigurată rezerva viitoarei funcţionări. 
M. Antonescu: Eu nu fac filozofie în materia aceasta, nu pun principii rigide 

şi imuabile. 
Deocamdată rămâne acest principiu: se stabileşte de fiecare instituţie şi de 

fiecare autoritate, în înţelegere cu Marele Stat Major, care sunt serviciile şi personalul 
susceptibil şi necesar să fie evacuat în faza actuală. Mai târziu, vom examina situaţiile 
care se vor crea. Nu fac nici un fel de angajament, pentru că nu ştiu care vor fi situaţiile 
militare. 

În cursul acestei săptămâni, fiecare din departamente este obligat să-şi 
întocmească programul definitiv, şi să-l comunice Marelui Stat Major, de serviciile pe 
care le dispersează şi serviciile care înţeleg să rămână în Bucureşti, precum şi numărul 
membrilor de familie care urmează să iasă din Bucureşti. 

Trebuie comunicat până vineri seara, şi dvs. veţi atrage atenţia la conferinţa 
viitoare care sunt departamentele sau instituţiile care n-au transmis programul şi dacă 
aveţi observaţii de flcut asupra programelor. 

Începând de lunea viitoare, fiecare departament, în afară de departamentele 
Armatei, îşi expune programul de evacuare pe care 1-a adoptat, prin dl. ministru 
respectiv; care sunt măsurile luate, ce s-a executat pentru evacuările de arhive, ce s-a 
executat pentru evacuările de persoane, care este programul pe care l-a trimis Marelui 
Stat Major, care sunt problemele speciale, cum este, de pildă, problema clinicelor sau a 
spitalelor sau a serviciilor de ajutor la Ministerul Sănăt.4ţii, sau problema evacuărilor 
pentru spitale, pentru materialul de laboratoare şi celelalte, ce măsuri aţi luat pentru 
constituirea depozitelor necesare etc. 

Lunea viitoare, dacă dl. ministru de Interne poate să ne dea unele îndrumări 
generale, privitoare la evacuările de populaţie, şi măsurile generale şi procedura 
practici, l-aş rnaa IHl facA, pentru c.a să ştie d-nii miniştri ce ajutor mai pot să mai aibii 
de la Ministerul de Interne. 

De pildă, aţi văzut că astăzi nu erau în curent unele departamente cu 
modificarea Jurnalului de Miniştri. 

De asemenea, aş vrea ca dl. ministru Ghiolu să ne arate ce măsuri au fost luate 
pentru evacuările întreprinderilor, prin întreprinderi înţeleg tot ce priveşte economia 
naţională, în linii generale, ca să vedem dacă mai este nevoie de anumite măsuri, 
fiindcă particularii totdeauna aşteaptă ajutor. Şi dacă pentru organele de Stat sunt atâtea 
greutăţi, cu atât mai mult vor fi pentru particulari. Apoi alte instituţii, Creditul 
Industrial, Binag-ul; măsuri de evacuare în legătură cu aceste instituţii, care sunt legate 
şi de Stat, nu numai de economia naţională, sau de sistemul financiar. 
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Ce măsuri s-au luat acolo şi ce program se execută de Economia Naţională în 
această privinţă? 

Dacă până luni sunt încă greutăţi pentru măsurile privitoare la Capitală, rog pe 
dl. g-ral Răşcanu să mi le semnaleze. 

Până lunea viitoare aş dori ca Comandamentul (sic!) Apărării Pasive, 
împreună cu Propaganda, să înceapă deja acţiunea de lămurire în genul de care am 
vorbit, ca să avem primele rezultate în această privinţă. 

Cred cil această coordonare este necesară. În orice caz, a hotărât-o dl. Mareşal, 
şi este singura măsurii care, în împrejurările actuale, poate sA umple răspunderile pe 
care le avem cu toţii şi să libereze pe dl. Mareşal Antonescu de răspunderea de a purta 
şi aceste griji, privitoare la executarea evacuărilor şi la măsurile de luat, mai ales pentru 
autorităţile de Stat sau pentru populaţia civilă. 

Fireşte, celelalte probleme, militare, rămân organelor militare. 
Dacă vreunul din dvs. mai are vreo cerere urgentă sau de flcut vreo propunere 

pentru luni, voi ruga s-o faci acum. 
S. Ghiolu: ln leglturA cu evacuarea funcţionarilor, departamentele care rămân 

vor avea funcţionari. Familiile acestor funcţionari, daci vor sl se evacueze, sl se poatl 
duce în zona de dispersiune, pentru că, punându-se chestiunea la noi, s-a spus: deoarece 
departamentul se evacueaz.l la Sinaia, familia se duce sl se plimbe. 

M. Antone1cu: Sunt rezervate zone pentru fiecare departament; dar aceste 
zone sunt rezervate nu numai pentru serviciul public şi funcţionarii respectivi, dar şi 
pentru instalarea familiilor lor. 

Prin urmare, mlsura, pe departamente, este că chiar (sic/) la departamentele 
sau instituţiile unde există funcţionari cari sunt obligaţi sl rlmânl în Bucureşti, 
mlsurile de evacuare pentru familiile lor sunt obligatorii, nu facultative, pentru că dl. 
g-ral Vasiliu, cu drept cuvânt, aşteaptă să se ia măsuri efective de ieşirea populaţiei din 
Bucureşti; şi daci noi nu mergem, familiile trebuie sl plece. 

G-ral D. Popeacu: Care este sancţiunea, daci nu pleacl? 
M. Antoneacu: Fără sancţiune. 
Lăsaţi principiul obligativităţii. Dacă punem facultativ, nu pleacă nimeni. 

Spuneţi obligatoriu, ca să ne asigurăm plecarea a cel puţin jumătate din familii, ale 
celor cari au mijloace. Vom vedea mai tâniu dacă, în raport cu situaţia de apărare, va fi 
necesar să creăm obligaţia aceasta pentru toate familiile. 

în ce priveşte principiul, nu cred că funcţionarul care are îndatorirea să rămână 
în Bucureşti trebuie să primească şi corelativul obligaţiei Statului de a-i păstra familia, 
pentru că un funcţionar în Bucureşti, în asemenea perioadă de risc, este în serviciu 
comandat; şi funcţionarul însuşi are datoria să-şi ocrotească familia şi copiii şi să şi-o 
trimită în afară din Bucureşti. 

Cantinele pe care le-am creat, restaurantele Consiliului de Patronaj şi, la 
nevoie, ajutoarele pe care le vom da vor complini aceste nevoi. Dar dacă noi, Statul, 
dăm exemplu şi organizăm rămânerea în Bucureşti a familiilor de funcţionari, cum 
vreţi să ne urmeze populaţia civilă ca să se depărteze de Bucureşti? 

Atunci, acesta trebuie să fie principiul în practică, şi sancţiunile le vom vedea 
ţinând seamă de împrejurări. 
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S. Ghiolu: A doua chestiune, în legătură cu evacuările din Bucovina şi 
Basarabia. 

S-a spus că aceste operaţii de evacuare se consideră ca şi începute. Marele Stat 
Major trebuie să dea ordinele necesare. 

M. Antonescu: Dl. g-ral Mardare spune că ordinele sunt date. 
S. Ghiolu: Pentru fabrici, nu. 
G-ral S. Mardare: Guvernămintele au ordin de execuţie, pe baza ordinei de 

urgenţă pe care aţi stabilit-o dvs. 
M. Antonescu: Lunea viitoare d-nii guvernatori iau parte la această conferin

ţă. Să vină, însă, de luni de dimineaţă în Bucureşti, pentru ca, împreună cu Ministerul 
Economiei Naţionale, cu Ministerul Înzestrării şi cu Marele Stat Major, să fie cercetat 
programul şi să ne semnaleze tot ce rămâne încă de revizuit în acest program. Pentru că 
iată situaţia: Marele Stat Major spune că ordinele sunt date, iar dl. g-ral Dobre şi dl. 
Ghiolu spune că nu sunt date. 

G-ral Gh. Dobre: Poate să fie date, dar nu le ştim noi. 
S. Ghiolu: Să precizez, căci s-ar putea să fim de acord. 
Ştim că sunt câteva întreprinderi, din cele care sunt în urgenţa întâi, care au 

primit ordin să înceapă evacuarea; cele care nu mai lucrează şi, deci, pot fi evacuate, 
fără a periclita viaţa economică. 

Însă, în urgenţa întâi sunt o serie de întreprinderi dintre care unele lucrează. 
Deci, dacă se aplică principiul de evacuare, îl aplicăm la toate întreprinderile prevăzute 
în urgenţa întâi şi, deci, şi la fabricile care lucrează şi oprim viaţa economică, sau 
numai asupra acelora în privinţa cărora am căzJt de acord? 

M. Antonescu: Astăzi, înainte de această conferinţă, d-nii g-rali Mardare şi 
Enescu m-au pus în curent cu lucrările Marelui Stat Major şi ale Comandamentului în 
această privinţă. 

Vă rog ca luni, la ora 5, înainte de conferinţa de la ora 6, să veniţi şi dvs., cu 
guvernatorii, cu Marele Stat Major, cu d-nii g-ral Enescu şi amiral Gheorghiu, ca să 
vedem tot ce s-a făcut, ce nu este coordonat până acum şi măsurile practice pe care 
trebuie să le luăm. 

M. Stad: Domnule prim-ministru, o chestiune care comportă o soluţionare 
urgentă este aceea a asistenţei eventualilor sinistraţi. 

S-a făcut un program. IHIY ~tabilit organele care vor concum la aceastii 

acţiune; însă, în ultimele zile au survenit schimbări, care nu au fost încă definitivate şi 
care au împiedicat să se continue lucrările de executare. 

M. Antonescu: Schimbări, aduse de cine? De care organe? 
M. Stad: De organele conducătoare ale acestei acţiuni. Bănuiesc că Marele 

Stat Major; pentru că dl. col. Cărbunescu, care concură la această acţiune împreună cu 
Consiliul de Patronaj, mi-a comunicat încă de la 22 februarie să opresc orice fel de 
măsură de executare a programului, care era definitiv la acea epocă, pentru că se 
studiază o redistribuţie a zonelor atribuite organelor care concură: Armata, organizaţia 
Consiliului de Patronaj, dl. col. Cărbunescu, sau altcineva. 

Vă rog să puneţi în prima ordine de urgenţă şi rezolvarea acestei probleme, 
care pentru mine pare esenţială. 
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Col. D. Dimiceanu: Se rezolvă direct între Comandament şi Consiliul de 
Patronaj. 

M. Antonescu: Eu semnalez un lucru. Mi-aţi dat, pentru Ministerul Afacerilor 
Streine, o anumită zonă de dispersiune, şi nu este uşor să plasezi pe şefii de misiuni şi 
legaţiile streine. 

După aceea, tot dvs., Marele Stat Major, mi-aţi Bcut o adresă, să cedez o parte 
din imobilele din această zonă, pentru Consiliul de Patronaj. 

Dacă faceţi zonele, şi tot dvs. le modificaţi, de ce le mai faceţi atunci? 
Dacă la cererea fiecăruia se modifică programul, atunci nu mai este vorba de 

un program fix. 
Astăzi Ministerul Afacerilor Streine este victimă, dar mâine Consiliul de 

Patronaj se poate duce în altă localitate şi acolo să intervină o altă autoritate la Statul 
Major ca săi se cedeze din depozitele sau zonele Consiliului de Patronaj. 

Eu cer să se definitiveze aceste zone de dispersiune, nu într-un înţeles rigid, ci 
într-un înţeles minimal. 

Dacă într-o regiune de depozite sau de mari construcţii a fost destinată pentru 
Consiliul de Patronaj o parte, să rămână acestui Consiliu zona şi să nu mai combinăm 
cu alte depozite. 

Ceea ce vreau este stabilitate. 
Şi atunci vă rog ca, în afară de dispoziţiile pe care le-a primit Patronajul, 

zonele de dispersiune să rămână pe deplin fixate. 
Domnilor, astăzi a fost o conferinţă de indicaţiuni generale şi pentru ca să 

stabilim o serie de norme comune vă rog ca la conferinţa viitoare fiecare departament 
să vină şi să arate măsurile luate, şi mai ales măsurile de care mai are nevoie. 

Vă mulţumesc. 
Şedinţa se ridică la ora 21,30. 

Stenografi: S. Mihail şi N. Dumitrescu 

D.A.Nl.C..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944,f 740-820 
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9. 1944 martie 8. Se discută despre: evacuarea din Basarabia; lipsa 
creditelor în agricultură, viticultură şi exploatările forestiere; dreptul evreilor 
asimilaţi cu românii de a folosi aparate de radio-recepţie; buna funcţionare a 
instituţii/or de asistenţă medicală; situaţia scontului Băncii Naţionale pe luna 
ianuarie 1944 etc. 

ŞEDINŢA CONSILIULUI DE MINIŞTRI 

de miercuri, 8 martie 1944, ora 11 

Şedinţa se deschide la ora 11, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion Antonescu, 
Conducltorul Statului. 

Participi domnii: <prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului>; 
prof. I. Petrovlcl, ministrul Culturii Naţionale; 1-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor 
Interne; dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, Slnltlţii şi Ocrotirilor Sociale; I. 
Marinescu, ministrul Justiţiei; 1-ral C. Pantazl, ministrul de Rlzboi; 1-ral Gb. 
Dobre, ministrul înzestrlrii Armatei; Al. Neap, ministrul Finanţelor; I. Marian, 
ministrul Agriculturii şi Domeniilor; Atta Con1tandnescu, ministrul Lucrlrilor 
Publice şi Comunicaţiilor; I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; 1-ral Gb. 
Jlenescu, subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulclnescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Finanţelor; prof. I.C. Petre1cu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; 1-ral C. 
Va1Wu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strlban, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; ln1. Stavrl Ghiolu, subsecretar de Stat al 
Industriei, Comerţului şi Minelor; 1-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; a-ral 
I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionlrii; Ovidiu Vllde1cu, subsecretar de Stat 
al Românizlrii; C. Stolce1cu, administrator delegat la B.N.R.; Gb. Mlnescu, directorul 
general al I.N.COOP-ului; M. Gr. Romaşcanu, comisar general al Preţurilor. 

Mareşal M. Antonescu: Domnilor, continuăm opera de evacuare din Nordul 
Basarabiei şi vi aduc la cunoştinţl ci am evacuat, de la 1 O ianuarie pânA la 5 martie, 
jumltate din ceea ce am proiectat sl evacuăm, adicA 30.000 vagoane din cca 60.000 
vagoane. În aceastA cifra intra cantitAţi masive de cereale, pe care vrem să le scoatem 
din Basarabia. 

Atrag atenţiunea Blncii Naţionale şi Ministerului de Finanţe asupra acestei 
probleme, care este extrem de delicată. Căile Ferate au posibilitatea să mărească 
transporturile zilnice şi dacă va fi nevoie voi face transporturi militare masive. 

Căile Ferate au posibilitate să sporească transporturile zilnice cu 960 de 
vagoane. Vă daţi seama că această cifră depăşeşte orice record pentru Ţara 

Românească, pentru că prin acest spor vom ajunge de la un transport zilnic de 6.000 
vagoane la 7 .OOO vagoane pe zi. S-au făcut eforturi considerabile în această epocă grea 
prin care trecem. 

Oricare ar fi situaţiunea, eu vă recomand să continuăm activitatea noastră cu o 
energie sporită, să nu ne lăsăm influenţaţi de evenimente, căci toate acestea vin în 
favoarea duşmanilor noştri. 
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Astăzi dimineaţă am discutat cu dl. Mihai Antonescu situaţia politică 

internaţională sub toate aspectele ei şi am ajuns Ia concluziunea că este o imposibilitate 
ca lumea aceasta să nu se dezmeticească şi să vadă care este pericolul adevărat, care 
ameninţă civilizaţia şi ordinea viitoare de viaţă a omenirii. Deci, trebuie să se ajungă la 
o soluţiune de înţelegere pentru a se curma această situaţiune în care se zbate lumea. 

G-ral Gh. Dobre: Domnule Mareşal, este chestiunea cerealelor în legătură cu 
Banca Naţională şi cu Ministerul de Finanţe. 

Mareşal I. Antonescu: Aci se pune problema creditelor. Mi se spune din toate 
părţile că nu se dau creditele necesare. Nu vreau să se repete acelaşi lucru care s-a 
întâmplat cu Transnistria, cu Hotin şi cu Soroca, şi să rămână acolo cantităţi importante 
de cereale, pentru motivul că nu avem posibilităţi să valorificăm rezervele de cereale, 
pe care să le exportăm în Germania. 

Sunt cantităţi mari de cereale care se găsesc la ţărani. Două sunt cauzele care 
ne-au împiedicat să facem lucrul acesta, dintre care cea mai esenţială este a creditelor şi 
a doua este faptul că s-a luat hotărârea să se dea ţăranilor şi producătorilor de cereale, 
bonuri. Eu am spus că această măsură, de a se da bonuri, nu va da rezultate bune. Dvs. 
aţi pus mare preţ pe această modalitate de colectare a cerealelor, dar eu am fost sceptic 
de la început. 

Am avut ieri o conferinţă cu dl. Minescu şi d-sa mi-a spus ca să ridicăm 
aconturile de la 20 la 50%. Eu sunt dispus să ridic aconturile de la 20 la 50%, dar nici 
această măsură nu va da rezultate mai cu seamă la ţărani. 

Ţăranii sunt înclinaţi să-şi asigure existenţa lor în timpuri de restrişte, pentru 
ca să poată să dureze. În primăvara anului 1941, când am zburat cu avionul, am văzut 
în judeţul Ialomiţa, din loc în loc, săpături, gropi. Aceste săpături erau făcute la 
marginea drumului, la colţurile locurilor de arătură şi am căutat să văd pentru ce au 
tlcut aceste găuri şi am constatat că erau tlcute pentru ca să adăpostească cerealele, 
pentru ca să le ascundă. 

Probabil că operaţiunea aceasta o fac şi ceilalţi ţărani din ţara noastră, şi cei 
din Nordul Moldovei şi al Bucovinei, cum au flcut şi ţăranii din Transnistria. Aceasta 
este o înţelepciune a ţăranului nostru care a făcut să rămânem agăţaţi de stânca 
românească. 

Chestiunea creditelor trebuie rezolvată imediat, nu vreau să se mai repete 
greşelile care s-au tlcut în alte ocazii şi să nu ni se spună că se dă moneda peste cap, 
căci ce folos dacă va fi aur în Banca Naţională şi hârtie şi nu vom avea hrana necesară, 
să nu vină alţii să ne dea peste cap cu tot aurul din Banca Naţională. 

Eu am scos bani din alte părţi, deşi am fost criticat, tocmai pentru ca să nu fac 
apel la Banca Naţională, bani pe care i-am întrebuinţat pentru valorificarea cerealelor, 
care au servit la finanţarea operelor sociale şi la o serie întreagă de alte lucrări 

importante. Aceşti bani, desigur, se vor da înapoi. 
Acum avem peste un miliard, aproape două miliarde, strânşi de la evrei. Ni s-a 

adus la cunoştinţă că ,,Rogi fer" -ul se găseşte în oarecare dificultăţi, că nu poate 
continua fabricaţia din cauză că nu-şi poate procura materia primă. Noi nu putem să 
întârziem fabricaţia şi atunci am întrebat pe dl. col. Davidescu de ce sumă are nevoie 
,,Rogi fer" -ul, pentru a vedea care este soluţiunea şi de unde să scoatem aceşti bani. Mi 
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s-a spus că are nevoie de 3 până la 500 milioane, pe care trebuie să-i avansăm cu titlu 
de împrumut şi, îndată ce finanţele vor fi în măsură să restituie banii, se vor restitui. 

Contăm pe suma de aproape două miliarde lei, bani strânşi de Ia evrei, dintre 
care un miliard este suma strânsă pentru ajutorarea evreilor. Voi lua şi din această 
sumă, dacă va fi nevoie, pentru ca să înfiinţăm această operaţiune, de o aşa de mare 
importanţă. Nu putem să fim surprinşi de evenimente, chiar dacă va fi nevoie ca aceste 
cereale să le ducem înapoi. Mai bine să fie nevoie să le ducem înapoi, decât să 
rămânem fără ele. 

Trebuie să hotărâm ridicarea aconturilor de la 20-50%, pentru ca astfel să 
putem cumpăra mai mult. Cumpăraţi, însă, în raport cu transporturile. Cele I OOO de 
vagoane, care sunt colectate, le dăm la export pentru Germania, însă nu pe la Nord, ci 
le aducem la Dunăre, pentru ca să meargă pe Dunăre în sus cu şlepurile; îi vor costa 
mai scump, însă situaţiunea militară este creată de ei. 

C. Stoicescu: În ceea ce priveşte plata cerealelor cu bonuri, eu cred că această 
plată va putea merge la marii proprietari, nu la micii proprietari. Marii proprietari mi-au 
cerut chiar în scris să le plătim cu bonuri. Desigur că micii proprietari trebuiesc să fie 
plătiţi în numerar. După câte ştiu, nu sunt decât două ceasuri, de când am discutat că 
Cooperaţia (sic!) mai are câteva sute de milioane bani disponibili. 

Gh. Minescu: Avem 200 milioane. 
Mareşal I. Antonescu: Câte zeci de mii de vagoane aveţi de ridicat? 
Gh. Minescu: Cca 64.000 vagoane. 
C. Stoicescu: Faptul că există încă 200 milioane denotă că nu s-au întrebuinţat 

banii, că mai sunt disponibilităţi. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta, dacă ai în buzunar câteva mii de lei, cheltuieşti 

toţi banii până la ultima centimă, sau trebuie să-ţi ţii şi o rezervă? 
C. Stoicescu: Mai sunt şi alte mijloace de finanţare, pe care le-am discutat, 

între care este exportul în Germania, pentru care s-au cumpărat cantităţi considerabile. 
Mareşal I. Antonescu: N-au depus banii încă germanii. 
AI. Neagu: Au depus. Dl. Minescu nu ne întreabă. 
Gh. Minescu: Nu mi s-a spus nimic. 
Mareşal I. Antonescu: Eu discut pe lucruri precise. 
C. Stoicescu: Sunt cumpărături mari care se fac din Nordul ţării. 
Mareşal I. Antonescu: Va trebui să punem la dispoziţie două miliarde lei 

pentru această operaţie, pentru că. în felul acesta, ajutlim şi Ministenil de Fimmţe. Voi 
lua bani din acest fond, de la evrei, şi voi da suma necesară „Rogifer"-ului, pentru ca să 
cumpere materia primă şi să treacă imediat la fabricaţie. Nu admit întârzieri în 
fabricaţie. Vă rog să lucraţi în acord. Eu n-am dormit astă-noapte, frământându-mă 
pentru toate aceste probleme. Erau alţi preşedinţi de Consiliu cari căscau, dormeau şi 
când venea cineva să-i întrebe de o anumită chestiune, îl trimitea: ,,Du-te la fratele 
cutare", nu făceau absolut nimic, iar noi ne frământam zi şi noapte, eu plec la 10½ 
seara de aci, îl aştept pe dl. Mihai Antonescu să se dea jos şi să stăm de vorbă asupra 
tuturor chestiunilor, ne zbatem pentru ţara aceasta, ca s-o salvăm. 

Chestiunea aceasta a creditelor m-a enervat prea mult, suntem în anumite 
împrejurări în care nu putem să întârziem. Câte vagoane de cereale sunt de ridicat şi 
câte vagoane de porumb sunt de ridicat? 
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Gh. Minescu: 64.000 vagoane cereale, numai porumbul reprezintă 30.000 
vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Porumbul reprezintă 30.000 vagoane, clacă punem la 
200.000 lei vagonul, însemnează că este nevoie de 6 miliarde lei, numai pentru 
porumb. Dacă se fac transporturi masive, de 5.000-6.000 vagoane pe zi sau şi mai mult, 
însemnează că într-o lună de zile se vor transporta 15.000 vagoane pe lună, însemnează 
că în două luni de zile trebuie să primească această finanţare, trebuie să se pună la 
dispoziţie creditele necesare, chit că le vom duce înapoi; preferăm să le ducem înapoi, 
pentru că nu vom lăsa populaţia să moară de foame, dar aceste măsuri, la momentul de 
faţă, trebuiesc luate, ele fiind măsuri de prevedere. 

S-au luat măsuri de către Ministerul de Agricultură pentru a se intensifica la 
maximum producţia agricolă şi, în acelaşi timp, să se facă depozite de cereale pentru că 
nu ştim care va fi situaţiunea şi noi trebuie să asigurăm hrana populaţiei pentru anul în 
curs. Dacă va fi nevoie, vom trece chiar la raţionalizarea pâinii, mai aştept câtva timp, 
pentru ca să văd care sunt disponibilităţile noastre. Vă anunţ că voi trece la 
raţionalizarea tuturor alimentelor de primă necesitate, pentru ca să asigurăm existenţa 
populaţiei noastre pentru anul viitor, în cazul când elementele climaterice vor fi 
defavorabile pentru agricultura noastră şi producţia ar fi astfel diminuată. Până nu vom 
vedea care va fi producţia de fructe, nu vom da nici din marmeladă, pentru ca să avem 
un stoc necesar pentru anul viitor. 

Am cerut să se dea o dezvoltare mare grădinilor de zarzavat, pentru a avea 
legumele necesare. În vizitele pe care le-am făcut în ţară, am văzut că Armata a 
organizat grădini de zarzavat în condiţiuni optime. Vreau ca şi pentru anul acesta să se 
intensifice la maximum culturile de zarzavat. 

Agricultura are nevoie de credite, acum, imediat, în interval de o lună de zile, 
pentru că altfel este prea târziu. Vom da unelte, tractoare şi tot ce avem la Armată, care 
ne-au venit din Transnistria, numai să se facă aceste culturi la maximum. În afară de 
aceasta, însă, va trebui să dăm şi credite. 

Ce au depus nemţii? 
Al. Neagu: 70 milioane franci elveţieni, adică două miliarde, contravaloarea 

acestor franci elveţieni, 5 miliarde credite în bănci, în total 1 O miliarde şi ceva sunt 
disponibilităţile până la 1 aprilie. 

Mareşal I. Antonescu: Nouă ne trebuie vreo 14 miliarde. 
Al. Neagu: De fapt, cumpărările merg într-un ritm mai lent decât posibilităţile 

de finanţare. În momentul de faţă aceasta este realitatea. 
Gh. Minescu: Cinci miliarde este numai mazărea. 
Al. Neagu: În cumpărările germane intră şi mazărea. 
C. Stoicescu: Mazărea se cumpără din toată ţara. 
Mareşal I. Antonescu: Trec acum la a doua latură a problemei. Primesc din 

toate părţile plângeri de lipsa totală de credite pe care o întâmpină agricultura, 
viticultura, şi cei cari fac exploatări forestiere. 

În ceea ce priveşte agricultura, criza provine din faptul că nu s-au putut 
valorifica produsele din cauze cunoscute. Trebuie să găsim, însă, o soluţiune pentru 
acordare de credite proprietarilor mijlocii. Nu s-au dat credite decât într-o măsură 

249 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



foarte mică micilor proprietari. Pentru aceştia, creditele vin din propria valorificare a 
produselor lor, îşi vând grâul şi celelalte produse, şi acela este creditul lui. Proprietarii 
mijlocii şi mari trebuie să primească credite (sic!). 

Viticultura nu a primit creditele pe care noi le-am hotărât; de doi ani de zile 
am discutat cu dvs. această chestiune şi am ajuns Ia concluzia că trebuie să dăm 
viticulturii oxigenul necesar pentru ca s-o punem pe picioare, căci ea reprezintă o 
imensă valoare naţională. 

Am deschis 200-300 milioane credite şi nu s-au plătit din aceste credite decât 
30 milioane. De ce, dle Stoicescu? 

C. Stoicescu: Banii stau la dispoziţie. 
Mareşal I. Antonescu: Da, banii stau la dispoziţie, însă se pun condiţiuni 

imposibile. 
C. Stoicescu: Am discutat cu dl. Alexandrescu, preşedintele Institutului de 

Credit Agricol, erau de faţă şi dnii miniştri, şi i-am spus să utilizeze aceste credite. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, dl. Alexandrescu este de vină. Banca 

Naţională spune că a pus credite la dispoziţie, viticultorii se plâng că nu primesc aceste 
credite, atunci însemnează că intermediarul este de vină că nu funcţionează creditul şi 
atunci dl. Alexandrescu să fie dat de o parte. Nu este admisibil ca să se deschidă credite 
în valoare de 300 de milioane şi timp de 2 ani să nu primească decât 30 milioane. 

C. Stoicescu: Sunt viticultori cari au întinderi mici, cari cer să le dăm credite 
pentru replantare, să lucreze via, s-o dezgroape, în timpul anului, când nu se fac aceste 
munci, dar aceasta pentru că au nevoie de credite pentru ca să-şi facă alte treburi. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Stoicescu, anul trecut nu s-a dezgropat via, 
acum doi ani nu s-a dezgropat via? De ce s-au dat credite numai 30 milioane din cele 
300 milioane care au fost deschise pentru viticultură? 

Eu cunosc situaţia, sunt băiat de viticultor, tatăl meu a avut vie şi ştiu că viti
cultorii lucrează în pagubă, atunci când nu-şi completează via, nu replantează părţile 
din vie care au fost distruse, pentru că se depune aceeaşi muncă, să fac aceleaşi cheltu
ieli. Dacă, de pildă, un viticultor are un pogon de vie şi dacă numai 50% sau 30% este 
plantată, veniturile lui sunt cu 30 sau 50% reduse, nu mai este rentabilă via, şi atunci 
trebuie să facă această replantare şi pentru această replantare este nevoie de credite. 

C. Stoicescu: Depinde de interpretările pe care le fac acei ce sunt chemaţi să 
distribuie aceste credite. Sunt şi multe formalităţi de îndeplinit. Evident, sunt 
dificultăţi, însă banii stau la dispoziţie. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt şi printre viticultori oameni cari caută să profite 
de aceste credite, flră să fie în drept. Eu ştiu cine a agitat chestiunea conversiunii, cum 
s-a ajuns la ea. Fapt este, însă, că de abia s-au dat 300 milioane credite, dintre care nu 
s-au acordat decât 30 milioane pentru o bogăţie naţională care reprezintă zeci de 
miliarde. Dacă s-au acordat numai 30 milioane credite din totalul de 300 milioane 
credite, cât a fost deschis pentru viticultură, asta înseamnă că este ceva putred la noi în 
ţară. 

A. Constantinescu: În ţară la noi avem 150.000 ha viţă nobilă şi la această 
întindere se întrebuinţează aproximativ 600 vagoane de piatră vânătă şi numai valoarea 
pietrei vinete pe an, dacă ţinem seama că kilogramul costă 150 lei, asta însemnează 
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peste un miliard lei anual. Deci, piatra vânătă reprezintă, ţinând seamă de preţurile de 
astăzi, aproximativ I 0% din capitalul investit în viticultură. Viticultura are nevoie de 
aproximativ un miliard pe an. Nu se dau credite nici măcar pentru procurarea acestei 
pietre vinete, nu mai vorbesc de necesităţile de credit pentru celelalte munci. Trei sute 
de milioane, cât s-a deschis drept credit pentru viticultură, este prea puţin pentru 
nevoile ei. Ar fi fost mult mai bine să constatăm câteva zeci de milioane creanţe 
dubioase decât să constatăm că s-au dat numai 24 milioane credite pentru viticultură, 
când viticultura reprezintă zeci de miliarde pentru economia naţională. Dacă se 
intensifică această cultură a viei şi încasările Statului se măresc. 

De aceea, trebuiesc să fie luate măsuri pentru ca măcar acest credit care s-a 
deschis pe seama viticulturii să fie pus la dispoziţia acelora cari au nevoie de credite. 

M. Antonescu: Din anul 1941 şi până acum regimul viticulturii este într-o 
permanentă carenţă, întâmpină mari dificultăţi de credit. Problema trebuieşte 
soluţionată, însă, nu în cadrul dreptului comun, pentru că viticultura are o situaţie cu 
totul excepţională din cauza condiţiunilor costisitoare ale producţiei, de care a vorbit şi 
dl. ministru Atta Constantinescu. 

În afară de aceasta, preţurile producţiei nu sunt remuneratorii totdeauna, 
preţurile au scăzut foarte mult din cauza concurenţei europene. Preţurile produselor 
noastre viticole sunt socotite de către germani mult prea ridicate, aceasta datorită 
faptului că germanii au reuşit să menţină în Franţa, dintr-o infinitate de motive, preţuri 
foarte joase la produsele viticole. 

Preţul vinurilor noastre sunt cele mai ridicate şi germanii nu vor să cumpere de 
la noi. Am depus mari stăruinţe cu ocazia negocierilor cu Germania, însă dl. ministru 
Clodius a invocat motivul preţurilor ridicate la vinurile noastre. După multe discuţiuni, 
am ajuns la înserarea unei clauze, care este aproape facultativă în ceea ce priveşte 
cumpărarea vinului din ţara noastră, cumpărare care se va face numai în măsura 
disponibilului de lei. În asemenea condiţii este foarte greu să ne aşteptăm la 
cumpărături de felul acesta din partea germanilor. 

În viticultură şi riscurile sunt mai mari decât în oricare ramură de producţie 
agricolă din ţara noastră. Viticultorii sunt încărcaţi de datorii, sarcinele sporesc în 
fiecare an datorită acestor greutăţi de producţie şi a preţurilor neremuneratorii. Din 
cauza aceasta şi producţia este costisitoare, mai costisitoare decât la alte producţii. 
Datorită faptului că preţurile nu sunt remuneratorii, viticultorii nu ajung niciodată să-şi 
acopere cheltuielile de producţie, nici nu au posibilitatea să-şi creeze un minimum de 
capital, ci acumulează, datorită acestui circuit, mereu sarcini financiare. Viticultura 
românească are nevoie de credite şi această problemă trebuie să-şi găsească o 
soluţionare cât mai grabnică. 

Soluţiunea nu poate fi găsită decât în mijlocul de credit de la Stat, însă nu pe 
baze obişnuite. Se deschide, de pildă, un credit de 300.000.000 lei, care este pus la 
dispoziţia viticultorilor, nu după regulele dreptului comun, ci să fie o operaţiune de 
asanare. Acordarea de credite viticultorilor trebuie să ţină seamă de condiţiunile actuale 
ale producţiei şi ale preţurilor neremuneratorii ale viticulturii. 

Dacă dvs., însă, socotiţi că în împrejurările actuale Statul nu poate să-şi ia o 
astfel de sarcină, de a face o mare operaţiune de asanare a viticulturii, atunci, Domnule 
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Mareşal, cred că, măcar în mod provizoriu, trebuie flcut ceva. După cum în materie de 
sarcini ale proprietăţilor avariate de cutremur, am venit cu o anumită soluţiune, pe care 
dvs. o cunoaşteţi, derogând de la sistemul pe care îl respect, pentru că îl consider 
esenţial pentru credit, pentru proprietate şi, deci, pentru liniştea Statului, acel al 
garanţiilor reale. 

Trebuie să derogăm şi în aceste împrejurări de la principiul garanţiilor reale, a 
ipotecilor şi gajului, aşa cum am flcut pentru proprietăţile avariate de cutremur. Atunci 
am găsit proprietăţile imobiliare gravate de foarte multe sarcini. A venit cutremurul, 
proprietăţile, averea imobiliară urma să fie distrusă pentru că proprietarii nu găseau 
bani pe care să-i împrumute pentru ca să facă reparaţie, întrucât imobilele erau deja 
grevate de alte sarcini. 

Proprietarii, negăsind bani să împrumute pentru ca să facă reparaţiuni la 
imobile, în modul acesta se distrugea obiectul garanţiei, distrugându-se nu putea să mai 
acopere creanţele. Atunci, am venit cu un regim derogatoriu de la Codul Civil şi de la 
principiile privilegiilor garanţiilor ipotecare şi am creat un drept de împrumut cu acest 
scop limitat al reparaţiunilor, pe care l-am sustras de la sistemul obişnuit al garanţiilor. 
În felul acesta am înlesnit posibilitatea proprietarilor să-şi facă reparaţiuni la imobilele 
avariate de cutremur, dar, în acelaşi timp, prin această operaţiune, am asigurat mai 
departe existenţa unei garanţii pentru sarcinele deja existente. 

Ţinând seama de greutăţile actuale, trebuie să examinăm această situaţiune şi 
să venim cu o soluţiune cât se poate de bună. 

Banca Naţională a pus credite la dispoziţiunea viticulturii, dar Instituţiunea 
care distribuie aceste credite pune proprietarilor viticoli o serie întreagă de condiţiuni: 
să dovedească valoarea proprietăţii, să dovedească ce datorie are şi dacă proprietarul nu 
poate să dovedească toate aceste date, nu i se acordă creditul. Banca Naţională poate să 
fie sinceră în intenţia ei atunci când deschide credite, însă în practică ele să nu ajungă 
la producători. 

Şi atunci, singura soluţie este să venim cu un regim juridic, - şi aş ruga pe dl 
ministru de Finanţe, pe dl g-ral Dobre, pe dl Costin Stoicescu şi pe dl ministru 
Marinescu să examineze această situaţie şi să vadă care sunt criteriile derogatorii de la 
sistemul garanţiilor obicinuite, fie garanţii imobiliare, cum sunt ipotecile, fie altfel de 
garanţii, gajuri sau altele, privitoare la recoltă -, să se creeze un regim de scurtă durată, 
pentru durata aceasta a războiului, cu care în modul acesta să venim în sprijinul 
vtUcultorflor, flindca altfel, orişice alte dispoziţiuni de ordin principial nu vor duce fn 
practică la sprijinul viticulturei. 

Mareşal I. Antonescu: Noi constatăm că am deschis un credit de 300.000.000 
lei, care n-a fost utilizat. Este inadmisibil să credem că aceşti proprietari de vii, cari fac 
atâta apostolat - au şi o activitate remuneratorie, dar sunt şi pasionaţi pentru viticultură 
- folositor ţării, să nu poată să ridice aceşti bani. Ei au nevoie nu de 300.000.000 lei, ci 
de sume mult mai mari, aşa cum a spus dl ministru Atta Constantinescu; este o 
evidenţă, e inutil să mai discutăm. 

Tot ceea ce a spus dl Mihai Antonescu în ceea ce priveşte vinul este exact: 
n-avem posibilitatea să vindem. Franţa, ţară mare producătoare de vinuri, este supusă 
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unui regim de exploatare la sânge în folosul Germaniei, care nu mai găseşte util să 
cumpere vin din alte părţi. 

Foarte bine, dacă aşa se întâmplă cu viticultura, să trecem la o altă chestiune: 
exploatarea lemnului. Lemnul este aur astăzi, iar creditul forestier nu funcţionează. 
Este nevoie de 15-20 miliarde lei, pentru ca să se taie lemnele, să se scoată din pădure, 
să se ducă în fabrici şi să se fasoneze. Ei bin~. ce constat eu, atunci când examinez 
totalul creditelor acordate pentru exploatarea şi valorificarea lemnului? S-au acordat 
200-300 milioane lei în total. Se poate dezvolta o ramură de producţie aşa de 
importantă cu creditele de această valoare? 

Vă rog să luaţi să studiaţi care sunt nevoile de investiţii în această industrie, ca 
să se pună în valoare această bogăţie, fiindcă dacă se va pune ea în valoare, vom putea 
face faţă, pe această cale, la nevoile de credit în timp de război. 

Oamenii aceştia nu găsesc bani pe piaţă. Unde se adresează, li se pun în cale 
toate dificultăţile, aşa că n-ajung la nici un rezultat. Cine suferă? Suferă numai ei? Nu, 
suferim toţi, întregul Neam Românesc suferă. Am spus şi altădată: o ţară se prăbuşeşte 
într-o zi, dar pregătirea acestei prăbuşiri se face cu I O sau cu 20 ani înainte şi în timpul 
acestei prăbuşiri, cade unul, cade altul, aşa cum s-a întâmplat şi în timpul rebeliunei. 
Pregătirea ei a fost făcută timp de 20 ani. Şi cine a plătit? Au plătit adevăraţii autori ai 
prăbuşirii? Nu, au plătit-o alţii. 

Am spus-o şi altădată în faţa dv. şi n-a fost ocazie să nu repet: fără credite nu 
putem asigura dezvoltarea potenţialului economic al Neamului Românesc şi fără 
dezvoltarea acestui potenţial nu putem trăi. 

Până acum am trăit din ceea ce am tăiat cu foarfecele. Mitiţă Sturza a venit cu 
o catastrofă financiară, pentru că, în loc să găsească modalităţi prin care să creeze 
venituri Statului, a tăiat din cheltuielile lui esenţiale. În primul rând, a tăiat de la 
Armată şi a ajuns s-o ducă într-un hal de mare nepregătire şi lipsă. Ne-a surprins 1913 
în starea pe care o ştiţi şi dv.: am trecut cu diviziile peste Dunăre, având unii soldaţi cu 
bocanci în picioare, alţii cu picioarele goale, unii cu annă cu curea (sic!), alţii cu annă 
legată cu sfoară, alţii cu armă fără curea şi fără sfoară şi alţii fără armă. Aveam numai 
câte o sută de grame de vată şi de tinctură de iod pe divizie. Din această cauză, divizia 
din care făceam eu parte a fost secerată de holeră. Cine a plătit aceste greşeli? Le-a 
plătit Mitiţă Sturza? Nu, dimpotrivă, el a rămas cu amintirea unui om de mare faimă. 
Le-a plătit Neamul Românesc cu ruşinea şi cei 60.000 soldaţi morţi de holeră. 

în 1926 s-a tăiat iarăşi foarte mult din cheltuielile de întreţinere a Armatei. S-a 
redus din toate părţile. Cine a plătit aceste greşeli? Le-a plătit Neamul Românesc în 
1940. Din cauza greşelilor făcute timp de 10-15 ani, s-a produs prăbuşirea într-o zi. 
Cine a fost vinovat de prăbuşire? Regele Carol II? A fost şi Regele Carol II unul din 
marii vinovaţi, dar n-a fost singurul vinovat. Unii din vinovaţi ne trimit şi astăzi 
scrisori, arătându-ne cum să salvăm Statul, după ce l-au prăbuşit dumnealor. 

De aceea trebuie să examinăm cu toată atenţia această problemă. Tot ceea ce s-a 
spus în chestiunea vinului este foarte adevărat. Dar în chestiunea lemnului, este acelaşi 
lucru? Germania cumpără lemn din altă parte, n-are nevoie de lemnul nostru? Dar chiar 
dacă n-are nevoie, avem noi nevoie şi nu putem face faţă necesităţilor. De ce nu se 
exploatează lemnul? Fiindcă nu sunt credite. 
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lată, a trebuit să vină vremurile acestea ca să le dăm celor de la Fondul 
Religionar 160.000.000 lei, ca să-i ajutăm să scoată lemnul din păduri. De ce le-am dat 
aceste 160.000.000 lei? Pentru că altfel tot acest material rămânea în mâna inamicului. 
Putem să mergem aşa într-un Stat? 

Te asigur, dle Stoicescu, că nu e nimeni - nici d-ta, nici domnul Ottulescu -
mai ortodox decât mine în ceea ce priveşte valoarea aurului. Aş vrea să vă văd pe toţi 
cu aur; aş vrea să vă văd, dacă s-ar putea, pe toţi cu tichii de aur pe cap, dar cu o 
condiţie: Statul să poată merge înainte. 

Chestiunea creditului trebuie reexaminată în Delegaţia Economică, nu cu toată 
lumea, ci numai de domnii miniştri interesaţi. Este ceva putred în această Danemarcă 
românească în ceea ce priveşte creditul - este şi în alte privinţe - dar mai ales în 
privinţa creditului. Dacă nu funcţionează creditele, ne ducem peste cap. 

Vă aduceţi aminte că atunci când am reocupat Basarabia şi Bucovina, am 
discutat aici, în şedinţe interminabile ale Consiliului de Miniştri, cum să acordăm 
credite pentru refacerea acestor provincii. Am spus atunci: să ia Statul aceste riscuri 
asupra lui. Puteţi acum să constataţi că Statul n-a avut nici un risc de pe urma acordării 
acestor credite. 

Cu ocazia cutremurului, a venit dl Mihai Antonescu cu principiul: să ieşim din 
dreptul comun în ceea ce priveşte acordările de credite pentru refacerea locuinţelor 
distruse de cutremur. Aşa am t'lcut, trecând peste un principiu de viaţă, cum este 
dreptul de proprietate, şi cu ajutorul creditelor acordate în aceste condiţii, am ret'lcut 
case care nu sunt producătoare de venituri. 

Dacă am t'lcut aşa, cum să nu ajutăm această avuţie naţională, care este 
viticultura. Eu nu sunt proprietar de vii; nu există nimeni în familia mea care să fie 
viticultor. Nu sunt rudă cu dl Nolică Antonescu, deşi poartă acelaşi nume ca mine. Nu 
susţin aici interese ale rudelor mele. Nu putem, însă, lăsa o atât de mare avuţie 
naţională neproductivă. 

Care este soluţia în ceea ce priveşte vinul? Vinul nu se cumpără în străinătate, 
dar este o bogăţie naţională, pe care n-o putem lăsa nevalorificată. Să facem să se 
consume vinul în interiorul ţării, creând condiţiuni favorabile în interior, pentru acest 
consum. Care sunt aceste condiţiuni? În loc să punem în consum vin prost sau alcool 
metilic, să creăm condiţii prielnice pentru vânzarea vinului bun. Iată, în Ţara Moţilor 
noi facem o operă distrugătoare pentru populaţia de acolo, lăsând să se consume alcool 
metilic. Noi singuri complectăm, pe această cale, şi cu mijloace mult mai radicale, 
opera începută de unguri, atunci când au încercat să desfiinţeze ţinutul românesc al 
Zarandului, împrăştiind peste tot populaţia românească din această regiune. 
Complectăm această operă a ungurilor de desfiinţare şi de distrugere a moţilor, prin 
faptul că lăsăm pe moţi să consume alcool metilic. Cred că dacă s-ar aduce acolo un 
vin bun, s-ar consuma el în locul alcoolului acestuia. 

Comerţul vinului nu este organizat. În loc ca M.A.T.-ul să aibă beneficii mari 
de pe urma alcoolului metilic, mai bine le-ar avea de pe urma vinului bun, rămânând ca 
spirtul din cereale să fie valorificat peste graniţă, unde este căutat mai mult decât la noi. 
Este o problemă care nu se poate aranja dintr-un ceas în altul, de la o zi la alta sau de la 
un Consiliu de Miniştri la altul. Trebuie, însă, să ne ocupăm de această chestiune şi să-i 
căutăm soluţii, armonizând soluţia ei în cadrul general economic al Statului. 
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Iată, domnilor, v-am făcut o comparaţie între viticultură şi valorificarea 
lemnului, pentru că aşa a început discuţia. l-am spus şi dlui Mihai Antonescu de 
dimineaţă: ,,Sunt lucruri foarte interesante de discutat în Consiliul de Miniştri de astăzi, 
fiindcă din tot ceea ce creăm acum, vom trage foloase mai târziu". 

Aceasta este chestiunea: trebuie să se ia măsuri pentru acordarea de credite 
mai ales viticultorilor din Muntenia şi Oltenia. Nu mai încape nici o amânare în această 
privinţă. Agricultura şi viticultura trebuie să primească credite. Trebuie să cumpărăm 
cereale de la producători, fiindcă altfel îi omorâm. 

În al doilea rând, creditul forestier trebuie să înceapă să funcţioneze; să vedem 
unde nu lucrează mecanismul. Să examinăm problema şi să vedem clacă este acum 
momentul, în timp de război, să înfiinţăm o instituţie specială de finanţare. Desigur, dl 
Stoicescu nu vrea, dă din cap. Eu, care nu sunt de competenţa d-sale, aş da şi mai tare 
din cap, şi n-aş fi de această părere. Dar aceasta nu înseamnă că nu trebuie să acordăm 
credite pentru exploatarea lemnului. De asemenea, viticultura este o avuţie naţională, 
pe care nu trebuie s-o distrugem. 

Dacă acum trăim pe slănina trecutului, mâine se va prăbuşi totul ca un castel 
de cărţi, clacă nu luăm din vreme măsuri pentru întreţinerea şi valorificarea diferitelor 
noastre ramuri de producţie. Dacă, însă, în momentul când va veni pacea, ne vom găsi 
cu o ţară al cărei potenţial economic a fost ridicat, vom trece mai uşor prin criza care va 
urma războiului şi care va fi groaznică, va fi mult mai grea decât cea de azi. Va veni o 
vreme când să spunem: Eram fericiţi atunci când ruşii atacau la Kamenetz-Podolsk sau 
la Krivoirog. Tot ce este sărăcie în Europa, pe calea vaselor comunicante economice, se 
va resfrânge şi asupra noastră. Şi încă, peste această criză, se vor pune şi multe 
chestiuni sociale. Şi atunci, o ţară care va fi surprinsă cu un potenţial economic ridicat 
şi cu rezerve se va salva - dar nu cu rezerve de hârtie în Banca Naţională -, te rog să iei 
act de aceasta, dle Stoicescu. 

C. Stolcescu: În ceea ce priveşte creditele, am trimis circulări tuturor 
sucursalelor noastre şi Băncilor din Bucureşti, arătându-le că, încă din februarie, le 
ţinem la dispoziţie credite pentru campania agricolă din acest an. Am rugat să nu se 
ceară plata datoriilor vechi şi să se acorde amânări, fiindcă agricultorii nu şi-au vândut 
cerealele. 

În ceea ce priveşte creditul viticol, peste aceste 300.000.000 lei suntem dispuşi 
să mai dăm, dar instituţiunile acestea de credit, care au contact cu producătorii, să fie 
active. 

Mareşal I. Antonescu: Să iei chestiunea aceasta în mână, să chemi pe dl 
Alexandrescu şi dacă dânsul este cauza, să se dea Ia o parte şi să vină altul. Creditul 
industrial, agricol, forestier şi viticol trebuie să meargă, mai ales atunci când 
reprezentantul Băncii Naţionale vine şi afirmă că acordă fondurile necesare. Vin, însă, 
alţii de dincolo, dintre producători, şi se plâng că Banca Na~onală nu acordă credite. 

Se va întâmpla următorul lucru: am rugat pe dl Mihai Antonescu să convoace 
o mare conferinţă economică. Încă înainte de Crăciun am dat însărcinarea să fie 
întrebate toate instituţiile economice, toate asociaţiile şi toate breslele despre 
problemele pe care doresc să le pună în discuţia acestei conferinţe. Vor veni atunci 80 
sau 100 de comercianţi, industriaşi şi agricultori şi au să ceară să discutăm toate 

255 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



problemele acestea în contradictor. Veţi auzi lucruri foarte neplăcute şi pentru dv. şi 
pentru mine. Eu n-am să spun, însă, atunci: ,,M-am zbătut în această chestiune, însă 
vinovat este domnul cutare sau domnul cutare", fiindcă aceasta nu intră în caracterul 
meu. 

Trebuie să rezolvăm aceste probleme; trebuie să ne hotărâm. Între cele două 
extreme, între teoria dlui Funk, care vorbea despre omul din lună, care se uita la 
grămezile de aur de pe pământ, şi între economiştii cari se uită şi urmăresc matematic 
cu cât emisiunea de hârtie monedă a depăşit acoperirea aur, este linia de mijloc a 
omului înţelept, care trebuie să-şi modeleze acţiunile după situaţie. Eu cred că dvs. 
preferaţi să păstraţi ţara flră aur, decât să păstraţi aurul flră ţară. 

C. Stoicescu: Noi nu avem obiceiul să vorbim mult, Domnule Mareşal, noi 
facem tot ce se poate face. Ştim foarte bine că sunt foarte multe critici, că se discută 
foarte mult, dar noi nu ne ocupăm de toate aceste discuţiuni, noi, în limita 
posibilităţilor, dăm credite de la Banca Naţională. 

Am spus să nu se mai facă investiţii şi că toate creditele noastre să meargă la 
promovarea producţiunei, pentru că flră producţiune nu putem să facem nimic. 

Mareşal I. Antonescu: Ce investiţii am flcut noi care sunt de prisos? Am 
făcut investiţii pentru Căile Ferate, pentru linia Craiova - Bucureşti, să oprim lucrarea, 
dle Stoicescu? 

C. Stoicescu: Nu, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Am flcut şosele, care au trebuit absolut să le fac, să le 

opresc, dle Stoicescu? 
C. Stoicescu: Nu, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: lată ce investiţii am flcut noi. Am să vă arăt îndată 

care au fost principiile noastre de guvernare. S-a spus că avem prea mulţi funcţionari. 
Nu avem prea mulţi, însă câţi sunt nu sunt buni. Nu pot să spun că toţi sunt proşti, nu aş 
putea aduce o astfel de insultă tuturor funcţionarilor, pentru că sunt funcţionari 

pricepuţi şi devotaţi. Sunt unii dintre ei cari muncesc şi se tuberculizează, stând pe un 
scaun de birou şi dispar, dar nu dau randamentul necesar, pentru că nu au metodă de 
lucru. 

Să vedeţi cu cât a crescut numărul funcţionarilor în Ţara Românească de la 
1940 la 1943, a crescut de la 252.000 la 279.000, deci cu 29.000 (sic!) de funcţionari 
s-a mărit ţara în timpul acesta, nu s-a mărit, însă, în proporţia cu care s-a micşorat în 
1940 cil.ud ui s-11 h.111l pw1e11 de Nord 11 Ar-de11Iului, Ducovi1111 şi D11sa.r11bi11. 00(:)i, în tot41 
29.000 de funcţionari. Dacă mai adăugăm şi funcţionarii pe cari i-a înghiţit 
Transnistria, încă 12.000, fac 40.000. Diferenţa între numărul care a fost înainte şi 
numărul care este astăzi este de vreo 20.000 de funcţionari. Cu atât a crescut în realitate 
numărul funcţionarilor de la 1940 la 1943. Atunci nu era România Mare şi aveam 
250.000 de funcţionari şi toată lumea striga, în cap cu generalul Antonescu, că sunt 
prea ri1ulţi funcţionari, da, erau prea mulţi funcţionari superiori, erau inspectori generali 
de Armată, cari nu aveau ce inspecta, îşi aduceau un birou, o masă şi căutau şi un dulap 
şi când prindeau câte o hârtie o ţineau câte o săptămână-două pentru ca să zică că (sic!) 
au de lucru. Atunci, trebuia revizuită situaţiunea aceasta, pentru ca să se realizeze 
economiile necesare. 
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Profit de această ocazie să vă spun că, dacl\1 vom avea nenorocirea să evacuăm 
cadrele administrative din alte părţi ale ţării, nu însemnează că va trebui să ajungem Ia 
o suprapunere de funcţionari. Acolo unde a fost un plus de funcţionari, au fost luaţi, fie 
de Preşedinţie, fie de Consiliul de Patronaj, fie de alte funcţiuni economice, care au fost 
create, cum este Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, s-au fficut fel de fel de 
comisii cari au întrebuinţat acest personal. 

Pe măsură, însă, ce vor veni funcţionarii înapoi din provincii, vă rog să luaţi 
act că dinainte trebuie să prevedeţi ce faceţi cu ei, pentru că am ajuns la un surplus de 
notari, de subprefecţi de plasă etc. Pe aceştia va trebui să-i întrebuinţaţi în alte părţi şi, 
în cazul când nu-i puteţi întrebuinţa, îi puneţi în cadrul disponibil pentru ca să nu se 
sporească cheltuielile (sic!) Statului prin această suprapunere de funcţionari. 

Dvs., în Consiliul Interministerial, trebuie să găsiţi soluţiunea şi să discutaţi 
din timp această chestiune. 

D-ta, dle Stoicescu, ai fficut aluziune că vorbesc prea mult, acestea sunt 
probleme cari s-ar putea discuta un timp destul de îndelungat. 

C. Stoicescu: Domnule Mareşal, vă rog să mă scuzaţi, nu am fficut aluziune la 
dvs. 

Mareşal I. Antonescu: Când o instituţiune economică primeşte 200.000.000-
300.000.000 lei şi nu distribuie creditele aşa cum trebuie şi acordă numai 30.000.000, 
atuncea desigur că este ceva putred, că este ceva rău care se petrece şi atunci cum să nu 
discut această chestiune. 

C. Stoicescu: Domnule Mareşal, încă o dată, vă rog să mă scuzaţi, nu am fficut 
aluzie la dvs. 

Al. Neagu: Domnule Mareşal, ar trebui să faceţi o revoluţie în sistemul 
acordării creditelor. 

Mareşal I. Antonescu: Am fficut una, nu mai fac alta. 
I. Marinescu: Această problemă a creditelor este legată de problema 

riscurilor. În Belgia s-a rezolvat problema riscurilor, creându-se un fond pentru 
acoperirea lor, percepându-se 1 % în plus la toate împrumuturile. Acest 1 % serveşte 
pentru fonnarea unui fond care este destinat să despăgubească creditele neacoperite. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o soluţiune foarte bună. 
Al. Neagu: Nu este o problemă de tehnică. Noi am fficut mare experienţă. Să 

nu uităm că suntem o ţară care am fficut conversiunea, care am dat contractul peste cap, 
care am dezorganizat socialmente România. Trebuiesc să se respecte angajamentele 
luate. 

Mareşal I. Antonescu: Nu şi le respectă din cauza Justiţiei, care nu-i 
condamnă la timp. 

Al. Neagu: Nici o ţară nu a progresat din punct de vedere economic cu 
Justiţia, a progresat cu moralitatea dublată de ... 

Mareşal I. Antonescu: Atunci Şcoala e de vină ... 
Al. Neagu: Nu se poate spune că Justiţia românească, în perioada conversiu

nei, nu a fost la dispoziţia creditorilor, dimpotrivă, a fost, poate, prea mult la dispoziţia 
lor. 
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Suntem o ţară cu capitaluri foarte reduse, suntem în plin război şi toate 
mijloacele le utilizăm pentru finanţarea lui, am ajuns să credităm bugetul, în afară de 
toate acestea au dispărut creditele din străinătate şi am ajuns în mod fatal în această 
situaţiune. 

Nu cred că este în puterea dvs. de a ameliora sensibil situaţiunea, vă luaţi o 
răspundere de conştiinţă, pe care nu o veţi putea satisface, pentru că sunt condiţiuni 
obiective cari vă constrâng la o anumită situaţiune. 

Au dispărut creditele din străinătate. 
M. Antonescu: La toate acestea se adaugă şi situaţiunea internaţională. 
Al. Neagu: Dvs. credeţi că miniştrii nu fac tot ceea ce trebuie să facă ca (sic!) 

să răspundă dezideratelor dvs. Nu este aşa, toată lumea lucrează cu devotament şi cu 
dorinţa de a face cât mai mult bine, sunt, însă, condiţiuni obiective peste care nu putem 
trece, suntem săraci şi strânşi din toate părţile. 

Cu toate acestea sunt uimit de ceea ce s-a realizat în aceşti trei ani. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci dăm totul peste cap. 
Al. Neagu: Trebuie să lucrăm astfel încât să nu agravăm situaţia. 
Dvs. aţi pronunţat cuvântul de suferinţă, nu trebuie să luaţi aceasta ca o 

suferinţă, pentru că sunt condiţiuni obiective de care trebuie să ţinem seamă. 
Mareşal I. Antonescu: Am luat hotărârea să stârpim alcoolismul, să 

desfiinţăm cârciumile, pentru că nu vreau ca din viciu să facem venit Statului. 
Am fost preocupaţi continuu de situaţiunea moţilor, pe care am vrut să-i 

scoatem din starea de mizerie în care se află. Această populaţie nenorocită românească 
a ţinut trează conştiinţa naţională timp de 2000 de ani. În această ţară a moţilor am 
constatat că alcoolismul este în floare, că ţăranii beau alcool metilic. 

Oamenii aceştia continuă şi astăzi să umble prin judeţul Ialomiţa şi alte părţi 
ale ţării să vândă ciubăre. Am chemat pe dl. Minescu şi i-am spus să organizeze 
cooperative de desfacere, să ia de la moţi doniţele şi ciubărele şi să le desfacă prin 
aceste cooperative şi lor să li se facă acolo cooperative de desfacere a produselor de 
care au ei nevoie, pentru a nu mai umbla pe drumuri. 

Mi s-a spus că moţul este nomad; am protestat, nu este nimeni nomad. D-ta şi 
eu şi oricine altul poate să fie nomad dacă nu a găsit posibilitatea de existenţă undeva şi 
ţiganul cel mai nomad s-a fixat îndată ce a găsit condiţiuni de existenţă normală şi 
posibilă. 

De ce să admitem că moţul este nomad şi de ce să-l las să se alcoolizeze şi să 
degenereze trăind în astfel de condiţii? 

Am fost la Comăneşti şi am constatat că nenorociţii de mineri intrau în mină 
cu picioarele goale, flră cămăşi, erau plini de păduchi, nu au baie, sunt într-o stare 
fiziologică de mizerie de nedescris şi în acelaşi timp sunt minaţi de alcoolism. Peste 
toate acestea îi mai băgau şi la carceră, pentru că aşa a înţeles un domn militar numit 
acolo să ţină ordinea, să se năpustească cu (sic!) biciul asupra acestor nenorociţi 
năpăstuiţi de soartă. 

D-ta, dle Neagu, mi-ai spus că ţara noastră este lipsită de capitaluri, la aceasta 
eu îţi răspund cu Japonia. Japonia a căpătat libertate aproape o dată cu noi, în anul 1875 
a început să se organizeze Japonia, fără să aibă capitaluri, ci numai munca lor, care şi-au 
valorificat-o în condiţiuni optime, şi astăzi Japonia, datorită industriei ei, ţine Pacificul 
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în eşec. Ceea ce a fhcut Japonia fără capitaluri putem face şi noi. Japonia este mult mai 
săracă decât noi, afară de anumite minereuri, pe care ei le au şi pe care Ţara 
Românească nu le are. 

Trebuie să facem tot posibilul să salvăm Neamul acesta, trebuie să-l salvăm 
dacă suntem toţi de acord. Dvs. ţineţi la această ortodoxie financiară, nu o dată m-am 
găsit şi eu pe această linie, dar prin muncă se pot face lucruri mari. 

Am văzut că s-au adus laude dlui guvernator Ottulescu, pentru că a adus aur în 
Banca Naţională. Este o îndrăzneală să se spună acest lucru, pentru că nu dl. Ottulescu 
a adus aurul, aurul l-a adus dl. Mihai Antonescu. Datorită persistenţei Domniei Sale s-a 
obţinut acest aur. O-sa este un bun negociator, a insistat de nenwnărate ori cu privire la 
problema aurului. Eu nu aş fi putut să insist aşa de mult, cwn a insistat d-sa, eu nu aş fi 
un bun negociator. 

Când eram în drum spre Marele Cartier General al Fiihrerului, dl. Mihai 
Antonescu negocia cu dl. Clodius, a venit la mine şi m-a întrebat ce să facă, iar eu i-am 
rlspuns: ,,Nu ceda". Nwnai datorită dlui Mihai Antonescu s-a adus aurul şi nu altor 
persoane. Această chestiune vroiam s-o las, să nu o mai pun în discuţiune, dar pe mine 
mă supări astfel de situaţiuni, când vrea să se spargă porţile adevărului. 

lntrAm în ordinea de zi. 
I. Situaţia proprietăţilor Armatei: valoarea, veniturile şi cheltuielile lor de 

tntreţinere 

Vedeţi aci, este o hartă a bunurilor Armatei. De la început m-am zbltut sl pun 
ordine în bunurile Statului. Bunurile Statului sunt repartizate între departamente, 
fiecare departament are o cantitate mai mare sau mai mici de bunuri, sunt unele 
departamente care sunt foarte bogate în aceste bunuri, tnsl nu exista nici o evidenţi. 
MA clznesc de trei ani de zile sl se faci evidenţa acestor bunuri, şi nu reuşesc. 

V-am adus aceasta hartl a bunurilor Armatei, pentru ca sl vedeţi cum s-a 
stabilit aci situaţia bunurilor ei. Am reuşit pentru Armata sl se pună ordine în bunurile 
ei. Vreau sl se ajungi la aceeaşi situaţiune la toate departamentele, pentru a şti cu 
precizie toate bunurile Statului, nimeni nu ştie ce suprafaţl are, ce produc aceste 
bunuri. Va fi nevoie sl lichid!m unele din ele, pentru ci sunt foarte multe bunuri 
pentru administrarea cărora se întrebuinţează funcţionari de ai Statului, când se face 
bilanţul bunurilor acestora, nu se socoteşte ce plăteşte Statul, care sunt celelalte 
cheltuieli secundare, pentru ca să se vad! dacA sunt sau nu bine administrate. 

Trebuie să vedem dacă aceste bunuri sunt excedentare sau deficitare. Acele 
care sunt deficitare trebuie să le lichidăm, trebuie să facem ceea ce face orice om 
înţelept, ceea ce face doctorul, chirurgul, vom pune bisturiul şi vom extirpa cancerul. 
Constat ci moşii de 200 de ha, grădini de zarzavat de mari întinderi produc foarte 
puţin, vă închipuiţi ce pierderi mari sunt pentru Stat. Trebuie să găsim o soluţiune. 

Aşa cwn am Bcut pentru Armată va trebui să se facă pentru toate departamen
tele. Aci sunt trecute într-un tablou toate căzărmile, toate şcolile, toate industriile, toate 
terenurile, arătându-se în mod detaliat cât produce fiecare, care sunt cheltuielile pentru 
fiecare bun în parte. 

Care sunt cheltuielile Armatei cu aceste bunuri? 
C. Pantazi: 800.000.000 cheltuieli. 
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Mareşal I. Antonescu: Ministerul Culturii Naţionale primeşte legate peste 
legate şi pentru administrarea acestor bunuri se întrebuinţează funcţionari de-ai Statului 
şi astfel numărul funcţionarilor creşte, aşa se întâmplă la Lucrări Publice, aşa se 
întâmplă în toate părţile. Trebuie să ieşim din această situaţiune. Dl. ministru Vlădescu 
are sarcina să rezolve această problemă, Statul trebuie să ştie toate bunurile care le are, 
care sunt producătoare, care nu sunt producătoare, să hotărâm apoi ce trebuie să 
păstrăm şi ce nu. 

Cu ocazia aceasta vom putea să constatăm o serie întreagă de nereguli 
săvârşite în administrarea acestor bunuri. 

Când moşia Jigălia, cu o suprafaţă de 300 ha, dă un venit extrem de mic, 
însemnează că este o cauză. Pentru a se vedea dacă aceste bunuri sunt sau nu 
producătoare de venit, trebuie să se ţină seama de toate cheltuielile. În exemplul pe care 
l-am dat, trebuie să se ţină seamă de plata ofiţerului care este acolo, de întreţinerea 
familiei acestui ofiţer, de plata soldaţilor, într-un cuvânt, de absolut toate cheltuielile 
pentru ca să putem face o comparaţie şi să scădem cheltuielile din venituri pentru a 
vedea dacă moşia este productivă sau nu. 

Vom face comparaţie şi cu bunurile particulare, pentru a putea vedea cât 
produce o moşie particulară, administrată de un particular în condiţiuni superioare, şi 
cât produce o moşie de a Statului. În felul acesta ne vom putea da seama dacă aceste 
bunuri sunt sau nu bine administrate, căci dacă, datorită administraţiei bunurilor, Statul 
este în pagubă atunci trebuie să luăm măsuri pentru remedierea răului. Nu trebuie să 
considerăm venitul de 1.000.000 ca fiind un venit excedentar, când Statul are o serie 
întreagă de cheltuieli pe care le face cu personalul. Se va ţine seamă de întinderea 
moşiei, de toate cheltuielile şi apoi se va vedea dacă este excedent sau este o pagubă 
pentru economia Statului. 

Aţi văzut, Armata are cheltuieli de 800.000.000 lei şi un venit de 100.000.000 
lei, aceasta pentru că Armata are bunuri neproductive, caz.ărmi etc. 

Aceasta este problema pe care vreau să se rezolve cât mai curând, pentru că o 
dată cu rezolvarea ei vom realiz.a şi economii bugetare, de aci vom realiza economii, nu 
de la investiţii, cari sunt absolut necesare. 

Se întrebuinţează mult personal cu administrarea acestor bunuri şi dacă vom 
lichida unele din ele, vom realiza economii bugetare. 

O. Vlldescu: Tocmai în vederea acestei realizări, am procedat, prin legea pe 
care aţi semnat-o, la reorganizarea Direcţiei Inventarului. Acum lucrez cu Institutul 
Central de Statistică la stabilirea unui formular pentru inventarierea acestor bunuri, pe 
care departamentele vor trebui să le completeze. 

Problema se pune pentru toate departamentele, pentru administraţiile locale, 
pentru că fiecare comună spune ce-i place. În asemenea condiţiuni nu se poate ajunge 
niciodată la întocmirea unui inventar complect şi precis. 

Mareşal I. Antonescu: Iată ce s-a întâmplat la Domenii: Prin legile de 
expropriere agrară s-au creat loturi demonstrative, toate aceste loturi demonstrative au 
intrat în mâna agronomilor. Sunt foarte multe locuri de care Ministerul nici nu ştie 
unde sunt, ce suprafaţă au, ce venituri produc. De aceea, trebuie să facem o inventariere 
a tuturor blJflurilor. Am să vă dau un caz pentru ca să vedeţi cum au fost inventariate şi 
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administrate bunurile Statului, şi anume cazul luî Vasilescu Paraschiv, care s-a tăcut 
proprietar în felul următor: _ 

El trecea la cazarmă, spre câmpul Cotroceni, în fiecare zi şi acolo unde astăzi 
este strada dr. Lister, era un loc mare viran, unde păşteau oile. A trecut azi, a trecut 
mâine, a intrat în vorbă cu ciobanul, pe care l-a întrebat de unde vine, al cui este locul 
unde paşte, aflând că nu se interesează nimeni de el, a venit într-o bună zi cu soldaţi cu 
pari şi sârmă ghimpată şi a îngrădit locul. După aceea s-a dus la cioban şi i-a spus: 
,,Acesta este locul meu, ţi-l dau în arendă pentru ca să paşti oile"; a luat chitanţă de la 
el, după 30 de ani a devenit proprietar. Nu este o poveste, să vă spună dl. Eftimie 
Antonescu, care era judecător la Curtea de Apel. 

30 de ani a ţinut situaţiunea aceasta, el lua bani de la cioban, când a deschis 
ochii Primăria, în speţă Ministerul de Interne, era prea târziu. A fost proces, cu care 
ocazie Vasilescu Paraschiv a arătat chitanţele, prin care a dovedit că a administrat acest 
loc timp de 30 de ani de zile şi Primăria a pierdut locul din stra~ Lister şi astfel a 
devenit proprietar Vasilescu Paraschiv pe acest bun al Statului. Sunt sigur că s-a:.i 
întâmplat astfel de lucruri şi cu alte proprietăţi ale Statului. 

C. Pantazi: Să vedeţi ce se întâmplă cu locurile virane ale Statului. Acestea se 
scot la licitaţie. Noi avem terenuri de instrucţie şi le dăm pentru păscutul vitelor, 
conform legii ele trebuiesc să fie date prin licitaţie anuală. Câmpul de instrucţie de la 
Cotroceni este luat la licitaţia anuală de un avocat din Bucureşti, care pe urmă îl dă în 
parte prin bună învoială, ceea ce noi nu putem să facem. 

Mareşal I. Antonescu: Vedeţi administraţie, se dă la licitaţie pe preţuri de 
nimic şi acesta le dă prin bună învoială la preţuri mari şi câştigă mult mai mult. Acesta 
ar putea să fie un câştig care să intre în patrimoniul Statului. 

Am să vă mai dau un caz, pentru ca să vedeţi cine şi cum se profita de bunurile 
Statului. 

Eram Comandantul Diviziei, la Alexandria Comandantul Garnizoanei de acolo 
avea terenul de instrucţie şi nu ştia nimeni de el. Când am aflat, l-am dat în judecată, 
întâmplător, după 3 ani de cercetări a ieşit la iveală. Comandantul Garnizoanei de acolo 
era un colonel Poenaru, dar comandantul Corpului de Armată era Sichitiu, care l-a 
spălat cu bidineaua, nu l-a lăsat să mai meargă în judecată. 

Foarte bine, d-ta, dle ministru Pantazi, să discuţi chestiunea aceasta cu dl. 
ministru Marinescu, pentru că nu se poate, trebuie să ieşim din această situaţiune. 

M. Vulcinescu: Legea vă dă dreptul să mergeţi şi la buna învoială. 
Mareşal I. Antonescu: Aceeaşi situaţie este şi cu contractele de antrepriZă. 

Mi-a spus dl. ministru Atta Constantinescu că nu vor să se mai prezinte antreprenorii la 
licitaţie, pentru că trebuie să depună garanţii etc. şi la urmă aceste lucrări tot trebuie să 
se facă. 

Chestiunea inventarierii proprietăţilor Statului. Nu vreau să mor până nu o văd 
pusă la punct. Sunt trei ani de când mă căznesc să fac acest lucru şi nu am ajuns încă. 

Acum, cu Armata am lichidat aproape această problemă, am pus-o la punct, 
cunoaştem fiecare m.p., fiecare locuinţă, fiecare loc viran, nu se mai poate pierde urma, 
să vină un alt Paraschiv Vasilescu, care să ia bunuri de ale Statului. Vom începe 
îngrădirea terenurilor virane. Tot ce este în pagubă, care nu produce venit, trebuie să fie 
lichidat, nu putem să ţinem elemente parazitare pe corpul Statului. 
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11 Memoriul referitor la situaţia actuală a comunei urbane Slănic-Prahova 
Ce se petrece la Slănic-Prahova este revoltător. Judeţul Prahova este judeţul 

cel mai bogat al Ţării Româneşti, pe aci s-a scurs aurul României, în acest judeţ se 
găsesc nişte regiuni splendide naturale şi cu toate acestea nu are şosele, nu are lumină 
electrică, nu are trotuare, aşa cum se întâmplă şi cu comuna Slănic, unde locuiesc 7000 
de ţărani. Aci se scot 4-5.000 de vagoane de sare. Cu toate că aceştia aduc un venit 
destul de însemnat economiei naţionale, totuşi nu au dispensare, comuna Slănic
Prahova nu are lumină electrică, nu are drumuri, nu are trotuare, nu are absolut nimic. 

Din judeţul Prahova s-a scos aur, unde s-a dus aur, unde s-a dus acest aur? 
în comuna Slănic-Prahova nu s-a realizat absolut nimic. 
În această comună se află o staţiune de băi, care este a Eforiei Spitalelor 

Civile, care este lăsată în părăsire ca nefiind rentabilă. 
Dr. P. Tomescu: Băile de la Slănic-Prahova sunt proprietatea Eforiei şi le 

arendează în fiecare an unui arendaş trecător, din această cauză ele sunt într-o 
pennanentă decadenţi. Am rugat Eforia să cedeze pe timp de 29 ani Băile Slănic
Prahova Primlriei oraşului, care se angajează să facă o serie întreagă de îmbunătăţiri, 
sl le puni în stare de funcţionare, pentru că acolo sunt băi cu o foarte bună terapeutică. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă nu vrea, atunci Eforia să-şi ia obligaţiunea să 
faci o serie întreagă de îmbunltlţiri, pentru ci acolo vin vizitatori străini, sunt cele mai 
bine organizate mine de sare din Europa. 

Se duc strlinii la SIinic, intră în ocnă şi vi închipuiţi ce plrere îşi fac atunci 
când vid ceea ce este deasupra plmântului. În astfel de situaţii desigur ci trag concluzii 
defavorabile pentru Neamul Românesc. 

Daci s-ar pune 2 lei la kg de sare tn plus, s-ar putea face lucrlri edilitare 
importante şi s-ar transforma SIinicul-Prahova într-o localitate splendid!. 2 lei la kg de 
sare nu ar fi prea mult, daci ţinem seama ci un ţlran consumă în medie 50 kg de sare 
pe an, ar însemna l 00 de lei pe an. 

Al. Nea1u: Problema ridiclrii preţului la sare este un vechi deziderat al 
C.A.M-ului. Nu s-a putut realiza din cauzl că s-a considerat ca un impozit, ca o 
probleml sociali foarte gravi. 

Mareşal I. Antone■cu: Aceasta a fost demagogie. 
Al. Neagu: Noi am întârziat şase luni cu această cerere. 
Mareşal I. Antone■cu: Dacă, însă, am obliga pe ţâra.ni sâ plătească câte (sic!) 

100 lei în plus pe an de familie, pentru sare, ar face revoluţie? 
Al. Neagu: N-ar face revoluţie, dar dacă la fiecare articol mai adăugam câte 2 

lei, se creeazl o ambianţă nepotrivită. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci C.A.M.-ul să facă toate aceste lucrări acolo. 

Dacă, în loc să fie o instituţie de Stat, ar fi un particular, care ar exploata sarea la 
Slănic, l-am obliga să facă lucrări edilitare. Statul, însă, nu face nimic. C.A.M.-ul este 
obligat să facă toate aceste lucrări. 

Este normal să contribuie alţi locuitori din Ţara Românească din alte comune, 
ca să se facă lucrări edilitare la Slănic? 

Al. Neagu: Ar fi normal ca pentru aceste lucrări să contribuie comuna Slănic. 
Dacă acolo se exploatează sare în valoare de 200.000.000 lei anual, însemnează că 

262 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



rămân în fiecare an 100.000.000 lei salarii pentru populaţia locală. Şi dacă nu 
contribuie această comună pentru lucrări, este nedrept ca cheltuielile (sic!) să fie 
acoperite dintr-un spor de preţ la sare, plătit de toată ţara. Dacă se pune un adaos de 
preţ de 2 lei la kg de sare, însemneaz.ă că, în loc să plătească numai cei din SlAnic 
pentru lucrările edilitare ale comunei lor, plăteşte toată ţara. 

Mareşal I. Antonescu: Dar I 00 lei pe an de familie nu este prea mult. 
Al. Neagu: Am să studiez problema. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se facă aceste lucrări. Nu se poate ca 

C.A.M.-ul (sic!) să facă numai exploatarea sării şi să nu contribuie cu nimic la lucrările 
edilitare necesare acestei comune. 

Să te duci şi d-ta, dle Neagu, la Slănic şi ai să fii de aceeaşi părere cu dl 
ministru Tomescu, care a fost de curând acolo. Ţăranii din SIAnic n-aveau nici un 
dispensar. Or, este admisibil ca de atâţia ani, de când se exploatează sarea fa Slănic, să 
nu se facă acolo un spital sau un dispensar? 

A. Constantinescu: Şi Târgu-Ocna s-a reflcut după trecutul război de pe unna 
unei taxe de 1 O bani puse pe fiecare kilogram de sare. 

Mareşal I. Antonescu: Cum refac oraşul Târgovişte de pe unna taxelor puse 
pe petrol. 

Al. Neagu: Cu Târgu-Ocna nu este acelaşi lucru, fiindcă oraşul acesta a fost 
distrus de război. Printr-o taxă de 1 O bani pe kilogramul de sare, toată ţara a contribuit 
la reconstrucţia acestui oraş. Este, însă, de văzut dacă edilii din SIinic şi-au flcut 
datoria. 

Mareşal I. Antonescu: Te rog să cercetezi chestiunea şi să trimiţi o notă la 
Secretariat cu constatările şi propunerile d-tale. 

Dreptul evreilor asimilaţi cu românii de a folosi aparate de radio-recepţie 
Cine a pus această chestiune la ordinea zilei? 
G-ral C. Vasiliu: A fost o simplă întrebare, din partea noastră. 
Mareşal I. Antonescu: Tuturor celor asimilaţi cu românii le dArn acest drept. 

Mergem mai departe: acelaşi drept îl dăm şi evreilor botezaţi sau însuraţi cu creştine, 
ca şi creştinilor însuraţi cu evreice. 

G-ral C. Pantazi: În această privinţă, domnule Mareşal, dv. ştiţi că noi am 
luat în Armată o dispoziţiune foarte severă: am scos din Armată pe toţi ofiţerii însuraţi 
cu evreice. 

Mareşal I. Antonescu: A fost foarte bine aşa. 
G-ral C. Pantazi: Noi rămânem pe aceeaşi linie. 
Mareşal I. Antonescu: Nu e nici o legătură între aparatele de radio şi evreice. 
Cererea de reintegrare a domnului N. Costeanu, fost profesor la Universitatea 

din Cernăuţi 
Cunoşti chestiunea aceasta, dle ministru Petrovici? 
I. Petrovici: O cunosc foarte bine, probabil că a reclamat la dv. 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, eu am de pus aici o chestiune de principiu: 

acest domn a câştigat procesul de reintegrare şi la Curtea de Apel şi la Curtea de 
Casaţie, iar Justiţia a ordonat ca el să fie reintegrat. 
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Cum a răspuns Ministerul Culturii Naţionale la această chestiune? L-a 
pensionat pe dl Costeanu. N-am nimic de zis în această privinţă, dar hotărârea Justiţiei 
trebuie respectată; să n-o eludăm. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, în ceea ce priveşte această chestiune cu dl 
Costeanu, am impresia că vi s-au dat informaţii de fantezie. 

Dl g-ral Rosetti, predecesorul meu la Ministerul Culturii, a fficut, în septembrie 
1941, o lege, semnată şi de dv., prin care avea facultatea ca să scoată la pensie şi să 
deblocheze profesorii de Universitate care va crede de cuviinţă. În felul acesta s-au 
scos 40-45 profesori, printre aceştia a fost şi dl Costeanu. 

Când am venit eu la minister, am avut impresia că măsura dlui g-ral Rosetti a 
fost prea radicală şi prea nedreaptă şi v-am rugat pe dv., iar dv. aţi aprobat ca să fac o 
lege, prin care să am dreptul să revizuiesc măsura dlui g-ral Rosetti, lege care să fie 
valabilă numai o lună de zile. În această lună, am fficut o comisie şi o supracomisie, 
unde dl Costeanu n-a fost votat, ca să fie repus în funcţiune; şi nu l-am repus, a rămas 
pe dinafară. Am pus pe alţii, cari au întrunit numărul de voturi necesar şi pe dânsul nu 
l-am reintegrat. 

El a ftcut două procese, unul împotriva actului fficut de dl g-ral Rosetti, care 
l-a scos - şi a pierdut şi la prima instanţă şi la a doua instanţă - şi un al doilea proces în 
contra mea, în care a câştigat la prima instanţă, dar a pierdut la a doua instanţă. 

Acum, ce să fac eu cu dl Costeanu? 
Mareşal I. Antonescu: Dacă este cazul aşa, atunci e altceva. Însă, cum este 

prezentată chestiunea de către Secretariat ... 
I. Al. Rădulescu: Nota s-a fficut după actele prezentate. 
Mareşal I. Antonescu: Eu discut acum principiul nu numai pentru un singur 

departament, ci pentru toate. 
Ce constat eu din această notă care mi s-a prezentat? Acest domn, despre care 

nu ştiam dacă există şi dacă are sau nu o valoare ştiinţifică, arată că este membru al 
Academiei Franceze şi adaugă: ,,Există un act încheiat de Ministerul Culturii Naţionale, 
în care se spune că eu n-am nici o valoare ştiinţifică; or, sunt membru al Academiei 
cutare, care nu m-ar fi ales, dacă n-aş fi avut o valoare ştiinţifică". Nu mă priveşte nici 
această chestiune. 

Dacă, însă, un funcţionar scos din funcţiune s-a adresat Justiţiei şi a câştigat 
procesul şi la Curtea de Apel şi la Casaţie, nu poate o autoritate, sub regimul nostru, să 
eludeze această decizie a Justiţiei, ci, printr-o măsură administrativă, îl repune în 
drepturile lui, fiindcă de aceea avem Justiţie. 

Oricum s-ar pronunţa Justiţia, hotărârile ei trebuiesc executate. Şi eu am avut 
hotărâri dezagreabile pronunţate de Justiţie, dar le-am executat, fiindcă atunci când l-am 
chemat pe domnul prim-preşedinte Lupu prima oară, i-am spus: ,,Să nu execuţi nici 
ordinele mele". Într-adevăr am dat multe peste cap, dar dacă dăm şi Justiţia peste cap, 
ne ducem cu toţii. 

Chiar când Justiţia n-are dreptate, totuşi trebuie să-i executăm hotărârile, 
fiindcă trebuie să avem un principiu de continuitate în această ţară. Eu nu admit ca un 
departament oarecare să nu respecte o hotărâre a Justiţiei. 
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Chestiunea aceasta n-am pus-o pentru dl ministru Petrovici, ci pentru toţi. Se 
poate întâmpla ca Justiţia să vă impună să reintegraţi un hoţ, care a câştigat procesul. Îl 
reintegraţi, însă îi găsiţi motive de incapacitate şi-i aplicaţi din nou sistemul scoaterii 
din funcţiune. 

Dar acela care vine cu o hotărâre judecătorească pronunţată în favoarea lui, 
trebuie reintegrat. 

I. Petrovici: Cred că acest lucru se înţelege de la sine. 
Mareşal I. Antonescu: Din referatul care mi s-a prezentat, nu s-a înţeles. 
I. Petrovici: Atunci vă rog să primiţi şi referatul ministerului în chestiunea 

aceasta (prezintă referatul). 
Mareşal I. Antonescu: Aici scrie ceea ce ai spus d-ta până acum. 
I. Petrovici: Ca să ştiţi care este realitatea. Eu nu ştiu de unde Preşedinţia ia 

informaţii de fantezie, atunci când face referate, pentru că nu este primul caz pe care-l 
constat. 

Mareşal I. Antonescu: Sigur, aici se spune cu totul altceva. 
I. Al. Rldulescu: Eu am primit o reclamaţie şi v-am expus-o dv., domnule 

Mareşal, într-o notă, fără să fac nici un fel de comentariu. 
I. Petrovici: E rezumatul plângerii? Acolo, dl Costeanu poate să spună ce 

vrea. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă dl Costeanu a indus în eroare Preşedinţia 

Consiliului, săi se facă ce s-a mai făcut şi altora, pentru acelaşi motiv: sau îl trimitem 
în judecată sau îl băgăm în lagăr. Dacă el spune că a câştigat în Justiţie, iar dl ministru 
Petrovici dovedeşte că n-a câştigat, însemnează - în afară de capacitatea lui - că este 
un om de rea-credinţă şi trebuie să stabilim această rea-credinţă a lui. 

I. Petrovici: Iar dacă dl Costeanu a spus drept, trimitem în lagăr Contenciosul 
meu. 

Mareşal I. Antonescu: Acest domn a făcut o plângere contra dlui ministru 
Petrovici, cu afinnaţiuni de rea-credinţă. Să se facă această cercetare prin organele dlui 
ministru Marinescu şi să i se aplice legea. Dar să-i aplici legea cu severitate, dle 
Marinescu. 

I. Marinescu: Vai de mine, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Decât să te vaiţi d-ta, mai bine s-ar văita împricinaţii 

aceştia. 
I. Marinescu: Se vaită destul, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Situaţia fancţionarilor publici, cari n-au depus 

jurământ de credinţă. 
Unii funcţionari n-au putut să depună jurământul, pentru că au fost mobilizaţi. 

Legea prevede un tennen, care a trecut, iar ministerul, conform legii, a declarat 
posturile vacante şi a înlocuit pe funcţionarii cari se găsesc în această situaţie, cu alţii. 
Oamenii se întorc de pe front şi găsesc locurile ocupate. Merită să fie pedepsiţi pentru 
lipsa jurământului? 

I. AL Rldulescu: Consiliul Superior Juridic a dat acest aviz, prin care arată că 
cei cari n-au depus jurământ n-au calitatea de funcţionari. 
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M. Antonescu: În principiu, prestarea jurământului este una din condiţiunile 
pe care trebuie s-o îndeplinească funcţionarul când intră în funcţiune. Poate Consiliul 
Superior Juridic să discute această problemă din punct de vedere teoretic, însă, dacă 
judecăm, prestarea jurământului nu este o obligaţiune a funcţionarului: trebuie ca auto
ritatea să cheme pe preot, să pună pe funcţionar să jure şi să-i dea foaia de jurământ s-o 
semneze. Deci, nu poate fi pedepsit funcţionarul, dacă omisiunea provine de la 
autoritatea publică. 

Mareşal I. Antonescu: Sau din cauze de forţă majoră. 
M. Antonescu: În principiu, nu se poate: un funcţionar public, când este 

chemat, trebuie să se prezinte imediat şi să depună jurământ. 
Mareşal I. Antonescu: Au fost şi cazuri de acestea. 
M. Antonescu: Cu atât mai mult când, la omisiunea săvârşită de administraţie, 

se mai adaugă faptul că funcţionarul a plecat pe front. Atunci, cu atât mai mult este 
nedreaptă sancţiunea. 

Mareşal I. Antonescu: Fapt este că Consiliul (sic!) Juridic a dat o astfel de 
deciziune, pe care mă abţin s-o calific. Nu-mi închipui cum a putut să dea o astfel de 
hotărâre, ca un funcţionar, care nu a depus jurământul, şi care se găseşte pe front, să 
poată să fie înlocuit. Pentru aceasta nu era nevoie să fie nici doctor în Drept de la 
Sorbona sau de la Facultatea de Drept din Bucureşti, pentru ca să constate că aceasta 
este o nedreptate. 

M. Antonescu: Eu apAr Consiliul Juridic. Consiliul Juridic a vrut să apere 
interesele Statului. Aici, însă, cred că a fost o reclamaţiune şi s-a ajuns să se plătească 
doi funcţionari pentru un acelaşi post bugetar. 

Mareşal I. Antonescu: Statul nu poate angaja un al doilea funcţionar în locul 
ocupat de un funcţionar care a plecat pe front, chiar dacă el nu a depus jurământul. 
Locul unui funcţionar, care a plecat pe front, poate să fie ocupat numai în mod 
provizoriu, dar în nici un caz în mod definitiv. 

I. Marian: De unde să-i plătim pe aceştia, numiţi chiar în mod provizoriu? 
Mareşal I. Antonescu: Funcţionarul care merge pe front are dreptul să aleagă 

între solda de ofiţer şi leafa de funcţionar. 
I. Marian: În cazul nostru este vorba de un grad inferior, care îşi cere 

drepturile de când a fost numit în funcţiune. În locul lui am un funcţionar provizoriu, 
pe care şi pe acesta îl plătesc. În felul acesta am ajuns să plătesc două salarii pentru 
acelaşi post. 

C. Stoicescu: Fiecare alege salariul cel mai mare şi, în cazul unui grad 
inferior, desigur că alege salariul pe care-l are pentru funcţiunea de la Stat. 

I. Marian: Este nevoie să se dea o dezlegare juridică, generală, pentru că cred 
(sic!) că problema se pune şi pentru alte departamente. 

Mareşal I. Antonescu: Un funcţionar, care are grad inferior la Armată, care 
pleacă pe front, are dreptul să-şi aleagă, conform Legii, drepturile ori de la Armată, ori 
de la ministerul unde a îndeplinit funcţiunea. 

Conform legii, şi funcţionarii particulari, de la întreprinderi particulare, au 
dreptul să primească tot o cotă-parte din leafa pe care au avut-o la fabrică, plus ajutorul 
de familie. Deci, d-ta trebuie să continui să dai familiei aceluia care a plecat pe front 
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ceea ce trebuie să-i dai confonn legii. Nu poţi să refuzi să-i plăteşti drepturile lui, sub 
motiv că plăteşti două salarii, că plăteşti un alt funcţionar, care îndeplineşte funcţiunea 
în locul lui, pentru că acesta este un drept al lui. 

Toate acestea sunt chestiuni pe care le-am hotărât în unna discuţiunilor ce au 
avut loc în Consiliile de Miniştri, am făcut legi, aşa că acel care a plecat pe front 
trebuie să primească toate drepturile, iar când se întoarce de pe front trebuie să-şi ia 
locul pe care l-a avut, nu să fie aruncat, pur şi simplu, pe stradă. 

Al. Neagu: Trebuie să fie anumite detalii de speţă, care ne scapă. 
I. Al. Rădulescu: S-a cerut Consiliului Juridic să dea un aviz, aceasta în unna 

intervenţiei Ministerului de Finanţe, dacă se pot anula posturile ocupate de funcţionarii 
cari se găsesc mobilizaţi şi cari n-au depus jurământul. S-a răspuns de către Consiliul 
Juridic că se pot anula aceste numiri. 

Mareşal I. Antonescu: Cum a putut să dea o astfel de decizie, de a se anula 
posturile ocupate de cei mobilizaţi şi să se numească alţii în locul lor, asta nu-mi 
închipui? 

M. Antonescu: Ar fi bine să se dea o circulară de către Preşedinţia Consiliului 
de Miniştri, pentru că prestarea jurământului este o obligaţiune care incumbă serviciilor 
publice şi nu funcţionarului numit că, prin urmare, directorii serviciilor de personal de 
la orice instituţie de Stat, cari nu poartă grija ca funcţionarii publici numiţi să-şi 

presteze jurământul la prezentare, vor fi pedepsiţi pentru nerespectarea dispoziţiunilor 
Codului funcţionarilor publici. 

Să se dea un tennen în interiorul căruia toţi funcţionarii publici, cari n-au 
prestat jurământul să-l poată presta, iar cei cari sunt pe front să poată presta jurământul 
la unităţile militare unde se găsesc astăzi. Este o soluţiune dreaptă care rezolvă 
problema. 

Mareşal I. Antonescu: Cred că este mult mai bine să depună jurământul când 
se vor întoarce de pe front şi îşi vor relua serviciile lor. 

M. Antonescu: Este nevoie să depună acolo jurământul, fiindcă altfel, din 
punct de vedere fonnal, funcţionarul are o condiţiune neregulată dacă n-a prestat 
jurământul. 

Mareşal I. Antonescu: Să presteze atunci jurământul pe front, dar pentru acei 
cari se întorc de pe front şi nu găsesc posturile lor libere, trebuie să se facă o restitutio 
in integrum. 

I. Al. Rădulescu: A fost un caz în judeţul Mehedinţi, unde a fost încadrat un 
funcţionar în locul unuia de pe front. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se dea o circulară prin care să se atragă 
atenţiunea să nu se mai facă lucruri de felul acesta, şi dacă s-au :făcut, să se 
restabilească situaţiunea iniţială. 

I. Marian: Dreptul Ia salariu curge din momentul numirii, nu din momentul 
depunerii jurământului? 

M. Antonescu: Dreptul Ia salariu curge din momentul numirii, nu a depunerii 
jurământului, pentru că jurământul nu este o condiţiune esenţială. 

Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, este clar, vă rog ca la fiecare departament 
să examinaţi această situaţiune şi să vedeţi dacă sunt cazuri similare, pe care trebuie să 
!e rezolvaţi în sensul celor discutate astăzi. 
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În ceea ce priveşte depunerea jurământului pe front, sunt de părere ca fiecare 
departament să trimită Ministerului de Război o listă de funcţionarii cari n-au depus 
jurământul, cari au fost numiţi în condiţiunile legii, pentru ca Ministerul de Război să-i 
caute la unităţile unde sunt, căci altfel este foarte greu de găsit funcţionarii la unităţile 
de pe front în haosul rusesc şi al luptei. 

P. Strihan: Codul funcţionarilor publici spune că funcţionarul trebuie să 
depună jurământul în faţa şefului autorităţii. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, conform Codului funcţionarilor publici, n-ar 
putea să depună jurământul pe front. 

M. Antonescu: Codul zice că va depune jurământul şi va iscăli o foaie de 
jurământ care se contrasemnează de şeful autorităţii. Nu este o condiţie că jurământul 
trebuie să se presteze în faţa şefului autorităţii. 

I. Marian: Codul funcţionarilor publici zice că jurământul se depune în faţa 
şefului autorităţii sau a delegatului său. 

· M. Antonescu: Dăm delegaţie şi rezolvăm această problemă. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea, deci, este soluţionată, să nu se mai 

întâmple lucruri de acestea, care s-au întâmplat. 
G-ral C. Pantazi: Ce se întâmplă cu un funcţionar numit, care este pe front, 

care nu a depus jurământul şi a murit? Care este situaţia familiei lui? 
Al. Neagu: Trebuie să se facă un decret-lege, prin care trebuie să se 

soluţioneze toate aceste cazuri. 
Mareşal I. Antonescu: Domnul ministru de Justiţie să studieze şi să facă un 

decret. 
M. Antonescu: Nu e nevoie de studii, suntem profesori de Drept de atâta timp, 

trebuie flcut un simplu decret în care să se spună: funcţionarii publici mobilizaţi sunt 
dispensaţi de a depune jurământul pentru tot timpul cât sunt mobilizaţi, sau sunt scutiţi 
de formalitatea depunerii jurământului până la întoarcerea lor de pe front. În caz de 
deces pe front, funcţionarul public este dispensat de această formalitate şi se bucură de 
toate drepturile. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie discutate şi văzute toate textele acestea pentru 
a se rezolva în mod complect această situaţiune. Principiul să fie ca depunerea 
jurământului să se facă la sfărşitul războiului, pentru ca să nu se mai complice viaţa pe 
front, şi aceştia în tot timpul acesta să se bucure de toate drepturile. 

P. Strihan: Este o jurisprudenţă a Curţii de Casaţie, care a stabilit care este 
valoarea jurământului în materie de exercitare a unei funcţiuni publice. Jurământul este 
de esenţa funcţiunii publice. 

Mareşal I. Antonescu: Vedeţi, este chestiune de interpretare, de ce să-i 

ducem pe aceştia pe la Justiţie. 
P. Strihan: Formal este nevoie de o lege interpretativă cu privire la articolul 

din Codul funcţionarilor publici, care vorbeşte despre jurământ în sensul jurisprudenţei 
Curţii de Casaţie. 

Este o altă jurisprudenţă a Consiliului Superior Juridic. 
M. Antonescu: Deciziile Consiliului Superior Juridic nu sunt jurisprudenţă. 
P. Strihan: În caz de conflict între Ministerul Domeniilor şi Ministerul 

Finanţelor, aceste decizii constituie jurisprudenţă. 
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I. Marian: Pentru noi sunt jurisprudenţă. 
M. Antonescu: Până la o circulară dată de Preşedinţia Consiliului de Miniştri 

care dispune altfel. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie studiată formula, pentru a fi complectă şi a 

coordona toate aceste interpretări, pentru a nu mai pune oamenii pe drumuri să facă 
cheltuieli (sic!) pe la Justiţie sau în alte părţi pentru faptul că a murit pe front copilul 
sau bătrânul. 

Decret-lege referitor la detaşarea funcţionarilor tehnici bugetari la diferite 
instituţiuni de utilitate publică 

O altă chestiune este referitoare la detaşarea funcţionarilor tehnici bugetari la 
diferite instituţiuni de utilitate publică, care (sic!) este ridicată tot de dl ministru 
Marian. 

Legea spune că funcţionarii publici nu pot fi detaşaţi mai mult de doi ani de 
zile de la instituţiunea unde au funcţionat. 

Aşa s-a întâmplat şi la Consiliul de Patronaj, funcţionarii publici detaşaţi la 
Consiliul de Patronaj a trebuit să se întoarcă la ministerele de unde au fost detaşaţi, sub 
motiv că se dezorganizează serviciile publice. Este un aspect al problemei pe care o 
ridică dl Marian. 

Sunt instituţiuni de utilitate publică, cum (sic!) este Societatea Ortodoxă 
Naţională a Femeilor Române, care în repetate rânduri ne-a cerut să detaşăm 

funcţionari publici la această societate. 
Societatea Ortodoxă Naţională a Femeilor Române face educaţia tinerelor fete, 

are un loc foarte mare la Grozăveşti şi ne roagă să detaşăm un agronom, care să predea 
cursuri de modul cum trebuie să se lucreze în agricultură, să înveţe fetele cum să facă 
grădinărie. Agronomii nu vor să fie detaşaţi, pentru că îşi pierd situaţia lor de 
funcţionari publici. Nimeni nu vrea să se ducă şi în acest caz care este rezultatul, cine 
păgubeşte? Păgubeşte economia naţională, pentru că aici sunt interese de ordin obştesc. 

De asemenea, Domeniile Coroanei au nevoie, pentru exploatările pe care le 
fac, de agronomi, de funcţionari de la Stat. Domeniile Coroanei sunt bunuri ale Statului 
şi numai uzufructul este al Casei Regale. Putem lăsa aceste domenii flră agronomi, flră 
specialişti? Cine pierde din această situaţiune? Pierde economia naţională. Este o 
problemil care trebuie să fie examinată şi lămurită. 

Aceeaşi situaţiune se pune şi pentru Consiliul de Patronaj. 
M. Antonescu: Consiliul de Patronaj este un serviciu public. 
Mareşal I. Antonescu: Cu toate acestea, după doi ani de zile, funcţionarii cari 

au fost detaşaţi au trebuit să plece la ministerele de unde au fost detaşaţi, fiindcă altfel 
sunt consideraţi demisionaţi. 

I. Marian: După Codul funcţionarilor publici, funcţionarii nu pot fi detaşaţi 
decât pe un termen de un an, iar dacă se continuă această situaţiune, ei urmează să fie 
consideraţi ca demisionaţi din postul pe care-l ocupă. 

Mareşal I. Antonescu: Am să vă dau câteva cazuri izolate, pentru că din 
aceste cazuri izolate se compun problemele generale ale Statului. 

lată un caz care este revoltător la cer: o doamnă institutoare, de foarte bună 
calitate, atât din punct de vedere moral, cât şi din punct de vedere al pregătirii sale 
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profesionale, fiind considerată ca un element de valoare, a fost trecută la „Straja Ţării". 
La această instituţiune erau şi elemente destoinice, nu putem să spunem că „Straja 
Ţării" n-a dat rezultate, s-au făcut într-adevăr mari greşeli din punct de vedere moral, 
dar, în orice caz, a făcut o operă care putea să fie perfecţionată. După cum ştiţi, au venit 
legionarii şi au dat-o peste cap. 

Această doamnă, după ce s-a desfiinţat „Straja Ţării", s-a întors în învăţământ 
şi şi-a găsit catedra ocupată, organele de resort n-au vrut s-o mai primească în 
învăţământ. Această doamnă a făcut proces în Justiţie şi în Justiţie a venit avocatul 
ministerului, care a spus: ,,Păi, d-ta ai fost la «Straja Ţării»". Ce vină au oamenii 
aceştia, doar nu ei au înfiinţat „Straja Ţării", au fost chemaţi să îndeplinească serviciul 
în cadrul acestei instituţiuni, aşa cum au fost chemaţi şi pentru Consiliul de Patronaj. 
Tot aşa vor putea fi judecaţi şi acei cari au lucrat sub regimul Mareşalului Antonescu, 
dar ce vină au ei? Acestea sunt situaţiuni pe care trebuie să le prevedem şi să le 
soluţionăm, pentru a-i pune pe aceştia la adăpost de orice neplăcere în viitor, pentru că 
altfel nici ei nu muncesc aşa cum trebuie. 

Chestiunea aceasta, ridicată de dl Marian, trebuie aprofundată şi să găsim 
soluţiunea cea mai bună pentru ca să nu se mai întâmple ceea ce s-a întâmplat cu 
profesoara care a fost detaşată la „Straja Ţării", despre care v-am vorbit. 

I. Marian: Problema detaşărilor trebuie pusă în tot complexul ei, pentru că 
sunt detaşări care se fac de la un minister la altul, care după concepţia Ministerului de 
Finanţe nu trebuie să dureze decât un an, şi sunt detaşări pe lângă instituţiuni de 
utilitate publică. 

Mareşal I. Antonescu: Controlorii de la Preşedinţia Consiliului de Miniştri 
trebuie să plece pentru că au împlinit doi ani şi mai funcţionari publici decât aceştia nu 
cred că există. 

M. Antonescu: Codul funcţionarilor publici are anumite principii, dintre care 
unul este acesta, că în interesul bunei funcţionări a serviciilor publice şi în interesul 
organizArii bugetare, funcţionarii publici nu trebuie să fie detaşaţi de la o instituţie la 
alta decât în mod cu totul temporar. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie găsită soluţiunea. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte detaşarea funcţionarilor de la o instituţie 

publică la alta, dacă ei sunt utili la instituţiile unde sunt detaşaţi, nimic nu împiedică ca 
(sic!) ei să intre în cadrele administrative şi bugetare ale acelor instituţiuni şi astfel să li 
se înceteze detaşarea de la institutiunile de unde au plecat. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, trebuie să fie păstraţi de instituţiunile unde şi-au 
dovedit utilitatea, să treacă definitiv la aceste instituţiuni, să fie încadraţi la aceste 
instituţiuni. Soluţiunea este găsită pentru funcţionarii publici care sunt detaşaţi de la o 
instituţiune publică la alta, însă trebuie cercetată situaţiunea şi găsită soluţiunea şi 
pentru cazul funcţionarilor publici cari sunt detaşaţi la instituţiuni de utilitate publică. 

I. Marian: Problema se pune în principal pentru funcţionarii publici detaşaţi la 
instituţiunile cu caracter privat, cum este cazul Societăţii Naţionale a Femeilor 
Române, care a făcut o grădinărie şi unde vrea să înveţe elevele cum să lucreze 
agricultura. Aceasta, însă, este o obligaţiune care incumbă şi ministerului. Ni se cere 
nouă să detaşăm un agronom pe lângă această instituţiune în acest scop. 
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M. Antonescu: Agronomul acesta, care va ţine cursuri la Societatea Ortodoxă 
Naţională a Femeilor Române, rămâne în cadrul ministerului. 

I. Marian: N-avem dreptul să-i detaşăm. Am făcut un decret-lege şi Consiliul 
Legislativ a spus că este absolut ilegal. 

M. Antonescu: Dacă aţi propus decret-lege, cum să nu fie legal? 
I. Marian: Vă rog să citiţi avizul Consiliului Legislativ. 
P. Strihan: În aceeaşi situaţiune se găsesc şi funcţionarii detaşaţi la Banca 

Centrală Cooperativă, care este o instituţiune particulară, şi Institutul Naţional al 
Cooperaţiei, care este o instituţiune de utilitate publică. 

I. Marian: Şi de acolo am primit ordin să-i retrag. 
P. Strihan: Legea cooperaţiei a prevăzut că se pot detaşa funcţionari de ai 

Statului în serviciile cooperaţiei. 
Mareşal I. Antonescu: În Anglia se rezolvă toate aceste probleme fără să 

existe legi şi la noi pentru fiecare chestiune trebuie lege. 
M. Antonescu: Am ajuns ca pentru fiecare chestiune să venim cu o lege, 

suntem ţara cu cele mai multe legi. 
Al. Neagu: Un funcţionar detaşat de la un departament la alt departament îşi 

pierde legătura cu departamentul de unde a fost detaşat şi dacă el vine înapoi după 4-5 
ani şi îşi cere drepturile la fel cu ceilalţi, se creează o adversitate a tuturor 
funcţionarilor cari n-au fost detaşaţi, spunându-se că aceştia s-au dus, şi-au făcut 
interesele, n-au stat cu ei să muncească cot (sic!) la cot şi apoi vin la egalitate de 
drepturi. Este o rezistenţă a celorlalţi funcţionari. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta se poate întâmpla numai la instituţiunile 

civile. Ministerul Armatei este departamentul care are cele mai mari cadre după 
departamentul Culturii Naţionale, vreo 20.000 ofiţeri. Armata trimite ofiţeri cu misiuni 
în străinătate, şi nimeni nu ridică nici o obiecţiune; Armata îi trimite să îndeplinească 
fel de fel de servicii în interesul Statului, şi cu toate acestea nimeni nu protestează. 
Totul este o chestiune de tradiţie, de mentalitate. Acelaşi lucru trebuie să fie şi la 
celelalte instituţiuni ale Statului. Funcţiunea de agronom, de exemplu, se poate 
îndeplini în mai multe împrejurări: agronomul poate să fie trimis la o fermă a Statului, 
sau poate să fie trimis să-şi îndeplinească funcţiunea sa de agronom, supraveghind şi 
îndrumând modul cum se face agricultura de către ţărani. 

Eu n-admit ceea ce s-a întâmplat la Fondul Religionar din Bucovina, unde 
treceam detaşaţi funcţionari de la Stat şi Mitropolitul îşi rezervase dreptul să-i 

avanseze, pentru că apoi să se întoarcă înapoi la serviciile Statului cu grade mari, aşa 
cum s-a întâmplat în Transnistria, cum începuse să facă dl Alexianu şi guvernatorii 
Basarabiei şi Bucovinei. Un militar poate să facă orice serviciu, el rămâne cu acelaşi 
grad şi aceleaşi drepturi. 

Eu am fost la Statul Major în timpul Mareşalului Prezan, care nu făcea nimic 
fără să aibă şi cuvântul meu, şi cu toate acestea am mers la înaintare ca maior şi ca lt.
colonel, la fel cu ceilalţi, nu mi-am valorificat situaţiunea pe care o aveam cu totul 
excepţională. 

M. Antonescu: Există o tendinţă, pe care o cunosc de multă vreme, fiindcă 
cunosc practica serviciilor noastre administrative. De multă vreme instituţiunile de 
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utilitate publică îşi creează pentru funcţionarii lor un statut identic cu acel al 
funcţionarilor publici. Cred că aceasta este una din cele mai mari greşeli, ca 
instituţiunile de utilitate publică să aibă un statut aproape identic cu al Statului, căci 
prin aceasta se face încurcătură, se produce confuzie şi se dă impresie că funcţionarii 
acestor instituţiuni se bucură de aceleaşi drepturi ca şi funcţionarii Statului. 

în cazul pe care îl pune dl ministru Marian problema este identică. Veţi vedea, 
însă, că Consiliul (sic!) Legislativ păstrează un punct de vedere pe care l-a adoptat din 
1942 cu privire la sistemul detaşărilor, referindu-se la cazul funcţionarilor publici 
detaşaţi la Institutul Naţional al Cooperaţiei. 

La Institutul Naţional al Cooperaţiei funcţionau 21 O funcţionari ai Statului, 
detaşaţi de la diferite ministere, şi 150 funcţionari particulari angajaţi în mod particular. 
Aceşti 21 O funcţionari, detaşaţi la Institutul Central al Cooperaţiei însemnau pentru Stat 
o cheltuială de circa 50 milioane lei anual. Această sumă era suportată de bugetul 
Statului, de instituţiunile de unde fuseseră detaşaţi aceşti funcţionari, acest sistem 
hibrid nu mai putea continua. 

Cred că noi trebuie să adoptăm principiul fixat de Statutul funcţionarilor 
publici, care prevede detaşarea într-un cadru restrâns, pe un termen scurt şi în cazul 
când funcţionarii detaşaţi devin utili la instituţia unde au fost detaşaţi, vor putea fi 
încadraţi la această instituţiune, aceasta pentru cazul când detaşările sunt fiicute de la o 
instituţiune publică la altă instituţiune publică. Pentru cazul serviciilor de utilitate 
publică, acestea trebuiesc să plătească funcţionarilor drepturile lor băneşti, sau să 
încorporeze pe funcţionarii publici detaşaţi printre proprii lor funcţionari, plătindu-i la 
fel. Deci, în cazul când detaşarea funcţionarului public durează mai mult, funcţionarul 
trebuie să aleagă între a rămâne la Stat sau a trece la această instituţie de utilitate 
publică. 

Pentru serviciile publice, cum este cazul Consiliului de Patronaj, rămânem la 
principiul pe care l-am stabilit adineauri, că, dacă detaşarea durează mai multă vreme, 
funcţionarul public să fie trecut definitiv în cadrul acestui serviciu. Acelaşi lucru şi 
pentru Preşedinţie. 

Al. Neagu: Funcţionarii de la Consiliul de Patronaj figurează la Preşedinţie. 
M. Antonescu: Este acelaşi lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Dar pentru Societatea Ortodoxă Naţională a Femeilor 

Române? 
M. Antonescu: Pe 1anga societăţile particulare nu putem face o detaşare pro

priu-zisă, are un alt caracter, de îndrumare într-un interes general. Deci, funcţionarul 
public este tot funcţionar public, lucrează pe lângă o instituţiune particulară ca îndru
mător, în care caz nu poate rămâne decât un anumit termen de un an, care poate să fie 
prelungit în aceste împrejurări. 

I. Marian: In situaţiunea actuală nu am dreptul să fac aceste împrumuturi, 
detaşări. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta poţi să dai o însărcinare unui agronom, ca în 
fiecare zi, pe lângă lucrările lui, să se ducă şi să dea anumite îndrumări unei instituţiuni 
de utilitate publică. 
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I. Marian: V-am spus că Patriarhia a înfiinţat la o mânăstire o şcoală de 
cântăreţi şi vrea să înveţe pe elevii acestei şcoli să îngrijească cimitirele şi îmi cere să 
deleg un agronom care să-i înveţe să planteze pomi, să-i altoiască etc. 

M. Antonescu: Termenul de delegare este impropriu; dv. daţi o decizie prin 
care un funcţionar public de la departamentul dv. trebuie să lucreze şi în altă parte. 

Mareşal I. Antonescu: Lucrează în cadrul funcţiunii sale de la minister şi se 
duce şi dincolo şi ţine cursuri la elevi. 

I. Marian: Vă rog să daţi o hotărâre în Consiliu, pentru ca să am dezlegare. 
M. Antonescu: Este o comisie de aplicare a Codului funcţionarilor publici, al 

cărei preşedinte este chiar decanul Facultăţii de Drept din Bucureşti, profesor de Drept 
administrativ, căreia îi voi cere să facă toate instrucţiunile pentru aceste cazuri, ca să 
evităm în viitor discuţiuni inutile. 

Mareşal I. Antonescu: Terenul acesta, pe care îl are Societatea Ortodoxă, 
unde doamna Alexandrina Cantacuzino vrea să facă grădinărie, face parte dintr-o 
circumscripţie agricolă, care este sub conducerea unui agronom. 

I. Marian: Pentru acolo ne cere un director. 
Mareşal I. Antonescu: Doamna Alexandrina Cantacuzino cere multe. D-ta 

delegi din minister un agronom care să se ducă, din când în când, şi să dea îndrumări, 
atât în cazul acesta al doamnei Cantacuzino, cât şi în cazul şcolii de cântăreţi 

bisericeşti. 
I. Marian: Sunt distanţe mari, agronomul nu se poate duce în fiecare zi. 
Mareşal I. Antonescu: Un agronom nu are suprafeţe întinse, are cel mult o 

plasă. 
I. Marian: Da, distanţele sunt mari. 
Mareşal I. Antonescu: Aşa trebuie să procedezi, trebuie să se ocupe de 

chestiunile care intră în cadrul funcţiunii sale şi-i dai delegaţie să se ducă să dea 
îndrumări la aceste instituţiuni de utilitate publică. 

I. Marian: Sunt cazuri când această soluţiune se poate aplica, nefiind distanţe 
mari, şi sunt cazuri când nu se poate aplica din cauza distanţelor prea mari. 

Mareşal I. Antonescu: Noi facem acelaşi lucru cu ofiţerii, dle Marian. 
I. Marian: Aceasta nu se poate, fiindcă e departe şi inginerul silvic n-are 

automobil. Ar trebui să fie aproape zilnic acolo, la 30 kilometri distanţă. 
Dacă închideţi ochii, fac eu pe răspunderea mea. 
Al. Neagu: Ochii trebuie să-i închizi d-ta, nu noi. 
Mareşal I. Antonescu: Câţi ofiţeri ai d-ta la şcoalele profesionale, dle minis

tru Petrescu? 
I. C. Petrescu: Am 30, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am ofiţeri detaşaţi şi la universităţi, cari mai fac şi 

altceva; alţii, cari sunt ocupaţi toată ziua, nu mai fac. 
Cei de la universităţi mai fac şi altceva, dle col. Davidescu? 
Col. R. Davidescu: Nu, domnule Mareşal, pentru că sunt ocupaţi toată ziua. 
Mareşal I. Antonescu: N-am nevoie să fac o lege pentru această chestiune; nu 

putem face legi pentru orişice problemă, o rezolvăm noi. 
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Ce vrea doamna Cantacuzino? Cere de la fiecare câte ceva: de la unul un 
automobil, de la altul o casă, de la altul vagoane, ca să trimeată în Franţa; nu-i om să 
nu-i ceară ceva. Aceasta nu însemnează că noi trebuie să ne pretăm la toate aceste 
cereri şi să facem legi speciale. 

G-ral D. Popescu: Ar trebui să se împiedice aceste detaşări, care la 
administraţia locală au ajuns o nenorocire. Dacă se face Legea pentru înfiinţarea 
birourilor I.O.V. se spune: ,,Vor funcţiona cu funcţionari de la Prefectură"; dacă se 
înfiinţeaz.ă Economatele, se spune: ,,Vor funcţiona tot cu funcţionari de Ia Prefectură"; 
dacă se înfiinţeaz.ă oficii de aprovizionare, se spune de asemenea: ,,Vor funcţiona tot cu 
funcţionari de la Prefectură". 

Când am cerut aceşti funcţionari înapoi, pentru data de 1 aprilie, fiecare din 
aceste instituţii mi-a răspuns: ,,Nu ne luaţi funcţionarii că nu mai putem lucra. Aşa mi-a 
răspuns şi dl g-ral Scărişoreanu pentru I.O.V. şi dl inspector Lungu pentru Economate. 

Toţi au dreptate, dar au şi prefecţii dreptate. 
Mareşal I. Antonescu: Ole g-ral Popescu, să presupunem că te-aş numi eu 

acum şeful Economatelor sau al Patronajului. Ce ai face d-ta acum? 
G-ral D. Popescu: Eu le-am dat un termen de şase luni, ca să-şi găsească 

funcţionari. 
Mareşal I. Antonescu: Unde să găsească funcţionari? 
G-ral D. Popescu: Să ia pensionari. 
Mareşal I. Antonescu: Întreabă-l şi pe dl Neagu dacă îi convine această 

soluţie. 

Al. Neagu: Răspund cu toată sinceritatea: s-au creat servicii noi şi prefer să se 
facă detaşări şi să nu se mai creeze posturi noi în buget, pentru că sper că vom încadra 
toate aceste probleme în structura administrativă. 

Poate că se iau prea mulţi funcţionari de la dl g-ral Popescu. 
G-ral D. Popescu: S-au luat 354. 
Mareşal I. Antonescu: Toţi aceşti funcţionari, cari fac aceste oficii, au 

îndeplinit în administraţiile trecute alte oficii: electorale, pe lângă miniştri sau 
parlamentari. Şi atunci, ce preferi d-ta, dle g-ral Popescu: procedeul de atunci sau cel 
de acum? Putem să ne dispensăm de Consiliul de Patronaj sau de alte instituţiuni în 
actualele circumstanţe? D-ta îţi dai seama de înfăptuirile Consiliului de Patronaj - Ie 
cunoaşti mai bine decât alţii - şi ştii cum a contribuit la liniştea ţării această 
instituţiune, dupa din:i\;tivtlltl d11ttl de 11ici. 

De la început, am văzut că trebuie să facem ceva; şi s-a făcut foarte mult. Ţara 
noastră a câştigat pe plan internaţional. De unde înainte eram socotiţi ca o ţară de 
sălbateci, cari nu tratează pe om aşa cum merită, astăzi România, pe plan internaţional, 
a luat înaintea Ungariei şi altor ţări şi mâine va fi tratată altfel. Mâine vom valorifica 
drepturile noastre şi după felul cum se va constata că soluţionăm aceste probleme cu 
caracter general, care frământă omenirea. Deci, aceste măsuri ale noastre ne folosesc şi 
din punct de vedere intern şi din punct de vedere internaţional. 

Să vă spună dl Mihai Antonescu ce fel de rapoarte a făcut Crucea Roşie asupra 
modului cum noi tratăm prizonierii. Vă amintiţi ce rapoarte a făcut Crucea Roşie 
asupra felului cum au fost trataţi prizonierii în războiul trecut la noi în ţară. Oribile. 
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Într-adevăr, prizonierii gennani au murit de foame şi din cauza insectelor. De lucrul 
acesta s-a ţinut seama atunci când s-a tratat pacea. 

I. Petrovici: Şi ai noştri au murit. 
Mareşal I. Antonescu: Atât mai rău. Dar e bine să fim trataţi ca abisinienii? 

Nu e bine să arătăm cwn sunt trataţi prizonierii la noi? 
Îmi aduc aminte că la primăriile din Caracal şi Călăraşi am cerut acestor 

funcţionari de la Birourile I.O.V. să-mi arate hârtiile pe care le lucrează zilnic. Erau 7 
funcţionari la Biroul I.O.V. de la Călăraşi şi am constatat că ei n-au mare lucru de făcut 
acolo. Deci, ar mai fi putut să facă şi altceva, în timpul zilei; le convenea. însă, să 
lucreze trei hârtii pe zi. 

Este tot aşa cwn vă spuneam mai înainte cu inspectorii Armatei: fiecare, cwn 
era nwnit, îşi alegea un birou, îşi nwnea aghiotanţi, îşi aducea dulapuri, dar până la 
sfârşit, n-avea ce inspecta; iar Statul plătea. 

Deci, şi domnii aceştia cari lucrează la I.O.V. nu dau pe brânci. Ar putea 
cineva, în două ore suplimentare, să facă toate lucrările şi apoi să mai lucreze şi 
altceva. 

Contribuţia Statului pentru buna fimcţionare a instituţii/or de asistenţă 
medicală ale Eforiei Spitalelor Civile în anul 1943-1944 

Acest caz vă interesează pe toţi, ca să vedeţi de unde vine risipa. Te rog, dle 
ministru Tomescu, să arăţi d-ta cât ne costă pe noi pe zi un pat într-un spital al Eforiei. 

Dr. P. Tomescu: Pentru Eforia Spitalelor Civile, Preşedintele Consiliului de 
Miniştri şi Guvernul au acordat 240.000.000 lei în anul bugetar trecut, pentru investiţii 
şi reparaţii, pentru că spitalele Eforiei nu puteau fi puse în condiţiuni bune de 
funcţionare, din pricină că nu se făcuseră de ani de zile investiţii şi reparaţii. 

Socotind în raport cu nwnărul paturilor, care este 2984, Statul a contribuit 
pentru fiecare pat cu 80.482 lei. Făcând o comparaţie cu contribuţia pe care Statul a 
avut-o pentru spitalele sale - 300.000.000 lei pentru 33.000 de paturi; socotind paturile 
din spitalele din Vechea ţară şi din Ardeal, fără să socotim Basarabia şi Bucovina -
Statul a contribuit cu 9.090 lei de fiecare pat. 

Mareşal I. Antonescu: Şi dincolo ne-a costat peste 80.000 lei un pat. Am luat 
drept compensaţie hotelul de la Cota 1400 şi concesiunea apei de la Sinaia, dar acestea 
nu rentează, hotelul deocamdată nici nu-l putem pune în valoare. Vasăzică, costă mai 
mult de 80.000 lei un pat la Eforie. 

M. Antonescu: Acest calcul este foarte aprioric. 
Mareşal I. Antonescu: Mergem mai departe, ca să vedeţi cât costă 

întreţinerea unui bolnav în spitalele Eforiei şi cât ne costă pe noi întreţinerea unui 
bolnav, în spitalele noastre. 

Dr. P. Tomescu: Eu am arătat că această swnă a fost dată pentru ameliorarea 
clinicilor, pentru că de ani de zile nu s-a investit nimic. 

M. Antonescu: În ceea ce priveşte prima categorie de calcule - nu ştiu cwn va 
fi cealaltă - problema s-a pus aşa: trebuie să sporim cadrele corpului medical. Mergând 
la consiliul de la Facultatea de Medicină, chiar colegii dlui ministru Tomescu s-au opus 
la sporirea acestor cadre, spunând că învăţământul medical nu dispune de mijloace 
tehnice pentru pregătirea studenţilor: lipsesc clinicele, laboratoriile, iar numărul 
paturilor în clinice este foarte redus. 

275 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Am examinat această problemă în Consiliul de Miniştri cu dl ministru al 
Culturii Naţionale şi în cele din urmă am ajuns la concluzia - mai ales în urma 
efectelor cutremurului şi dată fiind lipsa de capital pentru lucrări de investiţii - că 
trebuie sa venim cu·un sprijin din partea Statului. Deci, cele 240.000.000 lei trebuiau să 
fie date, nu pentru paturi, ci ca sprijin pentru investiţii şi reparaţii la spitalele Eforiei, 
pentru că astfel Eforia să poată organiza clinicele sale, sporind capacitatea de instrucţie 
a medicilor în spitalele Eforiei şi deci punerea spitalelor Eforiei la dispoziţia 
învăţământului, care nu poate, prin mijloacele de astăzi, să sporească numărul 
medicilor. 

Ulterior, cercetând situaţia financiară şi constatând că într-adevăr Eforia n-are 
venituri pe care să le poată investi şi nici venituri ca să restituie Statului cele 
240.000.000 împrumutate, şi ţinând seama de faptul că are hotelul de la Cota 1400 din 
Sinaia şi mai are unele servicii concesionate, am socotit că, ffiră să deposedez Eforia, 
pot sa cer pentru Stat acest hotel, care reprezintă un patrimoniu ce poate fi folosit 
cândva, rugând totodată Eforia să renunţe la concesia de apă de la Sinaia şi s-o treacă 
Statului, pentru ca în acest mod să ne acoperim cu ceva din cele 240.000.000 lei. 

Constatând că Eforia, cu veniturile şi starea sa patrimonială, nu putea da nici 
din moşii, care sunt legate exclusive Eforiei, nici din spitale, care constituie bunuri 
fundamentale, lăsate cu scopuri determinate, am luat aceste lucruri, care sunt în afară 
de patrimoniul rigid al Eforiei şi le-am dobândit pentru Stat. 

Aceasta nu înseamnă, domnule Mareşal, că suma de 240.000.000 lei poate să 
intre într-un calcul de investiţii pentru paturi şi chiar dacă ar intra, în nici un caz 
amortismentul nu poate fi socotit pentru un singur an. 

Al. Neagu: Cifra aceasta nu trebuie repartizată la numărul paturilor, fiindcă 
din aceşti bani s-au flcut şi reparaţii. 

Mareşal I. Antonescu: În orice caz, Eforia ne costă foarte mult, pentru 
întreţinerea unui bolnav ne costă 800 şi ceva de lei pe zi, şi în unele cazuri chiar şi mai 
mult. Am venit totdeauna în ajutorul Eforiei, am dat subvenţii, însă Eforia nu merge 
aşa cum trebuie să meargă. 

Noi nu vom plăti Eforiei pentru paturile pe care le avem la Eforie, de fiecare 
bolnav, decât tot atât cât ne costă pe noi la spitalele Statului. 

La Eforie am găsit oarecare rezistenţă, cu Eforia „Sft. Spiridon" de la Iaşi am 
ajuns la o înţelegere. 

Nenorocirea sanitară în care ne zbatem este datorită faptului că organizarea 
spitalelor a fost lăsată la discreţia· particularilor, totul s-a bazat pe legatele lăsate de 
particulari, Statul n-a intervenit tocmai din această cauză, şi când şi-a dat seama de 
lipsa spitalelor, era deja prea târziu. 

De aceea, eu mă frământ ca să ridic starea sanitară a acestei ţări şi vreau ca 
bolnavii să-şi găsească îngrijirea necesară în spitalele noastre. 

Aceste Eforii au legate, care dau venituri, din care trebuie să întreţină bolnavii. 
Am constatat, însă, că nu totdeauna Eforia a administrat bine bunurile sale, căci ea 
trebuia să asigure un serviciu gratuit, aşa cum prevedeau legatele. În afară de aceasta, 
trebuie luat în considerare că Statul plăteşte profesorii, plăteşte personalul şi la toate 
acestea se mai adaugă şi subvenţii de la Stat. Şi cu toate acestea, ajungem sa se 
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socotească un pat pentru un bolnav la 800 lei pe zi şi pentru alte paturi chiar la 1400 lei 
pe zi. Faceţi socoteală la numărul de paturi pe care le avem noi, cât costă Statul, dacă 
fiecare pat costă 1400 lei pe zi. 

M. Antonescu: Un pat la Stat cât costă? 
Dr. P. Tomescu: 500 lei. 
M. Antonescu: De ce daţi aceşti bani? 
Mareşal I. Antonescu: Avem 33.000 paturi şi plătim pentru fiecare pat 1470, 

în afară că dăm subvenţii, că plătim doctorii şi personalul, iar costul întreţinerii unui 
bolnav în spitalele Statului este de 500 lei. 

A ajuns să coste foarte mult căutarea sănătăţii la un spital al Eforiei, când 
această Eforie a fost organizată tocmai în baza legatelor pe care le-a primit să dea 
gratuităţi. Legatele toate prevăd gratuităţi. De la bunurile pe care le administrează 
Eforia ar trebui să aibă venituri suficiente pentru întreţinerea paturilor în spitalele ei. 

Lăsăm la o parte toate acestea, faptul precis este că în spitalele Statului un pat 
costă 500 lei, iar la spitalele Eforiei a ajuns 1500 lei. 

„Spiridonia" de la Iaşi a admis să treacă toate paturile Statului la spitalele 
Statului şi astfel vom plăti şi pentru aceste paturi la fel cât ne costă pentru paturile de la 
celelalte spitale ale Statului, în felul acesta ne va costa mai puţin şi vom putea să 
mergem înainte, să întreţinem mai mulţi bolnavi. 

Al. Neagu: Eu nu susţin Eforia, dl dr. Burileanu nu-mi este prieten, n-am 
absolut nici o legătură, însă trebuie să recunoaştem că Eforia a jucat un rol important în 
dezvoltarea medicinei noastre. 

M. Antonescu: Statul a deposedat-o, i-a luat moşiile de la care avea venituri 
importante. 

Mareşal I. Antonescu: Recunosc că dl dr. Burileanu este un foarte bun 
administrator, el a pus oarecare ordine la Eforie, deşi Eforia n-a ajuns să aibă venituri 
din bunurile sale aşa cum ar avea un particular. Aţi văzut care este situaţia băilor de la 
Slănicul Prahovei, care au fost lăsate să se ruineze. Dl. dr. Burileanu a spus soţiei mele 
că aceste băi au fost închise pentru că nu produc venituri. Dacă nu produc venituri 
trebuie să le laşi să se ruineze! Am cerut să le dea Primăriei pentru 15 şi 20 ani, care să 
le administreze, să facă îmbunătăţiri, atât la băi, cât şi îmbunătăţiri edilitare din 
veniturile pe care i le va da. Nu vrea să le dea Primăriei, ca Primăria să le renoveze, 
preferă să le ia şi să se ruineze, să se ducă totul peste cap. Decât să aibă Primăria 
venituri, preferă să le ţină fără venituri şi să le lase să se ruineze şi să ajungă după 
câţiva ani fără valoare. Aceasta este mentalitatea burileană. 

Dr. P. Tomescu: Îmi permiteţi să dau câteva explicaţii dlui ministru de 
Finanţe. 

Mareşal I. Antonescu: Aproape majoritatea profesorilor de la Eforie, doctorul 
Lupu şi alţii sunt de aceeaşi părere, ca aceste paturi să fie date la Stat, pentru că ar 
progresa mult mai repede să se înmulţească, şi băile de la Slănic ar putea mai repede să 
progreseze în câţiva ani. Dar Eforia nu vrea să facă acest lucru. 

Dr. P. Tomescu: Sunt paturi care costă 1000 lei pe zi. Ministerul de Finanţe 
dă Eforiei o subvenţie de 430 milioane lei. 
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Al. Neagu: Din aceşti bani s-au făcut reparaţii şi s-au cumpărat instrumente. În 
ceea ce priveşte întreţinerea. _sunt cazuri de boli care necesită intervenţii chirurgicale, 
care sunt mult mai scumpe. In aceste timpuri, când totul s-a scumpit, nici Eforia nu 
poate să dea gratuităţi la toată lumea. 

Ceea ce vreau eu să spun este altceva. În fiecare zi se pun alte probleme şi se 
caută să se schimbe instituţiunile noastre tradiţionale. La orice schimbare, vă 
mărturisesc, am o suferinţă. Puţine lucruri au mai rămas din ceea ce am avut noi acum 
câţiva zeci de ani în urmă, facem chiar multe schimbări şi ajungem să nu mai avem 
caractere proprii. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Neagu, ceea ce ştiu precis este că suntem o 
ţară care suferim de lipsa de paturi în spitale. Ce trebuie să preferăm noi: să dăm 1400 
lei pentru un pat, sau să ţinem cu aceşti bani trei paturi, când condiţiile sanitare sunt 
acelea pe care le ştiţi. Pot în felul acesta să triplez numărul paturilor. 

Al. Neagu: Trebuie să fie o cauză, dacă diferenţa este aşa de mare. 
Mareşal I. Antonescu: Noi constatăm efectele, că un pat costă 1400 lei, pe 

când în spitalele Statului costă numai 500 lei, la care se mai adaugă şi avantajele pe 
care le are Eforia prin aceea că aduce de la moşiile sale zarzavat, came, lapte etc. 

Ole Neagu, dacă te vei duce la spitalele civile, astăzi le vei găsi bine 
administrate, pentru că dl ministru Tomescu s-a ocupat de ele, înainte erau unele din 
ele rău administrate. Astăzi au flcut progrese simţitoare în ceea ce priveşte organizarea 
şi administrarea lor, ele n-au nici grădini de zarzavat, nici moşii, de unde să aducă 
came (sic!) şi lapte şi cu toate acestea costă numai 500 lei întreţinerea pe zi. Ce preferi 
d-ta: să dăm 1400 lei şi să rămânem cu această lipsă de paturi? Sunt spitale unde stau 
câte doi-trei bolnavi într-un pat. În Ţara Moţilor, la Beiuş, stau câte trei bolnavi într-un 
pat. În judeţul Bihor avem o populaţie de 880.000 locuitori şi este un singur spital cu 
80-90 locuri. Avem acolo, la Beiuş, Armată şi pentru că nu există un spital militar, 
bolnavii de la Armată trec tot la acest spital, care a pus 50% din paturile sale la 
dispoziţia Armatei. 

Deci, pentru o populaţie de 280.000 locuitori în judeţul Bihor, la care se 
adaugă Armata, nu sunt decât 90 paturi, dintre care 45 sunt rezervate Armatei şi 45 
sunt la dispoziţia populaţiei civile. 

Vedeţi de ce se ruinează naţia românească. Dacă voi constata, din contră, că la 
spitalele Eforiei costă numai 500 lei un pat şi la spitalele civile ale Statului costă 1500 
lei, atunci voi propune desfiinţarea tuturor spitalelor Ministerului Sănătăţii. Dar eu nu 
propun aceasta, eu cer ca paturile Statului de la Eforie să fie trecute la spitalele 
Statului, pentru a ne costa mai puţin decât ne costă la Eforie, şi astfel să putem înmulţi 
numărul paturilor. 

Al. Neagu: Trebuie să fie o cauză organică. 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu, caut-o d-ta. D-ta spui să nu facem investiţii 

decât numai pentru producţie, celelalte feluri de investiţii să le lăsăm deoparte, ca totul 
să se ruineze. 

M. Antonescu: Să se dea Eforiei atât cât costă pe Stat un pat de la celelalte 
spitale. 
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Dr. P. Tomescu: 200 milioane au fost date pentru investiţii şi reparaţii, şi alte 
240 milioane au fost date subvenţii, pentru că spitalelor Eforiei Civile le-a revenit 
sarcina de a se ocupa de bolile sociale. Ele au obligaţia să se ocupe de bolile venerice şi 
de bolile contagioase. Pentru fiecare pat noi dăm câte 1300 lei, la care se mai adaugă 
350 lei pentru bolile venerice şi 205 lei pentru bolile contagioase, ceea ce face pentru 
bolile venerice un pat 1480, iar pentru bolile contagioase, un pat 1335 lei. 

M. Antonescu: Cine plăteşte aceşti bani? 
Dr. P. Tomescu: Ministerul Sănătăţii. 
M. Antonescu: De ce aţi plătit? 
Dr. P. Tomescu: N-avem unde duce bolnavii. 
Mareşal I. Antonescu: La care se adaugă plata profesorilor, a internilor, a 

externilor, pe care tot Statul îi plăteşte. 
Dr. P. Tomescu: Mă alătur punctului de vedere exprimat de dl ministru Neagu 

de a păstra tradiţia, de a nu schimba instituţiile de la o zi la alta. 
Eforia are un număr de spitale, care sunt destinate bolilor contagioase şi 

bolilor venerice. 
Eforia îşi administrează bunurile sale după normele Statului, cu toate acestea 

pe noi ne costă mai ieftin întreţinerea unui pat decât pe Eforie. Nu putem spune, însă, 
că Eforia n-a realizat şi lucruri bune. 

Mareşal I. Antonescu: Aţi vorbit de tradiţie, dacă este vorba de tradiţie, 
atunci Eforia să-şi menţină tradiţia, căci toate legatele pe care le-a primit au awt 
această clauză a gratuităţii. Mai practică lucrul acesta? De când nu-l mai practică? 

M. Antonescu: Trebuie să recunoaştem că Eforia a creat învăţAmântul 
medical în Statul Român, nu putem denigra astăzi o instituţie, care a făcut operl foarte 
frumoasă, care şi astăzi mai practică, în proporţie mai mică, gratuităţi. În împrejurările 
de astăzi nici Statul nu poate să practice gratuităţi, nici Consiliul de Patronaj, care este 
o instituţiune tot spitalicească, de asistenţă socială, care nu poate să practice gratuităţi. 

Mareşal I. Antonescu: Practicll gratuităţi. 
M. Antonescu: Nu totdeauna. 
Mareşal I. Antonescu: La Sanatoriul ,,Elisabeta". 
M. Antonescu: Şi Eforia are cazuri de gratuităţi. 
Mareşal I. Antonescu: Eu nu admit ca un pat la Eforie să coste 1500 lei, în 

timp ce un pat la spitalele Statului costă 500 lei. Nici prin cap nu-mi trece sil denigrez 
această instituţie, constat nişte realitilţi, nu putem merge pe aceste cifre. 

M. Antonescu: Nu-i mai dăm bani. 
Mareşal I. Antonescu: În aceste spitale se cheltuieşte mai mult decât în 

spitalele noastre. Îţi plătesc atâta pentru un pat, pentru întreţinerea lui, dacă nu acceJ)ţi 
acest lucru dă-mi numărul de paturi care mi se cuvine, ca să le administrez eu. în 
această perioadă de timp eu trebuie să sporesc numărul paturilor cât mai mult, pentru a 
putea face faţă oricăror eventualităţi. Eforia să-mi spună: ,,Nu pot să ţin 3000 paturi, 
din cauză că nu-mi dai atât cât îţi cer". Eu nu mă pot lipsi de paturi. Sunt în timp de 
război şi pot să rechiziţionez orice spital, şi astfel cheltuiala să-mi revină la ceea ce 
cheltuiesc eu la celelalte spitale. Nu pot să plătesc mai scump, altfel mă duc cu aceşti 
bani la „Saint Vaincent de Paul". 

Dr. P. Tomescu: N-are atâtea locuri. 
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Mareşal I. Antonescu: Cu aceşti bani pot să întreţin bolnavii în orice 
sanatoriu din Elveţia, unde are tratament, nu tratament ca la Eforie. Eforia are tradiţii, 
dacă are tradiţie, să şi-o menţină, să acorde, dacă nu gratuităţi, cel puţin reduceri. Noi 
pentru Eforie facem sacrificii enorme, dăm subvenţii, plătim medici, pentru ca la urmă 
să moară cetăţenii tără să aibă asistenţa medicală necesară, fără să aibă unde să fie 
internaţi. De aceea starea sanitară a ţării este aşa cum o ştiţi. Totdeauna Eforia a luat 
bani de la Stat, totdeauna Statul a dat subvenţii Eforiei destul de mari. Cu toate acestea 
n-a admis controlul Statului pentru banii pe cari îi dădea acestei instituţiuni. Sunt 
instituţiuni care primeau milioane, şi când te duceai să faci control, nu concepea să 
primească acest control. În Anglia, de la rege până la ultimul cetăţean primeşte să fie 
controlat, pentru că acolo nu este nimic de ascuns. La noi nu se admite controlul, de 
aceea Statul a mers la derivă. 

În spitalele militare bolnavii sunt hrăniţi ca la sanatorii, la spitalele de răniţi se 
mănâncă trei feluri de mâncare, cum se mănâncă la „Saint Vaincent de Paul". Să faci 
socoteală cât costă un bolnav de la spitalele militare, unde cei de la clasa II mănâncă ca 
(sic!) cei de la spitalele dv. de la clasa I. 

G-ral Gh. Jienescu: 120 lei pe zi. 
Mareşal I. Antonescu: Vedeţi, cât de ieftin costă, iar noi la Eforie trebuie să 

plătim 1400. 
M. Antonescu: În privinţa preţurilor, fără îndoială, nimeni nu susţine că Statul 

trebuie să plătească un preţ mai mare, nici nu ne trece prin minte aşa ceva. 
Mareşal I. Antonescu: Să vedeţi cât costă un bolnav de tuberculoză, 

întreţinerea lui, într-un sanatoriu. 
A venit Liga contra tuberculozei, condusă de dl dr. Costinescu, în numele unei 

iniţiative particulare, şi cu toate acestea nu trăieşte decât din subvenţii de la Stat. Pentru 
mine dr. Costinescu este un particular. 

Dr. P. Tomescu: Liga tuberculozei este o instituţie de Stat. 
Mareşal I. Antonescu: Cât se plăteşte pentru întreţinerea unui bolnav, la un 

sanatoriu de tuberculoză? 
Dr. P. Tomescu: 1000 lei pe zi. 
Mareşal I. Antonescu: A făcut Liga contra tuberculozei cu banii Statului, 

domnul acesta, şi trage profitul, şi pentru întreţinerea unui bolnav de tuberculoză se ia 
1 OOO lei pe zi. Eu pot, în aceleaşi condiţiuni şi cu aceşti bani, să trimit doi tuberculoşi 
în loc de unul. 1n cazul acesta trimitem numai unul, iar altul, al doilea, rămâne să 
răspândească boala în populaţia ţării. Din moment ce pot să fac dovada că, în 
condiţiuni perfecte de întreţinere, cu aceeaşi sumă, pot să ţin doi sau trei mai mult, de 
ce să n-o fac? 

Al. Neagu: Şi noi suntem de aceeaşi părere, însă am spus că din această 
subvenţie s-au făcut reparaţii, s-au cumpărat instrumente. Din compararea celor două 
cifre reieşea o diferenţă prea mare şi-mi închipuiam că este o cauză organică. 

M. Antonescu: Calculul este aprioric. Nu putem amesteca cei 240 milioane în 
calculul paturilor, sunt două lucruri deosebite. 

Al. Neagu: Serviciile chirurgicale costă mai mult decât îngrijirea celorlalte 
boli. 
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Mareşal I. Antonescu: Deci, dacă Eforia nu vrea să întreţină aceste paturi, cu 
aceeaşi sumă, pe care o cheltuim cu paturile Statului, atunci să dea aceste paturi la 
spitalele Statului şi le vom dubla sau tripla şi astfel vom putea face faţă nevoii de paturi 
care este din ce în ce mai mare. Avem nevoie de un număr mai mare de paturi şi cu 
aceiaşi bani voi realiza acest lucru. 

Am discutat cu Eforia „Sft. Spiridon" din Iaşi şi a admis propunerea noastră, 
unnând ca paturile lor să le întreţină cum vor, pot să cheltuiască şi 3000 Iei pe zi de un 
pat, sunt suverani. Vreţi ca să ţineţi bolnavii în condiţiuni şi mai bune ca în Elveţia, n-am 
nimic de zis, dar nu-mi cere mie să fac aceste sacrificii, când am nevoie de mai multe 
paturi ca să trimit un număr mai mare de bolnavi; cu aceiaşi bani puteam să dublez şi 
să triplez numărul de paturi, sau, dacă nu, cu diferenţa de preţ de acolo să fac un spital, 
cum ar fi, de pildă, în regiunea Beiuş, unde nu este decât un singur spital la o populaţie 
de 220.000 oameni. 

Activitatea laboratorului de produse farmaceutice: economiile realizate 
Mai înainte medicamentele le cumpăram de pe piaţă. Cumpăram medicamente 

pentru Armată, care erau extrem de costisitoare, astăzi am ajuns să fabricăm 

medicamente şi instrumente şi să realizăm economii foarte mari. 
Cât am realizat la Armată? 
G-ral C. Pantazi: 140 milioane. 
Dr. P. Tomescu: Noi am realizat de trei ori mai multe economii decât Armata, 

dar, în afară de aceasta, am organizat depozite farmaceutice în condiţiuni foarte bune şi 
am ajuns să fabricăm medicamente şi instrumente. Prin această realizare am înfrânat 
preţurile de pe piaţă. 

Mareşal I. Antonescu: Carmitz realiza miliarde şi noi eram la discreţia pieţei. 
Tot aşa şi cu paturile, vrem să realizăm economii mari. Dacă dl Burileanu nu 

acceptă să fac ceea ce am :flcut cu „Spiridonia" de la Iaşi, atunci voi fi obligat să iau 
milsura care v-am propus-o adineauri. 

La spitalele civile costă mai puţin, însă se mănâncă mai bine şi întreţinerea 
este destul de bună, la Armată, însă, costă şi mai puţin şi întreţinerea este tot aşa de 
bună. 

Dr. P. Tomescu: Toţi sunt bine hrăniţi. Eforia este controlată de Curtea de 
Conturi. 

Mareşal I. Antonescu: Înainte nu eram în stare să fabricăm cutii, casolete, pe 
care le putea face orice ţigan, le cumpăram din Germania. Acum Armata are la 
dispoziţie atât cât este necesar. 

Dr. P. Tomescu: Cu ajutorul dlui ministru de Interne am flcut la primării 
1 OOO fannacii comunale, cu aceste preparate care s-au fabricat în ţară, şi dacă vom 
continua în felul acesta, :flcând câte l OOO farmacii comunale pe an, în câţiva ani vom 
rezolva problema aceasta. 

Repartizarea seminţelor de floarea-soarelui din Transnistria 
Mareşal I. Antonescu: Cu seminţele de floarea-soarelui ce aţi :flcut? 
G-ral Gh. Dobre: A apărut decretul. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci problema este rezolvată. 
Cercetarea prealabilă a deciziilor ministeriale cu caracter normativ 
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Acum urmează chestiunea pe care a ridicat-o dl g-ral Arbore în Consiliul 
Economic, pe care sunt dator s-o pun la punct, pentru că sunt chestiuni care rămân şi 
vor fi cercetate mai târziu de anumiţi oameni şi nu vrem să ne prezentăm sub un aspect 
pe care nu-l avem. 

Dl g-ral Arbore a afirmat că deciziile ministeriale stau la Preşedinţie câte trei 
săptămâni. Eu am cercetat această afirmaţiune şi n-am găsit nici o decizie ministerială 
care să fi stat trei săptămâni la Preşedinţia Consiliului de Miniştri. O singw-ă decizie a 
stat opt zile. De ce a stat opt zile? A stat opt zile pentru că se luase<ră> dispoziţiuni 
care creau contradicţiuni între autorităţile Statului. Imediat ce unul dintre dv. dă o 
decizie, ceilalţi spun: Uite ce a făcut, ce decizie a dat. Chiar dl g-ral Arbore a dat o 
decizie care a dat naştere la o serie de obiecţiuni. Când daţi o decizie trebuie să fiţi cu 
toată atenţiunea, pentru că deciziunile acestea sunt ca şi o lege. 

G-ral I. Arbore: Noi avem Contencios, care şi-a dat avizul. 
Mareşal I. Antonescu: Contenciosul se compune din oamenii pe care-i 

cunoaştem. 

I. AL Rldulescu: Referatul Contenciosului Preşedinţiei Consiliului de Miniştri 
asupra deciziunii Subsecretariatului de Stat al Aprovizionării, privind fabricarea şi 
repartizarea glicerinei: 

„Domnul ministru subsecretar de Stat al Aprovizionării înaintează spre 
aprobare deciziunea cu caracter normativ privitoare la reglementarea fabricării 
glicerinei şi repartizarea ei Armatei şi populaţiei civile. 

Deciziunea se ocupă, într-un prim capitol, de asigurarea glicerinei necesare 
Armatei, stabilind obligaţiunea deglicerinării uleiului brut şi a uleiului solidificat 
neutru de floarea-soarelui, repartizarea materiilor prime fabricilor prin O.F.A.U.L.; 
cota de producţie lunari şi blocarea pentru Armată a glicerinei produse. 

Capitolul II se ocupi de asigurarea glicerinei necesare populaţiei civile, 
impunând obligaţiunea de deglicerinare a seului, precum şi de concentrare a leşiilor 
glicerinoase rezultate de la fabricarea săpunului. Se reglementează de asemeni 
repartiţia glicerinei rezultate. 

Capitolul ultim se ocupă despre controlul aplicaţiunei deciziei care se face de 
cltre Ministerul Înzestrării Armatei şi de către Subsecretariatul Aprovizionării. 
Sancţiunile vor fi cele prevlzute în Legea sabotajului, din 1 mai 1943. 

Potrivit art. 4 al Legii pentru activarea producţiei, regimul preţurilor, 
reprimarea speculei ilicite şi a sabotajului economic din 1 mai 1943, Ministerul 
Economiei Naţionale, personal, sau prin delegaţie dată ministrului înzestrării Armatei, 
subsecretarului de Stat al Aprovizionării sau al Industriei, Comerţului şi Minelor, poate 
lua pe cale de deciziune orice fel de măsuri, pentru dirijarea, limitarea şi controlul 
producţiei, circulaţiei, distribuţiei şi consumaţiei mărfurilor şi produselor. 

Deciziunea fiind dată în executarea unor dispoziţiuni ale Consiliului 
Interministerial Economic şi referindu-se la materii ce pot fi reglementate pe cale de 
decizie, întruneşte, deci, în ceea ce priveşte capitolele I şi II, condiţiunile legale 
necesare validităţii ei. 

În ce priveşte capitolul m, dispoziţiunile referitoare la control, credem că nu pot 
fi cuprinse într-o decizie luată de Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării. Într-adevăr, 
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art. 12 din decizie repartizează atribuţiuni le de control, între Ministerul Înzestrării şi 
Subsecretariatul Aprovizionării". 

Mareşal I. Antonescu: D-ta, domnule g-ral Arbore, repartizezi atribuţii de 
control între Ministerul Înzestrării şi Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării. 

I. Al. Rădulescu: ,,.Această repartizare nu poate fi făcută decât prin deciziunea 
ministrului Economiei Naţionale, care, potrivit art. 4 şi 14 din Legea pentru activarea 
producţiei, regimul preţurilor, reprimarea speculei ilicite şi a sabotajului economic, 
precum şi a art. 2, 14 şi 15 din Legea pentru organizarea Ministerului Economiei 
Naţionale, din 24 august 1942, poate da dispoziţiuni cu caracter obligatoriu, atât pentru 
Ministerul Înzestrării Armatei, cât şi pentru Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării. 

În consecinţă, propunem ca decizia ce se înaintează să fie supusă aprobării şi 
semnării dlui ministru al Economiei Naţionale, întrucât Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării nu poate da dispoziţiuni obligatorii pentru Ministerul Înzestrării şi nici 
nu poate preciza în nici o formă atribuţiunile acestuia". 

Mareşal I. Antonescu: Este un lucru elementar. Iată de ce a stat decizia d-tale 
opt zile, nu trei săptămâni. Eu am citit stenograma aceea a Delegaţiei Economice. 

Am luat măsura trimiterii la Preşedinţie a deciziilor ministeriale cu caracter 
normativ, pentru că unele decizii răstoarnă principiile legale stabilite. Trebuie să 

hotărâm ce facem cu aceste decizii. 
Decizia d-tale, domnule g-ral Arbore, a stat numai opt zile, nu trei săptămâni. 
G-ral I. Arbore: Eu n-am spus că a stat la Preşedinţie trei săptămâni; am spus 

că, din momentul când i-am dat drumul şi până a ieşit, a stat trei săptămâni. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, să caute cineva în stenograme să vedem textul. 
Al. Neagu: Stenogramele nu reprezintă decât cam 70% din ceea ce se spune în 

Delegaţia Economică; nu se înregistrează întocmai. 
G-ral I. Arbore: Eu am spus că au trecut trei săptămâni de la data când s-a 

înregistrat la noi. 
I. Al. Rădulescu: Lucrarea a sosit la Preşedinţie la 3 februarie; în ziua de vineri, 

4 februarie, lucrarea a fost cercetată de Contencios, care a depus referatul la 7 februarie. 
În ziua de 8 februarie vi s-a prezentat, domnule Mareşal, o notă complectă asupra 
dispoziţiunilor deciziei şi observaţiunilor Contenciosului. La l O februarie s-a răspuns 
dlui ministru g-ral Arbore, comunicându-se dispoziţiunile date de domnul Mareşal. 

În consecinţă, decizia dlui ministru g-ral Arbore a stat la Preşedinţie numai 7 
zile. 

Mareşal I. Antonescu: Iată, domnule g-ral Arbore, textul din stenograma 
Consiliului Interministerial de la 9 februarie: 

,,Domnul ministru g-ral Arbore: 
Mi s-a dat ordin ca toate deciziile normative să fie trimise la Preşedinţie. Eu le 

trimit, dar ştiu că acolo stau vreo trei săptămâni". 
I. Al. Rădulescu: Această decizie a stat la Preşedinţie 7 zile - cel mai mult; 

celelalte au fost trimise înapoi a doua sau a treia zi. 
Mareşal I. Antonescu: V-aş ruga să fiţi foarte atenţi când faceţi astfel de 

afirmaţii, fiindcă au să vină mulţi şoareci de aceştia de arhive, care să cerceteze 
stenogramele şedinţelor noastre şi să afle amănunte. Dacă are să citească cineva că în 
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timpul regimului Mareşalului Antonescu - care s-a lăudat că a avut un regim special în 
Ţara Românească - deciziile importante stăteau câte trei săptămâni la Preşedinţie, ce 
are să zică? Nu e frumos să se facă astfel de afirmaţiuni, mai ales când nu corespund 
adevărului. Dacă ar corespunde adevărului, n-aş avea nimic de spus, fiindcă eu nu sunt 
susceptibil, sunt dator să iau în seamă toate nemulţumirile, care ar fi provocate din 
cauz.a Preşedinţiei Consiliului. 

Ce este Preşedinţia şi ce sunteţi dv.? Cu cât ne vom face mai bine datoria cu 
toţii, cu atât va merge mai bine ţara. 

Dacă această decizie ar fi stat trei săptămâni la Preşedinţie, aş fi luat imediat 
măsuri şi aş fi aplicat sancţiuni. Eu am notat aici cu roşu ceea ce ai afirmat d-ta, dle g-ral 
Arbore, şi l-am luat pe dl Rădulescu din scurt imediat. 

Deci, să nu se mai afirme lucruri care nu corespund adevărului. 
G-ral I. Arbore: Eu n-am spus în sensul că decizia a stat trei săptămâni la 

Preşedinţie. 

Mareşal I. Antonescu: Arbore, d-ta eşti general şi ai trecut prin multe furci 
caudine. Ai spus: ,,Eu ştiu că la Preşedinţie deciziile stau trei săptămâni". 

G-ral I. Arbore: Eu n-am spus aşa. Atunci, de aici înainte, am să controlez 
stenograma. 

Mareşal I. Antonescu: Este expresia d-tale, pentru că cuvintele „eu ştiu că", 
„sunt informat că" apar la d-ta de mai multe ori. Este ceva specific felului d-tale de a 
vorbi. 

În ceea ce priveşte deciziile acestea, te rog să vezi, dle ministru Marinescu, 
cum pot fi ele trecute printr-un purgatoriu, ca să nu ne pomenim cu lucruri care să 
producă dificultăţi în Stat: dl g-ral Arbore să dea ordine dlui g-ral Dobre. 

I-ai dat d-ta, dle g-ral Dobre, astfel de dispoziţii dlui g-ral Arbore? 
G-ral Gh. Dobre: În limitele legii, domnule Mareşal. 
G-ral I. Arbore: În ceea ce priveşte aceste fabrici, mi-a dat un mandat special; 

le-a trecut sub directiva mea. 
Mareşal I. Antonescu: Oricât ar fi de pregătiţi consilierii noştri de la 

Contencios, totuşi s-ar putea întâmpla ca cineva să citeze un articol dintr-o decizie de 
felul acesta şi să se ducă cu (sic!) el în Justiţie, unde s-o dea peste cap. Deci, lucrul are 
consecinţele lui. Eu nu fac această discuţie, ca să caut midi â quatorze heures, ci ca să 
vă arăt că s-ar putea ca un controlor de al d-tale, dle g-ral Arbore, să se ducă la cineva 
sa filca o ancheta, pe baza acestei decizii, iar cel interesat să se ducă cu decizia tn 
Justiţie şi să dea peste cap toată ancheta d-tale. Aceasta pândesc avocaţii şi judecătorii. 

Tot în Consiliul Interministerial s-a discutat: Confecţionarea hainelor pentru 
micii .funcţionari şi muncitori. 

De la mine a pornit această chestiune, însă nici prin minte nu mi-a trecut ca 
aceste haine să le dăm gratis. Am spus numai că pe această cale să venim în ajutorul 
funcţionarilor, cum am :flcut pentru ofiţeri cu casele de confecţii. Funcţionarul, care 
vrea să se îmbarce, în loc să-şi facă haine la orişice croitor, şi le face la atelierul de 
confecţii; cine vrea. Eu nu m-am îmbrăcat niciodată la atelierul de confecţii pentru 
haine ofiţereşti, dar nici nu m-am plâns că nu-mi ajunge solda ca să mă îmbrac. 
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Al. Neagu: Eu am atras atenţia că crearea (sic!) acestor ateliere face să dispară 
o pătură interesantă din punct de vedere social; în al doilea rând, măsura creează 
obligaţiunea de finanţare comercială şi industrială a acestor ateliere. 

Mareşal I. Antonescu: Nu dispare breasla croitorilor, dle Neagu. Se vor lua 
lucrători de pe piaţă şi vor fi duşi la atelierele acestea ca să lucreze; acolo vor fi plătiţi 
cu salarii maximale. Lucrătorii din provincie îi plătim exact cum îi plătesc patronii. Aşa 
au fost instrucţiunile mele. Lucrătorii nu vor însă să vină la aceste ateliere, pentru că 
vor să ia 40.000 lei ca să lucreze un costum de haine. Întrebaţi pe dl Mihai Antonescu 
cât îl costă hainele: i le-a ţinut croitorul un an de zile şi acum îi cere pe ele preţurile de 
azi. Şi dl Mihai Antonescu are o meserie şi câştigă. 

Al. Neagu: Avea, domnule Mareşal, şi putea să câştige mult mai mult. 
Mareşal I. Antonescu: Atelierele acestea, dacă se pot face, să se facă. Nu 

forţăm pe funcţionari, dar cei cari vor să se îmbrace la aceste ateliere şi să ia un costum 
de haine cu 20.000 lei în loc de SO.OOO lei, vor putea s-o facă. 

Aceasta este o cale indirectă ca să te ajut pe d-ta, dle Neagu, să nu ridici 
salariile funcţionarilor. 

Al. Neagu: Numai să nu ne ceară finanţare, că suntem cu tejgheaua goală. 
Mareşal I. Antonescu: Îţi aduce mai târziu bani această măsură. Şi nici n-o să 

ţi se ceară d-tale bani; am să dau tot eu banii. 
Importul din Germania al unei instalaţii pentru produse fermentate din 

cereale. 
S. Ghiolu: Ni s-a propus de germani să luăm o astfel de instalaţie, care a fost 

dusă în Germania. Neamţul cu care trebuia să stau de vorbă a plecat în Germania. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru orişice puteţi, ordinul meu este să luaţi, 

bineînţeles, ce este util. 
S. Ghiolu: Rămâne ca neamţul acela să vină şi să ne facă propuneri concrete. 
Mareşal I. Antonescu: Bonurile de rechiziţie destinate Germaniei. 
C. Stoicescu: Chestiunea s-a tranşat, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Trecerea în c/earing a tuturor prestaţiunilor făcute 

către germani în Transnistria. 
Al. Neagu: Mi-aţi trimis şi mie o rezoluţie în această chestiune, dar rezolvarea 

nu depinde de noi; depinde de nemţi. 
G-ral Gh. Dobre: A fost o dispoziţie ca, pentru tot ceea ce dă dl g-ral 

Potopeanu Armatei germane să ia bonuri şi nemţii să scrie că se trec în clearing, dar 
nemţii au refuzat. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci am vorbit eu cu dl g-ral Potopeanu să nu mai 
dea; să spună că nu mai are. 

S-a mai întâmplat un lucru neplăcut, datorit administraţiei: datele pe care dl g-ral 
Potopeanu le avea în registre la Odesa nu corespund cu datele de la prefecturi: prefecţii 
au raportat cantităţi mai mari de produse decât au în realitate şi acum nu mai au ce să 
dea; necorectitudinea românească care (sic!) a jucat şi în această privinţă. 

Am dat instrucţiuni ce să se ia din Transnistria. Pe cale diplomatică vom căuta 
să obţinem această recunoaştere din partea Germaniei. Nu cedăm în această privinţă. 
Aşa cum germanii ne-au dat minereuri de la Krivoirog, care au fost luate şi cu 
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concursul trupelor române - acolo a luptat tot corpul de Vânători de Munte şi corpul de 
Cavalerie - pe care ne-au pus să le plătim, fără ca germanii să fi făcut acolo atâtea 
investiţii, câte am făcut noi în Transnistria, tot aşa trebuie să ne plătească şi ei ceea ce 
iau de la noi. Din moment ce am stabilit că ceea ce ne-au dat ei nouă de la Krivoirog 
trebuie să plătim, nu văd de ce n-ar plăti şi ei ceea ce le dăm din Transnistria. 

Deci, să ştiţi şi dv. acest lucru, ca să puneţi chestiunea minereului. Chiar vă 
rog să faceţi o statistică, sub forma de grafic şi să arătaţi acolo ce ne-au dat ei de la 
Krivoirog şi au trecut în clearing şi ce le-am dat noi lor. Aceasta s-o treceţi dlui Mihai 
Antonescu, pentru ca d-sa să-şi sprijine argumentele pe date reale. 

M. Antonescu: Am şi făcut-o, domnule Mareşal, însă aici joacă convenţia 
(sic!) militară şi germanii nu vor să renunţe la dreptul de ocupaţie. 

În ceea ce priveşte minereurile de la Krivoirog, acordul privitor la capturi nu 
este definitiv; nu întruneşte toate condiţiunile de formă, ca să joace convenţia privitoare 
la capturi. Deci, Germania n-a luat nici un angajament în ce priveşte fierul de la 
Krivoirog. Germanii susţin că ne dau acel fier de care au şi ei nevoie şi dacă l-ar duce 
în Germania, l-ar transforma şi ar câştiga mai mult de pe urma lui. Este un argument. 

Mareşal I. Antonescu: Noi nu renunţăm la această chestiune. Aş fi putut s-o 
discut cu Fiihrerul şi aş fi ajuns la un rezultat. 

M. Antonescu: V-a spus şi dv. dl Clodius. 
Mareşal I. Antonescu: La nevoie, am să trec şi peste dl Clodius şi am să scriu 

o scrisoare Fiihrerului. Pentru aceasta, însă, trebuie să am date. 
Ţineţi evidenţa, pentru că noi vom avea posibilitatea să ne acoperim, căci plata 

armamentului se face jumătate în clearing şi jumătate se va face la sÎarşitul războiului, 
când vom face şi aceste socoteli. 

M. Antonescu: Între altele a ridicat chestiunea subsistenţelor pentru trupele 
noastre şi am obiectat că aceste subsistenţe trebuiesc să fie date de germani. 

Mareşal I. Antonescu: Am dat trupe cu această condiţie, ca subsistenţele lor 
să fie suportate de către germani. Am un act dat de către Hitler, din care reiese că 
trupele noastre merg pe front cu condiţiunea întreţinerii lor de către germani. 

M. Antonescu: Nu îl avem. 
Mareşal I. Antonescu: Este acolo, căutaţi-l. 
Extrase din Buletinul de Informaţii din 11 februarie 1944, relativ la sistemul 

deghizat de denigrare a românilor practicat de oficiosul„ Deli Hirlap" din Timişoara. 
Am act o chestiune foarte principala, pe care trebuie s-o examinam cu toată 

seriozitatea. Dvs. ştiţi că printre alte mijloace pe care le-au întrebuinţat ungurii pentru 
ca să ne dărâme graniţele noastre în 1940 a fost şi modul de a ne prezenta pe plan 
internaţional, folosind propriile noastre declaraţii, făcute de oamenii noştri în 
Parlament, prin presă, în discursuri publice, în care fiecare se acuza reciproc de 
tâlhărie, de hoţie. Ei continuă, sub ochii noştri, să adune material de la noi contra 
noastră, aşa cum face oficiosul „Deli Hirlap" din Timişoara. 

Ce face acest jurnal? Nu face altceva decât să ia din toată presa tot ceea ce este 
ticălos în Ţara Românească, furturi, crime, hoţii etc. şi le publică. 

Acest jurnal cred că trebuie să-l suprimăm dacă continuă acest sistem de a face 
ziaristică. 
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Am stat 3 ani şi jumătate în Anglia şi acolo nu este voie ca jurnalele să 
comenteze crimele, căci prin această comentare face o şcoală nenorocită publicului. 
Acolo se spune numai că cutare (sic!) a făcut cutare lucru, pentru care a fost condamnat 
la cutare pedeapsă. Nimeni nu are dreptul să comenteze aceste fapte. 

Barbu Ionescu a dat în judecată un ziar, care a spus că este jidan, şi ziarul a 
fost condamnat să-i plătească 30.000 lire sterline. La judecată i-a cerut să facă dovada 
că nu este jidan, iar el a răspuns: ,,Fă d-ta dovada că sunt jidan". Nu a putut face 
dovada că e jidan şi justiţia l-a condamnat la această sumă de bani. Vă închipuiţi care 
ar fi condamnarea dacă ar fi spus că este un hoţ, un criminal, că face cine ştie ce în 
viaţa particulară. Deci, acolo este o justiţie represivă, o justiţie care caută să moralizeze 
viaţa publică. Să nu credeţi că în Anglia nu se petrec lucruri fantastice, din punct de 
vedere al moralei, dar nimeni nu are dreptul să le comenteze. 

V-am spus cât de frumos a vorbit dl. Mareşal Petain despre administraţia din 
Transnistria, care poate să fie dată de exemplu ruşilor, care arată ruşilor ce am putut noi 
face acolo. 

Îl rog pe dl. Mihai Antonescu să se ocupe de această chestiune a ziarelor 
ungureşti, şi să ia măsurile necesare împotriva lor. 

M. Antonescu: În ţară la noi, de la 180 publicaţiuni ungureşti am ajuns să 
avem foarte puţine. În ultima vreme, nu am luat decât numai măsuri sancţionatoare, nu 
am vrut să mai suprim alte publicaţiuni ungureşti, pentru ca în felul acesta să determin 
pe unguri să suprime ziare româneşti din Transilvania de Nord, însă am dat ordin 
Cenzurei să limiteze, să suprime această activitate a lor. 

Mareşal I. Antonescu: În acelaşi timp ar fi bine să iei măsuri ca nici ziarele 
româneşti să nu mai comenteze crimele şi hoţiile, să arate numai, pur şi simplu. faptele 
slvârşite şi sancţiunea care a fost dată de justiţie, lăsând ca fiecare să comenteze după 
cum va crede de cuviinţă. Reportajele acestea de ziare, cu privire la crime şi hoţii, fac o 
educaţie rea publicului şi în special tineretului. 

M. Antonescu: În domeniul presei, în ultimii 3 ani de zile, au venit cu multe 
restricţiuni, adevărul este că în presa noastră nu mai sunt polemicele de altă dată şi 
sperlm că vom ajunge treptat, treptat, să facem şi o educaţie în acest sens, aşa cum 
spuneţi dvs. 

Extras din Buletinul de Informaţii din 14 februarie 1944, referitor la 
onorariile medicale 

Mareşal I. Antonescu: O altă chestiune este aceea a onorariilor medicilor. 
Primesc din toate părţile reclamaţiuni de speculă nenorocită pe care o fac medicii cu 
bolnavii şi în special cu cei de la ţară. Vine un ţăran să-şi caute sănătatea aci în 
Bucureşti, şi medicul îi cere 3.000 lei pentru o consultaţie. S-a spus că în această 
materie nu se poate pune o frână, s-a dat exemplu pe doctorul Sauerbruch, care a luat 
pentru o operaţiune 12 milioane lei. Dar nu toţi medicii sunt Sauerbruch. Dacă toţi ar fi 
Sauerbruch, n-aş avea nimic de zis. Nu se poate spune că dacă un astfel de medic a luat 
un onorariu atât de mare, se pot justifica onorariile de mii de lei pe cari le cer medicii 
jidani, un lţic Strul din Văcăreşti. 

La avocaţi am reuşit să punem o frână. Cum s-a făcut pentru avocaţi, trebuie să 
se facă şi pentru medici, căci nu putem lăsa oamenii bolnavi şi săraci la discreţia 
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acestei specule a medicilor, căci omul este înclinat, chiar atunci când este spre sfărşitul 
vieţii şi nu mai e nimic de făcut, să se caute cu toţi doctorii şi atunci el îşi cheltuieşte 
ultimul ban, până în ultima clipă. 

Trebuie soluţionată această problemă a onorariilor medicilor, sancţionându-se 
toţi acei cari fac o astfel de speculă. 

Dr. P. Tomescu: Pentru radiologie şi laboratoare se poate institui un control, 
însă pentru celelalte ramuri este foarte greu să se ajungă la o soluţiune, pentru că nu 
poţi să ajungi să faci o categorisire a medicilor, aceasta este o chestiune foarte dificilă. 

Mareşal I. Antonescu: Şi preoţii au ajuns să nu boteze, să nu înmormânteze 
decât numai dacă li se dau anumite sume. Aceasta nu este frumos. Cum am găsit 
soluţiune pentru avocaţi, în cadrul corpului de avocaţi, tot aşa trebuie să găsim 
soluţiunea în cadrul colegiului lor. 

Dr. P. Tomescu: Vom face tarife maximale. 
Mareşal I. Antonescu: Te rog, dle Tomescu, să cercetezi această problemă şi 

să cauţi un sistem practic pentru soluţiunea acestei probleme. Pentru cazurile oamenilor 
săraci, ei ar trebui să se adreseze corporaţiei medicale, aşa cum se adresează corpului 
de avocaţi, în cazul când avocaţii le-ar cere sume prea mari. Pentru medicii cari caută 
să speculeze pe bolnavi, trebuie să se fixeze pedepse, pedeapsa cea mai bună fiind 
suspendarea pe timp limitat a exerciţiului profesiunii. 

M. Antonescu: Pentru ziarişti am fixat acelaşi sistem, am instituit sistemul 
procedurii disciplinare în cadrul Colegiului ziariştilor. Pentru medici, ca şi pentru orice 
profesiune liberă, trebuie să se întrebuinţeze acelaşi sistem. Totuşi, trebuie să se ţină 
seamă că una este munca unui profesor universitar şi medic cu reputaţie excepţională, 
şi alta este munca şi capacitatea unui profesionist de provincie, care de cele mai multe 
ori nu face decât să trimeată mai de timpuriu pe bolnav la cimitir. Trebuie să se ţină 
seama de o serie întreagă de circumstanţe. Cred că singura soluţie este să se fixeze un 
tarif maximal, însă în aşa fel încât să sprijinim elitele, căci noi trebuie să ducem o 
politică de sprijinire a acestor elite, căci noi ducem lipsă de aceste elite. Sunt catedre în 
învăţământul superior, care nu se ocupă, fiindcă nu sunt candidaţi. 

Trebuie să facem o politică de sprijinire a elitelor, să nu venim cu măsuri cari 
ar fixa un plafon şi nu ar da voie să se facă o selecţionare în profesiune. 

Soluţiunea trebuie găsită în cadrul colegiului profesional şi să dăm colegiului 
medical, sau consiliului disciplinar al acestui colegiu, judecarea tuturor abuzurilor 
comise cu ocazia exercltar:li profesiunii. 

Mareşal I. Antonescu: în orice caz, trebuie să se găsească o frână acestei 
specule. Vă rog să vă ocupaţi de această problemă şi să o soluţionaţi chiar în cadrul 
colegiului medical. 

Situaţia scontului B.N.R. pe luna ianuarie 1944 
Iată care este situaţia scontului Băncii Naţionale pe luna ianuarie 1944, pe 

profesiuni: 
Meseriaşi ................................................ 374.083.150 
Industrii ............................................... 7.639.131.573 
Agricultură .......................................... 2.911.642.416 
Comerţ ................................................. 3.548.111.517 
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Diverşi .................................................... 121.947.000 
Total: 14. 594.915.656. 

Iar pe naţionalităţi avea următoarele date cu privire la distribuirea scontului 
B.N.R. 

Naţionalitiţi 

Români ............................................ 11.974. 755.472 
Germani ............................................. 2.052.436.434 
Unguri ................................................... 113.687.000 
Evrei ...................................................... 130.879.000 
Armeni .................................................... 17 .194.000 
Diverşi ................................................... 305.963.750 

Total: 14.594.915.656. 
De ce aţi dat atât de mult la evrei? Armenii au luat numai 17 milioane, ei cari 

au atâtea afaceri în ţara noastră. Refuz să cred că armenii au luat numai atât. 
C. Stoicescu: Sunt camuflaţi. 
M. Antonescu: Sunt camuflaţi în societăţi anonime româneşti. 
Mareşal I. Antonescu: Am discutat proporţionalitatea care trebuie să existe 

între profesiuni în ceea ce priveşte acordarea scontului B.N.R., însă văd că industria a 
luat 7.639.131.573 lei. 

C. Stolcescu: La industrie este o exagerare din cauza armamentului. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuiesc să fie date credite mai mari. Cu cât sunteţi 

în restanţă? 
C. Stoicescu: Aceasta este situaţia numai pe o lună. 
Mareşal I. Antonescu: Cât reprezintă veniturile industriei faţă de ale 

agriculturii? 
M. Vulcinescu: Variază, ajunge maximum 50% şi 50%, iar în unii ani indus

tria are mai puţin decât agricultura. Agricultura a fost destul de sprijinită prin credite. 
Dvs. urmăriţi această chestiune, ca de aci înainte, sub regimul acesta, agricultura 
trebuie să fie sprijinită mai mult decât industria. 

Mareşal I. Antonescu: Această politică trebuie urmărită, sprijinirea agricultu
rii mai mult decât industria, care va intra mâine, când va înceta războiul, într-o criză 
foarte mare. Dl. g-ral Dobre a luat toate măsurile necesare ca să se poată face la timpul 
oportun trecerea de la industria de război la o industrie de pace. Până acum ai reuşit să 
iei măsuri pentru această transformare numai pentru o parte din industrie, cam 20% din 
ea. 

G-ral Gh. Dobre: Mai mult chiar de 20%. 
Mareşal I. Antonescu: Să ne surprindă sfărşitul războiului, când vom intra 

într-o criză industrială, cu un potenţial agricol tehnic foarte ridicat, pentru ca să putem 
traversa această criză. 

C. Stoicescu: Eu îmi exprim o opinie a mea personală. Am pus problema şi la 
Institutul Economic Românesc, unde am ţinut o conferinţă cu reprezentanţii Băncii 
Naţionale. La acest Institut am fost ales preşedinte acum o lună în locul lui Oscar 
Chiriacescu, decedat, cu care ocazie am discutat problema rentabilităţii şi dezvoltării 
agriculturii. 
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Am arătat că agricultura, în special cea ţărănească, suferă de lipsuri organice, 
de posibilităţi iniţiale de a fi rentată, şi că chiar (sic!) munca în agricultură nu poate să 
fie rentată. Trebuiesc remediate aceste racile, căci altfel degeaba venim cu mijloace 
tehnice şi căutăm să determinăm pe ţărani să cultive mai bine, să-l înzestrăm cu unelte 
mai perfecţionate, să facă îngrăşăminte etc. 

Condiţiunile de muncă sunt de aşa natură încât nu poate să dea rentabilitatea 
necesară. Este o cheltuială inutilă de forţe, ţăranul pierde mai mult de trei sferturi din 
timp pe drum, nehrănit, el şi vitele lui. 

Mareşal I. Antonescu: Pentru comerţ s-a acordat 3.548. I I I .5 I 7 lei. 
C. Stoicescu: Nu sunt numai credite. 
Creditul trebuie să meargă paralel cu condiţiile economice. 
Am discutat chestiunea cu membrii Consiliului Economic şi am arătat că nici 

agricultorii din împrejurimile Bucureştilor, cari au condiţiuni de cultură mai bune, au 
posibilităţi de desfacere, totuşi nu au o rentabilitate pentru terenurile sub 5 pogoane. Un 
proprietar care lucrează 5 pogoane nu poate produce decât pentru conswnul său 
propriu, pentru existenţa lui şi a familiei lui. Ce face acesta cu creditele? 

Mareşal I. Antonescu: Poate să producă mai mult. 
C. Stoicescu: Nu poate produce din cauză că proprietatea este fărâmiţată şi 

apoi, pe aceste 5 pogoane pune tot felul de cereale, de care are nevoie pentru 
gospodăria lui. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă are posibilităţi optime atunci produce mai mult, 
are un surplus pe care îl poate valorifica. 

C. Stolcescu: Nu are posibilitatea ca să acopere aceste credite, de abia îşi 
poate asigura existenţa lui, de unde să mai plătească aceste credite? 

Va trebui să venim cu o serie întreagă de măsuri, pentru ca să rezolvăm această 
problemă. Problema trebuie adâncită puţin. Nu e suficient să constatăm că omul este 
incapabil să plătească creditele pe care le-a luat, ci trebuie să se ia anwnite măsuri. 
Daci îi dai credite, atunci îl duci la ruină ori pe el, ori moneda Statului. Când îi dai 
credit, trebuie să ai siguranţa că el are posibilitatea să muncească şi să producă mai 
mult. 

Sunt convins că dacă susţinem industria cu creditele pe care le dăm, facem o 
greşeală, dar deocamdată nu putem evita această greşeală. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci ajungem la concluziunea să reducem creditele 
şi pentru industrie şi pentru agricultură, dupA dvs. 

C. Stolcescu: Industria este subcapitalizată, nu are capitalul necesar să facă 
ceea ce face, facem acest lucru, acordăm credite mari industriei pentru că sunt 
necesităţile de război şi vrem să promovăm producţia ţării. 

Va veni, însă, o criză a industriei, care va fi mai mare decât criza agriculturii, 
şi pierderea va fi mai mare. Cine va suporta această pierdere? Trebuie să o suporte 
cineva. Toată lwnea va fi în pagubă. Pagubele se vor repartiza asupra întregii ţări. 
Câştigurile Băncii Naţionale sunt infime faţă de pierderile pe care le vom suferi. 

Această problemă a formării capitalurilor în Ţara Românească m-a preocupat 
pe mine de când eram student, şi chiar teza de doctorat am flcut-o asupra formării 
capitalurilor în Ţara Românească, acesta a fost subiectul tezei mele de doctorat. 
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Astăzi este necesar să susţinem industri.a, deşi suntem conştienţi că facem o 
greşeală. 

Mareşal I. Antonescu: S-a susţinut şi se susţine industria mai mult decât 
agricultura. 

C. Stoicescu: Aci intervine şi politica protecţionistă, care ne determină să 
susţinem industria mai mult decât trebuie. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ţineţi o balanţă în acordarea acestor credite, 
având în vedere principiile mari ale Statului şi mai ales să ţinem seamă de unde vrem 
să ajungem. Vom face în Statul nostru o industrie care să folosească la maximum 
bogăţiile naturale ale ţării. Aceasta este, după mine, cea mai înţeleaptă soluţiune, căci 
nu vom putea să lăsăm Ţara Românească la discreţia totală a industriei streine. Vom 
întemeia o industrie care să se bazeze pe materia primă românească, astfel nu vom mai 
avea nevoie de credite şi nu vom mai fi ameninţaţi că ni se va închide canaua dinspre 
Germania, sau ni se va închide canaua dinspre Anglia sau alte ţări. 

De altfel, la sÎarşitul războiului, ne vom aştepta la un mare dumping mondial, 
flcut de către Statele Unite, Canada, Argentina etc., aşa cum au flcut ruşii în 1923, 
1924, 1925, care ne va pune într-o situaţiune foarte grea şi nu ne vom putea valorifica 
produsele noastre agricole. 

Trebuie să ştim unde vrem să mergem, trebuie să ţinem o balanţă a acestor 
credite, să nu dezvoltăm o ramură de producţie în detrimentul alteia, să facem o politică 
în raport cu posibilităţile ţării noastre, în raport cu materia primă pe care o avem. 
Materia primă a ţării noastre constă în produsele pământului, în păduri, pe care nu le-am 
exploatat aşa cum trebuia, s-a flcut o exploatare barbară, nu mai vorbim că de 
produsele subsolului nostru a fost o complectă bătaie de joc. Ne-au rămas pădurile şi 
agricultura. Acestea sunt cele două mari izvoare de bogăţie pe care vom baza industria 
noastrA de mâine. 

Am flcut o industrie de armament în detrimentul contribuabilului, îmbogăţin
du-se doi-trei inşi. 

Creditele industriei trebuie să meargă la industria bazată pe materia primă 
româneascl, industrie care va trebui să se transforme dintr-o industrie de rAzboi într-o 
industrie de pace şi, în al doilea rând, creditele trebuie sl meargă pentru valorificarea şi 
exploatarea pldurilor noastre, care vor trebui sl fie exploatate raţional, clei până acum 
au fost exploatate în mod barbar, ca şi petrolul. Este o crimă ceea ce s-a flcut cu 
pldurile noastre şi trebuie să ne gândim în mod serios la remedierea acestui rău. 

Banca Naţională a României are un rol de a dirija această politică, prin 
creditele pe care le acordă. 

C. Stolcescu: Suntem aci în faţa a două puteri irezistibile, industria ne cere 
credite, ne cere credite mari şi urgente, pe care în împrejurările de astăzi nu le putem 
refuza. 

Chiar acum, nu de mult, am dat o circulară prin care dădeam dispoziţie să se 
dea credite agriculturii. 

Mareşal I. Antonescu: Se dau circulare, dar agricultorii nu primesc credite. 
C. Stolcescu: Noi punem creditele necesare la dispoziţiunea instituţiunilor 

care sunt chemate să facă această distribuire de credite, dacă aceste instituţiuni nu le 
distribuie la timp, nu suntem noi de vină. 
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Mareşal I. Antonescu: Dvs. dirijaţi creditele şi deci dvs. trebuie să opriţi 
scontul pentru aceste instituţiuni care nu-şi îndeplinesc misiunea aşa cum o fixaţi dvs. 

Deci, Banca Naţională este aceea care conduce distribuirea creditelor. 
Şedinţa se ridică la ora 14,45. 

Stenografi: D. Fierăscu şi V. Brânză 

D.A.N.LC..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.j 244-345 

10. 1944 martie 13, ora 18. Se discută despre: măsurile de evacuare 
din Basarabia şi Bucovina; transmiterea administraţiei din Transnistria în 
mâinile germanilor; evacuarea populaţiei germane din Transnistria; 
drepturile funcţionarilor publici evacuaţi etc. 

ŞEDINŢA 

CONSILIULUI DE MINIŞTRI 

PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 13 martie 1944, ora 18 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. 
Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; Ioan C. Marinescu, 
ministrul Justiţiei; g-ral C. Panta.zi, ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul 
Înzestrării Armatei; Alexandru Neagu, ministrul Finanţelor; Ion Marian, ministrul 
Agriculturii; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; arh. 
I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat al 
Aerului; Mircea Vulclnescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; prof. I.C. 
Petrescu, subsecretar de Stal al Şcoalelor; g-ral C. VaidUu, sub:secn::uu- dti sun 111 
Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi 
Minelor; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; g-ral Olimpiu 
Stavrat, guvernatorul Basarabiei; g-ral Corneliu Dragalina, guvernatorul Bucovinei; 
I. Lapedatu, viceguvernator la B.N.R.; C. Stoicescu, administrator delegat la B.N.R.; 
M. Râmniceanu, administrator delegat la B.N.R.; Gh. Minescu, director general al 
I.N.C.0.0.P-ului; g-ral aviator Gh. Marinescu; g-ral I. Rlşcanu, primarul general al 
Capitalei; g-ral T. Orezeanu, directorul general al C.F.R.; g-ral Socrate Mardare, 
subşef la M.St.M.; g-ral Ramiro Enescu, subşef la M.St.M.; g-ral Iosif Teodorescu, 
comandantul militar al Capitalei; col. I. Teodorescu, directorul general al P.T.T.; Ion 
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A. Ridulescu, secretar general la Preşedinţia Consiliului de Miniştri; Mircea 
Enicbescu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Românizării; g-ral Velescu 
Nicolae, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării; prof. V. 
Mibiilescu, secretar general la Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor; Gb. 
Oprescu, secretar general la Ministerul Justiţiei; Gh. Davidescu, secretar general la 
Ministerul Afacerilor Streine; prof. Const. Călniceanu, secretar general la Ministerul 
Agriculturii şi Domeniilor; Al. Bădăuţă, secretar general la Ministerul Propagandei 
Naţionale; C. Stinescu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Muncii; amiral 
Gheorghiu Alexandru, secretar general la Ministerul Înzestrării Armatei şi Producţiei 
de Război; g-ral Cameniţi Petre, secretar general la Ministerul Apărării Naţionale, 
pentru Armata de Uscat; comandor Roman August, secretar general la Ministerul 
Apărării Naţionale, pentru Marină; Marcel Stati, secretar general la Consiliul de 
Patronaj al Operelor Sociale; comandor Ferţu Tiberiu, secretar general la 
Subsecretariatul de Stat al Aerului; Aurel Gociman, consilier tehnic la Subsecre
tariatul de Stat al Românizării; col. N. Protopopescu, şeful S.S. din Marele Stat Major; 
col. Teodorescu Gh. T., de la Cabinetul Militar al Conducătorului Statului; col. adj. 
D. Dimiceanu; ing. Zamfirescu N., directorul Întreţinerii C.F.R.; Niculescu-Buzeşti. 

M. Antonescu: Domnilor, aş voi, recapitulând unele hotărâri cu caracter general şi 
urgent din Consiliul precedent, să vă informez asupra unor măsuri luate şi să stabilim unele 
măsuri care trebuie să fie adaptate la constatările făcute de săptămâna trecută până azi. 

Înainte de a începe aceste şedinţe, am avut o conferinţă cu d-nii guvernatori, cu 
dl. amiral Gheorghiu, cu dl. ministru Ghiolu şi cu ceilalţi colaboratori în chestiunile pe 
care le-am discutat şi dl. amiral Gheorghiu m-a informat că în ceea ce priveşte 

chestiunea nisipului, a varului şi celelalte probleme discutate pentru ca să înlesnim 
pentru populaţia din Bucureşti în principal aceste măsuri, s-a stabilit de săptămâna 
trecută şi până astăzi şi procedura şi finanţarea. Ministerul de Finanţe urmează să pună 
la dispoziţia Primăriei Capitalei, în cadrul fondurilor de care poate dispune Primăria 
Capitalei, suma de I 00 milioane, care este necesară. Mai rămâne ca Societatea 
Tramvaielor să înlesnească prelungirea unei linii pentru a se ajunge la o carieră de 
nisip. Să se ia măsurile pentru varul blocat pentru ca Primăria să poată dispune şi să 
poată înlesni toate lucrările. În ceea ce priveşte măsurile de plată, aş voi să nu fie nici o 
întâniere în această privinţă. 

Aş voi să ştiu în legătură cu aceasta dacă între Primărie şi Ministerul de 
Finanţe s-a tranşat chestiunea finanţării celor 150 milioane şi dacă aţi găsit măsurile ca 
Primăria să poată dispune de sumele necesare. 

G-ral I. Rişcanu: Am vorbit cu dl. ministru Neagu, în această privinţă. 
M. Antonescu: Prin urmare, s-au luat măsuri şi în această privinţă. 
În ceea ce priveşte corpul de controlori de care să dispunem noi direct pentru 

investigaţiuni în oraş, am primit din partea Ministerelor Înzestrării Armatei şi Economiei 
Naţionale indicaţiunea că se vor depune listele ofiţerilor şi specialiştilor cari vor sta la 
dispoziţia Consiliului nostru, începând de mâine înainte, pentru investigaţiile necesare. 

S-a constatat de săptămâna trecută până astăzi, din verificările făcute de dl. 
ministru Ghiolu, conform dispoziţiunilor noastre din şedinţa trecută ca să examinăm 
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personal situaţiunea, s-a constatat că în Bucureşti în general prea mari depozite nu sunt. aşa 
încât nu există nici o primejdie în această privinţă. Cele mai mari depozite sunt ale 
Transnistriei şi ale Patronajului, care sunt în curs de evacuare. Îl rog pe dl. Stati să 
grăbească măsurile de evacuare. 

S-a constatat cu această ocazie, punându-se în legătură problema descongestionării 
şi aprovizionării populaţiei în caz de bombardament, că lipsesc textilele şi îmbrăcămintea 
din programul de dispersiune, aşa că trebuie să luăm măsuri pentru ca să se poată îndeplini 
de aici înainte asemenea dispoziţii care să scoată aceste articole din Bucureşti. Îl rog pe dl. 
g-ral Popescu să noteze ca să se scoată din Bucureşti depozitele de încălţăminte, acolo unde 
există, fie chiar atelierele de textile şi îmbrăcăminte, pentru ca să putem astfel să înlesnim în 
orice împrejurare posibilităţile de aprovizionare a populaţiei evacuate din Bucureşti. 
Bineînţeles, aceasta o veţi face în legătură cu Ministerul Economiei Naţionale. 

În legătură cu măsurile de evacuare, urmând să fie evacuat de la Cernăuţi Institutul 
de Reeducare a Invalizilor Orbi, s-a pus problema să se găsească un local unde să fie 
tr~cuţi. S-a propus Liceul Evanghelic de la Braşov, din str. Vlad Ţepeş nr 16; acesta 
este unul din cele trei licee închise în ultimele 3 luni în cadrul măsurilor de represalii, 
ca răspuns la măsurile luate de unguri în Ardealul de Nord. 

Îl rog pe dl. ministru de Interne să examineze chestiunea şi în cazul când nu 
există alt local, cum toate şcolile şi chiar şcolile noastre vor ajunge să fie rechiziţionate 
şi destinate măsurilor de evacuare, fără îndoială că va trebui să-l utilizăm pentru 
invalizii noştri orbi. Vă rog până mâine să examinaţi chestiunea şi dacă nu există altă 
posibilitate de destinare a Centrului de Reeducare a Invalizilor Orbi de la Cernăuţi, 
atunci vom recurge la Liceul Evanghelic de la Braşov şi în cazul acesta să daţi ordin 
prefectului de la Braşov ca să fie înştiinţat că acest liceu, intrând în programul de 
rechiziţie pentru evacuare, va clpllta destinaţia pentru invalizii de război orbi. 

O altă chestiune pe care am discutat-o, asupra căreia urmeazl dl. g-ral Maniare 
sl-mi trimită o notă, este în legltură cu propunerea germani pentru evacuarea 
populaţiei din comunele Transnistriei. Chestiunea a fost discutatl de dl. g-ral Mardare 
cu dl. Mareşal Antonescu astăzi. Rllmâne sl primesc nota asupra propunerilor practice 
pentru executarea acestui lucru. 

Examinând sumar situaţia evacuărilor din Basarabia şi Bucovina, dl. 
guvernator al Basarabiei ne-a informat cll din cele cca 80.000 vagoane de cereale care 
ar putea fi evacuate, nu se găsesc decât 23.000 vagoane care au fost colectate din 
recolta aceasta, din care au plecat, de la 20 noiembrie până la 5 martie, în cadrul 
acţiunii de evacuare, numai 2.910 vagoane şi 517 vagoane pe apă. 

Sunt apoi bunuri ale Românizării din care se găsesc 1.759 vagoane în magazii. 
În asemenea condiţiuni, faţă de volumul de 80.000 vagoane cereale, cât avem 

de evacuat, cu ribnul de cca 70-90 vagoane pe zi, vă închipuiţi că ne trebuie 40 de luni 
pentru ca să ajungem să evacuăm totul. 

Prin urmare, îl rog pe dl. g-ral Orezeanu să ia toate măsurile. Dl. guvernator va 
discuta cu dl. g-ral Orezeanu. De asemenea, îl rog pe dl. Atta Constantinescu să vadă 
dacă sunt alte întâietăţi stabilite în cadrul dispoziţiunilor primite de la dl. Mareşal şi, în 
tot cazul, îl rog pe dl. g-ral Orezeanu să grăbească la maximum ritmul transporturilor 
din Basarabia. 
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Situaţia din Transnistria o cunoaşteţi. În asemenea condiţiuni rămâne să grăbiţi 
pentru Basarabia şi Bucovina evacuarea. Vom examina îndată măsurile pe care trebuie 
să le luăm. 

Mi s-a atras atenţia de dl. g-ral Mardare că, drept urmare a Consiliului de lunea 
trecută, posturile de radio streine au şi vorbit, după 24 de ore, de închiderea şcolilor în 
vederea evacuării. 

Desigur, posturile de radio streine vorbesc de multă vreme de măsurile de 
evacuare din România şi aceasta nu constituie un lucru nou pentru noi. V-aş ruga să 
înţelegeţi că toate aceste măsuri pe care le luăm sunt legate nu numai de Apărarea 
Naţională, ci şi de fiinţa Statului. Prin urmare, orice indiscreţie se întoarce împotriva 
ţării; pe lângă faptul că asemenea acţiuni de interpretare a evenimentelor din România 
într-un mod care să se întoarcă foarte grav contra noastră, poate să se creeze o 
atmosferă foarte nefavorabilă nouă. 

Mă adresez tuturor colaboratorilor noştri, contând pe acest spirit de elementară 
discreţie, atunci când este vorba de interesele Statului, pentru care, de altfel, fiecare am 
depus un jurământ de credinţă. V-aş ruga: nimic din ceea ce face obiectul discuţiunilor 
noastre aici şi măsurilor care se iau să nu constituie nu ştiu ce publicitate prematură şi 
intempestivă, pentru ca după urma ei să ne alegem cu cine ştie ce neajunsuri care să ne 
împiedice executarea măsurilor, sau să se creeze şi în ţară o atmosferă din cele mai 
dăunătoare, ori peste graniţă să surpe prestigiul nostru. 

Vă anunţ că, în ceea ce priveşte Transnistria, din cauza situaţiunii frontului, în 
câteva zile se va face transmiterea administraţiei de sub Comandamentul Român, în 
mâinile Comandamentului German. Tocmai pentru ca să se poată face aceasta în 
condiţiuni regulate, chiar astăzi am dat instrucţiuni în acest sens şi prin aceasta să nu se 
creeze nici un fel de neajuns care să se întoarcă împotriva Statului nostru. 

Pentru Basarabia şi Bucovina urmează să luăm măsuri de evacuare astăzi. Cel 
dintâi lucru care intră în ordinea evacuării sunt cerealele, de care depinde 
aprovizionarea însăşi a populaţiei evacuate. Vin apoi bunurile de valoare ale tuturor 
instituţiunilor de Stat şi ale instituţiunilor de utilitate publică din aceste provincii. 

Las la o parte evacuările militare, care nu intră în obiectul dezbaterilor noastre, 
ca şi prioritatea lor care se stabileşte de Ministerul Armatei şi Statul Major prin măsuri 
directe luate cu Calea Ferată. 

Discut aici stabilirea priorităţii şi regimului pentru persoane şi bunuri altele 
decât acelea care aparţin Armatei şi măsurile de coordonare între Armată şi organele 
civile. 

Îl rog pe dl. ministru de Interne să dea dispoziţii ca pe lângă fiecare 
guvernator, pe lângă fiecare prefectură să funcţioneze un Consiliu asemănător cu acela 
pe care îl facem, chiar noi aici, compus din şefii tuturor autorităţilor. Acest Consiliu, pe 
baza instrucţiunilor dvs., stabileşte pe loc şi întâietatea transporturilor şi ordinea 
evacuărilor şi măsurile de coordonare şi executarea care se impune. 

Acest lucru îl socotesc necesar pentru că am văzut, de săptămâna trecută până 
astăzi, producându-se o serie întreagă de lucruri şi de observaţiuni în legătură cu 
măsurile de evacuare. S-au semnalat multe bunuri de valoare ale Universităţilor, despre 
care se spunea că nu se luaseră măsuri. În realitate măsuri fuseseră luate, dar, desiP.' 
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stabilindu-se o ordine de întâietate pe principiile generale de la centru şi neputându-se 
executa local, desigur că acolo nu s-a putut ajunge la o soluţiune. De aceea v-aş ruga să 
daţi dispoziţii pentru instituirea acestui organ de coordonare în vederea stabilirii 
întâietăţii, pe baza principiilor comunicate de dvs. şi între capii de autorităţi locale, pe 
baza instrucţiunilor primite de la fiecare departament, să se facă coordonarea (sic!) şi 
urmărirea acestor măsuri. Pentru Basarabia şi Bucovina ne vom ocupa îndată pentru ca 
să examinăm problema transporturilor, problema financiară, problema colectărilor din 
punct de vedere financiar, adică mijloace de plată, problema mijloacelor de transport de 
la locul de colectare la staţia de încărcare, problema transportului de la staţia de 
încărcare la staţia de destinaţie, problema legării acestui program al evacuării, din 
Basarabia şi Bucovina, a bunurilor de programul de aprovizionare pe care l-a întocmit 
dl. g-ral Arbore, întrucât, pe de o parte, trebuie să creăm credite pentru colectarea 
acestor cereale şi pentru transportarea lor, pe de altă parte, trebuie să creăm mijloace 
noi în unele regiuni destinate concentrării populaţiei evacuate. În acest fel cele două . 
programe trebuie să fie unitare. 

Deci, în afară de măsurile de principiu pe care le examinăm astăzi, rog ca 
mâine domnii guvernatori, împreună cu dl. g-ral Arbore, cu dl. ministru de Finanţe şi 
cu dl. g-ral Orezeanu, să se întrunească pentru a stabili unitatea acestor măsuri, 
înregistrarea tuturor datelor în legătură cu transporturile, cu finanţarea lor şi cu legarea 
necesităţilor de evacuare, de o parte, şi cu necesităţile de aprovizionare ale executării 
evacuării în regiunile destinate pentru aceasta. 

Dl. Vulcănescu va primi cereri de credite pentru cumpărări de cereale şi pentru 
transporturile lor în Basarabia, iar, pe de altă parte, dl g-ral Arbore va pune problema 
unui program de câteva miliarde, circa 5 miliarde, necesare pentru finanţarea regiunilor 
destinate populaţiei evacuate. 

Fără îndoială că acest program trebuie realizat unitar. Creditele care se 
deschid, mijloacele financiare care se deschid pentru Basarabia trebuie să fie legate, de 
o parte, de executarea însăşi a măsurilor de sprijin şi de evacuare din Basarabia, 
finanţare pentru cumpărături de recolte, pentru transporturile de acolo, iar, pe altă parte, 
împreună cu Economia Naţională să examinăm dacă nu putem constitui depozite pe 
traiectul regiunilor destinate evacuărilor, cărora mâine să le putem da alte destinaţii 
dacă nu vom mai avea nevoie. 

În orice caz, făcând eforturi financiare cât mai puţine, eforturi de emisiune cât 
mttl 1~du:;c:, :şi u ttt:îlW1tl de:, coordonare şi unitate în finanţarea şi în cxoouuu-ea 

programului de evacuare şi de dotare a regiunilor evacuate ca să evităm risipa şi 
întârzierea. 

S-a discutat o altă chestiune care a rămas pendinte şi pe care vreau s-o reiau 
acum. S-a discutat, săptămâna trecută, dacă închiderea şcolilor să se facă înainte de 
vacanţa de Paşti sau după Paşti. Recent chiar, la o conferinţă la care am participat, s-a 
pus de către rectorul Universităţii din Iaşi, domnului Mareşal, solicitarea ca, pentru 
Universitatea din Iaşi, cursurile să nu se închidă înainte de vacanţă, rămânând ca până 
la acea dată să se facă evacuările de materiale şi, în special, rectorul Universităţii din 
Iaşi insista - şi-l rog pe dl ministru de Interne să ia dispoziţii ca organele de la Iaşi să 
ne informeze continuu -, insista să se evacueze bunurile de valoare şi instalaţiile de 
care dispune Universitatea din Iaşi. 

296 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Dl Mareşal a pus principiul unei discriminări, ţinând seama de regiuni pentru 
şcolile cari au rămas să fie închise. 

Dv. ştiţi că am examinat cu toţii problema aici, dacă trebuie să închidem toate 
şcolile sau numai în regiunile care ar putea fi primejduite. Ca profesor, cel dintâi aş fi 
fost înclinat - şi sunt şi astăzi - ca să recunosc necesitatea de a prelungi învăţământul 
cât mai mult. De asemenea, o întrerupere intempestivă a cursurilor, departe de a folosi 
Şcoala, şi pe şcolari, serveşte foarte prost pe profesorii cari şi-au flcut un program 
anumit şi pe care ar trebui să-l întrerupă. 

Vă reamintesc că problema s-a pus astfel: de o parte, 8 aprilie, vacanţa de 
Paşti, înseamnă că până la sÎarşitul lui aprilie nu mai este activitate şcolară. Deci, a nu 
închide şcolile la 8 aprilie, înseamnă a le prelungi până la 1 mai, flră ca efectiv şcolile 
s1 funcţioneze până la 1 mai, pentru că vacanţa de Paşti nu poate să fie suprimată. Prin 
urmare, ajungem la sÎarşitul lui mai. Dacă ajungem la sfârşitul lui mai, anunţarea 
examenelor şi înscrierile la examen, care trebuie să preceadă cu cel puţin câteva zile 
aceste examene, înseamnă că intrăm dintr-o dată în luna mai cu examenele. 

Dacă şi cursurile continuă la începutul lui mai, apoi cu atât mai mult nici până 
la sflrşitul lui mai nu pot fi terminate. 

în realitate, a nu închide şcolile la 8 aprilie înseamnă a le ţine deschise până la 
15 mai. Aceasta a fost prima consideraţie. 

A doua consideraţie, pentru care am cerut părerea domnului ministru g-ral 
Pantazi şi am ascultat părerile domnilor g-ral Popescu şi Vasiliu, a fost discuţia în jurul 
problemei dacă trebuie să introducem localurile şcolilor în programul de dispersiune şi 
de evacuare, considerând că foarte multe din autorităţi contează pe localurile şcoalelor 
pentru executarea programului de evacuare. 

Am socotit necesar să creez disponibilitatea acestor localuri chiar în regiunile 
care nu sunt primejduite, tocmai fiindcă aceste regiuni sunt destinate evacuărilor. 

Deci nu se poate realiza programul de evacuare, oricâte măsuri am lua, dacă nu 
s-ar crea disponibilităţi în ceea ce priveşte localurile şcolilor şi, prin urmare, dacă de 
abia după 15 mai se vor crea aceste disponibilităţi, toate măsurile de evacuare 
întreprinse de noi până la acea dată se vor izbi de propria noastră măsură care a 
întârziat închiderea şcolilor. 

Ulterior, formulându-se o infinitate de cereri, şi domnul Mareşal având dorinţa 
ca şcolile să funcţioneze cât mai mult, d-sa a pus principiul discriminării, ţinând seamă 
de la caz la caz şi ţinând seama de regiuni. 

Faţă de această cerere care a fost solicitată chiar de către unele din şcoli şi în 
parte susţinută şi de domnul ministru al Culturii Naţionale, faţă de această cerere, rog 
ca domnul ministru de Interne, împreună cu Marele Stat Major şi cu Educaţia Naţională 
să convoace o conferinţă la care să se stabilească în concret cari sunt regiunile care pot 
să fie ferite de această deciziune de închiderea şcolilor, deci sustrase de la această 
măsură; de asemenea, care sunt şcolile care, deşi aflându-se în regiunile nepericlitate, 
constituie totuşi necesarul pentru executarea măsurilor de evacuare, adică au localuri 
care sunt necesare executării programului de evacuare la care procedăm. În sfârşit, în al 
treilea rând, care sunt şcolile care nu sunt necesare să fie destinate măsurilor de 
evacuare şi cari, prin urmare, pot să-şi continue cursurile flră nici o înrâurire. Până 
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când dv. faceţi aceste cercetări pe baza situaţiilor de fapt, de la Universitate şi până la 
şcoala primară, până atunci, conform, de altfel, hotărârii pe care şi noi o luaserăm 
anterior, cursurile continuă, păstrând principiul că aceste cursuri trebuie să fie 
comprimate până la 8 aprilie, rămânând ca ulterior să adoptăm, fie discriminarea, fie 
văz.â.nd de la învăţământ la învăţământ ce trebuie să facem, cum aplicăm această 
măsură pentru că acolo unde învăţământul poate să continue, el să meargă mai departe. 

Domnilor, înainte de a intra în ordinea noastră de zi, aş dori să discutăm 
chestiunea Basarabiei şi Bucovinei, aceasta fiind principala preocupare a măsurilor de 
evacuare. 

Rog pe domnul guvernator g-ral Stavrat să ne arate care sunt solicitările sale, 
ţinând seama de experienţa făcută. Desigur că d-sa nu poartă, în această privinţă, nici o 
răspundere, pentru că din moment ce i s-au dat numai 80-90 vagoane pe zi, nu poate să 
meargă la o evacuare mai mare. 

Desigur, domnul g-ral Orezeanu, la rândul său, şi domnul ministru al 
Comunicaţiilor aveau de realizat un alt program. 

De aceea ne adunăm aici, ca să vedem care sunt măsurile de luat pentru o 
evacuare masivă a cerealelor şi a altor bunuri din Basarabia şi Bucovina, care sunt 
necesităţile de alt ordin de care depinde executarea unui asemenea program, rămânând 
ca ulterior să se stabilească în concret. 

Domnii ministru al Comunicaţiilor şi directorul Căilor Ferate sunt rugaţi ca, 
lunea viitoare, la ora 5 jumătate, înainte de ora Consiliului nostru să-mi aducă la 
cunoştinţa măsurile pe care le-au luat în această privinţă. 

G-ral O. Stavrat: Guvernământul Basarabiei a executat întocmai dispoziţiile 
Marelui Stat Major privitor la evacuare, iar acum de trei zile am trecut la executarea 
efectivă a acestei evacuări, şi anume, prin demontarea de fabrici, demontare care se 
face în regiunea Bălţilor, şi prin pregătirea familiilor funcţionarilor cari urmează să 
plece. 

Luând în discuţie cele trei judeţe din care familiile şi funcţionarii trebuie să 
plece,în situaţia de astăzi, cu un singur tren de la Lipnic la Bălţi şi de la Rezina la Bălţi, 
este o imposibilitate ca să se poată face aceste evacuări. 

Am discutat astăzi dimineaţă la Marele Stat Major cu directorul Mişcării, 
domnul Buradescu, şi am ajuns la concluzia că trebuie să se înfiinţeze un tren mixt, 
care să aibă şi vagoane de marfă, unde familiile să-şi poată duce cele 60 kg de bagaje şi 
cu care să se poată evacua şi familiile. 

Evacuarea acestor familii a început cu oarecare greutate, pentru că n-am fost în 
posesia biletelor. Astăzi am luat 5000 bilete de la Ministerul Afacerilor Interne, de la 
Ministerul Economiei încă n-am primit aceste bilete, însă eu am luat măsuri ca din 
biletele pe care le-am avut să le dau mai întâi judeţului Soroca. 

M. Antonescu: Vă întrerup rugându-vă să-mi spuneţi care sunt departamentele 
care nu şi-au trimis până astăzi biletele pentru funcţionari şi care sunt alte măsuri în legătură 
cu evacuarea persoanelor, pe care credeţi că trebuie să le luăm imediat, ca să vă ajutăm în 
realizarea programului? 

G-ral O. Stavrat: În termen de trei zile sper că voi fi în posesia tuturor 
biletelor. 

29~ 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Care sunt departamentele care nu v-au dat biletele? 
G-ral O. Stavrat: Am să vă dau o notă. 
Referitor la transporturi, cer înfiinţarea a1cestui tren special. Acest tren special 

s-ar putea să răpească din capacitatea destinată !transporturilor de cereale, dacă nu se 
găseşte vreo rezervă pe acele două linii. 

În chestiunea plasării funcţionarilor, funcţionarii noştri din Guvernământul 
Basarabiei, ai Ministerului Finanţelor, Subsecretariatul de Stat al Românizării, Cultura 
Naţională, n-au primit încă destinaţia până astăzi. Acesta este un lucru greu, pentru că 
noi îi silim să evacueze şi nu ştim unde. 

Stăruim ca ministerele să ne dea această destinaţie. 
V. Mibiilescu: La Cultura Naţională s-au trimis sâmbătă. 
A. Gociman: Am primit de abia sâmbătă dosarele necesare, ca să putem face 

repartiţia şi s-a comunicat. 
M. Vulcinescu: S-au repartizat toţi funcţionarii Ministerului de Finanţe cari 

erau la Guvernământ. Cine n-a găsit plasament până acum sunt funcţionarii 
Guvernământului, pe care Guvernământul vrea să-i plaseze la Finanţe şi cari, având 
grade mari, nu pot fi primiţi de noi. 

M. Antonescu: O soluţie trebuie găsită. Prin urmare, vă rog să luaţi măsurile 
cuvenite ca să se găsească o soluţie pentru toţi aceşti funcţionari. 

De asemenea, domnul guvernator dacă n-a primit, de la Cultura Naţională şi de la 
Românizare, indicaţii de repartiţie a funcţionarilor, să le ceară. 

Vă rog să telefonaţi pentru ca să vedep unde s-a oprit şi care este cauza acestei 
întârzieri, iar dacă nu s-a rezolvat problema până lunea viitoare, vă rog ca înainte de 
ora 6, luni, să mă înştiinţaţi personal. 

M. Vulcinescu: Să stabiliţi principiul că îi putem primi şi repartiza pe 
funcţionari în gradele pe care le-au avut când au plecat în provinciile liberate. 

M. Antonescu: Repartiţia trebuie făcută în raport cu posibilităţile de repartiţie 
reală, iar, în al doilea rând, ţinând seamă de gradul fiecăruia. Se adoptă un titlu formal 
de revenire la gradul anterior şi aceasta mi se pare un lucru nepotrivit pentru că tot noi, 
Statul, le-am dat gradul pe care l-au primit şi nu vreau să facem impresia că procedăm 
la operă de retrogradare oficial consacrată. 

Desigur, dvs. faceţi o încadrare potrivită cu disponibilităţile şi nevoile dvs., 
rămânând ca ulterior să examinăm care vor fi funcţiunile şi gradele cu care vor rămâne 
aceşti funcţionari. 

S. Ghiolu: Sunt unii funcţionari care provin din cadrele noastre, adică sunt 
detaşaţi acolo, iar alţii angajaţi de Guvernământ. 

Cei cari provin din cadrele noastre îi luăm înapoi, dar ce facem cu ceilalţi? 
G-ral C. Vasiliu: Aceia se consideră ca populaţie civilă şi merg în zonele afectate 

populaţiei civile, rămânând ca mai târziu, dacă va fi nevoie de utilizarea lor, să-i luăm. 
M. Antonescu: Prin urmare, la fiecare departament dacă vor fi nevoi autentice 

de funcţionari, în loc să se numească alţi funcţionari, fără îndoială că trebuie să-i 
încadraţi pe aceştia cari vin din administraţiile evacuate, rămânând ca fiecare să fie 
măsurat cu pregătirea lui şi cu posibilităţile noastre, de aici. Principii rigide nu putem 
stabili. Acei funcţionari cari nu-şi pot primi nici un fel de întrebuinţare, desigur 
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unnează să fie trecuţi în cadrul populaţiei civile. Vom examina îndată chestiunea şi se 
va ocupa domnul Vulcănescu de această problemă. Deocamdată acesta este principiul: 
toţi funcţionarii destinaţi evacuării trebuie să fie evacuaţi. Încadrarea lor se face la 
serviciile publice de aici, ţinând seama de judecata fiecărui departament în parte şi de 
nevoile lui reale. Cei cari nu intră în această categorie intră în populaţia civilă şi sunt 
evacuaţi ca populaţie civilă. Domnul Vulcănescu să ia act de măsurile care se iau aici, 
pentru ca să se trimeată o circulară tuturor departamentelor şi de aici înainte, când se 
propun decrete noi de numiri de funcţionari, să se oprească acestea, pentru ca să se 
ceară avizul Ministerului de Finanţe în raport cu aceste noi măsuri, având funcţionari 
refugiaţi. Nici o numire nouă nu se va mai face, dacă Ministerul de Finanţe nu ne 
comunică că (sic!) locul este realmente vacant cu toate întrebuinţările funcţionarilor din 
regiunile evacuate, pentru ca să nu mergem la sarcini noi pentru funcţionarii evacuaţi, 
iar, pe de altă parte, să mărim numărul funcţionarilor prin numiri noi. 

O altă problemă care se pune este aceea a tratamentului şi drepturilor pe care 
le au funcţionarii publici, fie cei cari nu intră în administraţiile evacuate, deci rămân pe 
loc, fie cei cari, intrând în populaţia civilă, sunt evacuaţi ca populaţie civilă. Care sunt 
drepturile de funcţionari publici sau de salariaţi ale acestora? 

În primul caz, dacă se aplică măsura de ordin general cu salariul pe trei luni, 
este o soluţie tranzitorie. Noi trebuie să ştim unde mergem. În principiu, s-a hotărât să 
se dea salariul pe trei luni tuturor funcţionarilor evacuaţi. Ce se face cu funcţionarii cari 
rămân pe loc? Tot pe trei luni li se dă salariul? 

Pentru cel care pleacă, măsura are sens foarte logic: îi trebuie salariul pentru 
deplasare, pentru cheltuieli de întreţinere, pentru instalare, până îşi caută o noul 
situaţiune, până la regularea drepturilor. 

Pentru cei cari rămân pe loc, din două una: sau peste trei luni regiunea aceea 
nu este supusă nici unei alte condiţiuni decât aceea a evacuării, adică autorităţile civile 
şi militare exercită autoritatea asupra acelui teritoriu - şi noi trebuie să admitem toate 
posibilităţile -, ce se întâmplă în acest caz cu funcţionarul public? Îl lăsăm numai cu 
salariul pe trei luni, fără nici un fel de deosebire între cel care pleacă şi cel care 
rămâne? 

G-ral C. Vasiliu: Acela nu este statutar. Avem asemenea funcţionari în 
Transnistria. 

M. Antonescu: Eu nu mă refer la Transnistria, ci la Basarabia, Bucovina şi 
Moldova. Trebuie să stabilim acum principiul. Sunt administraţii care nu swu evaeuattl. 
Sunt funcţionari deci cari rămân pe loc. Tuturor acelor cari intră în planul de evacuare 
li se dă salariul pe trei luni, fie că pleacă, fie că rămân. Ce măsuri luaţi dvs.? Acest 
lucru să mi-l comunicaţi până luni. Ce măsuri înţelegeţi să luaţi şi cum vede Ministerul 
de Finanţe chestiunea în privinţa salarizărilor viitoare? 

M. Vulclnescu: Între momentul când se hotărăşte evacuarea şi momentul 
când autoritatea militară părăseşte teritoriul pot trece mai multe luni. 

G-ral D. Popescu: Este exclus acest lucru. 
M. Vulclnescu: Statul Major ne-a comunicat. 
M. Antonescu: Vă rog să vă informaţi asupra realităţii măsurilor militare şi 

măsurilor Ministerului de Interne privitoare la evacuări, şi lunea viitoare să-mi spuneţi 
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ce măsuri credeţi că trebuie luate în această privinţă şi cum trebuie să rezolvăm 
chestiunea în mod practic, pentru că de măsura pe care o ia guvernul de la început, de 
regularitatea sa depinde dacă se creează exod şi psihologie de fugă printre funcţionarii 
publici sau nu. Dacă funcţionarul public ştie că este garantat şi îşi primeşte salariul 
rămânând pe loc până în ultimul moment, noi nu ne vom încărca cu (sic!) un număr 
mare de dornici de fugă, unii mulţumindu-se cu salariul pe trei luni şi apoi să se 
prezinte la autorităţi şi să ceară continuarea primirii dreptului. 

M. Vulclnescu: Din momentul când se primeşte ordinul de plecare, în 
momentul acela se dă salariul pe trei luni. Ordinul de plecare nu-l primesc toate 
autorităţile la aceeaşi dată. 

M. Antonescu: Să nu mergem pe abstracţiuni. Stabilim, de pildă, în Moldova 
anumite servicii publice care trebuie să fie evacuate. Termenul curge de astăzi. Atunci 
se hotărăşte de ministerele care, în cadrul programului de evacuare, de transport, 
hotărăsc că nu toţi funcţionarii pleacă deodată. Sunt unii cari rămân. Se va crea o stare 
de spirit gravă şi nu veţi putea reţine pe funcţionarii publici pe loc până în momentul de 
care vorbiţi dv. când văd pe alţii că pleacă, de la început nu se dau anumite garanţii şi 
nu se preci:zează această situaţie. 

M. Vulclnescu: Banii pentru cele trei luni există. 
M. Antonescu: Nu este vorba numai de cele trei luni, ci de situaţiunea gene

rală, de modul cum fiecare minister îşi hotărăşte evacuarea serviciilor. Fiecare minister 
are o problemă de material, altă problemă, de personal. Altfel hotărăşte un minister 
pentru personalul din Bucovina, dacă ştie că târăşte după el toţi funcţionarii şi altfel 
ţine pe loc funcţionarii cari ştiu că-şi primesc drepturile şi au mijloacele de transport. 

Prin urmare, să nu mergem numai pe un sistem abstract. 
Te rog, domnule Vulcănescu, să fii gentil, să te gândeşti la ceea ce am spus şi 

să examinezi problema în mod practic. 
M. Vulclnescu: Noi ne-am gândit să asigurăm celor cari pleacă salarii până în 

momentul când pleacă. Poate sta şase luni acolo, el continuă să-şi primească salariul. 
M. Antonescu: Ministerele doresc să ştie ce devin aceşti funcţionari după trei 

luni. Ai spus aceasta până astăzi? 
M. Vulclnescu: Care funcţionari? 
M. Antonescu: Cei evacuaţi. 
M. Vulclnescu: Ministerul din momentul evacuării trimite funcţionarul într-un 

loc unde are nevoie de el. 
M. Antonescu: Dar dacă ministerul n-are nevoie de el şi-l evacuează ca 

populaţie civilă, îl aruncă pe drumuri? 
Atunci venim la problema să ştim care sunt condiţiunile în care mergem la 

salarizarea pe trei luni. Deci, să nu privim numai abstract. 
Vă rog să examinaţi toate cazurile. 
M. Vulclnescu: Nu s-a pus problema ca ministerele să lase pe funcţionari 

acolo împreună cu populaţia civilă. 
Salariul acela pe trei luni reprezintă un avans care se face funcţionarului pentru 

înlesnirea cheltuielilor de evacuare. Dacă continuă (sic!) să rămână pe loc, funcţionarul 
îşi primeşte salariul mai departe. 
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M. Antonescu: Care este condiţia acestor funcţionari, cari primesc echivalen
tul salariului pe trei luni? 

M. Vulcănescu: În momentul încadrării se va vedea. 
M. Antonescu: Domnule ministru de Finanţe, vă rog să vedeţi care este 

condiţia funcţionarilor publici, cari sunt supuşi evacuării, dacă ei sunt încadraţi într-un 
alt serviciu public şi urmeazA, prin urmare, să se prezinte în intervalul celor trei luni la 
acel serviciu public -, lucrul este simplu -, domnul Vulcănescu are dreptul ca în 
această ipoteză să considere că aceasta nu mai constituie o problemă. Singura problemă 
este aceasta: <ţacă un funcţionar public îşi trimite familia şi el rămâne să continue a 
funcţiona, care este condiţia acestui funcţionar, cum îl ajutăm să evacueze familia, el 
rămânând să continue funcţiunea? 

A doua categorie de funcţionari este aceea a funcţionarului public care, nefiind 
încadrat într-un serviciu public şi fiind evacuat cu populaţia civilă, are totuşi drepturile 
unui funcţionar public, care este situaţia acestui funcţionar public după cele trei luni ? 

Să presupunem că unul are o casă la Roman unde s-au adunat aproviziona
mente. Dacă ştie că după trei luni rămâne pe drumuri, acest funcţionar nu mai pleacă, 
pentru că preferă această situaţie în locul unui exod la capătul căruia nu are nimic, sau 
dacă pleacă, pleacă în ultimul moment. 

Prin urmare, trebuie să examinaţi condiţiunea funcţionarilor publici cari nu 
sunt încadraţi în alt serviciu public. 

O altă categorie este aceea care se creeazA funcţionarilor publici şi serviciilor 
publice, asupra cărora unele autorităţi pot hotărî să nu-i evacueze. Este posibil ca, la un 
moment dat, în unele regiuni, întâietatea transporturilor şi a evacuărilor să ceară 
sacrificarea unora dintre funcţionari şi rămânerea lor pe loc. 

Care este situaţia acestor funcţionari? Tot pe trei luni li se dă leafa? 
Acestea sunt aspectele noi ale problemei, pe care vă rog ca până lunea viitoare 

să le examinaţi în concret, pentru că soluţiunea salariului pe trei luni nu mi se pare 
suficientă şi nu rezolvă problema. 

Rog pe domnii Vulcănescu şi secretar general Rădulescu ca, de acum înainte, 
să nu se mai facă complectări de funcţionari, până când nu se va termina tabloul celor 
evacuaţi. 

P. Strihan: Ministerul Finanţelor are tablourile acestor funcţionari. 
M. Vulcinescu: Până acum era dispoziţia ca ministerele să-şi ia funcţionarii 

evacuati şi să-i încadreze în alte locuri. Aşa că problema care ne-o puneti este nouă. 
M. Antonescu: În practică este posibil să n-ajungem la aceasta.Noi trebuie să 

fim realişti şi să nu discutăn1 abstracJiuni. Se poate întâmpla să avem de ales între a 
transporta Armata sau pe funcţionarii publici. 

Ce facem? Noi trebuie să avem soluţia din vreme, şi din vreme să fie luate 
măsurile de grijă pentru acei cari ar putea să fie victime în împrejurări intempestive. 

Al. Rădăuţi: Cineva din Basarabia îmi comunică că (sic!) la achitarea 
echivalentului de salariu pe trei luni i s-au reţinut toate datoriile şi n-a rămas cu nimic. 

M. Antonescu: Iată încă un aspect al problemei care trebuie examinat. 

302 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



G-ral O. Stavrat: S-a achitat funcţionarilor cari primesc salariul de Ia 
Ministerul Finanţelor. Ce se întâmplă cu funcţionarii primăriilor, comitetelor şcolare, 
camerelor agricole? De unde li se va plăti salariul pe trei luni? 

M. Antonescu: Dv., domnule Vulcănescu, spuneţi că s-a hotărât ca ministe
rele să-şi ia toţi funcţionarii. Dv. ştiţi că pentru învăţători şi preoţi am mers până acolo 
încât, cu prilejul ultimelor alegeri de episcopi, noi am pus condiţiunea candidaţilor ca, 
în cazul oricăror primejdii, ei să rămână pe loc. Aceasta a fost preocuparea noastră. Ce 
am obţinut este altceva. 

Învăţătorii şi preoţii ar trebui să rămână legaţi de poporul în mijlocul cărora au 
trăit. 

M. Vulcănescu: Aceştia rămân. Li se dă salariul pe trei luni. 
M. Antonescu: Această problemă vă rog s-o examinaţi. 
I. C. Petrescu: Învăţătorii nu pot să rămână pe loc, şi nici nu vor rămâne. Ei 

vor fugi, fiindcă au făcut operă anticomunistă. 
M. Antonescu: Dreptate n-au, fiindcă atunci când eşti apostol, eşti apostol 

până la capăt. În nici un caz n-au dreptate. Bineînţeles, că nu poţi să-i ceri fiecărui 
învăţător să candideze la nemurire pe plan de idealism ştiinţific sau ideal naţional. Cei 
cari au avut o atitudine potrivnică regimului, aceştia desigur că sunt condamnaţi la 
moarte. Cei cari însă au făcut şcoală în satul lor, de ce să fie legitimaţi să părăsească 
satul românesc? Ce s-ar fi întâmplat în Transilvania de Nord dacă ar fi fugit toţi preoţii 
şi toţi învăţătorii? 

Nu uitaţi că nu ne găsim la începutul războiului, ci ne găsim într-un moment 
politic când ne apropiem de sîarşitul războiului, când se va pune în discuţie la 
Conferinţa de Pace întreaga problemă a vieţii spirituale pentru milioane de oameni şi 
când trebuie să fim pregătiţi. 

I. C. Petrescu: De ce am susţinut eu că învăţătorii au dreptate? Întâi, că se 
creează o injustiţie, pentru că învăţătorii sunt puşi într-o altă situaţie. În al doilea rând, 
dintre toţi funcţionarii Statului, învăţătorii au făcut o propagandă anticomunistă, lor li 
s-au trimis, de către Ministerul Propagandei şi Marele Stat Major, diferite lucrări de 
propagandă anticomunistă .... 

M. Antonescu: Dv., domnule Petrescu, nu vă este îngăduit să ţineţi acest 
limbaj, într-un Consiliu de Miniştri. Ştiţi bine că, continuitatea istorică a unui neam stă 
în spiritul de luptă al cărturarilor. Dacă noi, Guvernul, patronăm dreptul fugei 
naţionale, ce să mai facă comerciantul (sic!) sau restul populaţiei? Vom vedea ce soluţii 
vom găsi, dar nu putem să începem prin a organiza exodul, fiindcă înseamnă să lăsăm 
populaţia românească de acolo fără preot şi fără învăţător. Şi preoţii au făcut acelaşi 
lucru. Şi ei au făcut campanie religioasă şi antisovietică şi propagandă creştină. Cu 
teoria aceasta înseamnă să lăsăm satele româneşti fără preoţi şi învăţători. Nu ştiu dacă 
dv. credeţi că poate să mai existe Neamul Românesc, într-un teritoriu care va fi lipsit 
de asemenea elemente. 

Vom examina mai târziu problema aceasta. 
Este cineva dintre domnii miniştri cari are o părere contrarie? Credeţi că 

trebuie să organizăm plecarea învăţătorilor chiar de pe acum? 
I. C. Petrescu: Eu spuneam să se facă apel la spiritul lor de sacrificiu. 
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M. Antonescu: Dv. aţi spus că ei au dreptul să plece. 
Vă rog, domnul Petrescu, ca până lunea viitoare să-mi aduceţi lista tuturor 

institutorilor şi preoţilor cari au fost revizuiţi şi încadraţi dintre cei rămaşi în Basarabia 
la 1940. 

Vă rog să mi-o aduceţi pentru conferinţa viitoare. 
G-ral O. Stavrat: Până Ia ora actuală eu n-am destinaţia funcţionarilor 

inferiori de la notar în jos. O voi primi mâine. 
Referitor Ia plasarea populaţiei în zona finală am avut nedumeriri şi am fost 

lămurit la Statul Major că s-au destinat anumite plăşi, pentru fiecare judeţ, câte una. 
M. Antonescu: De ce nu se comunicase distribuţia aceasta pe plăşi, pentru că 

dv. o aveaţi Ia Marele Stat Major de mai multe zile? 
G-ral S. Mardare: Pentru că am sperat să avem un cuantum al populaţiei care 

se evacuase, însă cum ne-am convins că nu putem avea aceste date decât cu totul 
aproximativ, atunci, de acord cu domnul ministru de Interne, am stabilit. 

G-ral O. Stavrat: În legătură cu operaţiunile care privesc evacuarea 
Transnistriei, care încep imediat, Guvernământul are obligaţiunea să constituie centre 
de aprovizionare pe Nistru, acelea făcute de Guvernământul Transnistriei, şi apoi noi, 
Guvernământul Basarabiei, trebuie să constituim centre de aprovizionare pe Prut. Noi 
n-avem nici o posibilitate şi pentru aceasta avem nevoie de finanţare. 

M. Antonescu: Vă rog să ne daţi oarecari preciziuni, pentru că programul de 
evacuare a Transnistriei, în afară de bunurile de care s-a ocupat chiar Guvernul şi 
despre care am toate datele, în celelalte n-avem toate informaţiile asupra ultimelor 
hotărâri. Trebuia să ia parte şi domnul g-ral Potopeanu, însă din cauza împrejurărilor d-sa 
a rămas la Odesa. 

Vi s-a comunicat o cifră, ce anume? 
G-ral O. Stavrat: Prin ordinul primit ni se arată că este vorba de personalul 

judeţelor din Transnistria cu bunurile lor şi de populaţia care este hotărâtă şi admisă să 
fie evacuată în Basarabia, domnul Mareşal a spus că nu mai departe de Basarabia. S-au 
fixat nişte zone Ia mine în Basarabia în judeţele de Nord. 

Ca să trăiască această populaţie din Transnistria din această perioadă de 
evacuare trebuie să aibă posibilităţi de hrană. Pentru timpul cât stă pe Nistru, grija o are 
Transnistria; de îndată ce se va muta de pe Nistru pe Prut, aşa cum este prevăzut, 
trebuie să avem noi îngrijirea lor. 

M. Antone11eu: Dar nu pe$te Prut. Vor veni cel mult pânA la Prut. 
G-ral C. Vasiliu: Problema aceasta nu mai este de actualitate. Noi vom 

executa în planul de evacuare numai evacuarea a 5000 persoane cărora Ii s-a destinat o 
anumită zonă. 

În ce priveşte populaţia la care se referă domnul guvernator, aceea este 
populaţia românească din Caucaz, care a fost adusă iniţial în Transnistria şi pentru a nu 
o lăsă acolo, s-a hotărât aducerea ei în Sudul Basarabiei. 

M. Antonescu: Ţinând seama de măsurile luate de domnul Mareşal prin Statul 
Major, de aprobarea dată prin dv., prin Ministerul de Interne, în privinţa unor 
migraţiuni din Transnistria încoace, şi ţinând seama de situaţia militară, care cere o 
lichidare grăbită a situaţiei de acolo, faţă de acestea, mâine să discutaţi cu domnii 
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guvernatori şi apoi împreună, pentru ca să vedem care sunt măsurile care urmează să 
fie luate pentru ca să limiteze numărul celor cari: vin, ţinând seama de posibilităţile 
noastre, rămânând ca mai târziu să vedem ce vom face. 

G-ral C. Vasiliu: Nu pleacă populaţia autohtonă. 
G-ral C. Pantazi: Populaţia evacuată din Caucaz - mă simt dator s-o spun-, 

n-a venit chiar de bunăvoie, dar nici cu sila, ci a fost fhcută o propagandă foarte intensă, o 
propagandă românească puternică de către trupele din Crimeea. În aceste condiţiuni nu 
ştiu dacă o putem lăsa acolo, căci aceşti oameni într-adevăr sunt sacrificaţi. 

M. Antonescu: Câţi au intrat până astăzi? 
G-ral O. Stavrat: Ceea ce vă spun este pe baza ordinelor primite de la Statul 

Major. Nu este nici o legătură între cei 8900 suflete aşezaţi în zona Statelor gennane şi 
populaţia românească şi funcţionarii din Transnistria, pentru care Guvemărnântul 
Transnistriei are aprobarea să-i aducă în Basarabia. Aceştia sunt funcţionari şi o parte din 
oamenii cari s-au compromis în ochii ruşilor prin activitatea pe care au avut-o acolo. 

M. Antonescu: Câţi aţi primit acolo? 
G-ral O. Stavrat: N-a venit încă nimeni, afară de moldovenii de cari vorbeam 

şi cari sunt 8900 suflete şi vor mai veni încă, din cei cari au plecat din Caucaz. 
G-ral C. Vasiliu: Acei despre care vorbeşte g-ralul Stavrat şi cari sunt 5000 

vor merge la Timişoara. Fiindcă transmiterea administraţiunii în mâna gennanilor se 
face în câteva zile, nu mai are raţiune să rămână acolo prefecţi, notari etc. 

G-ral S. Mardare: Chestiunea a fost văzută aşa: n-aveam posibilitatea să 
scoatem cu trenul din Transnistria acest personal şi atunci el trebuie să treacă într-un 
prim salt înapoia Nistrului, apoi pe malul Prutului şi vom vedea dacă de acolo îl vom 
putea îmbarca. 

Afară de aceasta vin o serie întreagă de animale de acolo şi pentru aceste 
animale, precum şi pentru populaţia care vine din Transnistria, plus funcţionarii de 
acolo, apoi organele de etapă ale Armatei, la toţi aceştia se adaugă populaţia evacuată 
din Basarabia, care, dupii generalul Stavrat, se ridică la 81.000 şi toţi aceşti evacuaţi nu 
se pot transporta cu trenul. Despre aceştia este vorba şi trebuie să se organizeze 
hrănirea lor, întâi înapoia Nistrului, unde vor fi mai puţini, dar vom avea foarte multe 
vite acolo, şi apoi pe Prut, unde se adaugă şi evacuaţii din Basarabia, pe lângă cei din 
Transnistria. 

M. Antonescu: Domnul g-ral Vasiliu va examina problema aceasta, pentru ca 
să stabilim numărul efectiv al celor cari se evacuează de acolo. Când s-a stabilit un 
program eram în faţa altor împrejwtri decât acelea pe care le avem astăzi, acum trebuie 
să adaptăm totul la situaţia de astăzi. 

O. Vlldescu: În legătură cu cazarea celor 8900 şi celor ce vor mai veni de aici 
înainte, ei sunt cazaţi în casele rămase de la repatriaţii germani. Dv. aţi spus că suntem 
pe punctul de a încheia un nou acord cu germanii ca ei să-şi aducă pe conaţionalii lor 
din Transnistria în Sudul Basarabiei. 

M. Antonescu: Se discută pentru locuinţele din Dobrogea. 
Aş ruga ca domnul g-ral Vasiliu să examineze cu domnul g-ral Mardare şi 

chestiunea expatriaţilor, pentru ca autorităţile noastre să fie înştiinţate de acest lucru. 
Germanii vor s!l scoată din Transnistria pe toţi locuitorii de origine germană să-i aducă 

305 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



încoace. Ar fi vorba de circa 120.000 persoane. Au ajuns apoi să vorbească de 
minimum 70.000. 

Prin urmare, să examinaţi această chestiune cu Statul Major. S-a admis 
deocamdată scurgerea lor în Dobrogea, de unde ar urma să plece prin porturile 
dunărene. Să examinaţi repercusiunea pentru porturile noastre, în această eventualitate, 
iar domnul g-ral Arbore să examineze problema din punct de vedere al aprovizionării 
pentru regiunile unde stau vremelnic. 

Dacă toţi aceştia sunt scurşi în Dobrogea şi dacă ei urmează să fie luaţi de 
vapoare pe Dunăre, pentru a fi duşi mai departe, cu cel mai bun ritm şi utilizând 
maximwn de tonaj de care dispune marina germană şi a noastră împreună, ne trebuie 
câteva luni pentru ca să putem face aceste transporturi. Acest timp presupune cazare şi 
aprovizionare. Deci, acceptarea de principiu pentru scurgerea în Dobrogea trebuie să 
fie legată de toate aceste condiţiuni tehnice de ordine publică, de aprovizionare şi de 
cazare. 

O. Vlldescu: în regiunea aceasta sunt aglomeraţiuni de colonişti cari nu sunt 
aşezaţi definitiv, aşa că ar fi bine ca la această conferinţă să participe şi delegatul 
colonizării. 

M. Antonescu: Desigur şi, împreună cu domnul g-ral Mardare, cu domnul g-ral 
Vasiliu, cu domnul g-ral Arbore, să stabiliţi ce se poate face; căci mâine trebuie să dau 
un răspuns în această chestiune. 

AI. Bldluţl: Ministerul Propagandei are două chestiuni speciale: prima 
chestiune priveşte imprimăriile create la Chişinău şi Cernăuţi, care nu figurează în 
planul de evacuare, a cărui listă am primit-o, şi a doua chestiune este un post de radio
emisiune al Guvernământului, cu 5 staţiuni de amplificare, care trebuie înlesnit să fie 
ridicat. 

M. Antonescu: Domnul director general Vasile Ionescu va lua măsuri ca, în 
ziua de 15 martie, să fie prezent reprezentantul Radiodifuziunii, care să ia în primire şi 
să ducă la locurile de destinaţie posturile acestea. 

AI. Bldluţl: Ziarele trebuie să apară până în ultimul moment acolo; 
altminteri se provoacă panică. 

M. Antonescu: Şi se repetă greutăţile pe care le-am avut la început, când 
trimiteam ziarele cu avionul. 

Prin urmare, rămâne un minimum de maşini acolo. Eventual, deplasaţi din alte 
părţi maşinile necesare. 

Dacii nu sunt sufioiento mo~inilc existente, aduc1:fi din alte parţi maşini. ŞI 
rotativele se ridică de acolo ca să putem păstra continuitatea ziarelor, iar, pe altă parte, 
să nu expunem rotativele acolo unde avem atât de puţine. 

V. Ionescu: În privinţa postului de emisiune de la Odesa şi a staţiunilor de 
amplificare, faţă de comunicarea dv. că intră sub comandamentul german, am luat toate 
măsurile. 

M. Antonescu: Luaţi măsuri să plece delegatul dv. şi să se prezinte la domnul 
g-ral Potopeanu. 

G-ral D. Popescu: În legătură cu evacuarea populaţiei germane, de ce s-o mai 
aducem din Basarabia în Dobrogea, şi pe urmă s-o îmbarcăm pe vase cari s-o ducă în 
Germania pe Dunăre, şi de ce să n-o îmbarcăm la lsmail, care este în faţa Tulcei? 
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M. Antonescu: Şi din Dobrogea cât durează îmbarcarea? 
G-ral S. Mardare: Germanii au spus hotărât că această populaţie nu poate 

rămânea acolo, şi atunci ar rămânea ca s-o aducă prin România. 
M. Antonescu: Germanii nu pot să facă această operaţie de a-şi transporta 

naţionalii prin România. N-o să lăsăm noi pe români pe loc, pentru ca să transportăm 
germani. Noi nu putem scoate toată viaţa românească de acolo flră ca s-o ajutăm. Ei nu 
pot să aibă un drept de prioritate faţă de românii noştri şi noi nu putem sacrifica 
populaţia românească, menajând această populaţie germană şi dându-i toate 
posibilităţile să treacă în Germania, cu sacrificiul populaţiei româneşti. 

Dr. P. Tomescu: În tratativele pe care dv. le duceţi, v-aş ruga să atrageţi 
atenţiunea că germanii trecând prin Dobrogea trebuie să-şi ia toate măsurile de 
profilaxie în contra malariei. 

În aceste tratative, oarecum diplomatice, se poate atrage atenţiunea ca să ia 
măsuri, pentru ca nu ulterior să ne spună că nu le-am atras atenţia. 

M. Antonescu: V-aş ruga. domnule prof. Tomescu, să daţi o notă domnului g-ral 
Mardare ca, în răspunsul pe care-l vom da, să ajungem să punem şi această problemă. 

În afară de faptul că avem o prioritate legitimă în ceea ce priveşte populaţia 
românească, dar noi suntem organul care face evacuarea şi deci răspunderea o avem 
întâi faţă de populaţia românească. 

În afară de această prioritate, în afară de greutăţile inerente unei asemenea 
operaţiuni, noi trebuie să dăm un răspuns motivat care să hotărască asupra bunelor 
noastre intenţiuni, dar şi asupra dificultăţilor sau a efectului moral pe care l-ar putea 
avea asupra populaţiei româneşti, dacă, de o parte, se pun toate mijloacele la dispoziţia 
germanilor, iar de altă parte, se refuză românilor dreptul legitim de evacuare. 

G-ral O. Stavrat: Referitor la evacuarea arhivelor, această evacuare nu s-a 
flcut într-un ritm destul de viu, pentru că n-am avut la dispoziţie, nici vagoane 
necesare, şi nici foile de drum. 

M. Antonescu: De ce nu le-aţi avut? 
G-ral O. Stavrat: De abia acum s-au imprimat la Calea Ferată. 
G-ral T. Orezeanu: Sunt de mult imprimate. 
G-ral O. Stavrat: Va trebui şi pentru aceste transporturi să se prevadă 

vagoane. Sunt trenuri mixte, sau vagoane programatice. 
Tot în legătură cu evacuarea mai este şi o chestiune care priveşte Ministerul 

Agriculturii. în Basarabia fiecare comună are grajduri comunale. în aceste grajduri se 
găsesc reproducători foarte frumoşi şi de o rasă curată. Ce facem cu aceştia? Îi ridicăm 
sau nu? 

I. Marian: Cred că nu este bine să-i ridicăm. 
G-ral O. Stavrat: Sunt exemplare foarte frumoase. Dacă nu le ridicăm noi, le 

vor ridica alţii. Sunt exemplare minunate. 
M. Antonescu: Dacă puteţi, ridicaţi-le. 
I. Marian: Noi vom face diligenţe. 
G-ral C. Pantazi: Dacă am avea certitudinea că rămân acolo, poate că am 

putea să le păstrăm. 
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M. Antonescu: în acest caz cred că este bine să reducem numArul lor şi 
exemplarele cele mai bune să le scoatem de acolo. Prin urmare, dacă se scot, se scot 
numai exemplarele bune. 

G-ral O. Stavrat: Referitor la volumul populaţiei pentru evacuare, acest 
volum era de 113.000 şi astăzi s-a redus la 81.000. Se poate ca această cifră sA se mai 
reducă. 

G-ral C. Vasiliu: Numărul acesta se va mai reduce. 
G-ral O. Stavrat: Domnul Mareşal mi-a ordonat, că s-a admis evacuarea 

ţăranilor şi a comercianţilor înstăriţi. Acum este chestiunea cerealelor, care trebuie 
transportate într-un ritm mai rapid, dar în acelaşi timp este şi chestiunea finanţlrii, 
pentru că în afară de 5284 vagoane care sunt în magazii, 1751 pe care Ie am în 
magaziile Românizării, restul de 56.000 vagoane trebuie plătite. 

Trebuie aviz.at asupra modalităţii ca colectarea (sic!) să continue. 
M. Antonescu: Aş dori să ştiu că, dacă vi se pune de Calea Ferată vagoane la 

dispoziţie pentru transporturi şi se creează un ritm de evacuare, de transporturi mult 
mai intens decât până astăzi, dv. aveţi mijloacele de colectare şi de transport, ca să nu 
existe o problemă pentru noi? 

G-ral O. Stavrat: Se poate asigura atât cât Calea Ferată este în stare să 
încarce, chiar dacă ritmul ar fi mărit. 

G-ral T. Orezeanu: Urgenţa n-o stabilim noi. 
G-ral C. Pantazi: În momentul acesta, domnul g-ral Orezeanu nu poate da 

vagoane. Împreună cu Statul Major, domnule g-ral Stavrat, trebuie să vedeţi dacă nu se 
poate mări numărul vagoanelor. 

Al. Bidluţi: Un proprietar din Basarabia, pe care l-am văzut zilele trecute, 
îmi spunea ci foarte mulţi proprietari de acolo ar fi dispuşi să accepte bonuri pentru 
cerealele care le-ar livra. 

M. Antonescu: Cunosc chestiunea. S-a mai discutat. 
Gh. Minescu: În privinţa finanţlrii avem două miliarde la Banca Naţională în 

plus, aşa că nu s-ar putea pune această problemă. 
M. Antonescu: Prin urmare, puteţi să vă creaţi mijloace suficiente. Deci, 

singura problemă este a transportului. 
Gh. Minescu: Eu sunt sceptic în privinţa transporturilor. 
M. Antonescu: Din moment ce domnul guvernator îşi ia răspunderea! 
Gb. Minescu: Noi trebuie să scoatem de acolo, mai întâi, ovăzul, grâul, secara 

şi oleaginoasele, şi să lăsăm porumbul la urmă. 
M. Antonescu: Rămâne stabilit de acum înainte că dv., domnule Minescu, 

împreună cu Aprovizionarea, Economia Naţională, Statul Major şi Calea Ferată, să 
lucraţi pentru a vă crea disponibilităţi de cumpărare, de colectare şi de transport, în 
raport cu programul transporturilor pe Căile Ferate. 

Acest lucru trebuie început chiar de astăzi. Pe domnul g-ral Mardare îl rog să 
convoace conferinţă pentru stabilirea posibilităţilor de transport, când se va discuta şi 
examina întreaga problemă, în ceea ce priveşte capacitatea de transport a Căilor Ferate, 
ritmul transporturilor, întâietatea faţă de alte transporturi militare etc. 

308 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Desigur că eu voi arăta domnului Mareşa 1 că toată problema evacuărilor este 
legată de aceste transporturi militare şi că hotărând aici cele mai bune principii şi 
stabilind cele mai excelente criterii, totuşi nu vom putea realiza aceste transporturi, 
dacă n-avem vagoanele necesare. 

I. Marian: Vă rog, domnule Preşedinte, să-i interziceţi transportul porumbului 
în ştiuleţi. Mai bine să evacuăm grâul, orzul, ovăzul şi porumbul să rămână cel din 
urmă. 

Apoi, şi populaţiei de acolo trebuie să i se lase ceva. 
G-ral O. Stavrat: Toate aceste transporturi sunt după asigurarea hranei 

populaţiei. 

M. IUmniceanu: Este inutil să colectăm cerealele care nu se pot transporta. 
M. Antonescu: Nu se vor colecta şi nu se va achita nimic decât în măsura 

posibilităţilor de transport. 
G-ral C. Dragalina: Domnilor, chestiunea fondului încă nu este precizată. 

Neavând un fond special de evacuare din afară, am căutat să-mi fac eu un asemenea 
fond. Am pus la o parte 200 milioane lei. 

V-aş ruga ca această chestiune a fondului să fie precizată, să fie dată dispoziţia 
pentru o gestionare specială şi rapidă. 

M. Antonescu: Care este fondul minimal de care aveţi nevoie pentru 
executarea programului? 

G-ral C. Dragalina: Industria programată până astăzi va absorbi întreg acest 
fond. Pentru populaţie n-avem nici un ban. 

Industria care aparţine Statului, C.N.R.-ului, şi care interesează Ministerul 
înzestrării, să o ia pe seama sa chiar Ministerul Înzestrării, nu arendaşii. Noi am rezilia 
contractele imediat pentru motive de forţă majoră. Ministerul Înzestrării le ia în primire 
şi această categorie de industrii ar înlesni mult toată tehnica. 

M. Antonescu: Aceasta v-ar dispensa de necesitatea unui fond şi ar înlesni 
Economia Naţională şi Înzestrarea să-şi ia fondurile industriale şi să le transporte prin 
propriile mijloace. 

G-ral N. Velescu: Nu mai are nici o fabrică de evacuat. 
G-ral C. Dragalina: Am stabilit o ordine de preferinţă. Sunt fabrici care 

lucreaz.ă pentru Armată, sunt fabricile textile. 
G-ral S. Mardare: Industria cărnii, Podsudek, Industria zahărului de la 

Crisciatec, Industria zahărului de la Cucica, abatorul şi frigoriferul Pasărea, Fabrica 
metalurgică Moravia - Română, Rafinăria - Distilăria Beresa. 

M. Antonescu: V-aş ruga să-mi spuneţi dacă întreprinderile supuse evacuării 
sunt cele citate de dl. g-ral Mardare. 

G-ral C. Dragallna: Numai o parte. 
M. Antonescu: Dl. ministru Ghiolu spune că acestea se evacuează de titularii 

lor. V-aş ruga să discutaţi această problemă cu dl. amiral Gheorghiu, pentru înzestrarea 
Armatei, cu dl. Ghiolu, pentru Economia Naţională, şi să vedeţi care din întreprinderile 
care sunt ale particularilor, titulari de drepturi, nu simpli arendaşi, să vedeţi care dintre 
acestea urmează să fie evacuate, prin măsurile urgente luate de Ministerul înzestrării şi 
Ministerul Economiei Naţionale, care ar mai rămâne în sarcina dvs. aplicându-se acest 
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program şi să ţineţi seama de experienţa ~cută de Ministerele Economiei Naţionale şi 
al înzestrării. Să vedem dacă nu sunt dintre aceste întreprinderi pe care de asemenea să 
le ia Ministerul Economiei Naţionale şi pentru rest să rămână în sarcina dvs., urmând 
ca Ministerul de Finanţe să vă creeze un fond pentru transporturi. Deocamdată, în ceea 
ce priveşte transporturile pe Calea Ferată, măsurile sunt luate. Direcţiunea Generală a 
Căilor Ferate este obligată să vă pună la dispoziţie mijloace de transport, rămânând ca 
chestiunea (sic!) plăţilor să fie regulată ulterior între Ministerul de Finanţe şi 
Direcţiunea Generală a Căilor Ferate. Prin urmare, fondurile de care aţi avea nevoie n-ar 
trebui să se raporteze la mijloacele de transport, ci numai la mijloacele de demontare şi 
celelalte. 

O. Vlidescu: Bucovina are nevoie de 200 milioane pentru demontări şi 40 
milioane pentru transporturi, numai pentru întreprinderile care mă interesează pe mine. 

M. Antonescu: În afară de bunurile Înzestrării, care au fost deja transportate, 
de bunurile Economiei Naţionale sau de cele private care urmează să fie transportate de 
titularii lor, în afară de bunurile şi întreprinderile Românizării, care cele mai multe erau 
supuse regimului de arendare, mai sunt alte bunuri care urmau să fie evacuate? Căci 
atunci am înlesni Ministerului de Finanţe, creând pentru Românizare posibilitatea de 
finanţare în vederea acestor evacuări şi Românizarea ar face evacuările împreună cu 
dvs., urmând ca fondul să se rapoarte la necesităţile de evacuare altele decât acestea. 

G-ral C. Dragallna: în ultimul Consiliu la care am luat parte, s-a stabilit 
principial că industria care se deteriorează prin deplasare, s-o lăsăm pe loc. 

Apoi n-ar fi moral ca să lăsăm populaţia ~ă nimic. 
Pe baza acestui principiu ministerele respective au calculat ce iau şi ce nu, şi s-a 

stabilit o listă care nu este departe de ceea ce a spus dl. g-ral Mardare. 
Sunt industrii textile de care avem destule în ţară şi luându-le n-ar spori 

patrimoniul industrial al ţării. 
M. Antonescu: Să-mi prezentaţi şi mie o notă cu situaţia tuturor acestor 

bunuri pentru ca să-mi dau personal seama. Fireşte, dacă Statul suportă el cheltuiala 
unui asemenea transport pentru bunurile unor particulari, desigur că în împrejurările 
prin care trec finanţele noastre, nu este potrivit să tot luăm sarcini noi. Dacă sunt însă 
bunuri care prin deplasarea lor nu se strică, socotesc că este potrivit să le păstrăm 
economiei româneşti, găsind soluţiuni, dacă nu cu Statul, cu particularii, care cred că s-ar 
interesa de asemenea bunuri, care se vor pierde dacă le lăsăm în neantul unor 
experienţe: ce va face populaţia cu ele. 

Vă rog să examinaţi mâine sub acest aspect problema. Pentru bunurile 
românizate îl rog pe dl. Vlădescu să examineze tot ce este bun care poate fi transportat, 
să fie transportat, indiferent de ce vom face mâine cu el. 

Desigur, să nu încărcăm vagoane cu fier vechi, însă bunurile industriale care 
pot fi transportate nu cred că este bine să le pierdem pentru economia românească, mai 
ales dacă sunt proprietatea Statului şi aparţin Ministerului Românizării. 

Dacă afară de acestea mai sunt altele care nu intră nici în programul 
înzestrării, nici al Economiei Naţionale, nici al Românizării, îl rog pe dl. g-ral 
Dragalina să-mi prezinte lista pentru ca să vedem care este condiţiunea pe care o vom 
da acestor bunuri. 
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S. Ghiolu: Să lămurim chestiunea. S-a discutat şi cu dl. g-ral Dragalina şi pe 
baza acestor discuţiuni s-a fficut tabel dat Statului Major. Principiul a fost întâi ordinea 
de importanţă pentru economia noastră. N-are rost să cărăm din pădurile Bucovinei 
toate gaterile vechi. 

Din punct de vedere al proprietăţii sunt două categorii de întreprinderi: 
întreprinderi proprietate particulară, care se evacueazA de către particulari, şi întreprin
derile Statului, ale C.N.R.-ului, care se evacueazA de C.N.R. Dintre proprietăţile 
C.N.R.-ului cea mai mare parte sunt întreprinderi fără interes pentru economia noastră. 
De aici se vor lua anumite elemente de valoare, cum sunt motoarele, de exemplu. 
Problema a fost trirneasă la Marele Stat Major, unde s-a rezolvat. 

M. Antonescu: Deci dl. ministru Vlădescu creeazA mijloace pentru Guvernă
mânt; dl. guvernator atrage atenţia că fondul acesta este pierdut. Să se ia măsuri ca să 
existe fondul şi peste 1 aprilie, şi dacă afară de bunurile românizate mai sunt alte 
bunuri, numai acelea să-mi fie semnalate mie, pentru celelalte rămâne Ministerul 
Înzestrării, care a fficut în parte evacuarea. Ministerul Economiei Naţionale afirmă că 
se fac evacuări pe cont privat, iar dl. Vlădescu declară că este de acord cu dvs., ca să vă 
pună din fondul RomânizArii la dispoziţie mijloace, pentru executarea transporturilor, 
prin regularizarea operaţiunii pentru ca la l aprilie să nu pierdeţi aceste fonduri. 

Dacă în afară de acestea propuneţi alte evacuări de fonduri industriale, să le 
semnalaţi. 

G-ral C. Dragalina: S-a lămurit chestiunea fondului cu privire la industrie. 
Acum este vorba de fondul pentru instituţii şi pentru populaţie. N-avem un ban şi vă 
rog să stabiliţi o sumă cu o gestionare rapidă pentru evacuarea instituţiilor etc. 

M. Antonescu: Guvernământul Basarabiei are la dispoziţie vreo sumă în 
această privinţă? 

G-ral O. Stavrat: Nici o sumă. 
M. Vulclnescu: Cine a cerut vreo sumă, la 3 zile de când ni s-a pus problema, 

noi am deschis credite. 
M. Antonescu: D-nii guvernatori să semnaleze pentru ca dl. Vulclnescu să-şi 

dea seama ce ar mai rămâne pentru funcţionari, pentru care, de asemenea, sunt alte 
angajamente directe. D-nii guvernatori să arate de ce fonduri mai au nevoie şi dl. 
Vulcănescu va va înlesni procurarea lor. 

Ce altă chestiune mai aveţi? 
G-ral C. Dragallna: Este vorba de acel minimum de hranA care r!rnâne 

pentru populaţia care nu pleacă. Trebuie să se lase până la noua recoltă o anumită 
cantitate de grâu, de zahăr, şi tot felul de alimente. Rog ca dl. prim-ministru să dea 
ordine precise ca aprovizionarea să dea tot ce trebuie. 

M. Antonescu: Atâta vreme cât problema transportului limiteazA posibilităţile 
de descongestionare a acestor teritorii, stabilirea unui plafon minimal devine inutilă. Ea 
ar putea deveni actuală în momentul când, executându-se evacuarea, am ajunge să 
punem problema limitei care ar compromite existenţa populaţiei locale. Deocamdată nu 
ne găsim în această situaţie. 

G-ral C. Dragalina: La mine problema nu este ca în Basarabia. Bucovina este 
deficitară. 
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Nici până acum locuitorii n-au porumb, zahăr şi alte articole absolut necesare. 
M. Antonescu: În această privinţă v-aş ruga ca împreună cu domnul 

guvernator al Basarabiei să examinaţi posibilitatea unor măsuri locale, pentru că acolo 
unde există posibilităţi de transport direct şi de descongestionare către restul ţării, să le 
faceţi, rămânând ca să vă faceţi unele aprovizionări directe, ţinând seama de greutăţile 
transporturilor pe Calea Ferată. 

Dacă există posibilităţi de transporturi cu căruţele între Basarabia şi Bucovina, 
vă recomand să le faceţi şi să creaţi eventuale disponibilităţi care să fie scurse spre 
Regat, pentru că faţă de situaţia grea a transporturilor de astăzi, noi trebuie să venim cu 
soluţiuni practice. 

Deci, nu numai faţă de guvern şi de măsurile guvernului, dar şi dv., local, să 
examinaţi cele mai bune mijloace pentru aprovizionările reciproce şi schimburile 
reciproce, firă a înrâuri cererile noastre. 

G-ral C. Dragalina: Vor trebui credite pentru aceasta. Generalul Stavrat nu 
va da nici un vagon flră bani. 

M. Antonescu: Domnule general, în orice caz, dv. rezolvaţi problemele 
acestea din punct de vedere practic, iar domnul g-ral Stavrat, în înţelegere cu domnul 
Vlădescu vor îndruma vagoanele în regiunile deficitare. În raporturile dintre Basarabia 
şi Bucovina este bine ca această scurgere de cereale să se facă, cum am spus, pe alte căi 
decât aceea a Căilor Ferate. 

Vă rog, deci, să examinaţi problema locală pe baza acestui principiu. 
În cazul în care nu veţi putea obţine credite de la Românizare, în nota de 

credite de care aveţi nevoie de la Ministerul de Finanţe să figureze şi acest post, pentru 
ca domnul Vulcănescu să vadă dacă va putea da şi ce va putea da în măsura executării 
lucrării. 

G-ral D. Popescu: Cam câte persoane din populaţia civilă apreciază domnul 
guvernator că se vor putea evacua din Bucovina. 

G-ral C. Dragalina: Era vorba de peste 100.000 de persoane, inclusiv 
funcţionarii. 

Acum cifra va spori mult. Erau 87.000 populaţie civilă, fără funcţionari şi 
familii. 

Cred că cifra se va îndoi, după tendinţa bucovinenilor, călcând chiar 
dispoziţiile legale. 

G-ral C. Vasiliu: Cred că acolo vom avea un procent mai mare decât în 
Basarabia. Domnul ministru a apreciat Ia 11 O.OOO posibilităţi de cazare pentru judeţul 
Tulcea. Nu văd cum se va face această scurgere de populaţie, din cauza lipsei de 
trenuri. 

M. Antonescu: Toată problema; şi pentru evacuările de persoane, şi pentru 
cele de bunuri, este aceea a transporturilor. Noi nu putem să mergem cu planuri rigide. 
Dv. trebuie să vă faceţi programe locale ţinând seama de realităţi, ţinând seama de 
mijloacele de transport şi de situaţia frontului, adaptându-ne pe fiecare săptămână în 
măsura evoluţiei situaţiei. 

Teoretic este bine să fixăm un plafon al celor cari ar putea să vină, însă un 
transport de 100.000 persoane înseamnă 70 trenuri până la Mehedinţi. Este greu acest 
lucru. 
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G-ral C. Pantazi: Dacă am un transport d~ muniţii în punctul X şi am şi 
populaţie, şi dacă se strică frontul la un moment dat, c~ iau eu? Populaţia sau muniţia? 

M. Antonescu: De aceea, programul pri vi tor la populaţie trebuie să cuprindă 
cifre indicative, rămânând ca executarea s-o facem i'n raport cu mijloacele de transport 
şi cu adaptarea la realităţi. 

G-ral C. Vasiliu: Problema se pune pentru funcţionarii cari sunt eşalonul I. 
M. Antonescu: Privitor la Basarabia, s-au primit bilete de tren pentru funcţio

nari de la mai multe instituţiuni. În curs de primire sunt: Economia Naţională, regimul 
silvic, Slnătatea. De asemenea, Inspectoratul de Politie, Jandarmeria şi M.A.T.-ul au 
primit. 

N-au primit I.N.COOP-ul şi C.A.M. 
Pentru Bucovina aveţi vreo evidenţă, domnule g-ral Dragalina? Au primit toţi 

funcţionarii? 
G-ral C. Dragalina: De la Interne s-a primit. 
M. Antonescu: Prin urmare, nu s-a primit decât de la Directoratul Internelor. 

Rog pe domnii miniştri să ia măsuri. 
V. MihlUescu: Ieri s-au dat de la Cultura Naţională. 
I. Marinescu: Justiţia le-a trimis direct. 
Gh. Oprescu: Aş dori să se ţină socoteală şi de nevoile noastre de transport. 
M. Antonescu: Pe domnii guvernatori îi rog să constituie o conferinţă locală 

şi pe lângă fiecare prefectură, care să examineze întâietatea transporturilor pentru 
persoane şi pentru bunuri, ţinând seama de ordinele de la centru şi să stabilească în 
aceste conferinţe şi ordinea evacuării funcţionarilor, evacuare care se va face pe serii, 
în conformitate cu dispoziţiile primite. 

În această privinţă Ministerul Afacerilor Interne vă va da indicaţiile, ţinând 
seama de principiile generale pe care le luăm aici. Dv. le veţi adapta împrejurărilor 
locale. 

G-ral D. Popescu: Eu am întrebat adineauri de numărul persoanelor din 
populaţia civilă care se evacuează, fiindcă această problemă are o importanţă deosebită. 

Franţa a pierdut războiul din cauză că liniile ferate au fost astupate de 
refugiaţi. 

Vă rog ca, dacă se va permite acest exod al populaţiei civile din Basarabia şi 
Bucovina, care se evacuează, aceasta să se facă cu (sic!) cai şi căruţe. Populaţia ar 
putea să fie depăşită de front, care merge mai repede decât populaţia, şi astfel ne-am 
putea găsi în situaţia în care s-a găsit Franţa în timpul războiului. 

De aceea, părerea mea este ca domnii guvernatori să atragă atenţiunea 
populaţiei, prin prefecturi şi primării, asupra greutăţii care o întâmpină prin deplasările 
cu mijloace hipomobile. 

Ca din Bucovina să se poată deplasa un număr de 80.000 persoane cu trenul, 
este exclus. Şi atunci vom asista la o masă de oameni care se va mişca dinspre Nord 
spre Sud, propagând diferite boli, trăind în condiţiuni detestabile şi îngreunând chiar 
operaţiunile militare. 

Trebuie flcut apel la populaţie să nu-şi închipuie că va putea cu uşurinţă să 
plece din Cernăuţi şi să ajungă la Mehedinţi. 
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M. Antonescu: Desigur. Avem apoi o serie de chestiuni asupra cărora trebuie 
să luăm hotărâri astă-seară. 

Întâi este chestiunea finanţării aprovizionărilor. Domnul ministru g-ral Arbore 
a întocmit un program care asigură aprovizionările în regiunile destinate concentrării 
evacuaţilor. Este vorba de o sumă de 5 miliarde de care ar fi nevoie. Rog ca acest pro
gram să fie studiat de domnul g-ral Arbore, împreună cu Finanţele, Economia Naţio
nală şi Banca Naţională, pentru ca să vedem posibilităţile de a crea aceste mijloace noi. 

Trebuie să legăm programul finanţărilor pentru evacuările de cereale din 
Basarabia şi Bucovina de traseul pentru populaţia evacuată, pentru ca să n-ajungem să 
creăm două mijloace: unul pentru evacuări şi altul pentru aprovizionarea evacuaţilor şi 
dotarea regiunilor de concentrare a evacuaţilor. În sfârşit, trebuie să coordonăm în mod 
unitar aceste eforturi, ca să nu se facă transporturi inutile, şi ele să meargă de la început 
la depozitele destinate de domnul g-ral Arbore. De asemenea, să ţinem seama de 
posibilităţile de a constitui asemenea depozite şi din cerealele care, la un moment dat, 
să poată fi destinate exportului, pentru ca în modul acesta să dublăm folosirea 
destinaţiei acestor cereale, dar nu şi efortul financiar pentru procurarea lor. 

Până lunea viitoare, la ora 5 după-masă, vă rog să-mi spuneţi ce s-a făcut în 
această privinţă. 

Rog pe domnul g-ral Arbore să-mi semnaleze dacă mai are nevoie de noi 
măsuri financiare sau nu. 

M. Rimniceanu: Chestiunea se va studia şi soluţii vom găsi. Trebuie însă să 
punem o premisă: trebuie să se ştie o dată pentru totdeauna care sunt regiunile de 
evacuare pentru fiecare departament. Vă spun aceasta, pentru că Banca Naţională a 
făcut încercări până acum de a merge, chiar înainte de dezideratul dv. şi de a-şi fixa 
zonele de aprovizionare după ce a primit indicaţiuni de la Marele Stat Major. În baza 
acestor indicaţiuni Banca Naţională a încercat să constituie aceste depozite. 

A fost o imposibilitate, pentru că în fiecare moment se schimbă dispoziţia şi nu 
se poate ajunge la nici un rezultat. 

M. Antonescu: Suntem în această conferinţă tocmai pentru ca să evităm 
asemenea situaţiuni. De aceea, dv. să cereţi Marelui Stat Major să vă dea toate 
preciziunile, pentru ca planurile dv. de finanţare şi de sprijinirea înfiinţării acestor 
depozite să fie întocmite pe baze precise. 

Acest program va fi comunicat Ministerului de Interne. 
Dacă Ministerul Aariculturii vrea. de asemenea. să participe. poate s-o facă. 
Dacă ulterior, în executarea acestui program, se ivesc noi deficienţe, la 

conferinţa de luni veniţi şi semnalaţi~le, ca să luăm măsuri de îndreptare. De aceea 
venim aici, pentru ca, pe de o parte, să asigurăm coordonarea, iar pe de altă parte, să 
luăm mlsuri pentru înlăturarea tuturor deficienţelor. 

M. Ri.mnlceanu: Lucrul absolut necesar în această chestiune este ca să existe 
un organ, un singur birou, o singură persoană care să se ocupe imperativ de această 
chestiune. 

G-ral S. Mardare: Este o eroare. 
G-ral R. Enescu: Se va remedia. Este o simplă eroare de transmitere. 
G-ral C. Pantazi: Importante sunt evacuările din Basarabia şi Bucovina, 

acestea de aici, din Bucureşti, sunt chestiuni simple. 
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M. Antonescu: În ceea ce priveşte măsuril.e r:eferitoare la agricultură, acestea 
constituie o problemă pe care şi Marele Stat Major o piune şi agricultorii o pun. Intrăm 
în epoca muncilor agricole. Trebuie să se ia măsuri îni privinţa muncilor agricole care 
trebuie efectuate. 

G-ral D. Popescu: S-au luat aceste măsuri. 
M. Antonescu: În principiu rămânem pe continuarea muncilor agricole. De 

altfel, mijloacele de transport fiind atât de reduse, nici nu se pune problema paralizării 
muncilor agricole din cauza acestei activităţi. Rămâne să vedem în ce măsură 
efectuarea planului de evacuare trebuie să fie adoptată acestui program. 

O chestiune care trebuie stabilită astăzi şi comunicată Marelui Stat Major de 
către fiecare departament este ca să se stabilească serviciile destinate dispersiunii, 
serviciile destinate evacuării. Eu, luând exemplu, vin cu propunerea scrisă din partea 
Ministerului Afacerilor Străine pe care o înaintez chiar acum Marelui Stat Major. 
Fiecare departament să stabilească serviciile sale destinate dispersiunii şi serviciile sale 
destinate evacuării. 

Cred că este bine să stabilim astă-seară împreună principiul că serviciile 
destinate dispersiunii trebuie de la început să-şi primească destinaţia de evacuare, nu de 
dispersiune. Acest lucru s-a Bcut de Ministerul de Interne; vreau să se facă de toate 
departamentele, pentru ca să o-ajungem să îngreunăm în felul acesta mecanismul de 
deplasare. 

Prin urmare, toate departamentele şi autorităţile de Stat fixează definitiv 
serviciile care rămân în Capitală, serviciile supuse dispersiunii parţiale sau integrale, 
serviciile destinate unei localităţi de evacuare, chiar dacă intră într-un program pe care 
noi l-am numit de dispersiune, pentru ca în modul acesta să se poată şti care sunt 
serviciile care rămân efectiv în Capitală, care sunt serviciile care se dispersează parţial 
sau integral şi care sunt localităţile unde merg. Pe fiecare departament să se 
întocmească programul şi să se comunice Marelui Stat Major. 

G-ral R. Enescu: Cea mai mare parte din departamente au comunicat acest 
lucru, afară de câteva departamente. 

Îmi permit, însă, să fac o remarcă şi să vă rog să luaţi dv. o hotărâre: majorita
tea ministerelor, datorită faptului că domnul Mareşal şi dv. aţi hotărât să rămâneţi aici, 
au acceptat soluţiunea să se disperseze parţial şi să rămână din fiecare minister cea mai 
mare parte în Bucureşti. Aproape toate ministerele se găsesc în această situaţie. 

M. Antonescu: În ce priveşte dispersiunea şi serviciile care rămân în 
Bucureşti, cred că am fost pe deplin lămuriţi. 

Când domnul Mareşal a spus, şi eu am repetat, că noi rămânem în Bucureşti, 
noi am înţeles că suntem în permanenţă aici cu toată răspunderea şi grija pe care 
suntem ţinuţi s-o avem faţă de inima Regatului, faţă de capitala ţării. Aceasta nu 
înseamnă că trebuie ca serviciile care rămân în Bucureşti să fie numeroase. Trebuie să 
fie servicii care să asigure o minimală activitate a Statului şi pe acestea le-am pomenit 
în Consiliul precedent. În nici un caz, însă, să nu sporim numărul acestora, sau luându
se de la răspunderea pe care o poartă domnul Mareşal şi eu şi răspunderea exemplului 
pe deasupra, să se creadă că toţi rămânem în Bucureşti, căci atunci lucrăm contra 
interesului Statului. Nu trebuie să facem asemenea acte. Au fost şi la Berlin unii cari au 
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practicat acest eroism şi când au venit bombardamentele aeriene i-au omorât tocmai pe 
acei cari asigurau continuitatea serviciilor. Nu acesta este idealul. 

În Capitală trebuie să rămână un minimum de servicii şi de personal pe baza 
normelor generale date de domnul Mareşal şi să nu ajungem prin aceasta să paralizăm 
ideea de dispersiune sau organizarea dispersiunii. 

Ţin să vi declar, domnilor, că chiar pentru Preşedinţie şi chiar pentru 
Cabinetul Militar al domnului Mareşal şi pentru Ministerul Afacerilor Străine sunt 
luate măsuri pentru dispersiunea serviciilor şi personalului în stricta apropiere a 
Capitalei. 

Deci, nu cred că poate cineva să interpreteze altfel decât aşa: rămâne în 
Bucureşti un nucleu de servicii; restul sunt supuse dispersiunii şi toate serviciile 
publice care pot funcţiona la distanţă mai mare execută o dispersiune în chiar zona de 
evacuare. Acesta este principiul care rămâne. Aş ruga ca fiecare departament să 
revizuiască propunerile făcute şi să vadă dacă a fost vreo neînţelegere în această 
privinţă şi să facă propuneri concrete pentru dispersiunea serviciilor, transmiţând aceste 
propuneri Marelui Stat Major. Propunerile pentru Ministerul Afacerilor Străine le 
depun chiar acum Marelui Stat Major. Sunt împărţite pe categorii, pe direcţii şi sunt 
arătate localurile de care avem nevoie pentru executarea acestui program. 

Ministerul Propagandei are deja lucrările efectuate pentru măsurile de 
dispersiune în zona de evacuare. 

Al. Bldluţl: Ţin să lămuresc faptul că din moment ce imprimeriile ziarelor 
rămân în Bucureşti, implicit trebuie să rămână aici cenzura şi alte servicii în legătură cu 
aceasta. 

M. Antonescu: Cine mai are de făcut vreo propunere? 
I. Marian: Vă prezint un caz. Sunt funcţionari la un minister cari au soţiile 

funcţionare la alt minister. De pildă, soţul este funcţionar la Ministerul Agriculturii, iar 
soţia funcţionară la Ministerul de Interne. Cum se evacuează aceşti oameni? 

M. Antonescu: Chiar acum veneam la dispersiunea familiilor. 
O altă chestiune care se pune este aceea a dispersiunii sau evacuării familiilor. 

Am pus problema evacuării serviciilor şi a funcţionarilor care asigură continuitatea sau 
activitatea serviciilor; trebuie să punem şi problema dispersiunii sau evacuării 
familiilor. Trebuie ca familia funcţionarului, în mod obligatoriu, să părăsească o dată 
cu funcţionarul Capitala, pentru a se plasa în zona de dispersiune sau evacuare, şi poate 
chiar anterior ar fi bine să facă aceasta, deoarece zonele sunt cunoscute. 

Prin urmare, fiecare departament este rugat să facă înlesniri funcţionarilor 
publici în vederea executării dispersiunii şi evacuării, dacă se poate chiar anticipând 
asupra momentului când serviciile şi funcţionarii vor fi trimişi în acea regiune. 

Al. Bidluţl: AI fi bine să primim un ordin în acest sens, pe care să-l facem 
valabil în faţa funcţionarilor. Este un act de prestigiu şi atunci funcţionarii se vor 
supune mai curând. 

M. Antonescu: Să nu mai spuneţi acest lucru, domnule Bădăuţă, ca să-mi 
compromiteţi ministerul. Nu vreau să se creadă că dv. fiind lipsit de autoritate, suntem 
lipsiţi şi noi. Eu îl destitui pe funcţionarul care nu execută programul şi atunci veţi 
vedea cum pleacă imediat toţi. 
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S. Ghiolu: În legătură cu această chestiunte se ridică o problemă foarte 
importantă: dacă familia pleacă şi funcţionarul rământe aici, la bugetul pe care-l are, 
cum îşi mai acoperă el cheltuielile? 

M. Antonescu: Poate să mănânce la restaurantele Consiliului de Patronaj, la 
cantinele ce se înfiinţează. 

M. Vulclnescu: Am prevăzut problema fondurilor pentru funcţionari şi pentru 
familiile lor. Problema locuinţei de asemenea s-a rezolvat. Mai rămâne acum problema 
hranei. 

M. Antonescu: Am răspuns domnului Bădăuţă, care a vrut să manifeste nu 
ştiu ce deficienţă de autoritate şi i-am răspuns cu soluţia aspră a sistemului de 
destituire. În orice caz, domnul Bădăuţă are propria experienţă în acest domeniu. 

Totuşi, ţin să atrag atenţia că nu este vorba numai de o măsură de 
comandament militar sau civil; trebuie să creăm înlesniri efective familiilor, pentru ca 
să ajutăm acest lucru. Dacă îi dai un ordin funcţionarului pentru ca să execute o 
evacuare sau o dispersiune a familiei sale şi n-are bani să facă aceasta, înseamnă că i-ai 
dat un ordin injust şi, pedepsindu-l pentru neexecutarea lui, dublezi injustiţia. 

Prin urmare, rog pe dl. ministru Vulcănescu să examineze problema de a se 
crea, fie prin casele de credit, fie prin economate, fie prin avansuri pe salarii sau 
aconturi, posibilitatea pentru funcţionari de a-şi executa angajamentele de evacuare şi 
dispersiune a familiilor lor, cu înlesnirile pe care le facem noi, fiindcă dacă le dăm 
numai biletele de drum, dar flră mijloace de întreţinere pentru familie, aceasta nu poate 
fi trimisă. 

Prin urmare, rog să se examineze şi această problemă şi să comunice fiecare 
departament măsurile luate. 

M. Vulclnescu: Noi ne-am gândit la economate şi cantine în zonele de 
dispersiune. 

M. Antonescu: Examinaţi şi problema aconturilor, cum şi a sprijinului pentru 
funcţionari. 

G-ral R. Enescu: Evacuarea familiilor, dvs. o consideraţi obligatorie 
anticipat, sau devine obligatorie ulterior? 

M. Antonescu: Eu aş vrea s-o fac anticipat. Nu cred că este potrivit şi normal 
să evacuăm familia funcţionarului înainte de a evacua pe funcţionar şi serviciul său. 

G-ral R. Enescu: Am înţeles. 
M. Antonescu: O problemă pusă de Marele Stat Major este aceea a condiţiei 

tehnice de angajare a fondurilor pentru cheltuielile de pregătire a evacuărilor. 
Prin urmare, alături de crearea înlesnirilor financiare, este problema specială a 

angajării fondurilor pentru cheltuielile de pregătire, dacă se poate considera ca 
operaţiune urgentă, dedusă din interesul ducerii războiului şi dacă este aplicabilă sau nu 
Legea nr. 528 în legătură cu îndeplinirea formelor cerute de Legea contabilităţii. 

Vă rog să examinaţi problema şi să daţi răspunsul în scris tuturor 
departamentelor, ca directorii contabilităţilor respective să fie puşi în cunoştinţă. 

M. Vulclnescu: Fiecare departament are Legea 48 şi fiecare şef de 
departament are dreptul să ordone depăşirea Legii contabilităţii. 

Am făcut experienţă cu lăzile necesare evacuărilor. 
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M. Antonescu: Ca să nu fie nici o discuţie, domnule Vulcănescu, rugaţi pe dl. 
Neagu să dea instrucţiuni Serviciului de Contabilitate şi să comunice membrilor 
Guvernului că Ministerul Finanţelor, în conformitate cu Legea nr. 528, Iasă deplina 
libertate fiecărui ministru şi că, prin urmare, fiecare ministru are să examineze care 
urgenţe sunt considerate ca fiind în interesul ducerii războiului şi, prin urmare, trebuie 
să fie îndeplinite ftră formalităţile Legii contabilităţii publice. 

Dacă dvs. socotiţi că trebuie să daţi şi unele exemple indicative, şi nu 
limitative, cred că veţi înlesni spiritul de iniţiativă al miniştrilor, pentru că dvs. trebuie 
să ţineţi seama că ministrul are o răspundere, care nu este aceea a ministrului de 
Finanţe şi care poate să refuze o derogare de la Legea contabilităţii. 

De aceea, faceţi această circulară pentru toate ministerele şi pentru d-nii 
guvernatori şi indicaţi dvs. criteriile obiective după care să se poată considera o 
dreaptă, o normală derogare de la Legea contabilităţii publice, cazurile când operaţiuni 
urgente deduse din interesul ducerii războiului pot să facă să se deroage de la 
rigiditatea Legii contabilităţii. 

M. Vulcinescu: Legea 528 cred că va fi greu de aplicat. 
M. Antonescu: Şi 528, şi 48. Legea 528 pentru Armată, pentru că, până la 

urmă, după cum vedeţi, în toate ocaziunile tot Marele Stat Major este acela care trebuie 
să plătească atunci când este o întârziere în executare. 

Până la urmă, tot Statul Major va avea ultimul cuvânt. 
G-ral C. Pantazi: Legea nr. 48 este numai pentru licitaţii. 
M. Vulcinescu: Legea 48 spune că se poate cheltui B.ră forme. 
G-ral R. Enescu: Departamentele au solicitat Legea 528, pentru că acolo se 

spune: ,,Dacă Marele Stat Major îşi dă avizul că cheltuiala interesează Apărarea Naţio
nală şi prezintă urgenţă, ea se poate face fAră aplicarea Legii contabilităţii publice". 

M. Antonescu: Trebuie unite dispoziţiile Legii 528 cu ale Legii 48, pentru că 
noi nu avem un fond de război la departamentele civile. Aceasta este problema. 

Putem avea alte fonduri cărora să le aplicăm regulele Legii 48, unite cu 528. 
M. Vulcinescu: Putem chiar acorda credite. Sunt dator să vă spun, din 

experienţa procurării lăzilor, că acolo unde ministerele nu aveau ocazia să-şi facă 
concurenţă, au cumpărat mai ieftin. 

Lăzile au costat mai mult când s-a cumpărat prin bună învoială. 
G-ral C. Pantazi: Eu v-aş arăta că la mine la minister a fost invers. 
M. Vulclnescu: Sunt ministere care au făcut aplicaţia Legii 48 şi au făcut si 

concurenţă. 

Amiral Al. Gheorghiu: Se pune întrebarea: ce se face cu familiile 
funcţionarilor de la departamentele care nu se evacuează? 

M. Antonescu: Familiile funcţionarilor, chiar dacă rămân în Bucureşti, au 
dreptul să fie evacuate în zonele de dispersiune, pentru că zonele de dispersiune rămân 
rezervate chiar şi funcţionarilor cari lucrează în Bucureşti. Deci familiile funcţionarilor 
cari rămân în Bucureşti urmează, în principiu, să fie evacuate în zonele de dispersiune. 

Amiral Al. Gheorghiu: Sunt departamente care nu pleacă din Capitală, cum 
este, de exemplu, Ministerul Înzestrării, care are zonă de dispersiune, dar nu pleacă 
nimeni. De ce să nu trimitem familiile acestor funcţionari direct la evacuare? 
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M. Antonescu: Este o problemă pe care o s1tabiliţi dvs. Dacă vreţi să fie mai 
aproape de dvs. puneţi aceste familii în zona de di.spersiune, iar dacă nu, atunci le 
trimiteţi în zona de evacuare. 

Amiral Al. Gheorghiu: Este o chestiune de transport. Ca să nu se facă 
transportul de două ori. 

M. Antonescu: Trebuie să se lase fiecărui departament posibilitatea şi 
organelor de răspundere libertatea de a stabili, de la caz la caz, unde pot să meargă. 
Desigur, că dacă pot să meargă la distanţe cât mai mari, va fi cu atât mai bine. 

I. Marian: Întrebarea mea a rămas nerezolvată. Era privitoare la împrejurarea 
când soţul şi soţia sunt funcţionari la două ministere deosebite. 

M. Antonescu: Se lasă posibilitatea mişcării între departamente a funcţiona
rilor. Desigur, că scopul pe care trebuie să-l urmărim cu executarea acestor măsuri este 
ca şi soţul şi soţia, cât este posibil, să fie la acelaşi departament, sau să intre în acelaşi 
program de dispersiune şi evacuare. 

Dacă un departament ordonă funcţionarului să meargă în cutare localitate, iar 
celălalt departament ordonă funcţionarei să meargă în altă localitate, atunci ajungem să 
creăm multe complicaţii. 

Prin urmare, rămâne stabilit, şi rog să se dea dispoziţii cu caracter general, că 
ori de câte ori este vorba de familii în care ambii soţi sunt funcţionari, şi chiar acolo 
unde părinţii şi copiii sunt funcţionari, dacă locuiesc împreună, să se ţină seama ca 
localităţile de dispersiune şi evacuare să fie cât mai mult în interesul familiei. 
Coordonarea aceasta să fie făcută pe aceste principii. 

Se semnalează că Prefectura Poliţiei refuză această mişcare de coordonare. Aş 
ruga pe dl. g-ral Vasiliu să dea dispoziţii Prefecturii. 

G-ral I. Rlşcanu: Am făcut o lucrare în sensul acesta pe care am prezentat-o 
d-lui ministrul al Afacerilor Interne şi d-sa mi-a spus să o arăt dvs. 

M. Antonescu: Voi examina această lucrare, însă, în principiu, rămâne ca 
autorităţile să ţină seama ca familia să rămână strânsă. 

I. Marian: Bărbatul este funcţionar la ministerul meu şi soţia la Ministerul de 
Rlzboi. Cum se face schimbul? 

M. Antonescu: Nu este vorba numai de găsirea unei soluţii, ca să se meargă în 
altă zonă de dispersiune şi evacuare decât cele stabilite, dar este vorba să faceţi chiar 
schimb de personal. Unde nu vom putea să aplicăm această dispoziţie, urmează ca să se 
facă detaşări provizorii, şi unde nici această soluţie nu merge, atunci vom trece la 
soluţia concediului. Nu trebuie să facem din aceasta o problemă prea gravă. 

G-ral R. Enescu: Domnul ministru Vulcănescu să studieze şi să vadă cum se 
va face plata salariilor pe sistemul de detaşare. 

M. Vulclnescu: Cred că ar fi bine ca toate aceste cazuri să fie studiate de 
Direcţiunea Personalului pe departamente. 

M. Antonescu: Domnul g-ral Răşcanu mi-a trimis o notă în care îmi 
semnalează asemenea cazuri. Dv. să cereţi Direcţiunii Personalului din departamentele 
dv. să vi se arate care sunt cazurile care se ivesc în practică, pentru ca să le aduceţi o 
soluţiune. 
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Chestiunea specială a transportului arhivei Înaltei Curţi de Conturi, pentru care 
trebuie 267 vagoane, trebuie să fie discutată. 

M. Vulclnescu: Am ajuns la concluzia că nu este nevoie să se evacueze toate 
aceste 267 vagoane, ci doar să le punem la un adăpost. 

M. Antonescu: Soluţiunea forturilor nu este admisibilă. Găsiţi soluţiunea unei 
dispersiuni. Trebuiesc deplasate numai dosarele cu gestiunile asupra cărora nu s-a 
pronunţat Curtea de Conturi. Cele de un trecut mai recent trebuiesc puse într-un regim 
de dispersiune cu perfectă siguranţă. Pentru celelalte găsiţi diferite mijloace şi le puteţi 
lăsa chiar în Bucureşti. Nu putem paraliza transporturile cu asemenea arhive. 

M. Vulclnescu: Zece vagoane sunt suficiente. Pentru rest Curtea a înfiinţat 
un serviciu special pentru rezolvarea dosarelor nejudecate până acum. 

M. Antonescu: împreună cu Marele Stat Major rezolvaţi această chestiune. 
în ceea ce priveşte întreprinderile industriale şi evacuarea direcţiunilor de 

conducere, întreprinderile de interes militar şi societăţile petroliere, Marele Stat Major 
cere, cu drept cuvânt, şi să luaţi măsuri în consecinţă, ca evacuarea să se facă cu (sic!) 
avizul Ministerului Economiei Naţionale, sau al departamentelor specializate în raport 
cu serviciile acestea şi cu relaţiunea pe care o are întreprinderea cu viaţa Capitalei. 

S. Ghiolu: Principiul este că fiecare mare întreprindere păstrează în Bucureşti 
un nucleu de legătură cu departamentele, restul îl trimite în evacuare. 

M. Antonescu: Prin urmare, pe baza principiilor hotărâte, vă rog ca dv. să 
îngrijiţi ca toate întreprinderile să-şi desemneze propunerile lor pentru asemenea 
evacuări. 

G-ral R. Enescu: Organizaţiile economice, bancare au început să solicite 
plecarea. 

M. Antonescu: De acestea să se ocupe Ministerele Economiei Naţionale şi 
Finanţele. 

M. Vulclnescu: Organizaţiile bancare au adoptat sistemul pe care l-am spus: 
toată contabilitatea trece în dispersiune, iar plăţile se vor face în oraş. Pentru acestea o 
dispersiune apropiată nu este posibilă, este vorba de întreprinderile particulare. 

M. Antonescu: Economia Naţională va ţine seama şi de propunerile 
Ministerului de Finanţe şi de nevoile creditului public şi privat. 

M. IUmniceanu: Această chestiune a băncilor trebuie tratată în legătură cu 
Banca Naţională. 

M. Antonescu: Faceţi dv. propuneri aşa cum a flcut U.G.I.R.-ul. Consiliul 
bancar poate să adune propunerile aşa cum a t'hcut U.G.l.R.-ul şi ceilalţi reprezentanţi. 
Faceţi şi dv. propuneri concrete. 

M. Rimniceanu: Consiliul bancar este mai mult organ de poliţie. 
M. Antonescu: Să faceţi propuneri ţinând seama de activitatea efectivă a 

fiecărui institut de credit. 
Marele Stat Major cere să precizăm care este rolul său în această chestiune. 

Este vorba de precizarea raporturilor de colaborare dintre Marele Stat Major şi 
Ministerul de Interne, pentru că celelalte departamente execută lucrările de evacuare 
sau de dispersiune pe baza programelor stabilite de Marele Stat Major şi în înţelegere 
cu Ministerul de Interne, care are direcţiunea executării. Deci este vorba de raporturile 
dintre Marele Stat Major şi Ministerul de Interne. 
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Am spus, confonn principiilor puse de dl. Mareşal, în ceea ce priveşte 
colaborarea dintre organele civile şi militare, că trebuie să păstrăm principiul unităţii în 
elaborarea programelor şi să asigurăm apoi executarea printr-un organ unitar, împlinind 
şi funcţiunea de coordonare prin Marele Stat Major şi prin aceste conferinţe mixte 
civilo-militare. Acesta este principiul. 

Prin unnare, Marele Stat Major are răspunderea pentru elaborarea 
programelor, stabilirea zonelor, indicarea şi coordonarea operaţiunilor, mai cu seamă 
când este vorba de coordonarea operaţiunilor între organele civile şi militare; 
executarea operaţiunilor pentru tot ceea ce nu priveşte armata se face de Ministerul 
Afacerilor Interne. În cadrul programului pe care îl execută Ministerul Afacerilor 
Interne, fiecare departament îşi face dispersiunea şi evacuarea în confonnitate cu 
programul stabilit de Marele Stat Major şi Ministerul Afacerilor Interne şi nonnele de 
executare indicate de acestea din unnă. 

Acesta rămâne principiul definitiv. Sunteţi de acord? 
G-ral D. Popescu: Da. 
G-ral S. Mardare: Da. 
M. Vulcinescu: Din anumite regiuni unde ne erau indicate, ni se comunică 

faptul că s-au adus alte autorităţi. 
M. Antonescu: Acesta este scopul conferinţei noastre. Dvs. spuneţi ,,ni se 

comunică", ,.am aflat că" etc. 
Vă rog să aduceţi cazuri precise. Mi s-a întâmplat şi mie, pentru Câmpulung, 

pentru locuinţele şefilor de misiune şi m-am adresat Marelui Stat Major, rugând să se 
revizuiască situaţiunea şi să-mi comunice măsurile care s-au luat. Acelaşi lucru faceţi-l 
şi dvs. Dacă este un dezacord de principii mai grav, sau îl semnalaţi Ministerului de 
Interne ca o insuficienţă în executarea programului, dacă lucrul se întâmplă pe o scară 
mai întinsă, vă adresaţi Marelui Stat Major. 

M. Vulcinescu: În comuna Ghergani au fost ocupate locuinţele ce ne-au fost 
atribuite nouă şi s-a instalat un spital. 

G-ral R. Enescu: Nu s-a luat nimic Ministerului de Finanţe. Acolo vine un 
spital şi au fost instalate 22 barăci, dar nu s-a luat nimic din ceea ce fusese atribuit 
Finanţelor. 

M. Antonescu: Dacă constataţi anumite deficienţe fie privitoare la executarea 
programului, fie la necorespondenţa între dispoziţiunile programului şi cele hotărâte de 
Ministerul de Interne, dacă deficienţa este mai gravă, ori de principiu, aduceţi-o aici. 

Domnule g-ral Arbore, ce nevoi urgente aveţi? 
G-ral I. Arbore: Deocamdată n-am nimic. 
M. Antonescu: Dl. primar general are ceva de spus? 
G-ral I. Răşcanu: Dacă mi se pun la dispoziţie sumele necesare, sunt 

mulţumit. 
M. Vulcinescu: Cred că s-au şi pus. 
M. Antonescu: Dacă se tranşează chestiunea pentru fondul pe care l-aţi cerut, 

mai aveţi de pus vreo chestiune? 
M. Vulcinescu: În privinţa fondurilor pentru municipiu, noi am pus problema 

aşa: fondurile de 150 milioane sunt un avans în contul sumelor care se vor recupera 
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prin plata prestaţiei. Ne-am pus întrebarea: dacă în 12 zile de aici înainte se va putea 
acoperi această sumă? 

G-ral I. Rlşcanu: Noi am vărsat chiar astăzi 50 milioane la Casa de 
Depuneri. La Bucureşti nu vom încasa decât 80 milioane. Mai avem nevoie de un 
avans. 

G-ral Gh. Marinescu: Acest fond creat prin Legea 72 este destinat înfăptuirii 
unui program de lucrări de apărare pasivă, program aprobat deja de Marele Stat Major. 
Astăzi, s-a supus d-lui Mareşal chestiunea dacă acest fond poate să fie împărţit la toate 
municipiile care cer fonduri pentru hârtie la ferestre, pentru nisip, pentru lucrări de 
instrucţie. Acest fond a fost înţeles de autoritatea superioară, când l-a instituit, ca un 
fond pentru lucrări de interes general, pentru lucrări de apărare pasivă, pentru lucrări 
militare, în primul rând, şi, în al doilea rând, pentru lucrările mari care lipsesc oraşelor 
noastre în materie de apărare pasivă, lucrări de apă, material pentru pompieri. 

Dacă vom da acest fond la toate cererile făcute de comune, el se va risipi şi nu 
vom putea face efortul acolo unde este pericolul mai mare. Legea apărării pasive nu 
scuteşte comunele, municipiile şi instituţiile, prin faptul că această muncă s-a 
transformat în bani, de a-şi face singure cheltuielile de apărare pasivă în localitate. Este 
art. 13 care nu a fost abrogat prin cele două zile de muncă transformate în bani. De 
altfel ar fi şi imposibil acest lucru. 

M. Antonescu: Vă voi răspunde imediat. 
Dl. g-ral Răşcanu, primarul general al Capitalei, a adresat d-lui Mareşal un 

raport în care spune: ,,Conform ordinelor dvs., am stabilit cu Comandamentul Militar al 
Capitalei lucrările de apărare pasivă. Comandamentul Militar al Capitalei ne-a făcut 
cunoscut că trupele care sunt în Capitală nu dispun de fondurile necesare pentru 
acoperirea adăposturilor etc. 

Pentru a face faţă tuturor acestor cheltuieli, ce nu pot fi suportate din bugetul 
Municipiului Bucureşti, vA rog să binevoiţi a aproba şi a dispune ca Ministerul de 
Finanţe să ne punA la dispoziţie suma de 150 milioane lei". 

Pe acest raport al d-lui g-ral Răşcanu, dl. Mareşal a pus rezoluţia: ,.Vom mai 
discuta problema în Consiliul de Coordonare". 

Nu este vorba de o mllsurA lipsită de unitate. Am fost sesizat de dl. Mareşal 
într-un Consiliu anterior, în care eraţi şi dvs., şi am pus problema creării mijloacelor 
financiare, ca Primăria să execute lucrările, pe care dl. Mareşal le ceruse atât Primăriei, 
cât şi Comandamentului Capitalei. 

Dacă dvs. credeţi cil aceste lucrări nu sunt necesare şi că suma de 150 milioane 
cerută de către Primărie nu este necesară, semnalaţi acest lucru domnului Mareşal. 

Deocamdată eu constat că acest raport este întocmit conform ordinului 
domnului Mareşal. Prin urmare, oportunitatea eu n-am s-o discut aici. 

Rămâne ca dvs. sll vedeţi dacă unele din aceste lucrări, după dvs., nu ar .fi 
necesare, şi să faceţi propunerea ca Primăria să întrebuinţeze fondurile pentru alte 
scopuri. 

în ceea ce priveşte chestiunea de principiu a prestaţiei, iarăşi dacă trebuie ca 
Primăria sll plătească din fondul acela ... 

G-ral Gh. Marinescu: Fiecare comună trebuie să aibă un buget al apărării 
pasive propriu. 
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M. Antonescu: ... sau dacă poate s;ă întrelbuinţeze din orice fond pus de 
Ministerul Finanţelor. 

Desigur, cu drept cuvânt, Ministerul Fin:anţel,or având atâtea plăţi de făcut, în 
măsura în care încasările şi perspectivele războiului ag,rravează condiţiile, şi posibilităţi
le de plată sunt mai grele. Dar dacă Ministerul Finanţelor este ţinut să facă o asemenea 
politică, de ce să ridicăm noi o asemenea excepţie de ttehnicitate financiară, când însuşi 
Ministerul Finanţelor n-o ridică? 

Dacă sunteţi de acord că lucrările sunt necesare, faceţi tot posibilul ca ele să fie 
executate. Pe mine mă interesează ca lucrările să fie făcute imediat. Dacă ulterior vor fi 
şi alte lucrări necesare, vom examina atunci problema, punând la dispoziţia Primăriei 
sau a Comandamentului sumele necesare pentru efectuarea acelor lucrări. 

G-ral Gh. Marinescu: Sumele acestea se iau flră ca să se facă lucrări de 
apărare pasivă. 

G-ral I. Rlşcanu: Dl. g-ral Marinescu ştie că Primăria Capitalei a dat vreo 
200 milioane lei pentru pompieri. 

G-ral Gh. Marinescu: Acum avem date 120 milioane. Este păcat să se 
irosească fondurile. 

M. Antonescu: Discutaţi dvs. Deocamdată este vorba de oportunitatea 
lucrării. Dacă asupra oportunităţii lucrării aveţi observaţiuni de făcut, semnalaţi-le 
domnului Mareşal. 

Deocamdată eu am fost sesizat cu acest raport trimis de către dl. Mareşal, şi în 
care dl. g-ral Răşcanu începe: ,,Conform ordinelor dvs., am stabilit cu dl. comandant 
militar al Capitalei .... ,, 

G-ral Gh. Marinescu: Eu am ridicat chestiunea că s-a dat o interpretare cu 
totul deosebită dispoziţiei, căci mi s-a cerut să plătesc şi hârtia pentru ferestre. 

M. Antonescu: Vă rog să examinaţi, împreună cu dl. g-ral Răşcanu, această 
chestiune a fondurilor care există, fie pe baza legii speciale a prestaţiei, fie pe orice altă 
bază, pentru apărarea pasivă. Trebuie lucrările acestea coordonate şi executate. 

M. Vulclnescu: Mai sunt şi alte fonduri. 
M. Antonescu: Problema trebuie examinată, ca să existe din partea 

Ministerului de Finanţe o normă unitară. 
M. Vulclnescu: Suma de 50 milioane este dată ca făcând parte din planul cel 

mare. 
M. Antonescu: Este vorba, în primul rând, de situaţia justiţiabililor, problemă 

pe care o ridicA Ministerul Justiţiei. 
Va trebui să dăm o circulară în care se va arăta că se vor putea judeca numai 

cei prezenţi. Se va da un termen pentru cei cari dovedesc că intră în evacuare, flră însă 
ca să se poată face din aceasta un nou prilej de amânare profesională a proceselor. 

O altă problemă este aceea prin care Ministerul Finanţelor cere să se justifice, 
până la 1 aprilie, de către departamente, sumele primite. 

Rog pe dl. ministru de Finanţe să examineze această ipocrizie legală. Vă rog să 
mă iertaţi, dar în loc să încurajaţi pe miniştri, ca în ultima lună să arunce fondurile 
necheltuite, mai bine modificaţi legea, acest „pat al lui Procust" al contabilităţii dvs., şi 
înlesniţi ministerelor posibilitatea ca să treacă dintr-un buget în altul fondurile pe care 
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le au, flră alte complicaţii, pentru că în acest mod asiguraţi mai curând economii şi 
continuitate. 

lată ce se petrece astăzi: eu am dat dispoziţii la Ministerul Afacerilor Streine 
ca toate sumele necheltuite să fie virate, căci eu am o infinitate de cheltuieli, care nu 
pot fi înlăturate, şi nici nu am cu ce să le fac dacă nu procedez la anumite viramente. 

Vreţi, domnule ministru de Finanţe, să vă denunţ? Ei bine, aflaţi, astăzi, în plin 
război, nici o legaţie română nu are un singur leu ca fond de informaţii, şi eu sunt silit 
să dau, din anumite fonduri speciale ale ministerului, anumiţi bani, iar legaţiile 
României din Elveţia şi de la Stockholm, unde ungurii şi-au organizat centrale pentru 
propagandă împotriva noastră, eu pentru aceste legaţii am 5.000 franci pe lună 
cheltuieli de informaţii. 

Aceasta este situaţia. 
M. Vulcinescu: La legaţii fondurile sunt reportabile. 
M. Antonescu: Acelaşi lucru se petrece la toate ministerele. Să nu ne mai 

ascundem. Nu există ministru care să-şi organizeze bugetul şi să se ocupe personal de 
el, care să nu facă acelaşi lucru. 

Deci, în loc ca dvs. să faceţi această politică de absorbire contabilă de fonduri 
la sfirşit de ani, mai bine modificaţi Legea contabilităţii şi lăsaţi, pe răspunderea 
ministrului, obligaţia de a vă comunica ce s-a fhcut. Creaţi, însă, fiecărui ministru, 
posibilitatea de a-şi trece, într-o acţiune de continuitate, rezervele dintr-un an pe 
celălalt, pentru executarea unui program. 

· M. Vulcinescu: Este vorba numai de justificarea cheltuielilor într-un anumit 
termen. 

G-ral D. Popescu: Eu am avut 23 milioane economie de la fondurile secrete. 
Ca să nu le pierd, le-am dat pentru o biserică. 

M. Antonescu: Dacă aceşti bani sunt lăsaţi la dispoziţia ministrului, el va 
putea să realizeu programul integral pe care şi l-a propus, printr-o activitate continuă. 
Dacă dvs., Ministerul Finanţelor, tăiaţi la sfirşit de an aceste fonduri, întrerupeţi 
întregul program al ministrului. 

M. Vulcinescu: Cred că nu se poate face o imputare Ministerului de Finanţe. 
M. Antonescu: Îi fac o singură imputare, că nu crede în realitatea practică. 

Încolo nici una. 
Dr. P. Tomescu: Să ni se acorde 3 luni. 
M. Antonescu: Să se lase o libertate mai mare. 
M. Vulclnescu: Noi în trei luni avem obligaţia să încheiem socotelile. 
Să nu neglijaţi că toate aceste fonduri renasc o dată cu bugetul viitor. 
M. Antonescu: Cele mai economicoase ministere sunt Ministerul Justiţiei şi 

Ministerul Propagandei Naţionale. La Justiţie eu am fhcut economii. La Propaganda 
Naţională am fhcut, de asemenea, economii, în timpul acesta când propaganda naţiona
lă în alte ţări ajunge să consume cea mai mare parte din buget. 

Am fhcut economii şi în bugetul Ministerului Justiţiei şi al Ministerului 
Afacerilor Streine, împreună. 

Două ministere importante, într-o perioadă de război, sunt mai mici decât 
oricare din bugetul Statului. Şi atunci am autoritatea sA vă spun acest lucru. Un 
ministru conştient de răspunderea lui nu va găsi linişte în tot ce face, când ştie că n-are 
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cinci bani pentru Legaţia de la Berna, n-are cinci bai.ni ptentru Legaţia de la Stockholm. 
Dvs. credeţi că servesc credinţa mea de ministru da.că vai vărs la sfârşitul anului câteva 
milioane? Pentru ce să nu daţi posibilitatea de satisfa.ce1re a interesului general într-un 
capitol care nu a putut fi prevăzut de la început, sau din a cărui executare s-a văzut că 
reclamă noi mijloace? 

M. Vulcinescu: Este un buget nou. 
Dr. P. Tomescu: Trebuie să recurgem la fel de fel de artificii. 
M. Antonescu: Este vreunul din domnii miniştri care să aibă altă părere? Vă 

rog s-o spuneţi, domnilor. 
Dr. P. Tomescu: Dimpotrivă. 
I. Marinescu: Mai ales în materie de evacuare. Am dat bani instanţelor ca să 

aibă. Acum ce să fac, să-i iau înapoi? 
M. Vulcinescu: Creditul tot se va reporta. 
M. Antonescu: Prin urmare, facem birocraţie. 
M. Vulcinescu: Noi cerem ca banii care s-au cheltuit luna aceasta să fie 

justificaţi într-un mod oarecare. 
M. Antonescu: Faceţi pentru justificare o procedură mai elastică şi lăsaţi mai 

mare libertate miniştrilor. 
M. Vulcinescu: Sunt departamente care au cheltuit sume care pe noi ne-au 

speriat. 
Au golit toate magazinele ca să-şi cheltuiască fondurile. 
S. Ghiolu: Am fost sesizat de unele întreprinderi supuse evacuării, dacă pot 

evacua şi specialiştii evrei. Categoric noi suntem contra acestei măsuri. Este vorba de 
întreprinderi care lucrează pentru Armată. 

M. Antonescu: Ministerul de Interne hotărăşte asupra acestui lucru. 
S. Ghiolu: Să luăm o hotărâre de ordin general. 
M. Antonescu: Nu se poate adopta o soluţiune de principiu. Lucrul se va 

rezolva de la caz la caz. Cum merg lucrurile până acum? 
G-ral D. Popescu: Merg bine, să zicem. 
M. Antonescu: Pentru laboratoare şi institute aţi luat măsuri? 

Dr. P. Tomescu: Institutul „Cantacuzino" ne-a cerut 20 milioane şi noi avem 
pentru tot departamentul 15 milioane. Am trimis cererea d-lui ministru de Finanţe. 

M. Antonescu: Dl. ministru Marinescu va examina chestiunea evacuării Curţii 
de Casaţie. 

Dl. ministru Petrescu va examina chestiunea evacuării bunurilor Universităţii 
din Iaşi, în afară de problema şcolilor, unde trebuie întocmit un program precis până 
lunea viitoare. 

Domnilor, ne vom vedea iarăşi, tot aici, lunea viitoare la ora 18. 
Şedinţa se ridică la ora 21,40 . 

.... 
D.A.N.l.C..fond P.C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944.f 1-69 
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11. 1944 martie 20, ora 18. Se discută un comunicat în legătură cu 
evacuarea populaţiei, în judeţele repartizate; a populaţiei din Basarabia, 
Bucovina, Transnistria şi Moldova; a funcţionarilor, care trebuia să înceapă 
imediat; a spiJalelor, întreprinderilor; a Radiodifuziunii; şcolile trebuiau să 
fie închise la 31 martie etc. 

ŞEDINŢA 

CONSILIULUI DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 20 martie 1944, ora 18 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. 
Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; I. C. Marinescu, 
ministrul Justiţiei; Alexandru Neagu, ministrul Finanţelor; Ion Marian, ministrul 
Agriculturii; arh. I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. Jienescu, 
subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Finanţelor; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; g-ral C. Vasiliu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat 
la Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, 
Comerţului şi Minelor; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; O. 
Vlădescu, subsecretar de Stat al Românizării; Gh. Minescu, director general al 
I.N.COOP.-ului; g-ral aviator Gh. Marinescu; g-ral I. Răşcanu, primarul general al 
Capitalei; g-ral T. Orezeanu, directorul general al C.F.R.; g-ral Socrate Mardare, 
subşef la M.St.M.; g-ral Ramiro Enescu, subşef la M.St.M.; g-ral Iosif Teodorescu, 
comandantul militar al Capitalei; col. I. Teodorescu, directorul general al P.T.T.; Ion 
A. Ridulescu, secretar general la Preşedinţia Consiliului de Miniştri; Mircea 
Enlchescu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Românizării; g-ral Velescu 
Nicolae, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării; prof. V. 
Mihlilescu, secretar general la Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor; Gh. 
Oprescu, secretar general la Ministerul Justiţiei; prof. Const. Câlniceanu, secretar 
general la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; Al. Bădluţl, secretar general la 
Ministerul Propagandei NaiionaJe; C. Stlnescu, secretar general la Subsecrctari1uul de 
Stat al Muncii; amiral Gheorghiu Alexandru, secretar general la Ministerul 
Înzestrării Armatei şi Producţiei de Război; g-ral Cameniţl Petre, secretar general la 
Ministerul Apărării Naţionale, pentru Armata de Uscat; comandor Roman August, 
secretar general la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Marină; Marcel Stati, secretar 
general al Consiliului de Patronaj al Operelor Sociale; comandor Ferţu Tiberiu, 
secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aerului; Cezar Răşcanu, directorul 
general al C.N.A.S.; V. Ionescu, directorul general la Soc. Radiodifuziune; Aurel 
Gociman, consilier tehnic la Subsecretariatul de Stat al Românizării; col. N. 
Protopopescu, şeful S.S. din Marele Stat Major; col. Teodorescu Gh., de la 
Cabinetului Militar al Conducătorului Statului; col. adj. D. Dămăceanu; col. D. 
Craiu; ing. N. Zamfirescu, directorul întreţinerii C.F.R. 
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M. Antonescu: Domnilor miniştri, domnilor, dl. g-ral Enescu şi Marele Stat 
Major propun să se dea un comunicat, prin care să ajungem să simplificim procedura, 
renunţând la fişele de mai înainte. 

Comunicatul ar avea textul următor: 
„ 1 ). Comandamentul Apărării Pasive aduce la cunoştinţa populaţiei care se 

află în posesia fişelor de evacuare albe şi verzi, liberate de organele Apărării Pasive 
pentru anul 1943, că nu mai sunt valabile pentru anul 1944." 

Am propus chiar eu această formulă, pentru ca să nu pară că am introdus 
fişele, am Bcut atâta discuţie asupra lor, şi atâta biurocraţie, pentru ca acu, să le 
declarăm nule pur şi simplu. De aceea, declarăm că nu mai sunt valabile pe anul 1944. 

„2). Persoanele care doresc să se evacueze din oraşele lor de reşedinţă se vor 
conforma Jurnalului Consiliului de Miniştri nr. 79/1944 şi Deciziei Ministerului Afaceri
lor Interne nr. 233/944, publicate respectiv în «Monitorul Oficial» nr. 36 din 12 februarie 
1944 şi nr. 57 din 8 martie 1944. 

Aceste persoane vor cere buletine de evacuare la organele poliţieneşti locale, 
iar pentru Capitală, la Prefectura Poliţiei Capitalei." 

Aş ruga pe dl. ministru de Interne, Propaganda şi Radio-Difuziunea să ia 
măsuri ca atunci când se publică acest comunicat, să se publice din nou şi Jurnalul 
Consiliului de Miniştri şi Decizia Ministerului de Interne, de care se face menţiune în 
acest punct, pentru ca în modul acesta cel care citeşte să aibă iniţierea şi să poată şti ce 
urmează să facă. Altfel, dacă spunem: ,,Se vor conforma Jurnalului nr .... şi Deciziei 
nr ... ", flră nici o altă indicaţie, nimeni nu va şti; nici eu n-aş şti ce trebuie să facă. 

„3). Se atrage atenţia că populaţia care se hotărăşte să se evacueze să-şi 
procure de îndată buletine de evacuare, de la organele arătate mai sus, şi este sBtuită să 
se deplaseze din timp." 

Cei cari nu vor avea procurate buletinele de evacuare nu vor putea părăsi 
Capitala sau oraşele de reşedinţă nici după un eventual bombardament. 

„Să se aibă în vedere că atunci se pot produce, în unele oraşe, mari 
aglomeraţii, cari să întârzie transporturile." 

Prin urmare, se va publica acest text. 
Dl. ministru de Interne are vreo propunere în această privinţă? 
G-ral D. Popescu: Este Bcut în acord cu mine. 
M. Antonescu: Prin urmare, se va publica în ziare, împreună cu Jurnalul 

Consiliului de Miniştri cu decizia menţionată, pentru ca toată lumea să fie iniţiată. 
Domnilor, astăzi vreau să examinez, cu fiecare departament în parte, problemele 

care se pun. 
V-aş ruga să ţineţi seama că în împrejurările de azi, un ministru de Externe are 

raspunderi foarte chinuite şi de aceea v-aş ruga să comprimăm cât mai mult şedinţa noastră, 
numai la lucrurile esenţiale. 

Am discutat cu dl. g-ral Enescu, dl. amiral Gheorghiu şi dl. g-ral Mardare o serie 
de lucruri secundare, înainte de această şedinţă. tocmai ca să prescurtăm durata ei; cum, de 
altfel, am Bcut la fiecare din Consiliile precedente. De aceea v-aş ruga să nu punem în 
discuţie decât problemele de ordin general. 

Problema de ordin general pe care o aduc eu la cunoştinţa dvs. este că ţinând 
seamă de situaţia militară, pe care trebuie s-o privim cu tot realismul, ţinând seamă de 
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experienţa pe care o avem chiar noi, din discuţiile noastre, în ce priveşte evacuările, şi 
timpul pe care l-am trecut, stabilind criteriile în aceleaşi vremuri în care transporturile 
se puteau, poate, face, poate, mai uşor; ţinând seamă de întârzierile puse de unele 
autorităţi - nu mai vorbesc de particulari - în executarea măsurilor de evacuare 
socotesc potrivit ca astăzi - şi vă rog să faceţi aceasta - să daţi tuturor funcţionarilor 
departamentelor dvs. o circulară, în care să le atrageţi atenţia că evacuarea familiilor lor 
trebuie să înceapă imediat, prin toate mijloacele pe care pot să le aibă la îndemână. 

Ca să înlesnim acest lucru. şi ţinând socoteală de greutăţile de transport, dl. 
amiral Gheorghiu a propus - şi cred că toată lumea va fi de acord - ca pentru perioada 
aceasta să suspendăm restricţiile privitoare la circulaţia mijloacelor auto, în genere, ca 
să înlesnim, în modul acesta, transporturile de evacuare. Bineînţeles, cu obligaţia 
pentru cel care le foloseşte ca să facă realmente transporturi de evacuare, nu să se 
folosească de această autorizare ca să facă transporturi de afaceri, şi atrăgând atenţia că 
se vor aplica cele mai grave sancţiuni celor cari s-ar abate. Însă suspendarea aceasta 
cred că este potrivit să se facă. 

G-ral C. Vasiliu: Şi autorizaţiile de călătorie să le desfiinţăm, fiindcă sunt un 
mare impediment. Dl. ministru de Interne este de acord. 

M. Antonescu: Credeţi că din punct de vedere al ordinei publice nu sunt 
indispensabile? 

G-ral C. Vasiliu: Nu. Este o imposibilitate de control. 
M. Antonescu: Dacă dl. g-ral Vasiliu propune aceasta, fără îndoială 

suspendăm şi această restricţie. 
G-ral C. Vasiliu: Şi uşw'ărn şi organele de Poliţie, care sunt blocate cu astfel 

de cereri. 
M. Antonescu: Prin urmare, dl. Rădulescu, împreună cu Contencioasele de la 

Înzestrare şi Ministerul de Interne, să examineze dacă pentru această suspendare este 
nevoie de un decret. 

G-ral C. Vasiliu: Nu. Un simplu ordin. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
în ce priveşte Ministerul Înzestrării, pentru autovehicule de asemenea cred că 

o simplă circulară este suficientă. 
Amiral Al. Gheorghiu: Este o decizie ministerială. 
M. Antonescu: Atunci, reveniţi asupra ei şi stabiliţi suspendarea şi condiţiile. 
M. Vulcinescu: Pentru ca să se poată face această evacuare, ar trebui ca dl. 

ministru de Interne să dea dispoziţii de rechiziţionarea camerelor. Familiile ar vrea să 
plece, în multe cazuri, dar nu pot, căci nu au camere rechiziţionate. 

M. Antonescu: Voi preciza îndată. Aş ruga pe dl. ministru de Interne şi pe dl. 
g-ral Vasiliu să ia măsurile necesare, pentru executare, prin organele de Poliţie, de 
Siguranţă şi de Jandarmerie. Hotărâm trimiterea familiilor de funcţionari nu în zonele 
de dispersiune, ci în zonele de evacuare. 

Cred că este mult mai folositor, şi este mai bine să fim prevăzători şi să luăm 
măsuri din vreme, decât să trebuiască să luăm două măsuri, şi sub imperiul nu ştiu 
căror necesităţi, care s-ar impune de la o zi la alta. 

Prin urmare, rog pe dl. ministru de Interne ca, împreună cu Marele Stat Major, 
să revizuiască toate programele şi dispozitivele pentru zonele de evacuare; şi se merge 
în zonele de evacuare. 
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G-ral R. Enescu: Sunt fixate. 
M. Antonescu: Dar sunt unele revizuiri care se pot face, mai ales ţinând 

seama de situaţia intervenită în ultimele 50 de ore. 
G-ral N. Velescu: Numai pentru familii, sau şi pentru birouri? 
M. Antonescu: Deocamdată am vorbit pentru familii. 
Pentru birouri, toate serviciile publice care, destinate dispersiunii, pot să 

funcţioneze la distanţe mai mari de Centrală, de asemenea să fie trimise în zonele de 
evacuare. 

G-ral D. Popescu: Aceasta este greu, Ministerul de Interne are zonă de 
evacuare la Turnu-Severin. 

M. Antonescu: Dacă se poate; pentru cei care se poate. 
La fiecare departament eu am lăsat ministrului libertatea şi răspunderea de a-şi 

hotărî singur serviciile necesare activităţii la Centrală, serviciile care pot intra în 
dispersiune şi serviciile care, intrând în dispersiune, pot de pe acum să fie trimise în 
locul de destinaţie de evacuare, pentru ca să nu întârziem această măsură şi să facem 
două serii de deplasări. 

în ce priveşte Ministerul de Externe şi Preşedinţia Consiliului, fac evacuări de 
arhive importante, şi care pot să mai fie utilizate în perioada aceasta - şi fac de acum 
înainte în zonele de evacuare - şi păstrez pentru zonele de dispersiune arhivele curente, 
iar la Centrală arhiva care nu este destinată nici dispersiunii, nici evacuării. 

Pentru celelalte departamente, hotărăşte fiecare domn ministru, ţinând seamă 
de nevoile fiecărui departament în parte în ce priveşte actele şi arhiva. În ce mă priveşte 
personal, în afară de măsurile luate până astăzi, şi care sunt în parte executate pe acest 
principiu, pentru Ministerul de Externe şi pentru Preşedinţia Consiliului eu expediez 
de-a dreptul, în zonele de evacuare, arhivele şi actele mai importante. 

Voi ruga pe domnul ministru g-ral Vasiliu ca să-şi organizeze măsurile de 
pază. Pentru serviciile care rămân în Bucureşti s-a stabilit ca principiul care a fost pus 
la continuitatea Statului, care sunt departamentele, serviciile şi instituţiile publice sau 
de utilitate publică şi privată, cari continuă să funcţioneze la Bucureşti. 

Consider de datoria mea să atrag atenţiunea, încă o dată, că Guvernul însuşi nu 
dispune de un adăpost care să poată, prin condiţiile de construcţie pe care le posedă, să 
fie o garanţie efectivă în care, în caz de bombardament, să poată avea mai mult sau mai 
puţin, cu toată poziţia apriorică pe care o oferă în asemenea ocazii bombardamentul, să 
aibă totuşi iluzia certitudinii că bombardamentul nu poate să prăbuşească acest adăpost. 

Din situaţiile pe care le avem şi pe care le-am relatat într-un Consiliu anterior, 
v-am arătat că însuşi Preşedintele Consiliului de Miniştri şi domnul Mareşal nu dispun 
de un asemenea adăpost, care să ofere o certitudine, fie şi apriorică. 

De aceea, pentru că port o răspundere în, totuşi, ca organ care dirijează şi 
coordonează. rog pe domnul ministru de Finanţe ca, împreună cu domnul g-ral 
Jienescu, dacă are fonduri, sau separat cu Marele Stat Major şi cu Ministerul Armatei -
Domeniile Militare - mâine_ chiar să rezolve această problemă a imediatei construiri a 
unui număr de 4-5 adăposturi serioase, pentru că găsesc că nu este serios ca odată să 
exprim asigurarea continuităţii Statului prin obligarea şefilor de servicii să rămână în 
Bucureşti, iar, de altă parte, să nu ne asigurăm posibilitatea unui asemenea adăpost. 
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Dacă nu putem realiza acest lucru, soluţia de dispersare se impune ca o 
necesitate logică, nu ca măsură de laşitate sau conservare excesivă a persoanei noastre, 
fiindcă eu nu mă sperii nici de moarte, nici de bombardamente, şi nu aceasta mă 
preocupă, dar pentru seriozitatea Statului, dacă se va şti mâine de către populaţie că 
Guvernul însuşi n-are un adăpost, că nu există adăposturi în Bucureşti, deşi Guvernul a 
obligat pe capii administraţiei şi instituţiile publice să facă asemenea adăposturi, acest 
lucru va aduce cu sine un val de neîncredere în ţară şi o condamnaţiune pe care o vom 
merita. 

De aceea, rog pe domnul ministru de Finanţe ca să ţină seama şi să vadă care 
sunt cele mai bune mijloace, fie de amenajare a unor adăposturi existente, fie de 
imediată creare a altora, dacă este posibil să avem cel puţin patru adăposturi. 

Consider indispensabil să avem acest minimum de securitate pentru capii 
administraţiei noastre. 

Al. Neagu: Va fi mai mult o problemă tehnică decât o problemă de bani. Nu 
ştiu cum se va rezolva ca durată. 

M. Antonescu: Eu am datoria să pun această problemă. 
Rog Marele Stat Major, pe domnul g-ral Jienescu, pe domnul g-ral Enescu, 

care uneşte aici o dublă răspundere, şi din partea Marelui Stat Major, şi ca specialist în 
aviaţie, îi rog ca, în cazul când acest lucru nu se poate realiza, fie din cauze tehnice, fie 
din pricina întârzierii, fie alte cauze, să spună în scris care este părerea dumnealor în 
această privinţă, fiindcă vom avea atunci de examinat problema dispersiunii, ţinând 
seama de realităţi, aşa cum s-a făcut şi în 1941, când, cu toată cuminţenia şi cu toată 
măsura, am intrat în zona de dispersiune. Decât să facem eroism inutil sau să angajăm 
prin exemplul nostru pe alţii la imprudenţă, eu prefer chiar de la început să spunem ce 
trebuie să facem. Acesta este punctul meu de vedere. 

Vă rog, dacă veţi constata dificultăţi, să mă sesizaţi în scris, rămânând ca să 
discut cu domnul Mareşal condiţiunile în care vom intra în dispersiune, în cazul în care 
aceste măsuri pe care le luăm nu vor putea să fie aplicate. 

Punctul meu de vedere este, însă, că în lipsa unor asemenea adăposturi 
serioase, şi pentru autorităţi, şi pentru conducătorii lor, este un act lipsit de prudenţă, ca 
să condamnăm toată lumea să rămână în Bucureşti, şi scopul urmărit - continuitatea 
Statului - să poată să fie paralizat din primul moment. 

Rog pe specialişti şi pe colaboratorii acestora, ca să înfăţişeze punctul de 
vedere în această privinţă. 

G-ral R. Enescu: Îmi permit să remarc, că, după afirmaţia făcută de domnul 
Mareşal şi de dv., că veţi rămâne în Bucureşti, această afirmaţie a determinat o 
schimbare a situaţiei, în sensul că şefii departamentelor şi organele principale preferă 
să rămână în Bucureşti decât să plece. 

M. Antonescu: Eu am comunicat domnului Mareşal acest lucru, fiindcă eu am 
ascultat într-un Consiliu Militar pe domnul Mareşal când a spus că nu s-a expus 
niciodată, deşi a fost în război şi revoluţie, nu s-a expus niciodată la imprudenţe care 
să-l ducă la o jertfă stupidă. Rămânerea în Bucureşti nu înseamnă că domnul Mareşal 
doarme în Bucureşti sau că se ridică pe acoperişuri. O-sa va putea să iasă noaptea în 
dispersiune. 
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De aceea, fiecare dintre departamente trebuie să ia măsuri, ţinând seama de 
aceste realităţi. 

Noi putem să ne trezim la un moment dat, dacă frontul îşi modifică situaţia, cu 
bombardamente. Cum şi până acum ne-am luat răspunderea, o fac şi de această dată şi 
pun de-a dreptul această problemă ca să fim de la început lămuriţi. Fiindcă ştiu că 
domnul Mareşal zice că rămâne în Bucureşti şi fiindcă împreună cu d-sa voi rămâne şi 
eu, şi cea mai mare parte dintre domnii miniştri şi diverse servicii, dacă domnul 
Mareşal hotărăşte acest lucru, este mult mai comod să spui: ,,Toată lumea rămâne în 
Bucureşti". 

Dar dacă mâine este un bombardament, noi toţi, în cap cu domnul Mareşal, 
rămânem să purtăm răspunderea. Eu refuz să port această răspundere. Am tlcut această 
conferinţă atunci când, semnalând domnului Mareşal unele deficienţe constatate, şi 
solicitat formal de domnii ministru general Popescu şi Vasiliu, am considerat de datoria 
mea să încerc să sprijin această acţiune. 

În împrejurările de astăzi avem alte ocupaţii. Dacă o fac este tocmai ca să 
urmăresc coordonarea acestei operaţiuni, bazat pe realităţi, iar nu o coordonare 
teoretică. 

Vă rog să examinaţi problema, fiindcă eu am arătat domnului Mareşal şi am 
spus: ceea ce voi cere astăzi chiar este să se studieze problema şi în cazul când 
rămânerea în Bucureşti fliră dispersiune poate să ducă la exact contrariul scopului 
urmărit de noi, adică continuitatea serviciilor în Capitală, atunci mai bine intrăm în 
dispersiune, descongestionând Capitala de toate aceste servicii. 

Nu ştiu dacă domnul ministru al Afacerilor Interne are aceeaşi părere, ţinând 
seama de situaţia pe care o cunoaşte şi de adăposturile care sunt în Bucureşti. 

G-ral D. Popescu: Da. 
G-ral C. Vasiliu: Aceeaşi părere. 
G-ral I. Rlşcanu: De acord. 
G-ral Gh. Marinescu: Domnule prim-ministru, nu este alt mijloc decât să 

trecem la dispersiune, pentru că aceste adăposturi mă îndoiesc că ar putea fi realizate 
într-un timp atât de scurt. 

Este o chestiune de transporturi de fier şi de ciment, care nu pot fi executate în 
timp scurt. 

G-ral I. Teodorescu: Eu cred că s-ar putea face asemenea adăposturi nu în 
beton armat, ci mai mult în fier. Avem fier suficient la îndemână. 

Pentru miniştri, cel puţin câte un adăpost în care să intre 15-20 persoane, s-ar 
putea face. 

Aceasta este părerea mea. 
M. Antonescu: Prin urmare, rămâne să se examineze de către Marele Stat 

Major, de Domeniile Militare, de Ministerul Lucrărilor Publice, împreună cu domnii 
generali Mardare şi Enescu, această problemă, să se convoace chiar mâine o conferinţă 
şi să se stabilească în cât timp s-ar putea realiza o asemenea lucrare. Apoi, care sunt 
sumele de care ar fi aproximativ nevoie, comunicaţi aceste date şi domnului amiral 
Gheorghiu, menţionând materialele de care aveţi nevoie, ca să se vadă de unde s-ar 
putea procura. 
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în caz când constataţi greutăţi de realizare, vă rog să-mi aduceţi în scris la 
cunoştinţă. ca sil examinez care este măsura pe care urmează s-o luăm după aceea. 

G-ral R. Enescu: În orice caz, departamentele să studieze modul cwn s-a 
hotărât evacuarea, ca sil nu oprească aici decât ceea ce este necesar pentru continuitatea 
vieţii Statului. Nu cwn au flcut unele departamente, că 20-30% pleacil şi 70% rămân, 
când putea sl fie invers. 

G-ral D. Popescu: Cred că bombardamentele nu ne vor aştepta până facem 
aceste adăposturi, ci logic ar fi ca până se fac adăposturile, să se faci dispersiunea. 
Când adăposturile vor fi gata, venim în Bucureşti. 

M. Antonescu: Voi discuta cu dl. Mareşal, ca să vedem data când începem 
dispersiunea. Cred, însă, că ar fi lucru înţelept s-o începem de îndată. 

Domnilor, luăm fiecare departament în parte. Am şi eu aici unele note, trimise 
de departamente, pe care le voi examina cu fiecare departament în parte. 

Ministerul Finanţelor. 
Al. Neagu: Decretul este pregătit. Trebuie numai semnat. 
M. Antonescu: Mi s-a prezentat, de Ministerul Propagandei, o propunere de 

construirea rapidă a unor barăci şi altele. Pe baza discuţiilor avute în Consiliul 
precedent şi a răspunsului dat de dl. Vulcănescu, am aplicat sistemul Legii 48. 

M. Vulcinescu: Noi am flcut o simplificare şi mai mare; şi am tlcut-o 
retroactiv. 

M. Antonescu: Prin urmare, se pot acoperi şi actele care au fost flcute 
anterior. 

Al. Neagu: Lucrându-se cu fondul special. 
M. Vulcinescu: Orice cheltuială flcută pentru aceste necesităţi este acoperită 

cu acest fond. 
M. Antonescu: Dvs. spuneţi special afectat. Dar dacă cineva a dat de la buget? 
Domnule Bădăuţă, la Propagandă din ce fonduri aţi flcut? 
AL Bidiuţi: Ni s-au pus la dispoziţie 10 milioane. 
M. Antonescu: Tot din creditul special. Bine. 
Nu este altă instituţie, care să fi flcut de la bugetar? 
C. Cilniceanu: Sunt cheltuieli care nu ţin de evacuare, însă acwn devin 

actuale, ca lucrările de recensământ agricol. 
M. Vulcinescu: Din moment ce este o lucrare care are acest caracter, se poate 

anula de la capitolul respectiv şi se va deschide un credit special. 
M. Antonescu: Prin urmare, rămâne stabilit: fiecare departament atrage 

atenţia ca să se anuleze de la creditul de la care s-a cheltuit şi să se facă deschidere la 
creditul special. 

Decretul privitor la angajarea şi efectuarea cheltuielilor urgente în situaţii 
excepţionale urmează să fie semnat de dl. g-ral Dobre. Rog pe dl. amiral Gheorghiu să-l 
dea d-lui g-ral Dobre ca să-l semneze - să câştigăm timp - şi mâine să fie prezentat 
domnului Mareşal. 

M. Vulcinescu: Singura formalitate pe care o cerem este să se aducă dovada 
că operaţia s-a efectuat real. Nu mai cere nici o formă, nimic. 

M. Antonescu: Domnule Vulcănescu, fiindcă am început cu Finanţele: v-am 
rugat să cercetaţi până astăzi celelalte măsuri. 
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M. Vulcinescu : Pentru toată regiunea de Nord, unde s-a hotărât evacuarea 
familiilor, Ministerul Finanţelor a dispus să li se pună la dispoziţie salariul pe 3 luni. 

Singura regiune unde există oarecare îndoială clacă s-au putut executa ordinele 
este regiunea Soroca, unde dispoziţia de evacuare s-a dat oarecum intempestiv. Totuşi, 
am creat o modalitate ca funcţionarii cari vin în anumite centre să poată fi ravitaliaţi 
prin acele centre. 

S-a pus chestiunea salariilor la muncitorii din fabricile aparţinând Statului, 
care sunt evacuate, în special la C.A.M. 

M. Antonescu: Este sigur că trebuie să le aplicăm acelaşi sistem. 
M. Vulcinescu : Diferite instituţii au anumite regulamente. 
M. Antonescu: Pentru cazuri de evacuare ? 
M. Vulcinescu: Pentru cazuri generale. 
M. Antonescu: Dar acestea sunt cazuri anonnale. 
Nu cred că putem merge la concediere, în perioade ca aceasta, flră să riscăm 

să ne creăm singuri dificultăţi. De aceea, cred că mai ales în întreprinderile Statului 
trebuie să mergem la aplicarea aceluiaşi sistem ca pentru funcţionarii publici. 

Al. Neagu: Ce se va întâmpla cu muncitorii din întreprinderile particulare, 
care poate nu vor avea aceeaşi posibilitate de trezorerie? 

M. Antonescu: În principiu vom aplica acelaşi regim, dând această obligaţie 
întreprinderii, pentru funcţionarii cari au un contract de muncă de cel puţin 5 ani, de 
exemplu; pentru că nu putem lăsa muncitorii pe drumuri. Apoi să vedem ce se poate 
face pentru cei care sunt angajaţi de mai puţin de 5 ani. 

Rog pe dl. ministru Enescu să examineze problema, ca să vedem în ce mod 
putem să le venim în ajutor, B.când două discriminări: întreprinderi care pot să dea 
ajutor, sau nu pot să dea ajutor, şi întreprinderi care pot să concedieze muncitorii, 
aplicând regimul contractelor de muncă, cu clauzele lor de denunţare, şi întreprinderi 
care nu-l pot aplica; şi apoi, modul cum creăm ajutoare, mijloace de asistenţă socială, 
pentru cei cărora le încetează contractul, fie prin Ministerul Muncii, fie prin Consiliul 
de Patronaj, sau alte instituţii, cum ar fi Casa Naţională a Asigurărilor Sociale etc. 

Examinaţi toate aceste aspecte. În principiu, însă, muncitorii cari au un con
tract de muncă de cel puţin 5 ani, nu cred că pot fi concediaţi, B.ră ca să ne creăm, toc
mai în împrejurările actuale, când avem nevoie de mai multă linişte socială, dificultăţi 
singuri, iar, pe de altă parte, să creăm şi condiţii sociale nedrepte muncitorilor, care ar 
rămâne pe drumuri, în împrejurări când au nevoie să fie sprijiniţi, ci nu loviţi. 

Al. Neagu: Trebuie văzut un lucru: plătim aceste trei salarii muncitorilor, şi a 
doua zi nu mai vin la uzină, fiindcă au din ce să trăiască 3 luni. Poate că această 
dispoziţie trebuie întovărăşită de măsuri poliţieneşti. 

M. Antonescu: Răspund. 
Mai întâi, nu se poate concepe că într-o intreprindere militară organizarea 

deplasării, a evacuării muncitorilor, este la liberul arbitru al fiecăruia, sau lăsată unei 
dezordini generale, fiindcă ar fi foarte trist ca muncitorii evacuaţi să poată să vină sau 
nu. 

Vreţi să dau o soluţie practică? O dau imediat: se dă muncitorului salariul pe o 
lună, şi nu i se dă restul decât în localitatea de evacuare, şi la prezentarea la serviciu, în 
locul de evacuare destinat pentru continuarea activităţii. 
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M. Vulcinescu: Atunci, la cei cari rămân se dă pe o lună, şi la ceilalţi pe 3 
luni. Adică, li se plăteşte salariul pe 3 luni, dar nu se dă decât pe o lună; dacă rămâne la 
inamic, rămâne numai cu salariul pe o lună. 

S. Ghiolu: În programul de evacuare sunt prevăzuţi numai specialiştii pentru 
evacuare. 

M. Vulcinescu: Atunci, în principiu, salariul pentru o lună când pleacă, şi 
pentru două luni la prezentare. Aceasta este o soluţie care împacă toate cerinţele. 

Al. Neagu: Trebuie văzut tot de dl. ministru de Interne. 
M. Antonescu: Am pus principiile generale şi discriminările care trebuie 

tlcute. După ce dvs., ţinând seama de criteriile financiare, economice şi sociale, sau 
legale, pentru contractele de muncă existente, veţi face propuneri, voi ruga pe dl. 
ministru de Interne să-şi spună punctul de vedere, şi consecinţa la care duce fiecare din 
principiile propuse; şi apoi adoptăm o soluţie definitivă. 

M. Vulcinescu: Soluţia pe care aţi propus-o dvs. satisface toate interesele. 
În ce priveşte cele 150 milioane cerute de Municipiu, s-au dat. Avem, însă, 

dificultăţi cu Apărarea Pasivă, care nu recunoaşte că toată suma de 150 milioane 
unnează să fie recuperată. 

M. Antonescu: Vom examina la sfărşit. 
M. Vulcinescu: Suntem descoperiţi. Vă rugăm să daţi dispoziţii să intre în 

fondul de Apărare Pasivă. 
G-ral I. Rişcanu: N-am primit, însă, nimic. 
M. Vulclnescu: Banii s-au dat. 
M. Antonescu: Domnule Vulcănescu, telefonaţi chiar acum şi să-mi 

comunicaţi rezultatul. 
I. Al. Ridulescu: Mi-a confirmat dl. Pandele că azi-dimineaţă a dat 90 

milioane d-lui g-ral Răşcanu. 
M. Antonescu: Duceţi-vă şi verificaţi cui s-a vărsat suma. 
M. Vulcinescu: Am dat dispoziţii pentru 150 milioane. 
M. Antonescu: Dacă n-ar fi fost Consiliu în fiecare săptămână, te pomeneşti 

că nici azi-dimineaţă nu se dădeau banii. Domnule Vulcănescu, dacă tot trebuie să dăm 
banii, de ce să nu-i dăm la vreme, ca să putem realiza ceva, decât atunci când, 
întârziindu-se, nu mai putem obţine nici jumătate din scopul urmărit? 

Al. Bidiuţi: Domnule prim-ministru, aş ruga să adăugăm la comunicat 
unnătorul alineat: ,,Posesorii buletinelor de evacuare vor putea călători cu maşina şi cu 
trenurile .... 

M. Antonescu: Pentru aceasta se dă comunicat aparte. 
T. Buradescu: Va fi o confuzie mare. 
Al. Bidăuţă: .... actualele restricţii, legitimaţiile de călătorie pe C.F.R. şi de 

circulaţie limitată pentru autovehicule, fiind suspendate". 
M. Antonescu: Prin decizii separate, fiindcă acesta este un comunicat. 
Vă rog să îngrijiţi dvs., ca chiar (sic!) astă-seară să se dea deciziile de 

suspendare, ca să nu facem o comunicare ilegală; căci altfel apare că această 

comunicare este încă ilegală. 
După lege, oamenii vor fi sancţionaţi, şi dl. ministru Marinescu nu va putea 

mâine, dacă sunt sancţionaţi, să intervină la Justiţie, fiindcă judecătorul va spune: 
,,Termenul nu curge decât de la data când s-a publicat decizia de suspendare". 
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G-ral C. VasUiu: Pentru Calea Ferată nu este· nevoie. 
M. Antonescu: Rog pe dl. amiral Gheorghiu ca mâine să apară decizia în ce 

priveşte autovehiculele. 
G-ral R. Enescu: Eu mai aveam în această privinţă o propunere, pe care, de 

altfel, am discutat-o înainte: acordarea unei reduceri de 50% pentru evacuarea 
populaţiei civile din cauz.a bombardamentelor. Reducerea se acordă pe baza buletinului 
de evacuare, o singură dată, prin ştampilarea buletinului. 

M. Antonescu: Vom examina această chestiune când ajungem la Calea Ferată. 
G-ral R. Enescu: De aceea ziceam să nu dăm imediat acest comunicat, ci 

după ce vom stabili tot. 
M. Antonescu: În orice caz, pentru permisele de călătorie pe Calea Ferată şi 

cu autovehiculele, cred că este bine să fie dat, căci nu este un raport între una şi alta. 
Acesta este un avantaj în plus pentru evacuaţi, pe când aşa este libertatea de călătorie 
care se asigură. 

S. Ghiolu: Suspendarea să fie pe timp limitat, pentru ca lumea să se grăbească. 
M. Antonescu: Eu am spus: suspendare, dar este bine să spunem suspendare 

pe 30 zile. 
Al. Bidiuţi: Să nu se blocheze circulaţia. 
G-ral R. Enescu: Trebuie să ţinem seama de închiderea şcolilor, care este la 

8 aprilie. 
Deocamdată suspendăm pe 30 de zile. 
Suspendăm până la 30 aprilie. 
M. Antonescu: Bine. 
Al. Neagu: Pentru Primăria Capitalei s-au dat 20 milioane şi sunt încă 90 

milioane viraţi în contul Primăriei. 
M. Antonescu: Cu viramentul acesta, să nu ne trezim până lunea viitoare fără 

bani. (Ilaritate) 
Domnule g-ral Răşcanu, dacă până mâine nu aveţi suma, vă rog să-mi 

comunicaţi. 
Al. Neagu: Mai bine să-mi telefoneze mie. 
M. Vulcinescu: Aţi pus problema hranei funcţionarilor. Pentru organiz.area 

cantinelor şi depozitelor de alimente, se vor da bani din creditele cerute de 
departamente în acest scop. Deosebit se va da un fond de rulment pentru funcţionarea 
cantinelor. Statul va trebui să ajute cam cu 25 lei de fiecare masă pe funcţionarii în 
dispersiune, şi pentru fiecare membru din familie. 

M. Antonescu: Aceasta pentru funcţionarii de la centru. 
S. Ghiolu: Funcţionarii care pleacă în dispersiune, nu acei care vin în regiunile 

evacuate, ar trebui să primească un avans de indemnitate, fiindcă ei pleacă, fac 
cheltuieli. 

M. Antonescu: Am rugat pe dl. Vulcănescu şi acest lucru. 
M. Vulcinescu: Statul le pune la dispoziţie locuinţa, indemnitate de ajutor 

pentru hrană parţială şi un fond de rulment şi transport gratuit. Pentru ce ar mai da şi 
indemnitate ? Pentru drumuri? 

I.C. Marinescu: Omul când pleacă şi îşi lasă gospodăria, nu trebuie să facă 
cumpărături? 
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M. Vulcinescu: Chiar dacă le-am da bani să cumpere, ei tot nu vor avea voie 
să transporte mai mult decât 60 kg. De abia vor putea lua cu ei ce au mai de preţ. 

M. Antonescu: Dacă nu îmi spuneaţi de cele 60 kg vă mărturisesc că m-aţi fi 
câştigat. 

lată ce s-ar putea face: sub forma unor avansuri din salariu pentru lunile 
următoare, cred că problema s-ar putea studia şi soluţiona, înlesnind prin aceasta 
funcţionarul, să aibă la dispoziţie un fond. În primul moment, mergând acolo în locul 
de dispersiune, având locuinţă şi celelalte avantagii, poate să primească salariul cu 
reţinerile acestui avans, în aşa fel încât vă rog să examinaţi problema, ca să se dea 
avansuri asupra salariului. 

Aceasta se pune numai pentru funcţionarii Capitalei. 
M. Vulcinescu: Pentru cheltuielile de materiale, în legătură cu dispersiunea şi 

evacuarea, am primit, pe lângă cererile de credite de 470 milioane, încă alte cereri. 
Tuturor departamentelor care ne-au cerut pentru diferite lucrări, le-am dat. Nu am dat 
tot ce au cerut, pentru că unele departamente au cerut şi lucruri neindispensabile. 

De altfel, printr-o circulară am arătat că se prelungeşte posibilitatea de utilizare 
a fondurilor şi după 1 aprilie, a oricăror fonduri din cele care servesc la evacuare. Dacă 
s-au flcut avansuri, pot depăşi 1 aprilie. 

M. Antonescu: Dacă se cheltuieşte din alt fond ? 
M. Vulcinescu: Atunci se anulează şi se deschide credit special. 
M. Antonescu: De ce nu le puneţi aci pe toate? 
M. Vulcinescu: Le încurcăm altfel. 
M. Antonescu: Evanghelia contabilă este mai tare decât orice. 
M. Vulcinescu: În ceea ce priveşte Curtea de Conturi, am intervenit la Marele 

Stat Major, şi Marele Stat Major a convenit să dea un sat, iar pentru evacuarea arhivei, 
să dea baracamente. 

M. Antonescu: Dl. prof. dr. Tomescu are ceva de discutat ? 
Dr. P. Tomescu: Nu am nimic de discutat. 
M. Antonescu: Aş vrea să ştiu ce măsuri sunt de luat în ceea ce priveşte 

spitalele din Bucureşti, laboratoriile, aparatele speciale etc.? 
Dr. P. Tomescu: După sfatul Marelui Stat Major, se fac expedierile spitalelor 

mari în jurul Capitalei. Au început construcţiile. La Buftea sunt aproape gata. La Periş 
sunt gata 9 din 14. Restul sunt în construcţie. Aceste spitale se grefează pe spitalele 
locale. 

M. Antonescu: Pentru aparaturile speciale, pentru radiografii, radioscopii, 
radium, ce măsuri aţi luat? 

Dr. P. Tomescu: Ele sunt în legătură cu marile spitale. 
Vă rog să daţi dispoziţii ca toate spitalele, la momentul oportun, să funcţioneze 

numai în cazuri de urgenţă, în Capitală, şi să nu se asigure decât numai asistenţa 
cazurilor de urgenţă, pentru ca să se poată pune la adăpost materialele, prin 
transportarea lor în zonele de dispersiune. 

M. Antonescu: Pentru aparatele speciale, care pot să funcţioneze în alte părţi, 
vă rog să grăbiţi transportul lor spre centrele unde se pot organiza, pentru ca să nu le 
desfiinţaţi complet, ci să le utilizaţi imediat, cum este, de exemplu, o instalaţie de 
radium, care trebuie salvată, de asemenea, instalaţiile de radiografie etc. 
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Dacă astăzi avem cinci în Bucureşti, luaţi patru, şi una puneţi-o într-un loc 
unde să poată fi utilizată. 

Totul, însă, repede. 
G-ral R. Enescu: Avem dificultăţi de transport. 
Dl. prof. dr. Tomescu să fie rugat să accepte data de 25 martie, când spitalele 

din Bucureşti să fie evacuate, să formeze filiale afară, şi acolo să folosească localurile 
de şcoli. 

M. Antonescu: lată că iarăşi revine problema închiderii şcolilor. 
Al. Neagu: Închiderea şcolilor ne scoate din Bucureşti un număr de 150.000 

persoane. Toţi suntem blocaţi pe această chestie. 
M. Antonescu: Comprimaţi închiderea şcolilor la maximum. 
Domnule g-ral Popescu, aş dori să ştiu ce măsuri de ordin general credeţi că 

trebuie luate, sau unele măsuri pe departamente, ţinând seama de situaţia de până acum. 
G-ral D. Popescu: Toate măsurile privind Ministerul Afacerilor Interne au 

fost luate. Acest departament trebuia să ia măsuri în două ipoteze: de dispersiune şi de 
evacuare. S-au aliat şi pentru una, şi pentru cealaltă. Dacă dvs. doriţi, vă pot da detalii. 

M. Antonescu: Nu vreau detalii, din moment ce dvs. spuneţi că aţi luat toate 
măsurile. Detaliile nu mă interesează. 

Fiindcă dvs. aveţi răspunderea măsurilor, aş vrea să ştiu ce deficienţe mai 
grave aţi constatat din modul de funcţionare de până acum. 

G-ral D. Popescu: Nu avem deficienţe astăzi. Totul a fost pus la punct. Astăzi 
suntem de acord cu Marele Stat Major, iar în ceea ce priveşte populaţia civilă sunt luate 
măsurile de evacuare. 

G-ral C. Vasiliu: Ceea ce am bănuit noi a început să se întâmple: drumurile 
sunt blocate. în Basarabia, unde a început o evacuare mai activă, s-au blocat drumurile. 
Era fatal şi ceea ce a prevăzut dl. ministru s-a întâmplat. 

Trenurile au început să funcţioneze cu garniturile duble. 
G-ral S. Mardare: Am pus garnituri speciale pentru populaţia civilă. 
G-ral C. Vasiliu: Chestiunea transportului cu căruţele pentru noi nu prezintă 

un interes, însă ne interesează cel care pleacă cu 60 kg bagaje şi se suie în tren. 
Noi în Moldova nu avem decât două linii mari de scurgere. Drumurile sunt, 

însă, desfundate. 
G-ral S. Mardare: Acolo facem itinerarii speciale cu comisiuni speciale ale 

Armatei. 
M. Antonescu: Vă rog să le faceţi cât mai repede. 
M. Vulcinescu: Vreau să vă pun o chestiune: nu s-au desemnat încă 

departamentele, rechiziţiile în regiunile de evacuare. Organele noastre au fost sesizate 
de o anumită situaţiune, care după aceea s-a schimbat. 

M. Antonescu: Cine a schimbat-o? 
M. Vulcinescu: Ministerul Afacerilor Interne. 
M. Antonescu: Dl. Vulcănescu semnalează că, după ce autorităţile, pe baza 

planului de evacuare stabilit, au mers în locurile destinate fiecărui departament, pentru 
ca să ia posesia unor imobile, după aceea au intervenit schimbări în plan, astfel că 
Ministerul n-a mai putut executa măsurile ordonate. 
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G-ral D. Popescu: Nu m-a sesizat dl. Vulcănescu de nici un caz. Acum aud de 
această chestiune. 

M. Antonescu: Prin unnare, rămâne stabilit principiul: ori de câte ori, în 
aplicarea programelor de evacuare, se constată că o autoritate, mergând la alt loc, a 
găsit alte măsuri sau un alt program decât acela de bază, sesizează departamentul căreia 
aparpne, care, prin ministrul său, se adresează d-lui g-ral Popescu, pentru îndreptarea 
situaţiei. 

Acest lucru rămâne deci pentru toate autorităţile, şi Ministerul de Interne dă 
dispoziţii pentru examinarea la faţa locului. 

G-ral D. Popescu: Eu am luat măsuri severe şi am aplicat sancţiuni, ca să nu 
se facă nici o schimbare. De aceea, sunt surprins de ce spune dl. Vulcănescu. 

Când am fost sesiz.at, am luat toate măsurile. 
M. Vulcinescu: O chestiune nouă care se pune: Banca Naţională a manifestat 

dorinţa de a se găsi în acelaşi loc cu Ministerul Finanţelor, la Deva, şi nu în regiunea 
Petroşani-Lupeni, unde fusese repartizată. 

Atunci, am convocat pe dl. Mănuilă, care împarte cu noi Deva, ca să se facă o 
schimbare între Institutul Statistic şi Banca Naţională. 

G-ral D. Popescu: Nu este bine dacă fiecare schimbă astfel. Trebuie să se ştie 
de Marele Stat Major şi de Ministerul de Interne. 

M. Vulcinescu: Statul Major ne-a rugat să punem chestiunea. 
G-ral D. Popescu: Trebuia sesizat Ministerul de Interne. 
Al. Neagu: II sesizăm acum, fiindcă nu s-a făcut nimic. 
M. Antonescu: Domnilor miniştri, vă rog să daţi dispoziţie organelor dvs.: 

nici o schimbare în dispozitivul stabilit de dispersiune sau evacuare nu poate fi făcută 
firă prealabila încunoştiinţare şi aprobare a Ministerului de Interne. 

Prin urmare, dvs. cereţi ca Finanţele şi Banca Naţională să fie la Deva. 
A veţi vreun inconvenient, domnule ministru de Interne? 
G-ral D. Popescu: Trebuie să văd ce este cartiruit la Deva. 
M. Antonescu: Atunci, examinaţi şi comunicaţi Ministerului Finanţelor şi 

BAncii Naţionale dacă este posibil. 
În principiu, este normal ca Ministerul Finanţelor şi Banca Naţională să fie la 

un loc, pentru cA au o activitate adiacentă. 
G-ral R. Enescu: Aşa au fost puse iniţial, dar apoi s-a intervenit pentru 

■ohimbi:are. 

M. Antonncu: Cine a intervenit? 
G-ral R. Enescu: Banca Naţională. 
M. Antonescu: Trebuie să înceteze şi schimbările acestea de destinaţie. 
L. Scrldon: Domnule preşedinte al Consiliului, în legătură cu evacuările, am 

constatat un lucru la Gara de Nord. 
Am fost cu dl. secretar general al Consiliului de Patronaj la gară, fiindcă mi s-a 

semnalat un număr mare de evacuaţi din Bucovina şi Basarabia. Am constatat că este 
un număr extrem de mare, împrăştiaţi pe sălile de aşteptare. Şi ni s-a semnalat un mare 
neajuns în ce priveşte posibilitatea de transportare a acestor oameni, cari toţi au fişe, şi 
vor să meargă în regiunile de destinaţie, Valea Oltului, Mehedinţi etc. 
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Ce se întâmplă? Astăzi s-a luat dispoziţia să se suspende un număr mare de 
trenuri şi ne găsim în situaţia că de la Cernăuţi sosesc două trenuri pe zi, de la Odesa 
două, de la Chişinău două, iar spre locul de destinaţie pleacă numai două-trei trenuri: 
un singur tren personal la Timişoara, un tren accelerat spre Arad, şi unul personal. Şi 
atunci, dacă astăzi soseşte un călător de la Cernăuţi, n-are alt tren decât peste 24 de ore; 
şi nici nu este un număr de trenuri care pleacă egal cu acelea care sosesc. 

Mai mult, mi s-a comunicat din partea d-lui şef de gară că a cerut încuviinţare 
de la direcţia respectivă ca măcar astăzi să nu elibereze bilete de tren pentru 
bucureşteni, ci numai pentru populaţia care stă de 14 ore în Gara de Nord, cu femeile, 
copiii, cufere şi pachete etc. 

Dacă dvs., domnule prim-ministru, daţi mâine comunicatul că populaţia poate 
călători flră autorizaţie, vă închipuiţi ce se va întâmpla la Gara de Nord, când spre 
regiunea de evacuare sunt numai două trenuri. 

T. Buradescu: Situaţia este următoarea: în urma cererilor Marelui Stat Major, 
noi a trebuit să facem o nouă repartizare a mijloacelor de transport, pentru a putea face 
faţă necesităţilor. 

Este exact că noi am redus circulaţia de călători spre Vest, din Bucureşti, 
pentru a recupera mijloace pentru anumite transporturi. Dar pentru a face faţă 
evacuărilor care se fac de regiunile cele mai de Nord, începând de la Lipcani şi Lipnic, 
trenurile care vin de acolo nu rămân la Bucureşti, ci le ducem acolo unde a cerut 
Marele Stat Major, dincolo de Craiova, spre Caransebeş, şi dincolo de Sibiu, aşa încât 
acele familii nu rămân în Bucureşti, ci se duc mai departe. 

Este vorba numai de călătorii cari călătoresc în mod curent. Nici în această 
privinţă însă noi n-am micşorat programul de circulaţie în Moldova, în Basarabia şi în 
Bucovina, ci am lăsat programul integral, tocmai ca să putem satisface nevoile. 

Prin urmare, cei cari vor să se evacueze cu bagajele cu tot, realmente, au 
mijlocul să meargă mai departe. Pentru cei cari vor să utilizeze celelalte trenuri, nu 
putem face faţă un interval de cca 7 zile. Peste cca 7 zile vom repune un număr de 
trenuri de călători în circulaţie. 

M. Antonescu: Dar până atunci? 
T. Buradescu: Avem trenurile de la Lipnic şi Lipcani, cerute de Marele Stat 

Major, de mare capacitate, care merg spre Vest. 
Col. adj. D. Dimiceanu: Realitatea este aceasta: Gara de Nord este plină de 

refugiaţi, care nu pot pleca mai departe. Afluiesc dinspre Moldova 7 trenuri, şi pleacă 
spre Vest două. 

T. Buradescu: Avem unul personal spre Timişoara, două spre Arad şi două 
care pleacă din Nord şi merg direct spre Vest. Diferenţa este de două trenuri. 

L. Scridon: Trebuia să se aprobe ca astăzi să nu se elibereze bilete pentru 
bucureştenii cari pleacă, ci numai pentru aceştia cari aşteaptă în gară. 

M. Antonescu: Domnule g-ral Orezeanu, câteva zile, ca să evităm asemenea 
aglomeraţii, vă rog să daţi prioritate pentru circulaţie celor cari vin refugiaţi, şi afluiesc 
în Capitală, ca să putem descongestiona Capitala. 

De asemeni, trebuie să găsiţi mijlocul ca să adăugaţi trenuri pentru cei eva
cuaţi, pentru că altfel tot programul acesta de evacuare, inclusiv şedinţele noastre, 
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devin inutile. Dacă noi organizAm dezordinea, prefer să nu mai mă ocup de răspunde
rile mele de aici; fiindcă însemnează că eu organizez dezordinea, cu concursul Marelui 
Stat Major şi al Comandamentului Român, făcând să afluieze această populaţie în 
Capitală, şi să nasc probleme de ordine publică şi economică, paralizând complet 
întregul program privitor la evacuări. 

Nu pot să fac aceasta. 
G-ral P. Cameniţă: Ar trebui făcută cartiruirea acestora. 
M. Antonescu: Sunt împotriva cartiruirii în Bucureşti. Însemnează, pe de o 

parte, să organiz.ăm evacuarea Capitalei, iar, pe de altă parte, să introducem altă 
populaţie. 

G-ral P. Cameniţl: S-ar putea face la hoteluri cartiruirea, fiindcă stau numai 
24 ore. 

M. Antonescu: Trenurile sunt singura soluţie. Trebuie o organizare de 
coincidenţe de trenuri, fiindcă dacă vor veni în Bucureşti, nu vor mai pleca de aici, şi o 
cartiruire, fie şi cu titlu provizoriu, se transformă într-o situaţie definitivă. 

Domnule general, dacă nu s-ar executa aceasta în conformitate cu un program 
de evacuare, care le dă altă destinaţie, sau dacă Bucureştiul n-ar fi el însuşi un centru 
supus dispersiunii şi evacuării, desigur că aş considera formarea acestor centre de 
cartiruire esenţială, chiar dacă n-am da populaţiei o destinaţie către alte localităţi, 
fiindcă provizoriu ar fi o soluţie. 

G-ral P. Cameniţl: Am văzut şi eu, şi am spus să treacă alături, în căminul 
ostaşilor, unde avem câteva barăci, să doarmă. 

M. Antonescu: Câte paturi aveţi? 
G-ral P. Cameniţl: Eu nu voi rezolva toată problema. Dar poate mai sunt 

hoteluri în jurul Gării de Nord. Şapte trenuri nu se vor putea pune la dispoziţie. 
T. Buradescu: Ne trebuie două în plus. Noi, însă, dacă punem aceste trenuri 

în circulaţie, lovim în cererile imperioase făcute de Marele Stat Major, aşa încât vă 
rugăm să se rezolve acum chestiunea. Fiindcă noi putem pune oricând trenuri în 
circulaţie, dar nu suntem stăpâni pe mijloacele noastre; trebuie să executăm dispoziţiile 
precise ale Marelui Stat Major. 

M. Antonescu: Dar tot Marele Stat Major a făcut programul de evacuări pe 
care îl execută cei cari vin în Bucureşti. 

G-ral S. Mardare: Cei cari vin în Bucureşti cu trenurile de călători vin peste 
programul de evacuări. Noi nu putem renwiţa în momentul acesta, când am trecut la 
mobilizarea armatei, la această operaţie. 

M. Antonescu: Nu se poate organiza transportul pe linii adiacente, ca să se 
descongestioneze Bucureştiul? 

T. Buradescu: Toţi cer să se ducă în Vest. Ar trebui să facem reduceri 
sângeroase de tot, ca să putem satisface. 

S. Ghiolu: Întrucât aceste trenuri nu sunt de evacuaţi, să se pună numai 5 
trenuri în loc de 7 dinspre Moldova, şi să se facă un tren de evacuaţi în plus. 

M. Antonescu: Domnule g-ral ?vlardare, ce soluţie propune Marele Stat 
Major? 
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Dacă dvs., cu titlul unor măsuri ulterioare, răsturnaţi tot ce se face, nu numai 
că nu descongestionaţi, dar agravaţi problema de descongestionare a Capitalei şi atunci 
este inutil să ne mai întrunim aici. 

G-ral S. Mardare: S-a pus o situaţie nouă şi nu era prevăzută. 
M. Antonescu: La fiecare situaţie nouă, trebuie găsită o soluţie nouă, dar cu o 

soluţie nu trebuie să paralizăm alta. 
G-ral S. Mardare: Vom studia împreună cu Calea Ferată. 
T. Buradescu: Puteţi să ne acordaţi un răgaz de 6 zile începând de astăzi? 
La expirarea acestor 6 zile, după calculele noastre, noi suntem în măsură să 

punem cele două trenuri în funcţiune, cele două trenuri care lipsesc. 
Al. Neagu: Aceasta înseamnă întârzierea planului Statului Major cu 6-8 ore. 
M. Antonescu: Important pentru mine este să găsim soluţia, şi soluţia este ca 

dvs. să vă faceţi concentrarea din alte regiuni decât acele pe care le destinaţi pentru 
scurgerea trenurilor. Să puneţi accentul de mobilizare şi de transporturi de mobilizare 
pe regiunile şi garnizoanele care pot să fie deservite în această perioadă de 7 zile, Bră 
să paralizeze complet trenurile. 

G-ral S. Mardare: Problema este atât de complexă, cum n-a avut Ţara 
Românească niciodată. 

M. Antonescu: Dar trebuie să găsiţi soluţia. 
G-ral S. Mardare: Nu putem să renunţăm la măsurile noastre. Vă rog să 

credeţi că dacă va fi posibil, vom găsi o soluţiune. 
În situaţia actuală nu putem ceda nimic din transporturile noastre. 
M. Antonescu: Atunci nu mai aduceţi oamenii până la Bucureşti. Duceţi-i în 

alte părţi. Examinaţi acest aspect al problemei, ca să-i duceţi sau mai înainte, sau mai în 
urma Bucureştiului. 

L. Scridon: Mâine sunt 5.000 de evacuaţi în Bucureşti. 
G-ral C. Vasiliu: Eu sunt de părere să amânăm comunicatul, ca să nu ne 

pomenim cu un plus de refugiaţi. 
Al. Neagu: La automobile daţi drumul? 
G-ral C. VasUiu: Da. 
M. Antonescu: Să daţi comunicatul pentru desfiinţarea vizelor, pentru 

suspendarea restricţiei la automobile, rămânând cele pentru Calea Ferată. Pentru 
aceasta din urmă vom reveni ulterior şi o vom desfiinţa atunci când împrejurările ne 
vor îngădui să încurajăm plecările. 

Comunicatul rămâne deci pentru vize şi cu suspendarea restricţiilor pentru 
autovehicule. 

Vă rog să examinaţi problema, ca în nici un caz să nu mai continue sistemul 
acesta de congestionare a Capitalei cu refugiaţii pe care trenurile îi aruncă în fiecare zi 
cu miile în Gara de Nord. Aceasta nu mai poate continua. 

Sau să se facă trenuri de descongestionare, sau trebuie găsit un alt sistem pe 
care să-l studiaţi împreună cu Statul Major. Până mâine trebuie luate măsurile, pentru 
că altfel, continuând să vină în Bucureşti un număr atât de mare de refugiaţi, înseamnă 
că ne organizăm singuri complicaţii. 
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Este lipsit de sens. De o parte, vrem ca lumea să plece din Bucureşti, iar, pe de 
altă parte, încurajăm venirea altora la Bucureşti. 

Al. Neagu: între 6.000-8.000 de persoane ar rămâne în Bucureşti. 
M. Antonescu: Cinci mii de persoane ar putea să vină. 
G-ral S. Mardare: Să oprim plecările din Bucureşti. 
G-ral D. Popescu: Eu n-am întâmpinat nici o greutate. Este interesant să vă 

spun lucrul următor: Marele Stat Major a fixat anumite judeţe unde să se evacueze 
populaţie din Basarabia, Bucovina. Transnistria şi Moldova. Ministerul Afacerilor 
Interne a tlcut un studiu asupra capacităţii de cazare a locuinţelor din aceste judeţe 
unde urmează să se facă evacuarea şi, în acelaşi timp, s-au dat ordine prefecţilor să 
întocmească date statistice asupra populaţiei care intenţionează să se evacueze. 

Situaţia se prezintă astfel: din Basarabia s-au înscris pentru evacuare cca 
60.000 persoane. Avem posibilităţi de cazare pentru 75.000 persoane. 

Din Bucovina s-au înscris pentru evacuare 55.000 persoane şi avem posibilităţi 
de cazare pentru 133.000 persoane. 

Din Moldova s-au înscris 141.000 persoane şi avem posibilităţi de cazare 
pentru 176.000. 

După cum se vede, posibilităţile de cazare depăşesc numărul persoanelor 
înscrise, însă am convingerea că atunci când evenimentele se vor precipita lumea va 
pleca chiar fără bilete de evacuare şi ne vom trezi în situaţia că va trebui să cazăm un 
număr mult mai mare de persoane decât posibilităţile noastre. 

Eu am luat măsuri ca autorităţile locale să prevadă încă un plus de 20% de 
persoane care trebuie să fie cazate. Până astăzi n-am întâmpinat nici o greutate. 

Aseară am fost înştiinţat că s-au prezentat la Prut, din judeţele Soroca şi Bălţi, 
200 căruţe pline cu locuitori basarabeni, majoritatea din Soroca, care (sic!) nu aveau 
nici un act. 

Am dat ordin să fie trecuţi peste Prut dincoace, ţinând seamă că evenimentele 
s-au precipitat aşa fel încât dacă ne-a surprins pe noi autorităţile care avem firul tuturor 
măsurilor în mână, cu atât mai mult i-a surprins pe aceşti locuitori din Soroca. 

Fenomenul este probabil că se va repeta. Vom fi puşi în situaţia de a primi la 
Prut mase mari de locuitori cari vor cere să treacă dincoace. Trebuie să luăm o hotărâre 
în această privinţă, dacă ei pot fi primiţi dincoace, date fiind posibilităţile de cazare, 
posibilităţile de circulaţie, şi date fiind problemele sanitare pe care rândul trecut le-a 
ridicat dl. dr. Tomescu. 

Trebuie luată o hotărâre din partea dvs. 
M. Antonescu: Când într-o şedinţă trecută şi în două discuţiuni ulterioare cu 

Marele Stat Major, la cererea g-ralului Hoffmaier, eu am arătat greutăţile pentru noi de 
a permite ca 130.000 de germani din populaţia aflată în Transnistria să vină pe 
teritoriul nostru, eu vă mărturisesc că mi-am dat seama că va veni momentul când 
această problemă a evacuării românilor să se pună, şi am spus Marelui Stat Major 
atunci că dacă noi admitem cererea a 130.000 germani cari să vină pe teritoriul nostru, 
atunci care este numărul românilor pe cari, proporţional, trebuie să-i admitem să vină, 
din milioanele de români ai Moldovei, Basarabiei şi Bucovinei noastre? 

Iată cum, deci, am ajuns la scadenţa acestei probleme. 
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Vă mărturisesc că problema aceasta o consider mult mai gravă, ca să putem 
lua o hotărâre de principiu astăzi, şi mult prea serioasă şi de o răspundere istorică 
efectivă, _în aşa fel încât să putem să preconizăm un principiu indiscutabil. 

In principiu, trebuie să mergem la ideea de a sprijini, de a feri viaţa cât mai 
multora dintre românii noştri, de teatrul de operaţiuni şi de amestec rusesc. 

Acesta este principiul la care trebuie să mergem. Cum vom izbuti în practică, 
ce restricţii de ordin militar, administrativ, economic sau sanitar va trebui să luăm, 
afară de cele de ordin public, ca să nu transformăm într-un haos acest moment de exod, 
aceasta o vom vedea, dar ceea ce trebuie să se ştie este că vom fi siliţi să ne adaptăm 
împrejurărilor. 

Deocamdată, cei cari vin cu propriile lor mijloace, cu căruţele, care pot să 
circule, deci, ajungând pe teritoriul nostru, domnilor, cu oricâte greutăţi am avea de 
luptat pe urmă, eu cred că trebuie să-i lăsăm, pentru că este de datoria noastră ca să nu 
părăsim pe cei cari trec prin asemenea încercări grave. 

Dacă la un moment dat, agravându-se problema, am ajunge la un exod atât de 
mare încât Statul ar fi ameninţat, desigur că atunci, dintr-un interes superior, va trebui 
sl fixilm criterii prin limitele pe care le vom găsi, şi organele Armatei şi ale Apilrilrii 
Naţionale, în genere, vor stabili primatul în raport cu legile rilzboiului. 

Deocamdată, însă, cred că noi, tocmai când suntem preocupaţi de evaculiri, nu 
trebuie sl facem o acţiune care sl împiedice evaculirile din teritoriile care sunt 
condamnate sau grav periclitate. 

Aceasta este indicaţiunea pe care o dau în această fazi. 
Desigur, până la stabilirea criteriilor şi restricţiilor, mlsurile care trebuie luate 

sunt acelea de ordin administrativ şi public, pentru ca sl putem pistra controlul şi 
mlsurile de ordin sanitar care urmează sl fie stabilite, pentru ca sl putem pune totuşi o 
frinl primejdiei în ipoteza în care s-ar crea anumite situaţiuni de pe urma operaţiunilor 
de ordin militar care ar determina pe aceşti oameni sl vini intempestiv aici, mlsurile 
de ordin militar, stabilirea zonelor în care ar fi destinaţi cei cari ar veni intempestiv, 
adicl în afară de programele de evacuare şi de regulele evaculrilor, pentru ca de o 
parte, aceştia cari vin sl nu paralizeze înslşi programele de evacuare, de altă parte, prin 
sosirea lor, sau prin condiţiile venirii lor, sl nu paralizeze Statul însuşi. 

Deocamdată nu ne găsim decât în situaţia aceasta, ci nu pot să vini. Domnul 
g-ral Vasiliu semnala o situaţie, cu cele două şosele. 

G-ral C. VasUlu: Şi doua sute căruţe nu înseamnă încă nimic. Nu ştiu nimic 
daci domnul g-ral nu este de părere ca aceste coloane să le scurgem prin Sudul 
Basarabiei, ca să nu blocăm şoseaua principală Bârlad-Tecuci-Vaslui. 

M. Antonescu: În ce priveşte itinerariul, este foarte greu să stabilim noi de 
aici direcţiile de urmat. 

întâi, trebuie ţinut seamă de dispozitivul şi măsurile operative, apoi de 
concentrările de trupe şi de regiunile care sunt destinate unor scopuri militare. În 
sfârşit, trebuie ţinut seamă de executarea programelor de evacuare, care trebuie să nu 
fie paralizate nici ele, nu numai operaţiile militare; şi, fireşte, traseele şi locurile de 
decongestionare trebuie să fie fixate de la caz la caz, după cum se prezintă, pe o 
direcţie sau alta, între Ministerul de Interne şi Marele Stat Major. 
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Propunerea pe care o faceţi dv., referitoare la scurgerea spre Basarabia ca să se 
evite concentrarea la Galaţi, este din toate punctele de vedere necesară. 

G-ral S. Mardare: Rugăm autorităţile administrative să facă îndrumarea de la 
Leova în jos ... 

G-ral C. Vasiliu: Să evităm Moldova. 
G-ral S. Mardare: ... pentru că şi domnului g-ral Stavrat îi convine scurgerea 

de-a lungul Basarabiei. 
G-ral C. Vasiliu: De altfel, şi cu Germania am convenit să facem scurgerea 

prin Sudul Basarabiei, dându-le ca zonă de concentrare zona bulgărească. 
M. Antonescu: Dincolo de Basarabia nu vor putea să treacă în nici un caz 

decât cu vapoarele, fiindcă vom avea populaţia noastră de trecut, şi vedeţi cu ce 
greutăţi; aşa încât vor lua numai măsuri de evacuare fluvială. Altfel, nu putem să ne 
lulm nici o răspundere, firă să ne paralizăm propriile noastre mijloace şi datoria 
noastră faţă de românii noştri. 

G-ral C. Vasiliu: Deocamdată aşa se lucrează. 
Domnul g-ral Arbore a pqs la dispoziţie şi depozitele de hrană, aşa încât 

operaţia s-a putut simplifica. 
În ce priveşte transnistrienii, dacă vor veni, vor merge în judeţele Brăila şi 

Ialomiţa. 

M. Antonescu: Domnul ministru Marian are ceva? 
I. Marian: Chestiunile pe care le-am semnalat au fost rezolvate direct. 
Aş vrea să vă cer, însă, o deslegare în ce priveşte situaţia funcţionarilor. 
Sunt funcţionari ale căror soţii sunt la unele din instituţiile care rămân în 

Bucureşti, de exemplu, Telefoane, Banca Naţională etc. Ce facem cu ele, care este 
soluţia? Mi se pare că în războiul trecut s-a adoptat o soluţie tranzitorie, au fost puse în 
concediu, plătite cu leafa pe jumătate. 

M. Antonescu: Am spus în Consiliul precedent: acolo unde nu se pot face 
detaşări, soluţia este concediul. 

I. Marian: Concediul plătit integral, pe jumătate? 
G-ral S. Mardare: Să nu creăm regimuri nedrepte faţă de cei cari se găsesc pe 

front. 
M. Vulcioescu: Când sunt funcţionari la Stat, este uşor. Dar este vorba de 

ceilalţi funcţionari. 
M. Antooe11cu: Funcflonarll ht Telt:foune, ht B11.11cu Nttfloullla lutra îu 

programul de dispersiune sau nu. Dacă nu intră, să stea cu serviciul. 
S. Ghiolu: Dar dacă ar fi fost mobilizaţi? 
M. Antonescu: Sigur. Nu putem merge să creăm tot felul de concedii şi 

salari7.ări în aceste împrejurări. 
I. Marian: Vreau să fie un principiu general. 
M. Antonescu: Stabilim deci: acolo unde nu aparţine wiui serviciu evacuat, 

unde nu aparţine unui serviciu de dispersiune, dacă din situaţiile care vi se prezintă 
vedeţi că concediul (sic!) este o măsură dreaptă, vi se pare echitabilă, puteţi s-o luaţi. 
Dacă nu, nu vă ocupaţi de rezolvarea acestei probleme. Să suporte şi familia sarcina 
războiului, cum o suportă fiecare. 
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M. Vulcinescu: Concediile acestea se dau cu sau flră salariu? 
M. Antonescu: Concediu fără salariu?! 
I. Marian: în războiul trecut s-au dat concedii cu jumătate salariu. 
M. Antonescu: Domnule Vulcănescu, examinaţi problema. Nu cred, însă, că 

trebuie să deschidem acest precedent, pentru că putem să ne trezim cu foarte multe 
cereri de concedii, şi ajungem să paralizăm activitatea serviciilor publice. În orice caz, 
va trebui o lege. 

Domnul ministru Enescu are ceva? 
I. D. Enescu: Domnule preşedinte al Consiliului, în acord cu domnul ministru 

Tomescu, spitalele Casei Naţionale a Asigurărilor Sociale, din parta de Nord-Est a ţării, 
au fost evacuate, în ce priveşte materialele şi instrumentele de preţ, încă de 2-3 
săptămâni, şi duse la instituţiile noastre din partea de Vest. Oficiile celelalte de 
asigw'ări din acea parte urmează regimul celorlalţi funcţionari. 

O problemă mai delicată este a căminelor de ucenici şi a ucenicilor. Luăm pe 
aceşti copii cu noi, ne complicăm situaţia, sau îi lăsăm la părinţii lor, sau la cei cari 
rAmân acolo cu ei? 

M. Antonescu: Cum avem atâtea probleme să nu complicăm singuri, creându
ne noi sarcini. 

Acolo unde pot să plece cu părinţii lor, cred că trebuie să-i lăsăm să plece. 
Vom examina mai târziu ce facem cu cei cari nu pot să plece. 

G-ral D. Popescu: Aşa am şi dat ordin. 
I. D. Enescu: În ce priveşte unele întreprinderi - nu mă refer la întreprinderile 

publice - cu caracter particular, care, totuşi, sunt încadrate regimului stării de război ca 
producţie, unele din ele s-au evacuat în partea de Vest a ţării, şi iau cu ele lucrătorii 
specialişti numai. Ceilalţi lucrători rămân acolo, fiindcă sunt lucrători mai puţin 
calificaţi, şi vor găsi, în regiunile în care se evacueaz.ă, de lucru. Nu vor nici ele să-şi 
complice situaţia. 

Ce facem, însă, cu cei necalificaţi cari, odată întreprinderea evacuată, rămân pe 
loc? Le dăm vreun salariu? Obligăm întreprinderea să dea, despăgubind-o într-un fel 
sau altul de acest ajutor pe care-l dă celor cari rămân pe loc? 

M. Antonescu: Să dea celor cari rămân? 
I. D. Enescu: Un timp oarecare nu se vor plasa, rămân şomeri. 
M. Antonescu: Cred că trebuie să rezolvăm problema tot în cadrul general de 

care v-am vorbit. Nu putem crea o infinitate de categorii. 
Examinăm problema de ordin general şi apoi vom vedea. Să nu începem sii ne 

creăm singuri probleme de speţă, căci precedentul lor poate fi invocat şi ne va duce la 
situaţii mai grele. 

I. D. Enescu: Pentru cele care se evacuează între timp, se aranjează situaţia. 
M. Antonescu: Da. Şi pentru celelalte examinaţi problema cu discriminarea 

aceasta. 
Faceţi dv. întâi propuneri, pe care să le examinăm din punct de vedere al 

consecinţelor economice şi al consecinţelor administrative de evacuare, pe care le 
creează, şi apoi stabilim principiul, pe baza realităţilor. 

I. D. Enescu: Multe din aceste întreprinderi, chiar cele publice, se plâng că nu 
sunt plătite la vreme pentru comenzile efectuate, şi din această cauză au şi nemulţumiri 
cu muncitorii. 
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Eu aş ruga departamentele respective, ale Economiei Naţionale şi Finanţelor, 
ca măcar în partea aceasta din Nord-Estul Moldovei întreprinderile acestea să fie 
plătite. 

M. Vulclnescu: S-au dat dispoziţii ca acolo unde sunt arierate, să se dea 
precădere la lichidarea lor în aceste regiuni. 

M. Antonescu: Toate departamentele, şi Înzestrarea, şi Industria şi Comerţul? 
S. Ghiolu: Cred că acolo nu sunt arierate prea multe. 
M. Antonescu: În orice caz, dacă sunt, trebuie luate măsuri. 
De asemenea, acolo unde anumite întreprinderi ar trebui să fie sprijinite, 

semnalaţi şi dv. direct. 
I. D. Enescu: În ce priveşte Casa Naţională a Asigurărilor Sociale, unde avem 

depozite mai mari, am şi început dispersarea. 
Cam acestea ar fi chestiunile ce aveam de relevat. 
M. Antonescu: Domnul g-ral Orezeanu? 
G-ral T. Orezeanu: N-am nimic. 
G-ral R. Enescu: în legătură cu direcţiunea Căilor Ferate, ar fi să se precizeze 

că populaţia civilă, evacuată pe baza buletinelor de evacuare, are drept la 50% 
reducere, indiferent dacă are sau nu carnet de reducere pe Calea Ferată. Aceasta, ca să 
uşurăm plecările din Bucureşti. 

G-ral T. Orezeanu: Însă nwnai la o singură călătorie. 
G-ral R. Enescu: Ar fi de văzut dacă pentru cei cari şi-au evacuat familiile, 

dar, fiind conducător de întreprinderi, swit obligaţi să rămână în Bucureşti, n-ar trebui 
sl li se acorde această reducere de 50% pe tot acest timp. Prin aceasta sunt tentaţi să-şi 
duci familiile din Bucureşti. 

M. Antonescu: Problema aceasta în nici un caz n-o punem, atâta vreme cât 
circulaţia pe Calea Ferată este atât de aglomerată. Atât mai lipseşte, să organizăm un 
exod care sl paralizeze complet circulaţia trenurilor şi să creăm şi greutăţi de ordine 
publici şi de administraţie, paralizând şi evacuările, până la sfirşit. 

Deocamdată, deci, nu examinăm problema. 
Regia Autonomă a Căilor Ferate a trimis reclamaţia Direcţiei Tracţiunii cil 

Prefectura Judeţului Teleorman n-a primit ordin până la 16 martie să cazeze 
funcţionarii Căilor Ferate ce se evacuează în acel judeţ. 

G-ral D. Popescu: Aceasta trebuia sll mi se spunll mie direct. 
M. Antonescu: Alt pwict: stabilirea instituţiilor particulare, pentru care 

urmează să se aplice acelaşi regim de transfer al soţiilor funcţionare. 
S. Ghiolu: S-a soluţionat principial. 
M. Antonescu: Rămâne, deci, şi la Calea Ferată acelaşi principiu. 
Ministerul Propagandei. 
Al. Bldluţl: Domnule prim-ministru, mi-aş permite să solicit aprobarea 

Primăriei Municipiului Bucureşti ca, în acele zone verzi din Bulevardul Brătianu sau 
din altă parte, să putem totuşi săpa un fel de tranşee, în care să se poată adăposti unele 
direcţiuni, care n-au adăposturi nici înăuntru şi nici în apropiere. 

M. Antonescu: În loc să veniţi aici, vă duceţi la domnul g-ral Răşcanu, care 
va soluţiona problema. Cereţi domnului general să vă dea ordin de Cabinet, să se sape 
imediat, ca să nu mai pierdem vremea. 
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V. Ionescu: Tot în legătură cu Propagandla, ţin să accentuez că nu s-a 
soluţionat problema Radiodifuziunei, nici locul de evacuare a două posturi de 
emisiune, în primul rând postul Iaşi, care acum se demiontează, şi postul de unde scurte 
care trebuie dus în altă parte. 

Am discutat cu Marele Stat Major şi unnează ca Guvernul să hotărască. Eu am 
cerut să fie dus în zona Sebeş, unde am electricitate şi unde trebuie să am cel puţin 50 
perioade. 

Constatând, însă, că la Sebeş este evacuat Ministerul Comunicaţiilor, 
posibilitatea pentru Radiodifuziune care ar avea nevoie de cel puţin o sută de persoane 
cu familiile lor, această posibilitate este redusă. 

Trebuie să hotărâţi dv. 
G-ral R. Enescu: Sunt două soluţiuni din punct de vedere tehnic: sau Sebeş 

sau Balş. 
V. Ionescu: Trebuie să-mi daţi cel puţin 20 km în linie dreaptă de cea mai 

mare înălţime, altfel undele rămân îngropate. 
G-ral R. Enescu: Comuna Sebeş ar putea primi şi pe funcţionarii de la Radio, 

căci Ministerul Lucrărilor Publice mai are încă două sate. 
M. Antonescu: Prin urmare, rămâne Sebeşul. 
Rog Marele Stat Major şi pe domnul ministru al Afacerilor Interne să 

examineze posibilitatea ca Ministerului de Lucrări Publice - şi rog pe domnul ministru 
al Lucrărilor Publice să accepte în faţa acestei situaţii - ca să i se sporească numărul 
localităţilor de evacuare existente. 

G-ral C. Vasiliu: Se poate, căci sunt sate mari în jurul Sebeşului. 
M. Antonescu: Prin urmare, se poate. Deci, rămâne definitiv Sebeşul. 
V. Ionescu: Atunci am să fac un grup la Sebeş. 
G-ral R. Enescu: Noi am dat avizul să plece din Bucureşti, însă ridicarea 

postului din Bucureşti înseamnă întreruperea postului pe unde scurte de cel puţin 30 
zile. 

Prin aceasta se întrerupe acum legătura cu străinătatea pe 30 zile. 
V. Ionescu: Dacă mi s-a fixat locul, atunci pot reduce la mai puţin de 30 zile 

acest termen. 
M. Antonescu: Măsura trebuie luată. Între a întrerupe pe 15 zile şi a risca să 

pierdem emisiunile pe unde scurte, eu prefer o întrerupere pe 15 zile. 
Prin urmare, luaţi măsuri în consecinţă. Organizaţi dinainte totul, pentru ca 

timpul acesta al deplasării să fie cât mai redus şi suspendăm emisiunile pe unde scurte, 
arătând că această suspendare o facem din motive tehnice. 

V. Ionescu: Pun în locul acestui post un altul de 5 waţi, care va funcţiona în 
tot acest interval de timp. 

Într-o anumită eventualitate, eu n-am unde face emisiunile. În urma raportului 
meu, Marele Stat Major s-a obligat să-mi dea pe Valea Timişului câteva vile. Acolo 
este evacuat Ministerul Afacerilor Străine; şi chiar câteva Legaţii. Proprietarii cer chirii 
între două şi trei milioane de lei. Eu aş fi închiriat dacă aş fi avut această posibilitate. 
De aceea am apelat la rechiziţii. 
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M. Antonescu: De acord. Se vor face rechiziţii. În ceea ce priveşte Ministerul 
Afacerilor Străine, el va fi scos din programul rechiziţiei. 

Conform principiului stabilit astăzi, întâi vă înţelegeţi cu Ministerul Afacerilor 
Străine asupra acestei înlocuiri, şi pe urmă comunicaţi aceasta Ministerului Afacerilor 
Interne ca să ia cunoştinţă. 

Ministerul Propagandei semnala unele măsuri, care ar fi trebuit să fie luate 
printr-o normă generală, pentru crearea şi funcţionarea popotelor pentru departamente, 
în caz de dispersiune şi evacuare. 

M. Vulclnescu: S-au luat măsuri. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
Al. Bldluţl: Dacă ar fi o soluţie, v-aş ruga s-o daţi, ca la Cernăuţi şi Chişinău 

să se dea precădere evacuării imprimeriilor. De la Chişinău ni se spune că vineri are să 
fie mult mai greu. 

G-ral S. Mardare: Este mai greu acum. 
M. Antonescu: Rugaţi pe domnul g-ral Mardare şi domnul Buradescu, să vă 

rezolve problema. 
Al. Bldluţl: Numai trei vagoane îmi trebuie. 
M. Antonescu: Nu mai veniţi cu asemenea chestiuni. Rezolvaţi-le înainte. 

Ţinem atâta lume cu discuţii personale. 
Domnul director general al Poştelor are ceva de comunicat? 
Col. I. Teodorescu: N-am nici o dificultate. Se lucrează intens pe teren. 
M. Antonescu: Dv. aţi făcut o notă, cerând ca funcţionarele de la Poştă, 

Telegraf şi Telefon, care au soţi la alte departamente, să-şi urmeze soţii în zonele de 
dispersiune. 

Col. I. Teodorescu: Soţiile acestea sunt bune telegrafiste. Eu am oficii P.T.T. 
în toate comunele. Deci, soţiile pot face serviciu la Poştă, şi eu le voi plăti. 

M. Antonescu: Adoptăm această soluţie ca principiu, şi rog şi pe Marele Stat 
Major, şi pe dv. s-o aplicaţi. Veţi recurge la această soluţie acolo unde va fi nevoie. 

Domnul ministru al Afacerilor Interne cunoaşte ultimele instrucţiuni speciale 
ale Marelui Stat Major? 

G-ral D. Popescu: Da. 
M. Antonescu: Vă rog să luaţi toate măsurile care depind de administraţie. 
G-ral D. Popescu: Toate comunicările s-au f!cut de ieri, chiar. 
M. Antoncacu: Mlburile do ordin Sll.ltÎtar? 

G-ral D. Popescu: Toate comunicările s-au făcut. 
M. Antonescu: Comandamentul Apărării Pasive ce are de spus? 
G-ral Gh. Marinescu: Domnule prim-ministru, prima chestiune este apariţia 

legii modificatoare a articolelor 63-65 ale Legii de apărare a teritoriului. Acest proiect 
modificator a suferit o mulţime de modificări la rândul lui, a fost trimis la Consiliul 
Legislativ şi acum se găseşte, după cum sunt informat, la Ministerul de Război. 

Fapt este că până acum n-a apărut. Noi îl aşteptăm de câteva luni de zile. 
I. C. Marinescu: Am trimis proiectul la Consiliul Legislativ şi trebuia să fie 

semnat de ministrul de Război. 
După cum ştiu, a fost semnat de domnul ministrul de Război. 
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La mine nu se mai întoarce. 
G-ral Gh. Marinescu: În legătură cu fondul de 150 milioane care trebuia dat 

Primariei, şi la care eu m-am opus, eu m-am opus la forma sub care s-a dat de către 
Ministerul Finanţelor. 

Există Legea nr. 72, tăcută de abia o lună, care spune cum se administrează 
acest fond şi cine răspunde de administrarea lui. 

M. Antonescu: Chestiunea rămâne deschisă până când se va stabili definitiv 
programul. Vom vedea atunci care lucrări intră sau nu în program şi care din aceste 
sume urmează să-şi primească o altă condiţiune decât cea de azi. 

Deocamdată, faptul că domnul g-ral Răşcanu ne informa că până acum 
jumătate de oră, când a sosit la Consiliu, s-au adunat 105 milioane; vedeţi că problema 
răspunderilor nu se poate pune în termeni atât de gravi. 

Suma care a fost dată Primăriei este de 150 milioane. Prin urmare, sumele 
acestea continuă să se strângă. Deci, în momentul când programul va fi definitiv 
aprobat de domnul Mareşal, se va şti care lucrări intră şi care nu. Atunci vom stabili, 
pentru diferenţă, care sunt sumele care urmează să fie puse la dispoziţia Apărării 
Pasive, fie trecute în contul Primăriei. 

G-ral Gh. Marinescu: Tot fondul este la dispoziţia Apărării Pasive. Eu mă 
refer numai la chestiunea urgenţei, pentru că nu numai la Bucureşti este nevoie urgentă 
de adăposturi. 

Am cereri telegrafice foarte presante de la Iaşi, de la Cernăuţi, de la Galaţi, 
unde nu s-a dat nici un ban. Aşa că din acest punct de vedere ceream, dacă era vorba de 
dat 150 milioane, să se dea Primăriei 90 milioane, iar restul să ni se dea nouă ca să-l 
împărţim. 

G-ral I. Rlşcanu: Dar eu n-am nimic. 
M. Vulcinescu: Vă rog să hotărâţi ca 90 milioane să ia Primăria, iar ce va 

prisosi să ia Comandamentul. 
G-ral Gh. Marinescu: Administrarea trebuie să se facă prin Comandament, 

sau să se modifice legea. 
M. Vulcinescu: Problema asupra responsabilităţii pentru dumnealor se va 

pune ulterior. Deocamdată noi suntem descoperiţi. 
M. Antonescu: Prin urmare, dl. Vulcănescu va examina şi acest aspect. Nu 

vreau să dau chestiunea d-lui ministru Neagu, care este ocupat încă cu bugetul. 
M. Vulclnescu: Noi am dat sumele sub formă de avans recuperabil. 
Problema responsabilităţii se va pune pentru dumnealor mai târziu; pentru 

moment noi suntem descoperiţi. 
G-ral Gh. Marinescu: Este vorba de urgentarea construirii de barăci şi 

bordeie pentru sinistraţi. Dacă mâine Bucureştiul este bombardat şi am câteva zeci de 
mii de oameni fără cămin, n-am nici barăci pe teren, nici bordeie, şi din satele pe care 
le aveam, nu ştiu dacă mai am 45%; s-au luat pentru departamente, pentru Armată etc., 
fiindcă sinistraţii nu erau ceva presant, aşa încât eu n-am unde să cazez oamenii, în 
eventualitatea unui bombardament. 

în primul rând, aceste barăci s-au dat pentru spitale, cum era şi normal. La 
Periş s-au montat până acum 48 barăci, din care 15 s-au dat Ministerului de Interne, 28 
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pentru spitale, şi câteva, care vor mai fi, pentru sinistraţi. Am mai montat la Domneşti 
37, pentru sinistraţi. 

Acestea sunt barăcile pe care le am eu. Fiecare baracă are o capacitate până la 
50 persoane. 

M. Antonescu: Direcţia Domeniilor Militare trebuie să accelereze, ca şi 
Ministerul Lucrărilor Publice, acolo unde are răspundere directă. 

G-ral R. Enescu: Domeniile Militare trebuie să realizeze pentru 300.000 
persoane. Marele Stat Major a indicat zona, dar sunt numai începute. 

M. Antonescu: Până lunea viitoare vă rog, domnule general, să arătaţi care 
este situaţia şi măsurile luate pentru grăbirea acestor lucrări, şi înffiţişarea programului 
pentru viitor, pe ce se contem; pentru că dacă nu mai putem conta pe acestea, să ne 
adaptăm realităţilor, şi să examinăm programul, precum şi să ţinem seamă de 
semnalarea pe care o face dl. g-ral Marinescu, în legătură cu consecinţa întârzierii şi cu 
ocuparea satelor cu alte destinaţii. 

G-ral Gh. Marinescu: O altă chestiune este a instalaţiilor de tetraclorură de 
siliciu. Noi am pus chestiunea, şi Ministerul Înzestrării a luat-o în studiu de astă-vară. 
Este o chestiune urgentă, fiindcă nici cele mai importante obiective militare ale noastre 
nu le putem acoperi cu ceaţă în cazul unui atac aerian. 

Amiral Al. Gheorghiu: Chestiunea este în curs. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi şi să vedeţi ce se face. 
G-ral Gh. Marinescu: În ce priveşte materialele comandate în Germania, nu 

au venit până în prezent decât I 0-15%. 
M. Antonescu: Din ce cauză? 
Amiral Al. Gheorghiu: Ei livrează după anumite tabele, într-o anumită 

ordine. 
M. Antonescu: V-aş ruga să-mi daţi şi mie o notă, într-o zi, două, referitoare 

la aceste întârzieri, ca să fac o intervenţie prin Externe, să vedem ce putem să grăbim. 
G-ral Gh. Marinescu: Dl. Mareşal a dat ordin să se confecţioneze, pentru 

cazuri de bombardament masiv, ochelari şi felinare. Până în prezent s-a dat numai 
sticla necesară. Fabricanţii spun că încă nu s-a pus la dispoziţie tabla şi restul 
materialelor necesare pentru aceşti ochelari. 

M. Antonescu: Vă rog să luaţi măsuri să se grăbească confecţionarea (sic!). 
G-ral Gh. Marinescu: În ce priveşte programul de activitate al elevilor din 

şcoli, aceasta rămâne să se hotărască în funcţiune de data închiderii şcolilor. 
M. Antonescu: În orice caz, data închiderii şcolilor fiind mai devreme, cred că 

este bine ca programul să fie fficut, pentru ca elevii să ştie că au obligaţia aceasta a 
prestării serviciului de Apărare Pasivă, şi să fie instruiţi în scopul acesta. 

A veţi chestiunea echipamentului şi personalului de la industriile militare şi 
militarizate. 

G-ral Gh. Marinescu: Era ordinul domnului Mareşal ca formaţiile de Apărare 
Pasivă ale industriilor militare şi militarizate, pentru ca să aibă un aspect mai apropiat 
de cel militar, să aibă o anumită ţinută. Afară de aceasta să aibă toţi căşti, pentru că unii 
lucreaz.ă sub bombardament, şi măşti. 
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G-ral R. Enescu: Dl. Mareşal a renunţat la această hotărâre, dată fiind 
observaţia d-lui g-ral Dobre, că n-are această posibilitate decât luând din stocurile 
Armatei. Dl. Mareşal a spus să rămână la Annată. 

M. Antonescu: Subsecretariatul de Stat al Aerului. 
G-ral Gh. Jienescu: Toate chestiunile au fost discutate. 
M. Antonescu: Ministerul Înzestrării Annatei? 
Amiral Al. Gheorghiu: Nu avem nici o chestiune. 
M. Antonescu: Economia Naţională? 
S. Ghiolu: Transportul fabricilor evacuate se face prin creditare. Calea Ferată 

a cerut în ultimul timp plata. Ar trebui dată dispoziţie ca să nu se ceară plata 
deocamdată. 

M. Antonescu: Se creditează şi vor fi plătite chiar de întreprinderi, unnând ca 
Ministerul Finanţelor să facă această unnărire pe baza Legii de percepere a veniturilor 
publice. 

S. Ghiolu: În ultimele zile suntem sesizaţi de cereri de evacuări de fabrici 
peste program. Proprietarii vor să evacueze fabricile pe contul lor. 

Noi am refuzat categoric orice cerere. N-am vedea această posibilitate decât 
după terminarea programului actual. 

M. Antonescu: Desigur. 
Dar în ce priveşte fabricile Patronajului de la Bălţi şi Noua Suliţă, ce s-a flcut? 
M. Stati: S-au demontat. 
M. Antonescu: Credeţi că s-ar putea mări ritmul de două vagoane pe zi, pe 

care l-aţi pus iniţial, dacă vi s-ar mai da vagoane? 
M. Stati: La Bălţi se tennină în două zile, însă la Zarojani merge foarte greu, 

fiindcă maşinile nu se pot transporta decât cu autocamioane. 
M. Antonescu: Semnalaţi d-lui g-ral Orezeanu şi d-lui Buradescu unde aveţi 

nevoie de vagoane, şi rog să se dea, fiindcă este averea Statului. 
T. Buradescu: Chiar în comisia d~ azi după-amiază am spus să se ia măsuri 

pentru fabrica de zahăr şi fabrica de ulei din Bălţi. De Zarojani nu mi s-a spus. 
M. Antonescu: Domnule ministru Petrescu, s-au pus de către Ministerul 

Culturii Naţionale o serie de probleme. 
I.C. Petrescu: S-au rezolvat toate. 
M. Antonescu: Aţi flcut un program cu Marele Stat Major. Ţineţi seamă că 

sunt noi măsuri care se cer. 
Vă rog ca, firă să mai aşteptaţi să ne întrunim aici, să adaptaţi programul, 

stabilit de comun acord cu Marele Stat Major şi cu Ministerul de Interne, când vi s-ar 
semnala cazuri speciale, nevoilor practice, şi să luaţi dispoziţiuni pentru ca să închideţi, 
conform principiilor, şcolile stabilite. Celelalte se vor închide la datele când se vor 
comunica. Dvs. puteţi în acest moment să faceţi această comunicare. 

Luaţi, în principiu, măsuri pentru închiderea cât mai grabnică, pentru că vedeţi 
câte probleme sunt în legătură cu închiderea şcolilor: şi problema folosirii de localuri, 
şi problema de transporturi, şi problema copiilor cari sunt la şcoli, şi nu pot să rămână 
singuri în Capitală. 

V. Mihiilescu: Daţi dezlegare să închidem şcolile din Iaşi deocamdată. 
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M. Antonescu: Nici discuţie. Luaţi măsuri pentru închiderea imediată. 
Avem o chestiune ridicată de dl. ministru de Interne, privitoare la modificarea 

Legii Curţilor Administrative, pentru ca aceste instanţe să poată judeca la noile 
reşedinţe din zonele de evacuare. 

Al. Neagu: Domnule prim-ministru, mă iertaţi că redeschid chestiunea cu 
şcoalele. Dar cel mai sensibil lucru este copilul. Terminaţi cu şcoalele. Toată viaţa de 
familie este complicată cu chestiunea aceasta. 

M. Antonescu: Şi eu spun acelaşi lucru; şi la primul Consiliu vă amintiţi pe ce 
baze am luat hotărârea. Au venit ulterior diferiţi rectori şi decani, s-au adresat 
domnului Mareşal, şi domnul Mareşal a spus să examinăm din nou problema faţă de 
aceste cereri. Dar cu siguranţă că tocmai rectorul Universităţii care a cerut să nu se 
închidă şcoalele a sesizat pe dl. secretar general Mihăilescu acum, ca să se închidă 
imediat. Iar dacă n-a fficut-o, araţă în orice caz cât de puţin prevăzător a fost atunci, şi 
cât este de puţin potrivit să fi determinat această situaţie. 

V-am spus din primul moment: eu, profesor de Universitate, nu voi fi cel care 
susţine, paradoxal, închiderea şcolilor intempestivă, şi ffiră să ţin seamă de reguli 
didactice. Dar când văd pretutindeni că se înţepeneşte executarea şi când este sigur ce 
spune că ceea ce spune dl. Neagu este real, că fiecare om îşi vede întâi viaţa lui prin 
copii, ce să ne mai ascundem? 

Şi atunci fiecare vede problema propriei lui existenţe rezolvată prin problema 
copilului. 

Cum are să plece funcţionarul cât timp copilul rămâne în Bucureşti? 
Examinaţi, deci, întreaga problemă. 
Al. Neagu: Nu trebuie confundată problema facultăţilor cu a liceelor şi a 

şcolilor primare. Cel care este în liceu este un copil. Este vorba de şcolile de 
învăţământ secundar şi primar, pe care să le închidem. 

M. Antonescu: Eu sunt prevăzător. În politică ffiră prevedere nu poţi să faci 
nimic. De aceea, pentru mine, şi din punct de vedere politic cred că nu putem să luăm 
asupra noastră riscul ca mâine să ne trezim cu un bombardament, care să ne omoare 
copiii, înainte de a se fi luat vreo măsură, şi aceasta mai ales când vedem care au fost 
consecinţele bombardamentului aerian la Sofia. Teoriile parmasiene de pedagogie 
ideală, acestea sunt lucruri bune pentru alte timpuri, nu pentru acum. 

Ce înseamnl dacă copilul (sic!) a învăţat numai până la pagina cutare, şi nu 
pana lra raita pagina? Acera11tra e!lte problema existenţei? Ne învârtim în jurul aceleiafÎ 

probleme. Trebuie să isprăvim odată. Mai bine vom deschide cursurile mai devreme, 
facem anul viitor mai lung, facem o pregătire de revizuire a materiei din anul 
precedent, dar nu se poate din motive pedagogice să creăm greutăţi, în Apărarea 
Pasivă. 

Revenim la chestiunea modificării Legii Curţilor Administrative .... 
Al. Neagu: Se închid şcolile? 
I. C. Petrescu: Într-o conferinţă prezidată de domnul Mareşal s-a luat hotărârea 

ca şcolile să ţină cât mai mult. 
Al. Neagu: Murmură lumea. 
I. C. Petrescu: De altfel şi noi avem dificultăţi. 
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M. Antonescu: Faţă de greutăţile ivite, am luat hotărârea. 
I. C. Petrescu: La sfârşitul săptămânii să închidem şcolile. 
M. Antonescu: Datele şi tehnica le organizeaz.ă Ministerul. În principiu, noi 

hotărâm închiderea şcolilor pentru sfârşitul acestei luni. La 31 martie toate şcolile vor fi 
închise. Ne întoarcem, deci, la ceea ce am spus. 

în ceea ce priveşte modificarea Legii Curţilor Administrative, desigur că în 
principiu ar trebui să spunem că aceste Curţi trebuie să continue să funcţioneze în 
reşedinţele din zonele de evacuare, mai ales dacă ele corespund cu circumscripţiile 
jurisdicţiei fiecăreia, ceea ce este mai greu. 

Vă atrag atenţiunea, însă, că această problemă ridică o chestiune care este mult 
mai grea, şi în care trebuie examinată de către domnul ministru al Justiţiei întreaga 
problemă, pentru că nu putem crea pentru Curţile Administrative un regim, şi pentru 
Justiţia propriu-zisă, altul. 

Eu vă declar că nu văd posibilitatea, dacă mergem la aplicarea programului de 
dispersiune, şi nu numai de evacuare, ca Înalta Curte de Casaţie, sau Curtea de Apel 
din Bucureşti să poată funcţiona, ducând în reşedinţa de dispersiune sau evacuare 
activitatea lor, pentru că aceasta se cheamă să sileşti pe împricinat şi pe avocaţi să 
călătorească la reşedinţele acestor instanţe, mai ales astăzi când circulaţia este atât de 
grea şi când fiecare poate să sufere o serie întreagă de complicaţii. 

De aceea, rog pe domnul ministru al Justiţiei să cerceteze întreaga problemă. 
Dacă nu, vom ajunge la soluţia suspendării activităţii judecătoreşti. 

I. C. Marinescu: Am flcut un proiect de decret pentru autorizarea suspendării. 
M. Antonescu: Decretul să fie întocmit flră să se stabilească data. De îndată 

ce vedem că există primejdie, că la un moment dat Înalta Curte de Casaţie ar putea să 
fie bombardată, şi să ne pierdem judecătorii, suspendăm imediat activitatea. Rămâne să 
continue activitatea numai Curtea de Apel, pentru procesele care intereseaz.ă ordinea 
publică, sau a căror urgenţă este absolută având un caracter de ordin general. Tot restul 
proceselor rămân suspendate. Parchetele îşi vor continua pretutindeni activitatea, căci 
acestea interesează ordinea publică. 

Pe aceleaşi baze trebuie să vedem şi rezolvarea problemei Curţilor 
Administrative. Prin acest mod stabilim norme unitare. La Curtea de Conturi la fel. 

Domnul ministru al Justiţiei m-a sesizat cu o serie de probleme ..... 
I. C. Marinescu: S-au mai rezolvat din ele. Am intervenit la domnul ministru al 

Afacerilor Interne, ca să autorize să se poată rechiziţiona cameri la ofiţeri şi subofiţeri. 
Mai era o chestiune în legătură cu intervenţia pentru ocuparea localului 

destinat Ministerului la Piteşti, care a fost amenajat, şi pe care Marele Stat Major vrea 
să ni-l ia. 

G-ral S. Mardare: Am renunţat. 
L. Scridon: Consiliul de Patronaj şi-a luat sarcina ca în ceea ce priveşte 

populaţia evacuată, îngrijirea acestei populaţii să fie făcută de către Consiliul de 
Patronaj împreună cu Comisariatul Refugiaţilor. Comisariatul s-a deplasat în Nordul 
Moldovei, la Fălticeni, şi a vizitat întreaga regiune cercetând posibilităţile sanitare, de 
alimentare a populaţiei, din punctul de vedere al cazării, al asistenţei copilului şi a 
mamei. 
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Rugămintea noastră, domnule prim-ministru, este ca să încuviinţaţi ca 
propunerile pe care le vom face pe baza celor constatate la faţa locului Ministerelor 
Sănătăţii, Aprovizionării, Agriculturii, Aprovizionarea cu lemne, pentru pregătirea 
hranei etc., toate acestea să vi le prezentăm până la Consiliul viitor, dacă va fi nevoie. 
Dacă vom cădea de acord, cu atât mai bine. 

M. Antonescu: Vă rog să găsiţi soluţia. Dacă, în practică, veţi avea încă 
dificultăţi, atunci veniţi la mine să le examinăm. 

Ce aş dori este ca dv., în acţiunea aceasta de informaţie, să informaţi la rândul 
dv. şi pe domnul dv., pe domnul ministru al Afacerilor Interne, ca să ştie şi d-sa de 
măsurile ce urrneaz.ă să fie luate, şi fireşte, pentru ca toate chestiunile de principiu să le 
discutăm în Consiliile care se ţin lunea. 

În practică, însă, vă adresaţi domnului ministru al Afacerilor Interne, care 
dirijeaz.ă întreaga activitate. 

În ceea ce priveşte acţiunea dv., dacă nu puteţi ajunge la o soluţie, atunci veniţi 
la mine şi eu voi stabili principiul. 

Domnul Mareşal, pe o notă pe care a trimis-o Apărarea Pasivă, în legătură cu 
situaţia generală, a pus o rezoluţie: ,,La Consiliul de Apărare Pasivă". La punctul 9, în 
legătură cu exerciţiile de Apărare Pasivă, domnul Mareşal a pus rezoluţia: ,,Instruirea 
elevilor din şcolile secundare". 

Vă amintiţi, domnule g-ral Marinescu, că din primul moment, la primul 
Consiliu, v-am rugat să examinaţi şi să găsiţi soluţia practică, stabilind cu Marele Stat 
Major normele ca elevii, înainte de închiderea cursurilor, să ştie că nu li se vor da 
rezultatele definitive la sfirşitul anului, dacă nu-şi îndeplinesc serviciul de Apărare 
Pasivă, conform instrucţiunilor dv. 

Vă rog ca imediat să faceţi această organizare, să vedeţi ce se poate utiliza şi 
să comunicaţi hotărârea dv. şi Ministerului Culturii Naţionale înainte de închiderea 
cursurilor. 

Domnul ministru Petrescu a făcut, probabil, în cercurile învăţătorilor, prietenii 
săi, cari sunt şi ai mei, să se ştie că eu am interzis ca învăţătorii din Basarabia să vină în 
Regat. Am primit plângeri în această privinţă. 

I. C. Petrescu: N-am comunicat nimănui nimic. 
M. Antonescu: Atunci altcineva a comunicat. În tot cazul lucrul a fost 

comentat. 
Eu, domnule Petrescu, precizez: astăzi consider pe învăţător dator să plece cel 

din urmă. Când eu, la alegerile unor episcopi, am constatat că se găsesc foarte puţini 
români, cari să-şi ia răspunderea unei păstoriri sufleteşti a românilor, cari ar trece prin 
ceasuri grele, şi când la alegerea de episcopi am pus problema dacă să-şi ia 
angajamentul să rămână în Basarabia, orice s-ar întâmpla, am primit răspunsul: ,,Nu pot 
să fac nici un angajament. Sfăntul Petru însuşi n-a putut să-şi ţină făgăduiala şi s-a 
lepădat". 

Vă închipuiţi, că ceea ce nu pot să cer unui om care, prin însăşi jurământul 
făcut lui Dumnezeu, făgăduieşte jertfa, cum este viaţa monahală şi episcopatul, cu atât 
mai puţin n-am dreptul să condamn la jertfă pe învăţători. 

Dacă organizăm, domnule Petrescu, cu titlul formal şi de aici de la Guvern, ca 
rang de dogmă, fuga naţională, atunci ce mai rămâne să facă ceilalţi, cari n-au 
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răspundere spirituală şi morală faţă de chinuitul, care rămâne ţintuit în pământul 
românesc. 

De aceea, n-am înţeles să interzic şi nici nu-mi trece prin minte să fac această 
condamnaţiune sau să cer o jertfă supraomenească. Numai Dumnezeu are dreptul să ne 
ceară jertfa. şi nici El nu izbuteşte totdeauna. Neamul are dreptul asupra noastră în 
limita legii. Legile nu-mi dau dreptul să cer această jertfă, cer numai ca învăţătorul să 
fie cel din urmă care să părăsească teritoriul, atunci când îşi va da seama că orice 
apostolat al lui nu poate să fie decât condamnat sfărşitului. 

Aceasta este precizarea pe care voiam s-o fac, ca să se ştie că nu mi-a trecut 
prin minte să vizez sau să văd Galilei, sau Giordano Bruni, sau mai ştiu ce alţi jertfitori 
în fiecare din învăţătorii noştri. 

V-am spus deschis experienţa făcută cu episcopii. Cu atât mai puţin nu pot 
lipsi de a nu impune acestor învăţători aceasta. Însă Ministerul trebuie, desigur, să facă 
îndemnul de a rămâne, nu să organizeze plecarea, pentru ca nu mâine să fim acuzaţi că 
de la Guvern am organizat fuga naţională. 

Şedinţa se ridică la ora 21. 

Stenografiat de: S. Michail şi N. Dumitrescu 

D.A.N.I.C . .fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944,f. 76-136 

12. 1944 martie 27, ora 18. Se discutiJ despre: evacutJrl şi AptJrare 
PaslviJ, ca urmare a noii situaţii militare, datoritiJ ctJrela vechiul program de 
dispersiune şi evacuare nu poate fi executat. 

ŞEDINŢA 
CONSILWLUI DE MINIŞTRI 

PENTRU EVACUARE ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 2 7 martu 1944, ora 18 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia dlui prof. Mihai Antonescu, 
vicepreşedintele Consiliului. 

Participă d-nii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; dr. Petre 
Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; g-ral C. Panta.zi, ministrul 
de Război; I. C. Marinescu, ministrul Justiţiei; Alexandru Neagu, ministrul 
Finanţelor; Ion Marian, ministrul Agriculturii; arb. I. D. Enescu, subsecretar de Stat 
al Muncii; g-ral Gb. Jienescu, subsecretar de Stat al Aerului; Mircea Vulcinescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat al 
Şcoalelor; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat al Propagandei Naţionale; g-ral C. 
Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al 
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Industriei, Comerţului şi Minelor; O. Vlidescu, subsecretar de Stat al Româniz.ării; 
Gh. Minescu, directorul general al I.N.COOP.-ului; g-ral aviator Gh. Marinescu, 
comandantul Apărării Pasive; g-ral I. Rişcanu, primarul general al Capitalei; g-ral 
Socrate Mardare, subşef la Marele Stat Major; g-ral Ramiro Enescu, subşef la M. St. 
M.; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al Capitalei; col. I. Teodorescu, 
directorul general al P.T.T.; Gh. Davidescu, secretar general Ia Ministerul Afacerilor 
Streine; g-ral Velescu Nicolae, secretar general Ia Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării; g-ral Ştefan Stoica, secretar general Ia Ministerul Înzestrării Armatei 
şi Producţiei de Război; prof. V. Mihlilescu, secretar general la Minis11:rul Culturii 
Naţionale şi al Cultelor; Gh. Oprescu, secretar general la Ministerul Justiţiei; prof. 
Const. Cilniceanu, secretar general la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; Al. 
Bldlutl, secretar general la Ministerul Propagandei Naţionale; C. Stinescu, secretar 
general la Subsecretariatul de Stat al Muncii; amiral Gheorghiu Alexandru, secretar 
general la Ministerul înzestrării Annatei şi Producţiei de Război; g-ral Cameniţl 
Petre, secretar general la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Annata de Uscat; 
comandor Roman August, secretar general la Ministerul Apărării Naţionale, pentru 
Marină; Marcel Stati, secretar general la Consiliul de Patronaj al Operelor Sociale; 
comandor Ferţu Tiberiu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aerului; 
Cezar Rlşcanu, directorul general al C.N.A.S.; V. Ionescu, directorul general al Soc. 
de Radiodifuziune; Sabin Mlnuill, directorul general al Institutului Central de 
Statistică; Aurel Goclman, consilier tehnic la Subsecretariatul de Stat al Românizării; 
col. N. Protopopescu, şeful S.S. din Marele Stat Major; col. Teodorescu Gh., de la 
Cabinetul Militar al Conducătorului Statului; col. adj. D. Dlmlceanu; g-ral D. Craiu; 
ing. N. Zamfirescu, directorul Întreţinerii C.F.R.; Leon Scridon; col. Broşteanu; ing. 
I. Cbiţulescu. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, domnilor, faţă de noua situaţiune militară, 
programul pentru dispersiune şi evacuare urmează să fie revizuit în întregime. De 
aceea, urmând propunerea pe care a făcut-o dl. g-ral Mardare, îl rog să ne facă o 
expunere asupra principiilor care au fost hotărâte astăzi pe plan militar şi care se 
restrâng asupra condiţiunilor evacuărilor şi dispersiunii, ca şi asupra posibilităţilor pe 
care le putem avea în executarea măsurilor noi în raport cu această hotărâre militară. 

Principial, programul care până astăzi a urmărit posibilităţile de dispersiune şi 
de evacuare nu mai poate fi executat. Pe de altă parte, trebuie să ţinem seamă că 
realităţile militare impunând un ritm excepţional mobilizării şi transporturilor militare, 
toate măsurile de evacuare pentru anumite regiuni nu mai pot fi executate decât într-o 
măsură foarte redusă sau prin alte mijloace decât cele care fuseseră până acum 
proiectate şi hotărâte. De aceea, trebuie totul să fie revizuit. 

La un moment dat m-a întrebat dl. g-ral Mardare, dacă consider că acest 
Consiliu mai trebuie să funcţioneze, întrucât problema fiind complect schimbată, 
Marele Stat Major, luând anumite măsuri militare în urma situaţiei care a fost creată, 
măsuri abstracte, fw'ă posibilitatea de realizare, departe de a aduce vreun folos, poate să 
creeze un sentiment al lipsei de realism, sau a unor măsuri abstracte lipsite de controlul 
realităţii. Nu-mi trece prin minte să dau Consiliilor noastre un asemenea caracter. 
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Dl. g-ral Mardare a socotit totuşi că este bine ca să rămână şi acest Consiliu, 
pentru că sunt anumite măsuri urgente şi de coordonare, care pot fi luate. 

Iată, de pildă: faţă de situaţia creată în regiunea Moldovei, mijloacele de 
transport fiind afectate exclusiv nevoilor militare, este de recomandat departamentelor 
ca să folosească toate mijloacele de transport pe care le-ar avea, afară de Căile Ferate, 
pentru ca să aducă tot ceea ce socotesc că ar putea să le fie folositor şi de valoare din 
aceste regiuni care se evacuează, care socotesc că vor fi folositoare pentru bunul mers 
al administraţiei. 

Câtva timp nu se mai poate conta pe transporturile Căilor Ferate în aceste 
regiuni. De aceea, tot programul legat de evacuarea Moldovei, Basarabiei şi Bucovinei 
trebuie să fie considerat căzut sau amânat. 

În ceea ce priveşte programul de evacuare şi de dispersiune pentru Capitală şi 
pentru restul ţării, de asemenea, ţinând seamă de situaţia militară, urmează ca să fie 
complect revizuit. După mine, dispersiunea şi executarea dispersiunii nu mai au nici un 
fel de utilitate şi urmează, prin urmare, ca toate lucrările care se făceau împrejurul 
Capitalei să fie limitate la ceea ce s-a făcut până acum, şi mai curând, de aci înainte, să 
procedăm la măsuri pentru instalarea noastră în zona de evacuare, lăsând ca aceste 
lucrări de dispersiune să poată fi folosite dacă ar fi nevoie. În nici un caz să nu mai 
facem investiţii pentru aceste lucrări, atunci când problema esenţială nu mai este aceea 
de a evita consecinţele unui bombardament asupra Capitalei şi numai atât. Mă refer, în 
principal, la lucrările care se fac în jurul Capitalei, care sunt destinate unor spitale sau 
unor instalaţii principale, care s-au construit până astăzi, care nu mai trebuiesc să fie 
continuate. Ele vor fi folosite la nevoie, dar ele nu mai trebuiesc să fie continuate şi 
pentru aceasta este bine ca Marele Stat Major, împreună cu dl. ministru Tomescu, să 
examineze chiar mâine numai destinaţia de evacuare pentru spitalele din Bucureşti şi să 
se înceapă operaţiunile de evacuare în zonele astfel stabilite. 

Lucrările dimprejurul Bucureştiului vor fi folosite în măsura în care 
necesităţile o vor impune. 

O altă măsură pe care cred că trebuie s-o hotărâm astăzi şi asupra căreia nu ştiu 
ce vom putea adopta ca măsură, dar trebuie să încercăm să complinim unele lipsuri şi 
să îndreptăm unele situaţii, este aceea privitoare la condiţiunile în care se realizează 
astăzi evacuarea din Moldova. Sunt informat că se cere între 700.000 şi 800.000 lei -
se cerea până acum câteva zile această sumă, acum probabil că s-a ridicat - pentru un 
singur transport de acolo până aci şi că se cere pentru o persoană 300.000 lei, pentru a 
fi transportată de acolo aici. 

în sfârşit, în staţiile unde se găseşte foarte multă lume adunată, în special în 
Moldova, nu este nici un fel de organizaţie care să vină în ajutorul acestei populaţii cu 
ceai, cu alimente, oricât de superficială ar fi alimentaţia, astfel încât şi în această 
direcţie s-a ajuns la o speculă înspăimântătoare care se face în văzul tuturor, şi într-o 
proporţie care creează o stare şi mai gravă de spirit la populaţia refugiată. 

Cred că trebuie, prin urmare, să se ia măsuri şi îl rog pe dl. ministru de Interne 
să vadă ce se poate face în această privinţă, pentru ca să ajutăm prin mijloace locale 
populaţia refugiată care se află prin gări. De asemenea, Crucea Roşie trebuie să se 
ocupe de această chestiune, fiindcă Moldova a fost rezervată Crucii Roşii. 
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Trebuie, de asemenea, să stabilim unele tarife şi să luăm unele măsuri de 
represiune împotriva acelor cari fac această speculă prea gravă, încercând astfel s-o 
limităm, deşi ne dăm seama că lipsa mijloacelor de transport face aproape imposibilă 
limitarea din partea noastră a acestei specule. 

În sfârşit, vor trebui luate măsuri pentru Bucureşti, pentru a veni în ajutorul 
populaţiei refugiate. Ştiu că Consiliul de Patronaj, împreună cu Comisariatul 
Refugiaţilor au luat anumite măsuri în această direcţiune. 

S-au luat deja unele măsuri, pe care trebuie să le continuăm, astfel încât toate 
staţiile unde se adună populaţia refugiată să aibă câte un centru de alimentare sau 
posibilităţi de întreţinere, evitând specula şi atmosfera de neîncredere. 

Rugăm pe dl. g-ral Mardare să ne arate care este programul militar şi care sunt 
consecinţele lui. 

Când am luat iniţiativa acestui Consiliu, eu am considerat de datoria mea, 
domnilor miniştri şi domnilor, sl încercăm prin măsuri de coordonare să îndreptăm 
unele situaţiuni grele, care rezultau din aplicarea programului şi a unor situaţiuni 
diferenţiate de la o autoritate la alta. 

Sesizat într-o conferinţă pe care am avut-o la mine, împreuni cu dl. ministru 
g-ral Popescu, cu dl. ministru Marinescu, cu dl. g-ral Vasiliu, cu dl. g-ral Marciare şi dl. 
g-ral Ramiro Enescu, de situaţiunea gravi care rezulta din modul diferit de aplicare a 
programului, cu care ocazie dl. ministru g-ral Popescu şi dl. ministru g-ral Vasiliu mi-au 
atras atenţiunea asupra consecinţelor care ar putea rezulta din aceastl situaţie. Am glsit 
potrivit ca sl detennin finanţarea unui asemenea Consiliu de coordonare pentru 
mlsurile de evacuare ,i de dispersiune, pentru ca aceste operaţiuni sl se faci în mod 
unitar ţinindu-se seama de programul de ordin general şi de bazele militare ale Marelui 
Stat Major, în mlsurile de executare hotlrite de Ministerul de Interne, în care trebuie 
sl se încorporeze executarea pentru fiecare departament. 

Domnul Mare,al Antonescu, într-un Consiliu care a avut loc înainte de 
Consiliul nostru, a stabilit cAteva principii de ordin general şi am considerat de datoria 
mea ca prin asemenea conferinţe slptlmânale sl înlesnesc executarea unitari a 
programelor stabilite. 

Ne glsim astlzi, datoritl împrejurlrilor militare, în faţa unor situaţiuni noi. 
Ceea ce primeazl astlzi este desigur aplrarea militară şi transporturile militare, care au 
fost hotlrite o datl cu mlsurile de mobilizare c!t şi măsurile de aplrare naţională, de 
front, hotlrite de Con■iliul Militar, de domnul Mareşal Antonescu astAzi-dimineatA. 
care mi-au fost comunicate de dl. g-ral Mardare. 

în asemenea situaţiuni, cred că tot programul pentru evacuare şi dispersiune 
urmează să fie revizuit. Această revizuire n-o poate face altcineva decât tot Marele Stat 
Major, care are, pe de o parte, programul operaţiunilor de ordin militar, atât în ceea ce 
priveşte mobilizarea şi transporturile, cât şi în ceea ce priveşte ipotezele de front. 

Statul Major, ţinând seamă de aceste situaţiuni, este singurul în măsură să 
reexamineze întreg sistemul, dispersiunile care cad şi evacuările care trebuiesc 
revizuite în raport cu noua situaţiune militară creată şi cu consecinţele ei, în raport cu 
mijloacele de transport pe care le putem avea astăzi. În practică şi nwnai pe baza 
acestui program revizuit, mai are sens ca noi să ne întrunim din nou pentru ca în 
executarea noilor măsuri să putem adopta soluţiuni comune şi unitare. Altfel, orice 
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hotărâre am lua aci, pe baza vechiului program, ele nu vor putea fi executate, orice 
măsură, oricât de ideală ar fi ea şi oricât am dori coordonarea şi unitatea, ele nu vor 
putea să se realizeze în practică. Socotesc, deci, inutilă sforţarea noastră Bcută pe 
această baz.ă. Fără îndoială că realizarea acestui nou program trebuie să fie fficută 
imediat şi trebuie să fie comunicată fiecărui departament şi în special Ministerului de 
Interne, care examineaz.ă situaţia după cum va trebui. În conferinţele pe care le vom 
ţine, totuşi, vom examina situaţia care se creează nu numai pentru executarea acestui 
nou program, dar şi pentru transporturile private prin care se vor executa persoanele 
care sosesc dincolo de orice fel de previziune şi de orice fel de măsură pe care am luat-o 
noi. 

Este de presupus că vom avea un exod al populaţiei - nu va ajunge toată 
populaţia - din Nordul Basarabiei şi al Moldovei. Cu siguranţă că o parte din populaţia 
din Moldova şi Basarabia va ajunge să coboare în restul ţării. Pentru această populaţie 
va trebui să luăm măsuri. Nu este nici drept, nici potrivit ca această sarcină să rămână 
numai Ministerului de Interne, după cum nu poate să rămână nici numai Statului 
Major, care priveşte problema într-un ansamblu şi o soluţioneaz.ă mai mult dintr-un 
anumit aspect. Va trebui, deci, să luăm măsuri pentru a rezolva problemele care se 
ridică în jurul acestei veniri de refugiaţi. 

Prin urmare, conferinţele noastre vor avea de acum înainte acest caracter foarte 
relativ, pe de o parte, de a adapta vechiul program de evacuare şi dispersiune la ceea ce 
se va mai putea realiza, iar, pe de altă parte, în măsura în care evenimentele grăbesc 
populaţia, să vedem ce soluţiuni pot fi adoptate pentru ca să sprijinim această 
populaţie. 

Cred că planul de dispersiune nu trebttie--şi nu mai poate să fie realizat. În orice 
caz, nu se poate rezema pe el un sistem întreg de funcţionare a Statului, de apărare a 
administraţiilor şi serviciilor publice, a funcţionarilor şi a familiilor lor. 

Dl. g-ral Mardare vă va expune punctul de vedere al Marelui Stat Major faţă 
de noua situaţiune. 

G-ral S. Mardare: Faţă de noua situaţiune este potrivit să vă aduc la 
cunoştinţa Domniilor voastre noile măsuri luate. Întrucât transporturile pe Calea Ferată 
urmeaz.ă să deservească necesităţile militare cele mai acute, cu începere de astăzi au 
rămas în circulaţie ca trenuri de călători, în Valea Siretului, adică pe linia Paşcani
Focşani, două trenuri de persoane şi un tren de evacuabili. Aceste trenuri trebuiesc 
dirijate zilnic într-o altă localitate. Garnitura este compusă din puţine vagoane de clasă 
şi mai multe vagoane acoperite, pentru că cu (sic!) aceste trenuri vrem să scoatem 
autorităţile care au foarte puţine bagaje. 

Pe Valea Bârladului este aceeaşi situaţiune. Din regiunea Iaşi avem două 
trenuri de persoane şi unul de evacuabili. Aşa că, avem şase trenuri care vin din 
Moldova către Sud. 

în plus, Marele Stat Major a organizat coloane auto pentru transporturi din 
localităţile unde trenurile nu mai pot circula, din cauza aglomerării mari pe Căile 
Ferate, şi mai ales faţă de închiderea liniei ferate la Orăşeni. Din cauza acestei linii 
ferate s-au provocat unele aglomerări în Nord, pe care le vom soluţiona prin ajutorul 
acestor coloane auto-transport, mai cu seamă din Nordul ţării, din regiunea Dorohoi, 
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Botoşani, Rădăuţi, Suceava, şi altă coloană de la Iaşi, până la un anumit punct, una în 
Bacău, alta la Vaslui sau Bârlad. 

În afară de aceste mijloace de transport, vor fi utilizate şi mijloacele de 
transport particulare, vom întrebuinţa căruţele şi carele. 

Populaţiunea evacuabilă se va încărca în trenurile militare goale care vor 
rezulta din debarcarea de trupe care se face în regiunile acestea. Aşa încât, până în 
momentul de faţă sunt posibilităţi de a transporta persoanele care se evacuează din 
aceste regiuni. Nu avem decât un tren pe zi pentru materialul de evacuat. 

Faţă de această situaţiune se impune ca toate administraţiile de Stat care au 
posibilităţi în Vestul ţării să-şi adune aceste mijloace de transport acolo unde au averi 
importante sau lucruri de mare însemnătate de evacuat şi să-şi dirijeze aceste mijloace 
de transport spre locurile unde le pot pune la adăpost. 

A doua măsură, care se poate lua, este transportul cu trenurile care devin goale 
prin debarcarea trupelor. 

Din cauza programului de transporturi, care trebuie executat cu exactitate, nu 
vom putea face în aceste trenuri goale încărcări de materiale prea grele, pentru că 
aceste trenuri în două ore trebuiesc să fie debarcate, golite de trupele noastre şi în alte 
două ore trebuiesc să fie încărcate. Aceste trenuri au o capacitate destul de mare şi ele 
vor putea lua refugiaţi cu bagaje de mână, bagaje până la 60 kg, deşi şi aceasta în 
condiţiuni destul de grele. 

Aceste trenuri au un itinerar tip, dat fiind că noi avem anumite interese militare 
de a lua anumite trupe din anumite regiuni şi a le duce în zonele stabilite şi, prin 
urmare, aceste trenuri nu vor putea duce populaţia refugiată din Moldova în zonele în 
care s-a stabilit că ea se poate duce. Noi nu vom putea duce pe aceşti refugiaţi până în 
gările cele mai apropiate, ci numai până în gările de unde trebuie să se îmbarce trupele 
noastre. Aceasta, însă, va da naştere la o serie de alte greutăţi. Va trebui ca această 
populaţie să se împrăştie pe teritoriu. La această împrăştiere nu se va putea face faţă 
decât cu mijloace de transport improvizate locale, cu căruţe, care vor transporta 
refugiaţii până la destinaţie. 

T. Buradescu: Domnule preşedinte, v-aş ruga să-mi daţi cuvântul pentru a da 
unele lămuriri. 

Am vorbit cu dl. g-ral Şteflea, azi de dimineaţă, cu care ocazie am pus în 
discuţiune problema transporturilor cu Căile Ferate şi am ajuns la concluziunea că nu 
trebuie să se uzeze de garnituri la maximum, în telul acesta. Dacă noi Imbarcâm 
populaţia în aceste garnituri şi o ducem în gările de unde trebuie să îmbarcăm trupe, se 
va face o aglomeraţie de refugiaţi în anumite localităţi, unde nu se va putea face 
cazarea lor, aşa că ei vor fi lăsaţi sub cerul liber. 

G-ral C. Pantazi: Primul lucru important în această chestiune este să nu 
întârziem transporturile de trupe. Dacă întâr.liem aceste transporturi însemnează că n-am 
Bcutnimic. 

G-ral C. Vasiliu: Ce vom face cu aceste mii de oameni, pe care nu-i vom 
putea transporta la locurile destinate? 

T. Buradescu: Este suficient ca să se producă o întârziere la o singură 
garnitură pentru ca întreg sistemul de transport al trupelor să fie întârziat. 
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M. Antonescu: Vreau să pun o chestiune de principiu. Eu nu am obiceiul 
laşităţilor şi când este vorba să port răspunderi, le port şi am luat foarte multe 
rAspunderi în ceasuri grele. Dacă este vorba ca să s.e hotărască de alţii decât acest 
Consiliu măsurile ce trebuiesc luate, atunci orice discuţiune aci devine inutilă. 

Dacă Marele Stat Major consideră că trebuie să se realizeze un întreg program 
de transporturi de trupe şi de evacuări, să-l facă, în afară de orice consideraţiuni 
practice, de orice sugestii sau de orice măsuri care s-ar lua pe diferite departamente sau 
organe de Stat. în asemenea împrejurări eu susţin şi declar fonnal că consider (sic!) 
nefolositoare toate discuţiile din acest Consiliu, căci nu vreau ca prin această formă 
miniştrii, membrii Guvernului şi eu, personal, să iau o răspundere a unor măsuri care 
nu-mi aparţin. 

Dacă este vorba să se facă un program de care să se ţină seamă de toate 
punctele de vedere, care să se execute în mod unitar şi măsurile pe care le hotărâm aci 
să poată fi aplicate, atunci acest Consiliu are sens. 

Dacă este vorba, însă, să se ia hotărâri care nu sunt în spiritul tuturor 
membrilor Guvernului sau ale organelor răspunzătoare, cum este cazul Căilor Ferate, 
care îşi declină răspunderea, al Ministerului de Interne, care declară că nu va putea să 
transporte populaţia, al Ministerului de Război, care arată că trebuie să se dea prioritate 
transporturilor militare, este inutil să ţinem acest Consiliu. Dacă Statul Major ia aceste 
măsuri dictate de împrejurări, atunci singur să poarte răspunderea în faţa ţării şi în faţa 
tuturor. Noi, membrii Guvernului, ne purtăm răspunderile noastre, ne purtăm 

rAspunderi pentru măsurile pe care le luăm, dar nu răspundem de măsurile care se iau 
dincolo de concepţia şi de vederea noastră. 

Domnul ministru Enescu aproba şi, în tăcere, punea o altă problemă. Este 
adevărat că de la o vreme imponderabilele sunt foarte puţin considerate în starea 
politică, în ordinea morală a unei naţii. Eu cred, însă, că de aici înainte mergem în 
primul rând pe imponderabile. 

Ce se întâmplă într-o staţie, în care soldaţii pleacă la luptă, urcându-se într-un 
tren, în care vin refugiaţii, cu starea aceea de demoralizare, cu hainele rupte, cu urmele 
refugiului? Dintr-odată dv. daţi soldaţilor o imagine a ţării noastre în ceasurile acestea 
de încercare. Care este starea de spirit pe care o creaţi dintr-o dată luptătorilor? De 
aceea, în nici un caz nu cred că asemenea folosiri ale garniturilor de trenuri pentru 
transportul de refugiaţi în aceleaşi regiuni de unde se îmbarcă trupele nu pot să fie 
practicate. Vreţi să creaţi dv. mijloace, ca să le duceţi într-o anumită zonă; puteţi să 
organizaţi primirea lor în anumite regiuni, care să n-aibă nimic comun cu locurile de 
colectare şi de îmbarcare a unităţilor şi de acolo să creăm alte mijloace de transport, ca 
să ducem pe evacuaţi în alte părţi? Pe aceste baze se poate discuta un asemenea 
program. Altfel eu vă declar formal, nu numai pentru consideraţiunile pe care le-a 
semnalat domnul ministru, dar pentru o mie de alte consideraţiuni, că nu cred că e bine 
să ajungem la o asemenea soluţie. 

De aceea, cel dintâi lucru pe care eu aş dori să-l stabilim astăzi - pentru că, 
flră să mă sfiesc de a-mi lua rAspunderea şi cred că nici unul din dv. nu se sfieşte sA şi-o 
ia, nu putem, însă, să ne micşorăm în propria noastră conştiinţă, apărând că suntem 
părinţii unor măsuri, care se execută dincolo de voinţa şi vederile noastre şi nici 
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destinul nostru orb, un destin de încercări, nu-l putem evita, ba îl patronăm chiar în 
asemenea adunări, nu sunt pentru o asemenea soluţie -, deci, cel dintâi lucru pe care aş 
dori să-l stabilim este: credeţi dv. că, din punct de vedere militar, Marele Stat Major 
poate să-şi asume singur răspunderea, ţinând seama de vederile şi de interesele 
militare? Fără îndoială, dar atunci trebuie să poarte singur răspunderea şi s-o facă 
direct, fiindcă noi nu ne putem împrumuta răspunderi care nu ne aparţin. 

G-ral S. Mardare: Chestiunea aceasta a fost o simplă propunere, care trebuia 
discutată aici, pentru că, în situaţia actuală, eu am arătat ce se poate da pentru evacuări. 
Am fost întrebat dacă se poate da mai mult şi am răspuns că acesta este singurul lucru 
care s-ar putea face, într-o formulă minimală, cum spunea domnul Buradescu, sau într-o 
formulă mai mare. 

M. Antonescu: Domnule general, vă rog să nu mi-o luaţi în nume de rău, dar 
într-un Consiliu, în care trebuie să se ia hotărâri, propuneţi asemenea soluţii apriorice. 
Dacă noi ajungem să ne pierdem liniştea, în faţa acestei dibuiri generale, ce trebuie să 
se petreacă în stradă şi dincolo, unde oamenii aşteaptă sfaturi şi îndrumări? 

De aceea, vă rog, decât să puneţi în discuţie probleme care nu sunt studiate cu 
toate organele şi cu soluţii practice şi practicabile, mai bine să nu le puneţi în discuţie, 
pentru că altfel pierdem tot sentimentul de unitate şi de orientare, ~ră care nu putem 
împlini nimic. 

G-ral S. Mardare: Este chestiune de ales între două rele: îi laşi pe aceşti 
oameni să vină pe jos sau îi ajuţi într-un fel - pentru că vor fi foarte mulţi cari vor zice: 
,,Prefer să fiu la Costeşti, decât să rămân la Paşcani". Aceasta este situaţia şi în faţa ei, 
trebuiesc hotărâte măsuri. Dacă nu, noi nu le impunem. 

M. Antonescu: Domnule general, împărtăşesc şi eu punctul dv. de vedere şi, 
în această privinţă, exprim regretul că n-am cunoscut mai devreme programul de 
evacuări şi n-am fost sesizat din timp de greutăţile întâmpinate în coordonarea 
măsurilor, pentru că vă asigur că aş fi considerat de datoria mea să fac ca mai demult să 
intervină aceste conferinţe, care să grăbească realiz.area lucrurilor şi să nu ne găsim în 
situaţia de astăzi. 

Ne găsim astăzi într-o situaţie grea. Fără îndoială trebuie să păstrăm liniştea şi 
simţul răspunderii şi să găsim toate măsurile potrivite, ca să încercăm să satisfacem cât 
mai multe din interesele tuturor românilor. 

Pentru mine este unul din cele mai dureroase lucruri că trebuie să înregistrăm 
acest moment grav că, datorită urgenţei transporturilor militare, evacuarea populaţiei 
civile şi a funcţionarilor Statului nu mai poate fi ~cută, când acum câteva zile 
ajungeam, cu accente, care puteau să capete nu ştiu ce interpretare politică, să mă 
revolt că dv. puteţi discuta dreptul de evacuare pentru 130.000 de germani din 
Transnistria pe teritoriul nostru, în timp ce noi n-am evacuat nici câteva mii din 
basarabenii şi din milioanele de moldoveni ai noştri. Am luat această atitudine, pentru 
că aveam acest sentiment că din ce în ce condiţiile de evacuare din aceste regiuni vor fi 
tot mai grele şi că, în faţa ţării, nu putem să apărem că am merita să fim bătuţi cu pietre 
fiindcA ceea ce interzicem românilor, permitem străinilor. Aceasta nu se poate. 

De aceea, astăzi împArtăşesc punctul dv. de vedere şi trebuie să găsim toate 
soluţiile. Pentru mine, însă, gAsirea soluţiilor nu înseamnă numai propunerea unor 
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ipoteze. Cred, ca şi dv., că trebuie să folosim, dacă este posibil, unele din aceste 
transporturi; trebuie, însă, să le folosim în asemenea condiţiuni, pentru ca, pe de o 
parte, să nu paralizăm urgenţa şi celeritatea transporturilor militare, iar, pe de alt! parte, 
trebuie să facem ca staţiile de descărcare a refugiaţilor să nu fie tot una cu staţiile de 
îmbarcare a unitlţilor militare, dacă acest lucru este posibil. Trebuie, în orişice caz, să 
faceţi staţii de încărcare şi de debarcare pentru refugiaţi, care să fie cu totul altele decât 
cele militare şi din aceste puncte sA le legaţi, prin transporturi succesive, daci lucrul 
este posibil, cu locurile de destinaţie; iar dacă lucrul nu este posibil, domnule general, 
trebuie să organizăm mijloace de transport sau de refugiu, prin căi naturale. 

N-a fost tren întotdeauna în Ţara Românească, dar, din nenorocire, de evacuat, 
Neamul s-a evacuat de atâtea ori. Aceasta nu înseamnă că noi, românii, trebuie să 
interzicem astăzi refugiul acelora cari nu pot folosi trenul, ci trebuie, dimpotrivă, să 
organizăm astfel posibilitlţile de refugiu din aceste regiuni, ca să nu constituie o 
primejdie pentru transporturile militare. 

Dv., domnule general, puneţi o ipoteză abstractă şi ideală: să folosim sau să nu 
folosim vagoanele care rămân goale pentru transporturile trupelor. Dar daci dv. credeţi 
că vor fi staţii în Moldova, în care să vie trenuri goale şi împrejurul cărora să se 
găsească refugiaţi şi că dv. veţi putea împiedica pe refugiaţi să intre în vagoanele dv. 
goale, chiar dacă dv. vă închipuiţi acest lucru, vă înşelaţi, domnule general. 

G-ral S. Mardare: Nu-mi închipui. 
M. Antonescu: Iar dacă nu vă închipuiţi, trebuie să luaţi măsuri ca să feriţi 

aceste staţii de aluviunile miilor de refugiaţi, dirijând aceastl populaţie în alte părţi, 
pentru că altfel nu puteţi să evitaţi acest lucru şi toate bunele intenţii ale domnului 
Buradescu, ca şi necesităţile militare, care primează, ajung să fie paralizate. 

Concluzia: trebuie un program precis stabilit între dv., Ministerul de Interne -
domnul g-ral Vasiliu cunoaşte situaţia refugiaţilor, punctele unde ei se adună şi 

organele de Poliţie şi Jandarmerie, care pot interveni local - şi domnul Buradescu, care 
are programul de transporturi pe Căile Ferate; trebuie stabilit un program concret şi 
precis dacă pot fi utilizate unele din aceste trenuri pentru transporturile de refugiaţi, pe 
ce distanţă anume şi cu ce destinaţii, în aşa fel ca staţiile lor de debarcare să nu 
coincidă cu staţiile de îmbarcare a trupelor. 

Altfel, ipotez.a este abstractă şi nu putem spune că problema este practicabilă. 
Dimpotrivă, poate să ducă la consecinţe atât de grave, încât să paralizeze transporturile 
militare înşile. 

G-ral D. Popescu: Domnilor, am intrat într-o faz.ă când hotărârile aparţin 
Statului Major. Or, constat că asupra unora din aceste hotărâri trebuie să se pronunţe 
această conferinţă; asupra utilizării acestor garnituri goale trebuie să se pronunţe 
domnul ministru Enescu, domnul ministru Marian şi alţi domni. 

Nu este cazul să fie puse aceste probleme în discuţia noastră şi nu este cazul ca 
această conferinţă să-şi ia răspunderea hotărârilor pe care trebuie să le ia Statul Major. 

A doua problemă: eu mă raliez în totul la punctul de vedere al domnului g-ral 
Mardare şi mă raliez din punct de vedere moral, căci mă întreb: ce va zice Ţara 
Românească când va vedea venind garnituri goale, iar lumea murind pe peroanele 
gărilor? 
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Este foarte elegant pentru domnul Buradescu să-şi ia răspunderea, dar eu vreau 
să arăt aici că este în joc şi răspunderea domnului Mareşal. 

Dv., domnule prim-ministru, spuneţi că atunci când soldaţii vor întâlni pe 
refugiaţi, se vor demoraliza şi ei. Trebuie, însă, să remarcăm că soldaţii, dacă n-ar 
întâlni această populaţie acolo, ar întâlni-o cu zece kilometri mai departe. Nu se 
demoralizează atunci, cu două ceasuri mai târziu? 

Spuneţi dv. că nu totdeauna au fost trenuri în Ţara Românească. Dar niciodată 
n-au fost tancuri, ca acum. Înainte lupta Infanteria, care mergea cu patru kilometri pe 
oră şi acum vin tancuri. 

De aceea, eu sunt categoric pentru folosirea garniturilor goale. Şi eu prefer să 
fiu la Costeşti în loc să rămân la Paşcani, chiar dacă aş merge într-un vagon descoperit 
şi, din patru copii, aş pierde doi pe drum. 

M. Antonescu: Mai întâi, în ceea ce priveşte tehnica măsurilor care trebuiesc 
luate, cred că aceasta este o problemă militară şi de aceea cred că este bine ca Marele 
Stat Major s-o examineze şi să hotărască, ţinând seama de situaţie. 

G-ral C. Pantazl: Mai este încă o chestiune: dacă transporturile acestea se fac 
cu maximum de celeritate şi ajung trupele acolo, sunt toate probabilităţile că vom avea 
timp de evacuări pe urmă; pe câtă vreme dacă se întârzie cu executarea planului, este 
sigur că nu mai avem nici timp de evacuări, nici vreme pentru dus trupele acolo. 

G-ral C. Vasiliu: Facem război sau facem evacuări? 
G-ral D. Popescu: Facem război cu garniturile pline care se duc şi facem 

evacuări cu garniturile goale care se întorc. 
G-ral C. Pantazl: Ar fi cea mai mare fericire dacă s-ar menţine ritmul hotărât 

al transporturilor. 
G-ral C. Vasiliu: Când facem un program de transporturi pentru un anumit 

număr de garnituri, nu trebuie să-l deranjăm nici cu o singură garnitură. 
G-ral C. Pantazi: Cred că soluţia ar putea fi alta: în loc să facem 20 trenuri pe 

zi pentru Armată, să facem numai 19 şi să rezervăm unul pentru refugiaţi - decât să se 
încarce fiecare garnitură cu refugiaţi, cu oameni cari să se suie până şi pe acoperişurile 
vagoanelor. 

G-ral S. Mardare: Noi avem trei trenuri zilnice, însă pentru a scoate avalanşa 
aceasta de populaţie care nu aşteaptă, ar trebui mult mai multe. 

M. Antonescu: În ceea ce priveşte problema morală, este de la sine înţeles şi 
swtt sigw· cil :,ii domuul g-r11I Plllttui :,ii domnul g-r11I V~iliu :,ii domnul g-rol Marda.re şi 
eu ne unim cu toţii în ideea că avem mari răspunderi morale pentru populaţie şi că 
idealul ar fi s-o putem aduce. Dar dacă, prin asemenea măsuri de evacuare, ajungem să 
paralizăm apărarea militară şi să creăm şi în ţară o gravă stare de dezordine şi de 
neîncredere, nu ştiu dacă partea morală nu este mult mai compromisă pe această cale 
decât pe aceea a alegerii de la început a mijloacelor de transport şi a destinării fiecărui 
transport unui scop detenninat. 

În ceea ce priveşte rapiditatea tancurilor sau a refugiului strămoşesc, desigur, 
domnule ministru, că tancurile care vin constituie o mare primejdie, dar constituie o 
primejdie pentru tot Neamul, nu numai pentru refugiaţii dintr-o parte sau din alta, şi 
chiar pentru noi cei de aici. 
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G-ral C. Pantazi: Dacă ducem pe front mijloacele noastre motorizate, avem 
toate şansele. 

M. Antonescu: Ceea ce trebuie să facem este dotarea unei regiuni cu 
posibilităţi maxime de rezistenţă. 

Aceasta este problema momentului de faţă. 
G-ral C. Pantazi: Aceasta este tema pusă. 
M. Antonescu: De aceea, am susţinut necesitatea priorităţii transporturilor 

militare, deşi din punctul meu de vedere, din punctul de vedere al răspunderilor mele în 
Guvern, este de la sine înţeles că sunt mai curând dator să mă ocup de evacuarea 
serviciilor publice şi a populaţiei civile. În orice caz, tocmai experienţa de astăzi ne 
arată că nu trebuie să discutăm problema din punct de vedere al întâietăţii militare şi al 
rapidităţii de execuţie şi numai în măsura posibilului vom realiza acest program al 
transporturilor civile. Pentru transporturile civile de evacuare sau de orice alt ordin 
trebuie să facem apel la alte mijloace decât la tren. 

Când m-am referit la organizarea altor mijloace de transport, m-am gândit că 
trebuie tocmai pentru evacuările noastre din vreme să evităm complicaţii care ar putea, 
la un moment dat, să înrâurească asupra modului de executare a programului militar 
care impune o celeritate absolută. După ce se va fi terminat programul militar de 
transporturi, care va dura câtăva vreme, se vor putea începe operaţiile de evacuare în 
sine. 

Dacă Căile (sic!) Ferate, să spunem, stabilesc în staţia Vaslui locul de 
debarcare pentru un corp de armată, oricare ar fi măsurile care se vor lua, ele nu vor 
împiedica ca (sic!) în staţia Vaslui să fie o afluire de populaţie care vrea să se evacueze 
cu trenul, care aşteaptă să se îmbarce în tren, acolo unde trupele ar trebui să fie 
debarcate. Vă închipuiţi că acest lucru îngreuiază însăşi programul de debarcare al 
Armatei, iar populaţia care ar vedea vagoanele goale plecând, ar avea o stare 
sufletească de revoltă care ar influenţa pe soldaţii noştri, oricât de bravi ar fi şi rămân 
bravi, se creează totuşi unele nelinişti şi o atmosferă generală de neîncredere pe care 
am putea-o evita din timp, hotărând alte mijloace de transport sau spunând populaţiei 
deschis că degeaba se adună în staţii, că nu poate să meargă cu trenul, să fie îndemnată 
să meargă pe jos până la o altă staţie, unde mai târziu le va veni rândul pentru 
îmbarcare, decât lăsându-i fiecăruia libertatea de a se duce unde îl mână instinctul. 

În ceea ce priveşte starea de spirit a armatei noastre, nici prin minte nu mi-a 
trecut că ea ar putea să aducă vreo nelinişte, dar este de la sine înţeles că, oricare dintre 
noi ~că în momentul când pleacă pe front, cu simţul de răspundere şi cu tot curajul pe 
care ţi-l dau îmbarcările în trenul care te duce pe câmpul de luptă, şi dacă acolo ar 
vedea că se petrec scene grave, în nici un caz ele nu sunt de natură a ridica moralul, 
chiar dacă moralul soldatului român nu scade şi el rămâne brav. De ce să nu evităm 
stări de spirit sau încărcări de conştiinţă care pot fi înlăturate, de ce să nu luăm anumite 
măsuri de prevedere? 

De aceea, cred că soluţiunea este să rămânem la ideea priorităţii militare 
pentru transporturi şi să discutaţi împreună cu Căile Ferate dacă aceste transporturi nu 
s-ar putea face în aşa fel încât staţiile de debarcare ale trupelor să nu fie aceleaşi cu 
staţiile de îmbarcare ale populaţiei evacuate şi să se ia măsuri în aşa fel încât să nu se 
întârzie transporturile militare. 
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În afară de aceasta, studiaţi posibilitatea întrebuinţării altor mijloace de 
transport, organizaţiile şi populaţia civilă să fie conduse în alte staţii decât acelea care 
sunt destinate exclusiv transporturilor militare, care trebuiesc să fie ferite de afluirea 
populaţiei civile, clei prin prezenţa ei ar zădărnici sau întârzia transporturile. 

Organizaţi, deci, staţii de îmbarcare pentru populaţia civilă în alte pArti decât 
acolo unde se debarci trupele, aceasta unde este posibil, iar acolo unde nu este posibil 
acest lucru, organizaţi transporturi pe picior, organizaţi convoiuri în aşa fel încât totul 
s1 se petreacă în ordine şi sl evităm aglomerări care ar putea să paralizeze programul 
militar şi crearea unei stări de dezordine sau unui sentiment de încredere care s-ar crea 
în cazul când am lisa deplină libertate fiecărui refugiat de a merge acolo unde îl mână 
instinctul. 

Şi asupra acestui lucru orice discuţie este nefolositoare. Statul Major trebuie să 
facă el poliţie, el are răspunderea transporturilor militare, împreună cu Căile Ferate, 
care poartă răspunderea tehnică a transporturilor şi ţinând seamă de posibilităţile de 
organizare şi de datele pe care le dă Ministerul de Interne. 

G-ral Gh. Jienescu: Departamentele trebuiesc cu mijloacele lor de transport 
să ajute opera de evacuare. în Bucureşti este o forfoteală de maşini extraordinară. Ar 
trebui ca toate mijloacele acestea să fie concentrate pentru evacuarea populaţiei din 
Basarabia şi Moldova. 

G-ral C. Pantazi: Li s-a dat dreptul de către Guvern să circule în vederea 
evacuărilor. 

G-ral Gh. Jienescu: Acel care soseşte din Nordul ţării şi vede această 
circulaţie, vă închipuiţi ce poate el să gândească când ştie că mulţi au rămas acolo fără 
să se poată evacua. 

M. Antonescu: Pe baza unor date, care nu sunt cele de astăzi, am dat 
posibilitatea să se facă transporturi, să se evacueze cine vrea şi cine poate de aci din 
Bucureşti. 

Mi se pare că acest lucru este de o mare însemnătate şi folositor, pentru a putea 
ajunge la descongestionarea Bucureştilor. 

Am lăsat libera circulaţie a maşinilor pentru ca să ajungem la depopularizarea 
centrelor, a concentrărilor de populaţie, cum este Bucureştiul, de pildă. De acum 
înainte nu vor exista posibilităţi de plecare atât timp cât situaţia frontului se agravează 
şi dacă am reveni asupra acestei măsuri am crea noi înşine o stare de nelinişte şi chiar 
de revoltă. Mai sunt câteva zile şi acest termen expiră. Eu nu sunt pentru a reveni 
asupra măsurii luate şi să opresc această libera clrculaJle a maşinilor. Aceasc.a clrculltJle 
a maşinilor serveşte ca să scoată lumea din Bucureşti - repet, lucrul acesta este 
folositor. Apoi, ele vor fi atrase fie de speculă, fie de alte interese şi în aceste regiuni de 
evacuare, aşa că ajungem la acelaşi lucru. Nu revenim asupra măsurii luate pentru ca să 
nu dăm lumii impresia că Guvernul nu a ştiut ce hotărăşte şi să creăm astfel panică. 

După expirarea termenului dat pentru libera circulaţie a maşinilor vom încerca 
să organizăm convoiul cu aceste maşini. Acest lucru trebuie studiat de Marele Stat 
Major şi, în măsura în care el va fi posibil, se va realiza. Această chestiune va fi 
studiată de Marele Stat Major, bineînţeles cu Ministerul Înzestrării Armatei, care are în 
atribuţiunile sale modul de întrebuinţare a maşinilor. Ideea, desigur, este bună şi se vor 
putea organiza aceste convoiuri cu maşini, dar nu este bine ca într-un timp atât de scurt 
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să revenim asupra unei măsuri luate şi să creăm un sentiment de nesiguranţă, o 
atmosferă de gravă nelinişte în împrejurările actuale. 

G-ral S. Mardare: Noi am cerut Căilor Ferate să studieze problema organiză
rii de convoaie cu autobuzele Căilor Ferate, care sunt în circulaţie pe diferite trasee, şi 
să renunţe la celelalte trasee, Beând transporturi din regiunile care urmează să fie 
evacuate. 

T. Buradescu: Dl. g-ral Orezeanu a îmbrăţişat complect această chestiune şi a 
spus că va da autobuze şi camioane pentru ca să se facă transporturi din locurile de 
unde se fac evacuările şi pentru ca capacitatea (sic!) de transport să fie mai mare, a 
rugat pe dl. g-ral Mardare să nu facă distanţe prea lungi. 

M. Antonescu: De aceea spuneam că trebuie să fie un program stabilit, să se 
organizeze folosirea parţială a trenurilor şi, dacă este posibil, să se organizeze imediat 
convoaie de autobuze şi camioane pentru a face transporturi din zonele de evacuare şi 
pentru ca astfel celeritatea transporturilor militare să nu sufere. Mai mult decât atât, în 
felul acesta se va înlătura şi specula de care începusem să ne ocupăm. 

G-ral S. Mardare: S-au luat măsuri ca întreprinderile de transport cu autobu
zele, care circulă în diferite centre mari, să fie invitate să participe la această 
operaţiune. 

G-ral C. Pantazi: Aceasta este şi o chestiune de organizare a distribuirii 
benzinei, a distribuirii carburanţilor necesari în aşa fel încât să nu stingherească cu 
(sic!) nimic automobilele militare care merg tot acolo. 

G-ral S. Mardare: lată, de exemplu, Societatea Comunală a Tramvaielor 
Bucureşti are un număr de autobuze. Aceste autobuze ar trebui să fie organizate în 
convoiuri şi întrebuinţate la transporturile de populaţie civilă din zonele de evacuare. 

G-ral C. Pantazi: Fiecare trebuie să aibă şi un minimum de bagaje, de 60 kg, 
bagaje de care nu poţi să desparţi pe om. Deci, în afară de autobuze, vor trebui să se 
organizeze şi convoaie de camioane pentru transportul bagajelor. 

G-ral S. Mardare: Sunt mulţi cari renunţă la tot, numai ca să scape. 
M. Antonescu: Rugăm pe dl. amiral Gheorghiu să studieze problema aceasta 

din punct de vedere tehnic ţinând seama şi de disponibilităţile de carburanţi din 
diferitele regiuni, de nevoile Armatei de carburanţi în aceleaşi regiuni, ţinând seamă de 
starea cauciucurilor şi ţinând seama şi de disponibilităţile Societăţii Comunale a 
Tramvaielor Bucureşti care, bineînţeles, trebuie să fie rezervată pentru alte ipoteze, 
care sunt esenţiale pentru Statul Român, căci nu trebuie să ajungem niciodată să 
cuprindem într-un asemenea program absolut toate mijloacele de transport, căci riscăm 
la un moment dat să paralizăm complect toate mijloacele de transport. 

G-ral S. Mardare: Trebuie să rămână posibilităţi şi pentru Bucureşti. 
G-ral R. Enescu: Domnule prim-ministru, spitalizarea împrejurul Bucureş

tilor are ca scop asistenţa populaţiei din Bucureşti în caz de bombardament aerian. 
Aceste spitale trebuiesc să fie terminate. 
M. Antonescu: Lucrările începute trebuie terminate, însă să nu se mai facă 

investiţii noi. 
G-ral R. Enescu: Chiar din punct de vedere strategic militar, realizarea acestor 

spitale nu poate să fie decât de folos. Prin urmare, nu trebuie să oprim aceste lucrări. 
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M. Antonescu: Domnule general, sunt în totul de acord ca toate spitalele din 
zona de dispersiune din jurul Bucureştilor să fie rezervate pentru caz de bombardament 
aerian. Sunt de acord ca aceste spitale, care sunt terminate, să fie folosite ca atare. 

G-ral R. Enescu: Unele spitale sunt terminate, iar altele sunt în curs de 
tenninare. Noi vă rugăm să aprobaţi ca acestea în curs de terminare să fie terminate. 

M. Antonescu: Acele care sunt în curs de executare să se termine, iar acele 
care încep acum, vă rog să nu se mai înceapă. 

G-ral R. Enescu: Dacă avem răniţi în Capitală, domnule prim-ministru? 
Spitalizarea pe care o facem este pentru regiunea Bucureşti-Ploieşti şi reprezint! 8.000 
de paturi. 

M. Antonescu: Pentru această ipoteză de spitalizare nu vreau să se paralizeze 
mijloacele de transport prin condiţiile care sunt tot mai grave. De aci înainte tot 
materialul de spital trebuie să fie pus la adăpost, trecut în zona de dispersiune. 

G-ral R. Enescu: Noi scoatem materialul sanitar şi-l ducem în zona de 
dispersiune, dar aceasta o facem cu mijloacele auto. 

M. Antonescu: Este bine ca dvs. să treceţi la operaţiuniunile de evacuare 
propriu-zise. 

G-ral R. Enescu: Cred că nu putem lăsa Bucureştiul cu o spitalizare rusă. Noi 
am discutat această chestiune cu dl. ministru al Sănătăţii şi am stabilit un minimum de 
spitalizare pentru Bucureşti, care este de 8.000 de persoane. 

M. Antonescu: Dl. ministru Tomescu împreună cu dl. g-ral Mardare vor 
discuta această chestiune, bineînţeles, nu în abstract, ci situaţiunea reală. Să se vadă ce 
s-a construit până astăzi, ce este necesar ca minimum de asistenţă spitalicească în zona 
de dispersiune, ce este neterminat să se termine şi de aci înainte toate instalaţiile 
spitaliceşti care pot intra în sistemul de evacuare, cred că este bine să fie de pe acum 
destinate evacuării. E mai bine să facem noi un transport, dacă va fi nevoie în zona de 
dispersiune dimprejurul Bucureştilor, decât să ne expunem mâine ca să ne paralizăm 
toate mijloacele spitaliceşti în Bucureşti şi în regiunile din jurul Bucureştilor. 

Mi se pare că este puţin probabilă ipoteza unui bombardament asupra 
Bucureştilor, întrucât dvs. <ştiţi>, ca şi mine, că ruşii nu au mijloace de aviaţie atât de 
numeroase şi nu întrebuinţează bombardamentul aviatic decât ca mijloc de presiune 
politică, gen Helsinschi, nu riscă aviaţia pentru bombardamente cu caracter obişnuit. 
Aceasta cel puţin din experienţa de până acum. Un bombardament rusesc asupra 
Bucureştilor nu se poate pune. . 

În ceea ce priveşte răniţii din zona frontului vor fi trimişi în zona interioară, 
dar în nici un caz această zonă nu va fi Bucureştiul. Dacă nu aplicăm programul 
evacuărilor vom rămâne cu spitale numai în zona de dispersiune. Cred că nu este 
potrivit şi este bine să lăsăm un minimum de asistenţă pentru Bucureşti. Trebuie să 
rămână în zona de dispersiune unele spitale existente în Bucureşti. Tot materialul 
spitalicesc şi anumite organizaţii spitaliceşti, care pot să funcţioneze în zonele de 
evacuare, este bine şi folositor să fie trimise de pe acum în aceste zone. 

G-ral R. Enescu: Aceasta este altă problemă. Eu am cerut să se asigure 
această asistenţă minimală pentru Capitală, care este absolut necesară. 
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G-ral Gh. Jienescu: Sunt numai 8.000 de paturi, cred că nu este prea mult 
pentru Bucureşti. 

M. Antonescu: Domnule ministru, v-aş ruga să precizaţi dvs. ce înţelegeţi prin 
acest minimum de care discutaţi şi ce înţelegeţi dvs. că ar putea să fie evacuat imediat? 

Dr. P. Tomescu: Am ajuns la unnătoarea concluzie, că trebuie să organizăm 
cel puţin 8.000 paturi în jurul Capitalei pentru sinistraţii de pe urma unui eventual 
bombardament. Am procedat la această organizare, după indicaţiunile Marelui Stat 
Major şi totul a fost organizat în cele mai mici amănunte. 

Mai trebuie să se completeze unele construcţiuni, dar faţă de discuţiunile de 
astAzi, urmează să hotărâţi dacă ele se mai fac sau nu. Finanţarea urmează să se facă de 
către Ministerul de Finanţe după un plan pe care Marele Stat Major l-a prezentat 
domnului ministru de Finanţe, în conformitate cu directivele pe care dvs. mi le-aţi dat 
mie. 

Urmează să hotărâţi dacă această organizare spitalicească din jurul Capitalei se 
menţine la acest număr important de paturi, sau căutăm să facem evacuarea de pe acum 
în zonele stabilite, cum se face în toate domeniile. 

Noi am luat măsura să punem la adăpost de bombardament materialul spita
licesc. Sunt de părere ca organizarea spitalicească, pe care am făcut-o în jurul Bucureş
tilor, cu 8.000 paturi, să se desăvârşească pentru a putea da ajutoarele necesare 
sinistraţilor de pe urma bombardamentului. 

După directivele pe care le-am primit, am făcut şi un plan de organizare 
spitalicească pentru toată Ţara Românească. în întrevederea pe care am avut-o cu dl. g-ral 
Marda.re, D-sa a fost în principiu de acord, am prezentat o notă scrisă pe care a aprobat-o. 

M. Antonescu: înainte de acest Consiliu l-am văzut pe dl. ministru Tomescu 
şi am examinat cu dânsul această problemă. Sunt de acord ca împrejurul Bucureştilor, 
în zona aşa-zisă de dispersiune, să existe posibilităţi de asistenţă medicală. Noi trebuie 
să luăm măsuri faţă de noua situaţiune ca să creăm rezerve sanitare şi posibilităţi de 
asistenţă spitalicească în zonele care vor căpăta o altă însemnătate de acum înainte faţă 
de noua situaţiune militară. Deci, programul întreg trebuie revizuit. 

Această revizuire, vă rog s-o faceţi chiar mâine în mod practic şi pe bazele ei 
să destinaţi Ministerului SAnătăţii localurile de care are nevoie, care vor deveni libere, 
pentru ca de pe acum să se poată realiza această evacuare, rămânând, fireşte, programul 
pentru asistenţa Capitalei să fie respectat. 

G-ral C. Pantazi: Să se evacueze, dar cu ce? Cel puţin 3 săptămâni nu se 
poate conta pe o evacuare din Bucureşti cu trenurile, cu alte mijloace, însă, se va putea. 

G-ral S. Mardare: Sunt spitale deja evacuate şi altele în curs de transportare. 
Pe acestea ne bizuim în primul rând. 

M. Antonescu: Toate acestea le-am discutat cu dl. ministru Tomescu. Trebuie 
revizuită destinaţia acestor spitale în raport cu noua situaţiune militară creată şi cu 
nevoile de spitalizare pe care le are Statul. 

Dr. P. Tomescu: Dat fiind faptul că dvs. aţi aranjat urgenţa terminării 
lucrărilor de spitalizare din zona de dispersiune, vă rugăm să luaţi o decizie în ceea ce 
priveşte finanţarea acestei organizaţii de paturi. 
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Marele Stat Major a tlcut un memoriu Ministerului de Finanţe, tlră să fi 
obţinut până în prezent un rezultat şi fără să se fi acordat fondurile respective. 

M. Antonescu: Ce reprezintă aceste lucrări? 
Dr. P. Tomescu: Douăzeci de lei pentru fiecare pat până în momentul când 

începe să funcţioneze, iar din momentul când paturile sunt ocupate de bolnavi, 
întreţinerea fiecărui bolnav, 120 lei pe zi. Ţin să menţionez că suma de 20 lei pe zi de 
fiecare pat reprezintă cheltuielile de întreţinere şi de organizare. 

lui? 
M. Antonescu: Nu ştiţi cât însumează executarea programului în întregimea 

Dr. P. Tomescu: Nu. 
M. Vulcinescu: Noi am dat banii necesari pentru două luni de zile. 
G-ral R. Enescu: Trebuie 400 milioane dacă funcţionează din plin. 
M. Antonescu: Rog Ministerul de Finanţe să aibă în vedere aceste nevoi şi să 

dea sumele necesare, pentru ca aceste spitale să poată să funcţioneze când va fi nevoie. 
Dr. P. Tomescu: Aceşti bani trebuie să fie daţi din timp, pentru că, pentru 

funcţionarea unui spital, care, să zicem, ar trebui să înceapă să funcţioneze în ziua de 
5 aprilie, trebuie să se facă pregătiri din timp, aprovizionări. Aceşti bani care se vor da 
nu vor fi cheltuiţi efectiv decât în momentul când aceste spitale vor începe să 

funcţioneze. Dacă nu va fi nevoie să întrebuinţăm aprovizionările tlcute, Ministerul de 
Finanţe va fi despăgubit, fondul pus la dispoziţie va fi restituit. 

M. Vulclnescu: Noi am da un fond necesar pentru două luni de zile. 
Dr. P. Tomescu: Pentru un spital este nevoie să se facă anumite pregătiri şi 

aprovizionări. în cazul când aceste spitale nu vor funcţiona, Ministerul de Finanţe va 
primi suma înapoi. 

M. Vulcinescu: Sumele necesare le vom da lunar. 
G-ral R. Enescu: Trebuie să fim pregătiţi în fiecare moment pentru a putea da 

asistenţă medicală sinistraţilor de pe urma unui eventual bombardament aerian. 
M. Antonescu: Rog pe dl. ministru Tomescu ca, împreună cu Marele Stat 

Major, să stabilească programul de spitalizare, să stabilească sumele de care are nevoie 
pentru acest minimum pentru punerea în stare de funcţionare a acestor spitale, să 
stabilească ce trebuieşte terminat şi care este suma necesară. 

M. Vulcinescu: Nu putem da bani decât pe măsura executării lucrărilor, bani 
care să fie întrebuinţaţi şi absolut necesari. 

M. Antonescu: Sumele necesare pentru punerea în funcţionare a acestor 
spitale vor fi puse la dispoziţie. 

G-ral R. Enescu: Atunci, aş ruga să ia parte şi domnul ministru Vulcănescu. 
Cu domnul ministru Tomescu am stabilit. 

Dr. P. Tomescu: Vom trimite memoriul nostru. 
G-ral R. Enescu: L-am trimis. 
M. Antonescu: Chiar cu minimul acesta? 
G-ral R. Enescu: Un program de 50 milioane lei, care să reprezinte un avans 

pus la dispoziţia Ministerului Sănătăţii. 
M. Antonescu: Credeţi că aveţi nevoie de 50 milioane lei chiar de la început? 
Dr. P. Tomescu: Această sumă reprezintă costul a două luni de întreţinere. 

Spitalele trebuie să aibă toate materialele colectate pe loc. Dacă se utilizează, fondul se 
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cheltuieşte, dacă nu, materialele acestea trec Ia alte spitale şi venitul se întoarce Ia 
Ministerul Finanţelor. 

M. Antonescu: Atunci rog pe domnul ministru Vulcănescu să examineze 
situaţia şi să acorde sumele necesare. 

M. Vulclnescu: Desigur, mai ales că în raport cu celelalte sume care s-au dat, 
acestea nu reprezintă prea mult. 

M. Antonescu: Domnilor, avem o serie de chestiuni la ordinea zilei. Urmează 
să le trecem în revistă, ca să vedem care mai sunt actuale, faţă de noua situaţie. 

Ministerul Economiei Naţionale propune: Executarea ordinului Marelui Stat 
Major referitor la repartiţia serviciilor ce vor rămâne în Bucureşti sau vor intra în 
dispersiune şi evacuare. 

S. Ghiolu: Chestiunea aceasta nu se mai pune, fiindcă dv. aţi hotărât că se 
merge de-a dreptul la evacuare. 

M. Antonescu: Se merge la evacuarea maximă, lăsând dispersiunea la o parte. 
S. Ghiolu: Imediat? 
M. Antonescu: În măsura posibilităţilor directe, pe care le au departamentele. 
Al. Bldluţl: Domnule prim-ministru, erau prevăzute două eşaloane: unul la 

Bucureşti şi altul mai departe. 
M. Antonescu: Nu mai puneţi problema degeaba. 
S. Ghiolu: Rămâne însă ideea de continuitate, că în Bucureşti rămâne 

deocamdată un nucleu, care să continue lucrările. Atâta timp cât viaţa economică va 
pulsa în Bucureşti, sunt anumite organisme care trebuie să rămână. 

M. Antonescu: Evident. De la acest principiu nu ne-am abătut. A rămas să 
stabilim dacă acest nucleu central rămâne în Bucureşti sau intră în dispersiune. Dar este 
vorba numai de acest centru. 

Din elementele pe care le avem, ameninţarea unui bombardament asupra 
Capitalei nu apare. Avem o serie de alte măsuri în ceea ce priveşte evacuarea. Prin 
unnare, astăzi întâietate mai mare are evacuarea nu dispersiunea acestui nucleu de 
continuitate. Pentru celelalte servicii, se trece la evacuare. 

G-ral R. Enescu: Ceea ce poate să plece din Bucureşti. 
M. Antonescu: Tot ceea ce poate pleca din Bucureşti să intre în evacuare la 

toate departamentele cât mai repede, prin propriile mijloace, fiindcă mijloacele Căilor 
Ferate, cum a spus şi domnul ministru g-ral Pantazi, este foarte greu să fie puse acum la 
îndemână. 

Repartizareafancţionarilor proveniţi de la Directoratele Economiei Naţionale 
din Cernăuţi şi Chişinău. Cartiruirea lor provizorie în Capitală 

S. Ghiolu: Este o problemă care se pune şi pentru Ministerul Economiei 
Naţionale şi pentru alte departamente: Guvernămintele au avut funcţionari, cari au fost 
detaşaţi de la noi şi au mai avut şi alţi funcţionari, angajaţi direct. Ne-am pomenit acum 
cu toţi pe capul nostru. Avem 120 funcţionari, cari nu numai că cer să funcţioneze, dar 
solicită şi cartiruire. 

Şi atunci, am venit cu o soluţie, care corespunde şi hotărârilor anterioare: 
funcţionarii cer, dacă nu pot fi utilizaţi imediat, să li se dea posibilitatea să meargă la 
rude. Să le dăm cât un concediu de o lună de zile, lăsând adresele fie la Guvernăminte 
fie la Consiliul de Coordonare, de unde Ministerul nostru sau alte Ministere pot să 
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ceară să-i angajeze, pentru a-şi complecta lipsurile de personal. Altfel, îi ţinem în 
Bucureşti şi n-avem ce face cu ei. 

M. Antonescu: A-i ţine în Bucureşti, contra programului nostru, n-are nici un 
sens. Dacă ei pot pleca singuri, cu atât mai mult trebuie să înlesnim acest lucru. 

Să nu se facă comunicări (sic!) de adrese la un organ central, pentru că pot ieşi 
complicaţii, ci la nucleul central al fiecărui departament se ţine de un serviciu evidenţa 
tuturor acestor funcţionari şi a locurilor lor de deplasare. Se pune în vedere acestor 
funcţionari, care sunt regiunile destinate evacuării departamentului, recomandându-le 
să se găsească şi dânşii în acele regiuni. Deocamdată sunt puşi în concediu, rămânând 
să li se comunice prin aceleaşi departamente, nu prin alte organe - nu mai creăm altele 
- data când ar fi chemaţi şi la ce anume servicii, ca să îndeplinească un serviciu public. 

Este bine ca fiecare departament să întocmească o listă de aceşti funcţionari 
vacanţi, în concediu şi t'lră o afectaţiune sau întrebuinţare actuală. Aceste liste vă rog 
să le aduceţi dv. la conferinţe, multiplicate în mai multe exemplare, ca să nu facem 
birocraţie. 

M. Vulcinescu: Toate se centralizează la Ministerul Finanţelor. 
M. Antonescu: Şi în afară de trimiterea la Ministerul Finanţelor, care ţine 

evidenţa generală, să se ştie de toţi domnii miniştri, ca să nu mai facem alte angajări de 
personal. 

M. Vulcinescu: Dv. aţi hotărât. 
M. Antonescu: Vă rog să le comunicaţi Ministerului de Finanţe, pentru că 

dacă se cere să se facă numiri noi, Ministerul Finanţelor să aibă posibilitatea să dea noi 
întrebuinţări acestor funcţionari. Pentru ca, însă, şi domnii miniştri să aibă din timp 
informaţii şi evidenţe asupra acestei situaţii, este bine ca listele acestor funcţionari, nu 
cu numele lor, aşa cum vor fi la Finanţe, ci pe categorii: atâţia şefi de birou, atâţia şefi 
de serviciu, să fie comunicate domnilor miniştri, cari, dacă au nevoie pentru serviciile 
domniilor lor de asemenea funcţionari să-i poată întrebuinţa. 

Cred că cele mai importante din aceste comunicări - şi cele mai folositoare -
pot fi flcute Ministerului de Interne. Acest minister are în administraţia locală foarte 
multă nevoie de funcţionari. Dacă, cu titlu de detaşare, poate să folosească pe aceşti 
funcţionari, cari nu sunt întrebuinţaţi, foarte bine. Cred că Ministerul de Interne poate 
astfel să-şi complecteze unele din lipsurile pe care le-a semnalat domnul ministru g-ral 
Popescu chiar în unele şedinţe ale Consiliului. 

M. Vulcinescu: Chiar la Comisariatul General al Preţurilor ni s-a semnalat că 
s-au mobilizat foarte mulţi funcţionari şi că ar fi nevoie să se angajeze diurnişti. S-ar 
putea utiliza funcţionarii aceştia şi evita angajarea de diurnişti. 

M. Antonescu: O măsură, care trebuie luată de fiecare departament, este ca 
funcţionarii, cari merg în provincie, să stea la dispoziţia şefului administrativ local, de 
exemplu, în capitalele de judeţ, la dispoziţia prefectului, nu creăm calitatea de 
funcţionar refugiat. 

Iată, Consiliul de Patronaj, Comisariatul Refugiaţilor au o serie întreagă de 
probleme de cazare, pe care nu le pot satisface numai organele obicinuite ale 
administraţiei. Toţi funcţionarii cari pleacă în concediu sau cari rămân neîntrebuinţaţi 
în zonele de evacuare să se pună imediat în legătură cu organul local al Consiliului de 
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Patronaj sau al Comisariatului General al Refugiaţilor, cu prefectul sau cu pretorul, 
pentru a sprijini această acţiune de ajutorare a refugiaţilor. 

G-ral S. Mardare: În legătură cu această chestiune ridicată de Ministere, mai 
trebuie relevată şi o altă faţă a ei. Marele Stat Major a fost solicitat mereu de toate 
departamentele şi în special de Guvernăminte, ţinând seama de greutăţile pe care le 
aveau de a recruta personal în Guvernăminte, să acorde scutiri de mobilizare la un 
personal foarte tânăr. Tot acest personal devine astăzi disponibil. Faţă de pericolul prin 
care trecem şi faţă de greutăţile de încadrare cu personal tânăr pe care îl avem şi ca să 
nu se facă lucruri inechitabile, luându-se de acasă oameni bătrâni, cu familii 
împovărate, cu copii ... 

M. Antonescu: Soluţia este simplă: vă rog să consultaţi listele tuturor 
departamentelor: Toate ministerele sunt obligate să trimită, de asemenea, listele acestea 
şi Statului Major şi acolo unde dv., domnule g-ral Mardare, constataţi că cineva a 
beneficiat de mobilizare pe loc, pentru ca apoi să intre în dispersiune sau evacuare, 
reveniţi asupra ordinului şi mobiliz.aţi, pur şi simplu. 

G-ral S. Mardare: Propunerea noastră ar fi ca acest lucru să-l facă chiar (sic!) 
ministerele: să menţină pe cei în vârstă în serviciu şi să ni-idea nouă pe cei sub 35 ani. 

M. Antonescu: Este de la sine înţeles că se va face aşa. Sunt, însă, unele 
departamente unde nu se poate face. La Ministerul Afacerilor Străine, unde am un 
personal foarte redus, nu pot să transform un secretar de legaţie la pensie într-un 
secretar de legaţie activ, mai ales în împrejurările actuale. De asemenea, la Presă, nu 
pot inventa ziarişti, cari să poată înlocui, la o anwnită vârstă, pe cei mai tineri. Sunt 
anumite funcţiuni tehnice, la care nu se poate aplica această regulă. Acolo, însă, unde 
este vorba de servicii administrative şi chiar la Ministerul de Externe şi la Ministerul 
Propagandei, acolo unde este vorba de funcţionari administrativi şi nu de personalul 
tehnic specializ.at, diplomatic, gazetăresc sau altfel, acolo chiar, în departamentele 
Externelor şi Propagandei, unde este vorba de funcţionari administrativi propriu-zişi, 
desigur că trebuie să se aplice acest criteriu şi această regulă: funcţionarii în vârstă iau 
locurile celor tineri, iar cei tineri îşi fac datoria militară. 

G-ral S. Mardare: Este un avantaj şi pentru bugetul Statului, care n-are 
mijloace să ţină funcţionari în concediu. 

M. Antonescu: Pentru ca dv. să puteţi controla, vii rog însă să unniiriţi şi dv. 
toate listele anterioare date Ministerului Finanţelor în această privinţă şi să vedeţi ce 
funcţionari se găsesc în asemenea situaţii. 

Fiecare departament are obligaţiunea să trimeată de aici înainte aceste date şi 
Marelui Stat Major, care va controla respectarea principiului folosirii militare a tuturor 
elementelor funcţionăreşti, care pot fi utiliz.ate ca atare şi înlocuirea lor cu elemente 
tinere sau disponibile din administraţie. 

Situaţia funcţionari/or cari nu pot fi lăsaţi in dispersiune sau evacuare 
S. Ghiolu: Este aceeaşi chestiune ca aceea despre care s-a vorbit. 
M. Antonescu: Aceeaşi soluţie. 
Propuneri referitoare la repartiţia.funcţionarilor: 
a. Comprimarea serviciilor, astfel ca să plece numai cadrele - în special 

funcţionarii bugetari mobilizaţi pentru lucru - restul urmând să se evacueze in cadrul 
populaţiei civile; 
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b. Pentru.funcţionarii ce rămân pe loc se propune: 
funcţionarilor bugetari să li se acorde un concediu cu plata salariului; 
diurniştii să fie avizaţi pentru încetarea angajamentului, plătindu-li-se salariul 

pe trei luni; 
acordarea de concedii.funcţionarilor cu copii mici. 
Sunt în totul de acord: fiecare departament are libertatea să-şi aleagă soluţiile 

după situaţia în care se găseşte. 
S. Ghiolu: Domnule prim-ministru, se pune şi o problemă de principiu: aceea 

a diurniştilor. Cred că ar trebui preavizaţi, mai ales că cei mai mulţi diurnişti sunt 
personal feminin, fete nemăritate. 

M. Antonescu: Nu numai pentru nevoile de evacuare şi dispersiune, dar faţă 
de greutăţile financiare ale Statului, revizuirea diurniştilor se impune. Toţi diurniştii, 
cari nu mai sunt necesari pentru serviciile publice, unnează să fie preavizaţi. 

G-ral D. Popescu: Eu i-am preavizat pe 1 aprilie. 
M. Antonescu: Desigur. Aceasta este o măsură de ordin general, nu numai în 

vederea dispersiunei sau a evacuării. 
S. Ghiolu: Funcţionarele cu copii mici, de 2-3 ani, în caz de evacuare s-ar găsi 

într-o situaţie foarte grea cu copiii lor. Să vedem atunci dacă n-ar fi cazul să li se 
acorde câte un concediu plătit de o lună sau două. 

M. Antonescu: În principiu, fiecare departament aplică soluţiile echitabile, pe 
care le crede potrivite. Fiecare minister ţine seama de starea de spirit generală, de 
nevoia de a nu arunca în stradă oameni în împrejurările actuale, ţine seama în acelaşi 
timp că orişice aruncat în stradă devine un candidat pentru asistenţa socială, astfel că, 
liberându-ne într-o parte, ne îngreunăm în alta şi deci, dacă aruncă o funcţionară cu 
copii pe stradă, în împrejurările actuale, însemnează că o transformă dintr-o dată într-o 
candidată la nemulţumirea generală, într-un moment când numai mulţumiri nu poate 
avea lumea, şi într-o candidată la asistenţa publică. 

Deci, fiecare domn ministru este rugat să examineze personal toate aceste 
situaţii şi să vină cu soluţii echitabile, adăugând bunăvoinţă acolo unde este necesar, ca 
să nu complicăm singuri situaţia sau să încărcăm conturile asistenţei sociale. 

S. Ghiolu: Aceasta este situaţia pentru funcţionarele cu copii mici. Le dăm 
concedii ca să plece? 

M. Antonescu: Evident. 
G-ral D. l'op~11cu: M&sW'Ilt: acestea se iau în cadrul fic:carui dep11.11llltte111. 
M. Antonescu: Cererea avocaţilor din barourile judeţelor evacuate şi 

evacuabile pentru încartiruirea lor la sediile instanţelor judecătoreşti 
I. Marinescu: Dacă-i împingem pe avocaţi la ţară, n-au ce mânca. În limita 

posibilităţilor, ei ar trebui să fie lăsaţi în oraşe. 
M. Antonescu: În principiu, sigur că trebuie. 
G-ral R. Enescu: În practică va fi foarte greu. Domnul ministru al Justiţiei 

arată că nu se poate caza o instanţă într-un oraş. 
M. Antonescu: Trebuie să ţineţi seama şi de necesităţile avocaţilor, cari altfel 

devin candidaţii asistenţei publice. Am mai avut problema aceasta în 1940, ca ministru 
al Justiţiei, când am avut de rezolvat chestiunea refugiaţilor din Ardealul de Nord. A 
trebuit să dăm avocaţilor fonduri, fiindcă n-aveau cu ce-şi întreţine existenţa. 
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Şi atunci, dacă există posibilitatea ca unii dintre ei să muncească într-un fel sau 
altul în centrele unde sunt cartiruite instanţele judecătoreşti, cu atât mai bine dacă le 
putem înlesni astfel mijloace de existenţă proprie, fără să mai vină în sarcina Statului. 
Altfel, ne eliberăm dintr-un punct de vedere, acela al cartiruirii, dar ne îngreunăm din 
punct de vedere financiar şi nu ştiu care este până la urmă avantajul. 

P. Strihan: Mai sunt şi ocoale rurale. 
G-ral R. Enescu: În mediul rural sunt mai mari posibilităţi, dar în mediul 

urban nu va fi aşa. 
M. Antonescu: Aş ruga pe domnul ministru de Interne să vadă care sunt 

aceste posibilităţi de cartiruire. 
Organizarea pazei mobilierului şi arhivelor judecătoreşti din regiunile 

evacuate, prin grija autorităţi/or militare şi administrative rămase pe loc 
Aici se pune o problemă de ordin general, nu numai pentru arhivele 

Ministerului de Justiţie. 
G-ral C. Vasiliu: Asupra acestei chestiuni s-a hotărât, noi ne-am luat această 

sarcină. 
M. Antonescu: Prin urmare, vă rog să luaţi din timp toate măsurile necesare. 
G-ral C. Vasiliu: Am luat toate măsurile necesare pentru instituţiunile care 

ne-au cerut acest lucru, pentru că vrem să degajăm armata. 
M. Antonescu: Posibilitatea împărţirii salariului între funcţionari şi familiile 

respective, evacuate cu anticipaţie 
I. Marinescu: Eu am pus următoare problemă: ce fac funcţionarii ale căror 

familii se evacuează într-o parte şi ei în altă parte, ei trebuind să lase în Bucureşti casa 
şi mobilierul. Cine le păzeşte? 

G-ral C. Vasiliu: Noi facem paza în Bucureşti până în ultimul moment, 
plecăm o dată cu armata de operaţie. 

I. Marinescu: Problema se pune pentru timpul cât mai stăm în Bucureşti. 
G-ral C. Vasiliu: Fiecare funcţionar care pleacă e bine să lase pe cineva în 

imobil, căci noi nu putem să ne luăm obligaţiunea de a face paza fiecărei case în parte, 
pentru că lucrul acesta este foarte greu, aproape imposibil, căci ar trebui să se facă 
inventare de mobilierul rămas în fiecare casă. 

G-ral C. Pantazi: Ce au flcut cei din Botoşani şi Cernăuţi în ultimul moment, 
vor face şi acei din Capitală. 

M. Antonescu: Există, desigur, un aleatoriu în împrejurările acestea, fiecare 
îşi va pune problema între a-şi salva avutul sau a-şi salva viaţa, desigur că-şi vor salva 
viaţa, riscând să-şi piardă avutul. 

Fiecare dintre acei cari pleacă şi n-are pe cine lăsa în casă trebuie să ia o serie 
de măsuri de siguranţă, să pună gratii la geamuri, să le înfunde, să ia diferite măsuri de 
apărare care se iau de obicei în aceste împrejurări, căci nu poate Statul să numească 
custozi la fiecare casă de evacuat, căci aceasta ar putea să ducă şi duce chiar la 
răspunderea directă a Statului, care poate să ducă la consecinţe destul de importante. 
Nu putem să punem agenţii Statului să păzească avutul particular al refugiaţilor, acest 
lucru nu s-a tlcut prin asemenea împrejurări în nici o ţară. 

G-ral C. Pantazi: Până la urmă nici custozii nu vor rămâne, şi ei vor vroi să 
plece. 
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G-ral C. Vasiliu: Peste câteva zile se va dubla paza în Bucureşti, întrucât 
Poliţia din Chişinău şi Cernăuţi va veni aici. 

I. Marinescu: Iată care sunt inconvenientele care se nasc prin organizarea 
convoaielor C.F.R. pentru mai multe autorităţi care au aceeaşi direcţie, însă localităţi 
deosebite de destinaţie: din această cauză se găsesc la un moment dat ffiră bilete pentru 
o anumită distanţă, întrucât garnitura respectivă i-a dus la locul de destinaţie al altei 
autorităţi. Ce facem noi: le scoatem bilete noi? Ce facem cu ei? 

M. Antonescu: Eu cred că adaptarea la realităţi este o condiţie esenţială pentru 
ca operaţiunea să reuşească. Deci, va rămâne ca dv., împreună cu Statul Major, ţinând 
seamă de situaţiunea comunicată de Ministerul de Interne, să luaţi măsuri de comun 
acord, măsuri care să adapteze la realităţi. 

Situaţia cartiruirii Ministerului Justiţiei la Lugoj şi evacuarea Înaltei Curţi de 
Casaţie la Aiud 

Acestea sunt două probleme pe care le pune domnul ministru de Justiţie. Eu 
vreau, domnule ministru Marinescu, ca această chestiune să o discutăm cu ocazia unei 
conferinţe restrânse, pentru că, în principiu, Înalta Curte de Casaţie trebuie să fie acolo 
unde va fi şi Guvernul. Înalta Curte de Casaţie este organismul cel mai înalt din justiţia 
ţării, din puterea judecătorească a ţării. Prin urmare, acolo unde va fi Guvernul, în 
vecinătatea lui, în acea regiune să fie şi Curtea de Casaţie. 

Pentru Curtea de Casaţie s-a destinat ca loc de evacuare Curtea de Argeş. 
Mergând la faţa locului un delegat al acestei înalte instanţe a constatat că la Curtea de 
Argeş sunt deja foarte multe servicii instalate şi nu poate să aibă loc pentru circa 60-70 
locuri în oraş şi ar trebui să se ducă în comunele din jurul Curţii de Argeş. Cred că 
lucrul acesta este foarte greu, de a recomanda Înaltei Curţi de Casaţie, unde sunt cei 
mai înalţi judeclitori ai ţării, să se ducă sli stea prin sate. 

Cred că este bine ca Înaltei Curţi de Casaţie să i se rezerve un loc în aceeaşi 
regiune în care se va afla şi Guvernul ţării, aceasta şi cu tradiţia vechiului drept 
românesc şi dupli constituţiile noastre, care, deşi au fost suspendate, ele totuşi rămân ca 
o indicaţie de drept pozitiv, prin care Curtea de Casaţie a fost totdeauna considerată ca 
un auxiliar al Guvernului chiar în împrejurări foarte grave. 

De aceea, cred că Înaltei Curţi de Casaţie trebuie să i se rezerve un loc în 
regiunea în care se va găsi Guvernul. 

De aceea, îl rog pe domnul g-ral Mardare şi domnul g-ral Ramiro Enescu să 
oxllltlinozo problemo ll'i într-o confurinţA s-o discut4m împreuna cu domnul ministru 
Marinescu pentru a stabili localitatea unde trebuie să se evacueze Înalta Curte de 
Casaţie. 

G-ral R. Enescu: Toate departamentele vin şi se plâng, după cum este şi cazul 
Înaltei Curţi de Casaţie, de modul cum s-a flcut repartizarea, aceasta, numai datorită 
unor informaţii culese de câte un delegat al lor, flră să se ducă la Ministerul de Interne 
şi să se infonneze, pentru că Ministerul de Interne este acel care aplică pe teren toate 
aceste mlsuri. 

Delegatul Înaltei Curţi de Casaţie trebuia să se ducă să ia contact cu prefectul 
de Argeş, cu care să examineze situaţia, care are dispoziţiuni de modul de repartizare a 
instituţiunilor în acel judeţ. 
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Acelaşi lucru se petrece şi cu alte instituţiuni de Stat şi ar fi foarte bine ca să 
stabilim o normă generală, fiecare departament şi instituţie de Stat să se adreseze 
Ministerului de Interne care are în atribuţiile sale aplicarea măsurilor de evacuare. 

G-ral D. Popescu: În ceea ce priveşte evacuarea Înaltei Curţi de Casaţie, cred 
că nu putem să hotărâm nici noi, adică Ministerul de Interne, nici Statul Major, ci 
numai Guvernul. 

M. Antonescu: Domnul g-ral Popescu pune o problemă de principiu. 
Curtea de Casaţie nu s-a plâns, însă a găsit, trimiţând un magistrat acolo, că 

sunt deja în Curtea de Argeş instalate mai multe servicii şi tot în această localitate sunt 
destinate o sumă de alte autorităţi, astfel că, examinând ceea ce mai rămâne pentru 
Curtea de Argeş, a găsit că nu mai sunt locuri suficiente şi că ar trebui să se instaleze în 
comunele rurale. Deci, Înalta Curte de Casaţie nu se poate evacua în Curtea de Argeş 
conform programului stabilit. 

1n afară de aceasta, primul preşedinte al Înaltei Curţi de Casaţie, pe lângă 
faptul că are raporturi normale cu Ministerul de Justiţie, direct, dar are şi cu mine, 
direct, şi este de datoria mea să le întreţin. 

Primul preşedinte al Înaltei Curţi de Casaţie nu s-a plâns de acest lucru, ci a 
venit numai să semnaleze situaţiunea constatată după ce a semnalat-o domnului 
ministru de Justiţie şi domnului ministru de Interne. 

Domnul ministru de Justiţie, la fel cu domnul ministru de Interne, g-ral 
Popescu, a considerat că aceasta este o problemă pe care trebuie s-o rezolve Guvernul. 

Domnul prim-preşedinte al Înaltei Curţi de Casaţie a venit la mine ca să mă 
întrebe dacă, faţă de noua situaţiune, mai rămâne ca Înalta Curte de Casaţie să se 
evacueze la Curtea de Argeş şi că dacă n-ar fi cazul ca să se găsească un alt loc, mai 
ales că în Curtea de Argeş, din cauza mai multor servicii evacuate acolo, s-au ivit mai 
multe dificultăţi. 

La această cerere am răspuns că voi examina împreună cu domnul ministru de 
Interne şi cu Marele Stat Major această chestiune, ţinând seama de dorinţa pe care mi-a 
exprimat-o domnul ministru Marinescu, ca Înalta Curte de Casaţie să urmeze Guvernul 
în regiunea în care merge Guvernul, unde va trebui să se găsească posibilităţile de 
evacuare pentru această înaltă instanţă. 

Iată cum se pune problema. 
G-ral D. Popescu: V-aş ruga, domnule prim-ministru, să complectez ceva cu 

referire la ceea cc a spus domnul g-ral Ramiro Enescu. 
Marele Stat Major a hotărât fişe de evacuare, pe baza cărora se va face 

evacuarea autorităţilor. Prin adrese trimise prefecturilor de judeţ se caută să nu se 
respecte locurile aşa cum au fost fixate şi chiar o parte din funcţionarii cari au fost 
caz.aţi în anumite locuri caută să le schimbe. Din această cauză a decurs o serie întreagă 
de incidente, unele mai regretabile decât altele. S-au dus funcţionari de la diferite 
departamente cari n-au ţinut seamă de hotărârile Consiliului de Miniştri şi mulţi au 
spus că nu vor să stea câte doi într-o cameră, că vor camere confortabile. 

Unele delegaţii de ale ministerelor au mers în diferite localităţi şi, flră să ia 
contact cu prefecţii de judeţ, cu şeful Poliţiei locale, şi-au flcut cartiruirea singuri, după 
criterii proprii, ameninţând lumea şi în felul acesta indispunând-o. 
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Rog pe colegii mei din Guvern să fie aşa de buni şi să dea dispoziţiuni 
reprezentanţilor pe cari îi trimit în diferite localităţi să evite a avea incidente cu 
autorităţile locale şi cazarea s-o facă după măsurile ce s-au luat de către noi, luând 
contact cu prefectul de judeţ şi cu autorităţile locale. Astăzi nu mai poate fi vorba, în 
asemenea împrejurări, de a urmări confortul, iar noi, în Consiliul de Miniştri, am 
hotărât să stea câte două persoane într-o cameră. 

în altă ordine de idei, domnule preşedinte, s-a cerut rechiziţionarea unor vile 
pentru reprezentantul unui Stat străin. Peste trei zile am primit o altă intervenţie să mai 
dau încă o vilă. Ţin să menţionez că se dăduse deja o vilă. Atunci am întrebat: ,,De ce 
două vile pentru d-sa?" Mi s-a spus că domnul Mihai Antonescu a dat dispoziţiuni săi 
se dea oricâte vile ar cere. 

M. Antonescu: N-am dat o astfel de dispoziţiune, pentru că n-ar avea nici 
<un> sens. 

Cine v-a comunicat acest lucru? 
G-ral D. Popescu: Un funcţionar de la dv. 
M. Antonescu: O astfel de dispoziţiune ar fi putut fi concepută de un 

funcţionar oarecare, dar în nici un caz de mine. 
A fost vorba şi am dat chiar domnului ministru al Suediei o vilă pentru d-sa şi 

o vilă pentru legaţie. Acest lucru, însă, nu mi se pare excesiv ca o legaţie, care are 
secretar de legaţie, ataşaţi comerciali şi ataşaţi militari şi alţi auxiliari, să dispună de o 
vilă şi ministrul cu familia lui să dispună de o vilă. Aceasta mi s-a cerut, da, şi am 
aprobat. 

Mi s-a cerut apoi o vilă pe care s-o ocupe domnul ambasador al Turciei. 
Domnul ambasador al Turciei avusese o vilă, însă o considera pe aceasta ca fiind 
supusă bombardamentului aerian. Domnul ministru al Turciei mi-a vorbit de 
necesitatea de a asigura un loc cât mai aproape de Guvern. I-am spus că într-adevăr 
doresc ca vila d-sale să fie cât mai aproape de locul unde se va găsi Guvernul. 

în afară de aceste două cazuri, am flgăduit să mă ocup şi să găsesc o vilă 
pentru domnul ministru al Spaniei, dar cred că această problemă va clldea cA mi se pare 
că domnul ministru al Spaniei va pleca. 

în afară de aceste cazuri, am mai fost solicitat de Nunţiul Apostolic pentru a-i 
aproba la Timişul de Jos să ocupe, împreună cu serviciile sale, câteva camere, la 
călugăriţele din vecinătate. Nici o altă mAsurA n-am luat în afară de acestea. 

G-ral D. Popescu: Cazul la care m-am referit eu este cu privire la domnul 
ambasador al Turciei. Domnului ambasador al Turciei i se rezervase vila domnului 
avocat Asnavorian şi a împlinit dispoziţiuni sA-i mai dau încă o vilă. 

M. Antonescu: Te rog să-mi spui cine ţi-a comunicat acest lucru din partea 
mea. 

G-ral D. Popescu: Domnul Rădulescu-Mehedinţi mi-a comunicat că dv. aţi 
dat dispoziţiunea să se dea domnului ambasador al Turciei un număr cât mai mare de 
vile. 

M. Antonescu: Probabil că domnul Rădulescu-Mehedinţi nu era în curent cu 
situaţia. Situaţia a fost aceasta: domnul ambasador al Turciei a venit la mine şi mi-a 
spus că vila domnului avocat Asnavorian este expusă bombardamentului aerian şi că ar 
fi mult mai bine dacă i s-ar da o vilă în apropiere de Guvern. A venit la mine pentru 
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acest lucru un ataşat militar şi m-a întrebat dacă Statuii Major l-a introdus pe domnul 
ambasador al Turciei în programul de Apărare Pasivă, şi să nu fie folosit ca o măsură 
de siguranţă contra unor eventuale bombardamente aeriene. Faţă de această întrebare, 
am răspuns domnului ambasador că ne este mult prea drag, pentru ca să-l considerăm, 
într-o asemenea împrejurare, ca un mijloc de apărare antiaeriană şi i-am flgăduit că îi 
voi găsi o altă vilă la un loc mult mai ferit şi în apropiere de Guvernul ţării. 

Am rugat Statul Major ca să găsească pentru domnul ambasador al Turciei o 
vilă în condiţiuni mult mai bune. Datorită faptului că funcţionarul de la Ministerul de 
Externe care se ocupa cu această problemă era bolnav şi, negăsindu-se o altă vilă 
pentru moment, domnul ambasador al Turciei a cerut să i se lase cel puţin vila care-i 
fusese dată iniţial, adică <a> domnului avocat Asnavorian. 

Când a venit la mine, mi-a spus că a rămas la aceeaşi vilă, dar eu i-am atras 
atenţiunea că în programul Apărării Pasive româneşti d-sa va avea o vilă. 

Prin urmare, nu este vorba de două vile şi în momentul când domnului 
ambasador al Turciei i s-ar fi dat o altă vilă, d-sa ar fi renunţat la vila domnului avocat 
Asnavorian. 

Îmi pare rău că s-a găsit un funcţionar care să spună că eu am dat astfel de 
dispoziţiuni: să se dea oricâte vile ar cere, pentru că acest lucru este lipsit de sens. 

M. Vulclnescu: Şi noi avem dificultăţi în legătură cu evacuarea şi mai ales la 
Hunedoara. 

I. Marinescu: Eu mai am încă o chestiune de ridicat, care, de altfel, este tre
cută şi în ordinea de zi: ,,Posibilitatea împărţirii salariului între funcţionari şi familiile 
respective, evacuate cu anticipaţie". Funcţionarii îşi evacueaz.ă, îşi trimit familiile într-o 
parte. Cred că ar fi bine ca să se poată destina de fiecare funcţionar o parte din salariul 
său familiei, aşa după cum se face şi în Armată. S-ar putea hotărî ca familiile să 
primească, după dispoziţia fiecărui funcţionar, o cotă-parte din leafl, în cazul când 
aceste familii se duc în altă localitate decât unde se duce funcţionarul respectiv. 

M. Vulclnescu: Fiecare poate să trimeată cu mandat poştal. 
I. Marinescu: Mandatul ajunge sau o-ajunge. Familiei trebuie să i se asigure 

existenţa. Să facem aşa cum se face pentru militari. 
M. Antonescu: Acest lucru se poate organiza de Serviciul Contabilităţii. 
M. Vulclnescu: Nu se poate ajunge la o formulă unitară, la Armată sunt 

alocaţiile fixe. 
I. Marinescu: Fiecare are dreptul să rezerve pentru familia sa atât cât crede de 

cuviinţă, iar restul să-l primească funcţionarul. Instituţiile de Stat organizează însă 
siguranţa plăţii acestor salarii astfel împărţite. 

M. Antonescu: Fiecare departament în locurile de evacuare va avea, desigur, 
şi un serviciu de Contabilitate şi Casierie, care vor plăti lefurile funcţionarilor din 
regiunile evacuate. E foarte normal ca aceste organe să facă aceste plăţi pentru familiile 
funcţionarilor cari se vor găsi evacuate în acele regiuni. Eu nu văd nici un inconve
nient; dacă mi s-ar fi prezentat mie problema, o hotăram eu flră să mai întreb. 

M. Vulclnescu: Vom căuta o soluţie. 
M. Antonescu: Soluţia este găsită, este aceasta pe care am dat-o eu. 
Domnul ministru g-ral Jienescu mi-a sesizat, în scris, cu privire la adăposturile 

contra bombardamentelor aeriene. O-sa, în concluzie, arată că datorită faptului că 
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construirea (sic!) adăposturile va mai dura două, două luni jumătate, propune ca 
personalul departamentelor, pentru a fi sustras riscurilor unui bombardament aerian şi 
pentru a se evita astfel paralizarea vieţii de Stat, să fie imediat dispersat, cel puţin până 
la terminarea lucrărilor. 

Desigur, voi discuta cu domnul Mareşal această problemă, dar, datorită 
plecării la Marele Cartier General al Filhrerului şi altor chestiuni urgente la ordinea 
zilei, n-am putut discuta. Cred însă că voi putea să examinez această problemă 
împreună cu d-sa în cel mult o zi, două, atât cu privire la măsurile de evacuare, cât şi cu 
privire la măsurile de dispersiune, pe departamente. Însă, eu vă rog ca dv. să procedaţi 
de pe acum şi în mod staruitor la măsurile de evacuare şi nu la acele de dispersiune. 

G-ral C. Pantazl: Dispersiunea nu poate stânjeni viitoarea evacuare. Trebuie 
să contăm că un minimum de zile mai suntem aici. 

M. Antonescu: Să nu confundăm: am stabilit că nu se face dispersiunea şi că 
mergem la evacuare. Aceste măsuri trebuiesc luate şi executate imediat. Aici vor 
rămâne numai nuclee care nu vor pleca decât în ultimul moment. Acestea sunt nucleele 
centrale, care vor asigura funcţionarea Statului şi vor avea răspunderea conducerii până 
când vor pleca. 

Deci, pentru acei cari rămân în Bucureşti se pune problema unor măsuri pentru 
a fi sustraşi bombardamentelor aeriene, pentru a nu risca să paralizăm activitatea şi 
continuitatea Statului. Numai de aceste nuclee este vorba, dv. trebuie să treceţi la 
operaţiunile de evacuare. Prin urmare, nici o revenire asupra acestui principiu: 
maximum de atenţiune şi de identitate în acţiunea de evacuare. 

G-ral Şt. Stoica: Domnule prim-ministru, îmi permiteţi să vă aduc la 
cunoştinţă unele inconveniente pe care le-am întâlnit cu ocazia repartizării serviciilor 
Ministerului Înzestrării Armatei în zona de evacuare. Cu această ocazie m-am lovit de 
două chestiuni: organele Ministerului de Interne pe care le-am găsit în acele zone n-au 
înţeles că trebuie să păstreze o ordine de preferinţă, că trebuie, în primul rând, să se 
instaleze departamentele şi funcţionarii <lor>11 şi după aceea să se dea posibilitate de 
cazare evacuaţilor de la Bălţi, a muncitorilor, a preoţilor din Nordul Basarabiei şi a 
Moldovei. A trebuit să am discuţii foarte ample pentru ca să arăt că trebuie, în primul 
rând, să fie cazate departamentele şi pe urmă restul populaţiei, care poate să fie împinsă 
spre sate. Cum n-au înţeles în regiunea în care am fost, probabil că nu înţeleg şi cele 
din alte regiuni, că trebuie să dea întâietate departamentelor. Cred că este bine ca 
domnii prefecţi să fie avizaţi să ştie că administraţiile publice au prioritate şi să nu ne 
mai gA11im în siituaţiunile create 111 Curtea de Argeş, unde Înalta Curte de Casaţie n-a 
găsit posibilităţi de cazare şi a fost trimisă în comunele rurale, iar în Curtea de Argeş să 
fie populaţie civilă, care poate sta la ţară. 

În afară de aceasta, am întâlnit o serie de persoane, pe care le-am întâlnit şi la 
Sinaia, închiriind vile. Am găsit, de pildă, un domn care a închiriat 15 camere într-o 
singură vilă. 

G-ral C. Vasiliu: Este nul contractul. 
G-ral Şt. Stoica: Am găsit un alt domn, la Caransebeş, pe care l-am întâlnit şi 

Ia Sinaia, care a închiriat un număr însemnat de camere. Este vorba de directorul de la 
Vagons-Lits, care venise cu un număr de vagoane ataşate la un tren. 

11 în text este: săi. 
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M. Vulcinescu: Acelaşi lucru s-a întâmplat şi Ministerului de Finanţe. 
La Deva s-a repartiz.at Institutul Central de Statistică. În Deva sunt 1600 de 

camere şi s-a dat autorizaţie de instalare pentru circa 5000 persoane, ceea ce înseamnă 
că nu există o unitate în măsurile luate de către departamente şi, pe de o altă parte, sunt 
două organe care dau dispoziţiuni de rechiziţionare a camerelor: organele Ministerului 
de Interne şi organele Armatei. Unele din imobilele care au fost destinate funcţionării 
serviciilor Ministerului de Finanţe, cum e, de pildă, Datoria Publică şi Casa Generală 
de Pensiuni, la Hunedoara, au fost găsite ocupate de alte servicii. 

Trebuiesc puse de acord aceste organe care rechiziţionează camerele pentru a 
nu se mai ajunge sA se dea autorizaţii de evacuare într-o localitate de o capacitate dublă 
decât aceea pe care o poate primi. 

M. Antonescu: La această chestiune răspund instrucţiunile Marelui Stat 
M · 12 aJor, care spun: ,, ... 

Prin urmare, instrucţiunile Marelui Stat Major sunt categorice în această 
privinţă, rlmâne sA se semnaleze de la caz la caz ceea ce arătaţi dv. 

Trebuie sA facem şi anumite constatări pe teren pentru a vedea cum s-au 
aplicat aceste instrucţiuni. Trebuie să formăm o comisiune care să se deplaseze pe teren 
şi să vadă cum s-au aplicat măsurile luate de noi şi dacă au fost respectate întocmai 
instrucţiunile Marelui Stat Major, pentru ca lunea viitoare să avem informaţii precise. 
Comisia va fi formată dintr-un delegat al Marelui Stat Major, doi inspectori 
administrativi dintre cei mai buni, împreună cu doi domni secretari generali, desemnaţi 
de mine. Acesta este cel mai bun mijloc de infonnare precisă. 

P. Strihan: Mâine avem o conferinţă cu prefecţii. 
M. Antonescu: Este bine ca dv. să daţi instrucţiuni domnilor prefecţi pentru a 

se evita aceste suprapuneri de atribuţii şi a nu se ajunge a se caza mai multe autorităţi 
în acelaşi loc şi în acelaşi imobil. 

M. Vulcinescu: Ar fi bine ca la conferinţa de mâine a domnilor prefecţi să 
asiste şi domnii secretari generali ai departamentelor, cari au dificultăţi prin evacuarea 
şi cazarea departamentelor respective. 

M. Antonescu: Este bine ca la această conferinţă să fie invitaţi şi domnii 
secretari generali de departamente pentru ca să semnaleze neajunsurile constatate şi să 
dea indicaţii practice de coordonare locală. 

În afară de aceasta, cred că este bine ca doi domni secretari generali să meargă 
într-o asemenea cercetare locală în trei judeţe diferite din zonele de evacuare. 

Pe de altă parte, în afară de măsurile administrative, trebuie să avem informaţii 
precise asupra realităţii şi transporturilor. 

Iată, de pildă, în Consiliul anterior, noi am fost alarmaţi de situaţia refugiaţilor 
şi de constatările flcute la Gara de Nord. Marele Stat Major mi-a trimis apoi o lungă 
notă, în care arată situaţia şi măsurile care au fost luate. Totuşi astăzi, în Moldova, se 
semnalează, şi chiar doamna Mareşal Antonescu m-a rugat să luăm astăzi măsuri prin 
Prefecturi şi prin Crucea Roşie; şi vă rog să vă notaţi dv., se pare că în nici o staţie din 
Moldova nu există nici o posibilitate de asistenţă; în nici o staţie din Moldova nu se dă 
nici ceai, nici pâine, nici nimic refugiaţilor. Deci, trebuiesc luate imediat măsuri pentru 
asistenţa refugiaţilor în gările din Moldova. 

12 Lipsi ÎJl text. 
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L. Scridon: În privinţa aceasta am avut conferinţe, la care au luat parte 
reprezentanţii Patronajului, ai Crucii Roşii şi ai Comisariatului. Am hotărât, în primul 
rând, toate măsurile care trebuiesc luate mai întâi în gări. Am trimis bani şi s-a şi făcut 
o repartizare a lor. Acolo unde Consiliul de Patronaj dispune de o organizaţie, aceste 
măsuri de asistenţă funcţioneaz.ă în toate gările. Aceasta s-a făcut vineri. 

M. Antonescu: Şi totuşi, astăzi, doamna Mareşal Antonescu mi-a spus că are 
informaţii că un asemenea serviciu de asistenţă nu funcţionează. 

G-ral C. Pantazi: Sunt şi cantine militare. 
G-ral P. Cameniţi: Încă de acum patru săptămâni s-a hotărât ca în cantinele 

noastre să se dea asistenţă şi refugiaţilor. 
M. Antonescu: Rog pe domnul Buradescu ca până poimâine să întrebe şi să-mi 

arate unde s-au organizat şi unde nu s-au organizat asemenea măsuri de asistenţă. 
G-ral D. Popescu: Vă dau eu toate datele mâine dimineaţă. 
M. Antonescu: Văd că se spune că toate măsurile s-au luat în ultimele două 

zile. 
G-ral C. Pantazi: Mi s-a cerut să dau fonduri speciale pentru refugiaţi. 

Cantinele sunt organizate de Crucea Roşie şi noi le dăm toate alimentele. 
M. Antonescu: Atunci rog pe domnul ministru g-ral Popescu ca mâine, la 

Conferinţa cu prefecţii, pentru cei din Moldova, să facă o cercetare amănunţită a 
situaţiei, pentru fiecare judeţ în parte şi, în genere, să dea dispoziţii prefecţilor ca, 
împreună cu Consiliul de Patronaj, organele Comisariatului Refugiaţilor şi toate 
organele de asistenţă locală - iar pentru Moldova, cu Crucea Roşie, care conlucreaz.ă în 
primul rând-, să coopereze pentru această operă de asistenţă. 

L. Scridon: Am fost astăzi la Ministerul de Interne şi am căzut de acord ca 
mâine după-masă la ora 6, cu toţi prefecţii, împreună cu domnul doctor Radu, 
secretarul general al Consiliului de Patronaj, să avizăm asupra măsurilor ce trebuiesc 
luate şi în ceea ce priveşte fondurile care trebuiesc trimise pentru organizarea acestei 
opere de asistenţă. 

Ţin, însă, să vă aduc la cunoştinţă că, după informaţiile pe care le-am primit, 
sunt gări în care, în urma măsurilor luate, asistenţa funcţionează foarte bine. 

M. Antonescu: Nu doresc decât aceasta. Doamna Mareşal Antonescu mi-a 
semnalat astăzi, la ora 5, că foarte multe staţii ar fi în situaţia aceasta. 

L. Scridon: Am intrat în legătură cu Căile Ferate, ca să se pună la dispoziţie 
localuri unde să funcţioneze cantinele. 

M. Antonescu: În regiunile de evacuare trebuiesc luate măsuri de cazare, prin 
prefecturi. Prin cazare, toate regiunile din Transilvania, fie ungureşti, fie româneşti, 
capătă un alt aspect: noi rechiziţionăm absolut toate imobilele; toate sunt destinate 
caz.Arii celor cari sunt evacuaţi în aceste regiuni. Domnul ministru de Interne are deja 
dispoziţii date în această privinţă. Nu rămâne decât să atragem atenţia prefecţilor să 
vegheze la reali.z.area lor practică. 

G-ral D. Popescu: Domnul Mareşal Antonescu, în conferinţa de dimineaţă, a 
hotărât ca membrii Guvernului să meargă în Moldova şi să vadă în ce condiţii se face 
evacuarea. 
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M. Antonescu: Mi-a spus. Ţinând, însă, seama de situaţia de astăzi, a plecat 
numai domnul ministru Atta Constantinescu şi a rămas să stabilim noi. Eu am propus 
domnului Mareşal să instituim o comisie din domnii secretari generali. Fiecare 
departament are în acest moment o infinitate de probleme de rezolvat. Dv., domnule 
ministru de Interne, aveţi prefecţii adunaţi la Bucureşti; domnul g-ral Pantazi are 
întreaga problemă a mobilizării, ... 

G-ral C. Pantazi: Am trimis controlori în toate oraşele. 
M. Antonescu: ... domnul ministru Marinescu de asemenea trebuie să dirijeze 

şi să adapteze un întreg program, domnul <subsecretar de Stat> al Şcoalelor are de 
asemenea problema să vadă în ce măsură ordinele anterioare pot fi executate astăzi; 
prin urmare, toate departamentele în acest moment sunt obligate să vegheze, prin 
titularii lor, faţă de noua situaţie creată, care impune fiecărui minister probleme noi. 
Ministerul Finanţelor avea un buget, care trebuia să apară la 1 aprilie. Tot bugetul este 
răsturnat de realităţi, iar Ministerul Finanţelor trebuie să vegheze la aşezarea Statului 
pe aceste baze. Domnul ministru Tomescu trebuie să participe mâine la conferinţa de la 
Statul Major. Deci, să nu ne facem iluzia că cineva ar putea să plece. 

De aceea, doi domni secretari generali, întovărăşiţi de specialişti, desemnaţi fie 
de Ministerul de Interne, fie de Marele Stat Major şi de Ministerul Înzestrării Armatei 
sau de Ministerul Economiei Naţionale, vor merge pe teren, ca să constate dacă, în 
afară de măsurile luate, ce alte norme noi de coordonare şi îndrumare mai pot fi 
adăugate. Cine se duce din domnii secretari generali? 

G-ral P. Cameniţl: Nu ştiu dacă domnul ministru g-ral Pantazi mă trimite. Aş 
putea să mă duc la Dolj, unde mă interesează. 

M. Antonescu: Treceţi şi la Dolj şi apoi mergeţi mai departe. 
G-ral P. Cameniţi: Aş vrea să văd dacă măsurile semnalate de domnul 

secretar general Stoica sunt executate. 
G-ral C. Pantazi: Nu vă deleg, domnule g-ral Cameniţă. 
În Moldova am trimis în toate garnizoanele ofiţeri de ai noştri; sunt trimişi şi 

de la mine şi de la Marele Stat Major. Ştim tot ce se mişcă şi ce se întâmplă peste tot. 
M. Antonescu: Pe mine mă interesează, de exemplu, zona de evacuare de la 

Râmnicu-Vâlcea. 
P. Strihan: Vă spun eu ce se întâmplă. Au venit numeroase elemente evacuate 

şi n-au putut fi scurse în judeţ. De aceea, au rămas câteva sute de refugiaţi în gări şi în 
oraş. S-au luat astăzi măsuri să meargă la destinaţie. 

Încolo, în majoritatea oraşelor, elementele care au venit au fost primite potrivit 
instrucţiunilor. Fără să afişez un optimism prea larg, însă cu realismul de totdeauna vă 
afirm că lucrurile merg mult mai bine în zonele de primire decât în zonele de evacuare. 

M. Antonescu: E şi normal: unii se evacuează în panică şi alţii sunt primiţi şi 
cartiruiţi la rece. 

În Moldova dv. aţi trimis oameni să cerceteze. Acolo cred că nu e bine să 
meargă decât organe militare. Deci, nu sunt de părere să mai trimitem pe nimeni. 

L. Scridon: Din partea Comisariatului, pleacă în Moldova două maşini. 
G-ral C. Vasiliu: În zonele de primire, toţi cei sosiţi sunt orăşeni, cari cu mare 

greutate se deplasează la ţară. N-a plecat ţărănimea din Basarabia şi Bucovina, ci au 
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plecat mai mult orăşeni, cari caută să se fixeze şi să se oprească la oraşe. Aşa cum a 
spus domnul ministru g-ral Popescu, ei trebuie împinşi în mediul rural, nu toleraţi la 
oraşe. 

M. Antonescu: Această situaţie o veţi examina în conferinţa cu prefecţii. Ceea 
ce vă rog este să luaţi interogatoriul fiecărui prefect asupra situaţiilor constatate în 
regiunile stabilite, să luaţi măsuri locale, iar comisia să meargă acolo unde sunt 
semnalate cele mai mari greutăţi până astăzi. 

Cine merge din domnii secretari generali? Dacă nu se înscrie nimeni, voi 
desemna eu din oficiu pe cei cari urmează să plece. 

A. Gociman: Sunt ocupaţi toţi. 
M. Antonescu: Toată lumea este ocupată, însă trebuie să meargă cineva în 

două-trei locuri. Ca să mergem numai pe abstracţiuni, în nici un caz nu se poate. 
G-ral Şt Stoica: Eu n-am putut constata realitatea decât ducându-mă la faţa 

locului cu chestiunile mele concrete. Am avut fişa Marelui Stat Major, am luat contact 
cu personalul meu de cartiruire, am constatat dificultăţile întâmpinate, am luat contact 
cu prefecţii de Lugoj şi Caransebeş, cari mi-au spus cum interpretează ordinele şi am 
văzut şi cum sunt aplicate dispoziţiunile Marelui Stat Major. 

Dacă m-aş fi dus în altă parte, poate n-aş fi observat nimic, dar fiindcă mă 
interesau problemele departamentului şi aveam acte, am putut să constat dificultăţile la 
faţa locului. Nu cred că se poate ceva altfel decât ducându-se fiecare domn secretar 
general în regiunea care interesează departamentul respectiv. Să se ducă fiecare şi să 
vadă unde se instalează departamentul lui. 

M. Antonescu: După ce voi examina situaţia semnalată de prefecţi, voi stabili 
din cine se va compune comisia. 

M. Vulcinescu: Şi chestiunea aceasta a două autorităţi, care fac rechiziţii în 
aceeaşi localitate, să se soluţioneze. Armata dă unele ordine şi Ministerul de Interne dă 
alte ordine, cum s-a constatat la Hunedoara. 

G-ral C. Pantazi: Se tranşează. 
G-ral D. Popescu: Şi la Craiova. 
M. Antonescu: Domnilor, iată o chestiune concretă, să n-o evităm. Prin 

urmare, sunt încă probleme în care există dezacorduri. 
M. Vulcinescu: Un caz, precis: imobilul „Strauss" din Hunedoara, Casa 

Pensiilor, Datoria Publică, Divizionul IV Artilerie. 
G-ral R. Enescu: sa vedem daca s-a gasit acolo pe fişe, Divizionul IV 

Artilerie. 
G-ral D. Craiu: Situaţia se prezintă aşa: până în ziua de 21 martie, noi n-am 

fost definitivaţi asupra modului de cartiruire, pe care Statul Major îl fixează; până la 
acea dată, toate departamentele, după dispoziţiuni individuale şi pe baza ordinelor de la 
Marele Stat Major, au procedat la cartiruiri de tot felul în toate localităţile. Aceste 
cartiruiri făcute acolo nu se mai potrivesc în mare parte cu situaţia de astăzi. 

Şi atunci, trebuie să procedăm la o nouă regrupare, la o nouă împărţire de 
sectoare şi la o verificare, în raport cu posibilităţile de cazare, pe care Statul Major 
înainte nu le cunoştea, când noi am dat această posibilitate. Atunci, s-au refăcut fişele, 
care acum sunt depăşite, prin ordinele care s-au primit. A trebuit să trecem la această 
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regrupare, aşa încât prefecţii n-au ajuns toţi în pos.esia fişelor definitive decât la 
24 martie. Deci, în patru zile, ei nu puteau să treacă la execuţie. 

Nici un departament nu mai cedează acum, fatţă de cartiruirile făcute; nu mai 
admite o regrupare. Deci, este o imposibilitate de executare a deciziei care - ca şi 
Jurnalul Consiliului de Miniştri - spune în ultimul articol că toate cartiruirile se revăd 
şi se pun de acord cu decizia. Prin urmare, se va executa această operaţiune, pe care 
domnul secretar general Ştefan Stoica a făcut-o pentru departamentul d-sale. Dar să 
vedem: celelalte departamente admit să iasă toate la ţară? Toate au să zică: .,Şi eu vreau 
să lucrez la oraş". Totuşi, cu ordinele departamentelor şi cu concursul autorităţilor 
locale se vor putea face asemenea aranjamente. 

Ministerul de Război se găseşte în această situaţiune. S-a făcut încartiruirea 
Ministerului de Război, după un ordin anterior, la Craiova. Ministerul de Război a 
cerut, pur şi simplu, 7000 camere, iar Craiova are un disponibil total de camere de 
5.300. A venit de la Statul Major ordin pentru o mulţime de instituţiuni, pentru cazarea 
lor în acelaşi loc. Noi am hotărât atwici să se facă o reducere, să se dea într-o anumită 
proporţie pentru a se putea satisface toate departamentele. A venit domnul g-ral 
Cameniţă şi a pus sentinele şi n-a putut să se mai apropie nimeni. 

G-ral P. Cameniţl: Noi ne ducem acolo pentru ca să funcţionăm. În Craiova 
sunt cazaţi o mulţime de moldoveni refugiaţi, cari pot să stea şi la ţară, din Lăpuşna, 
din Dorohoi, din Iaşi, din Neamţ. Noi nu ne putem împrăştia serviciile prin comune. 

M. Vulclnescu: Aceeaşi situaţie este şi la Deva. S-au dat autorizaţii pentru 
5000 persoane şi acolo nu pot fi cazate decât 1600. 

G-ral C. Pantazi: Eu vreau să stau la ţară. Craiova va fi pisată grozav de 
bombardamente aeriene în cazul când se va afla că Ministerul de Război este acolo. 

S. Mlnuill: Aceste dificultăţi în repartizarea instituţiilor evacuate se datoresc 
faptului că sunt mai multe recensăminte care au date diferite şi nu se ştie astăzi 
capacitatea precisă de cazare a diferitelor localităţi. Au fost mai multe recensăminte, 
unele flcute de autorităţile civile, altele făcute de autorităţile militare şi unii iau în 
considerare anumite date, iar alţii iau în considerare alte date. 

G-ral D. Craiu: Din această cauză Ministerul de Interne a hotărât să mărească 
cu încă 20% aceste cifre, bănuindu-se că au fost ascunse unele posibilităţi de cazare. 

M. Antonescu: Rog pe domnul ministru de Interne ca să dea instrucţiuni 
prefecţilor în sensul ca toată populaţia evacuată din Basarabia, Bucovina şi Moldova să 
fie împinsă în judeţe şi nu în centrele urbane. 

Cei ce nu se vor supune acestor măsuri vor fi scoşi din judeţ şi trecuţi cu forţa 
din centrul destinat, rămânând în afară de orice cazare. Prin urmare, măsura de 
constrângere este: toţi acei cari nu se supun acestor măsuri nu vor mai beneficia de 
dreptul de cazare pe care îl au. Aceasta este prima măsură. 

A doua măsură: în fiecare judeţ trebuie să se instituie un organ de coordonare, 
care să înceapă să funcţioneze imediat, între prefect, comandantul garnizoanei locale, 
toate organele care colaborează la executarea programului de evacuare, organul Mosiu, 
acolo unde există, iar acolo unde nu există, delegatul Marelui Stat Major, învestit cu 
executarea locală a programului. 

Organele Consiliului de Patronaj şi ale Comisariatului Refugiaţilor, care se 
întrunesc în fiecare săptămână de două, trei ori, vor stabili realitatea şi coordonarea 
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măsurilor teoretice cu cele practice şi vor informa Ministerul de Interne asupra 
necesităţilor constatate, ţinând seamă de planul stabilit iniţial şi modificat ulterior de 
cartiruire şi de disponibilităţile de cartiruire stabilite de Marele Stat Major sau de 
Ministerul de Interne. 

Fiecare departament informează Ministerul de Interne, la capătul fiecărei 
săptămâni, asupra neajunsurilor constatate. De asemenea, fiecare prefect informează 
Ministerul de Interne, la sfârşitul fiecărui săptămâni, de dezacordurile dintre diferite 
departamente cu privire la atribuirea locală a unor imobile, atunci când în conferinţele 
locale nu s-ar fi izbutit să se ajungă la un acord. 

Dacă, cu alte cuvinte, pe teren, Ministerul de Finanţe mergând, să spunem, la 
Deva, constată că locurile sunt toate ocupate şi că s-au dat autorizaţii de 5000 persoane 
în loc de 1600, sau Ministerul de Război mergând la Craiova constată că majoritatea 
camerelor sunt ocupate, că din cele 7000 camere de care are nevoie n-a putut să obţină 
nici măcar 1000 şi dacă constată că există o serie de alte imobile, care au primit altă 
destinaţie şi dacă nu s-a ajuns la rezolvarea problemei de organele locale, situaţia se va 
semnala domnului ministru de Interne, care, în conferinţele noastre de luni, va ridica 
toate aceste probleme, pentru ca împreună să hotărâm care este măsura cea mai bună de 
luat. 

Nu există o altă posibilitate practică pentru ca să avem evidenţa acestor 
operaţiuni şi adaptarea la situaţie decât numai prin informaţiuni. Trebuie să trimitem 
chiar în primele zile ale acestei săptămâni o comisiune care să meargă la faţa locului şi 
să constate diferitele probleme, care se vor naşte în momentul când se va executa 
evacuarea, şi când toţi acei cari merg îşi vor ocupa locurile destinate. Nu se poate ca să 
se suprapună unele măsuri peste alte măsuri, peste o destinaţie dată unui imobil să se 
suprapună alta şi în momentul când va trebui să trecem la executare în mod efectiv să 
avem dificultăţi. Alte mijloace de investigaţie n-avem. Acest organ de investigaţie 
trebuie să funcţioneze de pe acum. 

în aceste conferinţe, pe care le avem noi lunea, trebuie să fim informaţi de 
toate aceste situaţiuni. 

Prefecţii sunt răspunzători de toate întârzierile care se produc în executarea 
măsurilor pe care le luăm, după cum sunt răspunzători şi de faptul că atunci când se 
ivesc dificultăţi nu le semnalează imediat domnului ministru de Interne pentru ca noi să 
putem lua măsuri de adaptare şi îndreptare. 

în acelaşi limp, prefecffi ne vor lnformtt ll:l :sfarşltul fkcard :saptA111ât1i de 
măsurile de ordin general în legătură cu transporturile, de situaţia din gări, de 
aprovizionarea cu alimente a celor cari vin în gări, precum şi măsurile de ordin general 
care creează dificultăţi locale. Acesta este singurul mijloc pentru ca să avem informaţii. 
Dar, dv. veţi crea la Ministerul de Interne, domnule g-ral Craiu, un birou în care să se 
înregistreze în fiecare săptămână tot ceea ce nu s-a putut rezolva pentru ca la 
conferinţele acestea ale noastre să le discutăm şi să luăm măsuri, pentru că de acum 
înainte vor veni neajunsurile, de acum înainte aceste neajunsuri va trebui să le adaptăm 
la realităţile programului pe care îl avem de executat. Dacă n-avem un organ de 
informaţie nu putem să funcţionăm. 
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P. Strlhan: Noi avem o serie întreagă de informaţii care arată că măsurile 
luate de noi n-au fost aplicate aşa cum trebuie. Au venit oameni în vagoane descoperite 
în timp ce în aceleaşi garnituri erau vagoane închise pline cu mărfuri sau bagaje. Lucrul 
acesta este inadmisibil şi creează o stare sufletească destul de penibilă. 

M. Antonescu: Căile Ferate să ia măsuri. 
M. Vulcinescu: Arhivele Statului de la Cernăuţi n-au putut fi încărcate din 

call7.ă că erau vagoane cu lemne de foc. 
T. Buradescu: Căile Ferate n-au putut să împiedice ca vagoanele care 

avuseseră o anumită destinaţie să ia altă destinaţie. Căile Ferate n-au putut să facă ca 
(sic!) vagoanele să aibă exact aceeaşi destinaţie. Desigur, aceste vagoane erau încărcate 
mai dinainte şi fiecare s-a suit unde a putut şi cum a putut. 

M. Antonescu: Trebuie să avem toată înţelegerea. Dacă existau vagoane deja 
încărcate cu lemne şi precipitându-se situaţia militară şi trebuind să se facă evacuarea, 
Căile Ferate n-au avut braţele necesare pentru ca să descarce lemnele din vagon. 
Asemenea situaţiuni paradoxale s-au putut întâmpla, dar trebuia făcut absolut tot ce se 
putea face pentru ca în loc să plece lemnele să fi plecat arhivele. 

Desigur, trebuiesc luate măsuri pentru ca asemenea cazuri să nu se mai 
întâmple, şi trebuiesc luate măsuri în anumite centre de descărcare pentru ca vagoanele 
să fie descărcate imediat. Dacă această situaţiune s-ar repeta, atunci n-ar mai exista 
scuza pe care aţi avut-o cu această evacuare intempestivă. 

Trebuiesc luate măsuri de descărcare, pentru ca să putem merge după un 
program dinainte stabilit şi să nu mai intervină asemenea situaţiuni, ca femei şi copii să 
fie transportaţi în vagoane neacoperite. 

Astăzi doamna Mareşal mi-a povestit că a stat de vorbă cu o femeie care a 
pierdut patru copii în timpul refugiului. Vă închipuiţi dv. că asemenea lucruri sunt de 
naturi să creeze o psihoză, o stare gravă de nemulţumire. 

G-ral C. Pantazi: Această situaţiune se datoreşte panicei de acolo, fiindcă 
fiecare a căutat sl se urce oriunde, numai să se urce. 

G-ral R. Enescu: S-au găsit copii cari şi-au pierdut părinţii. 
M. Antonescu: Tot Armata trebuie să ia măsuri, comandanţii de staţii, în 

fiecare staţie, trebuie să ajute Căile Ferate, pentru că Căile (sic!) Ferate în asemenea 
ocazii este un organ tehnic. Dv. ştiţi care este răspunderea Căilor Ferate, pentru această 
instituţie, totul este o problemă de transporturi şi de execuţie. Nu putem cere Căilor 
Ferate mAsuri de ordine şi de altă natură. Trebuie, însă, Statul Major, prin comandanţii 
militari de staţii, cu ajutorul administraţiei locale în fiecare judeţ, să organizeze 
adaptarea acestor transporturi şi să nu se ajungă la paralizarea lor, dar mai ales să se 
evite aceste situaţiuni paradoxale ca oamenii să meargă în vagoane descoperite, iară 
mărfurile în vagoane acoperite, sau să se transporte lemne de foc şi să nu se poată 
transporta Arhivele Statului. 

G-ral C. Pantazi: În toate staţiile comandanţii de staţii controlează orice 
transport, şi transporturile militare şi cele civile, însă, în aceste împrejurări sunt şi unele 
abuzuri, se încarcă lucruri care nu sunt folositoare. 

M. Antonescu: Marele Stat Major mi-a trimis o serie întreagă de note, dintre 
care cea mai importantă este chestiunea: ,,Hotărârea executorie pentru trimiterea 
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familiilor funcţionarilor din Bucureşti" şi „Stabilirea datei când departamentele 
urmează să treacă în zona de evacuare", precum şi ,,Evacuarea băncilor şi direcţiilor 
întreprinderilor industriale". 

În ceea ce priveşte evacuarea am stabilit că trecem direct la evacuare şi ea se 
începe de îndată, aşa cum am dat dispoziţiuni. 

G-ral R. Enescu: Sunt multe bănci şi întreprinderi industriale care dispun de 
mijloace proprii. Cred că este înţelept ca să dăm dispoziţie ca aceste evacuări să se 
înceapă prin mijloace proprii, pentru ca să o-ajungem să fim surprinşi, aşa cum am fost 
în Moldova, şi să nu aşteptăm să hotărâm momentul solemn al începerii procedurii. 
Este mult mai bine să începem aceste evacuări din vreme. 

Domnul ministru de Finanţe spune că băncile nu vor să plece din Bucureşti. 
Al. Neagu: Băncile nu vor şi nu pot să plece din Bucureşti. 
G-ral R. Enescu: Eu primesc continuu adrese din partea băncilor prin care ne 

solicită să aprobăm plecarea lor din Bucureşti, să înceapă această operaţiune de 
evacuare. Aşa este, de exemplu, ,,Creditul Industrial". 

Al. Neagu: Băncile p.u vor şi nici nu pot să plece, pentru că ele sunt legate de 
viaţa economică, de locul unde pulsează cât mai intens această viaţă. 

Eu am vorbit cu directorul general Abst, al băncii .... 13 din Berlin, care mi-a 
spus că, deşi oraşul a fost distrus, băncile totuşi n-au putut pleca. 

G-ral R. Enescu: ,,Creditul Industrial" în cele trei localităţi: Braşov, Deva şi 
Timişoara. 

M. Antonescu: Experienţa domnului Abst la Berlin nu constituie pentru mine 
un titlu obligatoriu. Eu cred că noi trebuie să mergem pe un principiu pe care deja l-am 
stabilit. După cum un minister poate să funcţioneze cu o parte din servicii şi o parte 
fiind în evacuare, tot aşa şi băncile pot să funcţioneze cu servicii reduse şi să 
organizeze un serviciu de contabilitate şi casierie pentru plăţi la Bucureşti şi un alt 
serviciu de contabilitate şi plăţi în locul unde s-a evacuat. Pentru aceasta, bineînţeles, 
trebuie să aibă organe de legătură, mijloace de comunicaţie telefonică şi deocamdată 
aceste mijloace există încă. Eu nu văd în ce ar împiedica ca (sic!) o bancă să-şi trimită 
o parte din serviciile sale de contabilitate şi de casierie şi o parte din arhiva sa în zona 
de evacuare şi să funcţioneze acolo, iar aici să funcţioneze un nucleu. 

Al. Neagu: Aceasta ar însemna să se facă o dublă contabilitate. Operaţiuni 
numeroase nu se pot face decât acolo unde este maximum de viaţă economică şi pentru 
moment aceasta este în Bucureşti. 

M. Antonescu: Nu înţeleg evacuarea totală a întreprinderilor când nici 
Guvernul nu s-a evacuat. Dv. puneţi problema unei evacuări totale. Una este evacuarea 
totală şi alta este evacuarea pe care am preconizat-o noi. Evacuarea parţială a 
întreprinderilor şi a băncilor cred că este posibilă şi recomandabilă. Aceasta este 
soluţiunea. 

Al. Neagu: Băncile care vor să plece sunt într-o proporţie foarte mică. 
„Creditul Industrial" are de flcut plăţi şi lucrează cu Ministerul, n-are ce căuta în altă 
parte decât Bucureştiul. Dacă „Creditul (sic!) Industrial" vrea să plece mai înainte, nu 
este necesar, căci „Creditul Industrial" trebuie să fie unde este viaţă economică intensă. 

13 Lipsi ÎD text. 
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M. Stati: ,,Creditul Industrial" are trei sucursale: la Deva, Braşov şi 
Timişoara. Şi a cerut să se facă repartizarea la aceste sucursale pentru că altfel va avea 
nevoie de o mare capacitate de cazare. 

M. Antonescu: Să-şi trimeată o parte din servicii care nu sunt necesare aici şi 
nu sunt legate de Banca Naţională. 

. Iată, domnule g-ral Enescu, cum trebuie să se facă comprimarea (sic!) 
serviciilor, să rămână nuclee cu minimwn de funcţionari pentru a se asigura, cu 
prinimum de funcţionari, continuitatea intreprinderilor în Bucureşti şi incurajaţi 
evacuările pentru tot restul. 

G-ral R. Enescu: În legătură cu băncile, ţin să vă aduc la cunoştinţă că ele cer 
să fie evacuate în centrele aglomerate Craiova, Deva, Timişoara etc. Or, în aceste 
centre sunt posibilităţi reduse de cazare. 

Al. Neagu: Se trateaz.ă această problemă ca o problemă materială. Nu trebuie 
uitat că blncile au un anumit rol şi ele trebuie să fie împreună şi alături de Guvern, căci 
altfel nu pot să funcţioneze. În afară de aceasta trebuieşte să se strămute Capitala 
într-un alt loc, nu să se răspândească toate aceste unităţi economice pe întreaga ţară. 

Trebuie să constituiţi în altă parte o Capitală a ţării, pentru că altfel înseamnă 
să paralizezi total Statul. În acest loc trebuieşte să fie adunate toate aceste instituţiuni 
cu caracter economic şi financiar. 

M. Antonescu: Nu se pune deocamdată problema evacuării totale, aici în 
Bucureşti va rămâne un nucleu central care nu se va evacua decât o dată cu întreg 
Guvernul. Trebuieşte, însă, ca şi blncile şi intreprinderile industriale să-şi organizeze 
de pe acum evacuarea serviciilor funcţionarilor cari nu sunt absolut indispensabili 
pentru continuitatea acestei activităţi. Nu văd ce s-ar putea opune la aceasta. 

Propunerile Subsecretariatului de Stat al Aprovizionării cu privire la 
acordarea indemnizaţiilor speciale de evacuare 

Domnul g-ral Arbore nu este aici, urmează să amânăm această chestiune. 
G-ral N. Velescu: Funcţionarii nu vor putea să facă faţă cu sumele pe care le 

vor primi pentru hrana lor şi a familiilor lor şi credem că ar fi bine ca să li se pună la 
dispoziţie sume sub formă de avans de evacuare. 

M. Antonescu: Se va studia chestiunea aceasta şi o vom discuta într-un 
Consiliu viitor. 

M. Vulcănescu: Funcţionarilor li se dă transport gratuit, locuinţă gratuită, 
alocaţiune de- hrană 50 lei pe zi pentru fiecare funcţionar şi pentru fiecare membru al 
familiei. În asemenea condiţiuni nu socotesc că este oportun de a se acorda o altă 
indemnizaţie de deplasare. În afară de aceasta, vom pune la dispoziţia Caselor de 
Credit sume importante pentru a putea acorda împrumuturi în contul salariilor. 

M. Antonescu: Aplicarea măsurilor de evacuare la Ploieşti, Galaţi şi Brăila; 
stabilirea autorităţilor care se:pot dispersa sau evacua. 

G-ral R. Enescu: Pentru Ploieşti, Galaţi şi Brăila, se pune problema ce anume 
autorităţi trebuie să rămână acolo. De exemplu, ce autorităţi judecătoreşti vor rămâne la 
Ploieşti? Normal, trebuie să funcţioneze acolo pe principiile pe care le-am stabilit, 
pentru că acolo n-avem decât tribunale. Totuşi, se pune chestiunea ca să iasă din 
Bucureşti. 
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M. Antonescu: în principiu, atâta vreme cât iminenţa unui bombardament în 
Ploieşti nu există, cred că trebuie să rămânem la aceleaşi principii pe care le-am 
hotărât, iar magistraţii să fie stltuiţi să iasă din Ploieşti individual, pentru ca să nu se 
paralizeze de pe acum mersul justiţiei. 

I. Marinescu: Decretul cu privire la această chestiune este pregătit şi peste 
câteva zile va fi pus în vigoare. Prin el se iau anumite măsuri. Deci, se vor putea lua la 
timpul oportun măsuri pentru toate ipotezele. 

M. Antonescu: FAră îndoială că Ploieştiul este cel mai expus dintre toate 
oraşele ţării. Rămâne ca domnul ministru de Justiţie să prezinte decretul şi imediat 
după aplicarea lui se vor lua măsurile de evacuare. Deci, şi personalul judecătoresc va 
putea sA intre în regimul de evacuare. Pentru celelalte autorităţi programul este acelaşi, 
principiile sunt acelea ca şi pentru Bucureşti. 

Măsuri de apărare în contra incendiilor a instituţiilor de Stat 
G-ral R. Enescu: Rugăm pe domnii miniştri să dea dispoziţiuni la 

departamentele dumnealor şi la instituţiile care depind de aceste departamente ca să 
aplice aceste mAsuri cu toată rigurozitatea şi să se facă control (sic!). 

De asemenea, rog ca până la 4 aprilie să se facă lucrul acesta, să se scoată 
arhivele din pod. 

M. Antonescu: Să se verifice de toate departamentele aplicarea acestor măsuri. 
G-ral R. Enescu: Până la Consiliul viitor, rog pe toţi domnii miniştri ca aceste 

dispoziţiuni să fie date şi executate, şi dacă e posibil să constate personal dacă aceste 
mAsuri s-au executat. 

în legăturA cu aceasta vreau să fac o sugestie. Sunt foarte mulţi oameni afectaţi 
pazei pentru serviciile publice cari nu cunosc sistemul de apărare pasivă şi ar fi bine să 
se facă chiar (sic!) exerciţii de apărare pasivă la fiecare departament în parte cu tot 
personalul, pentru ca aceştia să poată fi folosiţi în caz de apărare pasivă. 

I. Marinescu: Aceştia intrA în echipele de apArare pasivă în mod normal. 
M. Antonescu: Eu vă asigur că sunt foarte mulţi cari nu ştiu ce va trebui să 

facă în caz de apArare pasivă. Duceţi-vă, vă rog, când coborâţi şi întrebaţi pe portarul 
de la Preşedinţie, pe agenţii cari stau în faţa Preşedinţiei şi a Ministerului de Externe, să 
vă spună dacă au făcut experienţă de apArare pasivă şi dacă fiecare ştie rolul ce îi revine 
într-o astfel de împrejurare. Vedeţi dv. cât de actuală este problema aceasta. Nimeni n-a 
făcut aceste exerciţii de apărare pasivă, după cum nu s-a tlcut nici la Preşedinţia 
ConstHului de Miniştri. 

Am flcut şi eu 4-5 asemenea investigaţii şi am constatat că problema n-a fost 
rezolvată practic. Se fac pe hârtie instrucţiuni, iar oficiile acestea M.O.N.T. din fiecare 
minister trebuie să fie determinate să treacă la această acţiune practică de organizare. 
Am dovedit că s-a lucrat pe hârtie. Noi condamnăm pe alţii la pedepse pentru 
neexecutarea mAsurilor noastre, iar în departamente nici o asemenea mAsură nu se ia, 
pentru că totul s-a lucrat pe hârtie. 

Aţi văzut şi la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, unde este şi Cabinet Militar 
pe deasupra, cu atâţia ofiţeri cari vin în fiecare zi, că nu erau luate nici pungi de nisip şi 
nu se luase nici o mAsură. Pot să vă spun că nici până astăzi nu s-a tlcut aici instrucţia 
personalului auxiliar. 
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G-ral C. Pantazi: La Ministerul de Război s-a t'lcut. 
M. Antonescu: Prin unnare, până într-o săptămână trebuiesc obligaţi să 

lucreze practic domnii din serviciile M.O.N.T.-ului, iar pe dv. vă rog să luaţi măsuri ca 
să se facă control (sic!) şi experienţe practice. 

Evacuarea Operei Române şi a Teatrului Naţional 
G-ral R. Enescu: Ministerul Culturii Naţionale pune problema evacuării Ope

rei Române şi a Teatrului Naţional. Fiecare din aceste două instituţii numără cel puţin 
câte 800 persoane, iar problema este pusă sub forma continuării funcţiunii lor. 

M. Antonescu: Aceasta este mai mult operetă decât operă. 
G-ral R. Enescu: Atunci Opera se închide. 
M. Antonescu: Nici discuţie. Acum de asta stăm! Se pune cel mult problema 

dacă Opera şi Teatrul Naţional pot să meargă la Timişoara. 
G-ral R. Enescu: Nu pot să meargă: şi Timişoara şi Sibiul şi Craiova sunt 

supraîncărcate. 

Al. Marcu: S-ar putea ca o parte din elemente să fie detaşate la alte teatre. 
M. Antonescu: Aceasta este o operă de organizare departamentală. 
G-ral R. Enescu: Încă o chestiune, domnule prim-ministru: s-a dat dispoziţie 

ca toate şcolile şi toate universităţile să fie închise până la I aprilie. Se pune, însă. 
problema: mai dau sau nu examene de fine de an studenţii? Atunci când am discutat la 
Statul Major, a rămas să se închidă toate şcolile la finele Junei martie, iar examenele să 
se dea în aprilie, iar acum se hotărăşte ca toate şcolile să se închidă complect la 
sÎarşitul acestei luni. 

Al. Marcu: Domnule prim-ministru, am o sugestie: ar face o admirabilă 
impresie, dacă am aplica cu (sic!) înţelepciune un principiu, care ar deveni normă de 
lege, ca profesorii să dea note pe baza activităţii de seminar din timpul anului a 
studenţilor. Într-adevăr, noi cunoaştem, ca şi dv., pe 50-60% din studenţii noştri, pe 
acei cari au lucrat la seminarii. Acestora ar urma să li se dea note de trecere din oficiu, 
rămânând ca celorlalţi, cari n-au urmat cursurile, să li se dea posibilitatea să treacă 
eventualele examene la toamnă. 

M. Antonescu: Desigur că în principiu problema poate fi rezolvată pentru cei 
cari au urmat seminariile. Dar pentru ceilalţi, cari sunt majoritatea? 

Al. Marcu: Majoritatea studenţilor a lucrat în seminarii. 
M. Antonescu: La dv., la Facultatea de Litere, dar la noi, la Drept, nu. 
P. Striban: S-ar putea da lucrări scrise studenţilor. 
M. Antonescu: Eu, în orice caz, n-am decât regretul că, pentru măsura iniţială, 

am întâmpinat foarte multe obstacole, venite chiar de la Universitate. 
La primul Consiliu cerusem să se termine cursurile până la sfârşitul lunei 

martie, iar examenele să fie date tot până la acea dată şi cel mult până la 8 aprilie. Cred 
că trebuie să menţinem acelaşi principiu. 

Deci, rămâne ca Ministerul Educaţiei Naţionale să studieze, pe baza 
propunerilor rectoratelor şi luând în considerare propunerea domnului ministru Marcu, 
posibilitatea simplificării procedurii de examen, pentru trecerea examenelor, prin 
considerarea activităţii din timpul anului, pentru elementele care au lucrat în clinici, 
seminarii, laboratorii sau institute, iar pentru ceilalţi adoptându-se un sistem de probe 
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scrise sau în orişice caz o metodă, simplă, fie prin concentrarea tuturor profesorilor, 
cari să facă examenele şi la licenţă şi la doctorat, împărţind pe candidaţi în serii, în aşa 
fel ca examenele să se termine în câteva zile în felul acesta, sau cu probe scrise, care să 
fie date de toţi candidaţii. 

Al. Marcu: Măsura preconizată de dv. va face o admirabilă impresie. 
M. Antonescu: Nu sunt pentru soluţia terminării cursurilor ftră examene. Este 

detestabil şi pentru profesor şi pentru student: studentul pierde anul şi rămâne într-o 
stare de confuziune, iar profesorul pierde legătura cu studenţii şi nu va putea mâine să 
reconstituie uşor toate datele pentru notarea exactă a studenţilor. Cred că, deci, trebuie 
exclusă această ipoteză de depărtare a cursurilor de examene şi de terminare a anului 
şcolar ftră încheierea situaţiilor. Cred că şi domnul ministru Tomescu este de aceeaşi 
părere. 

Dr. P. Tomescu: Să le dăm posibilitatea celor cari vor să dea examen acum, 
iar ceilalţi vor da în toamnă. 

M. Antonescu: Rog Ministerul Educaţiei Naţionale să facă mai puţină şcoală 
şi didacticism în ceea ce priveşte examenele din acest an, ca să terminăm anul şcolar în 
condiţiunile grele, pe care ni le-a impus situaţia. 

I. C. Petrescu: La şcolile secundare anul şcolar se termină fără examene de 
fine de an. Problema trebuie rezolvată numai pentru universităţi. 

M. Antonescu: Fixarea amplasamentului de evacuare a postului de JO 
kilowaţi. 

V. Ionescu: Societatea de Radiodifuziune a construit un nou post de radio de 
dublură, pe care 1-a plasat la Tâncăbeşti, lângă Bucureşti. Se pune problema să avem 
previziunea să fixăm amplasamentul acestui post, ca să se poată face din vreme 
instalaţiile necesare. 

M. Antonescu: Vă rog ca, împreună cu Statul Major, să stabiliţi cea mai bună 
regiune. 

A doua chestiune, referitoare la preferinţă în cazarea Societăţii de 
Radiodifuziune la Sebeş, conform aprobării Consiliului de Miniştri de la 20 martie, 
rămâne s-o discutaţi cu Ministerul de Interne. 

Ing. I. Chiţulescu: Domnule prim-ministru, Societatea de Radio cade peste 
Ministerul Lucrărilor Publice la Sebeş. În şedinţa de săptămâna trecută, s-a cerut 
cartiruire numai pentru postul de Radio de la laşi. Acum merge la evacuare întreaga 
societate. 

În aceste condiţii, Ministerul Lucrărilor Publice nu se mai poate evacua. 
V. Ionescu: Nu se poate ca Societatea de Radio să se mute la Turnu-Severin, 

să-şi instaleze studiourile acolo şi să conducă de la Turnu-Severin posturile de Radio 
de la Sebeş şi de la Bod. Eu am pus problema centralizării societăţii într-un singur loc. 

Publice. 
M. Antonescu: În raport cu situaţia, schimbaţi-vă dv., Ministerul Lucrărilor 

V. Ionescu: Noi avem nevoie de 527 camere. 
M. Antonescu: Restrângeţi-vă şi dv. la maximum. 
V. Ionescu: Mai mult nu se mai poate: din 800, iau numai 200 funcţionari. 
Ing. I. Chiţulescu: Atunci însemnează că noi nu mai avem nimic. 
G-ral D. Popescu: Vom găsi noi o soluţie. 
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M. Antonescu: Comandamentul Apărării Pasive propune: Necesitatea 
publicării Legii Apărării Pasive 

G-ral Gh. Marinescu: Este vorba numai de modificarea art. 63 şi 65 din lege, 
referitoare la sancţiuni. Cred că proiectul se găseşte Ia Consiliul Legislativ. 

M. Antonescu: Grăbiţi-l dv., dle Oprescu. 
Gh. Oprescu: în fiecare zi îl cer. 
M. Antonescu: Dacă nu se poate altfel, luaţi-I fără aviz. 
„Necesitatea revenirii din partea Ministerului de Interne asupra Deciziei 

Ministeriale nr. 4157 din 28 februarie 1944, care contrazice prevederile art. 13 al 
Legii A.A.T./1939 şi din cauza căreia nici o comună şi nici un judeţ n-au mai trecut în 
bugetele respective nici o cheltuială de Apărare Pasivă de interes local". 

G-ral D. Popescu: Dacă aş fi fost sesizat din vreme, n-am mai fi pierdut 
vremea aici cu această problemă. 

M. Antonescu: Rog pe domnul ministru g-ral Popescu s-o soluţioneze. 
„De la 9 ianuarie 1944 nu s-a mai pus la dispoziţia Comandamentului 

Apărării Pasive nici o sumă din fondul creat prin Legea nr. 72/1944. 
Până în prezent, deşi suntem la finele anului bugetar, Comandamentul A.P. n-a 

primit decât 1112 din sumele necesare înfiinţării «Programului de lucrări» întocmit de 
Marele Stat Major". 

M. Vulcinescu: Ce fond este acesta? 
G-ral Gh. Marinescu: Este vorba de fondul creat prin Legea nr. 72. 
M. Antonescu: Vă rog, domnule general, ca, până lunea viitoare, să daţi 

domnului ministru Vulcănescu detaliile necesare. 
M. Vulcinescu: Noi am pus la dispoziţie fondurile necesare pentru lucrările 

ce urmau să se execute până la 1 aprilie. 
G-ral Gh. Marinescu: Am făcut patru intervenţii în această chestiunt:. 
M. Vulclnescu: Câţi bani au trebuit până la l aprilie, am dat, adică 400 

milioane lei. 
G-ral Gh. Marinescu: Noi am primit numai 200 milioane lei. 
M. Antonescu: Vedeţi ce este de făcut pentru celelalte 200 milioane. 
Să se stabilească câte bordeie pentru sinistraţi se construiesc, cine le execută 

şi din ce fonduri se plătesc? 
M. Vulclnescu: Noi am avansat 100 milioane lei, conform dispoziţiei 

domnului Mareşal. Restul urmează. 
G-ral R. Enescu: Bordeiele sunt ordonate de domnul Mareşal să fie executate 

şi pentru evacuaţi şi pentru sinistraţi. Se fac în toată ţara de Ministerul Lucrărilor 
Publice. 

M. Antonescu: Cât reprezintă valoarea acestor lucrări? 
G-ral R. Enescu: Voi stabili, după plan. 
M. Vulcinescu: Domnul Mareşal a spus să nu se ceară pentru aceste lucrări 

sute de milioane lei. 
G-ral Gh. Marinescu: S-au stabilit două tipuri de bordeie: unul de 320.000 

lei, pentru 60 persoane, şi altul de 130.000 lei, pentru familiile de 8 persoane. 
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M. Antonescu: Vă rog ca, împreună cu Marele Stat Major, să faceţi un nou 
raport în privinţa acestor lucrări, ţinând seama de situaţia actuală. 

Soluţionarea practică a problemei asigurării materialului fumigen în ţară 
G-ral Gb. Marinescu: Până în prezent, n-am nici o cunoştinţă despre vreo 

soluţie în acest gen. S-au dus tratative încă din iunie şi în prezent nu există în ţară 
posibilităţi ca să se facă mai mult de 7000 kg pe lună. Vă informez că numai pentru o 
companie trebuiesc cel puţin 800 tone pe an. Germania are 1300. 

M. Antonescu: Şi până când să facem fabrici, ne facem fum cu toţii. 
G-ral Gb. Marinescu: Eu pun problema. 
M. Antonescu: Aveţi dreptate, dar, din păcate, e cam târziu pusă problema. 
G-ral Gb. Marinescu: S-au dus tratative timp de 7 luni, însă până acum nu s-a 

ajuns la nici o încheiere. 
M. Antonescu: Direcţia Generală a Poliţiei propune: Necesitatea găsirii unei 

modalităţi de schimb a mărcilor în Bucovina, pentru a se înlesni cumpărăturile 
trupelor germane. 

Problema a fost rezolvată. 
G-ral C. Vasiliu: Este de actualitate acum, în Moldova. 
M. Vulcinescu: Să menţinem sistemul bonurilor. Am fost întrebat şi am 

răspuns: rămânem la regimul bonurilor. 
M. Antonescu: Principiile au fost stabilite. 
M. Vulcinescu: S-a discutat şi la Ministerul Finanţelor. Rămânem la bonuri. 
G-ral S. Mardare: Germanii au fost la restaurante, au mâncat şi n-au avut cu 

ce plăti mesele. 
M. Vulcinescu: S-a pus la dispoziţie o sumă globală în lei, ca să se facă 

repartiţia. 
G-ral C. Pantazi: Până acum am avut numai câţiva germani. Acum vom avea 

multe trupe. 
M. Antonescu: Rog Ministerul Finanţelor şi Marele Stat Major să examineze 

şi să soluţioneze problema. 
M. Vulcinescu: Problema o vor pune ei. 
M. Antonescu: N-o punem noi, dar putem s-o studiem dinainte. 
Complectarea lipsurilor de personal - din cauza mobilizărilor - la Uzina 

f.:lectric/J laşt. 
Chestiunea nu se mai pune. 
Rămânerea pe loc a motorului Fabricii „ Textila" pentru asigurarea 

funcţionării serviciilor strict necesare. 
Rog pe domnul ministru Ghiolu să ia măsuri. 
Necesitatea finanţării Societăţii Comunale de Electricitate 
Problema nu se mai pune, pentru laşi. 
G-ral D. Popescu: Este o concesiune particulară. 
M. Antonescu: Necesitatea achiziţionării unui imobil pentru montarea unui 

atelier cu maşinile Societăţii. 
Rog pe domnul ministru de Interne să examineze această problemă, împreună 

cu domnul ministru Ghiolu. 
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Situaţia coloniştilor din Cadrilater, evacuaţi la Sărata-Chilia Nouă. 
G-ral C. Vasiliu: Rămân acolo. Sunt cuţitari de prin Macedonia. Bine că 

rămân acolo. 
M. Antonescu: Necesitatea unor măsuri de evacuare a cerealelor din judeţul 

Cahul. 
Agricultorii din judeţul Cahul au trimis domnului Mareşal Antonescu o 

telegramă în care spun: ,,Agricultorii mari şi mici din judeţul Cahul, regiunea Prutului, 
prin oprirea şlepurilor de a intra pe Prut, sunt împiedicaţi de a evacua cerealele pe 
singura cale posibilă. Zeci de care se întorc nedescărcate de la Prut, pentru că 
I.N.COOP-ul refuză cwnpărarea cerealelor, deşi două şlepuri au stat toată iarna în 
dreptul oraşului Cahul, fără a fi încărcate. Rugăm respectuos să luaţi măsurile ce veţi 
crede de cuviinţă". 

Gh. Minescu: Am luat măsuri să vină producătorii la Reni şi la Galaţi. Pe Prut 
nu pot intra şlepurile. 

M. Antonescu: Rog pe domnul g-ral Mardare să facă mâine o conferinţă cu 
privire la spitale şi să stabilească programul definitiv. Apoi, să se gândească la 
posibilitatea cartiruirii Curţii de Casaţie. 

G-ral R. Enescu: M-am gândit eu. 
M. Antonescu: Pe domnul ministru de Interne îl rog să ia măsuri ca prefecţii 

să constituie imediat organele despre care am vorbit şi să ne informeze. În cursul 
săptămânei, cel mai târziu până mâine-seară, voi stabili cari vor fi cei doi sau trei 
domni secretari generali cari vor trebui să plece în provincie şi care vor fi locurile unde 
vor trebui să meargă, ca să ne informeze şi pe noi asupra realităţilor constatate şi a 
măsurilor care trebuiesc luate. 

Rog insistent Comisariatul refugiaţilor să se informeze şi să ia, împreună cu 
Căile Ferate, măsurile despre care am vorbit în gări. 

Pentru Moldova, rog pe domnul ministru g-ral Pantazi ca, în orişice caz, să 
întărească toate măsurile şi să se controleze în practică executarea lor. 

G-ral C. Pantazi: Sunt date ordine. 
M. Vulcinescu: Domnule prim-ministru, mi-aţi dat în studiu chestiunea 

schimbului de funcţionari. Am întocmit un referat, pe care vi-l remitem. Dacii sunteţi 
bun, vă rog sA-1 aprobaţi, după ce-l veţi examina. 

M. Antonescu: Sunt de acord cu concluziile referatului. 
Şedinţa se ridică la ora 21,20. 

Stenografi: D. Fierăscu şi V. Brânză 

... 
D.A.N.LC..fond P.C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944.f 141-224 
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13. 1944 aprilie 1 O, ora 18. Se discută despre evacuarea populaţiei, 
neregulile comise de coloanele germane - compuse din calmuci, cazaci, 
uzbeci, kirghizi, îmbrăcaţi în uniforme germane - în condiţiile în care „ în 
ultimele zile situaţia s-a agravat, desigur, foarte mult", pământul ţării fiind, 
.. din nefericire, din nou năvălit". 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
de luni, 10 aprilie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: prof I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-rli~ D. 
Popescu, ministrul Afacerilor Interne; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. 
Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul ÎnzestrArii Armatei şi ad
interim al Economiei Naţionale; prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; g-ral C. 
Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar 
de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al 
Industriei, Comerţului şi Minelor; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Finanţelor; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei; 
arh. I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de 
Stat al Aerului; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral I. Arbore, 
subsecretar de Stat al Aprovizionării; Ovidiu Vlădescu, subsecretar de Stat al 
RomânizArii, ColonizArii şi Inventarului. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, v-am rugat să veniţi înainte de şedinţa generală 
privitoare la evacuare, pentru un îndoit motiv: 

în primul rând, doream ca să vă adresez celor dintre dvs. cu care nu am purut să 
am în ultimele zile o convorbire mai îndelungată şi nici dl. Mareşal nu v-a putut vedea, 
voiam să vă adresez o lămurire. Dacă n-am convocat Consiliul de Miniştri, pentru ca în 
împrejurările acestea grele prin care trece ţara să examinăm împreună cu dvs. situaţia şi 
să vă informăm asupra realităţilor militare şi politice şi asupra răspunderilor pe care, 
desigur, le avem cu toţii, este pentru că fiecare dintre dvs., lucrând cu dl. Mareşal sau 
cu mine, aţi avut un minimum de infonnaţii asupra situaţiei, iar în ce priveşte poziţia 
Guvernului, atitudinea ţării faţă de evenimente, nici un element care să ducă la o 
schimbare şi să detennine o consultare mai largă şi mai formală a dvs. nu se ivise. 

De aceea, am ţinut ca în afară de conferinţa pe care o facem pentru evacuare, 
să vă dau aceste lămuriri. Ştiţi bine că ori de câte ori am avut prilejul, ca şi pentru ideea 
de respect a instituţiunii Consiliului de Miniştri şi pentru poziţia fiecăruia dintre dvs. şi 
a răspunderii pe care o purtaţi, ori de câte ori am avut prilejul să vă mărturisesc printr-un 
fapt şi ataşamentul personal şi datoria de a vă infonna asupra problemelor generale ale 
ţării, am considerat de datoria mea s-o fac, chiar dacă nu totdeauna într-o formă de 
solemnitate, iar dl. Mareşal de asemenea a arătat, în împrejurări care însemnau pentru 
noi o constatare mai grea, v-a arătat totdeauna punctul său de vedere şi orientarea 
noastră generală. 
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În ultimele zile situaţia s-a agravat, desigur, foarte mult. Pământul ţării a fost 
din nefericire din nou năvălit şi ne găsim într-o fază a războiului când se pun pentru 
fiecare dintre dvs., pentru Armata ţării şi pentru conducerea ţării, pentru Guvern şi 
pentru ţară însăşi, probleme dintre cele mai grele. 

Nu cred, însă, că ne găsim într-o fază în care problema aceasta să poată da loc 
unei discuţiuni generale pentru o nouă orientare. Cum, însă, ne găsim totuşi într-o fază 
militară foarte înaintată, cum ne găsim într-o situaţie care cere ca membrii Guvernului 
să fie, desigur, informaţi asupra realităţilor fără înconjur, pentru ca, ţinând seama de 
acestea, să putem împreună să luăm toate măsurile pe care le credem mai potrivite şi 
prin sfatul comun să stabilim care sunt temeiurile pe care se reazimă acţiunea politică 
de Stat. 

Vă anunţ că zilele acestea, de îndată ce dl. Mareşal va fi văzut cu proprii săi 
ochi situaţia militară şi va fi avut evidenţa poziţiei trupelor noastre şi a raportului de 
forţe pe teren, atunci cu siguranţă că d-sa vă va convoca pentru ca să vă arate în linii 
generale punctul de vedere militar, iar la rândul meu îmi voi face datoria să vă arăt care 
este poziţia politică, aşa cum se desprinde în urma ultimelor evenimente militare. 

Am ţinut, însă, ca astăzi, înainte de conferinţa aceasta, să vă lămuresc acest 
lucru pentru ca nu cumva unii dintre dvs. să creadă că nici în aceste împrejurări grele 
nu simţim nevoia acestui sfat comun pe care legile ţării l-au pus la dispoziţia conducerii 
Statului prin instituţia Consiliului de Miniştri. 

Individual ştiu că dl. Mareşal v-a arătat în linii generale multora dintre dvs. 
situaţia, perspectivele şi posibilităţile; desigur că un examen în comun va fi folositor. 
Momentul va fi ales în foarte scurtă vreme şi mai ales după ce dl. Mareşal, examinând 
situaţia militară, va putea să vă dea cele mai precise infonnaţiuni asupra situaţiei 
noastre. 

Al doilea motiv, pentru care am ţinut să vă văd înainte de ~inţa comună, este 
pentru că nu vreau ca în dezbaterea generală să ajung să pun unele probleme asupra unor 
realităţi grave care au fost constatate pe teren. P 

Am instituit, cum ştiţi, o comisiune compusă din trei secretari generali cari au mers 
pe teren: dl. prof. Câlniceanu, secretar general la Agricultură, dl. Emil Odăgescu, secretar 
general la Muncă, şi dl. Mircea Georgescu, secretar general la Ministerul Justiţiei. Într-un 
raport pe care l-au făcut, ca rezultat al activităţii de cercetare în judeţele Tutova, Vaslui, 
Roman şi Bacău, cei trei delegaţi ai noştri arată condiţiunile în care s-a realizat evacuarea. 

Nu vreau să pun în dezbaterea tuturor acest raport, pentru ca să nu iasă din aceastA 
atmosferă nu ştiu ce spirit de neîncredere sau de criticism care să fie greşit înţeles, atunci 
când în realitate ne priveşte pe fiecare dintre noi şi ne loveşte pe noi toţi. De aceea, am 
considerat de datoria mea să vă aduc la cunoştinţa dvs. tmele constatări făcute pentru a evita 
orice discuţie şi mai ales pentru a lua unele măsuri urgente pentru ca să ajutăm soluţiunile 
care trebuie luate. 

Din acest raport rezultă unele situaţiuni pe care nu le putem îndrepta. Astfel, în ce 
priveşte chesti\Dlea transporturilor pe Calea Ferată, care, fiind destinată în primul rând 
nevoilor Armatei, este de la sine înţeles că, atât cât durează această situaţie militară, este 
greu ca lucrurile să fie îndreptate. 
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Se semnalează, totuşi, unele posibilităţi de îndreptare. Aşa, sunt trenuri 
personale care circulă câte unul pe zi, de pildă Roman-Bucureşti, şi care circulă cu 
mare întârziere şi într-un mod foarte defectuos. Semnalăm acest lucru pentru ca să se ia 
măsuri de îndreptare. Nu circulă două trenuri personale şi un tren mixt, aşa cum ni s-a 
arătat, ci circulă numai un singur tren şi acesta foarte defectuos. 

Prin urmare, rămâne să vedem dacă este posibil să mai mărim traficul. 
Se semnalează că majoritatea vagoanelor acestor garnituri au fost deschise şi 

din această cauză s-au ivit situaţiuni foarte grave. Se citeaz.ă cazuri în care premilitari 
tineri au murit de frig, pentru că au dormit pe platformă. De asemenea, s-au găsit copii 
morţi de frig. 

Trebuie deci luate măsuri la Calea Ferată pentru ca condiţiunile (sic!) de 
transport, verificarea şi organizarea vagoanelor să încerce să evite aceste neajunsuri 
inerente stărilor de depresiune şi dezordine create de evacuare, dar care ar fi putut fi 
evitate în aceste împrejurări. 

S-au semnalat cazuri de venalitate, cu şefi de gară care nu dau vagoane decât 
pentru bani, de pildă, în Gara Negreşti-Vaslui. S-a ordonat anchetă şi rezultatul îl vom 
avea curând. 

În general, şefii de gară practică oarecare autonomie de voinţă în acordarea 
vagoanelor, ceea ce este foarte grav. 

De aceea, rog pe dl. ministru de Interne să dispună ca acele comisiuni 
prefectoriale instituite să-şi ia sarcina de a supraveghea asupra folosirii vagoanelor şi să 
controleze executarea dispoziţiunilor date şi prioritatea stabilită în transporturile pe 
Calea Ferată. 

De asemenea, se semnaleaz.ă că la Vaslui Armata a blocat toată benzina, 
31.000 litri. În alte judeţe, în Tecuci, Bârlad, Bacău, se găseşte benzină, însă la Vaslui, 
benzina este blocată de Armată şi atunci nu mai există benzină pentru particularităţi, 
deci nu mai există posibilitate de transport. Toţi cei cari ajung la Vaslui rămân acolo, 
pentru că nu pot merge mai departe. 

G-ral C. Pantazi: Este o cantitate prea mică, 3 vagoane. 
M. Antonescu: Nu este mult, dar trebuie să găsiţi mijloace să mai trimiteţi 

benzină acolo, pentru că nici această situaţie nu este potrivită ca oamenii cari se scurg din 
Nordul Moldovei să se oprească tocmai acolo într-o regiune care poate deveni din ce în ce 
mai periculoasă. 

S. Ghiolu: S-au luat măsuri ca blocarea benzinei să n-o facă decât motomecaniza
rea, şi maximum 30% din cantitatea existentă. 

M. Antonescu: Se comunică de prefecţii de Roman, Vaslui şi Bacău, ca Armata 
rechiziţionează masiv vite, dând bonuri de rechiziţii, că se iau vacile şi viţeii. 

G-ral D. Popescu: Nu vor avea cu ce să plece şi nici ce să le dea să mănânce 
şi vor fi stânjenite şi lucrările agricole. 

M. Antonescu: Să luaţi măsuri ca nu numai aceste trei judeţe să suporte această 
servitute, ci să se facă rechiziţiile cu măsură şi să se repartizeze şi pe alte regiuni. Nu putem 
lăsa populaţia înfometată în această regiune. 

G-ral C. Pantazi: În regiune sunt vite destule. 
M. Antonescu: Dacă dvs., verificând, constataţi că nu există primejdie de 

foamete, cu atât mai bine, însă am datoria să vă semnalez lucrul acesta, pentru ca şi prefecţii 
de Vaslui, Roman şi Bacău l-au semnalat. 
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G-ral I. Arbore: Cantităţile de vite sunt !Suficient de mari, iar cantitatea 
necesară trupelor nu prezintă nici o îngrijorare, mai alles că în această epocă nu putem 
face nici un transport. 

M. Antonescu: Se spune că pe drum sunt numeroase coloane de căruţe, cai , boi, 
iar itinerarul fixat de Marele Stat Major era mult prea depărtat de realitatea locală, şi de 
aceea prefecţii l-au modificat, indicând itinerarul impus de situaţia drumurilor, de 
posibilită]ile reale de transport. 

1n ce priveşte asistenţa refugiaţilor, la Tecuci în gară este un post permanent, cu un 
medic şi o cantină a Crucii Roşii. S-au luat măsuri să se găsească pâine suficientă. 

Acelaşi lucru este şi la Vaslui şi în alte părţi. La Bârlad funcţioneaz.ă o cantină în 
gară. La cantina din gara Vaslui nu este mâncare caldă şi nici pâine. La Roman este un post 
medical condus de un evreu. La cantină, nu se mai găseşte nici o doamnă din Consiliul de 
Patronaj, pentru că toate doamnele au fost nevoite să plece de fiica soldaţilor germani. 

judeţ. 

G. Netta: Ucraineni în unifonnă germană. 
M. Antonescu: Vom ajunge şi la aceştia. 
La Bacău, Crucea Roşie a donat 500.000 lei. 
Prefecturile au fonduri suficiente. 
G-ral I. Arbore: Ministerul de Finanţe a dat câte 5 milioane pentru fiecare 

La 17 km de Focşani funcţioneaz.ă o staţie de deparazitare a Armatei. Prin 
acest punct trec mii de refugiaţi şi nu este organizată nici o asistenţă. S-au găsit 
refugiaţi cari n-au ce mânca. 

În general, pe traseu autorităţile au organizat o foarte redusă ajutorare a 
refugiaţilor. 

Asistenţa medicală este aproape inexistentă. 
Rog săi se atragă atenţia dlui prof. dr. Tomescu ca să se organizeze staţiunile 

de deparazitare în toate sectoarele. 
G-ral C. Pantazi: Nu se organizeaz.ă aşa uşor staţiunile acestea de 

deparazitare. 
M. Antonescu: Privitor la autorităţi, în general autorităţile au putut să evacueze 

foarte puţin şi numai primul eşalon. Evacuarea s-a fficut de autorităţile Ministerului de 
Interne; celelalte autorităţi depinzând de alte ministere n-au putut face evacuarea. 

Prin urmare, îi rog pe d-nii miniştri să examineze situaţia şi oriunde, după 
indicaţiunile pe care le au de la Statul Major, evacuarea întârzie, să se ia măsuri ca să fie 
evacuat tot ce este evacuabil. 

I. Marinescu: Nu s-a primit încă ordinul. 
M. Antonescu: Când întârzie Marele Stat Major, să daţi dvs. aceste ordine. 
G-ral D. Popescu: Civilii s-au evacuat prin mijloace proprii; cele mai multe 

autorităţi, de asemenea. Evacuarea autorităţilor s-a făcut foarte greu din cauza lipsei de 
vagoane. Astăzi nu se mai dau vagoane fără aprobarea Marelui Stat Major. La Tecuci 
s-au dat vagoane numai pentru trupele care mergeau pe front, vagoane care se întorceau 
apoi goale, căci aveau altă destinaţie. Prefecturile singure au făcut evacuarea; celelalte 
autorităţi, nu. 

M. Antonescu: La Tecuci se găsesc 2.000 vagoane grâu. 
G-ral I. Arbore: Sunt 800 vagoane grâu, lăsate anume pentru trupe. 
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M. Antonescu: La Tutova s-a evacuat, de Prefectură, eşalonul întâi. Familiile 
funcţionarilor au rămas. La Vaslui s-au evacuat funcţionarii de la centru; ceilalţi au rămas. 
Parte din preoţii cari s-au evacuat au luat odoarele bisericilor. A mai rămas mult de evacuat. 
Prefectul judeţului Vaslui pune la dispoziţie mijloace de transport. 

La Roman, parte din funcţionari au plecat cu trenul. Nici aici nu se dau vagoane. 
Delegatul Marelui Stat Major nu execută decât ordinele Secţiei a VI-a şi nu 

ordinele Secţiei a N-a 
Autorităţile, depinzând de alte departamente, n-au primit nici un ordin privitor la 

evacuare. Nu se ştie cine pleacă şi cine rămâne. Nu s-a evacuat nimic de la Episcopie şi din 
biserici. 

G-ral C. Pantazi: N-au intrat încă în evacuare. 
M. Antonescu: M.A.T.-ul are 3 vagoane spirt, iar Fabrica de zahăr, 3.000 vagoane 

de evacuat 
G-ral I. Arbore: Avem de evacuat 47.000 vagoane. Toate autorităţile se vor 

evacua pe jos. 
M. Antonescu: Trebuie să se dea ordin de evacuare şi să nu se mai conteze pe 

trenuri. 
S-au putut evacua bunuri particulare, însă cu mijloace proprii. 
Se vorbeşte apoi de starea de spirit şi se semnalează mari nereguli produse de 

coloanele germane, compuse din calmuci, cazaci, uzbeci, kirghizi, toţi îmbrăcaţi în 
uniforme germane şi însoţiţi de femei în căruţe. Aceste coloane, Bră hrană şi bani, circulă 
din sat în sat, adăpostindu-se unde pot şi luând cu ele tot ce pot pentru hrană. Aceste 
coloane nu ţin seamă de autorităţi şi se dedau la tot felul de vandalisme. Unui judecător i s
au furat, de indivizi din aceasta coloană, toate lucrurile, bijuteriile şi SO.OOO lei. Preşedintele 
Tribunalului Bacău a relatat că militarii germani au asasinat o profesoară care îi găzduise, 
jefuind-o apoi de tot ce avea. 

Sunt o infinitate de cazuri de nereguli săvârşite de trupele germane. Oameni 
omorâţi, furaje luate, o serie întreagă de nelegiuiri. Le vom aduna pe toate. 

Am atras atenţia dlui ministru Killinger acum 4 zile asupra acestui fapt. 
Domnul Mareşal îmi spWle, astăzi, că este uimit că militarii noştri şi jandarmii 

noştri nu trag acolo unde se constată asemenea acte. 
G-ral C. Pantazi: Este greu un jandarm să se pună să tragă într-o coloană 

înarmată. Însă, ceea ce trebuie flcut este ca Marele Stat Major să limiteze dreptul de 
acces al acestor coloane pe anumite drumuri, să li se dea aprovizionalmentele necesare, 
ca sa ph::ce de aici cat mai curand. 

M. Antonescu: Să se termine comedia aceasta cât mai curând. Ţara aceasta nu 
poate să ajungă să fie distrusă şi de duşmani şi de prieteni şi pământul nostru să se 
transforme într-un teritoriu de trecere pentru asemenea coloane. Nu putem îngădui 
acest lucru, flră ca mâine să nu fim condamnaţi de istorie. 

De aceea, vă amintiţi câtă rezistenţă am opus şi cât am stăruit ca Marele Stat Major 
să nu admită trecerea pe teritoriul nostru a acestor coloane, de ucraineni sau de germani. 

G-ral Gb. Dobre: Dacă erau lăsaţi să treacă, ajungeau în Moldova. 
M. Antonescu: Au flcut ce au vrut. 
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G-ral C. Pantazi: Evident că sunt cazuri de acestea, dar aceasta nu însem
neaz.ă că trebuie să se generalizeze. De unde ar mai fi acum de transportat 4 7 .OOO 
vagoane, dacă s-ar fi tăcut aşa cum se spune? 

M. Antonescu: Doamna Cancicov a povestit că o coloană de aceasta a intrat şi a 
prădat llll depozit al Consiliului de Patronaj, în prezenţa doamnelor de acolo şi a militarilor. 

Sunt multe lucruri. Nu este uşor să le relev. Un motiv pentru care n-am vrut să fim 
acum toţi aici a fost că nu vream să se creeze o atmosferă cu consecinţe foarte grave. 
Aceasta nu însemnează că nu trebuie să luăm măsuri, tocmai ca să împiedicăm să se creeze 
peste capul nostru o stare de psihoză. Trebuie să evităm pe viitor asemenea situaţii; să le 
limităm cauzele. 

Am fost în ziua bombardamentului în Gara de Nord şi am stat de vorbă cu 
refugiaţii. Am văzut acolo foarte multe rusoaice, fetişcane de câte 16, 17 ani. Le-am 
întrebat: ,,Cine v-a adus aici?'' Una din ele, care vorbea foarte puţin nemţeşte, mi-a răspllllS: 
,, Am venit cu trenul, aduse de germani". 

Cu sistemul acesta, când noi nu putem evacua Episcopia de la Roman, pe 
profesorii, pe învăţătorii şi pe ceilalţi intelectuali ai noştri, este posibil ca pe teritoriul nostru 
să îngAduim să evacueze cineva pe cine vrea, ce vrea şi să umple ţara de ucraineni, de 
uzbeci şi de alte rase asiatice, iar noi, pe românii noştri să nu-i putem aduce? Cwn pot veni 
aceştia cu trenurile şi ai noştri nu pot să vină? 

Şi atllllci, trebuie să luăm măsuri. Am spus domnului von Killinger că am să fiu 
silit să iau cele mai severe măsuri, dacă nu le ia dânsul. Aceasta este în teorie. Dacă, în 
practică, nu se iau, local, măsuri de organele militare şi de organele de ordine publică -
acestea din urmă nu pot acţiona singure, ffiră ajutorul organelor militare, Comandamentul 
German n-are decât să trimită dintre ofiţerii lui, ca să stăpânească situaţia şi să supună 
aceste elemente la disciplină - într-o bună zi ne vom trezi că trec dincoace de Moldova 
şi vin aici, cu teoria aceasta, că trec pe unde vor. 

G-ral C. Pantazi: Sunt oameni cari au intrat în panică. Şi nici nu se poate 
considera că aceştia sunt germani. 

M. Antonescu: Domnule ministru, îmi pare foarte rău şi să nu mi-o luaţi în nume 
de rău dacă vă spllll că, în această privinţă, a fost şi o mare îngăduinţă din partea Marelui 
Stat Major. Am chemat pe domnul general Hoffinayer şi, când mi-a spus că germanii aceia 
se găsesc pe teritoriul românesc al Basarabiei, i-am răspuns: ,,Vor rămâne acolo unde se 
găsesc, pentru că, în faţa Istoriei, niciodată Guvernul Român nu va putea justifica cum , din 
milioane de români, n-a lăsat să plece decât câteva mii, în timp ce noi am sprijinit exodul a 
sute de mii de germani din Rusia. Şi aceştia nu sunt măcar de pe teritoriul românesc! Facem 
evacuări din Rusia, când nu putem face evacuări din România". 

I-am spus dlui g-ral Hoffinayer: ,,Dv. puteţi face ce vreţi în Rusia sau pe teritoriul 
dv., dar în Ţara Românească înţeleg ca Guvernul Român să fie singurul care să hotărască 
de soarta celora cari vin sau pleacă de pe teritoriul nostru". 

După acest limbaj, dl g-ral Hoffinayer a devenit înţelegător şi a spus: ,,Acolo unde 
nu se poate, nu se poate; dar dacă, în fapt, se creează posibilităţi de evacuare, operaţia poate 
începe". 

G-ral C. Pantazi: Noi, Guvernul, n-am luat hotărârea să se tragă împotriva 
celor cari se dedau la asemenea acte, fiindcă, dacă am fi hotărât astfel, Armata ar fi 
tras, cu orişice risc. 
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Nu este vina Statului Major. 
G-ral I. Arbore: Am fost la Piatra-Neamţ. Acolo a venit primul procuror, care 

a găsit o stare de spirit foarte neliniştită, din pricina actelor germanilor. Am convocat 
pe ofiţerii germani şi am format patrule mixte, din soldaţi germani şi din soldaţi 
români. Cu această măsură, germanii au intrat, până a doua zi, în stare normală. 

M. Antonescu: Iată soluţia. Asemenea măsuri, dacă vreţi, le indicaţi Marelui Stat 
Major, ca să le aplice peste tot 

G-ral C. Pantazi: Eu cred că, în momentul de faţă, asemenea lucruri nu se 
mai petrec. Au fost în primul moment, când ei au venit cu Reichskreditkassenscheine 
în Moldova şi n-aveau ce să mănânce. 

M. Antonescu: Aş vrea să nu se mai întâmple. Am în faţă un raport semnat de trei 
domni secretari generali, cari, atunci când semnează, îşi iau o răspundere, mai ales că unul 
dintre ei este secretar general la Ministerul Justiţiei şi îşi dă seama ce însemnează să pună 
pe hârtie asemenea acuzAri. 

Sunt o serie de lucruri atât de grave, încât trebuie să luăm măsuri, pentru că, din 
nenorocire, faptele acestea continuă. 

G-ral C. Pantazi: Dacă continuă (sic!), sigur. Dar, vedeţi că, în orişice caz, nu 
s-au luat măsuri de nimeni. Poliţia şi jandarmii trebuie să intervină; tot aşa, şi Armata. 
Organele militare ar trebui să fie chemate de autorităţi, pentru că acesta este sistemul 
obicinuit. 

M. Antonescu: În judeţul Vaslui au luat cu forţa ... 
G-ral C. Pantazi: Tot coloane de acestea, de refugiaţi. Soldaţi germani nu 

sunt în Vaslui. 
M. Antonescu: În comuna lvăneşti, soldaţi dintr-o coloană de cavalerie 

germană ... 
G-ral I. Arbore: Acestea sunt trupele lui Vlasto. 
M. Antonescu: Domnul Mareşal Antonescu de la început i-a sfătuit pe germani să 

nu-i îmbrace pe aceştia în uniforme germane; este cea mai mare naivitate. După aceea s-a 
opus la orişice legături cu ei şi s-a împotrivit la trecerea lor pe teritoriul nostru. 

Se petrec lucruri care, din nenorocire continuă în multe părţi. Şi atunci, rog să vi se 
transmită şi dv. copia acestui raport, ca să vedeţi care sunt regiunile în care trebuie să luaţi 
măsuri. 

G-ral C. Pantazi: Dacă voiţi să intervină Armata, ea intervine; şi orişicine va 
fi, va trage, vă garantez. Dar nu se cere. Şi nu poate Armata să intervină în teritoriul 
f&'H, wide este administraJie normala. 

P. Strlhan: Sub stare de asediu, justiţia aparţine Armatei. 
G-ral C. Pantazi: V-ar conveni să fac aceasta în Bucureşti? 
P. Strlban: Eu vorbesc de Moldova. 
G-ral C. Pantazi: Vedeţi! Stare de asediu este peste tot. 
I. Petrovici: Ceartă de atribuţii! 
M. Antonescu: Domnul g-ral Pantazi spune că Armata ar putea interveni. Nu este 

însă uşor să tragi în cineva care poartă uniformă germană. Însemnează că deschizi 
conflictul între Armata germană şi Armata română. 

Dacă, însă, faptele acestea vor continua, vom trece şi la această măsură. 
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Mi se raporteazA aici că în satul Broşteni o coloană de aceasta şi-a bătut joc de 
toate fetele din sat 

G-ral C. Pantazi: Cei vinovaţi ar trebui prinşi, legaţi şi daţi pe mâna 
germanilor. 

I. Petrovici: Acum 20 ani, în războiul precedent, lucrurile s-au petrecut întocmai. 
G-ral C. Pantazi: Nu e aceeaşi situaţie. 
M. Antonescu: Cred că Marele Stat Major, Comandamentele Militare, împreună 

cu organele de Poliţie, trebuie să ia imediat măsuri. Trebuie constituite unităţi mixte, 
fonnate din germani, din români şi din organele de Poliţie şi Siguranţă, cari să încerce să 
imleze elementele acestea şi să pună ordine. Dacă nu vom reuşi nici cu această măsură, 
vom trece la alta. 

Domnul Mareşal Antonescu, azi de dimineaţă, înclina ca autorităţile noastre de 
Poliţie şi Siguranţă şi Poliţia noastră militară, dacă nu izbutesc să pună ordine astfel, să 
tragi, d-sa neputAnd concepe că sunt cazuri generalizate, ci că trebuie să fie nmnai câţiva 
netrebnici, care, prin actele lor, provoacă asemenea stări de spirit Dacă s-ar trage o singură 
dată, s-ar da un exemplu şi ceilalţi s-ar linişti. 

Sii se examineze situaţia locală şi dacă într-unele locuri lucrurile sunt generalizate, 
atunci trebuie să facem adevărate cordoane şi gărzi pentru imlarea şi organizarea repre
siunii; dacă sunt cazuri iz.olate, şi Sllllt foarte grave, trebuie să recurgem la mijloace severe. 

G-ral C. Pantazi: Să luăm legătura cu Misiunea Germani. Să ne dea ofiţeri 
germani, şefi de patrule, cari să ceară concursul nostru pentru izolarea elementelor 
turbulente. Este exclus ca un militar să dea voie trupei să intre în debandadă, fiindcă 
atunci, aceasta nu mai este Armată. 

G-ral C. Vasiliu: Ceea ce este acum Armata germană, nu este tocmai Armată 
germană. Astăzi avem pe teritoriul nostru etapele Armatei germane, care din 
nenorocire s-a încărcat cu elemente colectate în întreaga Rusie, ce poartă uniforme 
germane, fără să fie germani. 

M. Antonescu: Ştiţi cum spune raportul: ,,Calmuci, uzbeci şi alte neamuri 
asiatice". 

G-ral C. Vasiliu: Ei au fost îmbrăcaţi în uniforme germane şi la o coloană de 
1 OOO oameni sunt 5 germani. Cum să stăpânească 5 germani o coloană de aceasta, 
formată din drojdia Asiei! 

G-ral C. Pantazi: Germanii au vrut să păstreze pe bărbaţi. 
G-ral C. Vasiliu: Omul, când este înfometat, uită orişice stăpânire. Problema 

aceasta a fost foarte delicată şi noi am relevat-o din timp. Când au venit germanii şi 
n-aveau cu ce să-şi plătească mesele în Moldova, şi-au vândut maşinile de scris şi 
bicicletele şi au mâncat. Tot au făcut ceva mai civiliz.at, vânzând şi mâncând, decât 
spărgând prăvăliile, cum au făcut coloanele acestea. 

Dacă nu se iau măsuri, abuzurile vor continua. 
M. Antonescu: Tocmai aceasta am stabilit: să se fixeze o linie rigidă, pentru 

scurgerea coloanelor; pe de altă parte, să se organizeze pe aceste trasee mijloace de 
aprovizionare, pentru ca coloanele (sic!), în interiorul acestei zone, să fie aprovizionate 
şi cei cari trec să nu mai aibă justificarea unor acte de vandalism. 

G-ral C. Vasiliu: Sâmbătă seara a fost o conferinţă la Statul Major, la care am 
luat parte şi noi. S-au stabilit două categorii de evacuabili: întâi, populaţia germană 
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care stă în Sudul Basarabiei, într-o zonă largă, ca să nu se întindă peste Prut şi în 
spatele liniei, pe care vrem s-o fixăm şi care aşteaptă de două săptămâni transporturile 
pe Dunlre, pentru că toată lumea este de acord ca aceste transporturi să nu se facă prin 
ţara noastră ... 

M. Antonescu: Eu am tratat cu dl g-ral Hoffmayer şi i-am declarat că, dacă au 
apucat să intre pe teritoriul Basarabiei, este foarte greu să-i trecem mai departe. Să fie bine 
lmnurit că nimeni nu mai iese de pe teritoriul acesta decât dacă germanii organizează 
transporturi pe Dunăre. Nici prin Dobrogea n-am acceptat o trecere de trenuri şi nici prin 
alte pArţi, spunând că nu putem da trenuri, fie şi germane, pentru populaţia aceasta germană, 
care vine din Rusia, atunci când n-avem trenuri pentru intelectualii şi fi.mcţionarii Statului 
din Moldova A rămas acest lucru stabilit. 

G-ral C. Vasiliu: Cu o singură condiţie: să nu ne încăpăţânăm să păstrăm 
rezerve de hrană, iar pe ei să-i ţinem flămânzi. 

M. Antonescu: Odată cu această dispoziţie şi cu discuţiile aspre, pe care le-am 
awt cu domnul general Hoffinayer, d-sa m-a întrebat de ce nu lăsam pe aceşti germani să 
treacă în Dobrogea sau să se ducă la Grupul Etnic din Transilvania Am răspuns că pentru 
nimic în lume acest lucru nu se poate admite. Aceşti germani, cari acum sunt în Basarabia, 
pot să treacă pe Dunăre în sus; în nici un caz nu merg în alte părţi. Am adăugat că, să nu-şi 
facă nici o iluzie că, ducându-se la alte autorităţi, se vor modifica principiile, pentru că eu 
voi face răspunzători pe cei cari se vor abate de la această regulă. 

în acelaşi timp, am telefonat personal d-lui ministru general Arbore, rugându-l să 
ia unele măsuri pentru aprovizionarea imediată. 

D-sa m-a întrebat de regiunea în care se găseau şi dacă sunt şi alte regiuni noi. Mi 
s-a spus că acolo sunt mijloace de aprovizionare şi s-au dat ordine în acest sens. 

Prin urmare, n-au nici un pretext ca să iasă din această atitudine de ordine. 
încă o dată îl rog pe dl. general Arbore să ia toate măsurile pentru aprovizionarea 

pe loc în regiunile acelea, şi în nici un caz să nu admită trecerea mai departe. 
M-au rugat să le dăm dreptul de trecere în Dobrogea. Am spus că refuz 

categoric, deoarece acolo trebuie să se scurgă basarabenii noştri, şi noi n-avem 
mijloace de transport în Dobrogea, pentru că nu ne-am putut închipui că va trebui să 
evacuăm dintr-o dată Basarabia, Bucovina şi Moldova. 

G-ral C. Vasiliu: Ei au 40.000 cai şi 20.000 vite mari şi până astăzi sunt 
73.000 oameni. Ceva mai la Nord sunt 30.000 ucraineni. Aceştia sunt cei mai 
perioulofi. Eate populaţia civili pe care germanii i-a lwat ca d-i duci ca (sic-.') lucrlitori 
în Germania. 

Domnul Mareşal a aprobat pentru aceştia să se formeze coloane de câte 1 OOO 
oameni, cărora li s-a fixat un itinerariu prin Tutova, peste Bacău, şi apoi să iasă pe la 
Oituz. Dacă s-ar fi refuzat această trecere, problema se agrava. 

M. Antonescu: Dar ce este mai grav este pentru conştiinţa noastră: pentru 30.000 
ucraineni se pot organiza coloane. Nu era mai bine să se scoată 30.000 basarabeni? Iar în 
locul a celor 80.000 din Sud, care mănâncă pâinea noastră, nu era mai bine să luăm 80.000 
din ai noştri? 

G-ral C. Vasiliu: A-i ţine acolo înseamnă un pericol pentru noi. Suntem în 
faţa unei anumite situaţiuni de fapt. 
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M. Antonescu: Nu a fost niciodată vorba de aceştia. A fost vorba să treacă doar 
prin Nordul Basarabiei. Dacă nu pot trece prin Nord, nici noi nu-i mai putem trece. 

G-ral C. Vasiliu: Ce facem cu ei? 
M. Antonescu: Dar ce facem cu milioanele de români cari au rămas ? Dvs. trataţi 

probleme de politică externă. Eu rezist şi spun că nu admit acest lucru şi ei se duc apoi în 
alte părţi şi obţin trecerea. 

G-ral C. Vasiliu: Noi suntem organ de execuţiune, nu de discuţiune. Am fost 
chemaţi la Marele Stat Major şi ni s-a dat acest ordin, iar acwn eu execut ordinul care I-am 
primit. De ce s-a flcut acest lucru, nu mă interesează. Eu v-am adus la cunoştinţă 
aceste lucruri, ca să vă lămuresc. 

M. Antonescu: Aşa se întâmplă dacă Marele Stat Major primeşte asemenea 
discuţiuni. Aceasta este o problemă de politică externă şi nu poate s-o trate7.e Annata. 

Lucrătorii ucraineni nu sunt o problemă militară şi nici Grupul Etnic German. 
G-ral C. Pantazi: Marele Stat Major nu poate să nu execute un ordin. 
M. Antonescu: Dar tot Domnului Mareşal i se prezintă chestilmea, dar nu a venit 

nici prin Ministerul de Externe, nici prin Ministerul de Interne, ci a venit prin organele 
Annatei. 

G-ral C. Vasiliu: Am fost chemat sâmbătă seară la această conferinţă şi am 
primit ordin scris. S-au flcut cordoane de jandarmi, aşa cum s-a hotărât, şi peste o zi, 
două, începe scurgerea acestor coloane. 

P. Strihan: Aceste coloane se vor încrucişa cu coloanele noastre de refugiaţi. 
G-ral C. Vasiliu: Nu mai avem coloane de refugiaţi în Moldova. 
G-ral D. Popescu: Sunt în Sudul judeţului Bacău. 
G-ral C. Vasiliu: Noi îi trecem în Nord, pe la Oancea. 
M. Antonescu: Câţi ar fi aceşti ucraineni? 
G-ral C. Vasiliu: Unii spun 14.000, iar alţii 30.000. Germanii au de 

transportat acum foarte mulţi răniţi; toate trenurile sunt afectate nwnai transporturilor 
de răniţi. 

G-ral D. Popescu: Este incontestabil că la noi în acţiunea de guvernământ nu 
este o unitate de direcţiuni - şi nu mă refer la Dl. Mareşal. Dar, Statul Major lucrează 
cum vrea. Dovadă este această problemă care avea legătură mai mult cu Ministerul de 
Externe decât cu Armata. 

Vreau să insist numai asupra unei chestiuni: să nu se faci greşeala să se dea 
ordin sA se tragll, pentru că nu se ştie dacă se va trage într-un caz izolat, sau dacă nu 
vom ajunge să facem să pătrundă dezordinea în spatele frontului de sus, şi astfel să 
creăm un al doilea front. 

Eu, personal, vă declar că nu mi-aş putea lua răspunderea unui asemenea 
ordin. 

M. Antonescu: Deocamdată nici n-am pus această problemă. Pentru moment vom 
face aceste gărzi comune. Dl. general Pantazi propunea ca să folosim şi ofiţeri germani în 
acţiunea aceasta. 

G-ral C. Vasiliu: N-au. În garnizoanele unde sunt comandamente militare, în 
spate, în Bacău, desigur că s-au luat măsuri. S-au organizat, de Comandamentul nostru 
şi de acord cu Comandamentul german, anumite patrule de control. Dar în lungul 
acestui culoar care se va stabili, dacă se va mai întâmpla ceva, dacă se vor mai produce 
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atentate asupra cetăţenilor noştri, se vor face somaţiunile legale şi se va trage, pentru că 
nu este vorba de Armata germană. Noi am pus un baraj puternic acolo, căci teama 
noastră este să nu-i scăpăm pe la Galaţi. Statul Major a avut de examinat serios această 
problemă şi s-a gândit probabil şi la un alt rău şi mai mare. 

M. Antonescu: Dvs. credeţi că poate fi un rău mai mare decât acesta, ca noi să nu 
putem scoate din câteva milioane de români decât numai câteva mii? Cum ne va judeca pe 
noi Istoria? Pe mine nu mă interesează cwn ne judecă germanii din stepa calmucă sau din 
alte părţi, ci cwn ne judecă Neamul Românesc. 

G-ral Gh. Dobre: Aceştia prezintă şi un pericol operativ. Trebuie să plece cât mai 
repede. 

M. Antonescu: Se întinde pericolul şi se generali.zeazA ca să scape de el! 
G-ral C. Vaslllu: Mai mult încă: Marele Stat Major, din dorinţa de a evacua 

cât mai repede această populaţie, îi pune la dispoziţie şi transporturi pe apă, numai şi 
numai ca să scăpăm de ei mai repede. 

G-ral I. Arbore: Incidental am asistat la această discuţiune. 
Domnul general Şteflea le-a spus germanilor: vă rog să vă adresaţi d-lui Mihai 

Antonescu, prin dl. von Killinger. Aceasta pentru cei cari se găseau în Sudul 
Basarabiei. Am auzit eu când i-a vorbit aşa dl. general Şteflea, generalului Wagner. 

G-ral C. Vaslllu: Ceea ce a spus generalul Wagner a fost pentru a doua latură 
a chestiunii: dacă este insuficient transportul pe apă, să poată trece pe malul Dunării 
prin Galaţi, Brăila etc. spre Turnu-Severin. 

G-ral I. Arbore: Au cerut două lucruri: să treacă prin Dobrogea şi pe malul 
Dunării, iar dl. general Şteflea i-a trimis la dvs. 

M. Antonescu: Când s-a discutat cu mine, era numai o parte din aceştia veniţi. 
M-au întrebat unde să-i lase şi le-am răspuns să-i lase acolo unde au stat atâtea sute de ani. 
Noi n-am stat nici o zi sub ruşi şi este mai legitim să-i aducem pe românii noştri din 
Moldova, cari n-au stat nici o zi sub ruşi, decât pe germanii cari sunt de sute de ani în Rusia. 

G-ral C. Pantazi: Domnul general Hoffinayer a vrut să-i ceară domnului 
Mareşal ca în 3 ore să binevoiască să-i dea aprobarea să-i treacă, spunând că dacă nu i 
se dă voie, atunci trec ei. 

M. Antonescu: Dacă înarmăm şi noi pe românii noştri, atunci ce se face? 
G-ral C. Vasiliu: A fost vorba de ce spune dl. general Pantazi, când au vrut să 

treacă direct peste noi şi apoi s-au fixat cele trei judeţe din Basarabia de Sud. Germanii 
şi-au luat angajamentul că încep imediat transportul şi în două săptămâni se termină. 

M. Antonescu: Domnule general, am fost silit să trimit odată o scrisoare 
Marelui Stat Major, cerându-i să nu facă politică externă; am fost silit şi a doua oară să 
fac acest lucru, acum câtăva vreme. Voi fi silit, pentru a treia oară, să repet aceasta, 
pentru că eu am tratat cu generalul Hoffinayer, care a rămas să-mi aducă programul de 
evacuare pe Dunăre, şi eu le-am spus pe faţă ce gândesc - n-am obiceiul să gândesc în 
ascund - şi Statul Major hotărăşte în alt fel. I-am spus generalului Hoffinayer că, în 
faţa Istoriei, am fi bătuţi cu pietre noi, dacă, în timp ce nu putem evacua milioanele de 
români, cari n-au fost nici o zi sub ruşi, să înlesnim evacuarea a 130.000 germani cari 
niciodată n-au fost în Germania; să facem colonizarea Reichului, în timp ce noi 
pierdem războiul. Le-am spus: ,,Aduceţi toată flota de pe Dunăre, daţi-mi programul şi 
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vor veni în porturi numai acei cari vor putea să fie primiţi în porturi în vederea 
transporturilor, ceilalţi nu-i puteţi aduce aici. Cine poate veni la timp ca să plece, vine 
în Basarabia, cine nu, rămâne unde este, pentru că, după cum rămân românii noştri 
unde sunt, tot aşa pot să rămână şi germanii acolo unde sunt". 

P. Strihan: Avem români în Transnistria. 
G-ral C. Pantazi: I-am adus pe toţi cei cari au vrut să vină. Românii din 

Basarabia nu vor să vină. 
G-ral C. VasUiu: Premilitarii basarabeni au fugit cu toţii înapoi, ca să vedeţi 

câtă dragoste au ei de ţara aceasta. 
G-ral D. Popescu: Germanii la noi în ţară fac mai mult ce vor ei decât ce 

vrem noi. Hoffinayer ne dă ultimatum; deunăzi am auzit că generalul Hansen s-a opus 
la mobilizarea noastră. 

G-ral C. Pantazi: Nu s-a opus. 
G-ral D. Popescu: Ba s-a opus. Ruşii trecuseră Prutul şi noi n-aveam nici o 

divizie mobilizată. 
G-ral C. Pantazi: Complet inexact. Când ruşii au trecut Nistru), noi aveam 

Corpul IV Armată mobilizat. 
M. Antonescu: Îl rog pe dl. general Pantazi să atragă atenţia Marelui Stat Major 

că nu poate face angajamente în problemele care îl depăşesc şi care nu aparţin domeniului 
militar, pentru că atunci anarhizăm Statul. 

Generalul Hoffmayer discută cu mine pe o bază şi apoi Statul Major discută cu el 
pe altă bază. 

G-ral C. Pantazi: Statul Major a discutat problema numai în momentul când 
aceştia erau deja pe teritoriul Basarabiei. 

M. Antonescu: Câţi sunt? 
G-ral C. Vasiliu: După ei, 130.00, după noi, 73.000. Au mai rămas dincolo de 

limanul Nistrului, în Transnistria, 12.500. Generalul Stavrat îi ţine în ordine. Am flcut 
un cordon de jandarmi izolator, aproape 3.000 jandarmi, îi ţine ca să nu-i scăpăm peste 
Prut, în regiunea Galaţi-Focşani. 

G-ral C. Pantazi: S-a hotărât să nu-i îmbarce de la Reni, ci numai de la Chilia 
şi Ismail. 

M. Antonescu: Domnule general Şova, aveţi vreo indicaţiune în această privinţă? 
G-ral N. Şova: Ştim că sunt acolo, însă n-am putut să le dăm nici un ajutor de 

îmbarcare cu vasele noastre. Am cerut totdeauna ca să se transporte cu vase germane. 
Nu ştiu cum s-a întâmplat că de când cu evenimentele acestea, a dispărut flota germană 
de pe DunAre şi nu putem scoate în susul Dunării decât 2-3 şlepuri pe zi. Germanii au 
vase foarte numeroase pe Dunăre, dar nu vin în josul Dunării. Până acum nu i-am putut 
ajuta cu nimic şi nici nu putem să-i ajutăm de aici înainte. 

M. Antonescu: Prin urmare, deocamdată, nu este nici un program. 
G-ral C. Vasiliu: Au spus că în două săptămâni îi vor putea transporta, însă, 

pe apă. Ei au nevoie de trenuri pentru răniţi. 
M. Antonescu: În cât timp credeţi că pot trece ucrainenii? 
G-ral C. Vasiliu: S-au angajat ca în trei zile să înceapă transporturile. 
G-ral N. Şova: În susul Dunării merg cu 3-4 km pe oră. 
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G-ral C. Vasiliu: Totul este în funcţiune de operaţiunile militare. Ţine frontul, 
facem în spatele lui ce spuneţi dvs. Dacă nu, ce să ne mai amărâm şi pe chestiunea 
aceasta? 

G-ral C. Panta.zi: Înseamnă că nu trebuie să mai organizăm aceste 
transporturi? 

G-ral C. Vasiliu: Trebuie să dăm primatul transporturilor militare. 
M. Antonescu: Prin WIDare, avem zona de ucraineni, wtde trebuie să organi7.aţi 

supravegherea, ca să nu ne pomenim cu răspândirea lor în ţară; dl. general Arbore va 
organi7.a mijloacele de aprovizionare, ca să nu-şi găsească pretext pentru lipsă de hrană. 

G-ral I. Arbore: Le-am pus la dispoziţie orice hrană, în contul contingentului, 
însă cu condiţia ca să-şi organizeze ei mijloacele de transport. 

G-ral C. Pantazl: Este vorba de cei din Sudul Basarabiei. 
G-ral I. Arbore: Şi pentru ceilalţi. Eu n-am cu ce să le dau produsele de la 

producător şi să le duc la ei. 
G-ral C. Vasiliu: Nu aţi primit o hârtie de la Statul Major cu acest itinerariu? 
G-ral I. Arbore: Da. 
G-ral C. Vasiliu: Trebuie să faceţi legătura cu centrele de aprovizionare, să le 

indicaţi aceste centre. Dacă n-au ce mânca, ce să facă? 
G-ral I. Arbore: Eu nu pot hrăni Armata română şi premilitarii noştri, pentru 

că n-am mijloace de transport. 
M. Antonescu: Dacă Marele Stat Major a ştiut că dvs. nu puteţi hrăni Armata 

română şi premilitarii, din cauza lipsei de transport, de ce a permis ca să vină aceşti oameni 
pe teritoriul nostru? 

G-ral C. Vasiliu: Eu nu cunosc detaliile acestea cu privire la aprovizionări 
etc. 

G-ral C. Panta.zi: Ei au cerut să intre pe teritoriul României şi a doua zi au 
început să vină. 

G-ral C. Vasiliu: Să ne gândim şi sub ce presiune au venit. Au venit sub 
presiunea frontului. 

G-ral I. Arbore: Eu le pot da hrană, însă îi priveşte transportul. I-am găsit la 
Oneşti, la Tecuci, la Bârlad. 

G-ral Gh. Jienescu: Exodul durează de 3 săptămâni şi se scurg dinspre Uman 
spre Piatra-Neamţ. 

G-ral I. Arbore: Am c.:crut ;ii I.N.C.O.O.P-ului 3a ma 11juto pentru 
aprovizionarea lor. 

G-ral C. Vasiliu: Dacă facem bilanţul, faţă de efectivele care au trecut, nu 
sunt abuzuri atât de excesive. Parcă ai noştri nu au flcut la fel? 

M. Antonescu: Nu este vorba de abuzuri care au fost tăcute, pentru că, desigur, la 
Wl moment dat trebuie să ne resemnăm în faţa unei drame a războiului. Din nenorocire, 
poporul nostru nu este o mare naţiune, ca să se apere singur şi atunci primeşte toate 
servituţile tuturor situaţiunilor războiului. Primeşte ajutorul cu toate sarcinile lui. Dar este 
vorba să reducem de aici înainte cât mai mult asemenea primejdii. Eu cunosc 
situaţiunea aprovizionării, deoarece m-am chinuit cu ea încă de pe când era dl. 
Marinescu la Economia Naţională. Ştiu ce reprezintă aceste judeţe din Moldova. Dvs. 
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credeţi că dacă vor continua să treacă zeci de mii de (Oameni, cari să se hrănească din 
această regiune, credeţi că Armata noastră care va sta acolo va mai găsi mijloace de 
aprovizionare? 

P. Strihan: Mi-au spus prefecţii de acolo că au venit atâtea coloane, ca 
lăcustele, iar pentru coloanele româneşti s-a cerut încuviinţarea să treacă prin Ardealul 
de Nord, ceea ce s-a aprobat, dar ungurii le fac fel de fel de mizerii. 

M. Antonescu: Să dispuneţi dvs. ca prin organele de Siguranţă şi Poliţie locală să 
ni se prezinte o situaţie de cifrele care se pot da cu privire la aceste coloane, ca să ştim ce 
putem face cu el. 

Până atunci, desigur, continuă aceste plecări. Asiguraţi cât puteţi aprovizionarea. 
V-aş ruga să cereţi în două, trei zile aceste date, ca să discut şi cu domnul Mareşal această 
problemă şi să vedem ce soluţie adoptăm - ca să nu se spună că secătuim propriile noastre 
rezerve de aprovizionare. 

G-ral C. Pantazi: Nu pot fi aşa de mari coloanele acestea. 
G-ral C. Vasiliu: Nu le putem şti. Ce putem şti noi cât se revarsă de acolo. 
I. Petrovici: Cari sunt mai multe: cele cari pleacă sau cele cari vin? 
G-ral C. Vasiliu: Nu le putem şti nici pe acelea. Chestiunea pentru noi este să 

vidăm spatele Armatei de operaţii. 
I. Petrovici: Vasăzică, cele care vin sunt în sfera secretului. 
G-ral C. Vasiliu: În spaţiul acesta al Moldovei, dacă se vor încâlci unii aşa şi 

alţii altfel, atunci domnul general Pantazi să spună ce o să iasă. Noi avem interes să 
golim această regiune. 

M. Antonescu: Tot spre noi, domnule general? 
G-ral C. Vasiliu: Spre Carpaţi. Pentru aceasta s-a mers cu atâta iuţeală în 

scurgerea coloanelor noastre de refugiaţi peste Carpaţi. 
M. Antonescu: În orişice caz, vă rog să ne daţi date cât de aproximative, ca să 

vedem ce este de tlcut şi să vorbim şi cu domnul Mareşal. 
Rog şi pe domnul general Arbore să examinez.e situaţia şi posibilitatea 

aprovizionArilor din acest sector, ca să ne dăm seama de ce putem face. Nimeni nu ne poate 
cere imposibilul; nimeni nu ne poate cere să tăiem rezeivele Armatei noastre, ca să 
asigurăm nu ştiu ce evacuări. 

G-ral C. Pantazi: Tot ce li s-a dat, li s-a dat din contingente. Aceasta nu 
constituie o problemă, numai să se ţină socoteala. 

G-ral I. Arbore: Tot ce le dăm, le dăm cu bonuri. 
M. Antonescu: Fiindcă văd că Ministerul Culturii Naţionale n-are nimic la 

ordinea zilei, aş vrea să vă întreb, domnule ministru Petrovici: În ceea ce priveşte şcolile din 
Bucureşti, aţi dat dvs. dispoziţii pentru evacuarea personalului? Nu m-am luat după isvoare 
oculte, dar am mers în oraş şi vrând să văd în diferite locuri dacă sunt luate măsuri de 
evacuare, am întrebat la şcoli şi mi s-a spus că nu s-au primit încă ordine de evacuare. 
. I. Petrovicl: Şcolile din Bucureşti s-au închis mai demult, iar evacuările s-au 

ftcut pânA acum în mod individual. Nu s-au luat măsuri de evacuare colectivă. 
I. C. Petrescu: Nu s-au dat ordine de la Statul Major şi nu s-au luat măsuri de 

evacuare pentru şcoli, arhivele lor, însă, au fost trimise la şcolile din judeţ. 
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I. Petrovici: laşul s-a evacuat relativ bine. Acolo au rămas câţiva preoţi, în 
frunte cu vicarul. 

Şedinţa se ridică. 

Stenografi: D. Fierăscu, I. Vasilescu 

D.A.N.l.C.,fond P.C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 264 (fost 88)/1944.f 56-85 

14. 1944 aprilie 10. Se discută despre: problema transporturilor din 
oraş la gară a autorităţilor in vederea evacuării; plata salariilor înainte de 
sărbătorile de Paşti; construirea de adăposturi in Bucureşti pentru autorităţi 
etc. 

CONSD.,IUL DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de luni, 10 aprilie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 19.30, sub preşedinţia domnului profesor Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-ral D. 
Popescu, ministrul Afacerilor Interne; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. 
Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Economiei Naţionale; prof. 
Gberon Netta, ministrul Finanţelor; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Culturii Naţionale; prof. Vintili Mihiilescu, secretar general la Ministerul 
Culturii Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor 
Interne; Petre Strlban, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; g-ral D. 
Craiu, inspector general administrativ la Ministerul Afacerilor Interne; dr. I. 
Stoichiţia, secretar general la Ministerul Sănătăţii; Gh. Oprescu, secretar general la 
Ministerul Justiţiei; g-ral P. Cameniţi, secretar general la Ministerul de Război; ing. 
Stavrl Ghiolu, subsecretar de Stat la Ministerul Economiei Naţionale; Mircea 
Vulcloc11cu, subsecn:w de Stllt 111 Ministerul Finnnţclor; I. Tomorovoaau, secretar 
general la Ministerul Finanţelor; prof. C. Cilniceanu, secretar general la Ministerul 
Agriculturii; Gb. Davidescu, secretar general la Ministerul Afacerilor Străine; I. 
Niculescu-Buzeşti, secretar de legaţie la Ministerul Afacerilor Străine; Al. Bidiuţi, 
secretar general la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral Ştefan Stoica, secretar 
general la Ministerul Înzestrării Armatei; amiral Al. Gheorghiu, secretar general la 
Ministerul Înzestrării Armatei; I. Zarifopol, secretar general la Ministerul Lucrărilor 
Publice; ing. I. Chiţulescu, directorul M.O.N.T.-ului; I.O. Enescu, subsecretar de Stat 
al Muncii; C. Stinescu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Muncii; g-ral 
Gh. Ionescu, subsecretar de Stat al Aerului; comandor Fertzu Tiberiu, secretar 
general la Subsecretariatul de Stat al Aerului; g-ral N. Şova, subsecretar de Stat al 
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Marinei; comandor Roman August, secretar general la Subsecretariatul de Stat al 
Marinei; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; Ovidiu Vlldescu, 
subsecretar de Stat al Românizării; Aurel Gociman, consilier tehnic la Subsecretariatul 
de Stat al Românizării; g-ral Socrate Mardare, subşef M. St. M.; g-ral Ramiro 
Enescu, subşef M. St. M.; g-ral N. Protopopescu, şeful Secţiei VII; Costin Stoicescu, 
administrator delegat la Banca Naţională a României; Traian Buradescu, directorul 
Mişcării - C.F.R.; ing. N. Zamfirescu, directorul Întreţinerii - C.F.R.; Leon Scridon, 
comisar general la Comisariatul General al Refugiaţilor; Marcel Stati, secretar general 
la Consiliul de Patronaj; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al Capitalei; col. 
adj. D. Dlmlceanu, şef de Stat Major; g-ral Gb. Marinescu, comandantul Apărării 
Pasive; Gh. Minescu, director general la Institutul Naţional al Cooperaţiei; Cezar 
Rlşcanu, director general al Casei Naţionale a Asigurărilor Sociale; g-ral I. 
Teodorescu, director general al Direcţiei Generale a Poştelor; V. Ionescu, director 
general al Societăţii Române de Radiodifuziwie; col. I. Teodorescu, de la Cabinetul 
Militar al Conducătorului Statului; col. Mircea Elefterescu, prefectul Poliţiei 
Capitalei; lt.-col. Ştefan Rldulescu, secretarul Cabinetului B.B.T. 

M. Antonescu: Domnilor, intrăm în ordinea de zi. 
Ministerul Justiţiei a pus chestiunea: Problema transportului din oraş la gară, 

în vederea evacuării eşalonului II. 
Timpul de îmbarcare fiind foarte scurt şi urmând a se încărca peste 30 vagoane 

de materiale, Ministerul Justiţiei crede că este necesar ca transportul acestor materiale 
să se facă cel puţin începând cu o zi înainte şi cu mijloace de transport constituite în 
navetă. Ministerul n-are decât Wl singur camion. 

Problema aceasta o cunoaştem: este generală. Problema constituirii unor 
convoiuri din camioane am mai discutat-o şi altădată. Rog pe domnul g-ral Dobre să ne 
spună dacă se pot organiza. 

Ferată. 

G-ral Gb. Dobre: Organizarea nu-mi aparţine. S-ar putea face apel la Calea 

M. Antonescu: Domnule Buradescu, aţi primit până acum ceva cauciucuri? 
G-ral Gh. Dobre: Le-a primit domnul Mărdărescu. 
T. Buradescu: Nu cred, pentru motivul că noi am intervenit pentru coloanele 

acestea de refugiaţi. S-au dat - şi pentru transporturile noastre este acum o lipsă 
cumplită. Circa 60% din parc ne este luat de Armată. 

M. Antonescu: A fost vorba ca dv., împreună cu Ministerul Înzestrării, să 
examinaţi problema constituirii unor echipe din camioanele care nu circulă astăzi la 
Căile Ferate, din lipsă de cauciucuri şi cu ele să formaţi convoaie, care să fie puse la 
îndemâna autorităţilor, după un program care ar urma să fie stabilit prin coordonarea 
noastră. 

G-ral Gh. Dobre: Cred că s-ar putea face în modul următor: să se stabilească 
un program pentru evacuări şi în ziua în care un Minister este gata, să i se pună la 
dispoziţie un convoi de 15-20 autocamioane, pentru care am dat cauciucuri. 

M. Vulclnescu: Noi avem la M.A.T. automobile fără cauciucuri. 
M. Antonescu: Programul este făcut. 
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G-ral Gh. Dobre: Nu e făcut. 
P. Strihan: Nu l-am făcut, pentru că n-am primit încă programul de la două 

departamente. 
M. Antonescu: Spuneţi care sunt acelea. 
P. Strihan: Ministerul de Finanţe şi încă unul. 
M. Vulclnescu: Am trimis programul alaltăieri la ora 12. 
P. Strihan: Până astă-seară programul este gata. 
G-ral Gh. Dobre: Planul trebuie cunoscut de Căile Ferate, pentru ca să ştie să 

pună la dispoziţie garnitura de tren necesară, iar în ziua precedentă să se încarce cu 
camioanele. 

G-ral R. Enescu: În fiecare zi trenul este programat cu plecarea către ora 12. 
Prin urmare, în fiecare zi va fi nevoie de această coloană, ca să încarce garnitura 
respectivă la Gara de Est. 

Ordinea ministerelor nu este încă făcută pentru că nu toate departamentele au 
trimis situaţiile. 

P. Strihan: N-a suferit programul, pentru că la 8 aprilie s-a evacuat Ministerul 
Înzestrării, iar la 9, la 10 şi la 12 aprilie, Consiliul de Patronaj. La 13 aprilie urmează 
alt Minister. 

M. Antonescu: Consiliul de Patronaj a terminat? 
M. Stati: Noi, propriu-zis, am avut un tren şi jumătate, fiindcă celelalte două 

trenuri şi jumătate au fost ale Transnistriei. 
G-ral R. Enescu: Au fost aprobate pe numele Consiliului de Patronaj. 
M. Stati: Au fost solicitate pe numele nostru, dar nu ne aparţin. Din al doilea 

tren, 11 vagoane au fost pentru organizarea centrală. 
M. Antonescu: Domnule Buradescu, programul trenurilor pentru evacuarea 

ministerelor este făcut? 
T. Buradescu: Trebuie să-l primesc de la domnul ministru Strihan. 
P. Strihan: Şi pentru când vi l-am promis eu? 
T. Buradescu: Pentru mâine la ora 12. 
M. Antonescu: Prin urmare, domnule Buradescu, vă rog ca mâine la ora 12 

să-mi comunicaţi dacă este întocmit programul de transporturi pe Căile Ferate. 
În baza aceluiaşi program, voi ajunge să fac conferinţele noastre de două ori pe 

săptămână, oricâtă vreme ar dura, pentru că este singurul mijloc cu care putem grăbi şi 
organiza lucrur1le. 

Este adevărat că dv. aţi spus acum patru zile că n-aţi primit programul şi eu, 
pentru Preşedinţie şi pentru ministerele mele, am invitat departamentele să nu întârzie 
cu trimiterea planurilor. Mai mult decât atât, nu ştiu ce aş fi putut să fac. 

Ministerul de Interne, de asemenea, a făcut tot ceea ce putea să facă. 
Cine nu trimite programul cu toate detaliile până mâine la ora 12 nu mai intră 

în programul de evacuare. 
De asemenea, vă rog să examinaţi împreună cu domnul Buradescu planul 

acesta şi să vedeţi de ce mai este nevoie. Dacă nu s-au dat încă cu (sic!) împrumut acele 
cauciucuri de care vorbeam, vă rog să semnalaţi acest lucru, pentru că intervenţii s-au 
făcut. 
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G-ral Şt. Stoica: S-au dat cauciucuri Căilor Ferate pentru 100 camioane. 
Amiral Al. Gheorghiu: S-au dat toate cauciucurile cerute de Căile Ferate. 
M. Antonescu: Domnule Buradescu, prin unnare, tot mâine la ora 12, când vă 

va comunica domnul Strihan tot programul, cu cauciucurile pe care le-aţi cerut şi care 
s-au primit, puteţi organiza această echipă de autocamioane, care să stea la dispoziţia 
departamentelor pentru executarea programului de evacuare şi pentru deservirea 
transporturilor până la gară. 

T. Buradescu: Da, domnule prim-ministru. 
Al. Marcu: Dar odată fixat programul, rugăm să nu se mai schimbe. 
M. Antonescu: Din moment ce se stabileşte programul, el trebuie imediat 

executat. 
G-ral Gh. Dobre: Vream să spun că aceste camioane să nu fie întrebuinţate 

decât pentru transporturile strict necesare în zilele precedente plecării trenurilor. 
I. Marinescu: Da, în ajunul plecărilor. 
M. Antonescu: Prin urmare, rămâne această servitute stabilită: camioanele nu 

se întrebuinţează decât pentru aceste transporturi. Ministerul de Interne şi Calea Ferată 
veghează la exclusiva întrebuinţare a acestor camioane în acest scop. 

T. Buradescu: Da, domnule prim-ministru. 
I. Chiţulescu: Pot fi întrebuinţate şi pentru transportul personalului. 
M. Antonescu: Când am zis executarea planului de evacuare, am înţeles şi 

transportarea personalului la gară. 
G-ral Gh. Dobre: Noi am flcut transportul cu 8 sau cu 10 camioane. 
M. Antonescu: Dacă toate departamentele ar avea camioanele şi cauciucurile 

dv., vă asigur că aceasta n-ar fi o problemă pentru mine. 
Amiral Al. Gheorghiu: Ministerul Înzestrării n-are camioane. 
G-ral Gh. Dobre: Dacă se duc camioanele la un Minister, iar transportul nu 

este organizat, programul nu se poate executa. 
M. Antonescu: Domnule ministru, dvs. aţi lipsit la o şedinţă. Am stabilit 

programul de evacuare ţinând seama de vagoane disponibile şi de trenurile disponibile. 
Se stabileşte programul de evacuare pentru fiecare departament cu zilele respective. 
Acest lucru a fost stabilit. Rămâne să perfecţionăm organizarea evacuărilor, organiz.ând 
şi coloane de autocamioane care să înlesnească transportul din oraş la gară. 

Cred că are dreptate dl. g-ral Dobre în sensul că trebuie să organi:zAm în 
amănunt şi aceasta, anume, fiecare departament să-şi fixeze centrul, piaţa, itinerariul 
unde se adună fie familiile, fie materialele, şi tot ceea ce rămâne să fie transportat. 
Acest itinerariu se propune Ministerului de Interne, care îl examinează. 

Fiecare departament, în cadrul programului care i s-a dat, este răspunz.ător să-şi 
organizeze programul în interiorul zilei care i s-a fixat pentru evacuare. Departamentul 
este liber să-şi fixeze pieţele de încărcare, locurile de transport. Deci, rămâne stabilit că 
fiecare departament răspunde de organizarea coloanei de transport şi de folosirea ei în 
timpul cât i-a fost pusă la dispoziţie de Ministerul de Interne şi Calea Ferată. Cine 
pierde acest termen pierde dreptul la coloana de transport, după cum acel care nu 
foloseşte la timp mijloacele de transport rămâne să fie evacuat la urmă. 

I. Petrovtci: Văd că sunt sancţiuni foarte grave în cazul când nu se evacuează. 
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Voiam să spun domnului Strihan că eu aş cere pentru ministerul pe care am 
onoarea să-l conduc o mică modificare. Deoarece jumătate din minister merge într-o 
localitate, iar cealaltă jumătate în alta, vechiul Minister al Cultelor merge la Orăştie, iar 
Ministerul Şcoalelor la Pucioasa, aş cere, dacă se poate, ca această garnitură să se 
despartă în două. 

T. Buradescu: Răspund imediat că se poate. 
M. Vulcinescu: Având în vedere că îmbarcarea se face la Gara de Est riscăm 

ca anumite ministere să fie surprinse de bombardament, întrucât acest lucru se va afla 
uşor. Şi atunci aş întreba Calea Ferată dacă nu este o posibilitate de dispersiune şi 
anume să se schimbe gara de îmbarcare de la o zi la alta. 

M. Antonescu: Ţinând seama de itinerarul care până acum a fost practicat de 
avioanele inamice, noi ştim că ele n-au venit niciodată în cw-sul dimineţii. Toate gările, 
însă, sunt egal de primejduite şi nu văd de ce o schimbare de la o gară la alta ar amor
tiz.a primejdia, pentru că este posibil ca toate gările să fie la fel de greu bombardate. 

Ceea ce cred că s-ar putea face este ca să se prevadă o oră de îmbarcare mai 
devreme. 

G-ral Gh. Jienescu: Să se facă îmbarcarea de pe la ora 4 după-amiază, pentru 
ca plecarea să se poată face a doua zi cât mai de dimineaţă. 

M. Antonescu: Aici este vorba de o dispoziţiune de interes general: să se evite 
pe cât posibil orele care în mod curent sunt mai susceptibile de bombardament, deci să 
se utilizeze orele între 5 după-amiază şi 1 O dimineaţa. Cred că aceste ore sunt cele mai 
potrivite pentru organizarea acestor plecări. 

T. Buradescu: Dacă îmi permiteţi, domnule prim-ministru, aici este o difi
cultate; dacă se intră în noapte, îmbarcarea se face foarte greu din cauza camuflajului. 

M. Antonescu: Dacă se începe îmbarcarea de la 5 dimineaţa, este timp ca 
plecarea să se facă înainte de ora 10. Este cam greu, dar omul care pleacă să-şi salveze 
viaţa nu se uită că se deranjează să vină la gară la ora 5. 

G-ral C. Pantazi: Este probabil ca ora bombardamentului să fie din ce în ce 
mai devreme. 

I. Marinescu: Să se înceapă îmbarcarea după-masă către orele 4 şi apoi 
trenurile să fie scoase din gara respectivă, urmând ca plecarea să se facă la orele 9 sau 
10 seara. 

T. Buradescu: Nu se poate, intrăm în orele de camuflaj. 
M. Antonescu: Daca de la Calea FeraUI $C: $pwte ca este greu sil se fac4 

aceasta, din cauza camuflajului, n-o putem face. 
G-ral Gh. Marinescu: Putem da drumul la camuflaj pentru aceste îmbarcări şi 

putem organiz.a foarte uşor stingerea. 
M. Antonescu: Dacă între orele 5-8 dimineaţa se realizează ceea ce s-ar putea 

face seara între 5-1 O, este acelaşi lucru. 
Al. Marcu: De obicei trenurile pleacă cu (sic!) întârziere de câteva ore şi 

atunci, trenul programat să plece la ora I O pleacă după ora 12. 
M. Antonescu: Motive se pot găsi multe. Acolo unde puteţi organiza plecarea 

între 5 şi 8 seara, s-o faceţi; când nu se poate face acest lucru, organizaţi plecarea între 
6-8 dimineaţa. Cu aceasta am terminat discuţiunea aceasta. 
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Îl rog pe dl. g-ral Pantazi să ia cunoştinţă de constatările făcute de comisiunea 
compusă din d-nii Câlniceanu, Mircea Georgescu şi Odăgescu, cărora le aduc aici 
mulţumiri pentru serviciile făcute, informându-ne asupra realităţilor evacuării din 
judeţele Tecuci, Tutova, Vaslui, Roman şi Putna, şi rog să se ia toate măsurile de 
îndreptare, măsuri care se pot lua faţă de noua situaţie. 

Pe dl. Scridon, de asemenea, îl rog să examineze la Preşedinţie copia acestui 
raport, pentru ca, împreună cu Crucea Roşie şi cu Consiliul de Patronaj, să vedem ce 
este de făcut pentru organizarea cantinelor de refugiaţi şi rămâne ca dl. dr. Tomescu să 
discute cu mine chestiunea zonei de deparazitare a Armatei şi populaţiei refugiate şi 
situaţiunile grele în care vin refugiaţii, pentru ca să vedem ce măsuri să se ia. 

Se semnalează de autorităţile locale, de prefecturi, că, în afară de organele 
Ministerului de Interne şi anumite servicii publice care au fost evacuate cu foarte multă 
ordine, alte autorităţi nu şi-au evacuat decât membrii familiei funcţionarilor şi nu 
serviciile, pentru că n-au venit încă ordinele Marelui Stat Major. Este sigur că atunci 
când este vorba de servicii publice a căror continuitate trebuie să întreţină ordinea şi să 
ajute Armata în suveranitatea asupra teritoriului, nici discuţie nu poate fi, trebuie ca 
Statul Major să hotărască data evacuării, ţinând seama de evoluţia operaţiunii militare, 
mi se semnalează, însă, că la Roman nu a plecat Episcopia şi alte autorităţi, care nu 
sunt indispensabile nici pentru ordinea publică, nici pentru însăşi autoritatea de Stat ca 
să rămână acolo. Şi atunci să examinaţi situaţia. Sunt anumite autorităţi care n-au 
primit încă ordinul de evacuare. 

Majoritatea serviciilor publice şi personalul lor, cu excepţia câtorva autorităţi, 
s-a evacuat prin mijloace proprii. Ţinând seamă că nu trebuie să împiedicăm, ci să 
înlesnim evacuarea, cred că Marele Stat Major trebuie să examineze îndată toate 
ordinele date şi pentru menţinerea ordinei, cât şi pentru cele necesare pentru menţi
nerea unui minimum de activitate locală, sau alte măsuri de care depinde interesul 
general sau securitatea Armatei. În afară de acestea, toate celelalte servicii din această 
zonl care ajung sl fie supuse unor condiţiuni militare noi, toate acestea sl fie evacuate 
şi sl nu ne mai înclrcăm conştiinţa şi cu această întârziere. 

G-ral S. Mardare: Ordinele sunt date de 1 O zile, cu excepţia a 3 judeţe: 
Putna, Cowrlui şi Tecuci. 

I. Petrovtcl: În ce priveşte Biserica, am împărtăşit de la început ideea ca ea sl 
fie o instituţie care sl nu se grlbească la evacuare. Totuşi, nu s-a putut acest lucru. Din 
Basarabia s-au evacuat mult mai mulţi preoţi decât stabilisem. La început era vorba de 
500 şi plnA la urmi a trecut de 1000. Eu, însA, nu m-am gândit la Biserici cu (sic!) 
precAdere. Natw'al că n-am împiedicat pe nimeni să plece. Au plecat toţi episcopii, 
mitropoliţii, inclusiv cei doi mitropoliţi cari la anumite alegeri erau partiz.ani să se ia 
semnlturile celor cari nu vor fi aleşi. Doi dintre cei mai fanatici au fugit cu precădere. 
însă, s-a găsit, de pildl, la laşi un nucleu de preoţi cari au rămas în frunte cu vicarul. 
Dacă episcopul de la Roman vrea să plece, poate să plece, însă nu este instituţia la care 
m-am referit. 

M. Antonescu: Dl. ministru Marinescu spune că Ministerul Justiţiei nu a 
primit asemenea ordine. Vă rog să examinaţi situaţia tuturor serviciilor care să se poată 
evacua. 
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Pentru şcolile din Bucureşti cred că ar fi bine să se precizeze unde se poate 
face evacuarea. 

Ce face personalul administrativ, personalul de direcţie sau chiar Corpul 
profesoral care nu a primit ordin de evacuare, să se evacueze sau nu? Noi am vrut să 
închidem şcolile ca să evităm concentraţiunea, şi pentru ca să folosim localurile de 
şcoli în alt scop. 

Prin urmare, trebuie precizat că personalul didactic al şcolilor urmează să 
plece, urmând ca ministerul să hotărască care (sic!) sunt organele administrative sau de 
custodie care poartă răspunderea localului. Ministerul nu a putut da aceste instrucţiuni, 
pentru că în instrucţiunile dvs. spuneţi că Statul Major hotărăşte când trebuie să plece. 

G-ral S. Mardare: Când să plece permanenţa. 
G-ral R. Enescu: Dacă Ministerul Instrucţiunii n-are obiecţiuni de tăcut din 

punct de vedere al întrebuinţării, dacă are să le dea anumite însărcinări, să ne comunice 
acele însărcinări, altminteri pot să plece. 

I. Petrovici: Să le dăm libertatea de a pleca. Prin închiderea şcolilor, intrându-se 
în vacanţă, ei urmează să plece şi noi trebuie să-i lăsăm să se ducă unde vor. 

M. Vulcinescu: în general, prefecţii au dat ordine peste tot când se începe 
evacuarea familiilor. Statul Major nu dă ordin decât în ultimul moment, când pleacă 
ultimul eşalon, aşa că poate să fie o perioadă foarte lungă între momentul când pleacă 
membrii familiei şi când pleacă funcţionarul. 

M. Antonescu: Cer precizarea Statului Major care să fie dată nu numai pentru 
Ministerul Educaţiei Naţionale, ci pentru toate departamentele, că tot personalul, 
indiferent de natura lui, care nu funcţionează sau care este intrat în concediu sau 
vacanţă, Corpul didactic sau personalul de orice altă natură să poată pleca prin mijloace 
personale, oricând. Astăzi ne găsit în situaţia că am închis şcolile în Bucureşti, am 
stabilit principiul de evacuare pentru şcoli, ca să poată pleca copiii (sic!) şi familiile lor, 
însă ministerul nu a stabilit până astăzi dreptul profesorilor de a pleca în mod 
individual din Bucureşti. 

I. Petrovici: Eu le-am comunicat că pot pleca. 
M. Antonescu: Am stabilit noi aici, dar circulara nu s-a dat. Vă cer să vă 

duceţi la patru licee din Capitală şi veţi vedea că nu s-a primit nici un ordin de 
evacuare. 

G-ral S. Mardare: Nu trebuia să dăm noi acest ordin pentru Bucureşti. 
M. Antonescu: Nici ministerul nu 1-a dat. Dl. ministru spune: ., Dacă eu dau 

ordin de evacuare trebuie să indic şi locul unde se evacuează personalul meu. Am 
această posibilitate astăzi? N-am". 

De ce să discutăm pe abstracţiuni. Aceasta este situaţia. Dacă dl. ministru dă o 
circulară de evacuare, se pomeneşte a doua zi cu toţi profesorii venind să-i ceară 
precizări unde se duc. Poate ministrul să facă aceasta? 

I. Petrovici: Eu cel mult pot să dau o circulară că au dreptul să plece. 
M. Antonescu: Prin urmare, domnule ministru de Interne, credeţi că executân

du-se această plecare individuală şi liberă, oamenii aceştia, mergând la întâmplare, nu 
riscă să rămână în stradă, neavând unde să se adăpostească, locuinţa pe care şi-au ales-o 
găsind-o <;>cupată sau destinată pentru alte persoane? 
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P. Striban: Dacă îi considerăm ca populaţie civilă, atunci trebuie sA meargă 
într-o plasă din judeţul Vlaşca. 

G-ral R. Enescu: Dacă îi lăsăm pe profesori, să plece cum vor, situaţia va fi 
următoarea (vorbesc pentru cei din Bucureşti): 60-70% au loc sigur unde să se ducă, fie 
la rude, fie la prieteni, fie chiar locuinţe proprii, şi rămâne numai restul pentru care 
trebuie să fixăm noi unde să se ducă. 

M. Antonescu: Sunt de acord. Atunci concluzia este să lăsăm libertatea de 
plecare pentru fiecare, iar Ministerul de Interne să dea o circulară prin care să se arate 
că profesorii cari îşi găsesc prin propriile lor mijloace locuri de cazare, să nu fie 
izgoniţi din regiunea unde se duc, pentru că altminteri, pe principiul rigid pe care l-am 
pus că Ministerul de Interne nu poate tolera evacuarea decât în anumite zone de 
evacuare, Ministerul poate să-i scoată de unde se găsesc. 
A G-ral R. Enescu: Aceasta s-a hotărât într-un Consiliu la Marele Stat Major. 
Insă profesorii se vor duce la rude, la proprietăţile lor şi vor rămâne o mică parte din 
cei cari n-au unde să se ducă, şi acestora trebuie să le indicăm noi regiunea. 

M. Antonescu: Concluzia este aceasta: dvs. sunteţi contra şi eu sunt contra ca 
cineva să se poată duce oriunde ar vrea el. Ministerul Educaţiei Naţionale nu are 
mijloace să facă o cazare pentru zeci de mii de persoane. Trebuie, însă, să se dea o 
circulară ca să se ştie că au dreptul să se evacueze. Calitatea de membru al Corpului 
didactic constituie un drept de circulaţiune liberă, aceasta pentru ca să nu se 
pomenească oprit. 

G-ral R. Enescu: Nu de circulaţiune liberă, ci numai ca să se ducă într-un 
singur loc. 

M. Antonescu: Până ajunge la destinaţie, trebuie să circule. Să se recomande 
evacuarea prin mijloace proprii şi cazarea individuală, pe cât posibil în cadrul familiei 
sau al colegilor din alte localităţi, şi acolo unde se creează din această cauză unele 
neajunsuri, se vor adresa prefecturilor de judeţ, iar dl. ministru de Interne să aibă 
bunăvoinţa să dea o circulară domnilor prefecţi de judeţ în care să arate că, întrucât 
Statul nu poate organiza, prin Ministerul Educaţiei Naţionale, evacuarea generală a 
tuturor membrilor Corpului didactic, s-a recomandat acestora să se evacueze în cadrul 
familiilor lor sau ale colegilor şi acolo unde acest lucru nu s-ar putea realiza, 
prefecturile să dea concursul membrilor Corpului didactic ca să fie cazaţi pe aceleaşi 
principii, pe lângă familiile Corpului didactic local, fără să se atingă prea mult 
programul stabilit de Ministerul de Interne şi destinaţia de evacuare. 

I. Petrovlcl: S-ar mai putea face ceva: având în vedere că s-ar putea să existe 
o cotă de profesori cari n-au unde să se ducă - nici neamuri, nici cunoscuţi -, fixaţi 
pentru această cotă o regiune unde s-ar putea duce aceşti oameni. 

P. Striban: Sunt aceştia obligaţi întocmai ca toţi funcţionarii publici să se 
evacueze. 

M. Antonescu: Se poate, domnule Strihan, dvs., ca membru al Corpului 
didactic, să aveţi sufletul să puneţi această problemă? Noi cerem populaţiei civile să se 
evacueze din toate mahalalele, şi să facem greutăţi membrilor Corpului didactic? 

I. Petrovici: Noi evacuăm chiar populaţia mahalalelor, care în orice moment 
reprezintă pentru Stat elemente de anarhie, şi elitelor spirituale ale ţării să nu le dăm 
drepturi să se evacueze? 
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P. Strihan: Ml refer la unele declaraţii ale dvs. în legătura cu cei din 
Basarabia. 

M. Antonescu: Este vorba de bombardamente. 
P. Strihan: împotriva bombardamentelor este soluţiunea dispersiunii. 
M. Antonescu: Iată cât de mult au fost hotărâte lucrurile la Marele Stat Major. 
G-ral S. Mardare: În momentul închiderii şcolilor, profesorii erau liberi sl se 

evacueze unde vor. 
M. Antonescu: Atunci rAmâne principiul stabilit sA daţi circulare în sensul în 

care v-am spus. 
Acum ne întoarcem, domnilor, la chestiunea salariilor, problemă care este la 

fel pentru toate ministerele şi pentru toţi funcţionarii, nu numai pentru Ministerul 
Justiţiei, care a pus această chestiune la ordinea de zi. 

Credeţi că există posibilitatea ca pentru luna aprilie funcţionarii să primească 
salariile înainte de sărbători, mai ales că vor avea şi cheltuieli cu sărbătorile Paştelui? 

G. Netta: Este imposibil. 
I. Marinescu: A venit preşedintele Curţii de Casaţie şi a cerut, pentru membrii 

Curţii, salariul pe 3 luni. 
O. Vlldescu: Dl. Mareşal îl roagă pe dl. ministru de Finanţe să dea salariile 

funcţionarilor înainte de Paşti. 
G-ral P. Cameniţl: Funcţionarii din Moldova cari au primit salariul pe 3 luni 

se plâng că acum urmează să li se oprească salariul pe aprilie. 
M. Antonescu: Nu li s-a dat o gratificaţie, ci o anticipaţie. 
M. Vulclnescu: Ea va fi, poate, o indemnizaţie de transport. 
M. Antonescu: Când a venit şi a citit dl. ministru de Finanţe lista 

contribuţiunilor date de Stat pentru a sprijini evacuarea, cheltuielile care se fac de Stat 
pentru aceasta, atunci am considerat ci în nici un caz nu mai putem face asemenea 
cheltuieli. A plecat un ministru de Finanţe şi a venit altul, dar problema ramâne 
aceeaşi, pentru ci ministrul de Finanţe nu poate inventa bani. Aceasta este soarta 
miniştrilor de Finanţe totdeauna în perioadele de crizl prin care trece un Stat. 

Dv. trebuie sl ştiţi un lucru, pe care aici, între şefi ai serviciilor Statului, 
trebuie sl-1 cunoaşteţi: am luat zece miliarde lei firi acoperire de la Banca Naţionali, 
inel de acum o luni. S-au glsit şi se glsesc mijloace pentru reglementarea acestei 
operaţii, lnsl schimbarea aceasta teritoriali, condiţiunile grele ale rlzboiului şi 
evaculrile, cu paralizarea economici pe care o aduce, în nici un caz nu pot fi flglduieli 
penlnl re_Bfmul no~tru flrumefar de venituri de 11oum fnoolo. 

1n asemenea condiţiuni, orişicât am dori din toatl inima sl ajutăm pe aceşti 
evacuaţi, va fi imposibil ca, în afarl de avantajul pe care l-am flcut, cu anticiparea 
salariului pe trei luni, sl le dim şi unele gratificaţii. 

M. Vulclnescu: Studiem această chestiune: sA reţinem eşalonat şi să 
împingem reţinerile mai târziu, pentru că oamenii au flcut unele cheltuieli. Deci, este 
posibil sl plltim salariile pe aprilie şi sl facem reţinerile mai târziu. 

M. Antonescu: Reţineţi o parte pe aprilie, iar restul îl eşalonaţi pe lunile 
următoare. Ca sA dim gratificaţii, este imposibil. 

M. Vulclnescu: VI vom supune chestiunea unei indemnizaţii egale cu cel 
puţin un salariu, daci vor exista mijloace. 
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mult. 
G-ral P. Cameniţi: Mă gândeam la cei di111 Moldova, cari au pierdut mai 

M. Antonescu: Fac un apel la domnul ministru al Finanţelor şi cred că în 
împrejurările actuale, în preajma sărbătorilor, ar fi foarte bine dacă s-ar da acum 
salariul pe aprilie. Pe de altă parte, mulţi ar folosi sărbătorile de Paşti ca să se evacueze, 
folosind această împrejurare, dacă ar avea bani. Dacă nu vor avea bani, nu vor putea să 
facă nimic. Daţi jumătate din salariu acum. 

G. Netta: Noi avem probleme mai grele decât problema funcţionarilor: n-avem 
cu ce plăti pe lucrătorii din fabrici înainte de sărbători. 

I. Marinescu: Nu s-au plătit nici diurnele pentru munca excepţională. 
G. Netta: Are să se plătească, dar nu acum. 
M. Vulclnescu: Am avut de făcut faţă la plăţi de 18 miliarde. 
G-ral C. Vaslliu: Dar războiul nu se face din încasări, domnule ministru. Cum 

putem ţine noi această lume? 
G. Netta: Domnule ministru, eu îmi cunosc datoria. Suntem la sflrşitul anului 

bugetar, când încaslrile sunt foarte mici. Avem o industrie de război clreia trebuie si-i 
dim miliarde. Eu ml îngrijesc, în primul rând, de industria de război şi de soldatul 
român. Noi suntem în linia a doua şi plecăm flrA să luăm nimic. 

Vom lua salariile la 20 ale lunei. Sunt mulţi cari ar vrea să ne dea ei noul, 
numai sl poată pleca. 

G-ral C. Vaslllu: Ne-aţi luat fondul de rulment de la ministere, când s-a închis 
exerciţiul. 

G. Netta: Dv. fiţi siguri că suntem tot atât de patrioţi şi de îngrijoraţi ca şi dv. 
G-ral C. Vaslliu: Eu nu spun contrariul, dar relev situaţia. 
G. Netta: Eu nu pot primi în felul acesta de a se trata chestiunea. Nu sunt 

fabricant de bani. Dacă eu v-aş spune dv.: de ce nu ţineţi pe ruşi, ce aţi rlspunde? 
G-ral C. Vaslliu: Nu e treaba mea. 
G. Netta: Vedeţi! 
G-ral C. Vaslliu: Dar cum să plece funcţionarul, fărA nici un ban în buzunar? 
G. Netta: Eu ştiu ce am de flcut, dle ministru. 
G-ral C. Vaslliu: Eu văd că funcţionarii n-au bani şi nu pot să le dau. 
M. Antonescu: Nu putem, în momentul acesta, să discutăm o problemă care 

afectează echilibrul însuşi al Statului. 
Fărl îndoiai!\ că domnul ministru de Finanţe va face toate sforţlrile ca, ţinând 

seama de realitatea gravă şi de momentul psihologic actual, de starea de nelinişte 
gravă, care, daci continuă (sic!), înrâureşte însăşi ordinea economică şi financiară, 
astfel că are de câştigat şi nu de pierdut, printr-o asemenea măsură de ordin financiar, 
să găsească o soluţie. Cred că este bine ca domnul ministru de Finanţe să încerce să 
ajute lumea în această stare de nelinişte şi să nu-şi creeze singur greutăţi prin 
imposibilităţi de plată într-un moment ca acesta, care ar agrava şi mai mult fenomenul 
de neîncredere şi de nesiguranţă de astăzi. 

Trebuie să găsim, desigur, împreună cu Banca Naţională, mijloacele necesare, 
ca să o-ajungem să aruncăm Statul într-o anarhie financiară, pe care tot el ar plăti-o, 
fiindcă, până la urmă, perioadele de inflaţie duc la răsturnarea valorilor, la anarhia 
financiară şi la ruina celor cari au ceva de pierdut, şi a funcţionarilor, în primul rând. 
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De aceea, trebuie să găsim o soluţie provizorie. Perioada aceasta a lunei aprilie 
fiind o perioadă când coincidenţa plăţii salariilor cu sărbătorile de Paşti ar înlesni, 
poate, funcţionarilor să plece, ar fi de examinat dacă, în loc de 20 aprilie, aţi putea să 
faceţi plata salariilor înainte, printr-un aranjament cu Banca Naţională, pentru ca în 
modul acesta, pe de o parte, să ajutăm pe funcţionari, iar, pe de altă parte, să înlesnim 
evacuarea şi liniştirea populaţiei şi, în sfârşit, să contribuim la creşterea încrederii, care 
se va întoarce, folositoare, tot pentru finanţele Statului. 

G. Netta: Noi vom studia problema şi vom face tot ce va fi posibil. 
M. Vulcinescu: Pentru Moldova am luat măsuri şi trebuie să recunoaştem că 

Banca Naţională ne-a pus la dispoziţie aproape şapte miliarde jumătate lei, pentru ca, în 
haosul acesta, să existe sentimentul că guvernul veghează. 

Situaţia este puţin deosebită pentru Bucureşti şi pentru funcţionarii de aici, cari 
au interes să plece, deşi războiul nu este în vecinătatea imediată. 

M. Antonescu: Ministerul Justiţiei a pus chestiunea: Punerea la dispoziţie a 
fondurilor necesare pentru organizarea de cantine. 

Chestiunea aceasta a cantinelor am avut-o şi pentru Preşedinţie şi pentru 
Ministerul de Externe şi pentru alte departamente, în practică. Am constatat că pe 
nuclee foarte reduse nu este o soluţie să organizăm asemenea cantine. De pildă, dacă 
am face pentru Preşedinţia Consiliului de Miniştri, pentru Ministerul de Externe şi 
pentru Ministerul Propagandei Naţionale cantine, în nucleele acestea de lângă 
Bucureşti, ar însemna să facem o cantină la 80 persoane la locul de dispersiune. O 
asemenea cantină, cu 80 de persoane, departe de a constitui o soluţie economică pentru 
Stat, care vrea să ajute pe funcţionari, constituie o sarcină în plus. 

Prin urmare, problema cantinelor trebuie văzută într-un cadru economic, nu 
într-un cadru financiar. Pentru a ajunge la cadrul economic, trebuie să facem ca în 
locurile de evacuare, prin prefecturi şi organele locale şi cu concursul Consiliului de 
Patronaj, acolo unde funcţionează şi are experienţa cantinelor, şi cu ajutorul 
Economatelor şi al Centrelor de aprovizionare, ale dv., domnule g-ral Arbore, sA 
constituim acolo, local, cantine, care, ţinând seamă de o organizare economică largă, cu 
mulţi clienţi, să poată constitui o afacere economică folositoare pentru funcţionari. 

Dacă, cu titlul organizării unor cantine pentru câte 80 funcţionari, noi ne luăm 
noi sarcini, fatal Statul va ajunge să primească noi contribuţii pentru organizarea 
alimentării funcţionarilor. Şi orişicât aş fi de dornic ca, în împrejurările actuale, să 
ajutăm cât de mult pe funcţionarii noştri, ţinând seama şi de experienţa pe care am 
făcut-o la Bucureşti, cu aprovizionarea, cu organizarea cantinelor pe departamente -
cunoaşteţi toate sforţările flcute - şi cu organizarea Economatelor, totuşi n-aş putea să 
consider folositoare ideea aceasta, ca fiecare departament, în orişice loc de evacuare 
sau dispersiune şi indiferent de numărul funcţionarilor lui, să organizeze cantine, ci 
aceste cantine trebuie să fie organizate pe departamente, numai atunci când nucleul de 
evacuare dă posibilitatea unei organizări economice a cantinei, care să se poată uşor 
aproviziona şi întreţine, cu numărul clienţilor săi din localitatea aceea, dacă nu credeţi 
că trebuie să constituim cantine locale, pe mai multe departamente, pe grupuri de 
funcţionari, toţi adunaţi la un loc, cu concursul Economatelor locale, al Centrelor de 
aprovizionare şi al Consiliului de Patronaj local, cu cantine locale, şi să ne organizăm 
în modul acesta. 
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Prin urmare, cred că problema cantinelor trebu:ie s-o rezervăm după ce, intrând 
în evacuare, stabilind această situaţie locală, verificând! condiţiunile locale, cu numărul 
clienţilor posibili. Atunci vom vedea dacă trebuie să aj1utăm cantinele printr-o finanţare 
oarecare, finanţare care trebuie să fie mijlocul pentru organizarea cantinei, aceasta 
rămânând, însă, pe bază economică, să se întreţină singură, deci un fond de început, 
care să poată fi recuperat şi nu o finanţare, pe care n-o putem da. 

Dacă, pe departamente, se organizează asemenea cantine, cu ajutorul unor 
fonduri care pot fi uşor recuperate, putem înlesni această organizare. Altfel, recomand 
această organizare economică şi baza economică de cartelare a funcţionarilor mai mul
tor departamente, cu ajutorul Economatelor existente şi nu prin crearea de noi organe. 

Domnul g-ral Pantazi a pus adineauri o problemă, la care Ministerul 
Economiei Naţionale ar trebui să ne dea răspunsul. Domnul g-ral Pantazi, atunci când 
eu spuneam că lucrurile se înţeleg de la sine, adăuga că este totuşi bine ca ele să fie 
spuse, pentru ca să le înţeleagă oamenii. O-sa întreba de ce nu se dă unor comercianţi 
posibilitatea ca, prin mijloace proprii, să evacueze, pentru că în modul acesta s-ar putea 
pentru unii, dacă controlul (sic!) acesta este posibil, să se menajeze unele depozite, 
care, ducându-se în alte părţi, să constituie tot atâtea izvoare economice locale. 

Ce măsuri s-au luat în această privinţă? 
G-ral C. Pantazi : Am văzut în ziarele de astăzi că cei cari fac aşa sunt 

condamnaţi la moarte. 
G-ral I. Teodorescu: Imediat după bombardament, restaurantele au fost 

închise şi nu mai funcţionează. Eu caut să mănânc la un restaurant şi nu găsesc nimic. 
în al doilea rând, s-a hotărât aici ca viaţa Capitalei, după bombardament, să 

meargă tot aşa de normal ca şi înainte. Or, nu mai poate să meargă normal, dacă toate 
aceste mărfuri, care, dacă nu ne trebuie astăzi aici, vor fi necesare mâine sau poimâine, 
se duc în alte părţi. 

M. Antonescu: Domnule general, aţi constatat astfel de evacuări precipitate 
de mărfuri? 

G-ral I. Teodorescu: Imediat după bombardament, cele câteva sute de maşini 
din Capitală, de care noi aveam nevoie, ca să presteze serviciile la care erau obligate, 
au luat mărfuri şi Ie-au dus în alte părţi. 

M. Antonescu: Dv. aveţi perfectă dreptate. Cred, însă, că chestiunea 
principială pusă de domnul g-ral Pantazi poate fi examinată. În principiu evacuări de 
mărfuri din Bucureşti nu se pot face decât cu autorizarea dată de Ministerul Economiei 
Naţionale şi Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării. Orişice evacuare făcută în alte 
condiţiuni este considerată neregulată şi intră în sancţiunile prevăzute de dv. 

Ministerul Economiei Naţionale, prin urmare, şi Aprovizionarea examinează 
situaţia ţinând seama de condiţiunile evacuării acestor întreprinderi. Pentru restaurante, 
pentru brutării nici vorbă că ele trebuie să continue să funcţioneze. De asemeni, nu 
trebuie ca chiar (sic!) dintre celelalte să-şi evacueze toate mărfurile, căci dacă admitem 
că toate s-ar evacua, ar însemna că golim de mijloace de alimentare Capitala. 

Cred, însă, că dacă dvs., din examinarea pe care o faceţi şi aceasta este o 
problemă economică, dacă constataţi (sic!) din evidenţa care o aveţi şi din situaţia pieţii 
că dispunem de cantităţi de mărfuri mai mari decât conswnul obişnuit al Capitalei şi 
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prin evacuarea Capitalei s-a redus numărul consumatorilor aşa că mărfurile din 
Bucureşti constituiesc un prisos nefolositor pentru economia noastră, dacă ajungeţi la o 
asemenea concluzie, atunci poate că o anumită categorie de mărfuri este bine să fie 
evacuate ca să nu le pierdem prin bombardament. 

Dacă, însă, constataţi că situaţia Capitalei nu îngăduie evacuarea acestor 
mărfuri, atunci aplicaţi măsurile cele mai rigide şi sancţiunile cele mai aspre, pentru ca 
să ţinem populaţia aprovizionată şi să nu ajungem să ne creăm singuri probleme 
economice. 

G-ral C. Pantazl: În chestiunea evacuărilor de mărfuri din Capitală, trebuie 
sl-şi spun! cuvântul Ministerul Economiei Naţionale. Idealul este ca să se scoată din 
Bucureşti m!rfurile care ar putea fi distruse de bombardament. 

S. Ghlolu: Aici sunt două tendinţe opuse: prima, să evacuăm din Capital! tot 
ce prisoseşte şi m!surile au fost luate de o lunl de zile. S-a constatat atunci ci în 
Capitall, în special în sectorul alimentar, care interesează acum, nu era prisos. În 
special erau anumite dispersiuni de flcut în sectorul textil şi la unele depozite de Stat, 
care s-au evacuat. Deci, în ce priveşte alimentarea nu s-au constatat depozite mari de 
aşa naturi ca să fie evacuate. Celelalte depozite de la Industrie s-au dispersat şi este 
bine sl continue dispersarea lor. 

în ceea ce priveşte mlsura de luat ca sl nu se mai evacueze negustorii toţi cari 
au prlvllii neavariate, sl fie obligaţi să-şi exercite comerţul, să-şi continue activitatea, 
aceasta este o mlsurl buni, clei altminteri se dosesc m!rfurile şi se vând pe sub mână. 

M. Antonescu: Atunci, aceasta nu mai depinde de dl. g-ral Teodorescu, ci de 
dvs. Examinaţi chestiunea împreun! cu d-nii generali Dobre şi Teodorescu şi stabiliţi 
normele care prin Camera de Comerţ şi Primlria Municipiului să fie comunicate 
negustorilor, si-i informlm, ca toate m!surile luate sl fie potrivite măsurilor noastre. 

G-ral I. Arbore: Am vizitat imediat dupl bombardament pe cei cari s-au 
dispersat şi am flcut constatarea ci, în afară de câteva depozite flcute de noi prin 
I.N.COOP, magazinele din sate nu conţin decât spirt, vin şi bere. Prin urmare, orice 
refugiat care merge în jurul Capitalei nu găseşte de mâncare. Am găsit la Copăceni un 
kg de friptură plătindu-se cu 800 lei, o pâine cu 100 lei, am găsit un kg de cartofi mult 
mai scumpi decât aici. Astfel, nevoile de aprovizionare din afara Bucureştilor, pentru 
populaţia care merge acolo, sunt limitate. Nu există finanţare. Am stat de vorbă cu 
autorităţile locale. Fiecare negustor este un om care primeşte numai un comision; nu 
este un om cu bani. 

Atunci am chemat I.N.COOP.-ul care mi-a declarat că mai mult decât face prin 
cooperaţia sa, nu poate face. Se pot da mărfuri, dar să le plătească cineva. 

Prin urmare, trebuie duse mărfuri, nu din magazine, ci din depozite. 
G-ral R. Enescu: Magazinele din Bucureşti să facă centre de desfacere acolo 

unde sunt centrele de dispersiune. 
G-ral I. Arbore: Aici se mai pune o problemă. Evacuarea aceasta din 

Bucureşti şi ducerea în alte oraşe cred că va duce la alte aglomeraţiuni care vor provoca 
alte bombardamente. Noi trebuie să facem o dispersiune reală. 

M. Antonescu: Dv., pe baza programului de dispersiune care vă este indicat, 
să nu daţi autorizare de transport pentru mărfurile din Bucureşti decât în zonele de 
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dispersiune. Prin aceasta, pe de o parte, ajutaţi pe comerciant să scoată marfa din 
Bucureşti, iar pe de altă p~e, aţi creat posibilitatea de :aprovizionare pentru populaţie. 

G-ral C. Vasiliu: In timp ce magazinele de a1limente sunt tixite de clienţi, în 
magazinele de textile nu cumpără nimeni. 

G-ral C. Pantazi: Deşi textilele nu le cumpără nimeni, totuşi n-au voie să iasă 
din Bucureşti. 

G-ral I. Arbore: în magazinele în care înainte de bombardament vitrinele 
erau arhipline, a doua zi după bombardament a dispărut totul. Mărfurile au fost dosite 
ca să fie vândute pe preţuri mari. De aceea, s-a dat ordonanţa domnului g-ral 
Teodorescu, care este binevenită. 

M. Antonescu: În această privinţă am fost cu toţii de acord ci ordonanţa era 
necesară, pentru ci trebuie sl păstrăm în Bucureşti elementele de aprovizionare şi sl 
asigwtm continuitatea economici firă de care nu poate fi ordine. Însă, trebuie sl găsim 
soluţiune şi la celelalte împrejurări relatate de dv., ci în localităţile de dispersiune, care 
sunt tot ale Capitalei şi care aparţin ca consecinţă (sic!) tot structurii economice a 
Capitalei şi necesităţilor de aprovizionare a ei, trebuie să găsim şi acolo soluţiune, 
pentru ci şi acolo populaţia să n-ajungă să-şi dea salariul pe o lună pentru masa pe 
câteva zile sau să ajungă să nu aibă ce mânca şi apoi să se întoarcă spre noi şi să ne 
întrebe pentru ce îi trimitem într-un loc unde n-au ce mânca. 

De aceea am spus că numai în măsura în care rărindu-se populaţia din 
Bucureşti, cantitatea de mărfuri fiind constantă în Bucureşti, să găsiţi posibilitatea să 
scoateţi o cantitate de mărfuri. De asemenea, în loc să împiedicaţi ieşirea mărfurilor, 
sau să lăsaţi să vină alte mărfuri noi din afară, îndreptaţi mărfurile care vin spre locurile 
unde se fac aglomeraţiuni de populaţie prin dispersiune. 

S. Ghiolu: Ceea ce consumă cineva, în afară de coloniale, vine din afară, vine 
din provincie. 

M. Vulclnescu: Negustorii nu se mai reaprovizionează, ci aduc numai de azi 
pe mâine. 

M. Antonescu: Nu există posibilitatea ca împreună cu l.N.COOP-ul să se 
creeze anumite depozite de alimente în regiunile de dispersiune, care să înlesnească 
aprovizionarea micului negustor de la sat, care să nu mai vândă numai bere, ţuică şi 
vin? 

M. Vulclnescu: Totul este chestiune de transport. 
M. Antonescu: Domnule Minescu, nu puteţi face mai mult? 
Gh. Minescu: N-am personal, n-am fonduri. 
I-am chemat pe micii comercianţi de la sate ca să le dau mărfuri; eu prin 

I.N.COOP nu pot face nimic, deoarece n-am personal. 
P. Strihan: Aveţi tot personalul Federalelor şi Cooperativelor care se 

evacuează şi ne încarcă pe noi la încartiruire. 
M. Antonescu: Vă rog să studiaţi dv. problema până săptămâna viitoare, 

altminteri mă duc şi o studiez eu. Până săptămâna viitoare vă duceţi împreună cu g-ralul 
Arbore şi examinaţi zonele de dispersiune cu mijloacele de aprovizionare care sunt 
astăzi, cu centrele de aprovizionare care pot fi Bcute, cu comercianţii din zona de 
dispersiune cari pot fi ajutaţi şi vă asigur că negustorul de la Otopeni, cârciumarul care 
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vmde numai ţuică, dacă dv. îi daţi mărfuri în consignaţie şi-i creaţi mijloace de 
transport ca să le duceţi acolo, va primi bucuros mărfurile şi va avea şi el ce desface, 
iar populaţia nu va suferi. Acest lucru trebuie să fie flcut imediat. 

G-ral R. Enescu: Dacă avem mijloace de transport chestiunea se rezolvă 
imediat, dar n-avem nici pentru noi. 

M. Antonescu: Trebuie găsite şi mijloacele de transport. 
Când ministrul Aprovizionării, care poartă răspunderea aprovizionării, vine şi 

spune că în jurul Capitalei majoritatea magazinelor vând ţuică, bere şi spirt, şi că n-au 
mărfuri, când ministrul Aprovizionării spune că se vinde kilogramul de friptură cu 800 
lei, trebuiesc luate măsuri imediat. 

S. Ghiolu: Pentru sectorul alimentar este mai mult vorba de măsuri 
administrative. 

M. Antonescu: Să plece funcţionarii dv. în anumite centre unde trebuie tlcute 
reţele pentru distribuirea mărfurilor, pentru ca să organizăm permanent aprovizionarea. 
Pe de altă parte, să faceţi centre de desfacere în toate comunele de dispersiune. 
I.N.COOP-ul vrea numai beneficii; să ia şi servituţi. 

Gh. Minescu: Totdeauna noi am stat ultimii pe poziţie; nimeni n-are pagube 
ca noi. 

I. Marinescu: Dv. trebuie să hotărâţi dispersiunea şi pentru eşalonul care 
rămâne aici. Astfel, în jurul Cişmigiului avem ,,Monitorul Oficial", Ministerul Justiţiei, 
Ministerul Comunicaţiilor, Ministerul de Război. Nu ştiu dacă n-ar fi bine să dispersăm 
aceste instituţii. Deşi rămân mai puţini funcţionari acum, totuşi, toate aceste instituţii se 
găsesc pe acelaşi traseu şi este periculos într-un eventual bombardament. 

M. Antonescu: Ştiţi ce am spus de la început, când n-aveam nici o dată de 
indicaţiunile militare asupra precipitării evenimentelor. V-am rugat să nu ţineţi decât 
minimum necesar şi restul funcţionarilor să-i trimiteţi fie în dispersiune, fie în 
evacuare. 

G-ral R. Enescu: Am cerut departamentelor să ne trimită valoarea eşalonului 
I şi eşalonului II şi în circulară s-a scris că Marele Stat Major va studia ca să se dea 
zone de dispersiune. N-am primit până acum răspuns decât de la patru departamente. 

M. Antonescu: Preşedinţia Consiliului, Externele, Propaganda şi Ministerul 
Înzestrării Armatei. 

G-ral Gh. Pobrt-: Ei;:entialul e1,te- ca in Rm·ureşti i;:i\ rllmânll n permanentA care 
să ţină legătura cu celelalte servicii. Miniştrii, secretarii generali, directorii conducători 
de direcţii trebuie să stea în Bucureşti. 

M. Antonescu: Dar de câte ori n-am dat aceste instrucţiuni şi le-am trimis şi 
în scris, pentru că la un moment dat era îndoială. Apoi a venit terminologia Marelui 
Stat Major cu eşalonul I şi II. Noi, miniştrii, trebuie să rămânem aici, pentru că noi 
conducem departamentele. Noi trebuie să ţinem aici organe de conducere. Tot ce ajută 
activitatea de direcţie a departamentului rămâne la centru, sau intră în zona de 
dispersiune, după cum în zona de dispersiune pot intra şi Wlii dintre domnii miniştri, cu 
caracter personal. Am înţeles ieşirea în dispersiune din punct de vedere individual 
pentru timpul nopţii. Serviciile, nucleele trebuie să continue a funcţiona aici la 
Bucureşti. Aici trebuie să rămână tot ce este esenţial pentru continuitatea serviciului. 
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Am dat şi exemple. Am spus: ,,Ce să fac cu Direcţia Tratatelor din Ministerul de Exter
ne aici? Acum se ard tratatele, nu se fac tratate. O trimit în evacuare. Direcţia Cultelor 
Minoritare de la Ministerul Cultelor ce să facă ea aici, în Bucureşti? Aceasta poate intra 
de-a dreptul în zona de evacuare. Celelalte servicii care trebuie să întreţină continuita
tea şi unitatea Ministerelor şi Guvernului, toate acestea pot să intre în dispersiune." 
Domnului ministru Marinescu, care s-a ocupat personal de tot programul pentru 
Ministerul Justiţiei, i-am spus: ,,Pentru membrii instanţelor, chiar trebuie să ajungem, 
în măsura în care primejdia se apropie, chiar activitatea instanţelor judecătoreşti s-o 
mArginim la instanţele care interesează ordinea publică şi măsurile represive, sau la 
procesele a clror urgenţă poate fi cerută de lezarea gravă a intereselor generale sau 
chiar private; restul activităţii să fie micşorat. Acelaşi lucru să-l aplicaţi la toate 
departamentele." 

Problema reducerii numărului comisiuni/or Departamentului Economiei 
Naţionale 

S. Ghiolu: Problema este greşit pusă. 
M. Vulcinescu: Avem un decret pe care vi-l vom supune. 
S. Ghiolu: Sunt unele comisiuni care au fost instituite pe bază de decizie. Nu 

ştiu dacă unele din aceste comisiuni mai au rostul să existe. 
I. Marinescu: Fiecare ministru hotărăşte care sunt comisiunile care rămân şi 

care nu. 
M. Antonescu: Este undeva, în vreo lege a Statului nostru, că un ministru nu 

poate suspenda activitatea unei comisiuni? 
M. Vulcinescu: Sunt comisiuni care dau avize. 
S. Ghiolu: Cum este Consiliul Superior de Mine. 
M. Antonescu: Ca să suspend activitatea unei comisiuni n-am nevoie de lege. 

După mine trebuie ca fiecare departament să examineze situaţiunea comisiunilor. 
S. Ghiolu: De comisiunile constituite pe cale de decizie nu se mai discută. 
M. Antonescu: Rog ca fiecare departament să comunice domnului ministru de 

Justiţie toate comisiunile care funcţionează pe lângă departamentul respectiv, şi pe baza 
cărei legi sau decizii au fost constituite. 

I. Marinescu: Chiar astăzi am cerut fiecărui departament acest lucru. 
M. Antonescu: Sunt comisiuni care prin procedura lor constituie un criteriu de 

legalitate al operaţiunilor de gestiune sau al operaţiunilor cu caracter patrimonial, în 
genere; pe acestea nu le putem desfiinţa, pentru că ele constituie criteriul legal de la 
care nu putem deroga. Pentru cheltuieli urgente am stabilit dreptul ministrului de a. 
deroga de la Legea contabilităţii publice. Este suficient. Nu putem, însă, să desfiinţăm 
procedura de legalitate pentru anumite operaţiuni. De pildă, Consiliul Superior al 
Minelor poate fi desfiinţat, vă puteţi lipsi de un asemenea organ esenţial pentru propria 
dv. răspundere, pentru retragerea unei anumite concesiuni, de pildă? Deci, toate 
comisiunile instituite prin legi, comisiuni cu caracter de legalitate pentru controlul 
operaţiunilor de gestiune sau al operaţiunilor cu caracter patrimonial, toate acestea 
continuă să funcţioneze. Fiecare departament să le organizeze într-o localitate unde să 
poată conlucra cu ele. Le restrângi activitatea, face o şedinţă la o lună sau la două luni, 
pentru ca să nu mai aibă cheltuieli şi dificultăţi administrative. Toate comisiunile 
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instituite prin lege, care au caracter consultativ, sau care nu constituiesc obligaţiuni 
confonne, rămâne ca fiecare ministru să examineze oportunitatea menţinerii sau 
suspendării acestor comisiuni şi las fiecăruia dintre domnii miniştri libertatea de a 
hotări care dintre aceste comisiuni rămân şi care nu. 

În principiu, în afarA de acele comisiuni care intră în caracterul legal, esenţial 
pentru legalitatea unor anumite acte, în afară de acestea, toate celelalte comisiuni vă 
recomand să le suspendaţi. Cât mai puţine comisiuni, cu atât mai bine. Vă rog, 
domnilor miniştri, la toate departamentele, să păstraţi numai comisiunile cu un caracter 
absolut esenţial, comisiunile a căror activitate este mai mult de teren decât de birou, iar 
dintre acelea de birou păstraţi-le numai pe acelea care vA dau avize confonne sau vA 
ajutA în îndeplinirea rAspunderilor dv. Celorlalte le suspendaţi activitatea. 

Domnii miniştri de Justiţie şi Finanţe vor examina dacă mai avem nevoie de 
unele comisiuni. Eu am desfiinţat o mulţime de comisiuni de la Justiţie tlrA prea multe 
fonnalitAţi şi dificultAţi. 

DacA, însA, veţi glsi că acelaşi fonnalism împiedică totuşi desfiinţarea unor 
comisiuni, sA facem un text cu un singur articol, care să intre într-un decret de măsuri 
excepţionale o datA cu alte măsuri, în care să se lase latitudinea ministrului fie de a 
suspenda activitatea unei comisiuni, fie de a o desfiinţa, pur şi simplu. 

Pentru comisiunile compuse din magistraţi am stabilit sA se folosească 
magistraţii evacuaţi. 

Generalizarea normelor aplicate de C.F.R. pentru plata personalului evacua
bil, prin: aplicarea unei indemnizaţii de evacuare, imediat la primirea ordinului de 
evacuare; plata unei indemnizaţii pentru personalul care şi-a evacuat familia şi a fost 
reţinut la serviciu în zona evacuabilă 

M. Vulcinescu: Calea Ferată n-a dat această dispoziţie. 
S. Ghiolu: Am citit în ziare. 
M. Vulcinescu: Am controlat la domnul director Nicolau, care a contestat. 

Calea Ferată n-a plătit salariile anticipat pe trei luni, ci a dat numai salariul pe o lună. 
Noi am acceptat şi această soluţie, pentru că era mai ieftină. Se cere acum ca soluţia să 
se aplice şi pentru Bucureşti. 

M. Antonescu: Domnule Bădăuţă, te rog să îngrijeşti ca Direcţia Generală a 
Căilor Ferate să dea un comunicat, în care să dezmintă sau să explice măsura luată şi 
regimul diferenţial aplicat funcţionarilor Căilor Ferate, cărora le-a dat salariul pe trei 
luni sau salariul pe o lună. Dacă nu s-a luat nici o măsură, să se dezmintă, pur şi 
simplu. 

Le convine sau nu, trebuie să se precizeze. 
S. Ghiolu: Domnule prim-ministru, în zona de evacuare ministerele n-au 

interes să ducă întregul bagaj de funcţionari. N-avem interes să ducem, pur şi simplu, 
toţi funcţionarii cu noi. Pe aceşti funcţionari, însă, nici nu-i putem concedia. Trebuie 
să-i lăsăm pe loc, şi să le dăm concediu. A le da concedii plătite, cu salariul întreg, este 
o sarcină mult prea mare. 

M. Antonescu: Nu s-a precizat? 
S. Ghiolu: S-a lăsat la aprecierea fiecărui minister. 
M. Antonescu: Exact. Funcţionarii publici nu pot fi scoşi în împrejurările 

acestea. 
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S. Ghiolu: Nu e vorba de scos funcţionari: nu-i putem scoate, dar nici nu-i 
putem întrebuinţa. Îi lăsăm în concediu cu salariul integral? numai în avantajul lui; 
uneori îl pui şi în avantajul ministerului. 

I. Petrovici: Mai întâi, pe un funcţionar nu-l pui în concediu. 
M. Antonescu: Domnule ministru, nu puteţi să lipsiţi de salariu pe 

funcţionarul public bugetar. 
S. Ghiolu: Dar nu e vorba de aceasta. 
M. Antonescu: Dv. întrebaţi dacă puteţi da concedii firă salarii funcţionarilor. 
S. Ghiolu: Nu, cu salariul pe jumătate. 
M. Antonescu: Domnilor, vă recomand să examinaţi în fiecare departament 

această situaţie şi, dacă aveţi funcţionari sinecurişti sau oameni cari încaseaz.ă salarii, 
flră să facă servicii, pe aceştia să-i daţi afară, fără să vă puneţi probleme de conştiinţă 
sau de altă natură. Pentru cari muncesc şi, în executarea unei măsuri de ordin general, 
pe care trebuie s-o aplicăm, hotărâm că nu putem să-i trimitem în evacuare sau în 
dispersiune, şi n-avem altă soluţie decât concediul, trebuie să-i plătim domnului 
ministru, pentru că funcţionarul public are un drept, nu este cu contract. Funcţionarul 
cu contract dintr-o întreprindere particulară are dreptul la preaviz, după Legea 
contractelor de muncă, şi la plata unui salariu. Iar dacă are mai mult de 5 ani vechime 
ştiţi în ce condiţiuni poate fi concediat? Şi pe funcţionarii publici să-i punem în stradă 
în vremurile acestea? 

S. Ghiolu: Nu este vorba de aceasta, domnule prim-ministru. 
M. Antonescu: Dv. vreţi să-i puneţi în concediu pe funcţionarii folositori cu 

plata salariului pe jumătate. Vom vedea cât timp vor dura aceste împrejurări şi vom 
examina mai târziu dacă faţă de faptul că asemenea funcţionari au fost caz.aţi în alte 
localităţi mai puţin scumpe decât Bucureştiul, le putem aplica o cotă de reducere sau 
dacă este cazul ca salariul să le fie menţinut în întregime. Deocamdată nu considerăm 
problema actuală. 

S. Ghiolu: Şi aceştia se evacuează ca populaţie civilă? 
M. Antonescu: Le daţi concedii şi ei se evacuează ca populaţie civilă. 
Problema dispersării eşalonului I al Ministerului Agriculturii în zona fixată 

pentru dispersiune. 
Problema organizării aprovizionării în zonele de evacuare şi dispersare. 
Domnul ministru Marian nu este aici. Cum Ministerul Agriculturii n-a trimis 

decât o simplă adresă cu enunţarea acestor puncte, fără alte motivări, rog ca să se 
întrebe la telefon dacă acest minister mai are ceva de propus în legătură cu prima 
chestiune. 

În ceea ce priveşte a doua problemă, ea a fost discutată. Rămâne ca domnul 
Minescu s-o examineze. 

I. Petrovici: Trebuie lăsată fiecărui minister posibilitatea examinării acestei 
probleme. 

M. Antonescu: Desigur, aşa am şi spus. 
Problema plăţii salariilor înainte de efectuarea evacuării. 
Problema asigurării plăţii salariilor în zona unde se evacuează departamentul 
S-a discutat. V-aş ruga ca, pe viitor, să nu mai înscrieţi la ordinea de zi 

chestiuni deja discutate, decât dacă din aplicarea principiilor rezultă inadvertenţă sau 
greutăţi. 
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Problema circuitelor telefonice pentru Radiodifuziune, Rador, Radio-
Ascultare şi Presă. 

Al. Bidiuţi: Am discutat azi-dimineaţă şi cred că ne apropiem de o soluţie. 
M. Antonescu: Ce a rămas să fie stabilit? 
Al. Bidiuţi: Legăturile necesare pentru eşalonul creat la Turnu-Severin. 
Pentru Bucureşti am găsit soluţia, cu toate unităţile departamentului. Pentru 

Turnu-Severin, mai rămâne ca să punem unele probleme cu Statul Major. Pentru 
moment, nu mai avem nimic de stabilit, faţă de ce am hotărât azi-dimineaţă la Consiliu. 

M. Antonescu: Aceasta este o problemă importantă, pe care trebuie s-o 
discutăm împreună: deservirea regiunilor de evacuare cu toate mijloacele de 
comunicaţie. 

M. Vulcinescu: Problema aceasta se pune şi pentru departamentele care se 
dispersează. 

Col. I. Teodorescu: De o lună de zile sunt lucrări :flcute acolo. Acwn sunt pe 
terminate. Este un plan întreg. 

M. Antonescu: Acesta nu este un lucru care să se poată discuta aici. 
Al. Bidiuţi: Problema are mai multe laturi. 
M. Antonescu: Vă adresaţi direct domnului g-ral Teodorescu. 
V. Ionescu: Radiodifuziunea, care rămâne ultimul şi singurul organ de 

informare a ţării, pentru că centrul de ascultare al Armatei se evacuează o dată cu 
Armata, se evacuează singură. 

Al. Bidiuţi: V-am rugat să veniţi la consfltuire. 
M. Antonescu: Domnule Bădăuţă, nu-mi faceţi acest spectacol tragic tocmai 

la Ministerul Propagandei. 
Al. Marcu: Intraţi pe undă, domnule Ionescu. 
V. Ionescu: Eu sunt pe undă totdeauna. Ministerul nu este în circuit. 
M. Antonescu: Problema resurselor materiale ale .funcţionari/or. 
Al. Bidiuţi: Am avut cazuri de funcţionari cari şi-au vândut hainele din lipsă 

de bani. Dacă nu li se poate da întregul salariu acwn, să li se dea măcar o cincime. 
M. Antonescu: A rămas ca domnul ministru de Finanţe să ne comunice dacă 

se pot da acum aconturi asupra salariului pe aprilie. 
Al. Bidiuţi: Ar fi bine, dacă ni s-ar putea da data de 14 aprilie pentru 

evacuare, fiindcă avem mult material care trebuie pus în siguranţă: mai ales cărţile, 
pentru care dv. aţi muncit atât. Este o rugăminte pe care o facem Ministerului de 
Interne şi Marelui Stat Major. N-avem camioane. 

M. Antonescu: Rugaţi pe domnul g-ral Enescu să vă ajute. 
P. Strihan: Am dat precădere Ministerului Lucrărilor Publice, care are localul 

distrus. 
G-ral R. Enescu: Putem să dăm Ministerului Propagandei chiar data de 13 aprilie. 
M. Antonescu: Ce intră în programul Ministerului de Interne, rămâne acolo. 

Pentru ceea ce nu se poate evacua în cadrul Ministerului de Interne, vom examina ceea 
ce se poate face. 

Rugaţi Ministerul de Interne şi Statul Major să vă ajute. 
Subsecretariatul de Stat al Muncii comunică: Măsurile luate de acest 

departament cu privire la dotaţia sanitară a imobilelor; dotarea cu materiale de 
apărare pasivă; mijloace de prevenire a incendiilor. 
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Am luat act şi vă felicităm, domnule ministru Enescu. 
I. D. Enescu: Este o altă problemă mai importantă, domnule prim-ministru, pe 

care vreau s-o ridic: aceea, pe care a atins-o şi domnul ministru al Finanţelor. Este 
vorba de plata funcţionarilor întreprinderilor, care este mult în urmă şi care creează o 
situaţie foarte grea. 

M. Antonescu: Ştiu că sunt 12 miliarde restanţe. Nu mai discutăm aici. 
Să studieze domnul g-ral Dobre problema împreună cu Ministerul Finanţelor şi 

sA găsească soluţii. 
Trecerea liniei Ploieşti-Văleni la C.F.R., pentru complectarea evitării oraşului 

Ploieşti. 

Vasăzică, ajungem să reluăm acum ceea ce am discutat în Consiliul de 
Miniştri: chestiunea liniei ferate Ploieşti-Văleni. De trei ani de când o discutăm. 

Construirea adăposturilor pentru M S. Regele şi pentru domnul Mareşal 
Conducător 

G. Netta: Cred că această chestiune nu se poate discuta aici. 
M. Antonescu: Rămâne s-o discutăm la urmă. 
Să se revină asupra Deciziei nr. 4127/1942 a Ministerului de Interne, ea.fiind 

contrară prevederilor Legii A.A. T., art. 13 
G-ral Gb. Marinescu: Am revenit, pentru că nu se mai face nimic pe teren. 

Nici o comunii nu mai face nimic şi cere totul de la comandament, spunând cil 
comandamentul are buget şi trebuie să dea tot ceea ce este necesar pentru apărarea 
pasivă. Am sute de cereri. 

G-ral D. Popescu: Am să cercetez. Nu ştiu despre ce este vorba. 
M. Antonescu: Domnule general, vă rog să comunicaţi domnului ministru de 

Interne o situaţie dezvoltată, ca să poată cunoaşte problema. 
G-ral Gb. Marinescu: Am trimis o adresă şi Marelui Stat Major. 
M. Antonescu: Rog pe domnul ministru de Interne să examineze problema şi 

să ia măsuri. 

apărăm? 

Soluţionarea chestiunii aprovizionării cu material de .fumizare în ţară 
Aceeaşi problemă. 
G-ral Gb. Marinescu: Nu s-a făcut nimic. Este chestiune de 25 milioane. 
M. Antonescu: Dv. credeţi că până când vom avea fum, vom mai putea să ne 

G-ral Gb. Marinescu: Reşiţa poate fi apărată cu o singurii baterie. 
M. Antonescu: În cât timp se poate organiza producţia? 
G-ral Gb. Marinescu: În trei luni. 
M. Antonescu: Iată ce vă rog: aceasta nu este o chestiune pe care s-o discutăm 

şi s-o hotărâm aici. Faceţi o notă motivată, scurt şi repede, pe care s-o trimiteţi 
domnului g-ral Dobre, pentru ca d-sa să examineze problema, din punctul de vedere al 
programului înzestrării Armatei şi mijloacelor de finanţare. 

Trimiteţi-mi-o şi mie s-o examinez şi vom discuta pe urmă problema, ca să 
vedem ce se poate face. 

G-ral R. Enescu: Domnului ministru g-ral Dobre i s-a spus chestiunea şi de 
Statul Major. 
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M. Antonescu: Societatea Română de Radiodifuziune comunică: ,.Autoriza
rea Societăţii de a instala postul de 5 kw (Radio-Moldova) şi a postului pe unde scurte 
«Dacia-România», în regiunea Cod/ea-Râşnov-Bran ". 

Statul Major mi-a spus că nu-mi poate da circuit Ia Sebeş. Am găsit la 
Feldioara. Rlmâne să mă pun de acord cu Statul Major în această privinţă. 

G-ral R. Enescu: Acum o jumătate de oră domnul Ionescu mi-a spus de 
această chestiune. Se poate da şi Feldioara pentru instalarea postului. 

M. Antonescu: Rămâne să stabiliţi acest loc în funcţiune de ce va stabili 
Statul Major. Apoi, puteţi face această mutare. 

V. Ionescu: Eu cer numai aprobarea. 
M. Antonescu: Foarte bine, o aveţi. 
Fixarea amplasamentului pentru eventuala evacuare a postului de 1 O kw 
V. Ionescu: Care încă nu s-a fixat. Eu m-am pregătit să-l şi evacuez. Trebuie 

să se fixeze amplasamentul, ca să-mi pregătesc eventuala evacuare. Trebuie să fac din 
timp antenele şi celelalte instalaţiuni ca să nu mai pierd timpul atunci. Severinul n-are 
curent continuu. Rămâne să hotărâţi dv. regiunea. 

M. Antonescu: Discutaţi cu Marele Stat Major. 
Acordarea unui credit de 250 milioane lei pentru asigurarea exploatării 

Radiodifuziunei, rambursabil după război 
V. Ionescu: Peste şase luni se pune problema aceasta. 
G. Netta: Bani de la Finanţe? Credeam că vreţi să vă împrumutaţi de pe piaţă. 
V. Ionescu: Statul a subscris la acţiunile Societăţii fără să îmi dea un ban. Să-mi 

daţi banii de la C.A.F .A. 
M. Antonescu: Găsiţi altă soluţiune. Să găsiţi bani prin mijloace financiare. 

Situaţia patrimonială a Societăţii fiind bună, vă puteţi împrumuta. 
Scutirea de rechiziţie şi de prestaţie în cadrul formaţiunilor de apărare pasivă 

pentru autovehiculele prevăzute în tabelele înaintate Marelui Stat Major. 
Aceasta nu este o chestiune care să fie adusă în Consiliul de Miniştri. 
V. Ionescu: Comandamentul Teritorial mi-a luat jumătate din maş1m; 

Comandamentul Apărării Pasive mi-a luat şi el jumătate. Dacă nu le dau, mă trimit în 
judecata Curţii Marţiale. 

M. Antonescu: Vă instalaţi aparatele la închisoare şi continuaţi emisiunea. 
V. Ionescu: Eu vreau să asigur ţării posibilitatea de informare. 
M. Antonescu: Desigur că aici este o problemă serioasă. Trebuie ca Statul 

Major să examineze problema şi ceea ce constituie un minimum necesar pentru fiecare 
din instituţiile care reprezintă un serviciu public - serviciu public înseamnă el însuşi o 
servire a interesului general - să fie lăsat acestor instituţii. Dv. nu puteţi, pe de o parte, 
să daţi maşinile unui serviciu public, iar, pe de altă parte, să le luaţi de la un serviciu 
public. 

O. Vlidescu: Să ia maşinile particularilor. 
M. Antonescu: Secretariatul General al Administraţiei Bunurilor Alimentare 

şi Industriale solicită, pentru evacuarea alimentelor: 7 vagoane pentru evacuarea ali
mentelor din Capitală la Predeal; un şlep pentru evacuarea a circa 80 vagoane de la 
Brăila şi Galaţi la Turnu-Severin; 7 vagoane pentru aducerea de la Giurgiu a alimen
telor necesare aprovizionării Capitalei. 
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T. Buradescu: Să-mi trimită domnul ministru Strihan adresa şi eu execut 
programul pe care mi-l daţi. 

G-ral Gh. Jienescu: Am înaintat raportul pentru construirea celor 15 
adăposturi mai puternice. 

G-ral C. Pantazi: În cât timp sunt gata? Mi s-a spus că într-o lună. 
G-ral Gh. Jienescu: Nu putem şti cât vor dura aceste lucrări. 
M. Antonescu: Am declarat că aceasta nu este o problemă care mă priveşte pe 

mine. Eu am ridicat-o şi chiar atunci nu-mi aparţinea mie. Din moment însă ce dv. 
sunteţi de acord că trebuie să existe două adăposturi serioase, cred că trebuie să le 
faceţi. Examinaţi această chestiune cu Statul Major. Dacă dv. credeţi că trebuie să 
discutăm această problemă aici, o putem discuta. Eu nu sunt de părerea aceasta. În 
măsura în care rămân în Bucureşti toţi cei cari conduc şi sunt răspUil7.ători de 
activitatea Statului, este potrivit ca să existe mijloace de apărare. Credeţi că din punct 
de vedere tehnic problema nu se realizeaz.ă, sau din punct de vedere militar soluţiunea 
aceasta durează prea mult, sau din punct de vedere financiar reprezintă sarcini prea 
mari, examinaţi cu Marele Stat Major şi hotărâţi. 

G-ral C. Pantazi: În ce priveşte adăpostul de pe lângă un minister, dacă în 
acel adăpost nu poate intra toată lumea din minister, putem renunţa la el. Cum să intru 
eu în adăpost şi funcţionarii mei, până la cei mai mici, să nu intre? 

I. Petrovici: Alarmarea a găsit populaţia în afară de Bucureşti şi aceasta se 
datoreşte şi faptului că Bucureştiul n-are adăposturi bune. 

G-ral Gh. Dobre: Am dat drumul la automobil. 
M. Antonescu: Aceasta a servit enorm, că a liniştit populaţia. 
În principiu, suntem ca să se construiască cel puţin câteva adăposturi solide. 

Domnul ministru de Finanţe dacă socoteşte că costă {sic!) prea mult, să reducă la 
minimum necesar. Dacă Marele Stat Major crede că executarea lor durează prea mult, 
rog Marele Stat Major ca, împreună cu domnul ministru al Aviaţiei, să avizeze asupra 
mijloacelor prin care, în caz de bombardament, capii de autorităţi şi miniştrii să fie 
averti7.aţi pentru ca să se poată apăra, pentru că, pe de o parte, cerem să rămână 
miniştrii şi eşalonul I în Bucureşti, dar nu putem cere, pe de altă parte - este lipsit de 
sens -, acest eroism, care devine ridicol până la urmă şi dovedeşte o lipsă de 
organizare. Trebuie să organizăm posibilităţi de apărare pentru conducătorii de servicii, 
cel puţin, dacă nu pentru toţi. Şi atunci rog Marele Stat Major să propună soluţiuni 
practice. 

Cred că pentru a se evita pericolul bombardamentului trebuie ca la anumite ore 
să iasă personalul şi să lucreze în dispersiWle, sau să lucreze aici numai în anumite ore. 
Să se găsească o soluţiune. Nu ne putem expW1e. Dacă mor membrii Guvernului, 
putem spune că este frumos, dar lumea ne judecă prost pentru această lipsă de 
prevedere. 

Faceţi propuneri ţinând seama de tehnica militară şi de practica din alte ţări. 
G-ral R. Enescu: Soluţiunea nu este decât să facem adăposturi. 
M. Antonescu: Cât durează facerea lor? 
G-ral I. Arţ,ore: Un asemenea adăpost are nevoie de 30 zile pentru priza 

betonului. 
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I. Petrovici: Dacă avem norocul să scăpăm două luni nebombardaţi, suntem 
salvaţi. 

M. Antonescu: Pentru aceste două luni Statul Major recomandă să se lucreze 
cu mai multă dispersare. 

G-ral Gh. Jienescu: Chiar şi în regiunea de evacuare trebuie să se facă şanţul
adăpost. 

M. Antonescu: Domnilor, am epuizat ordinea de zi. Îi rog pe domnii generali 
Vasiliu, Mardare, Enescu, Şova şi Pantazi, precum şi pe domnul ministru de Finanţe să 
rămână, pentru unele chestiuni speciale. 

Şedinţa se ridică la ora 21.45. 

Stenografi: D. Fierăscu şi I. Vasilescu 

.., 
D.A.N.I.C.,fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 228 (fost 229)/1944.f 302-355 

15. 1944 aprilie 14. Se discută despre: evacuările produselor 
alimentare (cele din depozite mai bine să fie distribuite populaţiei, decât să 
cadă în mâna inamicului); evacuările unor oraşe din Moldova; munca 
obligatorie pentru tineri, prizonieri, femei; situaţia frontului; problema 
salariilor funcţionarilor; evreii veniţi din Moldova etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
de vineri, 14 aprilie 1944, ora 11 

Şedinţa se deschide la ora 11.30 sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de 
Miniştri; prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; g-ral D. 
Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, 
Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, 
ministrul de Război; g-ral Gh. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi Producţiei de 
Război şi ad-interim al Economiei Naţionale; prof. Gheron Netta, ministrul 
Finan.Jelor; AU• Coo1n1tntJoeseu, ministrul LucrarHor Publice şi ComW1icaJHJor; 
Ovidiu Vlidescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; I. D. 
Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat al 
Aerului; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; prof. I.C. 
Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat al 
Propagandei; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; 
Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; ing. Stavri Ghiolu, 
subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral Nicolae Şova, 

subsecretar de Stat al Marinei; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; 
C. Angelescu, guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul 
militar al Capitalei; Gh. Minescu, directorul general al l.N.COOP.-ului; g-ral I. 
Răşcanu, primarul general al Capitalei; g-ral T. Orezeanu, directorul general al 
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C.F.R.; g-ral Socrate Mardare, subşef la M.St.M.; g-ral Ramiro Enescu, subşef la 
M.St.M.; Traian Buradescu, directorul Mişcării C.F .R.; prof. C. Cilniceanu, secretar 
general la Ministerul Agriculturii; I. Radulovici„ director general la Ministerul 
Agriculturii; col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, mergând pe front am găsit o mulţime de 
probleme de ordin administrativ, pe care trebuie să le punem la punct. Erau şi probleme 
militare, şi probleme administrative, care vă privesc pe dv. 

întâi, problemele generale. 
în ce priveşte refugiaţii, s-a organizat scurgerea lor, s-a perfecţionat mişcarea 

lor către Vest şi Sud; şi cred că am trecut perioada mare de criză în care eram angajaţi, 
acum câteva zile, în această privinţă. 

Am trecut această perioadă şi prin faptul că s-a îmbunătăţit vremea şi prin 
faptul că s-au organiz.at, pe toate drumurile, în toate judeţele, cantine ale Consiliului de 
Patronaj. Numai în Bacău s-au dat, până alaltăieri, când eram eu acolo, peste 80.000 
mese gratis. Şi aceste cantine va continua să le facă Patronajul şi în toate oraşele de 
Vest, ieftine, pentru refugiaţi. 

Şi s-a mai îmbunătăţit situaţia şi din faptul că a început să dispară simptomul 
dezordinei, care provocase o stare de spirit nenorocită, şi dezorganizase Moldova. 
Coloanele germane, în retragerea lor, pentru că fuseseră scăpate din mână, s-au dedat la 
unele acte care, într-adevăr, pentru cel mai tare om, erau de nesuportat. Din fericire, din 
cele ce am constatat chiar eu la faţa locului, poţi să afirmi că acest lucru nu s-a petrecut 
decât la câteva coloane, datorită faptului că în aceste coloane germanii au avut 
neprevederea şi lipsa totală de simţ realist să bage, îmbrăcându-i în uniforme şi dându-le 
arme, ucraineni, uzbeci, toate rasele acestea. Din această cauză s-a creat această 
situaţie; pentru că este cunoscut, de când lumea, că dacă pui o picătură de otravă într-un 
vas cu apă curată, toată apa din vas se otrăveşte. Toţi aceşti oameni, cari au fost băgaţi 
în aceste coloane, au făcut ca spiritul de disciplină şi dorinţa de luptă a germanilor 
adevăraţi să fie aduse la nivelul lor. Acest lucru a fost, poate, făcut şi cu intenţia şi cu o 
pricepere diabolică din partea ruşilor, cari i-au încurajat să facă aceasta, pentru a trage 
foloase. 

Nu aceeaşi este starea de spirit la celelalte coloane de luptători. Eram pe o 
înălţime la Târgul-Frumos - chiar s-a tras în apropiere de mine, dar aceasta n-are nici o 
importanţă - şi am văzut cum elemente germane au trecut la acţiune în faţa poziţiei, şi 
între laşi şi Târgul-Frumos, în câteva ceasuri, au măturat pe toţi ruşii cari pătrunseseră, 
au distrus baterii, tancuri şi coloane de elemente ruseşti, fără nici o valoare reală, care 
veneau obosiţi de pe câmpul de luptă. 

Trebuie pusă ordine în spatele frontului. Premilitarii au produs şi ei dezordine, 
fiindcă nu erau încadraţi. Au plecat toţi fără cadrele necesare; nici învăţători, nimic. 

I. C. Petrescu: Domnul general Alinescu s-a dus personal la Chişinău, şi la 
Iaşi, şi a luat măsuri. 

· Mareşal I. Antonescu: Personalitatea dlui g-ral Alinescu n-a jucat nici un rol 
în această situaţie, şi aceste elemente premilitare erau dezorganizate total. N-aveau nici 
cu ce să fie hrăniţi. A trebuit să intervină Patronajul peste tot, şi doamna Cancicov a 
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dezvoltat o energie fantastică, ca să pwiă ordine, imediat. Erau de trei, patru zile 
nehrăniţi. Aşa s-a întâmplat şi cu coloanele germane. Neavând hrană, omul omoară, ca 
să trăiască. 

În orice caz, ceea ce pot să afirm astăzi, după ce am fost cu avionul şi cu 
automobilul în acest spaţiu, este că au început să apară la iveală aspectele ordinei. 
Trebuie să continuăm, şi dv., departamentele, să coordonaţi acţhmea dv. şi să luaţi 
măsuri energice pentru ca să putem reîntrona această ordine. 

Deci, cu aceşti refugiaţi am spus în felul următor, şi am .vorbit şi cu dl g-ral 
Popescu: se duc, în bande de teren, la 6 km, şi contribuie la lucrul pământului, în dosul 
frontului. Dacă lupta nu este intensă, trec pe locurile lor şi lucrează chiar în acel timp, 
aşa încât să nu rămână absolut nimic nelucrat în Ţara Românească. De altfel, între ce 
am văzut când am plecat pe front - şi aceasta a fost lwii - şi ce am văzut când m-am 
întors de pe front - şi aceasta a fost miercuri noaptea - era o diferenţă enormă. Şi ieri, 
zburând spre Constanţa, am văzut că este o activitate mare. Toată lumea a început să 
iasă la lucru, şi este de necrezut cum lucrează de repede şi ies din încurcătură ţăranii. 

în Moldova, wide este frontul, situaţia este mai gravă. Am dat ordine 
prefecţilor, fiindcă locuitorii mi-au spus că nu ştiu ce să facă. Am spus: ,,Treceţi la 
munca câmpului". ,,Aceasta şi aşteptăm", mi-au răspuns. Trebuie scoşi ţăranii să 
muncească. Am dat ordin să se pună la dispoziţie toate tractoarele, ca să se are. Sunt 
proprietari cari au părăsit totul şi, ca niciodată, toţi au astăzi hambarele pline, în 
Moldova. Doamna Cancicov mi-a spus: ,,Mama mea niciodată n-a avut atâtea produse; 
şi acum trebuie să le lase". 

Desigur că nu le va lăsa, căci dacă ţinem frontul, vom evacua toate aceste 
produse care depăşesc necesarul pentru hrana populaţiei şi Armatei. De altfel, 
evacuările continuă. 

La zahăr mai continuă? 
G-ral I. Arbore: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Se va scoate tot zahărul. Pentru că, am fost surprinşi, 

cu toate dispoziţiile luate de mine, dle Vulcănescu, şi cu toată atenţia pe care am atras-o, 
ca tot ce este depozitat în Nord să fie trecut în Sud; şi aceasta am spus-o cu luni înainte. 
Totuşi, numai la Iaşi aţi lăsat tutun de un miliard şi a trebuit să fac eforturi personale ca 
să-l scot. Domnul de la C.A.M. - au plecat şi au lăsat totul în drem. A trebuit să dau 
ordin Armatei să spargă uşile, să scoată. 

Aţi Ia.sat cantităţi foarte mari de spirt, peste tot. Aţi lăsat şi alte lucruri, şi 
maşini de mare valoare. Se puteau lua toate; şi, din fericire, le-am luat. 

Ce am făcut acum la Iaşi, vom face acum la Sud de Iaşi. Trebuie să scoatem 
totul din zona de luptă. Dar tot ce dădeam eu dispoziţie Ministerului de Finanţe, nu se 
executa nimic. Nu era necesar să ţinem de un miliard tutun la laşi. 

Acun1 nu mai stăm să facem proces nimănui, căci niciodată n-am avut obiceiul 
să mă uit înapoi. Mă uit înainte, ca să deschid drum înainte nu ca să calc, peste cadavre, 
înapoi. 

Deci, examinaţi-vă bine situaţia ce aveţi t'l depozite în Moldova, până la linia 
Focşani-Galaţi, inclusiv, şi de acum înainte vom fi în măsură să luăm toate aceste 
depozite, pentru că în câteva zile terminăm cu transporturile pentru concentrări. 
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Când vei începe, dle g-ral Mardare, să dai posibilitate pentru aceste 
transporturi? 

G-ral S. Mardare: La 28-29. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci se termină complet. Eu am dat, însă, ordin să 

se pună în circulaţie trenuri de persoane în Moldova. 
G-ral S. Mardare: Este un tren care circulă în fiecare zi. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie mărit. 
Am spus să se facă şi trenuri de coletărie, pentru ca economia naţională să nu 

sufere, fiindcă am degajat, suntem aproape pe sfârşit, cu transporturile de concentrări. 
Pe măsură ce intensitatea acestor transporturi scade, trebuie să sporim intensitatea 
transporturilor de produse. 

Cele 1600-1700 vagoane zahăr, care sunt în zona Roman-Sascut, trebuie să le 
scoatem de acolo, lăsând numai 300-400 vagoane, cât trebuie pentru Armată şi pentru 
nevoile populaţiei din regiune. 

Este clar aceasta. 
G-ral I. Arbore: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Cred că în zece zile de acum înainte ai scos zahărul de 

acolo. 
G-ral I. Arbore: Până la 20, mai scot 160 vagoane. După aceea, mi se dă un 

tren pe zi. 
Mareşal I. Antonescu: Ce era la Buhuşi s-a scos? 
S. Ghiolu: Au mai rămas 30 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, în ce priveşte evacuările de bunuri, de 

bogăţii, trebuie să continuăm şi, în strâns acord cu Marele Stat Major, trebuie să 
stabiliţi dv., departamentele, ce aveţi de evacuat. 

Mă iertaţi că vă spun, dar nu ştiţi ce aveţi şi unde se găseşte. Dacă dl Neagu ar 
fi avut în faţa d-sale un tablou de ce se găsea la Hotin şi la Cernăuţi, ce reprezenta în 
cantităţi, în vagoane, în valoare în lei, şi ar fi prezentat acest tablou Statului Major, 
acum două, trei, patru, cinci luni - eu vă vorbesc de aceste evacuări din august -
desigur că până acum ridicam foarte multe lucruri din teritoriul acesta. Am părăsit 
bogăţii imense la Cernăuţi, şi am părăsit bogăţii şi prin alte părţi din Ţara Românească. 
Noroc că am scos ce era în linia Piatra-Neamţ; de asemenea, laşul este evacuat, şi este 
terminat şi la Buhuşi. Acum începem cu Roman, şi apoi vom trece la Bacău. 

Chiar dacă stăm pe această linie - dacă soldatul nostru se bate, cum sper şi am 
credinţa sută la sută că se va bate, şi nu vom da înapoi de pe linia pe care ne găsim, ci , 
din contră, dacă vom termina pregătirile, în timp de o lună vom putea pomi operaţii ca 
să cucerim Nordul Basarabiei, Moldovei şi Bucovina; dar aceasta depinde de ce acţiune 
se va face de la Nord, fiindcă nu pot trece la acţiune în această direcţie, când în spaţiul 
Cemăuţiului am haos, n-am trupe să acopăr această acţiune, dar dacă se va face o 
acţiune dinspre Colomeea spre Cernăuţi, avem toată speranţa să reluăm acest oraş, dar 
până atunci să ne punem în ipoteza cea mai defavorabilă, că vom fi împinşi înapoi de 
pe linia în care ne găsim. Va trebui, deci, o acţiune foarte mare, şi o coordonare a 
acţiunii dv. a tuturor, împreună cu Statul Major, ca să scoateţi din această regiune ce se 
poate scoate. 
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Nu acelaşi lucru pot să-l spun despre administraţie. Tot personalul adminis
trativ trebuie să rămână la locul său, de la şcoală, până la administraţie, Ministerul de 
Interne, Fisc, toată lumea. Am dat ordin, şi vă rog să daţi şi dv. dispoziţii în acest sens, 
în ce priveşte administraţia din sate, notarul, primarul, jandarmul şi preotul; cu toate că 
sunt de părere ca preoţii să rămână. Şi aţi văzut ce s-a întâmplat în teritoriile pe care le-au 
invadat ruşii, că nu s-au purtat deocamdată aşa de rău. Desigur că aceasta este numai 
pentru început. Mai târziu, când se vor asigura, vor face ceea ce au Bcut în Basarabia, 
şi ceea ce au Bcut la ei. Dar eu vă spun ce s-a petrecut acum: lucruri prea grave faţă de 
români n-au fost; s-au purtat destul de bine. Un preot care se refugia a fost întrecut de o 
coloană rusească. Ofiţerul i-a spus: ,,întoarce-te la d-ta şi începe să oficiezi în biserică, 
fiindcă noi nu ne ocupăm de ceea ce faceţi dv.; este ţara dv. Că după el vor veni alţi 
domni, de la G.P.U., care îl vor ridica pe preot, este foarte posibil. Eu, însă, nu vă spun 
decât ceea ce ştiu şi ceea ce s-a petrecut. 

De aceea, în ce priveşte administraţia, organele fiscale, jandanneria etc. nu 
părăseşte un sat, o localitate, decât atunci când inamicul a intrat pe o poartă; el pleacă 
pe poarta cealaltă. Fiindcă trebuie să vă închipuiţi că nici inamicul nu merge cu altceva 
decât cu ce mergem noi: cu piciorul. Deci nu este de presupus că va alerga mai repede 
un rus, că nu este struţ, şi noi nu ştiu ce fel de animale. 

Prin unnare, dacă avem suflet tare şi conştiinţa datoriei la înălţime, putem face 
aceasta. 

Aceasta este măsura pe care trebuie s-o luaţi. Spun aceasta, pentru că s-a 
dezorganizat total ceea ce am lăsat în mâna inamicului, dincolo, şi vă întreb dacă este 
în interesul superior al Neamului Românesc, şi pentru existenţa lui de mâine, să 
dezorganizăm total regiunea pe care o calcă inamicul. 

Trebuie să ne gândim că şi acea regiune trebuie să-şi continue viaţa, pentru ca 
la întoarcerea noastră s-o putem găsi reBcută. Deci Administraţia, Şcoala, Biserica, 
Jandarmul, Fiscul trebuie să rămână pe loc. 

Acum aveţi un front închegat, deci o armată care opune o rezistenţă sistema
tică, care (sic!) nu va intra în debandadă, şi care, chiar dacă se va retrage, aceasta va fi 
o retragere ordonată. În spatele acestei retrageri ordonate, vom putea să ne retragem şi 
unităţile noastre administrative; să mergem cu ele prin salturi succesive, cum se face în 
operaţiile militare: am sărit l O kilometri înapoi cu frontul, sărim l O kilometri înapoi şi 
cu administraţia, şi o retragem succesiv, o dată cu frontul. 

În ce prive,te premilitllrii din regiune, am luot di1poziţii 14 fie opriţi în 1potele 
frontului. Fiecare comandant de divizie va avea un grup de premilitari, de care se va 
ocupa, îl va instrui, se va ocupa de starea lor sanitară, şi-i va folosi fie în lupta în contra 
paraşutiştilor, fie în lupta contra partizanilor eventuali, cari se vor infiltra prin regiunile 
păduroase, sau chiar îi va pune în luptă, când va avea pierderi prea mari, fiindcă sunt 
oameni de 19, 20 ani; şi ruşii au băgat în luptă şi băieţi de 16 ani. Putem s-o facem deci 
şi noi, când este vorba de existenţa Neamului. Vom ajunge şi la munca câmpului (sic!), 
în spaţiul acesta mort, ca să putem lucra pământul, fiindcă ţăranii de acolo, cu care am 
vorbit eu, au spus: ,,Noi începem să lucrăm pământul." 

Aceasta este pentru premilitari. 
Refugiaţii cari au venit de la Nord, în loc să-i împingem către Vest, am vorbit 

cu dl g-ral Popescu să fie opriţi pe linia Vaslui-Tecuci, în regiunea aceea care este 
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extrem de săracă. Am zburat cu avionul pe deasupra Vasluiului; n-am văzut în viaţa 
mea sate mai sărace, ca prin locurile acestea, pe care s-a bătut Ştefan cel Mare. Este 
ceva groamic. 

G-ral I. Răşcanu: Sunt săraci, dar inimoşi. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să-i ajutăm să muncească. Am văzut pămân

turi degradate, ape scurse, şuvoaie pe dealuri. Spuneam dlui col. Davidescu: ,.Iată ce 
situaţie nenorocită, ce sărăcie." 

Pământurile, de altfel, erau bine îngrijite. Regiunea este, însă, periculoasă, 
fiindcă se pot infiltra partizani. 

Am dat ordin să fie ajutaţi la munca câmpului (sic!), şi cu vite şi în această 
privinţă voi spune Ministerului Agriculturii următorul lucru: ,,Noi călcăm acum 
principiile ortodoxe, pe care ştim că le-am respectat timp de trei ani, de a nu lăsa vitele 
să pască în pădure. Nu mai avem ce face. Acolo unde se îngrămădesc vite, trebuie să le 
lăsăm să intre în păduri, şi la noi, şi la particulari, fără excepţie". 

În ce priveşte terenurile, sunt unii proprietari cari au fugit tocmai de pe linia 
laşi, unii lăsând administratori, alţii nelăsând pe nimeni. Au plecat şi au lăsat 

hambarele pline. Pentru toate acestea am dat ordin dlui g-ral Arbore, ca să pună ordine 
în această privinţă, şi vom discuta apoi cu dl ministru al Finanţelor, căci trebuie să dăm 
o despăgubire acestor oameni. 

În ce priveşte locurile, am spus să se lucreze de-a valma - am vorbit şi cu 
ţăranii -, şi locurile ţăranilor cari au plecat spre Sud, şi ale proprietarilor. Şi pentru 
această muncă, trebuie să le dăm o dijmă. Eu am spus dijmă, adică cota-parte (sic!) ce 
se cuvine, pentru ce lucrează, iar restul revine proprietarului, căruia aparţine terenul. 
Fie că este ţăran, care a fugit sau a murit, fie că este proprietar mijlociu sau proprietar 
mare, noi îi lucrăm pământul cu acest mijloc. Şi vom avea multe tractoare. Chestiunea 
este numai să nu treacă timpul. Dar în Moldova se lucreaz.ă mai târziu. 

Ţăranilor, cari lucrează pământurile altora, le vom da o dijmă, plus o cotă 
oarecare, ca să fie îndemnaţi să muncească, fiindcă s-a spus că dijma este prea puţin. 
Restul revine proprietarului. 

Am văzut foarte multe oi îngrămădite pe spaţiul acesta de la linia de Sud, pe 
care ne-am oprit. Toţi ţăranii pe cari i-am văzut în coloane aveau vite foarte numeroase. 

Este un exod fantastic de lumea aceasta care nu vrea să stea cu ruşii. Dar este 
foarte multi ordine la aceste coloane, foarte multă linişte şi resemnare. Nici o 
protestare. Am văzut chiar coloane de acestea de refugiaţi, care merg mult mai în 
ordine decât coloanele militare germane. Aceste coloane, parcă ar fi coloane de soldaţi. 
Nu încurcă circulaţia, nu fac nimic; merg în perfectă ordine. 

Le-am văzut şi prin sate mergând în ordine desăvârşită. 
• Luaţi măsuri în sensul acesta, în privinţa dijmei, pentru ca ţăranii să-şi lucreze 

şi pământurile lor şi ale vecinilor cari au plecat şi ale marilor proprietari. 
În acelaşi sens am dat ordine şi Armatei, la toate comandamentele, pe la care 

am trecut, până la cele din linia întâi. Comandamentele au primit ordine ca imediat să 
treacă cu (sic!) tractoarele şi cu caii de la tunuri la munca câmpului; ba chiar să se dea 
pentru sămânţă din depozitele de rezervă pe care le are Armata. Să nu se spună pe 
urmă: am aşteptat să ni se trimeată sămânţa de la Ministerul Agriculturii. Nu, ci toate 
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aceste unităţi ară pământurile şi le seamănă cu sămânţă din ceea ce ele au la dispoziţie 
pentru hrana oamenilor şi animalelor. 

De asemenea, trebuie să ne îngrijim şi de vite. S-au petrecut lucruri grave şi 
din partea germanilor şi din partea noastră, lucruri pe care acum trebuie să le corectăm. 
Ofiţerii şi soldaţii din armata germană n-au avut bani în monedă românească, ca (sic!) 
să-şi poată cumpăra de mâncare. Demult am spus eu să se dea comandamentelor 
carnete cu bonuri de rechiziţii în triplu exemplar; unul să se dea ţăranului, altul să se 
trimită la locul în drept, unde se face centralizarea, şi al treilea să rămână la unitatea 
respectivă. Micilor proprietari trebuie să le plătim ceea ce le luăm; vom vedea ce vom 
face şi cum vom achita ceea ce Armata va lua de la marii şi mijlociii proprietari. 
Aceştia şi-au lăsat hambarele pline cu cereale şi au plecat. Dacă s-ar fi făcut aşa, li s-ar 
fi dat bonuri de casă în schimbul cerealelor rechiziţionate, în loc de bani. Armata ia în 
primire cerealele, face transporturile şi le distribuie acolo unde este nevoie. 

S-au întâmplat şi cazuri ridicole. A trecut prin Hârlău, prin regiunea viticolă de 
acolo, o unitate militară. În regiune era lăsată o cantitate enormă de vinuri: recolta pe 
doi, trei ani în urmă; poate că niciodată n-au fost acolo pivniţele atât de pline ca acum. 
Faimoasa vie de la Cotnari aparţine Ministerului Agriculturii şi este administrată de el. 
Ei bine, administratorul pivniţelor acestor vii s-a dovedit a fi un om atât de lipsit de 
inteligenţă, încât eu nu l-aş scoate din Ministerul Agriculturii, ci l-aş scoate chiar din 
viaţă, pentru că este ruşinos să trăiască un om de felul acesta. 

S-a dus la el comandantul diviziei - a fost şi el slab, n-a ştiut cum să 
procedeze, deşi este unul din cei mai buni - şi i-a spus: ,.N-am bani, dar am nevoie să 
ridic vinul acesta, pentru soldaţi. Poftim, îţi dau chitanţă". 

Administratorul acela i-a răspuns: ,,Bani trebuie să-mi dai". ,,Bani n-am de 
unde să-ţi dau şi vin îmi trebuie pentru că se apropie sărbătorile Paştelui". ,,Nu pot să 
dau vinul firă bani". ,,Dar intră mâine inamicul şi ţi-l ia". 

Celălalt, administratorul, a dat din umeri şi a preferat, dacă nu i s-au dat bani, 
să lase vinul în mâna inamicului. Iată inteligenţa funcţionarilor noştri; iată rezultatele 
birocraţiei noastre. Şi acesta este un caz, pe care-l cunosc eu, dar se poate să fie şi altele 
multe. 

Deci imediat să se dea ordine ca produsele din zona frontului, care ar putea să 
cadă în mâna inamicului, să fie predate Armatei, rămânând ca, pe urmă, între Stat şi 
proprietar. să se îndeplinească chestiunile de fonnă si să se vadă cine plăteşte, cum 
plăteşte şi cu ce fel de monedă plăteşte. 

Este posibilă o astfel de mentalitate la un funcţionar? Vă întreb? A fost slab 
comandantul diviziei, deşi este unul dintre cei mai buni, că nu l-a dat la o parte şi n-a 
spus soldaţilor lui: ,,Ridicaţi vinul de aici". 

Deci, luaţi act şi de această chestiune. 
Eu am spus ceva mai mult, dle g-ral Arbore. Dacă ne surprinde o operaţie 

militară în retragere şi suntem gata să pierdem anumite depozite, mai bine distribuim 
populaţiei produsele lor, decât să le lăsăm să intre în mâna inamicului. 

G-ral I. Arbore: S-au dat ordine. 
Mareşal I. Antonescu: Am constatat că în foarte multe locuri din Moldova şi 

chiar mai departe, înspre Sud, în judeţul Ialomiţa, ţăranii fac gropi în pământ, unde îşi 
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ascund cerealele. Sunt meşteri la aceasta. Este o fericire pentru Neamul Românesc că. 
datorită acestui sistem. el a putut să dăinuiască atâta vreme. Desigur că acesta nu este 
numai un obicei al românilor, ci probabil că este şi al bulgarilor şi al ruşilor. E foarte 
bine, însă, că-l au şi ţăranii noştri. 

Deci, cantităţile de grâne sunt suficient de bogate în Moldova. Acestea, decât 
să le lăsăm în mâna inamicului, în zona frontului, mai bine le luăm noi; dacă nu putem, 
le distribuim la populaţie. 

Ca să vă daţi seama cât de dezorganizată este Armata rusească, este destul să 
vă spun că ruşii înaintează, fw-ă să aibă coloane. Aşa ar trebui să facem şi noi, dacă am 
fi în ofensivă. fiindcă acesta este principiul, mergi înainte cu orişice mijloace, până la 
refuz, ca să distrugi pe inamic. Ruşii au sosit în faţa frontului nostru, fw-ă să fie unnaţi 
de coloane. Metoda lor este aceasta: când ajung într-un sat, se duce unul din ei înainte, 
îi adună pe cei rămaşi în sat şi spune: ,,Până mâine la ora cutare, să fie pregătită hrană 
pentru o mie de soldaţi şi să ne fie date atâtea animale, atâtea căruţe şi atâtea lucruri. 
Dacă nu, vă împuşcăm". A doua zi, sosesc soldaţii, găsesc mâncare şi lucrurile adunate 
şi trec mai departe. Aşa le-a mers în ţara lor, dar cred că aici n-are să le mai meargă. 

Deci, în privinţa agriculturii şi a depozitelor, cred că lucrurile sunt puse la 
punct. 

În ceea ce priveşte căile de comunicaţii, cele din Valea Siretului sunt foarte 
bune, însă trebuie întreţinute. O circulaţie imensă va fi pe aceste drumuri şi şosele. Tot 
aşa va fi în ~ele locuri şi pe şoselele din Valea Bahluiului şi Bârladului. De aceea, 
trebuie să ne îngrămădim acolo cu toate mijloacele noastre şi să lucrăm. Organele 
acestea trebuie să fie puse la dispoziţia comandamentelor locale în ceea ce priveşte 
disciplina şi ordinea şi tot ele vor avea supravegherea muncii ce se va executa. Nu mai 
ţin socoteală de forme birocratice. Se ia piatră de unde se găseşte; se deschid cariere 
noi, totul este să se facă şosele în perfecte condiţii. 

Eu am făcut greşeala că am construit 1800 de kilometri de şosele în Basarabia. 
Am găsit 180 kilometri şi am mai făcut 1800, neglijând Moldova din acest punct de 
vedere. Am socotit că voi construi şosele în Moldova în etapa a doua, iar în etapa a 
treia, voi construi în Muntenia. Planul acesta l-am făcut în 1941, fw-ă să-mi închipui că 
am să ajung în situaţia de astăzi. 

Acum, la altă situaţie, alte soluţii: acum trebuie să ne îngrămădim mijloacele 
noastre de lucru acolo unde avem nevoie. N-am văzut compresoare şi maşini, care să 
construiască şi să repare drumurile din spatele Armatei, unde avem o mare circulaţie. 
Avem acum artilerie românească, unităţi anticar, trase de tractoare speciale, care cer o 
întreţinere în perfecte condiţiuni a drumurilor. 

Tot aşa este şi cu podurile. Ministerul Lucrărilor Publice, de acord cu Armata 
şi cu Statul Major, nu numai că trebuie să repare şi să întreţină podurile în fiinţă, dar să 
şi construiască poduri noi; să le improvizeze, pentru că n-avem să ne apucăm acum să 
facem lucrări de artă în beton: orice pod este bun. În felul acesta, trebuie să facem 
treceri numeroase de o parte şi de alta a Siretului, Bistriţei şi Trotuşului şi, mai târziu, 
dacă fixăm frontul în Basarabia, chiar a Prutului. 

În privinţa Căilor Ferate, aşa cum se degajează astăzi situaţia, vom intra într-o 
altă serie de transporturi mari, pe care le vor cere germanii, pentru trupele şi pentru 
materialele lor. 
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Paralel, însă, trebuie să respectaţi ceea ce am spus adineauri, fiindcă evacuările 
din Moldova, până la linia Focşani-Nămoloasa-Galaţi, dacă vom pune trei trenuri pe 
fiecare zi, cred că în 10-12 zile vor fi terminate. 

Lumea înstărită s-a evacuat mai demult cu trenurile şi cu camioanele. Omul, în 
această privinţă, este foarte îndemânatic: ştie să se strecoare şi să-şi ducă la adăpost tot 
ceea ce are. Bacăul este golit, Romanul este golit. A lăsat, bineînţeles, fiecare - şi bine 
a Bcut - lucrurile pe care nu le-a putut transporta sau cari nu-i sunt neapărat necesare. 

Am văzut în gară la Roman un spectacol caraghios: se încărcau butoaie goale 
în tren. Am dat ordin să nu se mai transporte cercurile de recrutare cu trenul. Mai bine 
să se ducă pe jos, iar cu trenurile evacuez zahărul şi alte produse, decât să iau toate 
troacele şi toate coteţele. 

Sunt sigur că transporturile de evacuare vor fi terminate în 10-12 zile. Vom 
goli spatele şi-l vom pune în ordine. 

Drumurile reprezintă o chestiune capitală şi din punct de vedere economic, dar 
mai ales din punct de vedere militar. De aceea, aştept de la Ministerul Lucrărilor 
Publice şi de la organele Marelui Stat Major o activitate extraordinară. După ce vor fi 
deschise aceste drumuri pe liniile de rocadă dintre Prut şi Siret, vor fi lăsate acolo 
numai elemente de întreţinere formate din prizonieri. Am dat ordin ca toţi prizonierii 
aflaţi acum în spatele poziţiei să fie încadraţi cu ofiţeri, cu ce găsim, şi folosiţi la 
întreţinerea drumurilor. În acelaşi timp, grosul personalului şi mijloacele de întreţinere 
a căilor de comunicaţie vor trece mai jos spre Tecuci, Adjud şi Bârlad şi vor deschide, 
la nevoie, chiar drumuri noi. De exemplu, drumul de pe Valea Taslăului şi drumul de 
pe Valea Siretului, pe care s-au scurs coloanele de refugiaţi. Acest drum trebuie să-l 
facem carosabil, pentru că el leagă Valea Bistriţei cu Valea Trotuşului. De asemenea, 
trebuie să legăm, pentru o circulaţie de maximă intensitate, Valea Bârladului şi Valea 
Siretului, prin şoselele Vaslui-Bacău şi Vaslui-Roman. Pe aceste şosele circulă trupele 
motorizate în toată regiunea de Nord a Moldovei. 

Am văzut aceste drumuri. Cred că s-au Bcut mari progrese în ultimii ani şi cu 
puţin lucru le vom putea pune în bună stare. 

Va trebui, de asemenea, să întărim şi podurile, pentru că vom trece peste ele cu 
tancuri de câte 24 tone. Vom manevra cu care de o parte şi de alta. 

A. Constantinescu: De opt zile s-a stabilit un program împreună cu Statul 
Major. Toate echipele acestea sunt controlate de Statul Major. 

Man,al I. Anhu1c1111:u: Domnule general Mardare, sa vezi ca vom trece cu 
care de acestea mari şi peste podurile de peste liniile laterale. 

G-ral S. Mardare: Le trecem peste podurile Căilor Ferate. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta, peste Siret; dar vom trece şi peste celelalte 

poduri. 
Trecem la o altă problemă tot în legătură cu comunicaţiile: este vorba de 

scandalul pe care l-am constatat cu telefoanele. Nu este aici dl. Miclescu, fiindcă aş fi 
vrut să-i spun şi d-sale, că luni după-masă - prima zi - când am ajuns la Bacău, la 
postul de comandă al Armatei, după ce m-am orientat asupra situaţiei şi am discutat cu 
comandantul Armatei toate problemele, am vrut să vorbesc la telefon şi cu 
comandantul din prima linie, de la Roman. Am cerut firul şi, după puţină vreme, în 
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plină convorbire, am început să aud în receptor o voce piţigăiată, care, auzind ce-i 
spunea o altă persoanl, se tot văieta: ,,Vai, vai, vai". Nu ştiu dacă era ofiţer sau civil. 
După aceea, a urmat actul al doilea: o domnişoară de la telefoane m-a întrebat: ,,Aţi 
terminat?" 

Vasăzicl, atunci când suntem în plin război în zona de luptă, intervin persoane 
civile în conversaţiile telefonice. 

Vă daţi seama câte indiscreţii se pot face pe această cale, în întreaga zonă de 
operaţiuni, în spatele Armatei. 

Tuturora trebuie să le intre în cap că în zona de război, până la linia Bârlad, 
telefoanele şi întreaga reţea de telegraf nu mai pot să fie la discreţia oricui. Toate 
telefoanele intră, în toată această regiune, în stăpânirea Armatei. Nu are dreptul să 
vorbească decât Armata, prefecţii, administraţia, în general, şi jandarmii. Numai la 
anumite ore vor putea vorbi prefecţii, administraţia, iar nu toată ziua. Se vor fixa ore 
anumite pentru prefecţi şi pentru jandarmi. Numai pentru cazuri extraordinare ei vor 
putea să intervinl, iar pentru lumea civilă, căreia nu-i putem lua complet acest mijloc 
de comunicaţie, să se fixeze între orele 23-24 posibilitatea să folosească telefonul. 

Deci dAm acestei populaţii civile două ore din cele 24 posibilitatea să se 
servească de telefon. 

Trebuie să fie un acord perfect intre autorităţile locale în ceea ce priveşte 
împArţirea orelor cari sunt puse la dispoziţia lor, iar restul orelor rămâne la dispoziţia 
Armatei. 

Acesta este maximum de concesie pe care îl putem face. 
D-ta, dle Atta Constantinescu, te rog să te deplasezi în spatele zonei de luptă, 

împreună cu dl. Miclescu, ca să puneţi acolo ordine. În spatele zonei de luptă trebuie o 
organizare perfectă, în toate sectoarele, ca şi cu privire la reţeaua telefonică, ca (sic!) să 
nu se mai întâmple cum s-a întâmplat cu d-ra de la telefon, care să întrebe dacă am 
terminat, pentru ca să dea firul dlui Filderman, sau altuia. 

A. Constantinescu: Acum 3 săptămâni am păţit acelaşi lucru la Bacău şi am 
rugat pe dl. g-ral Racoviţă ca să stabilească anumite ore pentru populaţia civilă. 

Mareşal I. Antonescu: În ceea ce priveşte refugiaţii, oficiali şi particulari, 
dvs. cunoaşteţi punctul meu de vedere în acea~tă privinţă. Nimeni, în această catastrofă, 
nu poate să stea degeaba. Tineretul are partea lui romantică. I-am găsit în Ardeal, unde 
s-au dus şi s-au instalat, aşteptând să vină alţii să-i servească. Am văzut studenţi şi 
studente, dle Petrovici, stând de gât unii cu alţii, fără să lucreze ceva. Şi noi am sta 
dacă am fi tineri. (Ilaritate) 

I. Petrovici: Deocamdată am ajuns eu să car apă la ei. (Ilaritate) 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate să se mai meargă în situaţia aceasta. 
Domnilor, nu creaţi din refugiaţi nişte paria ai Neamului Românesc. 

Funcţionarul care s-a refugiat dintr-o regiune aparţine autorităţii de la care a plecat şi 
trebuie să îndeplinească un serviciu în Stat. Dacă nu poate să îndeplinească o funcţiune, 
fiindcă dv. departamentele v-aţi dispersat şi aveţi acum un surplus de funcţionari, 
atunci aceşti oameni pot să găsească o întrebuinţare în Stat. Dvs. aţi trimis pe 
funcţionarii de care nu aveţi nevoie în dispersiune, în concediu. Nu este admisibil ca 
cineva să stea în aceste momente, fără ca să îndeplinească o funcţiune. 
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Profesorul, învăţătorul, magistratul, preotul, studentul sau studenta nu pot să se 
ducă şi să continue a primi salariul sau sprijinul Statului, tlră ca să-i dea ceva acestui 
Stat. Trebuie să avem evidenţa tuturor acestora în fiecare regiune. 

Ţăranul chiar, care se refugiază, trebuie să se ducă la alt ţăran şi să se pună pe 
muncă. ya primi acolo hrană şi o plată oarecare. 

1n consecinţă, această problemă trebuie studiată. Toţi aceşti refugiaţi cari vin 
cu vite şi cu pluguri se angrenează în munca Statului. Cu cât situaţiunea este mai grea, 
cu atât trebuie să muncim mai mult. Trebuie să muncim, ca să nu murim de foame. 
Dacă acum nu facem ceea ce trebuie şi nu înzecim activitatea noastră, atunci acest 
lucru poate să ne dea peste cap şi putem să cădem datorită propriei noastre panici şi 
neînţelegeri a ceasului de faţă. 

Acum este momentul ca să muncim cât mai mult. Deci, fiecare trebuie să fie 
folositor acolo unde se duce. Ţăranul trebuie să muncească Ia alt ţăran, Ia praşilă, Ia 
cosit, la adunat etc. Studenţilor şi studentelor le vom găsi întrebuinţare, iar pe studenţii 
cari nu se vor încadra în muncă, îi vom încorpora. Ei nu vor mai putea să stea, să 
învârtească bastonul pe stradă, şi să găsească şefi ca Suna sau Pătrăşcanu. Dacă Legea 
recrutării nu permite recrutarea acestora acum, din cauze diferite, vom modifica Legea 
recrutării, îi vom încorpora şi îi vom instrui. Fetele şi celelalte elemente vor fi antrenate 
la munca socială, în spatele frontului, la spitale, la restaurantele Patronajului, în gări, în 
şcoli şi aşa mai departe. Nu este timpul ca să aştepte, să le facem noi servicii, să le 
cărăm noi apă ca să-şi poată spăla mâinile şi picioarele. 

Cine nu va dovedi şi cine nu se va decide să fie folositor Ţării Româneşti, 
acela nu va primi nici un ajutor de la Stat. Fie că este funcţionar, student, refugiat, în 
general, toată lumea trebuie să muncească, nu să facem ceea ce am făcut cu ardelenii 
cari au fost încurajaţi să facă numai afaceri şi să-i considerăm ca refugiaţi vrednici de 
sprijin. Astăzi nu mai există această meserie de refugiat. Cine vine aci trebuie să 
muncească. 

Acesta este punctul meu de vedere. De exemplu, iată un element al fiscului, un 
administrator financiar. Acesta nu poate fi lăsat să-şi primească leafa tlră ca să fie pus 
la muncă. Trebuie să i se găsească de lucru. Sunt atâtea sectoare cari trebuiesc 
supravegheate şi unde ne trebuie oameni. Iată, premilitarii cari trebuie să-şi primească 
o educaţie, cari nu pot fi lăsaţi să stea degeaba. 

Din acest punct de vedere cunoaşteţi hotărârea mea şi vă rog să acţionaţi în 
consecinţl. Ceea ce trebuie să stabiliţi în primul rând este ca să aveti o evidenţi a 
tuturor acestor funcţionari pe care îi aveţi, unde se află ei şi ce fac. Dacă nu aveţi ce să 
faceţi cu ei, atunci vă rog să daţi disponibilul departamentelor cari pot să-i 
întrebuinţeze. Dacă timp de o lună nu-şi găsesc întrebuinţarea, atunci acest personal 
poate să facă pe supraveghetorul Ia munca câmpului (sic!), căci aceasta nu este ruşine. 
Trebuie să ştiţi, însă, care este personalul care rămâne disponibil, pentru ca în urmă să 
găsim mUloacele să-l putem întrebuinţa, bineînţeles, acolo, în regiunea în care se află. 

1n legătură cu această problemă, vă rog să nu mai angajaţi alt personal, căci 
noi avem un important surplus de personal. Aceasta este treaba d-lui ministru de 
Finanţe. Toate numirile trebuie să treacă pe la Ministerul Finanţelor. D-lui Neagu i-am 
dat această putere şi totuşi acum, la sîarşit, a adus acuzarea că s-au făcut prea multe 
numiri şi înaintări. I-am răspuns că toate numirile şi înaintările au trecut pe la 
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Ministerul Finanţelor, deci nu este vinovat altcineva decât d-sa, dacă s-au flcut numiri 
şi înaintări, pentru că avea posibilitatea să opună dreptul de veto. 

Deci, toate numirile acestea vor trebui sli treacă pe la dvs., dle ministru de 
Finanţe, să primească iscălitura şi confinnarea dvs. Când avem atâţia funcţionari, nu 
este timpul să mai numim alţii noi. Din contra, să scoateţi pe diurniştii pe cari îi aveţi. 
Aceasta nu înseamnă că-i lăsăm muritori de foame. 

Nu este o ruşine ca studenta să măture sau să spele pe jos. Acolo învaţă şcoala 
vieţii, şi de acolo poate să fie folositoare şi Statului, şi familiei. Au fost găsiţi studenţi 
trândăvind în camere unde nu mătura nimeni, cu studente de gât. Aceasta nu se mai 
poate. 

Desigur, că nu am nimic de spus dacă stau de gât unii cu alţii, dar trebuie să 
facă şi treabă. 

Am tenninat cu chestiunea evacuaţilor. 
Cel dintâi lucru pe care trebuie să-l facă Ministerul Afacerilor Interne este să 

stabilească evidenţa a tot ce este în fiecare judeţ, în fiecare comună. Notarii trebuie să 
vă arate care dintre aceşti domni stau degeaba. Trebuie urmărită această problemă. 

G-ral D. Popescu: De o lună se face acest control. 
Domnule Mareşal, ţineam să vă raportez, în legătură cu ceea ce aţi hotărât 

dvs., ca coloanele (sic!) de refugiaţi să ajute la munca câmpului. Vreau să vă arăt că 
aceşti refugiaţi ţărani se găsesc în număr mare în judeţele Râmnicu-Sărat şi Brăila, şi că 
numai la apus de aceste judeţe putem să lucrăm. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să opreşti aceste coloane şi să le răspândeşti 
înapoia liniei Focşani-Galaţi. Aceştia să fie răspândiţi la diferiţi săteni. Să se dea 
posibilitatea ca să-şi hrănească vitele chiar în păduri, ca să nu pierdem aceste vite. 
După ce au terminat de muncit - va veni o perioadă de stagnare la sfărşitul lui mai-, 
atunci trebuie să-i deplasăm acolo unde este nevoie de braţe pentru cosit, secerat etc. 
Tot dintre aceste elemente dirijăm şi pentru procurarea lemnelor necesare şi fasonarea 
acestor lemne din păduri. Pentru iarna viitoare se va pune o problemă foarte gravă a 
lemnelor. Am pierdut Ardealul şi Bucovina. Deci, problema lemnelor se va pune în 
mod din ce în ce mai grav. 

Va trebui să studiaţi această problemă, va trebui să masacrăm din jurul 
Capitalei, pentru ca să nu ne trezim cu o criză pe care să nu fim în stare să o rezolvăm. 

G-ral I. Arbore: Din Bucovina nu luam cantităţi mari. Din punctul de vedere 
al lemnelor de foc nu avem o problemă. Dacă frontul se stabilizeaz.ă aici, vom avea o 
problemă a transporturilor. Am să vă arăt că problema transporturilor pentru hrănirea 
ţării devine foarte grea. Am să vă arăt cum stăm pe regiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Arată acum. 
G-ral I. Arbore: Domnule Mareşal, dacă rămânem cu frontul acolo unde 

suntem, şi cu tot disponibilul şi cu toate depozitele la Nord de Focşani-Nămoloasa
Galaţi-Dunăre, atunci am posibilităţi de hrană pentru două luni. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta spui că dacă frontul rămâne la Nord de linia 
Focşani-Galaţi atunci ai pentru două luni de zile toate mijloacele şi n-ai nevoie să 
transporţi nimic. 

G-ral I. Arbore: Şi pentru Armată, şi pentru populaţia civilă. 
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După aceea, pentru cei evacuaţi, pentru premilitari şi pentru Armată se pune o 
problemă de transporturi, adică trebuie să aduc din Sudul Dunării. 

Mareşal I. Antonescu: Ce cantitate de tonaj îţi trebuie? 
G-ral I. Arbore: Pentru Armată îmi trebuie lunar 2000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Ceea ce face zilnic 70 de vagoane. Aceasta înseamnă 

două trenuri, câte unul pentru fiecare direcţie. 
Aceasta nu este o l?roblemă. 
G-ral I. Arbore: Insearnnă că trebuie să atrag atenţiunea, că nu mai putem să 

evacuăm nimic din ceea ce este acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Asta este treaba d-tale. 
G-ral I. Arbore: Eu trebuie să ştiu cum merge frontul. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta eşti ca femeia aceea căreia dacă îi spune un om 

că o iubeşte, ea vrea să i se repete acest lucru de o mie de ori pe zi. 
Eu ţin frontul unde este. Eu nu sunt Dumnezeu. Din ce văd, din datele pe care 

le posed, pot să afirm că ţin frontul acolo. Mai mult decât atât nu pot afirma. Dacă se 
va întâmpla altfel, vor interveni imponderabile şi n-am ce să fac. Eu nu sunt în situaţia 
în care s-a găsit frontul german, care avea wi soldat aici şi unul acolo. Noi suntem aici 
într-un front ca la Mărăşeşti. Mărăşeştii au ţinut. Dacă nu va ţine al doilea Mărăşeşti, 
n-am ce să fac. 

Eu ţi-am lăsat, dle g-ral Arbore, o poartă de scăpare. Prefer să duc înapoi 
aprovizionările, 'Ca o măsură de prudenţă, şi să le readuc dacă lucrurile se stabilizează, 
decât să afirm acum un milion la sută siguranţă câ frontul rămâne pe loc. D-ta eşti 
militar şi îţi poţi da seama că nu eşti în măsură să dai această garanţie. În război sunt 
atâtea imponderabile şi trebuie să ţinem seama de toate. 

G-ral I. Arbore: Eu voi trece de acolo cantităţile de porumb care sunt foarte 
mari, iar în ceea ce priveşte grâul, el va rămâne pentru hrană. 

Mareşal I. Antonescu: Ia tot ce poţi, cu riscul de a aduce înapoi. Mai întâi 
evacuăm surplusul de zahăr. 

G-ral I. Arbore: Nu pun problema zahărului. Pun numai problema cerealelor. 
Mareşal I. Antonescu: Este şi o problemă a strânsului şi a răspândirii pe 

teritoriu. 
G-ral I. Arbore: A doua problemă este că pentru Capitală şi pentru judeţele 

care sunt la Nord de Ilfov, Vlaşca şi Teleorman, am nevoie până la terminarea recoltei 
de 6000 vagoane pe lwiă de transport, pentru deplasat. Le iau din centrul Dwiării. 

T. Buradescu: 4 . .500 vagoane de I .5 tone. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă sunt transporturi de la Nord la Sud, nu este o 

problemă de transport, şi nu vor fi greutăţi de transport. Numai curentele care merg de 
la Est la Vest, numai acele ne interesează. Pentru Nord-Sud, nu este o problemă. 

Cu Capitala, cum stai? 
G-ral I. Arbore: Din Capitală au plecat aproximativ 200.000 de oameni. 

Aceasta reiese din diferenţa de pâini cari se consumă. Am şi refugiaţi cari sunt veniţi 
din alte părţi. 

Mareşal I. Antonescu: În ceea ce priveşte refugiaţii, g-ral Vasiliu, te rog să 
iei notă, că nu este permis să aducem refugiaţi din ţară şi să umplem Capitala cu ei. Am 
auzit că sunt peste 20-30.000 de evrei, cari au venit din Moldova. 
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G-ral C. Vasiliu: Avem cel mult 6.000. 
Mareşal I. Antonescu: Să urmăreşti lucrurile dle la origine, să constaţi că ei au 

plecat clin localitatea în care locuiau şi să cercetezi undle s-au stabilit. Unii au încercat 
să plece în Gennania. Sunt sigur că gennanii, pe drum, i,-aujefuit şi ucis. 

~ral C. Vasiliu: I-a adus vii, şi i-a depus aici. Noi îi urmărim în toată ţara. 
Impreună cu dl. g-ral Popescu facem o statistică. Au scăpat mulţi din 

Transnistria la noi. Sunt 20.000 cari au venit. Acum fac socoteala pe categorii şi îi vom 
da germanilor. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt 20.000 jidani cari au venit? 
G-ral C. Vasiliu: Nu, domnule Mareşal, sunt transnistreni. 
Mareşal I. Antonescu: Tot ce s-a strecurat clandestin, îi daţi pe mâna germanilor. 
G-ral C. Vasiliu: Am luat înţelegere cu germanii şi, după ce se va linişti 

frontul, îi dăm. 
Mareşal I. Antonescu: Oile le lăsăm acolo unde se află. Pentru ele nu mai 

există o problemă. Cea mai mare parte au tltat şi deci perioada grea a trecut. Pe măsura 
ce intrăm în mai, putem să le deplasăm către munte. Pentru vite este mai greu. 

Cu cât a crescut numărul lor faţă de ceea ce era înainte? 
G-ral I. Arbore: La oi, numărul a crescut mult, iar la vitele mari, a crescut cu 

100.000. 
Mareşal I. Antonescu: Cât consumă Annata pe zi? 
G-ral I. Arbore: Aproximativ, 500 vite pe zi. 
Mareşal I. Antonescu: Ai hrană pe 2-3 luni de zile. 
G-ral I. Arbore: Totul este organizat. 
Mareşal I. Antonescu: Să studiezi împreună cu dl. ministru al Agriculturii 

problema, să vedeţi unde este lipsă de vite, şi să le duceţi acolo. De exemplu, în 
Ialomiţa, unde putem să le dăm la locuitori. Chestiunea este să nu pierdem vitele. Ce 
putem salva, să salvăm. În Moldova nu lăsăm decât vitele care trebuiesc Armatei. Oile, 
pe măsura ce timpul trece, le vom duce către munte, în toate ochiurile de păduri, chiar 
şi la particulari. Nu trebuie să existe nici un respect de reguli ortodoxe. 

G-ral I. Arbore: În ceea ce priveşte disponibilităţile care rămân, după ce am 
dat germanilor cantităţile despre care v-am raportat că le dau, mai rămân pe teritoriu 
IO.OOO vagoane de grâu, cari fonnează rezerva până la recolta viitoare. 

Mareşal I. Antonescu: Te surprinde recolta viitoare cu IO.OOO vagoane grâu. 
G-ral I. Arbore: În ceea ce priveşte zahărul, după raţionaliz.are, ajungem să 

avem o rezervă de 3000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Contând şi pe Sascut şi Roman? 
G-ral I. Arbore: Fără acestea. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, vei avea o rezervă de 4.000 vagoane, ceea ce 

înseamnă că putem să facem faţă la nevoile de zahăr şi pentru anul viitor. 
M. Antonescu: Fiindcă la Consiliul de lunea trecută, dl. g-ral Arbore a 

declarat că în zonele din jurul Capitalei condiţiunile de aprovizionare sunt defectuoase, 
I-aş ruga să ne spună ce soluţiuni se pot lua şi ce măsuri se pot găsi, cum şi ce mai 
trebuie ftcut înainte de sărbători, ca să nu creăm nemulţumiri în această perioadă. 

G-ral I. Arbore: Am rugat I.N.COOP-ul ca să facă operaţiunea de împrăştiere 
de aprovizionări pe întreaga zonă. Operaţiunea este în curs. Ne trebuie, însă, mai multe 
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mijloace de transport, ca să întreţinem continuu aprovizionările în zonele din jurul 
Capitalei. 

Mareşal I. Antonescu: Nu putem să dăm mai mult decât avem. Trebuie întâi 
să vedem de Armată. În al doilea rând, sunt coloane întregi cu cai cari vin şi pe care le 
vom aduce şi le vom folosi pentru transporturi. Sunt locuri cari dacă ştim să le folosim, 
vom avea mijloace suficiente. Am constatat că într-un loc sunt îngrămădite mari 
posibilităţi, şi în alt loc lipsesc. 

Trebuie ca pe acelaşi principiu al vaselor comunicante să luăm unde avem 
surplus şi să ducem acolo unde este lipsă. Toată lumea a strigat că nu sunt mijloace de 
comunicaţie, şi astăzi drumurile sunt pline cu fel de fel de mijloace, pe care nici 
Armata nu le are. Am văzut, mai ales acum când am fost pe front, şoselele pline de 
automobile. De unde atâtea automobile, când de 3 ani nu s-a importat nimic? 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, cei 200.000 oameni din Bucureşti cu aceste 
automobile au plecat. 

Mareşal I. Antonescu: Dvs. toţi le cereţi de la Armată, cu toate acestea 
duceţi-vă să vedeţi cum am văzut şi eu la Constanţa, cum vedeau şi germanii, 1.500 
vagoane de coloniale cari au rămas la Odesa. Îmi pare rău că nu este aici dl. Alexianu. 
N-am putut să luăm aceste vagoane şi, în schimb, am văzut mormane de zdrenţe pe 
cheiul din Constanţa. Puteam să întrebuinţăm tonajul pentru transportul celor 1.500 
vagoane de coloniale. În schimb, au fost aduse toate zdrenţele din Odesa. Au adus un 
vagon întreg. Vă spuneam odată de butoaiele pe care le-a transportat un Cerc de 
Recrutare, dar văd că toate naţiunile civilizate sunt la fel. 

G-ral S. Maniare: Pentru aprovizionarea Capitalei am scutit 60-70 de camioane. 
G-ral I. Arbore: Singura problemă care se pune este a uleiului. Aceasta este 

cunoscută de dvs. Încolo, toate celelalte le putem satisface raţionându-le, şi destul de 
bogat. 

Mareşal I. Antonescu: Se mai pune acum şi chestiunea pieilor pentru 
încălţăminte. Am văzut foarte multe vite moarte. O.R.A.P.-ul nu funcţionează? N-are 
oameni cari să jupoaie animalele şi să prelucreze pieile? 

P. Strihan: Am dat ordin prin Ministerul de Interne ca toate animalele să fie 
îngropate, după jupuire. 

Mareşal I. Antonescu: Dar pieile li se iau? 
P. Strihan: Da, numai animalelor sănătoase, cu avizul medicilor. 
Mareşal I. Antonescu: Ce s-a făcut cu însămânţările de floarea-soarelui? 
C. Cllntceanu: Oin cauza timpului rece, merg mat greu. 
Mareşal I. Antonescu: Câte hectare s-au însămânţat. 
C. Cilniceanu: Am refăcut planul şi am mărit suprafeţele de însămânţat cu 

floarea-soarelui, din cauza pierderilor pe care le-am avut în Basarabia, Bucovina şi 
Moldova. De la 100.000 hectare, cât fusese prevăzut pentru restul ţării, am ajuns la 
246.000 hectare, adică la mai mult decât dublu. 

Mareşal I. Antonescu: Faţă de cât? 
C. Cilniceanu: Faţă de 375.000 ha, programate pentru toată ţara. Dar şi 

populaţia este mai puţină. 
Mareşal I. Antonescu: Intervine, însă, o compensaţie cu o cotă foarte mare 

pentru armata mobilizată, care consumă. 
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G-ral I. Arbore: Şi productia de floarea-soarelui din Moldova nu se compară 
cu cea din Muntenia. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, să recurgem la alte mijloace: să îngraşllm 
porci. Fiecare unitate, fiecare cerc de recrutare să-şi facă crescătorii (sic!) de porci, mai 
ales că avem şi porumb. Armata să pompeze grăsimi pe piaţă, în Ioc să consume. Tot 
aşa să se facă - prin Ministerul de Interne - la primării, la grajdurile comunale, la 
posturile de jandarmi. 

M. Antonescu: Şi să venim şi cu restricţiuni la tăierea porcilor. 
Mareşal I. Antonescu: Compensăm lipsa uleiului cu grasimi animale, procu

rate de aceste crescătorii. Învăţătorii, la şcolile primare, unde funcţionează cantine ale 
Consiliului de Patronaj, să înfiinţeze şi ei asemenea crescătorii de porci. Primăriile de 
sectoare să ia şi ele măsuri pentru ca proprietarii de restaurante să-şi facă şi ei astfel de 
crescătorii. În felul acesta, vom înlocui uleiurile vegetale, ce ne lipsesc, prin grasimi 
animale. 

Avem porumb, avem resturi de alimente la cantine şi la spitalele noastrl.'. care 
sunt foarte bine organizate. La toate acestea, putem avea crescătorii de porci. 

Deci, să se crească câţi (sic!) mai mulţi porci. Chiar şi unităţile de pe front pot 
să creascli porci şi să-i îngraşe cu resturile de la bucătăriile trupei. 

Mai este acum şi chestiunea lânei. 
S. Ghiolu: Situaţia este foarte grea. 
Mareşal I. Antonescu: Aş vrea să aud şi eu ceva ce nu e greu. 
M. Antonescu: Cu sllmânţa de bumbac din Bulgaria aţi terminat? 
S. Ghiolu: Vă spun imediat. 
Din cele 6.600.000 kg lână, cât s-a colectat anul trecut, Moldova a reprezentat 

2.400.000 kg, adică circa 40%. Acum, cu lipsa de astăzi, ţăranii din restul ţării vor 
căuta să ascundă lâna. Nu ştiu dacă vom reuşi să colectăm în proporţie cota matematică 
a ţării, care o avem acum. 

Mareşal I. Antonescu: Eu cred că da, fiindcă ceea ce se evacuează întâi este 
oaia. De aceea am dăinuit noi pe acest pământ. 

M. Antonescu: Specialitatea veacurilor! 
Mareşal I. Antonescu: Anii trecuţi oile au mers înspre câmpia rusească; acum 

este un exod invers al oilor: dinspre Est, spre Vest. Se face operaţia contrarie. Atunci 
am mers cu tunnele de oi de la Vest spre Est, iar acum ne întoarcem spre Vest. Ne vom 
duce, odată, iarăşi cltre Est. 

S. Ghiolu: Numai că aceste oi sunt scăpate de sub orice control. 
Mareşal I. Antonescu: Este o soluţie: să nu lăsllm turmele de oi să se 

deplaseze, până când nu le luăm lâna. 
I. Radulovicl: Oile provenite din Transilvania şi care au trecut în Rusia se 

retrag acum spre ţară. Pierderea nu va fi aşa de mare, pentru că se întorc acum cel puţin 
400.000 oi. Acestea au apărut în statisticile Basarabiei, însă sunt provenite din 
Transilvania. 

Mareşal I. Antonescu: Este ceea ce am spus eu adineauri. De altfel, zburând 
cu avionul, am văzut câmpiile pline de oi. Vom căuta să luAm lâna de la toate oile. 
Când se va încălzi timpul, să nu le lăsllm să treacă înapoi până ce nu le vom tunde. 
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S. Ghiolu: În ceea ce priveşte sămânţa de bumbac din Bulgaria, au venit până 
acum 60 vagoane. Bulgarii ne-au mai dat 75 vagoane în plus. Am trimis toate 
vagoanele pentru încărcare şi sunt în curs de sosire. În două săptămâni vin. 

Mareşal I. Antonescu: Ce însemnează aceasta în hectare? 
S. Ghiolu: Cu ceea ce avem noi, înseamnă circa 40.000 ha. 
Mareşal I. Antonescu: Din planul de 100.000 ha. 
S. Ghiolu: Putem realiza planul de 40.000 ha cu cele 300 vagoane de sămânţă 

aduse din Bulgaria. 
M. Antonescu: Aş ruga pe dl g-ral Orezeanu şi pe dl Buradescu să dea 

dispoziţiuni, fiindcă sunt unele întârzieri de la Calea Ferată. Trebuie stăruit pe lângă 
bulgari ca să se grăbească fumizările. La un moment dat ei s-au plâns că noi nu punem 
stăruinţe ca transporturile să se facă mai repede. 

S. Ghiolu: Vagoanele s-au trimis. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă sămânţa nu ajunge la locurile ei până la 1 mai!... 
S. Ghiolu: Se poate însămânţa toată luna mai. 
Mareşal I. Antonescu: Cu tot frigul, anul acesta vegetaţia este mai înaintată 

decât anul trecut. Acum un an n-a fost aşa de frig ca acum şi totuşi vegetaţia era mai 
întârziată, la aceeaşi epocă. Iama a fost mai blândă, rădăcinile plantelor n-au avut de 
suferit şi acum asistăm la o explozie a naturei. 

S. Ghiolu: Bulgarii s-au oferit acum în urmă să ne dea, în afară de cele 75 
vagoane sămânţă bumbac, încă 75 vagoane. Cred că nu mai avem interes să le luăm, 
mai ales că noi, pentru fiecare vagon de sămânţă de bumbac, dăm un vagon de sămânţă 
de floarea-soarelui. 

M. Antonescu: Noi am stăruit. Putem renunţa oricând. 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai dăm sămânţă de floarea-soarelui. Dv. ştiţi 

lupta pe care am dus-o eu. V-aţi certat luni de zile pe chestiuni de credit şi au rămas 
700 vagoane sămânţă de floarea-soarelui la Hotin. 

G-ral I. Arbore: În Nord, au rămas 4000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Ce reprezintă aceasta? 
G-ral I. Arbore: O mie vagoane de ulei. 
Mareşal I. Antonescu: Şi d-ta, dle Vulcănescu, ai participat la discuţii. 
M. Vulclnescu: V-am expus situaţia. Gajurile se puteau aduce, atunci când au 

fost posibilităţi de transport. 
Mareşal I. Antonescu: AI fi să vă fac o demonstraţie matematică, dacă v-aş 

arata ca, daca nu v-atl tl certai pe gajuri, prodU5ele 111' fl venit. Dltt ttolombrio starui: 
luaţi sămânţă de floarea-soarelui, luaţi zahărul, fiindcă erau cele două articole care mă 
preocupau. 

Am pus să se facă extrase după toate discuţiile pe care le-am avut asupra 
acestor probleme. 

M. Vulclnescu: AI trebui să se stabilească de ce nu s-au luat. 
Mareşal I. Antonescu: Vom stabili. Au fost vagoane. 
M. Vulclnescu: La 20 decembrie am dat lista gajurilor. 
Mareşal I. Antonescu: Ştiţi ce au spus prizonierii? De când au trecut prin 

atâtea ţări, nicăieri n-au găsit abundenţa din Transnistria. Şi dl Alexianu şi dl g-ral 
Potopeanu fkeau rapoarte în care arătau că n-au nimic. Au găsit ruşii toate kolhozurile 
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pline cu porci de câte 400 kg. Am vorbit cu g-ralul Carlaonţ, care mi-a spus: ,,Mi s-a 
rupt inima, când a trebuit să plecăm de acolo şi să-i lăsăm". Şi dl Alexianu, când îi 
ceream câte ceva, spunea că n-are. Vroia să facă acolo un imperiu, ţinea lucrurile 
ascunse. Dresase şi tot personalul d-sale să facă la fel. Au trecut, însă, alţi oameni prin 
aceste regiuni şi au văzut ce este acolo. Prizonierii au declarat că atunci când au trecut 
Bugul au intrat în Paradis. 

Despre grăsimi am vorbit; pentru lână, trebuie să îndoim supravegherea, prin 
organele Ministerului de Interne; sămânţă de bumbac nu mai luăm până la anul, fiindcă 
credinţa (sic!) mea este că războiul trebuie să se tennine anul acesta, nu mai pot 
popoarele. Înainte, războaiele durau 7 ani, 30 ani sau 100 ani: se luptau doi bezmetici, 
încrucişau spadele astăzi, iar seara se duceau să joace cărţi sau să se culce, pentru ca a 
doua zi sau peste o lună să le încrucişeze iarăşi. Acum sunt în luptă naţiuni întregi. 

Ministerul Finanţelor şi Direcţia Generală a Căilor Ferate: rapoarte referitoare 
la măsurile luate pentru evacuarea instituţiunilor C.A.M-ului din Basarabia 

G. Netta: Domnule Mareşal, aş vrea să vă raportez situaţia evacuării 
instituţiunilor C.A.M.-ului din Bucovina, Basarabia şi Moldova. 

în Bucovina, fabricatele s-au evacuat toate. A rămas, din nefericire, material în 
valoare de 20 milioane lei. 

În Basarabia, de asemenea, au rămas cantităţi de tutun în valoare de circa 90 
milioane lei. 

Mareşal I. Antonescu: La Floreşti? 
G. Netta: La Şoldăneşti. 
Mareşal I. Antonescu: Lecţia de rândul trecut nu ne-a servit. Dar ruşii au 

flcut şi mai rău decât noi. Într-adevăr, am găsit anul trecut în Basarabia tutunul pe care 
noi îl lăsasem acolo. În silozurile din Basarabia, de asemenea am găsit porumb lăsat de 
doi ani. Ne vom întoarce şi-l vom găsi la loc. 

G. Netta: Fabricatele au fost scoase toate. În Moldova, tutunul a fost evacuat 
tot. Au rămas, însă, fabricatele în valoare de 160 milioane lei şi materiale diverse. 

Mareşal I. Antonescu: De când e făcut raportul? 
G. Netta: De ieri. 
G-ral S. Mardare: În seara zilei de 12 aprilie mai erau de evacuat de C.A.M. 

42 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Erau vagoanele acolo. 
Cred că până acum s-au scos şi acestea. 
G. Netta: Au mai rămas materiale diverse 218 vagoane; s-au obţinut 100 

vagoane; au mai rămas de evacuat 118 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt şi maşini acolo. 
G-ral S. Mardare: S-a scos o parte. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie scoase. Noi ţinem încă laşii. 
G. Netta: Acum se pune problema pentru maşinile de la salinele Târgu-Ocna. 
Mareşal I. Antonescu: Până să ajungem acolo, avem tot timpul. 
M. Vulcinescu: Sunt maşini scumpe şi grele. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă le scoatem din funcţiune, nu se pune 

problema producţiei sării? 
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M. Vulcinescu: Atunci, începeţi şi demontaţi şi scurgeţi aceste maşini pe 
V alea Trotuşului. 

Pentru că s-a pus problema aceasta, tot ce este la Sud de linia Iaşi-Târgul 
Neamţ intră în dispoziţiile date adineauri. Începând de astăzi, se dau trenuri speciale. 

T. Buradescu: Evacuăm cu garnituri goale şi cu trenurile programate de 
Marele Stat Major. 

Mareşal I. Antonescu: Ce aţi programat până acum? Zahărul cum îl scoatem? 
T. Buradescu: Cu garnituri goale. 
Mareşal L Antonescu: Trebuie să sporiţi garniturile, pentru că aveţi posibilitatea. 
G-ral S. Mardare: Se mai fac evacuări şi cu coloane auto; şi acestea nu intră 

în socoteală. 
Acum este problema care ne-a complicat situaţia: este Divizia a XI-a. Ar fi 

bine să vă gândiţi să renunţaţi. 
Care este situaţia cu Dunărea, g-ral Şova? 
G-ral N. Şova: Încă nu am dat drumul la circulaţie. 
Mareşal I. Antonescu: Când dăm drumul? 
G-ral N. Şova: Astăzi vom vedea ce vom face. Credem că mâine va putea să 

reînceapă circulaţia. 

Mareşal I. Antonescu: Grăbeşte, ca să poată începe transporturile. Chestiunea 
aceasta ne încurcă. Divizia a XI-a trebuie s-o am în Moldova. Astă-noapte au aruncat 
iarăşi la Hârşova mine. 

G-ral N. Şova: Cred că până mâine se va putea face curăţirea. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă ruşii vor arunca bombe în fiecare noapte, noi nu 

trebuie să facem nimic? 
G-ral N. Şova: Se face un dragaj continuu. 
Mareşal I. Antonescu: Acum, domnilor, în ceea ce priveşte industriile din 

Moldova, de pe Valea Siretului şi Bistriţei, începând de la Broşteni, apoi industria de 
zahăr, fabrica ,,Letea" şi alte industrii, trebuie ca şi această problemă să fie lămurită. 
Dl. Dinu Brătianu vrea ca fabrica „Letea" să rămână pe loc. Eu n-am nimic de spus 
împotriva acestei păreri. Principiul pus de mine este că nu se distruge absolut nimic. 
N-avem interesul ca să ne distrugem, noi înşine, ţara. Prefer să las fabricile să lucreze, 
căci s-ar putea să scape. Este bine ca din aceste fabrici să se ia numai acele elemente 
absolut necesare punerii în funcţiune, iar restul maşinilor să fie lăsate pe loc. Deci, 
fabricile nu trebuie aruncate în aer. 

G-ral S. Mardare: La „Letea'" sunt turbine cu apa cari nu pol f1 demonuuc. 
S-au dat ordine ca să nu se facă distrugeri. 
Mareşal I. Antonescu: Să daţi imediat ordine, ca pe teritoriul nostru să nu se 

facă absolut nici o distrugere. Chiar gennanilor li s-au dat dispoziţii să nu facă 
distrugeri. 

G-ral S. Mardare: Deciziunile în legătură cu distrugerile le luăm numai noi. 
Acest lucru l-am discutat şi cu dl. Killinger. 

Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, principiul este clar: nici o fabrică nu se 
distruge. Se transportă de acolo ce este transportabil şi ce este posibil. Acelaşi lucru se 
va face şi la Buhuşi. 

S. Ghiolu: Se dau şi vagoane în acest scop. 
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Aseară la ora 8, mi s-a comunicat o notă, că la o fabrică din Piatra-Neamţ s-au 
prezentat doi ofiţeri cari au comunicat ca până în searai de 15 aprilie să se ridice tot ce 
se poate ridica, căci la acea dată fabrica va fi distrusă. 

Mareşal I. Antonescu: Ce fabrică este aceasta·? 
S. Ghiolu: Fabrica de Celuloză de la Piatra-Ne:amţ. 
M. Antonescu: Am avut ziarele apărute în 12 pagini şi am ajuns cu ele la 6 şi 

4 pagini. Dacă mai luăm asemenea măsuri preventive. fără îndoială că ni se vor crea 
mari dificultăţi. 

Mareşal I. Antonescu: Regiunile Piatra-Neamţ şi Târgu-Neamţ sunt în zona 
de luptă. Materia primă să fie luată. 

S. Ghiolu: Am preferat să scoatem întâi lâna şi postavul. 
Mareşal I. Antonescu: De acolo trebuie să scoateţi tot. 
S. Ghiolu: Şi pe urmă trebuie să scot piesele esenţiale. 
Mareşal I. Antonescu: Regiunea Neamţ intră în zona de luptă în două-trei 

zile. Oraşul Roman este apărat. Îl ţin. Piatra-Neamţ este mai slab apărată. Se pot 
întâmpla infiltraţiuni. Eu am zburat ieri pe deasupra zonei de luptă, şi la Buhuşi am 
văzut că iese fum din coşurile fabricii. Am văzut iarăşi foarte puţine garnituri pe linia 
ferată. 

G-ral S. Mardare: Nu sunt vagoane goale. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta, g-ral Mardare, să începi evacuările de la Târgu

Neamţ şi Piatra-Neamţ. 
M. Antonescu: Să se înceapă cu celuloza. 
Mareşal I. Antonescu: Să-mi arătaţi zilnic, printr-o notă, ce aţi ~cut cu 

celuloza. Am spus mereu ca să se accelereze transporturile de lână şi celuloză. Acum 
trebuiau să fie transporturi masive de trupe. Întâi, am obligaţia să ţin frontul. Dacă nu 
duc trupe, nu pot ţine frontul, şi aceasta interesează în primul rând. 

P. Strihan: Ministerul Afacerilor Interne a luat dispoziţia ca toate întreprinde
rile comunale să fie lăsate pe loc. Avem informaţii că la Chişinău se intenţionează 
distrugerea unei uzine electrice cu un grup electrogen nou şi modem. Trebuie să se ţină 
seama că, acolo operează Armata germană. 

Mareşal I. Antonescu: Acest grup electrogen este adus de noi. 
S. Ghiolu: Armata are nevoie de curent electric. Grupul electrogen pentru 

pwcurarea energiei electrice, dacă se scoate, trebuie să fie scos la urmă. 
Mareşal I. Antonescu: Col. Davidescu, să faci o notă către Comandamentul 

German în ceea ce priveşte aceste grupuri electrogene, ca să dea ordin trupelor 
germane să nu distrugă pe teritoriul românesc fabrici şi uzine. 

G-ral I. Arbore: Acestea servesc imediat Armatei ruseşti. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este în teorie, pentru că în realitate nu va 

rămâne nimic. Va trece artileria şi aviaţia care va distruge totul. 
Chiar dacă vom părăsi Chişinăul, el va fi bombardat cu aviaţia. Trebuie să ne 

împăcăm cu ideea aceasta. Dvs. nu vedeţi ce se petrece în Belgia, cu oraşele şi cu 
uzinele ei? Noi nu avem oraşele Belgiei şi nu avem pretenţia ca să comparăm Chişinăul 
cu Gand sau Bruges. Să nu vă închipuiţi că nu se va distruge uzina de la Chişinău. 
Oraşele noastre sunt adevărate sate. Le vom face mai frumoase, după război, cu munca 
pe care o vom depune. 
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Iată, dl. g-ral Răşcanu a deschis un mare bulevard. Acum, pe Calea Griviţei nu 
se va mai putea construi nici o casă, căci se va face bulevard. Veţi spune proprietarilor 
că le daţi teren în altă parte, şi ei vor trebui să fie mulţumiţi căci vor putea construi 
locuinţele pe o arteră civilizată. 

Chestiunea C.A.M.-ului am discutat-o. 
Conservarea şi administrarea bunurilor Statului după evacuarea autorităţilor 
S. Ghiolu: Dacă o autoritate pleacă într-un anumit loc unde se cazează, 

bunurile lui din localitatea de unde a plecat nu le lasă în primirea cuiva? 
Mareşal I. Antonescu: Dacă este un om care are ceva de ascuns, face în feiul 

acesta, dar dacă este un om de răspundere, atunci face predarea cu un proces-verbal în 
regulă. 

Aşa am făcut în Transnistria, am pus pe g-ralul Potopeanu, care s-a şi fotogra
fiat cu cei cărora le-a dat în primire cu proces-verbal toate bunurile şi întreprinderile. 

M. Antonescu: S-a fotografiat şi s-a şi cinematografiat. 
Mareşal I. Antonescu: Noi, tot ce am lăsat în Transnistria, am fotografiat. 

Mâine, la masa verde, nu vom putea să fim acuzaţi că am distrus Transnistria. Acelaşi 
lucru trebuie sA-1 faceţi şi dvs. toţi. 

în Bucovina dl. casier de la Fondul Bisericesc şi-a lăsat registrele acolo. Mai 
bine lăsa banii şi lua registrele. 

S. Ghiolu: Chestiunea este ca în fiecare imobil al Statului să rllmână o 
persoană cu dispoziţii precise. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o chestiune elementară. De ce s-o mai 
discutllm? 

Urmează punctul 8, care a fost discutat adineauri. 
M. Antonescu: Ar fi bine ca Marele Stat Major, împreună cu Ministerul 

Economiei Naţionale, sA stabilească ce poate să fie distrus şi ce nu. 
Mareşal I. Antonescu: Chiar la industriile de armament pe care le-am făcut 

ridicăm ce este esenţial, şi restul nu-l distrugem. 
O. Vlldescu: S-a trecut peste punctul 3 al ordinei de zi. 
Mareşal I. Antonescu: Despre aceasta s-a vorbit. 
Notă informativă referitoare la problemele economice ale evacuării 
O. Vlădescu: Este o notă care a venit de la Serviciul de Informaţii. 
Mareşal I. Antonescu: În legătură cu evacuările, la început s-a scris un articol 

în „Utt!vcrzsul", bt cruc IKl nratll ca eato dezordine, pATC4 11r fi foat undev11 în lume o 
retragere cu perfectă ordine. Totul este să punem ordine în dezordinea creată. La 
Bucureşti s-a început munca încordată şi s-a executat într-un timp record, cu toate 
distrugerile masive, Capitala astăzi funcţionează în mod normal. Duceţi-vă la Sofia să 
vedeţi, sau puneţi pe cel care critică să se ducă la Sofia şi să vadă că acolo nu s-a pus 
nimic în picioare. Noi vom mai avea bombardamente, dar totuşi vom merge înainte. 
Suntem ,,Meşterul Manole". Aceasta este tragedia Neamului Românesc. Astăzi ne 
dărâmă şi mâine construim din nou, aceasta este viaţa Neamului Românesc. Trebuie sA 
arătllm lumii că ştim să reconstruim, trebuie să arătăm lumii voinţa Neamului 
Românesc de a trăi. 

Problema salariilor funcţionarilor 
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G. Netta: S-a dat salariul funcţionarilor cari au, plecat. 
Mareşal I. Antonescu: Dar celora cari rămân?' 
G. Netta: La 20 aprilie li se vor plăti salariile. 
Mareşal I. Antonescu: Să dăm funcţionarilO'r salariul înainte de sărbătorile 

Paştelui. 

G. Netta: Dvs., domnule Mareşal, cunoaşteţi golul mare din bugetul Statului. 
Mareşal I. Antonescu: N-aş vrea să fiu în locul d-tale, cum nici d-ta n-ai vrea 

să fii în locul meu. 
G. Netta: Vor avea un Paşte mai slab. 
C. Angelescu: Nici nu mai este vreme. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să dăm un comunicat, Preşedinţia Consiliului 

de Miniştri, sau Ministerul Finanţelor, în care să se spună că imediat după sărbătorile 
Paştelui se vor achita salariile. 

M. Antonescu: Şi să se spună că celor evacuaţi li s-au achitat salariile, ca să 
înţeleagă ceilalţi că am avut prima grijă pentru cei evacuaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Dar primele pentru munca excepţională? 
M. Vulcinescu: S-au dat. 
I. Marinescu: N-am primit nimic. 
M. Vulcinescu: N-a fost delegatul dvs. la minister. 
I. Marinescu: În fiecare zi a fost acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Propunerile d-lui ministru al Finanţelor pentru 

achitarea .furnituri/or ce se fac Armatei, pe zonă, în Moldova 
Aceasta nu o discut acwn. Voi discuta problema cu dl. vicepreşedinte şi cu dl. 

ministru al Finanţelor. 
Repet încă o dată, că dvs., domnule ministru al Finanţelor, aveţi o situaţiune 

extrem de gravă şi vă sunt recunoscător că aţi primit, şi dvs. şi dl. Angelescu, posturi de 
grea răspundere, în aceste momente când situaţiunea nu este de invidiat. 

Orice om care are cunoştinţa lucrurilor şi a realităţilor nu vă invidiază. 
Această problemă o vom discuta mâine dimineaţă, pentru că mâine după-amia

ză probabil că voi pleca iarăşi spre front. 
Situaţia circulaţiei de bilete şi a emisiunilor pentru Stat şi alte operaţii de la 

25 martie la 1 aprilie 1944 
Acest ultim punct îl vom discuta tot mâine dimineaţă. 
Nenorocirea face ca să mă ascultaţi nwnai dvs. pe mine, şi nu eu pe dvs. Dacă 

aveţi chestiuni speciale care îmi scapă, vă rog să le puneţi. 
Capitala are ceva? 
G-ral I. Răşcanu: Nimic. 
Mareşal I. Antonescu: Veţi trece succesiv la organizarea pe care v-am dat-o. 
Să nu-mi cereţi, însă, ofiţeri. Avem lipsă de ofiţeri pe front, şi lupta pe care o 

duc este ca să scot ofiţerii şi să-i trimit pe front luându-i dintre funcţionarii tineri, fie că 
au grade de ofiţeri de rezervă, fie că au numai suflet, acestora din unnă dându-le numai 
instrucţia necesară. Dacă este profesor sau învăţător, va putea să înveţe să 
supravegheze un grup de evrei sau să facă un alt serviciu uşor. 

Prin unnare, nu cereţi ofiţeri de la Armată, ci din personalul acesta. 
Am văzut ieri lista a I O ofiţeri dintre aceştia, şi alţi 90 din altă categorie. 
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Nu, domnilor, trebuie să luaţi dintre refugiaţi. 
G-ral I. Teodorescu: Aşa am şi făcut. 
Mareşal I. Antonescu: Ce s-a făcut cu Legea muncii de folos obştesc pentru 

femei? Unde este, dle Vlădescu? 
O. Vlidescu: Trebuie să fie aici. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se mai poate merge aşa. Trebuie să punem femeia 

la lucru. Nu se poate ca două-trei persoane să muncească, şi altele să joace poker şi 
bridge. 

Te rog, dle Vlădescu, să cercetezi până mâine dimineaţă, când îmi vei da 
rezultatul. 

O. Vlidescu: Am să caut. 
Mareşal I. Antonescu: Ce ai făcut cu spitalele, dle ministru al Sănătăţii? 
Dr. P. Tomescu: Le-am expediat. Medicii au plecat. 
Mareşal I. Antonescu: Constanţa devine un centru foarte vulnerabil, şi din 

punct de vedere sanitar, şi din punctul de vedere al apărării antiaeriene. 
Vin oamenii aceştia din Crimeea într-un hal de nedescris, epuizaţi şi plini de 

păduchi. Vezi, dle ministru al Sănătăţii, ce ne aşteaptă. N-am văzut pe medici. Acolo 
nu este suficient un cort. Acolo ar fi trebuit să facem multe corturi cari să primească pe 
aceşti oameni. Am constatat că nu sunt doctori. Apoi ne trebuie să-i avem chiar acolo 
la aerodromul care îi primeşte. Răniţii şi bolnavii nu-i ţinem în spitalele din Constanţa, 
pentru că acolo pot să fie grav bombardaţi şi deci trebuie să-i scoatem afară, chiar în 
sate. 

Te rog să iei, chiar cu începere de astăzi, să studiezi această problemă. 
Am fost ieri la Constanţa ca să-mi dau seama de realitate, şi am văzut ce este 

acolo. Am vorbit şi cu germanii. Trebuie să descongestionăm de urgenţă Constanţa. 
Sunt 200.000 oameni cari trebuie să treacă prin Constanţa. Vă daţi seama ce se 

întâmplă dacă aceşti oameni trec pe acolo, fără a se fi luat măsurile sanitare cuvenite. 
Deci, Constanţa devine un punct vulnerabil pentru noi. 

Mai este vulnerabil şi drumul pe care îl urmează acest Volksgruppe care 
trebuie să treacă în 10-15 zile. 

Interesul meu este să curăţ spatele frontului. Nu se poate duce bătălia pe front, 
atâta timp cât în spate este dezordine. 

Aceasta este prima chestiune. 
Totul trebuie dirijat către Vestul ţării, pentru că aici este o regiune care va fi 

bombardată. Pe front trebuie trimis câte un tren sanitar. Trebuie trimise trenurile: baH, 
câte unul sau două pe fiecare linie şi cuptoare de deparazitare în toate regiunile 
Moldovei. 

Am văzut camioanele sanitare care au sosit. Nu trebuie să ţinem pe loc, în 
regiune, decât numai răniţii grav, ca să nu facem ceea ce am făcut în Crimeea. Au fost 
trimişi oamenii cu avionul din Crimeea la Constanţa, cari au murit pe drum, fiindcă 
erau în agonie chiar la plecare. Noi să ţinem pe loc pe cei mai grav răniţi, iar restul să-i 
ducem către Vestul ţării, nu către Capitală. 

Dr. P. Tomescu: Spitalele au început să funcţioneze în jurul Capitalei, dar n-au 
răniţi. 

Mareşal I. Antonescu: Vrei neapărat să ai? 
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Dr. P. Tomescu: Avem 500 de răniţi în spitale, iar unii dintre ei au fost 
dispersaţi în alte spitale. 

Mareşal I. Antonescu: Dispersează răniţii, numai acolo să fie trataţi în cele 
mai bune condiţiuni. D-nii medici să nu stea numai noaptea acolo, ca să nu-i lovească 
bombele americanilor în Bucureşti. Aceasta nu se poate. Admit să stea toată ziua la 
spitale şi noaptea în Bucureşti, dar invers nu se poate. 

Acestea sunt informaţiunile pe care le-am căpătat cu privire la medici şi mă 
simt dator ca să-ţi cer să-i aduci pe aceştia la realitate. 

A sosit convoiul, g-ral Mardare? 
G-ral S. Mardare: A sosit. 
Mareşal I. Antonescu: În fiecare zi să mi se facă raport de ceea ce soseşte. 
Domnule ministru Enescu, d-tale ţi s-au luat câteva cămine de ucenici. Ce este 

cu această chestiune? 
I. D. Enescu: Din cauză că nu se plătesc la timp furnizorii, plata salariilor 

funcţionarilor particulari şi lucrătorilor suferă. Dacă s-ar putea rezolva cu un ceas mai 
devreme plata acestor furnizori, atunci ar fi bine. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Vlădescu, te rog să cercetezi la Armată şi la 
Economia Naţională ce restanţe sunt de plată, ca să pot discuta şi lua o hotărâre în 
această privinţa. 

Şedinţa se ridică la ora 14. 

Stenografi: D. Fierăscu şi S. Mihail 

D.A.N.l.C . .fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.f 380-429 

16. 1944 aprilie 20. Se discută despre: un proiect de decret-lege pentru 
sprijinul ce trebuie acordat sinistraţilor de bombardamente şi intreprinderilor 
deteriorate de bombardamente; crearea de oficii pe lângă primării pentru a 
face liste de imobilele distruse şi de persoanele sinistrate; comunicatul dat de 
Banca Naţională ca instituţiile să depună banii la bănci şi la C.E.C. pentru a 
nu pierde bancnotele in timpul bombardamentelor. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de joi, 20 aprilie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 17, 15, sub preşedinţia domnului profesor Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; 
g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral 
C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gb. Dobre, ministrul Înzestrării Armatei şi ad
interim al Economiei Naţionale; Gberon Netta, ministrul Finanţelor; Ovidiu 
Vlidescu, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; Mircea 
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Vulclnescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; C. Angelescu, guvernatorul 
Băncii Naţionale; Marcel Stati, secretar general la Consiliul de Patronaj; g-ral 
Ramiro Enescu, subşef al Marelui Stat Major; g-ral I. Rlşcanu, primarul general al 
Capitalei; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al Capitalei; col. M. 
Elefterescu, prefectul Poliţiei Capitalei; col. R. Repanovici. 

M. Antonescu: Într-o conferinţă pe care am avut-o cu dl Mareşal Antonescu, 
cu dl ministru g-ral Dobre, cu dl guvernator al Băncii Naţionale şi cu dl ministru de 
Finanţe am stabilit că vom întocmi un decret-lege care să stabilească norme noi 
privitoare la sprijinul pe care înţelegem să-l dăm astăzi şi mai ales să-l pregătim mâine 
în favoarea sinistraţilor de bombardament. 

Pentru ca să pot redacta acest decret-lege _: îl voi face eu însumi - am socotit 
potrivit ca să examinez astăzi, împreună cu dv.: 

1. Măsurile de ordin economic şi financiar, care sunt oportune şi care pot fi 
practicate astăzi; 

2. Procedura tehnică financiară pentru organizarea operaţiunilor de credit 
necesare sprijinului pe care-l organiza Statul în favoarea sinistraţilor, şi anume, măsuri 
de fapt, de credite, pe care trebuie să le luăm încă de astăzi, să stabilim un privilegiu şi 
să fixăm măsuri de ordin legal pe care trebuie să le prevedem în lege pentru ca 
sinistraţii de astăzi să-şi poată reconstrui bunurile lor. Cu alte cuvinte, vom fixa măsuri 
economice şi financiare, pe care le putem organiza de pe acum în favoarea mai ales a 
întreprinderilor, măsuri de ordin financiar pe care le putem lua pentru ca să înlesnim, 
fie reconstrucţia imobilelor, acolo unde este vorba de o deteriorare parţială, deteriorare 
care periclitează conservarea imobilului dacă proprietarul n-ar primi nici un sprijin ca 
să-şi refacă proprietatea, fie mai ales sprijin de ordin financiar, pe care trebuie să-l 
organizăm pentru întreprinderile lovite de sinistru pentru ca să-şi poată continua 
activitatea lor economică, iar mâine să se poată reface. 

Pe lângă măsurile de ordin administrativ, cu stabilirea unei serii de principii 
privitoare la mecanismul creditului, la colaborarea instituţiilor de credit va trebui să 
venim şi cu unele texte legale, care să asigure un privilegiu în favoarea sinistraţilor şi în 
acelaşi timp să nu atingă nici creditul. 

Vom stabili o serie de măsuri legale care să vină în acelaşi timp cu măsurile de 
ordin financiar de sprijinire prin credite reale. 

Am avut în anul 1940 o situaţiune asemănătoare de pe urma cutremurului şi se 
crease atunci pentru Guvern datoria de a interveni în raporturile de drept privat, în 
raporturile economice şi financiare pentru a da un sprijin efectiv proprietarilor, 
mergând până acolo încât să se creeze un regim legal nou. 

Ne găseam în situaţiunea că unele din imobile nu puteau să fie re:flcute pentru 
că proprietarii lor fiind ei înşişi debitori nu mai puteau să găsească banii necesari 
pentru ca să repare imobilele deteriorate, aşa încât, atât patrimoniul debitorului era în 
primejdie cât şi creanţa creditorilor, cari îşi vedeau astfel gajul primejduit. 

Am venit atunci cu o lege specială, pe care am :flcut-o eu însumi. Când am 
:flcut această legi! de intervenţie mi-am dat seama că trebuie să vin cu măsuri de aşa 
natură încât să nu atingă bunul mers al creditului, lucru pe care vreau să-l fac şi astăzi 
faţă de situaţia creată de pe urma efectelor bombardamentelor. 
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Prin această lege am urmărit să creez posibilitatea pentru proprietar de a se 
putea împrumuta cu sume de bani necesare, pentru a-şi putea reface clădirile avariate 
de cutremur, să-şi întindă capacitatea de credit, derogând de la sistemul garanţiilor 
reale ale Codului Civil, constituind un sistem de împrumut, care să-i lase creditorului, 
care împrumută în vederea refacerii clădirii, un drept de preferinţă faţă de creditorii 
anteriori, pentru ca în modul acesta proprietarul să poată găsi bani cu împrumut, iar, pe 
de altă parte, imobilul să fie refăcut, nu numai pentru proprietarul care îşi salvează 
astfel bunul, dar chiar pentru creditorii anteriori cari altfel îşi vedeau gajul primejduit. 
Legea venea, în acelaşi timp, să creeze unele situaţiuni legale noi, ţinând seamă de 
consecinţele grave ale cutremurului. Am suspendat pe o durată de şase luni, de la 
23 noiembrie 1940, când a fost publicată legea, până la 10 mai 1941 toate actele de 
wmărire îndreptate împotriva debitorilor proprietari, ale căror imobile au suferit 
distrugeri deosebit de grave în urma cutremurului de pământ. Deci, n-am atins dreptul 
de urmărire în sine şi n-am venit să înrâuresc raporturile de drept comun dintre 
proprietar şi creditorii lui, am suspendat numai actele de urmărire împotriva debitorilor 
proprietari ale căror imobile au suferit distrugeri deosebit de grave. 

Am mai prevăzut: ,,Măsurile asigurătoare sau de conservare nu intră în preve
derile legii de faţă". Cu alte cuvinte, n-am atins exerciţiul normal al dreptului de 
creanţă, nici consecinţele exigibilităţii, ci am suspendat numai dreptul de urmărire în 
această perioadă fără să ating dreptul de urmărire în sine. 

După expirarea termenului fixat, instanţele judecătoreşti, am arătat, vor putea 
acorda debitorilor termene de graţie în raport cu gravitatea şi întinderea pagubei 
suferite. Aceste termene nu vor putea depăşi şase luni de la data când imobilul a putut 
fi folosit. 

Cu alte cuvinte, am lăsat judecătorilor ca, ţinând seamă de la caz la caz, să 
interpreteze dacă este vorba de o distrugere deosebit de gravă sau nu. Această 
interpretare, de la caz la caz, s-a făcut ţinându-se seama de starea patrimonială generală 
a debitorului, ţinându-se seamă de consecinţele sinistrului şi numai astfel se puteau 
acorda termene de graţie. Am adăugat, după cum v-am spus: ,,Aceste termene nu vor 
putea depăşi şase luni de la data când imobilul a putut fi din nou folosit". 

Cu alte cuvinte, am înţeles să n-ating ordinea normală a creditului, raporturile 
de garanţie şi să nu înrâuresc sistemul de garanţii, dreptul de exigibilitate şi executare a 
creditorilor decât numai în măsura necesară pentru refacerea stării patrimoniale a 
debitorului. 

,,Instanţele judecătoreşti pot acorda termene de graţie în raport cu gravitatea şi 
întinderea pagubei şi proprietarilor ale căror imobile n-au suferit deteriorări deosebit de 
grave dacă acestea sunt de natură să reducă mult venitul imobilului, sau dacă 
proprietarul debitor dovedeşte că a efectuat şi plătit reparaţiile, reducându-şi din 
această cauză puterea de plată". 

Am lăsat, cu alte cuvinte, instanţelor judecătoreşti să acorde termene de graţie 
în procesele de executare dacă constată (sic!) că titularul dreptului de proprietate şi-a 
plătit reparaţiile şi din această cauză n-a putut să-şi plătească creditorul. 

,,Acelaşi drept îl au instanţele judecătoreşti şi pentru comercianţii proprietari 
ale căror mărfuri sau alte părţi constitutive ale fondului de comerţ au fost distruse sau 
grav compromise prin sinistru". 
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Cu alte cuvinte, alături de apărarea ideii de proprietate, am încercat să apăr şi 
ideea economică a fondului de comerţ şi să creez un regim de protecţie nu numai 
pentru proprietarii debitori, dar şi pentru comercianţi, cari au putut fi tot atât de 
împiedicaţi de sinistru, ca şi primii, de a-şi continua comerţul. Deci am socotit că este 
necesar să sprijin şi comerţul. 

„Sunt exceptate de la prevederile legii de faţă: impozitele şi taxele de orice 
natură, creanţele alimentare, rentele viagere, creanţele rezultând din salarii, precum şi 
cele decurgând din infracţiuni". 

Acestea erau principiile primei părţi a suspendării urmăririlor şi acordarea 
termenelor de graţie. 

Eu propun să se introducă acelaşi sistem şi în noua lege. 
Rog pe domnul guvernator al Băncii Naţionale, dacă va socoti necesar, să-mi 

indice şi alte măsuri pozitive pentru ca să venim cu un sprijin real al sinistraţilor de pe 
urma bombardamentelor, măsuri pe care să le prevedem în lege. 

Deocamdată aceasta este partea negativă, ca să spunem aşa, a decretului, un 
minimum de drepturi, credite care sunt absolut necesare şi organizarea acordării acestor 
credite. 

În ceea ce priveşte durata suspendării urmăririlor, îl rog pe dl guvernator, pe dl 
ministru de Finanţe şi pe dl ministru g-ral Dobre, pentru că este vorba şi de fondul de 
comerţ să ne spună dacă sunt de părere ca durata termenului s-o fixăm de pe acum sau 
să fixăm un termen mai elastic sau să limităm, pur şi simplu, acest termen, sau să lăsăm 
un drept de apreciere mai largă instanţelor judecătoreşti. 

C. Angelescu: Este mai bine să se fixeze un termen prin lege care să nu fie 
prea lung, putând fi prelungit, dacă va fi nevoie. 

M. Antonescu: Fixăm termenul prin lege cu posibilitatea de prelungire. 
C. Angelescu: Legea dv. şi procedura fixată prin această lege au dat rezultate 

minunate. Eu m-am găsit atunci în situaţiunea de membru al Consiliului de 
administraţie al Creditului Urban şi am avut ocaziunea să văd rezultatele acestei legi. 
Vă spun, firă să ţin seamă că această lege a fost făcută de dv., că ea a dat rezultate 
foarte bune, şi toţi proprietarii şi-au refăcut imobilele în scurt timp. 

M. Antonescu: Acelaşi lucru îl urmăresc şi acum: refacerea imobilelor 
distruse de pe urma bombardamentului. 

După aceste măsuri intitulate „Suspendarea urmăririlor şi acordarea termenului 
de graţie", ln capitolul 11, m-am ocupat de „acordim:a de cretlite pentru ,inisb'Aţi ~i 
privilegii împrumutătorului". A trebuit să mă ocup de privilegiile împrumutătorului 
pentru ca să pot să asigur instituţiilor de credit recuperarea drepturilor lor băneşti. Am 
acordat acest privilegiu nu numai instituţiunilor creditoare, dar tuturor instituţiunilor de 
credit, în genere, lucru pe care-l vom face şi în această lege, instituţii de credit care pot 
intra în funcţiune de pe acum ca să acorde creditele necesare. 

„Instituţiile de credit care au acordat sau nu împrumuturi proprietarilor mai sus 
arătaţi - aici era vorba de proprietarii sinistraţi de pe urma cutremurului - vor acorda 
sinistraţilor credite noi sau altele peste cele existente, chiar prin derogare de la Legea 
Creditului Funciar Urban sau de la orice alte legi speciale". 

Dl. Angelescu, guvernatorul Băncii Naţionale, a amintit de efectele acestei 
legi. Eu, dle Angelescu, care am cunoscut realităţile în practica mea de la tribunal, n-am 
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fficut nici o lege fără măsură şi nici o lege care să nu se bazeze pe realităţi. După ce a 
avut loc cutremurul am mers şi am văzut întinderea efectelor lui, am ascultat pe toţi 
proprietarii şi eu personal am examinat situaţia patrimonială în câteva cazuri şi am 
constatat că nu se poate face real, practic, decât în felul acesta refacerea caselor distruse. 

După ce am văzut întinderea efectelor cutremurului, am convocat toate 
instituţiile de credit importante şi societăţile de asigurare, care, de asemenea, erau 
interesate la conservarea acestor patrimonii şi am ascultat toate punctele de vedere. 
Când am venit cu ideea aceasta a schimbării ordinei de preferinţă a creditelor, au fost 
unii cari au tresărit, s-au speriat, dar au văzut ulterior că această măsură a dat în adevăr 
rezultate bune. Eu am fost întotdeauna de un realism foarte măsurat şi legea mea n-a 
adus consecinţe grave şi nici n-a venit cu măsuri abuzive, dar prin ea s-a putut reface 
repede o serie întreagă de imobile foarte greu lovite. 

Am mers întotdeauna pe realităţi şi de aceea vreau şi de data aceasta să merg 
pe realităţi. 

Mai departe prevedeam în această lege: ,,instituţiunile de credit care acordă 
împrumuturi unui proprietar sinistrat, pentru repararea sau reconstrucţia imobilului, vor 
avea un drept de privilegiu pentru creanţele lor, care va trece înaintea tuturor creanţelor 
anterioare, cu excepţia privilegiului Statului pentru impozite". 

,,Acelaşi drept îl au şi alţi creditori, cari acordă asemenea credite de refacere, 
în caz de refuz din partea instituţiilor de credit". Am pus această dispoziţiune pentru a 
fi o supapă de siguranţă şi pentru a veni cu un sprijin efectiv în cazul când proprietarul 
n-a izbutit să ia împrumut de la o instituţie de credit, să-l poată lua de la particular. 

,,Pentru imobilele care au suferit distrugeri deosebit de grave, înscrierea 
privilegiului cu rangul mai sus arătat se va ordona de preşedintele tribunalului 
situaţiunii imobilului prin jurnal, dat fără citirea părţilor, şi fără drept de apel şi recurs. 
Înscrierea se va ordona în temeiul procesului-verbal al autorităţii administrative şi al 
unei expertize judiciare în care s-a constatat gravitatea sinistrului". Am lăsat aceeaşi 
procedură la dispoziţia părţilor şi a instanţei. 

,,În cazul când pagubele pricinuite de sinistru nu sunt deosebit de grave, 
înscrierea privilegiului acordat împrumutătorilor cu rangul mai sus arătat se va ordona 
potrivit art. 66 bis din Codul de Procedură Civilă; ordonanţa se va da cu citirea părţilor 
şi după ascultarea tuturor creditorilor ipotecari". 

,,Pentru imobilele înscrise în Cartea Funciară, în locul privilegiului mai sus 
arătat se va intabula o ipotecă cu (sic!) notarea priorităţii rangului". 

,Jnscrierea se va ordona de judecătorul Cărţii Funciare". 
Eu propun ca şi pentru acest al doilea capitol să menţinem principiile, ţinând 

seamă, însă, de faptul că aici nu poate să joace pentru prezent decât sprijinul dat 
imobilelor care este necesar pentru a fi refficute imediat, pentru a nu fi deteriorate prea 
mult şi mai târziu să coste mai scump, rămânând ca celelalte să fie refficute mai târziu 
în momentul când economia naţională, pe de o parte, şi împrejurările războiului, ne vor 
îngădui. După terminarea operaţiunilor militare, vom putea respira din nou şi vom 
putea începe această operă într-un ritm mai accentuat. Eu propun să inversăm ordinea 
de preferinţă în repararea şi refacerea imobilelor, dat fiind că condiţiile (sic!) şi 
întinderea acestor distrugeri sunt altele decât acele de pe urma cutremurelor, nu vom 
face întâi decât reparaţiile necesare pentru conservarea imobilelor, iar pentru celelalte 
imobile, care au nevoie de refaceri radicale, vom fixa exact aceleaşi principii urmând 
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ca data intrării în aplicare a acestor dispoziţiuni să se fixeze prin Jurnalul Consiliului de 
Miniştri, care va hotărî ţinând seama de situaţia războiului, de situaţia economică şi 
mai ales de faptul că aceste construcţii refăcute să fie din nou primejduite prin 
bombardament, dacă nu ele, şantierele de lucru. 

,,Instituţiunile de credit şi acei cari acordă împrumuturi proprietarilor sinistraţi, 
pe temeiul art. 5 şi 6 din acest decret vor veghea ca sumele să fie întrebuinţate numai în 
vederea reparaţiunilor şi reconstrucţiunilor, putându-le elibera treptat şi numai în 
măsura constatării executării lucrărilor". 

Mai departe, în capitolul III, m-am ocupat de crearea unui regim special pentru 
instituţiunile care acordă credite. 

Acolo ţineam seama că este vorba de un sinistru pe care ni l-a trimis 
Dumnezeu, iar aici trebuie să ţinem seamă că acest sinistru l-am creat noi oamenii şi că 
aici trebuie să intervină ideea de solidaritate socială. Aici va trebui să preve 1em 
privilegii şi o serie de măsuri deosebite decât cele pe care le-am prevăzut în art. 8 din 
legea din 1940. 

Ain prevăzut: ,,Contractele pentru împrumuturile speciale acordate de institu
ţiunile de credit vor fi scutite de jumătate din orice impozit sau taxă de timbru prevă
zute în orice lege". Aceasta va fi o chestiune care va trebui să fie studiată, ţinându-se 
seamă de impozitele şi taxele actuale, cred că nu vom putea face o scutire integrală, dar 
că vom face o reducere parţială a lor. 

Am prevăzut că această reducere se acordă numai pentru un termen de trei 
luni, aceasta pentru că voiam ca perioada de reconstrucţie să fie scurtă, clădirile să se 
refacă cât (sic!) mai repede. 

„Cheltuielile de administraţie, expertize şi alte cheltuieli similare se reduc la 
jumătate". 

,,Vânzarea scrisurilor va fi scutită de impozitul special de 2%". 
„Se pot acorda împrumuturi pe ipotecă şi cu privire la imobilele dotale sau ale 

minorilor". 
În 1940 ne găseam în faţa unor situaţiuni care trebuiau rezolvate, cum era 

aceasta cu privire la imobilele dotale şi la imobilele minorilor şi a trebuit să vin cu 
această măsură pentru a asigura refacerea acestor imobile. Eu, ca profesor de Drept, nu 
sunt totdeauna pentru proprietarul aparent, pentru că această situaţiune aduce foarte 
multe complicaţiuni. 

,,Termenul de rambursare a fmprumutului special va fi de l o ani". 
„Ipotecile se contractează cu proprietarul aparent şi ele vor greva imobilul 

oricare ar fi proprietarul de drept care ar revendica imobilul". 
Am pus aceste dispoziţiuni pentru ca imobilele, în orice situaţiune s-ar fi aflat 

ele, să 'poată fi refăcute. 
„Procedura judiciară pentru acordarea acestor împrumuturi conform art. 6 va fi 

scutită de orice taxă de timbru prevăzută în orice lege". 
Am creat apoi oficii de închiriere pentru cazarea sinistraţilor şi am fixat o 

procedură pentru aceasta. 
„Pentru cazarea populaţiei sinistrate se înfiinţează, pe lângă fiecare prefectură 

de judeţ şi pe lângă primăriile municipiilor, oficii de închiriere". 
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,,Aceste oficii vor avea îndatorirea de a în1tocmi tabele de evidenţă asupra 
locuinţelor disponibile". 

Acestea erau principiile legii, pe care în mare parte eu doresc să le introduc în 
noua lege, rAmânând ca dv. să vă spuneţi punctul de vedere în ceea ce priveşte creditele 
de pe piaţă, pentru a nu crea inconveniente şi a vedea care sunt măsurile legale pe care 
trebuie să le luăm. 

Cu acelaşi realism cu care procedez întotdeauna, eu zilele acestea am fost să 
vizitez cartierele sinistrate şi să-mi dau seama de întinderea acestui sinistru, de întin
derea acestor grave loviri ale proprietăţii şi ale proprietarilor. Am fost ieri cu dl g-ral 
Răşcanu, primarul Municipiului Bucureşti, cu dl g-ral Iosif Teodorescu, comandantul 
militar al Capitalei, cu dl col. Repanovici şi alte autorităţi militare şi civile şi am 
inspectat mecanismul ajutorării sinistraţilor şi m-am preocupat, în primul rând, de 
procedura pentru constatarea calităţii de sinistrat. 

Aici prevăzusem un regim de drept privat care se referă la ocrotirea 
proprietăţii care interesa pe proprietar şi creditori, care înaintea instanţelor judecătoreşti 
puteau singuri să-şi prezinte şi să-şi apere interesele. Constatarea calităţii de sinistrat de 
cutremur s-a obţinut prin procedura indicată, de data aceasta, însă, intervenţia Statului 
trebuie să fie de două feluri: 

1. Trebuie să fie o intervenţie rapidă şi generală, pe care eu am numit-o mica 
asistenţă sau asistenţa cu conţinut social şi care se referă în principal la muncitorii loviţi 
de bombardament şi pentru care trebuie să luăm măsuri de intervenţie urgentă, pentru 
ca să-i adăpostim şi să le dăm hrană în cantine şi să-i putem plasa în alte întreprinderi, 
dacă întreprinderile unde au lucrat au fost distruse, sau să-i plasăm în mici ateliere ca 
să-şi poată continua lucrul, sau să-i evacuăm din Bucureşti, în care caz este necesar să 
le dăm îmbrăcăminte şi ajutor în bani, căci numai în felul acesta se poate realiza o 
asistenţă socială a sinistraţilor de pe urma bombardamentelor. 

2. Aveam o altă asistenţă, cu caracter naţional şi economic, care trebuie să vină 
şi să sprijine pe proprietari ca să-şi refacă proprietăţile, cetăţeni loviţi de 
bombardamente, victime ale războiului, care se uită la vecinii lor mai norocoşi, cari au 
scăpat, oricât de aleatoriu ar fi războiul. Orice bun pierdut, orice întreprindere pierdută 
pentru întreprinderea naţională este o atingere a patrimoniului naţional. 

De aceea vom sprijini pe proprietar pentru a-şi reconstrui casele distruse. Este 
o datorie naţională ca să venim cu aceste măsuri de refacere a întreprinderilor lovite de 
bombardament. Aceasta este o lege de solidaritate naţională. 

De aceea, prin legea pe care o facem trebuie să organizăm nu numai o cazare 
simplă, cum era vorba să se facă prin Oficiile de Închiriere de atunci, dar nici 
constatarea sinistrului prin mijloace de drept privat şi în circuitul de drept procedural 
strict, între creditori şi între proprietari înaintea instanţei, aşa cum era prevăzut în legea 
din 1940, ci trebuie mai întâi să organizăm, prin noua lege, o procedură sigură şi 
precisă a constatării calităţii de sinistrat. 

Această constatare a calităţii de sinistrat trebuie să poată să servească deopo
trivă şi pentru asistenţa socială a muncitorului şi a chinuitului, care trebuie imediat 
ajutat din punct de vedere social, şi pentru dreptul de mâine al proprietarului, care va 
primi sprijinul Statului şi al instituţiunilor de credit, pentru a-şi reface proprietatea şi 
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întreprinderea, şi pentru proprietarul sau întreprinzătorul de astăzi, care are nevoie 
imediat, pe baza calităţii de sinistrat, fie de o procedură de credit uşoară, care să-i dea 
posibilitatea să-şi refacă imobilul, fie de sprijin de credit, ca să-şi poată continua 
activitatea întreprinderii, sau să-şi salveze fondul de comerţ. 

Ca să pot ajunge la soluţii practice, am mers şi am vizitat locurile bombardate. 
Cu acest prilej, am văzut mecanismul nostru în materie de asistenţă de bombardament 
şi am constatat că el, deşi bine intenţionat, organizat cu un minimum de funcţiuni, nu 
este unitar şi coordonat, iar procedura pentru stabilirea calităţii de sinistrat este cu totul 
aleatorie şi nu poate să conducă la un titlu de drept, care să dea mâine, pe baza unei 
legi, privilegii speciale titularului, chiar dacă astăzi punem un spirit mai larg în 
măsurile de asistenţă rapidă în miile de mese date la cantine unor aşa-zişi sinistraţi, 
care uneori sunt candidaţi de mese ieftine sau gratuite, pentru că perioadele acestea 
sociale de frământări grave cer uneori sacrificii din partea Statului şi a asistenţei sociale 
şi din motive de calmare a ordinei sociale şi publice. 

Am constatat că există circumscripţii de aşa-zisă Apărare Pasivă. 
Circumscripţia de Apărare Pasivă unnăreşte, în afară de centrele Comandamentului 
Militar şi ale Apărării Pasive, care dirijează şi supraveghează mecanismul funcţional de 
apărare propriu-zisă, după principiile cu caracter militar şi de dirijare a tuturor 
celorlalte operaţiuni în caz de bombardament, circumscripţia de Apărare Pasivă 
unnăreşte să constate casele avariate printr-un grup de tehnicieni şi să dirijeze, prin 
echipele de intervenţie imediată, ridicarea dărâmăturilor şi lucrările de urgenţă pentru 
restabilirea circulaţiei şi pentru salvarea celor cari ar fi prăbuşiţi în dărâmături, şi, în 
acelaşi timp, prin organele sanitare, medici şi agenţi pe cari îi are la dispoziţie, 
intervine imediat ca să salveze pe cei răniţi, să constate pe cei decedaţi şi, fireşte, să 
înlesnească operaţiunile de degajare a rezultatelor bombardamentelor. 

Eu am riwnit ieri circumscripţia de Apărare Pasivă, Spital de Urgenţă, Salvare; 
este un spital social de urgenţă. Această circumscripţie de Apărare Pasivă însă nu 
dispune şi nici nu trebuie să dispună, pentru că aceasta este funcţiunea ei. Cum nu poţi 
să transformi Spitalul Salvării în spital de mare chirurgie sau de clinici de boli 
infecţioase, fiindcă este lipsit de sens să imobilizezi un Spital de Urgenţă cu terapeutică 
de lungă durată şi cu bolnavi, cari se imobilizează în paturi, la fel toate organele 
Spitalului de Urgenţă şi de intervenţie imediată în Apărarea Pasivă nu trebuie să fie 
transformat nici în organ social de intervenţie şi de ocrotire ulterioară, nici în organ 
judiciar de constatare a situaţiei personale sau patrimoniltk a sinbtrrmtlui, nici în or,;1111 
secundar pentru supraveghere sau de Poliţie pentru ordinea publică, fiindcă nu se poate, 
acesta este sensul lui şi aşa trebuie să rămână. 

Alături de aceste funcţiuni, pe care le îndeplineşte, şi bine face că le îndepli
neşte în aceste limite, circumscripţia de Apărare Pasivă are, desigur, funcţiuni, pe care 
le deţine de la Comandamentul Militar al Capitalei, care are veghea generală pentru 
ordine şi pază, pentru măsurile de evitare a dezordinei, de restabilire a comunicaţiilor şi 
intervine coordonând şi comandând unităţile de pompieri şi unităţile militare, care 
trebuie să intervină şi să ajute şi să complecteze ajutând echipele circumscripţiilor de 
Apărare Pasivă, schimbându-le, când sunt incendii mai multe într-un cartier şi mutând 
acolo echipe sau trimiţând acolo mai multe echipe de dărâmare. 
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În afară de aceste operaţiuni, care au caracter tot de extremă urgenţă. dar 
privind apărarea naţională - pentru că acesta este ro~tul Comandamentului Militar al 
Capitalei-, mai sunt alte funcţiuni, îndeplinite de Primărie şi de Consiliul de Patronaj. 

Primăria, organ administrativ, care are funcţiuni de deservire a interesului 
general, de restabilire a mijloacelor edilitare, de circulaţie, de restabilirea electricităţii, 
a apei, a tramvaielor, de constituirea echipelor, care trebuie să degajeze căile de 
comunicaţie, sau să coordoneze măsurile pentru vehicule şi pentru transporturi, 
Primăria în municipii şi Ministerul de Interne, în general, are deci veghea de ordine 
publică şi administrativă legată de funcţiunile orişicărui centru urban sau orişicărui 
centru atins, după cum intervine adesea ca să stabilească măsuri de evacuare şi să ajute 
măsurile acestea, înlesnind trimiterea celor cari au fost sinistraţi fie în alte case, fie în 
alte cartiere, fie în vecinătatea Capitalei. De aceea, Primăria şi-a creat centre, în care 
ajută, împreună cu Consiliul de Patronaj, pe cei sinistraţi, ca să-şi găsească hrană, 
îmbrăcăminte şi ajutor imediat. 

Consiliul de Patronaj intervine şi el şi dă, fie prin cantinele pe care le are, pe 
baza bonului de sinistrat, mâncarea, fie pe baza sprijinului, pe care este ţinut să-l aducă, 
dar de asemenea, după indicaţiuni sau după bonuri de sinistrat, dă îmbrăcăminte sau 
ajută şi el la unele măsuri de evacuare. 

Toate acestea sunt foarte bune, însă mai întâi coordonarea acestor funcţiuni 
lipseşte. Primăria, organ administrativ şi administraţia Ministerului de Interne - fiindcă 
problema este identică peste tot - fiind o administraţie, care veghează la căile de 
comunicaţii, la întreţinerea lor, la satisfacerea interesului general şi al ordinei publice, 
nu sunt pregătite ca să creeze o procedură de constatare a sinistrului, cu toate regulele; 
n-au organe suficiente, pentru ca constatarea (sic!) sinistrului să fie în fapt verificată 
precis; n-au, în sfărşit, mijloace, pentru ca să stabilească o gradaţie între sprijinul pe 
care Primăria îl dă direct sau ii recomandă să se dea prin Consiliul de Patronaj. Cu atât 
mai puţin aceste organe dispun de posibilitatea, în starea de astăzi, de a constata 
sinistrul cu toată preciziunea, de a stabili întinderea sinistrului şi, dând o fişă de 
sinistrat, să constituie prin aceasta o primă procedură de constatare, de valoare 
judiciară, pe baza căreia să beneficieze mâine, în puterea legii, fie de sprijin social, cei 
cari au nevoie de asistenţă imediată, fie de sprijin financiar şi economic pentru cei cari 
au nevoie de sprijin de credit şi de ocrotire financiară din partea Statului. 

De aceea, şi pentru mica şi pentru marea asistenţă, trebuie să schimbăm siste
mul şi prin legea pe care o fac - pe care, de îndată ce o voi redacta, o voi supune dlui 
ministru de Interne, dlui g-ral Răşcanu, pentru că are experienţa Capitalei, dlui g-ral 
Teodorescu, dlui col. Repanovici şi dlui col. Elefterescu, pentru mecanismul Capitalei, 
care, prin experienţă, poate conţine norme pentru toate municipiile şi oraşele, prin 
această lege, eu urmăresc să coordonez funcţiunile între aceste organe, care până astăzi 
lucrau separat; în al doilea rând, să le complectez, pentru că astăzi nu dispun de 
mijloace suficiente, mai ales pentru constatare, şi în al treilea rând să le dublez, atunci 
când este vorba de constatări de sinistraţi, care nu se referă la mica, la mărunta 
asistenţă socială, ci la constatarea calităţii de sinistrat, generatoare de drepturi şi de 
privilegii judecătoreşti: o procedură de verificare judecătorească, care prin aceasta să 
consolideze şi mai mult măsurile şi să dea şi celor de jos, cari fac primele constatări, 
toată grija în constatările pe care le fac şi în măsurile pe care le iau. 
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În concret, ce am constatat ieri? Circumscripţiile de Apărare Pasivă - care nu 
sunt identice totdeauna cu circwnscripţiile poliţieneşti, cel puţin în ceea ce priveşte 
activitatea şi colaborarea, adică având preocuparea să constate bombardamentul, 
sinistrul şi să dea primele ajutoare, ,,Spital de Urgenţă" - circwnscripţiile acestea se 
preocupă întâi, prin echipele de tehnicieni, să stabilească străzile oprite pentru 
circulaţie, casele dărâmate şi mijloacele care trebuiesc folosite pentru dărâmări, să 
constituie echipe şi să le dirijeze la lucrările de dărâmări şi de restabilire a circulaţiei şi 
pentru adunarea materialelor, iar prin echipele sanitare şi medicale să dea primele 
ajutoare şi să constate decesele sau rănirile, aceste circwnscripţii nu lucrea7.ă, în starea 
de astăzi, împreună cu circwnscripţiile poliţieneşti, pentru ca atunci când, de exemplu, 
fac constatarea: imobilul din strada Sevastopol, nwnărul cutare, a fost dlrâmat, să facă 
şi o fişă, pe haz.a cărţii de imobil de la circwnscripţia de Poliţie şi să spună în fişe: 
,,Imobilul a fost dărâmat în întregime, imobilul a fost dărâmat parţial, imobilul este 
numai atins, s-au găsit atâtea persoane şi anwne: dl. Ionescu, mort, dl. Popescu rănit, 
dl. cutare în bunA stare, dar şi-a pierdut toate bunurile din casă şi aşa mai departe". 
Aceste circumscripţii de Apărare Pasivă, ,,spitale de urgenţă", se mărginesc să întoc
mească lista străzilor unde au fost bombardamente şi lista imobilelor unde a venit sinis
trul. Echipele sanitare se duc şi intervin acolo, ca să scoată pe morţi şi să ajute pe răniţi. 

Când este vorba de procedura de asistenţă, aceasta este complect separată: ea 
cade în sarcina unor centre, care nu sunt tot una cu circwnscripţiile de Apărare Pasivă; 
sunt separate complect şi acolo se prezintă sinistraţii. 

În mod normal, ar trebui ca, după procedura de constatare a distrugerii imobi
lului şi a sinistrării persoanelor, să se întocmească de către aceste oficii liste de 
imobilele distruse şi de persoanele sinistrate, care să meargă la oficiul Primăriei, care 
dă ajutoarele sau fişele de sinistraţi şi acolo să se verifice fiecare caz în parte: dacă este 
trecut pe lista celor sinistraţi, i se dă bon de sinistrat; dacă nu e trecut pe listă, nu i se dă 
bon. 

Am fost ieri la asemenea oficii ale Primăriei. S-au constituit pe lângă fiecare 
oficiu comisiuni de câte 4-5 persoane, care merg şi cercetea7.ă dacă în realitate în cutare 
stradă şi în cutare cartier sunt imobile dărâmate şi sunt sinistraţi. 

Când, însă, este vorba să se elibereze bonuri de sinistraţi, se prezintă fiecare la 
Oficiu. Am constatat că într-o cameră de trei metri pe trei se adunaseră vreo 30 
persoane, cari solicitau ajutoare, prezentau Buletinul 14 Populaţiei, aceasta numai unii 
dintre dânşii, cei mal mulţi pretindeau ca şi-au pierdut auJetinul de Populaţie sub 
dărâmături, iar alţii prezentau Cartea de asigurat şi cea mai mare parte se prezenta fw-ă 
nici un fel de identitate spunând că au pierdut actele în timpul bombardamentului. 

În asemenea condiţiuni desigur că se prezintă acolo persoane care n-au suferit 
nici un fel de sinistru, căutând să profite de această împrejurare. De aceea, vor trebui să 
se ia o serie de măsuri pentru ca această asistenţă socială să se dea numai acelora 
îndreptăţiţi. 

Din constatările pe care le-am făcut reiese că procedura care se întrebuinţea7.ă 
este insuficientă şi dă loc la o serie de abuzuri în folosirea calităţii de sinistrat. Trebuie 

14 în text este: Biuroul. 
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să complectăm şi să îndreptăm această procedură pentru ca prin gratuităţile pe care le 
acordăm să nu se încurajeze lenea. Recunosc, nu se putea realiza mai mult, acum avem 
o experienţă în plus. Primăria nu putea să aibă organe atât de multe, nu putea să 
plătească funcţionari atât de mulţi pentru ca să poată face imediat constatarea calităţii 
de sinistrat şi să întocmească fişele necesare. 

Pentru întocmirea acestor fişe vom organiza anumite organe şi vom stabili o 
anumită procedurA după care se va putea stabili cu certitudine calitatea de sinistrat. 

1n asemenea împrejurări trebuieşte o intervenţie rapidă, o intervenţie efectivă 
pentru ca acel care într-adevăr este sinistrat şi nu are ce mânca să nu rămână în stradă, 
să fie ajutat, pentru a evita să se creeze o stare de spirit de nemulţumiri grave. 

Trebuie, în sflrşit, ca, ţinând seamă de experienţa pe care am avut-o în ultimul 
timp, să îndreptăm această stare de lucruri, fiindcă experienţa este cel mai bun 
îndreptar, mai mult ca orice principiu abstract. 

Am mers personal în cartierele sinistrate împreună cu organele de răspundere 
- şi cu noi a mers şi doamna Mareşal Antonescu - şi cu bun simţ şi cu spirit de 
observaţie am putut descoperi foarte multă carenţă sau deficienţă, pe care de multe ori 
specialiştii bazaţi pe siguranţă tehnică o pot omite. 

Am socotit că nu vom putea niciodată să ieşim din situaţiunea actuală decât 
dacă ţinem seamă de o anumită atmosferă politică, de necesitatea ca prin măsurile pe 
care le luăm să asigurăm liniştea populaţiei sinistrate şi de aceea am dat 4200 de mese 
gratuite în câteva zile. Aceasta, însă, nu este suficient. 

Am mers şi am văzut birourile de ajutorarea sinistraţilor şi am constatat că ele 
sunt instalate în camere mici unde vin sinistraţii, cari într-adevăr au suferit de pe urma 
sinistrului, dar vin şi alte persoane care cu atitudini lacrimogene povestesc cum li s-a 
dărâmat casa, aceasta pentru ca să obţină un bon de masă. Intotdeauna, în asemenea 
împrejurări, se ivesc diferiţi profitori. La aceste oficii nu se face un control serios, e 
suficient, aşa cred acei ce conduc aceste oficii, să întrebe pe acel care se prezintă la 
oficiu unde locuieşte şi dacă constată (sic!) că pe acea stradă a fost într-adevăr 
bombardament, le acordă bonurile de masă, bonurile de sinistrat. Nu putea nici 
circumscripţia de Apărare Pasivă, după cum nu putea nici Primăria să creeze 
circumscripţii de constatare a sinistraţilor şi pe baza acestor constatări să se elibereze 
asemenea bonuri de sinistraţi. O asemenea operaţiune cu procedura actuală era 
imposibilă. Nici Primăria şi nici Consiliul de Patronaj separat şi împreună n-ar fi putut 
să creeze 32 de circumscripţii, 32 de centre de asistenţă pentru hrană, îmbrăcăminte etc. 
şi de aceea va trebui să limităm numărul centrelor, să le concentrăm. 

Am cercetat această situaţiune împreună cu dl g-ral Răşcanu, primarul 
Capitalei, cu dl g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al Capitalei, cu dl col. 
Repanovici şi dl col. Elefterescu, şi toţi au căzut de acord că aceasta este soluţiunea cea 
mai buni. 

Circumscripţiile de Apărare Pasivă - acesta va fi sistemul legii însăşi pentru 
constatarea calităţii de sinistrat şi a măsurilor de sprijin - prin echipele sale indică 
străzile şi imobilele care au fost sinistrate. 

De asemenea, circumscripţiile de Apărare Pasivă, prin medicii şi echipele 
sanitare de care dispun pentru ajutorarea urgentă indică în mod obligatoriu numele 
persoanelor victime, care au murit sau sunt rănite în urma bombardamentului. 
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Deodată, avem, prin unnare, o indicaţie pozitivă a imobilelor distruse şi o 
indicaţiune subiectivă a persoanelor sinistrate. 

Prima ajutorare se poate acorda pe baza acestor constatări. 
Circumscripfiile de Poliţie, care au cartea de imobil, vor face constatarea 

asupra sinistraţilor însăşi, cărora li s-a dat primul ajutor. 
Circumscripţiunile de Poliţie trebuie să primească de la circumscripţiile de 

Apărare Pasivă în mod automat listele imobilelor distruse de bombardament sau atinse 
parţial, lista morţilor şi a răniţilor, liste stabilite de organele tehnice şi sanitare. 

Circumscripţiile de Poliţie vor trebui de îndată să fie ajutate fiindcă 
actualmente n-au personalul necesar. 

Circumscripţiile de Poliţie trebuie să ia parte la această constatare pentru că ele 
au cărţile de imobil şi prin ele poate să ştie cine locuieşte în imobil, al cui este imobilul. 
Astfel se poate întocmi lista cu imobilele care au fost distruse în total, deteriorate 
parţial şi lista persoanelor care au locuit în casa respectivă. Verificările se fac la faţa 
locului şi listele se întocmesc imediat după bombardament, astfel încât să avem o 
situaţiune clară a imobilelor distruse în întregime, care să servească şi de indicaţiune 
tehnicienilor de la circumscripţiile de Apărare Pasivă. 

Se va specifica astfel: ,,Imobilul distrus în întregime"; ,,imobilul distrus 
parţial"; ,.imobilul deteriorat"; ,,mobilele dinăuntru s-au putut salva"; ,,mobilele 
dinăuntru nu s-au putut salva" etc. Astfel se vor întocmi fişe pentru fiecare imobil în 
parte de starea lor şi din cartea de imobil se va întocmi lista tuturor persoanelor celor 
cari au locuit în imobil. Lista morţilor şi a răniţilor se constată de circumscripţiile de 
Apărare Pasivă şi se verifică cu (sic!) cartea de imobil. Astfel se va şti cine sunt cei cari 
au murit şi cine sunt cei răniţi. Verificarea se face la faţa locului. Dacă în afară de cei 
morţi şi răniţi se constată că sunt şi alte persoane care au locuit în acel imobil, dar care 
au scăpat cu viaţă, se întocmeşte de asemenea o listă a persoanelor sinistrate. 

Aceasta este prima constatare. 
În starea actuală, circumscripţiile poliţieneşti nu pot să îndeplinească acest 

oficiu pentru că n-au destui agenţi. Dl ministru de Interne şi dl g-ral Vasiliu de 
nenumărate ori au cerut ca să sporim numărul agenţilor de la circumscripţiile 
poliţieneşti pentru a putea face faţă tuturor nevoilor de ordine publică. Este tipic 
fenomenul acesta în epocile de război, când trebuie să se sporească numărul agenţilor 
de ordine publică mai ales într-un regim ca al nostru când guvernul şi executivul 
reprezintă Statul. 

Pentru a ameliora această situaţiune, pe baza Legii muncii naţionale şi a legilor 
militare în vigoare, fiecare circumscripţie poliţienească împreună cu comandamentul 
militar al Capitalei întocmeşte pentru fiecare stradă o listă de proprietari şi locatari 
intelectuali, pentru ca să nu cădem în eroarea de a avea elemente neinstruite şi a fi 
nevoiţi să le instruim de aici înainte, cum ar fi avocaţi, medici, pensionari, cari rămân 
în Bucureşti. Am fost în zilele Paştelui şi am stat de vorbă mai ales cu profesori 
pensionari, cu avocaţi, cu medici, cari erau dispuşi să-şi dea contribuţia lor în asemenea 
împrejurări. 

Pe fiecare stradă se instituie o comisie de constatare, fonnată din intelectuali, 
profesori, pensionari, liber-profesionişti, cari au rămas în Bucureşti, pe baza Legii 
muncii naţionale şi a legilor militare, care, împreună cu comisarul de circumscripţie 
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respectiv, constată situaţia imobilelor şi a persoanelor sinistrate pe baza indicaţiilor de 
care v-am vorbit. 

Pe aceştia nu-i putem plăti, nu putem să creăm funcţiuni noi, pentru că n-avem 
bani şi Statul are sarcini extrem de grele. Pentru că este o procedură de răspundere şi 
pentru că trebuie să sprijinim aplicarea acestei legi, sunt de părere şi doresc să se pună 
chiar în lege, dacă dv. sunteţi de acord, ca acestora să li se plătească cheltuielile (sic!) 
de deplasare, care vor reprezenta foarte puţin, se vor fixa sume minimale şi în afară de 
aceasta vom da prime, distincţiuni, decoraţii şi vom cita pe ţară comisiile de constatare 
şi organele de Poliţie care vor fi făcut cele mai bune constatări, pentru ca în modul 
acesta să putem avea certitudinea unei activităţi serioase. 

Trebuie să ţinem seama că fiecare locatar din Bucureşti, fiecare proprietar, 
dacă va şti că beneficiază de această lege va avea tot interesul să colaboreze, pentru că 
astăzi este lovit vecinul, dar mâine poate să fie lovit el. Deci, are tot interesul să ajute la 
această operaţiune de constatare, pentru ca mâine să poată beneficia şi el de 
dispoziţiunile acestei legi. 

Am constatat, însă, o solidaritate socială care s-a manifestat din plin în aceste 
împrejurări grele prin care am trecut şi am văzut cum au lucrat laolaltă creştini, evrei, 
străini şi alţii, cari s-au înfrăţit în ajutorare reciprocă, aceasta mai ales în cartierele de 
populaţie nevoiaşă. În asemenea împrejurări grele - şi faptul este foarte îmbucurător -
am văzut că toată lumea se înfrăţea şi se ajuta reciproc, indiferent dacă era muncitor 
sau intelectual, toţi lucrau împreună pentru a scoate de sub dărâmături fie persoane 
distruse, fie lucruri etc. Este un spirit sănătos de solidaritate socială care s-a dovedit nu 
numai din punct de vedere moral, dar s-a dovedit practic printr-o conlucrare comună a 
tuturor. 

Nu mai vorbesc de echipele de dărâmare care au dat cele mai multe rezultate 
sau de serviciile militare şi cele de pompieri, care au dat dovadă de multă abnegaţie. La 
,,Cartea Românească", de pildă, 7 pompieri au fost pierduţi sub dărâmăturile de acolo. 

Prin urmare, există un interes din partea tuturor ca să se constate această stare 
a imobilelor şi a persoanelor sinistrate pentru ca fiecare, la rândul lui, să se poată 
bucura de avantajele pe care le va acorda această lege. 

Cum, însă, prin aceasta am făcut numai o procedură de constatare sumară va 
trebui să ne gândim la consecinţele ei, fie că este vorba de o asistenţă cu caracter 
mărunt, fie că este vorba de o asistenţă cu caracter economic, financiar, privilegii, 
măsuri de finanţare, de credite etc., pe care le vom prevedea în lege. 

Pentru asistenţa uşoară, circumscripţiile de Poliţie, pe baza constatărilor făcute 
de această comisie şi verificate de comisar, care are evidenţa în cartea de imobil, 
eliberează o fişă provizorie de sinistrat, care se cheamă: Fişă provizorie de sinistrat. 
Sinistratul, pe baza acestei fişe provizorii, poate să meargă pentru ca să ceară sprijin la 
oficiile organiz.ate în acest scop, aceasta spre deosebire de ceea ce se petrece astăzi. 
Primăria are · cantine pentru sinistraţi, Consiliul de Patronaj de asemenea are cantine 
muncitoreşti şi unele centre unde se dau ajutoare în bani, însă aceste centre de ajutorare 
a sinistraţilor va trebui să se facă în raport cu numărul populaţiei pe cartiere sau 
numărul sinistraţilor pe cartiere. Aceste centre trebuie să aibă cât mai multă mobilitate, 
nu trebuie localuri mari, un depozit se poate instala chiar şi într-o casă distrusă. Deci să 
se organizeze în mod cât se poate de repede depozite de îmbrăcăminte, de încălţăminte, 
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să se organizeze cantine şi să existe pe lângă aceste centre şi o secţie unde să se dea 
ajutoare în bani, fie direct, fie mai ales prin Consiliul de Patronaj. De asemenea, trebuie 
să fie o secţie unde să se ducă cei cari vor să fie transportaţi, evacuaţi, scoşi din 
Bucovina, sau pentru cei cari aşteaptă ajutor de îmbrăcăminte. 

Aceste centre se vor înfiinţa în raport cu numărul populaţiei pe cartiere sau 
după numărul sinistraţilor. 

Pe Fişa provizorie de sinistrat trebuie să se introducă acolo: ,,Nici o avere, 
complect distrus'\ sau indicaţiuni de felul acesta pentru a se cunoaşte situaţiunea exactă 
a fiecărui sinistrat. Pe dosul fişei trebuie să punem: ,,Cere evacuarea", ,.cere ajutor în 
bani", ,.are nevoie de alimente", ,,are nevoie de îmbrăcăminte", ,,aşteaptă cazarea", 
,,aşteaptă plasarea pentru muncă", pentru că nu are unde munci etc. 

Aceste centre ale Primăriei organizate împreună cu Consiliul de Patronaj nu 
pot să existe în fiecare circwnscripţie, fiindcă ar fi prea nwneroase şi ar costa prea mult 
organizarea lor. Aceste centre se vor crea mai ales în centrele muncitoreşti, în centrele 
cu populaţie nevoiaşă, în orice caz pe Primării de sectoare. 

Aceste centre trebuiesc să aibă: o secţie pentru cantine, o secţie pentru 
îmbrăcăminte, o secţie pentru evacuare, o secţie pentru cazare, o secţie pentru ajutoare 
în bani şi o secţie pentru plasare la muncit Cele pentru ajutoare în alimente sunt simple 
cantine ale Consiliului de Patronaj. 

Centrele Primăriei dau bonuri pentru ca sinistratul să poată să meargă la o 
cantină a Consiliului de Patronaj, atâta tot. Deci, la centrul Primăriei se dă bonul pentru 
mai multe zile pentru ca sinistratul să mănânce la cantina Consiliului de Patronaj, 
indicându-se pe bon la ce cantină urmează să se ducă să ia masa. Pentru îmbrăcăminte 
secţia trebuie să se găsească chiar la centru pentru ca sinistraţii să nu wnble prea mult 
pe drumuri. Îmbrăcăminte se va distribui pentru toţi cei cari şi-au pierdut avutul sub 
dărâmături şi de aceea trebuie să existe posibilitatea de a se da îmbrăcăminte pe loc. 

Pentru evacuare, Primăria Municipiului Bucureşti organizează echipe de 
transport şi stabileşte unde pot fi transportaţi sinistraţii, unde pot fi cazaţi. Deci, în felul 
acesta sinistraţii vor primi imediat ajutoarele de care au nevoie, la fel cwn primeşte şi 
hrana. 

Asemenea centre rezolvă, prin urmare, pe loc, într-un singur local toate 
problemele privitoare la mica asistenţă a sinistraţilor. 

FifA de sinistrAt, cu complectllrile necesAre, pe cQre vi le-Am ArAtAt, dA imediat 
dreptul la această asistenţă. 

Cu aceasta am terminat operaţiunile care incwnbă Primăriei şi Consiliului de 
Patronaj sau altor instituţiuni eventuale, cum ar fi prefecturile împreună cu secţia 
Consiliului de Patronaj locală, sau prefecturile cu asistenţă socială. Pentru provincie, de 
asemenea, se vor crea centre de ajutorare a sinistraţilor, acolo, bineînţeles, unde au fost 
bombardamente, numărul lor va varia după întinderea sinistrului, după nwnărul 
sinistraţilor şi se vor face depozitele necesare. Sumele necesare se vor pune la 
dispoziţie de organele de conducere şi în raport cu întinderea sinistrului. 

Acwn intrăm în procedura constatării definitive a calităţii de sinistrat. La 
rezolvarea acestei probleme Ministerul de Justiţie trebuie să ne dea concursul său. 
După constatarea provizorie care s-a făcut, aşa cum v-am arătat, cu verificarea cărţii de 

468 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



imobil coroborată cu constatarea comisiei de pe lâmgă circumscripţia poliţienească 
respectivi, cu câteva verificări pe teren, aşa cum v-am arătat. 

În lege vom prevedea că declararea calităţii de sinistrat firă ca cineva s-o aibă 
duce la pedepse grave, răpeşte dreptul de sprijin în viitor aceluia care a flicut o astfel de 
declaraţie nesinceri şi poate să ducă la pedepse privative de libertate a aceluia care îşi 
însuşeşte calitatea de sinistrat fliră s-o aibă deloc. 

Trebuie, însă, să meargă la comisia de constatare definitivă a calităţii de 
sinistrat. Aici cred că este rolul magistraturei. Magistraţii locali, civili sau militari, 
organizaţi de Ministerul de Justiţie pentru Capitală, de instanţa cea mai înaltă în 
localităţile de provincie, vor face această constatare şi vor stabili în mod definitiv 
calitatea de sinistrat. 

Această comisie de constatare definitivă a calităţii de sinistrat trebuie să lase 3-
4 zile, pentru ca organele chemate să stabilească în mod provizoriu calitatea de 
sinistrat, să facă operaţiunile necesare, şi apoi să verifice constatările acestea flicute în 
mod provizoriu. 

Comisia de constatare definitivă, formată din magistraţi, merge la faţa locului, 
din circumscripţie în circumscripţie, din loc în loc, şi constată situaţiunea, verifică 
situaţiunea stabilită de organele chemate să întocmească fişa provizorie. Deci, merge la 
faţa locului, face verificarea primelor constatări şi întocmeşte fişa cu caracter 
economic. 

în ceea ce mă priveşte pe mine, fixez de pe acum ajutorul pe care-l dau în 
stabilirea calităţii definitive de sinistrat, voi da dispoziţiune ca imediat, chiar mâine, 
toate serviciile de cinematografie şi de fotografie ale Ministerului Propagandei - şi voi 
cere acelaşi lucru şi pentru toate serviciile de cinematografie şi fotografie ale Marelui 
Stat Major, pentru Bucureşti -, să se ducă imediat la faţa locului, unde au fost 
bombardamentele, să cinematografieze şi să fotografieze toate clădirile, pentru ca în 
felul acesta să se poată stabili mai uşor situaţiunea tuturor imobilelor care se găsesc 
astăzi atinse de sinistru. Comisia judecătorească de constatare va merge la faţa locului 
şi va avea pe lângă constatările provizorii, pe care vi le-am arătat, şi fotografia 
imobilului respectiv. Deci, pe lângă fişa respectivă, în care se arată situaţiunea fiecărui 
imobil, va exista şi fotografia imobilului respectiv. Voi prevedea în lege obligaţiunea 
pentru fiecare proprietar să dea o declaraţiune în care să arate suprafaţa construită, 
numărul încăperilor, partea dărâmată, în sfârşit, situaţiunea tuturor degradărilor. Deci, 
proprietarul va prezenta comisiei de constatare o declaraţie cu situaţiunea imobilului. 
Comisia verifică situaţiunea de fapt, confirmă sau infirmă sau chiar modifică fişa de 
constatare provizorie. Această constatare judecătorească stabileşte în mod definitiv 
calitatea de sinistrat. Această constatare definitivă a calităţii de sinistrat dă dreptul de a 
uz.a de dispoziţiunile acestei legi. 

Deci, fiecare sinistrat primeşte o fişă definitivă de sinistrat. 
Care vor fi dispoziţiunile pe care le va prevedea această lege? 
Vom prevedea, în primul rând, o federalizare a tuturor instituţiunilor de credit 

pentru a se face o acţiune comună de ajutorare a sinistraţilor prin credite pe termen 
lung, cu un drept de privilegiu. Îl rog pe domnul guvernator ca să redacteze chiar acest 
drept de privilegiu pentru comercianţi în ceea ce priveşte creditele, bineînţeles ţinând 
seama de situaţiunea patrimonială a fondului de comerţ. Se vor acorda condiţii de 
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împrumut pe termen lwig avantajoase tuturor sinistraţilor. Alături de această acţiune de 
acordare a creditelor pe termen lwig, Casa de Construcţie a Statului va sprijini cu 
materiale pe preţuri reduse pe toţi proprietarii cari vor să-şi reconstruiască imobilele 
lor. 

în redacţiwiea acestui decret-lege va exista o parte privitoare la credite, vor fi 
dispoziţiwii mai generale însă se vor face şi wiele precizări, pentru ca de pe acum să se 
ştie precis de către sinistraţi că imobilele lor se vor putea reface şi comercianţii să ştie 
el îşi vor putea continua sau reface fondul de comerţ, că se vor acorda posibilităţi de 
împrumut pe termen lwig, pentru ca această operă să poată fi realizabilă în mod efectiv. 

În ceea ce priveşte instituţiwiile care se vor federaliza, vom prevedea în lege 
că W1 statut special va prevedea privilegiul care se acordă în aceste împrejurări 
sinistraţilor şi vom da o formulă mai generală astăzi pentru ca toată lumea să aibă 
încredere şi răbdare. Chestiwiile de amănwit se vor fixa prin statutul acesta special, de 
care v-am vorbit. Vom vedea care swit posibilităţile actuale de a sprijini sinistraţii, ce 
se poate face de către Casa de Construcţie pentru refacerea imobilelor şi vom căuta să 
dăm sprijin de pe acum ca wiele imobile mai puţîn deteriorate să poată fi refăcute 
pentru a nu fi supuse stricăciwiilor, rămânând ca ulterior wi întreg program de 
reconstrucţii să fie stabilit. 

În linii generale, aceasta este legea, şi acestea swit principiile ei pentru 
organizarea administrativă a acestei opere. Va trebui, însă, să venim cu o serie de 
măsuri de ordin legal, vom institui o procedură specială de care se vor bucura sinistraţii 
în ceea ce priveşte dreptul la credite şi la sprijin pentru reconstrucţia imobilelor 
deteriorate. 

În acelaşi timp, vom prevedea ca institutele de Stat să ajute această operă de 
reconstrucţie şi vom veni cu o serie întreagă de măsuri de ordin economic. Rog pe dl 
guvernator al Băncii Naţionale ca încă de pe acum să introducă în practică la Banca 
Naţională acest privilegiu de a se acorda credite, înaintea tuturor sinistraţilor, şi să 
impwiă instituţiunilor de credite să vină în ajutorul celor loviţi de bombardamente 
pentru a-şi reface imobilele şi pentru a-şi putea continua activitatea economică, lucru 
care se poate realiza prin acordarea de credite prin dobândă mică şi pe termen 
îndelungat. 

Dl ministru de Finanţe se va ocupa de această chestiune, de partea contributivă 
a Statului, ciloi trebuie neap4rnt ca ti Statu) sa participe la acoast4 opora do 
reconstrucţie, iar Casa de Construcţie să dea materiale ieftine şi celelalte mijloace de 
care dispunem. 

,,Cartea Românească", care (sic!) a suferit enorm după urma acestor bombar
damente, mi-a şi făcut o cerere de ajutor, mai întâi privind autovehiculele proprietatea 
„Cărţii Româneşti", pe care ar ruga să le aibă la îndemână, să-i fie lăsate. Unele dintre 
ele intrau în cota aceasta stabilită de Marele Stat Major. Ţinând seama de acest sinistru, 
autocamioanele „Cărţii Româneşti" trebuie să-i fie lăsate toate, ca să se poată reorga
niza, la una din sucursale. Trebuie în orişice caz să fie sprijinită, ca să poată lucra. 

De asemenea, am primit o cerere de credit, pe care o dau dlui guvernator al 
Băncii Naţionale, pe care îl rog să-i dea toată atenţia, fiindcă vă mărturisesc că una din 
suferinţele, nu numai de sensibilitate omenească, dar de conştiinţă românească, pe care 
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le-am avut, în împrejurările acestea, a fost atunci coân.d am văzut această instituţie de 
editură românească, care (sic!) luptase cu atâtea greutăţi şi care se constituise cu atâta 
chin de-a lungul anilor, la un moment dat transformată în ruine. 

C. Angelescu: Şi, alături, Universitatea. 
M. Antonescu: Nu mai vorbesc de Universitate. 
Am urmărit câte eforturi au făcut cei de la „Cartea Românească", pentru 

această editură. 

În ceea ce priveşte Universitatea, este inutil să vă adaug că a fost pentru mine 
o suferinţă de data aceasta mult mai gravă, pentru că războiul poate să aibă toate 
absurdităţile, dar este sigur că războiul nu va putea să omoare niciodată spiritul şi că 
pot să ardă zidurile Universităţii, dar Universitatea nu poate s-o ardă nimeni niciodată. 

Nu m-am cutremurat din această cauză, însă am suferit, pentru că ştiu cu câte 

greutăţi s-a construit şi această sărmană Universitate, după cum am avut mândria acum 
20 de ani şi acum 15 ani să fiu secretarul general şi apoi consilier juridic al 
Universităţii, care s-a zbătut să păstreze vechiul palat, vechiul local al Universităţii, aşa 
cum era el, cu toate amintirile lui şi ale strălucirii universitare de altădată. 

Când am văzut că toate aceste ziduri se prăbuşiseră, am încercat una din cele 
mai mari amărăciuni, pe care mi le-a dat Dumnezeu, mai ales că erau zidurile în care 
mi-an1 început viaţa de jurist, ca student, şi în care mi-am început şi viaţa de profesor, 
făcând primele lecţii şi primele seminarii acum 18 ani. 

Pentru instituţiile de Stat, va trebui să examinăm îndată măsurile pe care le 
luăm. Aceasta este o soluţie mult mai uşoară de găsit. Statul este mai răbdător şi poate 
suferi mai uşor. 

Din fericire, la Universitate, pagubele nu sunt aşa de mari cum păreau la 
început. Rog pe dl g-ral Dobre să dea dispoziţiuni să se dea carton gudronat pentru 
Universitate, ca să se poată acoperi mansarda, care este în mare parte distrusă şi să nu 
distrugă ploaia zidurile mai departe, rămânând să rog pe dl. g-ral Teodorescu şi pe dl. 
col. Repanovici să ia toate măsurile ca zidurile vechii clădiri, care sunt dărâmate şi 
apasă pe noul local, să fie supuse unor lucrări urgente de curăţire şi stabilitate, pentru 
securitatea construcţiei, pentru ca, prin durata lucrului, să nu se agraveze şi mai mult 
situaţia. 

Atrag atenţia asupra frontonului de la Facultatea de Litere dinspre Facultatea 
de Arhitectură, fronton care se pare că este în primejdie şi care trebuie consolidat. 

Cred că vechiul palat al Facultăţii de Drept şi al Universităţii va trebui să fie 
dărâmat, fiindcă nu mai este altă soluţie. 

În orişice caz, să se ia măsuri ca să putem degaja terenul, pentru ca lucrările 
urgente de apărare a construcţiei care rămâne să fie uşor întreprinse. 

Dacă, deci, în afară de aceste principii, dvs. doriţi să se introducă în lege şi alte 
norme - eu v-am dat liniile generale - v-aş ruga să-mi spuneţi care este procedura, pe 
care dvs. aţi vedea-o mai bună decât cea indicată de mine, pentru că eu doresc ca mâine 
chiar să redactez textul de lege, pe care vi-l voi trimite dvs., urmând să complectaţi 
dispoziţiunile de ordin tehnic privitoare la formulele acordării creditelor şi împrumutu
rilor. Pentru Ministerul Justiţiei voi întrebuinţa formule generale, tocmai pentru ca să 
putem realiza în fapt această acţiune, ţinând seama şi de evacuările şi dispersările de 
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magistraţi, lăsând Ministerului Justiţiei pentru Bucureşti şi şefilor de instanţe pentru 
restul ţării sarcina să organizeze ei constatările, iar dvs., pe baza experienţei de la 
Bucureşti, veţi indica tuturor modul cum să procedeze. 

I. Marinescu: Domnule prim-ministru, sunt anumite drepturi recunoscute în 
legătură cu un anume local, cum este dreptul de farmacie. Cum au fost atinse unele 
farmacii, va trebui să prevedeţi pentru Stat obligaţiunea ca în acest caz să dea 
farmaciştilor sinistraţi alte locuri. 

M. Antonescu: Acesta intră în drepturile lor. 
C. Angelescu: Domnule vicepreşedinte, în afară de onş1ce îndoială, 

cuvântarea dvs. stenografiată va constitui normele acestei legi. V-aţi luat chiar sarcina 
s-o redactaţi singur. 

M. Antonescu: Ca să fie o bază. 
C. Angelescu: După ce dvs. o veţi redacta, noi vom vedea părţile potrivite de 

a fi amendate şi modificate. 
În afară de orişice îndoială, prima afirmaţiune a dvs. şi care stă la baza legii 

este principiul solidarităţii sociale, care are ca scop liniştirea complectă a populaţiei. 
Printr-o împrejurare nefericită, eu împreună cu dl. Gheron Netta încă din decembrie 
ne-am ocupat de această chestiune, flrll nici un fel de însărcinare din partea nimănui. 
Am studiat şi legea germană şi am fost preocupaţi de liniştirea lumii, pentru ca 
bombardamentele să nu ne facă să ne pierdem capul. Din nefericire, a venit acum 
vremea să ne ocupăm de această chestiune de o importanţă capitală. 

Prima chestiune care interesa şi pe care dvs. aţi dezvoltat-o aşa de bine şi i-aţi 
arătat importanţa este această chestiune a solidarităţii, ca toată lumea să fie liniştită, 
pentru că nu este drept ca unul să fie păgubit şi altul, care a avut norocul să nu cadă 
victima acestor împrejurări grele, să nu dea nici o contribuţie. 

A doua problemă, pe care dvs. aţi arătat-o, este aceea relativă la organele de 
constatare, care urmează să ţină evidenţa sinistrelor, ca să vedem în ce măsură se poate 
subveni la această ajutorare. 

Din nefericire, nu se poate face aici comparaţie cu cutremurul, fiindcă pe câtă 
vreme cutremurul a venit o singură dată, cu bombardamentele, probabil că nu s-au 
terminat şi, de aceea, trebuie să avem grijă ca angajamentele Statului să nu fie 
nelimitate. Noi trebuie să ne ocupăm, prin această lege, de un ajutor de conservare, cu 
promisiunea că, pe viitor, se vor dezvolta prin legi ulterioare principiile relative la ceea 
cc trebuie sa fie contribuţia din partea Smtului. 

În al treilea rând - şi iarăşi, domnule prim-ministru, aţi gândit foarte bine -, se 
pune chestiunea federalizării instituţiunilor de credit. 

M. Antonescu: Şi de construcţii. 
C. Angelescu: De credit, pentru construcţii, prin crearea unui fond special. 

Am vorbit şi cu dl. g-ral Dobre asupra acestei chestiuni, cu mult înainte să înceapă 
bombardamentele în Bucureşti, şi am susţinut necesitatea creării unui fond de mişcare, 
unui fond de rulment de câteva miliarde de lei pus la dispoziţie pentru ajutorarea 
necesara şi imediată a sinistraţilor, rămânând ca contribuţia (sic!) Statului, contribuţia 
de solidaritate naţională, să fie stabilită ulterior. 

M. Antonescu: Chiar şi mai înainte. 
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C. Angelescu: Am arătat toate acestea, ca să nu facem un lucru provizoriu şi 
să nu angajăm Statul, ftră să cunoaştem marginele acestui angajament. Cred că şi <la> 
.,Cartea Românească" sunt pagube de peste 700 milioane lei. 

M. Antonescu: Până la un miliard. 
C. Angelescu: Mai este încă o chestiune: să avem în vedere opera de 

reconstrucţie, nu opera de plusvaloare, ca să nu descoperim la un moment dat că nu 
putem face nimic, aşa cum au flcut şi gennanii. 

M. Antonescu: S-au angajat prea mult şi pe unnă s-au oprit complect. 
C. Angelescu: Aţi arătat foarte bine mica asistenţă, care trebuie deosebită de 

această chestiune a refacerii. Este o problemă de mică asistenţă, care aparţine autorită
ţilor poliţieneşti şi administrative şi care se va desfăşura în marginile posibilităţii şi în 
limitele ajutorului care poate veni. În această a doua fonnă de organizare socială se vor 
vărsa diferite sume de care va fi nevoie. 

Cam acestea sunt problemele, pe care dvs. le-aţi dezvoltat foarte bine. Ce 
putem adăuga la acest examen foarte complect, pe care dvs. l-aţi flcut şi pe care îl veţi 
traduce în lege. 

M. Antonescu: Mâine chiar o voi dicta şi pe unnă v-o voi trimite. 
G-ral D. Popescu: Domnule preşedinte, legea pe care dvs. aţi flcut-o după 

cutremur, desigur că şi-a dat roadele, pentru că nimeni nu se aştepta că a doua zi ar 
putea să vină un alt cutremur. Astăzi, când vedem că pot veni şi alte bombardamente, 
să ne întrebăm câţi din sinistraţi ar fi dispuşi să-şi repare casele. Un proprietar, care ar 
avea casa lovită de bombardamente, nu şi-ar mai reface-o, pentru că ar însemna să facă 
atunci mW1ca meşterului Manole. 

M. Antonescu: De aceea am şi spus: ,,Data când vor intra în vigoare aceste 
dispoziţiuni va fi fixată printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri, fiindcă dacă în 1940 
am avut un cutremur, care a venit şi s-a tenninat, acum nu putem să sprijinim pe 
sinistraţi ca să-şi reconstruiască imobilele, când greutăţile economice şi militare prin 
care trecem nu ne lasă posibilitatea materială de reconstruire, iar, pe de altă parte, situa
ţia militară va expune şi şantierele, nu numai imobilele reflcute la noi bombar
damente". 

De aceea, toată această procedură este subordonată intrării în vigoare la o dată 
care va fi stabilită printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri şi numai de la acea dată se 
va putea beneficia de asemenea măsuri de sprijin. 

Să le facem, însă, de pe acum, pentru ca oamenii să capete încrederea în 
sprijinul Statului şi să poată beneficia de el, în afară de executarea reparaţiilor de 
conservare care, pe baza constatărilor judecătoreşti - aşa cum s-a flcut şi în 1940 - vor 
putea fi flcute şi acum. 

Iată un proprietar care are un imobil. A cAzut o bombă sau schijele de la o 
bombă sau curentul grav al unei bombe, sau prăbuşirea casei de alături i-a surpat un 
colţ de casă. Să presupunem că a pierdut sau că n-avea bani, în momentul când a venit 
acest sinistru. Omul acesta, ca să poată salva casa şi să-şi ţină rostul lui, trebuie să o 
repare. El trebuie să se poată împrumuta de undeva cu bani. 

Veţi spune dvs.: ,,Poate s-o facă de la sine şi nu este nevoie de intervenţia 
Statului". 

G-ral D. Popescu: Nu spun aceasta, pentru că sunt unii cari n-o pot face. 
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M. Antonescu: Sunt unii cari n-o pot face şi atunci este de datoria noastră să-i 
ajutăm. Este de datoria noastră să creăm privilegii şi posibilităţi, pentru ca oamenii să 
poată găsi bani, prin mijlocirea acestui sprijin, care a dat bune rezultate în 1940. 

Dacă dl. guvernator Angelescu, care a fost preşedintele Uniunii Băncilor şi 
care cunoaşte situaţia, a vorbit de legea aceasta - nu pentru că a fost scrisă de mine de 
la un cap la altul, ci fiindcă d-sa o cunoaşte - eu ţin să spun că am ~cut această lege în 
aşa fel ca să nu lovesc în raporturile dintre proprietari şi creditorii lor, pentru că o 
asemenea măsură, pe care aş fi luat-o, ar fi putut să agraveze situaţia. 

Procedura pe care am pus-o a fost simplă şi a dat posibilitatea să se ajungă la 
un sprijin efectiv dat proprietarilor, aşa cum vă spunea şi dl. guvernator al Băncii 
Naţionale, care v-a arătat că rezultatele au fost destul de bune. 

Şi de data aceasta vă asigur că voi pune în lege astfel de dispoziţiuni încât ele 
să nu atingă creditul, dar să se poată ajunge la reconstrucţia caselor distruse de pe urma 
bombardamentului. 

S. Ghiolu: Vor trebui luate măsuri pentru ca autorităţile publice să nu-şi 
piardă bancnotele cu ocazia bombardamentelor. 

C. Angelescu: Am dat un comunicat din partea Băncii Naţionale, ca fiecare 
instituţiune, fiecare particular care are numerar să-l depună la bănci şi la CEC. 

M. Antonescu: Am pus chiar la ordinea de zi această chestiune. Dvs. ştiţi, dle 
guvernator, că atunci când aţi luat sarcina conducerii Băncii Naţionale, cel dintâi lucru 
pe care v-am rugat să-l faceţi a fost ca să instituiţi depozite anonime la Banca Naţională 
şi cu dezvoltarea lor la alte bănci. Cred că o astfel de măsură ar da rezultate foarte 
bune. Trebuie să folosim acest moment psihologic pentru ca să desăvârşim această 
operaţiune. 

Şi instituţiile de Stat vor trebui să ia măsuri pentru a pune la adăpost numerarul 
pe care îl au asupra lor. 

lată ce măsură am luat la Consiliul de Patronaj: 
Noi obligăm Consiliul de Patronaj ca să distribuie ajutoare sinistraţilor. Eu 

merg totdeauna pe realităţi, sunt profesor la catedră, aci sunt pe pământ. Am fost la 
Consiliul de Patronaj şi am întrebat câţi bani sunt în casă şi mi s-a spus că sunt peste 40 
de milioane. Am luat măsura imediată ca să trecem casieria Preşedinţiei în dispersiune 
la Snagov şi Consiliul de Administraţie să depună banii la casieria Preşedinţiei, de unde 
poate să-i ridice progresiv, după nevoile care le are. Cred că această măsură era 
necesară, pentru a pune la adăpost banii de eventuale distrugeri de pe urma 
bombardamentelor. Acesta este un caz, dar sunt instituţii care au mult mai mulţi bani 
asupra lor, sunt instituţii care trebuie să ţină în casă anume sume de bani cu care să facă 
faţă nevoilor curente, şi pentru acestea cred că este bine să luaţi măsuri imediate. Eu 
cred că nu este nevoie ca să se declare seria biletelor de bancă care (sic!) sunt în 
posesia instituţiunilor, pentru că aceasta ar complica mult operaţiile, dar fiecare 
instituţie prin mijloacele sale de control va putea să verifice numerarul şi să-l pună la 
adăpost. Eu sunt de părere că trebuie să obligăm imediat ca toate casieriile să intre în 
dispersiune pentru a fi puse la adăpost de eventuale bombardamente, cari ar putea să 
aibă consecinţe grave, iar casierii să nu-şi păstreze asupra lor decât sume mici cu care 
să poată face faţă nevoilor imediate. Se poate lucra, însă, prin CEC, banii depunându
se. Această procedură este foarte bună şi nu are riscuri. Deşi Statul câştigă mai mult 
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prin arderea de bancnote decât după procedura indicată, eu, totuşi, recomand procedma 
CEC-ului. 

Ministerul de Finanţe trebuie să dea o circulară prin care să impună tuturor 
instituţiunilor publice să depună banii şi să lucreze prin CEC. 

C. Angelescu: S-a produs procedura însemnării seriei bancnotelor. Această 
procedură nu este de nici un folos pentru că Banca Naţională nu schimbă bancnotele 
decât acelea care sunt distruse, dar care, totuşi, a rămas din ele nwnărul de serie. 
Câştigul prin arderea monedelor nu este pentru Banca Naţională, ci pentru Ministerul 
de Finanţe. Cine se prezintă cu o bancnotă distrusă, pe care se află totuşi seria şi 
numărul, i se dă o hârtie nouă. Este foarte bine să se întrebuinţeze cecurile, pentru că 
aceasta vine şi în ajutorul circulaţiei, pe care o uşurează, o înlesneşte. De aceea, este 
bine ca banii să se depună la CEC sau la Casa de Depuneri. 

Este bine ca toate autorităţile publice să nu ţină nwnerar mult în casă. 
M. Antonescu: Casieriile trebuie să intre în dispersiune şi casierii nu trebuie 

să aibă asupra lor, în casă, decât swne strict necesare. Banii se vor depune la CEC şi la 
Casa de Depunere. Ministerul de Finanţe va trebui să dea o circulară în acest sens. 

C. Angelescu: Cu bun simţ şi dreaptă judecată se pot găsi soluţii imediate. 
M. Antonescu: Vă aduceţi aminte, dle guvernator, că acestea sunt chestiuni pe 

care noi le-am discutat; de altfel, vorbisem şi cu dl. Neagu în această privinţă, căci era 
o serie de măsuri pe care trebuia să le luăm la l aprilie. Vă rog, încă o dată, să 
examinaţi problema aceasta şi să vedeţi dacă nu este cazul să instituim depozite 
anonime şi să creaţi o procedură de celeritate pentru depunerea şi scoaterea banilor. Se 
vor depune banii atunci când fiecare va şti că mergând în altă localitate, pe baza 
carnetului Băncii Naţionale, va putea să ridice banii de la sucursalele Băncii Naţionale 
sau de la alte instituţiuni. Cred că în felul acesta vom încuraja depunerea banilor. Ştiu 
că este greu să dăm o astfel de sarcină Băncii Naţionale, dar dacă însăşi Banca 
Naţională îşi ia asupra sa această operaţiune, afiliind, bineînţeles, şi alte bănci, desigur 
că încrederea va fi şi mai mare în acţiunea aceasta de organizare a depozitelor. Toată 
lwnea are încredere în Banca Naţională şi în bancnotele Băncii Naţionale. Dacă se va 
spune că depunerea la Banca Românească, la Banca Urbană, la CEC sau la alte 
instituţiuni de bancă este ca şi cum s-ar depune banii la Banca Naţională, desigur că 
încrederea va fi mult mai mare. Dacă se va spune că pe baza carnetului de depuneri se 
pot scoate bani în orice localitate, fie de la sucursalele Băncii Naţionale, fie de la alte 
instituţiuni afiliate, atunci depunerile vor fi masive, şi banii care în ultimul timp au fost 
tezaurizaţi vor fi scoşi şi depuşi la bănci şi astfel se va uşura şi circulaţia fiduciară. La 
noi în ţară sunt foarte puţini acei cari lucrează cu băncile şi în modul acesta i-am putea 
îndemna să depună banii şi să lucreze cu băncile. Pentru aceasta, însă, va trebui să se 
facă o largă publicitate, pentru a se arăta avantajele unei astfel de operaţiuni. Trebuie să 
folosim acest moment ca să facem o bună educaţie de capitalizare populaţiei noastre. 

Dacă se depun bani cu asemenea carnete, pe baza cărora se pot ridica banii 
oricând şi oriunde, se rezolvă şi problema pierderilor de bancnote de pe urma arderilor. 

C. Angelescu: Problema aceasta a fost rezolvată de domnul Mareşal, care şi-a 
dat consimţământul pentru întrebuinţarea bonurilor de casă. Am convocat băncile 
tocmai pentru ca să discutăm această chestiune. Pe baza bonurilor de casă se pot ridica 
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bani în orice parte a ţării unde există sucursale ale Băncii Naţionale. Depozitele sunt la 
vedere, oricine le poate ridica, sunt anonime. Dl. ministru de Finanţe a cerut sll facem 
şi bonuri nominative. Ideea este bună. În orice caz, o singură hârtie înlocuieşte o 
cantitate de numerar. Eu am convocat băncile pentru ca sll lărgim întrebuinţarea 
bonurilor de casă, aşa cum spuneaţi şi dvs., şi la băncile particulare, care vor face 
aceste operaţiuni în calitate de mandatare. 

M. Antonescu: Eu v-am spus de la început că este nevoie să se ajungă la o 
măsură care să determine aceste depuneri de bani, pentru că românul are o anumită 
mentalitate, dar are încredere în Banca Naţională. 

G-ral D. Popescu: Românul lucrează cu ciorapul. 
C. Angelescu: Bonurile de casă constituie un mijloc foarte bun, ele se 

onorează oriunde şi oricând şi are şi avantajul unui transport uşor şi al unei conservări. 
M. Antonescu: Deci, în principiu, suntem toţi de acord. În publicaţiunea pe 

care o veţi face veţi arăta că banii se vor putea ridica oricând şi de la orice sucursală a 
Băncii Naţionale, de la casele băncilor din provincie şi veţi evita întrebuinţarea de 
termeni tehnici. 

C. Angelescu: Noi urmărim anumite probleme care au o importanţă capitală 
pentru întreţinerea războiului şi apărarea monedei. Bonurile de casă sunt cel mai bun 
mijloc. Orice depozit care se face astăzi la Banca Naţională îngreuiază situaţia Băncii 
Naţionale şi nu aduce nici un avantagiu şi aceste depozite sunt de natură sll influenţeze 
acoperirea. Dacă s-ar putea găsi soluţiunea ca să nu mai fie nici un depozit, ar fi mai 
bine. 

Bonurile de casă rezolvă două probleme: întâi, nu îngreuiază Banca Naţională 
cu obligaţii noi şi împiedică ca (sic!) să aibă acoperire metalică şi, în al doilea rând, nu 
mai dăm împrumuturi Statului direct prin Banca Naţională, în felul acesta menţinem 
valoarea monedei, menţinem puterea de cumpărare a ei. Acest fapt impresionează în 
toate părţile, căci moneda noastră este bine susţinută. Dacă facem bonuri de casă, le 
trecem la contul garanţii de Stat, la contul pe care noi, Banca Naţională, numai îl garan
tăm şi avem oricând posibilitatea sll le onorăm plata lor, fiindcă avem tipografie. 
Vedeţi un fenomen destul de important, toată lumea ţine banii, nu-i dll, pentru că îi 
preţuieşte. Trebuie, însă, să mergem pe muchie de cuţit şi sll găsim într-adevăr formula 
cea mai bună. După noi, formula cea mai bună este a bonurilor de casll. Ele nu sunt 
tacute de mine, dar ele vor trebui popularizate, nu s-a tacut reclamll suficientă în jurul 
lor. De la comunicatul care s-a dat, s-a schimbat mult situaţiunea. 

La bănci nu mai există panică de ridicare a depozitelor, ci, din contră, băncile 
primesc depozite. Eu cred că situaţia noastră din punct de vedere monetar ne va 
permite în câteva luni de zile, cât va da Dumnezeu, să facem faţă tuturor împrejurărilor. 

M. Vulclnescu: Se pot face şi bonuri nominative. 
C. Angelescu: Am aci un bon de casă în valoare de 100.000 lei. 
G-ral D. Popescu: Daţi-mi-I mie, vă dau 100.000 lei în numerar. 
M. Antonescu: lată, operaţia şi-a dovedit utilitatea chiar în acest Consiliu 15 

• 

.. 
D.A.N.l.C..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.f 431-477 

15 Lipseşte sfârşitul textului. 
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17. 1944 aprilie 20. Se analizează situaţia după ultimul bombardament: 
Apărarea Pasivă a.funcţionat bine; echipele de evrei au lucrat foarte serios şi 
foarte bine; să se filmeze imobilele din Bucureşti, Turnu-Severin, Ploieşti, 
Braşov, pentru a avea o evidenţă a „acestui moment de civilizaţie universală"; 
se va elabora o lege în sprijinul sinistraţilor de pe urma bombardamentelor; 
organizarea cantinelor pentru refugiaţi etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
PENTRU EVACUĂRI ŞI APĂRARE PASIVĂ 

de joi, 20 aprllie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 19, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participi domnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; I. 
Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; Al. Marcu, 
ministrul Propagandei Naţionale; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Culturii Naţionale; prof. Vintill Mihlilescu, subsecretar general la Ministerul Culturii 
Naţionale; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Gh. 
Oprescu, secretar general la Ministerul Justiţiei; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de 
Stat la Ministerul Economiei Naţionale; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Finanţelor; C. Cilniceanu, secretar general la Ministerul Agriculturii; Al. 
Bidluţl, secretar general la Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral Ştefan Stoica, 
secretar general la Ministerul Înzestrării Armatei; ing. I. Mihalache, de la Ministerul 
Lucrărilor Publice; I. D. Enescu, subsecretar de Stat al Muncii; comandor Fertzu 
Tiberiu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aerului; comandor Roman 
August, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Marinei; C. Sireteanu, secretar 
general la Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării; Ovidiu Vlldescu, subsecretar de 
Stat al Românizării; g-ral Ramiro Enescu, subşef al Marelui Stat Major; g-ral N. 
Protopopescu, şeful Secţiei VII din Marele Stat Major; g-ral T. Orezeanu, director 
general la Direcţiunea Generală a C.F.R.; Traian Buradescu, directorul Mişcării din 
C.F.R.; lng. N. Zamfirescu, directorul Întreţinerii din C.F.R.; g-ral I. Rlşcanu, primar 
general al Capitalei; Leon Scridon, comisar general la Comisariatul General al 
Refugiaţilor; col. P. Broşteanu, şeful Cabinetului Militar; Marcel Statl, secretar 
general al Consiliului de Patronaj; g-ral Iosif Teodorescu, comandantul militar al 
Capitalei; coL adjutant D. Dlmiceanu, şef de Stat Major; g-ral Gh. Marinescu, 
comandantul Apărării Pasive; col. R. Repanovici; Gh. Minescu, director general al 
Institutului Naţional al Cooperaţiei; col. I. Teodorescu, director general al Poştelor; V. 
Ionescu, director general al Societăţii Române de Radiodifuziune; col. I. Teodorescu, 
de la Cabinetul Militar al Conducătorului Statului; col. M. Elefterescu, prefectul 
Poliţiei Capitalei; col. Şt. Rldulescu, de la Cabinetul B.B.T.; comandor I. Pop. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, domnilor, nu mai repet cu toate amănun
tele constatările pe care le-am f!cut în privinţa funcţionării la Bucureşti a circumscrip
ţiilor de Apărare Pasivă în raport cu activitatea Primăriei şi asistenţa socială şi a 
mijloacelor de îndreptare pe care trebuie să le aducem. 
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Mergând pe teren am constatat că Apărarea Pasivă a funcţionat foarte bine, aşa 
cum fusese organizată; cu Spitalul de Urgenţă, care intervine prin măsuri rapide pentru 
ajutorarea sinistraţilor, echipele pentru restabilirea comunicaţiilor, echipe pentru 
constatarea de decese şi constatarea răniţilor şi asistenţa sanitară imediată, au 
funcţionat foarte bine. De asemenea, echipele de evrei au lucrat foarte serios şi foarte 
bine în toate sectoarele. 

Este o datorie pentru mine, când avem această şedinţă după ultimul 
bombardament atât de grav, să exprim toată recunoştinţa Guvernului organelor 
Armatei, care şi-au flcut datoria cu prisosinţă cu această ocazie. De asemenea, 
Ministerului de Interne şi organelor de ordine publică şi nu voi uita să menţionez 
serviciile de pompieri, cari au lucrat cu abnegaţie, cari numai la imobilul „Cartea 
Românească" au pierdut 7 pompieri încercând să-şi facă datoria. 

Am văzut pe Majestatea Sa Regele zilele trecute şi aşteptam, dar n-am primit -
rugasem pe dl. comandant al pompierilor să-mi trimită - numele lor, pentru decorare şi 
cerusem şi lista membrilor familiilor fiecăruia, pentru ca să le dăm ajutor de la 
Preşedinţia Consiliului, ca o mărturie de recunoştinţă, cuvenită acestor oameni, cari şi-au 
flcut datoria, cu jertfa lor. 

În general, starea de spirit a fost neobişnuit de sănătoasă. Am mers eu însumi 
în cartierele sinistrate şi vă mărturisesc că m-am cutremurat de demnitatea cu care 
oamenii au suportat acest calvar. 

Sunt o serie întreagă de lucruri, pe care le-am constatat cu acest prilej şi asupra 
cărora aş vrea să vă atrag atenţia în primul rând. 

Mai întâi, în ceea ce priveşte comunicarea cu Bucureştii pe şoselele principale 
în momentul alarmei, nu există sirene sau posturi care să funcţioneze automat şi să 
anunţe alarmă la Bucureşti, concomitent cu sirenele din Capitală, în aşa fel că până la 
kilometrul 35, în momentul alarmei, vedeţi maşini care pleacă din Bucureşti, îndată ce 
sună prealarma sau alarma şi, în acelaşi timp, maşini care vin spre Bucureşti şi care nu 
sunt oprite decât la bariera aeroportului de la Băneasa. 

Trebuie, prin urmare, să se introducă sirene pe principalele căi de comunicaţie, 
sirene care n-au nevoie să facă un zgomot prea mare, sirene uşoare, dar legate de 
întregul sistem, ca să funcţioneze automat şi din momentul în care semnalul acesta a 
fost dat, organele de jandarmerie şi de circulaţie de pe şosele să oprească accesul spre 
Bucureşti al orişicăror vehicule şi să vegheze la dispersiunea vehiculelor, care se adună 
astfel, neştiind de alarmă, spre Capitală. Într-adevăr am văzut o concentraţiune de 
vehJcule pe anwnite anere de comunicaJie, care, de 11Semenea puate deveni foArtc 
periculoasă. Acest sistem de sirene la distanţă cred că este bine să fie dublat cu posturi 
telefonice, pentru ca în cazul când, în orişice împrejurare, mecanismul sirenelor n-ar 
funcţiona, să poată fi anunţat pe această cale agentul sau jandarmul de la postul de 
telefon respectiv. Sunt posturi telefonice pe toate reţelele acestea şi ele pot primi 
imediat înştiinţarea. Organizaţi serviciul telefonic în aşa fel încât concomitent cu 
prealarma, serviciul telefonic de prevestire să anunţe de alarma din Bucureşti, ca să se 
oprească circulaţia. 

Al doilea lucru constatat în regiunea de la Mogoşoaia: camioanele „Osin", 
distribuţia şi celelalte vin tot aşa şi se concentrează acolo, dar se concentrează într-o 
zonă necamuflată, în plin câmp, şi având o culoare galbenă pot să constituie puncte de 
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indicaţie, care să ducă la distrugerea lor, ~ră nici un fel de dificultate; nu mai spun de 
mitralierea lor sau de alte eventualităţi. 

Vă atrag atenţia asupra acestui lucru, ca să le schimbaţi locul de concentrare şi 
să le obligaţi să se adune în sectoare camuflate, pentru că altfel este inutil să se 
concentreze în locuri în care se expun mai mult. 

G-ral Gh. Marinescu: Să li se schimbe şi culoarea. 
M. Antonescu: Desigur, dacă în acelaşi timp li se poate schimba şi culoarea, 

cu atât mai bine. 
Al. Marcu: Să li se facă nişte umbrare. 
M. Antonescu: Acestea pleacă din Bucureşti, dle Marcu. Şi dacă, de multe 

ori, în graba alarmei, unii oameni n-au posibilitatea nici să-şi pună pălăria pe cap, cum 
s-ar putea conducătorii acestor camionete să mai aibă vreme să întindă umbrela? 

Al. Marcu: Li s-ar putea improviza nişte umbrare în anumite locuri. 
M. Antonescu: Aşa da. 
În acelaşi timp atrag atenţiunea dlui Mihalache că arterele din jurul 

Bucureştilor sunt artere de scurgere şi de adăpostire pentru cazuri de bombardament. 
Am mers pe arterele de la Pipera şi de la Mogoşoaia, am circulat pe ele ca să am 
oglinda realităţilor şi am constatat că foarte multe din aceste şosele sunt impracticabile. 
Din cauza noroiului, se ajunge să se facă cordoane de maşini, care sunt scoase din 
Bucureşti ca să intre în zone mai puţin periclitate şi care se opresc. 

Toate aceste şosele din împrejurimile Capitalei şi mai ales cele de dincolo de 
Pipera şi de Colentina sunt în realitate monninte pentru populaţia care poate fugi cu 
maşinile. Trebuie să luăm imediat măsuri pentru ca aceste artere de comunicaţii să fie 
într-adevăr mijloace de apărare şi să nu ajungem ca, prin natura lor impracticabilă, să 
constituie curse, în care să fie atrase zeci de maşini care se înfundă în noroi şi nu mai 
pot înainta. De aceea, vă rog, dle Mihalache, să luaţi măsuri pentru repararea acestor 
şosele. Nu e mare lucru: este o problemă de 20-30 km de şosea pe anumite artere, care 
pot fi imediat ret'lcute. 

I. Mihalache: Nu sunt toate ale noastre; mai sunt unele şi ale Ministerului de 
Interne. 

M. Antonescu: Indiferent ale cui sunt. Vă rog ca, împreună cu Serviciul 
Tehnic al Ministerului Afacerilor Interne, dar pe răspunderea dvs., care sunteţi organ 
de dirijare de Stat, să luaţi imediat măsuri în această privinţă. 

P. Strihan: Maşinile rutiere, compresoarele au fost rechiziţionate. 
M. Antonescu: Ştiu, dar mai sunt totuşi unele la Direcţia Drumurilor. 
I. Mlhalache: Le vom da. 
M. Antonescu: Am văzut apoi - aceasta este pentru Ministerul de Interne şi 

pentru organele de Jandannerie, de Siguranţă şi de Poliţie - o mare îngrămădire de 
maşini în sectoarele acestea. A trebuit să interviu eu şi să trimit agenţi de Poliţie şi 
jandarmi, ca să recomand oamenilor dispersiunea maşinilor. Altfel, în mod natural, se 
formau coloane de maşini: se oprea o maşină în şosea, acolo unde conducătorul ei 
credea că găseşte un punct terminus de siguranţă şi apoi acolo începeau să sosească şi 
altele până când, într-un interval de 5-1 O minute, se ajungea să se formeze acolo o 
întreagă perdea de maşini, care ţesea şoseaua. Am văzut jandarmi, cari priveau 
impasibili acest lucru. 
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Vă rog să luaţi notă şi să daţi instrucţiuni tuturor jandarmilor ca, în asemenea 
împrejurări, să dea ordine de răzleţire şi de distanţare a maşinilor, pentru că altfel toate 
acestea constituie repere pentru bombardamente. 

Am examinat, împreună cu dl. g-ral Teodorescu, comandantul general al 
Capitalei, şi cu dl. col. Repanovici, toată regiunea sinistrată din Bucureşti. Am mers şi 
am stat de vorbă cu sinistraţii; toate zilele de Paşti le-am petrecut aşa. După aceea am 
vizitat ieri împreună cu dl. g-ral Răşcanu anumite sectoare, pentru a studia mecanismul 
Primăriei, modul cum este organizată Apărarea Pasivă, cu echipele şi cu centrele care 
funcţionează, cu locurile unde se concentrează diferitele secţiuni ale sectoarelor şi unde 
se adună centrele de apărare, de unde apoi pleacă acolo unde i s-a indicat locul fiecărei 
echipe. Acest sistem merge foarte bine. 

De asemenea, echipele de Apărare Pasivă ale circumscripţiilor de Apărare 
Pasivă sunt bine organizate, însă, ca funcţionare, funcţionează încă defectuos, din 
punctul de vedere al randamentului constatărilor. Fiecare circumscripţie de Apărare 
Pasivă are două echipe: una tehnică, de constatare a distrugerilor şi degradărilor de 
imobile şi care are la dispoziţie şi organe de intervenţie pentru dărâmări şi echipe de 
lucru, şi o altă echipă, sanitară, cu medici şi cu agenţi, care intervin pentru constatarea 
deceselor şi transportarea răniţilor. 

La ultimul bombardament lucrul a funcţionat mai bine. La primul bombar
dament, mijloacele de transport au fost prost organizate. Eu sunt un om care nu fac 
critici sterpe; n-am vanitatea de a şti totul, dar constat cu bun simţ lucruri, unde mi se 
pare că am răspundere şi ţin de datoria mea să vi le spun şi dvs. şi să vă arăt adevărul. 

Am întâlnit pe dl. col. Ţăranu, primar de sector, lângă Legaţia Franţei, unde 
fusese transportată o femeie grav rănită şi alta mai uşor. Curgeau pe stradă maşini, 
valuri de curioşi şi de plimbăreţi - ştiţi că aşa s-a întâmplat după primul bombardament 
- şi acolo femei aşteptau acolo, fiindcă nu se găsea nimeni ca să le ducă la spital. 

Deci, atrag atenţia ca echipele de Apărare Pasivă şi circumscripţiile dvs. să 
pună mai mult curaj în ceea ce priveşte folosirea vehiculelor, atunci când este vorba de 
transportarea răniţilor. 

În al doilea rând, am constatat a doua zi de Paşti, deşi intrase în vigoare noul 
regim de verificare a deceselor, că un şef de atelier de la Căile Ferate, care îşi pierduse 
şi soţia şi casa din cauza bombardamentului şi care a considerat ca o mândrie că am 
venit în casa lui, că nu venise nimeni timp de 4 ceasuri acolo, ca să constate că soţia lui 
este moarta. 

Prin urmare, Ministerul de Justiţie şi organele de Poliţie, dle col. Elefterescu, 
în conformitate cu ultimele dispoziţiuni, să atragă atenţia populaţiei şi să ia dispoziţiuni 
pe sectoare, ca alături de echipele de Apărare Pasivă de la circumscripţii, alături de 
echipele formate din arhitecţi şi ingineri, pentru constatarea imobilelor lovite de 
bombe, echipele sanitare formate din medici şi agenţi să vegheze la constatarea 
imediată a deceselor şi să ia imediat măsuri în acest sens, pentru că altfel se creează o 
stare de nemulţumire şi pare că umilim oamenii aceştia, ţinându-i ceasuri întregi cu 
cadavrele în stradă. Ei nu aşteaptă de la noi să le dăm sicrie, ca să le transporte, dar 
aşteaptă măcar să nu aibă greutăţi în acţiunea de îngrijire mortuară, pe care o face 
fiecare. Întârzierea aceasta trebuie remediată. 
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I. Marinescu: La fiecare circumscripţie este în permanenţă un procuror. 
M. Antonescu: Nu poate unul singur. 
I. Marinescu: N-am mai mulţi. Trebuie să ajungem la constatarea legală. 

Trebuie să dăm chiar medicilor, de la circumscripţiile de Apărare Pasivă, dreptul de a 
face constatări de decese şi comunicări circumscripţiilor respective, iar procurorii să 
ratifice. Aceasta este procedura de urmat. Nu trebuie să se ţină cadavrele în stradă, 
operaţia identificării trebuie să se facă imediat. Rog să se dea instrucţiuni în acest sens. 

M. Vulcinescu: Sunt dispoziţiuni că nu se pot ridica cadavrele (sic!) dacă nu 
sunt identificate. Cadavrele trebuiesc identificate şi apoi ridicate. 

M. Antonescu: Să se ia măsuri ca identificarea să se facă cât (sic!) mai 
repede, pentru ca să nu rămână în stradă cadavrele şi să se aştepte ore întregi pentru ca 
membrii familiei să poată ridica pe cei morţi. 

Organele prevăzute în lege să facă identificarea imediat. Ar trebui să se dea o 
circulară de către Ministerul de Justiţie prin care să se arate cum se face identificarea şi 
de către cine. Constatarea se va face imediat cu echipele de Apărare Pasivă, de către 
comisari şi se va ratifica de către Parchet. Eventual, se va publica această circulară 
atrăgându-se atenţia organelor chemate să facă această identificare, că această 
operaţiune trebuie să se facă imediat. 

Am fost pe teren şi am văzut cum funcţionează aceste organe. 
I. Marinescu: Orice ofiţer de poliţie judiciară poate să facă identificare. 
M. Antonescu: Sunt lucruri pe care trebuie să le îndreptăm, nu este vorba de 

nici o imputare. în faţa unei situaţiuni grave, creată de bombardament, cu consecinţele 
pe care noi nu le-am putut prevedea teoretic, abstract, este normal să constatăm unele 
deficienţe. Datoria noastră este să venim cu soluţiuni <prin> care să îndreptăm aceste 
stări de lucruri. Constatarea deficienţelor nu însemnează nici sancţiuni şi nici vinovăţii, 
ci datoria de a îndrepta lucrurile şi să luăm măsuri în această direcţie, eventual să se 
dea o circulară care să fie publicată în ziare, scurtă şi simplu redactată. 

Am constatat, de asemenea, că aceste circumscripţii de Apărare Pasivă, care 
trebuie să rămână organe de spital de urgenţă, care nu pot fi spitale de chirurgie grea, 
unele din ele nu şi-au păstrat acest caracter. Circumscripţiile de Apărare Pasivă sunt 
spitale de apărare naţională şi socială de urgenţă, care nu trebuie să iasă din acest 
caracter. 

Am constatat că echipele care merg să intervină, să cureţe terenul, să ajute 
scoaterea de sub dărâmături a sinistraţilor, au funcţionat destul de bine. Au fost unele 
echipe care au lucrat foarte serios. I-am spus d-lui ministru von Killinger că dacă nu am 
cunoaşte politica Germaniei faţă de evrei, aş face o declaraţie publică de mulţumire 
echipelor de evrei pentru modul cum şi-au făcut datoria. Aceste echipe de evrei peste 
tot au lucrat extrem de serios. Nu mai vorbesc de organele noastre militare, de 
serviciile de pompieri care au intervenit, de agenţii ordinei publice cari au lucrat foarte 
frumos, cu toată abnegaţia în împrejurările acestea atât de grave. Am văzut, însă, după 
primul bombardament şi unele lucruri care nu se pot explica şi mai ales atitudinea unui 
ofiţer superior, al cărui nume prefer să nu-l pomenesc, care nu şi-a făcut datoria, care 
aştepta un specialist ca să-l găsească în stradă, să vină cu o lumânare sau cu o lampă ca 
să intre în subsolul unei clădiri pentru a salva trei soţii de ofiţeri cu copiii lor, dintre 
care <una> era a unui maior chiar din Ministerul Armatei. Acest ofiţer superior aştepta 
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să vină cineva cu lumina, să vină un specialist ca să spargă un zid, pentru că intrarea 
era blocată prin prăbuşirea zidului. Comisarul-şef Eustaţiu, de la Circulaţie, a intrat cu 
mine şi cu un evreu, căruia i-am făcut onoarea să-i strâng mâna, au lucrat cu toate că 
zidul sta gata să se prăbuşească şi nu s-au jenat să spargă zidul, să facă imposibilul 
pentru a salva pe aceste soţii de ofiţeri. 

Am văzut, însă, că unele circumscripţii de Apărare Pasivă nu au înţeles 
complect menirea lor. Ele au fost concepute ca organe tehnice pentru ajutor imediat. 
Foarte bine. Ele trebuie, însă, să facă mai mult decât atât. 

Am mers ieri şi am cercetat toate circumscripţiile de Apărare Pasivă şi nu 
aveau liste de sinistraţi, nu le-au putut întocmi. Circumscripţiile de Apărare Pasivă 
trebuie cel puţin să întocmească listele imobilelor distruse sau deteriorate, ele trebuie să 
aibă lista caselor cu indicaţiuni: total distruse, parţial distruse etc. Aceasta era datoria 
lor s-o facă, pentru că altfel pierdem vremea dacă punem alte organe tehnice care să 
vină să facă aceste constatări. Acest lucru trebuie să fie făcut, vă rog să daţi 
dispoziţiuni în acest sens circumscripţiilor de Apărare Pasivă, care trebuie să 
întocmească lista tuturor imobilelor distruse total, avariate sau numai în parte atinse. 

Aceste liste se întocmesc în 3 exemplare, dintre care un exemplar se păstrează 
la circumscripţia de Apărare Pasivă, un exemplar se depune la circumscripţia de Poliţie 
- prin noua lege vom face o coordonare a tuturor organelor chemate să coopereze la 
această operaţie-, şi al treilea exemplar va servi Comisiei de magistraţi de verificare, 
pe care de asemenea o vom institui prin noua lege. 

Constatările acestea ale imobilelor trebuie să fie făcute în prima stare. Tot în 
vederea întocmirii actelor definitive cu privire la starea imobilelor, rog pe dl. ministru 
Marcu şi Statul Major să dea dispoziţiuni ca toate echipele de cinematografiere şi de 
fotografiere ale Propagandei şi ale Armatei să meargă în toate cartierele, luând 
indicaţiuni de la circumscripţiile de Apărare Pasivă asuprea străzilor şi cartierelor 
distruse şi să cinematografieze şi să fotografieze absolut toate imobilele, aceasta pentru 
ca să avem o evidenţă .a acestui moment de civilizaţie universală, care ne-a atins şi pe 
noi, documente care să rămână în istoria noastră pentru acei cari ar voi să le folosească. 
Dar, aceasta este o altă problemă. 

Ceea ce trebuie să urmărim, în primul rând, este ca fiecare imobil să aibă o fişă 
cinematografică sau fotografică despre situaţiunea lui. Orice imobil distrus, deteriorat 
în parte sau numai atins trebuie să aibă o astfel de fişă. Vă rog să daţi dispoziţiuni chiar 
ID nouptea 8.Ce&"SUl pc:tttru ctt Îltcc:p8Jtd de mai.ne :sa :se pomcn.,ca la lucru, pentru ca nu 

cumva să vină un alt bombardament şi să nu se mai ştie care au fost distruse din primul 
sau al doilea bombardament. 

De asemenea, şi Statul Major trebuie să dea aceste dispoziţiuni, să se înţeleagă 
cu Ministerul Propagandei pentru ca să nu mai fie discuţiuni asupra cartierelor distruse 
de bombardament care urmează să fie cinematografiate şi fotografiate de unii şi de alţii. 

Eu sunt de părere ca să împărţiţi această activitate în două: cartierul Gării de 
Nord, Griviţa, Sevastopol până la Calea Victoriei, Biserica Arnzei, Piaţa Romană să fie 
partea care urmează să fie fotografiată şi cinematografiată de către secţiile respective 
ale Ministerului Propagandei, iar celelalte de către secţia propagandei a Marelui Stat 
Major. 
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G-ral R. Enescu: Ar fi bine să facem această împărţire pe sectoare. Sectorul 
IV Verde să aparţină secţiei de fotografiere şi cinematografiere a Ministerului 
Propagandei şi celelalte cartiere Marelui Stat Major. 

M. Antonescu: Este mai bine să se detennine o linie geografică. În cursul zilei 
de mâine dl ministru Marcu, dl col. Rădulescu organizează practic colaborarea între 
serviciile noastre de la Propagandă, care au mai multă experienţă, şi cu serviciile 
Marelui Stat Major, care au avut altfel de experienţă. 

G-ral C. Pantazi: Cheltuielile acestea le va suporta Preşedinţia. 
M. Antonescu: Trebuie să fotografieze imediat toate imobilele distruse şi 

deteriorate din Bucureşti şi după ce se termină Bucureştiul, aceste secţii ale 
Ministerului Propagandei şi ale Marelui Stat Major trebuie să meargă de îndată la 
Turnu-Severin, Ploieşti şi Braşov, pentru ca să facă aceeaşi înregistrare. 

G-ral C. Panta.zi: Este bine să se organizeze în fiecare judeţ astfel de echipe cu 
fotografii locali, aceasta, bineînţeles, în judeţele care au fost atinse de bombardament. 

M. Antonescu: Aceasta este o măsură pentru primul moment, desigur cil va 
trebui sil se organizeze în fiecare regiune atinsă de bombardament astfel de echipe. 

Vil rog, dle g-ral Ramiro Enescu, să organizaţi ca în fiecare capitală de judeţ sll 
se poată face fotografierea fiecArui imobil distrus. 

Când este vorba de întreprinderi comerciale sau industriale, să se ia mai multe 
imagini pentru a se putea arăta cât se poate de clar situaţia întreprinderilor respective şi 
a distrugerilor din interior. Aceste fotografii sunt necesare pentru întocmirea fişei de 
starea imobilului şi a calităţii de sinistrat, pentru că vom veni cu o lege prin care vom 
acorda sprijin sinistraţilor de pe urma bombardamentelor. 

Constatarea calităţii de sinistrat şi întocmirea fişei de sinistrat se face după 
anumite principii pe care le-am stabilit şi pe care vi le voi arăta imediat. 

Incepând chiar de mâine dimineaţă voi redacta legea pe care o voi trimite la 
diferite departamente pentru a face observaţiunile pe care le vor crede de cuviinţă. 

Opera de asistenţă n-o putem face pentru clădiri decât mai tArziu. Nu putem să 
ne angajllm decât după cunoaşterea situaţiei fiecărui imobil. Fişa de sinistrat va da 
dreptul la anumite credite, la un anumit sprijin financiar. Ea trebuie să fie întocmită de 
pe acum pe baza acestor realităţi. 

Facem aceste fişe fotografice pentru ca Comisia (sic!) de magistraţi pentru 
stabilirea definitivă a calităţii de sinistrat să poată mai uşor constata situaţia. 

Prin urmare, circumscripţiile de Apărare Pasivă trebuie să întocmeascll lista 
imobilelor distruse, deteriorate sau atinse numai, pe care le comunică, aşa cum am 
arătat. Acelaşi lucru îl face şi pentru cazurile de deces şi de răniri. 

Când trimite la spital o persoană, îi înregistrează numele, iar dacă n-a putut fi 
încă identificat, îi urmăreşte situaţiunea până la identificare. 

Voi institui o anumită procedură de constatarea calităţii de sinistrat, prin legea 
pe care o voi face, pentru că am constatat că buletinul de sinistrat, care se dă de către 
organele Primăriei, care n-au fost pregătite pentru aceasta şi n-au avut la dispoziţie 
organe de constatare, se dă cu foarte multă uşurinţă, pe baza unui buletin de populaţie, 
a unui carnet de asigurat sau de multe ori numai pe simpla declaraţie a aceluia care se 
prezintă şi care spune că este sinistrat, că a stat sau stă pe o stradă unde a fost 
bombardament. 
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în viitor, se vor institui anumite comisiuni de constatare, pentru a exista un 
control cât mai serios al acestora. Pentru prima perioadă de asistenţă socială, asistenţă 
socială care este un mijloc de liniştire, dacă s-au dat mai multe mese gratuite, nu este 
nimic. S-au dat 4200 de mese gratuite în câteva zile, de care au profitat o mulţime de 
vagabonzi, dar aceasta nu însemnează nimic. Este în interesul ordinei publice şi a 
ordinei sociale să suportăm aceste jertfe. Problema mare şi gravă este aceea a ajutorării 
sinistraţilor pentru ca să-şi reconstruiască imobilele distruse. Calitatea de sinistrat va da 
dreptul la credite, la un anumit privilegiu legal organizat, căci noi venim cu un 
privilegiu pentru a sprijini economic şi financiar pe sinistraţi. Această operaţiune 
trebuie să se facă după o procedură serioasă şi precisă, pentru fiecare stradă vom avea 
un organ de constatare, o comisie de constatare, care va funcţiona pe lângă 
circumscripţia de Poliţie, care are posibilitatea să verificăm situaţiunea după cartea de 
imobil. Pe baza cărţii de imobil, coroborată cu constatările Comisiei de constatare, 
formată din proprietarii cari au interesul să ia parte la această operaţie, se poate ajunge 
la întocmirea unei fişe, unei evidenţe precise. 

Comisia circumscripţiei de Apărare Pasivă întocmeşte listele de imobile 
distruse, deteriorate sau atinse numai, precum şi lista decedaţilor sau răniţilor, în trei 
exemplare. Unul din aceste exemplare se trimite la centrul Primăriei şi Consiliului de 
Patronaj, care acordă asistenţă mică socială, unde există secţia de evacuare, de cazare, 
de îmbrăcăminte, un ajutor în bani, de eliberare a bonurilor pentru cantine. Toate 
acestea se eliberează pe baza fişei provizorii de sinistrat. Se va face o primă evidenţă, 
pentru a se putea şti cum trebuie să se acorde primele ajutoare. După aceea, Comisia de 
constatare merge şi face verificarea pe teren, care constată că imobilul din strada cutare 
este distrus, este proprietatea cutăruia, decedat, rănit etc., şi astfel se poate şti că 
membrii familiei/lor acestora sunt sinistraţi. 

Dacă ai dovada că tatăl este decedat, este evident că toţi membrii familiei, cari 
swit minori, cari au stat în aceeaşi stradă urmează să fie ajutaţi, cu calitatea de sinistraţi. 

După aceea, vine Comisia de constatare, care se duce pe fiecare stradă în parte, 
la fiecare imobil şi stabileşte împreună cu circumscripţia de Poliţie, care verifică după 
cartea de imobil, situaţia imobilului şi a persoanelor sinistrate. Astfel se întocmeşte fişa 
de sinistrat cu fotografia fiecărui imobil. 

în vederea sprijinului financiar şi economic, o comisie formată din magistraţi, 
care va fi prevăzută în lege, verifică această fişă de sinistrat şi stabileşte în mod 
definitiv calitatei:a de sinistrat. Domnul g-rAI Iosif Teodore11cu, comAndAntul militar al 
Capitalei, şi domnul g-ral Răşcanu, primarul general al Capitalei, au fost de acord cu 
mine asupra stabilirii acestei proceduri. 

M. Stati: Şi doamna Mareşal Antonescu a mers şi d-sa şi a văzut situaţia. Am 
stabilit ca organizarea ajutorării să se facă pe cartiere sau centre. 

M. Antonescu: Am constatat această deficienţă şi necesitatea coordonării 
acţiunii între diferitele organe. În două-trei zile, legea aceasta despre care vă vorbesc va 
fi întocmită. Dv. luaţi măsuri ca toate circumscripţiile de Apărare Pasivă să vegheze la 
înregistrarea imobilelor distruse sau deteriorate, să întocmească aceste liste, precum şi 
listele celor decedaţi şi răniţi. 

Cu ocazia vizitării cartierelor distruse de pe urma bombardamentului, am 
constatat că se distrug foarte mulţi bani. Am discutat problema cu dl guvernator al 
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Băncii Naţionale, cu dl ministru de Finanţe şi am prop,us să se găsească o soluţiune mai 
atrăgătoare pentru ca lumea să-şi depună banii Ia băn,ci, pentru ca astfel să fie puşi la 
adăpost de distrugere. Am propus să se facă depozite anonime la Banca Naţională şi la 
alte instituţiuni, iar banii să poată fi ridicaţi oricând şi de oricine, fie pe baza unor 
bonuri de casă sau a unor camete de depozite. Sub fonna aceasta, credem că vom putea 
determina publicul să-şi depună banii, pentru a fi puşi astfel la adăpost de distrugere, 
putând oricând să-i ridice de acolo unde cineva pleacă, se evacuează. Astfel se evită şi 
riscul transportării numerarului, dar mai cu seamă distrugerea, arderea bancnotelor. 

Această formă cred că ne va ajuta să combatem tezaurizarea, care nu înseamnă 
neîncredere în monedă şi în circulaţia ei, tezaurizarea care determină Banca Naţională 
să mărească mereu plafonul emisiunii sale. 

În afară de măsurile acestea, care vin în ajutorul particularilor, va trebui să 
luăm măsuri şi pentru instituţiunile de Stat. Toate departamentele vor păstra în casă o 
sumă minimă de bani, vor lucra cu cecuri sau cu bonuri de casă şi cu alte mijloace care 
le vor fi puse la îndemână. 

Casieriile instituţiilor de Stat vor intra imediat în dispersiune. Cine nu va lua 
aceste măsuri va suporta consecinţe grave şi nu va putea să aibă justificarea unor 
distrugeri de sume de bani de pe urma bombardamentelor sau incendiilor. Începând 
chiar de mâine, toate autorităţile de Stat îşi vor trimite casieriile şi casierii în 
dispersiune, banii îi vor depune la CEC sau la Casa de Depuneri sau în altă parte, şi vor 
lucra cu CEC-ul. În felul acesta se va evita riscul de a se vedea banii distruşi în urma 
bombardamentelor sau a incendiilor. Ţin să menţionez că se va putea lucra şi cu bonuri 
de casă. Dispersiunea se va face în apropiere de Bucureşti, aşa cum s-a stabilit, în 
fiecare dimineaţă se vor putea ridica sumele necesare, disponibilul va fi depus la CEC. 
Deci, se vor scoate de la CEC în fiecare dimineaţă sumele necesare. Aceasta este 
singura formă practicabilă. Ministerul de Finanţe va da indicaţiuni generale. Domnul 
ministru Vulcănescu va veghea ca mâine să plece o circulară tuturor Contabilităţilor şi 
Casieriilor autorităţilor de Stat, care ţin de Ministerul de Finanţe şi să atragă atenţiunea 
asupra acestui lucru, stabilind că nici un gestionar, casier sau mânuitor de bani publici 
nu va putea să justifice vreo distrugere de bani de pe urma bombardamentelor şi 
incendiilor. 

S. Ghiolu: Administraţiile Financiare, Percepţiile, Căile Ferate au o situaţiune 
cu totul specială, ele încasează bani în fiecare zi. 

M. Antonescu:Pentru serviciile de încasări este bine să fixăm principiul ca ele 
de două ori pe zi să facă vărsământul banilor, de pildă, la ora 11 dimineaţa şi seara. 

S. Ghiolu: Casierii cari trebuie să încaseze şi să facă plăţi nu vor putea să 
depună banii de două ori pe zi, pentru că aceasta este o operaţiune care cere timp. 
Trebuie să se studieze chestiunea pentru ca să n-ajungem la măsuri care să creeze 
anumite greutăţi. 

M. Antonescu: Este neîndoios că prin aceasta se ajunge la anumite greutăţi, 
preferăm să avem greutăţi decât să avem pierderi atât de grave. 

Dv. veţi lua măsuri tehnice pentru fiecare departament, astfel încât să n-avem 
distrugeri de monedă. Eu, pentru Preşedinţie şi Consiliul de Patronaj, am luată măsuri 
ca Serviciul casieriei să intre în dispersiune. 
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Acestea au fost chestiuni cu caracter general, acum intrAm în chestiuni cu 
caracter special. 

Una din chestiuni este aceea a organizării de cantine pentru refugiaţi. Vreau să 
aduc la cunoştinţa dlui Leon Scridon că ultima hotărâre care s-a luat în legătură cu 
această problemă a fost să rămânem la acelaşi principiu, că organizarea cantinelor 
pentru refugiaţi se face numai pentru instituţiunile care au fost stabilite că urmează să 
lucreze cu Comisariatul Refugiaţilor, sumele se plătesc de Ministerul de Finanţe 
acestor instituţiuni, pentru ca să evităm pierderea de vreme. Am rAmas la acest 
principiu pentru a nu da această sarcină mai multor organe. RAmâne ca Consiliul (sic!) 
de Patronaj să organizeze aceste cantine, şi, acolo unde se poate, să organizeze şi 
Crucea Roşie. Şi Crucea Roşie va primi sumele necesare direct de la organele de Stat 
respective. 

în ceea ce priveşte cantinele pentru refugiaţi, în Transilvania se organizează. 
Acţiunea pentru ajutorarea refugiaţilor merge destul de bine, din informaţiile pe care le 
avem. De aceea, folosesc acest prilej ca să mulţumesc dlui ministru de Interne şi, prin 
d-sa, organelor de administraţie, pentru sprijinul pe care l-au dat, iar dlui Scridon, 
pentru acţiunea desfAşurată de Comisariat. 

L. Scridon: Domnule preşedinte, eu am fost şi am vizitat 8 judeţe, începând 
de miercuri, şi anume: Braşov, Târnava-Mare, Târnava-Mică, Sighişoara, Turda, 
Severin, Argeş şi Dolj. Am putut constata cA acele cantine destinate să dea un prim 
ajutor pentru refugiaţii sosiţi cu trenurile în diferite localităţi au fost pretutindeni 
organizate. 

În afarA de acestea, funcţionează şi cantinele organizate în diferite localităţi în 
mediul rural. Am putut sA constat la faţa locului cA acele cantine, datorite în special 
acţiunii prefecţilor de judeţe, au fost şi sunt astăzi susţinute din contribuţia populaţiei 
locale. 

Domnule preşedinte al Consiliului, am găsit la Prejmer acel transport de 
refugiaţi care trecuse prin Ungaria, despre care v-am amintit. Ei au fost întâmpinaţi de 
noi cum au sosit la graniţă. l-am întrebat cum au fost trataţi şi în ce fel şi mi-au răspuns 
că au fost extrem de mulţumiţi că la intrarea în Ungaria au fost aprovizionaţi cu hrana 
pe două zile şi jumătate, până ce au ajuns să fie hrăniţi la diferite cantine din judeţul 
Braşov. 

Aceeaşi situaţie am găsit-o în judeţul Sighişoara, la Turda şi la Alba-Iulia, ceea 
ce m-a determinat pe mine să dispun să se ia măsuri la faţa locului. Aici tot concursul 
prefecţilor a fost că au luat imediat dispoziţiuni pentru punerea la munca a refuglaţllor 
în mediul rural. 

Acmn funcţionează pentru refugiaţi două feluri de cantine: unele gratuite şi 
altele pe preţ foarte redus şi convenabil. Am stat de vorbă cu refugiaţii şi i-am întrebat 
dacă sunt mulţumiţi. Mi-au răspuns că sunt foarte mulţumiţi de felul cum sunt trataţi. 

Acestea sunt constatările mele, ~cute la faţa locului. Refugiaţii s-au plâns 
numai de greutăţile pe care au avut să le întâmpine în cursul transportului, dar aceasta 
este natural. 

M. Antonescu: Dvs. ştiţi ce nevoie era atunci de transporturi militare. 
L. Scridon: Nu vă aduc aici decât cazul unui judeţ, Sighişoara, unde s-au 

colectat pentru refugiaţi 80.000 ouă roşii. Aşadar, este într-adevăr o adâncă înţelegere 
pentru situaţia refugiaţilor şi a evacuaţilor. 
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M. Vulclnescu: Mai este şi problema cantine:lor pentru departamente. 
M. Antonescu: Imediat viu la ea. 
Prin unnare, pentru refugiaţi rămâne acest principiu: sumele necesare pentru 

organiz.area cantinelor se dau prin Consiliul de Patronaj sau prin Crucea Roşie, acolo 
unde ea funcţionează, întrucât în toată ţara acestea au fost instituţiile care s-au ocupat 
de această problemă. 

L. Scridon: Când am prezentat domnului Mareşal, de acord cu Consiliul de 
Patronaj, un referat, domnul Mareşal a luat măsura să se pună la dispoziţia Comisaria
tului suma de 200 milioane lei. 

M. Antonescu: V-a pus la dispoziţie l 00 milioane lei. 
L. Scridon: Şi pe urmi 150 milioane. 
M. Vulclnescu: Comisariatul a cerut 200 milioane lei şi Consiliul de Patronaj 

a cerut 150 milioane lei. Noi am pus la dispoziţie şi uneia şi alteia câte 100 milioane 
lei. 

M. Antonescu: Erau prevăzute pentru Ministerul de Război 200 milioane lei, 
pentru Comisariatul Refugiaţilor, 200 milioane lei şi pentru Consiliul de Patronaj, 120 
milioane lei. 

M. Vulclnescu: Domnul g-ral Pantazi ceruse 450 milioane lei. 
M. Statl: Pentru sinistraţi, nu pentru refugiaţi. 
M. Vulclnescu: 140 milioane lei pentru refugiaţi şi 50 milioane lei pentru 

sinistraţi. 
M. Statl: S-au dat 50 milioane pentru sinistraţi şi alte 50 milioane tot pentru 

sinistraţi, echivalentul a 2000 de costume. 
L. Scridon: Eu am propus ca justificările să le facă prefecţii, pentru el ei sunt 

preşedinţii comitetelor locale. 
M. Antonescu: Ţinând seama de experienţa practică: Consiliul de Patronaj 

organizează cantinele locale, am socotit că, pentru acţiunea de aprovizionare şi de 
organizare a cantinelor, este mai bine ca banii să se dea direct, de aici înainte, 
Consiliului de Patronaj. 

Pentru ajutoarele de ordin special, pe care le-ar da Comisariatul refugiaţilor, 
după anumite criterii, pentru anumite intervenţii de ordin special, pentru acestea vi se 
vor da dvs. fonduri, dle Scridon, atunci când se vor prezenta cazurile spre satisfacere, 
rămânând ca pentru celelalte probleme de finanţare, în loc ca fondurile să se treacă prin 
comisariat şi să meargă la prefecţi, cari sunt preşedinţii comitetelor locale, mai bine să 
se trimită direct Consiliului de Patronaj, chiar dacă dvs., împreună cu Consiliul de 
Patronaj, daţi indicaţii Ministerului Finanţelor asupra sumelor necesare în localităţile 
respective, ca să nu încurcăm Comisariatul cu operaţiuni de gestionare a sumelor care 
să fie de două ori contabilizate: o dată de dvs. şi altă dată de Consiliul de Patronaj, care 
efectueazA lucrările. 

Pentru ajutoarele speciale, aceea este o altă problemă. 
Organizarea cantinelor în zonele de evacuare 
S-a pus aceeaşi problemă şi altă dată. Am discutat cândva şi v-am rugat pe toţi 

ca acolo unde există cantine ale Consiliului de Patronaj sau fiinţează unele economate 
locale, organizarea de cantine pe departamente să se facă în jurul acestor nuclee sau 
chiar în ele, fMă să mai creăm noi alte cantine pe fiecare departament. 

487 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Am avut câteva cazuri practice; am avut problema organizării cantinelor 
pentru Cabinetul Militar şi pentru funcţionarii Preşedinţiei, care intră în dispersiune. O 
problemă. Am încercat s-o rezolvăm, constituind o cantină într-o anumită localitate, 
aproape de centrul administrativ, nu de localitatea de dispersiune a familiilor, dar ne-am 
dat seama că este foarte costisitoare. 

De aceea, rog să rămână acest principiu definitiv: se organizează cantine 
numai acolo unde ele pot să fie grupate în jurul cantinelor existente ale Consiliului de 
Patronaj. Cantinele departamentelor se organizează pe bază economică. La cantinele 
organizate de Consiliul de Patronaj - pentru că este o acţiune comună, care se face - ca 
şi la cantinele pe care le organizează ministerele pe bază economică, Statul poate să 
contribuie cu 25 lei de persoană pe zi pentru funcţionarii evacuaţi. Acesta este 
principiul pe care ne-am pus. 

G-ral R. Enescu: Şi pentru membrii familiei lor. 
M. Vulcinescu: Da, şi pentru membrii familiilor funcţionarilor evacuaţi. 
M. Antonescu: Să ne înţelegem: pentru acei membri ai familiilor funcţiona

rilor, cari iau masa la cantină. 
M. Vulcinescu: Se dă 25 lei de masă pentru toţi membrii familiilor funcţio

narilor evacuaţi sau dispersaţi, pentru departamentele civile, fiindcă la departamentele 
militare se dă deja alocaţia de hrană. 

Amiral Al. Gheorghiu: Dar funcţionarii noştri civili n-au alocaţie de hrană. 
M. Antonescu: Am ~cut astăzi o experienţă: am căutat să înfiinţăm o cantină 

pentru 40-50 persoane, într-un loc unde funcţionează un restaurant al Primăriei 
Municipiului. Până la urmă, am constatat că este foarte costisitor să organizăm acolo o 
cantină cu personal şi cu material adus din Capitală şi am păstrat pe restauratorul 
Preşedinţiei, căruia îi vor da sprijin organele respective şi care va organiza astfel 
aprovizionarea. 

M. Vulcinescu: Prin urmare, admiteţi o formulă mai largă: nu numai 
Consiliul de Patronaj. 

M. Antonescu: Acolo unde Consiliul de Patronaj nu poate înfiinţa cantine sau 
condiţiunile economice nu dau posibilitatea organizării unei cantine, se recomandă 
departamentelor să facă o organizare economică de restaurant şi aprovizionare şi, în 
modul acesta, pentru aceste organizări economice, putem da acest sprijin de 25 lei de 
masă pentru fiecare persoană, însă numai sub controlul departamentului respectiv; nu 
ori,ice grup do funcţionari sa-,i constituie o cantină ,i •4 cear4 câte 25 lei de fiecare 
masă pentru un restaurant, care funcţionează sau nu. Se dă acest ajutor numai pentru 
cantinele organizate de conducere şi sub controlul departamentului respectiv. 

Comandor I. Pop: Dar nu iau toţi masa la cantină; unii iau masa acasă, 
fiindcă este mai economicos. 

M. Antonescu: Domnule Comandor, noi am dezbătut acest proces, dvs. nu 
eraţi de faţă, şi Ministerul de Finanţe a pus problema dacă se dau aceşti 25 lei de masă 
şi dacă putem să dăm un sprijin special tuturor funcţionarilor intraţi în evacuare sau 
dispersiune, întrucât greutăţile lor ar fi mai mari. Ministerul Finanţelor a examinat 
problema: a se da câte 25 lei tuturor funcţionarilor intraţi în evacuare sau în dispersiune 
şi pentru toţi membrii familiilor, ar fi dus la un spor de salarii considerabil, într-o 
perioadă în care Statul nu se poate angaja la noi sarcini. 
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Statul, însă, poate înlesni aprov1z1onarea de grup şi cu mijloace de 
aprovizionare de grup, prin cantinele Consiliului de Patronaj, care să alimenteze, prin 
aceleaşi mijloace şi pe alţii, alături de funcţionari: alimentează populaţia locală, pe 
muncitori, pe refugiaţii din alte părţi, fără să fie funcţionari publici. De aceea se dă 
acest sprijin. 

Acum, se pune problema: să dăm aceşti 25 lei pe zi de fiecare funcţionar 
pentru nucleele care se formează, pentru că am avut astăzi experienţa şi am văzut că 
uneori autorităţile de Stat nu pot avea sprijinul Consiliului de Patronaj, iar dacă I-ar 
avea, ar costa mai scump cantina Consiliului de Patronaj, prin Consiliul de Patronaj, 
decât dacă ar fi organizată de autoritate. 

Acest fond se dă pentru sprijinirea cantinelor organizate de departamente şi nu 
mai este un drept individual, un suprasalariu pentru fiecare funcţionar. Se dau pentru 
cheltuielile de regie 25 lei şi se dau şi Consiliului de Patronaj câte 25 Iei de fiecare 
masă de către autoritatea ministerială, care organizează ea însăşi cantina. Deci nu este 
un spor şi nu putem să-l dăm acelora care se alimentează la domiciliu. Poate să fie 
nedrept, dar iată de ce am ajuns la această soluţie: ministerele n-au dreptul să 
organizeze asemenea cantine orişiunde. 

lată cazul de astăzi: am creat un restaurant pentru funcţionarii Preşedinţiei 
Consiliului, care lucrează în două barăci pe lângă domnul Mareşal. Cabinetul Militar 
are alte mijloace de aprovizionare, însă funcţionarii civili cari lucrează în permanenţă 
în nişte barăci în sectorul de dispersiune, pentru domnul Mareşal şi pentru Preşedinţie, 
sunt izolaţi şi de familiile lor, unde, &când o gospodărie comună, pot să se întreţină cu 
anumite mijloace. Ei rămân izolaţi la birourile unde funcţionează în zona de 
dispersiune, flrl posibilităţi de aprovizionare în regiune, fiindcă regiunea de acolo nu 
se pretează la acest lucru. 

Acolo se creează un restaurant de autoritate, de Preşedinţie, pentru că altfel n-au 
unde să mănânce funcţionarii şi trebuie să plece la câţiva kilometri distanţă în zona 
unde sunt familiile lor. Pentru funcţionarii cari sunt izolaţi de serviciile publice, cari 
sunt despărţiţi de familiile lor va trebui să venim cu acest sprijin de 25 lei de masă, 
fiindcă aceşti funcţionari au o dublă cheltuială, cu familiile lor şi cu ei, cari sunt în 
dispersiune. 

G-ral C. Pantazi: Această sumă trebuie să se acorde pentru toţi membrii 
familiei, nu numai pentru funcţionarii propriu-zis. Eu am funcţionari cari stau la 
Pustnicul şi familiile lor stau la Ştefăneşti, la 40 km, şi se duc sâmbăta după-amiază şi 
vin lunea dimineaţă. 

M. Antonescu: Problema aceasta aduce complicaţii. Deocamdată păstrăm 
principiul ca prin Consiliul de Patronaj să se facă cantine (sic!) şi fiecare departament 
trebuie să arate de câte cantine are nevoie. Se va comunica Ministerului de Finanţe câţi 
funcţionari iau masa, iar Ministerul de Finanţe va da sumele respective. Vom vedea 
mai târziu dacă vom găsi alte mijloace de a sprijini funcţionarii, deocamdată nu putem 
crea un principiu general care să ducă la sarcini grele pentru Stat. 

G-ral C. Pantazi: Trebuie să se ia măsuri uniforme pentru că nimica nu 
supără mai mult decât inegalităţile de tratament. 

M. Antonescu: Rămânem deocamdată, aşa cum v-am spus, la principiul 
organizării de cantine şi a unei contribuţii de 25 lei de fiecare masă. Dăm un drept de 
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pref~rinţl Consiliul~i de Patronaj, pentru că Consiliul (sic!) de Patronaj are deja 
cantine organizate şi trebuie numai sA-şi mArească posibilităţile sale de aprovizionare. 

În ce priveşte chestiunea desfiinţării comisiilor de la departamente, urmeazA ca 
fiecare departament să comunice Ministerului de Finanţe care au fost comisiunile 
desfiinţate şi care sunt comisiile care au rAmas să funcţioneze mai departe. 

M. Vulclnescu: Ministerul de Finanţe a fAcut o circulară către toate 
departamentele, aşteptlm rAspunsul lor. 

M. Antonescu: Rog pe fiecare domn ministru ca chiar (sic!) în cursul 
săptAmânii acesteia sA comunice Ministerului de Finanţe comisiunile care urmează a fi 
desfiinţate şi comisiunile care au rAmas să mai funcţioneze inel pe lingi fiecare 
departament. VA rog să examinaţi cu toată seriozitatea situaţia fiecArei comisii şi sA 
rAmânA numai acelea care sunt absolut indispensabile. 

Ministerul de Finanţe împreună cu dv., dle ministru Marinescu, stabileşte 
textul pe care trebuie să-l adoptAm. Veţi cerceta dacă putem merge la desfiinţarea lor 
sau numai la suspendarea lor, în cazul când anumite texte legale împiedică acest lucru. 
Doresc ca, cel mult într-o săptămână, această chestiune să fie complect rezolvată. 

În ceea ce priveşte nucleele care urmeazA să rămânA în Bucureşti la fiecare 
instituţiune de Stat, am dat o mulţime de indicaţiuni. Ştiţi, de altfel, modul cum trebuie 
să se facă dispersiunea şi evacuarea. 

Trebuie să organizaţi astfel serviciile ca atât nucleele care rămân în Bucureşti, 
cât şi serviciile care intră în dispersiune şi evacuare să poată lucra. În ultimele zile am 
avut o experienţă destul de bună, care ne va folosi la organizarea serviciilor astfel 
împArţite. 

În nici un caz nu trebuiesc paralizate serviciile publice din Bucureşti. 
Aţi văzut că noi n-am putut să ne mai întâlnim, când ne-am întâlnit ultima oară 

a venit alarma şi de atunci până acum n-am putut să mai avem nici un Consiliu. Am 
început Consiliul, a venit alarma, am plecat şi până la ora 6 după-amiază n-am mai 
putut să găsesc pe nimeni. 

Aceasta este o experienţă, o realitate, de care trebuie să ţinem seama şi trebuie 
să luăm astfel de măsuri încât dacă plecăm de aici să putem lucra în dispersiune, să 
avem legătura necesară între noi. 

Acesta trebuie să fie sistemul de dispersiune a serviciilor publice. Sunt unele 
ministere unde s-a putut lucra chiar cu dispersiunea care s-a flcut, din primul moment, 
d1u Au fa51t Alte miniS1tere c11re n-i:iu pun1t h1cr!'I aş!'! cum trehuie. 

Încă o dat! vă rog să organizaţi astfel serviciile şi dispersiunea lor încât să nu 
ne găsim în faţa unei paralizări a activităţii în Bucureşti. Trebuie organizat un nucleu 
de administraţie, care să rămână în permanenţă în centrală, care să poată rezolva în 
mod uşor orice chestiune, şi un alt nucleu, tot aşa de bine organizat, de administraţie, 
care merge în zona de dispersiune. Domnii miniştri să poată astfel lucra ei înşişi şi în 
centrală şi în nucleul de dispersiune. 

Cred că soluţiunea aceasta este cea mai potrivită. Eu am avut o experienţă cu 
personalul Ministerului de Externe şi am putut lucra cu intermitenţă şi aici şi în 
dispersiune. Aici, însă, în câteva rânduri, n-am putut să lucrez din cauz.ă că unii 
funcţionari au fost obligaţi să intre în dispersiune, pentru ca nu cumva să ajung la o 
paralizare totală a activităţii şi să risc distrugerea unor documente. Acesta este cazul cu 
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Serviciul Cifrului, pe care n-am putut să-l împart în două, pentru că nu pot să risc 
distrugerea unor elemente, care ar putea duce la paralizarea activităţii de comunicare 
între autorităţile publice şi Ministerul de Externe. Atunci eu am hotărât ca trei zile pe 
săptămână serviciul acesta să lucreze în dispersiune şi trei zile pe săptămână să lucreze 
aici, luând, însă, măsurile necesare ca toate documentele să fie puse la loc sigur. 

Acesta este un caz excepţional, dv. însă trebuie să împărţiţi astfel serviciile 
încât să rămână un nucleu permanent în Bucureşti şi un alt nucleu în dispersiune. 

Este bine, însă, ca în Bucureşti să rămână un nucleu minimal, însă, cu toate 
elementele necesare pentru funcţionarea serviciului, urmând ca restul să intre imediat 
în dispersiune şi să se organizeze acolo astfel încât să se poată continua activitatea flră 
nici o stingherire. 

Vreau să fac o constatare, pe care am mărturisit-o şi la faţa locului în aceiaşi 
termeni, dle g-ral Ramiro Enescu, că Marele Stat Major n-a vegheat prea mult şi n-a 
avut grijă de Guvernul ţării, de organele de conducere ale ţării, de condiţiile în care 
urmează să funcţioneze conducătorii departamentelor şi secretarii generali. 

Eu n-am putut să găsesc localul necesar pentru secretarul general şi directorul 
de presă, două servicii importante de coordonare şi continuitate a activităţii, în schimb, 
însă, am constatat că la Snagov 5 8 soldaţi de pionieri germani locuiau foarte 
confortabil în timp ce construiau nişte barăci. Eu n-am putut găsi pentru Ministerul de 
Externe localul necesar pentru a intra în dispersiune cu Cabinetul meu, cu directorul 
politic şi directorul economic. Eu am lucrat la Bucureşti tot timpul, flră să pot să scot 
aceste servicii în dispersiune. Eu sunt un om cu nervii tari şi cu cât împrejurările sunt 
mai grave cu atât mă ţin mai bine pe picioare. Aceasta nu înseamnă că un om care 
lucrează n-are dreptul la un loc de linişte sau Ia un loc în care să-şi poată continua 
activitatea. 

Deci, Marele Stat Major n-a avut grijă pentru şefii departamentelor, regret că 
trebuie să fac această constatare. Trebuieşte, însă, ca acest lucru să fie îndreptat de 
îndată. Rog pe toţi domnii miniştri cari au astfel de situaţiuni, să le aducă imediat la 
cunoştinţă pentru a îndrepta aceste lucruri. Fiecare şef de departament are o serie de 
colaboratori, cu care lucrează direct, cari trebuie să stea în apropierea lor. 

Pentru mine, la Ministerul de Externe, am nevoie ca secretarul general, 
directorul politic, directorul economic să stea în apropierea mea şi cu toate că am fost 
personal să organizez dispersiunea n-am izbutit să am încăperile necesare. 

G-ral C. Pantazi: Ministrul de Război n-are absolut nici o cameră, eu lucrez 
într-o baracă, împreună cu secretarul general. 

M. Antonescu: Acest lucru poate să fie foarte frumos, dar nu-I poate face 
toată lumea. Nu urmărim să avem confort, dar urmărim să putem lucra. Am dormit cu 
domnul Mareşal la o vilă Ia Snagov, la un loc cu toţi ofiţerii din gardă şi cu agenţii de 
Poliţie, într-o cameră de un metru jumătate pe doi, cu uşi şi ziduri de aşa fel încât când 
cineva tuşea în camera nr. 6 se auzea tocmai la noi. Nu este vorba de confort, dar este 
vorba de anumite condiţiuni care trebuiesc să fie respectate. Am dormit trei nopţi în 
astfel de condiţii încât n-am :flcut altceva decât să-mi măsor coloana vertebrală şi 
numărul de vertebre. 

N-am izbutit nici până acum ca să-mi organizez serviciile de care am absolută 
nevoie. Serviciul Cifrului şi alte servicii se găsesc şi astăzi încă în Bucureşti, pentru că 
n-am unde să le duc în dispersiune. 
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G-ral R. Enescu: Aceasta nu este o greşeală a Marelui Stat Major, ci a 
Ministerului de Externe. Marele Stat Major a fixat zonele de dispersiune şi ministerele 
trebuiau să-şi repartizeze serviciile în comunele care le-au fost rezervate. 

M. Antonescu: Aţi fost cu mine şi aţi văzut care era situaţiunea, creată tot de 
Statul Major, şi aţi văzut că n-am putut găsi un loc unde să ne ducem. Într-o parte era 
un cunoscut, în altă parte un alt cunoscut şi aşa mai departe. 

G-ral R. Enescu: Marele Stat Major a fixat zonele de dispersiune, dar 
aplicarea aparţine Ministerului de Interne. 

M. Antonescu: Aţi putut vedea personal de cine şi cum au fost ocupate aceste 
vile. Dimineaţa aţi fost de acord cu mine, că situaţiunea nu este creată de Ministerul de 
Interne, ci de Marele Stat Major. 

În orice caz, această situaţiune trebuie revăzută şi remediată, zonele care au 
fost afectate dispersiunii ministerelor trebuie să fie respectate, trebuie să ne adresăm 
Ministerului de Interne şi Marelui Stat Major, care să ne ajute pentru ca să punem 
ordine. 

Repet încă o dată, în aceste situaţiuni grele nu trebuie să facem aranjamente de 
confort. 

Pentru domnul ministru al Spaniei de abia astăzi am putut să izbutesc, cu 
ajutorul dlui ministru Strihan, să-i pun la dispoziţie o vilă. S-au petrecut foarte multe 
abuzuri, care trebuiesc înlăturate. 

G-ral C. Pantazi: S-au fixat zone fiecărui departament şi fiecare trebuia să ia 
măsurile necesare pentru ca în zona lui să nu intre alte persoane sau alte servicii ale 
altor instituţii. 

M. Antonescu: În 1941 nu s-a procedat aşa. Marele Stat Major a fixat zone de 
dispersiune şi a scos din aceste zone de dispersiune toate persoanele care nu intrau în 
programul stabilit de Marele Stat Major. 

Acum am intrat în diferite imobile şi am întrebat de cine sunt ocupate şi am 
găsit o serie întreagă de persoane care au fost plasate chiar cu ajutorul dv. 

G-ral C. Panta.zi: Aici s-a hotărât chiar, Marele Stat Major fixează numai 
regiunile, iar în ceea ce priveşte ocuparea clădirilor n-are nici un amestec. Marele Stat 
Major nu se ocupă decât numai pentru ocuparea clădirilor de cadre militare, aceasta, 
însă, numai în zonele rezervate militarilor. Celelalte operaţiuni de rechiziţionare a 
camerelor le face Ministerul de Interne, în nici un caz cu noi. 

M. Antonescu: Rog pe toţi domnii miniştri cari se găsesc cu serviciile în astfel 
de situaţiuni şi n-au putut intra în dispersiune, sau se găsesc în dispersiune în 
condiţiunile acestea grele, să atragă atenţiunea domnului ministru de Interne. 

Nu este admisibil ca un serviciu public şi un minister să nu-şi poată organiza 
serviciile, să nu poată să aibă spaţiul necesar. Repet, încă o dată, nimeni nu trebuie să 
umble după confort, ci trebuie să caute condiţiuni bune pentru a putea funcţiona şi a 
răspunde oricăror cerinţe. Rezolvaţi imediat, împreună cu Statul Major şi Ministerul de 
Interne, toate aceste inconveniente. 

G-ral R. Enescu: Nu pot lăsa să planeze asupra Statului Major nici o acuza
ţiune nedreaptă. S-a hotărât ca Marele Stat Major să organizeze zonele de dispersiune, 
să le delimiteze, iar cazarea, aplicarea pe teren aparţine Ministerului de Interne. 
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M. Antonescu: Ministerul de Interne are atâtea răspunderi şi atâtea probleme 
de rezolvat. 

G-ral C. Pantazi: Din momentul ce s-a hotărât astfel, Marele Stat Major şi 
Ministerul Armatei nu s-au mai ocupat de această chestiune. Deci nu se poate aduce 
nici o învinuire nici Marelui Stat Major şi nici Ministerului Armatei. Imediat ce s-au 
fixat zonele de dispersiune pentru fiecare departament, fiecare trebuia să se ducă să ia 
măsurile necesare pentru a nu intra alte persoane sau alte servicii de la alte instituţii. 
Aplicarea pe teren a hotărârilor luate aici s-a dat în sarcina Ministerului de Interne, deci 
nu nouă ne-a aparţinut această operaţiune. 

P. Strlhan: După ce s-a renunţat la dispersiune, o serie întreagă de persoane s-au 
deplasat în aceste zone, iar după aceea s-a revenit la intrarea în dispersiune şi e o 
situaţiune foarte grea ca acum să scoţi pe toţi acei cari au flcut cheltuieli cu deplasarea 
şi s-au aranjat în aceste zone. 

Dacă încăperile vor fi necesare pentru dispersiunea autorităţilor publice, 
Ministerul de Interne va lua măsurile de rigoare. 

V. Ionescu: în zona în care Societatea de Radiodifuziune este evacuată sunt 
trupe germane în retragere, sunt în retragere dar nu mai pleacă şi din această cauză eu 
nu pot să-mi instalez postul de emisiune. Este vorba de regiunea Fălciu-Bod-Feldioara. 
Sunt două săptămâni de când au venit aceste trupe şi nu mai pleacă. Vă rog să luaţi 
măsuri imediate pentru a putea să-mi instalez postul de emisiune. 

M. Antonescu: Să se ia imediat măsuri pentru eliberarea acestei zone, 
rezervată Societăţii de Radiodifuziune. 

V. Ionescu: Am flcut adrese în acest sens şi n-am primit nici un răspuns. 
M. Antonescu: Această chestiune trebuie să fie rezolvată neîntârziat, cât mai 

curând posibil. 
G-ral D. Popescu: Ministerul de Interne trebuia să se evacueze la Tumu

Severin, acolo venind acest bombardament, chiar domnul Mareşal Antonescu a ordonat 
că nu mai putem merge acolo. Atunci m-am dus personal la Râmnicu-Vâlcea şi în 
regiunea respectivă să văd dacă nu pot duce acolo o parte din serviciile mele, pentru că 
nu pot să ţin mii de funcţionari în Bucureşti. La Râmnicu-Vâlcea am constatat că foarte 
multe imobile sunt reţinute de către Marele Stat Major. M-am dus la Călimăneşti şi 
acolo, de asemenea, am constatat că o mulţime de camere sunt reţinute de Marele Stat 
Major. M-am dus la Govora, am constatat acelaşi lucru, majoritatea camerelor de acolo 
au fost reţinute de Marele Stat Major. 

M. Antonescu: La Snagov, de asemenea, camerele reţinute de Marele Stat 
Major. 

G-ral D. Popescu: Am întrebat care sunt persoanele din Marele Stat Major 
care urmează să vină în aceste localităţi. Mi s-a răspuns că Marele Stat Major n-a vrut 
să spună numărul şi numele persoanelor care urmează să vină acolo, pentru că este 
secret operativ. Am încercat să cer evacuarea acestor camere şi eliberarea lor şi am 
găsit o opunere formală. Am trimis o altă delegaţie în aceste regiuni, astăzi este plecat 
chiar secretarul meu general şi mi s-a comunicat că această regiune este rezervată 
Marelui Stat Major. Am ajuns să-mi pun întrebarea: oare, toată ţara aceasta este 
rezervată pentru Marele Stat Major şi nu se mai găseşte nimic pentru Ministerul de 
Interne? 
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Am luat cunoştinţă de nişte instrucţiuni, care după mine constituie un adevărat 
abuz. S-a făcut un decret-lege care prevede că pentru Ministerul Armatei şi pentru 
comandamentele militare se pot rechiziţiona locuinţe întregi şi Marele Stat Major a 
venit cu instrucţiuni prin care a spus că localităţi întregi rămân la dispoziţia Marelui 
Stat Major şi nici proprietarilor de vile nu li se pot da locuinţe, n-au dreptul la o cameră 
în propriile lor imobile. Vă închipuiţi dv. ce stare de nemulţumire provoacă în ţară o 
astfel de măsură. 

G-ral C. Pantazi: Este foarte uşor să se aducă acuzaţii, dar cine acuză trebuie, 
în primul rând, să pună ordine în casa lui. 

G-ral D. Popescu: Am întrebat pe anumite persoane, pe un domn general, de 
ce s-au rezervat aşa de multe localităţi pentru Marele Stat Major şi mi s-a răspuns că 
astăzi dictează Marele Stat Major. Aceasta este atmosfera. 

M. Vulcinescu: Acelaşi lucru s-a întâmplat la Deva, cu Ministerul de Finanţe. 
S-a rezervat la Deva un număr de camere pentru anumite servicii ale Ministerului de 
Finanţe, care ulterior au fost ocupate de anumite unităţi militare. 

M. Antonescu: Eu am domut într-o cameră cu domnul Mareşal Antonescu, n-am 
putut găsi pentru Ministerul de Externe şi serviciile mele, pentru că toate localurile erau 
ocupate sau rezervate în vederea instalării viitoare a Marelui Stat Major. În vederea 
instalării acesteia viitoare s-a pus să se construiască şi trei barăci. Am întrebat: ,,Aici 
vine Marele Stat Major?" Mi s-a răspuns că este proiectat să vină, dar nu vine imediat. 
Numai pe acest proiect se construieşte deja acolo, dar nu se instalează astăzi. 

Acestea sunt abuzuri care trebuie să înceteze. 
G-ral D. Popescu: Ministerul de Interne trebuie, în permanenţă, să păstreze 

contact cu organele sale în subordine, are nevoie de legătură telefonică şi i s-a rezervat 
dreptul la această legătură telefonică numai intre orele 2-3 noaptea. Când s-au 
întâmplat bombardamentele, am avut absolută nevoie să intru în legătură cu organele 
mele în subordine şi nu mi s-a dat voie, deşi trebuia să trimit ajutoare, pompieri etc. 

G-ral C. Pantazi: Aceasta, vă rog s-o spuneţi domnului Mareşal, pentru că d-sa 
a dat ordin în acest sens. 

M. Antonescu: Nu trebuie să se interpreteze un ordin în mod excesiv. Domnul 
Mareşal când a dat această dispoziţiune s-a referit la convorbirile obicinuite, care pot să 
aibă loc şi câteva ceasuri mai târziu, aceasta pentru că traficul de convorbiri private şi 
traficul de convorbiri ale autorităţilor de Stat să nu se mai concureze în aceleaşi ore, 
căci aduce o sarcină prea grea Serviciului de Telefoane, şi de aceea s-au rezervat16 

anumite ore. Repet, aceasta numai pentru convorbirile obicinuite. Nu se poate inter
preta o astfel de dispoziţiune în mod absolut şi nu se poate interzice unei administraţii 
de Stat, mai ales când este vorba de ordinea publică, de Ministerul de Interne. să i se 
interzică posibilitatea de comunicare cu unităţile în subordine, mai ales atunci când este 
vorba de a se da ajutoare ca să intervenim pentru ameliorarea situaţiei de pe urma 
bombardamentului. 

G-ral C. Pantazi: Liniile sunt ocupate în vederea operaţiunilor din Moldova. 
G-ral D. Popescu: Nu este nici o operaţiune militară acolo. 
Crral C. Pantazi: Vor fi. 

16 în text este: rezolvat. 
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G-ral D. Popescu: Mi s-a adus la cunoştinţă., de către prefectul de Bacău, că 
Comandamentul (sic!) german local l-a înştiinţat că acolo vor veni ISO.OOO soldaţi 
germani. Nu mi se aduce la cunoştinţă o astfel de chestiune destul de importantă, 
pentru a putea lua măsurile necesare. Vasăzică, pentru o chestiune aşa de gravă, nu sunt 
informat. Generalul comandant al trupelor germane s-a prezentat la prefectul de Buzău 
şi i-a cerut să ia măsuri în vederea primirei acestor trupe. 

M. Antonescu: Rog ca Marele Stat Major să ia măsuri în această privinţă. 
pentru că teritoriul românesc nu este un teritoriu de colonii şi nici un teritoriu al 
nimănui, ci este un teritoriu al unui Stat suveran, este supus exclusiv suveranităţii 
Statului politic care-l conduce. 

1n 1877 Ion Brătianu a avut o astfel de situaţiune. Se fixaseră anumite zone 
pentru trupele ruseşti, aliate, care n-au fost respectate, Guvernul ţării şi Principele 
Carol17

, ca semn de protest, s-au retras în Oltenia şi n-au mai avut câtva timp contact 
nici cu trupele ruseşti, nici cu Guvernul rus. 

A venit un director de ziar şi mi-a spus că un grup militar german, prin 
comandantul lor, i-a pus în vedere că în caz de bombardament, de alarmă, va veni cu 
toţi oamenii săi în adăpostul rezervat lucrătorilor de la ziar, care sunt în număr de 380. 
Directorul ziarului i-a răspuns că nu poate să primească mai mult, că adăpostul este 
tlcut pentru oamenii cari lucrează la întreprinderea sa. I s-a răspuns că dacă nu vrea de 
voie, o va face de nevoie. 

Am pus această chestiune la punct. 
Nici o trecere pe teritoriul ţării noastre nu se poate face tlră consimţământul 

prealabil al Guvernului şi cu aranjamentele de ordin militar, în anumite condiţiuni 
stabilite de către cei în drept, că altfel ajungem în situaţiunea să anarhizăm propriul 
nostru teritoriu. 

V. Mihiilescu: Aceeaşi situaţie este pentru adăpostul Ministerului Culturii 
Naţionale: peste drum este un spital german şi în timpul alarmei vin în adăpostul nostru 
foarte mulţi răniţi, pansaţi, miroase acolo a medicamente! 

M. Antonescu: N-au adăpost acolo, la spital? 
V. Mihiilescu: N-au, şi vin în adăpostul nostru. 
Comandor I. Pop: Dacă e loc, lăsaţi-i. 
M. Antonescu: Eu pun problema că, în primul rând, trebuie să urmăriţi 

propria noastră ordine şi interesele noastre. 
G-ral C. Pantazi: Trimiterea soldaţilor ce se vor evacua din Crimeea în 

judeţul Buzău este cu ordinul domnului Mareşal. 
G-ral D. Popescu: Atunci lăsaţi-mă să vă citesc telegrama prefectului de 

Buzău: ,.Am onoare a vă raporta că astăzi, la 18 aprilie, s-a prezentat la prefectură dl g-ral 
Heinrich. D-sa mi-a comunicat că i s-a rezervat ca zonă de concentrare a trupelor 
evacuate de d-sa zona cuprinsă în judeţul nostru şi în judeţul Râmnicu-S!\rat. Vor veni 
I SO.OOO oameni în întreaga zonă. Afluerea acestor trupe se face în judeţul nostru pe 
linia cutare ... Ca urmare a acestei situaţii, se face imposibil de folosit zona de 
dispersiune a oraşului Ploieşti, iar acţiunea de evacuare a refugiaţilor nu se poate face. 
Durata staţionării acestor trupe pentru moment nu este fixată. După relaţiunile primite, 
ea poate să dureze luni de zile, astfel că ... 

17 În text este: Ferdinand. 
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M. Antonescu: Aprovizionarea are cunoştinţă? 
C. Sireteanu: Are. 
G-ral D. Popescu: Are cunoştinţă de la mine. 
C. Sireteanu: Am vorbit cu un domn g-ral german de intendenţă, care nu ştia 

de venirea acestor trupe. I-am dat 15 vagoane de făină. 
G-ral C. Pantazi: Până acum n-a venit încă nimeni acolo. A venit cineva? 
C. Sireteanu: Aşa spune prefectul: sunt trupe germane. I-am dat 15 vagoane 

de făină, deşi această cantitate nu era prevăzută pentru această regiune. 
M. Antonescu: Lucrul trebuie făcut cu regulă, fiindcă toate neregularităţile 

acestea se întorc împotriva noastră, a Guvernului, şi nu împotriva germanilor. 
G-ral C. Pantazi: N-are să fie nici o dezordine. Este o chestiune pur militară. 
C. Sireteanu: A rămas ca până mâine-seară să punem chestiunea la punct. Va 

veni intendentul german şi vom vedea câte trupe sunt. 
G-ral C. Pantazi: Nu trebuie să se discute această chestiune aici. De aceea 

nici nu s-a pus. 
G-ral D. Popescu: Dar prefectul nu trebuie să ştie. Pe Sireteanu eu l-am 

înştiinţat. 
G-ral C. Pantazi: Până acum n-a venit nimic. Să dea Dumnezeu să vie şi 

germanii şi ai noştri din Crimeea. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte chestiunile în legătură cu dispersiunea, 

cred că e bine să organizăm serviciul de curieri. 
G-ral C. Pantazi: Eu am experienţă, pentru că ministerul meu a făcut 

dispersiunea înainte de primul bombardament. Vă pot spune că, dacă întregul minister 
nu se dispersează în zona de dispersiune sau dacă întreg nu este în oraş, nu se lucrează. 

I. Marinescu: Exact, aceeaşi experienţă am făcut-o şi eu. 
G-ral C. Pantazi: Până nu intră toţi în dispersiune şi nu începe controlul, nu 

face nimeni nimic. Cea mai mare şansă de a nu se lucra este în ipoteza dispersării pe 
eşaloane. 

M. Antonescu: Sunt de acord, însă am stabilit că nucleul central, care rămâne 
aici, să intre şi el în zona de dispersiune. Trebuie, însă, ca fiecare minister să aibă o 
permanenţă aici. Pentru acest nucleu să se fixeze anumite ore de serviciu. 

G-ral C. Pantazi: Eu am o anumită experienţă. Am păstrat Cabinetul în 
Bucureşti şi mă duc dimineaţa pe zona de dispersiune. Lucrez acolo şi las tot ceea ce se 
poate lucra, iar după-masă viu aici. În felul acesta am evitat orele de la prânz. Desigur 
că avioanele inamice vor veni şi mai de dimineaţă şi, atunci când se va mări ziua, vom 
avea şi două bombardamente pe zi. 

În felul acesta, lucrând dimineaţa pe zona de dispersiune şi după-masă aici, mă 
poate găsi orişicine şi pot să viu la zece minute după ce sunt chemat. Dar numai în felul 
acesta se poate lucra. 

Să vă mai spun încă un lucru: am câteva direcţii la Craiova, dispersate în jurul 
oraşului, pentru că e ridicol să stau în oraş cu ele. Acolo dau o delegaţie de conducere 
unui secretar general. Altfel nu se poate. 

M. Antonescu: Aceasta vreau să spun şi eu. Eu cred că problema trebuie 
văzută în raport cu fiecare departament. De pildă, dacă la Ministerul Afacerilor Străine 
pot primi pe şefii de misiune orişiunde, presa şi cenzura nu pot lucra decât la Bucureşti, 
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pentru că trebuie să lucreze repede şi pentru că au ore de serviciu şi noaptea. Sunt 
servicii care nu pot lucra decât în Capitală. 

Am primit scrisoarea unui şef de misiune care mă roagă să-i indic zona de 
dispersiune şi localitatea unde pot să-l primesc, pentru că de două ori a venit la 
Bucureşti şi atunci a fost alarmă şi a fost surprins şi prima dată şi a doua oară pe stradă. 

Prin unnare, este o problemă de organizat pe departament, după natura fiecărui 
serviciu. Iată, de exemplu, Serviciul Cifrului de la Ministerul Afacerilor Străine nu pot 
să-l am decât într-o zonă ferită total de orişice fel de primejdie, ca să nu-mi fie distruse 
elementele acestea care formează activitatea serviciului. Dar, cum am spus, cred că 
toate departamentele trebuie să aibă câte un nucleu la Bucureşti. Iar în ceea ce priveşte 
programul, cred că între orele 3-9 se poate lucra foarte uşor, mai ales după ce se 
măreşte ziua. 

G-ral C. Pantazi: Când se va mări ziua se va mări şi spaţiul de siguranţă. 
M. Antonescu: Rămâne, deci, ca fiecare departament să hotărască. Un nucleu 

de continuitate trebuie, însă, să rămână în Bucureşti. Pentru acest nucleu ar fi bine ca, 
împreună cu Societatea de Tramvaie, să organizăm ca la fiecare alarmă să fie câte un 
autobuz din acelea care circulă în apropierea departamentului, sau chiar două, după 
numărul funcţionarilor, cari să poată veni acolo, îndată ce a sunat prealarma, şi să ia pe 
funcţionari, ca să-i scoată din Capitală. 

V. Ionescu: Nu se poate. Prefectura a dat un comunicat prin care a hotărât că 
în momentul alarmei încremeneşte orişice maşină. 

M. Antonescu: Aceasta până astăzi. Cred, însă, că este bine să organizăm 
această plecare afară din Capitală a funcţionarilor cu autobuzele Societăţii de 
Tramvaie. Autobuzele tot trebuie să iasă din Bucureşti. Decât să iasă goale şi 
precipitate, mai întârzie 3 sau 5 minute cu funcţionarii pe cari trebuie să-i transporte pe 
traseul lor afară din Bucureşti. Cred că în felul acesta dăm funcţionarilor cari rămân în 
Capitală un minimum de siguranţă, pe care, în fond, trebuie să li-I dăm, atâta vreme cât 
adăposturi serioase nu le putem oferi. 

S. Enichescu: Poate fi lăsat şi publicul să iasă cu maşinile. 
G-ral C. Pantazi: Eu cred că nucleul care rămâne în Bucureşti se poate instala 

şi caza în case din apropierea Bucureştilor ... 
M. Antonescu: În loc să funcţioneze la centru? 
G-ral C. Pantazl: ... pentru că de la periferie funcţionarii ies imediat în câmp. 

în al doilea rând, nu mai dăm spectacolul acela că toţi funcţionarii ministerelor fug în 
momentul când se dă prealarma. Ce zice populaţia, care n-are nici adăposturi, nici cu 
ce pleca. 

M. Antonescu: Soluţia cu autobuzele a dat-o domnul Mareşal. Chiar d-sa a spus 
să se facă această organizare cu autobuzele Societăţii de Tramvaie, care să poată pleca pe 
trasee dinainte stabilite şi să scoată din Bucureşti pe funcţionarii departamentelor. 

în ceea ce priveşte instalarea funcţionarilor în anumite case de la periferie, în 
principiu aş fi cu totul de acord, dar atunci nu mai fac deosebire între serviciile intrate 
în dispersiune şi nucleele departamentelor. Omul este deprins să se prezinte la centru; 
dacă scoatem de aici pe funcţionari şi-i ducem în nu ştiu ce case, atunci cum îi mai 
găsesc cei interesaţi? 

497 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Vulcinescu: Când sunt căzute bombe în local, atunci se poate funcţiona în 
altă parte. Noi am funcţionat timp de trei zile în alte locuri. 

M. Antonescu: Domnul g-ral Teodorescu crede că soluţia cu autobuzele poate 
da loc la întârzieri? 

G-ral I. Teodorescu: Aţi auzit pe dl g-ral Pantazi şi poate aţi văzut şi dv. 
spectacolul acela pe care noi, cei de la Apărarea Pasivă, cari avem postul de comandă 
la Arcul de Triumf, îl vedem la fiecare prealarmă: maşinile acelea care fug într-un ritm 
extraordinar, ajungând aproape la viteza avioanelor. Dacă una din ele se defectează, 70 
din urma ei se prăbuşesc şi vin peste cap. Nu cred că acest spectacol este bun pentru cei 
cari n-au cu ce să plece şi nu cred că e bine ca sistemul să se repete, atunci când vor 
veni alte bombardamente. Să vedem de dimineaţă până seara, fugind toate maşinile din 
Bucureşti. Iată pentru ce noi, cei de la Apărarea Pasivă, nu suntem pentru acest sistem. 

M. Antonescu: Dar dacă aţi vedea mai mulţi morţi în Bucureşti? 
P. Strihan: Domnule general, de ce nu vă întrebaţi cum se procedează la 

Berlin? Vrem să fim mai strategi decât germanii! 
G-ral I. Teodorescu: Se făcuseră studii complecte, pentru ca judeţul Ilfov să 

aibă o zonă de dispersiune pentru departamente. Prin urmare, ele ar fi fost ferite de 
orişice fel de pericol aerian. Era şi aproape şi puteau să meargă şi familiile 
funcţionarilor acolo. 

M. Antonescu: Am intrat în dispersiune, dar problema se pune pentru nucleul 
permanent din Capitală. 

G-ral I. Teodorescu: Viu imediat şi la această chestiune. 
Tot în zona din judeţul Ilfov ni s-au dat şi nouă sectoare pentru Apărarea 

Pasivă, cu obligaţiunea să transportăm acolo pe sinistraţi. Noroc că ei n-au mers în 
aceste zone. 

Cine mai este în judeţul Ilfov? Mai sunt unităţi militare, pe care nu le 
denumesc, nu le arăt câte sunt şi unde se află. 

Peste acestea au venit, cu ocazia evacuării, o mulţime de refugiaţi din Nordul 
Basarabiei, al Bucovinei şi din Moldova, cari aveau destinaţia să meargă în 
Transilvania. Prin urmare, altă aglomeraţie. 

Dar cea mai mare aglomerare care s-a produs a fost în prima zi, după primul 
bombardament, când au venit în această zonă sute de fugari din Capitală. 

M. Antonescu: Sute de mii de oameni prudenţi, cari s-au salvat. 
M. Vulcln"■cu: De aceea, la al doile::i homhardament, pierderile au foi;t, 

relativ, mult mai mici. 
G-ral C. Pantazi: Foarte bine că au plecat, dar dacă putem evita spectacolul, 

cu atât mai bine. 
Al. Bidiuţi: În loc să se plece pe o arteră sau două, să se meargă pe mai 

multe. 
M. Antonescu: Lăsaţi teoriile; fiecare să pornească pe artera instinctului. Eu 

am stat aici până la ultimul bombardament. 
Dacă dv. credeţi că puteţi organiza servicii, cari să oprească maşinile ce vor să 

iasă din oraş la prealarmă, când vor fi sute şi poate chiar mii de automobile pe o stradă, 
vă înşelaţi. Omul, atunci când vede moartea în faţă, nu mai cunoaşte nici o viteză. 
Puteţi să opuneţi toate disciplinele de pe lume şi nu veţi reuşi să-l opriţi. 
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SA fim realişti şi sA vedem adevărul în faţă. 
G-ral I. Teodorescu: Cred că ar fi bine ca toate ministerele sA intre în disper

siune, în zonele care au fost fixate de la început, căci unele sunt în dispersiune în jurul 
Bucureştilor, iar altele sunt la Râmnicu-Vâlcea, altele la Craiova şi aşa mai departe. 

M. Antonescu: Vreţi sA renunţăm la evacuare? 
Comandor I. Pop: Nucleele care rămân in Bucureşti ar trebui sA fie cât se 

poate de mici. 
M. Antonescu: Un minimum de oameni. 
M. Vulclnescu: La Ministerul de Finanţe sunt I 50 în dispersiune şi 30 în 

Bucureşti. 

M. Antonescu: Am lisat fiecArui domn ministru libertatea sA-şi organizeze 
serviciile în aşa fel încât ele să poată funcţiona şi în nucleul minimal din Bucureşti şi în 
dispersiune. Fiecare ministru are răspunderea modului de împărţire a serviciilor. Acei 
cari au fost scoşi în dispersiune rămân în dispersiune, acei cari sunt în evacuare ramân 
în evacuare, nu mai discutăm. 

Problema se pune pentru nucleul minimal, ţinând seama de lipsa de adlposturi 
de la departamente. Până acum nu s-a avut grijă să se faci suficiente adăposturi în 
Bucureşti şi în special la instituţiile publice. 

G-ral C. Pantazi: Aceasta este o chestiune de bani. 
M. Antonescu: Problema se pune pentru funcţionarii cari rămân în nucleul 

minimal în Bucureşti şi pentru cari trebuie să luăm unele măsuri de apărare. 
Cred că este potrivit să organizăm un serviciu de autobuze care să vină şi sA-i 

ridice şi sA-i scoată la Mogoşoaia sau Colentina. 
G-ral I. Teodorescu: Ar trebui să iasă pe toate direcţiile. Aceasta ar însemna 

ca autobuzele să stea în permanenţă la ministere, pentru că problema nu se poate da 
întotdeauna cu 20 de minute înainte; este suficientă o întârziere din partea postului de 
pândă şi observaţie din Bulgaria şi atunci anunţarea avioanelor nu se poate face decât 
în momentul când trec Dunărea. 

M. Antonescu: 20 autobuze S.T.B. pot să stea la dispoziţia departamentelor. 
Vă rog sA stabiliţi această chestiune împreună cu Societatea Comunală a Tramvaielor 
Bucureşti. 

O. Vlidescu: Într-un Consiliu care a avut loc la dl. Mareşal a treia zi de Paşti, 
la care a luat parte şi dl. g-ral Marinescu, dat fiindcă nu sunt suficiente autobuze pentru 
transportul funcţionarilor departamentelor, dl. Mareşal Antonescu a hotărât ca 
autobuzele care sunt rezervate primelor ajutoare, care trebuie sA iasă din Bucureşti, în 
loc să iasA goale, să treacă pe la ministere şi să ia funcţionarii şi după alarmă să se 
întoarcă şi să dea primele ajutoare. 

G-ral Gh. Marinescu: Autobuzele acestea, care sunt rezervate pentru primele 
ajutoare sunt anume amenajate în interior. Dl. Mareşal Antonescu a găsit că e posibil ca 
unele din aceste autobuze să fie puse la dispoziţia ministerelor şi după ce încetează 
alarma să se întoarcă şi să dea primele ajutoare. Sunt 4 sectoare şi sunt 12 autobuze de 
felul acesta. 

M. Antonescu: Vă rog să studiaţi problema şi să vedeţi care sunt departamen
tele faţă de care trebuiesc luate aceste măsuri şi să stabiliţi dvs. programul. 
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V. Ionescu: Eu am putut să ţin în Bucureşti şi să procedez astfel pentru 
întocmirea programului Radiojurnalului. Dacă se dă prealarma cu 20 minute înainte, 
până la Ciorogârla fac 12 minute. Nenorocirea este, însă, că nu se poate da prealarma 
totdeauna cu 20 minute înainte. 

Comandor I. Pop: Prealarma se dă când avioanele sunt la Calafat şi la 
Craiova. 

înainte. 

V. Ionescu: Prealarma este foarte rară. 
G-ral R. Enescu: Au fost cazuri când prealarma a fost dată nwnai cu 7 minute 

P. Strihan: De ce nu s-a dat nici o alarmă şi nici o prealarmă la Braşov? 
G-ral R. Enescu: Aceasta este o chestiune de cercetat. 
P: Strihan: Dl. comisar al refugiaţilor a spus că nu s-a dat alarma nici la 

Haţeg. 

M. Antonescu: Am avut o situaţiune asemănătoare aci, la Bucureşti. Zilele 
trecute eram adunaţi într-un consiliu la dl. Mareşal pentru stabilirea unor măsuri 
financiare urgente şi, în momentul când mă urcam sus, şeful de cabinet mi-a spus că 
avioanele sunt în regiunea Turnu-Severin. M-am urcat sus să-i spun dlui Mareşal acest 
lucru şi, pentru că nu se dăduse încă prealarma, hotărâsem să ne ducem la Banca 
Naţională şi să ţinem acolo consiliul şi eventual să intrăm în adăpostul Băncii 

Naţionale, cel puţin să fim ca nişte idealişti pe aur, fiindcă adăpostul este pe aur. Am 
ieşit cu dl. Mareşal cu intenţiunea de a pleca spre Banca Naţională. Toate autobuzele şi 
maşinile veneau în sens contrar, se sunase prealarma, sau alarma. Automobilele 
curgeau. Am ieşit cu dl. Mareşal şi nu am putut să ajung până în Bulevard, pe Calea 
Victoriei, din cauza acestor automobile care veneau într-o goană mare, şi am ieşit şi noi 
cu aceste automobile. Am flcut bine sau rău? 

Comandor I. Pop: Se sunase prealarma. 
M. Antonescu: După 7 minute de la darea prealarmei au început să curgă 

bombele. Este imposibil să se oprească aceste maşini. 
Rămâne stabilit acest principiu: Luaţi măsuri pentru departamente, ca ele să 

aibă autobuze la dispoziţie, mai ales pentru departamentele care nu au adăposturi, 
pentru a scoate funcţionarii cari au rămas în nucleul minimal din Bucureşti. 

Comandor I. Pop: în timpul prealarmei maşinile şi autobuzele pot să iasă din 
Bucureşti, dar în momentul când s-a sunat alarma ele trebuie să se oprească. 

M. Ântoae■cu: Noi discutam problema de evacuare a funcţionarilor pe timpul 
bombardamentelor. 

Comandor I. Pop: Aceasta se poate face nwnai în timpul zilei. Maşinile nu 
pot ieşi noaptea din Bucureşti pentru că se văd toate lwninile. 

M. Antonescu: La Băneasa trebuie să fie un serviciu de control, pentru ca 
aceste lwnini să fie bine camuflate. 

G-ral R. Enescu: Acelaşi lucru l-am constatat şi eu, automobilele nu respectă 
dispoziţiunile cu privire la camuflarea luminilor. 

G-ral Gh. Marinescu: Trebuie pusă o limită până când pot circula automobi
lele. 

M. Antonescu: Sunt de acord că trebuie să se fixeze anumite limite, dar aceste 
limite să nu fie absurde şi să vină împotriva dreptului de conservare. Lăsaţi 
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automobilele să plece din Bucureşti, fixaţi-le o limită. În principiu, trebuie să le luaţi 
dreptul de circulaţie, atâta timp cât acest drept nu se Îilltoarce împotriva instinctului de 
conservare. Dacă au sosit avioanele şi se apropie bombardamentul, atunci, evident, 
trebuie să se oprească. Să se ia măsuri ca să nu se mai întâmple ceea ce s-a întâmplat la 
Braşov şi la Turnu-Severin, unde au început să cadă bombele şi nu s-a dat alarma. 

I. D. Enescu: Îmi permiteţi să ridic problema oamenilor. Este vorba de 
legătura care trebuie să existe între nucleele minimale şi serviciile dispersate. Această 
legătură implică mai multe mijloace de transport şi fiecare departament şi-a încropit 
anume mijloace de transport. Aceste mijloace de transport nu trebuiesc să fie 
rechiziţionate de alte organe. 

Ministerul Muncii a avut neplăcerea ca vineri dimineaţa să i se rechiziţioneze, 
într-o formă destul de brutală, una din maşinile sale. 

G-ral C. Pantazi: Câte aveţi? 
I. D. Enescu: Patru. 
G-ral C. Pantazi: De cine a fost rechiziţionat? 
I. D. Enescu: De Comandamentul Teritorial. La 20 de departamente, câte 5 

maşini la fiecare departament însemnează I 00 de maşini. Cu I 00 de maşini nu se 
rezolvă nici o problemă. 

G-ral R. Enescu: Vom cerceta această chestiune. 
M. Antonescu: Eu v-aş ruga, domnule ministru, să colaboraţi cu Primăria 

Municipiului Bucureşti şi Consiliul de Patronaj pentru stabilirea centrelor de plasare a 
muncitorilor. 

Domnul ministru Marinescu ne semnalează că trebuie ca departamentele să 
facă comunicări (sic!) reciproce lămurite cu privire la locurile de dispersare precum şi 
la atribuţiunile eşaloanelor I şi 2, pentru ca fiecare departament să ştie unde trebuie să 
comunice diferite adrese. 

M. Vulclnescu: Nu este nevoie de acest lucru, pentru că fiecare departament 
ţine o registratură generală la Bucureşti. Urmează ca toată corespondenţa să se 
îndrumeze registraturilor generale la ministerele respective, la sediile lor. 

M. Antonescu: Domnul Mareşal mi-a lăsat o notă să vă atrag atenţiunea, că în 
această perioadă când bombardamentele sunt iminente, este necesar ca fiecare din dvs. 
să desaşuraţi o activitate mai mult pe teren decât în birou. Deci, activitatea dvs. să se 
desffişoare mai mult pe teren decât în birou, iar diferitele chestiuni, ce vin spre 
rezolvare ministerelor, să se rezolve pe căi telefonice, evitându-se cât mai mult 
comunicările scrise. 

De aceea, este bine ca fiecare minister să ştie unde sunt dispersate serviciile 
celorlalte ministere, pentru a putea să se adreseze telefonic acolo, pentru a obţine 
rezolvarea cât mai urgent posibil. 

M. Vulclnescu: Capetele sunt la nucleele minimale şi execuţia pleacă de la 
aceste nuclee. 

M. Antonescu: Subsecretariatul de Stat al Aerului propune ... 
M. Vulclnescu: Punctul 8 de la ordinea de zi comportă oarecari lămuriri, este 

vorba de suma de 150 milioane lei pusă la dispoziţia Municipiului Bucureşti. Apărarea 
Pasivă a scris astăzi o scrisoare din care reiese că nu înţelege să suporte această sumă 
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din fondul general. Cred că Comandamentul (sic!) Militar trebuie să se supună 
hotărâri.lor Consiliului de Miniştri. 

G-ral Gb. Marinescu: Mă refer la lege şi legea spune că fondul se 
administrează de Comandamentul Apărării Pasive. 

M. Antonescu: VI rog să se rezolve această chestiune. 
Subsecretariatul de Stat al Aerului spune că: ,,din zona de dispersare Titu s-au 

luat localităţile principale Titu-Târg şi Titu-Gară, de Marele Stat Major''. 
G-ral R. Enescu: Sunt aceleaşi plângeri. 
M. Antonescu: Împotriva Marelui Stat Major. 
G-ral R. Enescu: Plângerile sunt normale, în astfel de împrejw'ări atât de 

complexe. Vom cerceta situaţia şi vom rezolva problema aşa cum trebuie. 
M. Antonescu: Tot Subsecretariatul de Stat al Aerului spune că: ,,vagoanele 

pentru evaluarea elementelor S.S.A. au fost repartizate numai la Gara de Est. 
G-ral R. Enescu: De acolo s-a flcut evacuarea tuturor instituţiunilor, nici nu 

se putea din altă parte. 
M. Antonescu: Marele Stat Major cere ca departamentele să ţină la curent 

Marele Stat Major cu situaţia evacuărilor şi dispersArilor. 
G-ral R. Enescu: Marele Stat Major trebuie să cunoască situaţia, să aibă 

evidenţa lor. 
M. Antonescu: Am câteva chestiuni urgente: Mitropolia de Sibiu, Înalt Prea 

Sfinţitul Mitropolit Nicolae Bălan al Ardealului, se plânge că nu are unde adăposti 
arhiva şi evacua Mitropolia, în caz de bombardament al Sibiului, pentru că nu i se dă 
voie să ocupe căminul parohial, edificiul şcolii confesionale din Gura Râului şi Păltiniş. 

G-ral R. Enescu: Vă rog să-mi daţi mie această cerere, pe care o voi rezolva. 
M. Antonescu: Spitalul nr. 345 nu s-a putut evacua, de asemenea Spitalul Orto

pedic nr. 327, cu toată aparatura lui, din cauză că nu au avut până astăzi mijloace cu care 
să facă dispersiune. Rog pe dl. g-ral Ramiro Enescu să ia măsuri, să se pună autoca
mioanele la dispoziţia acestor spitale, pentru a se evacua toată aparatura şi toată instalaţia, 
pentru că altfel riscăm să se distrugă totul şi să nu se mai poată face proteze etc. 

G-ral R. Enescu: Vom lua măsuri să se facă evacuarea acestor spitale. 
M. Antonescu: Asociaţia ,,Amicele Tinerelor Fete", care desfăşoară o acţiune 

de asistenţă socială, are un imobil în Str. Sfinţii Voievozi, care a fost grav atins de 
bombardament, are nevoie de unele camioane, pentru evacuarea şi salvarea 
llllltt:l'illlelor. 

G-ral R. Enescu: Să ceară Comandamentului Militar al Capitalei. 
M. Antonescu: Să se dea dispoziţiuni ca Spitalul de Crucea Roşie să nu se 

mai mute în localul Şcoalei Normale de la Piteşti, pentru că această şcoală este vis a vis 
de gară şi este expusă bombardamentelor aeriene. 

La gara Piteşti sunt două clădiri expuse, Şcoala normală şi Şcoala de Artilerie. 
Aceste clădiri sunt puncte de <acces> 18

• 

Vă rog să luaţi măsuri ca acest spital să nu mai fie instalat în această şcoală. 
G-ral R. Enescu: Probabil că s-a ales acest local pentru că este foarte bun. 
M. Antonescu: Nu puteam instala spitale în localuri expuse bombardamentului. 

18 Lecturi probabili, cuvântul a fost tăiat la marginea de jos a filei. 
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Consiliul de Patronaj are o organizaţie de aprovizionare cu lapte a Capitalei şi 
arată că în situaţiunea actuală preţul laptelui este prea scump şi nu se cumpără. 
Consiliul de Patronaj este dispus că vândă laptele mai ieftin. Ar fi o absurditate să 
împiedicăm o astfel de acţiune. Din cauză că laptele este scump, şi preţul untului este 
de asemenea scump. În principiu, suntem de acord să se scadă preţul laptelui. Vă rog să 
examinaţi problema şi să se fixeze un preţ rezonabil, ţinându-se seama de realităţi. 

Domnul ministru al Danemarcei, care s-a stabilit, cu aprobarea Marelui Stat 
Major şi a Ministerului de Externe, la Turda, a vrut să-şi instaleze un telefon cu 
Bucureştii, ca să poată avea şi legătura între Legaţie şi Consulat, care sunt în aceeaşi 
regiune, şi i s-a refuz.at. Să i se facă această legătură telefonică. Vă dau dv., dle g-ral 
Enescu, această cerere şi vă rog să luaţi măsuri. 

De asemenea, vă dau o altă cerere în legătură cu măsurile de scutire de 
rechiziţii a maşinilor Legaţiei. 

G-ral R. Enescu: Sunt scutite. 
M. Antonescu: Alte chestiuni urgente mai aveţi? 
Comandor I. Pop: Este vorba de evacuarea I.A.R.-ului. Am avea nevoie de o 

hală la Cugir, care acum este goală. Se tratează. Cel puţin maşinile, care au mai rămas 
la I.A.R., să le trimitem acolo. 

G-ral R. Enescu: Nu este aici dl g-ral Dobre, dar eu am răspuns Subsecreta
riatului de Stat al Aerului că această chestiune se rezolvă direct între Ministerul 
Înzestrării Armatei şi Subsecretariatul de Stat al Aerului. Marele Stat Major n-are nici o 
obiecţiune, şi îşi va însuşi hotărârea care se va lua în această chestiune. 

M. Antonescu: Aş vrea să ştiu cum funcţionează convoiul de autocamioane 
pentru evacuarea autorităţilor. Dacă o anumită instituţie de Stat - am avut cereri în 
acest sens - are nevoie de autocamioane, cine dispune de această organizare de 
transporturi? 

P. Strihan: Calea Ferată. 
M. Antonescu: Vasăzică, tot Calea Ferată, fiindcă mi s-a spus că unele 

instituţii supuse evacuării s-au adresat Ministerului de Interne. 
O. Vlidescu: Cererile trebuiesc îndreptate la Calea Ferată, care a dat 

întotdeauna autocamioane. 
M. Antonescu: În afară de aceste coloane de automobile, care servesc pentru 

evacuarea autorităţilor principale, când o anumită instituţie de Stat se adresează 
Preşedinţiei şi cere un autocamion, două sau trei, pentru evacuarea unor lucruri foarte 
necesare, cine poate să facă acest serviciu de transport? Se spune: la Ministerul 
Armatei, dar dl g-ral Nicolaescu nu dă nimic Bră aprobarea dlui g-ral Pantazi; nu dă 
nici un camion. Cine se ocupă atunci? 

Amiral Al. Gheorghiu: Calea Ferată. 
G-ral T. Orezeanu: Calea Ferată, contra cost. 
M. Antonescu: Foarte bine, că se dă şi aşa, contra cost. 
Programul de transporturi cu coloane de autocamioane ale Căilor Ferate cum 

se execută? 
T. Buradescu: Aşa cum ni s-a dat de Ministerul de Interne. 
M. Antonescu: Coloana de automobile funcţionează? 
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T. Buradescu: Funcţionează foarte bine. 
L. Scridon: Domnule prim-ministru, aş dori să ridic o chestiune: vă aduceţi 

aminte de problema aducerii evacuaţilor cu trenurile care se întorceau goale din 
Moldova după ce făceau transporturi militare. La urmă, am primit din partea Marelui 
Stat Major o adresă, prin care mi se comunică că (sic!) se fixează două zone de primire 
a acestor evacuaţi: la Mizil şi Găeşti. Am fost şi am stat de vorbă la Marele Stat Major; 
n-a venit nici un evacuat pe aici. Pe de altă parte, au venit oamenii îngrămădiţi pe la 
Sighişoara, după ce au trecut prin Ungaria, dar n-a fost adus nimeni cu nici un tren 
militar, deşi s-au fixat două zone pentru primirea evacuaţilor cari ar fi venit pe această 
cale. 

M. Antonescu: Aceasta de cine depinde? 
G-ral R. Enescu: Am să cercetez. 
M. Antonescu: S-au fixat datele de evacuare a autorităţilor din Moldova. 
G-ral D. Popescu: Erau coloane de evacuaţi plecate pe jos. 
M. Antonescu: În chestiunea zonei de deparazitare, Ministerul Sănătăţii a luat 

vreo măsură? 
G. Ionescu: De Constanţa vorbiţi, domnule prim-ministru? 
M. Antonescu: Nu nwnai de Constanţa. 
G. Ionescu: Lucrurile merg foarte greu la Constanţa, din pricină că acolo, în 

instalaţia noastră, o trupă germană a făcut o sală de deparazitare. Această trupă nu ne 
liberează instalaţia, care ar putea deparazita întreaga armată germană. 

M. Antonescu: Vă rog să faceţi tot ce este posibil. 
Ministerul de Interne a dat circulara privitoare la profesorii cari îşi găsesc 

mijloace de cazare proprii? 
G-ral R. Enescu: Nu era nevoie ca circulara s-o dea Ministerul de Interne. 

Ministerul Culturii Naţionale ar fi trebuit s-o dea. 
M. Antonescu: Ministerul Culturii Naţionale trebuia să dea altă circulară. 

Ministerul de Interne trebuia să dea o circulară, pentru ca profesorii să nu fie izgoniţi, 
dacă s-ar fi instalat în zonele de evacuare ale altor autorităţi. 

G-ral R. Enescu: Dacă cer Buletine de evacuare, Ministerul de Interne le dă 
acolo unde vor. 

M. Antonescu: Să vină toţi la Ministerul de Interne? 
G-ral D. Popescu: La Prefectura de Poliţie. 
M. Antonescu: Domnule col. Elefte1-e:tcu, lhli:a 111 dv. vino un profosor 

secundar şi cere permisiunea să se evacueze cu mijloace proprii la Sibiu, îi daţi 

autorizaţie de evacuare? 
Col. M. Elefterescu: Până acum nu mi s-a dat dezlegare, dar dacă mi se dă, îi 

dau. 
M. Antonescu: Vedeţi, domnilor! 
Ministerul de Finanţe a mai studiat problema salariilor funcţionarilor? 
M. Vulcinescu: Salariile s-au dat; restanţele s-au lichidat. Celor plecaţi li s-au 

plătit salariile. 
I. Marinescu: Dar celorlalţi, în realitate nu li s-a dat. 
M. Vulclnescu: Nu s-a dat numai celor cari nu ne-au trimis statele de salarii. 
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M. Antonescu: Domnule Ghiolu, vă rugasem să rezolvaţi chestiunea evacuării 
unor anumite mărfuri. S-au stabilit nonne pentru negu!lltori? 

S. Ghiolu: S-au stabilit nonne privitoare la negustorii cari se evacuează din 
Bucureşti. 

Col. D. Dimiceanu: S-a dat ordonanţă şi s-a comunicat. Cererile se rezolvă 
pe măsură ce vin. 

M. Antonescu: În ce priveşte aprovizionarea în zona de dispersiune, Ministe
rul Justiţiei semnalase că sunt acolo preţuri fabuloase. 

I. Marinescu: Să se dea dispoziţii pretorilor. 
P. Strihan: Am luat măsura aceasta, potrivit deciziei Consiliului Interminis

terial: toţi controlorii de preţuri să fie schimbaţi, în afară de rare cazuri excepţionale. 
Am dat acest ordin prefecţilor şi prefecţii propun alte persoane, dintre funcţionarii 
superiori evacuaţi. 

M. Antonescu: Foarte bine. 
Săptămâna aceasta să fie tranşată chestiunea comisiilor de pe lângă fiecare 

departament. 
S-a dat comunicatul referitor la măsurile luate privitor la plata salariilor, dle 

Bădăuţă? 
Al. Bidiuţl: S-a tăcut. 
M. Antonescu: Cum s-a rezolvat chestiunea plăţii funcţionarilor întreprinde

rilor, ce trebuia discutată între Ministerele Economiei Naţionale şi Finanţelor? 
M. Vulclnescu: Noi am înlesnit aceste ~lăţi înainte de Paşti, prin liberarea de 

bonuri, ce se scontează la Creditul Industrial. In felul acesta se pot obţine sumele 
necesare pentru plata salariilor. Întreprinderile au ridicat bonurile. 

M. Antonescu: S-a fixat amplasamentul pentru postul de 10 kw? 
V. Ionescu: Se fixase la Turnu-Severin şi acum vom alege alt loc_. Ni s-au luat, 

însă, cele trei autocamioane, pe care le rezervasem pentru postul mobil. · 
M. Antonescu: Şi pentru trei autocamioane, nu vă puteţi adresa Marelui Stat 

Major? 
V. Ionescu: Şi credeţi că mă primeşte cineva să stea de vorbă cu mine? - în 

afară de dl g-ral Ramiro Enescu, care totdeauna a fost foarte amabil. De când s-a 
dispersat Marele Stat Major, nu mai găsim pe nimeni. 

G-ral R. Enescu: Eu l-am primit totdeauna pe dl Vasile Ionescu şi i-am 
rezolvat toate cererile. 

V. Ionescu: Sunt trimis la domnul amiral Gheorghiu, dar nici d-sa nu mă 
satisface, fiindcă spune că acest lucru nu este de competenţa d-sale. Când mă duc la d-sa, 
îmi spune: .,Citeşte afişul; nu pot da nimic". 

Or, eu sunt un om care am o răspundere. 
M. Antonescu: Cum se rezolvă această problemă? 
Amiral Al. Gheorghiu: Nu există acum nici un camion care să nu fie angajat. 

Ar fi să luăm de la unităţile militare şi să dăm. 
M. Antonescu: Nu puteţi cumpăra, dle Ionescu? 
V. Ionescu: Am mai cumpărat unul, domnule prim-ministru, şi am dat trei 

milioane jumătate lei degeaba. Acum nu se găsesc decât camioane vechi şi stricate, dar 
făţuite, ca să parA noi şi să se poată vinde. 
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M. Antonescu: Vă rog, dle g-ral Enescu, să rezolvaţi şi această chestiune, 
pentru că nu putem să rămânem fără post de radio. 

Chestiunea adăposturilor s-a terminat, dle comandor Pop? 
Comandor I. Pop: Planurile sunt la Ministerul Lucrărilor Publice. 
I. Mihalache: Avem planurile şi studiem acum amplasamentele. 
M. Antonescu: E mai curând de plâns decât de râs. 
Şedinţa se ridică la ora 21,45. 

Stenografi: D. Fierăscu şi V. Brânză 

D.A.N.l C., fond P. C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 228 (fost 229)11944, voi. l f 359-424 

18. 1944 aprilie 22. Se discută despre: stabilizarea .frontului pe linia 
Focşani-Nămoloasa-Galaţi; revenirea autorităţilor în Moldova; soluţiile ce ar 
trebui să se adopte în chestiunea evreilor din Moldova; neajunsurile şi 

organizarea Armatei; plata salariilor, scrisorile primite de la Maniu şi 

Brătianu pentru a capitula etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
de simbătă, 22 aprilie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 17,15, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de 
Miniştri; prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-ral D. Popescu, ministrul 
Afacerilor Interne; dr. P. Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; 
I. Marinescu, ministrul Justiţiei; g-ral C. Pantazi, ministrul de Război; g-ral Gh. 
Dobre, ministrul Înzestrării Armatei; Atta Constantinescu, ministrul Lucrărilor 
Publice şi Comunicaţiilor; Gheron Netta, ministrul Finanţelor; O. Vlidescu, subsecre
tar de Stat al Românizării; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat al Aerului; Mircea 
Vuldn••cu, 1mbaecret11r de Stat la Ministerul Finanţelor: I. D. Enescu, subsecretar de 
Stat al Muncii; g-ral I. Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; prof. I. C. 
Petrescu, subsecretar de Stat al Şcoalelor; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; 
ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei, Comerţului şi Minelor; g-ral N. 
Şova, subsecretar de Stat al Marinei; C. Angelescu, guvernatorul Băncii Naţionale; 
g-ral T. Orezeanu, directorul general al Căilor Ferate Române; Traian Buradescu, 
directorul Mişcării C.F.R.; col. R. Davidescu, şeful Cabinetului Militar al 
Conducătorului Statului. 
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Mareşal I. Antonescu: Domnilor, din cauza precipitării evenimentelor, s-a 
produs ceea ce cunoaşteţi cu toţii şi ceea ce a simţit Neamul Românesc, s-a produs 
haos. 

Nu este nimeni vinovat. Nimeni nu-şi putea închipui, când armata germană 
ceda terenul pas cu pas, că frontul de la Uman se va prăbuşi, şi de acolo până la Iaşi 
sunt 350 km în linie dreaptă şi că ne vom pomeni cu ruşii în Catedrala de la Iaşi sau la 
porţile Romanului. 

Aceasta ne-a dat peste cap toate planurile, care erau foarte sistematice. Şi 
problemele erau studiate toate, nu de o lună, două, ci de un an, doi, fiindcă s-a ocupat şi 
dl. Mihai Antonescu, şi eu, şi dvs., şi totul era pregătit. Toate acestea ne-au fost date 
peste cap, şi la un moment dat ne-am găsit într-un haos; şi nu ştiu dacă undele acestui 
haos nu se mai simt către Vestul ţării. 

Ceea ce trebuie să facem este să intrăm în cea mai perfectă ordine, să ne 
punem pe muncă, fiindcă am pus stăvilarul la adăpostul căruia trebuie să muncim. Şi 
trebuie să ne reluăm activitatea cu aceeaşi intensitate, cu aceeaşi credinţă şi cu aceeaşi 
voinţă cu care am dus Statul trei ani şi jumătate şi l-am aşezat pe baze înfloritoare, ceea 
ce a determinat admiraţia tuturor, şi în Europa, şi în toată lumea, pentru acest Stat, 
căruia îi cereau să se prăbuşească în umilinţă şi ruină, dacă se capitula. 

Trebuie să începem cu Moldova, pentru că în spatele frontului este o 
dezorganizare totală. 

Domnule Marinescu, toată justiţia este plecată. Să se întoarcă la loc, fiindcă 
trebuie să reconstituim viaţa juridică a Statului pe aceste baze. Cine nu se întoarce va fi 
imediat destituit şi va fi aruncat asupra lor oprobriul naţiei. 

Astăzi avem un front constituit, şi în cazul unei înfrângeri - dar vă spun încă o 
dată să nu aveţi nici o teamă în această privinţă - retragerea se va face în mod regulat. 
Nu mai este o gaură deschisă, din cauză că nu era nimeni să stea înaintea acestor 
hoarde ruseşti. Sunt poziţii care se organizează. Toată lumea va fi pusă la muncă în 
Moldova, şi avem şi premilitarii, se vor face poziţii succesive, aşa încât fiecare pas 
flicut pe trupul nostru va fi plătit scump de aceste hoarde, ca să le uz.ăm, căci interesul 
nostru este să le distrugem. 

Vă închipuiţi care este situaţia, când o ţară ca Rusia, care stăpâneşte de la 
Pacific până la noi, a adus pe front oameni din Urali, cum era copilul acela dezbrăcat, 
pe care l-aţi văzut, şi când o ţară ca Rusia, într-un război modem, dacă era pe timpul lui 
Atila sau pe timpul lui Ştefan cel Mare, când oamenii se chemau la luptă cu buciumul, 
era de înţeles, într-o armată modernă, unde se mânuieşte un astfel de material, vine cu 
ofiţeri cari au numai 6 clase primare, acesta este cazul acelui ofiţer pe care l-aţi văzut, 
şi 3 luni de instrucţie. Ofiţerul nostru are 2-3 ani de facultate, 3 ani de instrucţie - este 
omul pe care îl cunoaşteţi - şi să fugă înaintea acestuia, iar soldatul să facă acelaşi 
lucru, când pe front este în faţa unui copil de 14 ani, adus din Urali. Este posibil? Şi 
prizonierii aceştia, cari au fost aduşi aici, nu sunt un caz izolat. Duceţi-vă la lagărul de 
la Bacău şi veţi vedea ce oameni sunt. Afară de câţiva oameni cari se prezintă ca dvs., 
ca aspect fizic, veţi vedea oameni cari reprezintă cea mai mare decrepitudine. Şi aceşti 
oameni au ajuns să calce pământul românesc, şi vor să cucerească Europa, şi să ajungă 
la Berlin, la Paris şi la Roma. 

507 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Nu se poate aceasta. Trebuie să ne redresăm, pentru că nu se poate ca această 
Europă, care reprezintă mii de ani de civilizaţie, să se plece în faţa acestor hoarde de 
bezmetici; pentru că atunci, Europa mai bine să piară, să ajungă sub călcâiul acestor 
ticăloşi, ca în timpul invaziilor barbare, dacă burghezimea românească şi burghezimea 
din toate ţările continuă să fie cum este. 

Deci trebuie să ne întoarcem viaţa înapoi. Au plecat toţi administratorii 
financiari, domnule ministru al Finanţelor. Nu mai există nici un om al fiscului acolo. 
Toată lumea să se întoarcă la locul lor. 

Nu mai este, domnule ministru al Şcoalelor, nici un preot. Am fost ieri la 
Agapia şi Văratec. Toate călugăriţele şi stareţele, deşi se găsesc la 12 km de front şi 
aud tunul bubuind, le-am găsit cu mânăstirile de o curăţenie exemplară, şi ele toate la 
locul lor. De asemenea, preoţii acestor mânăstiri, la locul lor. Am stat de vorbă şi cu 
stareţele, şi le-am întrebat: ,,Nu vă este frică?" Au răspuns: ,,Ne este, dar rămânem aici. 
Ne rugăm pentru Neamul Românesc". În schimb, au trebuit să meargă călugării ca să 
facă slujbă. Mitropolitul a plecat, şi călugăriţele şi călugării au rămas. Mitropolitul 
Moldovei trebuia să fie la Înviere şi în zilele de Paşti, la Catedrala de la Iaşi. Nu ştiu 
dacă a fost. 

I. Petrovici: A rămas vicarul. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am dat ordin să se ducă toţi mitropoliţii înapoi. 

Vom vedea apoi ce facem. 
I. Petrovici: Domnule Mareşal, eu chiar am vrut să dau dispoziţii să se întoarcă. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu prin comunicate, fiindcă nu trebuie să aducem 

în faţa omenirii întregi această situaţie. 
I. Petrovici: Atunci, cum? 
Mareşal I. Antonescu: Prin ordine. 
I. Petrovici: Dar tot prin presă. 
Mareşal I. Antonescu: Prin administraţie. Nu se poate să spunem prin presă, 

să arătăm lumii întregi, şi ruşilor, că toată lumea a fugit de frică, în faţa acestor hoarde. 
Trebuie găsită o altă modalitate. Am văzut comunicatul dvs., mi 1-a arătat dl. 

Mihai Antonescu. Am fost de părere că nu putem să-l dăm, căci producem şi panică în 
ţară şi, în acelaşi timp, dezonorăm ţara. Nu aceasta este Ţara Românească; nici 
mitropolitul de la Iaşi, nici altul, nu reprezintă Ţara Românească. 

M. Antonescu: Domnule Mareşal, dl. ministru Petrovici are dreptate într-o 
prMnJa. 

Dânsul nu mai are astăzi posibilitatea comunicării cu aceşti refugiaţi şi atunci 
trebuie totuşi să se facă prin presă. Le cereţi, însă, să se prezinte la eparhiile unde 
funcţionau, pentru a lua cunoştinţă de circulări care îi privesc. 

Mareşal I. Antonescu: Daţi un ordin la eparhii şi în capitalele unde se găsesc, 
ca să se prezinte. 

Prin urmare, preoţii trebuie să se întoarcă la locurile lor. 
Acelaşi lucru, domnule ministru al Finanţelor, şi în ce priveşte organele dvs. 
Banca Naţională a plecat de peste tot. 
C. Angelescu: La Roman, la Bacău, nu a plecat. 
Mareşal I. Antonescu: La Iaşi este? 
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C. Angelescu: A primit ordin de la prefect. 
Dispoziţiile sunt date astfel: nu pleacă, dacă nu primeşte ordin de la autoritatea 

constituită, militară sau civilă. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus să nu aibă depozite, să evacueze registrele şi 

tot ce nu trebuie imediat, dar să rămână personalul şi să continue operaţiile pe care 
trebuie să Ie facă acolo. 

Banca Naţională trebuie să se întoarcă acolo şi să înceapă funcţiunea ei, căci 
ne batem noi mai mult decât ne-a bătut inamicul, cu această panică şi această goană 
înapoi, spre Vestul ţării, unde ne apropiem de frontiera ungurească şi sârbească. Dar 
sunt atâţia refugiaţi nenorociţi, cari au fugit, şi pe care totuşi bombele i-au găsit, căci 
fatalitatea nu te Iasă. Poţi să fugi cât vrei, cu cea mai mare viteză. Degeaba încercăm să 
fugim. Eu totdeauna mă duc unde este pericolul mai mare, fiindcă mi-am spus: ,,Nu pot 
să fug de moarte". Este o imposibilitate să fugă cineva de moarte. 

Prin unnare, să se ducă toţi acolo. Justiţia să înceapă să funcţioneze, cu 
personal redus. Bineînţeles, familiile să nu se ducă. 

Domnule ministru, la Piatra-Neamţ toată lumea a fugit. Am fost până Ia porţile 
Târgului Neamţ, şi am trecut pe linia de front, unde cu o zi mai înainte se spusese: ,,Nu 
treceţi, că se bombardează şoseaua". Nu s-a bombardat. 

I. Marinescu: A fost ordin de evacuare de la Marele Stat Major. N-a plecat 
nimeni fără ordin. 

Mareşal I. Antonescu: A fost acea precipitare, fiindcă n-am avut siguranţa că 
rămânem acolo. Chiar Marele Stat Major a fost de idee să ne oprim pe linia Focşani
Nămoloasa-Galaţi. în contrazicere cu Marele Stat Major, am luat hotărârea să apăr 
acolo; şi am spus că cum (sic!) am intrat noi acolo, intrau şi ruşii, trei zile mai târziu, şi 
găseam cazematele ocupate de ruşi. Acum le-am ocupat eu, şi în sectorul Siret-Prut, la 
Târgu-Frumos şi Iaşi, sunt aruncaţi la 20 km Nord de această poziţie. 

în aceste trei săptămâni au sosit trenuri cu tancuri. Noi am primit S trenuri, 
germanii, 8. Au sosit trenuri cu trupe şi cu muniţii. Ruşii nu au această posibilitate, căci 
ceea ce m-a ajutat să vin înaintea lor acolo şi să întăresc această poziţie acolo au fost 
comunicaţiile pe care Ie avem în Moldova. 

Şi, în această privinţă, dle ministru al Comunicaţiilor, aceste comunicaţii au 
fost făcute cu capul şi cu sufletul cu care a văzut chestiunea peste secole Mihail 
Sturdza, care a conceput şosele late. Dar au venit ingineri de la Serviciul Tehnic al 
dvs., şi mi-au spus: ,,Dacă nu avem şosele în Ţara Românească, este pentru că sunt prea 
largi". Acela a văzut cu un secol înainte, şi aceştia văd înapoi; fiindcă, cât de largi sunt, 
şi tot nu sunt suficiente, atât este de mare circulaţia. Şi voi vorbi cu d-ta, căci trebuie să 
facem sens unic, să facem circuite. Ai primit ordin de la mine. Tot Serviciul Tehnic se 
duce acolo, cu tot materialul necesar. Profită şi Moldova, şi facem şi aceste lucrări. 
Deschidem circuit pe Valea Taslăului, în Nord, care iese la Războieni, şi în Valea 
Moldovei, clei ne gâtuim la Roman, aşa este de mare circulaţia. S-a terminat cu 
refugiaţii, dar s-a grămădit atâta armată, că aproape că nu mai o ţine pământul. 

Dacă nu facem acest circuit,-îngreunăm problema operativă. Trebuie deci să ne 
îngrămădim acolo cu toate serviciile tehnice, cu tot personalul, cu toţi cantonierii. Toţi 
cantonierii refugiaţi trebuie să meargă acolo, să lucreze pe teren. 
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A. Constantinescu: Sunt acolo toate echipele. 
Mareşal I. Antonescu: N-au ajuns încă. 
Dacă nu întreţinem aceste şosele, cu compresoare şi cu maşini rutiere, atunci 

într-o lună vor fi numai gropi. Este atâta circulaţie acolo, încât se vor distruge toate 
şoselele dacă nu le vom întreţine şi nu le vom pune în bună stare. 

Deci, preoţii, Justiţia, Fiscul, Administraţia să vină înapoi în Moldova. Dar să 
nu se întoarcă toţi cu toate troacele, cu găinile, cu cocoşii şi cu porcii. Ai d-tale, dle g-ral 
Popescu, sunt la locurile lor până în linia întâi. Toţi primarii, notarii şi jandarmii sunt la 
posturi, pe când ceilalţi nu sunt. 

Căile Ferate de asemenea să-şi împingă organele şi personalul până la linia 
frontului. Şefii de gări să fie la posturile lor până la front. Pentru că vom împinge 
trenurile mereu înainte. Trenurile sanitare vor fi împinse până la linia frontului. 

T. Buradescu: Eu am inspectori până la Iaşi şi până la Hălăuceşti. 
Mareşal I. Antonescu: Până la Heleşteni, la doi, trei kilometri de front, să fie 

toate staţiile de cale ferată organiz.ate. Să faceţi şi automotoare sanitare, care să ia 
răniţii şi să-i ducă înapoi până la staţiile de cale ferată. Acelea nu încurcă circulaţia. 
Până la Roman punem toate trenurile sanitare, iar camioanele sanitare le împingem mai 
departe. Trenurile-băi, de asemenea trebuie să le punem pe linia aceasta. 

Acum, cu poziţia noastră de la Sud de Iaşi, am trecut la Nordul oraşului, ca să 
asigurăm laşul în mod definitiv. Aveţi posibilitatea să lucraţi la Iaşi în cea mai mare 
siguranţă. Împingeţi până acolo trenurile-băi şi automotoarele, ca să luăm răniţii şi să-i 
aducem înapoi. 

În legătură cu Ministerul Economiei Naţionale şi cu Direcţia Generală a Căilor 
Ferate, am văzut cantităţi imense de cherestea la Piatra-Neamţ. Am pus să se facă 
socoteala câte vagoane ne trebuie ca să le evacuăm, şi am ajuns la un total de I OOO 
vagoane. 

S. Ghiolu: Circa 1500 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Celuloza s-a ridicat? 
T. Buradescu: S-a terminat. 
Mareşal I. Antonescu: Cu zahărul se va termina zilele acestea. Chestiunea 

zahărului nu mai este o problemă, fiindcă vom scoate cele 2000 vagoane. 
Operaţiunile de evacuare a populaţiei s-au liniştit complect. 
Revenind la cheresteaua de la Piatra-Neamţ, avem la depozitul C.A.P.S.-ului: 

8000 m.t:. t:hc:rc!lhlll, în -.·aloon,c do 60 milioane, şii I O.OOO m.c. lemn brut, în valoare de 

25 milioane lei. 
Eu cred că orişicât ar costa transportul, trebuie să aducem încoace cantităţile 

acestea de lemne. 
S. Ghiolu: Sunt mai mult de 30 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Este acolo la C.A.P.S. un domn director, care nu vrea 

să evacueze nimic. Să luaţi notă: cum se termină cu zahărul, se evacuează tot ce este 
cherestea. Sunt acolo cantităţi imense de traverse, foarte necesare ca să terminăm linia 
Bucureşti-Craiova. Tot ce este traversă, ridicaţi şi aduceţi; faceţi câteva trenuri de 
evacuare cu traverse. În toate staţiile sunt depozitate traverse noi. Foarte mari cantităţi 
de traverse sunt la Piatra-Neamţ. Toate acestea trebuiesc ridicate; bineînţeles începeţi 
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cu traversele şi apoi continuaţi cu cheresteaua de la Piatra-Neamţ şi din toate părţile, pe 
care o vom duce către Vestul ţării, fără s-o îngrămădim, aşa cum a flcut dl Alexianu cu 
produsele Transnistriei la Turnu-Severin, unde am pierdut miliarde din cauza 
bombardamentului. 

Deci, încă o dată, luaţi măsuri pentru evacuarea traverselor, cherestelei şi 
lemnului. Acum frontul este stabilizat şi avem timp. 

Dar nu sunt acolo numai 8000 m.c. de cherestea. E mai mult. Mai este 
cherestea şi la Broşteni şi la alte depozite ale C.A.P.S.-ului; 8000 m.c. de cherestea sunt 
numai la depozitul C.A.P.S.-ului din Piatra-Neamţ. 

Pentru aceste cantităţi se spune că este nevoie de 300 vagoane pentru cherestea 
şi 400 vagoane pentru lemnul brut, ca să se facă evacuarea. 

Tot în regiunea aceasta sunt butuci de lemn, din care se fabrică celuloza. Noi 
am demontat maşinile bune de la fabrica din Piatra-Neamţ. Vă rog să măriţi fabrica de 
la l.ămeşti şi este de văzut dacă veţi aduce şi lemnul, care nu este transformat. Este o 
problemă dacă este cazul să se facă cheltuieli pentru transportarea acestui lemn, din 
care se fabrică celuloza. Credinţa mea este că materialul acesta merită să fie 
transportat. 

M. Antonescu: E foarte necesar. 
Mareşal I. Antonescu: Acum terminăm cu transporturile de concentrare; 

suntem pe sfărşite. După aceea, începeţi cu evacuările. Pentru ceea ce aduceţi de la 
Piatra-Neamţ şi de la Roman, scurgeţi cât mai mult pe Valea Trotuşului, pe la Secui. 
Ca să nu încurcăm transporturile de trupe germane, care vor veni din ce în ce mai mult, 
trebuie să degajaţi liniile. Suprimaţi din trenurile de persoane: să rămână numai câte un 
tren de persoane pe zi, pe o linie, ca să putem da drumul trenurilor militare. Persoanele 
care circulă nu apără ţara, pe când germanii cari vor veni o vor apăra. 

Trebuie, de asemenea, să menţineţi trenurile acestea de coletărie, ca să nu 
intraţi într-o criză de aprovizionare. De acolo, din Sudul Moldovei, scurgeţi tot ceea ce 
v-am spus. Alimente nu trebuie să scoateţi de acolo; totul trebuie să rămână pe loc. 
Vom veni şi la chestiunea aceasta. 

S. Ghiolu: Lemnul se poate scoate şi cu plutele. 
Mareşal I. Antonescu: Cantonierii să-i trimiteţi acolo şi chiar să-i dublaţi. Să 

trimiteţi şi serviciile tehnice necesare, cu aparatura de care este nevoie. Vom face şi 
şosele noi. Am să-ţi arăt eu, dle ministru Constantinescu, cum văd eu circuitul şoselelor 
din Sudul Moldovei. 

Să se facă echipe de evrei. Românii luptă şi evreii răspândesc panică în spatele 
frontului. 

Am văzut la ieşirea din Roman o mulţime de tuburi de beton pentru poduri şi o 
mulţime de borne pentru marcarea hotarelor. Ole g-ral Popescu, trebuie să hotărăşti şi 
să dai prefectului ordin să continue lucrul şi să se aducă materialele încoace. Este păcat 
de atâta muncă. Dacă se întâmplă să cadă o bombă acolo, toate sunt sparte. Dacă 
tuburile acestea de beton nu sunt evacuate, atunci să fie puse în alte părţi, sau să fie 
întrebuinţate de prefectul de Roman, care mi se pare un om foarte activ. 

G-ral D. Popescu: Am avut materiale mai de preţ de evacuat. 
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Mareşal I. Antonescu: Acum avem tot timpul să facem un nou plan de 
evacuare şi să stabilim o nouă ordine de urgenţă cu Ministerul Economiei Naţionale şi 
cu toate celelalte departamente, pentru că avem un stăvilar sigur, care opreşte orice fel 
de inundaţie în Ţara Românească. 

Medicii de la spitale au plecat şi au lăsat materialele pe loc. Dl dr. Costinescu, 
care are politica lui aparte de trădare, de umilire şi de capitulare, a lăsat la Sanatoriul de 
la Bisericani un material foarte scump - sute de pături - deşi acolo nu mai sunt decât 
100 bolnavi, din 400. Aceasta, în timp ce spitalele noastre n-au pături. Ordinul dlui dr. 
Costinescu a fost ca să rămână pe loc, la Bisericani, toată zestrea spitalului, care este 
bogată. D-sa preferă ca cele câteva sute de pături să fie luate de inamic, decât să fie 
aduse încoace. Dacă ar fi fost vorba de fabrica de cuie a d-sale, desigur că ar fi evacuat 
până la ultimul cui. 

Te rog, dle ministru Tomescu, să-l schimbi pe dl dr. Costinescu de la Liga 
împotriva tuberculozei. A lăsat atâta material nou la Bisericani, care ar fi putut să fie 
luat de ruşi, în timp ce spitalele noastre n-au material suficient. 

Sunt foarte multe medicamente la spitalul Asigurărilor Sociale de la Bacău. 
I. D. Enescu: Am dat ordin să rămână acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Să rămână acolo şi să se dea la armată. În loc ca noi să 

ducem medicamente şi pansamente acolo, pentru armată, iar d-ta să-ţi aduci aceste 
materiale încoace, mai bine le distribui acolo armatei. Am găsit detaşamentul Siret, 
care n-avea nici pansamente. Să-i spui aceasta lui Capitanovici, dle g-ral Pantazi. 
Suntem de trei săptămâni acolo; eu alerg mereu pe poziţie şi dumnealui nu este prezent 
pe front. A trebuit să mă duc acolo şi să văd că detaşamentul acesta, care a intrat în 
luptă, care avea morţi şi răniţi, n-avea pansamente. Şi nu este prima dată când întâlnesc 
şi mă lovesc de o astfel de situaţie. 

Domnilor, încă nu s-a dat ordin ca pământul celor cari au plecat să fie lucrat. 
Să le spunem ţăranilor ce le vom da, dacă muncesc pământul celor absenţi. Sunt 
proprietari cari au părăsit totul. Am spus că acolo să intre şi să lucreze ţăranii. Am găsit 
chiar astăzi într-un sat, la Elisabeta-Doamna, ţărani cari au venit să-mi ceară să le dau 
pământ de la proprietari, să-l lucreze. Ei sunt în măsură s-o facă, ca să nu rămână 
pământul necultivat. 

De altfel, de la Buzău încoace este o foarte mare activitate pe câmp; la Buzău e 
mai mică, iar la Roman şi la Vaslui s-a început să se lucreze. 

Domnilor, o problemă extrem de grea este problema judeţului Neamţ şi poate 
şi a altor judeţe. Am constatat ieri la Piatra-Neamţ ca în aceasta regiune populaţia are 
nevoie să fie ajutată cu porumb, am ajutat-o totdeauna. Sunt acolo două categorii de 
oameni: o categorie, lucrătorii din fabrici, cari, la sfârşitul săptămânii, cu banii câştigaţi 
cumpărau alimente şi îşi hrăneau familiile. Acum fabricile sunt toate închise: unii 
patroni au plecat, iar alţii n-au plecat, dar şi-au închis întreprinderile. Pe aceşti oameni 
nu-i putem lăsa pe drun1uri. A doua categorie de locuitori este formată dintr-o populaţie 
foarte săracă în judeţ. Bărbaţii au murit pe front sau sunt mobilizaţi. 

De aceea, am dat ordin prefectului să distribuie populaţiei toate disponibilităţi
le de alimente. A şi dat până acum zece vagoane. Vom vedea cum ne vom despăgubi 
mai târziu: să plătească domnii de la fabrici. Prin urmare, dle g-ral Arbore, te rog să ai 
o grijă deosebită pentru aceşti lucrători. 
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în ceea ce priveşte pe lucrători, îi vom lua împreună cu familiile lor şi-i vom 
duce în alte părţi, să lucreze, mai cu seamă dacă mărim fabrica de la Zărneşti. Aşa vom 
face cu lucrătorii de la Piatra-Neamţ, pentru că orişicât de stabil aş considera frontul, la 
Piatra-Neamţ nu mă pot întoarce. 

Eu am vrut să mobilizez cu două săptămâni înainte. Dacă aş fi flcut aşa, aş fi 
fost acum la Nistru sau pe Jijia, iar Botoşanii şi toată regiunea de Nord ar fi rămas la 
noi, n-ar fi căzut în mâna ruşilor. Dacă aş fi mobilizat cu două săptămâni înainte, aş fi 
putut ţine frontul acolo, aşa cum îl ţiu acum. Au venit, însă, presiuni asupra mea: să 
capitulăm, pentru că nu mai putem lupta. Am primit de la dl Maniu şi de la dl Brătianu 
scrisori peste scrisori. Puneţi-vă şi dv. în situaţia unui om care este bombardat de 
dimineaţă şi până seara cu scrisori în care i se cere să capitulăm, fiindcă nu mai putem 
rezista. Puneţi-vă şi dv. în pielea mea şi aveţi să vă daţi seama ce s-a petrecut în 
sufletul meu. 

Îmi iau în faţa istoriei vina asupra mea, fiindcă n-ar fi trebuit să cedez: când 
am hotărât să mobilizez, trebuia să mobilizez, tot aşa ca atunci când am hotărât să fixez 
linia frontului la Nord de Focşani-Nămoloasa-Galaţi, cu toate opunerile celorlalţi. 
Trebuia să trec peste orişice fel de presiune şi să mobilizez cu două săptămâni înainte. 
Am flcut o mare greşeală că n-am mobilizat atunci când mă hotărâsem s-o fac, fiindcă 
dacă aş fi flcut-o, astăzi aş fi fost pe altă linie. 

Deci, în ceea ce priveşte pe aceşti lucrători, până când vom hotărî ce vom face 
cu ei, dv., de la Ministerul Economiei Naţionale, veţi studia unde îi transportăm cu 
familiile lor, dacă mărim fabricile în alte părţi, fiindcă nu putem renunţa la celuloză; 
este o chestiune vitală pentru Neamul Românesc, aproape ca şi pâinea. Ori măriţi 
fabricile Letea şi Zărneşti, ori, dacă nu sunteţi în stare să le măriţi, atunci eu sunt gata 
să mă întorc la Piatra-Neamţ şi să lucrez. 

În orişice caz, continuăm lucrul în păduri, pentru tăierea şi prelucrarea 
lemnului necesar fabricării celulozei, fie că-l transformăm la fabrica de la Piatra
Neamţ, fie că-l ducem la Zărneşti sau în alte părţi, pentru transformare. Trebuie să 
avem acest lemn. Deci, Ministerul Economiei Naţionale, împreună cu Ministerul 
Agriculturii trebuie să dea dispoziţii pentru continuarea lucrului în păduri. 

Până când vom pune din nou maşinile în mişcare, până ce vom aduce şi vom 
pune la loc toate piesele, cel puţin la Nordul liniei Bacău-Roman-Bârlad, noi trebuie să 
ne îngrijim de populaţia săracă şi de lucrătorii rămaşi flră lucru din această regiune. 

Deci, d-ta, dle g-ral Arbore, să iei contact cu prefectul de acolo, pe care nu-l 
schimb acum, fiindcă nu este bine să-l schimb în timpul acestei acţiuni, deoarece 
cunoaşte situaţia. Dar de mult am vrut să-l schimb, pentru că nu este la înălţime. Am 
găsit însă opoziţie, şi acum nu este momentul să-l schimb. Dar d-ta iei în mână 
chestiunea aprovizionării populaţiei. 

Ce se întâmplă la Neamţ, se întâmplă şi mai grav la laşi. Deci laşul trebuie să-l 
tratăm în mod special, ca să poată să facă faţă. Ne va costa mult, dar nu vreau să mă 
coste suflete de români lăsaţi nehrăniţi, care să moară, când noi suntem încă acolo. Mai 
bine să ne coste bani, şi va plăti toată Naţiunea. 

Să ai un serviciu special de aprovizionare în această regiune a laşului. Ne-am 
înţeles? 

G-ral I. Arbore: Da. 
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Mareşal I. Antonescu: Socoteli de bani nu mai există pentru mine şi nu tre
buie să existe pentru Neamul Românesc. De altfel, lucrul îmbucurător este că nimeni, 
în această regiune, nu a speculat şi nu a ridicat preţurile, deşi au trecut atâţia evacuaţi şi 
s-au flcut şi atâtea ticăloşii, de către germani şi de către ceilalţi. Nu s-au ridicat 
preţurile nici la ouă, nici la porumb. La cartofi, din contră, preţul a scăzut la 6 Iei, şi 
sunt cartofi care se strică. Poţi lua şi d-ta dacă ai nevoie. Am dat ordin prefectului să 
strângem câteva vagoane de cartofi, pentru că în felul acesta alimentăm şi populaţia şi 
le dăm şi producătorilor bani. Deci alimentăm şi cu cartofi de acolo, 20-30 vagoane, cât 
vrei. 

M. Antonescu: Şi la Bucureşti avem scăderi de preţuri, la unele articole, din 
cauz.a plecării populaţiei. 

Mareşal I. Antonescu: Am dat ordin ca soldaţii să primească, la fiecare masă, 
3-4 cartofi fierţi, ca să le complectăm raţia, care a fost micşorată, la pâine. Soldatul -
poate să spună dl. ministru al Finanţelor ce va spune, dar nu cred că va spune ceea ce a 
spus predecesorul său - trebuie să fie bine hrănit. Dacă este bine hrănit, soldatul va 
lupta, va avea moralul ridicat. Trebuie să-l facem pe el coconaş, şi pe coconaşii de la 
Bucureşti să-i ţinem cum ţineam înainte soldatul român. Soldatul român apără Neamul. 
Domnii de la Bucureşti să mănânce un fel de mâncare, şi soldatul, care luptă şi-şi 
expune viaţa, să fie hrănit cum trebuie. 

Deci, toată atenţia la soldaţi. Am spus să li se dea câte un pumn de zahăr în 
fiecare zi. Nu s-a executat la toate unităţile ordinul ca să se dea 3-4 cartofi alături de 
pâine. De altfel, în toate părţile am găsit o hrană bine preparată. Sunt toţi bine 
îmbrăcaţi, de sus până jos, şi au o situaţie cum niciodată n-a avut Armata românească. 

Zburând pe deasupra Vasluiului, am crezut că zbor pe deasupra Abisiniei, cu 
toate că n-am fost niciodată acolo. Dar nu cred că satele din Abisinia să fie aşa de 
sărace, cum sunt acestea din Vaslui. Trebuie, deci, să intervenim şi să-i ajutăm. Este un 
pământ nenorocit, alb ca hârtia, rupt, cu terenurile degradate. Sunt nişte degradări de 
terenuri în Putna, pe care dacă nu le plantaţi, se duce în gârlă pământul Neamului 
Românesc. Toată regiunea aceasta a Vrancei se află în această situaţie. 

Prin urmare, chestiunea aceasta a hrănirii lor s-o iei în mână d-ta, dle g-ral 
Arbore. Şi, din ordinul meu, să nu te uiţi la bani. Vom vedea mai târziu de unde dăm. 
Am văzut femei, cu 9 copii, care aveau bărbatul mobilizat. Vă daţi seama ce 
răspundere avem noi, nu în faţa Istoriei sau în faţa lui Stalin sau a lui Hitler, ci în faţa 
conftiinţei noastre. Îi liisclm pe 11ceşiti n11meni şi m, ne ocupAm de ei. Trehuie să ne 
ocupăm de toţi aceşti oameni. 

De asemeni, drepturile invalizilor, ale concentraţilor trebuie să fie achitate. 
Domnilor - şi aceasta a fost tot părerea Statului Major - ducându-mă la 

Piatra-Neamţ, am văzut o coloană de 400-500 mârţoage dusă de câte un om care ţinea 
4 cai, cu o bâtă cât mai groasă şi mai lungă, ca să meargă, fiindcă nu puteau să 
meargă. Şi veneau de la Huşi, dle g-ral Pantazi, la Piatra-Neamţ, pentru ca 
comandantul (sic!) Cercului de Recrutare Piatra-Neamţ să-i claseze: ce este bun să ia, 
ce este rău să trimeată înapoi, la Huşi. 

Te întreb eu: ce are în cap omul acela de la Statul Major şi de la 
Comandamentul Teritorial, pe care trebuie să-i dai afară? Fiindcă, putea să dea ordin 
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cineva de la Statul Major să ia caii de la Huşi şi să-i ducă la Piatra-Neamţ, pentro ca 
cei cari nu sunt găsiţi buni să fie trimişi înapoi, dar s-a găsit şi un comandant de 
divizie sau de cerc teritorial, care să execute. Am luat caii de la munca câmpului, şi eu 
nu cred că vor fi găsiţi buni /0%. Răspunde şi d-ta, că rămâi de piatră, numai când 
auzi. Şi eu cred că fiecare din dvs., şi ţara întreagă, ar rămâne de piatră. Dacă aş fi 
întrebat un ţăran, nu un colonel de Stat Major, care a făcut atâtea şcoli, a luat atâtea 
diplome şi este notat în memoriu mai bine decât Napoleon, cred că un ţăran, dacă l-aş 
fi luat şi i-aş fi propus această soluţie, mi-ar fi dat cu toporol în cap. 

lată roboţii, cari lucrează în birouri, pentru că domnii aceştia de la Statul 
Major nu ies să se ducă pe teren. Am fost şi eu ofiţer de Stat Major, şi din 6 zile pe 
săptămână, 4 zile eram pe teren, să văd realitatea, şi două zile lucram în birou. 

Te întreb eu pe d-ta, g-ral Pantazi: ce merită acest comandant de Cerc 
Teritorial, care nu a judecat această problemă, sau şeful Biroului 4, şi ce merită şeful 
secţiei de la Statul Major şi întreg Statul Major? Pentru că sunt lucrori multe şi ţi le 
voi spune d-tale, lucrori negândite cu desăvârşire, sunt oameni cari nu-şi pun capul să 
judece, să vadă care este situaţia practică omenesc posibilă. 

Am găsit - făcând o digresiune de la aceasta - tunuri schimbate dintr-o parte 
în alta, şi aceasta de un general de Mare Stat Major - în locul soluţiei simple, de a se 
trimite dinapoi înainte. Şi când ne-am dus pe front, toată lumea s-a plâns. A fost un 
comandant de divizie care a refuzat să dea tunurile, spunând: .. Cum să dau, când eu 
sunt în luptă?" Şi mi-o prezenta ca un lucru foarte savant făcut. 

Domnule Pantazi, am găsit batalioane de pionieri, care este o trupă de elită a 
diviziei, şi care înainte erau o trupă de lucrători, care făceau poduri, şosele, dar din 
care acum s-au făcut batalioane de elită, în urma instruirii, ei bine, batalionul Diviziei 
VI, pe linia cea mai periculoasă de înaintare, unde va ataca inamicul cu toate 
tancurile, în loc să stea în linia întâi şi să contribuie la întărirea poziţiei, este întins de 
la front şi până la Adjud, ca să mineze toate podurile şi toate podeţele. Dar de aceasta 
stăm în Ţara Românească, să ne distrugem podurile? 

Ordinul este tot al Statului Major. Înţeleg să distrug un pod mare. Dar un pod 
mic, de fier sau de lemn, pe care inamicul îl face în două ceasuri sau, dacă nu-l face, 
trece pe alături, pentru ce să-l minăm şi să-l aruncăm în aer? Vă întreb pe toţi de aici, 
cari nu sunteţi ofiţeri de Stat Major. 

Un batalion împins până la Adjud; şi un alt batalion de la Divizia XX şedea de 
6 zile la Bacău. În schimb, nimeni nu ne-a făcut podurile de care avem nevoie, şi noi ne 
ocupăm de fleacuri de acestea. 

Pentru şosele şi comunicaţii am spus: mână de lucru. Daţi ingineri, maşini şi 
tot instrumentarul necesar, ca să putem lucra. Nu au caterpilare. Trebuiesc trimise. Sunt 
unele între Prut şi Siret. Avem trupe într-o regiune accidentată, unde, ca să facem 
drumuri, avem nevoie de caterpilare. Este necesar caterpilarul autopatrol al Judeţului 
Bacău. A dispărut. Avem nevoie de el. 

A. Constantinescu: Statul Major l-a tras la Buzău. 
Mareşal I. Antonescu: Ştiu, pentru că voia să mă opresc pe linia Focşani

Nămoloasa-Galaţi. 
A. Constantinescu: Acolo sunt toate. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar întâi trebuie sA ţinem frontul. SA punem pe front 
tot ce putem, ca sA oprim inamicul. Aşa este când apa sparge ceva: te duci şi pui dopuri 
să nu mai curgă, şi apoi începi s-o dai afarA de unde a intrat. 

Întâi trebuia, însă, avut grijă de front şi de comunicaţiile din spatele frontului, 
ca să manipulăm repede. Am artilerie grea motorizată, pe care pot s-o pierd dacă n-am 
poduri, căci tancurile trec repede în spate. Dacă n-am aceste poduri şi şosele pierd 
această artilerie. Este unică în Europa artileria grea motorizată pe care o avem. N-o 
are nici Germania, nici o altă ţară, şi a făcut faima Armatei româneşti din prima parte 
a războiului. Au crezut că am pierdut-o. Am tras-o înapoi, am băgat-o la reparaţie, am 
dus-o în magazii şi am pus lacăt. 

Am vorbit ieri cu g-ralul Stavrat, pe care trebuie sA-1 punem la punct, şi te rog 
sA vii şi d-ta, dle g-ral Pantazi, şi vom aduce şi mai mulţi domni miniştri ca să punem la 
punct aceasta, clici g-ralul Stavrat are toată administraţia acolo, însA din punct de 
vedere tel:mic toate dispoziţiile se dau de la Bucureşti. Totuşi, pentru tot ce este 
execuţie el ţine contact cu comandantul de armată al nostru, cu comandanţii de armată 
germani şi cu comandantul Grupului ucrainean Sud. Dar execuţia şi supravegherea 
acestei execuţii sunt în mâna g-ralului Stavrat, conform regulamentului de campanie. 

Vin la chestiunea evreiascA. Comandanţii nemţi au spus cA este imposibil să se 
permită amestecul cu evreii prin toate părţile. Desigur că este o chestiune foarte 
delicată. Eu le-am spus evreilor de la început: ,,Atâta vreme cât n-am ţara invadată, eu 
vă apăr. În ziua când ţara mea va fi invadată, eu nu mai răspund de viaţa dvs." şi a 
sosit, din nenorocire, acel moment. Am dorit, totuşi, să-i apăr, dar să-i şi folosesc. 

Sunt mai multe probleme, mai multe soluţii. Îmi bat capul care din ele s-o 
adoptăm, căci Bacăul este un oraş evreiesc, Romanul, de asemenea. Pe cei de la Piatra
Neamţ i-am dus la Buhuşi, şi am flcut un centru evreiesc. La Roman şi la BacAu 
forfotesc în toate părţile. Am observat evrei, cu ochelarii pe nas, cari fac pe indiferenţii 
pe stradă şi cari, desigur, îşi notează în mintea lor ce văd şi apoi notează pe hârtie. Şi, 
desigur, cA printre aceştia sunt mulţi în serviciul inamicului şi au aparate de 
transmisiune, cu care informează pe englezi şi ruşi. 

S-au găsit apoi mulţi evrei, luaţi de la Bacău, cari s-au întors înapoi, şi pe care 
am pus să-i împuşte. I-am trimis în Ucraina, şi astăzi au apărut în Bacău. Dacă erau 
comunişti, trebuiau să rămână acolo. Ne flceau şi acolo un rău, pentru că la Botoşani, 
la Dorohoi şi în toate părţile sunt numai primari evrei. Şi vor plăti nenorociţii aceştia 
foarte scump. Apoi, toate caiauzele care duc pe ruşi prin mW1fi sW1t cvn:,i din T4rgu
Neamţ şi din toată regiunea. Ca să vedeţi ce rasă păcătoasă şi cum se omoară singură 
această rasă. Ne-am purtat, cum ne-am purtat cu ei; le-am salvat viaţa. Am tras în 
români, ca să-i salvez de la moarte, când erau legionarii, şi vedeţi cu ce monedă ne 
plătesc. Se omoară singuri; n-am ce să le fac. 

D-ta, dle g-ral Vasiliu, ai să chemi pe şeful Comunităţii şi să-i spui exact ceea 
ce am spus eu: ,,Se omoară singură, această rasă". 

La Roman, un nenorocit de copil a găsit o scândurică. A pus mâna pe ea. Era o 
maşină infernală, a explodat şi l-a omorât pe loc. Aceasta nu a căzut din avion, pentru 
că nu acesta este sistemul. A fost pusă de cineva, şi desigur n-a fost pusA de un soldat 
român, sau de un soldat german. Poate a pus-o un nemernic de român, dar prezumţia 
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este că a pus-o un evreu de acolo. Am pus să cerceteze, dar se umblă cu mănuşi. Poate 
este bine, poate este rău; vom vedea mai târziu, dar faptul este acesta. 

Dar mai grav este că ei s-au amestecat peste tot. Stau unde sunt atelierele de 
reparaţii de tancuri, de automobile. Avem sute de ateliere. Dacă vă veţi duce, veţi 
vedea în ce uzină enormă s-a transformat regiunea aceasta, Bacău-Roman-Vaslui, şi 
cum la fiecare casă este o uzină, pentru că tancurile au mare nevoie de reparaţii, ca şi 
camioanele şi toată aparatura aceasta de război. 

Toate acestea stau în mijlocul acestor evrei. Nu putem merge aşa. Ne-au rugat 
şi germanii, şi trebuie să găsim o soluţie. Care este acea soluţie? De aceea vreau să ne 
consfătuim acum, să vedem care este soluţia cea mai umană şi cu cele mai mici 
consecinţe politice pentru noi. Nu că ne bombardează, căci toţi au spus, şi evreii 
spuneau: ,,Pe români nu-i bombardeazA, fiindcă s-au purtat bine cu evrei". Aţi văzut 
cum a fost recompensată purtarea bună cu evreii, şi va mai fi. 

O soluţie este să-i luăm din aceste oraşe şi să-i ducem în anumite târguri, dacă 
sunt mulţi. Să-i aşezăm ca la Buhuşi, în unul, două târguri, să scoatem toţi românii de 
acolo şi să-i lăsăm să trăiască între ei. Noi să-i alimentăm numai. Ducem prin serviciul 
de aprovizionare, şi ei plătesc. Muncesc între ei, fac croitorie, tâmplărie etc. Aceasta 
este o soluţie. 

A doua soluţie este să-i strângem în ghetou, în fiecare oraş. Să spunem: 
,,Aceasta este partea unde staţi; nu mai ieşiţi de aici. Vă aducem mâncare aici, faceţi ce 
vreţi; nu vă omorâm, nu vă facem nimic". 

A treia soluţie este să-i luăm de acolo şi să-i aducem către ţară. Dar este cea mai 
periculoasă şi mai catastrofală pentru Neamul Românesc. Nu pot să-i aduc. Au scăpat 
mulţi şi nu pot să-i aduc şi pe ceilalţi, căci am credinţa că m-ar lua lumea cu pietre. 

Una din aceste soluţii trebuie aplicată. În paralel, ca să uşurăm problema, cum 
noi avem oameni mobilizaţi până la 55 ani - şi aceasta este o chestiune pe care trebuie 
s-o organizeze Ministerul de Interne şi celelalte departamente interesate - toţi aceştia, 
cari sunt tineri, dar nu cei bogaţi, nu pe dentist, nu pe medic, nici pe profesor sau 
inginer, căci aceştia nu sunt comunişti, pot fi numai câţiva - îi luăm şi îi organizăm în 
detaşamente de lucru. Îi hrănim, îi punem să stea în corturi sau bordeie, cum am făcut 
şi pentru Naţiunea românească, dar le facem tipuri mai ieftine, şi îi punem să lucreze la 
Calea Ferată, la şosele, împreună cu prizonierii şi cu premilitarii. 

Una din aceste soluţii dvs. trebuie s-o adoptaţi, şi s-o aplicăm imediat, căci 
altfel se răspândesc în întreaga ţară. După ce trec ucrainenii, cordoanele de jandarmi, 
d-ta, dle g-ral Vasiliu, le foloseşti ca să nu mai treacă nimeni. 

Câţi au trecut în secuime? 
G-ral C. Vasiliu: Maximum 7.000. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, grosul este Ia noi. 
G-ral C. Vasiliu: Capul este la ieşirea de la noi şi coada dincolo. 
Mareşal I. Antonescu: De îndată ce aceşti 105.000 vor trece, cordonul acesta 

d-ta îl laşi acolo, şi trecem la soluţia aceasta. 
In cât timp crezi că se scurg aceştia? 
G-ral C. Vasiliu: În două săptămâni. 
Mareşal I. Antonescu: Este prea târziu. 
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Vă dau un exemplu. În ziua de Paşti, trebuia să mă duc la Bacău, unde îmi 
dădusem întâlnire cu comandantul armatei de acolo. În ziua de Paşti, când trebuia să 
mă duc, au bombardat Comandamentul. Au murit doi ofiţeri şi nu ştiu câţi soldaţi. Ca 
să-i vedeţi cum sunt organizaţi. Puţin îmi pasă, fiindcă voi muri odată. Dacă este un 
lucru de care nu mi-a fost fiică în viaţă, este moartea. Dar murim stupid, datorită 
acestora. 

Te anunţasem pe d-ta că mă duc la Mitropolia din Iaşi, la Paşte. Au bombardat 
Mitropolia din Iaşi, şi numai atunci. Ca să vedeţi ce diabolici sunt. Este poate o 
coincidenţă, dar este prea curios. 

G-ral C. Vasiliu: S-au lansat câţiva paraşutişti în zona aceasta. Cred că de aici 
este legătura. 

Mareşal I. Antonescu: Aceştia s-au lansat alaltăieri. 
G-ral C. Vasiliu: Dar sunt alţii mai vechi, cari au aparate de transmisiune. 
Mareşal I. Antonescu: Crezi d-ta că evreii nu au aparate? 
G-ral C. Vasiliu: Nu este nevoie să aibă ei, căci vin ruşii. 
Mareşal I. Antonescu: Tot îi protejezi, nu răspunzi la întrebare. 
Crezi că nu se găsesc evrei cari au aparate? 
G-ral C. Vasiliu: Sigur că probabil trebuie să aibă. 
Mareşal I. Antonescu: Este şi probabil şi sigur. 
Să nu-i mai protejăm, căci ei ne vor spânzura pe toţi de limbă. 
G-ral C. Vasiliu: Noi am ţinut cât am putut. N-am fost largi cu ei. Cred, însă, 

că soluţia cea mai uşoară, pentru moment, o formează ghetourile închise. Transplanta
rea lor într-o regiune întinsă este şi grea, şi durează, pe când închiderea lor într-un loc 
este mai uşoară. 

Mareşal I. Antonescu: Şi să fie scoşi pentru muncă, căci este imposibil ca 
atâta timp cât soldatul român, ţăran, intelectual şi burghez, este pe câmpul de luptă, 
aceştia să nu muncească. 

G-ral C. Vasiliu: În Bacău sunt enorm de mulţi: 22.000, din cauză că i-am 
adus pe cei cari au fost la Moineşti, la Târgu-Ocna, şi s-au dublat. Tot aşa este şi la 
Piatra-Neamţ şi la Roman. 

Mareşal I. Antonescu: Să-i scoatem de acolo şi să-i punem să lucreze pe linia 
Focşani-Nămoloasa-Galaţi, unde se lucrează ca să se întărească linia. Apoi pe linia 
Adjud-Bârlad, unde se face o linie de rezistenţă. O alta este la Nord de Roman, care 
pleacă de la Piatra-Neamţ, trece pe Valea Tarcaului, Nord Ro1111U1, ~i npoi spre Vaslui. 

Sunt patru linii de rezistenţă succesive. Nu sunt hotărât, chiar dacă aduc ruşii 
un milion de tancuri, să cedez în 24 ore şi să vină la Bucureşti. Vom lupta. Însă 
prudenţa şi datoria îmi impun să organizez toată ţara în condiţii optime pentru luptă. 

Îmi trebuie mână de lucru, şi Serviciul Tehnic de la Lucrări Publice; îmi 
trebuiesc sape, târnăcoape etc. - toate trebuiesc strânse şi aduse acolo -, precum şi 
caterpilare, ca să facem şanţuri anticar. 

Deci, chestiunea evreiască trebuie să fie soluţionată până luni. Vei mai discuta 
d-ta, dle g-ral Vasiliu, şi cu dl. Mihai Antonescu, şi veţi vedea care soluţie vă convine, 
pentru că este şi o chestiune politică. Eu accept oricare din aceste trei soluţii, dar nu 
accept ca mai târziu de luni sau marţi să nu se ia nici o hotărâre. 
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M. Antonescu: Cred că este şi o problemă de urgenţă. 
Mareşal I. Antonescu: În loc să punem pe premilitarii noştri, de 16-18 ani, să 

lucreze, şi evreii să se plimbe, îi punem pe ei. 
G-ral C. Vasiliu: Vom aranja chestiunea batalioanelor de lucru cu Marele Stat 

Major. 
M. Antonescu: Domnule Mareşal, cu obiectivitatea de totdeauna, trebuie să 

spun că la Bucureşti echipele de lucru pentru dărâmări, de la Apărarea Pasivă, au dat 
rezultate excelente. 

Azi-dimineaţă, mergând la Apărarea Pasivă, am găsit pe câţiva şi le-am expri
mat mulţwniri că au lucrat peste tot cu foarte mult devotament, şi expunându-se, aşa 
încât au făcut servicii reale. 

Mareşal I. Antonescu: N-am văzut evreu să se expună. 
M. Antonescu: La ,,Atenee-Palace", cei cari au intrat în incendiu şi au aruncat 

lucrurile afară erau evrei din echipă. 
Mareşal I. Antonescu: Făceau o afacere şi acolo. 
M. Antonescu: Se poate. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru fabrica de hârtie şi mucava nu s-a fixat loc 

unde să se ducă, şi cere să se ducă la Câmpulung-Muscel, fiindcă acolo are apă şi 
material. 

Noi avem nevoie de această fabrică. S-a evacuat până acum 130 vagoane cu 
material, şi o parte din maşini. Fabrica este încunoştiinţată că nu i se poate repartiza 
Câmpulung. Probabil că Statul Major a anunţat-o. S-o aduceţi la Câmpulung, căci nu 
poate funcţiona în altă parte. 

De la fabrica de celuloză s-au evacuat până în prezent 50 vagoane material 
fabricat şi maşini. În curs de evacuare sunt încă 50 vagoane. Tot ce a fost celuloză s-a 
evacuat. Dacă avem timp, o evacuăm, ca să mărim fabrica de la Zărneşti. 

G-ral Gh. Dobre: Este I.A.R., care este deja instalat. 
Mareşal I. Antonescu: Aranjaţi-o în altă parte, unde are condiţii ca să poată 

lucra, căci îi trebuie apă şi alte lucruri. 
Fabrica nu şi-a evacuat tot materialul. Pentru evacuarea întregului material 

sunt necesare 6-8 luni. În starea actuală, fabrica nu mai poate funcţiona. N-a fost 
pregătită evacuarea materiilor prime. 

Acestea sunt constatările pe care le-a făcut un ofiţer al meu la fabrica de la 
Piatra-Neamţ. 

Pentru evacuarea materiei prime sunt necesare 1700 vagoane, pentru 40.000 
m.c. lemn. 

M. Antonescu: Chiar acum, venind la Consiliul acesta, am rugat pe domnii 
Orezeanu şi Buradescu să mărească numărul vagoanelor. 

Mareşal I. Antonescu: Eu n-am să le strâng mâna dumnealor decât la sfârşitul 
războiului. Arma noastră este acum Calea Ferată. 

Deci, avem tot timpul să evacuăm şi să scoatem toate bogăţiile ţării. Numai dv. 
trebuie să vă strecuraţi în mod inteligent printre trenurile militare. Peste zece zile, 
frontul nu mai are nevoie decât de trenuri alimentare cu hrană sau muniţii şi de trenuri 
pentru evacuarea răniţilor; de altceva, frontul nu mai are nevoie. 
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Consumul de muniţii nu este prea mare, pentru că ruşii nu prea sunt dispuşi să 
atace. Credinţa mea este că ei se aşează defensiv, dar se poate să mă înşel. Faptul că 
n-au încercat să dea peste cap poziţia noastră slabă de la Nord de Târgul Frumos, deşi 
ştiu că poziţia noastră de rezistenţă este pe Bahlui, este o indicaţie. Pe de altă parte, 
fotografiile aeriene luate de noi ne arată că ei se întăresc pe o linie la 20 km în faţa 
noastră. S-a captat o mulţime de emisiuni de radio ruseşti, în care se spune că românii 
sunt aşa şi aşa: au văzut ruşii că au dat în sîarşit de o rezistenţă serioasă. 

Avem tot timpul să ne organizăm; este numai o problemă de judecată. 
Nu ştiu, dle g-ral Orezeanu şi dle Buradescu, dacă v-a transmis dl g-ral 

Lovinescu ceea ce i-am spus eu. Primul şi cel mai important lucru este acum 
transportul muniţiilor germane spre frontul din Basarabia. Să nu pierdem Basarabia, 
din cauza lipsei de muniţii pe front. Vă rog să împingeţi cu precădere trenurile cu 
muniţii şi tancuri şi să le scurgeţi spre Zorleni, pentru că linia spre Galaţi-Româneşti 
este blocată. Trebuiesc căutate toate trenurile cu muniţii şi materiale germane şi 
împinse spre front. Opriţi toate celelalte trenuri. Am să merg până acolo încât am să 
aplic sistemul din 1916: răsturnarea de pe linia ferată a trenurilor care împiedică 
circulaţia transporturilor de muniţii, deşi cred că nu vom ajunge în această situaţie. Mie 
îmi trebuie o circulaţie liberă. 

G-ral T. Orezeanu: Germanii n-au avut trenuri de muniţii. 
Mareşal I. Antonescu: Cum n-au avut? Au descărcat cinci trenuri de muniţii, 

ceea ce reprezintă o aprovizionare pe două săptămâni. De unde ştii d-ta că germanii n-ău 
adus muniţii? Eu am stabilit pe unde erau trenurile şi le-am adus. S-au descărcat două 
trenuri la Barboşi şi trei trenuri la Româneşti. 

T. Buradescu: La ora 4 dv. aţi dat ordin dlui g-ral Lovinescu. Erau trenuri de 
muniţii între Adjud-Mărăşeşti şi Buzău-Mărăşeşti, însă comunicarea pe care ne-a flcut-o 
dl g-ral Lovinescu arăta, din greşeală, că trenurile acestea sunt între Galaţi şi 
Româneşti. Or, eu am identificat cele cinci trenuri de care vorbiţi între Adjud
Româneşti şi Galaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Vezi, dle g-ral Orezeanu, că sunt trenuri? În Ţara 
Românescă cred că sunt astăzi peste 12 trenuri. 

T. Buradescu: Dar dl g-ral Lovinescu mi-a transmis că trenurile acestea se 
găsesc între Galaţi şi Româneşti. 

Mareşal I. Antonescu: Pe mine mă interesează să ajung la Româneşti. S-au 
descărcat două trenuri la Barboşi, iar muniţiile au fost cărate cu camioanele. S-au 
împins la Galaţi trei trenuri, care sunt acum în descărcare. 

Sunt trenuri cu tancuri. Zece tancuri Tigru dau peste cap un cap de pod rusesc. 
Dacă ruşii au pătruns la Chiţcani, este pentru că nemţii n-au avut un glonţ de armă. 

T. Buradescu: Domnule Mareşal, vă rugăm să interveniţi dv. ca să ni se dea 
drumul să trecem pe la Palanca. Nu se respectă angajamentul Germaniei; nu merge 
deloc. A venit şi colonelul von Ludwig pentru aceasta. Avem 50-60 trenuri, care nu pot 
fi trecute decât pe la Adjud-Palanca. Din această cauză, situaţia ameninţă să se încurce. 
Am anunţat şi Statul Major şi nu ştiu ce să fac. 

Mareşal I. Antonescu: De ce-mi spui tocmai acum, când te-ai încurcat? 
T. Buradescu: Vă rugăm pe dv. să interveniţi. 
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Mareşal I. Antonescu: Rog să se dea Ftihrerului următoarea telegramă: 
,,Deşi de trei săptămâni ni s-a comunicat să scurgem trenurile din Moldova 

către Transilvania de Sud prin coridorul secuiesc, operaţia nu se poate executa, din 
cauza dificultăţilor pe care le fac ungurii. 

Sunt astăzi peste 60 de trenuri gennane, goale şi pline, care se găsesc între 
Galaţi şi Palanca şi care nu se pot scurge din cauză că teritoriul secuiesc nu primeşte 
trenurile. 

Dacă nu se iau măsuri imediate, transporturile de concentrare şi de alimentare 
a frontului cu muniţii şi material vor fi total compromise, pentru că se vor bloca liniile 
ferate româneşti din Sudul Moldovei. 

Interviu la Excelenţa Voastră, pentru că am epuizat toate celelalte căi în 
această privinţă". 

M. Antonescu: Trebuie menţionat că Auswărtigesamt a comunicat de două ori 
deschiderea acestei linii. Să se adauge: 

,,Domnul von Ribbentrop şi Auswărtigesamt ne-au comunicat în două rânduri, 
prin Ministerul de Externe, că au fost luate măsuri". 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este singura acţiune pe care pot s-o fac. Să 
vedem acum ce faceţi dv. 

Eu sunt un om care spun: ,,Orice piedică am în calea mea - şi un munte - o 
dau la o parte". Deci, şi munţii să-i daţi la o parte din calea dvs. 

Nu este deschis Trotuşul. Trebuie să descongestionaţi Calea Ferată, căci altfel 
eu vin şi răstorn trenurile de pe linie. În Moldova era să murim din cauza aceasta, şi am 
venit cu această soluţie: am răsturnat aceste vagoane şi am dat imediat respiraţie 
Moldovei. Acelaşi lucru şi acum: răstorn trenurile cu munţii, cu tancuri etc., ca să 
deschid comunicaţia, căci mai bine pierd câteva trenuri, fiindcă vin trenuri peste trenuri 
şi înfundAm până la Budapesta Calea Ferată. 

Revin la chestiunea aceea. Se poate aplica soluţia pe care am spus-o, ca să 
întoarceţi de la Româneşti pe linia Zorleni, pentru a degaja linia Galaţi-Româneşti? 

T. Buradescu: Vom încerca. Dar şi un tren gol trebuie să meargă cu 4 
locomotive. 

Mareşal I. Antonescu: N-are importanţă. Să meargă cu 1 O, dar să deblocheze 
linia. În tot cazul, dacă nu se pot scurge pe această linie, înfundaţi linia cu trenuri, şi pe 
mAsură ce s-a terminat cu urgenţa aceasta de aducerea muniţiilor şi materialelor pentru 
germani, fiindcă au rămas flră această muniţie, pierdută în retragere, le scoateţi din 
această linie înfundată. 

Aceasta este, însă, o soluţie in extremis. Dacă le puteţi scurge pe linia Zorleni, 
sA le duceţi la Bârlad, întrebuinţaţi linia aceasta. Eu am salvat operaţiile în Moldova cu 
acest circuit; plecam de la Tecuci şi mă întorceam pe la Paşcani-Iaşi. 

G-ral T. Orezeanu: Nu este cazul. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă va fi nevoie, faceţi tren omnibus, care se 

opreşte, încarcă, descarcă şi trece înainte. Trebuie făcute circuite. 
Trec la Fabrica de cherestea ,,Măcărescu". Acest om este cunoscut din multe 

măcării de felul acesta, pe care le-a făcut în viaţa lui. A făcut şi politică ţărănistă, şi 
politică legionară de stânga, şi vrea să rămână cu bolşevicii acum. II vedeţi cum începe 
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să se descopere. Fabrica este întreprindere particulară. Acest Măcărescu, ţărănist, a 
ajwis cu fabrică şi eu n-am ajwis. Dispwie de instalaţii modeme, are maşini electrice, 5 
gatere etc. Ofiţerul raportează: am fost informat că proprietarul nu vrea să evacueze 
fabrica. 

Fabrica trebuie ridicată. 
S. Ghiolu: S-a hotărât să nu se evacueze fabrica de cherestea. 
Mareşal I. Antonescu: Materialul este al C.A.P.S.-ului, în depozit şi închis. 

Sunt 20.000 m.c. cherestea. Luaţi-le. Trimiteţi oameni din birou de la dvs. să circule pe 
linie. 

Ole ministru al Comwiicaţiilor, pe linia Piatra-Neamţ-Bacău swit o mulţime de 
traverse şi stâlpi de telegraf. Nouă ne trebuiesc stâlpi de telegraf. Ne-a cerut armata 
germană, că aveam nevoie urgentă, să taie din păduri. Am refuzat, dar am fost nevoit să 
dau această autoritate, ca apoi să constat că swit de ani aceşti stâlpi în lwigul drumului. 

Nu ştim ce avem. Aceşti stâlpi de telegraf swit foarte necesari şi trebuie să fie 
aduşi aici. 

În ce priveşte încadrarea ofiţerilor şi subofiţerilor, dle Pantazi, trebuie s-o 
discutăm. Prea mulţi au rămas la partea sedentară. 

A fost o mare nedreptate. Toţi elevii activi, cari ies ofiţeri la 1 O mai, au fost 
lăsaţi la partea sedentară, iar elevii care se fac ofiţeri de rezervă au fost trimişi pe 
front. Vasăzică, activii la partea sedentară, şi cei de rezervă pe front. 

Te întreb: este aceasta o măsură dreaptă şi inteligentă? Unităţile nu pot s-o 
facă de capul lor, fiindcă trebuie să fie un creier care să prezideze, şi acesta este 
Marele Stat Major. 

Este drept ca cel care se face ofiţer de rezervă să fie trimis pe front? Ce zice 
când vede că cel activ nu merge pe front, mai ales că în capul Statului se găseşte un 
ofiţer? Că i-am protejat. Dar să mă ferească Dumnezeu să fac astfel de nedreptăţi. 
Pentru mine Naţiunea românească este una, legea este lege, dreptatea este dreptate, 
nu/ac nici o deosebire, de la Rege şi până jos. 

G-ral C. Pantazi: Ne-aţi comunicat că sunt ofiţeri puţini la unităţi, şi am 
început controlul. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt foarte puţini. Vom discuta chestiunea mâine, 
într-un Consiliu special cu Armata. 

În ce priveşte transporturile de sămânţă, acestea văd că s-au efectuat, şi s-a 
terminat. 

lată, între Reni şi Româneşti - şi aceasta este tot opera Marelui Stat Major -
linia a fost minată în două locuri. Deci, mult în spatele frontului. Ne tăiem craca de 
sub picioare. De aceea am făcut un Mare Stat Major, pentru ca între Reni şi Româneşti 
să fie minată linia, care a sărit în aer şi s-a întrerupt circulaţia. Bineînţeles, s-a 
reparat. 

G-ral C. Pantazi: N-am făcut-o noi. 
Mareşal I. Antonescu: Noi am făcut. Germanii n-au dreptul să mineze, şi 

dacă o fac, ne ducem şi spunem: .. Nu vă dăm voie". 
Statul Major mă minează poale şi pe mine aici. 
G-ral C. Pantazi: Face şi multe lucrări bune. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar să nu facă lucruri rele. 
Admiţi d-ta să iei caii de la Huşi şi să-i duci la Piatra-Neamţ? 
G-ral C. Pantazi: Este prostia unuia. 
Mareşal I. Antonescu: Vom vorbi noi, între patru ochi. Sunt mulţi roboţi în 

birouri, dar creierul nu judecă frumos. Stau în birou, beau cafea, citesc jurnale şi 
iscălesc o hârtie, dar n-au habar dacă ce au semnat este practic, dacă se poate executa. 

Ne-au venit tancuri, dle g-ral Pantazi, din februarie, şi suntem la sfârşitul lui 
aprilie. Aşteptam tancurile ca pe Dumnezeu, ca şi o mulţime de alte lucruri. Şi au ajuns 
tancurile pe câmpurile de luptă nerodate, pentru că Statul Major, la toate întrebările 
făcute de Comandantul Centrului Motomecanizat în această privinţă, n-a răspuns. 
Aceasta, după ce am făcut experienţa din 1941, când m-am pomenit cu diviziile 
blindate pe front, că le dădeam ordin să execute o însărcinare, dar erau în pană. Nu 
ne-au adus nici un serviciu. Ne-au costat miliarde, şi am constatat că erau nerodate, 
nici motocicletele, nici camioanele Praga, nimic; le ţinuseră la magazie. Dl. colonel 
Davidescu ştie că am făcut scandal. Dar nu puteam să mă ocup şi de legionari, şi de 
inundaţii, şi de cutremur, şi de rebeliune, şi să rodez şi tancurile tot eu. După ce am 
făcut toată experienţa aceasta, a trebuit să aduc toată divizia blindată în Bucureşti, în 
ateliere, şi ne-a costat sute de milioane. Dar nu plătesc ticăloşii cari au.făcut aceasta. 

Acum, este exact acelaşi lucru. De la februarie şi până acum Centrul de 
Instrucţie Motomecanizată, deşi a făcut intervenţii, n-a primit de la Statul Major 
indicaţii. Am inspectat astăzi în amănunt toată divizia noastră blindată acolo şi eram 
în aceeaşi situaţie ca la început. 

G-ral C. Pantazi: Centrul de Instrucţie Motomecanizat a fost la început 
numai centru de instrucţie. 

Mareşal I. Antonescu: Se pot da răspunsuri. Dar d-ta admiţi aceasta? Nu 
crezi că naţiunea aceasta are dreptul să ne pună mâna în gât, ca să ne iasă ochii din 
cap? 

Şi spun şi un alt caz, tot aşa. Am strigat după tunuri anticar. În sfârşit, ne-au 
sosit şi tunurile, şi tractoarele pentru tunurile anticar. Eu m-am ocupat personal să se 
formeze şoferi. Acum, cum crezi că vin? Stau Ost-urile acestea, care vin cu mecanici 
germani, în câmp, şi nu vine nimeni să le ia. Sunt maşini extrem de delicate, şi fiecare 
divizie trimite şoferi improvizaţi ca să le ia. Şi astfel stau Ost-urile acolo, şi tunurile 
stau pe poziţie. Vom pierde tunurile. 

Iată câteva perle de acestea, admirabile, de lucrări ale Statului Major. Eu te 
desfid că dacă erai şef de Stat Major ai fi făcut lucruri de acestea. Nu fac critica g-ralului 
Şteflea, ci a întregului sistem. Eu sunt în luptă cu acest Stat Major de 30 ani, din 
această cauză, dar din nenorocire n-am putut să fac şcoală. Acesta este Neamul 
Românesc. Nu mă acopăr cu aceasta, căci eu sunt marele responsabil; eu voi plăti în 
faţa Istoriei tot dezastrul Neamului Românesc. Îl plătesc, dar ce să fac? Dar când 
lumea va lua şi va cerceta toate arhivele, va vedea cât m-am zbătut, pentru că fiecare 
hârtie începe astfel: Din ordinul domnului Mareşal, cutare, cutare; nu la ordinul 
altuia. Până în cele mai mici amănunte trebuie să hotărăsc eu. Nu pot. Am ajuns la un 
moment dat pe front, şi am văzut toate. M-am dus, acum două-trei săptămâni, la 
Armată şi am dat unele ordine, pentru care nu trebuia decât o jumătate de oră ca să 
ajungă la locul de destinaţie. Au ajuns în 3 săptămâni. 
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Mi-a spus generalul Schomer: ,, Dacă nu-mi daţi trenuri cu muniţii, pierd 
Basarabia". Imediat am spus: ,, Daţi trenuri cu muniţii. "A doua zi, generalul Schomer 
mi-a trimis o telegramă: ,, Mulţumesc cu recunoştinţă; au sosit trenurile cu muniţii". 

A trebuit să intervin eu. Nu o iau ca o laudă personală. Dar nu putea să facă şi 
altcineva aceasta? 

Am dat ordin, de atâta vreme, să nu mai se evacueze toate porcăriile. Ieri, în 
gara Piatra-Neamţ, am găsit un tren încărcat. Dar cu ce nu era? Scaune, mese rupte şi 
altele la fel, când avem atâtea lucruri esenţiale. Ca pedeapsă, am spus: ,,Să se suprime 
toate trenurile pentru evacuarea cercurilor de recrutare". Era şi un colonel, comandant 
de gară, trimis de Marele Stat Major, căruia i-am spus: ,,lată." Şi am dat ordin de acum 
3 săptămâni să se suprime toate trenurile Cercurilor de recrutare, care să rămână pe loc, 
şi să se ia zahărul şi celelalte. Dacă este vorba să ia mesele, cocoşii, porcii şi metresele 
tuturor de la Cercul de recrutare, prefer să iau zahărul. 

Cât am dat eu ordin: ,,Daţi vagoanele jos, nu lăsaţi în gări să se încarce", 
imposibil. 

Ca concluzie (sic!), pot să vă spun că frontul este pus în perfectă ordine, acum, 
plecând de la Bacău, după ce am mers împreună cu comandantul Armatei şi singur, 
prin toate părţile. Rămâne să punem noi ordine şi cred că în două săptămâni va fi 
perfecţiunea cea mai mare şi în spatele frontului. 

Am găsit spitalul de campanie al unei divizii, la Săbăoani. Venise colonelul ca 
la nuntă; nu luase nici o măsură de siguranţă, de nici un fel. Ieri, camioanele unei 
unităţi erau îngrămădite la Roman; deşi s-a bombardat şi astăzi Romanul, lângă podul 
de la Roman era camion lângă camion. O bombă distruge dintr-odată 20 camioane, şi 
apoi spunem că nu avem camioane. 

Domnilor, v-am orientat asupra celor ce se petrec. Sigur că sunt multe lucruri 
rele. Fatal, nu sunt numai la noi, ci în toate ţările, în toate armatele, şi chiar în armata 
germană. Aceşti soldaţi, pe care i-am văzut cum i-am văzut în 1940, au ajuns nişte 
nenorociţi. Nu din cauza lor. Dar un om care nu se spală luni întregi, care este plin de 
păduchi, care n-are mâncare, că ajunsese la un moment dat - acum li s-a sporit raţia -
la 1 SO grame pe zi, nu poate arăta altfel. Şi se bat, totuşi, ca leii. 

Datorită acestor soldaţi germani foarte buni, am putut să fac eu o pânză în faţa 
poziţiei noastre fortificate, s-o organizez şi s-o ocup, s-o pun în bună stare de apărare şi 
să fac afirmaţia că această linie nu va fi trecută. 

Dacă n-ar fi fost aceşti soldaţi germani, n-aş fi putut să fac această operaţie. 
Sunt drept şi o recunosc. 

Am văzut acum această armată, care a început să se redreseze şi să se pună la 
punct cu disciplina. Se împuşcă pe capete; de altfel, din ordinul meu, s-a împuşcat un 
sublocotenent şi nişte fagari. Acum se dau ordine şi toată armata începe să-şi recapete 
încrederea. A venit material, au venit muniţii, a sosit divizia blindată, lumea a văzut că 
nu e glumă, că putem lupta şi că avem toate şansele să biruim. 

Eu sunt învăţat cu manifestările de felul acesta. Am trecut şi prin momente mai 
grave decât săptămâna trecută, când toată lumea făcea presiuni asupra mea: în 1916 -
şi nu se compară situaţia de astăzi, cu dezastrul de atunci - în 1916, soldaţii, după două 
luni de zile de război, erau desculţi, iar acum, după trei ani jumătate, sunt îmbrăcaţi în 
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efecte noi. Fiecare soldat, începând de la capelă şi până la bocanci, este îmbrăcat din 
nou, afară de rare excepţii. Totul este material nou, muniţia este în calitate suficientă, 
iar soldaţii, în marea lor majoritate, mănâncă câte (sic!} două feluri de mâncare la 
fiecare masă. Ultima unitate din divizia noastră blindată, pe care am vizitat-o în timpul 
mesei, avea două feluri de mâncare la dejun şi două fel uri seara. În afară de aceasta, am 
dat dispoziţii ca fiecărui soldat săi se mai dea câte un pumn de zahăr. Vedeţi dar, în ce 
condiţii luptă această armată. 

Sunt, însă, lucruri care nu merg în spatele frontului, nu pot merge şi poate că 
nu vor merge deloc. De aceea, dv. sunteţi datori să vă mişcaţi, pentru că dv., prin 
prezenţa dv. - când vede cineva un ministru, crede că vede pe Dumnezeu - puteţi 
îndrepta multe lucruri. Dar dacă omul nu mai vede, nici pe jandarm, nici pe primar, nici 
pe prefect, nici pe judecător, nici pe ministru, pe generalul sau pe Conducătorul 
Statului şi constată că toţi s-au ascuns în pământ şi au fugit la locuri sigure, pierde 
încrederea. N-am să vă vorbesc de altceva, dar pot să vă arăt că mi s-a afirmat de mai 
multe persoane că, numai prin faptul că am ajuns la Bacău, s-a ridicat moralul 
Moldovei. Toată lumea a zis: ,,Nu se mai evacuează Moldova, dacă a venit domnul 
Mareşal aici". 

De aceea, vă rog şi pe dv. să părăsiţi birourile şi să vizitaţi Moldova. 
în privinţa presei, este nevoie de o campanie foarte susţinută, fiindcă are nevoie 

şi soldatul şi ofiţerul de ziare. De-abia începând de ieri se primesc ziare pe front. 
M. Antonescu: Se organizează curieri. 
Mareşal I. Antonescu: La începutul războiului, organiz.asem ca, în fiecare zi, 

să plece câte un avion mare la fiecare comandament de divizie cu corespondenţă şi 
ziare. Acolo veneau alte avioane mai mici care împărţeau mai departe scrisorile şi presa 
la unităţile mai mici. Împreună cu Cenzura, care este la Marele Stat Major, trebuie să 
reorganiz.aţi acest sistem. Trebuie ca corespondenţa (sic!) şi ziarele să fie trimise pe 
front, ca să întreţină moralul soldatului. Acest moral nu se întreţine numai cu vorbe, ci 
printr-o legătură strânsă a fiecărui luptător de pe front cu ţara. Dacă soldatul primeşte 
scrisori de la el de acasă, în care i se arată că toţi ai lui sunt sănătoşi, că pământul este 
lucrat şi că lucrurile merg bine, el e liniştit; dacă nu primeşte nimic, atunci soldatul este 
preocupat de ce ar putea să fie la el acasă. 

Domnilor, aceasta nu este o chestiune secundară, ci este o problemă de o 
importanţă capitală. Să trimitem în fiecare zi presă şi corespondenţă pe front. Ziarul 
,,Sentinela" mai funcţionează. 

M. Antonescu: Apare, dar nu-l putem trimite. 
Mareşal I. Antonescu: Oleg-ral Jienescu, te rog să dai dispoziţii să se trimită 

pe front cât mai multe ziare şi corespondenţă. Să plece de aici un avion mare, curier, 
până la Bacău şi de acolo să plece altele mai departe ca să împartă presa şi scrisorile. 
Cu avioanele care pleacă la posturile de comandă ale diviziilor, să trimitem 
corespondenţă, pachete şi ţigări. Trebuie să publicăm în ziare că se pot trimite pachete 
pentru soldaţi şi ofiţeri cu avionul, pe front. Să anunţăm că cine are de trimis asemenea 
pachete poate să le depună în cutare sau cutare loc, şi să organizăm un serviciu care să 
le ridice. Aceasta, nu numai pentru Bucureşti, ci pentru încă două, trei centre, care se 
vor înfiinţa: unul la Bucureşti, altul la Craiova, altul în Ardeal şi altul în Sudul 
Moldovei, dacă mai este necesar. 
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Am vorbit cu soldaţi, cari mi-au spus că nu ştiu nimic de familiile lor. 
AL Marcu: Se dau zilnic comunicări prin Radio. 
G-ral C. Panta.zi: Pachete alimentare să nu trimitem, ca să nu ni se întâmple 

ca în trecut. 
Mareşal I. Antonescu: Înlesniţi trimiterea ziarelor şi corespondenţei şi faceţi 

un comunicat ca să se vadă că ne ocupăm de acest lucru. 
Ca să vedeţi care este starea de spirit de pe front, este destul să vă spun că un 

general, care se găsea la Bacău, mi-a spus: ,,Domnule Mareşal, de la soldat şi până la 
general, Armata trece la răboj tot ceea ce se petrece în Ţara Românească acum. Dv. nu 
ştiţi ce se întâmplă: pe când soldatul român, cu raniţa în spate - şi a flcut gestul omului 
cu povara în spate - trece spre Moldova, camionetele sanitare ale dlui dr. Costinescu, 
cu doamne văpsite şi sulemenite, au venit în Moldova, ca să ridice pe copiii de jidani şi 
să-i salveze". 

Pe când soldatul român merge spre front, dl dr. Costinescu trimite camionetele 
Crucii Roşii cu doamne din protipendada Capitalei ca să ia pe copiii de jidani şi să-i 
pună la adăpost. Armata ştie aceasta, şi va veni ziua răfuielei. 

Când am venit şi am spus lucrul acesta domnului g-ral Vasiliu, d-sa mi-a 
răspuns: ,,Da, domnule Mareşal, este adevărat, dar nu v-am spus. Aşa s-au petrecut 
lucrurile şi în Transnistria. Şi acolo Crucea Roşie venea şi se interesa de jidani, dar n-a 
întrebat niciodată: «Cum stă soldatul român, are hrană suficientă etc.?» De jidani însă 
se interesau unde sunt camionetele sanitare ale Crucii Roşii Româneşti". 

Sunt lucruri cari într-o zi vor ieşi la iveală în faţa Naţiei Româneşti, dar atunci 
nu va fi socotit răspunzător dl dr. Costinescu, ci eu, pentru că nu se va presupune că eu 
n-am ştiut de acest lucru. De la generalul acesta am aflat că faptul s-a petrecut în 
Moldova, iar de la dl g-ral Vasiliu am ştiut că acelaşi fapt s-a petrecut şi în Transnistria. 
Toate aceste fapte sunt văzute de soldat şi de ofiţer, care, pe de altă parte, vă simte şi 
lipsa dv. 

Mergeţi cu mine pe linia întâi a frontului, fiindcă acolo este Naţia Româneas
că, şi vă dau în scris că nu vi se va întâmpla nimic; veţi veni înapoi tot aşa cum aţi 
plecat. 

I. Petrovici: Mergem, domnule Mareşal, numai să ne luaţi. 
Mareşal I. Antonescu: Poftiţi; n-aveţi nevoie să vă iau eu, pentru că nu 

sunteţi copii, să vă ţineţi după mine. Sunteţi maturi şi vă lasă lumea să mergeţi acolo. 
Aveţi dreptul sa va duce{i pe ttom, aveţi datoria s-o faceţi, fiindca sunteţi membrii 
Guvernului. Aveţi un mandat de la Naţiune, care şi-a pus în dv. speranţa s-o salvaţi. Şi 
dacă vă veţi duce acolo, poate că veţi îndrepta multe lucruri. Veţi vedea acolo şi multe 
lucruri rele, pe care le veţi îndrepta. 

Acum trei săptămâni un om politic s-a dus pe front şi s-a întors aici alarmat, 
fiindcă în cazemate era apă, iar materialul nu fusese încă instalat. A venit şi la mine şi 
mi-a spus acest lucru, iar eu i-am răspuns: ,,Da, domnule, eu încep o casă de la 
fundaţie. Am început să construiesc un front, defensiv sau ofensiv. Te rog să te duci 
acolo peste trei săptămâni şi să vezi cum a fost construit. Pe urmă ai să-mi spui dacă 
acest front a fost rău sau bine studiat şi construit. Acum am început să-l construiesc". 
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Acel om, însă, s-a dus de la început pe fron,t şi apoi a venit la Bucureşti cu 
acele impresii, pe care nu mi le-a comunicat numai mie şi numai dlui Mihai Antonescu, 
ci le-a spus la toată lumea. Şi aşa, tot Bucureştiul a aflat că suntem de7.8Illlaţi. 

S-a dus acest om politic din nou pe front acum şi-mi spune dl Mihai 
Antonescu că s-a întors de acolo cu alte impresii. 

lată ce înseamnă să ai metodă şi perseverenţă. M-am dus şi eu pe front. Ruşii 
se îndreptau spre poziţie şi noi ne duceam tot acolo. I-am dat afară. Am construit o 
poziţie care va rezista. 

Să nu ne luăm după toate fleacurile. Desigur, e greu războiul. Credeţi dv. că eu 
n-aş vrea să mă plimb acum pe Champs Elysees? Aş fi fericit s-o pot face. Nu sunt un 
nebun ca să umblu după mori de vânt şi să mă lupt. Eu vreau ca mai întâi să salvăm 
Neamul acesta. 

Ce chestiuni credeţi că sunt mai importante şi depind de mine? 
În chestiunea financiară, cu plata salariilor, le veţi plăti. V-aţi angajat. N-aveţi 

întârziere? 
G. Netta: Nu, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să treceţi la locuri, în Moldova, să reluaţi 

operaţiile, să faceţi încasări şi să puneţi ordine în Stat. Desigur că Statul a fost 
dezorganiz.at şi de inamic şi de panică. Era nonnal. Şi Germania şi Anglia ajunseseră să 
se dezorganizeze la un moment dat. Numai că germanii ajunseseră la Dunkerque şi 
Anglia şi se dezorganizaseră. La noi, dacă ruşii au intrat pe teritoriul ţării noastre, noi 
n-o să fim mai tari decât englezii. Avem, însă, datoria acum să nu ne zbatem în această 
situaţie, ci să îndreptăm lucrurile. 

Am găsit acest Stat încurcat şi în panică în 1940, dar încet, încet, mai cu vorbă 
dulce, mai cu vorbă tare, uneori cu glonţul, I-am descurcat şi l-am îndreptat. Acum tot 
aşa: mai cu vorbă bună, mai cu vorbă tare, la nevoie chiar şi cu glonţul, vom descurca 
Statul acesta şi-l vom pune în regulă. 

În ceea ce priveşte ordinea în ţară, care este situaţia? 
G-ral C. Vasiliu: E linişte pretutindeni. Am fost în câteva părţi din zona de 

primire a refugiaţilor, timp de câteva zile, şi am văzut cum merg lucrurile. Am făcut 
ordine şi am dat dispoziţii ca refugiaţii să se pună pe treabă, aşa cum aţi spus dv. 

Mareşal I. Antonescu: Am văzut refugiaţi instalaţi în spatele frontului, la 
Roman. Am stat de vorbă cu un refugiat din Basarabia - a fost o lecţie foarte bună, 
fiindcă mai ascultau şi alţii - pe care l-am întrebat: ,,De ce ai fugit, fiindcă ai numai 5 
hectare de pământ?" Mi-a răspuns: ,,Am stat un an cu ruşii şi nu mai stau încă o dată". 
A fost o bună lecţie, fiindcă ascultau şi alţii cari erau de faţă, ca să vadă de ce a fugit 
din Basarabia acel ţăran, care nu fusese nici primar, nici notar, nici altceva în satul lui; 
era un ţăran ca orişicare altul. 

Refugiaţii s-au apucat de muncă, dar le lipsesc vitele, fiindcă proprietarii cari 
au plecat au luat animalele cu ei. Şi animalele lor nu sunt acum nici la muncă, nici cu 
ei, pentru că au murit pe drum în cea mai mare parte. Am găsit în marginea Bacăului 
coloane întregi de boi, din care unii mureau pe drum, iar alţii erau bolnavi, cu 
picioarele betegite. Am oprit imediat coloana şi am dat ordin şefului de Stat Major al 
unităţii respective să-i dea locuitorilor, ca să-i folosească la munca câmpului. Dar nici 
aceasta nu se poate acum, fiindcă cei mai mulţi boi sunt bolnavi. 
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Am întâlnit foarte multe vite în cirezi. Am spus ca vitele sii se dea la lucru şi 
de acolo sA le luăm atunci când este nevoie să le tăiem. 

G-ral C. Pantazi: S-au dat ordine. 
Mareşal I. Antonescu: Ordine s-au dat, dar vitele le giisesc tot în cirezi. 
Mi-au spus ţăranii din judeţul Neamţ: ,,N-avem vite". Bineînţeles, va lucra 

acolo Armata, dar totuşi situaţia este destul de grea. Proprietarii au plecat cu tractoarele 
şi cu batozele. De aceea, dv. trebuie sA vă gândiţi de pe acum ce vom face când va veni 
secerişul. Şi în Moldova şi în Muntenia este acum un grâu cum rar a fost vreodată 
primăvara. Am văzut acest lucru din avion, fiindcii zbor foarte des: grâul este uniform 
peste tot, n-are nici o lipsă. În Moldova, grâul este o splendoare, pe suprafeţe imense, 
până în judeţul Neamţ. Acolo ţăranii, după îndemnul nostru, au cultivat şi au recoltat 
foarte mulţi cartofi. A fost o producţie de 2000-3000 kilograme de cartofi la hectar, o 
adevărată supraproducţie. Ţăranii au acum foarte mari cantităţi de cartofi, ceea ce a 
flcut ca preţul sA scadă: îi vând cu 5-6 lei kg, nenorociţii. Dar şi aceasta însemnează, 
dacă facem socoteala, peste 100.000 lei încasări la hectar. Chiar directorul Camerei 
Agricole mi-a declarat acest lucru şi mi-a ariitat că beneficiile la cartofi sunt foarte 
mari, cu ocazia unei conferinţe pe care am flcut-o cu reprezentanţii administraţiei din 
judeţul Neamţ. Dacă putem cumpăra cartofi de acolo, ar fi foarte bine, pentru că se 
giisesc pe toate drumurile. Am vizitat şi câteva case părăsite de proprietari şi am viizut 
camerele pline cu cartofi. Acum, de când s-a consolidat frontul, locuitorii se întorc pe 
la casele lor, iau ce le mai trebuie şi se duc înapoi. Deci, acolo nu este o problemă de 
hrănire a populaţiei. Această problemă se pune numai pentru populaţia de la munte. 

Deşi am dat ordin să se oprească coloanele (sic!) de refugiaţi, casii nu pierdem 
braţele necesare pentru munca câmpului (sic!) din această epocă, am observat totuşi 
două coloane foarte lungi spre Buzău şi Mizil. 

G-ral D. Popescu: N-au fost opriţi pe loc decât oamenii în stare să 
muncească. Bătrânii, copiii şi femeile gravide s-au dus. 

Mareşal I. Antonescu: Dar în coloanele acestea nu erau numai bolnavi, 
bătrâni şi femei gravide. Dacă lăsăm coloanele de refugiaţi să meargă spre Vestul ţării, 
atunci nu mai putem ara. Dacă le-am fi oprit în regiunea Tecuci, atunci am fi arat toate 
terenurile de acolo. Vă spun şi dv.: ,,De ruşi scăpăm, dar de foamete nu scăpăm dacă nu 
muncim pământul". 

G-ral I. Arbore: La Tecuci sunt sute de tractoare ale Transnistriei, neîntre
buinţate. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu le pune prefectul la lucru? Să le pună 
prefectul la lucru imediat. 

G-ral D. Popescu: Dl g-ral Arbore de ce nu mi-a spus mie? 
G-ral I. Arbore: Abia azi am aflat. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o chestiune de formă. Acum au venit Ost

urile, dar n-avem şoferi. Am auzit că se pregătiseră şoferi, dar pentru aceste maşini s-au 
trimis alţii, nu cei pregătiţi. 

G-ral C. Pantazi: Nu ştiu să umble cu ele? 
Mareşal I. Antonescu: Dacă sunt şoferi bine pregătiţi trebuie să ştie. Ieri s-au 

ars lagărele la patru maşini de felul acesta, fiindcă şoferii lor, în loc să umble numai cu 
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vitez.a a patra cu ele, aşa cum scrie în instrucţiuni, au plecat cu vitez.a întâia şi a doua; 
au ajuns la Bacău cu lagărele maşinilor arse. 

M-am luptat atât ca să aduc maşinile acestea din Gennania, am dat şi 
telegrame Fiihrerului, a venit aici şi un general gennan pentru aducerea lor şi, totuşi, 
din cauz.a lipsei de pregătire a unor şoferi pricepuţi, sub ochii mei s-au ars lagărele la 
patru maşini. 

Patru din aceste tractoare modeme sunt, deci , cu motoarele stricate. A trebuit 
să intervenim acum, ca să ni se dea motoare de schimb noi. Ce să facem! Aceasta este 
Naţia Românească, şi cu ea trebuie să facem toate. Pe timpul lui Traian şi Decebal, a 
fost poate mai rea, dar s-a făcut ţara. Ne costă, însă, foarte scump. 

Sunt aceste l 00 tractoare, dar vor mai fi şi în alte părţi. Caii aceia să-i opreşti, 
cu toate că în regiunea aceasta este foarte mult arat. 

G-ral D. Popescu: Au cerut câte 300 refugiaţi, cu căruţe. Le-am dat. 
Mareşal I. Antonescu: Să ia şi tractoare. Altă muncă face tractorul. 
Acum, se pune altă problemă. Trebuie să ne organizăm de acum pentru 

seceriş, fiindcă de aceea v-am vorbit de grâu că este bun, şi vom avea poate un grâu 
mai bun ca anul trecut. Dar, împreună cu Statul Major, să luăm măsuri ca să avem 
oameni de seceriş la locul lor, cu premilitarii, să nu dăm din loc în loc. Astăzi suntem 
în 22 aprilie. Sunt sigur că la 20 iunie, când va începe secerişul, tot nu va fi pusă 
problema la punct. Trebuie să întrebăm de acum ce nevoi sunt pentru seceriş şi cosit. 

Acestea sunt cele două mari probleme cărora trebuie să le facem faţă, căci ne 
trebuie furaj. Războiul consumă foarte mult furaj, războiul consumă pâine, şi trebuie să 
avem grâu şi acest furaj. 

S-a pus foarte mult grâu anul trecut, deşi d-nii proprietari au venit la mine, în 
septembrie, şi m-au ameninţat că dacă nu ridic preţul la grâu - a spus şi Mareş, şi alţii -
nu se mai pune grâu. Şi dl. Pană a spus, de asemeni, că nu va mai pune nimeni. Ei bine, 
nu numai că au pus, dar au pus mai mult ca în alţi ani. 

Şi dl. Neagu mi-a spus: ,,Nu se mai pune grâu în toamna aceasta, fiindcă preţul 
nu este suficient. Am spus: ,,Bine, murim de foame". Dar s-a pus grâu. 

Şedinţa se ridică la ora 19,30. 

Stenografi: D. Fierăscu şi N. Dumitrescu 

D.A.N.lC..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 221 (fost 220)/1944.f 480-532 
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19. 1944 aprilie 29. Se discută despre situaţia acordurilor economico
.financiare cu Germania; se analizează textul decretului-lege privind măsurile 
excepţionale pentru ajutorarea sinistraţi/or de bombardamente, constatarea 
sinistrului şi Statutul sinistraţi/or; se prezintă situaţia dezastruoasă din 
domeniul sanitar etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
de la 29 aprilie 1944 

Şedinţa se deschide la ora 16, sub preşedinţia domnului prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de Miniştri. 

Au luat l?arte domnii: prof. Gheron Netta, ministrul Finanţelor; g-ral Gh. 
Dobre, ministrul lnzestrării Armatei; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; prof. dr. Petre 
Tomescu, ministrul Sănătăţii; C. Angelescu, guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral I. 
Arbore, subsecretar de Stat al Aprovizionării; Ovidiu Vlidescu, subsecretar de Stat al 
Românizării; ing. Stavri Ghiolu, subsecretar de Stat al Industriei; I. Andonie, director 
general la Ministerul Economiei Naţionale; C. Pandele, director general la Ministerul 
Finanţelor. 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, dl. Clodius a venit la mine ca să examineze 
noua situaţie creată atât de împrejurările militare, cât şi de consecinţele lor economice 
şi financiare asupra acordurilor din 9 februarie 1944, asupra schimbărilor dintre Ger
mania şi România, cât şi asupra colaborării militare germano-române cu sarcinile ei. 

Dl. ministru Clodius găseşte că acordurile din 9 februarie 1944 - deşi nu 
socoteşte că ar trebui să facem alte acorduri-, nu mai pot, totuşi, să fie considerate ca 
executabile pe bazele pe care au fost puse şi mai ales stăruie pentru găsirea unor 
soluţiuni faţă de nevoile germane în România. 

Aşa cum mi-au fost prezentate de d-sa, în primele acte, nevoile pe care le-ar 
avea Germania şi problemele care s-ar pune acum din nou, în alţi termeni şi cu alte 
proporţii decât cele din toamnă şi din februarie când s-au încheiat acordurile, ar fi: în 
primul rând, aprovizionarea pentru trupele germane aflătoare în România, sau care 
urmează să aparţină Comandamentului german; apoi, procurarea şi finanţarea 
procurării de material lemnos, ciment şi altele pentru unele lucrări de fortificaţie; în 
sfărşit, diferite sume de bani c:iri ar fi neces;are pentru finanţare:i nevoilor germane în 
România, altele decât aprovizionările, adică solde, diferite cheltuieli etc. 

După cifre aproximative, prezentate de către dl. Clodius, reprezentând cele trei 
capitole, ar fi nevoie de: 30 miliarde pentru aprovizionări, 1 O miliarde pentru solde, alte 
10 miliarde pentru diverse plăţi şi 5 miliarde pentru fortificaţii şi material, în total 55 
miliarde pentru intervalul mai - septembrie, ceea ce ar reveni la 11 miliarde lunar. 

Bineînţeles, cu acelaşi prilej, dl. Clodius a pus problema schimburilor cu 
Germania. Pe de o parte, d-sa crede că Germania lipseşte (sic!) tot mai mult de 
materiale, de mărfuri şi de posibilităţi de export; pe de altă parte, d-sa crede că ar trebui 
ca, totuşi, noi să continuăm exportwile noastre spre Germania. 

Din aprovizionamentele de 30 miliarde, numai circa 14 miliarde ar trebui să 
fie considerate ca intrând în contingent, şi chiar şi pentru aceştia face discuţiune dacă 
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trebuie să se calculeze pe preţurile interne sau pe preţurile de export, de unde şi de 
acolo ar !;Jlilla să se deducă încă o diferenţă de circa 9-1 O miliarde. 

1n sfărşit, d-sa socoteşte că, faţă de greutăţile actuale ale Germaniei, faţă de 
faptul că noi n-am executat angajamentele privitoare la export în ceea ce priveşte cei 
150 milioane franci elveţieni, această sumă n-ar putea să fie acordată decât dacă noi am 
exporta şi fie ne-am procura direct devize prin exporturile pe care le-am obţine, fie, 
dacă am da Germaniei cantităţile prevăzute de acorduri drept contraprestaţiune a 
acestui post de devize, d-sa socotind că 70 milioane au fost deja plătite, 50 milioane 
prin plătt directe şi 20 milioane prin decontări de exportări destinate Elveţiei. 

In ceea ce priveşte, deci, formula compensatorie şi posibilităţile de contrapres
taţiune germană, aşa cum s-a prezentat din primul moment situaţia, ceea ce ni s-ar oferi 
este numai armament. 

Se întâmplă, însă, că în ceea ce priveşte armamentul, examinând situaţiunea, 
am constatat că livrările de la ianuarie până astăzi, după planul Liewenbaum, sunt în 
mare parte executate, cifrele, însă, pe care le prezintă acest program sunt foarte reduse, 
materialele sunt insuficiente. Dl. Mareşal Antonescu a cerut să se dea cantităţi de 
material, armament şi muniţiuni mult mai mari, iar, pe de altă parte, Marele Stat Major 
mi-a dat mie, şi eu i-am predat dlui Clodius, lista tuturor materialelor pierdute în 
Crimeea. Dl. Mareşal Antonescu socoteşte că acest material trebuie înlocuit, în afară de 
materialul de la Don, care a rămas în discuţiune. D-sa socoteşte că în nici un caz 
materialul din Crimeea nu poate fi imputat României şi să fim siliţi să-l plătim noi, 
pentru că dl. Mareşal a stăruit în repetate rânduri, din octombrie şi până astăzi, pentru 
retragerea trupelor din Crimeea şi aducerea materialului de acolo. Dl. Clodius a rămas 
să examineze problema. 

Mi s-a dat de dl. Clodius o serie de liste şi de note, pe care le-am parcurs eu 
însumi, pentru că abia aseară mi s-au dat, în care este vorba de contingentele cerute 
pentru Armată, de cereale şi de altele. Voi pune să fie traduse aceste note şi vi le voi 
trimite şi dvs. În general, cererile germane sunt calculate pe un efectiv de 900.000 
persoane. Dl. Mareşal Antonescu a spus că nu pot fi atâţia. 

G-ral I. Arbore: Dl. g-ral Stavrat mi-a spus că e vorba de un efectiv de 
300.000 oameni. 

M. Antonescu: Mai sunt 90.000 la Aviaţie şi vreo 20.000 la Marină. 
Programul cu cele 55 miliarde îi însumeaz.ă pe toţi. Cu alte cuvinte, ar fi vorba de un 
nou program, care ar avea ca posturi 55 miliarde pentru nevoile militare germane în 
România, aprovizionări cu materiale, finanţări etc. Bineînţeles că ar urma să se 
examineze celelalte posturi ale programului din 9 februarie 1944, însă dl. Clodius ne-a 
spus asupra acestuia că Germania s-ar găsi într-o situaţie foarte grea şi nu poate face 
multe livrări, pe de altă parte, comercianţii români nu importă, unele din contractele 
angajate ar fi fost reziliate, ori s-a renunţat la ele într-o formă sau alta, aşa încât în acest 
moment nu s-ar putea conta pe intrări de mărfuri din Germania şi deci pe 
compensaţiuni şi clearing echilibrat prin schimburi, singurul element care ar putea fi 
luat în considerare fiind armamentul. 

Dacă ţinem seama de armamentul pierdut în Crimeea, care reprezintă cifre 
colosale, după propriile declaraţii ale dlui Clodius şi ale experţilor militari, cred că în 
nici un caz Germania nu ne va da şi materialul din Crimeea, ca să-l înlocuiască pe cel 
pierdut şi, în plus, material de război, aşa încât să compenseze cei 55 miliarde. 
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Dl. Mareşal Antonescu mi-a spus că pentru annamentul din Crimeea trebuie sA 
cerem formal alt armament si să nu ajungem să compensăm armamentul cu mărfuri, 
cereale sau alte produse româneşti, ci, cel mult, fiind în stare de război, în care petrolul 
este atât de necesar Germaniei, să stabilim. un sistem cu un plafon de compensaţiune în 
petrQl; cu alte cuvinte, pentru petrolul pe care îl dăm să primim contravaloarea în 
armament pe preţul pe care s-ar discuta conform acordului şi protocolului din ianuarie 
1943 şi din februarie 1944. În nici un caz, să nu depăşim plafonul petrolului în intrarea 
de armament, sau, mai exact, să nu admitem ca element de compensaţie în schimbul cu 
Germania decât până la plafonul petrolului. 

Însă, dl. Clodius, când am spus· că fără aur şi devize va fi foarte greu să cerem 
acest efort acestei naţiuni care a suportat atâta, dl. Clodius mi-a răspuns că ar fi foarte 
greu ca ,_Fiihrerul să înţeleagă că pentru soldaţii care apără România, noi cerem aur şi 
devize. 1n sfirşit, am awt o discuţiune asupra acestei „apărări", pentru că nu este un 
ideal pentru noi ca apărarea să se facă pe teritoriul nostru, ca garanţiile să însemne 
f pkare dinăuntru şi nu dinafară. Dar i-am atras atenţia că, în orice caz, chiar dacă 
aprovizionamentele acestea ar fi considerate ca aprovizionări militare, petrolul este o 
marfă pe care înţelegem să o valorificăm. 

Eu am negociat cu dl. Clodius de 4 ani încoace şi cunosc şi tehnica şi procedu
ra de negociere. Este adevărat că dl. Clodius mi-a spus şi acum, ceea ce mi-a spus în 
toamna trecută, că Germania se găseşte în situaţiunea rea, că datorită acestei situaţiuni 
nu poate face cu România acorduri economice, ci numai angajamente de război, că 
găsindu-ne într-un război în care este vorba de existenţa noastră, România trebuie să 
facă jertfe care rămân să se socotească la sfârşitul războiului. Dl. Mareşal înclinase, la 
un moment dat, să propună, ceea ce s-a încercat de Banca Naţională la sfârşitul anului 
1942, transformarea în contracte private de furnituri sau de livrări de mărfuri a unei 
părţi din creanţele şi disponibilul de mărci la preţurile actuale, să transformăm disponi
bilul de mărci care s-ar crea în acest mod, să-l transformăm în obligaţiuni de livrare de 
mărfnri pe preţuri care să fie fixate acum în raport cu valoarea prestaţiunilor României 
şi care să fie garantate, aceste obligaţiuni, de către Statul German. 

Personal vă mărturisesc că nu sunt pentru această formă, pentru că din două 
situaţiuni se poate întâmpla una: sau Germania iese învingătoare şi în această ipotez.ă 
îşi va impune regimul economic tuturor contractelor şi le va da executarea pe care o va 
socoti mai potrivită, sau nu iese învingătoare şi atunci contractele vor fi supuse unui 
regim de revizuiri şi deci iarăşi nu putem conta pe ele. 

Dar chiar dacă nu se produce nici un fapt de ordin internaţional, care să înrâu
rească aceste condiţiuni de drept privat, cred că condiţiunile de producţiune ale fir
melor germane nu pot fi pe de-a întregul ferite de orice fel de intervenţiune mâine, fie 
chiar şi de ordin statal, aşa încât să putem conta pe un contract abstract de drept privat. 

C. Angelescu: Se poate întâmpla ca după război, cei care vor importa din 
Germania să găsească mărfurile mai ieftine în altă parte şi atunci aceste contracte s-ar 
întoarce împotriva noastră. Nimeni nu poate prevedea ce va fi după acest război. 

M. Antonescu: Cred că vom putea obţine totuşi de la Germania să ni se dea 
aur şi devize, nu cantităţi mari, dar ni se va da. în ceea ce priveşte devizele, i-am spus 
dlui Clodius că asupra acelor 1 SO milioane franci elveţieni nu înţeleg în nici un caz să 
revenim şi că livrările ftcute Armatei germane înţelegem să le considerăm livrări de 
export, cu atât mai mult cu cât, conturile noastre faţă de Germania trebuie să adauge o 
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sumă de creanţe şi de despăgubiri pe care ar trebui să le îndreptăm spre Germania 
pentru devastările şi procurările directe de mărfuri şi cereale din teritoriul Basarabiei şi 
Moldovei, pe unde au trecut şi coloanele şi etapele, şi cari sunt elemente pe care noi ne 
întemeiem acordul din februarie în ceea ce priveşte capacitatea de export şi volumul de 
producţiune pe care am contat. Pe bazele acestea trebuie să ne menţinem punctul de 
vedere. Nu cred că se poate cere României să suporte o sarcină de 55 miliarde în 
împrejurările actuale. Cum în alte împrejurAri m-am străduit să obţin condiţiuni mai 
favorabile, i-am spus dlui Clodius: ,,Vă amintiţi când, în ianuarie 1943, dl. von 
Ribbentrop mi-a comunicat refuzul oficial al Reichului de a accepta punctul nostru de 
vedere, i-am spus Fiihrerului: «Excelenţă, a admite punctul de vedere pe care ni-l 
prezentaţi ar însemna să lucrez contra intereselor ŢArii mele şi omul care să mă înveţe 
să fac acest lucru nu s-a născut încă»". I-am spus dlui Clodius că dacă atunci am vorbit 
aşa, ce trebuie să spun astăzi - când România se găseşte cu o parte din teritoriu năvălit, 
cu o parte din trupul ţării sub ocupaţie inamică, când (sic!), pe de altă parte, avem atâţi 
refugiaţi cari au venit din acel teritoriu - când suntem siliţi să mobilizăm şi când am 
pierdut atât material şi ne găsim cu toate perspectivele unui front, care se macină pe 
teritoriul nostru! Că ceea ce îl preocupă în primul moment este să dăm 
aprovi.zionamente. Întâi era vorba de cele 500 milioane. Considera că această sumă ar 
putea face faţă unor nevoi urgente. Considera -, de asemeni, că prin livrarea de 
aprovizionamente pentru o lună sau câteva săptămâni s-ar putea face faţă momentului 
actual şi că ar rămâne ca d-sa săptămâna viitoare să plece în Germania pentru ca să 
examineze situaţia faţă de noile nevoi pe care le are. 

Se pune deci problema să facem aprovizionarea pentru Armata Germană. L-am 
întrebat şi pe dl. Mareşal dacă, în ceea ce priveşte aprovizionarea cu carne şi cu 
celelalte alimente, ar fi bine să lăsăm libera circulaţie, sau să o luăm noi prin organele 
Armatei sau prin prefecturi, ori prin Guvernământ în părţile din Sudul Basarabiei. Eu 
personal cred că am putea să ne ocupăm noi să facem această operaţiune de cumpărare, 
pentru că ei necunoscând piaţa, riscăm să mergem la o criză a preţurilor, aşa cum a fost 
în 1941, căci vor oferi atât de mult, încât se va crea un dezechilibru şi vom avea o 
problemă şi a preţurilor interne şi noi suntem datori să veghiem la stabilitatea lor. 

O problemă care rămâne să fie verificată este aceea asupra efectivelor, pe baza 
cărora vom face socoteala pe realităţi. 

Dl. Clodius mi-a dat o notă aproximativă de aceste efective. În ceea ce priveşte 
elementele din Sudul Ucrainei, nu admitem ca acestea să rămână pe teritoriul nostru. 
De asemeni, au arătat cifre excesive în ce priveşte efectivele din Crimeea. Noi le vom 
comprima şi le vom ajusta la realităţi, după cum vom examina şi alocaţiunea zilnică, cu 
atât mai mult dacă noi dăm întreţinerea acestor trupe, problema alocaţiei nu se mai 
poate pune abstract, iar dacă este vorba de solde sau altele, nu putem admite ca pe teri
toriul nostru să se plătească în întregime soldele. Dl. Clodius mi-a spus că s-ar fi redus 
la 25% soldele în lei plătite membrilor Misiunei Germane. Acestea sunt tabelele preli
minare. La vom examina; le vom comprima şi vom studia posibilităţile de compensaţie. 
Ceea ce aş fi vrut, era să-mi dau seama, în primul rând, dacă de la 1 octombrie 1943 -
deşi am semnat acordurile la 9 februarie 1944 -, dacă de atunci şi până azi s-au făcut 
importuri aşa cum trebuiau să se facă. Dl. Clodius mi-a spus că au fost foarte mediocre. 
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S. Ghiolu: În ultima lună n-au fost în aceeaşi măsură în care au fost în anii 
anteriori. În orice caz, importul a depăşit exportul nostru. Soldul la 31 martie era în 
favoarea Germaniei, cu armament, 11 miliarde, iar flkă armament, 6 miliarde. 

M. Antonescu: Considerând că luna în aprilie va fi deficitar, înseamnă că ne 
găsim într-o balanţă echilibrată. 

M. Vulcinescu: S-a întâmplat ceea ce bănuiaţi dvs. când s-a tlcut acordul: 
cifra totală nu s-a realizat decât pe jumătate. 

C. Pandele: Din cauz.a situaţiunii financiare n-am fost în măsură să plătim 
importurile tlcute de departamente şi nici chiar cele tlcute de Ministerul Înzestrării în 
clearing. 

S. Ghiolu: În ultimele 45 zile, soldul la Banca Naţională a crescut aproape cu 
80 milioane mărci, adică cu 4.800.000.000 lei. Eram până acum la 550.000.000 mărci 
şi acum suntem cam la 640.000.000 mărci. 

Nu s-au consumat mărcile. Nici importul, nici comerţul privat, nici Statul n-au 
consumat mărci. 

C. Pandele: Aceasta confirmă că structura acordului s-ar fi putut păstra, dacă 
am fi venit şi cu acest acord în lei. 

M. Antonescu: În ceea ce priveşte plăţile pentru Misiunea Germană, 
Protocolul din 1 7 iulie şi cel din 9 februarie, privitoare la lucrările de apărare 
antiaeriană, la ce rezultat au ajuns? S-a ajuns la lichidare? 

C. Pandele: Noi am dat 3.500.000.000 lei, ca să finanţăm aceste lucrări. 
M. Antonescu: S-a dat mai mult. 
S. Ghiolu: Cred că s-a luat 4.500.000.000 lei. 
M. Antonescu: S-au dat întâi 800.000.000 lei şi apoi 3.300.000.000 lei, deci 

în total 4.100.000.000 lei. Apoi au mai fost angajate şi alte fonduri. 
C. Pandele: Dar nu le-am plătit. 
M. Antonescu: Ba le-am plătit 
C. Pandele: Nemţii au consumat din propriile lor rezerve. 
M. Antonescu: Vă rog să examinaţi ce sume s-au dat şi să-mi daţi cifrele la zi. 

Pe urmă, văd 7.000.000.000 lei pentru Misiunea Militară Germană. 
C. Pandele: Dacă socotim de la octombrie, este şi mai mult. 
M. Antonescu: Adică se adaugă cele 500.000.000 lei. 
M. Vulcinescu: Ajungem aproape la 8.000.000.000 lei. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte francii elveţieni, sunt 50.000.000 vărsaţi. 

Am atins plafonul de 20.000.000, din exportul nostru. 
S. Ghiolu: Au fost 20.000.000 din exportul nostru, iar din fondul de acreditive 

de 9.800.000 franci, s-au executat 6.000.000 şi ceva. 
M. Antonescu: Mergem la plafonul de 20.000.000. 
S. Ghiolu: Deocamdată sunt 1 O.OOO.OOO. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte preţurile, nu se poate face discuţie între 

preţuri interne şi preţuri externe. 
G-ral Gh. Dobre: În afară de preţul transportului. 
M. Antonescu: Dar nu se poate discuta preţul de export şi taxele. 
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C. Angelescu: Este şi just, fiindcă dacă i-am lăsa pe germani să cwnpere 
singuri, la aceste preţuri ar cwnpăra. 

S. Ghiolu: în plus, au admis acest lucru la petrol. Din cauză că petrolul nu se 
poate transporta, este în interesul lor ca rafinăriile să se deblocheze. De aceea, au venit 
cu propuneri şi au spus: ,,Noi, germanii, suntem obligaţi să cwnpărărn păcura. SA se 
facă bataluri în afara rafinăriilor şi să plătim păcura ce se va depozita acolo cu preţuri 
de export, chiar dacă rămâne în ţară şi n-o luăm niciodată." 

M. Antonescu: În ceea ce priveşte exporturile de petrol, dl Clodius s-a 
declarat mulţwnit şi n-a formulat nici o cerere nouă. 

C. Angelescu: O parte din păcura depozitată în bataluri se pierde, până în 
momentul plăţii. 

I. Andonie: Se pierde, intră în pământ cam 25%. Şi apoi, mai vine şi apa şi 
atunci când păcura va fi fumizată, va avea 10% apă. Am făcut experienţa aceasta şi în 
alţi ani. · 

Germanii au spus că vor plăti nwnai ceea ce vor primi. 
S. Ghiolu: Finanţarea tot trebuie făcută. Ceea ce nu se poate conswna, rămâne 

disponibil. 
I. Andonie: Dacă la un moment dat, iau din bataluri păcură pentru consumul 

intern, aceasta o scad. 
M. Antonescu: Aveam un program de arierate de 4.300.000.000 lei. 
C. Pandele: S-au plătit. Numai la taxele pentru telefoane este o discuţie, care 

are un aspect politic. Cu Poşta am lichidat, însă pentru Telefoane, germanii cer să 
plătească numai jumătate din tarif. 

M. Vulclnescu: Societatea de Telefoane ristumeazăjumătate din tarif Statului 
Român, adică sporul de tarif, care s-a făcut anterior, germanii cer să se aplice şi pentru 
ei regimul aplicat Statului Român. Statului nostru însă i se face această reducere de 
tarif, pentru că el face o mulţime de servicii Societăţii de Telefoane. Germanii însă n-au 
făcut acestei societăţi avantagiile pe care le-au făcut Căilor Ferate - fumizări de 
mărfuri la preţuri fixe - aşa el n-au nici un fel de titlu, ca sl pretindă această reducere. 

C. Pandele: Un sector în care n-am executat în întregime prevederile este 
Waffen S.S. - indemni7.aţii pentru familiile germane, care au trimis voluntari. 

M. Antonescu: Am şi spus domnului Clodius că nu se poate plăti. Să nu mai 
daţi ni.mic, până nu terminăm. Faţă de noua situaţie şi domnul Clodius a fost de acord. 
Aceasta_ arată că substanţa acestui cont nu este numaidecât plata de pensii pentru 
familiile Waffen S.S. 

Domnul Mareşal mi-a spus că la Delegaţia Economică aţi făcut o discuţie, 
asupra unor mijloace de plată, pe care germanii şi le-au creat direct în România, în lei. 
Dvs., dle Angelescu, aţi spus acolo că prin acestea se îngreunează, pe de o parte, 
sistemul nostru financiar şi circulaţia fiduciară, iar, pe de altă parte, se paralizează 
proporţional executarea acordurilor germano-române. 

Domnul Mareşal spunea că n-a înţeles bine de ce este vorba. Eu am constatat 
direct anumite lucruri; aşa, de pildă, faimoasele maşini cari au fost aduse în România şi 
vândute direct, în lei. 
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M. Vulcinescu: Se trimit şi direct mărfuri din Germania unor reprezentaţi de 
aici şi nu se cere decontarea. 

M. Antone~cu: În realitate îşi creează lei aici, prin mijloace directe. 
S. Ghiolu: lşi creează două rânduri de lei. 
M. Antonescu: Probabil că de aici înainte vor ajunge să facă exporturi din 

Germania unor anumite firme, cărora le transmit mărfuri şi, în loc să treacă prin 
mecanismul de decontare al Băncii Naţionale, germanii îşi creem aici lei suplimentari 
la dispoziţie. 

S. Ghiolu: Fie prin diferenţă de preţ, fie în cont la Banca Naţională. 
C. Pandele: În plus, se adaugă un fond de rulment de un miliard, pe care îl au 

de anul trecut. Mi-a mărturisit cineva de la Legaţia Germană. 
M. Antonescu: Şi în afară de Societăţi. 
C. Pandele: Fondul rezultă din nişte operaţii mai vechi, când germanii au 

cedat nişte dolari. 
M. Antonescu: Deocamdată cred că sunteţi de acord că 55.000.000.000 lei, cu 

compensaţie de armament, chiar dacă ar fi prevăzut aici şi un alt armament, în locul 
celui din Crimeea, este excesiv şi reprezintă o sarcină grea de suportat în împrejurările 
acestea. 

M. Vulcinescu: Aceste 55.000.000.000 sunt peste cele ce se dau. 
C. Pandele: Le acoperă. 
M. Vulcinescu: Cât ar face cu totul? 
M. Antonescu: Nu pot da preciziuni; intră în ele numai anumite capitole, cele 

militare. Petrolul rămâne separat. 
M. Vulcinescu: Cele 55 miliarde ar înlocui pe cele 18 miliarde, adică ceea ce 

a rămas din 18 miliarde. 
S. Ghiolu: Din 30 miliarde, 14 miliarde intră în clearing. 
M. Antonescu: Prin urmare, 18 miliarde plus 14 miliarde fac 32 miliarde. Dar 

cele 14 miliarde aveau, în sistemul acordurilor din 9 februarie, o compensaţie de 
mărfuri, pe când acum se spune: ,.Nici o compensaţie de mărfuri, ci numai armament". 

S. Ghiolu: Rlmâne descoperit totul. 
M. Vulclnescu: Ar fi o soluţie ca nevoile de aprovizionare ale Armatei 

germane să fie satisfficute cu ceea ce era destinat să meargă în Germania, iar noi să 
deplasăm o parte din efortul nostru de înzestrare cu lei, în ţară, către Germania şi să ni 
se fumizeze armament în acest cant. Dar pentru aceasta, trebuie sA avem siguranţa cA ni 
se trimit materialele. 

M. Antonescu: Vă rog să examinaţi ceea ce se poate da. 
G-ral Gh. Dobre: Germanii se angajează, ffiră să dea. Nici cantităţile, la care 

s-au angajat, nu pot să le dea. 
M. Antonescu: Am văzut că din 35.000 puşti au dat 25.000. 
G-ral Gh. Dobre: Au o singură fabrică, cu o capacitate de 65.000 arme pe 

lună şi vor s-o desfiinţeze, pentru că n-au ce face cu ea. 
M. Antonescu: În asemenea condiţiuni trebuie să vedem care este 

armamentul propus să ne fie livrat, cu termene de predare precisă. De asemenea, să ni 
se facă propuneri concrete în ce mod înţeleg să menţină diferite posturi din acordurile 
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de la 9 februarie. Să ni se facă propuneri precise, arătându-se care sunt contraprestaţiu
nile pe care înţeleg să ni le ofere germanii, pentru acoperirea diferenţelor. 

În ceea ce priveşte aprovizionamentele şi efectivele, voi spune dlui Clodius că 
trebuie si facem revizuirea tuturor acestor cifre. În orişice caz, nu vom ţine pe teritoriul 
ţlrii noastre ucraineni şi etape pentru armate care nu mai există. Sunt etape care provin 
din Crimeea. Am văzut cifrele date de Subsecretariatul de Stat al Marinei, după 
intrările de vase. Etapele corespund unei armate de 500.000-600.000 oameni. în plus, 
sunt etapele retrase din armata lui von Kleist, care de asemenea corespundeau unor 
efective mult mai mari şi care acum sunt reduse. 

Sunt, de asemenea, anumite elemente de aviaţie, venite numai ad-hoc pe 
teritoriul nostru, fiindcă după ce vor instrui elementele noastre, vor trebui să plece. 
Efectivele noastre de aviaţie, de la 18.000-20.000, vor trebui să meargA la 30.000. Deci 
şi la acest capitol vom avea o comprimare a efectivelor, ceea ce va duce la economia 
corespW17.ătoare de aprovizionări şi cheltuieli. 

în ceea ce priveşte aprovizionarea, vă rog să luaţi măsuri, dle g-ral Arbore, să 
se dea acestor unităţi cele necesare, până când facem aceste revizuiri şi cercetări. 
Trebuie sA vedem, însă, ce formulă găsim pentru ca să le punem la dispoziţie produsele 
necesare. 

M. Vulclnescu: Formula s-a găsit: gennanii dau bonurile acelea, care se 
decontează ca şi exporturile. 

G-ral I. Arbore: Domnule prim-ministru, eu de o lună jumătate dau mereu. 
De aproximativ 20 zile, nici comandamentele germane nu ştiau nimic, fiindcă se 
găseau în haos. Am acceptat chiar bonuri de mână, sperând că trupele germane îşi vor 
crea nişte depozite. 

DupA informaţiile mele, nici până azi ei nu şi-au constituit depozite. Trăiesc 
din exploatarea teritoriului nostru, precum din ceea ce primesc de la Armata română şi 
din ceea ce iau de la I.N.COOP. Prin urmare, sug din trei părţi. Situaţia de azi nu 
trebuie sA se prelungească, deoarece va rezulta o mare pagubă pentru ţară. 

M. Antonescu: De ce li se dă? 
G-ral I. Arbore: Pentru cA se găseau în situaţia că, dacă nu li se da, furau şi 

atunci am spus că este mai bine să li se dea decât să fure ei ce vor. Aceştia au ajuns pe 
teritoriul nostru într-o stare totală de dezorganizare şi nici până astăzi nu au nimic 
organizat. Pe unde au trecut au luat vite de la oameni şi au dat bonuri, au luat de la 
I.N.COOP., unde au găsit o garnizoană românească, au cerut, dar acest sistem nu mai 
poate continua. 

M. Antonescu: Ca urmare a conferinţei de astăzi, vă rog să îmi faceţi în scris 
şi să-mi arătaţi care sunt aprecierile dvs. asupra cantităţii mărfurilor şi valorii acestor 
mărfuri, fie că au fost luate direct, fie că au fost date de Armată sau de către 1.N.COOP. 

G-ral I. Arbore: Pentru a aduna datele de la Armată, ne trebuie timp. 
Unităţilor le trebuie mult timp până să răspundă prin corespondenţă. 

M. Antonescu: Să-mi arătaţi procedeele care s-au întrebuinţat, izvoarele de 
unde s-au aprovizionat. I.N.COOP.-ul ştie ce-a dat; dl. g-ral Stavrat ştie, de asemeni. 

G-ral I. Arbore: Organizaţiile I.N.COOP.-ului din provincie, care au predat 
cantităţi de cereale şi alimente, s-au evacuat, întrucât teritoriul a fost ocupat. 
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M. Vulclnescu: Bonurile emise în mod regulat se pot cunoaşte, dar acestea 
reprezintă numai o parte. 

C. Pandele: Au 150 milioane bonuri de mână. 
G-ral I. Arbore: Noi, Armata am cerut credite pentru Armata română, credite 

care se ridicau la 9 miliarde. Din acestea eu am primit 3 ½ miliarde, din care am dat şi 
germanilor, încât astăzi nu mai am posibilitatea să fac faţă hrănirii trupelor noastre. 
Dacă ei continuă aşa, atunci se amestecă această contabilitate şi dl. ministru de Finanţe 
nu va mai şti ce dă pentru mine şi ce dă pentru germani. 

G-ral Gh. Dobre: Comandamentul lor ştie precis efectivele. 
G-ral I. Arbore: Le ştie, dar trebuie să ne dea voie ca să avem ofiţeri delegaţi 

care să poată verifica efectivele şi noi să putem şti ce prezentăm domnului ministru de 
Finanţe pentru Armata germană şi pentru Armata română. Dacă continuă (sic!) siste
mul acesta, atunci intrăm într-o contabilitate pe care nu o mai poate descurca nimeni. 

M. Antonescu: Abia acum am aflat că chestiunea (sic!) liretelor italiene nu a 
fost rezolvată încă. Am aflat-o de la dl. ministru Petala. 

Vă rog să daţi dispoziţiuni Căilor Ferate ca să se facă transporturile de hârtie 
de la Buşteni încoace, întrucât riscăm să avem o criză a hârtiei pentru ziar. 

în ce priveşte livrările de petrol, nu ni s-a formulat nici o cerere. Voiam să ştiu 
dacă vi s-a formulat dvs. în ultima vreme ceva nou. 

S. Ghiolu: Singura cerere este aceea care se produce de obicei: dacă rafinăriile 
nu pot satisface toate nevoile, să admitem o cotă de ţiţei la export. 

M. Antonescu: Rămâne ca dl. Clodius să precizeze toate aceste posturi şi să 
facă propuneri concrete pe bazele acestea. 

Pe dl. g-ral Arbore îl rog să studieze chestiunea aprovizionărilor şi să-mi facă 
o notă arătând procedeele care s-au întrebuinţat până acum, ca să-i arăt dlui Clodius că 
nu se poate merge mai mult pe această cale de dezorganizare. 

G. Netta: Probabil că au interes să rămână dezorganizaţi! 
G-ral I. Arbore: Se duc la Statul Major şi cer, vin la mine cer, se duc la 

I.N.COOP. cer. 
M. Antonescu: Dacă noi îi încurajăm! Statul Major se ocupă de probleme care 

nu-l privesc. A trebuit şi în scris să-i atrag atenţia asupra acestui lucru. 
G-ral I. Arbore: I-am atras atenţia în scris dlui Klugquist ca să nu mai îmi 

trimită mie nimic, ci totul să-mi vină prin dvs. D-sa se duce şi vorbeşte cu dl. 
Cioouleacu, apoi vine la mine fi în urmA îmi trimite o i;cri1mare: ..În urma convorbirii 
avută cu dvs., vă rog să ne daţi cutare alimente". 

M. Antonescu: într-un Consiliu la care dvs. aţi lipsit, mi s-a pus problema 
preţului laptelui, arătându-se că acest preţ ar fi prea ridicat. 

G-ral I. Arbore: La ţară preţul este 100 lei litrul, iar la Bucureşti, 70 lei, 
colectorul cumpărându-l cu 50 lei. Preţul laptelui s-a urcat la ţară din cauza refugiaţilor. 
Acum Consiliul de Patronaj vrea să scoborâm preţul laptelui, pentru ca să se poată face 
unt în apropiere de Bucureşti. 

Eu cred că aceasta nu este o afacere. Nu se face unt la fermele din jurul 
Bucureştiului. Untul se face acolo unde laptele costă maximum 20 lei litrul, căci 
altminteri nu este convenabil. 

538 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Faceţi-mi o notă cu această lămurire sau lămuriţi-o dvs. pe dna 
Mareşal Antonescu, care se ocupă personal de această chestiune. 

Universitatea cere 15 milioane pentru anumite reparaţiuni, necesitate după 
incendiul care a avut loc în unna bombardamentului. 

Pe dl. g-ral Dobre îl rog, tot pentru Universitate, să dea cartonul gudronat 
necesar, de asemeni şi sârma pentru astuparea ferestrelor. 

G-ral I. Arbore: Cerem să nu mai meargă la export de cereale nimic altceva 
decât meiul şi ceva fasole. Aceasta pentru Gennania. 

Participă la Consiliu şi domnii: I. Petrovici, ministrul Educaţiei Naţionale şi al 
Cultelor; dr. P. Tomescu, ministrul Sănătăţii; I. Marinescu, ministrul Justiţiei; Ovidiu 
Vlldescu, ministrul subsecretar de Stat al Românizării. 

M. Antonescu: Domnilor, al doilea punct ce-l avem de discutat este Decretul
lege privitor la măsurile excepţionale pentru ajutorarea sinistraţilor de bombardamente 
aeriene, constatarea sinistrului de bombardament şi Statutul sinistraţilor. 

"Secţiunea I. Dispoziţiuni generale 
Art. 1. - Pentru a veni în ajutorul populaţiei sinistrate de pe urma bombarda

mentelor aeriene, se stabileşte Statutul sinistraţilor de bombardamente în conformitate 
cu legea de faţă. 

Art. 2. - Nu vor beneficia de dispoziţiunile acestei legi decât acei care vor 
stabili condiţiunea lor de sinistraţi în conformitate cu procedura prevAzută de prezenta 
lege prin organele de informaţie, constatare şi stabilire mai jos prevAzute. 

Secţiunea D. Organele de informaţie şi prim ajutor 
Art. 3. - Circumscripţiile de Apărare Pasivă, funcţionând pe lângă circum

scripţiile poliţieneşti, în municipii, pe lângă poliţii în comunele urbane de pe lângă 
preturi în comunele rurale, sunt datoare să-şi constituie pe baza legilor speciale două 
secţiuni: o secţiune tehnică şi o secţiune sanitară. 

Secţiunea tehnică are îndatorirea ca, îndată ce un bombardament aerian s-a 
produs pe teritoriul circumscripţiei să trimită echipele sale de ingineri, tehnicieni şi 
lucrători la locul sinistrului. 

Secţiunea tehnică ia imediate măsuri cu scopul: 
a. de a da primul ajutor pentru a salva victimele bombardamentului; 
b. de a înlesni imediata constatare legală a deceselor şi de a asigura transportul 

celor decedaţi; 
c. de a coopera la acţiunea pentru limitarea efectelor incendiilor şi de a 

întreprinde lucrările de dărâmare şi salvare necesare; 
d. de a restabili căile de comunicaţie şi serviciile edilitare; 
e. de a înlesni orice lucrări tehnice de dărâmare si ajutorare tehnică imediată. 
Art. 4. - Echipele tehnice au îndatorirea de a întocmi şi comunica, prin şeful 

de echipă, care controlează şi răspunde de exactitatea actului, lista specificativă a 
tuturor imobilelor atinse de bombardament, cu menţiunea: 

a. distruse total; 
b. distruse parţial; 
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c. avariate. 
Lista imobilelor atinse de bombardament se comunică sub atestarea şefului 

echipei, în cel mult I O ore de la bombardament, Circumscripţiei de Poliţie respective în 
municipii, Poliţiei în comunele urbane şi preturi în comunele rurale, care vor înregistra 
şi constitui Dosarul Proprietăţilor Sinistrate. 

Art. 5. - Echipele sanitare de prim-ajutor medical au îndatorirea de a întocmi, 
prin şeful de echipă care controleaz.ă şi răspunde de exactitatea actului, numele şi 
pronumele victimelor bombardamentului, cu indicaţiunea: 

a. răniţi ( cu menţiunea stării şi gradului rămase); 
b. decedaţi. 
Lista nominativă a victimelor bombardamentului se comunică sub atestarea 

şefului echipei, în cel mult I O ore de la bombardament, Circumscripţiei de Poliţie 
respective în municipii, poliţiilor în comunele urbane şi preturilor în comunele rurale, 
care o vor înregistra şi constitui Dosarul Persoanelor Sinistrate. 

Dacă în cursul celor I O ore nu s-a putut face identificarea victimelor 
bombardamentului, şeful de echipă va îngriji ca în primele 24 ore următoare să se facă 
identificarea pe temeiul relaţiilor locale. Dacă nici în acest termen nu s-a putut stabili 
identificarea, o vor menţiona motivat circumscripţiilor de Poliţie, poliţiilor sau 
preturilor respective, având îndatorirea ca în următoarele 48 ore să stabilească 
identitatea victimelor, cu concursul acestora, sau să încheie proces-verbal de 
neidentificare. 

Echipele sanitare şi de prim ajutor medical au, de asemenea, îndatorirea să 
cheme organele legale pentru constatarea imediată a deceselor şi împreună cu organele 
Primăriei locale să ia măsuri pentru imediata transportare a cadavrelor, fie prin 
ridicarea lor de familie, fie prin transportarea şi înmormântarea gratuită de către 
organele Primăriei. 

Primăriile vor putea deschide un cont special anume destinat acestui scop, 
plăţile justificându-se conform legilor în vigoare. 

Preoţii şi toţi oficianţii cultelor sunt obligaţi să servească gratuit oficiul lor, 
primăriile având îndatorirea de a stabili cu organele bisericeşti locale lista tuturor celor 
ce vor oficia. 

Acei care nu vor executa aceste dispoziţii se vor pedepsi pentru refuz de 
serviciu conform legilor în vigoare. 

Secţiunea Ul. Constatarea sinistrului de bombardament aerian. Comi
siunea de constatare provizorie. Comisiunea de constatare definitivi. Procedura 
constatirii. 

Art. 6. - Pentru constatarea legală a sinistrului de bombardament aerian, se 
instituie delegaţi şi comisiuni de constatare provizorie, care vor funcţiona în 
conformitate cu dispoziţiunile legii de faţă. 

Art. 7. - Prefecţii de Poliţie, comandanţii militari în municipii, comandanţii de 
Garnizoană şi poliţaii în comunele urbane, pretorii şi primarii în comunele rurale vor 
institui pentru fiecare circumscripţie de Poliţie, pentru cartiere sau regiuni în comunele 
urbane şi pentru comune şi sate în comunele rurale delegaţi de constatare şi câte o 
Comisie de constatare provizorie a sinistrelor cauzate de bombardamentele aeriene, în 
conformitate cu prezenta lege. 
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Art. 8. - Pentru fiecare stradă în mumicipii şi în comunele urbane şi pentru 
fiecare sat în comunele rurale, se numesc dc0i - cinci delegaţi de constatare, dintre 
proprietarii de pe stradă sau din satul respectiv, cu preferinţă dintre ingineri, magistraţi, 
avocaţi, membrii ai corpului didactic şi preoţ,esc sau pensionarii de Stat în comunele 
urbane, dintre învăţători şi preoţi în comunele turale. 

Numirile se fac de circumscripţiile, Politiile sau preturile respective; la cerere 
sau din oficiu, comandantul Garnizoanei poate dispune mobilizarea de lucru a 
delegatului pe tot timpul îndeplinirii serviciului. 

Art. 9. - Delegaţii de constatare sunt obligaţi să urmărească şi să constate, la 
cererea sinistraţilor sau din oficiu, în termen de 24 ore de la bombardamentul aerian 
imobilele care au fost atinse, lovite sau distruse de bombardamente pe strada sau în 
satul respectiv, persoanele care au fost rănite sau au decedat în cursul sau după 
bombardament. Delegaţii de constatare întocmesc şi comunică Circumscripţiei de 
Poliţie în municipii, Poliţiei în comunele urbane şi Primăriei în comunele rurale: 

a. fişa bunurilor a fiecăruia dintre imobilele atinse sau distruse; 
b. fişa personală a răniţilor sau a decedaţilor. 
Art. 1 O. - Fişa privitoare la persoana şi familia sinistratului va menţiona: 
a. numele şi pronumele, vârsta, situaţia de familie; 
b. situaţia socială, mijloacele de trai (contractele de muncă, profesiunea); 
c. situaţia generală a averii şi a întinderii sinistrului în raport cu averea sinistra

tului ( distrugere totală sau parţială a imobilelor şi mobilelor, dacă mai dispune de altă 
avere sau mijloace de trai); 

d. dreptul la ajutor şi recomandarea măsurilor urgente în sprijinul sinistratului 
(hrană, îmbrăcăminte, ajutor în bani sau evacuare); 

e. menţiunea dacă declaraţia şi situaţia persoanei şi familiei corespunde cu 
Cartea de Imobil. 

Fişa privitoare la imobile va cuprinde: 
a. situaţia imobilului, strada şi numărul, specificarea şi specializarea imobilului 

(locuinţă, casă de raport, prăvălie, instalaţie comercială sau industrială); 
b. suprafaţa zidită a imobilului, calitatea şi vechimea imobilului sau întreprin

derii (construcţie nouă, veche, modestă, mijlocie, de lux, în lemn, paiantă, zid, beton 
armat); 

c. sarcinile imobilului sau ale inventarului (capital social, activ, pasiv); 
d. menţiunea dacă proprietarul mai dispune de alte proprietăţi, capitaluri, fon

duri comerciale sau industriale; 
e. menţiunea întinderii sinistrului (atingere, degradare parţială, distrugere); 
f. la fişe se pot adăuga copii de acte sau menţiuni asupra proprietăţii, fotogra

ma (fotografia imobilului sau întreprinderii, depusă de proprietari sau executată din 
oficiu); 

g. menţiunea de corespondenţă a declaraţiei şi constatării cu Cartea de Imobil. 
Formularele fişelor sunt acelea prevăzute în anexele legii de faţă. 
Art. 1 J. - Pe lângă fiecare Circumscripţie de Poliţie în municipii, pe lângă 

Poliţie în comunele urbane şi pe lângă Primării în comunele rurale, funcţionează o 
Comisie de constatare provizorie a sinistraţilor de bombardamente aeriene. 
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Comisiunea se compune din 5-1 O persoane numite dintre delegaţii de 
constatare prevăzuţi la art. 8. 

Comisiunea are îndatorirea de a cerceta, verifica şi atesta, la cererea 
sinistraţilor sau din oficiu, imediat după bombardament, fişa provizorie de sinistrat 
pentru persoanele sinistrate şi pentru bunurile sinistrate, pe haz.a formularului tip anexat 
la această lege, şi completată de delegaţii de constatare sau de însăşi persoanele 
sinistrate. 

Art. 12. - La întocmirea fişei de sinistrat, ca şi la verificarea şi atestarea ei, 
delegaţii de constatare şi Comisiunea au în vedere: 

a. lista de persoane şi imobile sinistrate întocmite de echipele tehnice şi 
sanitare ale Circumscripţiei de Apărare Pasivă; 

b. constatarea medicilor şi organelor sanitare de prim ajutor sau a organelor 
spitaliceşti de internare; 

c. orice acte şi declaraţiuni ale sinistraţilor; 
d. cartea de Imobil aflată la Circumscripţia Poliţienească; 
e. constatarea situaţiei de fapt făcută de delegaţii de constatare, verificată şi 

atestată de Comisie; 
f. aprecierea Comisiei asupra dreptului de mic ajutor prevăzut de Secţiunea 

următoare a acestei legi; 
g. fotograma imobilului sinistrat. 
Comisiunea verifică declaraţiunile delegatului sau sinistratului şi fişele 

întocmite, comparându-le cu menţiunile Cărţii de Imobil de la Circumscripţia sau 
Poliţia respectivA şi cu listele întocmite în 24 ore după bombardament de organele 
circumscripţiei Apărării Pasive şi confirmă sau modifică, atestând fişa sinistraţilor. 

Art. 13. - Pe temeiul constatărilor, verificărilor şi atestărilor prevăzute de art. 
3-10, Comisia eliberează, fie la sediul circumscripţiei, fie la locul sinistrului, fie la sedii 
anume organizate, Cartea provizorie de sinistrat. 

Cartea provizorie de sinistrat este o fişă cuprinzând: 
a) numele şi pronumele sinistratului; 
b) sexul, vârsta şi situaţia de familie (numărul copiilor etc); 
c) profesiunea, mijloacele de trai; 
d) întinderea sinistrului (menţiune de distrugere a proprietăţii, distrugerea 

mobilelor, rănirea sau rămânerea flră mijloc de trai); 
e) menţiunea Comisiei dacă are dreptul sau nu la micul ajutor, astfel cum este 

prevăzut la art. . ... 
Art. 14. - Comisiunile de constatare îngrijesc de dosarele personale ale 

persoanelor sinistrate şi de dosarele bunurilor sinistrate, care vor fi păstrate la sediul 
Circumscripţiei de Poliţie, la Poliţie sau Primărie, sau în zone de siguranţă. 

Art. 15. - Delegaţii de constatare şi membrii comisiunilor de constatare 
prestează serviciile în mod obligatoriu şi fără remuneraţii. 

Se vor acorda totuşi prime, menţiuni pe ţarii şi distincJiuni onorifice delegaţilor 
de constatare şi membrilor comisiunilor care vor fi recomandaţi pentru aceasta 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri de către prefecţii de Poliţie, pretorii şi primarii prin 
Ministerul Afacerilor Interne, acelora cari vor fi dovedit în îndeplinirea serviciului 
cetăţenesc un zel excepţional şi merite deosebite. 
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Art. 16. - Pentru constatarea legată (definitivă a sinistrului de bombardament 
aerian se vor institui comisiuni judecătoreşti dte stabilire definitivă. 

Ministerul de Justiţie în Capitala ţă·rii şi cel mai înalt în grad dintre magistraţii 
celei mai înalte instanţe locale pentru celelaltie municipii sau comune urbane, capitale 
de judeţ, vor întocmi, pentru fiecare munic:ipiu şi pentru fiecare judeţ, Comisiuni 
definitive de stabilirea sinistrului de bombardamient. 

Comisiunile vor fi compuse din magistraţi de orice grad, civili şi militari, cari 
vor verifica la faţa locului exactitatea atestărilor dosarului de constatare provizorie." 

!· Marinescu: Numai la Bucureşti, ministerul ar putea să delege şi judecători 
militari. 1n provincie, preşedinţii de Curţi de Apel nu pot să dea delegaţii. 

militari. 

M. Antonescu: Dacă legea le dă dreptul, pot s-o facă. 
I. Marinescu: Să nu fie discuţii. Vă rog să puneţi numai judecători civili, nu şi 

M. Antonescu: Nu mă supără deloc, dacă credeţi că aveţi destui. 
Atunci să punem în text numai:,, .... magistraţi de orice grad .... " 
Mai departe: 
,,Dacă declaraţia, atestările delegaţilor şi constatările Comisiei pentru persoa

nele sinistrate sau micii sinistraţi se dovedesc exacte, fişa provizorie de sinistrat rămâne 
definitivă, ~ nici o formalitate; prin simpla vină (sic!) a dosarului de către Comisia 
de stabilire. 

Fişele care se vor dovedi neexacte se anulează şi se retrag. 
Art. 17. - Comisia de stabilire definitivă poate pronunţa pe loc pedepsirea cu 

închisoare corecţională de la 3-6 ani a acelora cari vor fi făcut declaraţiuni false sau îşi 
vor fi însuşit calitatea de sinistrat pe nedrept, precum şi amendarea cu amendă 
corecţională de la 10.000-1.000.000 lei a delegaţilor şi Comisiilor de constatare 
provizorie care vor fi lucrat cu rea-credinţă". 

G. Netta: Fişele inexacte se retrag definitiv, iar vinovaţii rămân pedepsiţi. 
M. Antonescu: lată ce am urmărit: 
Până acum, din cauza bom_bardamentelor, în Bucureşti au fost: 
3391 morţi, 3005 răniţi, 1527 spitaliz.aţi, 1822 dărâmări totale şi 1489 dărâmări 

parţiale. 
Or, mi-a trimis dl g-ral Constantin o listă, ca să dăm ajutoare pentru sinistraţii 

din Tei. Am examinat lista: sunt trecuţi acolo peste 4000 sinistraţi. 
Pe de altă parte, v-am povestit că am mers chiar eu la birourile de înregistrare: 

într-o cameră de trei metri pe trei, sunt doi funcţionari, la cari se prezintă lumea. Unul 
îşi spune numele şi arată că actele i-au rămas sub dărâmături; un altul declară că nu i-au 
mai rămas acte decât soţiei; altul vine numai cu cartea de asigurare etc. Este adevărat 
că mulţi din ei sunt nenorociţi, cari şi-au pierdut actele, dar alături de ei se strecoară o 
mulţime de vagabonzi, cari dacă primesc bonurile de sinistraţi - nişte tichete mici de 7 
cm pe 7 - se duc cu ele şi la Primărie şi la Consiliul de Patronaj şi iau de acolo bonuri 
de îmbrăcăminte şi de încălţăminte gratuită. Consiliul de Patronaj a dat până acum 
20.000 mese gratuite sinistraţilor şi acestor vagabonzi, pe cari nu-i putem controla, 
pentru că n-avem nici un mijloc la îndemână. Într-adevăr, Comisiunea acorda calitatea 
de sinistrat în birourile ei de înregistrare, pe baza acestei declaraţii superficiale. Şi veţi 
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vedea că sinistraţii au o mulţime de drepturi. De aceea, nu este potrivit să lucrăm cu 
uşurinţă şi trebuie să dăm unei Comisii de magistraţi dreptul să anuleze fişele inexacte. 
Mai bine să avem zece victime de nedreptate decât să creăm posibilităţi prin care să se 
strecoare oameni cari n-au nici un drept. 

M. Vulclnescu: N-ar trebui adăugat: :q~ele inexacte se retrag sau se refac? 
Poate să nu fie calitatea de sinistrat în discuţie, ci numai o menţiune din fişe. 

M. Antonescu: Fişele se retrag. 
M. Vulclnescu: Poate să fie numai o menţiune falsă în fişă. 
M. Antonescu: Acelea se refac. Cele care se dovedesc inexacte, se anuleaz.ă şi 

se retrag. Dacă cineva este sinistrat, i se stabileşte situaţia exactă. 
M. Vulclnescu: Poate că ar trebui adăugat: fişele greşite se refac. 
M. Antonescu: Nu, nu. 
,,Art.18. - Pentru stabilirea întinderii sinistrului privind bunurile, imobilele, 

fondurile sociale, comerciale şi industriale sau inventare de orice natură de o valoare 
mai mare de 100.000 lei, avariate sau distruse, Comisia definitivă de constatare va 
examina cu amănunţime dosarul întocmit de Comisia de constatare provizorie, precum 
şi orice acte şi dovezi prezentate de sinistrat, întocmind o situaţie a imobilului, 
bunurilor sau fondurilor distruse, cu descrierea calităţii şi condiţiunilor. 

Comisiunea de stabilire definitivă, după verificarea situaţiei, elibereaz.ă 

sinistratului fişa definitivă de constatare a sinistrului, întocmind dosare pentru fiecare 
imobil cu toate actele şi constatările şi depunându-le la fiecare Tribunal, reşedinţă de 
judeţ - pentru capitalele de judeţ, ori oraşele unde funcţionează tribunalele - şi la 
judecătorii pentru ceilalţi. 

După toate actele şi constatările organelor prevăzute la art. 3,6,7,9 şi 15 
sinistraţii au dreptul să ridice copii legalizate. 

Secţiunea IV. Acţiunea de asistenţi a sinistraţilor. Micul ajutor social 
Art. 19. - Pentru a veni în ajutorul imediat al sinistraţilor, Consiliul de Patronaj 

al Operelor Sociale, împreună cu primăriile municipiilor, comunelor urbane şi rurale, 
organizeaz.ă centre de asistenţă pentru sinistraţii de bombardamente aeriene. 

Centrele de asistenţă se organizeaz.ă pe circumscripţii poliţieneşti în municipii, 
pe regiuni sau cartiere în comunele urbane sau în regiunile industriale şi muncitoreşti. 

Art. 20. - Consiliul de Patronaj va organiza centrele de asistenţă pentru 
sinistraţi astfel ca să poată să distribuie hrană, îmbrăcăminte sau ajutoare în bani. 

Distribuirea de hrana şii alimente se va face prin cantinele fi depo:l'.itele 

Consiliului de Patronaj, înscriind la dreptul de alimente numai pe baza fişei de sinistrat, 
eliberată de Comisiile prevăzute la art. 9 şi urm. ale acestei legi. 

Ajutoare în bani vor fi acordate numai acelora cari îşi vor fi pierdut tot avutul 
rămânând lipsiţi de mijloace de existenţă. 

Ajutoare de îmbrăcăminte nu vor fi date decât acefora pe a căror fişă Comisia 
provizorie a menţionat: pierderea întregului avut. 

Art. 21. - Consiliul de Patronaj, împreună cu primăriile şi Comandamentele 
Militare de Garnizoană, îngrijeşte de asemenea de evacuarea sinistraţilor, cari cer să 
părăsească localitatea sau cari sunt plasaţi la muncă într-o altă localitate sau pentru 
femeile şi copiii trimişi a primi asistenţă la ţară. 
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Art. 22. - Consiliul de Patronaj, în colaborare cu Ministerul Muncii şi cu 
Oficiile de Plasare, îngrijeşte de plasarea siniistraţilor în servicii sau la muncă, fie în 
localitatea sinistrului, fie în altă localitate". 

În felul acesta, instituţiile sus-arătate vor putea expedia din Bucureşti pe toţi 
vagabonzii, cari se adună la centrele Consiliwlui de Patronaj, ca să ceară ajutoare sub 
cuvânt că sunt sinistraţi de bombardamente. În realitate sunt nişte vagabonzi fllră nici 
un rost. 

,,Art. 23. - Pentru îndeplinirea acestei acţiuni de mic ajutor, centrele de 
asistenţă pentru sinistraţi ale Consiliului de Patronaj vor fi organizate pe secţiuni: 

a) hrană şi alimente; 
b) îmbrăcăminte; 
c) ajutoare în bani; 
d) evacuare; 
e) plasare la muncă; 
f) control. 
Secţiunea de control a Centrului de mic ajutor al sinistraţilor poate verifica 

fişele Comisiunii de constatare provizorie a sinistrului, putând cere circumscripţiei de 
Poliţie sau Poliţiei şi Preturii respective rectificările ce ar socoti necesare în urma 
revizuirilor efectuate spre a fi avut în vedere de Comisia de stabilire definitivă a 
sinistrului. 

De asemenea, organele de control ale Centrului pentru micul ajutor de 
sinistraţi organizat de Consiliul de Patronaj au dreptul să evacueze silit pe toţi cei cari 
pretind calitatea de sinistrat, deşi n-au dreptul, sau cari n-au mijloace de întreţinere sau 
muncă în localitate. 

Secţiunea V. Statutul de drepturi al sinistraţilor 
Art. 24. - În afară de dreptul de primă asistenţă şi de micul ajutor social 

prevăzute în secţiunile precedente, sinistraţii de bombardamente aeriene, al căror statut 
a fost definitiv stabilit, mai pot beneficia de următoarele drepturi: 

a) dreptul de preferinţă la angajarea în profesiuni; 
b) dreptul de preferinţă la numirea în funcţiuni publice; 
c) dreptul de a continua exerciţiul brevetelor, concesiunilor şi altele asemenea 

a căror îndeplinire a fost distrusă sau împiedicată prin sinistru. 
Art. 25. - Sinistraţii cari nu vor mai putea exercita dreptul de brevete sau 

concesiuni de farmacie şi altele asemenea vor avea fie dreptul de reconstituire la locul 
sinistrului - dacă aceasta ar fi posibil - fie prioritatea pentru exerciţiul aceloraşi 
drepturi pentru altă localitate, regiune sau circumscripţie. 

Art. 26. - Sinistraţii de bombardamente aeriene având Statutul definitiv 
întocmit de Comisiunea de stabilire vor putea beneficia de asemenea de dispoziţiunile 
acestei legi privitoare la suspendarea urmăririlor şi acordarea termenelor de graţie 
prevăzute în Secţiunea VI a acestei legi. 

Art. 27. - Sinistraţii de bombardamente aeriene cu Statutul definitiv stabilit 
vor putea obţine împrumuturi şi sconturi pentru refecarea proprietăţilor sau fondurilor 
comerciale şi industriale sinistrate în condiţiunile prevăzute de Secţiunea VII a 
prezentei legi. 
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Art. 28. - La terminarea războiului, Statul va organiza, pe lângă Ministerul 
Luc~lor Publice, o Casă de reconstrucţie pentru locuinţe, populaţiei nevoiaşe, 
funcţio1tarilor de Stat şi particulari, meseriaşilor şi pensionarilor, contribuind la aceasta 
cu materiale ieftine şi organizarea antreprizelor de construcţii. 

Secţiunea VI. Suspendarea urmăririlor şi acordarea termenelor de graţie 
Art. 29. - Se suspendă până la .... (n-am pus încă termenul) toate actele de 

urmărire îndreptate împotriva debitorilor proprietari ale căror imobile au suferit 
distrugf:ri sau degradări excepţional de grave, în urma bombardamentelor aeriene. 

Termenul mai sus prevăzut va putea fi prelungit prin Jurnal al Consiliului de 
Miniştri. 

Măsurile asigurătoare sau de conservare nu intră în prevederile legii de faţă. 
Art. 30. - Instanţele judecătoreşti pot acorda proprietarilor al căror Statut a fost 

definitiv stabilit, în conformitate cu legea de faţă, termene de graţie în raport cu 
gravitatea şi întinderea pagubei, dacă acestea sunt de natură să reducă mult veniturile 
imobilului sau dacă proprietarul dovedeşte că a efectuat şi plătit reparaţiunile urgent 
necesare pentru salvarea imobilului de la degradarea totală, reducându-şi prin aceasta 
puterea de plată. 

Acelaşi drept îl au instanţele judecătoreşti şi pentru comercianţii proprietari 
sau ale căror mărfuri sau părţi constitutive ale fondului de comerţ au fost distruse sau 
grav compromise prin sinistru. 

Secţiunea VII. Acordarea de credite, împrumuturi şi sconturi pentru 
sinistr2'ţi şi regimul special al instituţiunilor care acordă creditele. 

Art. 31. - Se instituie Federaţiunea pentru sprijinirea sinistraţilor. 
Din Federaţie vor face parte toate instituţiunile de credit funciar, industrial, 

comercial, meşteşugăresc, bancar, societăţile de construcţii şi asigurări, precum şi orice 
alte instituţii care vor fi propuse de Ministerul Finanţelor şi stabilite printr-un Jurnal al 
Consiliului de Miniştri. 

Preşedintele Federaţiei este guvernatorul Băncii Naţionale a României. 
Ministerul de Finanţe va stabili, prin regulament de funcţionare a acestei 

Federaţii, şi categoriile de sinistraţi cari vor beneficia de dreptul de împrumut pentru 
reconstrucţia sau refacerea fondurilor comerciale şi industriale, precum şi condiţiunile 
de acordarea împrumuturilor şi ordinea de preferinţă a sinistraţilor. 

Art. 32. - Instituţiunile de credit care acordă împrumut unui proprietar sinis
trat, po,mru ropnrlll'tlll sau reconstrucţia imobilului, vor avea un drept de privilegiu 

pentru -creanţele lor, care vor trece înaintea tuturor creanţelor anterioare, cu excepţiunea 
privile~iului Statului pentru impozite. 

Acelaşi drept îl au şi alţi creditori care ar acorda asemenea credite de refacere, 
în CllZl.d când instituţiile de credit din Federaţia pentru sprijinul sinistraţilor nu ar 
acorda împJ.UD1uturi. 

Art. 33. - Pentru imobilele care au suferit distrugeri totale sau deosebit de 
grave î:nscrierea privilegiului cu rangul mai sus prevăzut se va ordona de preşedintele 
Tribun~lului situaţiei imobilului prin Jurnal dat cu citarea părţilor ~ drept de apel şi 
recurs. 
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Înscrierea se va ordona în temeiul constatărilor Comisiei judecătc,reşti de 
stabilire definitivă a sinistrului şi a unei expertize judiciare în care s-a c;onstatat 
gravitatea sinistrului. 

. Art. 34. - În cazul când distrugerile pricinuite nu sunt deosebit de gr.ave, dar 
menţmerea lor ar putea duce la degradarea imobilului, înscrierea privilegiului acordat 
împrumutătorilor cu rangul mai sus arătat se va ordona potrivit art. 66 bis din Codul de 
procedură civilă. 

Ordonanţa se va da cu citarea părţilor şi ascultarea creditorilor ipotecarii. 
Pentru imobilele înscrise în Cartea Funciară, în locul privile~atului mai sus 

arătat se va intabula o ipotecă cu (sic!) arătarea notaţiei rangului. Inscriere:a se va 
ordona de judecătorul Cărţii Funciare. 

Art. 35. - Împrumuturile acordate proprietarilor pentru reconstruc;ţia sau 
refacerea imobilelor sinistrate vor purta o dobândă de 1-2%. 

Statul va putea contribui la plata dobânzilor pentru sinist:r:atii de 
bombardament. 

Art. 36. - Instituţiile de credit şi cei care acordă împrumuturi propriietarilor 
sinistraţi, în conformitate cu dispoziţiunile acestui decret-lege, vor veghea ca sUllllele să 
fie întrebuinţate în vederea reparaţiei şi reconstrucţiei, putându-le elibera trieptat şi 
numai în măsura constatării executării lucrărilor. 

Art. 37. - Până la terminarea războiului nu se vor putea reîncepe reccJnstruc
ţiuni şi refaceri totale ale imobilelor, fondurilor comerciale şi industriale care au fost 
distruse total sau avariate grav. 

Vor putea fi reparate şi se vor putea acorda credite de refacere şi recon1strucţie 
proprietarilor ale căror imobile au fost astfel atinse de sinistre, încât men1ţinerea 
deteriorării ar putea duce la degradarea totală a imobilului. 

Art. 38. - Întreprinderile şi firmele comerciale vor putea de asemenea• obţine 
credite de refacere şi în vederea continuării comerţului, dacă fondul de comerţ mu a fost 
complet distrus. 

Art. 39. - Micii comercianţi şi industriaşi vor putea obţine cre:dite şi 
împrumuturi în condiţiunile prezentei legi, cu avizul Camerei de Comerţ localle şi cu 
concursul Băncii Naţionale a României, din fondurile Creditelor de româniz.ar<e şi ale 
Institutului de Credit de Românizare sau ale oricărei instituţii din Federaţiunea1 pentru 
sprijinirea sinistraţilor de bombardamente aeriene. 

Art. 40. - Întreprinderile comerciale şi industriale sinistrate al cărorr Statut 
legal a fost definitiv stabilit vor beneficia în toată perioada refacerii lor de un dlrept de 
preferinţă la scontul Băncii Naţionale a României. 

Art. 41. - Contractele pentru împrumutul special acordate de instituţţiile de 
credit vor fi scutite de impozite. 

Taxele, cheltuielile şi orice alte drepturi se reduc la jumătate. 
Art. 42. - Societăţile de credit funciar, urban, credit industrial, credit 

meşteşugăresc şi altele asemenea vor putea acorda împrumuturi în condtiţiunile 
prezentei legi, prin derogare de la orice legi speciale. 

Vânzarea scrisurilor va fi scutită de impozitul special de 2%. 
Prin derogare de la legile speciale, capitalul social nu se va mai re~ţine la 

împrumuturile acordate. 
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Art. 43. - Se pot acorda împrumuturi pe ipotecă şi pentru imobilele dotale sau 
ale minorilor. 

Art. 44. - Termenele de rambursare a împrumuturilor vor fi de minimum 10 
ani. 

Art. 45. - Procedura judiciara prevAzutA la art .... va fi scutitA de orice taxe de 
timbru prevAzute în orice legi". 

Domnilor, aceasta este legea. 
C. Angelescu: Este o lege foarte bună. Cred că va fi copiatA şi adoptată şi de 

alte State pentru sinistraţii cari au rămas f!rA locuinţă. 
G-ral Gh. Dobre: Sunt şi alte cauze de sinistru decât bombardamentele 

aeriene. Pot fi bombardate oraşele cu tunul, cum a fost, de pildA, la Iaşi. Cred că este 
bine să ştergem cuvântul „aerian". 

M. Antonescu: Se poate pune un singur text la stlrşit: ,, De aceastA lege vor 
putea beneficia şi sinistraţii altor bombardamente. Procedura de constatare, însă, va fi 
foarte greoaie. De aceea, pentru aceştia trebuie o lege specială. Când am făcut legea 
pentru invalizi, văduve şi orfani, am introdus acolo 3 articole pentru victimele de 
război. În războiul trecut, a fost o lege care s-a făcut după război, pentru despăgubirile 
ce urmau să fie acordate celor care au avut de suferit pagube în regiunea frontului. 

I. Petrovici: Adăugaţi un articol la urmă: ,,Se va <da> o lege care va 
reglementa situaţia celor care au suferit din orice fel de bombardament". 

M. Antonescu: Art. 44 în noua redactare va cuprinde următoarele: 
„Sinistraţii de război, oricare ar fi cauzele sinistrului, vor putea beneficia de 

unele dispoziţiuni ale legii de faţă în condiţiunile şi cu procedura ce va fi fixatA printr-o 
lege deosebitA." 

Sunteţi de acord cu această redactare? 
I. Marinescu: Este mai simplă decât cea din 1914. 
Sunt sinistraţi care, prin meseria sau funcţiunea lor, trebuie să rămână în oraşe. 

Dvs., în legea din 1940, aţi creat o lege de închiriere, care prevedea anumite oficii de 
închiriere. N-am putea să aplicăm aceleaşi oficii pentru sinistraţii care sunt obligaţi să 
rămână în localitate? 

G. Netta: Nu mai chinuiţi oamenii cu oficiile acelea. 
I. Marinescu: Pentru cei care stau în jurul fabricelor, în jurul Gării de Nord, 

Comisiunile de asistenţă, Comitetele de asistenţă n-ar putea să ia măsuri de evacuare? 
s. GhJolu: Aparureu Puislva W'e t:l:lttl.io11ttc lu dhipozip0 :,i îngrijo:,tc do oco:,tia. 
I. Marinescu: Apărarea Pasivă nu se ocupă de evacuări. 
G-ral I. Arbore: Se ocupă şi de evacuări. 
M. Antonescu: Am complectat art. 21 în sensul: Consiliul de Patronaj, 

împreună cu Primăriile şi Comandamentele Militare de Garnizoană, îngrijeşte de 
asemenea de evacuarea şi caz.area sinistraţilor rămaşi fm'ă locuinţă, care cer să 
părăsească localitatea sau care sunt plasaţi la muncă într-o altA localitate, ca şi pentru 
femeile şi copiii trimişi a primi asistenţă la ţara. 

Dr. P. Tomescu: Nu aţi găsit oportun ca şi instituţiile de Stat să poată 
contracta astfel de împrumuturi? 

M. Antonescu: N-am făcut nici o restricţie. 
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În ce priveşte termenul de suspendare, să-l dăm până la 1 ianuarie 1945. Am 
pus automatismul: 6 luni de la producerea sinistrului. 

Dle Marinescu, aţi examinat chestiunea cu Casaţia? 
I. Marinescu: Am trimis chestiunea la Consiliul Legislativ. 
M. Antonescu: Vă mai dau chestiunea cu I.O.V. Se plâng că nu pot aduna 

Comitetul. Să vedem cum putem reglementa aceasta şi dacă mai sunt şi alte cazuri de 
acest fel. 

O altă chestiune este aceea a universitarilor cari ar urma să plece cu misiuni în 
străinătate, precum şi situaţia unor fonduri pentru Legaţiunile noastre din străinătate. 

~ceastă chestiune v-o dau dvs., dle Angelescu. 
1n legătură cu schimburile, inclusiv chestiunea de la Ankara, vă rog, dacă vreţi, 

să vedeţi ce soluţiuni practice putem adopta. 
În ce priveşte lista profesorilor, care a fost întocmită de dl. Petrovici, am vorbit 

şi cu dl. Clodius şi am arătat necesitatea de a avea disponibil în străinătate. 
Dl. Clodius îmi spunea că după cât ştie d-sa, noi am trimes două vagoane de 

aur în Elveţia. I-am răspuns că nu este exact. 
C. Angelescu: A fost vorba numai, dar nu s-a trimis. 
M. Antonescu: Cu privire la profesori, dl. Petrovici mi-a dat câţiva profesori 

de la Medicină, dar l-aş ruga şi pe dl. dr. Tomescu să-mi arate pe cine mai are de 
propus. 

Dr. P. Tomescu: N-am reflectat încă. Voi reflecta şi vă voi comunica. 
M. Antonescu: Din partea dlui Creţeanu, în legătură cu acordurile cu Turcia, 

am primit o telegramă din 25 aprilie, care ne informează că hotărârea Guvernului turc 
de a reglementa schimburile cu Germania şi cu ţările aliate Germaniei, pentru moment 
se mărgineşte nu.mai la oprirea exportului de crom, nu şi la exportul de bumbac şi 
cupru. 

Dl. Creţeanu ne informează că preşedintele delegaţiei turce doreşte să 
renunţăm la consolidarea preţurilor. 

Dl. Creţeanu cere autorizaţia de a încheia acordul într-un cadru principial, 
mărfurile să fie grupate şi să renunţăm la consolidarea preţurilor, să nu se prevadă 
contingente fixe nici de o parte, nici de alta. 

S. Ghiolu: Suntem de acord, iar în ce priveşte consolidarea preţurilor, putem 
renunţa la ea, căci aceasta joacă contra (sic/) noastră. 

M. Antonescu: Foarte bine. 
în chestiunea automobilelor vă rog să examinaţi, în primul rând, termenul până 

la care le mai lăsăm libere încă şi apoi organizarea unor echipe de transport cu maşini 
rechiziţionate, care echipe să fie serios organizate. 

G-ral Gb. Dobre: Se lucrează. 
M. Antonescu: Cu plată, cu tarif, ca să putem ajuta să poată pleca şi cei 

săraci. 
Pe de altă parte, ni s-au semnalat din câteva locuri anumite abuzuri: s-au 

rechiziţionat autocamioane şi apoi au fost restituite după câteva zile cu lagărele arse şi 
în condiţiuni mizerabile. 

În legătură cu această chestiune, vă rog să examinaţi cum stau lucrurile. Am 
impresia că mecanismul actual de organizare a sistemului automobilelor nu este cel mai 
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bun. Trebuie să existe o posibilitate de control şi sancţionare, pentru că ajung oamenii, 
din cauza abuzurilor care se fac, să creadă că ne bătem joc de ei şi de averea lor. Se 
creează o stare de spirit care ne atinge. 

Am trimis la Ministerul de Finanţe o notă în legătură cu R.K.K.S. 
M. Vulclnescu: Sunt sume de bani cari vin de la oameni care n-au dreptul la 

schimb şi, în al doilea rând, sunt sume de bani date de germani în loc de lei. Aceste 
R.K.K.S. trebuie colectate şi germanii să le retragă cu lei la cursul oficial. 

M. Antonescu: Să nu încurajăm aceste schimburi şi mai ales cu 60 lei bucata. 
M. Vulclnescu: Acestea toate trebuie germanii să le retragă cu banii lor. 
M. Antonescu: În ce priveşte pagubele de la Severin, aveţi relaţii precise? 
M. Vulclnescu: Noi am pierdut acolo 165 milioane. Au fost distruse apoi: 

gara, atelierele C.F.R., şantierele. 
M. Antonescu: Vă fac o rugăminte care se adresează tuturor domnilor 

miniştri. 

D-nii miniştri sunt rugaţi să meargă în zonele de dispersiune şi de evacuare şi 
să vadă care este activitatea şi condiţiunile de viaţă ale funcţionarilor. 

Foarte mulţi funcţionari au înţeles dispersiunea şi evacuarea ca un prilej de 
recreaţie. 

Pe de altă parte, unii consideră dispersiunea ca un fel de vacanţă colectivă. 
Prin inspecţiunile noastre şi prin sancţionări drastice, trebuie să ajungem să 

punem ordine. 
Nu putem permite ca funcţionarii noştri să sfideze pe colegii lor care au rămas 

aici, înfruntând toate pericolele, iar, pe de altă parte, să constituie şi un exemplu rău 
pentru populaţia în mijlocul căreia s-au pus la adăpost. 

M. Vulclnescu: Ar trebui să introducem rotaţia obligatorie, acolo unde se 
poate, pentru ca toţi funcţionarii să vină să lucreze, pe rând, la Bucureşti. 

M. Antonescu: Tocmai: trebuie introdus şi sistemul rotaţiei. Sunt anumite 
servicii, unde se poate. 

M. Vulclnescu: La noi, organele de conducere rămân în Bucureşti; cele de 
execuţie fac rotaţia. 

I. Petrovici: Ar trebui organizată o chestiune mai largă. Din cauza dispersiu
nei, avem servicii care nu funcţionează deloc. Ni s-au dat, de la Statul Major, localităţi
le unde trebuie să ne dispersăm; şi eu am impresia că sentimentul unei vacanţe nu 
lipseşte de la mulţi din cei cari sunt dispersaţi. 

Pentru aceştia, eu cred, cel puţin întrucât mă priveşte, că începând de mâine, 
am să mă duc acolo şi să stau, nu numai ca să inspectez, o zi, ci am să stau mai mult, ca 
să fac să funcţioneze şi să devină o realitate eşalonul acela. 

De aceea, vreau să vă propun să fixăm, cu oarecare aproximaţie, măcar, zilele 
în care miniştrii ar fi bine să se găsească în Bucureşti. 

M. Vulcinescu: S-au primit dispoziţiuni în sensul acesta. 
I. Marinescu: În fiecare zi după-masă, între orele 4-7. 
I. Petrovici: Nu se poate. Trebuie alese 2-3 zile. 
O. Vlldescu: Principial, s-a hotărât ca în fiecare sâmbătă să se ţină câte un 

Consiliu de Miniştri. Lucrul n-a rămas stabilit definitiv, fiindcă depinde de faptul dacă 
domnii miniştri au ceva de propus pentru ordinea de zi. 
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În ceea ce priveşte orarele ministerelor, adică orarele pennanenţelor, care au 
rămas aici, domnul Mareşal a rugat ca fiecare departament să comunice orele în care 
publicul poate intra. 

Sunt două probleme: problema când domnii miniştri primesc publicul în 
audienţă şi, în al doilea rând, contactul cu restul Guvernului şi cu domnul Mareşal, care 
ar fi fixat, principial, pentru sâmbăta. 

M. Antonescu: Cred că, în principiu, ar fi bine să fixăm sâmbăta, ziua în care 
domnii miniştri să fie în Bucureşti. 

I. Petrovici: Să fie vinerea şi sâmbăta, zile în care domnii miniştri obligatoriu 
să fie în Bucureşti. 

G. Netta: Noi folosim sâmbăta şi duminica, legate împreună, pentru inspecţii. 
M. Antonescu: Are dreptate domnul ministru al Finanţelor. 
I. Petrovici: Eu n-o concep ca inspecţie; ministrul să lucreze cu eşalonul 

dispersat şi să-l pună în funcţiune, ca să devină o realitate. 
M. Vulcinescu: Toată problema este o problemă de legături. Din moment ce 

noi am stabilit legăturile cu eşalonul dispersat, aici se primeşte publicul, seara se trimit 
lucrările în zona de dispersiune, iar dimineaţa se primesc răspunsurile şi controlul este 
permanent. 

Dificultatea a fost stabilirea legăturii. 
I. Petrovici: Cu aproximaţie, e bine să se fixeze două zile pe săptămână, în 

care miniştrii să fie în Bucureşti. 
M. Vulcinescu: Noi suntem în fiecare ceas aici. 
M. Antonescu: Eu lucrez de la 6 dimineaţa până la prânz la Snagov, iar după

masă, începând de la ora 3 şi până la ora 10-11, lucrez aici. 
Acum, în ceea ce priveşte Consiliul de evacuare, dacă n-avem prea multe 

probleme de discutat, le putem rezolva acum, aici. 
Dr. P. Tomescu: Am patru probleme foarte scurte. 
M. Antonescu: Încă o chestiune pe care vă rog s-o examinaţi, dle ministru 

Marinescu, când s-a ~cut faimosul act de donaţie cu Societatea Zarojani, s-a ales 
soluţia unei donaţii cu sarcini: Consiliul de Patronaj plăteşte o rentă dlui Esmansky. 
Acum, Consiliul de Patronaj se găseşte în situaţia de azi, când a dispărut obiectul 
donaţiei şi a rămas obligaţiunea. Pe principiile de drept civil, este aici un risc, pentru 
că, într-o asemenea donaţiune, există totuşi un element sinalagmatic. Nu cred că e bine 
să stricăm economia Codului Civil, care este înţeleaptă, pentru că există şi o latură de 
risc într-un act judiciar, pentru o mare parte, şi se primeşte o sarcină mai mică, însă 
cred că trebuie să adăugăm la Codul Civil, sau să faceţi o lege specială, pentru regimul 
de război, sau să suspendaţi, sau să faceţi revizibilă obligaţiunea, în vederea reducerii 
ei, în raport cu obiectul. 

I. Marinescu: Odată ce contraprestaţia a dispărut, se poate suspenda sau 
revizui, cu sau fără tennen, obligaţiunea. 

M. Antonescu: Încă o chestiune, pe care rog să şi-o noteze dl. ministru 
Vlădescu şi să întrebe pe dl. ministru de Interne şi pe dl. g-ral Orezeanu: de când cred 
că putem da acestor centre de evacuare, pe care le creăm prin lege, foi de drum pentru 
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evacuaţi, pentru că sunt mulţi cari ar voi să plece şi cari, dacă ar primi foi de drum de la 
Calea Ferată, ar pleca mai uşor şi ar descongestiona Capitala şi alte oraşe. 

M. Vulcinescu: Până acum au plecat din Capitală 500.000 oameni. 
M. Antonescu: Domnule ministru Petrovici, vă rog să vedeţi şi dv. acest 

comunicat, pe care îl propune Patriarhi~, ca răspuns la un apel al Papei. 
Dl ministru Tomescu avea de propus unele chestiuni în legătură cu Consiliul 

de evacuare. 
Dr. P. Tomescu: Mai întâi este problema numirii de medici şi de personal 

auxiliar sanitar. În conformitate cu legea actuală, aceste numiri sunt interzise. Anul 
trecut, s-a flcut excepţie pentru personalul sanitar. Să-mi permiteţi să vă informez 
acum şi să vă arăt care este situaţia referitoare la medici. 

Medicii evacuaţi din Basarabia şi Bucovina sunt puţini, pentru că acolo n-aveam 
decât 35% din locuri ocupate. În conformitate cu dispoziţiile domnului Mareşal, pe 
aceşti medici îi vom duce înapoi în Basarabia de Sud şi în Moldova de Sud, ca să 
complectăm locurile de acolo. 

Dacă nu numim medici în mediul rural, situaţia se agravează mult, întrucât de 
unde aveam acolo un medic la 10.000-12.000 locuitori, am ajuns să avem acum, din 
cauza evacuărilor, un medic la 20.000 locuitori. 

De aceea, aş ruga să se admită să putem numi medici în mediul rural, acolo 
unde sunt locuri libere şi unde nu s-au putut face complectări cu medicii evacuaţi. Vă 
asigur că nu vor putea fi complectate decât foarte puţine locuri. 

O situaţie mai gravă o formează numirea personalului sanitar şi de serviciu. 
Am flcut un Jurnal al Consiliului de Miniştri, rechiziţionând pe toţi cei cari se găseau 
în serviciul spitalelor, la I aprilie. Din diferite cauze, acest Jurnal n-a putut apare; va 
apare peste câteva zile. 

Tot acest personal a părăsit spitalele şi acum n-avem bucătărese şi surori. Dacă 
găsim altele, să putem numi. 

M. Vulcinescu: Dar să se destituie ceilalţi. 
Dr. P. Tomescu: Locurile sunt vacante. 
M. Vulcinescu: Trebuie destituiţi cei cari au plecat, ca să rămână locurile 

libere şi să nu plătim două rânduri de salarii. 
Dr. P. Tomescu: Eu nu cer să se numească decât în locuri vacante. 
G. Ncthl: Nu se va întAmpla nimic cu starea sanitarA. OAJ11enii Aceştia se var 

duce să profeseze. 
Este imposibil să mai punem la dispoziţie mijloace, în proporţia în care ni se 

cere. Am să vă aduc cât de curând la cunoştinţă situaţia bugetară a ţării. Am avut -
domnul prim-ministru ştie, fiindcă am arătat acest lucru în faţa domnului Mareşal - de 
acoperit, la sfărşitul exerciţiului trecut, 35 miliarde. Astăzi suntem în 29 aprilie şi mai" 
am încă 15 miliarde de acoperit pe luna curentă, iar luna viitoare vom intra cu alte 
miliarde. Pe de altă parte, vedeţi, germanii cer, iar încasările sunt în mare scădere. 

M. Antonescu: Care este sporul de emisiune faţă de I ianuarie 1944? 
M. Vulcinescu: Este de 50 miliarde, iar cheltuielile reprezintă o optime, faţă 

de o pătrime cât reprezentau în trecut. 
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G. Netta: Încasările noastre abea ajung la ceva peste jumătate din prevederile 
bugetare ale anului trecut. Vedeţi unde mergem. Ca să recurgem la maşină ..... 

M. Antonescu: Ţine şase luni de zile şi ne dăm peste cap; răsturnăm tot Statul 
şi toată averea oamenilor. 

G. Netta: Fac, încă o dată, apel la dv.: orişice economie să se aducă înapoi, să 
nu se consume ă tout prix. Nu vreau să fac alarmă, clar aceasta este situaţia. 

Dr. P. Tomescu: După cât văd eu, suntem într-un dezastru financiar. Sunt 
dator, însă, să arăt că intrăm într-un dezastru sanitar mai grav decât cel din 1918. 
Suntem la un punct distanţă de un dezastru sanitar. O singură şansă poate să ne scape. 
Nu putem, însă, să lăsăm sute de mii de oameni flră asistenţă sanitară. 

M. Antonescu: Ce cereţi dv.? 
M. Vulclnescu: 800.000.000 lei. 
Dr. P. Tomescu: Aceea este o altă chestiune. 
Am trei chestiuni. 
În primul rând, dacă într-un loc vacant de medic rural se oferă să vină un 

doctor care vrea să se ducă la ţară, un medic care vrea să activeze într-o circumscripţie 
rurală, să ni se dea posibilitatea să-l numim. 

M. Vulclnescu: Ministerul de Finanţe nu vă interzice aceasta, însă a pus 
condiţiuni. 

M. Antonescu: Avem un deficit colosal de medici în ţară. 50% din medicii 
noştri profeseazA în Bucureşti. Aici, la Bucureşti, avem 3000 medici şi ceilalţi 3000 
sunt răspândiţi în toată ţara. 

M. Vulclnescu: Ministerul Finanţelor cere să se respecte depoziţiunile dvs., 
domnule prim-ministru: întâi să se plaseze toţi medicii evacuaţi. 

Dr. P. Tomescu: După plasarea medicilor refugiaţi, să ni se dea posibilitatea 
să complectăm toate locurile rămase libere. Dacă se ia acum această deciziune 
principială, atunci ne este uşor să complectăm locurile, ftră să mai facem această lungă 
corespondenţă, căci, de cele mai multe ori, dacă se întârzie cu formalităţile, dispare 
medicul care ne-a tlcut cererea, se răsgândeşte sau se duce în altă parte. 

G. Netta: Dvs. doriţi să complectaţi toate posturile? 
Dr. P. Tomescu: Din moment ce găsim medici, nu trebuie să-i pierdem. Cred 

că nu este vorba nici măcar de o sută medici. 
G-ral Gh. Dobre: Ni s-a cerut să facem o reducere de 30% la toate departa-

mentele. Din ce se realizeazA prin această reducere să complectăm vacanţele de medici. 
G. Netta: Dvs. faceţi economii? 
Dr. P. Tomescu: Noi facem mereu economii. 
M. Vulclnescu: Numai menţinând bugetul actual şi dacă se încadrează 

personalul refugiat, dl. ministru Tomescu va avea o situaţie mai bună ca în trecut, 
pentru că în teritoriul liber se vor concentra toţi medicii refugiaţi. 

M. Antonescu: Nu va fi cine ştie ce cheltuială pentru posturile acestea. Dacă 
se ocupă cu refugiaţi, dintr-o dată dvs. aveţi o economie. 

Dr. P. Tomescu: Cer să se admită ca să se facă numiri de medici rurali. 
M. Antonescu: Adică să fie o procedură rapidă. 
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M. Vulcinescu: Am spus că dacă este nevoie de personal provizoriu, acesta 
poate fi angajat şi în timp de o lună să se comunice aceasta Ministerului Finanţelor. 

O. Vlldescu: După experienţa pe care o am în zona de dispersiune, la 
Alexandria, de pildă, îmi trebuie 4 medici. Avem tuberculoşi şi spitalul din Alexandria 
nu are nici un medic, ci are 2 studenţi în medicină. Acolo avem populaţia regiunii, plus 
populaţia evacuată şi bântuie febra tifoidă, tifosul exantematic. 

M. Antonescu: Vă rog să trimiteţi din medicii refugiaţi la Alexandria. 
Dr. P. Tomescu: Astăzi avem situaţia privilegiată de a putea găsi medici, dar 

nu avem posibilitatea să-i plătim. 
M. Antonescu: Cu principiul pus, că, în primul rând se vor angaja medici 

refugiaţi, fireşte că se vor complecta toate necesităţile. 
Dr. P. Tomescu: Apoi este vorba de personalul spitalelor. Sunt spitale cu 200 

răniţi, unde avem 2 servitori şi o soră. Cer şi pentru acest personal inferior să mi se dea 
posibilitatea să-l angajez mai uşor. 

M. Vulcinescu: S-au dat dispoziţiuni ca pentru personalul mic să nu mai 
treacă pe la Finanţe. 

M. Antonescu: Să-i numiţi numai cu titlu provizoriu, căci dacă sunt definitivi, 
vor ajunge să se plaseze tot unde vor ei. Aşa încât este numai o iluzie câştigarea de 
medici pentru locurile disponibile. Dacă însă îi numiţi cu titlu provizoriu, nu le daţi nici 
o posibilitate să se aranjeze în altă parte, atunci reprezintă un câştig pentru Stat şi 
pentru regiunea respectivă. 

Dr. P. Tomescu: Legea sanitară nu ne dă voie să-i numim decât provizoriu. 
M. Antonescu: Este o dispoziţiune foarte bună. 
Dr. P. Tomescu: Chestiunea financiară foarte gravă este următoarea: în martie 

s-au trimis bani pentru instituţiunile sanitare. Dintr-o încurcătură care s-a fhcut nu au 
ajuns încă acreditivele. Şi atunci şi cecurile au rămas neavizate. 

M. Vulcinescu: La 4 aprilie a fost distrus de bombardament trenul care 
conţinea aceste acreditive. Luptăm acum ca să reconstituim actele. 

Dr. P. Tomescu: Personalul spitalelor a rămas fhră salariu pe martie şi nu l-a 
primit nici pe cel pe aprilie, pentru că nu a fost încă expediat. Această chestiune trebuie 
rezolvată imediat într-un fel sau altul: ori le trimitem bani, ori le închidem. 

G. Netta: Au venituri proprii. 
Dr. P. Tom•■cu: Dacii nu era a,a, trebui:. !IĂ închidem spitalele imediat. 
M. Vulcinescu: O-lor, au cote din anumite încasări. Dacă nu încasează, nu le 

trimitem. 
Dr. P. Tomescu: Vă rog să avizaţi asupra situaţiunii, pentru că este o 

situaţiune într-adevăr gravă. 

M. Antonescu: Ce reprezintă suma aceasta? 
Dr. P. Tomescu: 800.000.000 lei pentru trei luni. Vă rog să daţi pentru o lună, 

sau pentru 15 zile. Eu m-am împrumutat la Casa de Credit a Ministerului, întâi pentru 
ca să plătesc salariile celor evacuaţi. 

M. Antonescu: Care sunt spitalele care ar intra în această categorie? 
Dr. P. Tomescu: Aici intră toate spitalele din tară. 
M. Antonescu: De ce nu s-a încasat, domnule ministru? 
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M. Vulcinescu: Ceva tot s-a încasat şi ce s-a încasat s-a trimis. 
M. Antonescu: Aţi dat 30%? 
M. Vulcinescu: Desigur! 
M. Antonescu: Vedeţi ce se mai poate da. Însă în situaţia actuală şi faţă de 

încasări, înţelegeţi că nu poate fi vorba de o soluţiune de principii. În acest moment 
cred că nu este oportun să luăm o hotărâre de principiu, pentru că nu s-ar putea da, ori 
s-ar da atât de puţin încât n-ar reprezenta mare lucru. Trebuie să vedem ce s-a încasat şi 
ce s-a dat şi vă rog să indicaţi dvs. care sunt spitalele care suferă mai mult, să stabiliţi o 
ordine de urgenţă, o ordine care trebuie avută în vedere, şi aceasta este o soluţiune cu 
care ne adaptăm unor împrejurări destul de grele. Am ftcut tot ce am putut pentru 
sănătatea publică şi, când aţi cerut fonduri, v-am răsftţat faţă de alte departamente. Eu, 
la departamentele mele, la Propagandă şi la Externe, într-o perioadă când de Ministerul 
de Externe se leagă istoria ţării, când Ministerul Propagandei Naţionale are Presa, 
Cenzura, se ocupă de propagandă, are echipele de misionari, are echipele volante din 
ţară, la aceste departamente sunt bugetele cele mai mici şi când mi s-a atras atenţia 
asupra situaţiei financiare am înţeles chiar eu să impun restricţiuni, pentru că nu se 
putea altfel în împrejurările de astăzi. 

Însă, domnule ministru, trebuie să vă adaptaţi şi dvs. împrejurărilor şi să vă 
echilibraţi fondurile între ele, ţinând seama de ordinea de urgenţă şi de nevoi, cu un 
regim de contabilizare ceva mai largă pentru ca să ieşiţi din situaţia grea. Nu putem 
cere Ministerului de Finanţe, într-o perioadă atât de critică, să dea atâtea sume, ca şi 
cum nu s-ar petrece nimic în ţară. 

Dr. P. Tomescu: Eu v-am adus la cunoştinţă această situaţie, pentru ca să fiţi 
şi dvs. informaţi asupra situaţiei reale, pentru că noi n-am mai putut face faţă acestei 
probleme. 

M. Antonescu: Avem întreprinderi cu zeci de mii de lucrători, de a căror 
linişte şi existenţă depinde însăşi ordinea publică românească. Acolo este angajat direct 
Statul, Armata, Apărarea Naţională, în afară de Ordinea Publică, şi au fost situaţiuni 
grele când n-am putut plăti salariile muncitorilor. Trebuie să ne spunem adevărul, căci 
de aici iese situaţiunea grea prin care trecem. Mijloacele financiare încercate recent 
sunt mai curând instrumente tehnice de trezorerie şi expedient, pentru justificarea de 
operaţiuni efectuate. Să nu vă faceţi iluzia că lansarea unui împrumut reprezintă o nouă 
sursă de venituri. Faceţi o listă de urgenţele de care aveţi nevoie şi propuneţi chiar dvs. 
repartiţia şi cotele de care ar fi neapărat nevoie pe regiuni. Daţi această listă 
Ministerului de Finanţe şi dl. ministru de Finanţe va pune toată bunăvoinţa în 
examinarea şi soluţionarea, în măsura posibilului, a cererii dvs. Dl. Vulcănescu va 
examina şi dânsul să vadă ce se va mai putea da din fondurile dvs. 

M. Vulcinescu: Direcţiunea Contabilităţii a Ministerului Sănătăţii va trebui să 
vină aci, la Bucureşti. 

M. Antonescu: Să vină imediat. 
Dr. P. Tomescu: Acum este vorba de utilizarea medicilor cari au dreptul la 

două servicii publice. S-a prevăzut aceasta în lege. Acum, ftcându-se dispersiunea în 
două localităţi deosebite, medicii ne cer să se ducă ambele servicii acolo, într-o 
anumită localitate. 
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N-avem nevoie de aceasta; plătim banii degeaba, plătim salariul de două ai. 
Medicul care se duce în dispersiune să nu încaseze decât un singur salariu. 

G. Netta: Vă mulţumesc. 
M. Antonescu: Este drept şi normal, dacă nu prestează decât un serviciu, iă 

nu poată primi decât un salariu. Cel mult puteţi pune problema de fond: prohibm 
dublul salariu, sau suspendăm cel de al doilea salariu. 

Dr. P. Tomescu: Se suspendă al doilea salariu. 
O. Vlidescu: Mai este o problemă: sunt medici bugetari la o instituţie şi 

angajaţi diurnişti la altă instituţie. Medicul pleacă cu (sic!) instituţia unde este bugetlr, 
şi atunci cade de la sine cealaltă leafă de la instituţia unde este angajat diurnist. 

Dr. P. Tomescu: Altă problemă grea este detaşarea din oficiu a d-nelor medei 
împreună cu soţii lor. Aceasta ne-a dezorganizat într-un mod extraordinar. 

M. Antonescu: Am spus, pe cât este posibil şi acolo unde nu este posibii,în 
faţa împrejurărilor excepţionale, toată lumea să se resemneze. 

Dr. P. Tomescu: Voiam să vă informez că dispoziţiunea Jurnalului Consilu
lui de Miniştri constituie pentru foarte multe doamne un drept şi am avut neplăceri pm
tru că nu puteam să le evacuez acolo unde doreau, fie că au bărbaţi care se duc înt-o 
anumită localitate, fie că au copii mai mici de şase ani. Vă cer asentimentul de a aplca 
restrictiv această dispoziţiune. 

M. Antonescu: Am lăsat libertatea să se aplice norma de ordin general, că 
acolo unde soţia poate să presteze un serviciu public, să nu despărţim soţii; acolo wde 
se întoarce această dispoziţie ca un abuz, noi nu putem paraliza serviciul, pentru că 
dispersiunea şi evacuarea sunt împrejurări excepţionale şi nu putem răsturna compet 
principiile de funcţionare a serviciilor publice şi raporturile cu funcţionarii. 

Am spus să li se dea concedii cu salarii. 
G. Netta: Unii cer concedii fără salarii. 
M. Antonescu: Dacă sunt funcţionari cari cer concedii fără salarii, se pot da 

concedii fără salarii. 
O. Vlidescu: Am dat circulare. 
I. Petrovici: L-aş ruga pe dl. ministru de Finanţe, nu să facă sacrificii carenu 

se pot face şi nici chiar să aibă o anumită generozitate, dar aş vrea să se regulariZ!ze 
întrucâtva posibilităţile de cheltuieli ale ministerului. Până acum suntem în anarhie A 
trecut o Juni şi 111 c11pitalul Material nu s-a dat nimic. 

M. Vulcinescu: S-a dat jumătate din cotă. 
G. Netta: S-a dat circulara. 
I. Petrovici: Mie îmi trebuie efectiv, nu circulări. 
Înţeleg să facem adaptări, însă cu regulă, nu adaptări capricioase. Trebuie să 

ştim pe ce putem conta. Mai putem conta pe indemnizaţiile pentru merite excepţiomle? 
M. Vulcinescu: Noi am dat pentru merite excepţionale etc. şi am atras ateiţia 

că având în vedere împrejurările excepţionale, rugăm să se restrângă aceste cheltueli, 
iar la materiale am arătat că ţinând seama de reducerile teritoriale, am pus la dispo:aţie 
50% din ce era prevăzut. 

M. Antonescu: Contabilitatea trebuie să stea lângă ministru şi atunci ;-ar 
rezolva mai uşor multe chestiuni din acestea. 
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I. Petrovici: Panica a fost aproape generală. Direcţiunea Contabilităţii şi 
Contenciosul au dat dovadă de cea mai mare laşitate. Am, însă, satisfacţia că acestea 
sunt direcţiuni anexe ale ministerului nostru, una aparţinând Ministerului de Finanţe, 
iar cealaltă Ministerului de Justiţie. 

M. Antonescu: Pentru că preoţii au precedat cu mult aceste direcţiuni. 
Cu acestea, domnilor, am epuizat ordinea de zi a acestui Consiliu. 
Şedinţa se ridică la ora 16,30. 

Stenografi: D. Fierăscu şi I. Vasilescu 

D.A.Nl.C., Arhiva C.C. al P.C.R . .fond 103, ds. 261.f. 1-58 
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